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Na de nacht î an kbn Ag\
Het rommelt nog een beetje na in de ARP, 
maar langzamerhand komt alles weer bij het 
oude. De tien ‘dissidenten’ mogen zich weer 
gewoon ‘loyalisten’ noemen, ‘loyaal’ als ze 
zich getoond hebben aan de NAVO en Van 
Agt.
We hoeven ons er niet over te verbazen dat 
een grote groep mensen nu met sterke gevoe
lens van machteloosheid zijn komen te zitten. 
Dat kon zelfs wel een versterkte anti-parle- 
mentaire reaktie te zien gaan geven, tesamen 
met een roep om radikalere akties.
Wat betekent dit nu voor de vredesbeweging 
en de opstelling van links? De vredesbeweging 
zou er verstandig aan doen om haar pressie op 
‘Den Haag’ voorlopig vol te blijven houden en 
ook haar verhelderende, vertrouwenwekkende 
wijze van optreden niet op te geven. Met name 
het IKV ontleent zijn politieke betekenis niet in 
de laatste plaats aan zijn. in het maatschappe
lijk midden verworven basis. Het hetze-achtige 
optreden van de TROS, gevolgd door benzine
bommen bij een vreedzame bijeenkomst in een 
kerk, de bedreigingen van vooraanstaande 
IKV-ers: het zijn allemaal woedende reakties van 
rechts op deze nieuwe politieke realiteit. Het 
zijn tegelijkertijd provokaties tot radikalisering 
van de vredesbeweging, om zodoende het 
verloren midden terug te winnen. Slaagt de 
opzet van rechts, dan zal er ongetwijfeld een nog 
scherpere scheiding der geesten optreden. De 
‘meerderheid’ uit opinie-peilingen van de afgelo
pen maanden zou de vredesbeweging dan nog 
wel eens lelijk in de steek kunnen laten, zodat 
het zelfs nog de vraag wordt of er van een 
behoorlijke mobilisatie sprake kan zijn als de 
‘stationering’ van de nieuwe raketten over twee 
jaar aan de orde komt. Dat hoeft niet te bete
kenen dat de strukturele en politieke barrières in 
de maatschappij, die ontwapening in de weg 
staan, nu maar moeten worden toegedekt. We 
moeten alleen niet gaan denken dat die barrières 
door een louter buitenparlementaire radikali
sering thans genomen zouden kunnen worden. 
Ook gegeven de internationale voorwaarden, 
verdient een geduldige uitbouw van de vredes
beweging in binnen- en buitenland de voorkeur

De partijpolitiek moet thans gericht zijn op 
het bewerkstelligen van een zo groot mogelij
ke politieke duidelijkheid. De decembermist 
moet verdreven worden. Vandaar dat het voor 
de hand ligt om de scheidslijnen met het CDA 
opnieuw scherp te trekken. Er valt dan ook 
moeilijk in te stemmen met de analyse van 
Bakker (CPN), als zouden de stemmingen van 
19/20 december in de Tweede Kamer niet 
de werkelijke verhoudingen in het parlement 
hebben weergegeven. Politiek heldere konklu- 
sies trekje nu eenmaal niet uit de wijze waar
op mensen zouden hebben willen stemmen... 
Maar ook het gedrag van PvdA en D’66 dient 
heel kritisch te worden geëvalueerd. De motie 
Stemerdink/Brinkhorst was weliswaar gericht 
op de val van het kabinet Van Agt, maar niet 
op een onvoorwaardelijke afwijzing van de 
modernisering van de kernwapens. Een PSP- 
motie, die dat wèl beoogde, werd mede door

de totale frakties van PvdA en D’66 weggevaagd. 
Den Uyl had trouwens al vóór het debat laten 
weten dat ook een mogelijk volgend kabinet 
onder zijn leiding, wel eens zou moeten kun
nen instemmen met een gefaseerde invoering 
van de nieuwe raketten. De politieke taak 
van de PSP in dit geheel zal duidelijk zijn: 
een trouwe partner blijven van de vredesbewe
ging en een kritische, zo nodig ontrouwe partner 
ter linkerzijde op het Binnenhof.
Nu de grote parlementaire debatten over de 
kernbewapening voorlopig achter de rug lijken, 
zal ook links met grotere inzet de politieke 
thema’s van de vredesbeweging moeten gaan 
oppakken en uitdiepen. Het moet duidelijk 
zijn dat we naar een veel intensievere poli- 
tiek-thematische betrokkenheid bij de diskus- 
sies in de vredesbeweging dienen te streven. 
Nadenken over de kernbewapening op het 
politieke vlak betekent onvermijdelijk naden
ken over de politiek-ekonomische relaties 
tussen Amerika en Europa. Kiezen voor een 
verbreking van deze Atlantisch-kapitalistische 
vriendschap, die in de NAVO haar militair- 
politieke gestalte heeft gekregen, konfronteert 
ons onvermijdelijk met de vraag naar het ‘poli
tieke alternatief’ voor dit Europa en daarmee 
natuurlijk ook naar de betrekkingen met Oost- 
Europa.
Een werkelijk fundamentele diskussie in de 
vredesbeweging over de vraag naar het ‘poli
tieke alternatief’ voor het huidige Europa, zal 
zich ongetwijfeld dienen te bewegen in de 
richting van de aantasting van de status-quo 
in ons werelddeel.
Siep Stuurman pleit in zijn boek ‘Het rëel 
bestaande en het noodzakelijke socialisme’ 
(Amsterdam 1979) ook voor het aantasten 
van die status-quo, om ruimte te scheppen voor 
wat hij noemt: een ‘dialektiek van de verande
ring’ binnen Europa. Stuurman spreekt zich 
zelfs uit voor een neutralisering van heel Euro
pa, om de voorwaarden te scheppen voor verder
gaande wijzigingen in de sociaal-politieke klasse- 
maatschappijen van Oost en West.
In de vredesbeweging wordt thans weer gedis- 
kussiëerd over de Duitse kwestie, een even
tueel ‘Europees neutralisme’ en het terughalen 
van de ‘disengagement’-gedachte (ontbinding 
van militaire blokken, te beginnen in Centraal- 
Europa, als voorwaarde voor een ontwapenings- 
proces).
Voor de PSP lijkt daarom het moment gekomen 
om weer meer aandacht te gaan wijden aan het 
programmapunt, dat we dienen te streven naar 
een ‘kollektief demokratisch veiligheidssysteem’ 
voor heel Europa. We kunnen als partij niet heen 
om een nadere uitwerking van onze visie op 
verandering van de veiligheidssystemen in 
Europa, willen we adekwaat op het hier sum
mier aangeduide debat inhaken. ‘De Europese 
arbeidersklasse moet zich van het systeem van 
machtsblokken bevrijden'. Misschien is deze 
zinssnede van de helaas gestorven Rudi Dutschke 
wel het juiste uitgangspunt en motto om deze 
taak aan te vatten.
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Over hoe de Russen zich warm vechten in de Afghaanse winter en de politici de Afghaanse 
jas aantrekken om de meest barre stellingen aan het koude oorlogsfront te betrekken.

Afghanistan was tot voor kort voor veel mensen het vroegere vakantieland 
van de hippies. Volgens de jongste voorspellingen dreigt het nu het Vietnam 
van de jaren 80 te worden. Een van de twee machtigste landen ter wereld, 
de Sovjet Unie, heeft het bezet met ongeveer 30.000 militairen en installeert 
een marionettenregering. Sovjet expansionisme, een Russische blunder 
of hulp aan een socialistische broeder in nood om een debakel a la Iran te 
voorkomen? Wat moet een socialist hier nu van denken?

Misschien van alle driewat, maar om te beginnen 
duikt een goeie socialist in de geschiedenis. Al 
bladerend in dag en weekbladen volgen we 
het spoor terug en zien we langzaam de achter
gronden ontstaan waartegen de Russische in
val heeft plaatsgehad. We moeten beginnen te 
bedenken dat de huidige grenzen van Afgha
nistan grotendeels het resultaat zijn van vroe
gere westerse, met name Engelse overheersing. 
Het grootste gedeelte van de Afghaanse bevol
king bestaat uit zeer traditioneel levende is
lamitische stammen, die veelal als nomaden door 
het land trekken en zelfstandige sociale, eko- 
nomische en militaire eenheden vormen. Ze 
trekken zich nauwelijks iets van de officiële 
grenzen aan, evenmin als van degeen die vanuit 
Kabul, de hoofdstad, het bewind over het 
Afghaanse land voert. Naar onze normen leeft 
het land nog ongeveer in de middeleeuwen 
volgens de oude feodale strukturen en de strenge 
islamitische wetten. De bevolking richt zich 
vooral op de godsdienstige leiders, de z.g. 
‘mollahs’, die tevens als grootgrondbezitter 
fungeren, behoren tot de fundamentalistische 
islamitische stroming die het volledig herstel van 
de oude islamitische orde nastreven. Ze zwepen 
de bevolking dan ook voortdurend op tegen de 
'heidense communistische regering’ in Kabul net 
als tegen de Engelsen in vroeger jaren. Deze 
stammen kunnen in tijden van nood vrij snel 
militaire eenheden vormen die dan, weliswaar 
met antieke wapens, een soort bergguerilla 
vormen.

Tot voor kort opereerden deze stammen vrij 
onafhankelijk zonder dat er sprake was van enige 
coördinatie. De oorzaak hiervan is vooral te 
zoeken in allerlei godsdienstige, ideologische 
verschillen. De grootste groep bestaat uit de in 
het oosten levende Tathanen’, die op zich 
weer onderverdeeld zijn in verschillende is
lamitische sektes. De vier grootste leiders clai
men allemaal dat ze ongeveer 80 procent van de 
strijders achter zich hebben, maar voor de vast
beradenheid om te overwinnen doen ze voor 
elkaar niet onder. Deze stam vormt al jaren een 
bron van spanningen en konflikten tussen 
Pakistan en Afganistan omdat deze stam regel
matig de grens overschrijdt en een belangrijk 
gedeelte van de Pathanen heeft zelfs de Pa
kistaanse naionaliteit. Hoewel het nooit tot 
officiële onderhandelingen is gekomen, is 
er ooit sprake geweest dat de twee landen 
dachten over een aparte Pathaanse staat. Door 
de toenemende strijd van het Afghaanse leger 
tegen deze islamitische stammen echter was 
er de laatste tijd sprake van honderduizenden 
vluchtelingen in Pakistan, waardoor de ver

houding te slecht bleef voor gesprekken.

EERSTE COMMUNISTICHE INVLOEDEN

Tot 1973 was Afghanistan een soort monarchie 
die in die tijd onder leiding stond van koning 
Zahir Shah. Zijn neef, Mohammed Daoud, werd 
in 1953 premier en wilde het leger en de politie 
gaan moderniseren en nadat hij tevergeefs bij 
de Amerikanen had aangeklopt, bleken de 
Russen toeschietelijker bij het leveren van de 
benodigde wapens. Ook de opleiding van offi
cieren heeft sinds die tijd hoofdzakelijk in Rus
land plaatsgehad, hoewel de Amerikanen ook 
nog een kleine 10 procent voor hun rekening 
namen. Nadat Daoud in 1963 door een grens- 
konflikt met Pakistan moest aftreden, instal
leerde de koning een nieuwe regering en kon
digde tevens grotere vrijheden voor de burgers 
aan.

Dat maakte het mogelijk dat in 1965 de De- 
mokratische Volkspartij van Afghanistan (DVA) 
werd opgericht. Deze bestond al snel na de 
oprichting uit de zogenaamde ‘Parcham’ vleu
gel, die meer pragmatisch was, en de ‘Khalq’ 
vleugel, die meer othordox marxistische theo
rieën erop na hield. Nadat er aan het eind van

tegenover geen alternatief kon zetten, wer
den grotere vrijheden weer teruggedraaid en 
viel de DVA voorlopig uitelkaar.
Dezelfde Daoud wist later in de gunst te komen 
van de Parcham en toen in 1973 de koning 
in Italië was, heeft hij met hun steun de macht 
gegrepen. De koning schijnt nog steeds in 
Italië te wonen en er gingen geruchten dat 
de meest konservatieve islamitische groepe
ringen hem na de overwinning terug wilden 
hebben.

Daoud echter zat voorlopig stevig in het zadel 
en wist zijn macht zelfs te vergroten door 
zich van de Parcham te ontdoen. Hij stuurde 
de Parcham mensen als Ambassadeur naar 
het buitenland en stuurde de jonge kaders het 
platteland op om de aangekondigde landher
vormingen, die uit het DVA programma waren 
overgenomen, uit te voeren. De kaders en de 
plannen liepen al snel stuk tegen het conser
vatisme en Daoud heeft ook nooit meer po
gingen gedaan ze uit te voeren. In tegendeel, 
hij trok de absolute macht aan zich en knoop
te zelfs betrekkingen aan met de Sjah van 
Perzië.

NOG MEER STAATSGREPEN

In 1977 heeft de Parcham zich weer met de 
Khalq, die een flinke invloed in het leger hadden 
opgebouwd, verenigd en slaagde erin om op 27 
april 1978 Daoud te wippen. Hoewel ver
moede Russische inmenging bij deze staats
greep nooit is bewezen, oriënteerden de DVA 
zich duidelijk in Moskou. Eigenlijk is er ook 
pas vanaf dit moment duidelijk sprake van een 
‘Russische sateliet staat’, hoewel het land al

ie zestiger jaren allerlei onlusten uitbraken 
;n de DVA, door haar gespletenheid, hier

zo’n 25 jaar militair en ekonomisch van Rus 
land afhankelijk was, De nieuwe president
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Afghaanse guerillas danken Allah voor het veroveren van deze Russische T-54 tank.



vervolg van pag. 3

heette Taraki, de eerste minister was Amin, 
beide uit de Khalq en ook de huidige leider 
Karmal, die tot de Parcham behoort, maakte 
deel uit van de regering. Ze kondigden grootse 
plannen aan die ondermeer inhielden: groot
scheepse landhervormingen die een einde moes
ten maken aan de feodale verhoudingen, gelijke 
rechten voor de vrouw, afschaffing van de 
bruidsschat en kwijtschelding van de schulden 
die de boeren hadden bij de landeigenaren. 
Ook werden een alfabetiseringsprogramma en 
een volkstelling aangekondigd.
Het zijn in grote lijnen dezelfde plannen die 
Rusland heeft uitgevoerd in haar Centraal 
Aziatische Republieken, waar ongeveer 40 mil
joen islamieten wonen, ongeveer een kwart 
van de totale Russische bevolking. Deze plan
nen hebben naast de nodige onderdrukking, 
in Rusland zo’n vijftig jaar inspanning gekost. 
Taraki had het plan om ze wat sneller uit te 
voeren, namelijk in 12 maanden. Net als onder 
Daoud, liepen ze al snel stuk op het konserva- 
tieve verzet op het platteland. Toch is dit 
niet de enige reden van de mislukking. Het 
boterde nog steeds niet tussen de Parcham en 
de Khalq en omdat de laatsten het leger achter 
zich hadden, wisten Taraki en Amin zich al snel 
van de Parcham te ontdoen, door ze weer op 
allerlei posten in het buitenland te zetten of 
gevangen te nemen. Zodoende kwam Karmal 
als ambassadeur in Praag, waar hij later overigens 
voor bedankte.
Taraki en Amin zetten verwoed de strijd voort
en moesten in toenemende mate opboksen 
tegen het gewapende verzet van de islami
tische groepen. Deze hadden volgens de be
richten in juli '79 zo’n driekwart van het land 
in handen, maar door de interne verdeeldheid 
en de slechte coördinatie waren de overwin
ningen van de guerilla's niet permanent. Door 
de naderende winter werden de groepen echter 
tot steeds meer georganiseerd verzet gedwongen 
omdat ze door de koude naar de dalen werden 
gedwongen waar ze makkelijker te bestrijden 
zouden zijn door het leger. Uit deze tijd da
teren ook de eerste berichten van Russische 
troepenbewegingen langs de grens en gaan de 
eerste geruchten over een eventuele interventie. 
Ook gaan er geruchten dat Moskou op zoek is 
naar een vervanger voor Taraki en Amin. die wat

fa***

beter met de opstandelingen kan opschieten. 
Taraki vertelde in Cuba, op de konferentie voor 
ongebonden landen in begin september, dat 
hij gesteund werd door ongeveer 1500 Rus
sische adviseurs. Ook wordt hij daar van ver
schillende kanten onder druk gezet het wat 
kalmer aan te doen.

In elk geval vliegt hij op de terugweg eerst 
naar Moskou, waar hem waarschijnlijk in het 
bijzijn van Karmal hetzelfde verteld wordt.
Bij zijn terugkomst in Kabul blijkt echter dat 
Amin zijn belangrijkste steunpilaren in de 
regering vervangen heeft en wanneer het op 
een konflikt aankomt trekt hij aan het kort
ste eind. Onder het voorwendsel van een ziek
te en onder geruchten van een schietpartijtje 
treedt hij af en het is tot op heden niet duide
lijk of hij nog leeft.

De nieuwe president Amin wordt daarna gekon- 
fronteerd met een totale oorlogssituatie met 
de verzetsbewegingen. Bovendien begint het 
leger te demoraliseren en collaboreert in toe
nemende mate met de tegenpartij, waardoor 
ze ook moderne wapens krijgen. Amin doet 
nauwlijks meer moeite gebieden te heroveren,
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maar koncentreert zich vooral op het bestendi
gen van de situatie. Hij doet zelfs een aanbod 
aan de islamitiese leiders om de tienduizenden 
politieke gevangenen vrij te laten en de onge
veer 200.000 vluchtelingen in Pakistan amnes
tie te verlenen. Zijn aanbod wordt afgeslagen 
en de situatie wordt hopeloos. De Sovjet-Unie 
blijft hem formeel steunen maar kan hem 
niet tot een gematigder beleid bewegen.
Eind december zijn de argumenten voor Rus
land als volgt: Afghanistan, een land dat gelei
delijk aan in hun invloedssfeer is gegroeid dreigt 
af te glijden naar een islamitiese republiek.
De president van Afghanistan, die hen overigens 
gunstig gezind is, luistert niet meer. Ten westen 
ervan ligt Iran, dat sinds enige maanden bestuurd
wordt door de militante avatollah’s en vanwaar

*

de Afghaanse bevolking wordt opgeroepen 
de guerilla's te steunen en daarbij materiële 
steun verleent. Ten oosten van Afghanistan ligt 
een andere islamitiese republiek, Pakistan, 
waarmee de banden al tijden ernstig verstoord 
zijn en nu een absoluut dieptepunt hebben 
bereikt, bovendien heeft Pakistan vriendschap
pelijke banden met China, waarmee Rusland 
alweer zo’n 25 jaar in onmin leeft. De Chinezen 
geven aktieve steun aan de Guerilla’s, evenals
4w—1

waarschijnlijk de CIA, waarvan men de aan
wezigheid in Pakistan vermoedt.

De NATO heeft besloten om over te gaan 
tot modernisering van kernwapens, waardoor 
de ontspanning in de ijskast staat en het mis
schien zelfs tijd is voor een antwoord daarop. 
Tenslotte is er het Chinese Mesje’ aan Vietnam, 
dat als laatste ijking van het machtsevenwicht 
kan worden beschouwd. Hoewel er enige veront
waardiging is waar te nemen wordt China 
nauwlijks aangepakt op deze daad. Het westen 
is veel te blij met de grote Chineze orders 
die een aardige injektie voor de kwakkelende 
ekonomie kunnen zijn.
Een geoliede CIA zou in zo’n geval subtielere 
methoden gebruiken om, zoals in Chili, een 
machtwisseling te forceren. Rusland stuurt 
er gewoon een leger op af en installeert Karmal 
als de nieuwe president. Helaas blijkt een mili
taire bliksem-aktie niet voldoende om het ver
zet te breken. Ze moeten meer militairen inzet
ten en op dit moment zijn er al ongeveer 90.000 
Russische soldaten in Afghanistan. Het verzet

duurt echter voort en een oplossing lijkt verder 
weg dan ooit.

Vervolgens komt Jimmy Carter binnen met 
een paar pakjes boter op zijn hoofd, om namens 
het vrije westen te verklaren dat hij dat niet over 
z’n kant zal laten gaan. Hij realiseert zich waar
schijnlijk dat een Amerikaanse president be
reid moet zijn om desnoods de totale oorlog 
te verklaren, in plaats van een slappe houding 
t.o.v. de communisten te tonen. Bovendien 
hoopt hij misschien zodoende een soort bond
genootschap te creëren met de islamitiese 
wereld, wat hem naar aanleiding van de Ameri
kaanse gijzelaars in Iran goed uitkomt. Ook 
beperken de komende presidentsverkiezingen 
zijn marges om een soepeler handelswijze 
tegenover de Russen toe te passen.

Zowel diplomatiek als door zijn positie wordt 
hij verplicht min of meer zware strafmaatregelen 
te nemen zoals hij dat onlangs voor de televi
sie heeft aangekondigd. Het totale pakket, 
waaronder stopzetting van de graanexporten 
en de export van geavanceerde technologie, 
betekent het stevig terugschroeven van de 
ekonomische betrekkingen, terwijl hij een 
boycot van de olympische spelen en (uiteraard) 
militaire maatregelen achter de hand houdt. 
Daarnaast staan natuurlijk allerlei rechtse 
luitjes al te schreeuwen dat de Russen wel dege
lijk expansionisties zijn. Ze wijzen daarbij 
op de landkaart en zeggen dat Rusland bezig 
is, zich een weg te banen naar de olievelden aan 
de Perzische Golf. Bovendien zeggen ze dan 
dat het de eerste Russische interventie is buiten 
de traditionele Russische invloedssfeer. Het 
gaat daarbij om de door het westen officieel 
erkende, tijdens de tweede wereldoorlog afge
sproken, Russische invloedssfeer in Oost Euro
pa. Daarbinnen moeten de interventies in 
Hongarije (1956) en Tsjecho-Slowakije (1968) 
gezien worden. De NAVO-leiding geeft - voor
W '  W-«- tw-

het eerst - het bestaan van die invloedssfeer toe! 
We zagen echter al dat Afghanistan reeds 
dertig jaar tot de Russische invloedssfeer gere
kend kan worden.

Een Russische interventie, anti-communisme 
en een pakket strafmaatregelen: de koude 
oorlog woedt weer in alle hevigheid en bereikt 
een nieuw dieptepunt. De hoge heren spelen 
hun machtsspel weer scherp op de snede en de 
wereld zakt alleen nog maar verder in het 
bewapeningsmoeras.
Ieder weldenkend mens kan niet anders dan 
deze Russische invasie scherp afkeuren, evenals 
de reaktie vanuit het westen daarop.
Verder kunnen we alleen hopen dat de Russen 
weer snel vertrekken en dat het hele avontuur 
goed afloopt.
De noodzaak voor een sterke vredesbeweging 
is groter dan ooit tevoren.

JOS UITENBOGAARI) 
< sekr. buitenland >

Bronnen:
De Groene 23-5-'79
De Groene 26-5-'79
NRC-Handelsblad juli '79 tot heden
The Guardian 2 en 4 -1 -'80
The Guardian Weekly 6-1-'80
Bevrijding 17-11 -79
Middle East International 28-9-’79



Vredesmars Steenwijk Foto: Bram de Hollander Vredestocht Brunssum

Waar in bronsgroen eikenhout
’t kernkopje blinkt 

over de nieuwe asfaltbaan 
de straaljager z'n liedje zingt

Aldus luidt het nieuwe Limbursse volkslied 
dat gezongen werd op 24 december tijdens de 
vredesmars bij de poorten van het NAVO 
hoofdkwartier Afcent.
De vredestocht haakte uiteraard in op het 
NAVO besluit om over te gaan tot de produk- 
tie van 572 kernwapens. Daarnaast stond de 
toenemende militarisering van Zuid-Limburg 
centraal.
Tijdens een korte toespraak bij de ingang van 
Afcent ging gewestelijk PSP-sekretaris Jan 
Muytjens in op deze militarisering en op de 
mogelijke vestiging van een NAVO wapen
en munitiedepot in Zuid-Limburg: "Wij vinden 
het een belediging voor de Zuid-limburgse 
bevolking dat men 15 jaar na de mijnsluitingen 
met het zoveelste militaire projekt komt aan
draven om daarmee zogenaamd de werkgele
genheid te dienen. Het is daarbij een schandaal 
dat men hier miljoenen aan wil verkwanselen 
uit de pot van de perspektievennota Zuid- 
Limburg. Het is voor deze regio geen enkel 
perspektief om opgezadeld te worden met een 
toenemende militarisering!

waar in een atoomvrije grot 
ieder op z ’n plekje hoort,
Dat is mijn Limburgs land, 
een smerig NA VO oord.

Beschamend hierbij is verder de chantage die 
men toepast. Zo wil men de arbeidsplaatsen 
van een wapen- en munitiedepot aftrekken 
van die welke aan Zuid-Limburg zijn toegezegd 
in het kader van de spreiding van de rijksdien
sten. Als Zuid-Limburg de moed heeft om nee 
te zeggen gaan die arbeidsplaatsen in het kader 
van het spreidingsbeleid verloren. Vrienden, 
dit is pure chantage en daar mogen wij niet 
voor zwichten.' Foto: Bram de Hollander

STEENWIJK

Ook in Steenwijk werd de jaarlijkse vredes
mars gehouden; 3000 mensen trokken naar 
de NAVO-basis te Havelterberg waar waar
schijnlijk atoomkoppen liggen opgeslagen. Op 
de daaraan voorafgaande manifestatie spraken 
Jaap Faber, studentenpredikant en Fred van 
der Spek, PSP Tweede Kamerlid.
Fred ging op in de rol van de NAVO:‘De NAVO 
is al jaren geleden begonnen met de bouw 
van nieuwe kernwapens, als die kernwapens 
niet worden geplaatst loopt de wapenindus
trie gevaar. De NAVO heeft al jaren op de kop 
gelegen bij de produktie en invoering van nieuwe 
en verbeterde wapens; de reden als zou de 
Sovjet-Unie met de SS-20 een bedreiging 
voor Europa zijn is een drogreden; de Sovjet- 
Unie heeft al lange tijd raketten die Europa 
kunnen bereiken, dat is niets nieuws. Zoals 
steeds in de geschiedenis streeft de NAVO

naar een overwicht in de bewapening.
De NAVO. opgezet om het kapitalistische 
stelsel te verdedigen, is de grote boosdoener.
De strijd voor de vrede zal een strijd tegen de 
NAVO moeten zijn.’

CORA MULDER



STIMULERINGSBELEID
In 1974 stampte de toenmalige minister van Kemenade in hoog tempo een 
onderwijsstimuleringsbeleid uit de grond. Het stimuleringsbeleid geeft 
extra voorzieningen aan kleuter- en lagere scholen met relatief veel arbei
derskinderen. Het was een gammel beleid, met vage doelstellingen en tij
delijke maatregelen.
Van Kemenade sprak van een ad hoe beleid, dat in 1980 door een meer 
definitief beleid zou worden vervangen. Dat meer definitieve beleid werd 
deze herfst door minister Pais gepresenteerd.
De nadelen van een rammelend ad hoe beleid komen onmiddelijk aan het 
licht. Van de oorspronkelijke bedoeling van het stimuleringsbeleid blijft 
weinig over. Projekten worden afgebouwd, bibliotheek en buurtwerk worden 
de school uitgejaagd, faciliteiten voor de scholen lopen terug. Er wordt 
fors bezuinigd.
In 1979 gaf O en W 100 miljoen uit voor het stimuleringsbeleid, op de 
begroting van 1980 vinden we 90.8 miljoen. Een bezuiniging van 10 procent.

HET STIMULERINGSBELEID.

Het stimuleringsbeleid startte in 1974 met de 
nota "Beleidsplan voor het onderwijs aan groe
pen in achterstandssituaties'. Hierin werden 
doelstellingen en maatregelen gepresenteerd, 
voor een doelgroep, die wordt gevormd door 
kinderen met ouders in de laagste beroeps
groepen. Over de doelstellingen wordt onder 
andere gezegd: "Uiteindelijk gaat het erom, 
dat ieder kind. gegeven zijn aanleg, tot opti
male ontplooiing van zijn mogelijkheden kan 
komen'. Het gaat hier niet om de "goede’ leer
lingen. die zoveel mogelijk moeten doorstro
men naar "hogere’ vormen van voortgezet 
onderwijs, maar het gaat erom, dat alle kinder
en goed onderwijs krijgen, ongeacht afkomst 
of kapaciteiten. Er worden drie soorten maat- 
reuelen ingevoerd:

1. voorscholen: kleuter-en lagere scholen met 
relatief veel arbeiderskinderen kunnen een 
zgn. stimuleringsschool worden en in aan- 
merking komen voor extra leerkrachten.

2. voor schooladviesdiensten: diensten krijgen 
per 20 stimuleringsscholen een extra begelei
der.

3. voor enkele stadswijken en plattelandsgebie
den: op vijf plaatsen worden projekten opge
zet, hier krijgen scholen en welzijn sinstel
lingen zoals buurtwerk en bibliotheek, tesa- 
men extra faciliteiten. Op een tiental plaat
sen bestonden projekten met soortgelijke 
doelstelling al op bescheiden schaal.

EMANCIPATIE

Tijdens de uitvoering van het stimuleringsbeleid 
bleek het doel ‘optimale ontplooiing van moge
lijkheden' een uiterst vaag begrip. Gaandeweg is 
men steeds meer gaan spreken over "emancipa
tie . vooral in de projekten. Ook Van Kemenade 
zelf werkt dit begrip uit in een na zijn minister
schap geschreven opstel, dat is opgenomen in de 
bundel " Als de smalle weegbree bloeit'. Centraal 
staat de vraag, wat kinderen moeten leren en 
hoe. In de projekten proberen scholen en buurt
werk de kinderen inzicht te geven in de eigen si
tuatie en ze greep te laten krijgen op de werke

lijkheid. Dit gebeurt door een thematische aan
pak, waar wordt ingegaan op de eigen ervaringen 
van de kinderen. Een thema is bijvoorbeeld "ge
schiedenis van de buurt’. De kinderen speuren 
naar bronnen over het ontstaan van de buurt, ze 
vragen oude mensen naar erv aringen van vroeger 
en naar wat er veranderd is. Ze bespreken de si
tuatie van het moment, de speelgelegenheid, de 
woningbouw, het verkeer. De taalles sluit aan bij 
verslagen en interviews, die gemaakt zijn. Ook 
het rekenen wordt zoveel mogelijk in een zinvol 
kader gegeven. Zo leren de kinderen praten over 
de maatschappelijke faktoren, die van invloed 
zijn op de situatie waarin ze leven.

OMBUIGING

Pais iieeft het in de titel van zijn laatste beleids
notitie ook over emancipatie. Voluit luidt deze: 
"Een vernieuwd stimuleringsbeleid in het kader 
van de emancipatie van groepen in educatieve 
achterstandssituaties en in het kader van het in
novatieproces basisschool'. Veel gelul, weinig 
wol. In de notitie zelf komt het begrip niet voor. 
Pais’ daden zijn helaas niet in overeenstemming 
met zijn woorden. Hij zegt: "De verworvenheden 
van het stimuleringsbeleid moeten beklijven', en

‘Het tijdelijke karakter van de huidige stimule
ringsmaatregelen moet worden vervangen door 
een permanente voorziening'. Maar onder dit 
mom komt er een ander beleid, met een andere 
doelstelling, voor een andere doelsgroep. De 
nieuwe doelgroep wordt gevormd door alle kin
deren, die om wat voor reden ook een achter
stand hebben in het onderwijs: arbeiderskinde
ren, kinderen uit het buitenland, meisjes, kinde
ren met psychische en fysieke gebreken. De faci
liteiten, die eerst voor de arbeiderskinderen be
schikbaar waren, moeten nu over de brede nieu
we doelgroep worden verdeeld. De arbeiderskin
deren gaan er op achteruit.

Behalve deze verdunning worden er eenvoudig
weg maatregelen afgeschaft. Dit jaar zijn er zes 
projekten afgebouwd, in 1981 en 1982 worden 
de volgende zes beëindigd, de laatste projekten 
zullen nog net 1983 halen. De extra mankracht 
voor schooladviesdiensten wordt niet meer toe
gewezen ogv. het aantal stimuleringsscholen. De 
doelstelling is fundamenteel veranderd. Het gaat 
nu in de eerste plaats om integratie van kleuter
en lager onderwijs, het zgn. innovatieproces ba
sisschool. Dit innovatieproces vormt het kader 
waarbinnen stimulering nog slechts betekent: in
halen van achterstand.

PAIS LIKWIDEERT

Pais doet met deze ombuiging een grote stap te
rug. Sinds de zestiger jaren is het besef doorge
drongen, dat de maatschappelijke achterstelling 
van de arbeidersklasse versterkt wordt door ons 
onderwijsstelsel, zowel door de inhoud als door 
de struktuur. Het onderwijs moet daarom dras
tisch worden veranderd. Onderwijs en welzijns
instellingen moeten samenwerken om arbeiders
kinderen het gereedschap aan te reiken dat ze 
greep geeft op de eigen situatie. Deze moeilijke 
opgave werd door de stimuneringsprojekten be
grepen. Dit emancipatiestreven wordt vakkundig 
gelikwideerd.

TINE KNIGGE 
DIRK MONSMA

De nu volgende pagina s 
zijn de JONGERENCO



Nieuwe brochure
Begin 1980 verschijnt er een derde PSP-jongeren- 
huisvestingsbrochure. Al eerder verschenen twee 
delen met vooral theoretische achtergrondinforma
tie over de ontwikkelingen van het jongerenhuisves- 
tingsbeleid, de nota Van Dam, subsidiemogelijkhe
den e.d. Bij het opzetten en uitvoeren van jongeren- 
huisvestingsakties kan die informatie eigenlijk niet 
gemist worden.
Het derde deel zal echter vooral 
ingaan op de (on)mogelijkheden 
van aktievoeren op plaatselijk ni- 
vo. We gaan ervan uit dat PSPjon- 
gerengroepen vooral aktievoeren 
met andere organisaties samen. 
Daarom vooral aandacht voor ak- 
tiemogelijkheden in samenwer
king met anderen (waarbij een 
PSPjongerengroep natuurlijk heel 
goed de initiatiefnemer kan zijn). 
Dat brengt wel de vraag met zich 
mee wat nu je specifieke inbreng 
is als PSPjongeren. Ook daarover 
meer.
Natuurlijk kun je niet precies op 
papier zetten ‘hoe je nu een jon- 
gerenhuisvestingsaktie opzet’. In 
elke plaats is de situatie verschil
lend en zal daarom verschillende 
aktiemogelijkheden geven. Zit je 
als jongeren met een konservatie- 
ve klub als gemeentebestuur, dan 
zal het vooral nodig zijn akties te 
voeren die de gemeente duidelijk 
maken dat er veel behoefte is aan 
één- en twee kamerwoningen en 
dat ‘alleen bouwen voor gezin
nen’ een achterhaalde huisves
tingspolitiek is. Bij een meer pro
gressief bestuur zal je eerder aan 
kunnen komen met alternatieve 
plannen e.d.
Ook de aanwezigheid van een ge
meentelijke stuurgroep kan ver
schillende aktiemogelijkheden 
bieden. Onderhandelen met de 
gemeente speelt dan een belang
rijke rol.
Het bestaan van andere (jonge
ren )organisaties en belangengroe
pen is ook van belang. Soms 
worden er in een bepaalde plaats 
jongerenhuisvestingsakties opge
zet die één bepaald belang nastre
ven in een bepaalde buurt of 
straat. Het aktief meedoen in 
zo’n groep vraagt om een andere 
aanpak dan in een aktiekomitee

jongerenhuisvesting, waarin ver
schillende (jongeren)groepen 
deelnemen en die bijvoorbeeld 
het stedelijk (jongeren )huisves- 
tingsbeleid aan de kaak stellen. 
Moeilijk dus om een soort alge
meen plan te geven voor een jon- 
gerenhuisvestingsaktie. Daarom 
worden er een aantal algemene 
voorwaarden, mogelijkheden en 
knelpunten die bij verschillende 
jongerenhuisvestingsakties kun
nen spelen uiteengezet.
Dit alles steeds verduidelijkt met 
voorbeelden uit de praktijk. Niet 
met de idee dat het overal zo 
gaat maar wel als voorbeeld hoe 
het kan lopen in de praktijk. 
Verder aandacht voor konkrete 
aktiepunten (kraken als politiek

aktiemiddel, zelf bouwplannen 
maken, een huurdersvereniging 
opzetten), voor publiciteit rond 
je akties (hoe maak je een krant, 
een pamflet e.d.) en voor kontak
ten met andere organisaties die 
zich met (jongeren )huisvestings- 
akties bezighouden.
Tot slot een aantal bijlages met 
adressen, literatuur en aanvullen
de gegevens.
Voor deze derde brochure werd 
gekozen voor een losbladige uit
voering. Op deze manier hopen 
we de aktualiteit bij te kunnen 
houden en bovendien biedt deze 
vorm de mogelijkheid konkrete 
praktijkervaringen toe te voegen. 
Over een eventuele vaste vorm 
kan later beslist worden. Eerst 
maar eens kijken of het werkt. 
In elk geval zal duidelijk zijn dat 
deze vorm vraagt om reakties van 
de gebruikers. Welke informatie 
mis je? Wat zijn overbodige 
hoofdstukken? Hoe zijn jullie 
praktijkervaringen? Laat maar 
eens wat van je horen!
Je kunt je reaktie sturen naar de 
landelijke jongerenhuisvestings- 
groep van de PSPjongerengroe- 
pen.

‘We willen met dit dia-projekt 
duidelijk maken wat het begrip 
woningnood betekent. En dan 
bedoelen we woningnood onder 
jongeren. Mensen die op een an
dere manier willen wonen dan 
het normaal voorkomende ‘man
netje-vrouwtje-en-drie-kinderen- 
patroon’, de zogenaamde hoek
steen van de samenleving.
Uit een lijst van een willekeurige 
woningbouwvereniging bleek ons 
dat slechts 20V van hun woning
bestand uit 1 en 2 kamers be
stond. De meeste huizen bestaan 
uit 5 a 6 kamers, een keuken, een

douche én een wc. Elk ‘doorsnee’ 
gezin een eigen wasmachine, for
nuis én een auto voor de deur. 
Voor de meer draagkrachtige ge
zinnen een luxe vrijstaande bun
galow met een tuin vóór en een 
garage naast het huis. Of een leuk 
gerestaureerd pandje, in het oude 
centrum van de stad voor vijf ton. 
Centrale wooneksperimenten 
voor de alternatieve gezinnen. 
Daar moet je wel voor betalen! 
Natuurlijk is de woningnood on
der gezinnen ook niet opgelost. 
Sloop en renovatie jagen veel ge
zinnen weg uit hun huizen, de

WONINGNOOD 
IN  BEELD
Een aantal PSPjongeren maakten enige tijd geleden 
een dia-projekt over jongerenhuisvesting. Wat zeg
gen de makers ~  Ko, Evert, Harmen, Lex, Gerrit en 
Lenneke — er zelf over?

stad uit, in ver weg gelegen be- 
tonwijken, flats, vaak onbetaal
baar.
Deze problematiek komt vooral 
voor in de grote steden. Er wor
den door aktiegroepen en linkse 
politieke partijen akties gevoerd 
tegen deze kaalslag.
Maar in ons projekt willen we 
vooral laten zien, wat de huisves
tingsproblemen van jongeren 
zijn, want aan de oplossing van 
hun woningnood moet nog wor
den begonnen!
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Het is niet meer zo dat mensen 
automatisch in het huwelijks
bootje stappen om vervolgens 2 a 
3 kinderen op de wereld te 
schoppen. Vooral jongeren willen 
op een andere manier gaan wo
nen: alleen, met zijn tweeën of in 
een leefgemeenschap: mét of 
zónder kinderen. 
Samenlevingsvormen die om heel 
wat andere soorten woningen 
vragen dan de doorsnee huizen. 
Maar daar wordt geen rekening 
mee gehouden. En dat betekent 
dat veel jongeren zelf moeten 
zien hoe ze aan een woning ko
men ...
Lukratieve kamerburo’s en parti- 
kuliere hospita’s bieden Kleine, 
vaak slecht onderhouden kamer
tjes tegen hoge huren aan.
De Dienst Herhuisvesting zit vol 
met wachtende woningzoeken
den. Een troosteloze aanblik met 
kasten vol ingeschrevenen. Ge
lukkig zijn er ook niet-kommer- 
ciële kamerburo’s die zich met de 
huisvesting van jongeren bemoei
en. En veel jongeren nemen het 
heft in eigen hand en zoeken zelf 
een oplossing!’
Het dia-projekt is te huur bij de 
PSPjongerengroepen, Postbus 
700, Amsterdam (020 - 26 73 74) 
voor twintig gulden en de ver
zendkosten. Ook voor meer in
formatie over dit projekt kun je 
daar terecht.
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Peter had het thuis wel gezien. Niet dat de ruzies 
de pan uit swingden, maar doen en laten wat hij 
wilde ging thuis niet. Gelukkig verdiende hij sinds 
kort zijn eigen geld, dus van z yn ouwelui was hij 
niet meer afhankelijk. Een eigen kamer leek hem 
wel wat.
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Peter: ‘Iedere dag keek ik in het 
‘Uggelse Suffertje’ naar kamerad- 
vertenties maar er werden alleen 
kamers voor 400 piek voor nette 
werkende heren met een kan
toorbaan aangeboden. Voor mij 
onbetaalbaar in elk geval. En toe
vallig werk ik niet op een kan
toor maar in een magazijn. Ook 
vonden sommige mensen dat ik 
er niet netjes genoeg uitzag (wat 
dat dan ook moge zijn). Op een 
advertentie, die ik zelf in de 
krant zette, werd helemaal niet 
gereageerd.’

‘Op een dag stond er in het ‘Suf- 
fertje’ een advertentie van het ka- 
merburo ‘Van de regen in de 
drup’. In de advertentie stond, 
dat iedere kamerbewoner binnen 
de kortste keren aan een kamer 
geholpen zou worden. Ik erop af 
dus. Toen ik het buro binnen
stapte, bleek de man die de zaak 
runde, pas wat te willen zeggen, 
als ik vijftig piek betaald had. Hij 
noemde dat ‘inschrijfgeld’, voor 
de ‘administratiekosten’, die hij 
aan mij zou hebben. Ik betaalde 
maar, je moet er wat voor over 
hebben om het huis uit te kun
nen, nietwaar?

MORGEN TERUGKOMEN

De man bleek echter na betaling 
nog niet veel te vertellen te heb
ben. Op het moment had hij geen 
kamers. Ik moest morgen maar 
even terugkomen. Hij vertelde 
wel, dat als hij mij aan een kamer 
geholpen had, ik aan hem een 
maand huur moest betalen. ‘Be
middelingsgeld’ noemde hij dat. 
Nou ja, dacht ik, als ik morgen 
maar een kamer van hem krijg.’ 
‘De volgende dag kwam ik terug, 
maar hij had weer niets voor me. 
En dat ging zo nog een paar da
gen door. Na veel bezoekjes had 
hij eindelijk iets voor me. Een ka
mer in het centrum voor 450 gul
den. In het centrum vond ik wel 
mooi, maar de huur was veel te 
hoog. Bovendien wilde de man 
dat ik hem de 450 gulden bemid- 
delingskosten vooruit betaalde, 
nog voor ik het adres van de ka
mer van hem kreeg. Dat vond ik 
veel te link.
Daarna ben ik nog een paar keer 
naar het buro geweest, maar 
steeds had die man niets voor 
mij- Ik gaf de moed op en wilde 
mijn vijftig piek inschrijfgeld te
rug hebben. Hij had toch niets

voor me gedaan! Maar volgens de 
man van het buro kon dat niet, 
hij had wel allerlei kosten voor 
me gemaakt, telefoontjes en zo ... 
Woedend ben ik toen naar de 
wetswinkel gestapt. Daar wilden 
ze me wel helpen, maar konden 
ze niets doen, omdat ik geen kwi
tantie van mijn inschrijfgeld van 
het buro gekregen had. Dan valt 
er ook niets officieel te bewijzen. 
Zo raakte ik van de regen in de 
drup!’

AKTIE

De moraal van dit verhaal is dat 
handel in wind nog steeds gou
den eieren legt. En nog steeds

wordt er nauwelijks voor jonge
ren gebouwd. Daardoor blijven 
jongeren op het wonen op ka
mertjes aangewezen. En daar ligt 
een kans om grof geld te maken 
door huisjesmelkers en kommer- 
ciële kamerburo’s. 
Niet-kommerciële buro’s probe
ren kamerzoekers zo goed moge
lijk te helpen. Ze letten erop dat 
de kamers niet te duur zijn en of 
er niet te gekke eisen aan de ka
merbewoners worden gesteld, zo
als: geen bezoek mogen ontvan
gen, of voortdurend bij de hospi
ta op de thee moeten zitten. Als 
kamerbewoners moeilijkheden 
met hun huisbaas hebben, leggen 
ze ook uit wat de rechten van ka

merbewoners zijn. Bijvoorbeeld 
als de huisbaas hen op straat wil 
zetten of plotseling de huur wil 
verdubbelen. De niet-kommerci- 
ele buro’s worden vaak gesubsidi
eerd en maken geen winst. 
Kommerciële buro’s zijn van een 
heel ander slag. Ze ruiken geld als 
ze de enorme woningnood onder 
jongeren zien. Ze ontdekken ‘een 
gat in de markt’. Als ze hun ‘ad- 
ministratie/bemiddelingsgeld ’ 
binnen hebben, zal ze de rest een 
rotzorg zijn.
In sommige grotere steden heeft 
de gemeenteraad voor een rege
ling gezorgd, die erop let dat ka
merburo’s het niet te bont kun
nen maken. Ze mogen dan niet 
meer dan bijvoorbeeld f 65,— 
(Utrecht) of een maand huur 
(Amsterdam) ‘bemiddelingsgeld’ 
vragen. Een ambtenaar komt dat 
ongeveer één keer per kwartaal 
kontroleren. Dat stelt dus niets 
voor!

Kamerburo’s kunnen met zo’n 
slappe kontrole gewoon door
gaan met hun praktijken: veel in
schrijfgeld vragen; geen kamer- 
adressen meegeven of adressen 
die al lang verhuurd zijn; etages 
bemiddelen, waarvoor je een 
woonvergunning van de gemeen
te nodig hebt (zonder zo’n ver
gunning zet de gemeente je op 
straat); of gewoon veel te veel be
middelingsgeld vragen.
Om hier een einde aan te maken 
is er een landelijke aktie opgezet, 
georganiseerd door de LOBH 
(landelijke organisatie belangen
groepen huisvesting). De bedoe
ling is tot een wettelijk verbod 
op kommerciële kamerburo’s te 
komen. Zolang dat verbod er niet 
is moeten gemeentebesturen ge-
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dwongen worden deze buro’s be
ter te gaan kontroleren en bij 
misbruik van de woningnood di- 
rekt te sluiten. De LOBH maakt 
ook een zwartboek over kamer- 
buro’s. Daar moeten zoveel mo
gelijk klachten in komen te 
staan! Heb je vervelende ervarin
gen met zo’n buro bel dan direkt 
(LOBH: 020- 22 35 05)! 
Overigens: Kamer buro ‘Van de 
regen in de drup’ in Uggelen be
staat in werkelijkheid. Het is 
maar een klein oplichtertje. Er 
zijn veel grotere. Het is wel een 
buro, waarvan er tientallen be
staan. Daarom hebben we het als 
voorbeeld genomen. Als de aktie 
rond is zal het buro met naam en 
toenaam genoemd worden.

Bij de begrotingsbehandeling van het Ministerie van 
Volkshuisvesting op 30 oktober 1979 kleedden 
drie jongens zich tot op hun onderbroek uit op het 
B innenhofE r werd rondgezeuld met een levens
grote, kartonnen melkkoe. Ook waren er spandoe
ken met: 'Stop de uitkleding van de kamerbewo
ner' en 'De kamerbewoner is al genoeg uitgemol
ken9. Waarom al deze drukte?

De letters LOBH staan voor Lan
delijke Organisatie Belangengroe
pen Huisvesting. De organisatie is 
een vereniging en heeft als doel
stelling: ‘Het bevorderen van pas
sende en betaalbare huisvestings- 
mogelijkheden voor personen of 
groepen van personen die volgens 
de geldende regelingen niet of 
moeilijk voor woningtoewijzing 
in aanmerking komen en voor 
wie geen of onvoldoende ade- 
kwate voorzieningen bestaan’. 
Moeilijke woorden, maar de 
LOBH zet zich echt in voor o.a. 
jongerenhuisvesting. Dat doen ze 
door het ondersteunen van plaat
selijke aktiegroepen, het geven 
van informatie en onder druk 
zetten van regering en Tweede 
Kamer. Daarnaast geven ze een 
woonkrant uit: IGLO.
Het adres is: Henri Polaklaan 12b, 
Amsterdam, tel. 020 - 22 35 05. 
Trouwens, bijna alle tekeningen 
en foto's in deze jongerenkrant 
komen uit de IGLO. Let vooral 
op de mooie tekeningen van 
Erik Scheele.

Juni 1979 werd de huurprijzen
wet ingevoerd. Een echt liberaal 
kunstwerk: het uitgangspunt is, 
dat de verhuurder en de huurder 
‘vrij’ de huurprijs kunnen afspre- 
ken. Alsof door de enorme wo
ningnood de huurder toch al niet 
gedwongen wordt iedere huur
prijs — hoe hoog ook — te aksep- 
teren! Deze wet heeft ook grote 
gevolgen voor kamerbewoners. In 
een apart gedeelte van de wet 
worden namelijk de huurprijzen 
van kamers geregeld. Daarbij 
blijkt duidelijk dat de kamer
huurder enorm achtergesteld 
wordt bij een zogenaamde zelf
standige huurder (een huurder 
van een hele woning, die er overi
gens ook al niet best vanaf komt 
in de nieuwe wet).
Waar zit hem nou het verschil? 
Als de huurder van een zelfstan
dige woonruimte vertrekt en de 
huisbaas wil voor de nieuwe 
huurder de huur met meer dan 
5 r/f verhogen, dan moet hij/zij 
dat melden bij de huurkommis- 
sie. De huurkommissie is een on
afhankelijke groep mensen, half 
uit huisbazenorganisaties, half uit 
huurdersverenigingen, bijgestaan

aktie in Y Haagje

door wat ambtenaren. De kom
missie beoordeelt aan de hand 
van de wet of de huur wel rede
lijk is. Ook als je moeilijkheden 
met je huisbaas hebt over de 
huurprijs, kun je naar de huur
kommissie stappen.
Meldt de huisbaas zijn verhoogde 
de huur niet aan, dan kan de 
nieuwe huurder gewoon de oude 
huur, die zijn voorganger/voor- 
gangster betaalde, blijven betalen.

KRITIEK OP ACHTERSTEL
LING

Zo’n meldingsplicht voor grote 
huurvergroting ineens ontbreekt 
voor bewoners van ‘onzelfstandi
ge woonruimte’ (gewoon kamers 
dus). Kamerbewoners verhuizen 
veel (altijd op zoek naar een iets 
beter hok). Huisbazen verhogen 
dan vaak de huur in één klap met 
10-30V. Volgens de wet mag er 
maar één keer per jaar een huur
verhoging of verlaging plaatsvin
den. Dat betekent, dat een nieu
we kamerbewoner pas na één jaar 
naar de huurkommissie kan stap
pen om huurverlaging aan te vra
gen. Dan heeft hij zij vaak al 
honderden guldens teveel be
taald. Guldens, die meestal niet 
van de huisbaas teruggevorderd 
kunnen worden.
De eis is dan ook, dat er een mel
dingsplicht voor kamers komt!

PUNTENSYSTEEM

In de huurprijzenwet wordt de 
‘redelijkheid’ van de huur (dat 
wat de regering redelijk vindt) 
uitgerekend door punten op te 
tellen. Voor iedere vierkante me
ter 5 punten, voor een centrale 
verwarming op de kamer 20 pun
ten, voor een wastafel 15 enz. 
Hoe meer punten een kamer 
krijgt, hoe meer huur er gevraagd 
mag worden.
In het puntenstelsel wordt op 
geen enkele manier rekening ge
houden met allerlei wantoestan
den, waar kamerbewoners vaak 
aan overgeleverd zijn. Een kamer 
onder een plat dak is gloeiend

heet in de zomer en ijskoud in de 
winter. Maar toch levert dat 
evenveel punten op als een kamer 
die lager in het huis ligt. Een ka
mertje, waarin een wrakke tafel 
(aanrecht) met daarop een pri
musstelletje (fornuis) en alleen 
een koud water kraan, krijgt 
evenveel punten als een echte 
keuken. Er wordt geen enkel ver
schil gemaakt tussen kamerhuur 
bij een hospita of in een ‘vrij’ 
huis, zonder huisbaas. Dat 
scheelt stukken! En zo zijn er 
nog wel meer voorbeelden te 
noemen. Het hele zaakje is met 
een enorme achteloosheid door 
Brokx en z’n ambtenaren in 
elkaar gezet.
Per 1 februari 1980 wordt door 
de huurkommissies gewerkt met 
een nieuwe tabel om de huur
prijzen vast te stellen. Hierdoor 
gaan de gemiddelde huurprijzen 
met zo’n zestig gulden per maand 
omlaag. Het is een klein resul- 
taatje van de akties in juni en de 
‘onderbroekaktie’ van eind okto-
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ber vorig jaar. Die laatste aktie 
was nodig om Brokx uit zijn 
slaap te halen. De huurverlaging 
zou — volgens zijn eigen toezeg
gingen — uiterlijk 1 oktober 
1979 ingevoerd zijn!
Maar ook na de invoering van de 
verlaagde tabel blijven volgens de 
huurprijzenwet heel hoge huren 
mogelijk. Het komt er op neer, 
dat de hoge huren, die huisbazen 
van kamerbewoners durven te 
vragen (vanwege de enorme wo
ningnood onder jongeren) door 
deze regering nog eens gewettigd 
worden ook! Voor huisbazen 
wordt het nog aantrekkelijker 
dan het al was om een huis per 
kamer met vette winsten aan 
jongeren te gaan verhuren. Straks 
telt ons land evenveel huisjesmel
kers als melkboeren! Dus bewo
ners aller kamers, verenigt u!



NEDERLAND 
ULATIELAND

LANDELIJKE GROEP 
JONGERENHUISVESTING
Al een flinke tijd bestaat er binnen de PSPjongerengroepen een lande
lijke jongerenhuisvestingsgroep. Naast het uitbrengen van veel achter
grondinformatie en aktiemateriaal (brochures, jongerenkranten, dia
series) organiseerde zij diverse malen landelijke informatie- en thema
dagen over jongerenhuisvesting.
Deze aktiviteiten zullen zeker doorgaan. Maar daarnaast wil de jonge
renhuisvestingsgroep de komende tijd meer ‘de boer opgaan’. Bezoe
ken van plaatselijke jongerengroepen die kenbaar hebben gemaakt 
daar belangstelling voor te hebben. Om wat meer te vertellen en te la
ten zien van de woningnood onder jongeren.
In samenwerking met de plaatselijke groep kan dan bekeken worden 
of er plaatselijke aktiepunten liggen. En wat we daar samen mee kun
nen doen. Voor meer informatie: PSPjg, Postbus 700, Amsterdam, 
t.a.v. jongerenhuisvestingsgroep-PSPjg, of 020 - 26 73 74.

Steeds meer (goedkope) huurhuizen worden — na
dat de laatste huurders vertrokken o f weggesard 
zijn — leeg verkocht. De laatste jaren gebeurde dat 
met meer huizen dan er aan nieuwe gesubsidieerde 
huizen bijgebouwd werd. Spekulanten: tel uit jullie 
winst. Steeds meer vooroorlogse huizen worden in 
etages gesplitst en met vette winsten verkocht: de 
horizontale verkoop.
Nog steeds kunnen huisbazen 
hun huizen jaren en jaren leeg la
ten staan, totdat ze er een prijs 
voor kunnen krijgen die ze wil
len.
I)e laatste paar jaar neemt het 
aantal huisjesmelkers hand over 
hand toe. Ze kopen een verkrot 
pandje, timmeren er wat triplex 
wandjes in, stoppen er 8-10 stu
denten, werkende of werkloze 
jongeren in (net wat er maar voor 
handen is) en vragen 300 gulden 
of meer voor elk kippehokje.
De regering doet niets. Ze vaar
digt geen enkele maatregel uit 
om de spekulatie te beperken. 
Nee, integendeel zelfs. Brokx 
schrijft boze brieven naar ge
meentes (Amsterdam bijvoor
beeld ) die proberen werkelijk 
wat tegen de horizontale verkoop 
te ondernemen.
Begin november kwamen er zo’n 
25 plaatselijke aktiegroepen en 
komitees in Utrecht bij elkaar 
om te bespreken wat ze samen 
tegen allerlei vormen van grond
en woningspekulatie konden 
gaan doen. Onder de leus ‘Huizen 
zijn om in te wonen, niet öm 
mee te handelen’ besloten ze de 
handen ineen te slaan.
Allereerst gaan ze proberen om 
in meer plaatsen akties tegen spe
kulatie op te zetten. Verder gaan 
ze een brochure maken met zo
veel mogelijk voorbeelden van al
lerlei vormen van spekulatie in 
heel Nederland. De bestrijding 
van de leegstand, het tegengaan 
van horizontale verkoop, het in
dammen van de spekulatie met 
bouwgronden en het stoppen van 
de handel in huurhuizen zal in

een uitgebreid eisenpakket de pu
bliciteit ingaan.
Uiteindelijk zal alles in een lande
lijk tribunaal aan de kaak gesteld 
moeten worden. Het tribunaal

moet zo’n grote aangelegenheid 
worden, dat de heren en dames 
van de landelijke politiek er nu 
eens niet om heen kunnen en ge
dwongen worden eindelijk eens 
iets te gaan doen tegen de woe
kerwinsten in de huizenhandel. 
Wil je meer informatie: bel dan 
naar de Landelijke Aktie Wo
ningnood (p a LOBH, Henri Po-

laklaan 12-b, Amsterdam, tel. 
020- 22 35 05).
Wil je vormen van spekulatie in je 
eigen plaats doorgeven bel dan 
het landelijk anti-spekulatienum- 
mer 072- 117137.
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BUSSUM IN BEWEGING
Overal voeren jongeren aktie voor huisvesting. Met 
nota's en brieven aan de gemeenteraden, maar ook 
met bezettingen, kraken en plakken. Vooral in Bus- 
sum is de jongerengroep erg aktief’ en dat moet 
ook wei
Sinds 1970 is er in Bussum niet 
één woningwetwoning gebouwd. 
Mensen met weinig geld moeten 
maar ergens anders gaan wonen. 
Goedkope en goed bewoonbare 
huizen worden er gesloopt om 
plaats te maken voor kantoren en 
parkeergarages. Terwijl het inwo
nersaantal van Bussum is gedaald, 
stijgt de woningnood en groeit 
het aantal dakloze jongeren.
In april 1978 bracht de PSP dan 
ook een nota uit: De ziekte van 
Bussum, diagnose en geneeswijze. 
Bussum is niet volgebouwd. Het 
college van B&W, dat dit beweert, 
was wel bereid om medewerking 
te verlenen aan partikuliere 
bouwplannen voor luxe-apparte- 
menten en villa’s. Toch weigert 
datzeude college de al in 1976 
door PSP en PPR aangetoonde 
mogelijkheden voor woningwet
woningen op gemeentegronden 
te realiseren. Initiatieven van de 
PSP om tot woningwetbouw te 
komen worden door de gemeen

teraad opzij geschoven. Geen 
wonder dat er zich een op winst 
gericht kamerbemiddelingsburo 
in Bussum kwam vestigen. Maar 
waarom zou je je blauw betalen 
aan zo’n buro, zonder enige ze
kerheid er een goede woning 
voor te krijgen, als er zoveel ge
bouwen leeg staan?

Op 2 juli kraakten een aantal jon
geren een leegstaand, voor de 
sloop bestemd gebouw in Bus
sum, de Brandsmaschool. Het 
terrein was bestemd voor twee 
noodlokalen voor een kleuter
school. De krakers wonen er in 
tamelijk gerieflijke omstandighe
den, zoals ze zelf zeggen. Er is 
elektriciteit, er hangen TL-bui- 
zen, er is water, er zijn twaalf 
gemeenschappelijke wc’s en er is 
een fornuis voor gemeenschappe
lijk gebruik. Het gebouw zelf is 
goed te bewonen, alleen lekt het 
dak.

De burgemeester stond erg op 
zijn strepen, maar gaf de krakers 
toch toestemming om het gebouw 
te blijven bewonen; wel moest 
het duidelijk zijn dat ze direkt 
moesten vertrekken als de ge
meente andere plannen met het 
gebouw had.
Nou, dat is te hopen dat de ge
meente inmiddels andere plannen 
met het gebouw heeft dan de 
oorspronkelijke sloopbestem- 
ming. Uit een notitie van de be
woners van de Brandsmaschool 
blijkt duidelijk dat het heel goed 
mogelijk is een gedeelte van de 
school geschikt te maken voor 
bewoning door alleenstaanden en 
stellen. Een ander gedeelte, het 
oudste, zou dan gesloopt kun
nen worden om plaats te maken 
voor twee noodlokalen. De PSP 
heeft in de gemeenteraad dan 
ook een voorstel met die strek
king ingediend; het is te hopen 
dat de raad het dit keer eens niet 
opzij schuift.
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In Tilburg 
Paulus Lyceum, een 
gewone middelbare 
school zoals er zoveel 
staan in Nederland. 
Maar op het Paulus 
Lyceum gebeuren rare 
dingen. Hieronder het 
verhaal van Nel.
PO TTEN  
EN POTEN
Nel: de moeilijkheden begonnen 
omdat ik met m’n vriendin 
stond te vrijen achter de school, 
gewoon omdat ik het lekker 
vind. En gewoon omdat ik vind 
dat scholieren ook best mogen 
zien dat er homo’s op school 
zijn, op elke school.

Misschien zou dit voor de school 
een aanleiding zijn geweest om 
toch voorlichting over homofi
lie te geven. Dat gebeurde niet. 
Er werd een gedicht over mij 
in de schoolkrant geschreven, 
wat ik er niet uit heb laten 
halen, omdat het niet beledi
gend of bedreigend was, maar 
gewoon het idee van wat die 
man dacht over homo’s.
Enkele dagen later kwam onze 
godsdienstleraar en moderator 
naar mij toe. Toevallig was 
heel de redaktie van de school
krant en de rector erbij. Deze 
godsdienstleraar zei dat hij het 
geestelijk ongezond vond als ie
mand zo demonstratief staat 
te vrijen en dat ik dat gedicht 
er niet uit liet halen want nu 
wist heel de school het! Ik 
ging daar tegen in en hij bleef 
volhouden dat hij dat geeste
lijk ongezond vond.
Er is toen een brief geschreven 
naar het Paulus Lyceum en nog 
andere instanties en de volgende 
dag was er een demonstratie 
waar folders (roze driehoeken 
met tekst) uitgedeeld werden 
aan leerlingen en leraren. Deze 
aktie werd bewust in de pauze 
van 1 uur tot half twee gehou
den. Toen we om half twee 
weg wilden gaan werd een 
aantal van ons gevraagd door 
leraren om een diskussie te 
houden. Even later werden zij 
weer door de rector uit de les 
gehaald. Dat scheen niet te 
mogen. De rector zei ons dat 
we ons bij ‘het gezag’ moesten 
melden. Wat er daar in de rectors 
kamer gezegd is schrijf ik liever 
niet op. Toen zijn we weg gegaan 
met de belofte dat er een gesprek 
zou komen.
Het paulus heeft ondertussen 
een brief terug geschreven en nu

In 1975 bracht de toenmalige staatssekretaris Van 
Dam de ‘Nota Huisvesting Alleenstaanden en Twee
persoonshuishoudens’ uit. In deze nota, in de wan
deling de nota Van Dam genoemd, werd voor het 
eerst de woningnood onder één- en tweepersoons
huishoudens op regeringsnivo erkend. Een van de 
gevolgen van deze nota was de instelling van stuur
groepen in 111 grote en middelgrote gemeenten. 
Deze stuurgroepen kregen tot taak de aktiviteiten 
op het gebied van alleenstaanden en tweepersoons
huishoudens te stimuleren en te koördineren en het 
(verplichte) onderzoek naar behoeften van deze 
huishoudens te begeleiden.

De instelling van deze stuurgroe
pen was voor aktie- en belangen
groepen reden tot optimisme. Nu 
zou eindelijk invloed uit te oefe
nen zijn op de huisvesting van al
leenstaanden en tweepersoons
huishoudens. Om die invloed via 
de stuurgroep te krijgen moest de 
stuurgroep wel aan een aantal 
voorwaarden voldoen. Juist die 
voorwaarden gaven nogal eens 
aanleiding tot konflikten binnen 
de stuurgroep en brachten duide
lijke tegenstellingen. Het bleek 
dat gemeentes en korporaties 
heel andere ideeën hadden over 
de funktie van de stuurgroep.
Ze wilden de stuurgroepen een 
veel vrijblijvendere status geven 
ten aanzien van B&W dan dat de 
belangengroepen eisten. Verder 
bleek dat wanneer er over kon- 
krete plannen beslist moest wor
den, vaak ingebracht door belan
gengroepen, die belangengroepen 
tegen de ambtelijke argumenten 
weinig of niets in konden bren
gen: ‘ze waren te weinig deskun
dig’. Het gevolg hiervan was dat 
belangengroepen zich meer gin
gen informeren en op die manier 
net zo goed deskundig werden.

schrijft het coc weer een brief 
terug waarin ze vragen om 
dat gesprek.

In deze periode is er een dis- 
kussieavond georganiseerd over 
homo’s op school die nog plaats 
moet vinden maar niet voor de 
eerste of tweede klassers en niet 
met het coc of de werkgroep 
homofiele jongeren (WHJ), nou 
ja......
Een van de argumenten van de 
direktie was dat alles veel te 
delikaat was voor de eerste en 
tweede klassers. Maar dan vraag 
ik me af, wiens schuld dat is. 
Heeft de school niet de verant
woordelijkheid om die leerlingen 
voor te lichten zodat ze weten 
wat homosexualiteit is, en weten 
dat het normaal is, of weet de 
direktie dat zelf nog niet?

Wie meer wil weten van deze 
aktie (omdat er bij jou op 
school ook nog altijd zo lullig 
over flikkers en potten wordt 
gedaan) of over de werkgroep 
homofiele jongeren, kan kontakt 
opnemen met nel, lange nieuw- 
straat 200 in tilburg.

Duidelijk werd dat je, door een 
goede organisatie in de stuur
groep sterk kwam te staan. In 
ruim 40 gemeentes kwam dan 
ook een vooroverleg van belan
gengroepen tot stand.
Mede door het hierboven ge
noemde kwamen tegenstellingen 
scherper aan het licht: lagere in
komens, waaronder juist veel al
leenstaanden en tweepersoons
huishoudens, kwamen niet aan de 
bak of alleen maar in de slechtste 
woningen.
Voor de belangengroepen werd 
steeds duidelijker dat, om de 
huisvestingsproblemen goed aan 
te pakken, het totale gemeentelij
ke volkshuisvestingsbeleid in de 
stuurgroep aan de orde moest ko
men, en dat de gemeentes en de 
wethouders wat dat betreft de 
boot afhielden (en houden), en 
in de stuurgroep alleen wilden 
praten over het onderzoek en 
soms onder druk van de belan
gengroepen, over door die belan
gengroepen ingebrachte voorstel
len over konkrete plannen.
Om wel invloed uit te oefenen op 
het gemeentelijk volkshuisves
tingsbeleid gingen veel belangen
groepen over tot het voeren van 
akties buiten de stuurgroepen 
om. Denk maar eens aan de 
kraakakties, demonstraties, be
zettingen, het uitbrengen van

zwartboeken over het funktione- 
ren van de stuurgroep of over de 
woonruimteverdeling, en het in
formeren en onder druk zetten 
van politieke partijen in de ge
meenteraad.
Niet in alle stuurgroepen ging het 
zo als hierboven beschreven. In 
gemeentes zonder aktieve belan
gengroepen gingen stuurgroepen 
vaak pas vrij laat aan de slag. 
B&W gaven vaak openlijk toe dat 
de stuurgroep slechts was inge
steld om het verplichte onder
zoek gesubsidieerd te krijgen. 
Naast het begeleiden van onder
zoek is daar dan ook verder wei
nig of niets gedaan.
Konkluderend kunnen we zeggen 
dat de stuurgroep niet een mid
del is om het gemeentelijk volks
huisvestingsbeleid om te krijgen. 
Beïnvloeden van dat beleid kan 
het best gebeuren door middel 
van doelgerichte akties en via be
staande politieke organisaties 
waarbij de uiteindelijke beslissin
gen door de gemeenteraad moe
ten worden genomen (hoe ge
brekkig die ook kan funktione- 
ren).
Toch heeft de instelling van 
stuurgroepen ook enkele positie
ve gevolgen gehad: het leidde tot 
een verhoging van kennis bij de 
belangengroepen. Er werd zo 
voor de belangengroepen een mo
gelijkheid geopend direkt en re
gelmatig in kontakt te komen 
met wethouders, ambtenaren en 
korporaties die zo steeds gekon- 
fronteerd blijven met de huisves
tingsproblemen. Ook biedt de 
stuurgroep de mogelijkheid om 
op de hoogte te blijven van wat 
er in de gemeente gaande is.
En tenslotte zijn de stuurgroepen 
in veel gevallen in staat om rucht
baarheid aan gesignaleerde mis
standen te geven.

OPVANGCENTRUM DEN HAAG
Donderdagavond 20 december was het dan einde
lijk zover: de feestelijke opening van het opvang
centrum op de Weeversplaats in Den Haag.
Ook in Den Haag is grote wo
ningnood onder de jongeren, en 
zijn de wachtlijsten lang. Maar 
niet iedereen kan wachten tot 
het jaar 2000. Jongeren die nood
gedwongen van huis of tehuis 
weglopen, hebben direkt onder
dak nodig. Al anderhalf jaar gele
den kwam de Kommissie Opvang 
Projekt met een rapport waarin 
een ‘blauwdruk’ stond voor een 
centrum voor kortdurende op
vang voor jongeren. Ondertussen 
kwam de hulpverlening aan jon
geren ernstig in gevaar. Hulpver
leningsorganisaties als Release en 
de Sosjale Joenit moesten soms 
dagen bellen om opvang te vin
den, of jongeren die om hulp 
kwamen weer de straat opsturen. 
De verantwoordelijke wethouder, 
Du Chatinier, had al in april be

loofd dat het opvangcentrum er 
nog in 1979 zou komen. En dat 
is dan ook gebeurd, maar dat is 
niet aan de gemeente te danken. 
Release en de Joenit hebben de 
20e december samen met het 
komitee jongerenhuisvesting, de 
studentenorganisatie van de soci
ale akademie en de PSP een stuk
je opbouwende kritiek op dc 
Weeversplaats neergepoot. De 
enige inbreng hierbij van de kant 
van de gemeente was het o' 
schrijfboekje van een agent, maar 
dat raakte in het gedrang m g 
zoek ook. Helaas was ook het op
vangcentrum maar van tijdelijke 
aard, met een stel oude deuren 
begin je nu ook weer niet zoveel. 
Wethouder, hou je dus nu aan je 
afspraak!



Volgens staatssekretaris Gerrit Brokx waren er in 
1979 eigenlijk 55.000 woningen en wooneenheden 
voor alleenstaanden en twee persoonshuishoudens 
méér nodig dan er in werkelijkheid waren. Over 
twee jaar zullen er volgens hem 230.000 van die 
woningen en wooneenheden moeten zijn. Toch 
werden er in 1979 maar 5500 kleine woningen in 
aanbouw genomen, de helft van het programma 
van dat jaar (10.000). Van die 5500 zijn er boven
dien 800 erg duur. In 1979 hebben we er van Brokx 
dus 4700 betaalbare woningen bij gekregen voor 
minstens 55.000 urgent woningzoekenden!

Jongerentribunaal
Eind 1979, ruim een maand na
dat het Jongeren Tribunaal 79 
werd gehouden, lijkt het tijd om 
te bezien wat dit tribunaal heeft 
opgeleverd en of er eventueel een 
vervolg op komt.
De klachten van de aanklagers, 
de reakties uit de zaal en de op
merking van de forums zijn zwart 
op wit vastgelegd in moties, die 
door de aanwezigen werden 
goedgekeurd. Natuurlijk is het 
niet de bedoeling dat die voor
stellen op papier blijven staan, er

Je zou denken dat Brokx er de 
komende twee jaar hard aan zal 
moeten trekken om aan zo’n
230.000 te komen. Het is alleen 
jammer dat hij dat zelf nog niet 
lijkt te weten. In de Memorie van 
Toelichting bij de begroting van 
Volkshuisvesting voor 1980 
schrijft hij letterlijk: ‘Het beleid 
dat met betrekking tot de huis- 
vesting voor één- en tweeper
soonshuishoudens in de afgelo
pen jaren is gevoerd, zal worden
voortgezet'.
Hij gaat dus gewoon door met 
het bouwen van een paar duizend 
woningen per jaar. Hij laat het 
gewoon gebeuren dat het wo- 
ningbouwprogramma iedere keer 
opnieuw lang niet wordt gehaald. 
(Eet maar op: voor 1980 is het 
programma 12.000. Wat zal er
van terechtkomen?) Ook volgend 
jaar zal er weer geen verplicht 
percentage jongerenhuisvesting in 
alle wToningbouwplannen komen. 
Ook nu weer geen maatregelen 
om de aankoop en verbouw van 
grote panden te vergemakkelij
ken. Met moeite kon de voort
zetting van aktiviteiten van het 
EOBH worden veiliggesteld 
(Brokx wilde zelfs hun subsidie 
stopzetten!). En op het nipper- 
tje kon de definitieve ondergang 
\an de gemeentelijke stuurgroe
pen worden voorkomen. Die 
stuurgroepen waren vier jaar gele
den ingesteld om de woningnood 

nder alleenstaanden en tweeper(>

soonshuishoudens te onderzoe
ken. Afgelopen jaar wilde Brokx 
ze maar weer opheffen. Maar het 
is duidelijk dat de gemeentebe
sturen die pottenkijkers nog

BEGELEID WONEN
Gelukkig komen steeds meer mensen erachter, dat 
jongeren vaak beter af zijn als ze op kamers wonen 
dan in een tehuis of in een gezin waar veel moeilijk
heden zijn. Voor die mensen is het dan heel lekker 
om te wonen in een huis waar ook andere jongeren 
wonen. Waar ze bijvoorbeeld gezamenlijk kunnen 
eten en waar altijd mensen zijn om even een praatje 
mee te kunnen maken.

De stap uit een tehuis of een ge
zin naar een kamertje waar je in 
je eentje zit is nou niet zo aan
trekkelijk. Dus kwamen er vooral 
van de kant van de hulpverle- 
ningswereld en de kinderbescher
ming geluiden om zogenaamde 
‘begeleid-wonen’ projekten op te 
zetten. Een soort tussenstap naar 
zelfstandig wonen: in een huis 
wonen een aantal jongeren bij 
elkaar. De groep wordt begeleid 
door één of meer hulpverleners. 
Die hulpverleners wonen soms

steeds heel hard nodighebben, 
anders zouden ze helemaal niets 
doen! Tenslotte heeft er op het 
Ministerie heel lang maar één 
man rondgelopen voor de ‘bij
zondere’ huisvesting, in plaats 
van een groep uiterst aktieve 
ambtenaren. Die man trok boven
dien steeds het land door, dus op 
het ministerie was niemand be
reikbaar. Als dat beleid moet 
worden voortgezet, dan voorspelt 
dat niet veel goeds.
Als het aan deze regering ligt, dan 
wordt er veel geld gegeven aan 
partikuliere bedrijven. Dan ho
pen ze dat die bedrijven met dat 
geld huurhuizen gaan bouwen. 
Zo mag er weer winst gemaakt 
worden uit onze woningnood! Er 
valt immers heel wat te verdelen 
en te heersen over 230.000 dak
lozen. Is het een wonder dat be
leggers, huisjesmelkers, kamerbu- 
ro’s, kamerverhuurders, speku- 
lanten en andere ongure types 
hun kans grijpen?

moet wat mee gebeuren ook.
Om al die zaken over huisvesting, 
werk, onderwijs, inkomen eri 
rechtspositie op een rijtje te zet
ten, geeft de werkgroep Jongeren 
Tribunaal 79 een tweede krant 
uit, een verslagkrant. De werk
groep wil geen saaie verslaggeving 
maken, of een beleefde samen
vatting voor jongerenorganisaties. 
Wel zal er in komen te staan op 
welke punten jongeren in ver
schillende leefsituaties kunnen 
samenwerken. De emotionele en 
inhoudelijke diskussies hebben 
aangegeven, dat er een aantal 
overeenkomsten zijn tussen sol
daten, studenten en tehuisbewo
ners als het gaat over bijvoor
beeld het gebrek aan geschikte* 
woonruimte. Daar hebben ze al
lemaal mee te kampen.
De tweede tribunaalkrant draagt 
geen pasklare oplossingen aan, 
wel ideeën om een oplossing 
dichterbij te brengen. Een krant 
niet voor het archief, maar om te 
gebruiken! Nu te bestellen bij de 
PSPjongerengroepen.

ook in het huis, soms wonen ze 
er niet en komen ze zo af en toe 
kijken.

Aan die begeleid-wonen projek
ten is ontzettend veel behoefte: 
jongeren die nu noodgedwongen 
in een tehuis wonen, omdat er 
geen andere oplossing voor ze is, 
kunnen dan mooi op kamers 
gaan. Geld daarvoor moet komen 
van de kant van het Ministerie 
van Justitie (kinderbescherming) 
en van CRM (jeugdwelzijn). Maar 
(zoals jongeren zo vaak de klos 
zijn) de kinderbescherming is nu 
juist een grote bezuinigingspost 
van deze regering: in drie jaar tijd 
moet er 90 miljoen worden be
zuinigd. Dus net als de gemeente
lijke wachtlijsten voor woning
zoekenden nemen de wachtlijs
ten bij begeleid-wonen projekten 
razendsnel toe. Als het de rege
ring ernst is met de hulpverlening 
aan en het welzijn van jongeren, 
dan geeft ze ruim baan aan bege
leid-wonen projekten!



Plaatselijke groepen
De PSPjongerengroepen schieten als paddestoelen 
uit de grond en leven, soms erg kort, een flitsend 
bestaan.
Hoe staat het met de jongerengroepen? Wat doen 
ze zoal? Waar hebben ze het allemaal over? Wat 
zijn de overeenkomsten ? Hoe kijken ze naar elkaar 
en hoe kijken zij naar het landelijk bestuur?
Jack ten Haaf, stagiaire bij de PSPjongerengroepen 
bezocht de laatste maanden de jongerengroepen in 
het land. Hieronder zijn ervaringen.

Op het kongres in Boskoop in 
1978, is er besloten dat er meer 
kontakt moest komen tussen de 
jongerengroepen zelf en met het 
landelijk bestuur. Hoe zouden we 
dat nu gaan aanpakken? Het ant
woord kwam al vrij snel: we ne
men een stagiaire die alles maar 
eens moet inventariseren. Welnu, 
dat gebeurde. Jack trok er met 
z’n tasje op uit en ging bijna alle 
jongerengroepen in het land be
zoeken. Hij kwam hele droevige 
dingen tegen, maar ook hele pret
tige. Op het sekretariaat waren 
een aantal ‘jongerengroepen’ be
kend, die bij nader onderzoek 
nooit of nauwelijks bestaan had
den.
Dit was natuurlijk niet zo leuk, 
maar je probeerde dan weer iets 
nieuws van de grond af te krijgen 
(wat op een heleboel plaatsen 
goed lukt). Er zijn ook heel veel 
goed draaiende jongerengroepen 
die hele leuke dingen doen tegen 
de slechte ‘dingen’ in de stad. De 
jongerengroepen hebben nog 
steeds de kracht iets ludieks te 
presenteren. In sommige steden 
bereiken ze daar zelfs de meest 
‘rechtse’ kranten mee, en veran
deringen op gemeentelijk nivo.
De overeenkomst tussen de diver
se jongerengroepen is dat ze alle
maal niet eindeloos over strate
gieën willen diskussiëren, maar

de gemeente het ongenoegen op 
een ludieke manier onder de neus 
wrijven.
Over het algemeen willen de jon
gerengroepen meer informatie 
van en over elkaar. Dit probleem 
proberen we op te lossen door 
binnenkort een dag te organise
ren. waar zoveel mogelijk jonge
rengroepen zouden moeten ko
men die dan allemaal hun steen
tje bij zullen kunnen dragen tot 
de oplossing van dit probleem.
Verder ligt het in de bedoeling

DIENSTPLICHT
Op zaterdag 23 februari a.s. organiseren de PSPjon
gerengroepen in Tilburg een landelijke diskussiedag 
over de vier dienstplichtigenorganisaties, te weten 
de Vereniging Dienstweigeraars (VD), Vereniging 
Voor Dienstplichtige Militairen (VVDM)y Bond 
voor Dienstplichtigen (BVD) en Onkruit.

dat er een soort draaiboek komt 
over hoe je op een goede manier 
een jongerengroep kunt opzet
ten.
M’n bezoek bij de jongerengroe
pen was erg leerzaam, meestal na 
de vergaderingen heel gezellig. Bij 
de jongerengroepen waar ik nog 
niet op bezoek ben geweest, kom 
ik binnenkort.

te Bussum

De bedoeling van de dag is om 
standpunten over deze vier orga
nisaties te bepalen, met andere 
woorden, we gaan de vier organi
saties ‘ontleden'. Als voorberei
ding voor de dag wordt er een 
voorbereidingsmap met artikelen 
over de vier organisaties uitge
bracht. Daarnaast is er natuurlijk 
ook nog de brochure LINKSOM- 
KKHRT! die de PSPjongeren nog

>  :

Inform atie over de PSP JG 
(kruis aan wat je wil)

Lid worden van de PSP-JG

Naam:

Adres:

P os tko d e :......................... Woonplaats:

Geïnteresseerd in:

Opsturen aan: PSP-JG Postbus 700 Amsterdam

niet zo lang geleden uitbrachten. 
De diskussiemap zal als de rode 
draad dienen voor de diskussies. 
De map is aan te vragen bij de 
PSPjongerengroepen, Postbus 
700. Amsterdam (1)20- 26 73 7*1). 
Na afloop van de verschillende 
diskussierondes is er een afslui
tend forum waarin elke organisa- 
t ie met een vert ogen woord iger 
zit.
's Avonds wordt er een feest ge
organiseerd, zoals we dat bij de 
PSPjg gewend zijn. De organisatie 
van dit feest is in handen van de 
jongerengroep uit 'Tilburg. Het 
organiseren van een goed feest is 
hen wel toevertrouwd. Ook het 
door hen georganiseerde Rock 
Against Racism konsert was een 
groot sukses.
Het gebeuren zal zich afspelen in 
trefcentrum POSJKT, Ac adem ie- 
laan 9. Tilburg.
Posjet is heel gemakkelijk te be
reiken vanaf het NS-station Til
burg-West. De dag zal beginnen 
om 10.00 uur. Nadere informatie 
is te krijgen bij de PSPjg, Nieuwe 
Looiersstraat 45-47 te Amster
dam (020 - 26 73 74). Ook opga
ven voor de dag graag daar, vóór 
15 februari.

informatiefolder 0,25
jongerenkrant 5 0,15

6 0,15
7 0,30
8 0,15
9 0,30
10 0,15
11 0,15
12 0,30

map popmuziek en
politiek 1,50
affiche psp-jg 0,25
grote psp-jg hutton 1,50
linksomkeert.’ (alles 
over dienstplicht en
dienstiveigeren) 3,00

Bij bestellingen nog geen geld
overmaken; de prijzen zijn
zonder portokosten, die worden
e kst ra in rekening gebracht.
bestellen kan bij psp-jg, postbus
700, amsterdam. o f per iele-
foon 020 - 267371.

Nieuw bestuur
Het nieuwe bestuur van de PSP 
jongerengroepen werd op 14 ok
tober op het kongres in Bunnik 
gekozen en is dus niet zo heel 
‘nieuw’ meer. 1 let zijn:
ITüw Kal (voorzitter)
Westersingel 6S, ('ulemborg 
Benjamin van ('reed (sekretaris) 
Voornestraat 30. Amsterdam
(020- 32 57 95)
Victor Verhoeven (penningmees
ter )
-J.P. Heijestraat 68 I, Amsterdam 
(020-834884)
Ba ui van Dun (lid)
Arendlaan 38, 'Tilburg 
(013 - 32 32 46)
Kick van der (Hesen (lid) 
Muiderwaard 68, Alkmaar
(072-61 0943)
Karei ten Haaf (ln\)
Acacialaan 14, Bloemendaal 
(023-25 1471)
Marko Klijn (lid)
Tusselerdijk 6, Lochem
(05730- 21 88)
Kenée van Wirdum (lid) 
Thorbeckelaan 106, Den Haag 
(070-68 95 84)

En de oud-bestuursleden dan? 
Huhert, Lenneke, Andrée, Kees, 
Beter, Frits en Miehael: fantasties 
bedankt!



MMPENKOMITEE WONINGNOOD UfRECHr

In Utrecht is onlangs het ‘Rampenkomitee Woningnood Utrecht’ opge
richt. De themagroep Volshuisvesting van de PSP heeft een belangrijke rol 
vervuld in het tot stand komen van dit komitee. Hieronder volgt het hoe
en waarom.

Utrecht heeft zich de laatste jaren ontwikkeld 
tot het handels en dienstencentrum van Neder
land. De stad is overal bekend om haar beton
nen winkelhart Hoog-Catharijne. Vele wonin
gen hebben plaats moeten maken voor kantoor- 
komplexèn. Hiervoor was het aanleggen van 
snelle toevoerswegen noodzakelijk. De kon- 
sumptie-, kantoor, en vergadercentra moeten 
makkelijk bereikbaar zijn. In de komende 
jaren zal er niet veel veranderen aan deze ont
wikkeling. De uitbreiding van Hoog-Catharijne 
en de Jaarbeurs staan op het gemeenteprogram- 
ma en de Rabo heeft een reusachtig kantoor 
in gedachten. Het gemeentebestuur {de par
tijen C.D.A., P.v.d.A. en de V.V.D.) legt de 
nadruk op de economische ontwikkeling van de 
stad.

Het volkshuisvestingsbeleid is aan die economi
sche ontwikkeling ondergeschikt gemaakt. Het 
bouwen van goede en betaalbare woningen en 
het tijdig opknappen van oude huizen of het 
verbouwen van bedrijfspanden tot woonruim
ten, gebeurt te weinig. Een van de desastreuze 
konsekwenties van het gemeente beleid is 
het verkrottingsproces in vele wijken, (vooral 
in de binnenstad)
Huiseigenaren, waaronder de gemeente, specu
leren vaak met de huizen in die wijken. De reden 
daartoe is de eventuele sloop voor de bouw 
van kantoren en parkeergarages. De prijzen 
van deze grond vliegen de pan uit. Ondertus
sen worden de woningen systematisch verwaar
loosd. Een gevolg van verkrotting en leegstand 
is het ontstaan van de zogenaamde 'Open 

Gaten'. Dit zijn open ruimtes tussen huizen 
of gewoon grote stukken braakliggende grond. 
‘Open Gaten’ zijn vaak tijdelijk (?) in gebruik 
als parkeerruimtes, terwijl ze eigenlijk geschikt 
zijn voor bebouwing van huizen. En dat laatse 
is hard nodig. Er zijn 21.000 woningzoekenden 
in Utrecht.
In de kluwen van woningnood problemen 
is het niet gemakkelijk om een aangrijpings
punt te vinden voor doeltreffende akties.
Daarbij denken we aan akties voor betaalbare 
woningen, en tegen speculatie en gemeente
lijk wanbeleid. De akties zullen aan twee belang
rijke eisen moeten voldoen. De eerste is poli
tiserend, namelijk het duidelijk maken dat de 
woningnood een gevolg is van ons kapitalis
tische systeem. Met onze villa-aktie van ‘Pro- ■
ject-ontwikkelingsmij. Sociaal Pandbeheer b.v.', 
bekend in stad en land hebben we hiermee 
een begin gemaakt.
Een tweede eis is het verenigen van een groot 
aantal groepen, die zich met volkshuisvesting 
bezighouden. Dit lijkt ons noodzakelijk voor 
een zo breed mogelijk bereik.

Een probleem binnen het huisvestingsbeleid, 
wat zich leent voor een stedelijke aanpak en 
bovendien politiserend kan werken, zijn de 
Open Gaten’. Als de gemeente ernst zou maken

met het bebouwen van deze gaten (grotendeels 
gemeente eigendom), dan is er ruimte voor 
het bouwen van minstens 10.000 woningen.
De akties rond Open Gaten bebouwing, die 
betaalbare woningen zal moeten opleveren, kan 
een begin zijn van een stedelijk initiatief. Een 
initiatief van groepen, die tot nu toe voorna
melijk vanuit deelbelangen bezig waren met 
de woningnood, zoals de kraakbond, de wijk- 
komitees, het komitee Jongeren Huisvesting, 
mz.
Om ons goed te oriënteren op de Open Gaten- 
problematiek, namen we kontakt op met een 
aantal wijkkomitees. Het bleek dat deze le
lijk in hun maag zaten met de Open Gaten. 
Plannen zijn er genoeg, maar de gemeente zit 
dwars. Initiatieven worden afgedaan met het 
argument dat er voorlopig nog geen geld beschik
baar komt. Of beter gezegd, de kapitaalbelan- 
gen gaan voor. Zodoende zit de Open Gaten- 
probleinatiek muurvast. Wel zijn de wijkkomi
tees enthousiast over eventuele akties op dit 
terrein. Dat gaf ons aktie-idee meer perspek- 
tief.
Een werkelijke brede aktiegroep, die niet ver
zandt in partijpolitieke kwesties, is broodno- 
dig.
Wij gingen werken aan de oprichting van een 
aktiegroep.
De oprichting in de vorm van een demonstra
tie van gat tot gat, omlijnd met vlammende 
stikkers en tot daden roepende pamfletten 
leek ons een prima idee. Op elk te betreden 
gat zou een poppenkastoptreden en een strijd
baar lied de mensen moeten trekken. De pop-

penkast-groep van de stichting Katrijn wilde 
ons helpen. (Voortgekomen uit de anti-Unie 
van Utrecht akties)

Samen met deze mensen hebben we een pittig 
stuk in elkaar gedraaid. Hierbij kwam de wo
ningnood onomwonden als een ramp naar 
voren, en de gaten gaapten ons zinloos open aan.

Met de demonstratie is het Rampenkomitee 
Woningnood Utrecht opgericht. De beginsel
verklaring van het komitee is als volgt:
- het knokken voor het bebouwen van de daar
voor geschikte Open Gaten met sociale woning
bouw. Het gaat hierbij om mensen met lage 
inkomens, die daar kunnen gaan wonen zon
der dat ze huursubsidie hoeven aan te vragen.

- het R.K.W.U. neemt zelf aktie initiatieven 
en zal hierbij zoveel mogelijk samenwerken 
met de diverse belangengroepen.

- het waar mogelijk steunen van de strijd van 
de wijkkomitees en andere groeperingen 
op volkshuisvestingsgebied en het komen 
tot plannen voor het bebouwen van de Open 
Gaten.

Op lange termijn wordt gedacht aan het bewa
ken en het zich inzetten voor vergroting van de 
bestaande woningvoorraad. Daarbij wordt vooral 
gedacht aan goedkope huurwoningen.
Dit is een hele mond vol. Er zal reuze hard 
gewerkt moeten worden om de beginselverkla
ring waar te maken. De eerste vergaderingen 
van het R.K.W.U. trokken veel belangstelling. 
Zo heeft een P.S.P.-initiatief een breed pers- 
pektief gekregen. Het Rampenkomitee zal 
ongetwijfeld nog van zich laten horen.

namens de Vohup Utrecht

HUGO VAN DE STEENHOVEN 
JOHAN VAN DER WERF

Foto: Jaap de Boer (Utrechts Nieuwsblad)
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/ re e m d e lin g e n , / U irih en  e n  Tradities
Er is nauwelijks een wet aan te wijzen, waarvan de interpretatie en de 
werking zozeer lijkt af te hangen van de feitelijke omstandigheden als 
de Vreemdelingenwet. De Vreemdelingenwet van 1965 is dan ook in 
de eerste plaats een neerslag van de beleidsvrijheid van de ambtenaren 
op dit gebied. Zo kan de werking variëren van een puur administratieve 
regeling van de toelating en uitzetting van vreemdelingen tot een be
hoorlijk veelomvattend pakket bevoegdheden om vreemdelingen te weren 
en hun aanspraken op de Nederlandse samenleving zo klein mogelijk te 
houden. Aan de hand van een aantal knelpunten valt niet anders te konsta- 
teren, dat de laatste fase is ingegaan: er is sprake van een ‘fundamentele 
verandering’ in vergelijking met de tijden waarin de zo geroemde traditie 
van Nederlandse gastvrijheid gevestigd is, zo stelt mevrouw Haars het zelf 
in een notitie over het vreemdelingenbeleid. ‘Voortzetting van die traditie 
zal dan ook moeten plaatsvinden door zorg te dragen voor een toelatings
beleid dat in zijn uitvoering kwalitatief op hoog niveau staat \ Er lijkt 
een heel andere traditie te ontstaan. De traditie van de schrille tegenstel
ling tussen mooie woorden in wetten en beleidsvoornemens en praktijk. 
Dat eind november een Argentijn bij Hoek van Holland van de boot 
sprong, naar de kust probeerde te zwemmen en verdronk, is een direkt ge
volg van de kwaliteit van de uitvoering van het vreemdelingenbeleid. Het 
is al jaren tobben en worstelen lijkt het te worden. Daarom hier enkele 
aspekten van dat vreemdelingenbeleid onder de loep.

WET ARBEID BUITENLANDERS

‘Deze wet probeert twee heren te dienen. Ener
zijds moet het aantal buitefilanders erdoor be
perkt worden. Maar anderzijds moet het mo
gelijk blij re} i er zoveel hierheen te halen als 
wij Nederlanders en met name de Nederlaiidse 
ondernemingen menen nodig te hebben. Welnu, 
dat kan. Maar alleen door een wet te maken die 
het gastarbeiders onmogelijk maakt te gaan 
en te staan waar ze willen. (...) Precies zoals 
de arbeiders in de vorige eeuw in vrijwel alles 
afhankelijk waren van hun hazen (huis van de 
baas, in de schuld bij de winkel van de baas, 
steeds kans op ontslag zonder enige kans om 
ergetis anders aan de slag te komen), worden 
nu de gastarbeiders materieel afhankelijk van 
hun werkgever' Zo schreef Bram van der Lek in 
september 1976 in Radikaal over de in die 
maand door de Tweede Kamer aangenomen Wet 
Arbeid Buitenlanders (tegen: PPR, PSP, CPN, 
VVD en een vijftal leden van de PvdA). De Wet 
Arbeid Buitenlanders is dan ook een typisch 
produkt van die ‘fundamentele veranderingen’ 
waar mevrouw Haars het over heeft: een toe
nemende stroom (illegale) buitenlandse werk
nemers tegenover groeiende werkloosheid ver
oorzaken sterk beperkende maatregelen ten
aanzien van de rechtspositie van buitenlanders. 
Essentie van de wet: werkgevers die meer dan 
twintig buitenlanders in dienst hebben, moeten 
daarvoor een speciale vergunning hebben. In 
plaats van de arbeidsvergunning die de bui
tenlander tot nu toe kreeg en die haar of hem in 
staat stelde overal te werken, wordt op grond 
van de nieuwe wet de tewerkstellingsvergunning 
gebonden aan één werkgever. Daarin wordt 
bovendien precies aangegeven voor welk werk de 
vergunning is. Na drie jaar heeft de werknemer 
wel recht op een ‘vrije’ arbeidsvergunning. Maar 
het is duidelijk dat zij of hij tot die tijd meer dan 
ooit gebonden is aan die ene werkgever. Van

werk veranderen op promotie maken zit er 
nauwelijks in. Vandaar dat Bram van der Lek de 
woorden ‘moderne slavernij' in de mond nam. 
Om deze pil te vergulden werd de boete voor 
werkgevers die illegalen in dienst hadden, 
drastisch verhoogd (tot f 10.000) en ook be
drijfssluiting en hechtenis zouden tot de mo
gelijkheden gaan behoren.
Grootscheepse protesten van buitenlandse werk
nemers, eindelijk ook eens gesteund door de 
vakbeweging, mochten niet baten: CDA en 
PvdA vonden elkaar in een oplossing waarbij 
werknemers noch werkgevers gespaard leken.
Het is inmiddels ruim drie jaar verder. Op 1 
november is de wet in werking getreden. En
de bittere voorspellingen lijken uit te komen: 
de problemen van illegale gastarbeid en werk
loosheid worden vooralsnog alleen over de 
hoofden van de buitenlanders opgelost.

ONTSLAG VERGUNNING

Illegale gastarbeid is een onwettige toestand, 
waaraan een eind dient te worden gemaakt. 
Illegale gastarbeiders moeten worden verwijderd. 
Dat is de benadering die gekozen is door alle 
betrokken overheidsinstanties. De direkteuren 
van de arbeidsbureaus moeten ervoor zorgen 
dat illegalen ontslagen kunnen worden, de 
vreemdelingendienst moet de illegalen uitzet
ten, Op kwalitatief hoog niveau, natuurlijk.

Zodoende werd op 31 oktober 1979 een adver
tentie in alle grote dagbladen gezet: ‘WERK
GEVERS VAN ILLEGALE BUITENLANDERS 
ZIJN PER 1 NOVEMBER STRAFBAAR’, met 
de mededeling dat de werkgevers een folder 
konden krijgen bij het arbeidsbureau. Geen 
woord aan of over de illegale buitenlanders 
zelf, geen folder voor hen. De gevolgen bleven 
dan ook niet uit: na een paar dagen al waren 
er honderden illegalen op straat gezet door

angstige werkgevers. Werkgevers die soms 
best bereid waren om zich in te zetten voor 
een verblijfsvergunning voor hun werknemer. 
Helaas, de molen maalde en dergelijk beschaafd 
gedrag van werkgevers kan dan niet gehonoreerd 
worden. Integendeel, heel andersoortig werk-
geversgedrag werd gehonoreerd: het Ministerie 
van Sociale Zaken liet aan de direkteuren van
de arbeidsbureaus weten, dat ontslagvergunnin- 
gen voor illegalen steeds dienen te worden ver
leend! ‘Een andere beslissing zou immers bete
kenen, dat een overheidsorgaan, t.w. de direk- 
teur van het gewestelijk arbeidsbureau, zou wei
geren mee te werken aan de beëindiging van 
een onwettige situatie’. Werkgevers, ontdoet 
u van uw illegalen!

Het is een treurige zaak die nog een lange 
staart zal krijgen. Nu pas komt de hulpverlening 
aan ontslagen illegalen op gang. Nu pas dringen 
de onmenselijke gevolgen door, ook bij CDA 
en PvdA-kamerleden. Nu pas (beter laat dan 
nooit) laat de vakbeweging haar traditioneel 
vrijblijvende houding ten opzichte van buiten
landers varen: FNV en CNV getroosten zich 
veel moeite om regering en Kamers alsnog van 
de onrechtvaardigheid van de wet te overtuigen. 
Wat er gaat gebeuren is nog niet duidelijk.
Wel lijkt het er op dat Nederland zich niet 
helemaal geruisloos en fatsoenlijk zal kunnen 
ontdoen van de ongeveer 40.000 illegalen.
Al was het alleen maar omdat rechtshulpver
leners zo langzamerhand tot de tanden zijn 
gewapend tegen de fratsen van justitie.

REGULARISATIE

Zes jaar geleden waren er ook zo’n 40.000 
illegalen. Zij vormden de aanleiding voor de 
vermaledijde Wet Arbeid Buitenlanders. Toen 
vond men dat daar een legalisering van illegalen 
aan vooraf moest gaan. Geen ‘generaal pardon’ 
een verblijfsvergunning voor alle illegalen, maar 
een regeling waarbij aan een aantal voorwaar
den moest worden voldaan. Ze hebben het ge
weten. De regularisatieregeling van staatssekre- 
taris Glastra van Loon uit 1975 heeft nu nog 
haar slachtoffers. 14.000 illegalen werden 
‘gewit’, duizenden werden het land uitgezet, 
duizenden bleven illegaal, tienduizenden nieuwe 
kwamen, 182 voerden aktie in kerken en enkele 
honderden voeren nu nog aktie. De ‘regulari- 
satieslachtoffers’, symbool van het onrecht 
illegalen aangedaan, zijn weer zo’n ergerlijke 
puist op het gladde aangezicht van het vreem
delingenbeleid. Zeker nu de Raad van State 
onlangs heeft uitgesproken, dat de redenen 
die hebben geleid tot het verlenen van een 
verblijfsvergunning aan de ‘182’, ook voor de 
regularisatieslachtoffers gelden. En niet alleen 
de Raad van State: in juni 1979 zijn drie ju
risten van de Universiteit van Amsterdam zeer 
beargumenteerd tot de konklusie gekomen, 
dat ‘een vergunning behoort te worden verleend 
aan gastarbeiders die zich in het verleden tijdig 
ter regularisatie hebben gemeld en die sinds
dien hun hoofdverblijf in Nederland hebben 
gehouden’. De drie juristen waren W. Duk, 
ontwerper van de Vreemdelingenwet, J.F. 
Glastra van Loon, ontwerper van de regula
risatieregeling en A.H.J. Swart, die in 1978 
is gepromoveerd op de Vreemdelingenwet.



Een begrip als ‘rechtsgelijkheid’ wordt door jus
titie altijd veelvuldig gehanteerd wanneer het 
gaat om het weigeren van verblijfsvergun
ningen: de één niet, dus de ander ook niet. 
Rechtsgelijkheid naar beneden: waar eindigt 
dat? De strijd van de regularisatieslachtoffers 
lijkt stapje voor stapje verder te komen: de 
één wel, dus de ander ook wél, mevrouw Haars.

VREEMDELINGENNOTITIE

Op 22 januari a.s, zal de Vaste Tweede Kamer 
commissie van Justitie met mevrouw Haars 
praten over haar notitie Vreemdelingenbe
leid van juni 1979. Een overzicht van het ge-

Over ruim een jaar. Maar hopelijk al veel eerder. 
In de verkiezingstijd neemt de belangstelling 
voor politiek toe. Dat is altijd een uitstekende 
gelegenheid om onze visie en onze oplossingen 
naar voren te brengen. Door de inzet van vele 
partijgenoten kunnen we een stevige kampagne 
voeren en propaganda maken voor onze stand
punten. Opiniepeilingen geven aan dat we 
daarmee een goed resultaat kunnen boeken.

voerde beleid, met daarin enkele verbeteringen.

Vrouwen en mannen worden keurig gelijkge
steld en de positie van gescheiden buitenlandse 
vrouwen wordt verbeterd: vroeger moesten ze 
gelijk het land uit bij een scheiding, in het ver
volg krijgen ze zelfstandig een verblijfsver
gunning, als ze hier drie jaar geweest zijn.

Daarnaast een voortzetting van de traditie 
van vage, ruime formuleringen, waar je alle 
kanten mee op kan. Het is dan ook te hopen 
dat de Kamer uiterst belangrijke zaken als 
schorsende werking bij herziening en beroep 
(niet het land uitgezet worden in afwachting

Maar inzet alleen is niet voldoende. Sinds de 
laatste verkiezingen is het PSP-verkiezingsfonds 
leeg. En voor een kampagne is geld nodig. Veel L 
geld zelfs. Help dat geld bij elkaaar brengen. 
Het kan binnenkort al nodig zijn. Zorg dat 
we dan niet met lege handen staan.

Postgiro 151600, t.n.v. verkiezingsfonds PSP, 
Amsterdam.

van beroep), de begrippen ‘kennelijk ongegrond’ 
en ‘klemmende redenen van humanitaire aard’ 
bij vluchtelingenzaken en ‘rechtsgelijkheid’ niet 
alleen beoordeeld aan de hand van de formule
ringen van de notitie. Juist die begrippen hebben 
in het verleden vaak geleid tot belangrijke bot
singen, niet in de laatste plaats bij de gerucht
makende zaak van de Turkse Christenen. Juist 
op die punten blijkt de ‘restriktieve werking’ van 
het vreemdelingenbeleid zich vaak te richten 
en blijken de marges zich zo aalglad aan te kun
nen passen aan de ‘veranderde omstandigheden’.

Die begrippen moeten getoetst worden aan de 
praktijk in het verleden en de Kamer moet zich 
als taak stellen konkretere begrippen te formu
leren waar dat nodig is. Rechtsbescherming is 
niet een gunst die afhankelijk van het immi- 
gratiesaldo verleend kan worden.

MYTHE

Tenslotte moet de mythe van de gelijkheid 
broodnodig ontmaskerd worden:
‘Het bevorderen van een rechtvaardige sociale 
orde en het bieden van passende huisvesting 
aan een ieder zijn te rekenen tot de hoofd
doelstellingen van het overheidsbeleid. Als zo
danig dienen zij ook betrekking te hebben op 
legaal hier te lande verblijf houdende vreemde
lingen. Door hen toe te laten neemt de Neder
landse overheid op zich om zolang hun verblijf 
voortduurt, ervoor zorg te dragen dat naar Ne
derlandse maatstaven aanvaardbare levensom
standigheden voor hen bereikbaar zijn

Aardig detail bij dit citaat uit de Vreemdelingen 
notitie is dat hieraan in de eerste plaats opnieuw 
een argument wordt ontleend, om het toelatings
beleid te beperken: hoe minder er komen, 
hoe meer geboden kan worden! Vervolgens 
nog een negatieve maatregel: de huisvestings- 
norm moet worden gehandhaafd bij toelating 
van vreemdelingen om te grote bevolkinsdicht- 
heid in bepaalde wijken te voorkomen. Naast 
het totaal ontbreken van enige positieve maat
regel om te komen tot een gelijke positie van 
buitenlanders en Nederlanders, lijkt de taak
opvatting van de overheid wel een bijzonder 
passieve. Een onlangs verschenen rapport van 
het Nederlands Centrum voor Buitenlanders 
over de huisvestingssituatie van buitenlanders 
toont aan, dat deze tweemaal zo lang moeten 
wachten op een woning als Nederlanders: 
daar lijken toch andere maatregelen gerecht
vaardigd dan het handhaven van de huisvestings- 
norm bij toelating. Als het de regering ernst 
is met de ‘aanvaardbare levensomstandigheden’ 
dan gaat het niet aan om voor buitenlandse 
werknemers een aparte regeling te treffen, 
die hen een slechtere positie op dt arbeidsmarkt 
bezorgt, waardoor zij eerder getroffen worden 
door werkloosheid, waardoor hun verblijfs
rechtelijke positie zo onzeker is als de pest.

Maar ja, ‘elkaar opheffende immigratie- en 
emigratiestromen’, dat is natuurlijk ook een 
doelstelling en daarvan kun je tenminste mooie 
jaaroverzichten tonen.

ANDREE VAN ES



Onder de titel Geschiedenis en toekomst van 
de arbeidersbeweging organiseert het NIVON 
voor leden van de vakbewegingen FNV en CNV, 
de politieke partijen PvdA, CPN, PPR, D’66 
en PSP en de kulturele organisaties VARA, 
VPRO en NIVON een kursus-serie van twaalf 
avonden. Na een algemene inleiding zal de 
geschiedenis van de arbeiders beweging vanaf 
1870 aan de orde komen. Onderwerpen als 
werkloosheid, ver- en ontzuiling en loonstrijd 
zullen aan de orde komen. Steeds tegen de 
achtergrond van de geschiedenis en onder voort
durende aandacht voor de toekomst.
Schriftelijk materiaal zal de kursus begeleiden.

Elke avond is er een gespreksleider en een 
‘deskundige’ aanwezig (beurtelings uit kon- 
fessionele en socialistische hoek). Elke kursus 
groep telt ten hoogste twintig deelnemers/sters. 
Inclusief het lesmateriaal zal van de deelnemers/ 
sters een bijdrage van f. 20,— worden gevraagd. 
De kursus gaat in de tweede helft van januari 
1980 van start in de volgende plaatsen: Arnhem, 
Assen, Dordrecht, Enschede, Bussum, Gorkum, 
Groningen, Den Haag, Maastricht, Spijkenisse 
en Zaandam.
Voor kontaktadressen en algemene nadere 
informatie: NIVON, P.C. Hooftstraat 163, 
Amsterdam, tel.: 020 - 766889.

‘Helen is 19 jaar oud. Zij woont aan de zuide
lijke rand van de stad. Er zijn negen kinderen 
en geen vader. Hij woont met een andere vrouw 
samen. Moeder staat dus voor alles. Zij moet 
zich redden met een kleine bijstand van soci
ale zaken. Voor tien mensen is die natuurlijk 
lang niet voldoende. Daarom verkoopt de 
broer van zeventien schaafijs.
Helen zelf is in de ‘wilde vaart' gegaan, een 
mooi woord voor prostitutie. Op school bracht 
ze het tot de zesde klas. Ze zou wel graag ver
der studeren, maar er is geen geld voor.
’s Morgens helpt zij een mevrouw in de huis
houding. Moeder krijgt al het geld dat zijn 
‘in het leven’ verdient. Helen maakt zich zorgen 
over haar zusje van elf. Die zit in de zesde klas 
van de lagere school. Zij hoopt nog lang genoeg 
geld te kunnen verdienen om in ieder geval 
dat zusje behoorlijk te kunnen laten leren 
en van de straat af te houden’.
Dit verhaal van Helen staat in de brochure 
‘Gooi een stoel’ in het hoofdstuk over de jon
geren in Suriname. Het is een van de dertien 
hoofdstukken uit de brochure over de ‘ont
wikkelingshulp aan Suriname - ontwikkeling 
voor wie?’. Suriname ontvangt het hoogste 
bedrag aan ontwikkelingshulp per inwoner 
ter wereld. Maar ook is nergens de uittocht van 
de inwoners zo groot. De hulp helpt niet.
De Nederlandse minister voor ontwikkelings
samenwerking De Koning verwijst bij vragen 
naar deze grandiose mislukking naar het falend 
beleid in Suriname. Ex-minister Pronk gebruik
te onlangs zelfs de term chantage vanuit Su
riname tegenover Nederlandse goede bedoelin
gen. Het is dan ook een goede zaak dat in 
deze brochure de Nederlandse verantwoorde
lijkheid centraal gesteld wordt.
In de brochure komen naast een schets van de 
ontwikkelingen in de landbouw, in de mijn
bouw en de rol van de ontwikkelingshulp 
hierbij, vooral ook de sociale kant aan de orde 
waarbij de positie van de vrouwen, de bosland
bewoners en de jongeren geschetst worden.
De opvallende titel ‘Gooi een stoel’ is ont
leend aan een gedicht van de Surinaamse dichter 
Dobru dat op de voorkant volledig afgedrukt 
staat. Dobru maakte het gedicht ‘Gooi een stoel’ 
naar aanleiding van een handgemeen in het 
Surinaamse parlement in juni waarbij de rege- 
ringskoalitie en de oppositie lands vergader
zaal in een puinhoop veranderde.
‘Gooi een stoel’ is een uitgave van de Soli
dariteitsbeweging Suriname, (Prins Hendriklaan 
97, Utrecht) en is voor f 8,50 en f 1,40 porto 
te bestellen via giro 33 71 328 t.n.v. de SBS 
onder vermelding van ‘Gooi een stoel’.

(advertentie)

Ahademie

DAGOPLEIDING PERSONEELWERK/ARBEIDS- 
VERHOUDINGEN

In onze studierichting leiden wij mensen op die zich in hun werk bezig 
houden met het bewustmaken van mensen in relatie to t hun maat
schappelijke omgeving (m.n. arbeidssituatie) en het veranderen van 
arbeids- en machtsverhoudingen.
Concreet zullen deze mensen hun werk vinden op het gebied van het 
personeelwerk, belangenbehartigingsorganisaties (w.o. vakbeweging), 
het vormingswerk voor werknemers, het bedrijfs-maatschappelijk 
werk en andere differentiaties binnen d it hele gebied.
Dit doel trachten wij te bereiken: - in een demokratische onderwijs
organisatie;
* met grote aandacht voor de relatie theorie-praktijk;
* door het analyseren van maatschappelijke strukturen op alle niveaus;
* door het analyseren van beheerstechnieken in het licht in de werk

situatie geldende waarden;
* door het bestuderen van de belangrijkste aspekten van tegenmacht- 

organisaties.
Met ingang van het studiejaar 1978-1979 is de opleiding 4-jarig (ook 
het eerste jaar vindt plaats in de studierichting; daarnaast b lijft het 
mogelijk deel te nemen aan een algemeen eerste jaar en een studie- 
richtingskeuze voor maatschappelijk werk, kultureel werk of arbeids
verhoudingen in de tweede helft van het eerste jaar).
De opleiding is een dagopleiding, d.w.z. in beginsel wordt uitgegaan 
van een 40-urige weektaak.
Heb je belangstelling voor deze opleiding, maar beschik je niet over 
het vereiste havo-diploma, dan zul je een toelatingsexamen moeten 
doen.

*

Inlichtingen, prospektus en aanmeldingsformulieren kunnen worden 
aangevraagd bij de sociale academie de Horst, afdeling Arbeidsverhou
dingen, Postbus 121, Driebergen. Tel. 03438-5544.
Op zaterdag 19 januari 1980 vanaf 10 uur wordt er een algemene in
formatiedag gehouden op de Horst, Horstlaan 2 in Driebergen. 
Inschrijvingen dienen te geschieden vóór 31 januari 1980.



Opwindend
Opwindend is een rubriek die in het vervolg in Bevrijding 
zal verschijnen. De bedoeling is dat hierin reakties van 
lezeressen en lezers op artikelen, meningen en illustraties, 
die in een vorig nummer van Bevrijding hebben gestaan, 
worden geplaatst.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn, daarom mag een inge
zonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 woor
den tellen. De redaktie zal eventueel to t inkorting kun
nen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet te 
plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS Amster
dam, met vermelding bovenaan het artikel rubriek Op- l  
windend. REDAKTIE BEVRIJDING\
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Dat het CDA zich vuil maakt aan godslastering, 
betekent nog niet, dat de PSP ook pogingen 
in die richting moet doen. In plaats van een 
kruisraket (zie Bevrijding 1979 nr. 23, pagina 
2 en 16, red.) tegen de achtergrond van een 
kruis, was het stuk beter geweest als jullie 
Christus getekend hadden, gekruisigd aan zo’n 
vervloekte bom. Misschien kennen jullie deze 
verklaring van de Quakers voor Karei II van En
geland, afgelegd in 1660:

‘Wij verwerpen met grote nadruk alle oorlog 
en strijd tegen anderen en elk gevecht anders 
dan met de wapens van de geest, voor welk 
doel en onder welk voorwendsel het ook moge 
zijn. (...) Het is onze diepe overtuiging, die we 
voor heel de wereld uitspreken, dat de geest 
van Christus, die ons leidt in alle waarheid, ons 
nooit zal aansporen om met uiterlijke wapens 
te strijden en oorlog te voeren tegen wie dan 
ook en zulks niet voor het koninkrijk van 
God, noch voor de koninkrijken van deze 
wereld’.

Ik ben wel geen Quaker, maar ik ben het er roe
rend en roerend mee eens en ik denk, naar

Kornetten
Op 7 januari werd het proces tegen de Staat 
der Nederlanden over de levering van korvet
ten voor de Haagse rechtbank gevoerd.
Op 21 februari doet de rechtbank uitspraak. 
Voor dit proces is nog steeds veel geld nodig 
en daarom doen we nogmaals een oproep 
om financieel te steunen.

GIRO: 4193567 
t.n.v. STEUNFONDS 
STOP KORVETTEN 
VOOR INDONESIË 
AMSTERDAM

mijn bescheiden mening, dat ik daar niet alleen 
in sta. Je wordt voortdurend al in de zeik ge
zet met dat geouwehoer van dat CDA en hun 
hypocriete 'christelijke’ moraal, je krijgt steeds 
weer een klap in je gezicht, als je leest over pries
ters die wapens zegenen, zoals in Amerika ge
bruikelijk is. En van de andere kant wordt ik, 
ja ik, ook weer eens bij de PSP de lui. Want 
denk maar niet dat Van Agt ‘Bevrijding’ leest. 
Dat zijn wel die PSP-ers, die wèl in God geloven. 
Wèl die mensen die jarenlang gevochten hebben 
tegen diezelfde NAVO, wèl diezelfden die bin
nen het IKV het voor elkaar gekregen hebben 
dat veel meer mensen het in hun bolle harses 
hebben laten doordringen dat Luns lult, dat 
zijn wèl de leden van Kerk en Vrede, dat zijn 
wèl Quakers.

Laat dat ook eens tot jullie doordringen. Ge
bruik je verstand eens, we staan toch voor een 
wetenschappelijk socialisme, gedegen maatschap- 
pij-analyse en zo? En daar in passen niet zulke 
goedkope, triviale, zouteloze, misselijke en
bovenal clichématige grappen.

GERPHIL KERKHOF

Op het kongres van 1 en 2 december j.1. werd 
besloten dat de verdere diskussie over de stra
tegie van de PSP georganiseerd gaat worden 
door een kommissie, de strategiekommissie. 
Het partijbestuur wil deze kommissie benoemén 
op haar vergadering van 9 februari a.s. Daarom 
vraagt het partijbestuur kandidaten voor deze 
kommissie aan te melden uit kringen van hart
grondige voor- en tegenstanders van het oude 
koncept-stuk en alles wat daar tussenin zit 
of weer hele andere ideeën heeft. Graag bij 
deze aanmeldingen ook een bereidverklaring 
van de betreffende persoon en enige mededelin
gen over haar of zijn politieke aktiviteiten in 
de PSP.

Strategie
kommissie

HET PARTIJBESTUUR

Gerd Blömer
Op zaterdag 19 januari houdt de PSP-homo- 
groep, samen met andere homogroepen en aktie- 
groepen, een picketline-solidariteitsbetoging 
voor de Westduitse Ambassade, Groot Herto- 
ginnelaan 18 - 20, Den Haag, naar aanleiding 
van de rechtszaak Gerd Blömer.
Gerd Blömer heeft op een SPD-ledenvergadering 
in zijn wijk te Keulen via een motie geklaagd 
over de aktiviteiten van de Keulse politie m.b.t. 
het verzamelen van personalia van homosek
suelen via spionnen in de Keulse homosubkul- 
tuur, omdat: ‘Iedere homoseksueel een poten
tiële misdadiger zou zijn’. Deze motie werd 
verworpen. De politie kreeg echter lucht van een 
en ander en diende een strafklacht tegen Gerd 
Blömer in wegens smaad. Op 30 oktober 1979 
deed het Amtsgericht te Keulen uitspraak en 
veroordeelde hem tot een boete van DM. 450,- 
Vooringenomenheid van de rechters bleek uit 
het weigeren van getuigenverklaringen.
Gerd Blömer liet het er niet bij zitten en is in 
hoger beroep gegaan. Deze (derde) rechtszaak 
staat voor eind januari op de agenda en heeft 
reeds de nodige aandacht van de Duitse media 
getrokken. Door weer in beroep te gaan wil 
hij meer zekerheid krijgen over het bestaan van 
homoregister bij de politie. Immers, het gaat 
hierbij niet alleen maar om een schending 
van de vrijheidsrechten van homoseksuelen, 
maar in het bijzonder om het aantasten van 
de demokratische rechten van iedere burger. 
De Schwule Aktion Köln en de Schwule Social- 
demokraten organiseren ter gelegenheid van 
de komende rechtszaak een grote demonstratie- 
manifestatie op 19 januari in Keulen. Het 
PSP-Partijbestuur en de PSP-Homogroep heb
ben zich solidair verklaart met hun aktie.
Op dezelfde dag eveneens de eerder geelde aktie 
in Den Haag. Verzamelpunt voor mensen die 
niet rechtstreeks naar de Westduitse Ambas
sade gaan: Rijswijkseweg 1 (tussen 14.00 en 
14.30 uur). Vijf minuten lopen van station 
H.S. Den Haag.

PETER DROS

Statuten
verscheen de definitieve 

versie van de Statuten en het Huishoudelijk 
reglement van de PSP zoals vastgesteld op het 
33e Kongres in november 1978. Deze uitgave 
is voorzien van een index, zodat de verschillende 
onderwerpen eenvoudig op te zoeken zijn. 
Bovendien zijn de statuten van de verschillende, 
aan de PSP verbonden, stichtingen opgenomen. 
Dit boekje is inmiddels aan de afdelingssekre- 
tariaten toegezonden en is daar door geïnteres
seerden in te zien.

Daarnaast bestaat voor leden van de PSP de 
mogelijkheid een exemplaar toegestuurd te 
krijgen. Echter bij voorkeur alleen als je het 
veel denkt te gebruiken, want de oplage is be
perkt. Geïnteresseerden kunnen zich wenden 
tot: Partijburo PSP, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam.



Binnenkort verschijnt bij het instituut voor 
ontwikkelingsvraagstukken van de Katholie
ke Hogeschool van Tilburg een brochure onder
de titel De vrouw en het paradijs van het mini
male inkomen.
Een groep studenten ekonomie en sociologie 
hebben zich het afgelopen jaar beziggehouden 
met de positie van de vrouw in een minimale 
inkomenssituatie. Het doel was het sprookje 
te ontmaskeren dat Nederland een sociaal para
dijs voor mensen met een minimaal inkomen 
zou zijn. Daarvoor zijn een aantal interviews 
gemaakt. Daarnaast een uiteenrafeling van

TWEEDE
KAMER
FRAKTIE
vraagt
m.i.v. 1 maart 1980 voor 30 uur per 
week een

JURIST(E)

VEREIST:

Kennis van en ervaring met:

- enkele onderdelen van JUSTITIEBE- 
LEID, zoals vreemdelingenrecht, ge
vangeniswezen, kinderbescherming, poli
tie;

- één of meer onderdelen van het VOLKS
HUISVESTINGSBELEID;

- algemeen politiek inzicht en affiniteit 
met het werk van de PSP;

- goede schriftelijke en mondelinge 
uitdrukkingsvaardigheid.

De werkzaamheden bestaan vooral uit 
voorbereiding van het beleid dat de frak- 
tie voert op deze gebieden en op enkele 
andere, in overleg nader te bepalen 
gebieden, bij voorkeur van Binnenlandse 
Zaken en van Volksgezondheid. Dit om
vat o.a. het verzamelen van informatie 
en dokumentatie, het onderhouden van 
kontakten, het assisteren bij parlemen
taire behandeling en initiatieven.

Ervaring op het gebied van akties of 
andere politieke aktiviteiten vanuit de ba
sis worden op prijs gesteld.
Kandidaten worden verzocht schriftelijke 
reakties te sturen aan de STICHTING 
FRAKTIEASSISTENTIE PSP, Binnenhof 
la, 2513 AA, DEN HAAG.

Mrouten paradijs
deze gesprekken met behulp van politiek en 
ekonomische theorie.
Om het resultaat voor een breder publiek toe
gankelijk te maken zijn de belangrijkste gege
vens uit het eindverslag van de studie samen- 
gevat in een brochure. Te bestellen bij:
B. Wesdorp, KH/Tilburg, Hogeschoollaan 225, 
Tilburg.
De brochure zal ongeveer 40 pagina’s omvatten, 
prijs ca. f 2,50. Het komplete eindverslag omvat 
304 pagina’s en kost ca. f 10,--. Daarbij komen 
nog de verzendkosten. Toezending met bijvoe
ging van rekening.

Ondeiwi jzers
De Horstink in Amersfoort is bezig met het 
samenstellen van een map over levensbeschou
wing en politiek. Daarin zal een hoofdstuk 
gewijd zijn aan bijzonder onderwijs en het 
funktioneren van christenen daarin die lid 
zijn van links-radikale partijen.
Leden van de PSP die bepaalde (positieve 
of negatieve) ervaringen daarmee hebben, wor
den uitgenodigd hun informatie door te geven 
aan: De Horstink, t.a.v. Magda van der Gijn, 
Postbus 400, Amersfoort.
De ervaringen kunnen eventueel anoniem in de 
map worden opgenomen, maar naam en adres 
moeten wel bij de Horstink bekend zijn

Uruguay
Op 25 januari organiseert de werkgroep Uruguay 
Zeist een politiek-kulturele avond in gebouw 
De Toren, Torenlaan 8, Zeist. De avond staat 
in het teken van Amnestie voor Uruguay. Op het 
programma een dia-serie, diskussie met de Uru- 
guyaanse arts Tito Pais en een optreden van 
de Uruguyaanse folkloristische zanger Hector 
Numa Moraes, aanvang 20.00 uur. Toegang: 
gratis.

Radio Donna
Op dinsdagmorgen 9 januari van het vorige jaar 
werd een aanslag gepleegd op Radio Donna. 
Zwaar bewapende mannen drongen toen binnen 
en wierpen een molotovcocktail in de studio. 
De vrouwen probeerden naar buiten te komen 
maar werden door de overvallers neergeschoten. 
Eén levensgevaarlijk gewonde en vier ernstig. 
De daders bleven ongedeerd en werden niet 
gearresteerd. De gevolgen voor de vrouwen wa
ren, behalve de verwondingen, ook financieel: 
revalidatiekosten, verlies van werk, enzovoort.

De vrouwen van Dornitila (aktiegroep inter
nationale vrouwensolidariteit) roepen daarom 
op de vrouwen van Radio Donna, van het huis- 
vrouwenkollektief in Rome, financieel te steu
nen.
Dat kan, tot 1 mei a.s., door geld te storten 
op postgiro 4120312 t.n.v. Heikens/Berends 
te Utrecht met vermelding Radio Donna.

Jongeren
kongres

Op 2 februari organiseren de PSP-jongeren hun 
eerst volgende kongres. Op de agenda staan de 
beleidsplannen van liet landelijk bestuur van de 
PSP-jg, de aktiviteiten van de plaatselijke groe
pen en een diskussie over de behoefte aan een 
sterk landelijk gezicht van de organisatie.

Dit laatste punt vooral naar aanleiding van de 
kritiek die tijdens het laatste jongerenkongres, 
in oktober 1979, van verschillende kanten werd 
geuit.Op dat kongres werd besloten het aantal 
kongressen op te voeren tot vier per jaar. Vooral 
om zodoende een betere wisselwerking tussen 
landelijk bestuur en plaatselijke groepen te 
bereiken

Het kongres vindt plaats in gebouw RASA, 
Pauwstraat 10 Utrecht. Aanvang 11.00 uur.

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen dit blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.

□  een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart vooreen proefabonnement van een half jaar voor f. 10,-

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f. 30,-

Naam:

Adres:

Postcode:......................  Woonplaats:

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam
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over oorzaken en gevolgen
Het wordt langzamerhand steeds moeilijker uit 
te maken wat een groter kwaad is: de Russische 
invasie in Afghanistan of de westerse reaktie 
daarop. De PSP heeft dan ook zonder moeite 
het optreden van zowel de Sovjet-Unie, als de 
Verenigde Staten scherp van de hand gewezen. 
Wat de Sovjet-Unie betreft is ons standpunt 
duidelijk: wij verwachten geen redding van een 
'socialistische revolutie’ door het binnen rijden 
van tanks. Misschien dat door de Russische mi
litaire interventie de steun van uit Pakistan voor 
de Islamitische opstandelingen zal opdrogen, 
maar de toekomst van een vooruitstrevend 
en onafhankelijk Afghanistan ziet er somberder 
uit dan ooit. Wat heeft de zaak van het socialis
me te hopen van een Russische veste in een 
vijandige Islamitische wereld?

Marx begint de ‘Achttiende Brumaire’ met een 
citaat van Hegel dat alle grote wereldhistorische 
gebeurtenissen tweemaal lijken te moeten ge
beuren. Dat lijkt dan nu weer het geval te zijn 
geweest niet het besluit tot modernisering van 
de kernbewapening. De eerste keer dat er kern
wapens naar West-Europa kwamen, was op 
het einde van de jaren ’50. Hevige politieke 
crises, met veelal Berlijn in het brandpunt 
en een wereld op het randje van een atoom
oorlog begeleiden die nuclearisering van Europa. 
Ook de Cuba-crisis valt in dit licht te bezien. Uit 
de memoires van Chroetsjow kun je afleiden 
dat deze zijn Cubaanse raketten-ideetje uit 
ging broeden, in regelrechte reaktie op de 
Amerikaanse Jupiter-basis in Turkije. Ook Fred 
van der Spek heeft in het november-debat over 
de modernisering aan de Cuba-crisis herinnerd: 
‘Wanneer wij nu tot modernisering besluiten, 
dan krijgen we een herhaling van dit verschrik
kelijke risiko’.
Bewijzen zijn er natuurlijk niet. Maar de Russen 
hebben de afgelopen maanden vaak genoeg 
gewaarschuwd hen niet te tarten. Ze hebben 
bij herhaling te kennen gegeven dat modernis- 
sering het einde van de onderhandelingen zou 
kunnen betekenen en het begin van een nieuwe 
koude oorlog.
Het is een kwestie van politieke algebra, dat 
de Russische besluitvorming met betrekking 
tot Afghanistan in ieder geval harder en on
verbiddelijker moet zijn geworden, na de raket
ten-doordram merij van de NAVO tijdens het 
afgelopen najaar.

Het is verbijsterend om te zien hoe het westen 
zich hier bijna openlijk over verheugt. Je kan 
je niet aan de indruk onttrekken dat Amerika 
als het ware op deze kans heeft zitten wachten. 
Maar het is ook gênant hoe de Amerikanen 
met een hoeveelheid boter op het hoofd, die 
minstens zo groot is, als de hoeveelheid die de 
EEG nu niet meer naar de Sovjet-Unie mag 
uitvoeren, schande roepen over daden, waar 
men zich zelf in alle openheid op voorbereidt. 
Bedoeld zijn hier natuurlijk de speciale inter- 
ventielegers voor het Midden-Oosten, die in de 
VS gevormd worden.
Op tal van plaatsen is Amerika thans bezig 
vuurtjes op te stoken om lucht te geven aan 
de heilige verkiezings-verontwaardiging van Jim- 
my Carter. Maar met alle risiko’s van dien, 
want er wordt hoog spel gespeeld.
Laten we nog eens een paar ontwikkelingen 
op een rijtje zetten:

1. Het SALT-akkoord wordt voorlopig niet 
goedgekeurd. Het is zelfs de vraag of het 
er ooit zal komen. Niet dat SALT op zich
zelf zo’n geweldige bijdrage aan de ontwa
pening zou leveren. Integendeel, ook met 
SALT-2 zou de bewapening gewoon door 
zijn gegaan. Maar politiek, bijvoorbeeld 
naar derde landen toe, is deze stap uitermate 
onverantwoord. Amerika laat zich wat 
haar belangen bij SALT-2 betreft wel mooit 
in de kaart kijken: die belangen heeft
ze kennelijk niet.

2. Pakistan dat deze zomer nog werd uitgeslo
ten van Amerikaanse wapenleveranties en 
subtiel werd gedreigd met militaire akties 
als dat land door zou gaan met de ontwik
keling van een ‘Islamitische bom’, kan 
nu opeens krijgen wat het hebben wil.
De irritaties van India liggen voor de hand.

3. De Amerikaanse minister Brown gaat on- 
middelijk voor een week naar China en geeft 
Peking een spionage-systeem cadeau. Nog 
even en de Amerikanen hebben wat dat 
betreft Iran niet eens meer nodig.

4. Spanje dat bij het laatste konflikt in het 
Midden-Oosten landingsrechten weigerde aan 
de militaire transporttoestellen van de 
VS, wordt onniiddelijk onder zware druk 
gezet om nu spoedig toe te treden tot de 
NAVO. Suarez reist er zelfs speciaal voor 
naar Washington.

5. Egypte wordt bereid gevonden om logistieke 
steun te geven aan de VS bij eventuele 
militaire operaties in het Midden-Oosten. 
Syrië wordt kwaad en Begin begint ver
volgens een anti-Syrische campagne. (Syrië 
zou op het oorlogspad zijn). De Palestijnen 
mogen een eigen staat nu helemaal vergeten, 
aldus Begin.

6. Japan wordt geprest zijn defensie inspannin
gen drastisch te verhogen.

Nu maar afwachten waar de vlam nog meer 
in de pan slaat. Fataal zouden de gevolgen ook 
kunnen worden voor landen die een ongebonden 
weg naar het socialisme afleggen of zouden 
willen afleggen. Niet voor niets hebben Roe
menië en Joegoslavië het optreden van de 
Russen scherp afgekeurd. Niet voor niets blijven 
de meest ‘liberale’ oostblok landen, zoals Polen 
en Hongarije, voorzichtig met hun steun aan 
Moskou.
Vandaar dat de PSP het in zijn verklaring met 
klem nog eens heeft opgenomen voor de ‘derde 
weg’ van het ongebonden socialisme, in de 
wetenschap dat NAVO en Warschaupact geen 
nieuw leven mag worden ingeblazen. Gebeurt 
dat wel, dan zal dat zeker ook ten koste gaan 
van het perspektief voor het vrijheidslievende 
en demokratische socialisme om over erger 
dingen nog maar te zwijgen.

GIED TEN BERGE

De partijbestuur verklaring inzake 
Afghanistan staat op pagina 10.
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Na het afkondigen van de loonpauze mogen vakbonden en ondernemers 
niet langer onderhandelen over cao’s voor 1980. Het is op dit moment nog 
onduidelijk hoe de vakbonden in deze pauze zullen handelen. Philips heeft 
daar minder moeite mee en kondigt, als begin van een afslankingsoperatie 
het verlies van 1500 arbeidsplaatsen op korte termijn aan. De maatregelen 
van Philips laten aan duidelijkheid niets te wensen over; wat er nu precies 
wel en niet met de lonen mag gebeuren, daarover is echter minder duidelijk
heid.
Hoe reageert links op dit alles?
Donderdagavond 1 7 januari werd in Amsterdam 
door meer dan tweeduizend mensen gedemon
streerd tegen de opgelegde loonpauze. Dinsdag 
22 januari, tijdens de behandeling van de loon
pauze in het kabinet, werd op initiatief van het 
Haagse Anti-Bestek-Komitee op het Binnenhof 
gedemonstreerd. Ook Dick ter Wisscha van de 
FNV sprak daar. De vakbeweging keert zich 
meer en meer openlijk tegen het kabinet van 
Agt. Na de demonstratie op 19 juni vorig jaar, 
die een politiek schot voor de boeg was, en de 
dreigende woorden van Kok (FNV) over oor
logsverklaringen lijkt er voor de vakbeweging 
weinig anders op te zitten dan het organiseren 
van konkreet verzet tenen dit kabinet. Ook in 
de perskonferentie na het afkondigen van de 
loonpauze wees Kok in die richting. Hij wees 
op de ongerijmdheid van een loonmaatregel 
met de winst van twee miljard dankzij het aard
gas voor de grote oliekoncerns in 1979 en verder 
op de hoge en aftrekbare hypotheken. Terecht 
haalt Kok deze zaken bij de diskussie. Want 
waarom zou in de ene (verliesgevende) sektor 
loonmatiging geboden zijn en slechts in de 
andere (winstgevende) sektor ruimte voor 
reële loonsverbeteringen als er niet eerst iets 
gedaan wordt aan het afromen van dergelijke 
superwinsten. Een winstpauze is daarom op 
dit moment veel meer op zijn plaats.

kracht, voor instandhouding van goede gemeen
schapsvoorzieningen, voor veilige uitkeringen. 
voor zeggenschap over ons werk en ons bestaan. 
Dat is de moeite waard. Daarom: de FNV 
houdt vol’.
Volhouden zal echter niet voldoende zijn.
De aanhouder wint niet wanneer er onvoldoende 
steun komt. De strijd tegen ondernemers en 
overheid zal veel energie kosten. Het kabinet 
is kennelijk hooghartig bereid tot impopulaire 
maatregelen, zeker na de kernwapenoverwinning 
in het parlement, de vakbonden lijken alle strijd
punten verloren te hebben nog voor de stirjd 
begonnen is. De vakbonden zullen hun leden 
gaan raadplegen, maar haast is geboden. Daarom 
is het belangrijk dat gezamenlijk demonstraties 
en manifestaties worden georganiseerd door 
vakbonden, linkse partijen en belangenorga- 
saties van uitkeringstrekkers. Als dat niet ge
beurt volgt op de loonpauze onherroepelijk 
een loonmaatregel.

PHILIPS

Dat het niet een kwestie van volhouden alleen 
is, maar dat uitbreiding van het verzet nood- 
zakelijk is. blijkt uit het werkloosheidsbevor- 
derende beleid van Philips. In de 'social fore-

cast’ van mei 1978 waarin een bijdrage wordt 
geleverd aan liet vaststellen van beleidslijnen 
op het sociaal terrein voor Philips tot 199L 
wordt gesteld dat in de elektronische industrie 
de toename van de arbeidsproduktiviteit snel
ler zal gaan dan de groei van de afzetmogelijk
heden. Dit zal afnemende werkgelegenheid 
tot gevolg hebben. Dat alles volgens het rapport. 
Er wordt verder gewezen op de zwakke posi
tie van Philips-Nederland ten opzichte van het 
buitenland. ‘Bij ongewijzigd verloopgedrag en 
promotiebeleid zal van de huidige Philips-po- 
pulatie overblijven ca. 35.000 medewerkers'. 
Samen met de nieuw aan te trekken arbeids
krachten voorspelt het rapport een personeels
bestand in 1991 van 65.000 mensen bij Philips. 
Dat is 20.000 minder dan nu. Dat betekent dat 
er van nu tot 1991 nog veel meer afslankings- 
operaties te verwachten zijn. Verder wordt 
gesteld dat ondanks het verder verdwijnen van 
het eenvoudige, routinematige werk er een 
tekort aan ongeschoolde arbeidskrachten zal 
ontstaan.

PIET MINIMUM

Vanzelfsprekend zullen loonpauzes en loonmaat
regelen op strukturele ontwikkelingen zoals 
bij Philips een verwaarloosbare invloed hebben. 
Het is een fabel te verwachten dat met een 
geringere groei van de loonsom per werkende 
dergelijke strukturele ontwikkelingen te bein- 
vloeden zijn. Toch zullen loonmaatregelen spoe
dig volgen en ernstige gevolgen hebben voor 
de koopkracht van met name ook de lagere 
inkomensgroepen en de uitkeringstrekkers. Zelfs 
Jan Modaal is van het toneel verdwenen en 
moet nu ook inleveren: Piet Minimum is inmid
dels als maatstaf opgekomen.
Prof. dr. Rutten, sekretaris generaal van het 
Ministerie van Ekononische Zaken, stelde nog 
onlangs in zijn nieuwjaarsartikel ‘de reide loon
stijging zal moeten achterblijven bij de ar
beidsproduktiviteit met het oog op het rende- 
mentsherstei dat nodig is om de werkgele
genheid in de marktsektor weer te doen toe-

VOLHOUDEN ONVOLDOENDE

De loonpauze moet gezien worden als een inval 
van de overheid in de onderhandelingsvrijheid 
van de vakbonden. Een vrijheid die niet aan
getast mag worden zolang arbeidskracht als 
koopwaar op de markt gebracht moet worden. 
En wanneer ondernemers bereid blijken voor die 
koopwaar een bepaalde prijs te betalen, zoals 
bijvoorbeeld na de akties in de zuivel, dan moet 
de regering niet ingrijpen. Zelfs onderhande
len over de prijs van de arbeidskracht mag nu 
niet meer en dus ook staken niet. Daarmee is 
iedere aktie in de bedrijven nu per definitie 
een politieke aktie tegen de lijn Andriessen - 
van Aardenne.
In de cao-krant '80 schreef de FNV: 'De rege
ring is zo zwak; die kan en wil geen weerwerk 
bieden aan de sterken. De vakbeweging staat 
er praktisch alleen voor. De strijd voor goede 
werkgelegenheid en bescherming van de koop-

Het partijbestuur van de PSP spreekt haar 
verontwaardiging uit over de overvaltaktiek 
van de regering Van Agt, die de omstreden 
vooruitzichten van het Centraal Planbureau 
misbruikt als middel om snel haar oplossing 
voor de ekonomische problemen door te druk
ken,
en is van oordeel dat er voor de vakbeweging 
geen reden is om met deze regeringsmaatrege
len en de eisen van het VNO akkoord te gaan.

De PSP is van mening dat de strijd voor arbeids
tijdverkorting. behoud van een volledige prijs- 
kompensatie, extra loon voor vuil werk. werk- 
gelegenheidsbevorderende maatregelen en de 
handhaving van het niveau van de sociale uitke
ringen onverminderd moet worden voortgezet.

De problemen waarvoor we geplaatst worden 
zijn alleen oplosbaar met een totaalbeleid 
waarmee de schaarste rechtvaardig herver
deeld wordt. Een dergelijk beleid dient de 
instemming te hebben van de meerderheid 
van de bevolking.

De PSP protesteert ertegen dat er wel een 
'loonpauze’ wordt ingevoerd, maar de stijgende 
winsten in een aantal bedrijfstakken niet wor
den onderworpen aan een winstpauze.

Amsterdam, 12-1-1980

HET PARTIJBESTUUR VAN DE PSP
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nemen'. De regering knikt enthousiast en in
stemmend. Maar tot op heden is het ieder jaar 
zo geweest dat de loonstijging hoger was dan 
de wenselijkheid, zoals deze in september ver
pakt zat in het koffertje van de minister van 
Financiën. Voor veel bedrijven is immers loons
verbetering de enige mogelijkheid om personeel 
aan te trekken, met name in de sektoren met 
vuil en onaangenaam werk.

Het kabinet lijkt harder te gaan optreden, hoe
wel de chaos van interpretaties rond de werke
lijke inhoud van de loonpauze aantoont hoe 
warrig bet beleid eigenlijk is. Met behulp van 
vijf velletjes computer-berekeningen van het 
Centraal Plan Bureau wordt de noodzaak van 
absolute achteruitgang voor iedereen aange
toond geacht. Maar er is niet eens ruimte ge
weest om de zin en de juistheid van de CPB- 
cijfers ter diskussie te stellen.

LINKS VERDEELD

De vakbonden lijken nog geen antwoord gevon
den te hebben en dat is ook niet geniakkelijk. 
Zeker niet wanneer het sterkste wapen, de 
cao-onderhandelingen en de dreiging van sta
kingen, uit handen worden geslagen. Of de vak
beweging inhoudelijk voldoende toegerust is 
voor een politieke strijd, waartoe ze nu gedwon
gen is, is de grote vraag. Niet alleen wat betreft 
de sterkte van de vakbeweging, maar ook voor 
de vraag of er een links regeringsperspektief 
op korte termijn is. Links lijkt immers nog 
steeds hopeloos verdeeld en vooral op sociaal 
ekonomisch terrein.

In de PvdA wordt de ekonomie-diskussie voort
gezet en er is zelfs een nieuwe nota verschenen. 
Naast de al eerder gesignaleerde noodzaak van 
een nationaal ekonomisch struktuurnlan is nu

a

een diskussienota van partijkaders uit de Rijn- 
mond verschenen: 'Steunzolen voor lemen 
voeten'. In die nota wordt o.a. gepleit voor 
versterking van de marktsektor ter verbetering 
van de Nederlandse ekonomie. Dat toont aan 
dat binnen de PvdA nog steeds wordt uitgegaan 
van een leefbaar te maken kapitalisme. Op zich 
is er niets tegen versterking van de produktieve 
sektor, integendeel, want op diverse terreinen 
dreigt de industriële en de dienstensektor achter 
te raken op internationale ontwikkelingen. 
Maar waarom moet het stimuleren van de 
‘marktsektor' (d.w.z. van de partikuliere onder
nemingen) gezien worden als tegenhanger van 
de kollektieve uitgaven? De overheid zou, samen 
met de vakbonden en ondernemingsraden zelf 
aan de slag moeten gaan met initiatieven in de 
marktsektor. Daarmee kan de heilloze verdeling 
van enerzijds partikuliere initiatieven door de 
ondernemers en anderzijds kollektieve uitgaven 
door de overheid opzij gezet worden. Dat zou 
ook een van de uitgangspunten voor een links 
beleid moeten zijn. Dat rechts op dit terrein 
helemaal niets te bieden heeft, blijkt uit de 
langzame dood die VVd en CDA de Postbank 
laten sterven.
Een ander uitgangspunt voor een links beleid, 
een sterke bezuiniging op de kollektieve uitgaven 
voor defensie lijkt ook al kansloos nu rechts 
uit dank voor de Russische aktiviteiten in

Afghanistan de handen hemelwaarts richt. Dat 
toont voor hen immers het belang van een ster
kere (atoom )defensie aan.

Met betrekking tot de aanvaarding van het 
opofferen van partikuliere inkomens ten gunste 
van kollektieve voorzieningen meent vooral de 
VVD uit de havenarbeiders- en slepersstaking 
te kunnen afleiden dat daarvoor geen bereid
heid (meer) bestaat. De uitgangspunten van 
PvdA-ekonoom van der Doel zouden daarmee 
op losse schroeven zijn komen te staan. Toe
gegeven, de bewijsvoering van van der Doel is 
niet zo sterk als hij het bewijs denkt te leveren 
door te wijzen op het feit dat de kollektieve 
uitgaven steeds zijn gestegen en dat nooit heeft 
geleid tot protest van de kiezers. Maar bij de 
haven- en sleepbootstaking was essentieel dat 
de arbeiders in een winstgevende sektor niet 
wensten te bezuinigen ten gunste van de zwakke 
sektoren zolang de sterken zich ongestraft hoge 
winsten kunnen toeeigenen.

TWEE FRONTEN STRATEGIE

Een oplossing voor de sociaal ekononiische 
tegenstellingen kan er alleen komen door een 
links regeringsbeleid dat aanstuurt op maat
schappelijke veranderingen. Vanuit de 'oplos
singen’ van rechts zullen de tegenstellingen 
alleen maar versterkt worden. Immers aantas
ting van de koopkracht wordt niet alleen door 
de werkenden afgewezen, ook de ondernemers 
bestrijden het, omdat het direkte gevolgen 
heeft voor de afzet van de produkten. Verder
gaande stijgingen van loonsom en kollektieve 
uitgaven is echter onaanvaardbaar voor Zijlstra, 
Andriessen en van Aardenne. Voor hen is en 
blijft de groei van de partikuliere winsten het 
hoofddoel. Alle berekeningen zijn er op gericht 
dat aan te tonen. 19S0 is nog maar net be
gonnen, maar bet is voorspelbaar dat er nog 
ergere maatregelen zullen volgen in de loop van 
het jaar. Hoe strakker de teugels nu aangetrok
ken worden, des te beter komt het volgend jaar 
vóór de verkiezingen uit om ze weer wat te laten 
veren.

Vooralsnog lijkt het er op dat op de vraag wat 
links te doen staat nog weinig perspektiefvolle 
antwoorden gegeven zijn. Veel zal afhangen van 
de bereidheid binnen brede lagen van de vak
beweging om te kiezen voor een aktieve strijd 
tegen dit kabinet. Dat kan gelijk de gegroeide 
verdeeldheid binnen de bonden (zowel tussen 
de verschillende bonden als binnen de bonden 
zelf) goed doen. Maar die benadering heeft weer 
het gevaar in zicli dat daarmee de ondernemers 
buiten schot blijven en er weer een cao-jaar 
verloren gaat. Het is de strijd voor arbeidstijd
verkorting en de verdeling van het beschikbare 
werk die als twee-fronten strategie gebruikt 
kan worden. Of in de vakbonden daarvooor de 
bereidheid bestaat zal in de komende weken 
moeten blijken.

KEES VAN LAREN

Energiekrisis
De ‘energiekrisis’ - wat is dat eigenlijk? Welke 
eisen stelt een ekologisch verantwoorde eko
nomie aan de samenleving? Wat is de invloed 
van ons ekonomisch bestel op het maatschap
pelijk reilen en zeilen van individu en samen
leving? Welke konsekwenties heeft onze manier 
van leven voor de derde wereld? Hoe verander 
je gangbare ekonomische en sociale systemen? 
Welke alternatieven zijn er?

Dit zijn vragen die aan de orde komen in een 
‘kursus’ die ’t kan anders en de werkgroep voor 
ekologie, pacifisme en socialisme (Weps) orga
niseren op vier achtereenvolgende woensdag
avonden in Utrecht: 30 januari, 6, 13 en 20 
februari 1980. Inleiders: Bram van der Lek 
en Pieter Schroevers (Strohalm >, Pr. A.J. Sijk 
(Erasmusuniversiteit) en Cor Hoek. Theo 
Muleieren Hans Wiebenga (ekonomen).

Aanmelding vooraf (voor het geheel van 4 
avonden) is noodzakelijk: Postbus 385, Am
sterdam. De avonden zullen worden gehouden 
in De Kargadoor en eindigen uiterlijk 22.30 
uur. Aaan de deelnemers zal een bijdrage in 
de kosten worden gevraagd van f. 5,— voorde 
4 avonden samen.

(ingezonden mededeling}
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In Zeeland is er veel te doen rond de kerncentrale in Borssele. Het alumini- stelling tot andere politieke partijen niet te
umbedrijf Péchiney is de grote energievreter, maar volgens de Zeeuwse PSP juichen toen Pechmey naar Zeeland kwam.

'  J °  x i i . i . , j  . , x- . Er wordt 111 Zeeland kortstondig goekopebetekent sluiting van de kerncentrale helemaal met dat automatisch Pe- energie geproduceerd via kunstgrepen: slechts
chiney ook zal sluiten. In plaats van serieus te zoeken naar mogelijkheden een deel van de kosten wordt in rekening ge-
om de kerncentrale te sluiten en de werkgelegenheid te behouden worden bracht en de echte prijs wordt m de toekomst
de werknemers van Péchiney als gijzelaars gebruikt om een falend regionaal
ontwikkelingsbeleid alsnog goedgekeurd te krijgen. zeeland na de sluiting

ln Nederland bestaat al jaren een grote over- 
kapaciteit aan elektrisch vermogen door een ver
keerde schatting van het toekomstig verbruik. 
(Het vermogen is 15.135 MW in 1978. Begin 
1979 werd er echter 9390 MW gebruikt. Er is 
een overkapaciteit van 5745 MW.) Ruim 12 
keer de kerncentrale van Borssele is er over! 
Door de overkapaciteit is het niet mogelijk 
de energie zo ekonomisch mogelijk te gebruiken. 
Bedrijven en huishouding betalen een te hoge 
prijs voor hun elektriciteit. Met de invoering 
van kernenergie is de prijs zeer hoog geworden: 
de veiligheid.
De komst van het aluminiumbedrijf Péchiney 
naar Zeeland, die voor haar sineltproces enorme 
hoeveelheden elektriciteit nodig heeft, leidde 
tot het bouwen van de kerncentrale Borssele.
In Zeeland wordt nu 40 pet. van de energie 
door kernenergie verkregen. De gevaren hier
bij zijn niet te overschatten. De verkregen 
Plutonium heeft 24.390 jaar nodig om de helft 
minder radioaktief te worden. Pas na 250.000 
tot 500.000 jaar, honderd keer langer dan de 
geschiedenis van de mensheid, levert het geen 
gevaar meer op voor de mensheid.
Hoe kun je plutonium veilig opbergen zo lang? 
Dat is onmogelijk. Bovendien is pluto
nium ook nog de brandstof voor kernwapens. 
De eerste hoeveelheid plutonium afkomstig 
uit de opgewerkte brandstofstaven van Borsse
le zijn reeds aan de snelle kweekreaktor in Kal
kar verhandeld. Achter de rug van de volks
vertegenwoordiging om - in Zeeland en in de 
Tweede Kamer - wordt zo de eerste stap gezet 
op weg naar een plutoniumekonomie.

mee de elektriciteit voor voornamelijk Péchi
ney wegvalt, rijst de vraag of de andere centra
les dit gat kunnen dichten. Tot 1986 - als de 
schattingen nu wel kloppen - is de overkapa
citeit van de Nederlandse centrales zo groot 
dat een nieuwe centrale in Zeeland overbodig 
is. Maar in Zeeland zit men met het PZEM- 
Péchiney kontrakt. En dat is pech want het 
voorziet Péchiney van zeer goedkope energie. 
Indien Péchiney zou sluiten bij de presentatie 
van een realistische rekening door de PZEM, 
staan 900 mensen op straat.

Wanneer de elektriciteit via andere centrales 
voor Péchiney geleverd zal worden kost dit 
PZEM 190 miljoen extra volgens Gedeputeerde 
Staten van Zeeland. Plus 150 werkelozen. 
Maar bij sluiting van de centrale Borssele zul
len de kosten verminderen omdat er geen U- 
ranium gekocht hoeft te worden, kostbare 
uitbreidingen voor afval zijn niet meer nodig 
en de veiligheid voor de bevolking wordt ver
hoogd.
Met Péchinev moeten onderhandelingen worden 
gevoerd voor een beter kontrakt. De onder
neming heeft bij sluiting veel te verliezen: 
een investering van 600 miljoen! Het is zo 
wel degelijk mogelijk een ander beeld te schet
sen van Zeeland, dan de Zeeuwse Gedeputeer
de Staten doen, wanneer zij met de sluiting 
van de centrale in Borssele automatisch de 
sluiting van Péchiney voorstellen.
De vestiging van een aluminiumfabriek in een 
gebied, waar geen goedkope energie aanwezig 
is, is fundamenteel fout. De PSP stond in tegen-

Allereerst financieel. Hoe zouden de bereke
ningen eruit hebben gezien als de werkelijke 
prijs berekend was? Medelijden met de Zeeuw
se industrie die bij de sluiting van de kerncen
trale Borssele hogere energieprijzen moeten be
talen is hypokriet. De prijs voor elektriciteit 
is alleen maar duurder geworden door de kern
centrale. De Zeeuwse middelgrote industrie 
heeft de subsidie aan Péchinev van 130 niil- 
joen op jaar-basis mogen betalen.
Er is geen reden om aan te nemen dat energie 
zonder kerncentrales duurder zal uitvallen.
De PZEM is juist door de kontrakten met 
Péchiney en Cogénia in de moeilijkheden ge
komen.
Ten tweede, personeel. Er zal veel extra perso
neel bij de PZEM nodig zijn aan de andere 
kant van de elektrische keten, namelijk bij 
de konsument. Daar moet het gebruik terug. 
Ter assistentie bij de exploitatie, bouw en 
ontwerp van ‘total energy' systemen in de in
dustrie, in ziekenhuizen en gewoon thuis zijn 
veel mensen nodig. Een grote energiebesparing 
kan dan verzorgd worden. Honderden - en 
indirekt nog eens honderden - arbeidsplaatsen 
zullen ontstaan. Op langere termijn blijft de 
werkgelegenheid in Zeeland zo op peil. Zelfs 
als Péchinev sluit.

Er moet snel een begin gemaakt worden met 
een provinciaal energiebeleid, gericht op bespa
ring en op ontwikkeling van andere energie
bronnen.

BESTUUR GEWEST ZEELAND PSP

GEEN COGEMAKONTRAKT

De Zeeuwse elektriciteitsmaatschappij, de 
PZEM, heeft een kontrakt met de Franse op
werkingsfabriek Cogéma voor radioaktief afval 
gesloten. Iedere openbaarmaking van het kon
trakt houdt kontraktbreuk in. De PZEM moet 
wel vooraf mee betalen aan het ontwerpen en 
aan de bouw van de fabriek. Cogéma mag 
zo lang er over doen als zij zelf wil. Lukt het 
niet, dan hoeft Cogéma alleen maar voor de op
slag te zorgen. Maar het geld wordt niet terug
betaald en opslag is maar tot 1995 in Frank
rijk mogelijk. Dan zal dat gevaarlijke goed 
weer naar Nederland terugkomen en bovendien 
worden nu reeds stappen ondernomen om 
tot een tussentijdse opslag in Borssele te komen. 
Het is duidelijk: dit kontrakt mag niet doorgaan. 
Het is onaanvaardbaar dat naast alle ‘gewone' 
gevaren van een kerncentrale de bevolking ook
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nog met de opslag wordt opgezadeld.

PECHINEY, PZEM EN PECH

Als de kerncentrale gesloten wordt en daar- demonstratie bij de kerncentrale Borssele (71411979)



aan de Fraktie
(Red) Ongeveer 3500 mensen zitten in Nederland gedwongen achter slot
en grendel in gevangenissen en Huizen van Bewaring. De omstandigheden 
waaronder zij daar vertoeven laten veel te wensen over. Dat is de konklusie 
die men kan trekken, na lezing van ‘Bajesbrieven aan de Tweede Kamer- 
fraktie PSP’, een onlangs door de PSP uitgegeven brochure over de gang van 
zaken die zich van oudsher achter de hoge gevangenismuren heeft afgespeeld.

Door de toegenomen aandacht voor het ‘gevangeniswezen’ is de laatste jaren 
meer en meer bekend geworden over de, veelal schrijnende, levensomstandig
heden waaronder de gedetineerden nog altijd hun straf moeten uitzitten. 
In 1979 is de censuur op korrespondentie tussen indiviuele parlementarieers 
en gedetineerden afgeschaft. Sindsdien heeft de Tweede Kamer fraktie van 
de PSP bijna wekenlijks brieven ontvangen van gevangenen, brieven die 
voor zich spreken.
Fred van der Spek en Andree van Es (fraktie-medewerkster) hebben deze 
brieven gepubliceerd, voorzien van de nodige begeleidende informatie over 
een aantal meer politieke facetten, in ‘Bajesbrieven \
Deze brochure is een logisch vervolg op de in maart 1978 door Belangen
vereniging Wetsovertreders en PSP, georganiseerde demonstratie ‘Open
heid Bajesbeleid
Hieronder een greep uit een brochure, die weer eens bewijst dat de soms 
gecreëerde tegenstelling tussen parlementair werk van de PSP en buiten
parlementaire aktie een oneigenlijke tegenstelling is.

WATER EN BROOD

Eén van de meest gehoorde klachten ten aanzien 
van het gevangeniswezen is het gebrek aan 
informatie: Bij mensen binnen de bajes is er 
onvoldoende informatie over hun rechten, 
buiten de bajes weet men eigenlijk veel te slecht 
wat er binnen gebeurt. Wie wist bijvoorbeeld 
dat tot 1976 nog middeleeuwse disciplinaire 
straffen als 'water en brood’ en 'sluiting in 
de boeien' voorkwamen in de Beginselenwet 
Gevangeniswezen? Wie weet dat er nu nog 
steeds jaarlijks meer dan 20 x gebruik wordt 
gemaakt van de zogenaamde 1martelfiets’, 
een soort bed waar mensen als in een dwang
buis op worden vastgebonden, soms 24 uur 
achter elkaar?
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Het gevangeniswezen slaagt er vaak prima in 
om zich aan het oog der openbaarheid te ont
trekken. Als de publieke belangstelling zich 
dan op een bepaald moment massaal richt 
op de gevangenismuren, zoals in 1978 bij de 
vrouwengevangenis, dan pas blijkt hoe scheef 
en verwrongen de toestand inmiddels is gewor
den. Gedetineerden en personeel zijn vaak hope
loos aan elkaar uitgeleverd binnen een web 
van absurde regels. Hoe moeilijk de positie 
van bewaarders ook is - niet in de laatste plaats

door personeelsgebrek - , het zijn de gedeti
neerden die aan het kortste eind trekken: 
Hun afhankelijkheid en rechteloosheid worden

nog eens versterkt door die regels. Vaak hoor 
je dan ook: Waarom moeten er allerlei verder 
gaande beperkingen en verplichtingen worden

opgelegd naast de vrijheidsberoving waartoe de 
rechter heeft veroordeelt!?

Geen regel hoort vanzelfsprekend te zijn, geen 
situatie als onvermijdelijk geaksepteerd. Het 
bestaan van absurde regels, waaraan geen rech
ten ontleend kunnen worden, is één van de 
redenen, waarom gedetineerden zich met hun 
klachten wenden tot een kamerlid. Het bestaan
de gebrek aan informatie buiten de gevangenis
muren, waardoor die regels niet kritisch worden 
beoordeeld, is voor de PSP-fraktie reden tot 
publikatie van diezelfde klachten. Het is al 
zo vaak gezegd: Er moet meer openheid komen 
in het gevangeniswezen. Laten we hopen dat het 
opheffen van de censuur op korrespondentie tus 
sen gedetineerden en kamerleden het begin is 
van het opheffen van alle censuur in de bajes.

September 1979

Weledele Heer van der Spek,

Hierbij zou ik mij op een zeer bijzondere wijze 
willen beklagen, door u er attent op te maken 
dat het eten hier dermate slecht is, dat ik vond 
dat het de moeite waard was om u ervan te 
berichten. De voedingswaarde ervan is ook 
zeer gering. Beleg op brood is ook erg slecht. 
Verder laat het algemene beleid ook te wensen 
over. Kwesties zoals luchten, werk en rekrea- 
tie. TV programma's, daar zetten ze voor vol
wassen mannen kinderprogramma’s op. Films
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worden drie maal achtereen getoond op drie 
avonden. Verder als je je beklaagt bij de commis
sie van toezicht zit daar altijd de Directeur bij. 
Als je teveel zegt is het einde gesprek, evenals 
de adjunct-Directeur. Ik hoop dan ook dat 
deze noodkreet beantwoord wordt en misschien 
kan er iets aan gedaan worden wat betreft de 
reglementen die praktisch anders zijn dan theo
retisch en speciaal voeding.

Met hartelijke groeten van alle gedetineerden.

september 1979 

Geachte Heer,

Hierbij naar aanleiding dat Uw naam veel wordt 
genoemd. Namens de BWO zou ik u hierbij 
iets willen vragen. Het zit namelijk zo. Iemand 
die geen open kamp heeft gekregen mag niet 
met weekend de laatste 6 maanden van zijn 
straf voor zijn v.i. - (voorlopige invrijheidstel
ling) datum. En als je niet in aanmerking komt 
voor een half open kamp, heb je eveneens geen 
recht om om de drie weken naar huis te gaan. 
De mensen in een open kamp - dus de gede
tineerden - mogen op dit moment elk weekend 
naar huis. De mensen in een half open kamp 
om de drie weken. Maar het zit zo: Om in een 
open kamp te komen moetje een baas hebben.

Maar omdat er soms gediscrimineerd wordt, ko
men mensen met een andere huidskleur weinig 
in een open kamp. Omdat sommige bazen 
liever Hollanders nemen. Dat is gezegd door de

■few

selecteur. Dus die persoon mist ook zijn week
end. Dus er wordt met twee maten gemeten.
Ik vind dat iedere gedetineerde die in Holland 
verblijft en een vaste woon- of verblijfplaats 
heeft, de laatse 5 a 6 maanden voor zijn v.i. - 
datum in aanmerking moet komen voor een 
weekend. Ten tweede dat dat geldt ongeacht 
ras- of huidskleur. Want dit is sociaal belang 
voor het gezin. Zoiets had mevrouw Haars toch 
toegezegd? Kunt u mij hier antwoord op geven. 
Dus u moet aandringen. Op een weekend voor 
iedere gedetineerde de laatse 5 a 6 maanden 
voor zijn v.i., die niet in aanmerking komt 
voor een open of half open kamp. Want wij 
worden als gedetineerden gediscrimineerd te
genover de andere. Dit is gewoon Recht en
4w  V *

daar zijn wij toch tegen veroordeeld. Hierbij 
hoop ik antwoord te krijgen van IJ.

Hoogachtend,

Ik wil even een tipje van de sluier oplichten 
over het regime hier.
Naar het toilet gaan kan, bewaarder voor de 
deur en opschieten geblazen.

Eten: een hele grote pan aardappelen en een 
vingerhoed groenten.
Verplicht werken want je loon heb je nodig 
om boter en suiker en broodbeleg te kopen. 
De gevangenis verstrekt 4 plakjes kaas of worst 
voor gemiddeld 10 a 1 2 sneden brood. 
Natuurlijk, als men daar navraag gaat doen 
zegt men: Ze krijgen precies het aantal calo- 
reën, dat ze nodig hebben.
Overal mag je f.15, per week besteden van 
je eigen geld. hier slechts f. 25. per maand.

Rijksondergoed dragen, je loopt in ondergoed 
waar je grootvader nog in gelopen heeft, zo’n 
beetje van dat laaghangende.
Bewaarders op de ringen lopen gewapend 
met een grote wapenstok.
Nu vraag ik u, waar zijn we nou mee bezig?

Augustus 1979 

Geachte heer,

Kunt u mij misschien uitleggen waarom rijks
ambtenaren hun salaris krijgen doorbetaald 
in voorarrest terwijl de gewone burgers inclu
sief de werknemers van de W.S.W. het moeten 
doen met f. 3,50 per dag in voorarrest.
(■raag zou ik uw weerwoord hierover horen.

Hoogachtend,
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Op initiatief van het Polisario Komitee Nederland zal tot 8 maart een lande
lijke aktie worden gehouden, waaraan verschillende Nederlandse organisa
ties hun medewerking zullen verlenen. Ook de PSP heeft zich bij de aktie 
aangesloten. Doel van de aktie; politieke druk op de Nederlandse regering 
om een aktiever standpunt in te nemen in deze Saharazaak en daarnaast: 
financiële steun aan p-ojekten op het gebied van gezondheidszorg, voeding 
en onderwijs voor de ca. 120.000 Saharaoui in de vluchtelingenkampen, 
die onder beheer staan van Polisario.
Op 8 maart zal een grote landelijke manifestatie worden gehouden. De we
ken ervoor vinden verschillende financiële akties plaats in het land. Uiteraard 
hopen we, dat zoveel mogelijk partijafdelingen zich voor deze aktie zullen 
inzetten, zoals een plaatselijke kollekte, informatieavonden, informatiever
spreiding e.d.
Voor financiële steun Giro 3704961 t.n.v. Polisario Komitee Rotterdam. 
Voor meer informatie kunt u bellen naar Niko Tetteroo, 070 - 624081, 
die in onderstaand artikel ingaat op de achtergronden van deze bevrijdings- 
strijd.

Op 28 februari 1980 zal het 4 jaar geleden zijn 
dat Spanje officieel afstand deed van haar ko
lonie in West Afrika, de Westelijke Sahara.
Op dat zelfde moment werd de onafhanke
lijke Demokratische Arabische Republiek Saha
ra, de RASD, uitgeroepen, die onmiddelijk 
werd bezet door Marokkaanse en Mauretaanse 
strijdkrachten.
In 1979 herhaalt de geschiedenis zich. Op 
het moment dat Mauretanié zijn aanspraken 
liet varen op ‘haar deel’ van de voormalige 
Spaanse Sahara en zich terugtrok uit dit gebied 
werd dit onmiddelijk door het Marokkaanse 
leger bezet.
Leidden de gebeurtenissen in 1976 tot het 
bekend worden van het Front Polisario en 
de strijd in de Westelijke Sahara, nu in 1980 
lijkt de belangstelling internationaal aardig 
geluwd te zijn, hetgeen de foute indruk kan 
geven, dat er niet zoveel meer gebeurt.
In die vier jaar tijd heeft het Front Polisario 
grote suksessen geboekt, zowel militair als 
op diplomatiek terrein.
Wat is het ‘Saharaanse volk’?. Wat wil het 
Front Polisario, en vooral waarom werd het 
tot deze afschuwelijke woestijnoorlog gedwon
gen?

EEN STUKJE GESCHIEDENIS

Het grondgebied van de RASD is gelegen tussen 
Marokko, Mauretanié en Algerije en wordt 
bewoond door het volk van de Saharaoui, 
dat voornamelijk bestaat uit nomaden.
In de 19e eeuw zijn landen als Marokko en 
Mauretanié al stevig in het Franse koloniale 
rijk ingekapseld. De Westelijke Sahara leek 
echter weinig te bieden te hebben voor het 
westerse zakenleven. Alleen Spanje had belang 
bij het koloniseren van met name de kuststrook 
oni een betere kontrole uit te kunnen oefenen 
op de reeds in bezit zijnde Kanarische Archipel, 
die direkt tegenover de Westelijke Sahara is 
gelegen.
Toch wordt tijdens de zogenaamde konfercntie

van Berlijn in 1886 een Spaanse Sahara gekre- 
eerd door de verschillende koloniale mogend
heden.
In 1904 verdelen Frankrijk en Engeland Noord 
Afrika onder elkaar.
Wanneer in 1912 Marokko officieel Frans 
protektoraat is geworden, wordt er een sterk 
leger geïnstalleerd. Frankrijk droomt namelijk 
van een sterk Frans West Afrika met als hoek
steen Senegal en Mauretanié, waar het zich 
reeds stevig heeft gevestigd, en Marokko en 
Algerije, die praktisch Frans zijn.

Het gebied hiertussen, de Spaanse Sahara, 
is de logische plaats van waaruit het verzet 
tegen Frankrijk wordt georganiseerd. Omdat 
Spanje totaal geen kontrole heeft over ‘haar’ 
gebied dreigt Frankrijk in 1934 om zelf een 
eind te maken aan de rebelse aktiviteiten door 
de Westelijke Sahara te bezetten. Onder deze 
druk besluit Spanje uiteindelijk tot samenwer
king met Frankrijk en in 1936 wordt het binnen
land van de Westelijke Sahara bezet door Franse 
en Spaanse troepen. Het verzet is gebroken 
en het duurt tot 1956 voor er weer sprake 
is van georganiseerde akties tegen de Fransen.

In dat jaar wordt Marokko onafhankelijk en de 
Saharaoui, die in grote getalen hebben mee
gevochten met de Marokkaanse bevrijdings
beweging verwachten na de onafhankelijkheid 
hulp van Marokko in hun bevrijdingsstrijd 
tegen Spanje.
Marokko verraadt echter de Saharaoui door 
alle voedsel en wapenzendingen naar Saharaan
se grondgebied onmogelijk te maken.

BODEMSCHATTEN

Vanwaar deze plotseling toegenomen belang
stelling voor de Westelijke Sahara? Hiervoor 
zijn twee redenen. In de eerste plaats had 
Frankrijk in 1950 in Algerije immense voorra
den aan olie en mineralen ontdekt. Dit bracht 
de Spanjaarden ertoe ook in hun kolonie te 
speuren naar minerale rijkdommen met als 
resultaat de ontdekking van op één na de groot
ste fosfaatreserves ter wereld, ijzer, uranium 
en niet in de laatste plaats omvangrijke olie
voorraden.
In de tweede plaats neemt de Westelijke Sahara 
een strategisch zeer belangrijke positie in in 
Afrika. Onafhankelijkheid van het volk van de 
Sahara zal zeker als voorbeeld dienen voor 
bevrijdingsbewegingen en nationalistische bewe-



gingen in de rest van Afrika en met name de 
Franse neo-koloniale invloed in landen als 
Senegal, Mauretanië, Mali, kortom Franstalig 
West Afrika zou hierdoor in gevaar komen. 
Bovendien is Afrika als geheel onmisbaar als 
leverancier van allerlei grondstoffen aan de 
westerse landen. Reden voor de aanwezigheid 
van een Amerikaanse - en NATO basis op de 
Kanarische eilanden. Een niet westers geo
riënteerde onafhankelijke staat vlak naast (op 5 
minuten vliegen) dit steunpunt zou zeer ge
vaarlijk zijn voor de westerse militaire inter
ventiemogelijkheden in Afrika.

De waardeloze woestijn wordt dus plotseling 
interessant en belangrijk. Verschillende Ameri
kaanse, Franse en Duitse maatschappijen in
vesteren voor een gezamenlijk bedrag van 
1 miljard dollar in de door Spanje opgerichte 
fosfaatexploitatiemaatschappij Fosbucra.
Dit bedrag is reeds in 8 jaar terugverdiend. 
Vanaf die tijd, eind van de jaren 50, dateren 
ook de Marokkaanse aanspraken op de Weste
lijke Sahara in haar zogenaamde witboek van 
4 november 1960.

RECHT OP ZELFBESCHIKKING

In het voorgaande is ingegaan op de gebeurte
nissen vóór 1975, die over het algemeen slecht 
bekend zijn. De Saharaanse geschiedenis is al 
erg oud en het gaat hier om het recht van 
een volk op onafhankelijkheid. Vanaf 1964 
wordt het recht van het Saharaanse volk op 
zelfbeschikking ook herhaaldelijk in VN-reso- 
luties erkend.
Vanaf 1973 komt de Saharaanse bevrijdings
beweging in een beslissende fase van haar ge
schiedenis door de oprichting van het Front 
Polisario door vijf Saharaoui in El Aiun (de 
hoofdstad van de Westelijke Sahara).
Vanaf dat moment voert het Front Polisario 
een georganiseerde strijd tegen de koloniale 
overheersers en wel met zoveel sukses, dat 
Spanje zich al in september 1975 genoodzaakt 
ziet tijdens een ontmoeting tussen El Ouali 
en de Spaanse -minister van Buitenlandse Zaken 
toe te zeggen zich terug te trekken uit de Wes
telijke Sahara.

Marokko had deze gebeurtenissen al lang zien 
aankomen en had haar voorzorgen genomen 
in de vorm van een verzoek aan het Internatio
nale Gerechtshof een uitspraak te doen over de 
vermeende historische rechten van Marokko op 
de ‘Spaanse Sahara’. Echter, de uitspraak van 
het hof op 16 november 1975 geeft als kon- 
klusie, dat er geen sprake is geweest van terri
toriale soevereiniteit van Marokko over de 
Westelijke Sahara, en dat er een referendum 
moet komen voor zelfbeschikking van de Sa
haraoui. Om Spanje onder druk te zetten zijn 
kolonie te verlaten (uiteraard ten gunste van 
Marokkaanse aanspraken) organiseert de Marok
kaanse koning Hassan op 6 november een

groot spektakel, dat bekend is geworden als 
de Groene Mars. Marokkaanse burgers trokken 
‘spontaan’ de Westelijke Sahara binnen om 
hun broeders te bevrijden. Ondertussen had 
het Marokkaanse leger met hulp van de Span
jaarden een aantal belangrijke steunpunten 
in de Westelijke Sahara overgenomen. Zij stuit
ten daarbij op veel gewapend verzet van de be
volking.
Op 14 november 1975 wordt in Madrid het 
drielandenakkoord gesloten tussen Spanje, Ma
rokko en Mauretanië, waarbij de Westelijke Sa
hara wordt opgedeeld tussen Marokko en Mau
retanië.
Wanneer Spanje op 26 februari de Westelijke 
Sahara verlaat zijn Marokkaanse en Mauretaanse 
troepen reeds op vele plaatsen in strijd gewik
keld met het Polisario. Op 27 februari roept 
het Front Polisario als vertegenwoordiger 
van het Saharaanse volk de Demokratische 
Arabische Republiek uit.
Sinds die tijd heeft het Front Polisario inter
nationaal veel erkenning gevonden als vertegen
woordiger van het Saharaanse volk. Door tal
rijke militaire verliezen heeft Mauretanië zich 
onlangs genoodzaakt gezien zijn aanspraken 
op de Westelijke Sahara op te geven. Op 5 au
gustus 1979 werd met het Front Polisario 
een vredesverdrag getekend.
Marokko echter, gesteund door Frankrijk 
en Amerika blijft oorlog voeren, waarbij vooral 
aan Marokkaanse kant zware verliezen worden 
geleden.

Hoe zeer de strijd van het Polisario internatio
naal erkenning heeft gevonden blijkt wel uit 
het feit, dat de OAE-topkonferentie in juli

van dit jaar de Marokkaanse aanspraken volle
dig verwierp en stelt, dat het recht op zelfbe
schikking van het Saharaanse volk nog steeds 
niet was uitgeoefend. De VN-resolutie, die in 
november met grote meerderheid is aangeno
men erkent het Front Polisario als vertegenwoor
diger van het volk van de Westelijke Sahara 
en veroordeelt Marokko vanwege zijn agressie. 
Slechts een viertal landen nam het voor Ma
rokko op, w.o. Zai're.

HOUDING VAN NEDERLAND

De Nederlandse regering doet echter nog of 
haar neus bloedt. Voor haar bestaat het kon- 
flikt om de Westelijke Sahara in feite niet. 
Laten de Afrikaanse landen het maar onder
ling uitmaken, schijnt van der Klaauw te denken, 
dan kan ik mijn vingers niet branden. Ondanks 
een aangenomen motie in de Tweede Kamer 
die vraagt om voortaan vóór dergelijke resolu
ties in de VN te stemmen, heeft Nederland 
zich ook nu weer van stemming onthouden. 
Een houding die nogal kortzichtig is. Een ak- 
tiever standpunt en met name een grotere 
druk vanuit Nederland en andere westerse lan
den op Marokko zal er zeker toe bij kunnen 
dragen, dat aan dit konflikt sneller een eind 
komt. Het tegendeel lijkt echter het geval 
te zijn nu de VS heeft besloten extra wapens 
te leveren aan Marokko. Daarmee zal Hassan 
de oorlog echter niet winnen; hij zal hem wel 
langer kunnen volhouden en daarmee leidt 
de kortzichtige westerse politiek wederom 
tot nodeloos bloedvergieten.

NIKO TETTEROO



Op vrijdag 18 januari j.1. werd in Krasnapolski te Amsterdam een protest
manifestatie gehouden onder het motto ‘de linkse vragen na Afghanistan 
en wat dat betekent voor links in Europa’. De deelnemende politieke par
tijen waren PvdA, PPR, PSP en D66. Buitenland-sekretaris van de PSP Jos 
Uitenbogaard sprak daar de volgende tekst uit.

Gelukkig zien we de laatste jaren, dat de invloedDe PSP heeft de militaire interventie van de 
Sovjet-Unie in Afghanistan ondubbelzinnig afge
keurd. Wij zijn van mening dat de Sovjet-Unie 
voornamelijk gehandeld heeft uit machtspoli
tieke overwegingen.Alhoewel we moeten be
denken dat deze machtspolitiek met heel andere 
motieven wordt gevoerd dan die van de Vere
nigde Staten en West Europa. De gebeurtenissen 
in Afghanistan hebben naar onze mening alles 
te maken met de strijd om invloedsferen, die 
integraal onderdeel is van de koude oorlog.

Voordat we de Sovjet-Unie als de grote boos
doener aanwijzen, moeten we eerst eens kijken 
hoe het zover heeft kunnen komen.
Iedereen weet, dat West Europa in vroeger 
tijden zo'n beetje de gehele wereld gekoloni
seerd heeft. Op de lagere school leerden we 
al dat ook Nederland zijn steentje daaraan aardig 
heeft bijgedragen. De motieven hiervoor zijn 
nooit erg menslievend geweest, maar het bracht 
een aardige duit op. En daar ging het natuurlijk 
om. Zo heeft Engeland in de vorige eeuw en 
daarvoor het zogenaamd Brits imperium opge
bouwd. Zonder enig respekt voor de plaatse
lijke bevolking en eeuwenoude kuituren van 
die bevolking, werd de hele oostkust van Afri
ka in beslag genomen, het Midden Oosten, 
zuid Azië, de kust van China, west Indië en ook 
Australië en Canada werden tot de Britse kroon 
gerekend.

WAPENGEKLETTER

Ondanks dat wapengekletter in die gebieden, 
toendertijd in West Europa niet zo is opgeval
len, is het er wel degelijk geweest. Een van die 
stukjes kolonie die af en toe verdedigd moesten 
worden was Afghanistan, en wel tegen het 
Rusland van de tsaar. Het resultaat was het ont
staan van de nationale staat Afghanistan. De be
volkingsgroepen die in Afghanistan wonen zijn 
echter nooit erg geïnteresseerd geweest in die 
staat. Ze vechten eenvoudig tegen iedereen, 
die hun tradionele strukturen probeert te inter
veniëren en hun onafhankelijkheid aantast, 
inklusief het bewind in Kaboel, ongeacht door 
wie dat bewind in stand wordt gehouden. We 
kunnen dus stellen dat de staat Afghanistan een 
soort hersenspinsel is van politici en militairen 
die uit waren op gebiedsuitbreiding.

Hoewel Engeland nog steeds met veel van hun 
oude kolonieën speciale betrekkingen onder
houdt. is de militaire en politieke invloed, 
sinds de tweede Werdeldoorlog, overgenomen

W  t __

door de Verenigde Staten. Bovendien noemen 
we het geen kolonialisme, maar imperialisme.

van de Verenigde Staten in de Derde Wereld, 
tanende is. Door de onnienselijke oorlog van 
de VS in Vietnam is de publieke opinie wakker 
geschud. Men werd zich meer dan ooit bewust 
van de onmenselijke methodes die het westen 
gebruikt om zijn belangen in de derde Wereld 
veilig te stellen. Deze belangen bestaan nog 
steeds uit het in stand houden van onze eigen 
ekonomie, waarvoor de Derde Wereld grote 
aderlatingen moet doen in de vorm van grond
stoffen en in toenemende mate goedkope 
arbeidskracht. Men zou kunnen zeggen dat 
het uitbuiten van de Derde Wereld van levens
belang is voor de kapitalistische ekonomie. 
We kunnen rustig zeggen dat het vooral links 
geweest is, die de publieke opinie tegen de 
Vietnam-oorlog, heeft gemobiliseerd. De over
winning van het Bevrijdingsfront en de roem
loze terugtocht van de VS is dan ook met recht 
een overwinning van links. De overwinning 
was niet alleen belangrijk voor het volk van 
Vietnam, maar heeft als direkt gevolg gehad 
dat de VS politiek niet meer in staat waren mi
litair te interveniëren in de Derde Wereld. Men 
was genoodzaakt passief toe te kijken bij de be- 
vrijdingsstrijd van Angola, Mozambique, Nica
ragua en ook Iran. Het is te hopen, dat ook 
o.a. El Salvador en Zimbabwe zich binnenkort 
in dit rijtje kunnen voegen.

KOUDE OORLOG

Tegen de achtergrond moeten we ook de onge-

Het partijbestuur van de PSP keurt de mili
taire inval van de Sovjet Unie in Afghanistan 
ten sterkste af. Wij zijn van mening dat een 
socialisties alternatief alleen kans van slagen 
heeft wanneer dat gedragen wordt door de 
meerderheid van het volk en niet wanneer 
het door militair ingrijpen wordt opgelegd.
De PSP is van mening dat de ongekend felle 
reaktie van de Verenigde Staten buiten alle 
proporties is, vooral omdat de Amerikaanse 
regering op dit punt, naar onze mening, geen 
enkel recht van spreken heeft. Wij protesteren 
vooral tegen de militaire tegenmaatregelen 
van de Verenigde Staten, met name tegen de 
wapenleveranties aan Pakistan.
Door het aktie-reaktie proces van de beide 
supermachten zijn wij nog verder verwijderd

woon felle reaktie van rechts, tegen de inval 
van de Sovjet- Unie in Afghanistan, bekijken. 
Het legitimeert namelijk om de koude oorlog 
weer tot ouderwetse hoogten op te zwepen 
en de VS over hun zogenaamde Vietnam-syn- 
droom heen te helpen. De koude oorlog heeft 
in dit kader helemaal niets te maken met de 
ekspansionistische niegingen die de Sovjet- 
Unie zou hebben. Ze is direkt gericht tegen links 
in het eigen kamp. Het is bedoeld om links, 
dat de onafhankelijkheidsstrijd van de Derde 
Wereld aktief steunt, monddood te maken.

De koude oorlog dient ook om de landen, 
die een onafhankelijke ekonomie proberen 
op te bouwen door een socialistische produktie- 
wijze toe te passen, in diskrediet te brengen. 
Deze landen worden door het Westen ekono- 
misch en militair vaak volledig geïsoleerd, 
waardoor ze gedwongen worden bij de Sovjet- 
Unie aan te kloppen.

De Sovjet Unie heeft door Afghanistan binnen 
te vallen, rechts ongelooflijk in de kaart ge
speeld, en dat is een slechte zaak.
Waarom doen ze dat dan, kun je je afvragen. 
Welnu, een mogelijk argument is het feit dat 
er 45 miljoen Islamieten in de Sovjet Unie wo
nen, bijna 1/5 van de totale bevolking. Een 
Islamitisch reveil a la Iran zou een reëel gevaar 
zijn voor de interne verhoudingen van de Sovjet- 
Unie. Afghanistan zou gedeeltelijk als buffer 
kunnen dienen om het Islamitische tij te keren.

BUFFER

Belangrijker is echter de mogelijkheid van een 
dreigende interventie van de VS in Iran. De 
VS zijn al maanden druk in de weer om een 
speciaal interventieleger op sterkte te brengen. 
De Amerikaanse vloot liet al klaar in de Per- 
zisclie golf. De interne verdeeldheid van de

van de algehele wereldvrede.
Links mag niet kiezen tussen Oost of West, 
maar moet kiezen voor een derde weg: een 
vrijheidslievend en demokraties socialisme. 
Alleen wanneer socialisten en al diegenen 
die de bewapenings-wedloop als een ernstig 
gevaar zien - de strijd krachtig voort zetttn, 
de strijd voor ontwapening, tegen de status 
quo politiek, tegen de machtspolitiek en voor 
een eerlijke verdeling van de grondstoffen en 
de welvaart in de wereld - kunnen we voorko
men dat eskalerende gebeurtenissen ons allen 
uiteindelijk naar de ondergang voeren, 
eindelijk naar de ondergang voeren.
Amsterdam, 12-1-1980

HET PARTIJBESTUUR VAN DE PSP

I
i



Iraanse bevolking geeft mogelijkheden te over. 
alleen tic gijzeling van Amerikaans ambassade
personeel zou ze nog tegenhouden. De Rus
sische aanwezigheid in Afghanistan maakt het 
tie VS veel moeilijker, zoniet ónmogelijk, toe 
te slaan. Len Islamitisch Iran is. met alle interne 
verdeeldheid. 100 keer beter dan de Ameri
kaanse invloed aan de Iraans-Russische grenzen. 
Bovendien zou een dreigende, eveneens intern 
sterk verdeelde, Islamitsiche republiek Afgha
nistan een makkelijke prooi zijn voor het westers 
imperialisme

De redenen om Afghanistan binnen te vallen 
hebben dus niets te maken met ekspansionisme 
of het exporteren van socialistische revoluties, 
liet dient eenvoudig om een buffer op te werpen 
tegen dreigende westerse invloeden, net zoals 
dat in Oost Luropa het geval is. Om dat te kun
nen doen heeft de Sovjet Unie de koude oorlog 
net zo hard nodig als het Westen.

Links moet geen partij kiezen voor Oost of 
West. l en derde weg onafhankelijk van Amerika 
en de Sovjet -Unie. is de enige mogelijkheid.
We moeten ons aktief blijven inzetten voor 
de sociaal-ekonomische onafhankelijkheid van 
de Derde Wereld. We moeten zorgen dat het 
Vietnam-syndroom blijft bestaan, door de druk 
op de ketel te houden. Dit staat in direkt ver
band met de strijd tegen de bewapening. De 
strijd voor links is nog lang niet gewonnen. In-

s-P -W W.

tegendeel ze begint pas. Juist nu moeten we 
alle krachten mobiliseren om te voorkomen 
dat we teruggeworpen worden op de uitgangs
stellingen van 30 jaarterug.

diskussie
‘De linkse vragen na Afghanistan' zou ook 
het motto kunnen zijn voor de d i s k u s s i c  
waarvoor de redaktie in de komende num
mers van Bcvrijding ruimte wil geven. 
Uitgangspunt is de Russische invasie in Af
ghanistan, waarbij natuurlijk aspekten als: 
de verhoudingen binnen Afghanistan, de 
situatie in de regio, de buitenlandse poli
tiek van de Sowjet-Unie. de reaktie van 
het Westen, etc. aan de orde kunnen komen. 
Bijdragen van niet meer dan 900 woorden 
inzenden naar: redaktie Bevrijding, post
bus 700. Amsterdam.

' w a n g edrag N ND
BIJ /IFGHkNISTkN PROTEST
Op 18 januari kon men in een aantal landelijke dagbladen een merkwaardige 
advertentie aantreffen, waarin door een bonte verzameling politieke partijen 
werd opgeroepen de volgende dag een pro test ninaifesta tie in Utrecht op te 
luisteren onder het motto 'Russische troepen uit Afghanistan'. Wat deze 
advertentie, die medeondertekend was door de PSP. zo merkwaardig maakte 
was een aantal andere leuzen die aan het motto waren toegevoegd. Zoals: 
'Sederland laat zien wat je waard bent' en Wederland maakt één front'. 
Woorden, die je normaal gesproken met geen 10 paarden uit een PSPer zou 
kunnen trekken.

De PSP had met deze toevoegingen dan ook niets te maken, en heeft, even
als PvdA en PPR dat deden, zich hiervan onmiddellijk gedistantieerd. Ze 
waren er geheel tegen de afspraken in, door de ITZJ, die voor de plaatsing 
van de advertenties zou ‘zorgen', ingezet. Een buitengewoon onbehoorlijke 
partij dus, die VVD.
Ook de gang van zaken op de manifestatie zelf heeft de vraag opgeroepen 
of het nog langer zin heeft het protest tegen de Russische inval in Afgha
nistan in zulk breed verband tot uitdrukking te brengen. Vooral wanneer 
vanuit dat brede verband, maar ook door verslaggeving a la het NOS-journaal, 
de meningsverschillen die er tussen de deelnemende partijen bestaan over 
de vraag hoe op het Russische optreden gereageerd moet worden, naar de 
achtergrond worden gedrongen ten gunste van een eenheid die er in werke
lijkheid helemaal niet is.
Juist om geen misverstand te wekken over de houding van de PSP tegenover 
de gemeenschappelijk gedeelde eis *Russische troepen uit Ajghanistan' had 
de PSP tot deelname aan deze manifestatie besloten, daar imeers zou het 
mogelijk zijn om in een konfrontatie met rechtsf te laten zien dat linkse 
kritiek op de Sovjet-Unie onverenigbaar is met reaktionair geroep om her
leving van de koude oorlog. Wat dat betreft kan de deelname van de PSP 
zeker geslaagd worden genoemd. De konfrontatie met de zaal, waarvan een 
flink deel zich blijkbaar op de eerste plaats op die koude oorlog zat te 
verheugen, was er on middellijk toen PSP woordvoerder (lied ten Berge het 
woord kreeg en zich onder andere afvroeg: 'wat een groter kwaad is: de 
Russische invasie in Afghanistan o f de Westerse reaktie daarop'.
*Iedereen die hier vandaag vertelt dat de Russen Afghanistan niet mogen 
binnen vallen. zonder de huidige Amerikaanse politieke interventies a f te 
keuren, maar juist gebruikt om de koude oorlog aan te wakkeren, is een 
huichelaar'.

Een samenvatting van dit betoog is te vinden in de stellingname die Gied 
ten Berge schreef op pagina 2 van dit nummer.



Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. En steekt dat gegeven niet 
onder stoelen óf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daai 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. E n ... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgerieht door het N VV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.(XX) 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bijsmaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den Haag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-4701 81 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste 150,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van f7,50.

Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 

20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het de pos ito sparen (met een vaste looptijd)
□  spaardeposito-bewijzen (meteen vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920



DISKRIMINMÏE 13

In de komkommertijd tussen kerst en nieuwjaar werd de homobeweging 
in Nederland plotseling gekonfronteerd met een herleving van immigratie- 
voorschriften over het weren van homoseksuelen aan de V.S. Na Anita 
Bryant, de sinaasappeltrut die enkele jaren geleden in de Amerikaanse staat 
Florida de anti-diskriminatie wetgeving wist terug te draaien, is het nu de 
wetgever in Amerika - ‘land o f  free ’ - die een verregaande belangstelling voor 
de slaapkamergewoonten van de burger toont.

de 29 jarige Bear Capron, die dinsdag 15 januari 
zijn visum voor de V.S. kwijtraakte, omdat hij 
zich bij de Amerikaanse consul had bekend 
gemaakt als ‘aktief praktiserend homoseksueel'.

BRIEF
Het groeiende zelfbewustzijn van Amerikaanse 
homosekuelen geeft gelukkig nog hoop voor 
dit land waar nog veel moet worden bevochten, 
maar waar stromingen vandaar gemakkelijk 
kunnen overwaaien. (Tegelijkertijd komen er 
ook dergelijke geluiden uit bijvoorbeeld Rome). 
De bedreiging door konservatieve krachten heeft 
gelukkig ongekende aantallen homoseksuele 
mannen en vrouwen gepolitiseerd en aktief in 
de homobeweging gemaakt. Het mobiliseren 
van homoseksuelen tot een politieke maclits- 
faktor heeft bijvoorbeeld in steden als New 
York en San Francisco sukses gehad. In beide 
steden dingen politici naar de gunst van de 
homoseksuele kiezer, wat tot konkrete resul
taten in de plaatselijke wetgeving en het beleid 
van het stadsbestuur heeft geleid.
Dat het nieuws van een immigratie beperking 
niet helemaal onverwachts kwam, mag blijken 
uit het uitgebreide artikel in de Volkskrant van 
28 december, dat reeds enkele weken voor 
plaatsing in een bureaulade bij deze krant lag. 
Ook binnen de IGLA (International Gav andw

Lesbian Association) gelederen was men in 
een eerder stadium van de voornemens van een 
immigratiebeperking voor homoseksuelen op 
de hoogte. Het blijkt nu weer, dat de homo
beweging zich internationaal goed moet organi
seren om homoseksuelen niet het slachtoffer 
te laten worden van toenemende internationale 
samenwerking van landen op dit gebied, of om 
de noodsituatie van homo’s in één of ander 
land internationaal aan te pakken. Bovendien 
moet men uitkijken voor een terugval van alle 
waarden die in de zeventigerjaren zijn bereikt.
In ons land zijn de homogroepen van PSP, 
PPR, PvdA en VVD, individueel aktieve homo’s 
binnen de CPN, de Stichting Vrije Relatie
rechten en het COC in het geweer gekomen 
tegen deze maatregelen die net meer tot deze 
tijd behoren.

HELSINKI

De Amerikaanse - homoseksuelen diskriminer- 
rende - immigratievoorschriften staan natuurlijk 
op gespannen voet met het vrije verkeer van 
personen. Dat is een internationaal beginsel dat 
door de slotakte van Helsinki een nieuwe im
puls heeft gekregen. Als voorvechters van 
deze akte dient de V.S. zich dit beginsel ook in 
deze zaak aan te trekken. Het Amerikaanse 
Ministerie van Justitie beroept zich op een wet 
uit 1917: Wetswijzigingen in 1952 en 1962 
brachten in deze situatie geen verandering. 
Overigens heeft de American Psychiatrie Asso
ciation homoseksualiteit al jaren geleden van 
de lijst van ziekten en gebreken afgevoerd, 
zodat elke medische en psychiatrische grond 
voor deze bepaling ontbreekt.

BEAR CAPRON

Carters mooie woorden over de mensenrechten 
zijn derhalve schijnheilig en ongeloofwaardig. 
Het is bovendien een onaanvaardbare gedachte 
dat Nederlandse en andere niet-Amerikaanse 
burgers een vernederende procedure zouden 
moe
ten ondergaan om hun seksuele geaardheid 
vast te stellen: zo dit al mogelijk zou zijn.
Een woordvoerder van de Amerikaanse homo
seksuele aktiegroep National Gay Task Force 
noemt de ministriële instruktie schandalig 
en beschamend voor het Amerikaanse volk, 
dat door zijn ambtenaren vertegenwoordigd 
wordt. Immers, het is te gek om los te lopen, dat 
consulaire ambtenaren opdracht kunnen krijgen 
om uit te maken of iemand homoseksueel is. 
Als onderdeel van grotere akties hebben op 
10 januari vier als politieman (-vrouw) verklede 
homoseksuelen op Schiphol Amerikaanse toeris
ten ‘ondervraagd’ omtrent hun seksuele ge
aardheid. De Amerikaanse toeristen moesten 
ook maar eens aan den lijve ondervinden hoe 
vernederend het is om bij binnenkomst van een 
vreemd land, gekontroleerd te worden op seksu
aliteit.
De eerste Nederlander, die de gevolgen heeft 
ondervonden van het afgekondigde besluit is

Harry van den Bergh (PvdA) en Ed Nijpels 
(VVD) hebben een brief opgesteld voor de voor
zitter van het Amerikaanse Huis van Afge
vaardigden en aan de leden van de Tweede 
Kamer gevraagd deze brief mede te onderte
kenen. De twee initiatiefnemers doen in deze 
brief een dringend beroep op het Huis van 
Afgevaardigden te bevorderen dat een einde 
komt aan deze vorm van diskriminatie, bij
voorbeeld door de Amerikaanse regering te ver
zoeken de nu genomen maatregel in te trekken. 
Binnen de Nederlandse homobeweging zal nog 
worden bekeken of een proces bij het Ihiman 
Rights Committee van de I ..V zinvol is. Harry 
van den Bergh zal deze brief op 5 februari aan 
de voorzitter van het Huis van Afgevaardigden 
in Washington aanbieden, terwijl een kopie 
van deze brief op 26 januari is bezorgd bij de 
Amerikaanse ambassadrice, voorafgegaan door 
een grote demonstratie door de binnenstad van 
Den Haag. De PSP-Homogroep blijft de hele 
zaak alert volgen en zal tesamen met de andere 
homogroeperingen verdere akties ondernemen, 
totdat dergelijk diskriminerende maatregelen 
niet meer in de Amerikaanse wetgeving zullen 
voorkomen.

PETER DROS

Homosquad op Schiphol 'ondervraagt’ Amerikaanse toeristen. Foto Peter Dros.



Van 10 januari tot en met 3 maart a.s. is in 
Amsterdam een foto-ekspositie over het leven 
in Vietnam te zien, en wel in het Tropenmu
seum. De tentoonstelling is georganiseerd door 
het Komitee Wetenschap en Techniek voor 
Vietnam (KWT). Ze bestaat uit honderd groot 
formaat kleurenfoto’s van de Italiaanse fotgraaf 
Roberto Crocella.

Waarom een fototentoonstelling over Vietnam? 
De foto’s van ontbladering, bomkraters, oorlogs
geweld en oorlogsleed zijn aan bijna iedereen 
bekend. Ook in de afgelopen tijd is Vietnam 
weer voortdurend in het nieuws geweest. Weer
w

zijn het vooral de problemen en konflikten 
geweest, de bootvluchtelingen, de inval van 
China, de interventie in Cambodja, de overstro
mingen en de voedselschaarste die de aandacht 
krijgen.
De foto’s in de tentoonstelling geven een beeld 
van het dagelijks leven in Vietnam. Een beeld 
dat niet losstaat van de ernstige problemen, maar 
dat in de foto’s over Vietnam in de nieuwsmedia 
niet of nauwelijks wordt getoond. Roberto 
Crocella heeft langdurig in Vietnam rondgereisd, 
van de noordelijke berggebieden waar vooral 
ethnische minderheden wonen, tot aan het 
zuidelijkste puntje van de Mekong delta. Hij 
heeft het leven, wonen en werken in de steden 
en op het platteland in al zijn kontrasten vast
gelegd. Al met al meer ‘binnenkantinformatie’ 
over de Vietnamese samenleving. Bij de ten
toonstelling is een foto/infomap uitgegeven, 
waarin o.a. foto's op briefkaartformaat en een 
uitgebreid achtergrondartikel van de hand van
dr. Jan Pluvier.

AKTIVITEITEN KWT

De organisatie van deze fototentoonstelling, 
die dit jaar nog in meer plaatsen zoals Groningen 
en Leiden te zien zal zijn, is slechts een van 
de aktiviteiten van het KWT. Sinds 1971, toen 
een groep technici en wetenschappers het Ko
mitee op richt ten vanuit onder meer hun ver
ontwaardiging over het misbruik van de weten- 
schap door de Amerikanen in Vietnam, is be
gonnen met hulpverleningsprojekten aan noord- 
Vietnam en het Bevrijdingsfront. Eerst op 
kleine schaal, zoals sterilisatiesets voor medische 
intrunienten en draagbare filmsets voor onder
wijs in de bevrijde gebieden.
Na de bevrijding van Vietnam in 1975 ontwik
kelden zich twee grote hulpprojekten, n.1. 
de uitbreiding en vernieuwing van een grote 
fabriek voor onderdelenproduktie en revisie 
van landbouwmachines in Hanoi, en de in
richting van de filmproduktie- en ontwikkel- 
bedrijC
Deze projekten zijn, naast ondersteuning door 
donateurs grotendeells gefinancierd door gelden 
van het Ministerie van Ontwikkelingssamen
werking Uen tijde van minister Pronk).
Beide projekten zijn op het ogenblik in de 
laatste fase van uitvoering. Onlangs is een in

4 ^ ,  4 ^ -

Nederland eksperimenteel ontwikkelde licht
gewicht rijstdorser aangekocht en naar Viet
nam verstuurd, en er wordt een projekt voor 
steun in de vorm van onderwijsmateriaal aan een 
basisschool voorbereid. Ook op het gebied van 
de landbouw en lanbouwmechanisatie zal de 
hulp, in de vorm van projekten worden voort-

NIETNANV

gezet. Vooral het reviseren van allerlei soorten 
landbouwmachines en het gebrek aan reserve
onderdelen is een veelvoorkomend probleem.

WETENSCHAPPELIJKE SAMENWERKING

vluchtelingen ervoor gezorgd dat sommige men 
sen of soms zelfs vakgroepen hun medewer
king opzegden. Het aktief volgen van de uit
voering van die projekten blijft dan ook nodig.

VOORLICHTING
Al vanaf begin 1973 is vanuit verschillende 
Nederlandse universiteiten en hogescholen ge
probeerd wetenschappelijke samenwerkingspro- 
jekten op te zetten met Vietnamese zusterin
stellingen, met name de universiteit en poly
technische hogeschool van Hanoi. Op medisch 
gebied heeft dit geleid tot een vijfjarig uit- 
wisselingsprojekt, gericht op opleidingsplaatsen 
voor Vietnamese artsen en inrichting van labo
ratoria. Op technisch- en eksakt wetenschappe
lijk terrein, zoals natuurkunde, dijkenbouw, 
veeteelt etc. is sinds vorig jaar een algemeen 
samenwerkingsakkoord afgesloten tussen de 
universiteiten van Amsterdam, Leiden, de 
hogescholen van Delft en Wageningen en de twee 
genoemde Vietnamese instellingen. In totaal 
zijn er zo’n 10 vakgebieden in opgenomen. Bij 
de totstandkoming van deze technisch/weten- 
schappelijke samenwerking is het KWT steeds 
direkt betrokken geweest.

Nieuwsvoorziening is vaak eenzijdig gericht in 
de nieuwsmedia. Goede en betrouwbare infor
matie is vaak moeilijk te krijgen over de ont
wikkelingen in Vietnam. Het KWT gebruikt 
haar goede kontakten in Vietnam ook om 
voorlichting in Nederland te geven. Deze is 
vooral gericht op de opbouwaktiviteiten in 
Vietnam in een socialistische richting, met 
al haar problemen, fouten en tegenspraken. In 
Nederland organiseert een werkgroep van het 
KWT schoïenprojekten op basisscholen en wordt 
op het ogenblik 3 keer per jaar een uitgebreid 
info-bulletin ‘Vietnam-informatie’ uitgegeven, 
dat ook in de series van het Vietnam Bulletin 
{VB) verschijnt. In het januari-nummer van 
‘Vietnam-informatie’ staat o.a. een interview 
met Wilfred Burchett en een kritisch artikel 
over de Vietnamese ekonomie van de hand van 
de Indiase journalis Nayan Chanda.

Een reis in 1977 van KWT leden langs vele 
betrokken instellingen, afdelingen en instituten 
in Vietnam, waarbij - weliswaar informeel - 
onderhandeld werd en ge in ven ta risee rd is de 
basis geweest voor het latere akkoord.
Hoewel deze samenwerking nu over het alge
meen goed loopt, zijn er toch steeds problemen. 
Zo heeft met name de publiciteit rond de boot

Bij een donatie van minimaal f 10,- krijgt men 
het bulletin gratis. Losse nummers zijn te 
bestellen door f 4,40 (is f 2,50 en f 1,90 porti) 
over te maken op giro 2592592 t.n.v. KWT, 
Amsterdam. De tentoonstellingsmap is verkrijg
baar voor f 4,90 { is f 3,- en f 1,90 porti).

MAX SPOOR
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PSP initiatief geluidshinder HET
B4LESTIJNSNERZET

Hel Palestinakomitee heefteen hoekje uitgege
ven over liet ontstaan en de ontwikkeling 
van de PLO.
I r wordt niet veel voorkennis vereist om liet' 
te kunnen le/en. In liet kort gaat liet over 
het ontslaan van het verzet (liet waarom en 
het hoe), welke krisissen liet heeft doorgemaakt 
en om de aard van de strijd die het voert.
Zo wel de krisissen in Jordanië (september 
1970) als in Libanon (met name in 1975 - 
'76) hel) ben duidelijk gemaakt dat het pa les
tij nse ver/et in de eerste plaats een overle- 
]7//g\strijd heeft te voeren.
Daarbij gaat het niet alleen om een militaire 
maar ook om een politieke overlevingsstrijd: 
meer recent pogen de akkoorden van C amp 
David en het egyptisch-israëlisch verdrag de 
Palestijnen uit te schakelen in het kader van 
een 'amerikaanse ) rede'
Naast deze politieke kant van liet palestijnse 
ver/et besteedt het boekje ook aandacht aan 
de sociale, ekonomische en medische proble
men waarmee het ver/et zich vooral in de kam
pen gekonlronteerd /iet, en aan de verschil
lende basisorganisaties die op dit vlak in hoge 
mate hebben bijgedragen tot de weerbaarheid 
van de palestijnse bevolking.
Tot slot wordt kort ingegaan op de politieke 
perspektieven van het ver/et, met name ook 
in Israël en de bezette uehieden.

Al vele jaren lang doen liet provinciaal bestuur 
van Limburg, de Kamers van Koophandel 
en de werkgevers hun uiterste best om het nu 
nog beperkte regionale vliegveld Zuid-Limburg 
te laten uitgroeien tot een groot internationaal 
vliegveld.
Onlangs heeft op ver/oek van het provinciaal 
bestuur het Amerikaanse onder/oeksburo Dixon 
een marktonderzoek gepubliceerd over de moge
lijkheden van vliegveld Zuid-Limburg. De 
Amerikaanse marktonderzoekers kwamen tot 
de konklusie dat het vliegveld kan uitgroeien 
tot een groot internationaal vrachtcentrum 
mits:
a) het bestaande verbod op nachtvluchten 

zal worden opgeheven;
b) een langere en sterkere (tweede) startbaan 

wordt aangelegd zodat ook grotere en zwaar
dere straalvliegtuigen van dit vliegveld gebruik 
kunnen gaan maken.

Je hoeft eeen duur marktonder/oeksburo
t w ' *

in te schakelen om te stellen dat er meer gebruik 
van een vliegveld wordt gemaakt als er ook 
in de nachtelijke uren af en aan gevlogen mag 
worden, als dit terecht uit milieu-overwegingen 
bij andere vliegvelden aan banden is gelegd.
Over de gevolgen van een sterke toename van 
het aantal vluchten, met grotere straalvlieg
tuigen èn in de nachtelijke uren, voor de dicht
bevolkte omgeving van het vliegveld wordt in 
het marktonderzoek met geen woord gerept. 
Om de gevolgen t.a.v. de geluidshinder te onder
zoeken heeft het Amerikaanse buro een tweede 
opdracht gekregen, de resultaten van dit onder
zoek worden in de loop van 1980 verwacht.
De PSP sub afdeling Geleen/Beek heeft afgelo
pen maand het initiatief genomen om veront
ruste burgers en organisaties in een gesprek 
rond de tafel te krijgen, om met elkaar van ge
dachten te wisselen over de dreigende ontwik

kelingen en om te bezien of en hoe we ge/a- 
mehjk de strijd voor het behoud van de leef
baarheid het beste kunnen voeren. Daarbij 
stelden we dat wat ons betreft liet vliegveld 
als beperkte regionale luchthaven best mag 
blijven bestaan maar dat met name de plannen 
om het verbod op nachtvluchten op te heffen 
en een tweede start- en landingsbaan aan te leg- 
gen kwalijke ontwikkelingen zijn.
Op de door PSP belegde bijeenkomst waren 
naast bewoners vertegenwoordigers aanwezig 
van: PvdA. CPN, ANJV, gemeenteraadsleden 
uit de meest bedreigde plaatsen Beek. Ule- 
straten en GeuIIe. plaatselijke milieugroepen 
waaronder Milieu-Delensie en zelfs een wet
houder van de gemeente Ulestraten. Tijdens 
deze geslaagde bijeenkomst worden alle krach
ten die de leefbaarheid van de bevolking ter 
harte gaat in een werkgroep gebundeld. Deze 
werkgroep heeft zich tot doel gesteld de be
volking op grote schaal te informeren en de/e 
te stimuleren aktief deel te nemen aan de in
spraak over het onlangs door de regering uit
gebrachte struktuurschema burgerluchtvaart ter-4- • ^ -

reinen.

Het initiatief van de PSP om alle mensen die 
zich over de toekomstige ontwikkelingen onge
rust maken eens rond de tafel te zetten werd 
door een ieder gewaardeerd. Wellicht is dit 
idee ook iets voor andere afdelingen die te 
maken hebben met een (regionale) luchthaven. 
Voor deze afdelingen is zeer zeker aan te bevelen 
zich bezig te houden met de inspraak rond 
het struktuurschema burgerluchtvaart terreinen. 
Het kontaktadres van de opgerichte werkgroep 
is: Astrid Hacking. Wagenaarstraat 158Geleen. 
Tel: 04494 - 49923.

JAN MIJYUI NS

Dit boekje - met kleurenfoto op de voorpagi
na - telt 1 12 bladzijden. Verkoopprijs f. 9, 
(bij verzending plus f. 1.70 porto).
Bestellingen via giro 2047409 van Stichting 
Palestina Puldikaties, postbus 10520 te Am
sterdam.

atoomstaat
Ik weet goed dat ik me nu heb opgewonden, ik 
weet ook dar mensen me verwijten dat ik emo
tioneel hen. Ik geloof dat wanneer hef om 
zulke elementaire kwesties gaat. wanneer het 
om niet meer en niet minder gaat dan om 
overleven dat je niet onbewogen kunt blijven. 
Dan moet je niet zo zakelijk zijn als bepaalde 
mensen dat willen dan moet je heel luid en 
duidelijk zeggen tot hier en niet verder!
Dit is de slotzin van een rede die Robert Jungk 
uitsprak tijdens een manifestatie in Falkenheim 
IBRD) begin 1978. Deze toespraak is nu, in het 
Nederlands vertaald, uitgegeven door het Komi- 
tee voor de Rechtsstaat.
In een voorwoord schrijft het Landelijk Lnergie 
Komitee (LEK) dat nu al de tendezen zijn 
waar te nemen van de uitbreiding van kontrole- 
maatregelen om het gevaar en de angst voor 
aanslagen te beteugelen. Dat sommige poli
tieke partijen in het parlement het kennelijk 
belangrijker vinden de regeringsmacht te hand
haven of te veroveren dan de veiligheid van de 
bevolking te garanderen. Het LEK stelt verder 
dat de ‘brede maatschappelijke diskussie' (over 
het wel of niet overgaan tot de bouw van kern
centrales en het gebruik van kernenergie) voor 
deze regering uitsluitend tot doel heeft de

kritiek te smoren in een inspraakcircus. 1 en 
cirkus dat met veel geld en overweldigende 
reklamekampagnes probeert atoomcentrales 
door de strot van het Nederlandse volk te mas
seren.
De toespraak van Jungk geeft een treffende 
uiteenzetting van de toekomst die ons te wach
ten staat wanneer atoomenergie zal worden 
ingevoerd: de atoomstaat.
Hij gaat in op de gevolgen van uitgebreide 
beveiliging, da autoritaire staat, het terugdraaien 
van burgerlijke vrijheden. Verder de gevaren 
van nukleair terrorisme en Duitse agressie.
De brochure is te bestellen door f. 5.50 (inkl. 
verzendkosten) over te maken op postgiro 
5892596 t.n.v. Komitee voor de Rechtsstaat 
Amsterdam met vermelding van ‘Atoomstaat’.

MREDES
ONDERZOEK

Voor het samenstellen van inhoudslijsten van 
Nederlandse tijdschriften van tussen 1900 en 
1940 zoekt het Centrum voor (,ewehlloze 
Weerbaarheid een aantal vrijwilligers. Het 
betreft bladen van anti-militaristische, anar
chistische, syndicalistische en christcn-socialis- 
tisclie groepen, bladen als Bevrijding (van 
Bart de Ligt), Opwaarts, Oorlog en Vrede. 
Recht voor Allen, De Wapens Neder. e.d. Met 
liet samenstellen van inhoudslijsten worden 
de/e tijdschriften toegankelijker gemaakt voor 
vertier onderzoek. Veel van het werk gebeurt op 
het Internationaal Instituut voor Sociale Ge
schiedenis in Amsterdam. Gezocht wordt dus 
naar mensen uit Amsterdam en omgeving, 
maar wie verderweg woont en tvpe-werk kan 
doen kan ook meehelpen.

Omdat het een omvangrijke klus is is er voorna
melijk behoefte aan vrijwilligers die gedurende 
enkele maanden tenminste een hele of halve 
dag per week kunnen meewerken. Verder is 
een leesbaar handschrift vereist.
Nadere informatie en opgave bij; Wim Robben, 
p a Centrum voor Geweldloze Weerbaarheid. 
Postbus 4098, Amsterdam, tel.: 020 - 229716/ 
925050.
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excuses KORNETTEN
Door niet een twee drie te verhelpen problemen met de PSP- adresseerap- 
paratuur is BEVRIJDING nr. 1 van 1980 veel te laat verstuurd.
Daarvoor onze verontschuldigingen.

Redaktie Bevrijding

Nakature kamerfraktie
I.V.M. de late bezorging van Bevrijding nr. 1 van 1980, is de mogelijkheid 
om tijdig te reageren op de vakature van JURISTE bij de Kamerfraktie per 
1 maart 1980 zeer klein geworden. Om die reden is de sollicitatie procedure 
vertraagd en wordt niet strikt de hand gehouden aan deze datum van in dienst 
treding. WEL geldt voor belangstellenden het DRINGENDE verzoek om 
spoedig te reageren.

Op 7 januari werd het proces tegen de Staat 
der Nederlanden over de levering van korvet
ten voor de Haagse rechtbank gevoerd.
Op 21 februari doet de rechtbank uitspraak. 
Voor dit proces is nog steeds veel geld nodig 
en daarom doen we nogmaals een oproep 
om financieel te steunen.

GIRO: 4193567 
t.n.v. STEUNFONDS 
STOP KORVETTEN 
VOOR INDONESIË 
AMSTERDAM

DIASERIE

Zimbabwe
VRIJE VERKIEZINGEN?

Voor Smith-Muzorewa is er massale fi
nanciële steun uit Zuid-Afrika en van 
blank Rhodesië.

steunen ZAPU en ZANU. Zimbabwe 
moet vrij van Zuidafrikaanse overheer
sing.
Steun giro 26655 t.n.v. Bevrijdings- 
fonds, A dam o.v.v. „Zimbabwe".

BEVRUDINGSFONDS 
KOMITEE ^

zuidelijk^ H
A F R IK A W j

ONOS 4

4
Actie met steun van:
Evert Vermeer Stichting (PvdA), 
PSP, PSP jongeren, Socialistiese 
tila. VIA

GIRO 26655
Jonge socialisten, ARJOS, PPR jongeren, 
Partij, Land. Ver. van Wereldwinkels, Domi-|

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen dit blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.

□  een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart voor een proefabonnement van een half jaar voor f. 10,--

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f. 30,-

Naam:

Adres:

Postcode:...................... Woonplaats:

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam

Een groepje binnen de Stichting Vorming en 
Scholing van de PSP is bezig met het voorbe
reiden van een diaserie over de PSP.
Deze diaserie kan gebruikt gaan worden bij 
introduktiescholingen voor nieuwe leden en 
zal de inhoud van het boekje ‘Hoe ziet de 
PSP eruit?’ volgen. De diaserie bestaat uit 4 
hoofdstukken:
1. de doelstellingen van de PSP
2. op weg naar het socialisme
3. de geschiedenis van de PSP
4. de organisatie van de PSP

Met een draaiboekje in de hand is men nu bezig 
om objekten en situaties te fotograferen. 
Echter, met name voor de hoofdstukken 3 en 
4 zal er al heel wat materiaal in de partij bij 
leden voorradig zijn. Zowel dia- als fotomateri
aal.
Daarom bij deze liet verzoek aan diegenen die 
denken geschikt materiaal te hebben kontakt 
op te nemen met de SVS/PSP, Postbus 700, 
Amsterdam, tel. 020 - 26 73 74. Dan kan 
gezamelijk bekeken worden of dat materiaal 
in de serie gebruikt kan worden.

NICARAGUk
In maart van dit jaar zullen m Nicaragua
175.000 vrijwilligers worden ingezet om een 
einde te maken aan het analfabetisme in dat 
land. Het is één van de erfenissen van het ver
jaagde Somoza-regiem: 55 pet. van de bevolking 
boven 10 jaar (rond 1 miljoen mensen) kan 
lezen noch schrijven.
Daarom is in Nicaragua een kampagne ont
worpen om binnen één jaar elke Nicaraguaan 
te leren lezen en schrijven. Dit projekt kost 
miljoenen, maar geld is in het land schaars. 
Het Nicaragua Komité Nederland organiseert 
daarom een inzamelingsaktie die op 16 februari 
een hoogtepunt moet bereiken tijdens een lan
delijke manifestatie in Utrecht. Een aantal 
belangrijke sprekers uit liet Nieuwe Nicaragua 
hebben al toegezegd te zullen komen. Plaats: 
Muziekcentrum, Vredenburg, Utrecht. Tijd:
16.00 - 23.00 uur.
STEUN DE WEDEROPBOUW VAN 
NICARAGUA
STEUN DE ALFABETISERING 
POSTGIRO 3580163 
Nicaragua Komité Nederland 
met vermelding van ‘alfabetisering’.
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De volmaakt onbelangrijke mededeling van de 
koningin van 31 januari, dat ze per 30 april 
gaat opstappen, veroorzaakte golven van ont
roering en wat dies meer zij bij Den Uyl, Lub- 
bers en anderen. Wie weet bij grote delen van de 
Nederlandse bevolking, althans als de mate van 
aandacht in de media daarvoor een maatstaf 
zou zijn. Toen voorzitter Dolman even later 
zijn gelegenheidstoespraak in de Tweede Kamer 
besloot met de woorden ‘Leve de Koningin', 
was de reaktie echter teleurstellend voor de 
Oranjeklanten. De in de zaal aanwezige kamerle
den (waartoe ik natuurlijk niet behoorde) sta
melden wat onverstaanbare klanken. De kranten 
schreven dat ze een driewerf hoera uitbrachten.

hinderen door zijn handtekening te weigeren. 
Juliana heeft dat nooit gedaan, Beatrix zal het 
ook wel niet doen. Verder is er het recht van 
gratieverlening, tegen de wil van de Minister van 
Justitie in. Daarvan heeft Juliana gebruik ge
maakt; Beatrix zal het allicht ook doen. Het be
langrijkste is de rol van het staatshoofd bij de 
formering van een nieuw kabinet. De aanwijzing 
van de formateur en uiteindelijk de benoeming 
van de minister-president vallen buiten elke 
parlementaire kontrole. Niemand hoeft daarvoor 
verantwoording af te leggen aan de Staten Ge
neraal. De algemene indruk is dat Juliana hier 
behoorlijk haar invloed heeft doen gelden. 
Beatrix zal dit vast en zeker ook doen.

Hoe moet een duidelijk republikeinse partij 
als de PSP nu hierop reageren? Naar mijn mening 
is dit niet een zoveel betere gelegenheid om 
aktie te voeren voor de republiek dan elke wille
keurige datum tijdens het koningschap van 
Juliana. En zelfs een veel slechtere dan toen de 
wandaden van Bernard in de Lockheed affaire 
bekend werden.
Maar aan de andere kant geven juist de overtrok
ken reakties van de Oranjeslijmerds mogelijk 
toch wel aanleiding tot een bezinning in bredere 
kring op de kwestie van monarchie en republiek.

In de eerste plaats is er natuurlijk het uiterst 
ondemokratisch karakter van het koningschap, 
vooral in een geval waarin het staatshoofd 
wel degelijk macht bezit. Dat is in Nederland 
het geval. De koning in Nederland kan het 
in werking treden van wetten en besluiten ver-

A1 met al zal er dus weinig veranderen. Belang- 
rijker dan de, toch betrekkelijk geringe, macht 
van de koning in Nederland is de symboolfunk- 
tie van de monarchie. Die bevordert de natio
nale eenheid en werkt versluierend ten opzichte 
van politieke tegenstellingen.
Ook als de monarch geen enkele feitelijke macht 
zou hebben en alleen deze symbolische bete
kenis, is dit een onoverkomelijk bezwaar. Het 
koningschap vervult een rol in het behouden van 
de bestaande strukturen. Daarom is het onaan
vaardbaar voor wie de maatschappij fundamen
teel willen veranderen, voor socialisten dus.
Al is de kwestie van de monarchie van veel 
minder belang dan de PSP-hoofdpunten van 
pacifisme en socialisme, helemaal onbelangrijk 
is deze niet.
Leve de republiek!

FRED VAN DER SPEK
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koude oorlog
NIEUUZ O LYM PIS C H  NUM M ER?
‘Voorop dient te worden gesteld, dat ook de PSP het Sovjet-optreden tegen 
Afghanistan en het schendenvan de mensenrechten in de Sovjet-Unie, in het 
bijzonder de maatregelen tegen Sacharov, scherp veroordeelt. Ter idkussie 
is de vraag of Nederland op deze gebeurtenissen moet reageren en zo ja, hoe. 
Mijn standpunt is, dat dit moet en wel door het uitspreken van scherpe 
afkeuring over beide zaken, wat inmiddels door de regering gedaan is. Ik 
teken hierbij wel aan, dat het uitermate teleurstellend is, dat Nederland 
(en vele anderen) bij vergelijkbare en dkwijls veel ergere daden van andere 
landen nogal eens verstek heeft laten gaan’.

Aldus PSP-kamerlid Fred van der Spek bij het 
debat over het boycotten van de Olympische 
Spelen en andere maatregelen, dat in de Tweede 
Kamer op 30 en 31 januari j.l werd gehouden. 
De PSP diende een motie in die uitsprak dat 
scherpe afkeuring van de recente daden van 
de Sovjet-Unie op zijn plaats is. Maar dat die 
afkeuring gepaard dient te gaan met een poli
tiek van ontwapening en ontspanning omdat 
de vrede niet gediend is met het opvoeren van de 
koude oorlog. En dat derhalve de recente, de 
spanning vergrotende, maatregelen van de Ver
enigde Staten worden veroordeeld. Deze motie 
kreeg de steun van de CPN, de PPR en de PvdA- 
er Voort man. CPN en PSP dienden samen moties 
in waarin gevraagd werd de opstelling van de 
regering t.a.v. de Olympische Spelen te wijzigen 
en ook andere stappen achterwege te laten 
die strijdig zijn met de instandhouding en ver
dere ontwikkeling van de ontspanning tussen 
Oost en West. Ook deze moties werden verwor
pen met dezelfde stemverhoudingen. Het verdere 
betoog van Fred van der Spek volgt hieronder: 
‘Nuchtere waarnemers konstateren, dat Af
ghanistan al lang tot de invloedssfeer van de 
Sovjet-Unie behoorde en dat in zoverre het 
Sovjet-optreden tegen Afghanistan niet wezen
lijk afwijkt van dat tegen bijvoorbeeld Tsjech o- 
Slowakije in 1968.
De sekretaris-generaal van de NAVO deed daar
entegen net alsof de S.U. zijn gebied aan het 
uitbreiden was, een schromelijke overdrijving 
van de feitelijke gebeurtenissen. Voor mijn 
partij is overigens het, met militaire of andere 
dwangmiddelen, in het gareel houden van stuk
ken invloedssfeer natuurlijk praktisch even 
verwerpelijk als gewelddadige ekspansie. In 
alle nuchterheid moet men vaststellen dat 
alle staten die flink aan bewapening doen zich 
bezig houden. En dat dit soort militaire akties 
veel te maken heeft met de militaire opbouw 
van de andere partij, in dit geval van het Westen. 
Eigen veiligheid in de militaire zin van het 
woord sluit een optreden als tegen Afghanistan 
niet bepaald uit.

Het optreden tegen dissidenten in de Sovjet- 
Unie is, hoe verwerpelijk op zichzelf ook, 
evenmin uniek in de wereld. Ook moet men 
bij de beoordeling daarvan niet uit het» oog 
verliezen, dat dit optreden onvergelijkelijk veel 
milder is dan dat in de tijden van de scherpste 
Stalin-diktatuur.

VIJANDBEELD

Met deze overwegingen als uitgangspunt is het

mijns inziens niet te loochenen dat een aantal 
van de reakties in het westen zeer overtrokken 
is, met name die van de V.S. Men doet alsof 
de ontspanning zo’n beetje afgelopen is en 
laat de ergste tijden van de koude oorlogssfeer 
terugkeren. Dat zelfs havikken in de V.S., zoals 
senator Jackson aan Carter verwijten dat hij 
doorslaat, is een teken aan de wand. Vooral 
de militaire reakties van de V.S. en mogelijk 
die van andere NAVO-landen, slaan mijns 
inziens nergens op. Soms lijkt het wel of men 
blij is, dat de Sovjet Unie nu dingen doet die 
haar heel misschien een klein beetje doen 
lijken op het zwarte monster, waarvoor de Mc- 
Carthy-kliek dit land destijds aanzag. Juist de

V.S. zijn de laatsten, van wie een zo eenzijdige 
reaktie aanvaardbaar is. De meer dan krankzin
nige bewapening van het Westen hoort bij een 
onvoorstelbaar erg vijandbeeld, waar de Sovjet- 
Unie nooit heeft voldaan, zelfs niet in haar 
zwartste periode en zeker nu niet.

Opvoering van die bewapening nu maakt het 
protest tegen de Sovjet-politiek eigenlijk on
geloofwaardig. Beseft men niet dat het verster
ken van de vijandverhoudingen tot de Sovjet- 
Unie door militaire en andere maatregelen, juist 
ook voor de dissidenten in de Sovjet-Unie 
alleen maar negatieve gevolgen kan hebben? 
Dat ontspanning in de verhouding tussen het 
Westen de SU, althans zolang de mensheid nog 
niet toe is aan ontwapening als de enige juiste 
politiek, de enige methode is om de mogelijk
heden voor andersdenkenden in Oost-Europa 
te verruimen?

En dat ontspanning tevens de enige mogelijk
heid is om binnen de bestaande bewapenings- 
kontekst, de kans op oorlog wat kleiner te 
maken en daarmee van levensbelang is voor alle 
betrokken volkeren?
Vanuit het standpunt van mijn partij: ontwape
nen en daarmee elke bedreiging wegnemen*
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is een scherpe politiek van boycot-maatregelen 
volledig op zijn plaats. Die kan dan immers 
niet worden gezien als een versterking van de 
fvsiek-militaire bedreiging. Uitwen het kader 
van de uiterst gevaarlijke vijand-verhouding met 
enorme bewapening zijn zulke maatregelen 
echter niet op hun plaats.

OPHOL

De niet-militaïre maatregelen van de Verenigde 
Staten kunnen niet anders dan in het kader 
van de koude oorlogssfeer worden gezien. Wan
neer nu de Nederlandse regering ook heel Hink 
gaat doen door het verharden van de betrekkin- 
gen, toegespitst op haar negatieve standpunt 
t.a.v. de deelneming van Nederland aan de 
Olympische Spelen in Moskou, dan ligt dit in 
het verlengde van het optreden van de V.S, 
en dus ook in de koude oorlogssfeer. De rege
ring waakt de indruk dat ze haar, in NA \ O- 
ogen krikkemikkege gedoe op het punt van de 
modernisering van de kernwapens wil goed
maken. De triomf van de minister-president 
op /9 december, tot stand gekomen door de 
lafheid van de 10 zogenaamde dissidenten in 
het CDA, heeji hem op hol doen slaan. Carter 
kan weer tevreden naar zijn discipel Nederland 
kijken.

BOYCOT?

Moet Nederland in het bijzonder de Olympische 
Spelen boykotten? Men moet altijd bij het 
probleem van boykot van dergelijke evenemen
ten twee faktoren afwegen, die dus ook speelden 
bij de Wereld Kampioenschappen voetbal in 
Argentinië. Overigens: evenemten als de Olym
pische Spelen werken al lang niet meer. als ze 
dat al ooit gedaan hebben, verbroederend tussen 
de volkeren. Integendeel: het zijn hyper-natio- 
nalistische, van vijandschap doortrokken, ge
beurtenissen.
De eerste faktor is dat zo'n grote gebeurtenis 
het binnenlandse en buitenlandse prestige van 
het kwalijke regime in het organiserende land. 
verhoogt. De tweede faktor is dat de bezoekers 
deelnemers en toeschouwers, van de gelegen
heid gebruik kunnen maken om te beïnvloeden. 
Op verschillende manieren: binnenlandse kri- 
tici van het regime een hart onder de riem 
steken, binnenlandse voorstanders van het 
regime hun misnoegen laten blijken en ze tot 
een dialoog verleiden, demonstratief tonen dat 
er elders andere en betere opvattingen bestaan.
In het geval van de W.K.-voetbal in Argentinië 
was ik ervan overtuigd dat de winst voor het 
regime veel meer betekende dan de tegenaktie 
van de buitenlanders. Ik was dus zonder meer
voor een bovkot.

*

In dit geval van de Olympische Spelen in Mos
kou is mijn mening eveneens, dat de winst 
voor het regime de tweede faktor overheerst. 
Dat zou dus leiden tot de konklusie: boykotten. 
Overigens wel met de kanttekening, dat de 
enorme afgeslotenheid van de Sovjet-maatsehap- 
pij met zich meebrengt, dat de Olympische 
Spelen in Moskou meer dan de W.K. voetbal 
in Argentinië, een bijzondere gelegenheid bie
den tot extra beïnvloeding door bezoekers.

Het verschil tussen de voordelen en de nadelen 
voor het regime, lijkt mij in Moskou dus kleiner. 
Maar desondanks tot een verschil dat leidt tot 
een negatief standpunt t.a.v.deelname aan de 
Olympische Spelen.

GEVAARLIJK

vrede in gevaar brengen én omdat ze tot ver
harding van de houding van de Sovjet-auto- 
riteiten ten opzicht van de dissidenten kunnen 
leiden.

Daarover wil ik graag een uitspraak van de 
Kamer'.

Toch is mijn partij tegen de boykot van die 
Olympische Spelen, en wel omdat wij als Neder
land met de Sovjet-Cnie een heel vijandige 
relatie hebbeb. die tot uitdrukking komt in hef 
wederzijdse krankzinnige en levensgevaarlijke 
bewapeningsniveau. In dit kader moet het op
voeren van de spanning.ook in de vorm van 
een dergelijke bovkot. als een gevaarlijke daad 
worden beschouwd. Heel anders dan bij bij
voorbeeld Argentinië, waarmee Nederland prima 
relaties heeft en absoluut geen bedreigende 
bewapeningsverhouding.
Dit voor het voortbestaan van de mensheid 
van allesoverheersend belang zijnde, probleem 
van oorlog en vrde moet hier de doorslag geven. 
Daarom: GEEN BOYKOT VAN DE OLYMPI
SCHE SPELEN.
Laten degenen die er heen gaan elke kans bc- 
nutten om dissidenten een hart onder de riem 
te steken en aanhangers van het regime de schel
len van de ogen te doen vallen.
Laat ze een keiharde, maar vreedzame, dialoog
voeren.
Laten wij hier vooral tonen, dat we de mili
taire en andere koude-oorlogsreakties van de 
Verenigde Staten afwijzen, én omdat ze de

MOTIE

De Kamer
gehoord de beraadslaging; 
van mening, dat noch het belang bij vrede van 
de volkeren in het algemeen noch de positie 
van de dissidenten in de Sowjet-Vnie gediend 
is met het opvoeren van de koude oorlogssfeer 
tussen Oost en West;

van mening, dat scherpe afkeuring van de re
cente binnenlandspolitieke en buiteiüandspoli- 
tieke daden vanVe Sowjet-Vnie op zijn plaats 
is;

spreekt als haar mening uit dat deze afkeuring 
gepaard dient te gaan met een politiek van ont
spanning en ontwapening;

veroordeelt derhalve de recente, de spanning 
vergrotende, maatregelen van de 1 'erenigde 
Staten,

en gaat over tot de orde van de dag.

VAN DER SPEK

VERKLARING PARTIJBESTUUR
(Op 23 januari gaf het partijbestuur van de 
PSP de volgende verklaring uit. Ter toelichting 
van de genoemde bijeenkomst iti Utrecht op 
}9 januari, verwijzen we naar het vorige nummer 
van Hevrijding. -Red.)

Het partijbestuur van de PSP heeft zich, mede 
naar aanleiding van de demonstratieve bijeen
komst in Utrecht op 19 januari j.1., beraden 
over de vraag op welke wijze het verzet tegen 
de Russische inval in Afghanistan en tegen de 
herleving van de koude oorlog gebundeld kan 
worden. De kritiek van de PSP op de Sowjet- 
Unie en de veroordeling door de PSP van de 
Russische inval in Afghanistan, zijn onverenig
baar met oproepen tot herleving van de koude 
oorlog zoals die. vaak onder het mom van 
‘Russische troepen uit Afghanistan', worden ge
daan.

De PSP vindt het een zorgwekkende ontwikke
ling dat, in navolging van de Amerikaanse pre
sident, ook in Nederland de verontrusting die

V 1

terecht leeft over de gebeurtenissen in Af- 
ghanistan wordt misbruikt om een koude oor
logssfeer te doen herleven. Met plotselinge 
enthousiasme voor het boy cotten van de Olvm- 
pische Spelen wordt door de PSP in hetzelfde 
kader geplaatst en dan ook afgewezen. Rechtse,

doorgaans door het Westen gesteunde regiems 
kunnen door een boycot effektief onder druk 
worden gezet. Van een boycot tegen de Sowjet- 
Unie kan alleen maar een verslechterde relatie 
tussen Oost en West verwacht worden wat 
de dreiging van een alles vernietigende oorlog 
ernstig doet toenemen. Darmee wordt het 
klimaat geschapen waarin de bewapeningseisen 
van de Navo nog gemakkelijker doorgedrukt 
kunnen worden dan bij de nieuwe kernraketten 
het geval was.

Het aanwakkeren van de koude oorlog verzwakt 
de positie van demokratische en vrijheidslie
vende krachten in Oost en in West. De schan
dalige verbanning van Sacharov is een teken aan 
de wand. De PSP veroordeelt deze stap van de 
machthebbers in de Sowjet-Unie ten scherpste.

De PSP konstateert de noodzaak van een brede 
samenwerking van alle krachten die tegen deze 
koude oorlogsontwikkelingen en voor het door
breken van de bewapeningswedloop willen 
blijven strijden.
Deze samenwerking zou niet tot Nederland 
beperkt mogen blijven. De PSP wil zich hiervoor 
inzetten.

PARTIJBESTUUR PSP



Groen over de drempel
Bij het artikel ‘Groenen vormen politieke partij’ in mijn plaatselijk dagblad 
stond als onderkop: ‘Duitse milieubeschermers spelen Strauss in de kaart’. 
In het krantebericht zelf werd deze stelling niet verder toegelicht en de 
naam Strauss kwam er niet in voor. Maar de redenering is niet ontsproten 
aan de rijke fantasie van een koppenmaker; zij laat het dilemma zien waarin 
links in de Bondsrepubliek al jaren verkeert: zelfstandig aan de vereeizingen 
meedoen, of toch weer SPD stemmen om de CDU geen kans te geven. 
Deze keer hebben de Groenen zich daardoor niet laten weerhouden. Volgens 
het scenario zouden zij, door aan de Bondsdagvereeizingen mee te doen, 
de regeringspartijen SPD enFDP stemmen afhandig maken. De FDP zou
hierdoor zelfs beneden de 5 pet. kunnen dalen, en volgens de Duitse regels 
van het spel moet zij dan van het politieke toneel in de Bondsdag verdwij
nen. SPD en CDU/CSU blijven met z’n tweeën over, en de grootste (waar
schijnlijk de CDU/CSU) heeft voortaan het alleenvertoningsrecht.

KIESDREMPEL

Twee elementen in deze redenering zijn aan
vechtbaar. Ten eerste, dat de Groenen vooral 
stemmen van de FDP zouden trekken. De 
FDP is geen eenduidige konservatieve partij, 
zodat in principe een deel van haar stemmers 
zich tot de Groenen aangetrokken zou kunnen 
voelen. Maar de Groenen zelf zijn nog verdeel
der: voormalige christen-demokraten tot en 
met communisten, en zij zullen hun aanhang 
niet alleen onder de FDP-ers proberen te vinden. 
Met name de jongeren, de ‘nieuwe kiezers’, 
zouden wel eens veel stemmen kunnen op
leveren. En dat brengt ons tot het tweede ele
menten in de Groenen is Strauss redenering, na
melijk dat de Groenen niet in staat zouden zijn 
de kiesdrempel van 5 pet. te halen. Het bestaan 
van die kiesdrempel alleen al belemmert elke 
nieuwe partij om kansrijk genoeg geacht te 
worden in de Bondsdag door te dringen. Af
gezien van de serie telkens deelnemende kans
loze partijtjes, zijn de verkiezingen een aange
legenheid van CDU/CSU, SPD en FDP. Deze 
keer is er toch meer aan de hand. De Groenen, 
hoewel geen eenheid, kunnen toch steunen op 
de jarenlange buitenparlementaire oppositie, 
met name die tegen de kernenergie. Bovendien 
hebben ze op plaatselijk niveau (Bremen) hun 
eerste sukses al geboekt en de 5 pet. gehaald. 
Er ontstaat dan een geheel nieuwe situatie, de 
SPD zal - al of niet met de FDP - het gesprek 
met de Groenen moeten openen, wil zij de 
regering niet aan Strauss overlaten.

NIEUWKOMERS

Niet de Groenen, maar de 5 pet. kiesdrempel 
zou zich tegen de SPD/FDP kunnen gaan keren. 
De grote partijen, ook de FDP zolang zijn nog 
in een wat rianter positie verkeerde, hebben 
de kiesdrempel verdedigd. Het behoedde hen 
voor konkurrentie, voor nieuwkomers. Par
tijen die de 5 pet. niet konden halen, waren 
geen serieuze partijen, volgens de gevestigde 
drie. Zodat links weer kreunend en zuchtend 
op de SPD moest stemmen om geen stem 
‘verloren’ te laten gaan en alleen de neo-nazi’s 
van de NPD enige tijd de kiesdrempel konden 
overschrijden.

Nü zou het de SPD niet slecht uitkomen, als 
de kiesdrempel voor haar mogelijke bondge
noten, de FDP en de Groenen, opgeruimd zou 
zijn. In theorie zouden deze drie de verkiezingen 
kunnen winnen, maar door het kiesstelsel de 
meeste zetels bij de CDU/CSU kunnen laten. 
Op deze wijze zou heel duidelijk worden, hoe
zeer een kiesstelsel de werkelijke verkiezings
uitslag kan vertekenen. Een kleine 10 pet. 
aan FDP- en Groenenstemmers zou in het 
slechtste geval onder tafel verdwijnen. De 
regeringskoalitie SPD/FDP kan beter iets aan 
de kiesdrempel gaan doen dan machteloos 
proberen mensen te weerhouden op de Groenen 
te stemmen. De laatste besluiten van het SPD- 
kongres inzake de kernenergie en de atoombe
wapening maken haar er voor mogelijke Groe
nenstemmers immers niet aantrekkelijker op.

NEDERLAND

Ook in Nederland wordt af en toe nog ge
probeerd het kiesstelsel te veranderen, met

name om de kleine partijen uit te schakelen. 
Uit KVP-hoek kwam het voorstel een kies
drempel van 2 pet. (drie kamerzetels) in te voe
ren. Veel steun kwam daar verder niet voor. 
Welke grens je ook kiest, vijf of twee procent, 
het blijft willekeur. Er is geen objektieve maat
staf voor de hoogte van een kiesdrempel. Al 
naar gelang de verwachte verkiezingsuitslag en 
de partijen die je uit het parlement wil weren, 
kan je een grens kiezen. De enige objektieve 
grens is die van het aantal zetels dat een par
lement telt; in Nederland is nu 1/150 deel van 
het aantal stemmen nodig om een zetel te 
behalen.
Een ander populair thema was het distrikten- 
stelsel; een argument daarvoor was - behalve 
het land door het uitschakelen van de kleine 
partijen ‘regeerbaarder’ te maken - een nauwere 
band tussen kiezer en gekozene in dat distrikt. 
Een distriktenstelsel maakt in principe een 
kleine partij niet onmogelijk; zelfs een één- 
persoonsfraktie kan voorkomen.

Door het land in een aantal distrikten te verde
len, worden in feite een aantal kiesdrempel- 
tjes opgericht. Per distrikt is er een beperkt 
aantal zetels, waardoor de kleine partijen in zo’n 
distrikt uit de boot vallen. Door te schuiven met 
het aantal distrikten en met de grenzen en om
vang ervan, kan men de zetelverdeling bein- 
vloeden. Een kleine partij waarvan de stemmers 
vooral in een bepaald deel van het land wonen, 
kan toch nog in het parlement doordringen als 
de grenzen voor haar gunstig getrokken zijn.
Zo kan de SGP een zetel halen in Zeeland en 
de CPN in Amsterdam. Landelijk meer gesprei
de partijen zijn echter in geen van de distrikten 
sterk genoeg om de drempel te halen. Aan de 
andere kant wordt het regionalisme bevorderd: 
de Friese Nationale Partij is niet bij voorbaat 
kansloos voor een kamerzetel.

Var tijk on gres ‘Die Grünen' 12-13 januari 1980 foto Jan van den Brink



Beter \Nerken in Bussum en Naarden
De PSP afdeling Bussum/Naarden heeft een 
nota het licht doen zien over het sociaal vesti- 
gings-statuur. In de nota, getiteld, ‘Beter wer
ken in Bussum en Naarden’ wordt een pleidooi 
gehouden voor de instelling van een sociaal 
vestigings-statuut in Bussum en Naarden. Zo’n 
dergelijk statuut, dat een gemeentelijke veror
dening is, maakt het mogelijk de gemeentelijke 
overheid meer inzicht te geven in het sociale 
beleid van ondernemingen.
Want een bedrijf krijgt, als een dergelijk statuut 
van kracht is, pas vergunning om zich te ves
tigen (of uit te breiden) indien het bedrijf heeft 
verklaard overleg te hebben gehad en te zullen 
voeren met de vakbonden over een groot aantal 
zaken zoals:
- de algemene uitgangspunten van personeels-
- beleid en organisatiestruktuur voor groepen 

als jongeren, vrouwen, oudere en minder 
valide werknemers

- plannen tot reorganisatie
- milieuvraagstukken
- het geven van faciliteiten aan de vakbonden 

in het bedrijf
Daarnaast is de werkgever verplicht om de ge
meente gegevens te verstrekken over het aantal 
arbeidsplaatsen, het loonniveau, de hygiënische 
voorzieningen, de huisvesting en andere nood
zakelijke voorzieningen t.b.v. buitenlandse werk
nemers e.d.

Nieuw, ten opzichte van andere vestigings- 
statuten die al van kracht zijn, is de bepaling 
die de PSP Bussum/Naarden heeft opgenomen 
t.a.v.het overleg dat de werkgever is verplicht 
te voerenmet de omwonenden van het bedrijf 
over milieuzaken, zoals
- de wijze en frekwentie van aan- en afvoer

VERVOLG VAN PAGINA 5

Kiesdrempel en distriktenstelsel worden in Ne
derland verdedigd (o.a. door het PvdA-kamerlid 
van Thijn) met het argument dat het niet om 
de zuivere afspiegeling van de mening van de 
kiezers moet gaan, maar om snel tot regerings
vorming te kunnen komen. Daar zijn de kleine 
partijen alleen maar lastig bij, vindt hij, en straks 
wordt Nederland door Koekoek geregeerd.
Nu zijn het niet de kleine partijen geweest, die 
voor lange kabinetsformaties hebben gezorgd. 
Dat was eerder het CDA, dat door een distrik
tenstelsel sterk bevoordeeld wordt. De kleine 
partijen zijn duidelijk genoeg wat zij wel en 
niet willen, zodat dat geen onzekere faktor is.

Wanneer links en rechts ongeveer even sterk zijn, 
zal het per definitie moeilijk zijn een regering 
te vormen, ongeacht het aantal partijen. In 
Groot-Brittannië, waar het distriktenstelsel het 
verst is doorgevoerd, heeft Labour geruime 
tijd met een minderheid moeten regeren. Er 
is zelfs daar geen garantie dat de verkiezings
uitslag onmiddellijk een regeringsmeerderheid 
oplevert. Het andere argument, dat van het 
nauwere kontakt tussen kiezer en gekozene 
in het eigen distrikt, begint de PvdA nu zelf 
als een nadeel te voelen. Voor zichzelf heeft 
de PvdA een vrijwillig dirstriktenstelsel inge
voerd, waardoor ieder PvdA-kamerlid namens

van grondstoffen, materialen en eindproduk
ten van en naar het bedrijf en de gevolgen 
daarvan voor de belasting van de toevoerstra- 
ten

- de wijze waarop het bedrijf denkt de hinder- 
aspekten, die niet onder de hinderwet vallen, 
tot een minimum te beperken.

De toepassing van een vestigings-statuut is wel 
aan beperkingen onderhevig. Zo geld het alleen 
voor bedrijven met 24 werknemers of meer. 
Bovendien is het alleen van toepassing als het 
gaat om uitgifte van gemeentegrond.
In de nota wordt terecht opgemerkt dat een 
sociaal vestigings-statuut natuurlijk niet het 
arbeiderszelfbestuur per raadsbesluit invoert, 
maar gezien moet worden als een eerste stap 
‘op weg naar daadwerkelijke invloed van de 
gemeente, vakbonden en werknemers op het 
ekonomisch reilen en zeilen van bedrijven’. 
De komplete tekst van een vestigings-statuut 
is in de nota opgenomen. Deze wordt vooraf 
gegaan door een aantal hoofdstukken waarin 
stilgestaan wordt bij de voorgeschiedenis van 
het sociaal vestigings-statuut, de toepassing 
ervan in andere gemeenten en de adviezen van 
de SER.
Daarnaast wordt ingegaan op de sitatie in 
Bussum en Naarden. Een inventarisatie van de 
bedrijven alsmede een beschrijving van de 
situering van bedrijven in beide gemeenten.
De nota wordt ingeleid door een hoofdstuk 
waarin ‘werken en wonen in het Gooi’ centraal 
staat. Met name het gebrek aan elk industrieel 
beleid in dit gebied, gelegen aan de uitlopers 
van de Utrechtse heuvelrug, heeft ertoe geleid
dat:
- het aanbod van arbeidsplaatsen uiterst een

zijdig is,

een distrikt zitting heeft. Nu klaagt men dat 
de kamerleden nauwelijks door de landelijke 
partij ter verantwoording te roepen zijn, en dat 
er eerder sprake is van een optelsom van provin
ciale vertegenwoordigers dan van een goed af
gewogen kamerfraktie.

DISCIPLINE

Het is een slechte zaak om de groei van de eigen 
partij te willen bevorderen door knoeien met 
het kiesstelsel. Van Thijn wil blijkbaar de kleine 
linkse partijen laten opgaan in zijn PvdA. Dat 
de PvdA daardoor linkser zou worden is een 
illusie. De fraktiediscipline in de PvdA is zwaar, 
vooral als iemand links uit de boot dreigt te 
springen. Een onafhankelijke linkse fraktie kan 
daarentegen nog zeggen wat ze er werkelijk 
van vindt. De Westduitse situatie, waarin de 
SPD het zich permitteert steeds verder naar 
rechts op te schuiven, omdat alle intiatieven 
ter linkerzijde door de kiesdrempel kansloos 
gemaakt worden, is bepaald geen lichtend voor
beeld. Alleen daarom al zou het goed zijn als 
de Groenen daar in de Bondsdag zouden komen, 
om de verstarring van het systeem te doorbre
ken.

PETER ZWART

- de trek van bedrijven naar Almere ongehin
derd plaats vindt, wat allerlei negatieve 
gevolgen heeft voor het Gooi.

De PSP afdeling heeft de nota toegestuurd 
aan de kolleges van B & W, de gemeen teraads- 
frakties, vakbonden en bewonerskomité’s in 
Bussum en Naarden. Uiteraard met de bedoeling 
om reakties te ontvangen en zo de kolleges 

■ van B & W te bewegen om initiatieven te nemen. 
Doen zij dit niet dan zal de PSP in beide ge
meenteraden, via de PSP fraktie in Bussum en 
het samenwerkingsverband Progressief Naarden, 
zelf de invoering van een vestigings-statuut voor
stellen. Als eerste, bescheiden, stap van de 
gemeentepolitiek op weg naar meer greep op 
het partikuliere bedrijfsleven.
De nota ‘Beter werken in Bussum en Naarden’ 
telt 22 pagina’s en is verkrijgbaar door storting 
van f 2,30 (f 1,- en f 1,30 porto) op giro nr. 
1577902 t.n.v. PSP te Naarden.

LEO PLATVOET

d ienstpl icht
Zaterdag 23 februari organiseert de PSP-jon- 
gerengroep een landelijke diskussiedag over 
de verschillende organisaties rond de dienst- 
plichtingen (Vereniging Dienstweigeraars h e r 
eniging Diensplichtige Militairen, Bond van 
Dienstplichtingen en Onkruit). De bedoeling 
is standpunten over deze organisaties te bepalen. 
Tijdens het 34e kongres van de PSP, in december 
1979, bleek dat er binnen de hele partij nogal 
wat onduidelijkheid bestaat over de standpunten 
ten opzichte van deze organisaties. Door deze 
vier de revue te laten passeren hopen de PSP- 
jongeren wat meer duidelijkheid te brengen. 
Deze dag is door de PSP-jg echter wel als dis
kussiedag speciaal voor jongeren georganiseerd. 
Temeer omdat tijdens het voorlaatste kongres 
van de jongenren te Bunnik bleek dat dit onder
werp ook voor de jongeren zelf de moeite van 
het bediskussiëren meer dan waard was.
Als voorbereiding van deze dag zal er een do- 
kumentatiemap verschijnen. De vier organisaties 
zullen afzonderlijk aan de beurt komen, afhan
kelijk van het deelnemersaantal in één grote 
groep of in kleinere thema-groepjes.

Voorafgaande aan deze diskussies zal de lande
lijk sekretaris vredesvraagstukken van de PSP, 
Gied ten Berge, in een inleiding de parallel 
tussen de vier organisaties trekken. De dag zal 
worden afgesloten met een forumdiskussie, in 
het forum heeft iedere organisatie een vertegen
woordiger.
Na een door de PSP-jg verzorgde warme hap 
zal de diaserie leeg, leger, leegst worden ver
toond vevolgd door een rock-tegen-het-leger 
konsert met Braak en Bots.
Plaats: trefcentrum Posjet, Akademielaan 9, 
Tilburg. Alleen deelname mogelijk door je van 
tevoren op te geven bij: PSP-jg, Postbus 700, 
1000 AS Asmterdam. Je krijgt dan de dokumen- 
tatiemap en nadere bijzonderheden th, is ge
stuurd.
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eindelijk is hef zoizer
Het is niet voor het eerst dat onze partij 
verhuist. Al spoedig na de oprichting 
in 1957 deed zich de behoefte gevoelen 
aan een ‘partijburo’ waar centraal de 
ledenadministratie werd bijgehouden, pro
pagandamateriaal verstuurd e.d. Aan de 
Bloemgracht in Amsterdam werd toen een 
onderkomen gehuurd. Door het gebrek 
aan financiële armslag van de nog kleine 
PSP was het niet bepaald riant. Gerard 
Klunder en Peter van der Veen, ook toen 
al medewerkers van het partijburo, kun
nen zich nog levendig herinneren hoezeer 
het een kwestie van behelpen was. On
houdbaar werd het toen Drukkerij Bevrij- 
ding, begonnen als bescheiden huis- 
drukkerijtje voor de PSP, begon uit te 
groeien tot een volwaardige drukkerij 
die ook mogelijkheden kon bieden aan 
aktiegroepen of buurtgroeperingen.

Het was duidelijk dat de PSP een volwaar
dig pand nodig had. Een gebouw, waar
over de partij ook zelf zeggenschap zou 
hebben. Na een tijdelijke noodoplossing, 
waarbij het partijburo naar de Keizers
gracht verhuisde maar de drukkerij op 
de Bloemgracht achterbleef, werd het 
pand Kerkstraat 445 betrokken.
De aankoop en de noodzakelijke res
tauratie van dat gebouw was toen moge
lijk door de ruime financiële ondersteu
ning van leden en sympathisanten. Het 
gebouw was, met vooruitziende blik, 
op de groei gekocht. Aanvankelijk waren 
van de vier verdiepeingen alleen 
de onderste twee in gebruik bij de PSP. 
De rest werd tijdelijk aan derden ver
huurd.
Dat was de situatie ruim tien jaar geleden. 
Sindsdien is er veel veranderd. Er kwam 
een Stichting Vorming en Scholing, 
die met veel enthousiasme en inzet 
materiaal begon te produceren; nu al 
tientallen uitgaven en een goedlopend 
scholingstijdschrift, Socialistisch Perspek- 
tief. Dat werd mogelijk doordat de tweede 
verdieping van de Kerkstraat vrijkwam 
en aan de kersverse SVS onderdak kon 
bieden. Later werd het PSP-jongerenwerk 
ondergebracht op de zolderverdieping.
De ontwikkelingen bij de drukkerij 
stonden ook niet stil. De omzet steeg 
al spoedig. Er kwam meer personeel 
en een snellere pers, en in beperkte ruimte 
moesten grotere voorraden worden opge
slagen. Een tweede pers kwam op het 
verlanglijstje, maar moest daar wegens 
ruimtegebrek ook op blijven.
Met de groei van de PSP, in ledental en 
in aktiviteiten, werd ook op het partij
buro het ruimtegebrek duidelijk. Alleen 
al de administratie ging ruim twee keer 
zoveel ruimte innemen. Ook het propa
gandamateriaal, dat in dezelfde ruimte 
was opgeslagen, nam in volume toe. Voor 
het verwerken van de administratie, de 
post en het verpakken en verzenden van 
materiaal waren meer handen nodig. Aan 
een aparte ruimte voor het materiaal of 
het (luidruchtige) afslaan van de adres
plaatjes viel voorlopig niet te denken.

Het was ook geen uitzondering als op 
een avond drie of meer vergaderingen 
tegelijk plaatsvonden, terwijl er eigenlijk 
maar één bruikbare vergaderruimte was. 
Wie niet het geluk had die te kunnen 
bezetten, moest zich maar ergens behel
pen. Overdag werden soms wanhopige 
partijbestuurders gesignaleerd die een 
plekje zochten waar ze even rustig konden 
werken. Eind ’78 was de grens van het 
mogelijke bereikt.

NIEUWE AKTIVITEITEN

Dat was een situatie die niet kon voortdu
ren. Als we als PSP op hetzelfde nivo 
hadden willen blijven staan, hadden we 
misschien kunnen leren leven met de 
kleine (en soms grote) ongemakken 
die uit het ruimtegebrek voortvloeiden. 
Maar dat wilden we niet. In die periode 
van een onstuimige ledengroei was het 
duidelijk dat we onze aktiviteiten verder 
moesten uitbouwen. En dat was ook 
mogelijk, door de basis die gelegd was 
door de groei. Bovenaan op de priori
teitenlijst stond een eigen Wetenschappe
lijk Buro van de PSP. Maar dan zou de 
PSP eerst een nieuw, groter gebouw moe
ten vinden.

Met die wetenschap zijn we serieus gaan 
zoeken. Er werd een programma van eisen 
opgesteld. Geen eenvoudige zaak, want 
daarbij komt veel meer kijken dan het 
aantal vierkante meters. Een belangrijk 
punt was bijvoorbeeld de ligging: een 
goede bereikbaarheid met het openbaar 
vervoer, en dus redelijk centraal gelegen. 
Ook zou in het gebouw een drukkerij 
zonder problemen ondergebracht moeten 
kunnen worden, een eis die veel overigens
geschikte gebouwen deed afvallen. En....
rijk is de PSP niet, dus we moesten ook 
de prijs in dé gaten houden.

Toen zich een mogelijkheid voordeed die 
in alle opzichten aan onze eisen beant
woordde, is die dan ook aangegrepen. 
Sindsdien zijn we de trotse eigenaar van 
het pand Nieuwe Looiersstraat 45-47 
in Amsterdam, een gebouw dat oorspron
kelijk als huisvesting voor een drukkerij 
is gebouwd. Voorlopig hebben we meer 
groeimogelijkheden; de nuttige bruikbare 
ruimte is bijna driemaal zo groot als aan 
de Kerkstraat. De meest noodzakelijke 
verbouwingen zijn uitgevoerd, en alle 
instellingen zijn verhuisd. En.... sinds 
kort is het Wetenschappelijk Buro van 
start gegaan.

De verdere noodzakelijke verbouwingen 
en de aflossingen van de hypotheek zul
len een zware last op de PSP drukken. 
Maar met de steun van onze leden en 
sympathisanten moeten we dat op kunnen 
brengen. Het is de moeite meer dan 
waard.

LAMBERTMEERTENS

voorzitter PSP



Het nieuwe pand van de partij is in eigendom verworven door de drukkerij 
Bevrijding voor de som van f 700.000,-. De aankoop is gefinancierd door de 
verkoop van het oude gebouw in de Kerkstraat voor f 300.000.-. (Het pand 
werd voor bewoning door partikulieren verkocht).
Daarnaast is bij de Centrale, de hypotheekbank van het FNV een hypotheek 
opgenomen van f 400.000,- tegen 9 procent rente. Het nieuwe gebouw 
moet nog ingrijpend verbouwd worden om aan alle wensen en eisen die de 
partij er aan stelt te kunnen voldoen. Ook daar is nog een zo’n f 300.000,- 
voor nodig.

OBLIGATE LENING

|)e financiering van deze drie ton ziet 
er als volgt uit:
- cén ton wordt verkregen door na de 

verbouwing de hypotheek niet dat

bedrag te verhogen,
- één ton wordt verkregen door een 

premie via de Wet op de Investerings 
Rekening (WIR).

- en de derde ton hopen we te verkrijgen 
via een obligatie-lening.

DE FINANCIERING VAN DE HELE ZAAK ZIET ER SAMENGEVAT 
ALS VOLGT UIT (IN DUIZEND GULDEN):

UITGAVEN INKOMSTEN

aankoop pand 700 verkoop Kerkstraat 445 310
kosten koper 16 hypotheek van de Centrale 400
verbouwing drukkerij 205 verbouwingshypotheek 100
achterstallig onderhoud 41 WIR-prcmie 105
telefooninstallutie 9 obligatie lening 100
overige verbouwingen 40
onvoorzien 4

1015 1015

Aangezien de drukkerij, in verhouding, 
het grootste deel van het pand in ge
bruik heeft (en daarom ook het grootste 
deel van de huur op moet brengen) is 
het logisch dat de drukkerij de eigenaar 
van het pand is geworden. Het nieuwe 
gebouw heeft een begane grond opper
vlakte van ruim twintig bij twintig meter.

zitten tot dat moment op de derde eta
ge, die zij delen met liet Wetenschappe
lijk Bureau en het partijbureau. Bij de 
definitieve verdeling van de/e etage zullen 
de SVS en de PSP-jg ruilen met partij
bestuur en de federatie Amsterdam.

BON NE WISMAN

l i j d e l i j k  o n d e r k o m e n

w e te n s c h a p p e li jk  b u re a u

FOTOGRAFIE PAUL BABELIOWSKY

Het grootste gedeelte daarvan is in gebruik 
bij drukkerij Bevrijding. De drukkerij 
gebruikt ook een gedeelte van de tussen- 
verdieping (tussen de begane grond en de 
eerste verdieping, gezamenlijk met de an
dere gebruikers van het pand, als opslag
ruimte/ Verder telt het gebouw nog 
drie verdiepingen, met elk een opper
vlakte van ongeveer tweehonderd vierkan
te nieter. De eerste verdieping heeft 
voorlopig nog geen bestemming, maar 
zal, na een eventuele verbouwing, mis
schien verhuurd gaan worden. De tweede 
verdieping is op dit moment voor de helft 
in gebruik als vergaderruimte en als 
werkruimte voor het partijbestuur. De 
andere helft wordt tijdelijk door de 
zetterij, lay-out en administratie van de 
drukkerij benut, in afwachting van de 
voltooiing van de verbouwing van de 
beganegrond. Na de noodzakelijke ver
anderingen zal deze verdieping door de 
Stichting Vorming en Scholing, de PSP- 
jongeren en het partijbestuur worden 
gebruikt. De SVS en de PSP-jongeren

DE EXPLOITATIE VAN HET GEBOUW (IN DUIZEND GULDEN >:

INKOMSTEN UITGAVEN

huur partijbureau 15 kapitaalslasten (rente en
aflossingen) 77

huur parijbestuur 15 verwarming, e.d. 24
huur stichting Vorming en
Scholing 12 energiebed rijven 6
huur Wetenschappelijk
Bureau 15 onderhoud, e.d. 18
huur PSP-jongeren 6
huur federatie Amsterdam 6
huur redaktic Bevrijding 3
huur Radio en TV Komm. 3
huur drukkerij Bevrijding 50

125 125



obligatielening
Een gedeelte van de verbouwingskosten willen we financieren door middel 
van een obligatie-lening. Iedereen, lid of geen lid van de PSP, kan geld 
ter beschikking stellen. Deze obligatie-lening werkt als volgt:
De Stichting Drukkerij Bevrijding geeft obligaties uit van f 100,-per stuk 
tot een totaal bedrag van éénhonderduizend gulden (in totaal dus duizend 
obligaties). Als u ons honderd gulden (of meer) leent krijgt u daarvoor een 
genummerde obligatie (of meerdere). Elk jaar wordt daar 5 pet. rente 
op uitgekeerd. Met dien verstande dat deze rente opvraagbaar is. Dat 
betekent dat u alleen rente ontvangt als u ons erom vraag. U ontvangt 
elk jaar van ons bericht dat u uw rente kunt opvragen (daarvoor moet 
u ons dus van uw verhuizing op de hoogte houden).

TERUGBETALING

STICHTING DRUKKERIJ BEVRIJDING gevestigd te Amsterdam 
Uitgifte van nominaal f. 100.000,— 5 pet obligaties 1980 per 1985/1992. 
Rente en aflossing zijn gegarandeerd door de vereniging Pacifistisch So
cialistische Partij te Amsterdam.

VOORNAAMSTE LENINGSVOORWAARDEN:
Bedrag der lening : f. 100.000,—

f. 100,-
5 pet., jaarcoupons per 1 mei, betaalbaar op verzoek 
100 pet.
13 jaar
1985 tot en met 1989: f. 10.000 per jaar 
1990 tot en met 1991: f. 20.000 per jaar 
1992 : f. 10.000 per jaar

Vervroegde gehele of gedeeltelijke aflossing is uitsluitend toegestaan op 1 
mei van elk jaar, voor de eerste maal op 1 mei 1985.
Extra aflossing zal slechts geschieden tegen de koers van 100 pet.

coupure
rente
koers van uitgifte
looptijd
aflossing

De terugbetaling gaat via loting. Elk jaar, voor het eerst in 1985, worden 
een aantal nummers uitgeloot. De houders van de obligaties met de be
treffende nummers krijgen hun geld dan uitgekeerd. Alle obligatie-houders 
krijgen bericht welke nummers die keer zijn uitgeloot.
Voor nadere informatie, voor vragen of opheldering van eventuele ondui
delijkheden kunt u terecht op de volgende adressen:
schriftelijk: Algemeen penningmeester PSP, Bonne Wismen, Postbus 700, 
1000 AS Amsterdam
telefonisch: Bonne Wisman, (013)-68 00 72

INSCHRIJVING:
Vanaf heden tot uiterlijk 1 april 1980, waarbij u gebruik moet maken van 
onderstaand inschrijfformulier (bij onderstaand adres zijn meerdere exem
plaren verkrijgbaar).

STORTING:
Tegelijkertijd met de schriftelijke opgave wordt het betreffende bedrag 
gestort op postgirorekening nummer 44 75 380 t.n.v. Bevrijding-gebouw- 
rekening te Amsterdam.

— hierlangs afknippen---------------------------------------------------------—--------------—-----------------

ondergetekende: (naam en voorletters)

adres: te:
schrijft hierbij, op de hem/haar bekende voorwaarden, in op ....(aantal) \ 
5 pet obligatie(s) van nominaal f. 100,*- per stuk voor het totaal van |

Ondergetekende verklaart het verschuldigde bedrag heden te hebben over
gemaakt.
plaatsnaam: datum: handtekening

OPSTUREN AAN: BEVRIJDING-OBLIGATIES POSTBUS 700, 1000 AS AMSTERDAM



TWEEDE KKNKER Tl

Koningin >weg,
Kabinet blijft nog e/en

Heel even leek het erop dat het nog spannend zou worden.
Met niet alleen een demissionaire koningin, maar ook een demissionair 
kabinet op 31 januari. Dat was toen de minister voor Ekonomische Zaken, 
Van Aardenne, een uitspraak van de Kamer niet zomaar wou uitvoeren. 
De meerderheid van de Kamer, inklusief CDA en VVD had een motie aange
nomen waarin stond dat de minister voorlopig moest doorgaan met de steun
verlening aan OKTO-vouwkartonfabriek te Winschoten. En als een minis
ter weigert een uitspraak van de Kamer uit te voeren, kan de Kamer die 
minister of de hele regering als die zich achter de minister opstelt, naar 
huis sturen.

Dat gebeurde dus allemaal niet.
Na een aantal schorsingen kwam het kompromis 
boven tafel: Van Aardenne zou met het verzoek 
om meer geld voor OKTO naar het kabinet gaan 
en het resultaat van dat kabinetsberaad de vol
gende dag, 1 februari in een extra vergadering 
van de Kamer, mededelen. De minister heeft 
overigens zijn zin kunnen doordrijven. Het noor
den krijgt via een snellere overplaatsing van 
PTT-afdelingen een kleine Wiedergutmachung 
voor de verloren arbeidsplaatsen, CDA en VVD 
zijn weer dik tevreden met hun minister en steu
nen niet langer de eis van meer geld voor OKTO. 
En voor OKTO zijn de dagen geteld.

LOONSTOP

Nu paste de hardnekkigheid waarmee Van Aar
denne weigerde om meer geld op tafel te leggen 
uitstekend in het beleid van zijn kollega Andries- 
sen. Die minister van Financiën beheert de 
staatskas alsof het om een uitkering van sociale 
zaken gaat: vooral geen schulden maken, want 
je weet nooit of je het kunt terugbetalen.
Een goede week daarvoor, bij het Kamerdebat 
over de loonstop die het kabinet voorlopig 
voor 2 maanden heeft afgekondigd, werd die op
vatting van de regering heel duidelijk. De minis
ters moeten dan ook allemaal op grond van 
nieuwe, ‘schokkende’ cijfers van het Centraal 
Planbueau ongekende bezuinigingen doorvoeren. 
Want het zou zo slecht gaan met het land,
d.w.z. met het bedrijfsleven en met hun kon- 
kurrentiepositie ten opzicht van het buitenland. 
Om nu de positie van dat bedrijfsleven te ver
beteren wil de regering 2 dingen. In de eerste 
plaats mogen de lonen niet te veel stijgen, 
zodat de arbeidskosten niet zoveel toenemen 
als in het buitenland. Vandaar maar alvast een 
loonstop voor 2 maanden. In de tweede plaats 
zou het bedrijfsleven minder belasting aan de 
overheid moeten afdragen. Daardoor neemt 
het inkomen van de overheid af en kan die over
heid minder besteden aan bijvoorbeeld sociale 
uitkeringen, woningbouw, onderwijs, kresjes, 
defensie, kunst, wegenbouw, om maar een paar 
dwarsstraten te noemen.
Lagere inkomens voor de mensen dus en bezui
nigingen op de overheidsuitgaven. Vooral de 
laagste inkomensgroepen zullen de dupe worden 
van dit kabinetsvoornemen: ook hun inkomen 
gaat er op achteruit en dat voel je niet alleen in 
je portemonnee.
In het Kamerdebat kon de regering verder nog 
geen duidelijkheid geven over de invulling van

hun bezuinigingsplannen, want daarover moeten 
ze eerst onderling kibbelen.

KOOPKRACHT

De Partij van de Arbeid ging in de diskussie in 
de Kamer van een iets andere ekonomische 
opstelling uit. Die partij zei dat het gevaarlijk 
zou zijn de koopkracht van de mensen zodanig 
aan te tasten dat ze duidelijk minder kopen.
Dat geeft op de langere termijn een lagere omzet 
van allerlei bedrijven die nu nog niet in de moei
lijkheden zitten. Bovendien moet de overheid 
juist extra geld uitgeven voor het scheppen van 
arbeidsplaatsen. Dus veel opdrachten geven voor 
bijv. het bouwen van woningen, geld uitgeven 
voor onderwijs, gezondheidszorg e.d. Dat geeft 
zinvolle werkgelegenheid, leidt tot minder 
werkelozen en garandeert een goede koopkracht. 
Het kost nu een cent extra maar geeft op de lan
gere termijn bij allerlei bedrijven niet de afzet- 
moeilijkheden die zullen komen bij uitvoering 
van het kabinetsvoornemen.

Wat in de verhalen van de PvdA opviel, was 
dat er gezegd werd dat ‘vooralsnog’ de hand
having van de koopkracht (tot modaal) wordt 
nagestreefd. Dat belooft wel wat. Alsof ze 
voelen aankomen dat ze binnenkort zelf weer 
de eervolle opdracht krijgen om een regering 
te vormen en dan geen kans zien een fundamen
teel ander beleid te voeren.

WINST AFROMEN

Wat voor zo’n essentiele ombuiging nodig zou 
zijn, is een afzonderlijke benadering van verschil
lende bedrijfstakken. Want naast een aantal 
slechtdraaiende, zijn er ook uiterst bloeiende 
bedrijfstakken en bedrijven. De winsten van 
sommige bedrijven liegen er niet om. Tegenover 
de diverse bedrijfstakken zou een verschillend 
beleid gevoerd moeten worden. Voor de meer 
winstgevende ondernemingen en sektoren kan 
een behoorlijke afroming van de winsten plaats
vinden om meer overheidsuitgaven te kunnen 
doen. Dat geld kan o.a. gebruikt worden voor de 
financiering van minder goed draaiende bedrij
ven, uiteraard alleen wanneer werknemers 
en overheid de zeggenschap over alle beslissingen 
krijgen.
Voor een dergelijk beleid zullen er wel meer 
wettelijke mogelijkheden tot ingrijpen door 
werknemers (organisatie) en overheid moeten 
komen. De huidige regering voelt niet voor

aantasting van het principe van het ‘vrije onder
nemersschap’, volgens welke de zeggenschap 
over investeringen en winsten is gekoppeld 
aan de eigendomsverhoudingen. Maar ook de 
PvdA hoor je in de Tweede Kamer niet praten 
over ingrijpen in het bedrijfsleven. Alsof een 
planning van welke overheid dan ook sukses 
kan hebben zolang de privé-ondernemingen 
tamelijk vrij hun gang kunnen gaan.
Fred van der Spek hield zich in dat loonpauze- 
debat wel bezig met de marktsektor: ‘een 
winstpauze in plaats van een loonpauze; aan een 
winst stop is kennelijk niet gedacht, ook niet 
waar het gaat om sterk winstgevende bedrijven... 
een afroming van de overwinst; wettelijke maat
regelen tegen de kapitaalvlucht naar het buiten
land

BEZUINIGINGEN

De regering kreeg uiteindelijk de instemming 
van de meerderheid van de Kamer voor de afge- 
kondigde loonstop van 2 maanden. En nu zitten 
ze samen te broeden op verdere bezuinigingen. 
De eerste signalen doen het ergste vermoeden. 
Bepaalde groepen zullen in zeer sterke mate 
getroffen worden: de laagste inkomensgroepen, 
de mensen die een uitkering krijgen zoals werk
lozen en WAO-ers, de ambtenaren en trendvol
gers, werknemers van ekonomisch zwakkere be
drijven die door Ekonomische Zaken zijn op
gegeven, terwijl de buitenlandse werknemers al 
stevig gepakt zijn via de Wet Arbeid Buitenlan
ders van november vorig jaar.
Als dat inderdaad betekent dat de regering 
door haar beleid kans ziet half Nederland 
tegen zich in het harnas te jagen dan kan dat 
bij een gezamenlijke aanpak van alle gedupeerde 
groepen leiden tot massaal verzet. De vakbon
den moeten nog even warm lopen, maar daarop 
kunnen ze in Groningen niet wachten, want 
daar is de maat echt vol.

TITIA BOS

’ PERSPEKTIEF ’
Zojuist verschenen: Socialistisch Perspektief 
nummer 6. SP is een uitgave van de stichting 
Vorming & Scholing van de PSP.
In dit nummer een gedegen kritiek op twee 
recente PvdA-nota’s, het vervolg van het artikel 
socialisme en parlementaire demokratie (in 
deze aflevering komen de Franse Mei-revolutie 
van ’68 en het radenstelsel uitgebreid aan de 
orde) en een aanvulling op het in het vorige 
nummer verschenen stuk socialistische hervor- 
minsstrategie.
Dit nummer is te bestellen door f 3,80 (inklusief 
verzendkosten) over te maken op postgiro 
3481995 t.n.v. S.V.S.-PSP te Amsterdam met 
vermelding van ‘SP nummer 6 ’
Het blad verschijnt vier maal per jaar, een a- 
bonnement kost f 10,- per jaargang. Inlichtingen 
over abonnement en over eerder verschenen 
nummers bij: SVS—PSP, Postbus 700, 1000 
AS Amsterdam.



aarsre Mohikanen
De man die met z’n vingertje de hele wereld aanwijst inzake schending van 
de mensenrechten, al was hij de president van Amnesty International, in 
plaats van die van de Verenigde Staten, kan zo langzamerhand dat zelfde 
vingertje wel in eigen boezem steken, want met de mensenrechten in eigen 
land is het maar magertjes gesteld. Het gaat hier om de rechten van de 
Indiaan, die al sinds de ontdekking van de Nieuwe Wereld met voeten ge
treden worden tot op de dag van vandaag. Hoogstwaarschijnlijk zal in dit 
najaar het IVe Internationale Russel Tribunaal over deze schendingen gaan.
Het zijn natuurlijk niet alleen de problemen van 
de Noord-Amerikaanse Indianen, maar ook die 
van het zuidelijke deel van het kontinent. Waar 
in
sommige landen gesproken kan worden van 
genocide.
Doch van de broekhoesters die daar in de des
betreffende regeringen zitten, weten we wel 
dat ze het niet zo nauw nemen met de mensen
rechten. Of het nu Oglala s, Mohawks, Ma- 
puches, Aymaras of Indianen uit onze oude 
kolonie Suriname zijn, overal worden zij in 
meer of mindere mate vervolgd, gedikrimineerd 
en als tweederangs burgers behandeld. Het 
wordt hun ontzegt om te leven niet hun ontwik- 
kelings model, met hun wereldvisie, met hun 
sociaal organisatiesysteem. Alleen de naam 
Indiaan al spreekt voor zich. Het geeft aan hoe 
de bl anken vanaf het prilste begin, dat zij voet 
aan de overzijde van de oceaan zetten, de iden
titeit van de volkeren die zij daar aantroffen, 
hebben ontkend.

De blanke man heeft nooit zorg gedragen voor 
de aarde, voor de beren en de herten. Wanneer 
een Indiaan een dier doodt, dan is het om het 
op te eten. Wanneer wij wortels zoeken, graven 
wc slechts kleine putten. Wanneer wij huizen 
bouwen, dan verminken we de bodem niet. 
Wij snoeien de bomen om vruchten te krijgen. 
Wij hakken ze niet zomaar om. Wij gebruiken 
enkel dood houdt.

Maar de blanken verminken de bodem, kappen 
bomen en ze doden alles wat hen omringt.
De boom zegt: ‘Stop, hou op, je doet me pijn' 
Maar toch kappen ze hem om en klieven hem in 
kleine stukken. De geest van de aarde verfoeit 
de blanken. De Indianen kwetsen de natuur 
nooit, de blanken vernielen alles. Ze doen de 
rotsen springen, ze putten de bodem uit. De rots 
zegt: ‘Stop, je doet me pijn’. Maar de blanke 
doet voort. Hoe kan de geest van de aarde de 
blanken nu liefhebben7 Overal waar de blanke 
grond betreedt, is er vernieling.

ook nog andere prioriteiten op het lijstje staan, 
zoals Oost Duitsland, wat na het vorig jaar 
gehouden tribunaal over de BRD een toch meer 
politieke keuze is. Een belangrijke faktor is 
als het onder deze noemer plaatsvindt, dat de 
aandacht van de wereldpers op voorhand gewaar
borgd is.
Het doel van het Tribunaal is, de zaak van de 
Indianen op grote schaal en in wijder verband 
aan de orde te stellen; hun zaak onder de aan
dacht te brengen van politieke, kerkelijke en 
andere gezaghebbende organisaties en personen 
en om de publieke opinie voor hpn zaak te mo
biliseren. Het is de bedoeling dat het Tribunaal 
de volgende twee vragen gaat beantwoorden.:
1) Vindt er genocide plaats onder de Indiaanse 

bevolkingsgroepen en zo ja, wie zijn daar 
voor verantwoordelijk?

2) Wordt er ethnocide bedreven bij de Indiaanse 
bevolkingsgroepen en zo ja, wie zijn daar
voor ^nutwoordelijk?

TRIBUNAAL

In begin ’78 heeft de Werkgroep Indianen Pro- 
jekt het plan opgevat om een onafhankelijk 
internationaal tribunaal over de rechten van 
de Indianen gehouden. Men had gehoopt dit 
tribunaal eind vorig jaar te laten plaatsvinden, 
maar door een chronisch tekort aan man/vrouw 
kracht, organisatorische en financiële moeilijk
heden, is het er nog steeds niet van gekomen. 
Na twee jaar lijkt er dan eindelijk schot in de 
zaak te komen.
Hoewel het nog steeds niet voor honderd pro
cent zeker is of dit tribunaal de status van een 
Russell Tribunaal zal krijgen. Doorgaan zal het 
in ieder geval wel. De Russell Peace Foundation 
kampt met een niet al te goede organisatie en 
interne verdeeldheid. Tevens heeft men daar

INDIANEN IN SURINAME

Bijna zouden we vergeten dat er ook nog India
nen in Suriname zijn. Een land waar Nederland 
nog steeds alles mee te maken heeft vanuit de 
koloniale geschiedenis, de migranten, de winsten 
van Nederlandse bedrijven en bovenal de ont
wikkelingshulp. Dankzij de centen uit Nederland 
wordt er in Suriname een ontwikkelingsplan 
uitgevoerd. Als vanouds: ten voordele van de 
buitenlandse bedrijven en de binnenlandse 
elite, ten koste van de eigen bevolking. Kernpunt 
in de Surinaamse ontwikkelingen is het zoge
naamde West-Surinameplan met bauxiet-exploi- 
tatie, witte steenkool met alle begeleidende 
aktiviteiten van overlading, vervoer, bosontgin
ning, etc. Het leeuwendeel van de aktiviteiten 
is zo langzamerhand verdeeld onder Nederlandse 
ondernemingen als Billiton, Shell, HVA, Ogem, 
Heidemij, onder leiding van Nederlandse
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ingenieursbureau s als Nedeco-DHV en Ilaco. 
Een kernplaats in het ontwikkelingsplan is het 
oude Indianendorp A poe ra, dat langzamerhand 
volkomen van karakter veranderd is door de 
arbeiders uit de stad en gastarbeiders uit Guy
ana. De Indianen-hutten liggen volgens de ont
wikkelaars precies op de plek van het geplande 
stadpark. De levenswijze van de Indianen van 
vroeger verandert volkomen met al de ont
wikkelingen, daar is verder nauwelijks rekening 
mee gehouden.
De Indianen zijn de enige oorspronkelijke be
woners van Suriname, al de andere Surinaniers 
zijn in de loop der tijden naar Suriname over 
zee gekomen of gesleept. De negers uit Afrika 
werden de opvolgers van de Indianen, toen 
deze te snel als slaven stierven onder de zweep 
der blanken. Maar ook veel negers was het 
slavenjuk te zwaar en ze vluchtten het oerwoud 
in om van daar als vrije bosnegers hun oude 
meesters te bevechten. De laatste jaren hebben 
de Indianen en de bosnegers elkaar steeds meer 
gevonden in de gezamelijke aktie voor de rech
ten op hun grond. Door een botte juridische 
toepassing vanuit het verleden zijn hun ‘na
tuurlijke’ rechten op de grond nooit erkend.
De kostgrondjes, broodnodig voor de voedsel
voorziening, worden zonder waarschuwing weg- 
gebuldozerd voor ontwikkelingsplannen van 
buitenlandse maatschappijen en tweede villa’s 
van de elite, (zoals in november in Erowarte). 
Een jaar geleden nam de Tweede Kamer een 
motie aan waarbij de grondrechten van de 
Surinaamse boslandbewoners gerespekteerd 
dienden te worden. De Surinaamse regering 
was woest en vertelde dat minister De Koning 
van ontwikkelingsamenwerking, De Koning 
mompelde iets over ‘gevoelige kwestie’ bij 
de terugkeer in Nederland en liet het er verder 
bij zitten. De buitenlandse (Nederlandse) bedrij
ven en de Surinaamse elite mogen weer verder 
gaan. Met hulp uit Nederland die tegen de arm- 
sten gebruikt wordt.

D1CK BREEBAART 
SIEPVAN DER WERF

Voor meer informatie: Stichting Werkgroep In
dianen Projekt, Postbus 51322, Amsterdam, tel.: 
020 -766242.

Grondrechtenaktie Indianen in Suriname in
- Weer-werk, uitgave X-Y beweging, Amalia- 

straat 7, Den Haag.
- Suriname Informatie, nr. 7 en 8, 1978,

SBS, Prins Hendriklaan 97, Utrecht.

OM DIT TRIBUNAAL TE HELPEN VERWE
ZENLIJKEN KUNT U UW BIJDRAGE STOR
TEN OP POSTGIRO 40 57 800 t.n.v. YVÎ A- 
TRIBUNAAL, AMSTERDAM.
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Bij Pax Christi Vlaanderen en Xeno Groningen 
kwam enige tijd geleden een boek uit onder 
de titel Sociale Verdedigng, theoriëen over nicl- 
miiitaire verdediging. Het boek vindt zijn oor
sprong in een op initiatief van de PPR opgerichte 
werkgroep uit verschillende politieke partijen 
(waaronder de PSP) en vredesorganisaties. 
Ondergetekende maakte voor de PSP deel uit 
van deze werkgroep.
Het nu verschenen boek is redaktioneel samen
gesteld door Ilvlke Tromp en is opgesplitst 
in drie delen. Over het veiligheidsbeleid in het
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nukleaire tijdperk, de strategie van sociale ver
dediging en de overgang van nukleaire naar 
sociale verdediging. In het eerste deel begint 
Tromp met diverse voorbeelden uit de laatste 
tientallen jaren en met kritiek op de afschrik- 
kingspolitiek. Hij bespreekt ook de theoriëen 
om tot sociale verdediging te komen.
Vervolgens houdt Gene Sharp (Harvard Uni- 
versiteit Verenigde Staten en adviseur van een 
door de Nederlandse regering ingestelde kom
missie) een gedegen betoog over de huidige gang 
van zaken binnen de NAVO en de sociale ver- 
dedigingsmethoden die dit alles zouden moeten
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vervangen.
In deel twee vervolgt Sharp met voorbeelden 
van zijn visie dat een sociale verdediging ook 
in de huidige demokratische kapitalistische 
maat
schappij zou kunnen werken. Ondanks mijn 
grote kritiek hierop is bestudering van Sharps 
argumentatie van belang. Zeker óók om je 
eigen visie beter te kunnen verdedigen. Ver
volgens komt John Galtung aan het woord. 
Galtung is oprichter van het Instituut voor 
Vredesonderzoek in Noorwegen en evenals 
Sharp lid van de Nederlandse kommissie voor 
onderzoek van geweldloze konfliktoplossing en 
sociale verdediging. Hij stelt duidelijk wat ver
dedigd moet worden. Niet de grond maar 
recht. Volgens hem is sociale verdediging dan 
ook een wapen tegen onrecht van de heersende 
klasse of een eventuele bezetter.

Galtung gaat in dezelfde richting die wij als 
PSP-ers als de meest juiste beschouwen. Alleen 
al om zijn gedegen bewijsvoering is dit boek 
voor pacifistisch socailisten een waardevol 
bezit.
In hun bijdrage gaan Geurt Joch ei m en Volker 
Hornung uit van het standpunt dat sociale ver
dediging slechts kan bestaan op het demokra
tische fundament van een zelfbewust en vrij 
handelen in een klasseloze maatschappij. Dan 
alleen is het de moeite waard die samenleving 
te verdedigen. Hun hoofdstuk eindigt met de 
zin: Het zoeken naar alternatieven voor nu
kleaire afschrikking betekent in konkrete poli
tieke termen vertaald: het verhinderen van de 
militariseritig van de EEG.

Verder in dit boek bijdragen van de Denen 
Anders Boserup en Andrew Mash (Sociale 
verdediging in de klassieke theorie, een ver
taling uit een Deens boek ‘Oorlog zonder wa
pens’), de Zweedse schrijver Adam Roberts 
gaat in ‘Sociale verdediging in de Zweedse 
defensiepolitiek' geheel uit van de huidige

Zweedse maatschappij. Het is een studie ge
maakt in opdracht van de Zweedse regering 
en gaat over de moeilijkheden die overwonnen 
moeten worden door een natie die tot sociale 
verdediging zou willen overgaan.

KONKLUS1E

Om te zeggen dat iedereen dit boek zou moeten 
lezen gaat mij te ver. Daarvoor is het vaak wat 
akademisch en zijn moeilijke woorden niet 
o inschreven en zelfs soms vreemde woorden 
niet vertaald. Er wordt dan ook wel een wat 
algemene ontwikkeling vereist, tenzij de stof 
zelf door de lezer enigermate wordt beheerst. 
Toch zal diegene die de moeite neemt het boek 
te bestuderen er mijns inziens veel aan kunnen 
hebben. Intussen zoekt de werkgroep die in het 
begin van deze bespreking werd genoemd 
naar mogelijkheden om tot een goedkope en 
vlot lezende brochure over dit onderwerp te 
komen. Tevens als een soort aanvulling op het 
niet besproken boek. Het ligt in de bedoeling 
in deze brochure ook aandacht te besteden aan 
de ideëen over sociale verdediging van bijvoor
beeld Henriëtte Roland Holst. Bart de Ligt, 
Erasinus, professor Ebert, Proudhon, Dieter 
Senghaus en vele anderen.

HENK DE NIE
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SOCIALE VERDEDIGING, theorieën over 
niet-militaire verdediging als alternatief voor 
gcweldpolitiek en nukleaire afschrikking. Een 
gezamenlijke uitgave van Pax Christi Vlaanderen 
en Xeno Groningen. Redaktionele samenstelling 
Hvlke Tromp. 256 pag.
Prijs: f. 19,75

VROUHZEN
NIEUWSBRIEF

De eerste Nieuwsbrief van de PSP-vrouwen 
is uit. Na lang denken en praten ligt het eerste 
nummer er. Met bijdrage van vrouwen over on
derwerpen en diskussies die voor vrouwen 
erg belangrijk zijn.
De bedoeling van het blad is dat het een stimu- 
lerende funktie krijgt, in eerste instantie voor 
de PSP-vrouwen organisatie intern en onderling. 
Ervaringen van de vrouwen-groepen van de af
gelopen drie jaar worden uitgewisseld. Het 
is belangrijk door middel van diskussies over 
deze ervaringen aan het wërk te kunnen gaan 
en blijven.
PSP-vrouwen kunnen zich abonneren door f 15.- 
voor de jaargang 1980 over te maken op post
giro 2474857 t.n.v. PSP-vrouwen Nieuwsbrief, 
van Alphenstraat 36 bis. Utrecht. Graag op 
het overmakingsbiljet vermelden: ‘nieuw a- 
bonnenient fier nr. 1
Je kunt ook eerst een proefnummer bestellen 
door f 1,50 over te maken op hetzelfde post- 
gironummer met vermelding van ‘proefnumnter'.



De ster van Jamaica aan het firmament van de popmuziek rijst. Net zoals 
in de vijftiger jaren de zwarte rythm & blues door blanke muzikanten werd 
overgenomen, wordt nu de oorspronkelijk Jamaicaanse ska, rocksteady 
en reggae door blanke rockgroepen overgenomen en - het moet gezegd - 
soms op een zeer eigen wijze geintegreerd. Het eiland Jamaica in de spot
lights van AVRO’s TopPop. Maar ook, een toenemend kultureel bewust
zijn van de zwarte en gekleurde bevolking, een bewustzijn dat zich ook op 
politiek niveau doet voelen.
De na-oorlogse generatie op Jamaica wordt 
sterk beïnvloed door de Amerikaanse blues 
en rythm & blues, zoals die zich vooral in Miami 
en New Orleans ontwikkelden. Via de Jamai
caanse diskjockey’s en hun primitieve geluids
installatie, de ‘Sound System’, kunnen Jamai
caanse muzikanten hun plaatjes opnemen. 
Niets geen miljoenen produkties, zoals van de 
groep Queen of Steely Dan, maar origineel 
en geïmproviseerd produceren om zo goedkoop 
mogelijk een zo dansbaar mogelijk plaatje af 
te leveren. Op zeer kleine schaal worden deze 
dansplaatjes, de zogenaamde ‘Ska’ (Shake 
it and Katch it Again), verspreid, na de onaf
hankelijkheid van Jamaica in 1962 ook in het 
voormalige ‘moederland’ Engeland. Op dat mo
ment is die typisch Jamaicaanse muziek buiten 
het eiland nog vrijwel onbekend. Ska was niet 
de muziek van de Holliday Inn hotels en de 
zilveren stranden, maar van de Jamaicaan(se) 
op de hoek van de straat.

Door de muzikale interesse van Chris Blackwelï, 
een der mede-eigenaren van een nieuwe platen
label en zelf zoon van een blanke plantage- 
eigenaar op Jamaica, wordt die andere Jamai
caanse muziek, de muziek van de straat, wat 
bekender in Europa. Zelf zegt hij daarover in 
een interview met muziekkrant Oor:
‘Heel het Westen had toen een scheve kijk op 
zwarte muziek - ze was alleen aanvaardbaar 
als ze vermengd werd met een witte saus. Louis 
Amstrong, Sammy Davis Jr. en wat Jamaica 
betreft dus liarry Belafonte. Zover strekte 
de kennis van de modale muziekliefhebber 
als het om zwarte muziek ging. Maar het pro
bleem met dat soort zwarte muziek was en is 
nog dat elke zwarte daar eigenlijk van braakt. 
Die hele Calypso-industrie op Jamaica, Oh 
Is land In The Sim weet je wel, die was uitslui
tend op de Amerikaanse toeristen gericht, 
maar de Jamaicanen zelf kregen nergens te 
horen wat ze wilden. Ska en later blue-beat 
waren nog tien keer meer dan de reggae nu 
echt marginale muziekvormen. Rebel mus ie, 
ja. Van uitschot en vóór uitschot. ' Omdat er 
in London nauwelijks interesse was voor zijn 
bandjes en platen uit Jamaica, richtte Black- 
well zelf maar een label op, in den beginne 
niet meer dan een bestelbusje waarmee hij 
de platen langs de Londense platenzaken be
zorgde.

Het heeft bijna twintig jaar geduurd, voordat 
ook de Hilversum 3 diskjockey’s Jamaicaanse 
muziek vooral de reggae, tot dé muziek van de 
jaren 80 zouden verklaren. Het is nog afwachten, 
maar zeker is dat de reggae - en nu ook de ska 
en de rocksteady, twee muzieksoorten die het

laatste half jaar in Europa aan een soort come 
back zijn begonnen - grote invloed uitoefent 
op het hedendaagse muziekgebeuren. een in
vloed die verder reikt dan alleen de muziek.
Het raakt de gehele zwarte gemeenschap, het 
speelt een belangrijke rol in het bewustzijn van 
de zwarte bevolking in Amerika en West-Europa, 
kortom, er kleeft een politieke dimensie aan.

Eén van de belangrijkste politieke elementen 
ligt verscholen in het religieuze karakter van de 
reggae, de Rasta. Men rekent af met de tra
ditioneel blanke God en schept een eigen, zwar
te, God Jah. Hoewel de Rasta niet één-en- 
al politiek is - er zitten ook de meer algemeen 
religieuze elementen van Liefde en Ascese 
(marihuana, dreadlocks etc.) in - neemt het 
streven naar verandering van de maatschappij, 
opdat ook de zwarte mens daarin een gelijk- 
waardigé rol kan spelen, een belangrijke plaats 
in.

Een van de groepen die een dergelijke synthese 
van religie en politiek in haar muziek samen
brengt is de Engelse Reggae and Steel Pulse:
‘Equality....
Doesn ’t justice stand for all 
Doesn ’t justice stand for all mankind 
We find society putting us down. (...)
We're talking now. Speaking Jah Jah language! 
(...)

Handsworth shall stand, firm-like Jah rock- 
fighting back
We once beggars are now choosers 
No intention to be losers 
S tri ving forward with ambition 
And if it takes ammunition 
We rebel in Handsworth revolutionf...)
They are brothers in south o f Afrika
One Black represent all, all over the world
Can ’t bear it no langer
Blessed with the power
Of Jah Creator. ’

(steel Pulse, Handsworth Revolution).
Dat alles gegoten in het typische reggae-geluid: 
bas en ritme-gitaar, veel dubben, geen swingende 
muziek van een dixieland orkest, maar wel 
muziek waarvan je rechter knie, als een reflex, 
gaat dansen....uren lang.

Niet iedereen is even gelukkig met het religi
euze Rasta-element in de reggae, en wel om 
verschillende redenen. Bijvoorbeeld omdat Rasta 
een bij uitstek mannelijke aangelegenheid is. 
Een van de bekendste reggae-muzikanten, Rol
ling Stones adept Peter Tosh, laat er geen mis
verstand over bestaan dat het de mannen zijn 
die de wereld, en dus ook de zwarte wereld, 
moeten leiden: zij zijn de‘toughest’.
Bovendien wordt voor sommigen het rechtvaar- 
digheidsidee van de Rasta er niet geloofwaar
diger op, door de waarde die gehecht wordt 
aan de ‘Messiah’ van Jah, zoals die gepersoni- 
ficeerd wordt door de voormalige keizer van 
Ethiopië Haille Seilassie.

Een blanke reggae-groep uit Engeland, China 
Street (Reggae spelen kan ook een blanke. 
Het heeft niet met kleur te maken. Je oren 
merken toch niets van kleur’) windt er geen 
doekjes om: ‘Oh Jamaica, we love your music 
not your hype ’ is een van hun songs.

O
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De bekendste anti-Rasta reggae-muzikant is 
Linton Kwesi Johnson. Deze dichter/muzikant 
noemt de Rasta een uit de hand gelopen anti
kolonialistisch gezelligheidsclubje. Daar wil 
Linton Kwesi Johnson, als militante radikale 
socialist, niets mee te maken hebben. In zijn 
dichtbundel (The Living and the Dead’ en 
Dread Beat An’ Blood’) en op zijn twee pla
ten (eveneens ‘Dread Beat and Blood’ en ‘For- 
ces of Victory’) trekt hij de lijn van kolonia
lisme en imperialisme door naar het huidige 
neo-kolonialisme, met name de neo-koloniale 
sociale verhoudingen in Engeland zelf. Ra
cisme is hiervan een van de uitingen. Zijn ant
woord op racisme en diskriminatie is een kom- 
promisloos antwoord. Organisaties, zoals vak
beweging en politieke partijen, helpen je alleen 
maar van de wal in de sloot, zo bezingt Linton 
Kwesie Johnson in ‘Independant intavenshan’. 
Ook bewegingen als Rock Against Racism 
beziet hij met het nodige wantrouwen: ‘Rock 
niet tegen racisme, vecht ertegen!’ en ‘We’re 
gonna smash their brains in, because there ain’t 
got nothin in them’ (in: ‘Fite dem back’ op 
Forces of Victory).

De reggae is de laatste jaren zeer populair ge
worden in de Verenigde Staten en West Eu
ropa. Bob Marley opende de oren van het wes
terse pop-publiek. Blanke musici die zich door 
de reggae lieten inspireren, zoals de Folice,
Joe Jackson, the Members en ook de oude garde 
10 CC, openden de westerse platenmarkt defi
nitief. De originele Jamaicaanse reggae, variërend 
van onvermengde ‘roots’ muziek van Dennis 
Brown en Dr. Alimantado tot meer commer
ciële muziek van Inner Circle en Third World, 
volgden daarop in Marley’s voetsporen.

En nu dan terug naar af, de Ska. Ook daarin 
geen religieus aspekt. De muziek is vrolijker, 
blazers spelen een belangrijke rol in de opti- 
mistischp en rebelse muziek van de Specials, 
Selector en Madness. Bovendien ontbreekt 
het exclusieve rassenelement, zoals in de reggae: 
veel Ska- en Rocksteady-bands zijn gemengd 
samengesteld. De muziek bevat zowel tradtione- 
le Ska en Rocksteady als punk en appeleert 
daarom aan blank en zwart.

Zoeken naar een kompromis tussen de verschil
lende muziekvormen is niet nodig. Omdat mu
ziek, naast haar politieke impakt, nog iets eigens 
heeft, waaraan een ieder ’t zijne en hare kan 
ontlenen. Misschien dat dat verwoord wordt 
in Steel Pulse’s ‘Tribute to the Marthyrs’:
‘Ik, ik ben rijk noch arm geboren,
Ik, ik ben naakt geboren.

Je hoort iets 
voelt iets 
weet iets 
doet iets 
ziet iets
WEES IEMAND....’
De muziek wordt langzaam weggedraaid. Het 
einde van het ik-tijdperk?

HUBERT SMEETS

Opwindend
Opwindend is een rubriek die in het vervolg in Bevrijding 
zal verschijnen. De bedoeling is dat hierin reakties van 
lezeressen en lezers op artikelen, meningen en illustraties, 
die in een vorig nummer van Bevrijding hebben gestaan, 
worden geplaatst.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn, daarom mag een inge
zonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 woor
den tellen. De redaktie zal eventueel to t inkorting kun
nen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet te 
plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS Amster
dam, met vermelding bovenaan het artikel rubriek Op
windend. REDAKTIE BEVRIJDING

VAKBEWEGING EN VREEMDELING

Met grote belangstelling heb ik het artikel 
gelezen in Bevrijding van 22 december 1979 
over ‘Vakbeweging en Vreemdeling’ van Siep 
van der Werf.
Alhoewel ik niet wil ontkennen dat ook veel 
van wat er geschreven is, geldt voor het CNV 
zou ik toch willen wijzen op enkele nuance
ringen die met betrekking tot het CNV zouden 
moeten worden aangebracht.

De stelling dat de vakbeweging ook niet posi
tief wil diskrimineren, geldt bijvoorbeeld niet 
voor het CNV. Sinds 1978 streven wij ernaar 
door middel van de cao’s de positie van buiten
landse werknemers te verbeteren, op het ge
bied van de taal, de huisvesting, etc. Van alle 
FNV-bonden steunt alleen de Voedingsbond 
FNV ons streven met betrekking tot de religi
euze feestdagen. Alle andere FNV-bonden 
verzetten zich er tegen in de onderhandelingen. 
In een aantal bedrijfstakken zijn vorderingen 
gemaakt.

In allerlei publikaties komen wij op voor de 
belangen van minderheden o.a. het deelnemen 
aan de besluitvorming en het bewaren van de 
eigen identiteit (zie o.a. ons kommentaar op 
de begroting voor CRM).
Voor 1980 proberen wij in het cao-overleg 
de bestrijding van diskriminatie te versterken 
door een anti-diskriminatiebepaling in de cao 
op te nemen. Dit is gebeurd in nauw overleg 
met de ‘Werkgroep tegen diskriminatie op de 
arbeidsmarkt’.

GERRIT TERPSTRA 
Sekretaris CNV

REAKTIE

Het artikel gaf een globaal beeld over de ver
houding vreemdeling en vakbeweging. Inder
daad onderscheidt het CNV zich in positieve 
zin van de FNV bonden bij een aantal zaken 
op dit terrein.

SIEP VAN DER WERF

/Vlarker\Naard
In de loop van de afgelopen 60 jaar hebben zich 
al heel wat groeperingen bemoeid met het wa
ter rond het, voormalige, eiland Marken. Moest 
het nu wel of niet ingepolderd worden. De ar
gumenten lopen uiteen van de belangen van 
de Volendamse visserij tot en met het feit dat 
de bewoners van Hoorn met een ingepolderde 
Markerwaard België beter op hun kabel tv zullen 
ontvangen.
Misschien dat dit jaar de uiteindelijke beslissing 
zal vallen, waarschijnlijker is het dat die be
slissing weer zal worden uitgesteld.
De PSP heeft nog steeds geen helder, breed 
onderbouwd standpunt ten aanzien van het 
al dan niet inpolderen geformuleerd. Het ligt 
daarom in de bedoeling om met een groot 
woord een socialistische visie op de Markerwaard 
te ontwikkelen. Hierbij past een analyse van 
de besluitvorming tot nu toe. Het is een typisch 
voorbeeld van de manier waarop dat in Neder
land vaker gaat: te-hooi-en-te-gras, patroonmatig 
en vasthoudend aan de oude lijntjes op de kaart.

Iedereen binnen de PSP die hiermee aan de gang 
wil is welkom op zaterdag 16 februari vanaf 
10.30 uur in het partijgebouw aan de Nieuwe 
Looiersstraat 45-47 te Amsterdam (te bereiken 
met tramlijnen 5,16,24 en 25 vanaf het centraal

station, uitstappen halte Weteringcircuit/Vijzel- 
gracht).
Inlichtingen en eventuele opgave: Sekretariaat 
PSP Statenfraktie Noord Holland, Titia van 
Leeuwen, (0201-86 46 66 of bij Frits Veld- 
meijer, (015) 14 13 07.

Huis\iesNng
PSP afdeling Assen organiseert op zaterdag 
8 maart een thema dag over huisvesting. Spre
kers van de PSP volkshuisvestings-themagroep, 
de gemeente Assen en het buurt- en jongeren 
werk zullen onder andere ingaan op de proble
men rond de renovatie en de jongerenhuis
vesting.

Plaats: gebouw De Kern, Oranjestraat 50, Assen 
vlakbij het station. Aanvang: 13.00 uur. De dag 
duurt tot ongeveer 18.00 uur. Het geheel zal 
muzikaal worden omlijst. Nadere informatie: 
PSP afdeling Assen, Bilderdijkstraat 7,tel.: 
(05920)4 36 64.



\IOHUP zoekt
De themagroep I 'olkshuisvesting en Planologie 
(VOHUP) van de PSP zit te springen om een
vaste MPDPWPRk(ST)PR.
Hij /ij wordt belast met:
- het redigeren en produceren van het VOHUP 

bulletin
- liet verwerken, selekteren en rubriceren van 

informatie ten behoeve van deVOHUP-in- 
formatie dienst.

- de verslaggeving en het konvoceren van 
VO H U P-bijeen komsten.

Hoewel de medewerkt stier funktoneert in 
samenwerking en onder verantwoordelijkheid 
van de themagroep c.q. het partijbestuur van de 
PSP wordt een redelijke mate van zelfstandig
heid en kreativiteit verwacht, 
ten zekere deskundigheid, maar vooral interesse 
voor bet terrein van de themagroep is natuurlijk 
gewenst.
C r

Bovendien moet de medewerkt st)er redaktionele 
kwaliteiten bezitten, goed kunnen typen en 
kunnen stencillen.
heboden wordt een stagevergoeding van f 1200,- 
per jaar eksklusief vaste kosten.
Aanmeldingen per brief aan: Themagroep
VOHUP, Kees Walle, 5e Binnenvestgracht 1.

—

Leiden.

/Vlunihe depot
PSP afdeling Lmmen heeft in liet kader vair 
de akties tegen bet munitie-depöt in de buurt 
van Lmmen (Dr) deze sticker uitgegeven. De 
prijs is f 0.75 per stuk. Bij bestelling van meer 
dan 50 eksemplaren is de prijs f 0,50 per stuk. 
Bestellingen: PSP afdeling Lmmen, Joop Mar- 
kerink, Balingerbrink 260, Lmmen.

Afghanistan
PSP afdeling Groningen heeft een brochure 
uitgegeven over de recente gebeurtenissen in 
Afghanistan. Het is een dokumentatie-map 
samengesteld uit artikelen uit bladen als de 
Nieuwe Linie, De Groene, Bevrijding, Achter
grond en diverse dagbladen.
De prijs is f 2,- (eksklusief verzendkosten) en 
is te bestellen bij PSP afdeling Groningen, 
Coehoornsingel 87, Groningen, tel.: (050) - 
12 84 50.

DE ROOIE RAT

OPENINGS MANIFESTATIE

Boekhandel De Rooie Rat in Utrecht ver
huist half februari.
Tergelegenheid daarvan vindt op 16 februari 
de officiële heropening plaats.
Vanaf 14.00 uur is iedereen van harte 
welkom.
Rond die tijd wordt een tentoonstelling 
van buitenlandse affiches tegen de kernbe
wapening geopend door sprekers namens het 
IKV (dhr. Hogebrink) en het samenwerkings
verband Stop de Neutronenbom - Stop de 
Kernwapenwedloop (Hans van der Velde).

Vanaf 15.30 zal THEUN DE VRIES in de 
boekhandel zijn boeken van een handteke- 
ning voorzien. In de eerste plaats natuurlijk 
zijn boek FEBRUARI waarvan onlangs bij 
uitgeverij Pegasus een herdruk is verschenen.

DE ROOIE RAT OUDE GRACHT 65 
UTRECHT tel.: 030 - 317189

TOEGANG GRATIS 
AU LA VU - AMSTERDAM  
22 EN 23 FEBRUARI 1980 
SIMULTAAN TOLKEN

Internationale Konferentie over Vietnam en Cambodja 
op vrijdag 22 (aanvang half elf) en zaterdag 23 februari 
(tot half drie) in de aula van de VU, de Boelelaan 1105, 
Amsterdam (vanaf CS bereikbaar met buslijn 1,9 11 of 19)
Inleiding: Ben Polak, Jan Pluvier en Hans Jonkman 
over het regeringsstandpunt;
Sprekers: Duong Quynh Hoa (liberalisering in Vietnam), Ngo Con Duc - 
uitgenodigd (mensenrechten), Paul Quinn-Judge (Hoa-vluchtelingen uit 
het noorden), Erich W ulff (bootvluchtelingen). Don Luce (Cambodja nu), 
Guy Stringer/Oxfam (internationale hulp), Ben Kiernan-Chantou Boua 
(Cambodja onder Pol Pot), Nayan Chanda (internationale politiek) en 
Maarten van Duliemen (waarom solidariteit?).
Voorzitter: Annemarie Grewel

Dokumentatiemap voor 10 gulden (steunprijs 20 gulden) op de konferentie 
of voor f  14,50 (f 24,50) franko thuisgestuurd.
Postgiro 10 90 400, MCNV, Amsterdam.
Wenst u een lunch (ad. f 12,50), koffie en thee tijdens de konferentie, 
neem dan kontakt op met het sekretariaat.

Organisatie en alle inlichtingen: Medisch Comité Nederiand-Vietnam,
Postbus 5701, 1007 AS Amsterdam, telefoon 020-25 9147

OOK IN 1980 GAAT HET MEDISCH COMITÉ NEDERLAND-VIETNAM DOOR
DOET U MEE? POSTGIRO 10 90 400, MCNV, AMSTERDAM

INTERNATIONAAL 
FESTIVAL VAN HET 
POLITIEKE LIED

OOSfERPOORT GRONINGEN 
15 T/M 17 FEBRUARI '10

Nerbouwdng
ïn de weckenden van 23 en 24 februari en
22 en 23 maart organiseert de stichting Par-

-

tijgebouw:
GROOTSE VERBOUWINGS WI EKENDEN IN 
HET PARTIJGEBOUW
In die twee weekenden moeten de, voorlopig 
laatste banden aan bet gebouw gelegd worden. 
Iedereen die hart beeft voor de bescheiden 
portemonnee van onze partij is welkom aan 
dit bouwspektakeI deel te nemen.
Tijdens deze twee weekenden kan voor slaap
plaatsen gezorgd worden, bovendien zal eten 
en drinken in voorraad zijn. Daarom U hef 
van belang om als je wilt meehelpen dat ruim 
van tevoren (teminste één week voor het betref
fende weekend) op te geven. Dat kan schrif
telijk: Partijbureau PSP, Postbus 700, 1000 
AS Amsterdam, of telefonisch: (020)-267374.

Gezochr
De stichting Partijgebouw PSP zoekt nog enkele 
deskundigen voor haar bestuur:

HUURDESKUNDIGE
BOUWDESKUNDIGE

Het kost ongeveer één avond vergadering in de 
drie weken.
Voor aanmelding of nadere informatie kun 
je je wenden tot: Frans Janssen. Bemuurde 
Weerd w.z. nr, 8, Utrecht of tot: Partijbureau 
PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam.
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Knokken voor de implosie
‘De werkgevers blijven onze natuurlijke tegen
standers. Ook bij de akties die we nu aanzwen
gelen. Ik word misselijk van de manier waarop 
ze wegduiken achter het schild dat het kabinet 
van Agt voor hen optrekt. We moeten de werk
gevers van hun fluwelen stoelen sleuren. Dat 
is één van de redenen waarom het kabinet moet 
opstappen \ Zo begint de eerste FNV-aktiekrant 
die onder de kop ‘’t wordt knokken’ in een 
oplage van 1,1, miljoen eksemplaren onder de 
leden is verspreid. Met behulp van de aktiekrant 
worden alle FNV-leden aangespoord de open
lijke aanval op het kabinet van Agt te onder
steunen.

Een kabinet dat op dit moment geen al te 
sterke indruk lijkt te maken. De volgende be
zuinigingsronde levert veel problemen op. 
Van Agt lijkt zelfs agogische kwaliteiten nodig 
te hebben om de vele tegenstellingen uit te 
praten. Desondanks wijzen alle tekenen op 
aantasting van de koopkracht voor alle loon- 
inkomens, zelfs ook voor de minimuminko
mens. De voorspelde ontwikkelingen in Be- 
vrijding 2 zijn daarmee stappen dichterbij geko
men. Zo ook de loonwet. Wim Kok (FNV):
‘als we de prijskompensatie niet laten aan tas ten 
en nee zeggen tegen de werkgevers, krijgen we 
een loonmaatregel die ons lamlegt. In 1976 
tijdens het kabinet Den Uyl hebben we nogal 
lauw gereageerd op een loonmaatregel. We 
hebben toen onze les geleerd: dat nooit weer. 
Daarom begint ons verzet nu. En het mag niet 
ophouden bij 30 pittige bijeenkomsten. Het 
moet ook in de bedrijven groeien \

IMPLOSIE

Dat verzet in de bedrijven en daarbuiten moet 
zo groot worden, dat het kabinet in haar eigen 
leegheid in elkaar klapt. Net als een Philips- 
beeldbuis kan imploderen. Het beleid - voor 
zover daar ooit sprake van was - blijkt nu fail- 
lieter dan ooit. Zelfs binnen de wankele bestek- 
theorieën is nu geen uitweg meer om de nieuwe 
maatregelen te verdedigen. De wanhoopsaktie 
van het kabinet die loonpauze heette en die 
Albeda bijna twee maanden had weten te 
rekken, zal moeten worden gevolgd door een 
maatregel die Andriessen zijn geld moet doen 
opleveren. Maar een loonmaatregel is nog iets 
anders dan een loonpauze. Een pauze van twee 
maanden is te kort om het juridisch-admini- 
stratieve apparaat van kontrole en bestrafffing U 
laten werken. De loonpauze werd daarmee een 
holle zaak, vooral ook omdat Albeda op steeds 
meer punten moest erkennen dat afspraken tot 
loonsverhoging van vóór de loonpauze, geho
noreerd moesten worden. Maar als het kabinet

straks een loonmaatregel wil doorvoeren zal zij 
zich wel degelijk moeten beraden op de vraag 
hoe de kille rekenaar Andriessen zijn zin zal 
kunnen doordrijven in een klimaat van sociale 
onrust. Albeda schrijft in een boekje over 
arbeidsverhoudingen in Nederland: ‘De vak- 
centralen organiseerden zelfs een proteststaking 
van een uur tijdens de behandeling van de
Loonmaatregel in december 1969’. De akties 
lijken nu langer dan één uur te gaan duren en 
daarom moet Albeda zijn eigen boekjes er nog 
maar eens op na lezen. Zo schrijft hij ook dat 
een regering die een loonbeleid wil voeren voor 
grote problemen staat. Een loonbeleid zal 
aangevuld moeten worden met een inl^unens- 
beleid, omdat de vakverenigingen en werknemers 
anders de konklusie trekken dat zij de ‘enige 
groep zijn die niet vrij is in zijn inkomens
vorming.’.Een beleid ten aanzien van de ‘overige 
inkomens’ is vooral prijsbeleid’. Over prijzen 
spreekt het kabinet echter niet. Wel de cijfers, 
die aantonen dat de prijzen hard stijgen. De 
FNV is begonnen met een eigen onderzoek naar 
die prijsstijgingen onder de titel ‘De Prijzen- 
pikker’. Daarmee zal weer eens worden aan
getoond dat het kabinet lak heeft aan de zwak- 
sten in de samenleving.

AKTIE

Nu het kabinetsbeleid steeds meer door leegte 
wordt gekenmerkt en de VVD haar kónserva- 
tieve aanhang steeds meer moet teleurstellen, 
omdat al de rechtse dreigementen nog niet eens 
kunnen worden uitgevoerd door vertwijfelde 
CDA’ers en anderzijds de ‘progressieven’ ziet 
wegvloeien naar D’66, probeert de vakbeweging 
toe te slaan. De estafettestaking in de Rijn
mond waar iedere dag een aantal bedrijven voor
24 uur platgaan is het begin. In de week van
25 februari tot 1 maart worden dertig demon
stratieve bondsvergaderingen belegd: voor vak- 
bondsvrijheid; tegen aantasting van de prijs
kompensatie.
In Leiden is een steunkomitee georganiseerd, be 
staande uit vakbondsafdelingen en linkse partij
en. Dit steunkomitee zal proberen de steun 
onder de bevolking voor de vakbondsakties te 
vergroten. Ook in andere steden kunnnen der
gelijke steunkomitees de strijd van vakbonden 
tegen ondernemers en kabinet ondersteunen. 
‘Het is voor ons erop of eronder’, zo stelt de 
FNV. Dat betekent dat links Nederland klaar 
moet staan om de scherven van het ingeklapte 
kabinet bijeen te vegen. Ondersteun de akties, 
want Okto, Philips en al die andere reorganisatie 
gedijen te goed in het klimaat van van Agt.

KEES VAN LAREN
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Reorganisatie bij Philips 
slechts topje Nan de ijsberg
Reeds in 1973 konstateerde het Amerikaanse zakenblad Businessweek 
dat 'Philips in enkele jaren een model is geworden van een onderneming die 
toont hoe multinationalisering tot maximalisatie van de winst kan leiden\ 
Anno 1980 geldt dat in nog sterkere mate. Wat dat voor de werkgelegenheid 
in Nederland betekent werd op 17 januari j.1. weer eens pijnlijk duidelijk: 
de Philipsleiding kondigde aan dat de komende 3 tot 4 jaar 1500 arbeids
plaatsen zullen verdwijnen. Gedwongen ontslag is ‘niet u i tg e s lo te n De 
afgelopen 10 jaar heeft Philips in Nederland ruim 25.000 arbeidsplaatsen 
laten verdwijnen door ‘natuurlijke afvloeiing’ (mensen die vertrekken niet 
vervangen). Dit middel blijkt voor de Philips-top niet meer voldoende te 
zijn om de werkgelegenheid ondergeschikt te maken aan de ‘maximalisatie 
van de winst’.
Het is opvallend dat de aangekondigde reorga
nisatie door velen slechts als een topje van de 
ijsberg wordt beschouwd, volgens het Finan
cieel Dagblad van 21 januari lijkt Philips de 
reorganisatie aan te grijpen als waarschuwing 
voor toekomstige ontw ikkelingenEn inder
daad, als we kijken naar de huidige verschui
vingen binnen het Philips-concern is in de 
toekomst een drastisch verlies aan arbeids
plaatsen te verwachten bij Philips-Nederland.
Het is naief om te denken dat Philips in de 
komende 4 jaar 'slechts1 1500 arbeidsplaatsen 
zal afstoten. Want de aangekondigde reorga
nisatie heeft alleen betrekking op de hoofd- 
industriegroepen (divisies) Glas en Elcoma 
(elektronische komponenten en materialen).
In alle divisies - op twee na - is in de periode 
1970-1977 de werkgelegenheid gedaald. In 
de toekomst zal dat niet veel anders zijn. Inte
gendeel. Zelfs bij de divisie Medical Systems, 
de snelste Werkgelegenheidsgroeier (37 pet.) 
in de laatste jaren, zullen in de komende tijd 
in ieder geval enige tientallen en waarschijnlijk 
een paar honderd mensen moeten afvloeien. 
De enige divisie waar de werkgelegenheid (nog 
steeds) toeneemt is de dochteronderneming 
Hollandse Signaalapparaten B.V. Dit bedrijf 
is voornamelijk van defensie-opdrachten af
hankelijk!

Dat de aangekondigde reorganisatie niet op zich 
staat werd al spoedig duidelijk. In diverse 
krantenberichten van de afgelopen tijd is mel
ding gemaakt van moeilijkheden bij de divisies 
Audio, Video, Licht (met name in Terneuzen) 
en bij de in 1970 overgenomen Nederlandse 
Kabel Fabrieken (hier zullen in de komende 
jaren zo’n 700 mensen moeten verdwijnen).
In het eerste gesprek tussen de Philips-top 
en de vakbonden over het reorganisatieplan liet 
Philipsdirekteur van den Brand weten dat in 
1980 door ‘natuurljk verloop’ nog eens 2500 
arbeidsplaatsen zullen verdwijnen. Ook werd 
gesproken over een eventuele reorganisatie 
binnen de concernstaf van Philips. Het ‘natuur
lijk verloop’ heeft niet zo’n natuurlijk karakter 
als wordt gesuggereerd. Aangezien door de nood
zakelijk geachte inkrimping van het personeels
bestand ae laatste jaren nauwelijks nieuwe 
mensen zijn aangenomen, is het personeelsbe

stand bij Philips danig vergrijsd. Er is in de 
meeste Philips-bedrijven een groeiende kern 
van oude getrouwen ontstaan die voor Philips 
‘moeilijk plaatsbaar’ zijn. En door de grote 
werkloosheid komt men ook elders moeilijk 
aan de slag. Het verloop bij Philips is de laatste 
jaren dan ook voortdurend afgenomen, van 10 
naar 6 procent per jaar. Dit ondanks het feit 
dat Philips steeds meer druk uitoefent op 
vooral de oudere werknemers. Niet alleen gaat 
zij van harte akkoord met de vakbondseis van 
vervroegde uittreding (die grotendeels wordt 
betaald door de werknemers zelf), ook wordt 
de deur naar de WAO uitnodigend openge
houden. Sommige Philips-arbeiders krijgen zelfs 
een brief waar doodleuk in staat dat het beter 
is om uit te kijken naar een andere betrekking; 
de mogelijkheid van ontslag wordt daarbij als 
drukmiddel gebruikt.

Om inzicht te krijgen in de geografische ver
schuivingen die binnen het Philips-concern 
doorgevoerd (zullen) worden is het wellicht 
handig om het produktiepakket van Philips in 
vier groepen in te delen. De eerste groep wordt 
gevormd door de eenvoudige produktiepro- 
cessen. Hieronder valt het grootste deel van de 
divisies Glas, Elcoma, Licht, Audio (geluids
apparatuur) en kleine huishoudelijke apparaten. 
Bij deze groep is vooral de hoogte van de loon
kosten van invloed op de beslissing waar het 
spul gemaakt gaat worden. Vandaar dat deze 
produktie in toenemende mate naar de lage
lonenlanden wordt overgeheveld, In 1976 
viel nog 44 procent van de Philips-aktiviteiten 
in Nederland in deze groep. In de toekomst 
zal dit percentage drastisch verminderen.Dit 
heeft vooral gevolgen voor het noorden en Lim
burg. Na de oorlog - voordat’Philips in je jaren 
60 zich in de lage lonen landen ging nestelen - 
zijn deze arbeidsintensieve aktiviteiten vooral in 
die regio’s opgezet waar jonge, laaggeschoolde 
arbeidskrachten goedkoop aanwezig waren. Wat 
binnen deze groep nu nog in Nederland wordt 
geproduceerd zijn hoofdzakelijk produkten die 
tegen het eind van hun levenscyclus zitten 
(d.w.z. er is niet langer sprake van een groei 
van de afzet, eerder van een daling). Ook de 
produktie die Winschoten en Heerlen krijgen 
‘aangeboden’ als pleister op de wonde zal

steeds minder afzet vinden en dus - in nog 
sterkere mate - steeds minder werkgelegenheid 
verschaffen.
De tweede groep bestaat uit de luxe konsu- 
mentengoederen, zoals video en grote huis
houdelijke apparaten. Deze groep levert de 
grootste bijdrage aan de concernwinst van de 
laatste jaren. Zij is in Nederland nogal onder
vertegenwoordigd: terwijl 15 procent van het 
totale aantal Philipsvestigingen onder deze 
groep valt, worden in Nederlands slechts door 
10 procent van de vestigingen luxe goederen 
geproduceerd. Ook bij deze groep is een daling 
van de werkgelegenheid in Nederland te ver
wachten. De basisresearch en het innovatie
proces voor de twee meestbelovende produkten 
uit deze groep, de video-cassetterecorder en de 
video-langspeelplaat, hebben in Nederland plaats 
gevonden. De volgende fase, het rijp maken van 
het produkt voor massa-fabrikage, zal evenwel in 
Wenen, respektievelijk in de V.S. geschieden.

Een steeds groter aandeel in de totale concern- 
omzet krijgt de derde groep, de geavanceerde 
systemen. We moeten hierbij denken aan weten
schappelijke, industriële en medische appara
tuur, telekommunikatie en defensiesystemen en 
datasystemen. De aanwezigheid van en de 
toegang tot een liefst omvanrijke staatsmarkt 
is voor deze groep van essentieel belang. Dit 
is een van de redenen dat Philips haar aktivi
teiten in de V.S. enorm heeft uitgebreid. Ook 
als we de overname van enkele Amerikaanse 
bedrijven buiten beschouwing laten. Het feit 
dat Philips als enige niet-Amerikaanse onder
neming defensie-opdrachten van het Pentagon 
uitvoert speelt hierbij een grote rol. Vooral nu 
de ijzige wind van de Koude Oorlog weer is 
opgestoken. Daarnaast heeft Philips een belang
rijke positie verworven op de staatsmarkten 
van de grote west- en noordeuropese landen. 
Deze groep is ook oververtegenwoordigd in 
Zuid Afrika, Rhodesië en Australië, landen met 
een grote politieke stabilteit en afhankelijkheid 
van het westen. Juist door het in gevaar komen 
van die stabiliteit in Zuid Afrika en Rhodesië is 
men in toenemende mate uitgeweken naar 
landen als Brazilië, Argentinië en India. De 
Nederlandse staatsmarkt is voor Philips eigenlijk 
te klein, ondanks de voorkeursbehandeling die 
zij geniet. De belofte van de Philipsleiding dat de 
geavanceerde sektor in Nederland gekoncen- 
treerd zal blijven wordt al jaren niet nagekomen. 
De vierde groep is de centrumgebonden pro
duktie. Hieronder vallen de diensten en staf
afdelingen die voornamelijk in Eindhoven zijn 
gevestigd, en nog een aantal ondersteunende ak
tiviteiten. Zoals reeds is aangegeven zal ook hier 
de werkgelegenheid teruglopen. Bij de vak
bonden bestaat de indruk dat naast de ver
plaatsing van produktiewerkzaamheden ook op 
het terrein van research en produktontwikkeling 
(vanouds hoofdzakelijk in Eindhoven uitge
voerd) verschuivingen plaatsvinden. Gewezen 
wordt op de groeiende research-aktiviteiten van 
Philips in New York, Wenen (video) en de



Hel w/erken in de ondernemingsraad
In het aktieprogramma 1977 - 1981 van de PSP wordt een duidelijke keus 
gemaakt voor het zelfbeheer van de bedrijven door alle betrokken werkers. 
Dat streven is niet alleen gebaseerd op het afwijzen van het bestaande sys
teem. Het is tevens een voorwaarde voor een werkelijk socialistische maat
schappij. Daarmee wordt gelijk gekonstateerd dat arbeiderszëlfbeheer bin
nen het kapitalisme niet haalbaar is. Maar hoe kijk je als socialisten dan aan 
tegen de ondernemingsraad. Kan de OR een funktie vervullen in de strijd 
voor datgene wat verder ligt? Het antwoord daarop en de mogelijkheden 
die er zijn voor een ondernemingsraad zijn de centrale punten die naar voren 
komen in een zojuist verschenen brochure. De brochure is gemaakt vanuit 
de SEK en is uitgegeven door de Stichting Vorming en Scholing van de PSP.
De brochure is bedoeld als werkbrochure; 
het is dus een eerste aanzet. Maar wel een aanzet 
die aangeeft dat de OR een gegeven is waar je - 
ook als socialist - niet meer omheen kunt. 
Zo’n 50.000 vrouwen en mannen zijn gekozen

research is van grote invloed dat de ontwikkeling 
hoofdzakelijk in de richting van de digitale 
schakeling gaat. De research op dit gebied 
vindt vooral in de Silicon Valley plaats, o.a. 
door het overgenomen bedrijf Signetics. In 
het verleden heeft Philips zich vooral gekon- 
centreerd op de geintegreerde schakelingen. 
Op deze manier zal ook bij het Natuurkundig 
Laboratorium in Waalre de werkgelegenheid 
ernstig in gevaar kunnen komen.

De moraal van dit verhaal moge duidelijk zijn: 
als Philips ongehinderd haar gang kan gaan zal 
in de nabije toekomst een aanzienlijk aantal 
arbeidsplaatsen vernietigd worden in Neder
land. Hoewel het in mei 1978 uitgelekte Philips- 
rapport Social Forecast uitdrukkelijk als een 
diskussiestuk en niet als een beleidsstuk werd 
bestempeld blijkt men met de uitvoering ervan 
reeds begonnen te zijn. In dit rapport werd 
gesproken van een vermindering van het aantal 
arbeidsplaatsen van 84.000 in 1979 naar 65.000 
in 1990.

Het ziet er ook naar uit dat Philips zich keihard 
zal opstellen. Hoewel vorig jaar de reorganisa
tieplannen al gereed waren heeft men bewust 
gewacht met de publiciteit. Blijkbaar moeten de 
jaren 80 de geschiedenis ingaan als het decen
nium waarin het winstgevend bedrijfsleven weer 
centraal staat. De keiharde opstelling van de 
Shell-direktie bij de staking in september j.1. 
en recente geluiden van VNO-heren wijzen even
eens in die richting. Vorig jaar nog beriep 
Kuilman van de Raad van Bestuur van Philips 
zich op de statutair vastgelefde verantwoor
delijkheid voor ‘een maximaal nuttige werk
gelegenheid' (art. 2): ‘Ik zeg u, als wij niet zo 
zwaar tillen aan onze verantwoordelijkheid, 
deden we morgen dertig bedrijven dicht in 
Europa’. Ook door de vestigingen in Winschoten 
Heerlen, en Stadskanaal niet onmiddelijk de 
nek om te draaien (doch een langzame dood 
te laten sterven) probeert Philips nog steeds 
de sociale ondernemer uit te hangen. Maar zodra 
de Philips-werknemers zich zullen verzetten 
tegen de afbraakplannen van hun baas, zal 
blijken dat de ‘sociale multinational' Philips

lid van een ondernemingsraad. Sinds de laatste 
wijziging van de Wet op de Ondernemings
raden hebben deze leden meer bevoegdheden 
gekregen en ook meer faciliteiten. Ook moeten 
als gevolg van de wetswijzigingen de reglementen

net zo kapitalistisch opereert als ieder ander 
bedrijf.
Ongetwijfeld zal Philips proberen om haar so
ciale gezicht te behouden door het aantal ge
dwongen ontslagen zo klein mogelijk te houden. 
Daarbij zal natuurlijk een beroep gedaan warden 
op Vadertje Staat, of te wel op onze belas
tingcenten, Direkteur Smit van het Holec-con- 
cern verklaarde enige weken geleden al dat de 
afbouw van de niet meer rendabele bedrijfs
onderdelen door de staat betaald zou moeten 
worden. Om op die manier te vermijden dat 
geldmiddelen aan ondernemingen worden ont
trokken ‘die ze dan niet langer aan positieve 
en kreatieve aktiviteiten kunnen besteden’. 
Van Aardenne heeft het parlement beloofd dat 
uitgezocht zal worden hoeveel steun Philips in 
de afgelopen 10 jaar heeft gekregen. Volgens 
Ter Welle van de Federatie van Hoger Philips 
Personeel heeft Philips de laatste jaren geen of 
nauwelijks vennootschapsbelasting betaald, van
wege het grote aantal aftrekposten.

Het is dus zaak, niet alleen om Philips te dwing- 
gen om de werkgelegenheid in Nederland op zijn 
minst op peil te houden, maar ook om te verhin
deren dat dit (of een zachte sanering) groten
deels betaald wordt uit gemeenschapsgelden. 
Van de regering van Agt hoeven we op dit punt 
niets te verwachten. Alleen door massale akties 
valt er iets te bereiken. Niet alleen van de werk
nemers in de Philips-vestigingen die in het 
reorganisatieplan genoemd worden maar van 
alle Philips-werknemers. Want overal zullen 
klappen vallen, of het nu gedwongen ontslag, 
overplaatsing of ‘natuurljke afvloeiing’ heet.

HEIN VROLIJK

Aan alle PSP-afdelingen is onlangs toegestuurd: 
een overzicht van de werkgelegenheidsontwikke
ling in de diverse Philips-vestigingen, alsmede 
een concept lijst van vragen welke aan het ge
meentebestuur gesteld kunnen worden. Iedereen 
die informatie wil hebben over de Philipsvesti- 
ging in zijn of haar woonplaats kan hiervoor 
(liefst schriftelijk) terecht bij het Wetenschap
pelijk Bureau, postbus 700, Amsterdam.

van OR’en worden aangepast voor 1 september 
1980. Dat is op zich al een reden om stil te 
staan bij de manier waarop de bevoegdheden 
kunnen worden benut op een zodanige wijze dat 
de aktiviteiten in de OR een perspektief krij
gen dat verder reikt dan het hier en nu. In het 
inleidende gedeelte van de brochure wordt 
ingegaan op de geschiedenis van de OR. Daarbij 
wordt ook de verhouding van het vakbonds
werk binnen de bedrijven tegenvoer het OR- 
werk besproken. Moet de OR in de plaats van 
de bedrijfsledengroep komen? Of vormen beide 
een goede aanvulling op elkaar? Ook de visie 
van de FNV op de OR in het perspektief van 
bedrijfsdemokratisering komt aan de orde en 
de problemen waarmee een OR-lid in de prak
tijk te maken kan krijgen.

PRAKTIJK

Het belangrijkste gedeelte van de brochure 
gaat over praktische dingen. De artikelen van de 
Wet op de Ondernemingsraden zijn door Luc 
Donk gerubriceerd binnen verschillende thema’s. 
Zo komen onder andere aan de orde de op
richting van een OR, de kandidaatstelling, de 
verkiezingen en natuurlijk uitgebreid de be
voegdheden en het funktioneren van de OR.

Met behulp van voorbeelden worden de arti
kelen verduidelijkt. Een belangrijk element bij 
de verkiezingsprocedure is het afwijzen van het 
distriktenstelsel binnen de bedrijven. Het ge
beurt namelijk nog al eens dat binnen een be
drijf de diverse sektoren (produktie, adminis
tratie, research etc.) hun eigen afvaardiging mo
gen kiezen. Dat leidt veelal tot een oververtegen
woordiging van het hogere personeel. Daarom 
wordt in de PSP brochure gekozen voor ‘een 
evenredige vertegenwoordiging, maar dan wel 
met spreiding van kandidaten over het bedrijf. 
Tot slot zijn in de brochure opgenomen de 
standpunten van de PSP zoals die zijn inge
nomen in de Tweede Kamer tijdens de be
handeling van de wetswiizingingen met betrek 
king tot de OR.

WERKEN

Zoals gezegd is het de bedoeling dat er met de 
brochure wordt gewerkt en dat vandaar uit ver
dere ideëen worden aangedragen voor het ge
bruik van de OR in het kader van de strategie 
voor arbeiderszelfbeheer. Binnen die diskussies 
zal dan ook mer aandacht moeten worden be
steed aan de organisatie van werkers binnen 
overheidsinstellingen, de zogenaamde diensten
kommissies. Als start van de verdere diskus
sies wordt zoals hiernaast vermeld een diskus- 
siedag georganiseerd in Den Bosch op 15 maart 
a.s. De brochure inklusief voorbeeld reglement 
en wetstekst van de SER, kan besteld worden 
bij de SVS in Amsterdam door overmaking van 
f 7,00 op giro 3481995.

KEES VAN LAREN
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,Silicon Valley’ in de V.S. (chips). Bij de chips-



Ofschoon binnen de PSP-Vrouwen de diskussie over seksueel geweld nog 
w ordt gevoerd, vond de redaktie toch dat het onderwerp porno op dit m o
m ent zo aktueel is dat ook in Bevrijding een begin m oet worden gemaakt 
m et de diskussie. Met andere w oorden, onderstaand artikel is niet geschreven 
namens de PSP-Vrouwen. De rubriek O pw indend staat open voor reakties.

WAT IS PORNO?

Van Dale omschrijft pornografie in abstrakte 
betekenis als het schrijven van ontuchtige lite
ratuur, en konkreet als literatuur die opzettelijk 
hel erotiese inzake seksuele handelingen be
schrijft om de seksualiteit van de lezer te prikke
len. Koenen is er nog korter over en noemt 
pornografie vuilschrijverij.
In ‘Eros-waan der zinnen’ geeft Anton Con- 
standse wat meer aangrijpingspunten: T o m o 
grafie is de beschrijving of afbeelding van seksu
ele handelingen die lezers of kijkers kwetsen.(...) 
Er zijn geen maatstaven voor gekwetstheid en 
evenmin voor goede zeden. Er bestaan dus geen 
normen voor pornografie. De benaming is vol
komen willekeurig, tijdelijk, veranderlijk, en 
autoritair.(...) lie t hele begrip pornografie ge
tuigt van anti-demokratiese aanmatiging.’

WAT IS ER TEGEN PORNO?

Porno is momenteel het gesprek van de dag. 
Ingezonden brieven in kranten, radio-uitzen- 
dingen, gesprekken op het werk, in de kroeg en 
wellicht in de huiskamer; het is dan ook een 
onderwerp waar iedereen wel wat over te zeggen 
heeft.
Waarom zijn vrouwen zo kwaad over porno en 
waarom zeggen andere vrouwen dat ze zich er 
niet druk over kunnen maken?
Wc leven in een samenleving, een m aatschappe
lijke struktuur die een bepaald rolpatroon voor 
vrouwen en mannen in zich draagt. Porno kan 
gezien worden als een symptoom hiervan, 
scherper en duidelijker dan andere symptomen, 
zoals die b.v. in STER reklames tot uiting ko
men. Op dezelide manier als in pornofilms 
wordt hierin de rol van de vrouw bevestigd; 
mooi, bekoorlijk, volgzaam, dom, onderdanig, 
verzorgend etc. Toch worden vrouwen blijk
baar door de vrouwenrol in porno emotioneel 
meer geraakt. Op één of andere manier is die 
onderdrukking direkter, het gaat om je eigen 
lijf. Ju ist op seksueel gebied knappen veel vrou
wen af als het mannen alleen gaat om het neu- 
ken, hun eigen bevrediging en niet om verdere 
gevoelens. Ekonomicse posities worden meer 
rationeel beleefd dan sociale, dan lichamelijke. 
Bovendien is de vrouw in porno een gebruiks
voorwerp in de meest letterlijke zin des woords,
‘een lijf dat je kan pakken’. Èn dat maakt vrou
wen kwaad.
Enerzijds zien sommigen er alleen nog maar een 
uiting van intense vrouwenhaat in en/of een be
vestiging dat vrouwen voor mannen alleen een 
lustobjekt zijn. Anderzijds zijn er vrouwen 
die er hun brood mee verdienen. Ertussen zit 
een hele brede groep vrouwen die porno verwer
pen ‘omdat god het naaktlopen verbood’ to t 
vrouwen die er zich echt niet druk om kunnen 
maken.
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sticker van de versch n k k d i j k e  snecu zvi<rouw

AKTIES TEGEN PORNO

De sterke afkeer van porno uit zich de laatste 
tijd in het stenen gooien door ruiten van porno- 
winkels zoals pater Krekelenberg dat een aantal 
jaren terug met andere argumenten dat ook 
deed. Het is inderdaad een prettig iets voor de 
gooi ster zelf, het lucht op. Maar je bewerkt er 
een kontra-reaktie mee die feller wordt naarmate 
jezelf feller bent. Een andere uiting was de de
m onstratie in U trecht van 26 januari j.I. Vrou
wen demonstreerden naar aanleiding van het 
publiceren van adressen van ‘Blijf van mijn 
Lijf’-huizen in het pornoblad Chick. Het is 
logies en meer dan terecht, dat vrouwen in hun 
woede hierover de straat opgaan. Je  bereikt er
mee dat de tongen los worden gemaakt, dat er 
meer over porno wordt gepraat dan voorheen.

Maar tegelijkertijd werd de uit persoonlijke 
frustraties geleverde daad van Chick Wilhelmus 
verward met het pornowezen op zich. Ook 
waren sommige vrouwen zo kwaad dat ze alle 
mannen om hun heen als ‘Wilhelmussen’ zagen 
en dus niet met hen wilden praten om het 
waarom van de demonstratie duidelijk te maken. 
Deze demonstrantes streven daarmee een groot 
deel van hun doel voorbij. Het werd het publiek 
en de pers wel erg gemakkelijk gemaakt. Men 
hoefde niet te denken, men hoefde zich alleen 
maar af te zetten tegen die ‘tru tten  die zelf 
niet aan de man kunnen kom en’ en die ‘lesbiese 
ro ttro ep ’. Een demonstratie hou je ook om 
de buitenwereld - althans te pogen - te overtui
gen van iets waar je voor staat. Wat dat dan is 
zal je ook duidelijk moeten maken.

PORNO IS THEORIE, 
VERKRACHTING DE PRAKTIJK

Een achtergrond van de akties tegen porno 
vormt de direkte lijn die de betreffende vrouwen 
zien tussen porno en seksueel geweld, c.q. ver
krachting. ‘Porno is theorie en verkrachting de 
prak tijk ’ is een onbewezen en waarschijnlijk 
ook niet te bewijzen stelling. Net zomin als 
het tegendeel te bewijzen is.

In Denemarken wordt gekonstateerd dat na een 
liberalisering van pornografie het geweld tegen
over vrouwen afnam. Pornografie zou als een 
soort uitlaatklep voor mannen funktioneren. 
Daartegenover staan de beweringen dat porno 
stimulerend werkt op mannen om zich ook 
zoals in de film of volgens de plaatjes te gedra
gen. Je  kunt je inderdaad afvragen hoe een man 
die in een film het verkrachten van meeliftende 
meisjes als een gebruikelijke zaak gepresenteerd 
krijgt, reageert als hij zelf in de auto zit en 
liftsters meeneemt. Je  kunt je dan voorstellen 
dat hij dan niet begrijpt of aksepteert dat die 
tru tten  echt niet willen.

VERBOD OF GEEN VERBOD

Voor sommige vrouwen is de hierboven genoem
de ‘voorbeeldwerking’ van pornografie een 
reden het te verbieden. Vrouwen hebben gelijk 
als ze porno wallen bestrijden; het is beter je 
tegen porno te verzetten dan te doen alsof het 
niet bestaat. Maar hoe richt je dat verzet? 
Wij zijn het oneens met de dem onstrerende vrou
wen die een verbod eisen op peepshows, porno
films en -blaadjes. Door porno te verbieden 
bestrijd je niet de denkwijze die achter de 
porno-industrie zit. Porno wendt dan alleen 
nog verder in de taboesfeer gedrukt. liet zal 
zich dan uitbreiden op de zwarte markt en in 
de achleraf-huiskamertjcs gedraaid worden. Een
zelfde effekt als met het pornowetje van 
Van Agt, door ’seks is vies’ is porno taboe. 
Om porno te bestrijden zal het juist uit die 
taboesfeer moeten komen, in de maatschappij 
geplaatst moeten worden.
Vrouwen tegen porno kan een goede aktie zijn 
als het gericht is op porno als een ekstreme 
uiting van de in de maatschappij ingebakken 
man-vrouw verhouding en zich dus bezig houdt 
met juist die achterliggende oorzaken.

TITIA VAN REEUWEN 
CORA MULDER
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N ro u w e n strijd
In deze katern gaan we in op een aantal terreinen die aktueel zijn in onze strijd voor opheffing

van vrouwenonderdrukking
Alle artikelen zijn de neerslag van diskussies en aktiviteiten waar PSP-vrouwen mee bezig zijn.

Het thema ‘Recht op arbeid voor vrouwen’ is al vanaf 1977 een prioriteit in
de PSP-vrouwengroepen

Dit is terug te vinden in het merendeel van de artikelen.
In onze praktijk zijn we ook andere zaken,

zoals de strijd tegen porno en tegen het seksisme in alle aspekten van de maatschappij,
steeds belangrijker gaan vinden.

We vinden het wel een gemis dat dit nog niet zo blijkt uit deze katern.
Wat betreft het ‘Recht op arbeid voor vrouwen’ is in de artikelen te lezen dat arbeidsö?«^verkorting

als de beste voorwaarde om tot herverdeling van alle arbeid te komen wordt gezien.
Op korte termijn echter hebben veel vrouwen de wens om in deeltijd te werken.

Hier weet de huidige regering,
die deeltijdarbeid als een goedkope manier ziet om - in beperkte mate - arbeid te herverdelen, aardig op in te spelen.

Goedkoop, omdat het een vorm van arbeidsverkorting op kosten van de werkende mensen zélf is.
Het is wel vreemd dat dezelfde regering ook komt met voorstellen die 

de arbeidsomstandigheden van deeltijdwerkers verslechteren.

PSP-VROUWEN

Als je de zaterdagkranten openslaat bij de personeelsadvertenties, dan 
wem elt het van de vakatures voor em ancipatiew erksters. Als je alle gemeente- 
program m a’s er op na gaat kijken, dan zijn er al veel gemeentes die een eman- 
cipatie-nota hebben uitgebracht. Evenzeer geldt dit voor provinciebesturen. 
Het aantal ‘vrouw enbanen’ bij de overheid is talrijk: am btenaressen voor 
vrouw enzaken, een staatssekretaris, em ancipatiew erksters bij de provincie. 
Op landelijk nivo is deze ontw ikkeling gestim uleerd en begeleid door de 
Emancipatie-Kom m issie (EK), een adviesraad voor de regering. Op zichzelf 
is deze EK natuurlijk  ook een voortvloeisel van een grotere ‘vrouwgevoelig- 
h e id ’ bij de overheid. Of m oeten we zeggen een grotere bemoeienis m et de 
vrouwenbeweging van de kant van de overheid?

Sinds jaar en dag is duidelijk dat de overheid 
nooit een voortrekkersrol speelt in processen 
van maatschappijverandering in progressieve zin. 
Wanneer er echter zaken veranderen in de maat-, 
schappij, zal een en ander gaan doorklinken 
in het beleid en de samenstelling van verschillen
de overheden. Zeer zeker is dit het geval wan
neer er grote groepen mensen bij betrokken zijn, 
die ook in staat zijn onvrede en ideeen om te 
zetten in een druk op de bestaande orde.
Zo is er veel veranderd in het dagelijks bestaan 
van vrouwen: de tijd en energie die huismoeders 
m oeten stoppen in het verzorgen van man en 
kinderen neem t af, er komen meer vrouwen met 
een relatief hogere opleiding, de gezinnen 
komen geïsoleerd ten opzichte van elkaar te 
staan. Dit zijn gronden waardoor het enigszins 
begrijpelijk is dat de ideologie van ‘het ideaal 
van elke vrouw is goede huisvrouw en moeder 
zijn’ door steeds meer vrouwen doorgeprikt

w ordt, dat vrouwen beginnen hun eigen alter
natieven te ontwikkelen en dat ook een wetge
ving die gebaseerd is op het vrouw-als-huisvrouw- 
idee aangekaart gaat worden.

Z o’n beweging start van onderaf. Op een gegeven 
ogenblik wordt het een en ander opgepikt 
door diverse politieke lichamen en overheids
instanties. In Nederland resulteerde dat in een 
meedoen aan het jaar van de vrouw en het 
installeren van de emancipatiekommissie. Als 
we dan kijken naar wat bijvoorbeeld de EK 
heeft opgepikt van de vrouwenbeweging dan 
is het ’t gemakkelijkst de doelstellingen die ze 
zelf noem t in haar n o ta ’s te bekijken. (Deze 
doelstellingen van emancipatiebeleid worden 
ook door de huidige regering onderschreven) 
Dit zijn: 1. het doorbreken van rolbeperkingen 
voor vrouwen en mannen, 2. het inhalen van 
achterstanden: voor wat vrouwen, betreft in

rechten, onderwijsnivo en maatschappelijke 
participatie; en voor wat mannen betreft in 
participatie in de persoonlijke levenssfeer,
3. het bevorderen van waardering bij vrouwen en 
mannen van eigenschappen en aktiviteiten 
die traditioneel aan vrouwen gekoppeld zijn. 
Je  kan zeggen dat de EK een visie op de m aat
schappij heeft die inhoudt dat er een hoeveel
heid rollen, ontwikkelingsmogelijkheden voor 
individuen, en macht is, die op dit mom ent 
ongelijk verdeeld zijn over mannen en vrouwen. 
Als je de diverse n o ta ’s van de EK leest, dan zie 
je dat volgens hen de weg om een herverdeling 
te bereiken is: een grotere deelname van vrou
wen aan het maatschappelijk leven. Dit kan be
reikt worden wanneer individuele bew ust
wordingsprocessen een kans krijgen. Om dit te 
begeleiden en te stimuleren moeten vrouwen 
beleid gaan beïnvloeden, moeten bepaalde ter
reinen in de maatschappij meer vrouwgevoelig 
worden en m oeten er deskundigen aangesteld 
worden om de ervaring, kennis en vaardigheden 
over te dragen. Deze deskundigen worden door 
de EK ‘steunpunten’ genoemd.
Met deze opsomming wordt tevens aangegeven 
wat de EK zelf ziet als haar werkterrein.

HOE DE EK TE BEOORDELEN

Moeten we zo’n EK alleen maar als negatief 
zien, bijvoorbeeld omdat wij vinden dat zij 
de maatschappelijke positie van vrouwen niet 
juist of niet volledig geanalyseerd heeft; omdat 
ze het belang van een kollektieve verwerking 
van ervaringen in de vrouwenbeweging niet
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onderkennen, om dat ze de gezinsstruktuur van 
de maatschappij buiten schot laat?

Op zich is een adviesraad aan de regering inzake 
emancipatiezaken niet zo gek. Zeker niet wan
neer zo’n raad steunt op aktieve delen uit de 
vrouwenbeweging (dus een achterban heeft), 
wanneer ze linkser is dan de regering zelf en 
wanneer ze bovendien onafhankelijk van die 
regering kan opereren. De taakomschrijving 
zou heel eenduidig moeten zijn: adviseren
aan de regering maar als doorgeefluik: de analyse 
èn de ideeën over de gewenste veranderingen 
worden in de vrouwenbeweging zelf ontwikkeld. 
Ju ist op dit laatste punt is de EK de mist inge
gaan en dit is de reden waarom ze zoveel agres
sie te verstouwen krijgt: vrouwen zijn niet 
boos omdat de EK een prima nota heeft ge
schreven over het wanbeleid Bestek ’81 of 
om dat ze pleit voor een aparte volksverzeke
ring (buiten de Ziektewet) waarin bevallingen, 
ouderschapsverlof geregeld m oeten worden 
en meer van dergclijke adviezen op het gebied 
van sociale wetgeving en arbeidsproblcmatiek. 
Vrouwen zijn wèl boos omdat ook de EK 
vindt dat onze bewustwordingsprocessen aan de 
leiband van een emancipatienetwerk m oeten 
plaatsvinden.
Nu laat het advies van de EK wel wat meer 
ruim te voor eigen behoeftes en wensen van vrou
wen (groeperingen) dan het plan van de staats- 
sekretaris, maar het is net zozeer van bovenaf. 
Hiernaast is er nog iets aan de hand: stel dat 
een EK, en daarbuiten een handvol vrouwen, 
zo ’n emancipatienetwerk echt een ondersteuning 
voor de vrouwenbeweging vinden. Dan nog 
blijven ze hun kop in het zand steken. Want 
beleid maken is in de eerste plaats een kwestie 
van prioriteiten stellen. Het geld dat naar de 
vrouwenemancipatieburoos gaat, kan niet meer 
gestoken worden in aktiviteiten en voorzie
ningen aan de basis.
Het is duidelijk: we mogen niet zelf uitmaken 
hoe we onze kollektieve bewustwording bevor
deren. Er komen deskundigen die onze persoon
lijke bewustwording begeleiden en vervolgens 
m oeten we in ons huisje blijven zitten want 
er is nog niets gedaan aan zaken als kinderop
vang, uitbreiding van werkgelegenheid. Terwijl 
het tweede kans onderwijs behoorlijk is afgebro
ken.

‘EMANCIPATIE’ - BELEID?

Het is niet alleen een bepaalde vorm van deskun
digheidsbevordering die de regering stimuleert. 
Wanneer we het subsidiebeleid van CRM nader 
onder de loep nemen, wordt hun visie op 
emancipatie nog duidelijker.
De vrouwenbeweging heeft strijdvormen o n t
wikkeld waarin tegelijkertijd vernieuwing èn 
(het gevaar voor) aanpassing verenigd zijn. 
Zo zijn er zelfhulpgroepen (vrouwen bellen 
vrouwen, VIDO) waarin het op eigen kracht * 
werken en het leveren van kritiek op de tradi
tionele hulpverlening positieve verworvenheden 
zijn. Het gevaar blijft echter bestaan dat deze 
groepen onvrede kanaliseren net zoals dat in 
andere vormen van hulpverlening gebeurt.

Ook in bijvoorbeeld de VOS-kursussen zitten 
tegenstrijdigheden: positieve elementen zijn
vooral doelstellingen zoals mondigheid bevor
deren; en het gevaar van aanpassen aan de be
staande maatschappelijke orde zit hier in het feit

dat vrouwen leren hoe ze de spelregels van onze 
maatschappij m oeten hanteren.
Alle, hier genoemde, aktiviteiten die uit de 
vrouwenbeweging voortkom en, krijgen in rela
tief ruime mate subsidie. Hierbij tolereert 
CRM dat het werk op vrijwilligsters draait; ze 
moedigt het zelfs aan. Ze zal er zich echter geen 
buil aan vallen: want al die vrijwilligsters in 
de VOS en in de VIDO kunnen straks toch pri
ma begeleid worden door een team van 
profesi onals?
Zo worden meerdere vliegen in één klap ge
vangen: de vrouwenbeweging houdt het idee 
dat ook de zelf ontwikkelde deskundigheid 
gehonoreerd w ordt; tevens wordt ingespeeld 
op een behoefte aan profesionalisering van het 
vrouwenwerk die ook bestaat; tegelijkertijd 
wordt het algehele regeringsbeleid ondersteund: 
immers al die vrijwilligsters in de zelfhulp 
helpen de bezuinigingen in de kollektieve 
sektor opvangen. En een addertje onder het 
gras is dan nog dat via het netwerk van deskun
digen geprobeerd kan worden greep te krijgen 
op de inhoud van programma’s van bijvoorbeeld 
VOS-kursussen.

Want opvallend is dat andere aktiviteiten die ook 
uit de vrouwenbeweging voortkomen veel moei- 
lijker subsidie weten los te peuteren. Dit zijn 
bijvoorbeeld de vrouwenhuizen (hooguit één 
per provincie kom t in aanmerking en dan nog 
onder voorwaarden). Wij vermoeden dat dit is 
om dat wat er in een vrouwenhuis gebeurt, 
zich onttrek t aan het zicht van de overheid en 
daardoor al als bedreigend wordt ervaren. 
Ook Blijf van mijn Lijf moet moeizame onder- 
handelingen voeren. En ook hier kun je vermoe
den dat ze als bedreigend worden ervaren, 
want wanneer je ‘het gezin’ aan de orde stelt 
tast je nog steeds een zeer heilig huisje aan. 
In het kort durven wij wel te stellen dat de re
gering in haar subsidiebeleid steeds die zaken 
uit de vrouwenbeweging oppikt die passen in 
het heersende denkpatroon. Dit wordt verheven 
to t de ‘w are’ emancipatiegedachte en voor de 
andere groepen is het óf aanpassen óf afblazen.

INKAPSELING WEL DEGELIJK EEN 
GEVAAR

Hierboven hebben we al aangegeven dat het 
huidige emancipatiebeleid van de overheid 
niet zo emancipatiebevorderend is en dat ook 
de EK weinig soelaas biedt. Niet in de laatste 
plaats omdat deze in feite machteloos is.
De vraag is nu, heeft dit beleid een inkapselende 
funktie naar de vrouwenbeweging en zo ja, 
waarom? De vrouwenbeweging zou dit alles 
toch gewoon naast zich neer kunnen leggen en 
haar eigen strategie uitstippelen? Volgens ons 
is op z’n minst het gevaar voor inkapseling 
aanwezig: en dat zit in een aantal zaken:

In de eerste plaats is het natuurlijk zo dat we 
alle energie die we moeten stoppen in het rea
geren op slechte overheidsplannen ten koste 
gaat van andere dingen. Nu is het natuurlijk 
een onderdeel van de vrouwenstrijd om een 
vinger achter die overheid te krijgen. Maar 
wanneer de plannen zulke mooie namen krijgen 
en er veel geld mee gemoeid is m oeten we ook 
steeds vechten tegen het idee van ‘er gebeurt 
toch zoveel’. Om duidelijk te krijgen waar de 
plannen op neer komen kost vaak veel onenig
heid en diskussie.

Een tweede punt is hier nauw aan verwant: 
een bepaalde visie op emancipatie w ordt ver
sterkt, de visie namelijk dat emancipatie bete
kent dat vrouwen in grote getalen gaan deelne
men aan het maatschappelijke leven. De ‘graad 
van em ancipatie’ is dus af te lezen aan de hoe
veelheid funkties die door vrouwen worden 
bekleed. De systemen die de oorzaken zijn 
van vrouwenonderdrukking blijven buiten schot, 
zoals de gezinsstruktuur. Vrouwengroepen die 
hier juist mee bezig zijn worden naar de radikale 
vleugel van de vrouwenbeweging verwezen. Het 
resultaat is een verdeel en heers mechanisme, 
wat aardig lijkt te slagen.

Tenslotte willen we nog wijzen op vormen van 
arbeidsdeling die er best al waren in de vrouwen
beweging, maar die door dit overheidsbeleid 
extra bevestigd worden. We zitten zometeen 
met een kleine groep, goed opgeleide, deskun
digen die betaald worden en een hele grote 
groep niet-deskundigen. Ga d ’r maar aanstaan 
met het a(breken van het paternalisme.

WIJ LATEN ONS VERDELEN?

In hoeverre inkapseling mogelijk is heeft ook 
alles te maken met wat de vrouwenbeweging 
voorstelt. Ons antwoord is niet altijd even ade- 
kwaat.
Wij laten ons ook verdelen. Misschien heeft er 
in de vrouwenbeweging wel te lang de norm 
geheerst van:‘overal zijn vrouwen bezig, en op 
haar manier levert elke groep een bijdrage aan 
de totale strijd’.
Dit is een mooie gedachte, maar het is ook naiëf: 
We hebben al geschetst dat de overheid probeert 
greep te krijgen op de vrouwenbeweging. Ze 
doet dit middels het oppikken van een aantal 
ideeën uit de vrouwenbeweging; deze worden 
dan gestimuleerd als hun emancipatiegedachte. 
Uiteraard is er een gedeelte in de vrouwenbe
weging die deze ideeën als de hunne erkent. 
Impliciet krijgen zij zo het ‘e tike t’ dat zij goed 
emancipatories bezig zijn. De ruimte voor andere 
groepen om zich te ontwikkelen wor'dt minder 
en minder. Wanneer wij als vrouwenbeweging 
dit proces niet onderkennen worden we zonder 
meer tegen elkaar uitgespeeld. Want elkaar 
aksepteren en in eigen waarde laten, zoals nu 
vaak gebeurt, kan er toe leiden dat binnen de 
vrouwenbeweging veel groepen op de eigen ma
nier aan de gang zijn, maar ten opzichte van 
elkaar geisoleerd staan. Een konfrontatie tussen 
eikaars ideeën om trent strategie vindt niet 
plaats, terwijl er wel onderhuids politieke tegen
stellingen kunnen groeien. En dit terwijl een ge
zamenlijke strategie juist zo broodnodig is.
Wij denken dat konfrontaties wèl moeten plaats
vinden: een gezamelijk optreden kan alleen
wanneer verschillen in inzicht en ervaring 
onderkend worden en in het licht van het 
gezamelijk doel werkbaar gemaakt worden.
Op dit m om ent is diskussieren over strategie 
vaak moeilijk: in plaats van dat we inhoudelijk 
op de ontwikkelingen ingaan wordt er terug
gevallen op een normatieve opstelling: de één 
zegt ‘subsidie is vies, is inkapseling’ en de ander 
zegt: ‘we moeten blijven bestaan dus hebben we 
subsidie nodig’.
De diskussie over de inhoud  van de vrouwen
strijd moet weer op gang komen. Want wanneer 
we het niet eens worden over gezamelijke doelen 
en strategieën, hoe kunnen we dan ooit een goed 
antw oord geven op dit regeringsbeleid.
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Vaak gaat men er vanuit dat de thuisarbeid van de gehuwde vrouw zich be
perk t to t het huishouden en de verzorging van man en kinderen.
Echter haar werk omvat niet alleen het stofzuigen, man en kinderen te eten 
geven, m aar het betekent ook de was doen voor ‘vader en m oeder’, b o o d 
schappen voor een oude buurvrouw , leesm oedcr zijn op school, of m eehel
pen met het schoonhouden van het buurthuis.

Op een gegeven moment is m ’n moeder in de 
fabriek van Tieleman gaan werken, aan de snij
bonenmolen. Daar werkte ze ’s morgens van zes 
to t acht. Dan kwam ze thuis eten, hielp ons 
naar school en ging weer naar de fabriek tot 
een uur of zes. Mijn oudste zus moest dan voor 
het eten zorgen. Wij vonden het wel fijn, hoef
den we tenminste eeen bonen meer af te halen.'

Veel gehuwde vrouwen zouden wel betaald werk 
willen doen. Kelner zij zijn nog steeds op de eer
ste plaats ‘huisvrouw’ en verantwoordelijk 
voor de zorg van het huisgezin. Daardoor blijven 
zij sterk gebonden aan huis en kunnen alleen 
werken op bepaalde tijden aangepast aan de 
schooltijden van de kinderen en de werktijden 
van haar man. Bovendien hebben zij niet de 
vereiste ( lipl om a’s omdat ze zo snel mogelijk de 
school hebben verlaten met het idee: ‘straks 
toch te zullen trouwen en dan niet meer te 
hoeven w erken.’
Veel huisvrouwen moeten er zich wel bij neer
leggen dat er voor hen geen geschikte betaal- 
bare arbeid is en gaan naast hun huishouden 
vrij willigs ters werk doen. Anderen kunnen zich 
dat gewoon niet perm itteren omdat ze wat eks- 
Ira geld broodnodig hebben. Ze gaan schoonm a
ken in de avonduren, passen op bij mensen met 
kleine kinderen of doen part-time werk in een 
winkel of bedrijfje in de buurt.

In Leiden kwamen we tot de ontdekking dalo
in bepaalde wijken betaalde huisarbeid verricht 
wordt, een vorm van vrouwenarbeid die weinig 
maatschappelijke bekendheid, laat staan erken
ning geniet. Dit werk gebeurt vaak noodge
dwongen zwart en kent dus geen enkele sociale 
zekerheid. Bovendien wordt het, ondanks de 
vaak grote vakbekwaamheid, erg slecht betaald.

THUISARBEID VROEGER

Veel mensen in Leiden zijn van oudsher bekend 
met de betaalde thuisarbeid en kunnen vertellen 
over hoe hun moeder, geholpen door het hele 
huisgezin en de buurt, thuis werkte voor de
I.eidse konserv enlabrieken.
Mevrouw den Hoed, een Leidse vrouw van 
46 jaar, vertelt:

‘ ’s Morgens om zes uur ging m ’n moeder samen 
met andere vrouwen uit de straat met de hand
kar naar de fabriek om wortels, sperziebonen of 
snijbonen te halen. Vanaf m ’n vijfde jaar werkte 
ik al mee. Iedereen deetl mee. Overal in de 
straat, in de wijk, waren er gezinnen die het 
deden. Als het lekker weer was dan zat je met 
z’n allen buiten op straat boontjes af te halen, 
bij slecht weer binnen in de gang oi aan latei 
met een berg bonen voor je. Spelen zat er niet 
bij, tenminste niet in de zomer, ’s Morgens voor 
je naar school ging, gauw nog even bonen al ha
len. Tussen-de-middag als je van school kwam, 
hup weer aan het werk met een sneetje brood 
naast je en s'middags na vieren weer.
Meestal namen ze bij hel inlev eren van de groen
te nog een ekst ra portie mee naar huis en dan 
kon je tot ’s avonds laat weer zitten afhalen. 
Dat vond je eigelijk heel gewoon. Geen zin heb
ben zat er niet bij.

Lr waren vrouwen die het lef hadden om een 
portie bonen voor eigen gebruik achter te hou
den. Je  moest er natuurlijk dan wel voor zorgen 
dat de schoongemaakte groente samen met het 
afval bij liet inlev eren weer hetzelfde gewicht 
had als ’s morgens bij het ophalen. Wat deden 
die vrouwen nu.... ze maakten de bonen nat 
en veegden het straatvuil erbij om het gewicht 
te verzwaren.

THUISARBEID NU

Nog steeds bestaat deze vorm van thuisarbeid, 
alleen gebeurt het niet meer zo openlijk als 
vroeger.

IJ

Mevrouw L., getrouwd en heeft drie kinderen, 
vertelt:
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Vignet van de tentoonstelling over huisindustrie uit 1898. Deze naaister werd het 
sym bool van de uitputting van de industriële arbeidster.



Na haar derde kind Iaat ze zich steriliseren. 
7 maanden later (nov. ’78) constateert de 
gynaecoloog opnieuw zwangerschap. Is er iets 
misgegaan?
Nee, het gebruikte hechtmateriaal vicryl- 
bleek toch minder geschikt dan het gewoonlijk 
gebruikte nylon.
Hij vertelt haar dit nogal openhartig omdat ze 
immers doktersvrouw is. (andere patiënten 
worden blijkbaar als onmondig beschouwd!). 
Hij aborteert haar en zij ondergaat opnieuw 
een sterilisatic-operatie. Ditmaal onder narcose 
en met ander materiaal. Het vorige hechtm ate
riaal bleek opgelost en de eileiders volkomen 
hersteld, bijna zonder enig spoor van operatie. 
‘Vicril werkt funktieherstellend’ zegt het rekla- 
memateriaal. Dus ongeschikt voor het afbinden 
van eileiders.

BETAALDE ZIEKENFONDS ABORTUS?

Of deze abortus uit het Ziekenfondspakket 
of uit de zak van de dokter betaald werd, weten 
we niet.
Van de kleuterleidster hoort mevr. L. dat een 
andere moeder precies hetzelfde is overkomen. 
Zij nemen contact op.
Dezelfde dr. Willemsen in het zelfde Andreas- 
ziekenhuis (naam gehoord via Radio Stad). 
Hoelang was dit materiaal gebruikt? Drie maan
den.
Hoeveel vrouwen zijn ermee behandeld? Dit 
vermeldt de arts niet. Wilt u ze dan alsnog 
waarschuwen, opdat ze voorzorgen tegen 
zwangerschap kunnen nemen? Daar voelt hij 
niets voor. Dan wordt de Inspektie van Volks
gezondheid ingelicht en mevr. L. bijgestaan 
door mevr. M. als getuige, dient een klacht in 
bij de Medische Tuchtraad. Zij eist openbaar
making, opdat de vorige vrouwen op de hoogte 
gebracht worden.
Datum klacht: mei 1979, datum zitting Tucht
college 22 januari 1980,

VROUWEN EISEN OPENBAARHEID

60 a 70 vrouwen, Rooie Vrouwen, PSP- en 
PPR-vrouwen (zelf werd ik gewaarschuwd via 
PSP -vr o u we n -s n e e u wb al -t el e f o o n ), ‘Wij vr o u we n 
eisen’, Dolle Mina, Vrouwengroep ABVA 
(vakbond) e.a., nogal wat verpleegsters, treffen 
elkaar in het Kantongerechtzaaltje. Leuzen 
worden ontvouw d:‘verkeerd gehecht, vrouw ge
knecht, arts berecht’, ‘Steriliseren zonder ex
perim enteren’, ‘Medisch Tuchtrecht geef patiën
ten rech t’, Baas in eigen buik’.

OPENBAARHEID NU

Het Tuchtcollege, allemaal mannen, veel van het 
ouderwets-autoritaire dokterstype, de voorzitter 
is jurist, reageert zenuwachtig wanneer een 
vrouw hardop de klachten en eisen opleest. 
‘Wilt u zwijgen!’.
De bode rukt haar het papier uit de handen.
Klaagster eist openbare behandeling, vandaag
nog _cn anders verdaging en dan openbaarheid.
‘Kan n iet’ zegt de voorzitter Sn 't algemeen be
lang.’
Dat staat in de wet en die hoort ieder te ken

nen’ zegt een politieman.
Klaagster weigert mee te werken aan gesloten
behandeling, anders verdaging (uitstel). Maar
hierovei moet eerst de gedaagde (arts) gehoord 
worden.

’t College trekt zich terug. Wij worden verzocht 
de zaal te verlaten maar blijven zitten.
De advocate (Mr. F. Doeleman) van eiseres 
estafet heen en weer tussen ‘college in conclaaf’ 
en haar cliënte in de zaal met vrouwen. Zelf 
is deze raadsvrouwe ‘hoogzwanger’.
Wij heffen spreekkoren aan: ‘openbaarheid n u ’. 
De politieadjudant spreekt ons vermanend toe 
en legt nogmaals uit dat openbaarheid-nu niet 
kan. Dat bepaalt de rechter en moet eerst in de 
pers bekendgemaakt worden. Je  ziet de man in 
zijn rol groeien, vooral als het college weer ver
schijnt. Af en toe souffleert hij zowaar de voor
zitter of neemt het woord van hem over.

Wij blij ven onverzettelijk, wéér trekt het college 
zich terug. Een nogal roodaangelopen brigadier
volgt de heren.
‘Dat is een kwaaie’ zegt iemand. ‘Ik was bang
voor hem, zijn ogen schoten vuur’ vertelde later 
de in de politie-auto gesleurde vrouw.
De ‘rechter’ verzoekt dringend de zaal te verla
ten. We gaan niet. Dan verschijnen door de wijd 
openzwiepende haldeur zo’n 16 jonge agenten, 
die kennelijk al klaar stonden. ‘Dames w'ilt u 
meegaan’.
De achterste rijen gaan nogal vlot, maar het tem 
po wordt steeds trager. ‘Dat gaat zomaar n ie t’ 
zegt iemand achter me en steeds meer w ordt er 
tegengestribbeld. Vrouwen worden stevig bij de 
armen gepakt, er wordt vrij hard aan ze getrok
ken. Ik laat me ook trekken en wordt op de 
stoep losgelaten.
Ik ga in de hal die als wachtkamer fungeert, 
zitten wachten op de afloop van de besloten 
zitting en zie de tegenstribbelende vrouwen 
uit de zaal komen. Een paar beginnen in de hal 
te zingen. Ik versta de woorden ‘politie en 
ju stitie ’.

GEWELD LOKT GEWELD UIT

te volgen. Agenten sleuren haar uit de auto 
en nog eens, to t iemand roept: ‘het is haar 
eigen wagen’.
Bij ’t snelle wegrijden ramt ze een paal, haar 
bumper is gedeukt.
Wij gaan met een groepje vrouwen naar de poli
tiepost v. Leyenburglaan (eerst wilde de politie 
niet vertellen waarheen de arrestante ging). Haar 
mantel lag nog in de hal en misschien heeft 
ze hulp nodig. Ze blijkt in een cel gezet te zijn. 
De adjudant had gedacht dat van haar de opm er
king ‘dat is een kwaaie’ afkomstig was.
Zij wil wel haar eigen naam, maar niet die van 
haar man op ge ven. ‘Dat hoeft niet en u vraagt 
mijn man ook niet hoe zijn vrouw heet.’

KLACHTEN INGEDIEND

Een aantal van ons heeft zich later bij de politie 
beklaagd, op speciaal formulier. Er is 6 regels 
ruimte voor de klacht.
Wij weten nu wat ‘ontruim en’ in Amsterdam
betekent.
Het PSP-raadslid Els Agsteribbe stelde vragen 
aan B&W over het po litieop treden . Zelf hebben 
we in een gesprek met politiefunctionarissen 
getracht uit te leggen, wat voor gevolgen en ge
vaar voor escalatie hun agressie kan hebben. 
Zou het helpen?
Herhaling moet voorkomen worden en jonge 
agenten moeten voortaan duidelijker instrukties 
krijgen. Dat wilden we proberen te bereiken.
De Medische Tuchtraad zal ‘b innenkort’ in open
bare zitting uitspraak doen. Wat heet binnen
kort? Sneller in ieder geval, dan als er eerst nog 
een openbare zitting zou komen. Aldus Mr. 
Heeres, secretaris van de Amsterdamse T ucht
raad. Z o’n jaar na indiening van de klacht dus. 
Tot dusver kreeg je meestal niets meer te horen 
als niet-medicus. Men hield het meestal binnens
kamers als medicijnmannen onder elkaar.

Dan, plotseling, breekt de hel los. Er wordt ge
slagen, gerukt aan een groepje vrouwen in de hal 
dat zich aan elkaar vasthoudt. De fotografe 
wordt de camera uit handen geslagen. Triest 
bekijkt ze haar gebarsten lens. Een roodaange
lopen agent slaat op een meisje in dat met 
haar rug tegen een muur staat.
‘Blijf van dat meisje af’ gilt Henny de Swaan 
(70-jarige feministe ‘van het eerste u u r’), ’t Vol
gende moment wordt zij op de grond gesmeten, 
valt vlak voor mijn voeten. Woedend spring ik op 
en sla de agent naast haar de pet van het hoofd. 
Ik krijg een harde kaakslag van hem, en als van
zelf zwiept mijn arm omhoog en verkoop ik 
hem een klap in ’t gezicht. Voor het eerst in 
mijn ruim 60-jarig bestaan heb ik ’t gezag in 
’t gezicht geslagen! Geweld lokt geweld uit. 
3 of 4 agenten staan arm in arm de buitendeur 
te barricaderen, de draaideur naast de portier 
is op slot. ‘Andere deur’ roept de portier, 
die donders goed de agenten kan zien staan. Nie
mand kan naar buiten tijdens de kloppartij. 
Een vrouw wordt ruw naar buiten de politie
auto ingesleurd. Ze was naar de zaal teruggegaan 
om de adjudant te waarschuwen dat in de hal 
geslagen werd. Die kans kreeg ze niet.
Wij probeerden haar wegslepen te verhinderen. 
Een vrouwr springt in haar auto om de arrestante

Op 24 januari 1980 stelde het PSP-gemeente- 
raa dslid in A ms t er da m , Pis Ags i e rib b e. de v o /- 
gende vragen aan de burgemeester:

1. Heeft de burgemeester kennis genomen van 
het politie-optreden tegen de demonstratieve 
aanwezigheid van belangstellende vrouwen bij 
een zitting van het Medisch Tuchtcollege in het 
Kantongerechtsgehou w op 22 ja11uari j.I. ?

2. Betreurt de burgemeester met ondergetekende 
dat deze zaak - het gebruik van foutief hech- 
tingsmateriaal bij sterilisaties - door het Medisch 
Tuchtcollege in een besloten zitting wordt 
behandeld?

3. Waren de ingezette agenten op de hoogte 
van de redenen van ontruinumg en van de rede
nen van de aanwezigheid van de betrokken  
vrouwen?

4. Welke noodzaak was er voor de politie om de 
aanwezigen, die gedeeltelijk het gebouw vrij
willig wilden verlaten en gedeeltelijk zich lijde
lijk verzetten , ruw mee te steuren, waarbij onder 
meer:
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Onlangs heeft de aktiegroep de W erkbijen, een aktiegroep van - zoals we 
zelf zeggen- Vrouwen die het werken moe en het w achten zat zijn’, een 
no ta  uitgebracht, gericht aan de leden van de Tweede Kamer.
Deze nota, die ingaat op de problem en van oudere ongehuwde vrouwen, 
eist speciale regelingen voor deze groep vrouwen, m et ingang van 1 jan . 1980.

Wat zij willen is dat vrouwen die in de WAO 
terechtkom en een (h)erkenning krijgen van 
artsen van het chroniese vermoeidheidssyn
droom.
Zij eisen ekstra aandacht voor de kategorie 
ongehuwde vrouwen bij vervroegde uittreding 
en uitbreiding van de mogelijkheid to t vrijwil
lige vervroegde uittreding vanaf 60 jaar.
Voor vrouwen die werken in kleine bedrijfjes 
in de detailhandel, op kleine kantoorjes, in de 
huishouding en kleine zelfstandigen (dat is 
50 pet. van deze groep); sektoren waar vrijwil
lige vervroegde uittreding niet to t de reële 
mogelijkheden behoort, willen zij een tijdelijke 
uitkeringsregeling (to t het jaar 2000) om vrou
wen mogelijk te maken op 60-jarige leeftijd 
met werken te stoppen.
De regeling zoals o.a. de Emancipatiekommissic 
die voorstelt, die het financieel mogelijk zou 
maken twee uur korter per dag te werken 
wijzen de Werkbijen af. Het zou in de praktijk 
volgens hen betekenen dat hetzelfde werk nog 
sneller moet gebeuren. Ook het argument van 
‘opbouw van de pensioenvorming’ (als je een
maal met werken ophoudt is dit nadeliger 
voor je pensioen dan wanneer je korter gaat 
werken) zou voor deze groep vrouwen niet 
opgaan omdat zij nauwlijks een pensioen heb
ben kunnen opbouwen.
Om te voorkomen dat toekomstige generaties 
vrouwen in dezelfde situatie terechtkom en 
eisen de Werkbijen:
- een flexibele pensioneringsleeftijd
- herverdeling van de solidariteitsbijdrage in de 

sociale zekerheid
- uitbreiding van de maatschappelijke dienst

verlening voor alleenstaanden
- meer en betere huisvestingsmogelijkheden 

voor alleenstaanden.
•S

Wat maakt nu de positie van oudere ongehuwde 
vrouwen zo bijzonder?
Daarvoor willen we eerst proberen haar positie 
in een breder maatschappelijk kader te zetten: 
In een maatschappij die gebaseerd is op gezinnen 
waar de man de kost verdient en de vrouw het 
huishouden doet wordt in feite iedere vrouw 
ook zij voor wie dit niet opgaat, geacht huis
vrouw en moeder te zijn of te worden.

Ook op de arbeidsmarkt worden vrouwen op 
dit huisvrouw-zijn vastgepind. Zij hebben vaak 
weinig opleiding, komen in banen met weinig 
prom otiekansen en met de minste waardering 
en beloning terecht, en worden relatief gemak- 
kelijk weer aan de kant gezet, omdat het nog 
altijd als een voorrecht en niet als een recht 
gezien wordt dat vrouwen betaald werk bui
tenshuis verrichten. Vrouwenarbeid is zo ook 
funktioneel voor de ekonomie: het is relatief 
goedkope arbeid die zich gemakkelijk laat in- 
en uitschakelen.

Waar onze ekonomie dus op ingesteld is, is m an
nen , kostwinners, die een huisvrouw achter 
zich hebben staan die hen (onbetaald) verzorgt. 
De sociale voorzieningen, het beastingstelsel, 
de wetgeving etc. zijn op deze arbeidsverdeling 
tussen mannen en vrouwen in het gezin inge
steld. In feite zal dus iedereen die niet onder 
deze noemer valt vroeger o f  later in de proble
men komen.
Hoe kun je èn acht uur per dag werken om in 
je levensonderhoud te voorzien, je huishouden 
doen en ook nog zorgen dat je jezelf niet ver
waarloost?

ONGEHUWDE OUDERE VROUWEN

Een groep die het door deze kombinatie van 
taken wel erg zwaar heeft is de groep van oudere 
ongehuwde vrouwen met een baan (slechts 
12 pet. van hen heeft nooit betaald werk ver
richt). Maar weinigen van hen hebben vervolg
onderwijs of beroepsonderwijs genoten, omdat 
het als vanzelfsprekend werd aangenomen dat ze 
zouden trouwen. De noodzaak om een baan te 
zoeken deed zich voor hen echter wel voor. 
Met het ouder worden gaat de last van èn een 
baan èn het huishouden steeds zwaarder wegen. 
In het werk ligt het tem po vaak te hoog voor 
oudere werknemers. En in een maatschappij 
waar vrouwen met haar arbeidskracht een 
stukje aantrekkelijkheid, seksualiteit, m oeten 
verkopen, heeft het ouder worden voor hen 
nog meer negatieve konsekwenties dan voor 
mannen. Daarnaast ervaren ongehuwde vrouwen 
de zgn. ‘dubbele belasting’ ook veel zwaarder 
dan ongehuwde mannen. Vrouwen besteden 
veel meer tijd aan hun huishouden dan mannen, 
die vaak in een pension wonen of b.v. een m oe

‘ ’s Ochtends zet ik de stogzuiger vaak mid
den in de kamer, zodat ik er ’s avonds niet 
meer omheen kan. En dan kom ik thuis 
en zet  ’m toch weer weg. ’

*Dat ik een paar jaar geleden nog ze l f  verga
deringen kon organiseren en voorzitten, 
kan ik me nu niet meer voorstellen. ’

‘Het huishouden moet gedaan worden en 
ik vind dat het een zware druk op je legt. 
Ov er dag m o e t j  e t o c h in je achter h o ofd  
blijven denken: dat en dat moet ik nog 
doen. Alles moet tussendoor, in de lunch
pauze, meteen na je werk o f  ’s avonds 
wanneer je moe thuiskomt. ’

uit een intervieuw met een oudere ongehuw
de werkende vrouw. Uit: Vrij Nederland,
bijlage De Huisvrouw, 3 nov. ’79.

der, zuster of buurvrouw hebben, die hen 
helpt. Daarbij kom t dat veel vrouwen ook nog 
eens de zorg hebben voor anderen, meestal 
familieleden.

Veertig jaar lang twee uur per dag (wat meestal 
minimaal is) aan het huishouden besteden 
levert tien jaar ekstra werktijd op. Het is geen 
wonder dat veel vrouwen al voor hun 65e ‘o p ’ 
zijn. Zij zijn chronies vermoeid, slapen slecht, 
hebben last van prikkelbaarheid, hartkloppingen, 
konsentratie- en geheugenstoornissen etc. Dit 
alles leidt to t langdurig ziekteverzuim en to t 
afvloeijng naar de WAO.

OPLOSSINGEN

Waar liggen nu aangrijpingspunten om de positie 
van de oudere ongehuwde vrouw te verbeteren? 
Uiteindelijk zullen we toem oeten naar een af
schaffing van de arbeidsverdeling tussen mannen 
en vrouwen, naar een herverdeling van alle ar
beid, betaald en onbetaald (dus ook huishoude
lijke arbeid). Hiervoor zijn verkorting van de 
arbeidsdag to t 5 uur en kollektivering van een 
groot deel van huishoudelijke taken voorwaar
den. Deze herverdeling van arbeid zal gepaard 
m oeten gaan met individualisering van wetge
ving, belastingstelsel, sociale verzekeringen. 
Pas dan zal het voor de situatie van mensen niet 
meer bepalend zijn in wat voor samenlevings 
vorm ze leven.
Met een dergelijk streven in het achterhoofd 
zou je to t een beoordeling moeten komen van 
oplossingen die aangedragen worden om de 
levensomstandigheden van oudere ongehuwde 
vrouwen te verbeteren. Voor oudere ongehuwde 
werkende vrouwen is het gevaar groot (juist 
doordat ze nooit de vrije tijd hebben gehad 
om sociale kontakten op te bouwen) dat ze 
in een isolement raken als ze met werken ophou
den. Op het eerste gezicht lijkt het advies van 
de EK, die n.1. voorstelt een regeling te treffen 
die het de ongehuwde vrouwen vanaf 55 jaar 
financieel mogelijk maakt korter per dag te wer
ken dan ook juist. Er blijkt ook een behoefte 
aan een dergelijke regeling te zijn: je ziet op 
dit m om ent dat vrouwen uit de hogere inko
mensgroepen arbeidstijdverkorting op eigen kos
ten verwezenlijken. Voor de lagere inkom ens
groepen zou een aanvullende uitkering het 
mogelijk maken door te blijven werken (maar 
dan korter) zodat je niet in.een isolement raakt.

Het is echter een oplossing die voor een gro
te groep vrouwen niet reëel is: die vrouwen 
die ver voor hun 65e totaal ‘o p ’ zijn. Zij zitten 
vooral in de banen met de slechtste arbeids
omstandigheden- en voorwaarden, met de 
minste bevrediging, met de minste maatschap
pelijke waardering.
Voor deze groep vrouwen lijkt het standpunt 
van de Werkbijen - een uitkeringsregeling om 
vanaf 60 jaar helemaal met werken te kunnen 
stoppen - het meest aantrekkelijke. Dit is een 
standpunt wat wij dan ook heel goed begrijpen. 
Er kleven echter ook bezwaren aan een derge- 
lijke regeling:
Het is nog steeds zo dat mensen die niet (meer) 
to t de buitenshuis werkende bevolking behoren
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ar wouwen
Nrijwilligerswerk

In Nederland werken erg veel vrouwen buitenshuis, zonder daarvoor betaald 
te w orden. Vrijwilligerswerk is een heel ruim begrip. Voorlezen aan m ensen 
in ziekenhuizen, verzorgen van bejaarden, m eewerken in een buurthu is, 
leesm oeder zijn, aktief zijn in politieke partijen , aktiegroepen of de vrou
wenbeweging, zijn allemaal vorm en van vrijwilligerswerk.
In dit artikel willen we het voornam elijk hebben over die vormen van vrij
willigerswerk, die gericht zijn op dienstverlening aan anderen, dus niet het 
werk dat gericht is op veranderingen in de eigen situatie in bijvoorbeeld 
de vrouwenbeweging. Vooral in de verzorgende sektor zijn het voornam elijk 
vrouwen die onbetaald werk verrichten en vanuit de vrouwenbeweging 
w ordt dit soort vrijwilligerswerk steeds m eer ter diskussie gesteld.

maatschappelijk niet voor vol aangezien worden. 
Wat belangrijker is: op lange termijn kan een 
dergelijke regeling leiden to t een algehele verla
ging van de pensioenleeftijd, die arbeidsverkor- 
ting per dag, als voorwaarde voor de herverde
ling van betaalde en onbetaalde arbeid, tegen 
zal kunnen werken.

MAATREGEL

De diverse regeringen hebben nu al bijna 30 jaar 
deze vrouwen aan het lijntje gehouden. Nu 
eindelijk ziet het er naar uit dat er iets gaat ge
beuren: de staatssekretaris de Graaf (Sociale 
Zaken) en Kraayeveld (Emancipatiezaken) heb
ben de SER, de Sociale Verzekeringsraad en de 
EK een plan voorgelegd ter beoordeling. Dit 
plan omvat een regeling om het ongehuwden 
(vrouwen èn mannen) boven de 55 financieel 
mogelijk te maken 2 uur korter per dag te kun
nen werken.
Er zitten echter nogal wat beperkingen aan deze 
regeling: om ervoor in aanmerking te komen 
m oet men meer dan 30 uur w erken, alleen 
wonen óf samenwonen met een hulpbehoevende 
huisgenoot en mag men niet meer verdienen 
dan één en éénderde maal het minimumloon. 
De uitkering (voor 10 uur per week) bedraagt 
hooguit een kwart van het minimumloon. Wie 
meer verdient krijgt navenant minder.

In deze tijd van bezuinigingen in de kollektieve 
sektor, die gepaard gaan met een nog groter ver
lies aan arbeidsplaatsen voor vrouwen, en met 
een schrijnend tekort aan voorzieningen die de 
huishoudelijke taken verlichten biedt een derge- 
lijke maatregel geen enkele garantie voor werke
lijke verbetering van de positie van de werkende 
vrouwen. Al is het positief dat er nu eindelijk 
iets gebeurt, voldoende is het nog lang niet.

*
Het is moeilijk een eenduidige benaming te 

vinden voor de groep vrouwen die nooit ge
trouw d zijn geweest. Omdat zij in veel gevallen 
m et meer mensen een huishouden vormen kun
nen de termen ‘alleenstaand’ of ‘alleenwonend’ 
verwarring scheppen. Daarom gebruiken we 
liever de term ‘ongehuwd’ ook al vinden we 
dit evenmin een prettig woord, juist omdat het 
niet-getrouwd zijn in onze maatschappij vaak 
zo ’n negatieve klank heeft.

Wat is er aan de hand met vrijwilligerswerk? 
De laatste jaren valt er een opleving van vrij
willigerswerk te bespeuren, die te maken heeft 
met verschillende ontwikkelingen:
- Bezuinigingen treffen vooral de beleidsgebieden 
van CRM en Volksgezondheid. Door Bestek ’81 
is grof gesneden in de gezinsverzorging, bejaar
denzorg, allerlei vormen van sociaal-kultureel 
werk en de gezondheidszorg. Maar ook onder de 
regering van Den Uyl moest in deze sektoren in
geleverd worden, omdat ze nu eenmaal een 
sluitpost op de begroting vormen. Een steeds 
groter deel van het werk komt op vrijwilligers 
neer, niet alleen op het georganiseerde vrij
willigerswerk (hulpdiensten etc.) maar ook op 
huisvrouwen. Denk maar aan de gevolgen van 
de verkorting van de opnameduur in ziekenhui
zen en het zo lang mogelijk thuis laten wonen 
van bejaarden.
- Burokratisering, technologiese ontwikkelingen 
en bezuinigingen hebben voor een groter wor
dende kloof tussen dienstverlenende instel
lingen en kliënten gezorgd. Als reaktie hierop 
zien we een ontwikkeling in de richting van gro
tere behoefte aan vermenselijking van de dienst
verlening. Het inschakelen van vrijwilligers 
wordt gezien als een middel om instellingen 
dichter bij de mensen te brengen.
- De behoefte van vrouwen om buitenshuis 
aktiviteiten te ondernemen is vooral onder in
vloed van de vrouwenbeweging de laatste jaren 
steeds meer aan de oppervlakte gekomen.
De situatie op de arbeidsmarkt is echter zo 
slecht, dat vooral vrouwen nauwlijks kans heb
ben op betaald werk. De struktuur van de ar
beidsm arkt, de gemiddeld lagere opleiding 
en geringere relevante werkervaring van vrouwen 
werpen ontzettend hoge drempels op voor vrou
wen om prettig, betaald werk te vinden. Vrij
willigerswerk is dan ook vaak de enige mogelijk
heid om zinvol werk buitenshuis te doen. 
Bovendien is dit vrij makkelijk te kombineren 
met huishoudelijke arbeid, om dat vrijwilligers 
meestal zelf hun werktijden kunnen bepalen.

Als je vrouwen vraagt naar hun motieven om 
vrijwilligerswerk te doen worden vooral ‘uit 
de sleur kom en’, ’andere mensen leren kennen’, 
etc. genoemd. Voor vrouwen heeft vrijwilligers
werk deze funktie ook vaak. Deze redenen 
hangen echter direkt samen m et de positie van 
vrouwen in het gezin en de arbeidsdeling tussen 
mannen en vrouwen.
Het vrijwilligerswerk verandert de positie van 
vrouwen dan ook niet wezenlijk. Sterker nog,

de funktie die vrijwilligerswerk op deze manier 
voor vrouwen heeft, doet de ogen sluiten voor 
de noodzaak van strukturele veranderingen in 
de positie van vrouwen, zoals herverdeling van 
arbeid binnenshuis en buitenshuis tussen 
mannen en vrouwen en kollektivering van huis
houdelijke taken.
Vrijwilligerswerk is zo bekeken niet meer dan 
een middel om vrouwen die buitenshuis willen 
werken op te vangen, omdat er op de betaalde 
arbeidsmarkt geen plaats voor haar is en geen 
plaats voor haar gemaakt wordt.

Ook maatschappelijk gezien is de groei van vrij
willigerswerk een gevaarlijke ontwikkeling. De 
bezuinigingen in de gezondheidszorg, bejaarden
zorg, gezinsverzorging, sociaal-kultureel werk 
etc. worden opgevangen door meestal vrou
welijke vrijwilligers. Vrouwen draaien op zo’n 
manier onbetaald op voor de gevolgen van de 
ekonomiese krisis. De rek zit niet in de mate 
van hulpbehoevend zijn, maar in de inzet van 
vrouwen. Er wordt ingespeeld op hun zorgzaam
heid en liefdegevoel en vrouwen voelen zich 
hierdoor vaak verplicht vrijwilligejrswerk te 
verrichten. Door arbeid op deze manier af te 
wentelen op vrouwen, worden de financiële 
problemen van de hulpverlening onzichtbaar 
gemaakt.

Dezelfde bezuinigingen betekenen ook een aan
slag op dat deel van de arbeidsmarkt waar veel 
vrouwen betaald werkzaam zijn. Het gevolg is 
dat niet alleen vrouwen hun baan verliezen, 
maar ook dat de vrouwen die geen betaalde baan 
hebben en dat wel willen, hun kansen voor de 
toekom st steeds meer achteruit zien gaan. Een 
spiraal die alsmaar verder naar beneden gaat 
als er niet wat tegen gedaan w ordt.
De m ythe dat vrijwilligerswerk een opstap naar 
een betaalde baan is, is volkomen irreëel.

PERSPEKTIEVEN

Wil er echt iets veranderen aan de positie van 
(huis)vrouwen, dan is niet het vergroten van 
mogelijkheden van onbetaalde arbeid de goede 
weg, maar zullen we moeten werken aan herver
deling van huishoudelijke arbeid. PSP-vrouwen 
en andere linkse vrouwengroepen binnen en 
buiten politieke partijen zijn hier op verschillen
de manieren mee bezig.
Verkorting van de arbeidsdag biedt volgens

vervolg op pagina 12
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ons de beste voorwaard en om de arbeidsdeling 
tussen mannen envrouwen strukturcel te veran
deren.
Ook binnen het vrijwilligerswerk ontstaan ini
tiatieven om iets met de positie van vrijwillig
sters te doen. Zo heeft de vrouwenbond NVV 
vorig jaar in verschillende regio’s avonden 
georganiseerd, bedoeld om ervaringen van vrij
willigsters uit te wisselen en aan de kaak te 
stellen. Zulke bijeenkomsten werken politi
serend voor vrouwen en halen vrijwilligsters- 
werk uit de sfeer van liefdadigheid.
- Binnen de organisaties en instellingen die 
met vrijwilligers werken zou organisatie van 
vrijwilligsters zelf meer gestimuleerd moeten 
worden. Vaak werken vrouwen erg individueel 
als vrijwilligster. Meer kon takt onderling, zodat 
de positie van vrijwilligsters aan de orde gesteld 
kan worden, kan de versluiering die er heerst 
tegengaan.
- Ook het kontakt tussen betaald en onbetaald 
werkenden is belangrijk. Vrijwilligers doen 
vaak het leuke werk en betaalde krachten het 
noodzakclijke werk. Dit schept een situatie 
die tot meer afstand tussen vrijwilligers en 
beroepskrachten kan leiden. Het gevaar bestaat 
dan dat vrijwilligers en betaalde krachten tegen 
elkaar uitgespeeld kunnen worden.
- De rechtspositie van vrijwilligers is erg slecht, 
terwijl zij veel maatschappelijk noodzakelijke 
arbeid verrichtem. Een betere onkostenvergoe
ding, verzekeringen en meer medezeggenschap 
zijn in dit licht noodzakelijk.
- Tenslotte zal er meer gewaakt moeten worden 
voor en gestreden moeten worden tegen het 
overgaan van betaalde banen in onbetaald werk. 
Ilerstrukturering van een bepaald soort werk 
betekent in deze tijd altijd een verlies aan ar
beidsplaatsen en heeft binnen de verzorgende 
sektor zonder meer negatieve gevolgen voor 
vrouwen.

Voor wie meer lezen wil over vrijwilligerswerk: 
‘Werkt u ook zo graag voor niets?’ - NVV- 
vrouwenbond
‘Werkt u ook zo graag voor niets?’ - Karin 
Adelmund, Socialisties-Keministiese teksten 3 
‘Vrouwen in vrijwilligerswerk’ - Emancipatie- 
kommissie
‘Vrouwen, vrijwillig of onvrijwillig vrijwillig
ster’ - Rinske Kosters en Alv Pepping (skriptie)

‘Tot voor kort heb ik 14 jaar lang gewerkt 
voor Sanders, de zeepfabriek, We deden van 
alles: kauwgum inpakken, haarversteviging,
lippenstift. Maar ik kreeg het aan m ’n rug en 
de dokter heeft het toen verboden.
Soms komt Sanders nog wel eens langs, maar 
ik hoef niet meer. Blij toe, want het is een 
slavenleven, slopend werk. Elke avond to t 
’s avonds laat ben je bezig en ook nog overdag. 
En wat verdien je nou eigenlijk. Ik kreeg zo’n 
beetje 1. 160,— per week, maar dan moest je 
wel keihard doorwerken. Zo gauw ik in het huis 
klaar was, begon ik alvast dozen in te pakken en 
etiketten te plakken, ’s Avonds gauw de afwas 
aan de kant en een bakkie koffie en dan met z’n 
allen aan tafel aan ’t werk.

Naast de thuisarbeid voor bedrijven bestaat er 
ook betaald thuiswerk gericht op dienstverle
ning. Er zijn vrouwen die thuis voor mensen 
in de buurt naaien, kappen, voet- en handver- 
zorgen, schoonheidsverzorging doen, breien, op 
kinderen passen. Ze hebben hiervoor niet altijd 
de vereiste diplom a’s maar wel degelijk de vak
bekwaamheid en m oeten, om dit te kunnen 
doen, zwart werken. Dus leven ze voortdurend 
in angst gepakt te worden door de arbeidsin- 
spektie en moeten uiterst voorzichtig zijn met 
het aannemen van klanten. Het zijn dan ook 
meestal vrouwen uit de buurt die ze kennen èn 
voor wie het heel aantrekkelijk is om bij hun 
‘buurvrouw ’ het haar te laten kappen. Immers 
het is veel goedkoper, lekker dichtbij en reuze 
gezellig.
Mevrouw B., de voctverzorgster vindt het ook 
wel eens vervelend dat zij in haar vierkamer- 
flat moet werken:
‘Vaak blijven de vrouwen maar zitten en koffie 
drinken. Dat brengt een hoop rompslomp met 
zich mee en kost vele pakken koffie. Voor de 
jongens is het natuurlijk ook niet zo leuk 
als ze van school thuiskomen en ze niet uit de 
voeten kunnen omdat ma nog w erkt.’
(Voor één voethehandeling van 3 kwartier 
vraagt mevrouw B. f. 10,—)

Tot slot nog een stukje uit een gesprek met 
mevrouw T., die zo graag koupeuse had willen
worden ‘maar in een gezin van 11 kinderen.....
kon dat natuurlijk n ie t.’ Ze is getrouwd en heeft 
3 kinderen. Naast haar huishouden naait ze 
thuis voor ‘kennissen’. Voor een rits in een

broek zetten vraagt ze f. 5,—, het materiaal 
erbij inbegrepen.
‘Vroeger werkte mijn man bij de Grofsmederij. 
Nou, dat was echt geen vette hap. Hij werkte 
’s avonds hard om bij te verdienen. Ik dacht 
toen bij m ’n eigen: ‘Hoor eens meid, je kan 
hem wel een handje helpen.’ Ik ben toen overalls 
gaan verstellen, voor de fabriek. De vaste naai
ster was te duur geworden. Ik was wel blij met 
dat baantje. Ik kreeg 4 overalls in de weck. 
Voor elke overall kreeg ik 4 gulden. Soms moest 
ik alleen een naadje stikken. Maar vaak lag het 
helemaal uit mekaar. Dan was je feitclijk de 
hele avond met zo’n ding bezig. Haast elke 
week kreeg ik 16 gulden. Dat liep lekker op. 
Dan had je zondags weer een stukkie vlees. 
Maar het ging slecht met de Grof. Ik kreeg 
geen overalls meer.
Daar zat ik dan want Iaat ik eerlijk wezen, 
aan de centen raak je gewend. Toen ben ik 
naaiwerk gaan doen, gewoon watt me gebracht 
werd. Het begon met de familie. Nou en dan 
komen er meer. Want tenslotte vertellen ze 
het aan elkaar door.
Er kwam ook iemand van de stomerij, een man. 
Hij wilde dat ik ritsen in broeken zou zetten, 
70 broeken per w?eek. Dinsdag werd het zakic 
dan gebracht en donderdag weer opgehaald. 
‘Mag ik dan nog naar bed?’ zeg ik hem. Ik kreeg 
3 gulden per broek en dan moest ik de rits 
feitelijk zelf er nog bij kopen. Op de stomerij 
vragen ze er dan f. 12,50 voor. Echt w-'aar hoor, 
ik lieg niet. M’n man zei: ‘Dat doe je niet hoor. 
Moet je een zenuwlijer worden dan?’
IIoc ik w:erk? nou, ik sta om half zeven op. 
Dek de tafel en geef m ’n man te eten. Gaat ie 
kw'art over zeven de deur uit. Roep ik de jongens 
uit bed. Als die aan tafel gaan, ga ik alvast 
een uurtje achter het naaimachicn. Zijn ze naar 
school dan doe ik m ’n huishouden. Eti ik naai 
als ik even tijd heb. M’n huishouden loopt wel 
eens in het riet hoor. En je hebt ook van dat 
soort dat denkt dat je hun spul (naaiwerk) 
gelijk weer klaar hebt. Komen ze om vijf uur: 
of je dit of dat kunt doen. Zijn ze verbaasd 
als je zegt: ‘Kom maar na het eten weer opha
len. Wijffie, ik moet toch ook m ’n eten klaar
m aken.’ Als je uit werken gaat, is dat anders. 
Ben je klaar dan doe je tenslotte de deur achter 
je d ich t.’

Steriliseren vervolg van pag. 9

- een ongeveer zeventigjarige vrouw op de 
grond is geworpen

- verschillende vrouwen zijn geslagen
- een camera uit handen van één der aanwezi

gen is geslagen ?

5. Welke noodzaak was er voor de politie om 
ook buite n h e t ge bouw har cl h a n dig o p i e t reden, 
waarbij
- één der aanwezigen op ruwe wijze in een 

polilie-auto is gesmeten en meegevoerd naar 
het bureau Van Leijenberglaan

- een andere vrouw tot tweemaal toe uit haar 
eigen auto is gesleurd?

6. Keurt de burgemeester met ondergetekende 
het agressieve en hardhandige politieoptreden  
in dezen ten scherpste a f  en welke maatregelen 
heeft de burgemeester genomen om herhaling 
in de toekomst te voorkomen?

Deze vragen zijn nog niet beantwoord.

HAN HOOGEN-BTOM
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DISKUSSIE
D e lin kse  vragen na A fghanistan  is het m otto van de diskussie waarvoor Bevrijding enige tijd  ruimte 
ter beschikking stelt. Uitgangspunt is de Russische invasie in Afghanistan, waarbij natuurlijk aan de 
orde kan komen: de verhoudingen binnen Afghanistan, de situatie in de regio (Pakistan, India, de 
Perzische Golf, e.d.}, de buitenlandse politiek van de Sovjet Unie, de reakties uit het Westen, enzo
voort. Bijdragen van niet meer dan 900 woorden kunnen worden ingezonden naar: Redaktie Bevrij
ding, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam.
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SOCIALISTISCHE REVOLUTIE
In Afghanistan woedt een binnenlands konflikt 
tussen links en rechts. Uiteenlopende socialis
tische krachten, verenigd in de onderling ruzie- 
ende partijen Khalq en Parcham, staan scherp 
tegenover de grootgrondbezitters en de konser- 
vatieve geestelijkheid. Links en rechts betwis
ten elkaar de staatsmacht, die sinds twee jaar 
in linkse handen is. Die regering steunt, zoals in 
in de meeste linkse Derde Wereldlanden, voor
namelijk op jonge soldaten, het nog kleine stads- 
proletariaat en intellektuelen. Boeren en herders 
vormen echter de grootste bevolkingsgroep, 
en voor hen spelen traditie, godsdienst en re
gionalisme een sterke rol. Door onervarenheid 
heeft links taktische fouten gemaakt, die de 
oude machthebbers in staat stellen een deel van 
het volk achter hun karretje te spannen. Net 
als in Chili waren de hervormingen zo radikaal 
dat ze de heersende klasse schrik aanjoegen, 
maar ze waren nog niet radikaal genoeg om 
die klasse als machtsfaktor uit te schakelen.
Ondanks die fouten zijn de eerste belangrijke 
stappen vooruit gezet. Het grootgrondbezit 
(2 pet. van de bevolking bezat 81 pet. van de 
grond) wordt gekollektiviseerd. In juni 1979 
waren al 560.000 hektare herverdeeld, en nie
mand mag voortaan meer dan 6 hektare be
zitten. De boeren zijn al hun schulden kwijt
gescholden. Onderwijs wordt voortaan ook 
gegeven in de talen van de vele nationale minder
heden en is verplicht gesteld, ook voor meis
jes. Door de alfabetiseringskampagne naar Cu
baans model leerden al 800.000 ouderen lezen 
en schrijven. Het verkopen van meisjes voor 
kinderhuwelijken werd verboden. Voor het 
eerst mochten de arbeiders zich in vakbonden 
organiseren. Dat heeft aan de basis een beweging 
teweeg gebracht die veel beingrijker is dan de 
blunders van de regering of de bezwaren tegen 
Russische machtspolitiek. De ontwikkelingen 
in Afghanistan verdienen de steun van alle so
cialistische krachten in de wereld, mede om 
ze minder afhankelijk te maken van eenzijdige 
Russische invloed.
Bij de Rotterdamse havenstakingen in september 
1979 was de PSP voor het eerst in haar ge
schiedenis niet solidair. Deze Eurocommunis- 
tische opstelling krijgt nu een logisch vervolg 
in de buitenlandse politiek. Voor het eerst 
heeft de PSP afstand genomen van een socia
listische revolutie. We hebben zelfs meegedaan 
met een tegen steun aan de Afghaanse revolutie 
gerichte protestvergadering, samen met VVD, 
CDA, SGP en DS’70. Gelukkig deden we daarbij 
niet mee aan de roep om meer westelijke be
wapening of steun voor de reaktionaire op
standelingen. De meerderheid van het partij
bestuur probeert nu een ‘derde weg’ te volgen, 
tussen Afghaans links en de USSR enerzijds 
en de hetze van de kapitalistische landen en de 
rechtse moslims anderzijds. Kunnen wij, van uit 
onze traditie van partij kiezen voor een socia
listische wereld, wel neutraal, afzijdig en on
kwetsbaar blijven in dit konflikt?

Tot nu toe koos de PSP in een konflikt tussen 
links en rechts steeds partij voor links. Daarbij 
waren we terecht niet al te kieskeurig. We 
beseften best dat ook links fouten kan maken 
en soms wegen bewandelt die volstrekt niet de 
onze zijn. We stonden achter de portugese anjer- 
revolutie, hoewel het een militaire staatsgreep 
was. We nodigden zelfs de staatsgreep-generaal 
(Otelo de Carvalho) uit als gastspreker op de 
manifestatie bij ons 20-jarig bestaan; dat hij niet 
mocht komen was niet onze schuld. We maak
ten geen bezwaar toen de legers van Tanzania, 
India en Vietnam buurlanden binnenvielen,

ê "

omdat zij meenden daarmee de betrokken vol
keren een dienst te bewijzen. We kozen par
tij voor de linkse MPLA-regering in Angola, 
hoewel we wisten dat die alleen aan de macht 
kon blijven dankzij de steun van het Cubaanse 
leger. Bij alle door ons bewonderde revoluties 
(Cuba, Vietnam) of materieel door ons ge
steunde bevrijdingsoorlogen (Algerije, Mozam
bique) zijn op pacifistische gronden vele kri
tische kanttekeningen te maken. Desondanks 
durfde de PSP, na enige konflikten daarover 
in de beginjaren 1957-1962, altijd solidair te zijn 
met linkse revoluties en anti-imperialistische 
strijd.

NIEUWE KOUDE OORLOG

We maakten er nooit bezwaar tegen dat we bij 
die keuze meestal de USSR als bondgenoot 
aan onze zijde vonden. Dat maakte het wel 
moeilijker om duidelijk te maken dat juist wij 
kritiek hebben op de wijze waarop het socia
lisme in dat land funktionert en hoe het zijn 
wil oplegt in Oost Europa (Tsjechoslowakije 
1968); Anderen verweten ons meelopers van 
Moskou te zijn. Tijdens de eerste koude oorlog 
zijn we daartegen gehard. Dwars tegen de door 
pers en regering gepropageerde opvattingen in, 
durfden we jaren eerder dan de PvdA kleur te 
bekennen voor ‘omstreden’ links. Nu de rege
ring van de V.S. bezig is de tot nu toe ‘neutrale’ 
Derde Wereldlanden op te delen in twee vij
andige kampen, en zij de terugkeer van de kou
de oorlog vrijwel onvermijdelijk maakt (inter- 
ventieleger, handelsboykot, nieuwe kernwapens) 
moeten wij ons niet gematigder gaan opstellen 
dan we tijdens de eerste koude oorlog deden.

In de Stalin-tijd (1924 -1953) weigerde de USSR 
steun aan de socialistische wereldrevolutie 
(‘proletarisch internationalisme’Lnog langer tot 
inzet te maken van haar buitenlandse politiek. 
Stalin wilde langs zijn grenzen wel invloeds
sferen en bufferzones, maar geen revolutionaire 
onrust of socialistische experimenten. De 
ekonomische opbouw van de USSR ging boven 
alles, en daarvoor waren goede handelsbetrek
kingen met kapitalistische landen nodig. Daar
om heeft hij de Spaanse en Griekse revolutie 
verraden, en sloot hij vriendschapsverdragen met 
de konservatieve krachten in Afghanistan.

Laten wij blij zijn dat de USSR, sinds haar 
onmisbare steun voor het overleven van Cuba 
en Vietnam, die koers verlaten heeft. Zonder 
Russische steun zou de Afghaanse linkerzijde 
door een verbond van binnenlandse konser- 
vatieven en buitenlandse interventielegers zijn 
uitgemoord. De gevolgen van niet ingrijpen 
zouden nóg erger zijn geweest dan van wèl 
ingrijpen.

ERIK MEIJER

LINKS/RECHTS
Afghanistan, of zoals het in de pers wordt ge
noemd het Vietnam van het oosten, staat op 
dit moment vol op in de belangstelling. Teveel 
eigenlijk. Rechts gebruikt de inval van de Sov
jet Unie om internationaal de Koude Oorlog 
warm te houden. En door links wordt in de hitte 
van de herbewapening volledig vergeten dat 
de Russische inval een reaktie is op een al veel 
eerdere aktie, n.1. de inval door de CIA.
Deze inlichtingendienst, waarvan onlangs het 
budget drastisch is verhoogd, heeft door stelsel
matige kruip- en sluipdoor wegen belangrijke 
posities in het staatsleven in handen gegeven 
van de anti-communistische godsdienstige lei
ders, de zogenaamde Mollaks; Deze leiders 
hebben een zeer grote invloed op het volk 
(analfabetisme) die merendeels tot de islami
tische stroming gerekend kunnen worden,
In de verschillende publikaties van Philip Agee 
(ex-CIA-agent) behoorde bijvoorbeeld de gees
telijke leider van Mongolië (Tibet), de Dalai- 
Lama, tot de loonlijst van de CIA.
Net zo goed als Willy Brandt, de leider van 
Socialistische Internationale, ook op de loon
lijst voorkwam (of nog komt) van de CIA. 
Maar dit terzijde. In de tijd van de Sjah, toen 
deze nog als marionet speelde over Iran, werd 
de opbouw van een korrupt en staatsvijandig 
Sovjet-regiem langzaam via vriendjespolitiek 
door de CIA gefinancierd. Doel vormde het 
losweken van Afghanistan uit de Russische in
vloedsfeer en Afghanistan, met een westers 
gezinde regering, onder te brengen in de mili
taire en ekonomisch toegespitste Amerikaanse 
belangen.
Waar ging het in Vietnam oorspronkelijk om? 
Omdat rechts in de meerderheid is, zal het 
antwoord van links altijd origineel moeten zijn. 
Dit om te voorkomen dat rechts het linkse 
antwoord kan plaatsen in het straatje van een 
Russische machtspolitiek. Krachten mobiliseren 
zoals aan het slot van zijn rede tijdens een 
manifestatie uitgesproken door Jos Uitenbo- 
gaard (zie Bevrijding J 980, nummer 2, redaktie 
Bevrijding) vind ik eng. Dat is geen links ant
woord, maar een ingelijste linkse reaktie.

GERARD BLOKDIJK



Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw prineipes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. En steekt dat gegeven niet 
onder stoelen öf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. E n... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NVV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de veie andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.000 
spaarders meteen gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bij smaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den Haag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-4701 81 
ofons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f50,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van f7,50.

Naam en voorletter(s):

Adres;

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□ de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17jaar)
□  hetjeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 

20jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□ het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  spaardeposito-bewijzen (met een vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920



BOM OET 
DE KOMIn deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 

ding hun reaktie kw ijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel to t inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.
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HOU DE PSP SOCIALISTISCH rechts (zie Bevrijding nr. 2, pagina 11, redaktie 
Bevrijding), enzovoort.

Naarmate de partij groter groeit worden er 
meer en meer verbazingwekkende standpunten 
ingenomen. Om je op te winden waren de 
rare kronkels inzake de protest-demonstratie 
met betrekking tot de inval van de Russische 
troepen in Afghanistan. Een uitstekende ver
klaring (zie Bevrijding 1980, nr. 2, pagina 10 
redaktie Bevrijding), maar wie schetst mijn 
verbazing: niet de toevoegingen die de VVD 
aan de advertentie gaf maar het feit dat zo’n 
advertentie met medewerking van de PSP 
wordt geplaatst. De samenwerking met rechts 
wordt dan verdedigd door een konfrontatie met

Radikaal-socialisten behoren andere middelen 
te hebben om hun standpunten en hun verschil
len met de sociaal-demokratie en rechts duidelijk 
te maken. Om dan achteraf bijna een pagina 
te wijden aan het wangedrag van de VVD 
is papierverspilling; het gehele politieke beleid 
van deze partij is één voortdurende schending 
van de mensenrechten. Voer diskussies, organi
seer avonden, verspreid pamfletten, werk samen 
met links, kolporteer, enzovoort, enzovoort, 
maar weiger om met rechts samen te werken. 
HOU DE PSP WERKELIJK SOCIALISTISCH!

JOHAN BROUWER

LPG (Liquefied Petroleum Gas) is een verza
melnaam voor een groot aantal vloeibaar ge
maakte petroleumgassen die vrijkomen bij 
olie- en gaswinning of bij het olieraffinagepro- 
ces. Deze gassen zijn zeer brandbaar en kunnen 
in bepaalde koncentratieverhoudingen met zuur
stof in de lucht eksplosieve mengsels vormen. 
De milieugroep van de PSP afdeling Groningen 
heeft een brochure over dit gas uitgebracht: 
‘Bom uit de kom’. Aanleiding hiervoor was 
een lekkende ondergrondse leiding bij een ga
rage die ervoor zorgde dat het terrein en de 
omgeving voor onbepaalde tijd werden afge
sloten; een zogenaamd ‘bijna-ongeluk’.
De bedoeling van de brochure is mensen in 
buurten met een LPG-tank informatie te ver
strekken over de gevaren van LPG zodat ze 
ertegen in aktie komen en druk wordt uitge
oefend op het gemeentebestuur de tanks naar 
buiten de bebouwde kom te verplaatsen. De 
informatie - voor een gedeelte overgenomen 
uit een eerder verschenen brochure in Nij
megen - bestaat uit de voor- en nadelen van het 
LPG, de ongelukken die ermee gebeurd zijn 
zowel in het buitenland als in Nederland, het 
overheidsbeleid en de gevoerde akties in Nij
megen, Huissen en Breda, De brochure is te 
bestellen door het overmaken van ƒ 2,80 
op giro 949400 t.a.v. penninmeester PSP- 
Groningen o.v.v. ‘Bom oet de kom’.

(RS). In een brief van 11 februari j.ï. heeft PSP 
afdeling Oostelijke Mijnstreek er bij de mi
nister van binnenlandse zaken, Wiegel, op aan
gedrongen burgemeester L. Hoogland van Bruns
sum .te ontslaan.
Aanleiding hiervoor is de eventuele vestiging 
van een wapendepot in de buurt van Brunssum. 
Half november 1979 bleek tijdens de schrifte
lijke voorbereiding van de defensiebegroting 
dat de regering het voornemen had om o.a. 
in zuid Limburg een tweetal depots te vestigen. 
De depots zouden moeten dienen voor mate- 
rieelopslag van een aantal Amerikaanse Divi
sies. Het zou hierbij gaan om zwaar militair 
materieel (tanks, voertuigen e.d.) en de daarbij 
behorende munitie. Toen dit voornemen bekend 
werd stak er een storm van protest in Limburg 
op. Meerdere politieke partijen spraken zich 
fel uit tegen de komst van dergeljke legerop- 
slagplaatsen. Ook vanuit de vakbeweging, 
met name uit ABOP en ABVA, kwam een scherp 
afwijzende reaktie,

AKTIEKOMITEE

Vanuit verontruste burgers werd het aktieko- 
mitee Stop het Wapendepot opgericht. De PSP 
neemt aan de aktiviteiten van dit komitee deel. 
Onder andere met als argument dat het een 
belediging van de zuid Limburgse bevolking 
is nu, 15 jaar na de mijnsluitingen, met het 
zoveelste militaire projekt te komen aandraven 
om daarmee zogenaamd de werkgelegenheid

te dienen. Brunssum heeft immers het NAVO- 
hoofdkwartier Afcent op haar grondgebied en 
krijgt binnenkort de AWACS op een steenworp 
afstand. Bij de akties van het komitee Stop 
het Wapendepot bleek al spoedig dat maar 
liefst 80 tot 90 procent van de Brunssumse 
bevolking de handtekeningenlijst tegen de komst 
van het depot spontaan ondertekende. De ge
meenteraad nam tijdens haar vergadering van 
30 november j.I. een motie aan waarin de 
raad zich duidelijk uitspreekt tegen de vestiging 
in Brunssum en bovendien in de hele oostelijke 
Mijnstreek.

VOORSTANDER

In het Limburgs Dagblad van 8 februari j.1. 
verklaarde burgemeester Hoogland van Bruns
sum dat hij een groot voorstander van de ves
tiging van het legerdepot in Brunssum is. Hij 
legt daarbij de uitspraak van de gemeenteraad 
naast zich neer en verklaart, gebruik makend 
van de oplaaiende Koude Oorlogssfeer, dat 
Nederland juist nu haar bijdrage als NAVO- 
partner dient te leveren. Dit bracht de PSP 
afdeling Mijnstreek ertoe bij minister Wiegel 
op het ontslag van de burgemeester aan te drin
gen, Immers volgens het artikel 76 van de ge
meentewet staat dat de burgemeester belast 
is met het uitvoeren van raadsbesluiten. Hoog
land, die meent demokratisch genomen be
sluiten naast zich neer te kunnen leggen en deze 
zelfs aktief tegenwerkt, kan opkrassen.

Diskussie 0R
Op 15 maart wordt in het gebouw van het 
JAC in Den Bosch een diskussiebijeenkomst 
georganiseerd over de plaats van de OR in het 
bedrijf vanuit het perspektief van arbeiders- 
zelfbeheer. Tevens komt daarbij aan de orde de 
relatie tussen vakbeweging en de OR. Het is 
de bedoeling dat zowel de mogelijkheden als 
de beperkingen van het werken met en in de 
ondernemingsraad aan de orde komen. We 
zullen proberen de diskussie te stimuleren door 
de produktie van een aantal stellingen die 
op de dag zelf worden toegelicht. We zullen 
daartoe FNV, Informatiecentrum Onderne
mingsraden, PSP - OR-leden en mensen uit de 
kring van Zeggenschap uitnodigen. Mogelijk 
zullen ook andere politieke partijen gevraagd 
worden te reageren. Verder is het de bedoeling 
de aanwezigen zoveel mogelijk bij de diskussie 
te betrekken.

Met de resultaten van de diskussiedag is hope
lijk ook een begin gemaakt voor verdere dis
kussie ook op plaatselijk en regionaal niveau. 
Opgaven voor de OR-dag kunnen gericht worden 
aan de PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam.

Geef je zo snel mogelijk op, dan kunnen de 
stukken op tijd worden toegestuurd. Iedereen 
die zich opgeeft, krijgt de brochure over de 
OR toegestuurd, evenals het voorbeeld-regle
ment en de wetstekst en verder ook de diskus- 
siestellingen. De totale kosten voor dit deel- 
namepakket zijn f 7,50.



O nderlijs
De landelijke themagroep onderwijs van de PSP 
organiseert tot de zomer nog drie vergaderingen 
en wel op de zaterdagen 5 april, 17 mei en 5 
juli. Op de vergadering van 23 februari werd 
beslist met welke thema’s de werkgroep zich 
in de komende tijd zal bezighouden. Deze the
ma’s waren bij het ter perse gaan van dit num
mer nog niet bekend. Informatie hierover en 
over de andere werkzaamheden van de werk
groep zijn te krijgen bij: Herman van Nooden- 
burg, Papestraat 10a, Den Haag, tel.: 070 - 
659776 (op maandag, dinsdag en donderdag
avond).
Over enige tijd zal er een brochure over de stand
punten van de PSP ten aanzien van het onderwijs 
verschijnen. Mensen die belangstelling hebben 
daar aan mee te werken kunnen eveneens 
terecht bij het bovenstaand adres.

IZOHUP

IZolkshuis/esting
De themagroep Volkshuisvesting en Ruimtelijke 
ordening (VOHUP) van de PSP organiseert op 
zaterdag 8 maart een openbare diskussiedag 
met als onderwerp Renovatie o f groot onder
houd.
Het gaat steeds slechter met de stadsverniewing, 
vooral onder deze bezuinigende regering. De 
bouwkosten stijgingen gaan door en daarnaast 
rijzen de huurverhogingen als gevolg van ver
bouwingen of nieuwbouw de pan uit. De buurt
en woningverbeteringen worden steeds minder 
aantrekkelijk. Steeds meer konit het er op 
neer dat de huurders moeten betalen voor ach
terstallig onderhoud. Dit is zo’n beetje de situ
atie waarover tijdens de themadag zal worden 
gesproken. Uiteraard gekoppeld aan de vraag 
hoe de PSP, zowel parlementair als buitenpar
lementair, op deze ontwikkelingen inspeelt.
De dag zal worden ingeleid met een film over de 
bewonersakties in het Leidse Haagwegkwar- 
tier: Sober en Doelmatig. Daarna inleidingen van 
Chiel Rottier en Pim Hakket.
Plaats: de Kargadoor, Oude Gracht 36, Utrecht. 
Aanvang: 11.30 uur.
In verband met het vertonen van de film graag 
op tijd aanwezig zijn.

De PSP over Afghanistan, Sacharov 
en de Olympische Spelen

De internationale ontwikkelingen van de laatste 
maanden hebben de gemoederen flink in bewe
ging gebracht. Wel of geen veroordeling van het 
Russiche optreden in Afghanistan, wel of geen 
protest tegen de verbanning van Sacharov, 
wel of geen boykot van de Olympische Spelen 
in de Sovjet Unie.
De PSP heeft de afgelopen weken over deze 
kwesties duidelijke standpunten ingenomen. 
Het partijbestuur van de PSP vond het de moeite 
waard die standpunten bijeen te brengen in een 
brochure. Het resultaat is Geen nieuwe Koude 
Oorlog, de PSP over Afghanistan, Sacharov en 
de Olympische Spelen.
De inhoud bestaat uit de geruchtmakende toe
spraak van Gied ten Berge, sekretaris vredes
vraagstukken, op de manifestatie Russen uit 
Afghanistan van 19 januari j.1., de toespraak 
van Jos Uitenbogaard, sekretaris buitenland, 
op de bijeenkomst linkse vragen over Afgha
nistan van 18 januarij.1., de bijdrage van Fred 
van der Spek, Tweede-Kamer-lid, aan het debat 
over de Olympische Spelen van 30 januari 
j.1. en de twee verklaringen van het Partijbe
stuur over deze kwesties.

De prijs van deze brochure is f 1,-. Verkrijgbaar 
bij de afdelingen van de PSP. Ook te bestellen 
door overmaking van f 1,90 (inklusief verzend
kosten) op postgiro 194240 t.n.v. PSP/Am- 
sterdam met vermelding van Afghanistan. 
Meerdere eksemplaren kunnen beter schrif
telijk besteld worden bij: PSP, Postbus 700, 
1000 AS Amsterdam. U krijgt uw bestelling dan 
toegestuurd samen met een rekening.

/4/onden v o o r  kamerbewoners
PSP afdeling Sittard-Geleen op 13 en 14 maart 
twee openbare avonden over de nieuwe huur
wetgeving. Door de nieuwe wet zijn er mogelijk
heden ontstaan om huurverlaging te verkrijgen 
voor kamerbewoners. Tijdens de twee bijeen
komsten zal informatie worden verstrekt over 
deze nieuwe wet toegespitst op de situatie van 
kamerbewoners. De bedoeling is verder, om te 
bezien in hoeverre daadwerkelijke steun aan 
akties van kamerbewoners voor huurverlaging

kan worden gegeven. De twee avonden zullen 
openenen met inleidingen van Kees Walle 
(Partijbestuur PSP, over een socialistische 
volkshuisvestingspolitiek) en Astrid Hacking. 
Er zal een ruime gelgenheid tot diskussie zijn. 
De bijeenkomsten vinden plaats op donderdag
avond 13 maart, in café Schtad Zitterd, Markt 
25 in Sittard, en op vrijdagavond 14 maart, 
in café de Heremiet, Kluis 50 in Geleen. Beide 
avonden beginnen om 20.00 uur.

8 maart 
Internationale

\irouwendag
Op 8 maart, de internationale vrouwendag, 
wordt er in de volgende plaatsen het een en 
ander georganiseerd:

ROTTERDAM
Het Rotterdamse samenwerkingsverband van 
vrouwenorganisaties houdt een Open Huis 
in het Vrouwenhuis. Adres: van Vollenhoven
straat 62, tijd: 12.00 tot 24.00 uur.

LEIDEN
Een manifestatie georganiseerd door de geza
menlijke vrouwengroepen met als thema Mijn 
lijf is van mij. Op het programma o.a. film, 
een optreden van de groep De Sirenes, spreek
sters over zelfhulp, ouder worden, dik zijn. 
Tijdens de manifestatie is de tentoonstelling 
Thuisarbeid te zien. Aanvang 20.00 uur, plaats 
nog onbekend.

AMSTERDAM
Hier een manifestatie met als thema Recht op 
arbeid voor vrouwen. Met o.a. een alternatief 
arbeidsbureau. Tijd: 14.00 tot 17.00 uur. 
Plaats: de Hoeksteen, Jan van Galenstraat.

GRONINGEN
Vanaf 20.00 uur een manifestatie met als themal 
Seksueel Geweld. Plaats nog onbekend. Infor
matie: Dianda Veldman, tel.: 050 - 12 44 23.
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IN  MEMORIAM RUDI DUTSCHKE
Rudi Dutschke is gestorven. ‘Een natuurlijke dood', zoals de media zich haastten te berichten.

Maar we weten dat hij van de moordaanslag van twaalf jaar geleden als gevolg van een smerige hetze in de Springerpers, nooit meer helemaal hersteld is.
Zo ‘heeft die vervloekte kogel mijn maatje Rudi dus toch klein gekregen’ (Daniël Cohn-Bendit in ‘Liberation’).

We zeggen dat hier niet, om alsnog een martelaar van hem te maken.
Maar omdat progressieve mensen in de BRD en soms ook in eigen land, zich nog altijd geplaatst weten tegenover kwaadaardige reaktionaire media

en we onszelf dus gewoon niet kunnen veroorloven - ook na al die jaren - oorzaak en gevolg te scheiden.

De droefheid om de dood van Rudi Dutschke 
zit bij de mensen die hem, met name tijdens 
zijn verblijf in Groningen van nabij hebben 
meegemaakt, in de eerste plaats in het verlies 
van een sympathieke vriend. Een bijzonder 
hartelijke en buitengewoon inspirerende man, 
die een goede persoonlijke omgang met 
mensen even ernstig nam als zijn theoretische 
en praktische politieke werk.
Spijt hebben we natuurlijk ook over het 
heengaan van een zeer begaafd mens, die 
zich niet insnoerde in andermans theoretische 
schema’s, maar de politiek-theoretische erfe
nis van der arbeidersbeweging, onafhankelijk 

; en met grote intensiteit en integriteit ver- 
| werkte en tot nieuw leven bracht. Karl 

Marx en Ernst Bloch moch hij dan ook met 
recht zijn grote leermeesters noemen. 
Aanvankelijk ‘evangelisch’ georiënteerd 
vluchtte de dienstweigeraar Rudi Dutschke 
uit de DDR naar West-Berlijn en zou daar, 
net als Cohn-Bendit in Parijs, de belangrijk
ste woordvoerder van het studentenverzet 
van de zestiger jaren worden. ‘Een merk
waardige heilige’ noemt zijn vriend Daniël 
Cohn-Bendit thans ‘deze oude theoloog 
die zich tot het warmbloedige marxisme 

! keerde toen hij van Oost naar West ging. 
Rudi Dutschke was toch geen utopist, in de 
zin van en wereldvreemde dromer, noch 
een nostalgist naar vergane rode glorie. Een 
‘Mythos der Ferne’ wees l'ij af, evenals een 
‘Mythos der Vergangenheit’. Sprekend en 
schrijvend over het socialisme was hij voort
durend bezig met de zeer konkrete spanning 

i tussen doeleinden op korte en lange termijn. 
In het negeren van die spanning, zag hij 
het prijsgeven van de zin van het socialistisch 
perspektief. ‘Hij was bezeten van de demon 

! van de politiek’, schrijft Cohn-Bendit, ‘al
tijd op zoek om een perspektief te ontdek
ken. waar je door de bomen het bos niet 
meer zag’.

Als Rudi ons verraste met‘ongelooflijke' 
en uitdagende perspektieven, dan leek dat 
soms een vlucht naar voren, maar in wezen 
werd hij gedreven door de diepe overtuiging 
dat we met minder niet toe zouden kunnen. 
Zo ook in het intervieuw dat we met hem 
in Bevrijding mochten hebben (8-4-78): 
‘Het is mijn mening dat er geen vrij, socia
listisch en vreedzaam Duitsland mogelijk is, 
als het Duitse vraagstuk niet werkelijk wordt 
opgelost. Duitsland mag geen gevaar voor 
anderen- meer zijn. Daarvoor is het echter 
ook noodzakelijk dat voor het Duitse volk 
inhoud wordt gegeven aan het recht op 
autonomie. En dat kan pas in de kontekst 
van een naar socialisme strevend kontinent. 
Ik ben me ervan bewust, dat we hier ver 
van verwijderd zijn. Maar op den duur valt 
daar niet meer aan te ontkomen. Proberen
we dat wel, dan zou dat wel eens dodelijk 
kunnen zijn’.
Rudi Dutschke was zeer doordrongen van de

noodzaak van een ‘Derde Weg’ naar dit so- 
cialistische Europa. De ‘monopolie-bureau- 
kratie' in het zogenaamde ‘reële socialisme' 
van Oost-Europa. veroordeelde hij met ge
lijke felheid als de ‘monopolie-bourgeoisie’ 
in West-Europa. Hij bestreed het ‘neuroti
sche anti-communisme’ in de westerse we
reld, maar niet als apologeet van het Mos- 
kou-communisme. Daarvoor was hij te zeer 
doordrongen van de herleving van een nieuwe 
klasse-maatschappij in Oost-Europa. ‘Wat 
wij socialisten in de BRD van het ‘reële so
cialisme' in de DDR en de Comecon-landen 
vinden, hebben we vaak genoeg laten blij
ken: alles is daar reëel, behalve het socialis
me' (Rudi Dutschke op de PSP-manifestatie 
in Amsterdam 15-4-78).

Met zijn proefschrift ‘Ein Versuch Lenin 
auf der Füsse zu stellen’ leverde hij een 
diepgaande historisch-materialistische analyse 
van de wortels van het Sovjet-Russische 
produktie-systeem en de invloed daarvan op 
Je 3e Internationale. In dit werk laat hij 
zien dat in het ‘half-Aziatische’ Rusland 
de aanvankelijk West-Europees georiënteerde 
Bolsjewieken niet meer uit de voeten konden 
met egalitair-demokratische opvattingen. Zij 
gingen die allengs meer en meer bestrijden. 
Er ontstond daarom al gauw een partij van au
toritaire opvoeders en daarmee eveneens 
een partijmodel, dat na de konsolidatie van 
de revolutie tot internationale norm (‘Ko
mintern’) werd verheven. Die norm gold ook 
voor West-Europa, waar de arbeidersbewe
ging wèl kon voortbouwen op burgerlijk- 
demokratische verworvenheden en juist tot 
taak had die verworvenheden ten gunste 
van de eigen klasse op te rekken.
Zijn grote belangstelling voor het ‘Stali- 
nisme-debat’ kwam niet voort uit een lou
ter historische belangstelling en nog minder 
uit de behoefte om communistische par
tijen in het Westen een handje te helpen om 
tot een modus-vivendi met hun belaste 
verleden te komen. Het was voor hem een 
onvermijdelijk stuk theoretisch-politieke ar
beid, om de weg vrij te maken voor een 
‘gordijn’-overschrijdend Europees socialistisch 
perspektief.
‘We moeten goed begrijpen’ aldus Rudi 
Dutschke in voornoemd intervieuw, ‘dat 
de Europese arbeiderklasse over twee fron
ten verdeeld is. Aan de ene kant zit ze vast

in de NAVO en aan de andere kant in het 
Warschaupact. Ze moet daarom aan beide 
kanten uit deze blokken bevrijd worden. 
Dat moet het strategische doel blijven. Dat 
is de voorwaarde waaronder ze pas werkelijk 
zelfstandig haar weg kan gaan’.
Zijn politieke zelfstandigheid ten opzichte 
van sociaal-demokratie en communisme heeft 
hem nimmer doen wegglijden naar een van de 
vele Maoïstische of Trotzkistische sektes 
in de BRD. Integendeel, hij heeft deze ‘Sek- 
tiererei’ steeds gebrandmerkt als een grote 
hinderpaal voor de door hem zo gewenste 
linkssocialistische partijvorming in West-Duits- 
land.
Het laatste wat we van hem weten was, dat 
hij een groeiende belangstelling aan de dag 
legde voor de ‘groenen’, omdat die in ieder 
geval anders dan het door hem zo verfoeide 
sektendom aansluiting hadden weten te 
krijgen op bredere groepen in de West-Duitse 
samenleving. Hij leek in de ‘groene beweging’ 
kansen te zien om het ‘linkse ghetto’ in zijn 
land eindelijk open te breken. Toch zou 
het gebrek aan een duidelijke socialistische 
oriëntatie bij de ekologisten hem op den 
duur ongetwijfeld voor problemen hebben 
geplaatst, want Mark en Bloch zou hij nimmer 
ontrouw geworden zijn.

Met veel respekt willen we tenslotte herin
neren aan Dutschke’s opvallende politieke 
en menselijke interventies in het ‘terrorisme- 
debat’. Hij koppelde toen een felle morele 
en politieke afwijzing van de RAF-praktijken 
aan een persoonlijke kritische solidariteit met 
le RAF-gevangenen. De moord op Buback 

veroordeelde hij als een ‘reaktionaire daad’, 
maar tegelijkertijd spande hij zich sterk in 
tegen de onmenselijke gevangenissituatie in 
de BRD, ging hij demonstratief naarde begra
fenis van Holger Meins en onderhield hij 
een nauw persoonlijk kontakt met Horst 
Mahler. Kennelijk achtte hij het in niemands 
belang om de RAF-gevangenen dubbel te 
isoleren. Het getuigde in die bewogen dagen 
van moed en edelmoedigheid.
Rudi Dutschke was een revolutionaire so
cialist.. ‘theoretisch ondogmatisch en anti- 
autoritair, in de praktijk puriteins en mora
listisch’, zoals Cohn-Bendit hem trefzeker 
maar niet zonder tederheid heeft herdacht. 
Hij vond dat iedere socialist de grote doelein
den van zijn beweging, afschaffing van de 
‘Herrschaftsstaat’ en de loonarbeid, ern
stig moest blijven nemen. Maar die verre op
dracht, deed hem evenzeer de noodzaak 
onderkennen van geloofwaardige, konkrete 
overgangsprogramma’s naar het socialisme. 
‘Wir brauchen sie. Wir brauchen sie jetzt’, 
schrijft hij daarover met grote nadruk aan 
het slot van zijn proefschrift. Een belangrij
ke taak, die zonder Rudi ongetwijfeld moei- 
lijker zal worden,

GIED TEN BERGE 
JACK HOFMAN
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De bom is tenslotte ergens muleis gebarsten. 
Alle opgekropte agressie tussen krakers en ge
meente Amsterdam ontlaadde zich op vrijdag
avond 20 februari in een gigantische vecht
partij, bij een poging van de mobiele eenheden 
om het gekraakte pand op de hoek van de le 
('onstantijn Huvgensstraat en Vondelstraat te 
ontruimen. Het was genoeg om de /.aak volledig 
te doen eskaleren. In één nacht was cie omgeving 
van het pand veranderd in een op het oog on
neembare vesting. Het bleek uiteindelijk nog 
steeds niet genoeg voor de erkenning van het 
maatschappelijke probleem van de woningnood: 
even leek het er op dat de woninnood en de 
huisvestingssituatie van de krakers eindelijk 
als uitgangspunt van handelen genomen /ouden 
worden bij het oplossen van de ontstane nood
situatie. De bestemming van het pand vormde 
een belangrijke schakel in de onderhandelingen.

Die onderhandelingen waren bijna geslaagd, toer 
burgemeester Polak de hele /aak alsnog verwees 
naar de afdeling ‘openbare orde' en met /eer 
groot materieel (meer dan dui/end mensen, 
tanks, pantserwagens en waterkanonnen) de 
rechtsorde en rust kwam herstellen. Wat heeft 
hem ertoe gebracht om de krakers op de valreep 
niet een paar uur de tijd te gunnen om op zijn 
voorstel in te gaan? Immers, om kwart voor 
drie 's nachts liet hij weten, dat hij om uiterlijk 
half vier antwoord moest hebben op de vraag of 
de barrikaden ’s morgens ongestoord wegge
haald konden worden. Tot twee uur 's nachts 
hadden de fraktievoor/itters van de raad nog 
vergaderd en daarbij is dat ultimatum niet aan 
de orde geweest. De grote vraat; is dan: wanneer 
en door wie is tot die massale aktie besloten? 
En vooral ook: waarom valt toch iedere keer 
weer de afweging tussen een haalbaar kompro- 
misen het met machtsvertoon herstellen van tic 
rechtsorde in het voordeel van het laatste uit?
Is dan ook een progressief burgemeester vat
baar voor de kritiek zoals die o.a. op maandag
avond door AVRO's Televi/ier gesuggereerd 
werd, namelijk dat gezag niet moet wijken voor 
straatgeweld?

De burgemeester heeft enorme risico's genomen. 
Het vertrouwen in het gemeentebestuur (en 
ook in de raadsleden) is weer ondergraven.
De frustraties over het niet reageren op de wo
ningnood en het met tanks reageren op gevolgen 
daarvan zijn weer gegroeid. Door zijn opmer
king. dat de krakers zich moeilijk kunnen 
beroepen op hun eerbied voor demokratische 
procedures, heeft Polak achteraf nog blijk ge
geven van het niet serieus nemen van de onder
handelingen. l il nog steeds wordt van de zijde 
van het gemeentebestuur geen enkele verant
woordelijkheid genomen voor de gebeurtenis
sen door te erkennen dat een falend volkshuis

vestingsbeleid aan de kraakakties ten grondslag 
ligt. Sterker nog: op zaterdag werden als een ko
nijn uit een hoed plannen getoverd om het 
pand te bestemmen voor de opvang van be
woners van brandgevaarlijke pensions om de 
krakers te wijzen op de onterechtheid van hun 
aktie en de welwillendheid van de gemeente. 
Daarmee heeft het gemeentebestuur, zo verklaar- 
de de PSP-Amsterdam, de verdenking op zich 
geladen groepen woningzoekenden tegen elkaar 
uit te spelen.

Pen andere vraag blijft, welke nou eigenlijk 
de juridische basis tot optreden van de politie 
was. Pr was geen ontruimingsbevel van de rech- 
ter. De Rechtsw inkel Amsterdam en het Klach- 
tenburo Politieoptreden hebben burgemeester 
Polak al laten weten dat volgens hen de politie 
niet bevoegd was tot optreden. Ook de burge
meester had van het oorspronkelijke optreden 
van de eenheden op vrijdagavond niet geweten. 
Bij de ontruiming van de Groote Keyzer heeft 
Polak steeds ge/e/en op zijn rechtsplicht tot 
ontruimen door de rechterlijke uitspraak. Zo'n 
rechtsplicht ontbreekt hier, zoals Polak zelf 
ook konstateerde. Pr was geen noodzaak tot 
optreden. Het ontbreken daarvan wordt zelfs 
versterkt door het feit dat de eigenaar van het
pand vrijdagavond al het weten, dat hij geen 
prijs stelde op ontruiming onder deze omstan
digheden. Pn die eigenaar liet ook doorscheme- 
ren. dat twijfels over het in gebruik zijn van 
het pand uiterst gerechtvaardigd waren (als 
het pand in gebruik was. dan zouden de krakers 
immers huisvredebreuk plegen en strafbaar 
zijn). Waarom nou juist hier de lont in het 
kruitvat is gestoken, is een vraag waar Polak het 
niet gemakkelijk mee zal hebben.

De onverwacht grote steun die de krakers ge
kregen hebben, maakt duidelijk dat Amsterdam 
niet kan verwachten dat de onrust en onlusten 
over de woninnood beperkt blijven tot de 
spreekzaal bij herhuisvesting. Dat erkennen 
zou een stap zijn in de richting van een oplos
sing. Het is goedkoop om alle vernielingen en 
rellen achteraf op rekening van de krakers te 
schuiven en hen daarmee in de hoek van rad
draaiers en rellenschoppers te drukken. Dat het 
konflikt tussen krakers, spekulanten en gemeen
tebestuur zo verhard is, dat de gewelddadig- 
heden van alle kanten niet worden gevreesd, 
is een levensgevaarlijke zaak. De noodzaak tot 
deëskalatie heeft zich haarscherp doen voelen. 
De politieke wil voor een beter volkshuisves
tingsbeleid is daarbij een voorwaaide. Pn voor
komen moet worden dat het ten koste van alles 
aantonen van de politieke onwil een belemme
ring vormt voor die deëskalatie.

ANDREP VAN ES
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Een maand voor de geplande verkiezingen grijpen 300 (van de 800) mili
tairen de macht in Suriname. Onder de Surinaamse bevolking overheersen 
eerst de gevoelens van opluchting omdat een einde aan het bewind Arron 
is gemaakt.
De Nationale Militaire Raad laat een burgerraad door Eddie Bruma formeren. 
Wat voor een ‘andere’ regering komt er? Wanneer treden de militairen te
rug? Wat betekent de aanwijzing van Bruma? Wanneer u dit leest weet u 
waarschijnlijk meer. Toen wij dit stuk schreven, 2 maart, was de situatie nog 
vol onzekerheden.

Het NOS-journaal laat beelden zien van een 
Surinaams televisieprogramma wat de Surina- 
mers zelf twee keer te zien krijgen: drie Su- 
rinamers liggen in bun onderbroek op de gras
mat van de Mem re Boekoe-kazerne, het hoofd
kwartier van de nieuwe machthebbers. De 
vorige avond hebben ze in gestolen militaire 
uniformen een bordeel overvallen, de kas gepikt 
en de dames zonder betalen misbruikt. 25 stok
slagen op de rug is hun eerste straf. Voor Neder
land onthutsende beelden. 'Clean government’ 
is het algemene parool waar de Surinamer naar 
verlangt en waar de militairen op inspelen.
‘De ambtenaren komen voortaan op tijd' luidt 
het bevel van de militairen. Ze sluiten aan bij 
de algemene onvredegevoelens in Suriname 
over de hand gegroeide korruptie, baantjes- 
regelarij, fraude, vriendjespolitiek, verdere ver
rijking voor de rijken, verdere verpaupering voor 
de armen.

Het eerste kabinet Arron kwam in 1973 aan 
de macht als reaktie op het konservatieve 
Lachmon-Sednev VHP-PNP bewind. Felle sta- 
kingen, waarbij 1 dode viel, gingen aan de 
machtswisseling vooraf. In ’75 werd Suriname 
onafhankelijk, eindelijk. Veel Surinaniers vier
den het toen al in Nederland. Met de onaf
hankelijkheid in Suriname was er hoop voor een 
ander beleid. Het gigantische ontwikkelings- 
hulpgedrag beloofde de Surinamer volgens 
sommige politici, een gouden toekomst. Maar 
de hulp kwam op de verkeerde plaats: grootscha
lige ontwikkelingsprojekten waarbij de be
langen van vooal Nederlandse investeerders, 
aannemingsmaatschappijen en ingenieursburo's 
samen liepen met hun Surinaamse tegenhangers 
in de elite. Gereedgekomen lanbouwgrond werd 
onderhands aan de vriendjes van de regerings- 
kliek verdeeld. Toen liet bij een minister te 
gek werd. moest hij een jaar naar de gevangenis 
waar hij overigens toen meer buiten dan er in 
zat. Deze minister. Willy Soemita, stond nu 
als tweede op de verkiezingslijst van de VI)P- 
oppositie onder Lachmon.

VREUGDE

De eerste jaren na de onafhankelijkheid gingen 
er meer Surinamers terug naar hun moederland 
dan er naar Nederland kwamen. Er was hoop. 
Maar de hoop was ijdel, de trek naar Nederland 
nam weer sterk toe. De regering Arron bleek 
korruptie tot systeem te hebben verheven, de 
ziektenkostenver/ekering wordt al jarenlang 
volgend jaar ingevoerd, de ouderdomsvoorzie
ning en de kinderbijslag is erg laag en loopt jaren 
achter, de werkeloosheid verbetert niet. De 
vreugde om het verdwijnen van de regering

Arron is dan ook zeer begrijpelijk. 27 maart 
zou Suriname een nieuw parlement kiezen.
Het waren vervroegde verkiezingen (zie Bevrij- 
ding nummer 19 - '79) waarbij de feiten van 
fraude bij de uitgifte van de stemkaarten zelfs 
niet eens serieus weerlegd werden. Het verkie
zingssysteem is het ingewikkeldste ter wereld, 
een mengvorm van evenredige vertegenwoordi
ging en distriktenstelsel, dat zo vaak gewijzigd 
is als een zittende regering maar voor haar po
sitie nodig acht. De partijen zijn vooral opge
bouwd op ethnisch-kulturele elementen, die 
zeker in de verkiezingsstrijd stevig benadrukt 
worden. In een land waar Creolen, Hindoe
stanen, Javanen, Bosnegers en Indianen een 
eigen geschiedenis, taal, godsdienst en ras 
hebben en vanuit het koloniale verleden nooit 
tot samenwerking gestimuleerd zijn; integendeel. 
Een van de sergeants, Sital. zei dan ook van de 
week: ‘Verkiezingen bieden geen enkele garan-
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tie dat er werkelijke veranderingen zullen ko
men'. Ondanks al deze sombere opmerkingen 
over de geplande verkiezingen, is het verdwijnen 
ervan natuurlijk zeer verontrustend. Bezorgd
heid voor de demokratie is dan ook terecht , al 
dient die niet pas bij de staatsgreep op 25 
februari te beginnen.

BRUMA

De konflikten in de SKM, de Surinaamse Krijgs
macht, dateren vanaf de oprichting bij de on
afhankelijkheid. Twee zaken spelen daarbij 
een rol: het leger zou ook ontwikkelingstaken 
moeten hebben, wat in het Caraibisch gebied

wel meer gebeurt. (Guyana bijvoorbeeld) en 
ook enge kanten heeft. Daarnaast wensten de 
onderofficieren erkenning van hun vakbond. 
Januari '79 gingen ze al demonstratief de straat 
op uit protest tegen een straf, die hun sekre- 
taris kreeg op het publiceren van een brief vol 
grieven tegen de legerleiding. De zaak is blijven 
pruttelen tot het een jaar later tot een stevige 
uitbarsting kwam. Steeds meer verhardde de 
situatie zich. warbij ook de groeiende aandrang 
op premier Arron op bemiddeling mogelijk te 
maken hooghartig genegeerd werd. Drie gearres
teerde onderofficieren hoorden 10 maanden 
en ontslag uit liet leger tegen zich eisen. Hun 
aktie werd inmiddels gesteund door akties 
van drie (van de vier) vakcentrales, spontane 
inzamelingen onder het publiek, verklaringen 
van de linkerkant in de Surinaamse politiek.

Dinsdag 26 februari zou de uitspraak zijn van 
de krijgsraad, een harde konfrontatie tussen 
demonstrerende militairen, stakers, publiek 
de politie lag voor de hand. Maar een dag ervoor 
had de Nationale Militaire Raad de macht al 
over genomen. Het gaat uiteraard om meer dan
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een uit de hand gelopen vakbondskonfklikt. 
De sfeer leek daarvoor in de dagen voor de 
omwenteling te veel op de gespannen stakingen 
in '73. Maar het is beslist niet duidelijk of het 
een koelbloedige coup is van een paar sterke 
lieden op de achtergrond. Het lijkt er op dat 
de zaak zich in de zeaar verloederde toestand 
in Suriname zo geëskaleerd heeft, dat de weg 
terug niet meer mogelijk was. zeker niet toen 
de eerste dode viel.

Wel dringt zich de vraag meer en meer op wat 
de positie van luidv Bruma is. Bruma en zijn 
vriend Leeflang waren de verdedigers van de 
gearresteerde onderofficieren voor de krijgs
raad. Beiden zijn aangewezen als informateur 
van een burgerraad. Deze burgerraad zal onder 
de militairen geplaatst worden. Wie is Fddy 
Bruma? Allereers blijkt Bruma een nationalist



te zijn, oprichter van de Partij Nationalistische 
Republiek (PNR), die zich fel tegen het Neder
landse kolonialisme keerde op zowel kultureel 
als ekonomisch gebied (Bruynzeel bijvoorbeeld). 
Hij was een aktief vakbondsleider die zich zo 
tegenover Pengel en Lachmon plaatste. Het 
nationalisme van Bruma is echter Creools ge
tint, wat door Lachmon handig uitgepeeld werd 
door de aanval op zijn konservatieve beleid 
als een aanval op de Hindoestanen op te vatten. 
Toen Bruma minister van ekeonomische zaken 
was (73-77) heeft hij (en de andere twee PNR- 
ministers) weinig van een alternatief waarge- 
maakt. Maar wat nog ernstiger is, hij is als mi
nister ook in korruptiezaken verwikkeld en is 
langzamerhand ook een deel van de Surinaamse 
elite geworden, waarbij de vete met Lachmon 
steeds dieper begraven werd. De PNR is in 
1979 gespleten, waarbij een vleugel waarin de 
stem van Bruma duidelijk overheerst, bij de 
verkiezingen op de VDP-lijst opgenomen was. 
Leeflang stond ook op die lijst.

LN NEDERLAND?

Nederland is zeer nauw betrokken bij Suriname: 
vanuit de historie, de overheersende positie 
van het Nederlandse bedrijfsleven in Suriname, 
de helft van het Surinaamse volk in Nederland 
en - beslist niet te vergeten - de ontwikkelings
hulp. De ontwikkelingshulp wordt besteed aan 
projekten die de gewone Surinamer niet helpt. 
De Surinaamse elite wordt er beter van. Neder
land beperkt Ach tot technische bezwaren. 
Bezorgdheid voor de werking van het parlemen
taire systeem was er hier nauwelijks. Dat de boel 
goed fout liep bleek wel uit de stroom Surina- 
mers naar Nederland, wat echter in Den Haag 
niet tot reakties leidde.
De ontwikkelingshulp aan Suriname is in een 
verdrag vastgelegd, Suriname heeft juridisch 
recht op het geld; de soort regering is niet 
terzake. Maar het geld moet besteed worden 
binnen een (vrij vaag) plan en wordt per projekt 
beoordeeld en betaald. Nederland heeft dan ook 
een behoorlijke vinger in de pap. De Surinaamse 
ekonomie is zo zwak dat inhouding van Ne
derlandse hulp direkte gevolgen zal hebben. 
Wanneer er nu een kans komt om de plannen 
te wijzigen zodat de gewone Surinamer daar 
eindelijk ook wat beter van zou worden, moet 
dat niet beide handen worden aangegrepen.

V  I

De Nederlandse ontwikkelingshulp financiert 
echter tot nu toe vooral plannen waarbij Ne
derlandse ondernemingen betrokken zijn: 
Bruynzeel, Billiton, HVA, OGEM, Heidemij.
N ede co e.a.

Ken andere vraag is of Nederland de hulp als 
drukmiddel moet gebruiken om de demokratie 
te herstellen. Die vraag komt dan wel wat rij
kelijk laat. de parlementaire demokratie lijkt 
voorlopig wel afgeschaft, en daarvoor werkte 
liet niet. De situatie in Suriname nu is niet 
te vergelijken met de Zuid-Amerikaanse dik- 
f at uren: een sergeanten-aktie om een vakbonds- 
zaak. waarbij men met 300 man de macht 
overneemt. De bevolking lijkt niet ontevreden 
met de verandering: er is geen marteling van 
politieke tegenstanders; geen censuur. De toe
komst is vol vragen. Wanneer de situatie goed 
fout loopt dan zal Nederland daar voor ont
wikkelingshulp konsekwenties aan moeten ver

binden. Tot nu toe is het Nederlandse ontwik
kelingshulp nauwelijks gerelateerd aan demo- 
kratie. Landen als Indonesië en Colunibia zijn 
konsentratielanden voor de hulp, Nicaragua 
wordt na verjaging van de diktator Somoza, niet 
als konsentratieland toegelaten. Wij kunnen het 
ons niet voorstellen dat er een land is waar een 
bloeiende demokratie zou zijn, terwijl er een 
politiek-ekonomisch beleid is waarbij het volk 
sterk uitgebuit wordt.

TOEKOMST

Een politiek program is nog niet bekend, de 
keuze van Bruma roept vragen op. De rijken 
worden met rust gelaten en de buitenlandse 
investeringen blijven ongemoeid. Kunnen we 
de toekomst optimistisch tegemoet zien? Voor
beelden van militaire coups zijn weinig belovend.

De gebeurtenissen in Suriname - het verjagen 
van de korrupte regering Arron door sergeanten 
waarvan je je afvraagt wat zij daartegenover 
zullen zetten - hebben de zegeningen van het 
Nederlandse kolonialisme weer eens in opspraak 
gebraht. In onze laatste kolonie, de Antillen. 
doen we het geen haar beter. Ook hier een 
ekonomie die zich primair richt op Westerse 
kapitaalsbelangen. Ook hier met Nederlandse 
ontwikkelingsgelden betaalde prestigeprojekten 
waar de bevolking niets aan heeft. Ook hier 
korruptie en patronage, bedreven dooreen bo
venlaag die het uitsluitend op het eigen belang 
voorzien heeft, in het zadel gehouden door 
koloniale en neokoloniale verhoudingen, waar
binnen het op de voorgrond treden van kon- 
struktieve politieke krachten onmogelijk wordt 
gemaakt. De Antilliaanse bevolking wil duidelijk 
van dit soort toestanden af. Daarvan getuigen 
de verkiezingen van vorig jaar, waardoor de 
vooruitstrevende /1/..1.A. in de regering is ge- 
nomen die. vooral ook door premier Don Marti- 
na, ongetwijfeld korruptie wil aanpakken en 
zeker meer steun verdient dan enig eerdere 
Antilliaanse regering.
Maar hoezeer ook een dergelijk goedwillend 
kabinet gevangen zit in de bestaande kapita
listische en korrupte struktuur bewijst het 
artikel van Joseph Shnnions van het Antilliaans 
Kontakicentrum, elders in dit nummer, over 
wat er feitelijk op de Antillen gaande is. Joseph 
Simnions schreef eerder in Bevrijding nummer 
19, 1979, een uitvoerige analyse van de Antil
liaanse verkiezingen.
Bij de begrotingsbehandeling voor Antilliaanse 
Zaken op 13 februari j.l. in de Tweede Kamer 
ging L'red van der Spek vooral in op de rol 
van Nederland en Nederlanders bij de onwikke- 
lingen op de Antillen. Want het moge dan een 
verheugend feit zijn dat minister van der Stee 
de opheffing heeft aangekondigd van STfCCSA 
er blijven nog genoeg

Portugal, Peru. Stel dat de militairen het beste 
willen en doen. Ze zitten er dan toch na 7 doden 
en zonder demokratie voorlopig. De steun van 
de bevolking zullen ze hard nodig hebben. 
Maar de schatkist is leeg, de ekonomie zeer 
zwak en zeer afhankelijk van het buitenland 
(Nederland en USA). De bevolking zal verbete
ringen verwachten, maar kan je dat (spoedig 
genoeg) waarmaken in zo’n derde-wereldland? 
Alleen een socialistische politiek die de groot
schalige ontwikkelingsplannen ombuigt, de tus
senhandel aanpakt, de buitenlande investeringen 
anders richt,•kan een echte verandering bewerk
stelligen. Een beleid van 'clean government' 
is daarvoor onvoldoende. De samenstelling 
van de burger raad zal ons duidelijkheid moeten 
brengen of er een kans is dat Suriname er beter 
op wordt.

onverkwikkelijke Westerse geintjes over die het 
lot van de Antillianen bepalen. Het barst er 
van de handige uitbuiters, met name ook Ne
derlandse, omringd oor louche financiële ex
perts en belastingfraudeurs. In Vrij Nederland 
wordt sinds begin januari regelmatig geschreven 
over de 'Antillen-route'. Het is het verhaal van 
de net-legale of net-niet- legale financiële truc
jes, waardoor zowel de Nederlandse fiscus als 
de Nederlandse Antillen regelrecht worden 
opgelicht. Daarbij treden allerlei, op het eer
ste gezicht fatsoenlijke lieden uit het Neder
landse openbare leven aan, zoals CDA-voorzitter 
Stcenkamp, ex-minister Schmelzer en CHU-cory- 
fee baron I’an Versehuer, (die als commissa
rissen van Van Landschot bankiers via ‘Oul- 
denrent \  I" misbruik maken van de zwakke 
Antilliaanse ekonomie. Zelfd de namen van 
(inmiddels ex-) staatssekretaris van financiën 
Noteboom en nota bene Van der Stee zelf 
worden in een of ander dubieus verband ge
noemd. De verontwaardiging van Nederlandse 
Kamerleden over de toestanden op St. Maarten 
doen in dit verband hoogst merkwaardig aan.

Fred van der Spek signaleerde als grootste pro
bleem de oriëntatie op Nederland en de isole
ring in het Caribisch gebied. Oriëntatie op het 
Caribisch gebied en dan juist op die gebieden 
waar een progressief beleid wordt nagestreefd 
is het enige perspektief voor een werkelijk 
zelfstandige ontwikkeling. Iedere dag langer 
in het Statuut is daarbij een hinderpaal. Natuur
lijk moeten de Antillen, in tegenstelling tot 
waar de Nederlandse regering zo bang voor is. 
zich daarbij op Cuba oriënteren. Het is in de 
regio het enige land dat in staat moet worden 
geacht de Antillen te helpen zich te ontworste
len aan de gevolgen van langdurige kapitalis
tische processen.

RUDI BOON

zelfs al waren ze oorspronkelijk links gericht: SIEF VAN DER WERF

KOLONIALE ZEGENINGEN
IN OPSPRAAK
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Terwijl gedurende de wintermaanden de stroom Antillianen naar Nederland 
afneemt, ruilen Nederlandse ministers, parlementariërs en koninkrijks- 
werkgroepleden de Nederlandse kou voor de Antilliaanse hitte. Afgelopen 
januari bezochten minister van der Klauw (BZ), minister van der Stee (Ne- 
derlandse-Antilliaanse Zaken), een delegatie van 17 Eerste en Tweede Ka
merleden en oud premier Barend Biesheuvel’s Koninkrijkswerkgroepleden de 
Nederlandse Antillen. De Nederlandse Antilllen genieten een grote belang
stelling in de nadagen van het koloniale Statuut (dat de staatsrechterlijke 
struktuur van de Antillen met Nederland regelt).

De Antilliaanse hitte blijkt bepaalde Nederlandse 
politici weleens parten te spelen als men af
gaat op de uitspraken en gedragingen van som
migen van hun. Allereerst was er de uitspraak 
van Chris van der Klauw dat hij er vanuit gaat 
dat de Nederlandse Antillen een staatkundige 
eenheid zullen blijven vormen. Dit zette kwaad 
beleid op Aruba waar Betico Croes in felle be
woordingen de uitspraak van Van der Klauw 
hekelde. Van der Klauw werd door minister 
Van der Stee te verstaan gegeven dat hij zich 
niet in de staatkundige wespennest-struktuur 
van de Antillen moest steken en hij zwakte 
zijn uitspraak af.

Ook de Nederlandse Kamerleden toonden zich 
geschokt door wat ze de bestuurlijke chaos 
op het Bovenwindse eiland St. Maarten noem
den. Bij een eerder bezoek aan het eiland van 
een parlementaire delegatie in juni 1978 had 
CDA kamerlid Piet van Zeil een hoge vorm van 
corruptie en bestuurlijke wanorde op het groot
ste Bovenwindse eiland gekonstateerd. Al 
bijna 25 jaar lang heerst de ‘ongekroonde 
koning’ Claude Wathey op het eiland, een net 
van politieke patronage, parasitaire overheids
diensten en corrupte ambtenaren kwekend.

Al 25 jaar lang wordt St. Maarten evenals de 
overige Antilliaanse eilanden gebruikt als ope- 
ratieterrein voor buitenlandse investeerders. De 
strategie die hier gebruikt wordt: ‘industriali- 
sation by invitation’ (het aantrekken van buiten
lands kapitaal en Nederlandse ontwikkelings
hulp), voor de bouw van grote hotels en een 
hoge invoer van luxe en konsunptieartikelen, 
heeft het eiland een werkeloosheidscijfer dat 
bijna te verwaarlozen is, opgebracht.
Maar deze vorm van ekonomiese ‘ontwikkeling’ 
maakt van St. Maarten een erg afhankelijk ei
land. Grote rijkdom voor sommige politici 
en anderen die een makelaarsrol vervullen voor 
buitenlands kapitaal, betrekkelijke welvaart voor 
alleen maar daarnaast een totale afhankelijk

heid van besluitvorming in het buitenland.
In het kielzog van buitenlandse investeerders 
en Amerikaanse dollars kwamen illegale arbei
ders in grote getale het eiland binnen. Zij komen 
uit Haiti, het Franse gedeelte van St. Maarten, 
St. Kitts en andere kleine eilandjes in de buurt. 
Zij wonen onder erbarmelijke omstandigheden, 
zijn dagloners en genieten geen enkele sociale 
voorzieningen.
Overheidsdienaren verschijnen al jaren niet op 
hun werk alhoewel ze nog steeds op de loon
lijst staan, met als gevolg een komplete bestuur
lijke chaos.
Oppositie in de Eilandsraad (Gemeenteraad) 
van St. Maarten bestaat pas sinds 1 jaar. Daar
voor had het 25 jarige ‘patronagesysteem’ 
van gedeputeerde (wethouder) Claude Wathey 
bij alle verkiezingen de oppositionele partijtjes 
weggevaagd. Maar al bijna 25 jaar lang ageren 
groepen progressieven en de machteloze buiten
parlementaire oppositie tegen het systeem dat 
door Wathey in stand wordt gehouden.

POTVERTEREN

De publikatie van het rapport van de Commissie 
van Onderzoek naar de situatie op St. Maarten 
en de patriarchale houding van sommige Ne
derlandse Kamerleden die vóór het benoemen 
van een Nederlandse regeringscommissaris zijn, 
zal het systeem niet afbreken.
‘Ekonomiese Ontwikkeling’ als in het geval 
St. Maarten waar buitenlandse investeerders 
uitgenodigd worden zich te vestigen tegen 
belachelijk lage belastingfaciliteiten, waar za
kenlieden en grote Amerikaanse en Nederlandse 
bedrijven hun winsten ongelimiteerd kunnen 
exploiteren, leidt onvermijdelijk tot een chaos. 
De overheid treft immers geen maatregelen op 
wettelijk gebied en laat bijna alles over aan de 
inzichten van het bedrijfsleven. Het parlement 
wordt ook beschouwd als eeen middel om eigen 
privé belangen te behartigen en sommige poli
tici en ‘hogere’ ambtenaren potverteren en

parasiteren op de belastinggelden waarbij de 
kollektieve belangen van de bevolking helemaal 
geen rol speelt.

NATUURSCHOON

Dat het op de Antillen nog altijd ontbreekt 
aan een nationale ontwikkelingsideologie, dat 
zelfs bij de redelijk progressieve MAN/MEP- 
regering van Don Martina ‘ontwikkeling’ ge
zien wordt als ‘industrialisation by invitation’ 
waarbij grote buitenlandse bedrijven het ene 
eiland tegen het andere uitspeelt in het Carai- 
bisch gebieden, toont het geval Hess-Oil aan.
De Amerikaanse oliegigant Amerada Hess heeft 
op St. Croix (Virgin Islands) een van de groot
ste olieraffinaderijen ter wereld (700.000 
barrels per dag). Met een aflopend tax-holiday 
(belastingvrijdom) en een eilandsbestuur dat dui
delijk meer inkomsten uit een nieuw te sluiten 
overeenkomst opeist, liet Hess haar oog vallen 
op het eiland St. Lucia.

In 1977 werd er met de toenmalige regering 
van het Eiland een zeer nadelige overeenkomst 
gesloten, waarbij de radikale linkse oppositie 
het kontrakt als een belediging voor het volk 
van St. Lucia bestempelde.
Juli 1979 kwam de linkse Arbeiderspartij op het 
eiland aan de macht door een grote verkie
zingsoverwinning en heropende onmiddelijk 
de onderhandelingen met Amerada Hess. Met 
de onderhandelingen nog gaande, zowel op 
St. Croix als St. Lucia, kwam Amerada Hess 
op Bonaire opdagen om op dit Nederlands- 
Antilliaanse eiland, bekend om haar natuur
schoon en unieke flamingo kolonies, een olie
raffinaderij te vestigen. Het Boneriaanse Ei
landsbestuur reageerde prompt, en alles ziet er 
naar uit dat binnenkort Hess Oil tot een over
eenkomst met Bonaire zal komene. Met de 
diskussies nog gaande, over de latere staat
kundige struktuur tussen de eilanden onder
ling en de kans dat alle zes eilanden uiteinde
lijk hun eigen weg zullen gaan, eiste Bonaire 
haar deel van ‘ontwikkeling’ op in navolging 
van Curacao, Aruba en St. Maarten. Dat er 
elders in het Caraibisch gebied eilanden zijn 
waar men de uitbuitingspraktijken van multi
nationals probeert in te dammen door te komen 
tot kollektieve afsrpaken heeft men op de 
Antillen geen weet.
Dat er op eilanden als St. Lucia en Grenada 
(waar in maart 1979 door een staatsgreep een 
radikaal linkse beweging aan de macht kwam) 
men een nieuwe ideologie van ontwikkeling 
heeft, dat men streeft naar sociale veranderingen 
in het Caraibisch gebied, en dat men wil af
rekenen met verschillen tussen de eilanden 
onderling en zich niet laat uitspelen door grote 
multinationals, lijkt men op de Antillen niet 
te willen inzien bij de Overheid.

JOSEPH SIMMONS 
KONTAKTO ANTIANO 
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KORMETTEN \ICX)RDELIGER
DAN MENSENRECHTEN

Hoeveel rottigheid er ook door het Suharto-regiem wordt bedreven, de 
hartelijke Nederlands-Indonesische betrekkingen worden er niet door ge
hinderd. Van der Klauw en Van Agt gaan in april op bezoek, hetgeen, 
naar zijzelf zeggen, als uitdrukking van die vriendschappelijke banden moet 
worden opgevat. In de notitie over de situatie in Indonesië en met name op 
Oost-Timor die op 21 en 26 februari in de Tweede Kamer werd behandeld, 
stelt de regering de zaken zoals gewoonlijk weer bijzonder rooskleurig voor. 
Van de regering mogen de korvetten gerust geleverd worden.
Hoewel er bij het ter perse gaan nog niet ge
stemd is, lijkt het wel zeker dat de motie Van 
der Spek die intrekking van de exportvergunning 
vraagt, het niet zal halen. Alhoewel de steun 
daarvoor groter is dan ooit het geval was bij 
eerdere pogingen om deze leverantie ongedaan 
te maken. Meest opvallend daarbij is dat de 
PvdA-fraktie die in 1977 een overeenkomstige 
motie hielp verwerpen, heeft aangekondigd 
thans vóór te stemmen, dus dat ook zij nu vindt 
dat de korvetten niet geleverd mogen worden. 
Wèl kans op een meerderheid maakt een tweede 
motie van der Spek, die de regering vraagt op 
korte termijn alle duidelijkheid te verschaffen 
over het wapenexportbeleid en over de wet
telijke en procedurele aanpassingen die nodig 
zijn om de toepassing van de wapenexportkri- 
teria uit de ontwapeninsnota te waarborgen.

VERWARRING

Aan de duidelijkheid is vooral grote behoefte 
ontstaan sinds het proces dat op 7 januari 
1980 werd gevoerd tegen de Staat der Neder
landen. Daarbij bracht de landsadvokaat Mr. 
Drooglever i'ortuijn verrassende zaken te berde. 
De toezegging van de regering, dat op het mo
ment van levering bekeken zal worden of de

O

situatie op en rond Oost-Timor aanleiding geeft 
tot heroverweging van de leverantie zou ner- 
gens op slaan omdat intrekking van de betref
fende vergunning juridisch en feitelijk onmo
gelijk is. Bovendien zou er niet zoiets als een 
‘voorlopige vergunning'zijn, hoewel diverse mi
nisters bij verschillende gelegenheden daarover 
gesproken hebben. De Kamer is eigenlijk jaren 
om de tuin geleid in de veronderstelling dat er 
nog iets te besluiten viel. Het wapenexportbeleid 
zou dus niet alleen onuitvoerbaar zijn, maar 
ook een juridische basis missen. Van der Klauw 
door vrijwel alle frakties hierover aan de tand 
gevoeld, heeft in het debat niet de gewenste 
duidelijkheid verschaft. Integendeel.
Het is toch wel merkwaardig dat de regering 
tegenover de Kamer veklaart dat intrekking 
volgens artikel 10 van de in- en uitvoerwet 
wel mogelijk is (als zij dat zou willen), en tegen
over de rechter laat verklaren dat dat niet 
mogelijk is. En dat nog wel, ter verdediging van 
de rechtmatigheid van haar handelen! Minstens 
even vreemd is het dat Van der Klauw in de Ka
mercommissie voor Buitenlandse Zaken, op 
6 december 1978, 'precies’ uiteen zet hoe het 
nu allemaal werkt met die vergunningen, name- 
lijk dat een exportvergunning wordt vooraf
gegaan door een ‘voorlopige’, eveneens een 
officieel papier waarbij het zwaartepunt van

de politieke beoordeling ligt, aldus nog steeds 
de minister - en nu in de Kamer doodleuk ver
klaart dat hij zich vergist heeft: 'er bestaat geen 
voorlopige exportvergunning'.
Ook CDA-w oord voerder Van Weezel meent 
dat er geen voorlopige bestaat. PvdA woord
voerder Pronk spreekt daarentegen weer van 
een Setter o f 'uitent'. Pronk was in het vorige 
kabinet betrokken bij de afgifte van de export 
vergunning en zal er dus ook wel iets vanaf 
weten. Totale verwarring kortom, zowel bij 
ministers als bij Kamerleden. Het zou dus wel 
al te gek zijn wanneer de Kamer hierin geen 
helderheid eist. Maar óf de Kamer dat doet 
hangt af van het CDA.

MEDEPLICHTIG

Volgens Van der Klaauw verliep een en ander 
dus prima in Indonesië. De hulpverlening komt 
goed op gang. het Fretilinverzet is neergeslagen 
(er is geen oorlog meer), de politieke gevange
nen worden bij bosjes vrijgelaten. Rapporten 
van de Australian Council for Overseas Aid 
waaruit een wel heel ander beeld naar voren 
komt, had de minister in zijn notitie achter
wege gelaten omdat ze ‘achterhaald zijn’. Hij 
beroept zich daarbij op berichten van onze 
ambassade in Djakarta en op verslagen van jour
nalisten. Ongetwijfeld doelt hij op de TROS- 
ploeg die zich in Indonesische helicopters tij
dens een bliksembezoek naar geselekteerde 
hulpverleningscentra liet vervoeren. Een korre- 
spondent van het Leids Dagblad, die daar ge
ërgerd over berichtte, trok in dezelfde periode 
per auto een week kris kras door Oost-Timor 
en kwam met een heel ander, aanmerkelijk s 
schokkender verhaal thuis dan de TROS-tele- 
visie.
En wat onze ambassade betreft: in de notitie 
wordt een offensief van het Indonesische leger 
op Oost-Timor beschreven in het najaar van 
1978. Blijkbaar was iren op het departement 
vergeten dat daar door Van der Spek op 30 
november 1978 naar gevraagd w as en dat toen 
de minister ten stelligste ontkend had dat er 
ook maar iets aan de hand was.....
Berichten in The Observer van 20 januari en 
The Guardian van 21 januari j.1. geven overigens 
aan dat er nog voortdurende strijd wordt ge
leverd tussen het T'retiiin en Indonesië, met 
name in het oostelijk deel van Oost-Timorr en 
dat de hulpgoederen- en voedseltansporten nog 
altijd gesaboteerd worden door het Indonesische 
leger.
De Australishce rapporten zijn helaas verre van 
achterhaald. Op Oost-Timor heerst hongers

nood. De hulp door Indonesië, aanvankelijk 
ten koste van talloze levens geweigerd maar 
nu dan mondjesmaat toegestaan, gaat alleen 
maar naar door Indonesië beheerst gebied en 
wordt hoofdzakelijk verstrekt via de verstrekte 
dorpen a la die van Thieu in Vietnam, dat prima 
past in de Indonesische militaire strategie. Een 
blokkade verhindert voedselhulp naar Fretilin- 
gebied. Het Nederlandse Indonesië-komitee wil 
rechtstreeks hulp zenden naar Fretilin-gebied. 
Over het verzoek of de regering daarbij kan 
bemiddelen wil Van der Klaauw niet eens na
denken.
Want het is het oude liedje dat gedurende de 
hele geschiedenis van de korvettenleverantie 
gespeeld heeft: er is niets aan de hand. Maar on
dertussen is wel de helft van de bevolking van 
Oost-Timor 'verdwenen', ligt het aantal doden 
volgens alle schattingen boven de 100.000, 
spreken waarnemers van genocide. Daar is 
Nederland medeplichtig. Het eerste korvet is 
er al, het tweede wordt deze maand opgele
verd, het derde in juli.

MENSENRECHTEN

Wanneer op 17 maar a.s. in de Tweede Kamer 
behandeld wordt de Nota 'De rechten van de 
mens in het buitenlands beleid' zullen ook 
twee moties van de PSP aan de orde zijn, inge
diend bij de financiënbegroting, over de finan
ciële relaties tussen Nederland en Chili, In tegen
stelling tot Indonesië is Chili een land waarvan 
de Nederlandse regering openlijk verkondigt 
o.a. door mede-indiening van resoluties in de 
VN, dat daar de mensenrechten op grote schaal 
worden geschonden. Desondanks worden sinds 
1976 de zogenaamde exportkredietlimieten weer 
verhoogd en vernieuwd, zijn de verzekeringen 
die de Staat aan het bedrijfsleven geeft tegen 
politiek risico bij exporten naar het buitenland. 
Voor Chili werden deze exportbevorderende 
maatregelen na de staatsgreep door Pinochet 
in september 1973 bevroren. Ook overweegt 
het kabinet Van Agt een schuldenregeling met 
met Chili te treffen hetgeen door de vorige 
regering werd geweigerd in het kader van ekon- 
mische isolering van de junta. Een van de laatste 
daden van Andriesen als minister van Financiën 
is de toezegging dat geen nieuwe limieten 
voor Chili worden vastgesteld en geen schulden 
regeling getroffen tot dat, in het kader van de 
Nota Mensenrechten, over de beide moties zal 
zijn beslist.

Achter het rookgordijn van ethnische lippen
dienst dat bij de behandeling van de Nota Men
senrechten zal worden opgetrokken zal een 
glasharde afweging gemaakt worden. De regering 
laat er in deze nota geen misverstand over be
staan dat ‘de verantwoodelijkheid van de re
gering voor de Nederlandse ekonomie, waar
onder de zorg voor de betalingsbalans en voor 
de werkgelegenheid’ in die afweging een door
slaggevende rol speelt.
In de afgelopen maanden is de situatie op 
Oost-Timor door verschillende internationale 
waarnemers vergeleken met die in Cambodja, en 
veelal als verschrikkelijk omschreven. Uitein
delijk zijn Korvetten toch voordeliger gebleken.

RUDI BOON



PvdA :
GEEN LINKS REGEER-AKKOORD
Links zal de komende Tweede Kamerverkiezingen niet met een gezamenlijk 
programma ingaan. De kans op een linkse meerderheidsregering in 1981 is * 
dan ook minimaal. De PvdA beslist pas in 1981 over de meest gewenste 
regeringscoalitie. De PSP ziet slechts perspektieven voor een linkse meerder
heidsregering in 1985.
De huidige maatschappelijke omstandigheden zijn er nog niet naar, aldus 
PvdA-voorzitter Max van der Berg en PSP-voorzitter Lambert Meertens. 
Dit bleek tijdens een gesprek tussen beide partijvoorzitters, dat op initiatief 
van Bevrijding plaatsvond. Toevallig enkele uren voor de aankondiging van 
premier Van Agt dat zijn Minister van Financiën ontslag zou nemen. Kortom 
op een dag dat vragen over linkse samenwerking aktueel en niet zonder 
perspektief waren.

Praten met voorzitters, is praten met politieke 
sfynxen. Veel opzienbarende uitspraken laten 
zij zich niet ontlokken. Voorzitters hebben een 
representatieve taak. Zij vertegenwoordigen de 
gehele partij, met al haar tegenstrijdigheden. 
Dat wordt eens te meer duidelijk als hen ge
vraagd wordt naar juist die interne menings
verschillen. Stoplappen als 'de Partijraad had een 
andere mening, dat hebben we te respekteren' en 
'het kongres wilde de diskussie voortzetten, 
daar kan ik vrede mee hebben’ moeten de soms 
best fundamentele tegenstellingen enigszins 
maskeren.
Desondanks is het de moeite waard te praten 
met Van der Berg en Meertens, beiden voorzitter 
van partijen die belangrijke ontwikkelingen 
doormaken. Max van der Berg is exponent van 
die mensen in de PvdA, die niet langer genoegen 
willen nemen met de als onvermijdelijk voorge
stelde PvdA-CDA coalitie. Lambert Meertens

moet een partij leiden die in de peilingen weer 
goed is voor 3 zetels en dus, nu de progressieve 
partijen (inklusief D’66) rond de 76 kamerze
tels schommelen, wel eens in de wippositie 
kan komen.

MENSENRECHTEN OE ONTSPANNING

-De linkse vragen na A fghanistan' zijn niet be
paald eensgezind beantwoord'!
Ma x van der Berg: ‘Ik heb de indruk dat ze 
volstrekt gelijkluidend beantwoord werden. 
Alle linkse partijen - behalve de CPN, die toch 
wat dubbelzinniger is - hebben de inval volstrekt 
afgewezen en tegelijkertijd gewezen op het grote 
gevaar van overreaktie door Amerika. We hebben 
gewezen op het karakter van die inval, als 
machtspolitiek van machtsblokken rond hun 
erenzen waar ze bedreigd worden. We hebben 
erop gewezen dat het noodzakelijk is de ont

spanning langs alle wegen door te zetten en ons 
niet te laten meeslepen in die machtsblokken- 
politiek. Als je doelt op het verschil van mening 
over een Olympische boycot, dat verschil is 
pas na de verbanning van Sacharov ontstaan.' 
Lambert Meertens: ‘Ik denk dat er toch wel wat 
verschillen zijn in de manier van reageren.
Ik denk dat dat samenhangt met het levensbe
lang, niet alleen voor links, maar voor de hele 
mensheid, van de noodzaak van ontspannings- 
politiek nu. Dat is de enige manier waarop ik 
kan verklaren dat je onder de huidige omstandig
heden toch nog, zij het met argumenten die 
op zich niet slecht zijn, voor een boycot kunt 
pleiten. Als niet op het ogenblik andere vraag
stukken veel meer vooraan zouden staan, de 
dreiging die uitgaat van de Amerikaanse reaktie, 
dan hou ik het voor mogelijk dat de PSP ook 
voor een boycot van de Olympische Spelen zou 
zijn geweest, in het licht van de aantasting 
van vrijheidsrechten in de Sovjet Unie. Maar op 
het ogenblik is het heel duidelijk dat je je. 
door een pleidooi voor een boycot, in het
rechtse kamp bevindt, of ie dat nou wilt of niet.' 
Max van der Berg: ‘De afweging die binnen de
PvdA gemaakt is. is mensenrechten of ontspan
ning. Het Partijbestuur zei: de PvdA heeft een 
zo harde traditie op het punt van mensenrech
ten opgebouwd, we kunnen dat niet laten lopen. 
De Partijraad heeft ons niet gevolgd en de PvdA

t '  k T  C c

heeft op dit moment dus het standpunt: geen 
boycot. Ik zou het jammer vinden als die boycot 
links in Nederland verdeeld zou houden op het 
hoofdpunt, namelijk of je ontspanningsinitia- 
t ie ven door wilt zetten. We hebben een gesprek 
gevoerd met de PCI en een gezamenlijk commu
niqué uitgegeven, waarin staat dat we de inval
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in Afghanistan veroordelen en pleiten voor 
doorzetten van de ontspanning. Wat we met de 
PCI kunnen, kiinnen we minder met de CPN. 
De PCI lijkt meer belang te gaan hechten aan de 
sociaal-demokratie in Europa dan aan een aan
tal communistische partijen in Europa.'

-Daarmee worden voorwaarden geschapen om 
een herleving van de Koude Oorlog binnen 
het linkse kamp te voorkomen ?
Max van der Berg:'Er is wel iets meer nodig. 
Erg veel mensen vallen heel makkelijk terug in 
houdingen uit het verleden. De PvdA heeft 
vroeger een lange periode van Koude Oorlog 
gekend. Door informatie, scholing en debat 
kun je laten zien waarom we in die fase nooit 
terug mogen vallen, dat het demokratisch 
socialisme een eigen weg heeft. Op dat punt 
heeft het denken over vredespolitiek een enorme 
verschuiving te zien gegeven in de PvdA. Nu, 
rond het debat over modernisering van de 
kernwapens, is er een wezenlijk draaipunt, 
ook in het feitelijke beleid, bereikt. De weg 
terug zit er niet meer in.
Lambert Meertens: 'Internationale initiatieven 
zijn best belangrijk, maar het zwaartepunt moet 
toch liggen op wat er hier in Nederland gebeurt. 
Wat dat betreft zal de PSP haar twintigjarige 
traditie gewoon doorzetten. Er wordt gezegd 
dat er in de verhouding tussen fraktie en partij in 
de PvdA een draaipunt is opgetreden. Er ligt 
nog geen ondubbelzinnige uitspraak 'moderni
sering nee' alleen nog maar ‘voorlopig nee'.

30 APRIL NIET ONGEMERKT VOORBIJ 
LATEN GAAN

- 30 April wordt de nieuwe vorstin ingehuldigd. 
Blijft de PSP het enfant terrible?
Lambert Meertens: ‘De PSP zal 30 april niet 
ongemerkt laten passeren. De indruk lijkt te 
ontstaan dat alle linkse partijen wel voor een 
republiek zijn, maar het volstrekt onbelangrijk 
vinden. Dat geldt voor de PSP niet. Het is wel 
verstandig om die zaak op zo'n manier aan te 
pakken, dat duidelijk is dat het op ’t ogenblik 
niet het belangrijkste strijdpunt is. Maar, het 
blijft een ondemokratische faktor in ons staats
bestel.’

- De PvdA vindt het in haar beginselprogramma 
ook een probleem. Toch is er door fraktieleider 
Den Uyl niet bepaald in de traditie van Troelstra 
gereageerd?
Max van der Berg: ‘We zien de monarchie als 
een ondemokratisch eindpunt van een staat
kundig bestel. In de praktische politiek zien we 
geen enkele aanleiding om daar nu een politiek 
strijdpunt van te maken, 't zou links in gewel
dige verdeeldheid kunnen brengen op een 
moment waarop er werkelijk serieuze dingen 
aan de orde zijn. Er zijn tal van terreinen in de 
maatschappij, waar demokratisering veel wezen
lijker is, dan ten aanzien van dit laatste sluit
stuk. Ik zou het onverstandig vinden om op dit 
punt nu mensen te mobiliseren. Linkse machts
politiek mag dat soort vragen stellen, mag dat 
soort afwegingen maken. Wie dat niet doet 
kan wel mooi puriteins zijn maar vraagt zich 
niet af hoe de massa van de bevolking voor 
verandering te mobiliseren is.'

STRATEGO

Binnekort zijn er verkiezingen, wat zijn de pers- 
pektieven op linkse samenwerking en welke rol 
is daarin weggelegd voor de CPX?
Max van der Berg: ‘Dat is een strategovraag.
De laatste tijd geef ik daar geen antwoord meer 
op, omdat ik me toch meer interesseer voor de 
politiek die linkse partijen willen voeren. Voor 
die konkrete inhoud zou ik mensen willen mobi
liseren. Vandaar dat we ons binnen de partij 
concentreren op het terzijde schuiven van die 
strategiediskussie en ons richten op de hoofd
punten van linkse politiek, zoals vrede, veilig
heid en ekonomie.
Op het verkiezingskongres in 1981 zullen we 
wel duidelijk een beslissing moeten nemen 
over de vraag met wie we dat programma willen 
uitvoeren. Naarmate de CDA en VVD langer 
deze regering dragen, bekennen zij duidelijker 
kleur. Dat staat tegenover wat links in Nederland 
te bieden heeft. Er tekent zich een tweestromen
land af, progressief tegenover konservatief.
Ik vind de samenwerking met de PSP, PPR en 
D’66 interessanter, dan die met de CPN. De 
PvdA heeft de PSP en PPR broodnodig, niet 
alleen getalsmatig maar ook in vernieuwing van 
denken leveren zij een bijdrage. Ik kan de CPN 
nog steeds niet zien als een geweldige bijdrage 
voor het denken in het linkse kamp. Konimunis- 
ten hebben tal van punten die volstrekt strijdig 
zijn met linkse politiek, ze kunnen het woord 
inkomensverdeling met moeite over hun lippen 
krijgen, ze depolitiseren in plaats van het 
helder maken van politieke tegenstellingen, 
ze nemen in de buitenlandse politiek een afhan
kelijke positie in, ze spelen op geen enkele ma
nier een rol als de PCI. Ten aanzien van hen 
blijft gelden: op konkrete punten samenwerken, 
erg graag. Ik wil de kontakten niet afhouden, 
maar meer ook niet.'
Lambert Meertens: “Als het gaat om de bijdrage 
aan 't denken in het linkse kamp - nu ga ik 
iets onaardigs zeggen - dan heeft de PSP niet 
zo’n geweldige behoefte aan samenwerking met 
de PvdA. Het gaat om de vraag hoe links de 
macht kan veroveren. Iedere bijdrage daaraan, 
ook die van de CPN hebben we nodig. Een aan
tal wezenlijke vragen worden door de PvdA 
steeds maar voor zich uit geschoven. Mijn eerste 
kontakten op partijbestuursnivo lagen in de da
gen van het vroegere permanent Overleg Or
gaan, we hoopten in het POO over een aantal 
wezenlijke vragen van linkse machtspolitiek 
van gedachten te wisselen. Daar was van de kant 
van de PvdA geen belangstelling voor. De enige 
vraag die op dat moment interessant was, was: 
kan de PSP een bijdrage leveren om nu het kabi
net Den Uyl in het zadel te houden en kan de 
PSP na de verkiezingen een bijdrage leveren 
om er voor te zorgen dat er dan een nieuw 
kabinet Den Uyl in het zadel komt. Daarna heb
ben we een periode van voorzitters-overleg 
gehad maar dat lag niet anders. Nu zijn er ver
kiezingen in zicht en dan is het ook niet het 
goede ogenblik om over dat soort dingen te 
diskussieren. Op zo’n manier komt dat ogenblik 
nooit.’
CONCESSIES AAN D’66

- Als je het over linkse machtpolitiek hebt.

kan je je af vragen waarom de PSP zo schrik
achtig is voor samenwerking met D'66. 
Lambert Meertens: ‘Linkse samenwerking is niet 
een soort apenliefde tussen verschillende linkse 
partijen, die huns ondanks toch zo verliefd 
op elkaar zijn dat ze steeds weer bij elkaar 
gaan zitten. Dat wij een niet zo duidelijke hou
ding ten opzichte van D’66 aannemen is een 
direkt voortvloeisel van de onduidelijke houding 
van D’66. D’66 bekent geen kleur, terwijl die 
samenwerking alleen zin heeft als die samenwer- 
kende partijen wel kleur bekennen.'
Max van der Berg: ‘Misschien is het verschil 
dat de PvdA, en ik acht dat ook wezenlijk, 
uitdrukkelijk wil regeren. Ik hoop dat dat lukt 
met een progressieve meerderheid. Als je dat in 
Nederland wilt, zul je moeten erkennen dat 
D’66 - niet haar eigen stijl van politiek bedrij
ven - grote groepen kiezers trekt die ergens 
centrum-links zitten. Dat betekent voor linkse 
partijen dat ze wezenlijke concessies naar D’66 
zullen moeten doen, wil er sprake zijn van een 
gemeenschappelijk progressief front. We moeten 
een helder programma nastreven - en daar ook 
stevig over knokken met elkaar, zodat je geen 
schild bent voor het kapitalisme - maar dan ook 
allen die daarbij heren er bij aksepteren en niet 
afdingen op ieders identiteit.'

- Zijn er konkrete initiatieven te verwachten 
om te onderhandelen over een gezamenlijk 
links programma?
Max van der Berg: ‘Het ziet er niet naar uit.
Ik denk dat de PvdA er behoefte aan heeft om 
eerst zelf een eigen verhaal te presenteren.
Ik denk dat er van ons wel zeer konkreet uit
spraken te verwachten vallen over de meest 
gewenste samenwerking. Het is duidelijk dat 
de PSP en de PPR daarin zonder meer de eerste 
optie zijn. Maar ik denk dat we de tijd van 
moeizame konstrukties gehad hebben. Ik hoop 
dat we het progressieve voorzittersoverleg een 
beetje inhoud weten te geven.’

- Hoe werkt de Tweede Kam er-fraktie van de 
PvdA die samenwerkingsgedachte uit? Van 
harte ?
Max van der Berg: ‘Van zo’n intensief inhoude
lijk debat gaat ook een bevruchtende werking op 
de kamerfraktie uit. Door het konkrete werk 
vinden de kamerleden elkaar bovendien vrij 
snel. Dat gaat goed, daar heb ik niet zoveel 
zorgen om.
Aan de andere kant, de tweedeling - afgezien 
van wat de Tweede Kamer-fraktie daarvan 
vindt - tekent zich maatschappelijk af. Het is 
de vraag of de partijen daaraan bewust inhoud 
willen geven.
In de PvdA is nu meer realiteitszin over de vraag: 
in wat voor een soort samenleving je je ideeën 
probeert te verwerkelijken, dat je je een reëel 
beeld maakt over het mogelijke verzet tegen je 
beleid. Als wij spreken over ‘artsen in loon
dienst, gezondheid niet langer winst’, als je dat 
echt doorvoert dan heb je een enorme belangen
groep te pakken die zich zal verzetten. Die partij 
moet geen reus op lemen voeten zijn. Het meest 
wezenlijk is of we in de PvdA een denkproces op 
gang hebben weten te krijgen, waardoor zo’n 
verkiezingsprogramma niet alleen een affiche is 
maar een door de leden gedragen linkse keuze. 
Dat acht ik bijna doorslaggevend voor de mate
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waarin suksesvol linkse machtspolitiek straks in 
Nederland bedreven kan worden.’
Lambert Meertens: ‘Als je veranderingen in 
deze maatschappij wilt doorvoeren, dan kan 
dat alleen als dat gedragen wordt door ontwikke
lingen in die maatschappij. Los van alles watje 
in het parlement kunt bedenken. Als 
niet vanuit de maatschappij een tegenmacht 
wordt opgebouwd, om bepaalde maatregelen 
met sukses door te voeren, dan ben je met lucht
kastelen bezig. Een heel belangrijke vraag voor 
linkse partijen is: hoe help je mee die tegen
macht te organiseren, hoe biedt je mogelijk
heden voor een demokratie die vanuit de basis 
tot stand komt.
Jij zegt nu: er is een tweestromenland, links 
tegenover rechts. Als ik het bekijk, dan zie ik 
dat links op de belangrijke punten hopeloos 
verdeeld is. Denk aan het antwoord op Bestek 
’81. Het perspektief dat linkse partijen kunnen 
bieden op verandering is gewoon afwezig, er 
is geen gezamenlijk antwoord van links. Als 
bij de verkiezingen van 1981 een aantal linkse 
partijen met een minimum regeerakkoord 
komen, komt dat over als een goocheltruc. Je 
zult met iets moeten komen, waarvoor de strijd 
al gevoerd wordt. Dat soort vragen kun je niet 
blijven uitstellen tot vlak voor de verkiezingen.

- Dat doet de PSP toch ook? Het laatste kon- 
gres in Maastricht heeft aangetoond dat er een 
verschil is tussen wat het Partijbestuur over 
linkse samenwerking denkt en wat grote delen 
van de partij zich daarbij voorstellen?
Lambert Meertens: ‘Het kongres heeft besloten 
dat het nodig was om de stategiediskussie, een

soort momentopname, voort te zetten. Daar 
kan ik vrede mee hebben; je kunt zien dat die 
diskussie maar in geringe mate in de partij ge
voerd is. De punten die ik net noemde zijn in 
de PSP geen omstreden punten, die zijn in eer
dere kongresuitspraken al vastgelegd. We hebben 
in het verleden dan ook al tal van initiatieven 
tot samenwerking genomen, bijvoorbeeld tegen 
Bestek ’81, maar dat werd een fiasko omdat 
de PvdA zich uitriep tot kristallisatiepunt van 
links’.

NATIONALISATIE, EEN ZINLOOS WOORD

- Het gaat dus niet om optelsommetjes met 
zetels, maar om het programma dat links te bie
den heeft. De diskussie over het ekonomische 
programma, welke initiatieven zijn te verwach
ten ?
Max van der Berg: ‘Ik hecht niet alleen aan een 
debat tussen partijen, maar vooral aan een maat
schappelijk debat, waarbij kerken, vakbewe
ging, en aktiegroepen betrokken zijn, om ons te 
voeden met konkrete informatie. Konkrete 
alternatieven liggen in grote lijnen gelijk. In de 
PvdA zal sterker dan in andere partijen de be
hoefte bestaan om alleen maar dingen te zeggen 
die we morgen, als we in een linkse regering 
zitten, kunnen uitvoeren. Voor een massapartij 
is het per definitie lastiger om goed inhoud te 
geven aan de verhouding tussen maatschappe
lijke strategie en parlementaire demokratie. 
Als je die twee niet kombineert sta je buiten 
de beïnvloeding van de maatschappij’.

- De PvdA wil dus praten over bijvoorbeeld 
nationalisatie van de gezondheidszorg?
Max van der Berg: ‘Ik zou dat woord definitief 
willen schrappen, omdat ik het een zinloos 
woord vind. Waar heb je het konkreet over, 
heb je het over het overnemen van het aandelen 
pakket? De munitie-fabriek in Weesp in dan ge
nationaliseerd. Ik vind het veel interessanter 
om te spreken over ordenings- en plannings- 
politiek, gericht op ekonomische demokratie. 
Als we vervlechting tussen staat en kapitaal in 
kaart brengen, als we in de komende regerings
periode erin slagen die vervlechting te gebruiken 
om een beetje van wat er gebeurt in de richting 
van het socialisme te drijven, dan bereiken we 
meer dan door alles maar te nationaliseren 
Ik heb geen zin meer in blauwdrukdenken . 
Lambert Meertens: ‘Nationalistatie is geen to
verwoord. Ik ben het er helemaal mee eens 
als je zegt dat datgene wat we willen bereiken 
in een aantal stadia bevochten moet worden. 
Als eerste stap zie ik dan toch het verkrijgen van 
mogelijkheden om op een demokratische wijze 
ekonomische processen te plannen, wat inhoudt 
dat je demokratische zeggenschap zult moeten 
krijgen over investeringen. Dan zul je met een 
konkreet programma moeten komen en daar
in zijn bepaalde vormen van nationalisatie op 
korte termijn elementen’.
Max van der Berg: ‘Denk je dat nationalisatie 
op zich iets verandert aan het gebrek aan zeggen
schap over investeringen? Ook al hebben we 
een linkse meerderheid’.
Lambert Meertens: ‘Niet op zich. Als we de 
banken zouden nationaliseren, zouden we dat 
moeten doen in het kader van de mogelijkheden



die dat geeft om de geweldige macht van de ban-
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ken op het gebied van de investeringen te 
veranderen.’
Max van der Berg: 'Natuurlijk, in een aantal 
gevallen moetje die zeggenschap in handen van 
de overheid leggen. Maar ik vind dat je als 
socialist duidelijk moet maken datje dan blijft 
zitten binnen de kapitalistische struktuur.
We proberen te weinig heel konkrete instrumen
ten te ontwikkelen, maar juist daarop wordt 
je door de kiezers beoordeeld.’
Lambert Mèertens: 'Daarover zijn we het eens. 
De macht van het kapitalisme is geen abstrakte 
macht, wil je die macht aan tasten dan zul je 
heel konkrete maatregelen moeten nemen.’

MAXIMALE MACHT UITOEFENEN BINNEN 
NAVO

- Pen heet hangijzer: het defensiebeleid7 
Max van der Berg: ‘Ik ken bijna geen terrein 
waar de ontwikkeling van denken in de PvdA 
zo sterk is geweest als hierop. Dat betekent dat 
in ons komende verkiezingsprogramma de maat
regelen die je kunt nemen op het gebied van het 
defensiebeleid veel toegespitster zullen zijn. 
Een nota van de Tweede Kamerfraktie, een 
meerjaren bezuinigingsplan ingediend tijdens de 
begrotingsbehandeling, vind ik een eerste aanzet. 
Er zitten een aantal wezenlijke stappen in, 
die ik toejuich: eenzijdige stappen vanuit Neder
land, niet langer de 'flexibele response’ han
teren. Maar men blijft in wezen uitgaan van een 
theorie van machtsevenwicht aan beide kanten. 
Ik denk dat we veel verder moeten gaan, dat we 
bereid moeten zijn om een zeer eigenzinnige 
defensiepolitiek binnen de NAVO te voeren. 
Kernwapens is daarvan een zeer sprekend voor
beeld, maar er is veel meer. Een gevolg daarvan 
is het bezuinigen op de defensie-uitgaven. 
Vredespolitiek moet je zien in de vorm van 
ontwikkelingssamenwerking, in plaats van defen
sie-uitgaven.
De vraag in-of-uit-de-NAVO is niet zo wezenlijk 
meer. Ik voel niets meer voor die voorwaarden- 
verhalen, zo van 'als dat-en-dat niet gebeurt, 
dan gaan we eruit’. Waar ’t om gaat is of ie de 
macht die je als land feitelijk hebt bereid bent te 
gebruiken. Ik zou het de kracht van links vinden 
om het konkreet te voeren beleid te bediskus- 
sieren. Bij de behandeling van de begroting 
blijkt bijvoorbeeld dat we elkaar steeds steunen. 
Er is dus naast verschil ook wel een gemeen
schappelijke noemer.'

- De XA l O valt daarbuiten, want de PSP-moties 
tijde ns het kernwapendebat om ook de rol van 
de XA IO bij de diskussie te betrekken werden 
niet door de PvdA ondersteund.
Lambert Meertens: ‘Ik zou graag wel eens uitge- 
legd willen krijgen waarom die moties niet 
ondersteund werden. Naar mijn indruk kan dat 
alleen verklaard worden door het verlangen van 
de fraktie van de PvdA om op dat ogenblik 
stratego te spelen. Ik kan wel in belangrijke mate 
meevoelen met wat Max zegt. Ik denk dat je 
geen verstoppertje moet spelen met de vraag wel- 
of-niet-uit-de-NAVO, want het geschetste beleid 
zal, als het doorgevoerd wordt, niet anders dan 
een breuk met de NAVO kunnen inhouden, 
omdat de NAVO opgezet is vanuit de gedachte 
de kapitalistische status-i|uo te handhaven.
Je zult je dat van te voren moeten realiseren.' 
Max van der Berg: ‘Vaak zie je dat linkse mensen 
wel in de positie zitten om iets te doen. maar 
dan die macht niet maximaal uitoefenen. Als 
je gaat proberen werkelijk uit te voeren wat 
er in je programma staat, dan krijgt ook die

vraag in-of-uit-de-NAVO een veel natuurlijker 
bedding. Nu dreigt het heel snel weer in die oude 
abstrakte diskussie, hebben we het wel of niet 
voor onze veiligheid nodig te vervallen’.

TOT 1985 GEZAMENLIJK IN DE OPPOSITIE

Max van der Berg: 'Partij-toppen hebben wel 
eens de neiging om samenwerking alleen op hun 
nivo te zien. De werkelijkheid is op dit moment 
anders. Op allerlei terreinen diskussieren linkse 
mensen en zoeken ze naar oplossingen voor 
konkrete problemen. Dat hebben we hard nodig. 
Wij roepen als partij dan ook bewust de afde
lingen op om de vensters open te zetten, het is 
absolute noodzaak dat de PvdA niet in haar 
eigen bolwerk navelstaart.’
Lambert Meertens: 'Als je wel je maximale 
macht uit gaat oefenen, heeft dat bepaalde 
konsekwenties, die je van te voren moet zien. 
Als je het over regeren door links hebt, is het 
belangrijk dat je de bereidheid hebt om de 
konsekwenties onder ogen te zien en door te 
zetten. Je mag niet verrrast worden en vervol- 
gens terugdeinzen. Dan ben je verantwoordelijk 
voor een geweldige desillusie. Kijk maar naar 
landen waar de sociaal-demokratie de meerder
heid haalt, zoals Engeland in de 60er jaren 
toen Labour op een heel links programma 
een grote verkiezingsoverwinning boekte. Bij 
het eerste maatschappelijke verzet werd er terug
gekrabbeld.’
Max van der Berg: 'De diskussie in de PvdA 
moet zodanig plaatsvinden dat er in dit soort 
problemen gekozen, nagedacht en gepraat wordt 
zodat er een politiek draagvlak in de partij is 
voor wat er uiteindelijk in het verkiezingspro
gramma staat en wat je daarna wilt gaan doen. 
Voor een massapartij is dat heel moeilijk. De 
PCI is een aardig voorbeeld voor debat in de
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partij.’
Lambert Meertens: ‘Het is wel duidelijk dat 
een dergelijk debat zo snel mogelijk op gang 
moet komen. Anders heeft het geen zin om 
over een links regeerprogramma te praten.
Je moet de duidelijkheid liebben dat de PvdA 
zich sterk wil maken voor de uitvoering van 
dat programma en dat t niet ten onder zal 
gaan aan de interne verdeeldheid. Anders is liet 
niet aantrekkelijk.

- De PSP is dus niet bereid ministeriabei te 
worden7
Lambert Meertens: 'Er zijn twee voorwaarden. 
Enerzijds het programma zelf en anderzijds 
de aanwezige voorwaarden om dat programma 
uit te voeren.'
Max van der Berg: 'Ik denk minder in regerings
programma's en onderhandelingen. Ik zie het 
liefst dat we ons richten op de vraag of we erin 
geslaagd zijn onder de bevolking een aantal 
punten zo duidelijk te maken - de kernwapens 
zijn daarvan een goed voorbeeld - dat je brede 
maatschappelijke steun hebt op een aantal 
wezenlijke punten van beleid. Dan organiseert 
zich daar omheen vanzelf een maatschappelijke 
macht. Dan is 't de vraag of de linkse partijen 
zich bewust zijn van de verantwoordelijkheid 
om dat op parlementait nivo vorm te geven 
en daat wetten te maken waardoor dat verder 
zijn kans krijgt.'

- Als links, in kin sief D'66, komend jaar 76 
zetels haalt wordt die vraag aktueel.
Max van der Berg: 'Als het om die ene zetel 
gaat, vind ik de risiko’s bijzonder groot. Op 
zichzelf zijn 76 zetels natuurlijk voldoende.

Maar ik zou het laten afhangen van de maat
schappelijke voorwaarden.’
Lambert Meertens: 'Die maatschappelijke bewe
ging is inderdaad een eerste vereiste. Het zou 
heel verdacht zijn als dat zich niet in een parle
mentaire meerderheid zou vertalen. Zolang een 
links programma alleen maar door een parle
mentaire minderheid gedragen wordt, moet je 
niet de illusie wekken dat het uitgevoerd kan 
worden. Dan moeten we gezamenlijk in de oppo
sitie opkomen. Daarom is het misschien ver
standiger te denken: wat is er in 1985 mogelijk?’ 
Max van der Berg: 'Als in 1981 zoiets niet vorm 
zou krijgen op parlementair nivo, dan gaan we 
de verrechtsingsfase in, die alleen maar tot 
'Verelendung' leidt en niet tot enige vooruit- 
gang naar het socialisme. Een aantal verschijn
selen daarvan hebben zich de afgelopen jaren 
al voorgedaan. Tijdens het kabinet Den Uyl 
vond ik het heel interessant dat je, ondanks 
geweldige verschillen van mening in het linkse 
kamp, veel meer aanleiding had om te debate- 
ren over linkse machtspolitiek dan tijdens het 
kabinet Van Agt. Links moet erg voorzichtig 
zijn zich bij voorbaat in de oppositiebanken 
te manoevreren.’
Lambert Meertens: 'Volgens mij is die 'Verclen- 
dung’ in belangrijke mate een kwestie van 
het niet naar buiten brengen van perpeklieven 
hoe het anders zou kunnen. Ik denk dat er in 
de PvdA op dat punt nog een heleboel moet 
veranderen. Ik maak me dan ook zorgen wat er 
na 1981 gaat gebeuren. Een tweede kabinet4— _

Den Uvl kan ook bijdragen aan de verrechtsing.

EEN POLITIEK Ol AKADEMISCHE 
DISKUSSIE

- Vol vertrouwen in de komende, ai-dan-niet- 
vervroegde verkiezingen7 
Max van der Berg: 'CDA en VVD zullen het ui
terste doen om te blijven zitten. Naarmate daar
mee de verhoudingen progressief-konservatief 
duidelijker worden is dat winst. Maar ik zou het 
toejuichen als ze morgen verdwijnen, omdat ze 
zeer slechte dingen doen, die bovendien moei
lijk terug te draaien zijn.’
Lambert Meertens: 'Als het kabinet zou vallen, 
dan moet duidelijk gemaakt worden dat dat 
gebeurt onder druk van de maatschappelijke 
beweging, hoewel - als dat gebeurt - dat gepre
senteerd zal worden als onenigheid tussen 
CDA en VVD.'

Daags na het gesprek tussen Max van der Berg 
en Lambert Meertens werd nog eens duidelijk
dat die interne meningsverschillen in de koalitie
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niet tot een kabinetskrisis zullen leiden, omdat 
het zitvlees van de ministers en de angst voor 
een elektorale afstraffing allesoverheersend zijn. 
Hoe lang nog? Links heeft maximaal een jaar 
om de lang verbeide diskussie te voeren. Max 
van der Berg en Lambert Meertens zijn voor
zichtig, zéér voorzichtig, van start gegaan.
Uit het gesprek blijkt dat PvdA en PSP een dis
kussie over een alternatief, links ekonomisch 
beleid niet uit de weg willen gaan. In het ver-

-  4 ^ .

lengde hiervan ligt de vraag hoe de relatie tussen 
een eventuele linkse regering en maatschappe
lijke machtsvorming buiten het parlement 
moet worden beoordeeld.

Blijft het bij intentieverklaringen - waarin slechts 
oppervlakkig de liefde tussen links wordt ge
duid - of krijgt zo'n debat ook praktisch-poli- 
tieke konsekwenties?

HU BERT SMEETS



In dit tweede artikel over middenschool onderwijs (zie ook Bevrijding 
nr. 22, 1 dec. 1979) komen twee zaken aan de orde: de al dan niet geïso
leerde positie van de middenschool binnen het Voortgezet Onderwijs en de 
plaats en de taak van de leerkracht binnen de school. Het is mogelijk 
deze zaken vanuit vele gezichtspunten te benaderen; wij belichten hier 
enkele maatschappelijk/filosofiese achtergronden en we zien de leerkracht 
als scharnierpunt binnen de relatie die de leerling met de werkelijkheid 
onderhoudt. Dit tweede artikel is derhalve niet erg konkreet.
TWEE VRAGEN

Wij hebben onszelf, om enigszins de richting 
van het artikel te verduidelijken, twee vragen 
gesteld:
a. leiden de filosofïes/psychologiese uitgangs

punten die in veel middenschoolexperimen- 
ten opgeld doen niet noodzakelijk tot een 
zekere mate van isolatie, en

b. in welk opzicht heeft de leerkracht een 
sleutelpositie waardoor deze in staat wordt 
gesteld de vorm en de inhoud van de relatie 
onderwijs - maatschappij verregaand te 
bestemmen?

KINDERGERICHT

Men noemt de onderwijsopvatting die ook 
aan de middenscholen ten grondslag ligt wel 
kindergericht onderwijs. De ideeën die de 
basis voor dit denken vormen komen hoofd
zakelijk voort uit de humanistiese psycholo
gie en filosofie, waarvan de laatse al teruggaat 
op Aristoteles. Tegenwoordig staan deze ideeën 
ook wel bekend onder de naam ‘zelfverwerke
lijking’ (1). Deze humanisties geörienteerde 
psychologie fundeert de persoonlijkheidsont- 
wikkeling in de menselijke behoeften, die op 
zichzelf biologies zijn bepaald. Dat geldt voor 
zowel lichamelijke (eten, drinken, seksualiteit) 
als voor de zogenaamde ‘hogere’ behoeften 
(kreativiteit, intelligentie). Een ander element 
van deze theorie: de ontwikkeling van een per
soon voltrekt zich volgens het plan of het 
programma dat reeds in de persoon aanwezig 
is. Op voltrekking van dat plan heeft de omge
ving (de kuituur) maar een betrekkelijke invloed.

Toch is die omgeving nodig, want het is van 
groot belang gunstige kondities te scheppen 
waarin het individu zich volgens programma 
kan ontwikkelinen (verwerkelijken). (Zo gezien 
is de school de tuin en de leerkracht de toege
wijde tuinier). Volgens Maslow zijn er twee 
dingen bij de mens aangeboren: behoeften en 
kapasiteiten. Met een vakterm tesamen aan
geduid als ‘innerlijke kern’ of ook wel als ‘werke
lijke Zelf’. Het is de groei van deze aangeboren 
krachten die zich volgens plan voltrekt. De 
doelen van de zelfverwerkelijking liggen in de 
‘innerlijke kern’ besloten, vandaar dat de omge
ving slechts een betrekkelijke invloed kan 
uitoefenen, namelijk in de stimulerende of 
remmende zin.

Deze korte schets geeft mogelijk wat zicht 
op een inspiratiebron die door sommige scholen 
wordt gebruikt bij het vormen van hun onder

wijsvisie. We stellen vast dat het niet de enige 
bron is, maar wel een belangrijke.

INDIVIDUALISME

Op de humanistiese theorie van de persoon
lijkheid valt wel het een en ander af te dingen. 
Ten eerste, het blijkt niet vast te stellen wat 
precies tot de behoeften van de ‘innerlijke 
kern' behoort en wat derhalve goed is voor diens 
groei. Anders gezegd: je kunt niet vaststellen 
wat tot iemands programma behoort. Ten 
tweede moet duidelijk naar voren worden ge
baald dat binnen deze theorie de ontwikkeling 
van de persoonlijkheid een tot het individu 
beperkte zaak blijft, de hoofdzaak ligt immers 
in de realisatie van het Zelf (2). De tegenwer- 
ping dat dit in sociaal opzicht wel erg beperkt 
is, wordt gepareerd met de stelling dat een we
reld met volgroeide (verwerkelijkte) persoon
lijkheden een goede wereld zou zijn. Naar 
ons idee een misvatting, gelijk aan die, volgens 
welke de positie van de vrouw in een socialis- 
tiese maatschappij gelijk zou zijn aan die van 
de man. Een derde kritiekpunt betreft de 
historiese dimensie waaraan de sympatisanten 
vandeze theorie voorbij gaan; de histories ge
groeide maatschappelijke werkelijkheid is van 
grote invloed op de mogelijkheden die een mens 
krijgt om zich naar zijn vermogens te ontwikke
len. Wij wijzen op de sociaal-ekonomiese onder

wijs geschiedenis waardoor afdoende wordt 
aangetoond hoe weinig mogelijkheden kinderen 
uit de arbeidersklasse hebben gehad om hun 
Zelf te ontwikkelen. De meisjes kregen nog eens 
extra belemmeringen opgelegd, ook nu nog.

ISOLATIE JA EN NEE

De Openbare scholengemeenschap Bijlmer heeft 
haar doelstellingen en uitgangspunten uitgebreid 
geformuleerd in twee voortgangsnota's (1978 
en 1979). Uit deze teksten blijkt dat men de 
relatie - maatschappij van groot belang acht. Men 
ziet scherp, dat de ontwikkeling van het kind 
verbonden is met de huidige maatschappelijke 
realiteit, waarin het later immers een plaats 
zal innemen. Vandaar dat men tracht deze re
latie vast te stellen: ‘Wij willen een school 
realiseren waarvan een vernieuwingsimpuls kan 
uitgaan naarde samenleving (3). Men heeft 
klaarblijkelijk niet de intentie zich op een eiland 
terug te trekken. Uit deze woorden lezen wij 
verder dat men wenst in te grijpen in de hui
dige samenleving, en dat is geen gering voor
nemen. Nu is met het formuleren van doel
stellingen alleen vastgelegd wat men wil berei
ken, of de voornemens (kunnen)worden uitge
voerd en tot het gewenste resultaat leiden
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is een heel andere zaak.

Het lijkt erop dat men in een tegenstrijdige 
situatie verzeild raakt: enerzijds wil men binnen 
de schoolmuren een pedagogies klimaat schep
pen dat wordt gekenmerkt door veiligheid en 
warmte, waar een vertrouwensrelatie tussen 
kind en leerkracht kan ontstaan. Zo’n peda
gogies klimaat vereist een flinke mate van af- 
zondering van de school om de kinderen niet 
bloot te stellen aan de ‘harde’ maatschappelijke 
realiteit. Maar anderzijds wil men ook een ver
binding aan gaan met de samenleving; meer 
dan vrijblijvend, want het is zo dat de pedago- 
giese en de onderwijskundige doelen er uitein
delijk op gericht zijn de leerling te laten funk do
neren in de maatschappelijke werkelijkheid. 
Als je in je doelstellingen schrijft dat je vindt 
dat kinderen moeten werken aan de ontwik
keling en versterking van hun persoonlijkheid, 
dat ze mondig moeten worden, een mate van 
weerbaarheid moeten hebben opgebouwd en 
een besef moeten hebben van de verander- 
baarheid van de maatschappij op ’t moment 
dat ze de school verlaten, dan is daarvan de 
konsekwentie dat men de leerlingen met de 
samenleving konfronteert.
Om dit wat nader toe te lichten: In een veilige 
omgeving, i.c. de school, kun je na een aantal 
jaren het gevoel krijgen aardig mondig te zijn. 
Op het moment echter, dat je na de midden
school in aanraking komt met een arbeidssi
tuatie of een andere school kan dat wel eens 
flink tegenvallen. Er gelden dan andere regels 
en de kinderen blijken onvoldoende voorbereid 
om zich volledig te laten gelden.

HET ONDERWIJS ‘BELEID’

Vanuit een heel andere hoek het volgende: 
naar het oordeel van de Minister van Onderwijs,
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Pais, verkeert het middenschoolexperiment 
in een isolement. Dat blijkt uit opmerkingen 
in het door hem ontworpen Ontwikkelingsplan 
voor het Voortgezet Onderwijs; hij spreekt 
in dat plan over ‘een zekere verkokering’, want 
zo stelt hij, ‘Ondanks analoge doelstellingen 
blijken de verschillende ontwikkelingsaktivitei- 
ten een zeer eigen leven te leiden...’ (4). Ook 
in een Beleidsnotitie (dec. '79) over de meerja
renplanning voor de faciliteiten voor midden
scholen stelt hij vast dat de overdracht van de 
eerste middenscholen doelmatiger moet worden.

Bezien we nu iets scherper de situatie waarin 
een aantal scholen verkeert, dan moeten we 
tot op zekere hoogte wel van isolement spreken. 
We moeten dan wel onderscheid maken op 
grond waarvan; als men zich tijdelijk wil terug
trekken om experimenten te kunnen uitvoeren, 
dan is dat een terecht argument. Blijkt het iso
lement uit de keuze voor een visie op onder
wijs en pedagogie voort te vloeien, dan wordt 
het hachelijk. Wij menen dat dan het gevaar 
van isolatie nogal sterk aanwezig is. Dit in 
tegenstelling tot minister Pais: uit zijn ont
wikkelingsplan blijkt heel duidelijk de voorkeur 
voor sterk individualisties onderwijs.

VERWORVENHEDEN

Zonder afbreuk te willen doen aan de intenties 
van allen die zich inzetten voor de onderwijs
vernieuwing in Nederland vinden wij dat de 
experimentele middenscholen wegen moeten 
zoeken om zich intensiever met het leven 
buiten de school bezig te kunnen houden. Dan 
doemt echter de vraag op of men minder kinder- 
gericht zou moeten gaan werken, en ten gunste 
van een grotere betekenis van de relatie school- 
maatschappij. Dat lijkt ons niet juist, want de 
aandacht voor het kind, met name in de onder
bouw van het VO is een verworvenheid. Men 
zou moeten kiezen voor een andere, minder 
individualistiese onderwijs - en maatschappij
visie.
LEERKRACHT

We komen nu aan het tweede gedeelte van 
ons artikel en behandelen daarin een zeer 
belangrijk aspekt: de relatie school - samen
leving. In deze relatie speelt zich een andere af, 
namelijk die tussen de leerkracht en de leer
ling. Het is de vraag hoe de leerkracht vorm 
geeft aan de manier waarop het kind, wat be
treft de schooltijd, met de samenleving in aan
raking komt. Weliswaar ontvangt een kind 
niet zijn gehele opvoeding via het schoolge
beuren, maar toch is het aandeel dat de school 
in de opvoeding levert vaak bepalend voor 
de vorming van het kind.
Het is ook begrijpelijk dat het bedrijfsleven 
en het Parlement zekere invloed uitoefenen 
op het onderwijs, soms is erg duidelijk zoals 
bij maatregelen in verband met de midden
school, meestal is de invloed niet direkt waar
neembaar. Wij willen ons hier bezighouden 
op het nivo van de school.
Wanneer we spreken over relatie leerkracht - 
leerling, dan moeten we vaststellen welke as
pekten die relatie in het middenschoolonder- 
wijs beinvloeden. We halen drie karakteristie
ken van de situatie naar voren, waaraan men 
een aardige indruk kan ontlenen omtrent de taak 
en positie van de leerkracht.

Bepalend voor de relatie zijn vooral:
- de heterogeniteit: dit principe van de midden
school betreft de instroom van leerlingen; men 
brengt bewust kinderen met uiteenlopende 
begaafdheden van kreatief-artistieke, intellek- 
tuele en techniese aard bijeen. In één groep.
- de begeleiding: in het middenschoolonderwijs 
is de begeleiding een vast en zeer omvangrijk 
onderdeel van het schoolgebeuren. Het blijkt 
uit ervaringen dat deze individuele - en groeps- 
begeleiding zeer ten goede komt aan de leer
prestaties. Essentieel is echter dat er in deze 
begeleiding een vertrouwensrelatie tussen men
tor en leerling tot stand komt, die de basis 
vormt waarop gemeenschap en individu in de 
school goed kunnen gedijen.
- de leerstof: een belangrijke konsekwentie van 
de opvatting kindgericht onderwijs te geven 
vraagt dat het lesmateriaal kindgericht is. Dat uit 
zich bijvoorbeeld in de gedachte dat
het materiaal de werkelijkheid niet versnipperd 
mag weergeven (vakken), maar het uit zich ook 
in de didaktiek die wordt gebruikt. De leerstof 
wordt op de leerling afgestemd, zodanig dat 
deze er, onder begeleiding zelfstandig mee kan 
omgaan. Aan het eind van de leerstof, en de 
eisen die in dit verband aan de leerlingen worden 
gesteld, is mooi te zien hoe er zich een onder
wijsproces van een aantal jaren voltrekt. De 
houding en de taak van de leerkracht is in dit 
geval volstrekt anders dan in het traditionele 
onderwijs: hij/zij luistert naar de leerlingen 
en begeleidt hun leerprocessen, (zie vorig arti
kel 1 dec. ’79).
De vervaardiging van de leerstof geschiedt bijna 
altijd door de leerkrachten zelf, omdat de eisen 
natuurlijk anders zijn dan aan de gangbare 
leermiddelen worden gesteld.
Men kan zich na lezing van het bovenstaande 
wellicht voorstellen dat de aksenten die de 
leerkracht legt beslissend kunnen zijn. Met het 
team waarin hij/zij funktioneert wordt een keu
ze gemaakt waar de zwaartepunten in de verta
ling van werkelijkheid en wetenschap in het leer
programma komen te liggen. Men staat voor 
de keuze de leerstof wel of niet los van de 
maatschappelijke kon tekst te presenteren. Na
tuurlijk mag men dit niet absoluut zien, er zijn 
allerlei krachten mee-werkzaam in de vast
stelling en verandering van de wijze waarop de 
leerstof wordt samengesteld en gepresenteerd. 
Konkreet stellen wij ons voor dat een school 
in een buurt een andere plaats krijgt; men kan 
mogelijk de scheidsmuren tussen school en 
werkelijkheid doorbreken door de school 
naar vermogen te betrekken bij hetgeen er in 
een buurt gebeurt. En daarmee bedoelen we 
niet het sneeuwruimen en boodschappen doen 
voor bejaarden, als die er nog zijn, maar ook 
de politiek/maatschappelijke problemen beho
ren te worden vertaald naar de kinderen. Hoe 
deze sociale participatie konkreet kan worden 
ingericht verschilt natuurlijk per situatie. We 
gaan hierop nu niet verder in, we gaven meer 
de richting aan waarin men kan denken.
Waar het ons om gaat is vast te stellen dat een 
kind niet alléén op school leert, dat de kennis 
die traditioneel op school wordt verworven 
niet werkelijk bruikbaar is voor het funktio- 
neren als persoon in de samenleving. Men zal 
de gaping tussen school en samenleving moeten 
wegwerken als men doelen wil realiseren zoals 
die door middenschool onderwijs onder 
woorden gebracht worden. Dat betekent voor

de middenscholen zoals we ze nu kennen ten
minste een andere opstelling ten aanzien van 
de konkrete samenleving.

TAAKOPVATTING

Het vormgeven van een nieuw type onderwijs, 
in dit geval middenschoolonderwijs, stelt bij
zondere eisen aan allen die zich daarvoor inzet
ten. Alleen al de andere houding en taakopvat
ting botst met hetgeen men in de opleidingen 
voor leerkrachten leert, maar ook in het onder
wijsveld ontmoet de vernieuwingsgezinde leer
kracht vaak eerder een afwerende dan een be
moedigende houding. Dat geldt ook nogal 
eens voor ouders en leerlingen zelf.
Naar vele zijden vervult de onderwijskracht 
een belangrijke rol, op het direkte nivo van de 
leerling, maar ook naar de ouders en het voor
gaande en aansluitende onderwijs. De leerkracht 
legt de kontakten buiten de school, organiseert 
zich en vertaalt van en naar de school toe.
Om deze konfrontatie met de samenleving 
aan te kunnen zullen zij zich moeten organi
seren, niet alleen in een vereniging van midden- 
school-sympathisanten, hoe belangrijk ook, maar 
zeker ook naar de opleidingen waar nieuwe leer
krachten gevormd worden. Van een ontvangende 
houding (van afgestudeerden en hospitanten) 
moet men komen tot een aktieve eisende hou
ding. Aan de leraaropleidingen worden nog 
talloze studenten opgeleid met alleen maar 
oog voor kennisoverdracht. Deze opleidingen 
moeten op hun plicht gewezen worden ook 
de middenschool-onderwijsopvattingen aan de 
orde te stellen: een plicht, daar deze opleidin
gen aktes uitreiken die afgestudeerden het 
recht verschaffen om aan een middenschool 
te doceren.
Maar ook op het nivo van de diskussie moet de 
onderwijsvernieuwingsgezinde leerkracht zich 
weer begeven. Men zal zich met goede argu
menten teweer moeten stellen tegen de sterke 
inkapselende krachten binnen het huidige on
derwijs en het landelijke onderwijsbeleid. 
Binnen de experimenterende middenscholen 
heeft zich een omvangrijke mate van kennis 

en ervaring samengepakt, mét de onderlinge 
solidariteit moet dit aangewend kunnen worden 
om de lafharige methodes onder het mom van 
‘faire kans’ en grotere doelmatigheid (Pais), 
in de grond te boren.

GERARD VAN OORD 
KARIN SPAINK

Noten.
(1) zie voor kritiese bespreking van deze ideo

logie:
Kees Struyker Boudier: Zelfverwerkelijking, 
vraagtekens bij enkele moderne idolen, 
Ambo/Baam, 1979
H.C.J. Duiker: De ideologie der zelfont- 
plooing. In: Pedagogische Studiën, Jrg. 53, 
nr. 10, Pp. 358 - 373. 1976.

(2) Het is misschien wat onvriendelijk, maar 
wel verhelderend eraan te herinneren dat 
de VVD-leus ‘Gewoon jezelf zijn' eveneens 
te herleiden valt op de psychologie van 
Maslow c.s.

(3) Voortgangsnota 1978, Open Scholengemeen
schap Bijlmer.

(4) Ontwikkelingsplan, p. 4. Den Haag 1979. 
Bijlage bij de Memorie van Toelichting 
op de Onderwijsbegroting voor 1980.



POL T EK IN DE PRAKTIJK
Een steeds groter aantal woningen wordt ontrokken aan de eerlijke verdeling. 
Dat komt, omdat veel huurwoningen verkocht worden, er zgn. ‘horizontale 
verkoop’ plaatsvindt, of enorme panden als kantoorruimte leegstaan. De af
name in de sektor lage huur wordt niet goedgemaakt door nieuwbouw. 
Er worden n.1. ook nog eens jaarlijks minder woningwetwoningen gebouwd. 
Dit alles leidt tot enorme problemen voor de woningzoekenden die wèl 
leegstand en dure woningen zien. Ekstra in de problemen zitten de alleen
staanden en samenwonenden, omdat jarenlang alleen voor gezinnen is 
gebouwd. Veel publiciteit is ontstaan rond de voortdurende bezetting van 
‘De Groote Keyzer’.
Aanleiding om te kijken wat de PSP aan akties ontwikkelt.

Officiële cijfers (b.v. de regionale woningbehoef- 
te-onderzoeken) spreken van in totaal een 
tekort van 110.000 huizen. We mogen wel 
aannemen dat het totaal aantal woningzoeken
den véél groter is, in de orde van een miljoen.
Het overgrote deel van deze mensen heeft een 
laag inkomen. Toch worden er maar weinig 
woningwetwoningen gebouwd en neemt het aan
tal huurhuizen zelfs af. Daartegenover staan er 
heel wat (spekulatie-)panden leeg en verkrotten 
er huizen die vervolgens onbewoonbaar worden 
verklaard. Tellen we hierbij op, dat er in Neder
land in de orde van 100.000 villa’s door een veel 
te klein aantal mensen bewoond wordt, dan 
wordt het duidelijk, dat het woningnoodpro- 
bleem voor een groot deel een verdelingspro- 
bleem is en ontstaan door de onrechtvaardige 
verdeling van bezit van in dit geval woonruimte. 
Toch hebben gemeenteraden (resp. B&VV’s) 
nogal wat mogelijkheden (‘instrumenten') om de 
beschikbare woonruimte zo eerlijk mogelijk te 
verdelen. Daarvan wordt niet altijd even goed 
gebruik gemaakt, wat bewezen wordt door de 
langdurige leegstand van woon- en bedrijfs
panden.

Kraken is één van de manieren waarmee onrecht
vaardige leegstand wordt aangepakt (prakties 
kraken) of aangetoond (politiek kraken). Kraken 
gebeurt in Nederland vanaf 1965 (Amsterdam, 
Vetterstraat) en de eerste handleiding voor 
krakers dateren ook al uit die Provotijd.
Tot grote schrik van rechts Nederland bleek 
(Hoge Raad feb. 1971) dat alleen sprake is van 
huis- of lokaalvredebreuk als het pand al (nog) 
in gebruik was. Diverse incidenten leidden ertoe 
dat in oktober 1971 door de VVD en DS’70 
in een motie werd gevraagd iets tegen het 
kraken te doen. De minister Van Agt, beloofde 
snel aan een anti-kraakwet te zullen gaan wer
ken. Dat gebeurde en deze wet werd in 1976 
(ingediend door de regering Den Uyl) aangeno
men door de Tweede Kamer - overigens tegen 
de zin van de progressieven.
De wet is niet in werking, omdat hij nog steeds 
niet door de Eerste Kamer is behandeld.
Het lijkt erop, dat hij nooit in werking zal 
treden, omdat er in de Eerste Kamer nogal wat 
verzet tegen is, o.a. onder invloed van de Raad 
van Kerken. Bovendien is er eindelijk een 
leegstandswet in de maak en zal de anti-kraak- 
wet hoogswaarschijnlijk worden ingetrokken. 
Dit neemt niet weg, dat de politie (in samen
werking met de gemeente) vaak doet alsof er 
n't7 een anti-kraakwet is. Dat gebeurt door

bepaalde APV’s, beroep op de doelmatige 
verdeling van de woonruimte waartegen kra
kers bijna niets kunnen ondernemen en door 
trucs waardoor het officieel lijkt, alsof het be
treffende pand nog in gebruik is.

DE GROOTE KEYSER

In 1950 veranderde de Nedrlandsch-Indische 
Gas Maatschappij haar naam in Overzeese 
Gas en Electriciteits Maatschappij, de OGEM. 
Naast energie houdt de OGEM zich nu bezig 
met handel, bouw en techniek en was tot voor 
kort voor een belangrijk percentage eigenaar van 
De Groote Keyser, een aantal panden aan de 
Keizersgracht te Amsterdam, waar ze in ’69 
de Technische Unie vestigde. In ’77 verhuisde 
de T.U. en in november '78 werd De Groote 
Keyser, ondanks een bewaking van f. 4200,— 
per maand, gekraakt. Dit kwam de OGEM 
slecht uit omdat ze de panden verkocht had 
aan de spekulant Leon waarbij ze leeg opgele
verd moesten worden. Hierdoor en door de nesa- 
tieve publiciteit rond de kraker Paul van Wissen 
die OGEM-spion bleek te zijn, was de OGEM 
min of meer gedwongen met krakers en de 
gemeente in overleg te gaan over de verkoop 
voor jongerenhuisvesting. Niet alleen deze onder- 
handelingen mislukten, ook won de OGEM, na

in hoger beroep te zijn gegaan een kort geding 
waardoor ontruiming van de panden dreigde. 
Inmiddels heeft Leon de panden doorverkocht 
aan een firma in Hong Kong, die ze weer door
verkocht aan Berends, een vastgoedmakelaar 
in Amsterdam.
Ging het bij de onderhandelingen met de ge
meente vorig jaar nog om een bedrag van 2,1 
tot 2,4 miljoen, Berends betaalde 3,7 miljoen 
met een AGO hypotheek van 4,7 miljoen.
Nog steeds is er echter een ontruimingsbevel, 
hoewel op dit moment de dreiging en gespannen 
situatie binnen De Keyser iets minder is dan 
een paar weken geleden.
PSP-raadslid Els Agsteribbe in het raadsdebat 
op 13 februari j.I. hierover: ‘Moraliseren over 
aantasting van de rechtsstaat past niet tegenover 
mensen die met de rag tegen de muur staand...) 
Het advies van de Rechtswinkel, dat uitstel van 
ontruiming mogelijk is, is niet weersproken 
door de door de burgemeester geraadpleegde 
juristen. Volgens Donner en Wiarda (de juristen, 
resp. hoogleraar staatsrecht Groningen en 
voormalig president Hoge Raad, red.) is het 
denkbaar dat de operatie voor onbepaalde tijd 
zal moeten worden uitgesteld in een ekstreem 
geëskaleerde situatie, waarin kan worden voor
zien dat het toe te passen geweld vormen zal 
moeten aannemen die de betrokkenen in werke
lijk heel ernstig levensgevaar zouden brengen'.

Tijdens het raadsdebat zijn een aantal moties 
ingediend. Aangenomen is een PvdA-motie 
waarin binnen een maand nadere voorstellen 
zouden moeten komen voor een vorderings- 
beleid ten aan zien van gebouwen, waarbij ook 
betrokken de panden aan de Keizersgracht.
De PSP heeft ertegen gestemd omdat ze het een 
schijnheilige motie vindt; ook nu kunnen de 
panden gevorderd worden als het gemeente
bestuur maar echt zou willen. Gelukkig, maar 
helaas wat laat vond de PvdA gewestelijke leden
vergadering dit ook en heeft haar fraktie opge
dragen vordering te eisen als de B&W notitie in 
maart behandeld wordt.
De PSP/PPR-motie, waarin een jaarlijks panden-

M o b i e l e  e e n h e i d  i n  a k t i e  b i j  d e  V o n d e l s  ( r a a t  f o t o  P a u l  B a b e l i o w s k y



onderzoek gevraagd werd, het vorderen van eta
ges die langer dan drie maanden leeg staan, 
voldoende ambtelijke kapaciteit bij leegstand- 
kontrole en een anti-spekulatieverordening, werd 
dan ook helaas alleen door de CPN ondersteund.

GRONINGS ZIEKENHUIS BLIJFT 
GEKRAAKT
400 WOONEENHEDEN OP DE TOCHT?

Begin september werd het voormalig''Rooms 
Katholiek Ziekenhuis (RKZ) gekraakt door 
de Kraak Organisatie Groningen (de KOG), 
ondersteund door de Groninger Studentenbond 
en de PSP. De volgende dag zou n.1. een begin 
worden gemaakt met de sloop van de gebouwen, 
waarna het terrein met dure koopwoningen zou 
worden volgebouwd (zie ook Bevrijding nr. 19, 
1979). Het begin van de grootste kraak van 
Nederland......
Binnen een week besloot de Stuurgroep één- 
en tweepersoonshuishoudens een onderzoek te 
doen naar de verbouwingsmogelijkheden. Een 
niaand later was het rapport klaar, waarbij in 
100 bladzijden een verbouwingsvoorstel was 
uitgewerkt. Door de toenemende steun van 
vele organisaties leken de krakers sterk te staan. 
Zelfs de projektontwikkelaar wilde praten over 
verbouw. Maar de aap kwam al gauw uit de 
mouw: bij het overleg tussen gemeente, bewo
ners van het RKZ, stuurgroep en projektont
wikkelaar noemde de laatste de krakers tuig en 
snotapen. Toen ook de gemeente duidelijk 
maakte te kiezen voor sloop was de maat vol: 
stuurgroep en bewoners stapten uit het overleg. 
De wethouder van stadsontwikkeling en volks
huisvesting, Gietema (PvdA), schoof daarna 
doodleuk de schuld van deze keus in hun schoe
nen. Zonder verzet ging dit trouwens niet: 
de PvdA-afdeling nam een motie voor verbouw 
aan. De wethouder weigerde dit echter uit te 
voeren. Niet omdat hij niet wilde, zo zei hij, 
maar omdat hij niet kon; het bestemmings
plan, speciaal voor de projektontwikkelaar op 
maat gemaakt, liet verbouw niet toe. Dat dit 
bestemmingsplan niet door de gemeenteraad 
was vastgesteld, intussen verlopen en vervangen 
door een voorbëreidingsbesluit, juist om ver
bouw mogelijk te maken, mocht niet deren. 
Een nieuwe bestemmingsplanprocedure zou zo 
lang duren dat verbouw toch financieel onhaal
baar zou worden.
Wel werd na het voorbereidingsbesluit een ‘kom- 
promis' tussen gemeente en projektontwikke
laar bereikt: meer kleine wooneenheden en 
meer huurwoningen. Dat de huren van dit plan 
voor de kleinste wooneenheden al meer dan 
f. 100, - per maand hoger waren, en dat er veel 
minder dan ongeveer 400 (!) wooneenheden 
tot stand zouden komen dan bij verbouw 
speelde niet mee.
Er is helemaal geen rekening gehouden met 
de 35.000 ingeschreven woningzoekenden, waar
van het grootste deel één- en tweepersoons
huishoudens. Ook deze groep moet het juist 
van de lage huren hebben.
Voor de projektontwikkelaar is het ‘kompromis’ 
ook niet zo gek: sinds het met de koopwoningen 
en vooral de dure, niet zo lekker meer loopt is 
zwaar gesubsidieerde nieuwbouw van Van Dam- 
eenheden wel zo aantrekkelijk. Uit gesprekken 
is al gebleken dat hij de oude plannen zelf niet 
zo zag zitten. De gemeente heeft hem zo weer 
op zijn wenken bediend.
De PSP lijkt als bijna enige politieke partij de

krakers aktief te blijven ondersteunen. De ge
meente zal moeten kiezen voor bestrijding van 
de woningnood en tegen projektontwikkelaars, 
door het oude RKZ aan te kopen, en met een 
woningbouwvereniging aan de slag te gaan 
om het kompleks te verbouwen. Samen met de 
bewoners, de Stuurgroep één- en tweepersoons
huishoudens en de LOBH worden de mogelijk
heden onderzocht om de verbouw toch door 
te laten gaan en het oude bestemmingsplan 
definitief in de la te laten verdwijnen.
Dan zal ook moeten blijken of ondersteuning 
van het linkse (?) meerderheidskollege eigenlijk 
nog wel de moeite waard is.

De volkshuisvesting is bij uitstek een gebied 
waarin zich de chaos en ontoereikendheid van 
het kapitalisme weerspiegelt. Het is een gebied 
waarin de PSP al jarenlang aktief is, zowel 
binnen als buiten de parlementaire organen. 
Belangrijk is dat de mensen door deze akties, 
door informatie via kranten, brieven, zélf 
in aktie komen om de zogenaamde macht van de 
huisjesmelkers af te breken, en dat ze gemoti
veerd raken om samen met anderen in aktie 
te komen, óók tegen andere vormen van onder
drukking!

CORA MULDER 
LEX SPAANS

NOG MEER PRAKTIJK
SPEKULATIE IN DORDRECHT

In een aantal artikelen in hun blad en in brieven 
aan de gemeenteraad heeft de PSP-Dordrecht 
een aantal huisvestingsakties beschreven. Ze stel
len de spekulatie aan de kaak door te komen 
met indrukwekkend cijfermateriaal en kopiën 
uit het kadaster. De prijsopdrijving van honder
den woningen wordt keihard gemaakt. Ze eisen, 
dat de gemeente alle wettelijke mogelijkheden 
gaat gebruiken om de beschikbare woonruimte 
eerlijk te verdelen: vorderen, onteigening bij 
goede bestemmingsplannen, aktief aanschrij- 
vingsbeleid, zélf bouwen en beleggers verbieden, 
grondbeleid op basis van erfpacht, woning- 
splitsing tegengaan en de woonruimtewet 
van 1947 strenger toepassen.
Daarnaast worden ook kraakakties gevoerd en 
verduidelijkt, zowel aan de gemeente als aan 
de bevolking. Een goed voorbeeld is de aktie 
aan de Torenstraat. Er is een aantal woningen 
gekraakt die leegstaan, omdat ze ‘horizontaal’ 
verkocht worden. Huurflats van f. 263,— per 
maand worden verkocht voor f. 73.000, voor de 
koper overeenkomend met zo’n f. 600,— per 
maand aan rente en aflossing.
De PSP-Dordrecht hierover o.a. in het plaatselijk 
PSPblad:

De eigenaar is 'Dienstverlenende bedrijven 
KLCO B V\ een dochteronderneming van
VA S TG O D DMAATSCHA PP IJ DL VAGO BV uit
Rotterdam.
De man achter de schermen is II.J. Lishout, 
vroeger zelf direkteur van LLCO BV en nu 
van LL VAGO.

Oorspronkelijk waren de flats eigendom van 
de 'Stichting Algemeen Mijnwerkers fonds van 
Steenkolenmijnen in Limburg ’.

Te ft de} is is dat be legge rs hun bezit afs toten o p 
het moment dat zij minder opbrengst voorzien 
door verhoogde kostefi van onderhoud en 
eksploitatie.
7j ) ook in dit geval: Op 30 maart 1979 wordt 
het jlatblok Torenstraat 1-45 (inklusief de 
wiftkel op de hoek) verkocht voor 1.550.000 
gulden aan LL VA GO B V. Een week later 
wordt f  opnieuw verkocht aan 'dochter’ LLCO, 
voor 25.000 gulden ekstra.
Onze Lishout heeft dus in feite het jlatblok 
aan zichzelf doorverkocht.
Direkt daarna is het blok 'administratief ge

splitst in 23 aparte portiekwoningen. Met het 
doel ze per stuk te gaan verkopen voor een 
bedrag van 73.000 gulden.

KAMERHUREN OMLAAG IN NIJMEGEN

De PSP-afdeling Nijmegen heeft een krant 
uitgebracht met als titel: ‘Kamerhuren omlaag’, 
daar per 1 juli '19 nieuwe wetten in werking 
zijn getreden (de Huurprijzenwet), die een be
langrijke invloed hebben op de positie van 
huurders, ook die van kamerhuurders.
De krant geeft informatie over o.a. de achter
gronden van de nieuwe wet, het puntenstelsel 
(regels die de kwaliteit van de woonruimte 
berekenen), hoe je kunt zorgen voor huurver- 
laging als je daar recht op hebt, wanneer een 
verhuurder je er wel en wanneer hij of zij je 
er niet uit mag zetten, informatie over de Huur- 
kommissie, voorheen de Huuradvieskommissie. 
Alles wordt zeer prakties en puntsgewijs op een 
rijtje gezet, zelfs een voorbeeldbrief over huur- 
verlaging is bijgevoegd.

Het adres van de PSP Nijmegen is:
Nieuwe Nonnendaalseweg 26, tel. 080-778239 
of postbus 1280.

GELEEN: PSP-VOORSTEL VOOR MEER 
HUURWONINGEN

Ook in Geleen zijn de mensen met lagere inko
mens de klos. Alleen al bij de plaatslijke woning
bouwvereniging staan 1500 mensen ingeschreven 
op de wachtlijst voor een huurwoning. Koop
woningen zijn er de laatste tijd genoeg gerea
liseerd, vindt de PSP, en gezien de woningnood 
moeten nu maar eens de gezinnen met lagere 
inkomens, de alleenstaanden, jongeren en 
bejaarden aan de bak komen. De PSP Geleen/ 
Beek heeft daarom het initiatief genomen om via 
een bezwaarschrift op ontwerpbestemmings- 
plannen alternatieve bouwplannen in te dienen. 
De gemeente wil 50 pet. in de koopsektor 
realiseren, terwijl de PSP voorstelt 75 pet. 
in de woningwetsfeer plus een aantal wooneen
heden voor één- en tweepersoonshuishoudens 
(Van Dam eenheden dus, tegenwoordig AT 
genoemd). Dit is gebeurd via diverse brieven 
aan de gemeenteraad, persmededelingen, maar 
ook via het blad ‘Geleen in beweging’ dat huis 
aan huis verspreid is, waarin ook een bon om 
het alternatieve plan te steunen. Een prima aktie 
die hopelijk sukses zal opleveren.
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Het is inmiddels wel bekend dat de werkeloosheidscijfers in Groningen 
veel hoger liggen dan het landelijk gemiddelde. De krantenkoppen zijn 
duidelijk: ‘Bedrijfssluitingen in Oost-Groningen met massale ontslagen', 
'Oost-Groningen woedend op de regering\ 1Groningers willen de gaskraan 
dichtdraaien \ etc,
De berichten van minister van Aardenne over de sluiting van het kartonbe- 
drijf OKTO in Winschoten waren voor vakbonden en politieke partijen de 
druppel die de overvolle emmer deden overlopen.
SCHULD

VVD, CDA en PvdA zitten nu elkaar verwijten 
te maken. Elkaar een falend regeringsbeleid naar 
liet hoofd slingerend in deze, dan wel in de 
vorige regeringsperiode, in de hoop iemand 
uiteindelijk de schuld te kunnen geven.
De maatregelen die vanaf de jaren vijftig zijn 
genomen door verschillende overheden om de 
achterstand van het Noorden weg te werken 
hebben niet het beloofde resultaat gehad, met 
name wegens het niet willen nadenken over vol
doende beleidsmiddelen. De beslissingen in een 
kapitalistische ekonomie over bedrijfsinveste
ringen liggen nog steeds bij de ondernemers. 
Vestigingspremies en WIR-subsidies hebben 
hierop nauwlijks invloed naar gebleken is, nog 
afgezien van het feit dat het profiteren van be
drijven van vestigingssubsidies geen garantie 
vormt voor blijvende vestiging en garantie van 
arbeidsplaatsen.

WAT TE DOEN

De eisen 'OKTO moet openblijven!' en 'geen 
gedwongen ontslagen hij Philips’ worden door 
de PSP natuurlijk ten volle ondersteund. Er is 
echter meer nodig. Willen we struktureel iets 
gaan veranderen aan de werkgelegenheidssi
tuatie in Oost-Groningen, dan zijn verdergaande 
maatregelen noodzakelijk.
De I NV heeft op 13 februari j.1. een brief 
gestuurd aan alle frakties van de Tweede Kamer 
met een oproep mee te werken een beleid tot 
stand te brengen dat er minimaal voor moet 
zorgen dat geen verdere arbeidsplaatsen in Oost- 
Groningen verloren gaan. Afgezien van de korte 
termijn-eisen ten aanzien van OKTO en Philips 
deed de FNV suggesties voor verbeteringen op 
lange termijn van strukturele aard. Dit waren 
o.a. het door de overheid zelf tot stand brengen

van bedrijven met name in samenhang met en 
voortbouwende op bestaande bedrijvigheid en 
bevoegdheden voorde provinciale overheid om 
bedrijven periodiek door te lichten en zonodig 
in te grijpen in bedrijfsvoering.

In het gewestelijk programma '78- 82 beklem
toonde de PSP al de noodzaak voor het opzetten 
van een provinciale beheers maat schap pij, met 
de volgende opzet:
- bestuur voor minimaal 50 pet. in banden van 
de arbeiders, met o.a. de volgende bevoegd
heden:
. het zelf kunnen opriehien van bedrijven 
. overname van bestaande bedrijven 
. inzage in bedrijfsgegevens van andere 

bedrijven
beleid en mogelijkheden tot subsidiëring 
van andere bedrijven

Het Gewestbestuur van de PSP-Groningen
■ •k -*

heeft dan ook een brief gestuurd aan alle poli
tieke partijen en vakbonden met een uitnodi
ging voor een gesprek over het oprichten van een 
provinciale beheersmaatschappij. Gepraat zou 
moeten worden over het voeren van gerichte

■W -»-

akties naar de overheid, om een fonds te vullen 
van waaruit zo'n maatschappij kan starten. 
Gedacht wordt aan de mogelijkheid van het 
weigeren van rijksbelastingen.
Meerdere partijen spraken over het onvoldoende 
optreden van de Noordelijke Ontwikkelings 
Maatschappij (de NOM), en het is daarom goed 
om naast de door de CPN en PvdA opgerichte 
aktiekommitees met alle linkse partijen en de 
FNV nauw samen te werken in de strijd voor 
verbetering van de werkgelegenheidssituatie in 
Groningen.

J AN KNOTTNERUS 
CORA MULDER
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Gronings
PSP-statenlid 
JAN BOS
'De staten zijn wel gestopt met staken maar 
werken alleen aan onderwerpen die niet kunnen 
wachten. ItV willen geen kontakten met de 
regering zolang deze de provincie niets aanbiedt: 
de provincie zal dan ook een eisenpakket gaan 
opstellen waaraan voldaan moet worden alvorens 
er ook maar enige sprake kan zijn van overleg 
en niet andersom, lm de minimumeisen van de 
PSP daarin zullen zijn dat op korte tentlijn be
drijven niet meer inkrimpen of sluiten, en dat 
er werk komt voor de inmiddels 2000 werke
lozen. Of) langere termijn zal de SOM o f een 
provinciale heheersmaatsehappij bedrijven moe
ten gaan stichten die passen bij de mogelijk
heden van de mensen hier o f  met aansluitende 
omscholingsmogelijkh eden. 
in een provinciale beheersmaatsehaf)pij zouden 
mensen vanuit de basis van de bedrijven moeten 
zitten. Xu wordt willekeurig verlies of winst 
gemaakt: er is geen enkel inzicht in het finan
cieel draaien van b.v. Philips, /.o ook met 
OKTO: dit bedrijf 'is voor 5 1 pet. van de SOM, 
maar de leiding berust bij KSP. OKTO moet 
worden overgenomen door zo 'n provinciale 
heheersmaatsehaj)f)ij: hetzij een nieuw opgezette 
SOM, hetzij gefinancierd door de SOM. '

'De Groningers laten duidelijk merken dat zij 
het zat zijn en komen in aktie. Deze akties 
zullen verder gaan dan de manifestatie op 
S februari j.l. Hoewel de opkomst zeer hoog 
was - meer dan 2000 mensen lieten zien dat 
het zo niet langer kan - waren er een aantal 
mensen niet. /.ij vonden het niet juist dat de 
door de / \  T  georganiseerde manifestatie in 
de stad Groningen plaats vond in plaats van in 
Oost-Groningen, en dat alles teveel gericht 
was op dit kabinet. Maar t.a.v. Groningen 
zijn er maar twee soorten kabinetten geweest, 
nd. slechte en heel slechte. Idke partij die in 
regering en provinciale staten de dienst heeft 
uitgemaakt is verantwoordelijk voor de toestand 
zoals die nu is, het heeft dus geen zin elkaar 
de zwarte piet toe te spelen.
Het past dus elke partij om duidelijk kleur te 
bekennen en de gedane belof tes waar te maken, 
dus geen nieuwe nota's maar uitvoering van de 
bestaande, en wel mei spoed.
Op dit moment spreekt uit de houding van de 
Oost-Groningers een waarschuwing, zowel naar 
politieke partijen als naar de I S l  ’. Het geduld 
van de bevolking hier is op: als er hardere 
akties komen heeft de regering daar zelf om 
gevraagd!'

CORA MULDER



4

Ondernemi ngsraden
PSP-gewest Zuid Limburg organiseert op zater
dag J9 maart een openbare bijeenkomst over be
drijf sdemokratisering en ondernemingsraden. 
I)e bijeenkomst /al aansluiten op de gewestelijke 
ledenvergadering die om 10.30 uur begint.
Op de agenda van de vergadering staat o.a. 
een diskussienota over deelname aan de gemeen
teraadsverkiezingen na de gemeentelijke herin- 
deling.
De openbare bijeenkomst begint om 14.30 uur

en wordt mede naar aanleiding van de publikatie 
van de brochure van de PSP over de onderne
mingsraden georganiseerd. Er zullen inleidingen 
worden gehouden door Kees van Laren ( partij
bestuur PSP) en Lm- Donk. Met name mensen 
uit de vakbeweging en ondernemingsraadsleden 
zijn van harte welkom.
Meer informatie bij het gewestelijk sekretariaat 
van de PSP Zuid Limburg: Jan Muvtjens,
Jos Klijnenlaan 647, (iclcen. tel. 04494-47789.

3AM
G&IELES

JAN GRILLES

Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 
geluidswagens. handmegafoons. 

/anginstallaties etcetera

JAN GRILLES - UTRECHT 
030-44.61.66

POSTBUS 2299, 3500 GG UTREC HTl/rouwen nieuwsbrief
De/e week verscheen de tweede LSL-vn >uwen 
nieuw sbrie fDaarin artikelen over de situatie 
van vrouwen in Latijns Amerika, vrouwen en 
leger, vrouwen en aktievoeren. Verder een 
stellingname over pornografie (/ie ook Bevrij- 
ding 1980 nr. 4) De komende tijd /al aan de 
hand van bet aantal abonnees worden bekeken 
of het /innig is met de/e uitgave door te gaan.

Neem daarom nu een abonnement door over
making van f. 15. op postgiro 2474857 t.n.v. 
PSP-vrouwen Nieuwsbrief, van Alphenstraat 36 
bis, Utrecht met vermelding van nieuw abon
nement per nr. 2. Je kunt ter kennisname ook 
een proefnummer aanvragen door f. 2, te 
storten met vermelding van proefnummer.

/Margraten-plateau
De handtekeningenaktie die de aktiegroep 
Heb oud Margraten-plateau organiseert tegen 
de vernieling van het Zuidliniburgsc kindschap 
loopt nog steeds door.
Oorspronkelijk zou de/e aktie sluiten op 31 
december van het vorig jaar. Op dat moment 
waren er meer dan 25.000 handtekeningen 
binnen. Maar de interesse voor de/e aktie is 
nog steeds erg groot en de beslissing over de

afgraving door de Raad van State wordt niet 
voor september 1980 verwacht.
De aktie kan nog gesteund worden door handte
keningenlijsten en informatiefolders, aan te vra
gen bij: Behoud Margraten-plateau, Postbus 191 
6300 Al) Valkenburg. Ook zijn op dit adres 
affiches (f.1,- plus verzendkosten) en stickers 
(f. 1. per twee stuks plus verzendkosten) 
te bestellen.

de internationale
In nummer 25:
- Het nieuwe reformisme; PSP. linkse 

sociaal demokratie en de burgerlijke staat.

Verder:
- Afghanistan
- Nicaraguaanse burgerij klaagt over 

Sandinistiese macht
- vrou wenst rijd in de Nicaraguaanse 

revolutie
- Wereldkongres van de Vierde 

Internationale
- homoseksualiteit en marxisme

Losse nummers: f4,80
Bestellen door overmaking van f 6.70
op giro 2629063 tn.n.v. penningmeester
PL/Amsterdam.

Onderwijs
De landelijke themagroep Onderw ijs van de 
PSP verdiept zich op dit moment in het 
ontwikkelingsplan voor het voortgezet te 
onderwijs (OPVO). Het ligt in de bedoeling 
rond mei ’80 mef een standpunt hierover klaar 
te zijn. Iedereen die aan deze standpuntbepaling 
wil meewerken wordt uitgenodigd kontakt met
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de themagroep op te nemen.

De themagroep houdt zich op dit moment 
verder onder andere bezig met het stimulerings
beleid, onderwijsvoorzieningen voor kulturele 
minderheden, werkende jongeren en volwasse
nen.
De eerst volgende landelijke vergadering wordt 
op 5 april gehouden. Aanvang 10.30 uur. Plaats 
Bergselaan 194, Rotterdam. Voor deelnemers 
van buiten wordt er tussen 10.00 en 10.15 uur 
verzameld in de hal van het CS-Rotterdam. 
Nadere informatie: Herman van Noordenburg. 
tel. 070 -65 97 76.

KORMETTEN
GIRO: 4193567 
t.n.v. STEUNFONDS 
STOP KORVETTEN 
VOOR INDONESIË 
AMSTERDAM

Loonstop
Nog niet eerder had minister Andriesen zoveel 
komplimenten aan zijn adres gehoord dan toen 
hij was afgetreden. Niet zozeer vanwege zijn 
beleid maar vanwege zijn konsekwent, zelfs 
principieel genoemd gedrag werd hij door vriend* 
en vijand geprezen.

Nu is het echter maar de vraag in hoeverre het 
beleid Andriessen het in het kabinet heeft 
verloren. Het uiteindelijke bedrag dat de rege
ring wil bezuinigen, is niet zo hoog als de ex- 
minister wenste. Maar de richting van de voor
gestelde bezuinigingen berust wel degelijk op 
een sociaal-ekonomische visie die overeenkomt 
met die van Andriessen. De plannen van de 
regering houden een drastische verlaging van 
de overheidsuitgaven in, o.a. in de gezond- 
heidsz.org en een verlaging van het partikulier 
besteedbaar inkomen. De mogelijkheid van een 
loonmaatregel en een verlengde loonpauze is 
via een apart wetsvoorstel geregeld, voor het 
geval dat de besprekingen tussen werknemers, 
werkgevers en overheid niet tot de door de 
regering gewenste resultaten leiden. De FNV 
heeft zich terecht sterk verzet tegen zo'n vorm 
van overleg met ‘het mes op tafel'. De regering 
eiste vrijwillige instemming met haar beleid van 
loonmatiging. Een loonmatiging die nodig zou 
zijn om de rendementspositie van het bedrijfs
leven te verbeteren en om daardoor de werk

gelegenheidssituatie op langere termijn te ver
beteren. E'en redenering van de koude grond. 
Want als ‘het’ bedrijfsleven meer winst maakt, is 
dat zeker geen garantie dat er geïnvesteerd wordt 
en helemaal niet dat er wordt geïnvesteerd in 
arbeidsplaatsen-schep pende produktie. Meer 
winst leidt niet automatisch tot meer werk. 
Over een ‘prijsmaatregel’ voor de marktsektor 
spreekt de regering niet.
Maar intussen moeten wel de trekkers van so
ciale uitkeringen en zogenaamde trendvolgers 
extra inleveren en wordt uitgegaan van het
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achterwege blijven van de prijskompensatie per 
1 juli a.s. Om dit geheel nog een sociaal tintje 
te geven is een belastingverlaging toegezegd, die 
handhaving van de koopkracht van de mimin um 
inkomens (van de ‘gezinshuishoudens') moet 
garanderen. Deze week komen de regeringsplan- 
nen in de Tweede Kamer en tegelijkertijd 
worden er overal akties gevoerd. Akties die 
naar we hopen tot maar één konlusie kunnen 
leiden, namelijk dat het door Andriessen en 
de regering verdedigde ekonontische beleid, 
uitsluitend ten voordele van kapitalistische 
belangen, op een volslagen mislukking uitloopt. 
En dat rechtvaardigt niet alleen het ontslag 
van Andriessen maar van de hele ploeg.

TITIA BOS
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De nieuwe staatsgierigaard Van der Stee ver- 
richte vrijdag 14 maart zijn eerste officiële 
daad buiten de Tweede Kamer: de opening van 
het nieuwe AMRO-hoofdkantoor in Rotterdam. 
Hij laat daarmee duidelijk zien op welke buiten
parlementaire groepen zijn beleid is gericht. 
Tijdens deze opening (banken hebben over 
kapitaalsgebrck niet te klagen) noemde Van 
der Stee het bezuinigingsprogramma van de re
gering Van Agt 'nog net en voor één keer ver
antwoord’. Dat kan de nieuwe minister dan 
wel vinden, maar met die opvattingen staat het 
kabinet tamelijk alleen. Zelfs de ondernemers 
noemen de loonmaatregel 'niet erg aanlokke-
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lijk'. De FNV heeft fel gereageerd en zal de ak- 
ties opvoeren. Fn ook de CDA fraktie heeft 
kritiek geuit, met name op de grens die is 
getrokken voor de handhaving van de koop
kracht. Daarbij is met name het afschaffen van 
de automatische prijskompensatie een dolk
stoot in de rug van de werkende en en niet- 
werkende bevolking. In juli kan iedereen er 
wel f 26,- per maand bijkrijgen. Maar waarvoor 
is dat geld bedoeld? Voor de huur die met 6 
procent omhoog gaat. voor de enorm gestegen 
aardgasprijzen, voor de extra uitgaven bij het 
benzine tanken? Helaas kan die f 26,- door de 
konsument maar één keer worden uitgegeven, 
terwijl alle artikelen in prijs stijgen. Ook de ver
laging van de belastingen met een bedrag van 
f 100,-- per jaar is een lachertje in dat opzicht. 
Daarnaast is belastngverlaging een voorbeeld 
van rechts krisisbeleid. Belastingverlaging leidt 
tot vermindering van de overheidsinkomsten 
en dus tot grotere druk op de kollektieve uitga
ven en vergroting van het tekort. Geld lenen 
om dat tekort te dekken zal niet hikken zolang 
dankzij het aardgas onze gulden nog zo sterk 
is dat het vooral lukratief is om in de Verenigde 
Staten te investeren.

De diskussie die de Tweede Kamer nog met het 
kabinet zal voeren gaat ongetwijfeld over de 
grens waarboven de koopkracht niet meer ge
garandeerd kan worden en de mate waarin de 
hogere inkomens moeten bijdragen. Over een 
winstafroming en een werkgelegenheidsbeleid 
wordt in het geheel niet meer gesproken. Het 
Ijkt erop of Van Agt zich, de maatschappelijke 
vloed trotseren, in de ark van Noach waant. 
Ieder ekonomisch plan dat hij laat uitvliegen in 
de hoop dat er vaste voet in het verschiet ligt, 
is steeds tevergeefs. De ark van Noach dobbert 
stuurloos voort, maar de maatschappelijke 
golven worden steeds hoger.

De FNV heeft hardere akties aangekondigd en 
dat is terecht, al was het alleen maar omdat 
iedere werknemer er volgens FNV berekeningen 
1000 gulden op achteruit gaat. Maar politiek 
lijkt er nog geen perspektief om het steeds 
sterker wordende maatschappelijk verzet op te

pikken. Het moet duidelijk zijn dat een kabinet 
Den Uyl. samengesteld uit PvdA en CDA tot 
niet veel andere oplossingen zou zijn gekomen.
Dat bewijs de als progressief bekend staande 
CDA-er Albeda in een boek van zijn hand uit 
1975. Hij konstateert daarin 'De vrijheid kol
lektieve kontrakten af te sluiten en daarmede 
de erkenning van overheidszijde dat werknemers 
en wergeversorganisaties samen in staat zijn in 
verregaande mate hun onderlinge verhouding 
te regelen, onderscheidt ons stelsel van fascis- 
tische of communistische stelsels'. Hoe beperkt 
dat ‘verregaande' voor een CDA'er is blijkt al 
een pagina verder: 'Het nationale loonpeil is 
een zo belangrijk nationaal-ekonomische gege
ven, dat geen overheid het zich veroorloven kan 
dat geheel aan de machtsverhouding tussen 
werkgevers en werknetners over te laten
De kracht voor een links alternatief zal dus van 
links zelf moeten komen.

PSP FN ARBFIDSVOORWAARDFN

Binnen de sociaal-ekonomische kommissie 
(SEK) van de PSP wordt dit jaar meer dan ooit 
serieus gediskussieerd over het arbeidsvoorwaar- 
denbeleid en de rol van vakbonden en politieke 
partijen daarbij. Er is nu een notitie verschenen, 
gebaseerd op diskussie in de SEK in de afgelopen 
maanden. Het is de bedoeling dat het resultaat 
van deze diskussies nu in de afdelingen en ge
westen wordt besproken zodat de partijraad 
op haar vergadering in mei tot een konklu- 
derende aanbeveling aan het partijbestuur kan 
komen. Iedereen die de notitie wil ontvangen 
moet een kaartje sturen naar het partij hu ro. 
Op basis van bovengenoemde diskussie zal ook 
aan de konkrete invulling van een links arbeids
voorwaardenbeleid voor 1981 worden gewerkt. 
Dat is nodig want wij hebben geen duizend 
gulden: nee, geen cent over voor dit kabinet.

KEES VAN LAREN
16-3-1980

REKTIFIKATIE
De laatste tijd  kan men in Bevrijding merkwaar
dige spellingen  aantreffen. Vooral namen van 
bewindslieden moeten het nogal eens ontgelden. 
Dat is niet de schuld van de auteurs, noch van 
het redaktiebeleid, hoezeer dat ook gericht is 
tegen het kabinet Van Agt.
Het is een hardnekkige gewoonte van het zet- 
duiveltje, die we even hardnekkig in de gaten 
blijven houden.
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'Mevrouw C. v.d. P-T, 48 jaar, heeft als bejaardenverzorgster regelmatig 
nachtdienst: 7 nachten werken, één slaap dag, 2 dagen dagdienst en dan 4 
dagen vrij. Overdag slaapt ze slecht, gemiddeld z o ’n 4 uur per dag. ’s Middags 
doet ze het huishouden en maakt ze het eten klaar voor de kinderen. Toen 
ze jonger was en goed sliep, vond ze het niet zo bezwaarlijk. Nu is het 
haast niet meer vol te houden.
Vanaf 45 jaar zou je in de dagdienst moeten kunnen werken. * (1)

Het verbod op nachtarbeid is opnieuw in dis- 
kussie. In 1919 werd deze diskussie vooreerst 
afgesloten met een verbod op nachtarbeid 
voor vrouwen en mannen in fabrieken en werk
plaatsen. Zowel vrouwen als mannen mochten 
dus wel werken bij de politie, in ziekenhuizen 
en apotheken. Daar zien we, dat de arbeids
omstandigheden waaronder mensen werken, 
nou veel te wensen «verlaten. Werken is dan vaak 
het credo. Op de koop toe moet je dan een 
geringe personeelsbezetting en daardoor ge
ïsoleerd werken; een slechte betaling en gebrek 
aan voorzienigen nemen. Maar ook in de indus
trie komt veel nachtarbeid voor. In de afgelopen 
zestig jaar is door uitzonderingen op de wet 
nachtarbeid voor mannen veelvuldig mogelijk 
gemaakt en we kunnen wel zeggen, dat het ook
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een maatschappelijk geaksepteerde zaak lijkt.

EEG-RICHTLIJNEN

De diskussie is nu weer aan het rollen gebracht 
door de invoering van een EEG-richtlijn, die 
gelijke behandeling van vrouwen en mannen 
in het arbeidsproces betreft. Deze is vergelijk
baar met de richtlijn, die beoogde de on gelijke 
beloning tussen de seksen op te heffen.

Nu zegt de bedoelde richtlijn, dat de wet op een 
zodanige wijze veranderd dient te worden, dat 
gelijke behandeling géén achteruitgang inhoudt
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voor vrouwen. Nederland is niet vlot geweest 
met het wettelijk vastleggen van het recht op 
gelijk loon voor gelijk werk. Voor de ambtenarij 
bestaat dit recht nog steeds niet, hoewel de 
regering van plan is dit het lopende jaar nog 
te regelen. Volgens de EEG zou deze gelijke 
behandeling in februari 1980 (nu!) geregeld 
moeten zijn. De regering bereidt het kamer
debat hierover voor en heeft ondertussen ad- 
viezen van de SER en de Emancipatiekommissie 
ingewonnen. De tweede richtlijn omvat meer 
dan alleen het probleem van de nachtarbeid. 
Ook de klausule op liet overwerk (mannen mo- 
»ei1 nu meer overwerk verrichten dan vrouwen), 
het zwangerschapsverlof en de zondagsarbeid 
valt hieronder.

Hier willen we ons echter beperken tot de dis
kussie over nachtarbeid. De meningen lopen 
hierover het meest uiteen, werkgevers staan 
legen over werknemers en ook onder vrouwen 
wordt verschillend gedacht over het werken 
s nachts. Heel fundamenteel komt naar voren 
hoe gedacht wordt over maatregelen ter verbete- 
r,ng van de positie van vrouwen.

RECHT OP NACHTARBEID?

Het recht op betaald werk voor vrouwen is één 
van de belangrijkste eisen van de vrouwen
beweging. Niet alleen de laatste vijftien jaar. 
maar ook al rond de eeuwwisseling streed de 
vrouwenbeweging voor het verruimen van ar- 
beidsmogelijkheden en het verbeteren van ar
beidsomstandigheden. Ook toen deed zich de 
vraag voor of vrouwen een andere arbeids- 
bescherming moesten genieten dan mannen. 
Een groepering beweerde, bij monde van Marie 
Rutgers-Hoitsema. dat voor vrouwen geen ande
re arbeidsbescherming moest gelden. Dit zou 
alleen bevoorrechting van mannen in het arbeids
proces opleveren; mannen zouden eerder aange
nomen worden en hogere lonen krijgen. Henriët- 
te Roland Holst bepleitte daarentegen wel een 
aparte arbeidsbescherming. Juist het feit, dat 
vrouwen een dubbele taak hebben, dat zij naast 
hun betaalde werk de verantwoordelijkheid voor 
huishouden en vaak ook het gezin hebben, 
betekende volgens haar, dat daarmee in arbeids- 
bescherming rekening gehouden moest worden. 
Marie Rutgers beaamde die dubbele taak van 
vrouwen; zij zag echter hiervoor een oplossing 
door een algemene arbeidsbescherming te kom- 
bineren met goede voorzieningen als kinder- 
bewaarplaatsen en gaarkeukens, die het huis
houdelijk werk kunnen verlichten.
Deze diskussie. hoewel bijna een eeuw oud. 
blijkt nog (of nu weer) uiterst aktueel.

EEN EIGEN ARBEIDSMARKT VOOR 
VROUWEN

Wettelijk hebben vrouwen nu het recht op ar
beid en staan formeel alle banen voor haar open. 
Maar als we kijken naar de feitelijke situatie, 
wat voor werk voruwen doen en welk werk 
mannen doen, zijn daarin nog steeds grote ver
schillen te konstateren. Wat nu aan het werk 
van vrouwen opvalt, is dat het veelal op de 
een of andere manier te maken heeft met het 
feit. dat de vrouw een gezin te verzorgen heeft, 
verzorgd heeft dan wel nog krijgt te verzorgen.

Daarom wordt het werk van vrouwen geken
merkt door eentonigheid, lage betaling, weinig 
of geen promotiemogelijkheden en ligt het vaak 
in het verlengde van het huishoudelijk werk.
Het werk is geschikt voor meisjes om een uitzet 
bijeen te sparen of er wat bij te verdienen; 
schoonmaken, kassière, typiste, bejaarden- of 
ziekenverzorgster. Bij dit werk zien we twee 
ontwikkelingen:

-  op veel typisch verzorgend werk wordt sterk 
bezuinigd; betaald werk wordt omgezet in 
het ‘edelmoedige’ vrijwilligerswerk;

— veel fulltime banen worden omgezet in deel
tijdbanen (automatisering), waarbij besparing 
van arbeidsplaatsen en taakuitholling plaats 
vindt; mannenbanen veranderen zo in vrou
wenbanen.

Aan verbetering van arbeidsomstandigheden, de 
arbeid zelf en de rechtspositie wordt heel weinig 
aandacht besteed. Het werk, dat vrouwen ver
richten is er vergeleken met het ‘volwaardige, 
fulltime' werk dan ook bijzonder slecht aan toe. 
De overheid heeft wat dit betreft in ieder geval 
geen beleid dat het stempel ‘emancipatie' 
verdient.

Op de primaire arbeidsmarkt, de arbeidsmarkt 
van het beter betaald, beter geschoold werk 
met promotiekansen, doen zich eveneens ver
schillende ontwikkelingen voor. Enerzijds zien 
we een stijging van het aantal werklozen door 
het verdwijnen van arbeidsplaatsen (sluitingen, 
fusies; maar ook de boven genoemde overgang 
naar opsplitsing in niet- of laaggeschoold deel
tijdwerk). terwijl anderzijds in een aantal sek- 
toren een gebrek aan arbeidskrachten is. Het 
verbreden, of beter, uithollen van het begrip 
passende arbeid sluit ook juist aan bij deze 
laatste ontwikkeling. En ook in dit licht kunnen 
we dan begrijpen waarom juist werkgevers blij 
zijn met de opheffing van het nachtarbeid- 
verbod voor vrouwen. Wordt aan de ene kant in 
een meerderheid van alle sollicitatieprocedures 
nog de voorkeur gegeven aan een man; waar 
mannen te weinig zijn, blijken vrouwen goed 
genoeg om het werk op te knappen. Zo heeft 
Heineken een verzoek ingediend tot ontheffing 
van het verbod op nachtarbeid voor vrouwen. 
Wat wil het geval? ïn de nacht werken bij Heine
ken bijna alleen nog buitenlandse werknemers. 
Men vindt het wél nodig, dat er een beperkt 
aantal werknemers de nederlandse taal beheerst. 
Hiervoor waren geen mannen te krijgen...

Het is dan ook wel degelijk de vraag of hierbij 
werkelijk meer arbeidsmogelijkheden voor vrou
wen gekreëerd worden, of dat het gewoon weer 
het oude liedje is. Vrouwen mogen betaald werk 
doen, waar geen mannen voor te krijgen zijn, en 
zodra die zich kunnen aandienen kunnen wij het 
wel vergeten. Onder het mom van emancipatie 
proberen overheid en werkgevers op zo’n manier 
de gaten van de arbeidsmarkt te vullen.

SEKSUEEL GEWELD

Een argument, dat nieuw is in de diskussie over 
arbeidsbescherming, is het seksueel geweld dat 
tegen vrouwen gebruikt wordt. Juist 's nachts 
is het gevaarlijker om van en naar het werk te 
gaan. De arts krijgt zijn benzinekosten vergoed, 
een verpleegster niet, gaat per fiets. Er is geen 
openbaar vervoer. Ook het werk zelf is 's nachts 
veelal onveiliger, in de nachtdienst in zieken-
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huizen verpleegtehuizen werk je vaak in je 
eentje, voor de apotheek'slaap'dienst is maar 
één bed ingericht. Situaties op, van en naar je 
werk waarin je je als vrouw niet zo snel veilig 
voelt en ook niet kunt voelen. Juist het feit, 
dat een vrouw een vrouw is, dus seksueel objekt, 
betekent dat nachtarbeid voor haar nos slechter 
is dan voor mannen.

GEEN NACHTARBEID. WAT DAN WEL?

Nachtarbeid is weer in diskussie. De regering 
denkt, de SER denkt en de Emancipatiekom- 
missie denkt. En ze denken er verschillend over 
vanuit verschillende argumentaties. Gelijke be
handeling mag geen verslechtering van de positie 
van vrouwen inhouden. zegt de EEG-richtlijn. 
Waarom werkgevers en vakbeweging verschillend 
denken over de vraag of het op heffen van het 
verbod op nachtarbeid een verslechtering van de 
positie van vrouwen inhoudt. zal nu duidelijk 
zijn. Maar ook binnen de 1 mancipatiekommis- 
sie en binnen vrouwenorganisaties bestaat een 
grote groep vrouwen, die toch ja tegen nacht
arbeid zeggen, omdat het voor veel vrouwen 
wél een verruiming van arbeidsmogelijkheden 
betekent. Want de nadelen van het werken 
's nachts worden wél gekombineerd met veelal 
gevarieerder werk, betere beloning en meer 
promotiekansen. En dat is voor veel vrouwen 
zo n verbetering, dat de nadelen op de koop toe 
worden genomen.

Toch vinden wij het opheffen van het verbod 
een slechte zaak. Het is één van de weinige 
maatregelen, waarbij mogelijkheden tot betaald 
werk voor vrouwen gekreeerd worden. En wat 
voor werk. Onderhand zijn er ruimschoots vol
doende onderzoeken waaruit blijkt hoe slecht 
nachtarbeid voor mannen is. Wij zien liever 
andere maatregelen van de regering, maatregelen 
die dan ook werkelijk het etiket van emancipatie 
verdienen. Goede kollektieve voorzieningen, die 
volwaardig betaald werk kreéren én een verlich- 
ting van huisvrouws moeders taak betekenen, 
eerlijke verdeling van al het werk door arbeids
tijdverkorting per dag en een betere rechts
positie voor deeltijdwerk, afschaffing van het 
kostw innersbegrip en weg met seksisme.

PIETERNEL ROL 
MARIAN DE GROOT

(1) literatuur:
— FNV-sekretariaat vrouwelijke werknemers: bij 

nacht en ontij? laten we er eerst nog een 
nachtje over slapen

— nachtarbeid een duistere zaak NVB-bro- 
cliurc

— risikobulletin nr. 3 november 1979: nacht
arbeid voor vrouwen: geen emancipatie.

In december 1979 waren we getuige van de 
debatten in de Tweede Kamer over de zoge
naamde modernisering van het kernwapendebat 
van de NAVO in Europa,
De Nederlandse regering had d.m.v. een motie 
van het parlement de opdracht gekregen, om 
op de NAVO-vergadering in Brussel TEGEN 
deze uitbreiding van de bewapening te stemmen. 
De regering heeft deze opdracht genegeerd en 
heeft vóór 'modernisering' gestemd. Het enige 
kompromis waartoe de regering bereid bleek, 
was de beslissing over stationering van de Per-
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shing II en Cruiseraketten op Nederlands grond
gebied 2 jaar op te schorten. Hiermee werd naar 
onze mening aan de gevoelens van een groot deel 
van ons volk geen recht gedaan.

dan een bedrag van f 5,72 te voldoen en 
schrijf de 1 nspekteur/Ontvanger de reden van 
deze weigering, /ie  bijv. bovenstaande tek>t. 
Betaalt u alleen loonbelasting en verwacht u 
geen navordering! Dan kunt u op het belas
tingkantoor een zgn. T-formulier (belasting 
teruggave formulier) halen. U vult dit formu
lier in, en vraagt f 5,72 van het door uw werk
gever of anderszins betaalde belastinggeld 
terug en sluit de protestbrief bij.

EN VERDER

Wij verzoeken u een briefkaart te sturen aan 
de Minister van f inanciën, Korte Voorhout 
7, Den Haag, met de volgende tekst:

Intussen BETAALT Nederland WEL mee, hoe 
dan ook aan de 572 nieuwe raketten — los 
van deze toekomstige beslissing. Bovendien wor- 
den de raketten in ieder geval WEL bij onze 
wester-, ooster- en zuiderburen geplaatst.

Ergens ligt een grens ' Wij vinden dat nu de maat 
vol is. Deze beslissing van de \ 1 I f)  heeft de 
dodelijke wapenwedloop een nieuwe impuls 
gegeven, die wij verwerpen.
Daar moeten we wat aan doen’

Wij kunnen geen genoegen nemen met deze uit
breiding van het kernwapenarsenaal. We willen 
hiertegen protesteren door middel van een
wmbolisi he weigering om hiervoor belasting te 
betalen..

We willen hiermee liet systeem onder druk zet
ten en uitdrukking geven aan onze gevoelens 
van onvrede met en verzet tegen de recente 
beslissing.

WAT KENNEN WE DOEY.'

We stellen u voor, te weigeren om een bedrag 
van f 5,72 (aanbetaling van één cent per raket) 
van uw belastingaanslag over 1979 te voldoen. 
Dat bedrag moet de ontvanger dan maar komen 
halen met extra moeite of als het niet anders 
kan — door middel van verkoop van een deel van 
de boedel.

HOE KUNNEN WE DAT DOEN?

De Nederlandse regering heelt zieh begm 
december in Brussel medeverantwoordebék 
verklaard voor de financiering van 5 72 nieuwt 
kernwapens, in NA EO-verband 
Ik prej test eer tegen deze hernieuwde opvoe
ring van de bewapening. Ik kan niet langer 
stilzwijgend toestaan, dat mijn belastinggeld 
wordt gebruikt voor de bewapeningswedlooi 
fk deel u daarom mede. dat ik zal weigeren 
om over 1 9 ”9 een bedrag van I 5. 73 f één <_ en: 
voor elke raket) te voldoen. Dit bedrag schen>. 
ik aan de Ilewcging Weigering Defensiebelas- 
fing te Amersfoort. Deze Beweging ijvert 
voor een wettelijke mogelijkheid om dat deel 
van de belasting. dat naar defensie gaat, :e 
bestemmen voor vredesdoeleinden. "
Wij vragen u om tegelijkertijd de Beweging 
Weigering Defensiebelasting te ondersteunen 
Wij hopen dat u daartoe het bedrag van f 5,72 
(of een veelvoud daarvan) wilt storten op 
giro 443.49.06 t.n.v. Beweging Weigering 
Defensiebelasting te Amersfoort. Uw gift 
zal dienen voor financiering en verdere uit
bouw van de aktie en voor publiciteit.
Het is voor on\ belangrijk dat u reageert. /■<> 
kunnen n r  peilen hoe groot de steun voor 
deze aktie is. Ieder die reageer! krijgt bericht 
over het verv<dg van de aktie.

Het initiatief tot deze aktie is genomen do >r: 
Doopsgezinde Vredesgroep, Genootschap der 
Vrienden (Quakers), Herv. Stichting Jeugd en 
Jongerenwerk A’dam, Kerk en Vrede, Vereni
ging Dienstweigeraars.

Indien u een aangifteformulier moet invullen, 
gebruik dan de volgende tekst (of een soort- 
gelijke, eigen formulering) om op blz. 2 de 
Inspekteur van de Belastingen in kennis te 
stellen van uw voornemen:
Tk deel u mede dat ik zal weigeren om een 
bedrag van f 5.72 van mijn aanslag over 1979 
te voldoen, op grond van mijn gewetensbe
zwaren tegen de uitbreiding en 'modernise
ring' van kernwapens in N AVO-verband'.

-  Betaalt u alleen loonbelasting en krijgt u bij 
de aanslag over 1979 een navordering weiger

De aktie wordt ondersteund door
Beweging X-Y. Centrum voor Geweldloze
weerbaarheid, 't Kan Anders WEPS. Komiiee
voor de Rechtsstaat, Pax Christi Nederland.

■

Vereniging Dienstweigeraars. (De steun van 
politieke partijen is niet gevraagd, red.)

I 'oor alle inf ormatie
Beweging Weigering Defensiebelasting
Utrechtseweg 159
3818 ED Amersfoort
tel. 033-10445/Giro: 433.49.06
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De werklozen van de jaren tachtig vormen een fikse groep om de maatschap
pelijke diskussie over de ontwikkeling van de mikro-elektronika te voeren. 
Dat zou een cynische konklusie kunnen zijn na lezing van het rapport- 
Rathenau, over de gevolgen van de mikro-elektronika. De Adviesgroep die 
het rapport samenstelde beveelt ons aan onmiddelijk de ontwikkeling van de 
chip aan te vatten.

Van de overheid, voor wie het rapport werd 
uitgebracht, valt niet anders dan stimulering 
van de chip te verwachten.
De minister van Wetenschapsbeleid, Dhr. Van 
Trier, zei tijdens een toespraak in oktober 1979, 
dat niet alleen de werkgelegenheid bij akties 
tegen technologiese vernieuwingen een rol 
speelt. Hij doelde met name op verzet tegen 
nieuwe tekstverwerkende apparatuur in de gra- 
fiese industrie. Maar ‘wel degelijk ook een diep 
gevoelde weerstand van mensen tegen die on
begrijpelijke apparatuur. ’ Dit type argumenten, 
dat inspeelt op veronderstelde angst tegen ma
chines, vind ik onzuiver. Het gaat niet om angst 
voor apparaten, maar juist om angst voor het 
verlies van werk. Dat die angst terecht is, toont 
het Rathenau rapport nu juist aan.

NIET TEGEN VERNIEUWINGEN

Laat ik vooraf zeggen'dat er over dit rapport 
en meer nog over de problematiek die het om
vat, veel gezegd kan en zal worden. Het gaat 
tenslotte om de meest wezenlijke aktiviteit 
van de mens: de omvorming en beheersing van 
de omgeving waarin hij leeft. Ik stel me niet bij 
voorbaat afwijzend op als het om technologiese 
vernieuwingen gaat, integndeel. De vraag waa
rom het gaat is waarom en wie de nieuwe 
technologie beheersen zal.
In dit artikel stel ik twee onderwerpen uit het 
rapport aan de orde: de werkgelegenheid en het 
onderwijs.

Als globale informatie geef ik nu eerst een 
inhoudsoverzicht van het rapport: het begint 
met de visie van de Adviesgroep weer te geven. 
Allemaal algemeen geformuleerd, in termen 
van een regering, die het beste met het land 
voorheeft. Dan volgt een techniese uitleg. 
Hoofdstuk drie vormt het hart van het **apport: 
'Mogelijke gevolgen voor de Nederlandse eco
nomie’, gevolgd door ‘sociale en culturele 
invloeden’, dan ‘Onderwijs’, ‘Beleid’ en ‘Aan
bevelingen’.

WERK

Als de Adviesgroep stelt, dat de introduktie van 
de mikro-elektronika ‘ook economisch als 
ven ernstig vraagstuk moet worden beschouwd’ 
dan mogen we dat best lezen als een vingerwij-
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zing omtrent de ernst van de verwachte gevol
gen. En die lijken niet gering te worden. De 
groep stelt dat de werkloosheid in 1990 ten 
gevolge van de automatisering zal zijn toegeno
men tot 300.000. Een prognose van één der 
leden van de groep ligt zelfs tussen vier- en 
zeshonderduizend arbeidsjaren.
Als je dit leest komt onwillekeurig de gedachte 
°P of het niet verstandiger zou zijn dan maar

niet tot invoering over te gaan. Maar dat kunnen 
we wel uit ons hoofd zetten. Niet alleen tellen 
we dan internationaal niet meer mee, het lijkt 
mij ook onwaarschijnlijk dat een werkgever 
die door een diepe investering op de loonkosten 
kan besparen dit zal laten.
Nee, zegt de Adviesgroep, we moeten de ont
wikkeling van de mikro-elektronika juist stimu
leren, en daartoe dient de overheid tenminste 
twee algemene beleidsmaatregelen te nemen: 
stimuleren door ‘ekstra investeringen’ en daar
naast ‘loonbeperkingen’. Dan pas is het mogelijk 
de negatieve effekten van de chip om te zetten 
in positieve. De Adviesgroep baseert zich in deze 
op een voorspelling van het Centraal Plan 
Bureau, dat zelf echter nogal voorzichtig is met 
de voorspellende waarde van het door hen 
gehanteerde model.
Maar ook de Adviesgroep is erg voorzichtig met 
haar voorspellingen: ‘De richting waarin de tech
nische ontwikkelingen zullen gaan, is nog wel 
enigermate aan te geven. Maar de gevolgen voor 
economie en werkgelegenheid zijn al veel moei- 
lijker te schatten. Uitspraken met betrekking 
tot de sociale en culturele invloeden kunnen niet 
anders dan speculaties zijn. ’

Maar ondanks deze enorme mate van onzeker
heid adviseert de Adviesgroep met klem dat we 
de ontwikkeling van de mikro-elektronika met 
grote voortvarendheid moeten aanpakken. Dit 
is wel de meest wezenlijke tendens in het rap
port: niet treuzelen, hard werken aan snelle 
ontwikkeling en toepassing, en anderzijds zo 
goed mogelijk trachten de negatieve gevolgen op 
te vangen - dat is dan bij uitstek een taak voor 
de overheid.

PARADOX

Ter wille van de werkgelegenheid belanden we 
dus in een paradoxale situatie: we dienen zo 
veel mogelijk de automatisering te bevorderen 
om daarmee toekomstige werkgelegenheid veilig 
te stellen. Wat zich zal voltrekken is een ver
schuiving van de werkgelegenheid. Invoering 
van de mikro-elektronika leidt namelijk ook 
tot ‘introductie van de nieuwe producten’ en 
die introduktie ‘creëert nieuwe werkgelegen
heid’. Wel moet gekonkludeerd worden dat 
‘het netto-werkgelegenheidseffect van de intro
ductie van de micro-electronica door middel 
van nieuwe consumptiegoederen op nul wordt 
geschat. ’

Als de introduktie alleen maar een verschuiving 
tot gevolg zou hebben, dan zou de ernst niet 
zo groot zijn. Maar de te verwachten gevolgen 
gaan veel verder. Het ziet er naar uit dat de 
produktiewijze dermate geautomatiseerd wordt, 
dat daarmee grote invloed op sociale en kul-

turele terreinen van onze samenleving gepaard 
gaat. We kunnen dan denken aan betere, soe
peler besturing van grote organisaties, aan pri
vacy, aan bewegingsvrijheid van mensen, aan 
verandering van de kwaliteit van de arbeid.

ONDERWIJS

Het probleem waarover we eigenlijk spreken is 
de beheersbaarheid van de techniek die we 
zelf tot stand hebben gebracht.

Het rapport van de Adviesgroep nu, is een illus
tratie van het voorbijgaan aan de wezenlijke 
vraag o f (en in welke mate) wij deze technolo
gie wensen. De diskussie die de groep bepleit kan 
alleen nog maar gaan over hoe we zo snel moge
lijk tot invoering kunnen overgaan. Over hoe we 
de nadelige gevolgen zo goed mogelijk op
vangen en hoe we op het onderwijs moeten 
ingrijpen.
Als het aan de Adviesgroep ligt wordt er binnen 
korte tijd Hink ingegrepen in het Nederlands 
onderwijsbestel.

Er zijn in het rapport twee hoofdargumenten 
te onderscheiden die de grote nadruk op het 
onderwijs rechtvaardigen. In de eerste plaats 
meent de groep dat het potentieel van deskun
digen veel te gering is. Zo gering zelfs dat aan de 
vraag naar deskundigen voor 1990 niet kan wor
den voldaan. Daarom moeten de deskundigen 
desnoods uit het buitenland worden gehaald.
In de tweede plaats moet er een inhoudelijke 
verandering in het onderwijs tot stand komen, 
óók in het middelbaar en lager onderwijs.
Het gaat er dan niet alleen om de leerlingen 
voor te bereiden op een voortdurend veranderen
de maatschappij, maar ook verwacht de groep 
‘veranderingen in de bestaande leerplannen, 
speciaal met betrekking tot het onderwijs in 
de moedertaal en de wiskunde’.
Wijst de Adviesgroep eerst op de gevaren van de 
ontwikkelingen van de technologie, hier wordt 
gepleit voor een versterking van deze denkwijze!

SLOTOPMERKINGEN

In het rapport wordt veel overhoop gehaald 
en terecht.
Maar er zit een groot verschil tussen de jachti
ge toon waarop bepleit wordt een mobilisatie- 
programma in het onderwijs en de nadruk die 
wordt gelegd op het besef dat wij moeten 
ontwikkelen omtrent de sociaal kulturele 
effekten van de chip. Dit laatste nodigt uit 
tot nadenken, maar eigenlijk hebben we daar 
geen tijd voor! Daarnaast moet scherpe kritiek 
worden uitgeoefend op het ontbreken van een 
analyse van de verhoudingen tussen verschillen
de maatschapplijke groepen. De weigering van 
de voorzitter van de Adviesgroep vertegenwoor
digers van werknemers en werkgevers toe te la
ten in de kommissie spreekt boekdelen.

GERARD VAN OORD

Het rapport van de Adviesgroep Rathenau is 
uitgegeven door de Staatsuitgeverij en te koop 
in de boekhandel.
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Soms wordt op overtuigende wijze duidelijk dat de onafhankelijkheidsstrijd 
van de derde wereld ook hier in Nederland gevoerd wordt. Door middel van 
de Amicales heeft de Marokkaanse regering op 8 maart in Amsterdam een 
demonstratie gegeven van de methodes waarmee de Saharaoui, het volk van 
de Westelijke Sahara, wordt onderdrukt. Met bussen en taxi’s werden de 
Marokkanen naar Amsterdam getransporteerd om bij Paradiso een solidari- 
teitsmanifestatie voor het Front Polisario (georganiseerd door het Polisario 
Komitee, Novib, PvdA, CPN, PPR, PSP en CDAjg) ernstig te verstoren. 
Alhoewel ze er niet in geslaagd zijn de manifestatie geheel te verhinderen, 
gingen wel alle ruiten van Paradiso aan diggelen en werden er pogingen 
gedaan het gebouw in brand te steken.
Ondertussen wordt steeds duidelijker hoe de 
Amicales dergelijke zaken aanpakt. Met Marok
kaans regeringsgeld werden bussen gehuurd die 
op plaatsen waar veel Marokkanen wonen wer
den volgeladen. Niet meegaan betekent uitge
maakt worden voor landverrader, kommunist. 
Het leidt tot repressailles en registratie op de 
zwarte lijst van de Marokkaanse ambassade, 
waardoor verblijf in Nederland onzeker wordt en 
terugkeer naar Marokko onmogelijk. Helaas is 
het voor Marokkanen, op straffe van liquidatie, 
onmogelijk om van deze praktijken te getuigen, 
maar de anonieme noodkreten zijn duidelijk 
genoeg.
Soortgelijke verhalen heb ik eerder ook al ge
hoord, alleen nog een graad erger. Samen met 
ongeveer 400 andere mensen uit de gehele 
wereld, was ik te gast bij de 4de verjaardag van 
de Sharaanse revolutie. Deze verjaardag werd 
aan de Algerijnse grens met de Westelijke Sahara 
gevierd. Wij waren daar in de gelegenheid te spre
ken met enkele honderden Marokkaanse krijgs
gevangenen, die het Front Polisario de laatste 
3 maanden gemaakt had. Ondanks dat de mees
ten natuurlijk liever thuis zaten, zijn ze voor
lopig nog goed af. Ze vertelden zonder veel om- 
liaal dat ze geen idee hadden waarvoor ze naar 
het front moesten. Sommigen waren zelfs op 
klaarlichte dag van de straat opgepikt en naar de 
Westelijke Sahara gestuurd. Niet meegaan of 
dienstweigeren betekent exekutie, meestal ter 
plekke. Ook werd verteld dat soldaten die deser
teerden of gewoon naar huis mochten werden 
vermoord (in de strijd gesneuveld) omdat ge
vangenneming of uitbetalen te duur is. De 
toestand in Marokko is niet best, gezinnen zijn 
ontwricht en de bevolking verarmt snel. Eén 
derde van de totale landsbegroting gaat op aan 
defensie.

bevolking. Men zet nuchter de mogelijkheden en 
onmogelijkheden op een rij. De Saharaoui zelf 
zijn zich meer dan wie ook bewust van het feit 
dat deze strijd niet door geweld alleen gewonnen 
wordt. De eigen bevolking die onder de Marok
kaanse bezetting leven dienen als gijzelaar en 
lopen direkt gevaar bij verkeerd gebruik van ge
weld. Bovendien heeft Marokko machtige bond
genoten zoals de Verenigde Staten. Solidariteit

vanuit de hele wereld is dan ook onontbeerlijk. 
Internationale erkenning van de Demokratische 
Arabische Republiek Sahara en isolering van het 
huidige Marokkaanse regime zijn de enige 
sleutels tot de definitieve overwinning.
De kampen zijn door middel van demokratisch 
gekozen raden en kommissies goed georgani
seerd. De traditioneel demokratische organisatie- 
struktuur van de vroegere nomaden stammen is 
de laatste-jaren verder uitgebouwd en vooral het 
grote aandeel dat de vrouwen in de totale maat
schappelijke struktuur innemen valt op. Met veel 
moeite wordt ook het onderwijs en de gezond
heidszorg overeind gehouden. Want vooral van 
de jeugd zal het voortbestaan van het volk van 
de Westelijke Sahara afhangen.
De Saharaoui vechten tegen uitroeiing. Het is 
geen oorlog tegen het volk van Marokko maar 
tegen koning Hassan en zijn fascistisch regime. 
Voor demokratie en tegen het fascisme is ook 
een Nederlandse strijd, in het belang van de 
Saharaoui, het Marokkaanse volk en onszelf.

JOS UITEN BOGAARD

AMICA LES IN A KTIE BIJ PA RADISO EOTO BRAM DE HOLLANDER

NAPALM

De verhalen die de gevluchte Saharaoui vertellen 
liegen er ook niet om. De bevolking is de ge
vangene van hun eigen dorpen en steden. Wie 
wil vluchten wordt onmiddellijk doodgeschoten, 
waterbronnen zijn vereiftigd zodat ze voor veel 
geld van de Marokkanen water moeten kopen, 
kampen en dorpen zijn met napalm gebombar
deerd, enz., enz.
Toch verhezen de Saharaoui het hoofd niet in 
blinde haat tegen de Marokkanen. De wijze 
waarop de strijd van het Pront Polisario in de 
kamp-vergaderingen wordt bediskussieerd, 
dwingt waardering af. Iedereen is er bij betrok
ken en het Front is dan ook diep geworteld in de

Het partijbestuur van de PSP is diep geschokt 
over het georganiseerde fascistische geweld tegen 
de solidariteitsbijeenkomst voor het Front 
Polisario deze middag in Amsterdam.
De PSP kan deze terreurdaad niet los zien van de 
door de Marokkaanse regering aangemoedigde 
aktiviteiten van groeperingen als de Amicales 
en haar mantelorganisaties.

De PSP eist:
— uitwijzing van Marokkaanse spionnen die 

werkzaam zijn bij de Marokkaanse Ambassade

— onmiddellijke intrekking van de kredietgaran- 
ties door Nederland van de door een Neder
landse firma aan te leggen vissershaven in door 
Marokko bezet gebied

- diplomatieke erkenning door Nederland van 
de Demokratisch Arabische Republiek Sahara 
en het Front Polisario als de enige wettige 
vertegenwoordiger, om op die wijze de 
fascistische Marokkaanse terreur in ons land 
de wind uit de zeilen te nemen.

Amsterdam, 8 maart 1980.
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GEZONDHEIDSZORG

gezichtsverlies in
Het beleid van deze regering op het gebied van de volksgezondheid mag 
zich verheugen op een gezonde dosis belangstelling en kritiek. Denk maar 
eens aan het stokpaardje van de eigen bijdrage voor de ziekenfondsverzeker
den. Maar ook op andere gebieden lukt het deze regering de bevolking tegen 
zich in het harnas te jagen. En dat betreft dan de ziekenhuisvoorzieningen, 
speciaal de kleine ziekenhuizen op het platteland.

Bij de behandeling van de begroting in de Eerste 
Kamer zei Joop Vogt, PSP-kamerlid, dat de 
problematiek van de kleine ziekenhuizen mis
schien is samen te vatten in de tegenstellingen 
die voortkomen uit de problematiek van de 
schaalvergroting.
'Al in 1848 stond er in een bekend werk van 
Karl Marx, dat er op vele punten van de produk- 
tie een voortgaande koncentratie te verwachten 
was. Zo Marx misschien niet op alle punten van 
zijn opvatting gelijk heeft gekregen, in ieder 
geval wel op het punt van zijn ‘koncentratie 
theorie ’ En de laatste jaren niet eens alleen daa 
daar waar het gaat om produktieve onder
nemingen, maar zelfs bijvoorbeeld op het ge
bied van de gezondheidszorg', aldus Joop Vogt. 
Hij stelde dat de gezondheidsdiensten zoeken 
naar minimalisering van het verlies, ze koncen- 
treren, waardoor onder andere een stukje 
menselijkheid uit de gezondheidszorg dreigt te 
worden weggenomen \

BLINDEDARM

Vervolgens ging hij nader in op de problematiek 
van de kleine ziekenhuizen:
‘Op het medische vlak krijgen we steeds duur
dere apparaten, steeds duurdere specialisten en 
steeds meer personeel in de verzorgende sek- 
toren, waarvan een super gespecialiseerde 
opleiding wordt gevergd en die binnen onze 
produktiewijze, waarin de arbeidswaar de-theorie 
nog grotendeels geldt, dus duur zijn. De ge
dachte dat niet ieder ziekenhuis alle gespecia
liseerde apparatuur kan hebben komt redelijk 
over. Mensen met ‘moeilijke ’ gevallen moeten 
dan maar naar een gespecialiseerd ziekenhuis. 
Maar dan gaan we weer een stapje verder. Als 
de specialist alleen nog maar een blindedarm 
kan wegnemen voor wat betreft de inrichting 
van het ziekenhuis, dan wil hij weg. En als hij 
vertrekt dan begint daarmee een volgend stukje 
afbraak van het ziekenhuis. Dit kun je zien als 
een eenparig versnelde beweging. Daar komt 
dan bij dat een kommissie van wijze mannen 
(kommissie ziekenhuisvoorzieningen, waarin mi- 
schien ook best wijze vrouwen zitting hebben) 
tot de konklusie komt dat ziekenhuizenonder 
een bepaald aantal bedden niet meer rendabel 
zijn. Waarbij ongetwijfeld de tendens zal zijn 
dat dat aantal bedden zal stijgen juist zoals h 
het aantal koeien stijgt waarop een boerderij
vandaag de dag nog rendabel mag worden ge- 
ach t

PEULESCHIL

J°op spitste zijn betoog toe op een aantal voor
beelden en zei daarover in de Kamer het vol
gende:
dn de eerste plaats dan de sluiting van het zie

kenhuis van Oudenbosch. Voor zover ik begre
pen heb is de beslissing gevallen en zoals men 
mij daar verzekerde, alleen de staatssekretaris 
zelf zou dat nog kunnen terugdraaien. En die 
zou dat niet doen, omdat ze dan gezichtsverlies 
zou lijden. Persoonlijk neem ik aan dat de be
windsvrouw voor dat gezichtsverlies niet zou 
zwichten, dus geef ik haar in overweging om te 
doen wat alleen zij nog zou kunnen, de beslis
sing terugdraaien.

De mensen die straks niet meer in Oudenbosch 
kunnen worden verpleegd, moeten naar Roosen
daal, ongeveer 12 kilometer verderop. Een peu
lschilletje dames en heren bewindslieden met 
uw eigen vervoer, maar een opgaaf met het open
baar vervoer. Gaat u met de trein dan moet 
u er op rekenen precies aan de verkeerde kant 
in de stad te arriveren. Uren reistijd, guldens 
reisgeld. Mogelijk een aanleiding om de idee en 
van een eigen risiko te laten vallen? 
goed, we wijken uit naar Breda. Iets bet es be
reikbaar met het openbaar vervoer, maar wel 
bijna twee maal zover. Dus net zoveel reistijd 
en nog meer reisgeld. Vervoer per ambulance, 
maar ook e kst ra steun aan mensen via zieken
fonds, aan WAO-ers voor bezoekregelingen, aan 
ambulante patiënten zal een deel van de voor
delen van de staatssekretaris wegvagen, zij het 
dan uit een ander potje. Menselijke gevoelens 
zullen er door worden verstikt patiënten zullen 
minder snel genezen door de stress die ze 
krijgen, omdat ze hun verwanten minder zien. 
Bejaarden zullen in veel gevallen maar over blij
ven tussen het middag- en avondspreekuur, 
rondhangen in de stad en ook ziek worden.
Nog meer menselijke ellende, nog minder be
zoek voor de patiënt, nog meer stress, nog lang
zamer genezing en meer in plaats van minder 
kosten.

Opheffing ziekenhuizen in de Gelderse Achter
hoek. Dankzij de aktiviteiten van het aktie- 
komitee ‘Onvoorstelbaar, Onbegrijpelijk en 
Onnodig' behoef ik niet de gehele problematiek 
hier aan te halen. Zowel de staatssekretaris 
als de publieke opinie zijn volledig op de hoogte 
Maar meneer de voorzitter, de beslissing is 
doorgedrukt tegen massaal verzet vanuit de be
volking, mede door de de oud-burgemeester van 
Hilversum, die waarschijnlijk in een luxueuze 
Mercedes de afstand Groenlo-Winterswijk enkele 
malen heeft gereden en ook eens naar Lochem, 
naar Ruurlo, naar Lichtenvoorde is getuft. 
Maar wedden dat hij het niet met de bus vanuit 
die plaatsen heeft gedaan!!! En zeker is hij 
niet vanuit één o f ander kerkdorp met de fiets 
naar de bushalte gegaan, vandaar naar Winters
wijk gereden met een overstap in bijvoorbeeld 
Groenlo.
Koncentratie van de vier kleine ziekenhuizen in 
de Achterhoek is zinvol maar dan een kon

centratie met wat minder voorzieningen des
noods,. Met minder kosten overigens ook, 
omdat de nieuwbouw van een ziekenhuis in 
Winterswijk kan worden vervangen door een ver
groting van het ziekenhuis in Groenlo en van 
één van de ziekenhuizen in Winterswijk.
Twee kleine ziekenhuizen zijn hier aangewezen.

Tenslotte het ziekenhuis in Zierikzee, waar
voor een aantal bejaarden juist vandaag hierop 
het binnenhof demonstreren. Ook daar geldt, 
dat het ziekenhuis in Goes - slechts bereikbaar 
via een tolbrug die ook nog op gehaald kan zijn - 
en het ziekenhuis in Rotterdam dat te ver weg 
is voor diegenen die slechts van het openbaar 
vervoer gebruik kunnen maken, geen redelijk 
alternatief - en meneer de voorzitter, ik ben niet 
van partij veranderd - kan bieden\
De behandeling van de begroting vond plaats op 
4 maart 1980, wat de eerste termijn betreft.

MOTIE

Joop Vogt diende op 10 maart de volgende 
motie in:
- De Kamer, gehoord de diskussies over de drei

gende sluiting van vele kleine ziekenhuizen,
- overwegende dat in veel gevallen - waaronder 

de nieuwbouw in Winterswijk - eerder een 
kostenstijging dan een kostenbesparing zal op
treden,

- overwegende de weerstanden die bij betrok
kenen worden opgeroepen,

- overwegende dat eventuele kostenbesparingen 
- zo die al ergens mochten optreden - vaak 
weer teniet zullen worden gedaan door kos
tenverhogingen elders, hetzij in de kollekieve, 
hetzij in de partikuliere sfeer,

- overwegende dat bezoek voor patiënten van 
essentieel belang moet worden geacht,

- overwegende dat het openbaar vervoer steeds 
belangrijker gaat worden in verband met 
stijgende energiekosten,

- dringt er bij de staatsekretaris op aan, bij 
alle sluitingen van kleine ziekenhuizen op 
het platteland de bereikbaarheid via het 
openbaar vervoer centraal in het beleid te 
plaatsen, waarbij uitgegaan wordt van een 
bereikbaarheid binnen 40 minuten,

- en gaat over tot de orde van de dag.

JOSVERGOUWEN



De aktiviteiten van Je multinationals in de ont
wikkelingslanden roepen veel vragen op. Ze stre 
ven naar maximale winst voor zichzelf, ze heb
ben een negatieve invloed op de betalingsbalans, 
geen aangepaste technologie. Ze brengen een 
splitsing in de ekonomie aldaar aan en ze zijn 
niet gericht op de basisbehoefte van de arme
landen. Lr is na uw lijks kontrole op moge! ijk. 
de ontwikkelingslanden staan in een zwakke 
onderhandelingspositie tegenover de multinatio
nals. Internationaal is er geen rechtsorde die 
ontwikkelingslanden tegen deze ondernemingen 
kan beschermen.
Al deze konklusies staan niet in een pas versche
nen kritische studie over de partikuliere onder
nemingen, aktief in de derde wereld. .Wc, 
hier is minister De Koning van Ontwikkelings
samenwerking aan het woord. Hij voegt er later 
zelfs nog aan toe dat de mensenrechten hierbij 
niet veilig zijn. Maai toch: de bijdrage van het 
bedrijfsleven is onmisbaar en moet dus gesti
muleerd worden.
De/e dingen staan in de uitvoerigste en belang-

W W

rijkste nota bij de begroting: 'Ontwikkelings
samenwerking in wereldeeonomisch perpectief'. 
De Kamer besprak de nota op 11 februari.
In een bijna encyclopedische behandeling 
komen aan de orde: de internationale handel, 
de grondstoffen, herstrukturering, de financiële 
relaties, partikuliere investeringen m.n. de multi
nationals, voedsel, wetenschap en technologie, 
energie. Bij elk hoofdstuk wordt verder ont
vouwd hoe de derde wereld in de greep van de 
rijke landen zit. En dat lijkt een gegeven te zijn, 
een soort natuurgebeuren waaraan geen politieke 
kanten zouden zitten, waar bijna niemand 
wat aan kan doen. dat doet tenminste de tekst 
vermoeden.
'De regering kiest bewust voor handhaving 
van het systeem van georiënteerde markt
economie’, bij de internationale relaties wordt 
'de belangrijkste rol door het bedrijfsleven 
gespeeld'. Lr kunnen ‘spanningen tussen over
heid en bedrijfsleven in verband met ontwikke
lingssamenwerking zijn. Maar de overheid kan 
niet zoveel, ze kan niet meer dan 'het scheppen 
van een kader'. Tred van der Spek: ‘wij moeten 
echter de vraag steden o f  de overheid wel zou
willen. | ....> /V opkomst van de derde wereld
- op basis van gelijkwaardigheid - betekent de 
ondergang van onze ekonomie, gebaseerd op 
afzonderlijke partikuliere ondernemingen. (...) 
Onze ekonomie is gericht op zelfhandhaving 
dat wil zeggen op het handhaven van de uit
buiting. De struktuur van onze Westerse ekono
mie is het centrale probleem, met name de 
machtssituatie daarbinnen

ONS VOORDEEL

Maar niet alleen de derde wereld wordt afhanke
lijker van de rijke landen, ook andersom geldt 
dat. En dat verklaart waarom telkens over 
'wederzijds belang* gesproken wordt. De ontwik
kelingslanden worden voor de ontwikkelde 
landen steeds belangrijker als afzetgebied, ter

(Ik geloof inderdaad dat in de vrijheid van een kapitalistische ontplooiing 
ernstig zal moeten worden ingegrepen om nationaal en internationaal te 
kunnen voldoen aan eisen van de rechtvaardigheid’. Tot deze uitspraak 
wist PSP-Tweedekamerlid Fred van der Spek de minister van Ontwikke
lingssamenwerking, De Koning, in een debat te verleiden.
‘Tk schat rechtvaardigheid hoger dan vrijheid’, vervolgde de minister. Maar 
hij voegde er ook aan toe dat beide zaken wel te kombineren zouden zijn als 
we maar een verstandig beleid voeren.
Wij moeten niet terecht komen in een ekonomische orde die volstrekt 
van iedere vrijheid is beroofd. *
Dit jaar geen snel verplicht nummertje bij de behandeling van de begroting 
van ontwikkleingssamenwerking. Nee, een dik pak papier, drie nota’s en 
uitvoerige debatten waarin de zaak uitvoerig aan de orde kwam. Voor iede
reen die geïnteresseerd is, een goede gelegenheid om zich weer eens met tal 
van feiten en zakelijke gegevens, dit keer niet verscholen achter mooie 
pretenties, goed op de hoogte te stellen.

wijl het omgekeerde achterblijft. De EEG 
exporteert 40 procent van de af zet naar deze 
landen. De rijke landen moeten wel impor
teren uit de arme landen, anders verdienen ze 
daar te weinig om te kunnen importeren van 
ons. De grondstoffenexport uit de ontwik
kelingslanden is de laatste jaren verdubbeld 
maar tegelijkertijd verviervoudigt de import 
daar. De koopkracht van de grondstoffen-ex- 
porterende landen daalde dan ook als een bak
steen. In 1976 gezakt tot onder het nivo van 
1963.
De handel van de OESO (rijke) landen wat be
treft verwerkte produkten met de 10 belangrijk
ste zich industrialiserende ontwikkelingslanden 
leverde de rijke landen 900.000 extra arbeids
plaatsen op!
Door de - voor arme landen negatieve - handels- 
balans komen de financiële relaties tussen rijk 
en arm meer en meer onder druk te staan.
De arme landen moeten steeds meer lenen 
om oude schulden en rentes weer te kunnen 
betalen. Het rijke Westen moet wel kapitaal 
leveren anders kunnen ze daar onze export niet 
kopen. Wanneer de boel helemaal uit de klauwen 
loopt dan wordt het Internationale Monetaire 
Fonds te hulp geroepen. Maar 'de eisen die op 
ekonomisch gebied aan de ontwikkelingslanden 
worden gesteld, houden herhaaldelijk het door
kruisen van sociaal beleid in. Ik denk hierbij 
aan het vroegere Peru. waar 200 doden bij 
voedseionlusten vielen, aan Egypte en Soedan 
en op het ogenblik Tanzania en Jamaica, (le- 
zonde ekonomiën in de ogen van de Wereld
bank en IMT' zijn dikwijls tevens asociale eko
nomiën en omgekeerd'. Aldus Fred van der 
Spek.

EINDE PRONKPOT

In 1975 werd door de toenmalige minister van 
Ontwikkelingssamenwerking, Pronk, een 35 mil
joen gereserveerd om Nederlandse bedrijven 
die vanwege konkurrentie uit de derde wereld

hun produktie moesten ombouwen, financieel te 
steunen: de 'Pronkpot'. Uit deze pot (waarbij 
ook het ministerie van Ekonomische Zaken 
betrokken is) kunnen bedrijven een vergoeding 
krijgen voor hun herstrukturering waardoor er 
op de markt meer plaats voor de produkten uit 
de derde wereld zou zijn. De suggestie dat hier 
iets moois gebeurt - het gaat om ‘ontwikke- 
lings’hulp - zit er dik in. Vanaf het begin is dc 
PSP hier fel tegen geweest. Op kosten van de 
belastingbetaler kunnen bedrijven hun produktie 
naar lage-1 onen-land en verplaatsen, terwijl 
nieuwe geavanceerde technieken hier geïntro
duceerd worden. Opvallend was dat in de 
begeleidende nota nergens het woord multi
national voorkwam.

Eind 1975 werd deze zaak heel duidelijk toen 
met name de herstrukturering van Bruynzee! 
in de Groene aan de kaak gesteld werd. De 
Zaanse houtfirma deed de schrijver (onderge
tekende) zelfs een kort geding aan, wat ze niet 
won. Fred van der Spek stelde schriftelijke 
vragen, waarin hij vroeg naar ontslagen. Een 
halfjaar later werd bekend dat de ontslagen ge
vallen waren, hoewel Pronk en de andere minis
ters dat in hun eerder antwoord ontkend 
hadden.
De Pronkpot is nooit een sukses geworden. 
Een vooruitlopend herstruktureringsbeleid is 
niet mogelijk. Inzicht in de ‘ontwikkelings- 
dimensie' (wat worden de ontwikkelingslanden 
er beter van) ontbrak. De beslissingen van 
de ondernemingen worden niet beïnvloed door 
de overheid. Er was geen enkel verband met 
verbetering van de positie van de armste bevol
kingsgroepen te leggen. Dit alles werd openhar
tig nu toegegeven.
Zou Nederland dan maar de grenzen moeten 
sluiten tegen al die goedkope produkten?
Dat zou snijden in het eigen vlees zijn: Neder
land kreeg door de handel in industriële produk
ten met ontwikkelingslanden van 1970 - 1974 
een positief salso van 21.500 manjaren!



|)e Koning wil nu een nieuw beleid voeren, hoe, 
komt in zijn nota weinig uit de verf.

Tijdens de begrotingsbehandeling (19-2) zei 
Ered van der Spek over de verplaatsing van een
voudige industrie naar de derde wereld: ...een 
verplaatsing die zeker op lange termijn helemaal 
niet positief moet worden beoordeeld. Ik denk 
hierbij aan textiel en leer. Immers met het 
verdwijnen van die eenvoudig ekonomisehe 
aktiviteiten uit dit deel der wereld gaan wij 
ons steeds meer kousentreren op hoogwaardige 
teehnologie, waardoor de kloof alleen nog ?naar 
groter wordt. In het kader van de industriali
satie van de derde wereld moet een heel centraal 
punt zijn de overdracht van teehnologie, die naar 
mijn mening nauw lijks plaatsvindt. '
In het jaar 2000 zou een kwart van de wereld- 
produktie in de derde wereld plaats vinden. Het 
is nu 7 procent. Dat is op een konferentie 
(IJ NI DO) in Peru vijf jaar geleden afgesproken. 
Begin van dit jaar werd er verder over gepraat in 
New Dehli, want er komt niet zoveel van 
terecht.

Nederland onderschreef ook de doelstelling 
van 25 procent, maar toch stelt zij zich hard op. 
Volgens de Nederlandse delegatie daar zijn de 
derde wereld landen maar onverzoenlijk, 
ze worden teveel door ‘radikale’ landen meege
sleept. In de nota staat ook zoiets moois: ‘ Vele 
wensen van de ontwikkelingslanden zijn gefor
muleerd als eenzijdige kon sessies van de rijke 
landen'. Maar de ontwikkelingslanden bezitten 
de macht (nog) niet om iets af te dwingen. En de 
afspraken die wel gemaakt worden, blijven in

beloften steken. De zgn. Noord-Zuid dialoog 
lijkt dan ook wel een katalogus van konferenties 
bijeenkomsten, zittingen, overleg, besprekingen, 
etc. Er is geen nood of er is wel een konferentie 
voor.
Ook in al de stukken een uiting van machte
loosheid, als men iets zou willen: *... er werd 
in principe overeenstemming bereikt over de

Vrouwen
Gelukkig groeit het besef snel dat er ook 
in de derde wereld vrouwen zijn. Bij steeds 
meer derde wereld-groepen wordt er apart 
aandacht aan'gegeven of soms zelfs een apar
te vrouwengroep opgericht. Bij liet ont
wikkelingsbeleid werd er tot voor kort 
weinig aandacht aan geschonken. Nu zijn 
er echter op het ministerie speciaal vrouwen 
voor aangetrokken. In de begroting heeft 
het tot resultaaat gehad dat er bij elk stuk 
wel een paar zinnen over de positie van de 
vrouw opgenomen waren. Er is zelfs een 
aparte beoordelingslijst voor vrouwen en 
ontwikkeling opgenomen, een bewerking 
de richtlijnen zoals ze in de Bondsrepubliek 
en in Engeland en door de FAO gehanteerd 
worden.
De PSP had er in de Kamer wel een reaktie
°p: 'Het is een positieve zaak, maar wel 
keel mager. Het is ook heel geïsoleerd, 
ïk zou de minister willen vragen te denken 
aan twee effekten voor vrouwen van met 
name multinationals. In de eerste plaats

het bevorderen van het gebruik van vrouwen 
als goedkope arbeidskrachten. In de toe
lichting zegt de minister zelf al dat de 
armste vrouwen, om in hun levensbehoeften 
te kunnen voorzien, dikwijls veel harder 
moeten werken o f in de zeifvoorzienings- 
landbouw o f zich als seizoenarbeidster of 
fabrieksarbeidster moet verhuren.
In de tweede plaats het dumpen van de 
produkten van multinationals in ontwikke
lingslanden zoals babyvoeding. Het ant
woord van de minister op de vraag fnaar 
kontrole) doet mij gegeven de aktiviteiten 
van Xestlé in het verleden wel erg opti
mistisch aan. De IXl kontrole zou zeer effi
ciënt zijn. Het is heel zeker dat het in het 
verleden voortdurend is misgegaan.'

Nog steeds veel te weinig aandacht hoe 
vrouwen in de derde wereld misbruikt wor
den als konsumente èn als arbeidster. Door 
die multinationals waar een Nederlandse 
minister het heil van verwacht.

noodzaak om de problematiek dichter tot 
een oplossing te brengen. '

VAKBEWEGING

Op bijna elke pagina kom je het bedrijfsleven 
wel tegen. De regering wil zelfs 100 miljoen 
ten laste van de ontwikkelingshulp aan export
bevordering doen door exportkredieten te garan
deren want "hulpverlening heeft wel een export- 
hevorderend effekt'. Sommige ondernemers 
maakten het echter te gek, hun aanvragen bleken 
'niet of nauwlijks ontwikkelingsgericht te zijn. '

Het Nederlandse prijspeil is nogal een struikel
blok om in ontwikkelingslanden aan de bak te 
komen. Vandaar dat veel hulp dan ook voor de 
‘besteding gebonden' is. Bij de hulp die de 
Verenigde Naties geeft krijgt het Nederlandse 
bedrijfsleven te weinig opdrachten. Nederlandse 
ambassades moeten onderzoeken hoe dat te 
verbeten valt. De om vang van de Nederlandse 
bijdrage zal er volgend jaar van afhangen! 
Wordt enerzijds het heil van de derde wereld 
- met alle erkenning van de nadelen - toch maar 
volledig afhankelijk gemaakt van het zegenrijk 
werk van de onderneming, anderzijds moet de 
vakbeweging voor De Koning nog bijna uitge
vonden worden. De PSP diende daarom de vol
gende motie in:
c

Overtuigd van de negatieve effekten van het 
investeringsbeleid van buitenlandse onderne
mingen in ontwikkelingslanden; 
van mening, dat, mede om deze reden, aan de 
standpunten van de vakbeweging in de ontwik
kelingslanden grote betekenis moet worden 
toegekend;
van mening, dat de Xederlandse vakbeweging
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Hierbij wiï ik kort reageren op het artikel De 
waan der zinnen over porno in Bevrijding 
nummer 4. Het heeft mij verbaasd (en ik vond 
het ook wel jammer), dat Titia en Cora een zo 
afstandelijk stuk geschreven hebben over een 
zo direkt op elke vrouw betrekking hebbend 
onderwerp. Ik geloof niet, dat het nodig was 
te beginnen met kille definities (van mannen) 
van pornografie. We weten allemaal wel zo on
geveer wat het is. Het gaat er bovendien veel 
meer om dat het veel mensen duidelijk wordt 
waar het eigenlijk om gaat bij porno...
De belangrijkste leus van de ‘vrouwen tegen 
porno’-demonstratie was: ‘porno is de theorie.

verkrachting de praktijk’. Nu kan ik deze stel
ling net zo min als de schrijfsters direkt bewij
zen, maar ervaringen heb ik (en met mij vrij
wel alle vrouwen) genoeg. Op straat worden 
wij vaak nagefloten, nageroepen; in kafees 
worden vrouwen ongevraagd aangesproken: zit 
het tegen dan word je in je borsten geknepen of 
in je kruis getast. Om maar te zwijgen van ver
krachtingen en mishandeling. Een vrouw kan 
zich haast nergens veilig voelen. Waar ligt de 
grens tussen seksisme en seksueel geweld?
Ik merk, dat vrouwen naar aanleiding van de 
porno-demonstratie zulke ervaringen aan elkaar 
vertellen. Veel van die handtastelijkheden of 
dreigingen hebben we verdrongen of we zijn 
er zo mee opgegroeid, dat we er niet meer goed 
bij stil staan. Ik had er bij voorbeeld nog nooit 
aan gedacht, dat ik op het politiebureau kon 
aangeven dat ik vastgegrepen of geknepen ben 
door een man (als alle vrouwen zulk geweld 
eens aan gingen geven!).
Wat dit nou met porno te maken heeft?
In pornoblaadjes wordt ons een beeld gegeven 
van de vrouw, dat ontzettend denigrerend en

seksisties is. Als je het artikel in Opzij, januari 
1980 leest over het Amerikaanse kongres ‘Wo- 
men against pornography’ zul je ook het ‘porno 
is de theorie, verkrachting de praktijk’ begrijpen 
Als vrouwen zo voorgesteld blijven worden, 
blijven we daar op straat, in openbare gelegen
heden en thuis de gevolgen van voelen. Wat mij 
nu teleur stelde in het artikel over pornografie 
was, dat het hele probleem van pornografie, 
seksueel geweld en seksisme op een afstan
delijke, strategische wijze benaderd werd. Ik ge
loof, dat vrouwen moeten bloot leggen, hoe 
vaak en erg zij vernederd worden. Dat is het be
gin van een strategie tegen porno en seksueel 
geweld.

MARIAN DE GROOT
UTRECHT

P.S. Het is bepaald vervelend, dat een reaktie 
op het artikel over porno uitgerekend in de 
rubriek ‘opwindend’ geplaatst wordt. Misschien 
kan de redaktie zich buigen over een nieuwe 
naam?
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bovendien een speciaal belang heeft bij de, 
met de ontwikkelingsproblematiek samen- 
hangendc herstrukturering van de Nederlandse 
e kon om ie;
verzoekt de Kamer de regering, bij haar ont
wikkelingsbeleid veel meer rekening te gaan 
houden met de standpunten van de vakbewe
ging in de ontwikkelingslanden, de vakbeweging 
in Nederland en de internationale vakbeweging. 
De motie werd onlangs verworpen. Alleen de 
PPR, CPN en de PSP ondersteunden dit voorstel!

DE ELITE

Nederland volgt bij ontwikkelingsamenwerking 
een ‘tweesporenbeleid’. Dat betekent dat ze 
- op internationaal nivo - wil nastreven dat de 
ontwikkelingslanden ekonomisch een gelijkwaar
dige positie krijgen. Maar ook een beleid dat zo 
direkt en zo snel mogelijk het lot van de hon
derden miljoenen mensen die minder dan het 
minimum hebben moet verlichten. En met dat 
laatste komt het lot der arnisten weer naar 
voren. Daarvoor zal vooral direkte hulpverlening 
gebruikt worden. In een andere nota onder de 
titel ‘Nota inzake verbetering van de kwaliteit 
van de bilaterale hulp ' wordt daaraan aandacht 
gegeven. Het stuk is duidelijk een opvolger van 
de nogal pretensieuse nota ‘Bilaterale ontwik
kelingssamenwerking’ van Pronk.
Met bilaterale hulp wordt bedoeld de hulpverle
ning die in een rechtsstreekse relatie met het 
ontvangende land verstrekt wordt. Nederland 
heeft 13 van de zgn. konsentratielanden waar
onder Indonesië, Columbia, Pakistan, landen 
waar de demokratie, zachtjes gezegd, te wensen 
over laat. Bij het merendeel der konsentratie
landen is het moeilijk te zeggen dat de zittende 
regeringen een beleid gericht op de armen 
voeren.

Het blijkt Steeds meer de vraag te zijn of ook van 
de uit Nederland gefinancierde hulpprogramma’s 
een werkelijke verbetering voor de armen tot 
stand komt. Het Nederlandse beleid is afhanke
lijk van de ruimte die geboden wordt. ‘Niet in
menging’ is de leus, waardoor regeringsgezinde 
groepen vooral voor de hulp in aanmerking 
komen. Want groepen die veranderingen willen 
aanbrengen waardoor armoede struktureel be

streden wordt, zijn al gauw kommunisten, 
rebellen en oproerkraaiers.
De opstelling van de Nederlandse regering is 
hierbij van ‘wij bedoelen het goed’. Maar men
zou kunnen zeggen, dat de nauwe b elan genre
latie tussen de elites in de ontwikkelingslanden 
en die in het Westen veel kontinuïteit vertonen, 
in vergelijking met de relaties zoals zij in de ko
loniale tijd waren, zei Fred van der Spek erover. 
Er wordt in de nota maar niet over machtsver
houdingen gesproken en niet over de positie 
van buitenlandse bedrijven. (....) Te simpel 
wordt gesteld dat ekonomische groei ook 
voordeel voor de allerarmsten betekent\

Bij ontwikkelingshulp kan je denken aan akute 
hulpverlening, zoals voedselhulp. Maar dat is 
geen ontwikkelingshulp, dat is liefdadigheid,

volgens Fred. Echte ontwikkelingshulp betreft 
hulp die de achterstandsituatie struktureel 
doet veranderen. Daarbij is misschien beter 
met ‘allerbewusten dan allerarmsten’ te werken. 
Overigens zal de humanitaire hulp niet aange
tast moeten worden, maar dat doet verder 
weinig aan de oorzaak.

Hervormd Nederland (23-2-80) komt tot de 
konklusie: ‘Nederlandse ontwikkelingshulp past 
verrassend goed bij belangen van de rijken, 
het is niet meer dan exportbevordering en 
armenzorg. ’ Des te triester is het dat in de stuk
ken wat triomfantelijk gedaan wordt over hoe 
veel geld er wel door Nederland voor opzij 
wordt gelegd.

SIEP VAN DER WERF

Lezen o v e r  arm-ri k
Wie over de relatie tussen de arme en rijke lan
den wil lezen, kan terecht bij een aantal ‘stan
daardboeken’. Om te beginnen het boekje van 
Hans Beerends ‘De Nederlandse ontwikkelings
hulp in diskussie ’ uit 1977 dat eenvoudig begint 
en o.a. de begroting van ontwikkelingssamen
werking post voor post doorneemt. Van dit 
boekje is nu een bijgewerkte versie in voorbe
reiding.
Steviger kost is de al bijna ‘klassieker’ ‘Neder
landse ontwikkelingshulp in dienst van kapi- 
taalsbelangen ’ uit 1973 (Tijdschrift voor Anti- 
imperialisme Scholing). Zoals de titel al zegt, 
geeft deze uitgave een ontnuchterend beeld 
van de direkte relatie tussen de belangen van het 
Nederlandse bedrijfsleven en het overheidsbeleid 
dat achter de mooie titel ‘ontwikkelingssamen
werking’ schuilgaat. Dit verhaal werd in 1978 
nog eens onderstreept door het rapport Bedrijfs- 
leven-Ontwikkelingssamenwerking \ waarin eko- 
nomen van de VU de nauwe banden tussen 
ontwikkelingshulp en het bedrijfsleven maar 
al te duidelijk maken.
Kort geleden is er een nieuwe uitgave aan 
deze (onvoldoende opgesomde) reeks toe te 
voegen: ‘De gelede ruimte> van Ton van 
Naerssen, een inleiding over ongelijke ontwikke
ling en imperialisme. In een 130-tal pagina’s

wordt een overzicht gegeven van de opkomst 
van het kapitalisme en de schaduwzijde daar
van, de uitbuiting van de derde wereld, waar
bij de verschillende benaderingen van de onder
ontwikkeling de revu passeren. Het laatste deel 
beschrijft de ruimtelijke organisatie van de 
produktie in de derde wereld.
In het boekje is geprobeerd de variatie aan ver
klarende theoriën zo eenvoudig mogelijk weer 
te geven. Toch veronderstelt de wijze van 
behandelen een aardige voorkennis van de 
lezer. Ook de literatuurlijst vol niet-Nederlandse 
titels over deze zaken duidt daar al op.
Deze uitgave is nummer 4 van de serie Anti- 
Imperiaïisme Cahiers. We zijn benieuwd naar 
de andere nummers uit deze serie. Het lijkt 
erop dat deze cahiers de plaats kunnen innemen 
van het inmiddels verdwenen tijdschrift voor 
Anti-imperialisme Scholing.

SIEP VAN DER WERF

De Gelede Ruimte, Anti-imperialisme Cahier- 
no. 4 - prijs f. 9,50
verkrijgbaar bij de goede boekhandel of 
bestellen (f. 2,70 porto) op giro 3998936, 
t.n.v. Redaktie Anti-imperialisme Cahiers, 
Nijmegen.



ïn oktober is de VVDM begonnen met een 
nieuwe kampagne rond de vrijheid van menings
uiting in het leger. Een onderdeel van deze aktie 
was het uitbrengen en verspreiden van het af
fiche 'laten hangen'. De manier waarop de 
legerleiding op dit affiche reageert, laat weer 
eens duidelijk zien dat het leger nog steeds een 
bolwerk van ondemokratische verhoudingen is.

DEVVDM

lu het begin van de VVDM rond 1967 werd door 
de legerleiding de VVDM nog gezien als een 
groepje dienstplichtigen dat niet au serieus geno- 
ruen hoefde te worden. Daarom kon de VVDM 
in het begin van haar bestaan nog vrijwel gewoon 
haar gang gaan. Toen de VVDM wat kritischer 
werd werd de repressie van de legerleiding tegen 
de VVDM steeds duidelijker merkbaar. De 
VVDM hield het niet meer alleen bij het houden

van akties om de materiële omstandigheden van 
Jan Soldaat te verbeteren; politieke bewust
wording bij de dienstplichtigen werd belang
rijk, en ook akties om de vrijheid van menings
uiting in het leger te vergroten werden gevoerd. 
De tegenwerking van de legerleiding uitte zich 
vooral door het verbieden van VVDM-blaadjes 
en het in beslag nemen van affiches. Kazerne- 
kommandanten hadden de vrije hand om van 
alles in beslag te nemen en om straffen uit te 
delen. Ook het Hoog Militair Gerechtshof 
(H.M.G.) deed naar hartelust mee in het uitdelen 
van geldboetes en het opleggen van vrijheids
straffen tegen dienstplichtige soldaten.

ONKRIJGSTUCHTELIJK

Behoudende en rechtse mensen zeggen maar al 
te graag dat de dienstplichtige soldaat in het 
Nederlandse leger het allemaal zo goed heeft en

dat hij er alles mag. Dat dit de grootst mogelijke 
onzin is bewijst wel het feit dat de VVDM nu al 
bijna zo’n 13 jaar bezig is met het voeren van 
aktie om vrijheid van meningsuiting in het leger 
werkelijk te verwezenlijken. Dat dit nog steeds 
niet gelukt is is natuurlijk een slechte zaak die te 
denken geeft. Gelukkig geeft de VVDM de strijd 
voor vrijheid van meningsuiting niet op, en in 
oktober is ze gestart met een nieuwe aktie. Een 
belangrijk onderdeel van deze aktie is het affiche 
'laten hangen’. Op dit affiche zijn een aantal 
eerder verboden affiches op een muur afgebeeld, 
de een of andere hoge piet die op een krukje 
staat dat door dienstplichtigen wordt omgezaagd 
probeert ze er af te halen.
In november begon het gesodemieter. Het af
fiche werd in beslag genomen. Dienstplichtigen 
die het in hun bezit hadden werden bestraft, 
en er werd zelfs door de marechaussee een inval 
gedaan in het VVDM-hoofdkwartier waar de 
daar aanwezige affiches in beslag werden geno
men. Het H.M.G. verklaarde later dat deze 
affiches onkrijgstuchtelijk zin omdat op het 
affiche een als duidelijk meerdere herkenbare 
militair door twee dienstplichtigen van een 
krukje afgewerkt wordt. Weer iets later werd 
bekend dat er 3 VVDM-hoofdbestuurders voor 
het H.M.G. moeten verschijnen omdat ze zich 
schuldig hadden gemaakt aan 'onkrijgstuchte
lijke praktijken'. Ze zullen eind maart moeten 
voorkomen, wie het zijn is nog niet bekend; 
vast staat in ieder geval dat de drie willekeurig 
uitgezocht zullen worden.

■t e - r

VERKLARING

Nadat de marechaussee het VVDM-hoofdkwar
tier was binnengevallen is er door de VVDM 
een verklaring uitgegeven. Die komt er in het 
kort op neer dat het een schandalige zaak is dat 
in een land waarin iedereen recht op vrije 
meningsuiting heeft het in het leger van dat 
land, waarvan gezegd wordt dat ze die vrijheid 
moet beschermen juist deze vrijheid ontbreekt.

Verder wordt er geëist, dat de jacht op het 
affiche, dat de vrijheid van meningsuiting juist 
bepleit, wordt stopgezet. De verklaring werd 
ondertekend door verschillende jongerenorgani
saties zoals NVVjc, KWJ. JODV, ANJV, LOSSA 
en PSPjg.

AKTIE

Natuurlijk blijft het niet bij een verklaring 
alleen. Eind maart zal er bij de VVDM een 
zwartboek over deze zaak uitkomen en onder
tussen zijn enkele van de bovengenoemde organi
saties en de VVDM en BVD bezig om een aantal 
manifestaties voor te bereiden. De manifestaties 
zullen eind maart, begin april plaats vinden, met 
name in de buurt van Arnhem, omdat daar het 
H.M.G. gevestigd is.
De akties zijn broodnodig.

PAUL VAN DUN
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Dat er zich onder de pet van oom agent menig vooroordeel bevindt tegen 
minderheden en mensen die er anders uitzien was allang bekend. Al een 
aantal jaren vormen deze opvattingen de basis voor de automatisering van 
gegevens bij de politie middels het bekende registratieformulier.

Toen Bouwe Kalma enige jaren geleden dit 
formulier aan de kaak stelde verdwenen welis
waar de omschrijvingen jood en zigeuner en is 
neger vervangen door negroïde, maar bij een 
autodief kan nog steeds ingevuld worden of hij 
homoseksueel is. fetichist of voyeur, opvallend 
gekleed rond loopt en of er in het ontvreemde 
voertuig soms spermasporen zijn gevonden. 
Veroordeling en zelfs een vrijspraak brengt 
«een verandering in de registratie. Immers, een
« t e - *  4 ^

verdachte die door de rechter in hoogste instan- 
tie wordt vrijgesproken blijft geregistreerd. 
Het is in ons systeem van strafprocesrecht nog 
steeds zo. dat uit een vrijspraak niet kan worden 
afgeleid dat de verdachte het hem te laste gelen- 
de feit niet heeft gepleegd, maar alleen dat de 
rechter het feit zoals het de verdachte was te 
laste gelegd niet bewezen heeft geacht en niet 
dat de verdachte met het feit niets uitstaande 
heeft gehad.
Dat ook de rechter dit aanneemt blijkt uit de 
uitspraak van het Hof te Arnhem van 23 novem
ber 1977, Nederlandse Jurisprudentie 1978, 
nr. 540.
Op vragen van het toenmalige Tweede Kamerlid 
/eevalking (l)'66) antwoordde minister I)e 
Kuiter in december 1978 dat het niet zonder 
meer voor de hand ligt. dat de politie alle op een 
zaak betrekking hebbende gegevens uit haar

« b -  « * .

registers verwijdert indien een rechtszaak in een 
vrijspraak is geëindigd.
Bij het ontslag van rechtsvervolging en sepone- 
ring is helemaal onduidelijk wat er met de regis
tratie gaat gebeuren. Ik wijs hierbij op het eerste 
lid van artikel 10 Reglement Herkenningsdienst, 
dat bepaald dat indien blijkt dat bepaalde gege
vens onjuist zijn of ten onrechte in de regis
tratie voorkomen de korpschef (!) zorg draagt 
voor zo spoedig mogelijke verbetering of ver
wijdering,

De inhoud van de politieregisters en de schoning 
daarvan maakt, evenals het gebruik van die 
registers voor andere dan opsporingsdoelein
den, deel uit van de studie tl ie wordt verricht 
door een ambtelijke werkgroep die tot taak 
beeft voorstellen te doen voor een nadere 
wettelijke regeling van de politieregisters, in 
het bijzonder met betrekking tot de bescherming 
van de persoonlijke levenssfeer. Ga maar rustig 
slapen, oom agent waakt over ons.
De ervaringen in de Tweetic Wereldoorlog 
hebben geleerd welke gevaren er zijn verbonden 
aan de centrale opslag van persoonsgegevens. 
Door de automatisering zijn de mogelijkheden 
van misbruik nog veel groter geworden, \fge- 
zien nog van het feit, dat er ten onrechte infor
matie in komt over mensen die op de opinie en 
beoordeling van de ondervrager gebaseerd 
zijn. Het gaat lijnrecht in tegen liet streven van 
minderheidsgroepen naar integratie in de maat

schappij. Van het registratieformulier verdwijnt 
een kopie in het archief van het verbaliserend 
korps, een andere kopie belandt in de kaarten
bakken van de Centrale Recherche Informatie
dienst. kortweg CRI genaamd.
Deze CRI moet een soort F BI worden, waarbij 
maar liefst 22 grote gemeenten zijn betrokken. 
Alsof dit nog niet genoeg is. wil de Rijkspolitie 
een nog verder gaande vorm van registratie, 
informatiewinning en verwerking doorvoeren, 
omdat het té lang duurt voor de gegevens 
onderzocht zijn en geen kombinatie van gege
vens kan worden gemaakt. Daarvoor wordt een 
nieuwe afdeling in het leven geroepen: de 
Criminele Informatie Dienst, die, aldus een 
intern rapport, als taak zal hebben: TFet verza
melen van gegevens uit alle mogelijke bronnen 
met betrekking tot de persoonlijke omstandig
heden, de levenswijze, de karaktereigenschap
pen. de kontakten en kontaktadressen. de 
verblijfplaatsen, de bewegingen en de vervoer
middelen van personen van wie bij de politie 
bekend is of vermoed wordt dat zij krimineel 
aktief zijn of zullen worden'. Oom agent als 
enquêteur van vooroordelen en rascistische 
opvattingen.

Sinds 4 oktober 1978 ‘waakt* een Commissie 
van Toezicht over het - in Amsterdam bedachte- 
Reglement geautomatiseerde registratie herken- 
nongsdienst gemeentepolitie Amsterdam, dat op 
2 mei 1977 door de toenmalige ministers van 
Justitie en Binnenlandse Zaken, resp. Van Agt 
en De Gaay Kortman Sr., van kracht werd 
voorzien en dat vooruitloopt op de in voorbe
reiding zijnde wet op de Politieregisters. Op 
31 juli 1979 is deze kommissie met een enigs
zins herziene visie van het Reglement gekomen. 
Blijkens de antwoorden van de Ministers van 
Justitie en Binnenlandse Zaken op vragen van 
F red van der Spek zal de kommissie deze maand 
haar jaarverslag aan de betreffende ministers 
aanbieden, waarna het later openbaar zal wor
den gemaakt. De PSP-Homogroep zal in dit 
jaarverslag interessant leesvoer aantreffen, daar 
ingegaan wordt op de problematiek rond de 
registratie van homoseksuele prostitué's. Inte 
ressant in dit verband is een andere vraag van 
Fred van der Spek. waarin hij de ministers 
vraagt of hen bekend is, dat het met name in 
Amsterdam herhaaldelijk is voorgekomen, dal 
tegen mannen die - om welke reden dan ook - 
seksuele kontakten zochten, proces verbaal 
werd opgemaakt en dat zij geregistreerd werden 
als homoseksuele prostitué.
Het antwoord luidde: ‘Blijkens ambtsberichten

#>

van de Burgemeester van Amsterdam en de 
Procureur-Generaal, tg.tl. Direkteur van Politie 
bij het gerechtshof te Amsterdam wordt tegen 
personen die seksuele kontakten zoeken proces
verbaal opgemaakt wanneer deze ervan worden 
verdacht artikel 223 van de APV (Algemene 
Politie Verordening) Amsterdam te hebben 
overtreden. Dat dan opneming in de herken
ningsdienst registratie plaatsvindt, is een uit 
vloeisel van het bepaalde in artikel 4. eerste lid. 
sub a. van het Reglement Herkenningsdienst. in 
samenhang met het vastgestelde meldingsformu
lier (voor de hand liggend dat men dan een der 
rubrieken: ‘gevaarlijk voor jongens, homo. 
schandknaap of prostitué omcirkeld. red.). De 
Procureur-Generaal berichtte daarnaast, dat zich 
in 1979 eniiie gevallen hebben voorgedaan 
waarin ter parkette of ter rechtzitting is vastge
steld dat de verdenking ongegrond was. daar het 
in deze gevallen niet om prostitutie, maar om 
het zoeken van seksuele kontakten bleek te 
gaan.
Onder druk van de verschillende homogroepen 
binnen de politieke partijen zal de Amsterdamse 
gemeenteraad hopelijk de verschillende homo
vijandige artikelen uit de (binnenkort herzieneI 
APV korrigeren en daarmee een eerste aanzei 
geven tot een positiever politiebeleid ten aanzien 
van de aanzienlijke homoseksuele ‘minderheid' 
in de hoofdstad. Door het gebruik van mcldings- 
formulieren draagt de politie, zelf voorwerp 
van stigmatisering (wreed, gewelddadig, racis
tisch. korrupt) ook nog eens haar steentje bh 
tot stigmatisering van andere (minderheids) 
groepen. Registratie is smerig, vooral als die 
geautomatiseerd is.

PLTFR DROS
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Leest li eens de volgende merkwaardige diskus- 
sie die zich op 12 maart 1980 in de Tweede 
Kamer afspeelde :

Mim>fcr Wiegel; ‘Indertijd is er belangstelling 
geweest niet voor de PSP als zodanig - ik zeg 
dit in alle duidelijkheid - en waarom niet voor 
de PSP ais zodanig'/ Omdat indertijd - en dat 
geld! ook voor dit moment - de PSP zeker niet 
werd beschouwd als een anti-demokratische 
of als een extremistsiche organisatie. In het 
begin van de zestiger jaren bleek - en mijn dienst 
heeft daarover toen informatie bereikt - dat 
van de kant van de Sovjet Unie en van de kant 
van Oost-Duitsland grote belangstelling voor 
de PSP aan de dag werd gelegd. Dus werd er 
vermoed dat er een kans was dat de PSP zou 
worden geïnfiltreerd door elementen, die de 
PSP in extremistisch-vaarwater zouden willen 
bremzen
De heer \ ran der Spek (PSP): ‘Inderdaad is 
de PSP wel eens geïnfiltreerd door de BVD'. 
Minister Wiegel: Dieneer de l'oorzitterl BVD- 
ers hebben vanuit de konstatering, die ik zo
even in alle openheid heb gereleveerd, het als 
hun taak gezien - dat is volledig door de be
windslieden indertijd gedekt - om wat dat be
treft enige controle uit te oefenen ten einde 
te bereiken dat de extremistische elementen 
in de PSP zich niet zouden kunnen vestigen ’

Ziezo, het hoge woord is er nu ook hij Wiegel 
uit. Jarenlang heeft de BVD leden van de PSP 
bespioneerd. De zaak was vorig jaar aan het
rollen gekomen doordat het informatiecentrum

^  —

Ondernemingsraden een geheime instrukie van 
de BVD aan de plaatselijke inlichtingendiensten 
op het spoor kwam (gepubliceerd in Bevrijding 
2-6-79) waarin richtlijnen voor de observatie, 
registratie en rapportage van gegevens over de 
PSP. De PSP-instruktie kwam tevoorschijn na 
een
eerdere ontdekking door het Informatiecentrum 
van een soortgelijke instruktie over de registra
tie van kandidaten en ondertekenaars van vrije 
lijsten bij Ondernemingsraadverkiezingen. Op 
17 mei 1979 stelde I red van der S/iek vragen 
aan Minister Wiegel van Binnenlandse Zaken, 
die zich verschool achter het vertrouwelijke 
karakter en achter het bestaan van de kamer
commissie voorde 1 'eiligheid - en Inlichtingen
dienst t n, een besloten commissie bestaande uit 
de trnktievoorzitters van de 4 grootste par
tijen. Alleen tegenover die commissie wilde 
Wiegel praten.

ernstig v e r m o e d e n

Deze commissie heeft inmiddels verslag gedaan 
van die besprekingen over deze en andere, de 
BVl) betreffende onderwerpen. In het Kamer
debat naar aanleiding van die verslagen vond 
bovenstaande merkwaardigie diskussie plaats. 
Beide /aken waren in het verslag overigens al 
toegegeven. M.b.t. de vrije lijsten had de minis-
ter tegenover de commissie verklaard: ‘doei 
run deze aktiviteit was na te gaan o f en in

hoeverre langs de veeg van de Ondernemings
raadverkiezingen anti-demokratische o rga 11 isa t ie 
poogden zich invloed binnen bedrijven te ver
schaffen \  En m.b.t. de PSP waren de BVD- 
aktiviteiten gericht geweest op ‘de mogelijk
heid van infiltratie in de PSP vanwege o f door 
anti-demokratische partijen o f personen ’
De commissie voegt daaraan toe dat ‘niet te ont
komen valt aan de kotüusie dat in het verleden 
registratie van personen heeft plaats gehad 
omdat zij lid waren van de PSP, en niet omdat 
enigerlei konkrete gedragingen daartoe aanlei
ding had gegeven. De minister heeft te kennen 
gegeven deze konklusic niet te kunnen onder
schrijven \

De commissie drukt zich wat zwakjes uit over 
iets dat een hoogst ernsitge zaak genoemd moet 
worden. Bovendien is de handelwijze van de 
BVD volstrekt in strijd met het koninklijk 
besluit van 5 augustus 1972 waarin de bevoegd
heden en werkwijze van de inlichtingendiensten 
geregeld worden. Dit KB schrijft voor dat er 
sprake moet zijn van een 'ernstig vermoeden ’. 
Wanneer echter de BVD uitgaat van een rede- 
nering die ncerkomt op: ‘eens kijken of er in die 
organisatie geïnfiltreerd wordt' is het gevolg dat 
de BVD alle mogelijke organisaties kan kon-
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troleren en daarbinnen alle personen nagaan 
teneinde de infiltranten op het spoor te komen. 
Daardoor wordt de wet vrij gemaakt voor 
CIA-achtige ontwikkelingen en wordt de privacy 
ernstig bedreigd. Daarom is de konstatering van 
een meningsverschil tussen de minster en de 
kommissie volstrekt onvoldoende en geeft als 
zodanig geen enkele zekerheid dat herhaling van 
dit soort praktijken zal zijn uitgesloten. Ered van 
der Spek diende dan ook een motie in waarin 
deze aktiviteiten ten scherpste worden afgekeurd 
en de vernietiging van de aldus verkregen ge- 
gevens wordt geeist.

BURGEMEESTER

Of deze motie een meerderheid krijgt valt te 
betwijfelen. De minister heeft de Kamer gerust
gesteld met de mededeling dat beide instuktics 
(betr. PSP en ondernemingsraad) feitelijk allang 
buiten werking zijn. Niettemin heeft hij nog 
in oktober '79. op aandringen van de commissie, 
een algehele richtlijn naar de plaatselijke inlich
tingendiensten gestuud. waarin beide voorgaande 
instrukties worden ingetrokken. Onduidelijk 
bleef in het debat of die plaatselijke inlichtingen
diensten, of sommige daarvan, misschien wel 
door zijn gegaan al die jaren met het verzamelen 
van dergelijke gegevens. Doen zij dat op verzoek 
van de BVD dan is de minister verantwoordelijk. 
Plaatselijke inlichtingendiensten kunnen die 
gegevens verzameling echter ook aan leggen ten 
behoeve van de ‘openbare orde' en dan hoeven 
BVD en minister daarvan helemaal niet op de 
hoogte te zijn en is de burgemeester verantwoor
delijk. Vorig jaar hebben een aantal PSP-gemeen- 
teraadsledcn gevraagd of in hun gemeente nog 
met die instrukties gewerkt werd. De meeste 
burgemeesters weigerden te antwoorden en

verwezen naar de minister. Minister Wiegel heeft 
nu in het debat verklaard dat burgemeesters
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verplicht zijn te antwoorden op de vraag of de 
plaatselijke inlichtingendiensten zijn doorgegaan 
met het verzamelen van gegevens betreffende 
PSP-Iidmaatschap of betreffende OR-verkie- 
zingen in het kader van ‘handhaving van de 
openbare orde'.

ONDERMIJNEND

Overigens zijn de hierboven in de aanvang ge
citeerde woorden van de minister een volledige 
bevestiging van de opvattingen van de PSP over 
de geheime diensten. Ered van der Spek;

"WH vinden de in het geheim werkende inlich
tingen- en veiligheidsdiensten een gevaar voor 
de demokratie. dat samenhangt met vijandbeeld 
en oorlogsvoorbereiding en daarom in het Ne
derlandse geval met afschrikking en machts
evenwicht. Daarom is het op zichzelf niet ver
bazingwekkend dat de BVD zich bezig houdt 
met demokratischc handelingen ais verkiezingen 
voor ondernemingsraden en demokratisehe orga
nisaties als de PSP, terwijl bij voorbeeld fascis
tische organisaties verlengstukken van fascis
tische regiems elders, zoals Amicales en (Irijze 
Wolven, hier al jarenlang vrijwel ongehinderd 
kunnen bedreigen en intimideren, zo niet
erger.
Wij menen dat wel degelijk tegen de demokratie 
ondermijnende en geweldadige aktiviteiten moet 
worden opgctrcilen, maar daartegen helpt een 
B 1 D niet, getuige alleen al de talloze blunders 
en uitglijders. Daar ligt gewoon een taak voor 
een in voile openbaarheid en kontroleerbaar- 
heid werkend justitie- en politieapparaat. De 
B \ D is zelf demoktatie-ondermijnend'.



Het Komitee Zuidelijk Afrika besloot eind december na alarmerende 
berichten uit Salesbury een chartervliegtuig met hulpgoederen \ oor de 
verkiezingen te sturen. Het vervoer per schip duurt namelijk veel te lang. 
een a twee maanden, behalve type-, stencil- en fotoapparatuur en enige 
oerdegelijke zwarte Hollandse rijwielen bevatte de zending ook affiches 
en zelfs een komplete A4-drukkerij. Hier wordt de na twee weken vrij
gegeven lading uitgeladen. Van de in totaal 40 ton wegende zending 
kwam niet alles door de douane ....

EEN REISIZERSWG
P e  v e r k ie z in g e n  in R h o d e s i e  z i jn  g e ë in d ig d  m e t  e e n  k l i n k e n d e  o v e r w i n 
n in g  van M ttgahe 's  / a n n  P P .  I i n k s  z w a r t  k a n  overgaan  t o t  h e f  v o r m e n  
van e e n  regering ,  o n d a n k s  alle  t e g e n w e r k i n g  en  b e d r o g , d a t  e r  s intfs  d e  
l . o n d e n s e  o n d e r h a n d e l i n g s t a f e l  d o o r  t e g e n s ta n d e r s  g e p le e g d  is. In  
\ e d e r l a n d  w o r d e n  d e  h e id e  g r o o t s t e  p a r t i j e n  van h e t  t o e k o m s t i g  Z i m 
b a b w e .  d e  Zarin  i Pa tri o t ic  P r o n t )  e n  d e  Z a p i t  al ja ren la n g  g e s t e u n d  d o o r  
h e t  K o m i t e e  Z n id e l i j k  A f r i k a .  P i t  K o m i t e e  h e e f t  t o t  vlak v o o r  d e  ver 
k i e z i n g e n  e n o r m  vee l  d a a d w e r k e l i j k e  h u l p  g e b o d e n  aan d e  z w a r t e  b e v o l 
k in g ,  t e g e n  d e  s t r o o m  in  r o e i e n d  van d e  z ieh  h e v ig  v e r z e t t e n d e  ( b l a n k e ) 
m a e h t s h e b b e r s .  Poen  b l e e k ,  d a t  h e t  o n tn o g e l i j k  was v o o r  z w a r t  l i n k s  o m  
o p  e e n  fa ire  w i j z e  k a m p a g n e  te  v o e re n ,  d e  s t e u n  d ie  d e  z w a r t e  m a r io n e t -  
b i s s e h o p  M u z o r e w a  in  d e  rug  k re e g  m a g  als a lg e m e e n  b e k e n d  w o r d e n  ver
o n d e r s t e l d ,  b e g r e e p  m e n  in A m s t e r d a m  d a t  h e f  o p  h a n d e l e n  a a n k w a m .  
P e n  g r o o t  p r o b l e e m  v o r m d e  d e  w i j z e  van p r o p a g a n d a  m a k e n .  A l le  f a 
c i l i t e i t e n  w e r d e n  d e  b e v r i jd in g s b e w e g in g e n  o n t h o u d e n .  P i t  in t e g e n 
s te l l in g  t o t  w a t  d e  b i s s c h o p  in d e  s c h o o t  g e w o r p e n  w e r d  v i e r k l e u r e n 
p o s t e r s ,  C oca  COla. g r o te  f e e s t e n  en  z e l f s  h e l i e o p te r s .  O m  d e  Z a n t t  en  d e  
Z a p t t  t o c h  n o g  e e n  b e e t j e  d e  k a n s  te  g e v e n  o o k  h u n  ide  e e n  o n d e r  d e  b e 
v o lk in g  te  v e r sp re id e n ,  w e r d  b e s l o t e n  o.a. e e n  d r u k p e r s  e n  p a p ie r  o v e r  te  
vliegen. I 'oo r  een  s p o e d o p l e i d i n g  e n  b e d i e n in g  w e r d e n  t w e e  m e n s e n  
m e e g e s t u u r d .  Holt en  A a r t - f a n  van A m s t e r d a m s e  d r u k k e r i j  P e  R a d 
draaier. Z i j  s t u u r d e n  o n s  o n d e r s t a a n d  fo to vers la g .

SIMON KOOL

.... Dat revolutie een vies woord voor de Britse regering Tatcher is. wis- 
ten we al. Deze in Amsterdam gedrukte stickers werden dan ook het 
slachtoffer van de Rhodesische (ie hei me Dienst, getipt tl oor p licht s- 
bewuste blanke douane-officieren ....
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.... Ondanks het binnenlaten van de zending onder internationale druk. 
gaat de tegenwerking in Rhodesie onverminderd door. Zo werden een 
tiental kandidaten door aanslagen uitgeschakeld, honderden Zanu- 
aanhangers verwond of gedood en duizenden gearresteerd.

^  k h .

Het schreeuwen van leuzen als Tamberi Ne Chimurenga' (voorwaarts 
met de revolutie! was al genoeg om een of twee maanden de gevangenis 
in te draaien. Overal op straat werden razzia's gehouden. Deze foto 
werd genomen vanuit het Zanu-kantoor ....

GWFi m
.... Je zou toch zeggen dat de bevolking zich liet intimideren. Niets
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is minder waar. In een plaats als Owelo in het zuiden van Zimbabwe, 
kwamen twee voetbalvelden vol mensen op de verkiezingsbijeenkomst....
.... Na een talles in Lort Victoria bliezen 'onbekende daders' (het eufe
mistisch woordgebruik van de politie voor aanhangers van de bisschop 
of zelf het leger) een heel stuk weg op. maar misten de auto van Mugabe 
slechts enkele sekonden. De volgende ochtend werd besloten hem tot 
na de verkiezingen, die pas o\er twee weken zouden plaatsvinden, 
niet meer in het openbaar te laten optreden. Niemand kon zijn veilig
heid nou garanderen -



.... Ondertussen werkten wij natuurlijk door. De drukkerij was in twee 
dagen geïnstalleerd. Vanaf liet begin werkten we samen met on/e /es 
maatjes van de /anu P.F. (ieen van hen had enige ervaring met het 
drukken. De een had dertien jaar in het gevang gezeten. de ander was

^  k b  S .

al vijf jaar werkeloos geweest. I en paar kwamen net van school. Ze 
hadden een ding gemeen: hun enthousiasme. Ook voor liet leren druk- 
ken. Zo'n tien uur per dag werd er gewerkt en geleerd. liet laatste schoot 
er nog eens hij in want er was grote vraag naar de produkten.....

.... Voor de grotere affiches kon men alleen terecht bij een drukkerij 
van de Katholieke Missie in (iwelo. Mambo Press. Zij gaven ook het 
enige onafhankelijke weekblad van Khodesië 'Moto', uit. Na enkele 
aren verboden te zijn geweest, konden daarvan precies /es nummers 
uitkomen. Daarna zorgden dezelfde ‘onbekende daders' ervoor dat geen 
spaan van de drukkerij heel bleef. Door een bom van 25 kilo TNT 
we talen de t week le uren rotatiepers, de zetterij, en de buro’s volledig 
UTiiield. Het affiche dat met touwtejs aan de/e boom is gebonden 
(plakken is er niet gebruikelijk) was er vlak voor de aanslag nog samen 
met ons gemaakt.De tweede oplage /ou nooit meer verschijnen ....

. .. Sheperd. die vroeger blocmenkoopman was en daardoor het hele 
land kon afreizen, werkte allang voor de Zanu als ‘Mujhiba*. De Mujhi- 
ba's waren de mensen die temidden van de bevolking het verzet vorm ga-
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ven. Nu werkt hij eindelijk openlijk op het Zanu-kantoor ....
.... De blanken konden de verkie/ingskampagne bemoeilijken, maar het 
vrijheidsideaal heeft men de bevolking niet kunnen afnenien. Na de 
overwinning van de bevrijdingsbeweging, via de stembus, is nu de 'tweede 
oorlog'  begonnen. legen de machtsposities die de blanken nog steeds 
innemen. De geschiedenis heeft al geleerd, dat een parlementaire meer
derheid alleen niet genoeg is om een echt nieuw Zimbabwe op te bou
wen. Ondanks de feestvreugde beseft men gelukkig, dat hier de strijd 
nog niet beëindigd is.
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sludiedag USSR
De SVS organiseert op zaterdag 12 april 19S0 
een studiedag met als thema: het karakter van

■ h ,—*

de Sovjet Unie en de opstelliim van de PSP.
Op de/e dag zullen een viertal inleiders ge
durende 20 minuten hun stellingen mogen ver- 
dedigen. Die stellingen gaan over de binnen- en 
buitenlandse politiek van de S.U. alsmede de 
houding van links in West Europa. Daarna is 
er volop gelegenheid tot diskussie.
Voor deze dag zal een SVS-bulletin verschijnen 
met daarin de PSP-standpunten hierover uit het 
Analyse en Beleidsplan C71) en het Aktiepro- 
gram ('77). Daarnaast zullende stellingen van de 
inleiders worden afgedrukt.
De inleiders zijn:
Ritize Reeling Brouwer, medewerker van het 
blad Oost Europa Verkenningen;//;///? Riethof 
geestelijk brein achter het PSP-standpunt uit 
'71; Erik Mo er, genoegzaam bekend; Siep 
Stuurman, auteur van onder meer het recente 
boek ‘het reëel bestaande en het noodzakelijke 
socialisme', zie ook Bevrijding nummer 23 uit 
'79.
De dag wordt gehouden in een van de zalen van 
hotel Smits. Vredenburg 14 te Utrecht, (vlak 
bij C.S.) van 10.30 tot 16.30 uur. 
Belangstellenden voor deze dag kunnen zich 
tot begin april schriftelijk opgeven bij de SVS/ 
PSP, Postbus 700. Amsterdam. Zij krijgen dan 
het SVS-bulletin alsmede een NS-kortingskaart 
(20 pet) toegestuurd. In het komende nummer 
van Bevrijding zal een artikel verschijnen dat 
een wat meer inhoudelijke voorbereiding van die 
dag zal zijn.

porno & prostitutie
De landelijke vrouwengroep van de PSP orga
niseert op 19 april een diskussiedag met als 
thema weg met het seksisme, over pornografie 
en prostitutie. De plaats is nog onbekend, maar 
de dag zal worden gehouden in Utrecht en 
Amersfoort.
Deelname graag van te voren (liefst schriftelijk) 
opgeven bij; Pieternel Rol, Kanaalweg 93, 
Utrecht, tel.: 030-94.85.74 of Marjanne Pas- 
schier. Plantsoen 95. Leiden, tel.: 071-12.68.59

kamerbewoners
De PSP-jongeren organiseren op zaterdag 29 
maart een themadag over de problemen van 
kamerbewoners. Aan de orde komen de theorie 
en vooral de praktijk van de schandalen van de 
huisjesmelkers en de kamerbureau's. Het doel is 
te komen tot aktiemodellen tegen dit soort 
zaken. Als voorbereiding van deze dag is een 
aanvulling geschreven op de jongeren huisves- 
tingsbrochure, over kamerbewoning. Deze tekst 
kan worden aangevraagd bij: PSP-jongeren, 
Postbus 700,. 1000 AS Amsterdam. Op ditzelfde 
adres kan je je opgeven voor de themadag.

Plaats: NH-kerk, Holterweg 94, Colmschate 
(Deventer). Aanvang: 9.30 uur. De reiskosten 
zullen door de PSP-jg worden vergoed. Graag 
brood meenemen.

paradiso
Paradiso organiseert op maandag 21 maart een 
debat tussen de PPR en de PSP. Onder leiding 
van Ischa Meijer zullen Ered van der Spek (twee
de Kamer lid PSP) en Herman Verbeek (alge- 
meen voorziiter PPR) met elkaar in de clinch 
gaan. I au der Spek zal het hebben over de 
progressiviteit van de PPR en de beperktheid 
van de Radikalcn als politieke parij; kortom: 
is het milieu in verkeerde handen bij de PSP 
CPN of de PvdA?
I 'erbeek zal een poging doen (maar daar vol
strekt niet in slagen) de PSP de regeringsverant
woordelijkheid in de schoenen te schuiven. 
Wat heeft het pacifisme anno 1980 nog te zeg
gen temidden van het steeds groeiende struk- 
turele geweld en wat is het socialisme van de 
PSP in verhouding tot de Oostbloklanden en 
de sociaal-demokratische variëteiten in west 
Europa? Herman zal het moeilijk krijgen!
Dat mag je niet missen.
Paradiso, 31 maart, vanaf 20.30 uur.

(advertentie)
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GBIËLES
Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 

geluidswagens, handmegafoons, 
zanginstallaties etcetera

JAN GRIELES - UTRECHT 
030-44.61.66

POSTBUS 2299, 3500 GG UTRECHT

jongeren
De PSP-jongeren organiseren op 12 april een 
diskussiedag over de organisatie. Op de agenda 
staan: het opzetten van een afdeling, de wissel
werking tussen het landelijke bestuur en de 
afdelingen. Als voorbereiding van deze dag is 
een map samengesteld. De deelnemers krijgen 
deze map van tevoren toegestuurd.
Opgave:PSP-jongeren, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam. Plaats: gebouw van de Jeugdraad.

t b -  W

Gode Lindeweg 4, Hilversum. Met de trein 
bereikbaar: uitstappen station Hilversum-NOS.

Het Wetenschappelijk Buro van de PSP 
zoekt voor 20 uur per week een:

SOCIALE WETENSCHAPPER(STER)

die de doktoraal studie heeft afgemaakt.
i

De eerste onderzoek-projekten voor deze 
medewerk(st)er zullen liggen op het gebied 
‘Demokratie en Staat’.
Voor de funktie is vereist, dat in de studie 
of beroepspraktijk ruime aandacht is be
steed aan:
- de werking van het Nederlandse over

heidsapparaat
- socialistische staatstheorie
- demokratie-theorieën 
Verder is vereist dat zij/hij
- in staat is tot zelfstandig wetenschap

pelijk onderzoek, in het bijzonder op 
bovengenoemde gebieden

- zich kan vinden in het PSP-beleid
- bereid is aan politiek PSP-werk deel 

te nemen
- in staat is met vrijwilligers samen te 

werken, groepen op te zetten en te bege
leiden

- bereid is buiten normale werktijden te 
werken.

Inzicht in het funktioneren van de PSP 
strekt tot aanbeveling.
Mede met het oog op nevenwerkzaamheden 
en toekomstige * projekten strekt tevens 
kennis van:
- de geschiedenis van de arbeidersbewe

ging, marxistische theorievorming, inter
nationale politiek, ekonomie, bestuurs
kunde, polemologie en planologie,

tot aanbeveling.

Betrokkene dient er rekening mee te hou
den, dat zijn/haar taak ook enig admini
stratief werk kan vereisen.
Het jaarsalaris bedraag fl. 18.000,- bruto, 
eklusief vakantie-toeslag.
Goede sekudunaire arbeidsvoorwaarden. 
Standplaats: Amsterdam.
Aanstelling: omstreeks 1 juni 1980,

Informatie over deze funktie kan Verkregen 
worden bij P. Schram, tel.: 040-44 37 36 
of 040-47 21 67 (werkuren).
Sollicitaties dienen binnen drie weken na 
het verschijnen van deze advertentie gericht 
té worden aan de sekretaris van hét WB/ 
PSP, P. Schram, Lijsterlaan 25, 5613 AD 
Eindhoven.

OBLIGATIELENING
In Bevrijding nummer 2 werd een obligatielening voor ons nieuwe partijgebouw aangekondigd 
Op dit moment is er voor meer dan f 20.000,- op de lening ingeschreven. Dat is een mooi begin, 
maar we moeten nog een heel eind verder tot de f 100.000,-;
Aan alle leden en sympathisanten van de PSP: heb je nog ergens honderd gulden of meer, koop 
dan een obligatie voor het nieuwe pand. Vul de bon in Bevrijding nummer 3 in (of bestel dat 
nummer bij het partijburo) en maak het geld aan ons over.
Veel mensen hebben ons laten weten dat ze zoveel geld niet kunnen missen of dat ze een obli
gatielening niet zo zien zitten, maar dat ze wel wat geld willen overmaken. Dat kan op postgiro 
4475380 t.n.v. Bevrijding, Gebouwrekening, Amsterdam. Zet op het overschrijvingsbiljet 'gift' 
dat voorkomt verwarringen.
Alvast bedankt, we hebben het geld hard nodig.

BESTUUR PARTIJGEBOUW
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Loonmaarregel
Het gekrakeel om de koopkracht is niet van de 
lucht. Ome Joop doet nu weer een duit in het 
loonzakje door het behoud van de koopkracht 
naar nummer drie op het prioriteitenlijstje te 
dirigeren en in een tweede kabinet Den Uyl 
geen garantie van handhaving van koopkracht 
tot modaal te kunnen geven. Hieruit blijkt da 
dat de PvdA nog lang geen eensgezinde opvat
tingen heeft over het beleid voor de komende 
vier kabinetsjaren na de verkiezingen. Nog maar 
enkele weken geleden zei de partijraad van de 
PvdA heel rotsvast dat de koopkracht tot mo
daal gegarandeerd moet worden, net als de 
volledige prijskompensatie, kome wat komt. 
Het niveau van de gemeenschapsvoorzieningen 
(in geld uitgedrukt) mag niet omlaag.
Gelijktijdig stelde de PvdA-partijraad vast dat 
het - als voorwaarde voor een brede maatschap
pelijke instemming met deze uitgangspunten - 
absoluut noodzakelijk was dat een aantal grove 
onrechtvaardigheden waaraan de mensen zich 
dagelijks rot ergeren, zouden worden aangepakt. 
Het rijtje zal ons niet onbekend in de oren klin
ken: aftrekbaarheid van superhypotheken, gigan
tische aardgas- en oliewinsten, het zwarte geld
circuit met zijn spaarbrieven en ‘Antillenroute’ 
verdwijnen van overheidssteun aan bedrijven 
elders, en zo kunnen we nog wel even doorgaan. 
Met dit kabinet, dat regeert bij de gratie van een 
/eer kleine parlementaire meerderheid, zal er 
echter weinig aan deze onrechtvaardigheden 
veranderen. Verandert de PvdA daar met haar 
mooie voornemens iets aan?
Ook Den Uyl’s partijgenoot Jaap van der Doef 
roert zich en maakt de verwarring bij de sociaal- 
demokraten nog kompleter. Niemand heeft 
een pasklaar verhaal dat past bij de verminderde 
ekonomische groei. Volgens van der Doef is een 
van de allermoeilijkste boodschappen dat de 
oude verwachtingspatronen van een leven met 
toenemende welvaart geen bestaansrecht meer 
hebben. Tot nu toe was er zicht op steeds meer 
inkomen als je maar leerde, wilde werken, pro
motie maken, enz. Dat oude perspektief is er 
niet meer en zal ook niet terugkomen. Hand
having van de koopkracht voor de mobiele werk
nemer is voor hem dan een te smalle basis. Uit
breiding van werkgelegenheid staat nu bij de 
PvdA centraal. Er moeten honderdduizenden 
banen komen. Verder zal de kollektieve sektor 
(de gemeenschapsvoorzieningen) op een bepaald 
niveau moeten worden gehandhaafd. Als er dan 
nog ruimte is kan de garantie voor het op peil 
blijven van de koopkracht voor de modale werk
nemer (dit jaar f 34.320,-) worden gegeven. 
Nauwelijks was het geluid van Den Uyl weg
gestorven of Wim Kok volgde hem in zijn kiel
zog door te verklaren dat de FNV best bereid 
zou zijn om daling van de koopkracht voor mo
daal te aanvaarden, mits aan bepaalde voorwaar
den wordt voldaan.

Mooie woorden, maar wat is de praktijk? Alle 
voornemens van dit kabinet om de koopkracht 
tot modaal, liefst tot tweemaal modaal te hand
haven zijn verdwenen. Hoe kort geleden werden 
die voornemens nog beleden. Wim Kok had er 
een mooie ‘optelsom' voor gevonden. Hij doelde 
daarbij op het in stand houden en wellicht 
uitbreiden van goede kollektieve voorzieningen, 
het kreëren van meer arbeidsplaatsen door ver
deling van arbeid en het nastreven van een be
hoorlijke inkomenspositie van de mensen met 
de smalste beurs.

Wat heet behoorlijk in de praktijk met een nul
lijn die geldt voor de minimuminkomens en een 
minlijn voor daar boven. Die neemt wel toe 
naar boven, maar niet genoeg. Immers, de hogere 
inkomens worden teveel ontzien. Wie had an
ders verwacht?
En wat gebeurt er met de vrije beroepen en de 
zelfstandige ondernemers? Van Aardenne komt 
nog met een afzonderlijke regeling: de ver
wachtingen over inhoud en uitvoerbaarheid 
zijn niet hoog gespannen.

LOONMAATREGEL

In de loonmaatregel schittert het beleid al door 
kortzichtigheid en vaagheid. De gedwongen 
maatregel zal overigens niets uithalen, want de 
produktiegroei zal nog minder worden en de 
werkloosheid groter. Bovendien zal het finan
cieringstekort van de overheid weer verder stij
gen door de toezeggingen van de regering om een 
extra belastingverlaging toe te passen voor de 
laagste inkomens. Zelfs in kapitalistisch-ekono- 
mische termen is de loonmaatregel onbegrijpe
lijk.
Bij de nu afgedwongen maatregel zijn de ef- 
fekten van matiging veel erger dan die van een 
loonstijging. Het is verkeerd en onjuist om de 
berekening van het Centraal Planbureau voor 
loonstijgingen gewoon om te keren voor de 
effekten van loonmatigingen. Dat is wat Van 
Agt c.s. doet. Bovendien zal de loonmaatregel 
een oplossing van de knelpunten op de arbeids
markt alleen maar moeilijker maken. Dit omdat 
dan nooit rekening kan worden gehouden met 
verschillen in het bedrijfsleven en op de arbeids
markt. Albeda kan wat zijn loonmaatregel be
treft op nagenoeg niemands steun rekenen. 
Zowel van de kant van de werknemers als van 
de zijde van de werkgevers is betoogd, dat van de 
loonmaatregel in de praktijk weinig terecht zal 
komen. Door de werkgevers zal bij het leven 
gesjoemeld worden, terwijl de vakbonden met 
akties hun verzet tegen de loonpolitiek van de 
regering terecht zullen voortzetten, ongeacht 
Van Agts ‘rechtsorde'.

PETER DROS
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NIKS NIEUWS
Op 24 maart werd in de Tweede Kamer tijdens een openbare komissieverga- 
dering de zogenaamde ‘Voortgangsnota Ekonomies Struktuurbeleid’, ofwel 
de Sektornota, behandeld. Deze nota is bedoeld als vervolg op de in 1976 
door het kabinet Den Uyl gepresenteerde ‘Nota inzake de Selektieve Groei’ 
(Struktuurnota), waarin onder meer de Wet Investeringsrekening (WIR) 
werd voorgesteld en waarin een begrip als ‘georiënteerde marktekonomie’
werd gelanceerd.

De Sektornota heeft nu veel minder stof doen 
opwaaien dan de Struktuurnota destijds. Het 
is dan ook een oppervlakkig en tam stuk gewor
den. Wie een verdere ontwikkeling had verwacht 
van een gericht en selektief sociaal-ekonomisch 
beleid is bedrogen uitgekomen: het stuk is even 
nietszeggend als de titel veelbelovend is.
De gedachtengang achter het sektorstruktuur- 
beleid uit deze en de voirge nota is, dat als je 
de Nederlandse ekonomie wilt verbeteren je 
je daarbij vooral moet richten op de verschil
lende sektoren van die ekonomie, zoals bouw
nijverheid, textiel, scheepsbouw, chemie, etc. 
ten aanzien qaarvan je als overheid een herstruk- 
turerend en op nieuwe ontwikkelingen vooruit
lopend beleid gaat voeren. Dit beleid op sektor- 
nivo dat wil zeggen gericht op de sociaal-ekono- 
mische situatie binnen de bedrijfstakken, houdt 
voornamelijk in het ter beschikking stellen van 
geldbedragen aan partikuliere ondernemingen, in 
de verwachting dat daarmee de ekonomische 
struktuur verbeterd wordt.

NEO-LIBERAAL EN (CORPORATISTISCH

Dat de Sektornota een neo-liberale en min of 
meer korporatistische geest ademt is niet zo 
verwonderlijk. Men kan van een VVD-CDA 
kabinet niet veel anders verwachten. Maar wat 
men dan öök had kunnen verwachten is, dat er 
in een ‘Voortgangsnota’ sprake is van voortgang, 
dat er in een nota die betrekking heeft op ‘Eko- 
nomisch Struktuurbeleid’ sprake is van een 
beleid ten aanzien van struktnren dat enige eko- 
nomische betekenis zou moeten hebben.
Welnu, wat we bij lezing van het stuk kunnen 
vaststellen is, dat er in de verste verte geen echt 
beleid wordt uitgestippeld en dat de voortgang 
eigenlijk alleen te vinden is in het overhevelen 
van overheidsgelden naar het bedrijfsleven.
Wat die gelden betreft: voor de jaren 1980 tot 
1985 wordt maar lieftst 7 miljard gulden (1,4 
miljard per jaar) ter beschikking gesteld aan 
partikuliere ondernemers in een poging de 
Nederlandse konkurrentiepositie op te vijzelen. 
Dat is 4,5 miljard meer dan volgens de be- 
taande meerjarenplanning hiervoor uitgetrokken 
wordt. Bovendien is in dit bedrag niet eens 
de steun aan in moeilijkheden geraakte giganten 
als Fokker, Volvo-Var, VMF/Stork, RSV etc. be
grepen. Enorme bedragen, waar nauwelijks kon- 
trole op is, en waarvan het beoogde effekt bij 
lange na niet vaststaat.

GEEN VISIE

Het struktuurbeleid' dat de regering zich blij
kens de nota voorstelt te voeren bestaat er in 
feite uit, dat als het bedrijfsleven een teken van 
belangstelling geeft, er financiële middelen 
beschikbaar zijn.
Het bedrijfsleven neemt het initiatief. De re
gering zet de kraan open. Van een besturing van

de ekonomische aktiviteiten in een maatschappe
lijk gewenste richting - iets waaraan je bij het 
hanteren van de term 'beleid' geneigd bent te 
denken - is in het geheel geen sprake. De rol 
van de overheid beperkt zich tot het wegnemen 
van knelpunten door het scheppen van zoge
naamde ‘algemene voorwaarden’. De sektor- 
aktiviteiten zullen ‘aanvullend zijn op het ini
tiatief van de ondernemingen die van de sektor 
deel uitmaken'.
Het gebrek aan visie bij deze regering komt hier 
op pijnlijk duidelijke wijze naar voren.
Een vraagreken kan bovendien gezet worden bij 
het uitgangspunt waarop de Sektornota geba
seerd is, namelijk de verslechtering van de Ne
derlandse konkurrentiepositie. Staat deze ver
slechtering wel zo vast als in het stuk wordt 
aangenomen? In een uitgebreide beschouwing 
over de Sektornota in ESB van 24 oktober 1979 
konkludeert professor De Jong dat het uitgangs
punt van een verslechterende internationale 
konkurrentiepositie als reden voor het voeren 
van een sektorstruktuur - en sektorbeleid - niet 
voldoende is aangetoond. Hiermee zou het hele 
verhaal van de ministers op losse schroeven ko
men te staan.

INFORMATIEPLICHT

Om een beleid te voeren is informatie nodig.
W

Het is tekenend voor het overheidsbeleid met

betrekking tot de sektoren van onze ekonomie 
tot nu toe, dat in de meeste gevallen de be
slissingen niet zijn genomen op grond van een 
fundamentele struktuuranalyse, maar min of 
meer uit de losse hand. En dat, terwijl er miljar
den guldens mee gemoeid zijn.
Waar er zoveel geld omgaat lijkt het toch niet 
teveel gevraagd dat de overheid zélf hierbij een 
veel grotere rol zal spelen, bovendien zou het 
redelijk zijn eens te overwegen de ondernemers 
te verplichten goede en relevante informatie 
te verstrekken alvorens ze in aanmerking te laten 
komen voor de prijzen uit de steunverlenings- 
loterij. Een informatieplicht, in plaats van de 
meestal oppervlakkige en weinig zeggende 
cijfers die tot nu toe verstrekt worden. Deze 
plicht zou in ieder geval een stapje kunnen be
tekenen in de richting van enige kontrole op wat 
er met de gelden gebeurt.
Een deel van de nota is gewijd aan vernieuwing 
in de verschillende sektoren. Het lijkt wel. 
alsof de ministers elke vernieuwing die onder- 
nemers nastreven en aanbrengen prachtig vinden 
en toejuichen.
Op de essentiële vragen: op welke wijze moet 
deze vernieuwing plaatsvinden? Waarop is de 
innovatie gericht? Geeft het stuk geen of on- 
voldoende antwoord. Je vraagt je af, of deze 
regering wel geïnteresseerd is in de maatschappe
lijke effekten van innovatie bij het bedrijfsle
ven, bijvoorbeeld de opvang van de gevolgen van 
een vernieuwingsbeleid voor de werknemers.

Ook belangrijke zaken als arbeidstijdverkorting 
en arbeidsomstandigheden komen in het kader 
van een vernieuwingsstreven niet aan de orde. 
Niet interessant genoeg, voor de ‘verbetering 
van de internationale komkurrentiekracht van 
het Nederlandse bedrijfsleven’?
Zoals gezegd heeft de Sektornota lang niet zo
veel aandacht gekregen als indertijd de Struk-
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De ongelijke verdeling van huishoudelijk werk over vrouwen en mannen 
kan niet los worden gezien van hun woonsituatie; de manier van wonen 
draagt ertoe bij dat vrouwen in een bepaald rolpatroon blijven zitten. Zo zijn 
de meeste buurten tegenwoordig letterlijk woonbuurten,' betaalde arbeid 
vindt elders plaats. Hierdoor zijn vrouwen niet alleen door de rol die zij 
vervullen, maar ook ruimtelijk gescheiden van veel wat er in de maatschappij 
gebeurt.

OPLOSSING

De oplossing is natuurlijk, dat wonen, werken en 
andere funkties zo verdeeld worden, dat de reis
tijden minimaal zijn. Dit kan door in de omge
ving van woonbuurten arbeidsplaatsen - voor 
vrouwen en mannen - te kreëren. Door het 
opnemen van niet-hinderlijke werkgelegenheid 
in nieuwe woonbuurten kan bovendien de dode
lijke saaiheid van deze buurten doorbroken 
worden. De huidige verdeling van wonen, 
werken en voorzieningen over de stad hangt 
samen met de (ekonomiese) machtsverhou
dingen binnen de maatschappij. Vele kleine 
buurtwinkels gingen over de kop, en hun plaats 
werd ingenomen door een kleiner aantal zaken, 
gekonsentreerd in winkelcentra. Grote onderne
mingen bezetten de voor hen gunstigste plaatsen 
in de stad: in het stadscentrum en bij knoop
punten van wegen en openbaar vervoer. De 
konsentraties van werkgelegenheid in het hart 
van de grote steden maakte het nodig om aan 
de rand van de steden en later ook verder weg 
(overloop) grote hoeveelheden woningen te 
bouwen. De afstand tussen wonen en werken 
werd daardoor veel groter dan ze vroeger was.

Deze kapitalistiese ‘logika’ moet doorbroken 
worden. Steden moeten zich niet langer ontwik
kelen als speelbal van ekonomiese veranderingen 
en tegenstellingen, maar zó worden ingericht 
dat de bewoners ervan zoveel mogelijk volgens 
hun eigen wensen kunnen leven.

BUURTEN

Hetzelfde geldt op buurtnivo. Ook hier vinden 
ontwikkelingen plaats die het vrouwen moei- 
lijker maken om uit hun rol van huisvrouw te 
stappen, al is het maar een deel van hun tijd. 
Het verdwijnen van buurtwinkels en de konsen- 
tratie in winkelcentra is hiervóór al genoemd. 
Boodschappen doen werd daardoor een tijd
rovende aangelegenheid. De verkeersonveilig
heid, bijvoorbeeld de aanwezigheid van door
gaand autoverkeer in woonbuurten, maakt het 
vaak onmogelijk om kinderen alleen naar school 
te laten gaan. Ouders - en in de praktijk zijn 
dat de moeders - moeten daardoor dagelijks vier 
keer op en neer naar school om de kinderen 
te halen en te brengen. Probeer in zo’n situatie 
maar eens een deeltijdbaan te krijgen!

WONINGNOOD

Het bovenstaande is natuurlijk slechts een onder
deel van het thema vrouwen en wonen. Een 
ander deel betreft de toewijzing van woningen. 
Het gezin geldt nog steeds als de hoeksteen 
van de maatschappij. Dit houdt in veel gemeen
ten in, dat gezinnen voorrang krijgen bij de toe
wijzing van huizen. Bovendien worden er hoofd
zakelijk woningen gebouwd die geschikt zijn 
voor gezinsverbanden. Een groot probleem is, 
dat er steeds minder betaalbare woningen be
schikbaar zijn. Met name gescheiden of schei
dende vrouwen komen daardoor in moeilijk-
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tuurnota. Terecht, want er staat niks nieuws in, 
onterecht, want er worden ongehoord grote be
dragen aan gemeenschapsgeld in weggegeven. 
Als min of meer positief punt kan aangemerkt 
worden, de voorgenomen verschuiving van steun 
aan individuele bedrijven naar sektorgericht 
overheidsbeleid. En verder wordt er in ieder 
geval een poging gedaan tot het opstellen van 
een verwachtingspatroon van de werkgelegen
heid. Maar als geheel maakt deze kreatie van de 
ministers van ekonomische zaken, financiën en 
sociale zaken een miezerige indruk. Was er in de 
Nota inzake de Seïektieve Groei nog sprake 
van een overheid die niet alleen stimulerend, 
maar ook voortdurend korrigerend werkt op de

partikuliere sektor, in de Sektornota wordt 
dit laatste element op geen enkele wijze uitge
werkt. De overheid beperkt zich tot het stimule
ren. En is wat de rest van haar mogelijke invloed 
betreft een en al terughoudendheid: liever niet - 
en als het dan toch moet tijdelijk en aanvullend. 
En dat terwijl volgens on de centrale overheid 
bij de ontwikkeling van een sektorstruktuur- 
beleid juist een veel nadrukkelijker richting
gevende rol zou moeten spelen en de afwachten 
de houding die haar blijkens de Sektornota 
wordt toebedeeld nu maar eens moet laten va
ren.

TONNY SCHUITEMA

heden. Indien de vrouw de kinderen bij zich 
houdt, zal zij veelal ook de woning toegewezen 
krijgen. In de praktijk blijkt dat allemaal niet 
zo gemakkelijk te liggen. Nog afgezien van 
de situatie die er ontstaat als de man weigert 
het huis te ontruimen, zal het voor gescheiden 
vróuwen, die rond moeten komen van een 
bescheiden alimentatie of een bijstandsuitkering, 
onmogelijk zijn de hoge huur op te brengen.

GESCHEIDEN VROUWEN

Gescheiden vrouwen zijn hierdoor vaak ge
dwongen om, veelal met de kinderen, hun huis 
te verlaten. Er zijn voor hen echter nauwlijks 
faciliteiten. Meestal kunnen zij zich wel bij de 
gemeente laten inschrijven voor een woning, 
maar het duurt tijden voor ze aan de beurt 
zijn. Een vrouw, die net bij haar man vandaan 
is, staat dan voor het dilemma of naar hem 
terug te keren of voor lange tijd bij vrienden of 
familie onderdak te zoeken. Deze vrouwen 
wordt de kans ontnomen om een eigen leven 
op te bouwen, simpelweg doordat zij niet de 
beschikking krijgen over een behoorlijke woning.

DISKRIMINATIE

Bij veel gemeentes is de norm dat de man de 
baas is en dat ook maar moet blijven, stevig 
geworteld. Mannen kunnen zich veelal zonder 
meer als woningzoekende laten inschrijven of 
in aanmerking komen voor een woonvergunning, 
zeker als zij kostwinner zijn. Probeert een vrouw 
in een vergelijkbare positie hetzelfde, dan 
blijkt de gemeente-ambtenaar ineens bijzondere 
belangstelling te hebben voor eventuele trouw- 
of verlovingsplannen, het misschien gaan sa
menwonen, de werkkring, enzovoorts.

TENSLOTTE

Het behooeft geen betoog dat vrouwen en 
wonen een omvangrijk terrein bestrijkt. We 
hebben er enkele deelgebieden uitgelicht om 
aan te geven hoe belangrijk het is om dieper 
op dit thema in te gaan.
Over de indeling van woningen zelf bijvoorbeeld, 
is in dit stuk niet ingegaan, evenmin op de vraag 
of vrouwen nu wel zo tevreden zijn met hun 
- door mannen ontworpen - huis. Ook dat zijn 
facetten waar nog weinig onderzoek naar is ge
daan. De projektgroep Vrouwen en Wonen van 
de PSP-afdeling Den Haag is bezig met een 
enquête samen te stellen die voornamelijk ge
richt is op de vrouw in haar huis en buurt. 
Tevens willen wij inzicht krijgen in de diskri- 
minatie van vrouwen die zich als woningzoe
kende willen laten inschrijven. Wij vragen PSP- 
leden en -afdelingen om na te gaan of er in 
hun gemeente voor vrouwen op dit gebied 
belemmeringen zijn. Met name zijn we benieuwd 
naar de ervaringen die PSP-ers en -afdelingen 
hebben opgedaan met het inbrengen van Vrou- 
weneisen’ in buurtakties, de manier waarop 
vrouwen kunnen funktioneren binnen buurt- 
komitees, enzovoorts.

Reakties graag naar Geertje van Silfhout,
Van Brakelstraat 24, Den Haag (070-457610).



Op 20 mei vindt in Den Haag de aandeelhoudersvergadering van Shell plaats. 
De Werkgroep Kairos, Pax Christi Nederland en het Komitee Zuidelijk Afrika 
nodigen u uit om deze vergadering bij te wonen. U kunt daar protesteren 
tegen de steun die Shell verleent aan het apartheidssysteem. Dat kan ook 
wanneer u (nog) geen aandeelhouder bent.
SHELL EN ZUID-AFRIKA

Shell levert de grootste Nederlandse bijdrage 
aan het apartheidsregiem. Geen enkel ander 
Nederlands bedrijf heeft zoveel geinvesteerd 
in Zuid-Afrika als Shell. Bovendien.levert 
Shell olie, die onmisbaar is voor Zuid-Afrika. 
Zonder olie kan geen staat en geen leger voort
bestaan. Olie is een van de weinige grondstoffen 
die Zuid-Afrika geheel moet invoeren.
Zolang Shell en andere bedrijven achter het 
blanke minderheidsregiem blijven staan, zal de 
bevrijdingsstrijd nog lang duren. Een bloedige 
oorlog zal onvermijdelijk zijn. Meer dan 20 mil
joen zwarte Zuidafrikanen worden nu immers 
met harde hand onderdrukt. Aan die onderdruk
king moet een einde gemaakt worden. Daarom 
moet Shell zich terugtrekken en alle banden met 
Zuid-Afrika verbreken.

Sinds 1973 hebben eerst de werkgroep Kairos 
en daarna de Raad van Kerken gesprekken ge
voerd met de direktie van Shell. Alle dringende 
verzoeken aan de direktie om terugtrekking 
uit Zuid-Afrika bleven zonder effekt. Het 
standpunt van de Shell-top bleef wat het was: 
‘Shell verandert het systeem van binnen uit.1 
We zijn nu vele jaren verder. Het systeem is niets 
menselijker geworden. De onderdrukking is 
alleen nog maar erger geworden. Daarom is het 
dringend nodig om massaal tot aktie over te 
gaan.

AANDEELHOUDERSVERGADERING

Ieder jaar kunnen de aandeelhouders een 
ochtend lang met de direktie en de kommissaris- 
sen van het bedrijf over het beleid praten.
De aandeelhouders moeten het beleid goed- 
of afkeuren en o.a. het dividend vaststellen. 
Zuid-Afrika is de laatste jaren een vast onderdeel 
geworden van de aandeelhoudersvergaderingen 
van de Koninklijke Shell.
De eerste keer dat Zuid-Afrika aan de orde 
werd gesteld was er weinig bijval. Winst en 
superwinst waren voor de meeste aanwezigen 
op de jaarvergadering van veel groter belang. 
Vorig jaar ontstond er een geheel andere sfeer. 
Dankzij de medewerking van de bisdommen 
Utrecht en Breda, katholieke orden en de vak
beweging hadden de Werkgroep Kairos en Pax 
Christi Nederland ongeveer 200 medestanders. 
De ongeveer 500 ‘gewone1 aandeelhouders 
konden hun oren en ogen nauwlijks geloven. 
Het leek wel politiek.
Oud-minister Trip (namens Kairos en Pax 
Christi) en de heer Mutasa (namens ZANU - 
Zimbabwe) voerden het woord. Zij vroegen 
Shell alle banden met Zuid-Afrika te verbreken. 
De heer Mutasa kon uit eigen ervaring vertellen 
hoe de olieleveranties van Shell, in strijd met 
bepalingen van de Verenigde Naties, de oorlog 
verlengd hadden.

Na de diskussie bleek dat de aanhang van Kairos 
en Pax Christi meer dan 10 procent van de uit
gebrachte stemmen vertegenwoordigde.
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Dit jaar zal de aandeelhoudersaktie op nog 
grotere schaal georganiseerd worden. Zeer veel 
landelijke en plaatselijke organisaties zullen hun 
medewerking verlenen. Kairos. Pax Christi 
Nederland en het Komitee Zuidelijk Afrika 
hebben een resolutie opgesteld voor de aandeel
houdersvergadering. De tekst van de resolutie is 
hierbij afgedrukt.
Op de vergadering zal ook worden voorgesteld 
een deel van de winst van Shell. die dit jaar 
fl. 14 miljard bedraagt, te besteden aan hulp 
voor slachtoffers van het racisme in Zuidelijk 
Afrika. Dit betekent niet dat Shell het leed 
dat zij in het verleden veroorzaakt heeft en nog 
steeds veroorzaakt, kan afkopen. Shell moet 
weg uit Zuid-Afrika.

Onder grote belangstelling van de internationa
le pers, waaronder vele Zuidafrikaanse kranten, 
vond half maart in Amsterdam een internatio
nale conferentie plaats onder auspiciën van de 
Verenigde Naties met als doel: een verdere 
versterking van de internationale oliesancties 
tegen de apartheidsstaat Zuid-Afrika.
Deze conferentie werd georganiseerd door de 
werkgroep Kairos en het Komitee Zuidelijk 
Afrika in samenwerking met het U.N. Special 
Conimittee against Apartheid. Het seminar 
werd in Nederland gehouden vanwege de grote 
aandacht in het buitenland voor de aktie in 
ons land voor een olieboycot tegen Zuid-Afri
ka en voor de terugtrekking van olie-gigant 
Shell uit dat land.
Vertegenwoordigers uit liefst 32 landen be
zochten de conferentie, waaronder die van vijf 
olieproducerende landen, de V.N., de Wereld
raad van Kerken, de 33 Afrikaanse kerken en 
delegaties van alle bevrijdingsbewegingen van 
Zuidelijk Afrika. Onder hen was SWAPO- 
president Sam Nujonia, uit Namibië.
Onder grote belanstelling spraken zowel opposi
tieleider Joop den Uyl als CDA-Tweede Kamer-

Ook u kunt meewerken aan deze aktie. Op ver
schillende manieren.
- U bent van harte welkom op de aandeelhou

dersvergadering op 20 mei in Den Haag. U kunt 
ons daar door uw stemgedrag steunen. Daar- 
voor heeft u slechts één aandeel nodig. Vrijwel 
iedere bank kan u hieraan helpen. Wanneer
u uw aandeel na de vergadering weer verkoopt 
schiet u er ongeveer f. 10,- bij in.

- U kunt door een aandeelhouder die u kent
of door ons, gemachtigd worden de vergadering 
mee te maken.

- U kunt ons helpen door ons organisaties te 
noemen, die in het bezit zijn van Shell aandelen 
(kerken, vakbonden, woningbouwverenigingen, 
etc.). Ook ontvangen wij graag een opgave van 
personen, die aandelen K.N.P.M. (Shell) 
bezitten en ons wellicht willen steunen.

Aktieadres: Kairos, Cornelis Houtmanstraat 19, 
Utrecht. Tel. 030- 710614.

U kunt onze aktie financieel steunen door 
geld over te maken op postgiro 63.26.86 t.n.v. 
Werkgroep Kairos, met vermelding van ‘aan
deelhoudersaktie1.

WERKGROEP KAIROS
EDDIE ROOS

lid Jan Nico Scholten én FNV-voorzitter Wini 
Kok zich uit voor een eenzijdig in te stellen 
Nederlands olie-embargo tegen Zuid-Afrika. 
Hiermee lijkt onafwendbaar dat Nederland 
straks als het eerste westerse land de VN-reso- 
luties op dit punt zal uitvoeren.
Verder zegde olieproducent Algerije toe, om 
Lesotho van olie te voorzien in geval van een 
effectieve olieboycot tegen Lesotho's buurland 
Zuid-Afrika. Een ander resultaat van de confe
rentie is de oprichting van een scheepvaart- 
bureau in Amsterdam, onder verantwoorde
lijkheid van de Werkgroep Kairos en het Komi
tee Zuidelijk Afrika. Het bureau zal trachten 
alle olietankerbewegingen naar Zuid-Afrika te 
registreren, om zo maatregelen te kunnen nemen 
tegen oliesmokkel door de grote oliemaatschap
pijen. De akties tegen de olie-invoer naar Zuid- 
Afrika blijven doorgaan.

Inlichtingen bij: Komitee Zuidelijk Afrika,
Da Costastraat 88, Amsterdam. Telefoon: 
020- 18 35 98.

GERRIT VAN DER MEER



UPPENDENST
Op 17 maart werd in de Tweede Kamer de 
nota ‘Rechten van de mens in het buitenlands 
beleid’ behandeld, In deze nota wordt steeds 
gewezen op de ‘totaliteit van het mensenrechten- 
beleid' e// t/aA ‘het reageren op specifieke in
breuken' daarvan \slechts een onderdeel’ ts.
KW verongelijkt wordt vervolgens gesteld dat 
'de publiek e op in ie' nu ju is t dadrv oor de me es te 
belangstelling. opbrengt. Dat laatste is niet zo 
verwonderlijk. Het ‘totale mensenrechtenbelekl,
( VN-aktiviteiten, toezichtprocedures, voorlich
ting en vorming, etc.) is pas geloofwaaridg wan
neer Nederland bereid is ook voor zichzelf daar
van de konsekwenties te nemen. De nota pakt 
nogal fors uit over het Nederlandse optreden in 
internationale fora, maar is uitermate terughou
dend wanneer Nederland rechtstreeks gekon- 
fronteerd wordt met schending van de mensen
rechten en slechts zijn eigen houding en niet 
die van anderen heeft te bepalen. Die terughou
dendheid hangt altijd samen met de ekono- 
mische betrekkingen. In bepaalde gevallen is 
de regering bereid tot ekonomische maatrege
len, maar alleen onder bepaalde voorwaarden, 
die zodanig zwaar zijn geformuleerd dat er in 
de praktijk nauwelijks sprake kan zijn van be
perking van ekonomische betrekkingen. Die 
voorwaarden komen er o.a. op neer dat steeds 
nauwlettend moet worden afgewogen wat de 
direkte invloed is van de betreffende ekono
mische maatregel op die mensenrechtensituatie 
en ofwel gebleken is dat alle andere middelen 
gefaald hebben. Dat is natuurlijk bijzonder 
moeilijk vast te stellen. En dat niet alleen, want

in de praktijk komt het erop neer dat het be
treffende regiem dat de mensenrechten schendt 
dankzij die ekonomische betrekkingen met 
Westerse landen in het zadel blijft o f er zelfs 
in geholpen is en zich vervolgens met scherpe 
repressiemaatregelen staande houdt tegenover 
binnenlandse oppositie. Daar heeft onze rege
ring blijkbaar nog nooit van gehoord. Spijtig 
wordt vastgesteld dat het toch zo jammer is dat 
nog op zoveel plaatsen in de wereld men zich 
maar niet aan die mensenrechten wil houden, 
maar ja, het is een klein land als Nederland niet 
gegeven overal rekening mee te houden. Als laat
ste voorwaarde wordt genoemd dat ‘zulke maat
regelen ook geen onevenredige schade mogen 
toebrengen aan de Nederlandse belangen’.
Tel uit je winst: korvetten voor Indonesië, 
Eokkervliegtuigen voor Argentinië, exportbevor
derende maatregelen voor Chili en Argentinië. 
Vooral d.m.v. de exportkredietverzekering is de 
Nederlandse Staat bij tal van transakties met 
verwerpelijke regiems betrokken. Die verze
keringen vallen geheel onder de minister van 
financiën, die daarmee vaak een veel belangrijker 
stuk buitenlands beleid voert dan zijn collega 
op BZ’. Hoe dat in de praktijk werkt heeft de 
PSP-fraktie in zowel Tweede als Eerste Kamer 
h e t af ge l op en jaar ond erv onden bij p ogi ngen het 
exportkredietbeleid aan Chili boven tafel te 
brengen. Met Chili, het paradepaardje van het 
Nederlandse mensenrechtenbeleid, zijn de eko
nomische relaties zich alweer flink aan het her
stellen. Een jaar lang hebben ex-minister An- 
driessen en minister Van der Klaauw vragen

stellers Ered van der Spek en Joop Vogt van het 
kastje naar de muur gestuurd, maar nu is het 
dan zover dat de Kamer zich moet uitspreken 
over 2 moties van PSP en PvdA die zich keren 
tegen de normalisering van de betrekkingen met 
Chili (zie ook Bevrijding nummer 80j5).
Het blad Alerta, informatie over Latijns-Ame- 
rika, zette de gebeurtenissen nog eens op een 
rijtje en konfrouteer de daarmee de direkteur 
van de Nederlandse Credietverzekeringsmaat- 
schappij, Kal f f  en CD A-fraktie leider Lubbers. 
Uit dit artikel, dat hieronder is opgenomen, blij
ken twee dingen: ten eerste heeft Andriessen 
nog op de valreep onjuiste cijfers aan de Kamer 
verstrekt over het totaalbedrag van verzekerde 
exporten aan Chili. Ten tweede valt uit de woor
den van Lubbers op te maken dat het CDA 
vóór deze moties gaat stemmen, zodat ze aan
genomen worden. Over deze moties wordt 
gestemd na het Paasreees. Daarbij zijn nog twee 
andere moties van Van der Spek aan de orde: 
aan die vraagt om medeverantwoordelijkheid 
van Buitenlandse Zaken bij exportkredietver
zekeringen en een die vraagt om iedere finan
ciële betrokkenheid van Nederland bij aktivi- 
teiten van Bos Kalis in Argentinië achterwege 
te laten. Na die stemmingen over deze en andere 
moties zal pas blijken o f de Kamer in staat is 
iets meer mensenrechten in het buitenlands 
beleid aan te brengen o f dat het blijft bij ethis- 
sche lippendienst.

RU Dl BOON

Normalisering ekonomische relaties
Uit: Alerta, informatie over Latijns Amerika, maart 1980.

In de Tweede Kamer vond eind januan een debat plaats over de exportkre
dietverzekering op Chili die sinds de staatsgreep van september 1973 ‘be
vroren’ is en over een verzoek van de Chileense autoriteiten om tot een 
bilaterale schuldenovereenkomst te komen. PSP en PvdA dienden gezamen
lijk twee moties in, een waarin de Nederlandse regering wordt verzocht het 
bevriezingsbesluit strikt te handhaven en een tweede waarin wordt gevraagd 
niet in te gaan op het Chileense verzoek tot het treffen van een schulden
regeling. Bij de behandeling van de ‘Nota inzake de Rechten van de Mens 
in het buitenlands Beleid’ van de ministers Van der Klaauw en De Koning 
in de zogemaande openbare komissievergadering op 17 maart a.s. is deze 
kwestie opnieuw aan de orde. Daarna zal de Tweede Kamer zich over beide 
moties kunnen uitspreken. Jan Joost Teunissen van het Chili Komitee Ne
derland traceerde de lijdensweg van een kamervraag en peilde bij CDA- 
fraktieleider Ruud Lubbers en direkteur A. Kalff van de Nederlandse Cre- 
dietverzekerings Maatschappij (NCM) hoe zij denken over een ‘normalisering’ 
van de ekonomische betrekkingen met Chili. Door het gesprek met de di
rekteur van de NCM werd onder meer duidelijk dat minster Andriessen tij
dens het in januari gevoerde debat op een zeer wezenlijk punt onjuiste in
formatie heeft verstrekt.
Aan het zich tussen kamerlid Van der Spek 
(PSP) en minister Andriessen afspelende recente 
debat is al een lange geschiedenis voorafgegaan, 
waarin de PSP via mondelinge en schriftelijke 
vragen van de regering-'wilde horen hoe het er 
met de exportkredietverzekeringen op Chili 
nu precies voorstond. De wijze waarop de

regering daarover stukje bij beetje inlichtingen 
verschaft roept het beeld op van een verdachte 
die in een verhoor zich eerst van den domme 
houdt, vervolgens als de ondervrager van enkele 
feiten op de hoogte blijkt te zijn, met enige 
informatie op de proppen komt, om uiteinde
lijk het hele verhaal maar op te biechten.

Op 8 februari 1979 vraagt Fred van der Spek 
tijdens de begrotingsbehandeling van Buiten
landse Zaken aan minister C.A. van der Klaauw 
‘zo gedetailleerd mogelijk’ te worden geïnfor
meerd over de situatie m.b.t. de exportkre
dietverzekering voor Chili. Van der Klaauw is 
daar niet van op de hoogte en zegt het PSP- 
kamerlid toe hem daarover 'schriftelijk nader te 
informeren \ Precies twee weken later ontvangt 
van der Spek een brief van de minister - een 
relatief vlot antwoord. Maar daarmee is dan ook 
alles gezegd. Want wat heeft van der Klaauw 
gedaan: niets meer dan een in kryptische be
woordingen gestelde korte mededeling van de 
Nederlandse Credietverzekerings Maatschappij 
(NCM) over Chili letterlijk overschrijven. Die 
mededeling was allang bekend - in 1976 (!) ge
publiceerd in ‘Kredietwaardigheden’, het kwar
taalbericht van de NCM - en gaf nu juist aan
leiding de regering in de kamer om nadere in
formatie te vragen.

Een tweede poging levert meer resultaat op. 
Op 24 april legt minister Andriessen in ant
woord op vragen van de PSP in de Eerste Kamer 
uit hoe het staat met de 'bevriezing’ van de ex
portkredietverzekering en de kwestie van de 
schulden van Chili aan Nederland. 'In september 
1973 bij de revolutie die een einde maakte aan 
de regering Allende, werd besloten tot een be
vriezing van het op dat moment op Chili be
staande obligo. Dit hield in dat geen nieuwe



GEEN HANDEL ZONDER KREDIET - GEEN KREDIET ZONDER RISICO’S

Ieder Nederlands bedrijf dat goederen of 
diensten aan het buitenland levert, loopt 
het risiko de betaling daarvoor niet, slechts 
gedeeltelijk of met grote vertraging te ont
vangen. Dit kan zowel gebeuren omdat 
de afnemer om zakelijke redenen niet aan 
zijn betalingsverplichtingen kan voldoen 
- het normale kommerciële risiko - als ook 
doordat er buitengewone gebeurtenissen 
plaatshebben, zoals een staatsgreep, een 
natuurramp of een in dat land genomen 
besluit de deviezenuitvoer aan banden te 
leggen - het ‘politieke’ risiko. Tegen beide

soorten risiko’s kan het Nederlandse be
drijfsleven zich verzekeren bij de Nederland
se Credietverzekerings Maatschappij N.V. 
Terwijl de kommerciële risiko’s door de 
NCM, als partikuliere verzekeraar, in dek
king kunnen worden genomen, worden de 
politieke risiko’s door de NCM bij de Neder
landse Staat herverzekerd, aangezien deze 
veel grotere risiko’s kan dragen. Het beleid 
m.b.t. de exportkredietverzekering valt on
der de verantwoordelijkheid van de minister 
van financiën.

polissen meer werden afgegeven en dat evenmin 
onder zogenaamde omzetpolissen nieuwe kre
dietlimieten op Chileense debiteuren werden 
verstrekt’, aldus Andriessen. Ter toelichting: 
het obligo is het totale, door de NCM tegen po
litiek risico verzekerde bedrag, waarvoor de over
heid zich garant heeft gesteld; een omzetpolis 
dekt de omzet met alle afnemers aan wie kre
diet wordt verleend; een krediet limiet begrenst 
hettotaal van de op een afnemer openstaande 
faktuurbedragen, die gelijktijdig onder de 
verzekering kunnen vallen.
Begin 1976, zo verteld Andriessen, werd een 
wijziging in het bevriezingsbesluit aangebracht, 
omdat het toaaal van de verzekerde verzendin
gen naar Chili terugliep. Het werd toegestaan 
‘nieuwe kredietlimieten vast te stellen onder 
reeds vóór september 1973 afgegeven omzet
polissen ’. De minster van financiën voegt daar 
nog aan toe, dat ‘door de verbeterde ekono- 
mische situatie in Chili de verzekerde exporten 
na begin 1916 toenamen ’.
Verrassend is verder hetgeen Andriessen heeft 
te melden over Chili’s schulden die Nederland 
sinds de staatsgreep weigert te regelen, zo
lang de mensenrechten in Chili niet gerespek- 
teerd worden. ‘Recentelijk werd door de Neder
landse Credietverzekerings Maatschappij het 
bericht ontvangen dat, indien Nederland bereid 
is akkoord te gaan met een aflossingsschema 
voor de vorderingen uit 1973 en 1974 overeen
komstig de voor die jaren overeengekomen 
multilaterale konsolidatieregeling, Chili van zijn 
kant bereid is de schulden uit 1975 binnen
kort integraal te voldoen’.

POLITIEKE ACHTERGROND

De derde fase in het Verhoor’ breekt aan als de 
behandeling van de begroting van financiën 
in zicht komt. In de schriftelijke voorbereiding 
hiervan (verslag, vastgesteld 17-12-1979) stelt 
Van der Spek een aantal vragen aan de minister. 
Het kamerlid gaat in op de op 24 april 1979 
in de Eerste Kamer door Andriessen gegeven in
terpretatie, dat het zogenaamde *bevriezings
besluit’ t.a.v. Chili ‘werd genomen op krediet- 
verzekeringstechnische gronden, welke gebruike- 
lijk zijn bij landen die in betalingsmoeilijkheden 
zijn geraakt’. Van der Spek vraagt zich af hoe 
dat te rijmen valt met de door de regering Den 
Uyl gegeven motivatie in het VN-rapport van 11 
oktober 1977. Daarin verklaart Nederland een 
aantal konkrete stappen te hebben genomen, 
gericht op het herstel van de mensenrechten in 
Chili, zoals ‘credit guarantees by governmental 
bodies for exporttransactions by Dutch com- 
panies have been discontinued as from 1973\ 
Ook vraagt Van der Spek of de regering al een 
standpunt heeft bepaald over het door de NCM 
ontvangen bericht betreffende een bilaterale 
schuldenkonsolidatie voor de vorderingen uit 
1973 en 1974. Het antwoord van de minister 
op de eerste vraag is: Omdat met Chili geen 
konsolidatieregeling tot stand is gekomen, 
is Chili vanuit kredietverzerkingstechnisch oog
punt nog steeds een land, dat in betalings
moeilijkheden verkeert. Het niet tot stand 
komen van een konsolidatieregeling heeft, zoals 
bekend, een politieke achtergrond, die aldus 
leidt tot handhaving van het bevriezingsbesluit’.

Handhaving van de ‘bevriezing’ is dus kennelijk 
toch een minder ‘technische’ aangelegenheid 
dan de minister aanvankelijk in de Eerste Kamer

beweerde. Andriessens antwoordt op de tweede 
vraag is alarmerend: ‘De regering beraadt zich 
nog over een antwoord op het door de NCM 
ontvangen bericht’.

PREMATUUR

Op 24 januari dit jaar zet Van der Spek bij 
de begrotingsbehandeling van financiën de hele 
zaak nog eens op een rijtje. Wat betreft de door 
de Chileense regering gewenste schuldenregeling 
herinnert hij eraan, dat Nederland op de laatste 
Algemene Vergadering van de Verenigde Naties 
tot de indieners behoort van een veroordelen
de resolutie over de mensenrechtensituatie 
in Chili. Hij verzoekt de regering ‘nu uit te spre
ken dat ze op hetzelfde standpunt blijft staan 
en dus niet akkoord gaat met een thans door 
Chili voorgestelde regeling’. Verder vraagt 
hij de regering ‘een politiek gebaar tegen de 
Chileense junta te maken, in plaats van een 
kredietverzekeringstechnisch gebaar waar Pino- 
chet alleen maar voordeel van heeft door de 
lopende polissen in te trekken op op zijn minst 
nu een échte bevriezing af te kondigen, d.w.z. 
onder geen enkele voorwaarde nieuwe kre
dieten o f verhoging van de bestaande limieten’.

In het debat, dat zich vervolgens tussen An
driessen en Van der Spek afspeelt en waarin het 
PSP-kamerlid samen met de PvdA-woordvoerder 
Wöltgers twee moties indient, zegt Andriessen 
de motie m.b.t. de schuldenregeling ‘vanuit 
het gezichtspunt van het kabinet prematuur 
(te achten), omdat wij daarop nog studeren’. 
Verder betoogt de minister dat de export
kredietverzekering op Chili voortdurend in be
tekenis afneemt. ‘In de kortlopende sfeer, 
waarvoor het bevriezingsbesluit geldt (...), 
was ultimo 1975 nog slechts ongeveer 10 mil
joen herverzekerd. Eind 1978 was dat nog 
slechts 1,5 miljoen gulden. Feitelijk is er dus 
geen aanleiding het exportkredietverzekerings- 
beleid op Chili nog verder te beperken ’, aldus 
Andriessen.

VERGIST

Gezien de sinds 1976 steeds toenemende Neder
landse export naar Chili en gezien de eerder 
door de minister van financiën in de Eerste 
Kamer gemaakte opmerking dat ‘de verzekerde 
exporten nog begin 1976 toenamen is er reden 
tot twijfel aan de juistheid van Andriessens’ 
bewering. Aan mr. A. Kalff, direkteur van de

NCM, vraag ik hoe de vork in de steel zit.
Hij geeft geheel andere cijfers dan minister 
Andriessen. In 1975 werd op Chili in de kort
lopende sfeer voor een totaalbedrag van 2,5 mil
joen gulden verzekerd, in 1977 voor 7 miljoen 
en in 1978 was het bedrag opgelopen tot 8,7 
miljoen. In feite heeft zich dus precies het 
omgekeerde voorgedaan van wat Andriessen in 
de Kamer betoogde’. Op mijn vraag hoe de 
minister aan een bedrag van 1,5 miljoen gulden 
voor 1978 komt, zegt de heer Kalff: ‘ik weet 
het werkelijk niet, ik denk dat hij zich vergist 
heeft’.
Ik vraag de heer Kalff ook hoe hij het verband 
ziet tussen de handhaving van het bevriezings
besluit en de weigering om met Chili een schul
denregeling te treffen. Het antwoord van de 
NCM-direkteur is heel wat direkter dan dat van 
Andriessen en de zaak blijkt mindér ‘technisch’ 
in elkaar te zitten dan de minister wilde doen 
geloven. ‘Het is gewoon zo dat, omdat de minis
ter het in de Kamer niet kan verkopen dat hij 
Chili weer als een normaal kredietwaardig land 
gaat behandelen met z ’n exportkredietverzeke- 
ringsbeleid, daardoor deze regeling niet afge
sloten wordt. En daardoor komen ook die gel
den niet binnen van de Chilenen, want de Chi- 
lenen hebben best geld. De ekonomie in Chili 
gaat goed. ( ... ) Beide zaken zijn gekoppeld 
aan hetzelfde, namelijk dat ons parlement niet 
wil dat wij normale kommerciële relaties met 
de Chilenen aangaan ’.

Waarom willen de Chileense autoriteiten nu zo 
graag een schulden-regeling met Nederland 
treffen? ‘De Chileense regering wil dat ze door 
iedereen, ook door de Nederlanders, als een 
normale regering wordt behandeld’.
‘Ja, dat zit er natuurlijk achter’, is het kom- 
mentaar van CDA-fraktievoorzitter Ruud Lub- 
bers, als ik hem deze laatste uitspraak van de 
heer Kalff voorleg. En Lubbers voegt er onmid
dellijk aan toe: ‘Dat is dan ook precies de reden 
dat wij zeggen: niet doen. De lijn dat Neder
land geen regeling met Chili treft zolang de men
senrechten in dat land geschonden worden, die 
willen wij als fraktie vasthouden’.

JAN JOOST TEUNISSEN

Uit: ‘Alerta’, informatie over Latijns Amerika, 
maart 1980. Minahassastraat 1, Amsterdam. 
Abonnement: f 27,50 per jaar.
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naar een socialistische energiepolinek
De energievoorziening in Nederland w ordt beheerst door de grote energie-m onopolies. De belangen

van het kapitaal gaan daarmee voor de belangen van m ens en  m iljeu.

Onder druk van de akties van de bevolking, zoals vorig jaar juni de enorm e dem onstraties bij 
G asselte, Kalkar en D oel, schuift de regering de beslissingen over het gebruik van kernenergie

steeds voor zich uit.
De regering-Van Agt b esloot to t een brede maatschappelijke diskussie over het al o f  niet invoeren  
van kernenergie. Maar wat de regering niet ter diskussie stelt is de benodigde hoeveelheid  energie

en de wijze van gebruik.

Tegen z o ’n diskussie zegt de PSP: WEG ERMEE!
Daarvoor in de plaats m oet het verzet w orden opgevoerd tegen de grootschalige, kapitalistische,

miljeu- en m ensvijandige energiepolitiek  van de regering-Van Agt.
V erzet gericht op de totstandkom ing van een  dem okratisch, miljeu- en m ensvriendelijk energiebeleid.

V oor een  socialistisch energiebeleid.

geen diskussie maar verzel
Onder druk van het verzet tegen kernenrgie heeft de regering-Van Agt be
sloten tot een ‘Brede Maatschappelijke Diskussie over (kern)energie\ In deze 
officiële diskussie mogen de gewone man en vrouw meepraten over het 
energieprobleem. Dat lijkt heel mooi. Maar de werkelijkheid ziet er anders uit.

De regering stelt haar sociaal-ekonomisch beleid 
in deze maatschappelijke diskussie nier ter 
diskussie. Dat wil zeggen dat de hoeveelheid

t v

benodigde energie en de wijze van verbruik al 
vastliggen. livenmin mag uediskussieerd worden 
over de energievoorziening in het algemeen. 
Hoeveel aardolie en aardgas gaan we gebruiken? 
Hoe hard en op welke manier gaan we met 
duurzame energiebronnen (wind. zon, biogas.

\

aardwarmte enz.) aan de slag? Welk energie- 
verbruik is akseptabel, welk niet? En nog veel 
bel ingrijker: Moeten we de energievoorzie
ning niet reorganiseren, nationaliseren, demokra- 
tiseren? Al deze vragen zijn volgens de regering 
niet relevant. Onze mening wordt slechts ge
vraagd over de kwestie: Moeten we meer kolen 
of daarentegen meer kernenergie gebruiken om

W *  ■ w .

in 2000 een te verwachten gat van 12 procent 
van onze energievoorziening te vullen?
Tegen een dergelijke diskussie zegt de PSP: 
ItVg erm ee1

In plaats daarvan dient het verzet tegen de groot
schalige, kapitalistische, milieu-en mensvijandige 
energiepolitiek van de regering-Van Agt opge
voerd te worden. Dat verzet moet gericht 
worden op de totstandkoming van een demokra
tisch, milieu- en mensvriendelijk energiebeleid, 
een socialistisch energiebeleid.

I \

/

\

\
'j

ENERGIEMONOPOLIES

Het Nederlandse energiebeleid is verre van 
demokratisch. Shell en l:sso bijvoorbeeld hebben 
enorme invloed. Shell en Esso zijn de belangrijk
ste leveranciers van olie vanuit de OPEC-landen.

Zij bezitten samen de Nederlandse Aardolie 
Maatschappij (NAM) die in Nederland en Neder
lands kontinentaal plat olie produceert. Deze 
NAM heeft ook 60 procent van de aandelen in 
de Exploitatiemaatschappij voor het Neder
landse aardgas. In de Gasunie (die de gasdis
tributie verzorgt) hebben ze samen 50 procent. 
Ze maken miljarden winsten op liet aardgas. 
Shell verdiende via de Gasunie al zo'n 14 
miljard. Maar de werkelijke winsten in de aard
gas zijn nog veel hoger. Samen hebben ze aande
len (tot 100 procent) in de Duitse en Belgische 
gasdistributiebedrijven die ook behoorlijk aan 
het (voor hen goedkope) Nederlandse aardgas 
verdienen. Shell bezit tenslotte nog de Alumi- 
niumfabriek in Delfzijl en de Kempense Zinkmij., 
die beide aardgas voor een ekstreem lage prijs 
krijgen in het kader van de stimulering van 
industriële ontwikkeling in probleemregio’s.

In de oliesektor hebben deze maatschappijen 
schatten verdiend aan de prijsverhogingen van 
de afgelopen jaren. Mede dankzij die enorme 
winststijgingen kunnen de oliemultinationals 
langzamerhand de hele energieproduktie- en 
distributie gaan beheersen. De belangrijkste 
uranium- en steenkolenmijnen zijn al in handen 
van deze giganten. In de V.S. beheersen zij 
al minstens de helft van de zonne- en energie- 
industrie.
Strijd voor een socialistisch energiebeleid is dus 
in de eerste plaats strijd tegen de oliemulti
nationals.



De energievoorziening wordt beheerst door de grote energiemonopolies. 
De belangen van het kapitaal gaan daarmee vóór de belangen van mens en 
milieu. De overheidsbemoeienis doet daaraan niets af. Integendeel, de staat 
neemt de risiko’s van het bedrijfsleven over en vangt het verzet op.
De strijd voor een veilige en rechtvaardige energievoorziening gaat dan ook 
hand in hand met de strijd voor socialistische demokratie.

De inhoudelijke  eisen van de energiebeweging 
zouden onder andere de volgende elementen 
moeten bevatten:
- Besparingsprogramma's, maar niet alleen in de 

woningsektor. De produktie van energieverslin
dende nonsensprodukties dient aan banden 
te worden gelegd.

- Het krachtig stimuleren van de ontwikkeling
* — ■

van duurzame energiebronnen (zon, wind, 
aardwarmte, getijde-energie enz.).

- Geen kernenergie, stopzetting Borssele. Dode- 
waard, UC Almelo, Kalkar. Geen atoomafval
in zee.

- Geen LNG-aanlanding, geen uitverkoop van ons 
aardgas.

- Geen grootschalige overschakeling op steen
kool. Pas als laatste noodgreep beperkte toe
passing vanwege onoplosbare CO2- en ther
mische problemen.

- Afschaffing van het energie-tarievenstelsel 
waarbij grootverbruik voordeliger is dan klein
verbruik. Instelling van een progressief tarie
venstelsel waarbij, boven een norm, de prijs 
per eenheid stijgt. Levering en prijs voor 
produktiedoeleinden moeten worden bepaald 
aan de hand van de noodzakelijkheid en wen
selijkheid van de betreffende produktie.

- Indien elektriciteitscentrales moeten worden 
vervangen, dient dit te gebeuren door klein- 
schalige, milieuvriendelijke centrales, die warm
te- en elektriciteitsproduktie koppelen, zodat 
een hoger rendement bereikt wordt.

Voor een socialistisch energiebeleid is het stellen 
van deze eisen niet voldoende. De enige garantie 
dat al deze eisen uitgevoerd worden is het leggen

van de beslissingsmacht over de energievoorzie
ning bij de bevolking.
Daarom moeten de energiebronnen genationa
liseerd worden en onder demokratisch beheer 
gebracht.
Daarom moet een internationale strijd tegen de 
energiemonopolies aangegaan worden.

Daarom moeten de ondemokratische ‘Arnhemse 
Instellingen' ontmanteld worden en adviesraden 
zoals die nu funktioneren worden afgeschaft. 
Daarom moeten de elektriciteitsbedrijven onder 
wérkelijk demokratische kontrole gebracht 
worden.

Beslissingen moeten worden genomen in dis- 
kussies waaraan de hele bevolking deel kan ne
men, met volledige openbaarheid van gegevens, 
met uitgewerkte alternatieven, en zonder beper
kende voorwaarden.
Kortom, de energievoorziening moet in handen 
van de bevolking komen.

JOHN HONTELEZ

nederlandse overheidde rol van de
De elektriciteitssektor is in handen van provinciale en gemeentelijke over
heidsbedrijven. Het elektriciteitsbeleid wordt echter vooral bepaald door 
Ekonomische Zaken, de 'Arnhemse Instellingen’ (waaronder de samenwer
kende Elektriciteits Producenten - SEP - en de KEMA), het Energie Centrum 
Nederland (ECN in Petten), TNO en enkele advierraden. In deze advies
raden zijn behalve de reeds genoemde instellingen vooral de grote onderne
mingen vertegenwoordigd.

Van de kontrole die gemeenteraden en provin
ciale staten op het elektriciteitsbeleid zouden 
moeten hebben komt niets terecht. Personele 
unies, informatiemonopolies, indoktrinatie en 
machtskoneentraties ontkrachten deze poten
tiële demokratische kontrole. De elektriciteits
bedrijven verzelfstandigen zich meer en meer.

Het elektriciteitsbeleid is gericht op schaalver
groting (is machtsvergroting) op een verdere

ont-demokratisering, op een onbelemmerde 
groei van de winsten van het bedrijfsleven en op 
het doorvoeren van kernenergie én kolen.
Hoewel de DSM (een staatsbedrijf) en de Staat 
samen 50 procent van de Gasunie bezitten, 
en de gasdistributiebedrijven gemeentelijke in
stellingen zijn, is ook in de gassektor duidelijk 
sprake van dienstverlening aan het kapitaal. 
De enorme winsten van Shell en Esso, de goed
kope leveringen aan Italië, West-Duitsland,

België en Erankrijk, bewijzen dit al. De Gas
unie wil de ‘Gasbankier' van Europa zijn. Heel 
West Europa moet in de toekomst bij haar 
kopen. Daartoe is een LNG-kontrakt met Al
gerije doorgedrukt. Algerije wil zelf liever het 
gas per pijpleiding naar Nederland pompen.

Maar de Gasunie is daartegen. Zij wil een fabriek 
in de Eemsmond waarin het vloeibare gas 
weer in gasvorm wordt teruggebracht en via de 
reeds bestaande pijpleidingen Europa ingaat.

Aan zo'n fabriek kunnen tankers uit vele landen 
leveren, terwijl een pijplijn haar teveel van één 
land, Algerije, afhankelijk maakt. Dat vloeibare 
gastransport levert echter grote risiko’s op. 
Met een goed energiebeleid zouden we al die 
fratsen niet nodig hebben. De LNG-aanvoer 
naar de Eemsmond is alleen bedoeld voor de 
winsten van Shell en Esso.



ZWEDEN
en verloren referendum

Op 23 maart werd in Zweden een referendum 
gehouden over kernenergie. De bevolking 
moest kiezen tussen 3 mogelijkheden. De 
eerste twee leken erg op elkaar. Beiden hielden 
de bouw en opening van nog 6 kerncentrales in 
(er zijn er nu al 6 in gebruik). Het verschil 
tussen 1 en 2 bestond er vooral in dat in de laat
ste gesproken werd van de ‘eksklusieve kontrole 
van de staat over het atoomprogramma.’ De 
derde mogelijkheid was de sluiting van de 6 
bestaande kerncentrales binnen 10 jaar, slui
ting van de Zweedse uraniummijnen en een 
energiebeleid, gebaseerd op de ontwikkeling 
van duurzame energiebronnen.
De uitslag van het referendum: 
lijn 1: 18,7 procent 
lijn 2: 39,3 procent 
lijn 3: 38,6 procent 
blanko: 3,4 procent

IS ZWEDEN NU VOOR KERNENERGIE?

Zweden is al erg vroeg begonnen met de ontwik
keling van kernenergie. In de 50er jaren werkte 
dit land aan een eigen atoombom. Door een 
grote kampagne van de vredesbeweging werd 
deze ontwikkeling gestopt. De aandacht werd 
daarna op de Vreedzame' toepassing van kern
energie gericht.
Zweden startte een groot programma. Het heeft 
een grote uraniumvoorraad. Het bedrijf Asea- 
Atom profiteert van de vroege start en groeide 
uit tot een volwaardig kerncentralebouwer, 
in binnen- èn buitenland. Reeds 25 procent van 
de elektriciteit wordt momenteel met kernener-

Een dergelijke vervlechting van belangen wordt 
op wereldschaal steeds duidelijker. Via de EG 
vechten de Franse en Duitse regeringen voor op
drachten voor hun kerncentrale-bouwers Frania- 
tome en KWU. Van Agt moet van de EG dus 
kerncentrales laten bouwen.
Carter heeft enkele jaren lang een dam proberen 
op te werpen tegen de uitvoer van de gevaarlijke 
atoomtechnologién naar woelige derde-wereld 
gebieden. Hij wilde het aantal atoombombezit- 
ters zo klein mogelijk houden om zijn macht 
over de Derde Wereld zo makkelijk mogelijk 
te handhaven. Frankrijk en West Duitsland 
deden daaraan niet mee. Nu heeft Carter, 
onder druk van de Amerikaanse kerncentrale- 
bouwers General Electric en Westinghouse, 
z’n pogingen moeten staken. Deze giganten 
verloren hun greep op de buitenlandse markt,

gie opgewekt (dat is 5 procent van het totale 
energieverbruik).
Pas in de zeventiger jaren komt er verzet, vooral 
naar aanleiding van wetenschappelijke argumen
ten uit de VS. Het verzet kreeg een medestander 
in de Centrumpartij van Thorbjörn Falldin. 
Hij verdreef in een door kernenergie beheerste 
verkiezingsstrijd in 1976 de sociaal-demokraten 
uit de regering, voor het eerst in 44 jaar, Falldin 
ging echter een koalitie aan met de liberalen en 
konservatieven, en kon zijn plannen niet 
uitvoeren.

De Zweedse anti-kernenergiebeweging eiste een 
referendum. De pro-kernenergiepartijen waren 
daartegen. Pas na Harrisburg zagen ze in dat aan 
een referendum niet te ontkomen was. De 
Folkkampanjen Nej till Karnkraft, een koalitie 
van 40 milieu- vredes- kerkelijke- en vrouwen
organisaties, de Centrumpartij en de Kommu- 
nistische partij, wilde een duidelijke vraagstelling 
met twee alternatieven, verbonden met stel
lingen over het hele energiebeleid. De voor
standers van kernenergie, konservatieven ener
zijds en sociaal-demokraten en liberalen ander
zijds, wilden geen gezamenlijke kampagne.

Om dit gescheiden optreden mogelijk te maken 
werd het verschilpunt over de kontrole van de 
kerncentrales geïntroduceerd. Die kontrole is 
echter al voor 80 procent gerealiseerd.
Deze splitsing had twee duidelijke effekten: 
1. Het referendum veranderde in een prestige- 

strijd tussen politieke partijen, waardoor de 
grote aanhang van de sociaal-demokraten

terwijl de binnenlandse markt na Harrisburg 
volledig instortte. Van Carter mogen snelle 
kweekreaktoren en ‘gewone’ kerncentrales nu 
weer gewoon verkocht worden, als er maar 
‘goede afspraken’ gemaakt worden. De PSP 
heeft geen vertrouwen in dat soort afspraken. 
De enige veilige weg is het stopzetten van de 
atoom-en er gie o > 11 vv ik keling en -to epass ing.

De internationale druk op Nederland en andere 
landen, vereist een internationaal antwoord. 
De Pinksterakties die dit jaar voor de tweede 
keer gehouden worden zijn nog maar een begin. 
De anti-kernenergiebeweging, de linkse politieke 
partijen en de vakbonden moeten hun inspan
ningen opvoeren om tot een gebundeld "inter
nationaal verzet te komen tegen de belangen- 
politiek van de EG en de VS.

(met steun van de vakbeweging) geen echte 
vrije keus meer had.

2. Voor veel weifelende Zweden werd een 
‘midden’ positie geschapen in de energie- 
diskussie, een idee dat nog versterkt werd 
door de manier waarop voor dit ‘midden’- 
alternatief kampagne werd gevoerd (met 
leuzen als ‘ontmanteling kernenergie, maar 
met verstand’). In z’n uitwerking zal dit 
middjenalternatief echter geenszins verschil
len van mogelijkheid 1.

DE STRIJD GAAT VERDER

De Folkkampanjen geeft haar strijd niet op. 
Haar aanhang is groot gebleken, en staat borg 
voor een hardnekkig verzet. Dat verzet is, on
danks de uitslag, legitiem. De voorstanders 
van mogelijkheid 2 hebben een misleidende 
kampagne gevoerd. In de propagandaslag was 
van meet af aan sprake van ongelijke partijen. 
De voorstanders hebben in hun kampagne moed
willig enkele zeer belangrijke zaken over het 
hoofd gezien. Het afvalprobleem is niet opgelost 
en Zweedse kerncentrales hebben hetzelfde 
volstrekt onaanvaardbare opwerkingskontrakt 
gesloten met Cógema (Frankrijk) als Borssele. 
Tenslotte: De onzekere toekomst van de kern
energie heeft in Zweden al tot een aanzienlijk 
ontwikkelingsprogramma geleid op het gebied 
van veilige en schone energie-alternatieven en 
voor energiebesparing. Die trend moet met 
kracht verdedigd worden.

EEN REFERENDUM IN NEDERLAND?

D ’66 stelt een raadplegend referendum voor 
aan het einde van de officiële diskussie over 
kernenergie. Dat lijkt heel demokratisch, maar 
zo eenvoudig ligt dat niet. Er zijn al enkele 
referendums over kernenergie geweest, behalve 
in Zweden ook in Oostenrijk en in enkele staten 
in de VS. De overheid, de multinationals en de 
elektriciteitsbedrijven zijn bij dergelijke refe
rendums verre van neutraal. En zij hebben een 
groot gewicht op de media, zij manipuleren 
met werkgelegenheidscijfers, hangen verhalen 
op over ekonomische chaos die ontstaat zonder 
kernenergie, beschikken over de meeste des
kundigen enz. Een referendum in een maat
schappij die slechts zeer gedeeltelijk gedemo- 
kratiseerd is, is daarom een hachelijke zaak. 
Het kan een wapen worden tegen de opkomende 
maatschappelijke bewegingen, doordat een 
groeiende diskussie en groeiend verzet gesmoord 
wordt in een momentopname.
Daarom: Geen referendum maar demokratise- 
ring van de energievoorziening!

JOHN HONTELEZ

INTERNATIONALE DRUK
De Nederlandse overheidsbedrijven en de Staat stellen zich in grote lijnen 
in dienst van het grootkapitaal. Dat is een verschijnsel wat zich in veel landen 
voordoet. De energievoorziening, en met name de elektriciteitsvoorziening, 
gaat nu eenmaal gepaard met grote investeringen die zich niet snel terugver
dienen en waaraan grote risiko’s kleven. Daar moet de Staat dan maar voor 
opdraaien. De grote bedrijven willen wel de lusten maar niet de lasten.



IJMUIDEN
na ons de zondvloed
Al jarenlang wordt regelmatig de zee vervuild 
met radio-aktief afval. De laatse jaren groeit 
het protest tegen het gebruik van de zee als 
vuilnisvat, tegen de ‘dumping van gevaarlijke 
stoffen waar radio-aktieve (afvalstoffen onder
vallen. De Stroomgroep Stop Kernenergie in 
Haarlem/IJmond protesteerde fel tegen de 
overslag en dumpen van dit afval.

In Petten in Noord-Holland wordt het radio- 
aktieve afval verzameld uit ziekenhuizen, labo
ratoria e n ...... kerncentrales.
Middels internationale afspraken mag dat één
maal per jaar in de Atlantische Oceaan ge
dumpt worden.
Vanuit Petten gaat dit afval met vrachtwagens 
naar IJmuiden om overgeslagen te worden in 
schepen die het op hun beurt weer in zee gooien. 
Het protest tegen deze overslag en dumpingen 
moet tegelijkertijd een protest zijn tegen kern
energie.
Immers zonder kernenergie geen atoomafval. 
Voor de door minister Ginjaar zo geroemde 
‘ziekenhuisafval o.a. watjes en handschoenen1 
zijn andere en betere oplossingen te bedenken. 
De minister ontkent n.1. dat bij dit radio-aktief 
afval ook afval van kerncentrales zit. De vergun
ning die de minister zelf afgaf en de bereke
ningen van de plaatselijke stroomgroep bewijzen 
het tegendeel. Een halve kilo watjes, hand
schoenen etc. verpakken in 2200 ton beton 
is nogal overdreven wanneer daar geen kerncen- 
trale-afval bijzit, of..........
De schijnbare veiligheid die van overheidswege 
gesuggereerd wordt (in beton op kilometers 
diepte in de grote zee) is ook al achterhaald. 
In Amerika zijn in zee vaten gaan lekken, vaten 
gebarsten door de enorme druk van het water en 
heeft het radio-aktieve afval zich met het zee
water kunnen vermengen.
Op bijgaande illustratie zijn de gevolgen weer
gegeven.

UITVERKOCHT

Daarom worden er in IJmuiden ook dit jaar weer 
akties aangekondigd tegen de overslag en dum
ping van het radio-aktief materiaal.
Vele groeperingen met diverse achtergronden 
organiseerden vorig jaar een grote demonstratie, 
een interpellatie in de gemeenteraad van Velsen, 
stelden vragen in de Kamer en hielden informe
rende akties naar de bevolking toe.
Ook dit jaar zijn tallozen benaderd en bereid 
gevonden deel uit te maken van het samenwer
kingsverband ‘Geen Atoomafval in Zee'.
Opzet is om 24 mei het Nederlandse gedeelte 
van de Internationale Aktiedagen te organiseren. 
Duizenden zullen toestromen om zich massaal 
tegen kernenergie uit te spreken en zo het 
Telstar-stadion sinds jaren weereens uitverkocht 
te laten zijn.
Een programma bestaande uit sprekers, optre
dens van muziekgroepen, toneel en een demon
stratieve mars door IJmuiden.
Een dag om te laten zien wat we als kernenergie- 
beweging zijn en willen, om elkaar weer eens te 
ontmoeten, om nieuwe mensen te ontmoeten 
en om ons voor te bereiden op de akties van 
half juli.

Een onmisbare faktor in het gheel is de vak
beweging.
Met instemming hebben we vorig jaar een brief 
ontvangen van arbeiders van Hoogovens die het 
per trein aangevoerde Zwitserse afval zouden 
moeten begeleiden en overslaan.
Zij weigerden en het Zwitserse afval kwam niet 
in IJmuiden.
De vakbeweging, die landelijk niet overloopt 
van enthousiasme voor alternatieve energie, 
heeft in deze zaak een goed en duidelijk stand
punt: ‘Als Hoogovens het hard speelt, zijn er 
in ieder geval akties te verwachten1.
Ook voor dit jaar zijn er reeds kontakten met 
Hoogovens voor hulp bij liet begeleiden en over
slaan.
We zullen de vakbeweginu moeten steunen om 
ook voor dit jaar het ‘besmette1 werk te 
weigeren.

VERZET

Na het symbolische protest op een zonnig Pink- 
steren volgen drie dagen van verzet.
Verzet in Petten, verzet in IJmuiden, verzet 
op zee.
Vorig jaar namen ruim 200 mensen deel aan dit 
verzet door levende blokkades in Petten en 
IJmuiden.

Dit jaar moet het tienvoudige van dat aantal 
gehaald worden om te zorgen ‘wat ons niet zint 
ook niet gebeurt1.
Ieders aanwezigheid op de 24ste mei is een 
begin,
ieders aanwezigheid half juli kan het einde zijn 
van het dumpen van radio-aktief afval.

JOHAN BROUWER

Deze afbeelding toont aan hoe belangrijk de dumping (het in zee storten) van radio-aktief afval- 
materiaal is in de produktie-eyclus van kernenergie
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Op deze afbeelding kunt it van linksboven af aan de totale produktiegang volgen.
Het afvoeren van het afvalmateriaal naar de Groningse zoutlage}} is nog een voorlopige mogelijkhei 
Juist door akties daartegen (denk aan de grote demonstratie in Gasselte, zomer 1979) gebeurt d 
op dit moment nog niet.



BORSSELE MOET DICHT
Na de Tweede Wereldoorlog leidde de sterke mechanisatie van de landbouw 
ertoe dat in de, hoofdzakelijk, agrarische provincie Zeeland de werkloosheid 
enorm steeg.
Er trokken veel mensen uit Zeeland weg. Het werkloosheidspercentage kwam 
ver boven het landelijke gemiddelde te liggen. Het eens zo welvarende 
Zeeland is een probleemgebied geworden.

Als antwoord op de problemen voeren de Pro- 
vinciale Staten van Zeeland een ontwikkelingsbe
leid.Een beleid gericht op het aantrekken van 
grote multinationale Veehaven'industriën, zoals 
ehenue (Hoechst), raffinaderij (Total) of alln- 
niiniumproduktie (Péchinv 1. Energieverslinden
de fabrieken, daardoor werd een energiecentrale 
noodzakelijk: de kerncentrale van Borssele.
De hoop van de Provinciale Staten was dat de 
grote industriën een hele toeleveringsindustrie 
in het leven zou roepen. Dit is echter vrijwel 
niet gebeurd. Zeeland heeft nu een zeer één- 
/ i j cl i ge industriële struktuur. De Zeeuwse over
heid heeft bovendien absoluut geen vat erop. 
Want het is met multinationale bedrijven altijd 
zo: de beslissingen worden ergens anders
genomen.

BORSSELE

Als gevolg van het gevoerde ontwikkelings
beleid zit Zeeland dan nu dus met een kerncen
trale bij Borssele. De centrale wordt beheerd 
door de PZEM (Provinciaal Zeeuwse Elektrici- 
teits Maatschappij). een openbaar Nuts-bedrijf. 
De centrale is echter geen openbare voorziening 
maar een privé-roorzieniug'. namelijk voor 
Péchiny. Dit blijkt heel duidelijk wanneer we 
kijken naar wie de lusten (de goedkope elektri
citeit ) heeft en wie de lasten dragen moet.

Van ’t begin af aan is er een nauwe samenhang 
tussen de komst van Péchinv naar het Sloegebied 
en de bouw van de eerste, zogenaamde kommer- 
ciële, kerncentrale daar. De onderhandelingen 
van Péchiny met de provinciale en landelijke 
overheid hadden een (geheime) subsidie van 
50 a 60 miljoen gulden tot gevolg. Dit is het 
hoogste bedrag dat in Nederland door de over
heid (dus eigenlijk de belastingbetalers) aan 
één onderneming is uitgekeerd. Verder werd er

door Péchinv met de PZEM een leveringskon- 
takt gesloten tegen een prijs die op dit moment 
een subsidie inhoudt van 130 miljoen per jaar. 
Dit kontrakt voor het leveren van elektriciteit 
loopt tot 1991, precies evenlang als de geschatte 
levensduur van de kerncentrale Borssele.

Péchiny heeft overigens nog meer banden met de 
kerncentrale Borssele. Deze multinationale 
onderneming heeft aandelen in de splijtstoffen
leverancier van Borssele, de COMUF èn aandelen 
in de opwerkingsfabriek waar Borssele mee 
sa men werkt, Cógema uit het Franse La Hague. 
Zo is de cirkel rond. Alle voordelen liggen bij 
Péchinv. De PZEM zit vast aan de kerncentrale 
en de Zeeuwse (en Nederlandse) bevolking 
mag haar gezondheid opofferen.

AFVAL

De direktie van dit ‘openbare’ bedrijf PZEM 
wordt jaren na de start van de kerncentrale met 
de neus op de radio-aktieve feiten gedrukt.
Ze waren al gewaarschuwd, vanaf het begin 
van hun onzalige, onzakelijke projekt. Toen 
wezen de kritische, doordenkende mensen al 
op de gevaren van. bijvoorbeeld, het afval. 
Oplossingen voor het afvalprobleem waren 
er nog niet toen men met Borssele begon. 
Maar velen waren optimistisch: tegen de tijd 
dat het een echt probleem wordt is de techniek 
en de wetenschap wel zover dat het opgelost 
kan worden.
Nu, anno 1980, zijn de afvalproblemen de di
rektie van PZEM ruim boven het hoofd gegroeid. 
Een zeer slecht (vrijwel geen zekerheid biedend) 
kontrakt met de Franse opwerkingsjaoriek 
voor verbruikte nukleaire brandstofstaven, 
Cógema, werd door de Tweede Kamer af ge- 
keurd. Na het gerezen verzet vanuit de bevol
king tegen het opslaan van atoomafval in de

zoutlagen in Groningen stelden de PZEM-be- 
stuursleden maar de zeekleibodem bij Borssele 
voor als opslagplaats.
Een eerste aanzet voor bovengrondse opslag van 
hoog radio-aktief materiaal heeft de PZEM al
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gegeven. ZÜ heeft een vergunning aangevraagd 
voor de uitbreiding van de hoeveelheid splijt
baar materiaal tot tweehonderd ton ( 1 ton is 
1000 kilo).

De centrale heeft op dit moment op grond van 
de kernenergiewet een vergunning tot maximaal 
70 ton splijtbaar materiaal opslag. Ken vergun
ning tot uitbreiding via 113 ton naar uit einde
lijk 200 ton moet worden geweigerd!'

KLOMPEN

Door een slechte en kortzichtige organisatie nu 
en in het recente verleden heeft de PZEM 
haar atoomafvalproblemen tot 1979 kunnen 
afwentelen op de nog kortzichtiger opwerkers 
in Frankrijk. De PZEM heeft verzuimd bij de 
vestiging van de kerncentrale bij Borssele verder 
te denken dan 1980.
Nu wordt daarvoor de rekening gepresenteerd. 
Als de plannen voor gevaar-vergrotende boven
grondse opslag bij de kerncentrale doorgaat 
worden de problemen in de klompen van de 
Zeeuwse bevolking én van hun kinderen en 
kleinkinderen én alle navolgende generaties
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mensen geschoven. Dat mag niet gebeuren. 

BORSSELE MOET DICHT.

De akties van BAN (Breek Atoomketen Neder
land) en het Energie Komitee Zeeland in het 
weekend van 16 maart jl moeten worden gezien 
in het teken van de verdediging van de bevol
king tegen het wanbestuur van de provincie 
Zeeland en de landelijke overheid in Den Haag.

HANS DGPRé

l o t os  Peter Wolbink
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Het verzet tegen de kerncentrale te Borssele is al 
enige jaren op gang. In januari 1976 demon
streerden in Middelburg 400 mensen. April 
1979, een week na Harrisburg, kwamen 4.000 
mensen naar Borssele. Op 26 april 1980 hopen 
we dat er minimaal 10.000 mensen naar Middel
burg zullen komen op opnieuw sluiting van de 
kerncentrale en bezinning te eisen.

BORSSELE: 16 MAART

Zondagochtend om 5 uur hebben ongeveer 
250 mensen van Breek Atoomketen Nederland 
en het Energie Komitee Zeeland alle 7 toegangs
hekken tot de kernenergiecentrale Borssele 
afgesloten. 29 mensen ketenden zich aan de 
hekken vast en de aktie was begonnen. Het 
gevolg van de aktie was dat binnen enkele uren 
een legertje rijkspolitiemensen, brandweerlieden, 
technici, 1 helicopter, 1 grote politieblusboot, 
eenheden van de Mobiele Eenheid en autori
teiten ter plaatse waren. Ook de direktie van 
Péchiney (de aluminiumfabriek die driekwart 
van de atoomenergie tegen afbraakprijzen ver
bruikt) zag hierin aanleiding om de hele dag 
bijeen te zijn. Al vanaf het begin van de aktie 
is er van de kant van BAN en EKZ-zijde her
haaldelijk op gewezen dat we volledige geweld
loosheid nastreven. De radionieuwsdienst her
haalde dat ieder uur ook weer eens.
Nadat vele honderden belangstellende Zeeuwen 
erin geslaagd waren langs de politieafzettingen 
op ruim 1 kilometer te komen begonnen de 
autoriteiten met enorm machtsvertoon aan de 
wisseling van het centralepersoneel. Tijdens deze 
ploegwisseling vertelde een lid van de M.E. 
dat ze dit nog wel een paar maal zouden doen. 
Later bleek dat méér dan 1 ploeg en een aantal 
leden van de M.E. naar binnen waren gegaan. 
Het was de heer Don (PvdA-gedeputeerde 
én voorzitter *1 van de Provinciale Zeeuwse 
Energie Maatschappij, de eigenaar van de kern
centrale) dit dit op een persconferentie mee
deelde. De heer Don is een fel voorstander van 
de kerncentrale.

HET ANTWOORD: GEWELD

Andree van Es zegt in Bevrijding nummer 5: 
‘Waarom valt toch iedere keer weer de afweging 
tussen een haalbaar compromis en het met 
machtsvertoon herstellen van de reclitorde in 
het voordeel van het laatste uit?’

Wij vragen ons dat nu ook af, hier in Borssele. 
De CDA-burgemeester Van den Heuvel vertelde 
zondagmiddag wel de indruk te hebben dat 
de aktievoerders - al of niet geketend - geen 
geweld gebruiken en het ook niet zoeken. Een 
dag later, in zijn eigen huis, zei hij dat er de 
vorige nacht geen geweld gebruikt was. Alleen 
was men wel verplicht de aktievoerders tot 
snel opstaan te bewegen als ze dat niet wilden. 
Zoiets gebeurt altijd korrekt en beheerst. Dat 
hij de ontruiming zelf niet had meegemaakt, 
noch iemand anders van het crisiscentrum, 
vond hij niet belangrijk. Hij had, in overleg met 
de hoofdofficier van Justitie, de heer Hage, 
besloten tot ontruiming van het terrein.
Om 0.15 uur begon de M.E. samen met brand
weer en Rijkspolitie, met een ontruimingsope- 
ratie op verzoek van de PZEM-direktie.

De aanwezige radioverslaggevers en kranten
reporters, alsmede het NOS-journaal werden 
verboden het *2 terrein*3 te betreden. De NOS- 
mensen liepen eenvoudigweg naar binnen. 
Andere journalisten kregen die kans niet meer, 
maar arriveerden met behulp van afleidings- 
manoevres dan wel tochten door het duister 
en over pikkeldraad tóch op het terrein. De 
NOS-filmer kreeg het bevel: ‘lampen uit. anders 
rammen we je in elkaar’. Na stevig met de wa
penstok te zijn geprikt koos hij voor het eerste. 
Andere journalisten hadden soortgelijke erva
ringen. Eén journalist heeft zelfs klappen ge
kregen op zijn rug, in zijn zij en op zijn flitser. 
De M.E. had dan ook wel het een en ander te 
verbergen. Een PZEM-ooggetuige: ‘We zagen 
dat een aantal demonstranten rustig voor de 
M.E’ uitliep. Op een gegeven moment maakte 
een aantal leden van de M.E. zich los - o.a. 
ook die met de honden -. Ze namen een meisje 
te pakken op een dusdanige manier dat het kind 
verschrikkelijk lag te gillen. Dat gillen hoorden 
wij overal. Het meisje moet verschrikkelijk hard 
gebeten zijn. Een invalide jongen: ‘Ik was boven 
op de dijk gaan zitten om uit het gewoel te blij-

MERKLARING PARTIJBESTUUR
16 MAART 1980

Het Partijbestuur van de Pacifistisch Socialis
tische Partij verklaart zich solidair met de aktie
voerders van Breek Atoomketen Saterland 
en het 'Energie Komitee Sederlamh die momen
teel de kerncentrale te Borssele afgrendelen. 
Deze aktie is een bijdrage aan de strijd tegen 
kernernergie in Nederland, een strijd die de PSP 
volledig ondersteunt. Het openhouden van deze 
kerncentrale is onaanvaardbaar, zeker gezien 
de afvalproblemen die onafwendbaar op ons 
afkomen.
BORSSELE MOET DICHT!!

4

ven. Plotseling komt er een M.E.-er op me af en 
begint te slaan. Als ik zeg dat ik me wel wil 
laten arresteren antwoordt hij: daar heb ik niks 
mee te maken. Ik ben toen van de dijk afgesla
gen en kwam beneden voor de voeten van twee 
andere M.E.-ers terecht die er ook op los sloe
gen. Pas toen twee anderen zeiden dat ik invalide 
was hielden ze op’.

Op een bandje van de VPRO radio is te horen 
dat de commandant van de M.E. zijn manschap
pen bevelen gaf als: ‘opstellen in prikhouding’ 
en ‘laat maar eens zien hoe hard ze achteruit 
kunnen hollen'. Zodra iemand zich niet snel 
genoeg uit de voeten maakte, knuppelden de 
M.E.-ers er hard op los. Sommigen van hen wer
den door collega-M.E.-ers ervan weerhouden om 
verder te gaan met aftuigen van weerloze de
monstranten. Sommige honden beten er lustig 
op los. Aktievoerders werden aan de haren weg
gesleurd. Toch jammer dat de heren Van den 
Heuvel, Don en Hage er die nacht niet bij waren. 
Misschien hadden al die huilende, woedende, 
verontwaardigde en bange, wanhopige mensen 
iets aan hun vooroordelen kunnen veranderen.

HET VERVOLG

BAN en EKZ veroordelen de gehele ontruimings- 
aktie, waarbij acht gewonden vielen aan de kant 
van de aktievoerders, ook de PSP en de PPR 
en enkele partijafdelingen van de PvdA zijn 
zeer verontwaardigd over het grove geweld 
dat is gebruikt. De algemene reaktie van PZEM- 
personeel is: geschoktheid, omdat mensen die 
zich geweldloos opstelden met enorm machts
vertoon zijn aangepakt. Ook sommige brand
weerlieden lieten zich in die zin uit.
De reaktie van de heer Hage: ‘Het zijn onge
breidelde geruchten. Het is een lawine van ge- 
frusteerde reakties die waarschijnlijk gepland 
zijn’. De heer Don: ‘De aktievoerders onder
in ij nen de parlementaire democratie. Het ge
welddadige optreden van de M.E. is de normale 
gang van zaken; wie zijn billen brand, moet op 
de blaren zitten’.
De VVD-nekharen zijn overeind gerezen: ‘We 
spreken ons onbegrip uit over zich democratisch 
noemende partijen als PPR, PSP en PvdA, omdat 
die voor dit soort akties begrip op kunnen bren
gen’. De VVD spreekt haar ‘weerzin' uit over de 
aktie van BAN en EKZ. En heeft grote waar
dering voor het efficiënte en beheerste optreden 
van de M.E.....
Hoe zouden die mensen zich voelen als ze zou
den weten dat hun kinderen zullen sterven aan 
kanker door kernafval? Het is nu meer dan tijd 
dat we ons verdere leven en welzijn gaan behoe
den voor een steeds groter kemafval-gevaar, 
o.a. te Borssele. Daarom roepen wij nu al ieder
een op om met zoveel mogelijk voorstanders van 
een gezond milieu te komen naar Middelburg op 
26 april a.s. voor de grootste demonstratie uit 
de Zeeuwse geschiedenis.
En waarom? Omdat we gewoon willen leven!

PSP ZEELAND 
JAAPGOETHEER

*1 van de Raad van Bestuur 
*2 afgezette 
*3 rond de centrales



brochure
Zeela nd

12.00 uur begint een manifestatie op het
Damplein. Sprekers namens: Raad 
van Kerken, CFDI (Franse socialis
tische vakbond), FNV-Zeeland, Ener
gie Komitee Zeeland.

14.15 uur demonstratie door Middelburg, langs
o.a. het gebouw van de Provinciale 
Staten en de PZEM (eigenaar van 
de kerncentrale Borssele)

16.00 uur slotmanifestatie. Spreker namens het
Landelijk Energie Komitee.

Verder: veel muziek, veel informatie en een
kresj is aanwezig.

GEEN KERNENERGIE IN NEDERLAND 
STOP BORSSELE

- geen opwerkingskontrakt met Cogéma
- geen uitbreiding van de opslagcapaciteit
- openbreken van het kontrakt van PZEM met 

Péchiney
- handhaving werkgelegenheid, geen ontslagen
- openbaarheid van de gegevens.

De werkgroep Regionale Ontwikkelingskommis- 
sie van het gewest Zeeland van de PSP heeft 
een brochure samengesteld naar aanleiding van 
de vestiging van de kerncentrale bij Borssele. 
Aan de orde komen politieke, technische en 
vele andere aspekten. De problemen rondom 
de centrale Borssele, het gevolg van een falend 
regionaal ontwikkelingsbeleid. De brochtire is 
te bestellen door overmaking van f 4,- (inklusief 
verzendkosten) op postgiro 107241 t.n.v. 
PSP Zeeland, met vermelding van brochure 
Borssele.
Bestellen kan ook door het zenden van f 4,- 
aan postzegels (geen geld zenden!) naar: PSP 
Zeeland, Raadhuisstraat 34, ’s Gravenpolder 
(gemeente Borssele).

11.00 uur begint daar een manifestatie met Voor dokumentatie, inlichtingen:
aansluitend een demonstratie door Aktiehuis Velsen,
IJmuiden. Sprekers zijn nog onbe- Uranusstraat 16, 
kend. IJmuiden.

verder: veel muziek en een speciaal program- Tel. 02550 - 30840
ma van Proloog,

GEEN ATOOMAFVAL IN ZFF KERNENERGIE NEE

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen d it blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.

□  een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart voor een proefabonnement van een half jaar voor f. 10,-

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f . 30,-

□  Blijvende energie f. 1,50 □

□  Soc. Persp. 3 f. 3,00 □  Soc. Persp. 4 f. 2,50

□  De PSP over het energie-probleem f. 1,50

Naam: ........................................................................................................

Adres: ........................................................................................................

Postcode:.....................  Woonplaats: .................................................

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam
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PSP publikafies 
over energie

Blijvende Energie is een boekje van Henk de 
Nie over zonne- en windenergie en andere 
stroombronnen. In het kort wordt aangetoond 
dat met deze energiebronnen veel meer gedaan 
kan worden dan energiemaatschappijen en de 
overheid willen toegeven. Prijs f 1,50.

De PSP over het energie-probleem is een over
druk van artikelen die de afgelopen jaren ver
schenen in het PSP-blad Bevrijding. Ze gaan 
onder andere over URENCO, Kalkar, LNG en 
alternatieve energie. Prijs f 1,50.

Socialistisch Perspektief is het scholingsblad 
van de PSP. In nummer 3 staat een uitvoerig 
artikel over de geschiedenis van de beweging 
tegen kernenergie in Nederland. De verschillen
de akties en de veranderingen in de politieke 
samenstellling en organisatie van de beweging 
tussen 1972 en 1979 worden beschreven. Prijs 
f3,-;

In Socialistisch Perspektief nummer 4 een 
artikel over het Europese energiebeleid. Hierin 
wordt ingegaan op de negatieve invloed die 
het pro-kernenergiebeleid van de Europese 
Kommissie uitoefent op het energiebeleid van 
de bij de Eropese Gemeenschap aangesloten 
landen. Verder de geschiedenis van Euratom. 
Prijs f 2,50.

De prijzen zijn exclusief portokosten.



Sovjel Unie, socialisme en strategie
Zaterdag 12 april organiseert de SVS in Utrecht een studiedag over het 
karakter van de USSR en wat de opstelling van socialisten in West Europa 
zou moeten zijn. Deze dag is bedoeld om de meningsvorming in de PSP 
op dit punt op gang te helpen. Vier inleiders zullen elk gedurende 20 minu
ten de kans krijgen hun stellingen toe te lichten. Daarna volgt een diskus- 
sie waarin de zaal ruimschoots de gelegenheid krijgt om mee te doen. De vier 
inleiders zijn: Rinze Reeling Brouwer, Erik Meijer, Huib Riethof en Siep 
Stuurman. De dag wordt gehouden in een van de zalen van Hotel Smits, 
Vredenburg 14 in Utrecht van 10.30 uur tot 16.30 uur. Toegang gratis.

PSP STANDPUNTEN UIT HET VERLEDEN

De PSP heeft in het verleden niet erg veel vast
gelegd van haar houding ten opzichte van de 
landen van het reëel bestaande socialisme.
Het meeste is er over gezegd in het eerste (en tot 
nu toe enige) strategiestuk van de PSP, het 
Analyse en Beleidsplan uit 1971. En dan nog 
wel in de toelichting op de officiële tekst van 
de hand van Huib Riethof. Het is de moeite 
waard daaruit uitgebreid te citeren: ‘Na de 
oktober-revolutie van 1917 bestonden er sterk 
uiteenlopende verwachtingen over de termijn 
waarbinnen een socialistische samenleving kon 
worden gerealiseerd. Allereerst werd gerekend 
met een spoedige uitbreiding van de revolutie, 
met name naar de kapitalistische landen. Het 
opbouwen van het socialisme in een, zij het 
groot, maar ekonomisch achterlijk land was 
iets, waarover nog maar nauwlijks gedacht was. 
De Sovjet Unie en de Oosteuropese landen die 
haar na 1945 onder bijzondere omstandigheden 
gevolgd zijn, bleken lang niet in de verwachte 
mate een inspirerend voorbeeld, een ‘model’ 
voor het socialisme in West Europa. De bureau- 
kratische verwording en verstarring, zoals deze 
onder Stalin gestalte kreeg, beschermde welis
waar de Sovjet Unie als staat, maar dit ging ten 
koste van al te grote offers van de kant van de 
kommunisten binnen dit land en daarbuiten. 
Na 1956 is daar langzamerhand enige verande
ring in gekomen. De kommunistische partijen 
stellen zich veel onafhankelijker op. Wat deze 
passage nu wil aangeven, is het wellicht verras
sende feit, dat enerzijds deze ontwikkeling 
zich voltrekt via het innemen van eens als over
wonnen beschouwde, nationalistische en vaak 
burgelijk aandoende, standpunten, maar dat 
deze binnen de socialistische landen, maar ook 
vaak daarbuiten, plaatsvindt via de bestaande 
organisatorische kaders en dat zij zich veelal 
niet een terugdraaien, maar juist een verdere 
ontwikkeling van het socialisme ten doel stelt. 
Men zou het een soort ‘regeneratieproces’ 
kunnen noemen, dat steeds plaatsvindt onder 
druk van de georganiseerde massa’s. Typerend 
was de ontwikkeling in Tjecho-Slowakije in 
1968, waar alle bovengenoemde verschijselen 
samengingen. Ook in Joegoslavië vinden telkens 
via openbare diskussies dergelijke regeneratie
processen plaats via de bestaande organisato
rische kaders van de partij, vakbeweging en der
gelijke.
Het gaat dus niet aan, om onzerzijds als het ware 
voorschriften voor een ‘juiste’ oppositie in deze 
landen te doen uitgaan in de trant van ‘bestrijd 
de partij’. Ook binnen de bureaukratieën vormen 
zich voortdurend lagen en groepen, die op hun

eigen wijze voor kortere of langere tijd de uit
drukking kunnen zijn van het streven van de 
bevolking naar de vrije beslissingsmacht op alle 
terreinen, die toch de inhoud van het socialisme 
is.’
Deze benadering is het beste te kenschetsen als 
een genuanceerde versie van de deformatie 
theorie, (zie Bevrijding nr. 23 uit ’79 p. 12) 
Ook het aktieprogramma van de PSP dat in 
’77 is vastgesteld laat zich in dezelfde, vrij 
optimistische geest uit. Al is daar ook plaats 
voor een enkele kritische kanttekening.

EEN NIEUW SOORT 
KLASSENMAATSCHAPPIJ

Siep Stuurman keert zich in zijn 21 stellingen 
fel tegen gedachtengangen als bovenstaande. 
Kijk maar naar een paar van zijn stellingen:
1. De ontwikkeling van de USSR moet vanuit 

zijn eigen wetmatigheden begrepen worden, 
en niet als variant of afwijking van iets 
anders.

2. De theorie van de gedegenereerde arbeiders- 
staat (Trotsky, Mandei) is een idealistische 
constructie; Bahro vraagt zich terecht af 
waar het socialisme dat gedegenereerd zou 
zijn dan ooit bestaan heeft (en hij ant
woordt: ‘in de hoofden van de socialisten').
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5. De USSR is een nieuw type klassenmaat
schappij, historisch staat dit type eerder 
naast dan ‘boven’ of ‘voorbij’ het kapita
lisme. Beiden scheppen hoogstens de voor
waarden voor een verdere ontwikkeling.

7. Evenmin als in het geval van het kapitalisme 
kan men in het geval van het Sovjet-type 
maatschappij uit het klasse-karakter van de 
staat direkt strategische konklusies trekken. 
In de destalinisatie-periode waren ten gevol
ge van een aantal omstandigheden, de voor
waarden aanwezig voor politieke verandering 
binnen en door middel van de instituties 
van staat en partij. Er zijn redenen om aan
te nemen dat die voorwaarden nu (na 1968) 
veel minder aanwezig zijn.

HET TROTSKISTISCHE GEZICHTSPUNT

Erik Meijer houdt in zijn 10 stellingen vast aan 
de klassieke posities van het trotskisme. Twee 
kernstellingen van Erik luiden verkort als volgt:
8. De USSR is een door ongunstige omstandig- 

heden(....) misvormde arbeidersstaat, die 
onze kritische steun verdient. De politieke 
en ekonomische macht wordt niet uitge
oefend door de arbeidersklasse als geheel, 
maar door een uit die klasse gerekruteerde 
groep van burokraten. Onze opstelling dient 
zowel gericht te zijn op het voortbestaan 
van dit socialisme als op het bevorderen van 
wijzigingen daarbinnen....

5. De USSR is door Lenin en Trotsky gevormd 
als een soort van socialistische verenigde 
naties, een wereldverbond, waarbij ieder volk 
zich na zijn revolutie zou kunnen aansluiten. 
Haar buitenlandse politiek zou in de eerste 
plaats gericht moeten zijn op het bevorderen 
van de socialistische wereldrevolutie. Ten 
tijde van Stalin heeft dit proletarisch inter
nationalisme plaatsgemaakt voor het natio
nale eigenbelang (‘socialisme in één land’), 
waarbij de buitenlandse kommunistische 
partijen werden gedegradeerd tot verleng
stuk van de Russische ambassades, die niet 
de eigen socialistische revolutie maar goede 
handelsbetrekkingen met de USSR als voor
naamste taak hadden. De revoluties in 
Spanje en Griekenland werden daartoe 
verraden. Sinds ca. 20 jaar speelt het prole
tarisch internationalisme weer een beschei
den rol in de buitenlandse politiek van de 
USSR. Dat maakt de USSR tot onmisbare 
bondgenoot voor ieder die de wereldrevo
lutie wil helpen uitvoeren.

Vergelijk deze laatste stelling met stelling 8 
van Stuurman:
“Zeker sedert de jaren dertig is de buitenlandse 
politiek van de USSR gebaseerd op belangen 
van de heersende klasse van de USSR, en niet 
op het ‘proletarisch internationalisme’.”

ONTSPANNING EN ONTWAPENING

Rinze Reeling Brouwer ziet in zijn 7 stellingen 
in de bestaande maatschappelijke massa-organi- 
saties van het Oostblok ook socialistische 
krachten aan het werk. Hij erkent dat de Sovjet- 
produktiewijze haar eigen tegenstellingen kent. 
Zijn hoofduitgangspunt is echter de ontspan
ning. ‘Vóór alles gaat de strijd om ontspanning,



DISKUSSIE
De lin kse  vragen na A fghanistan  was een diskussie waarvoor in Bevrijding enige tijd ruimte ter be
schikking werd gesteld. Deze diskussie werd onder andere gevoerd naar aanleiding van het artikel 
Barre stellingen  in Bevrijding 1980 nummer 1 en de artikelen in Bevrijding 1980 nummer 2. Met 
de hieronderstaande bijdrage van Frans Janssen en Ron Leijser sluiten wij deze diskussie af. Dat 
neemt niet weg dat er nog verder gediskussieerd kan worden. De stichting Vorming & Scholing van 
de PSP organiseert op zaterdag 12 a p ril een studiedag over de Sovjet-Unie. Zie hiervoor de aankon
diging in het vorige nummer van Bevrijding en het inleidende artikel van Alexander de Roo elders 
in d it nummer.

SOCIALISTISCHE REVOLUTIE ?
In nummer 4 van Bevrijding stelt Erik Meijer 
dat de PSP door de Russische interventie in 
Afghanistan af te keuren ‘voor het eerst afstand 
heeft genomen van een socialistische revolutie'. 
Als je die kritiek leest is de eerste vraag die 
opkomt of er wel sprake is van een socialistische 
revolutie in Afghanistan. Een zelfs als je die 
vraag met ja kunt beantwoorden moet daarna 
nog afgewogen worden of je dan ook achter het 
Russische optreden moet gaan staan. Laten we 
beginnen met de eerste vraag. Het is erg moei
lijk om met de beperkte informatie een goed 
beeld te vormen van de ontwikkelingen in 
Afghanistan zelf. Maar een aantal grote vraag
tekens zijn er toch wel te plaatsen bij Eriks 
lofzang op de linkse maatregelen van de regering 
sinds april 1978. Als eerste moet opgemerkt 
worden dat ook eerdere regeringen al moderni- 
seringsniaatregelen getroffen hebben, zelfs al 
onder koning Zahir Sjah. Van zo’n abrupte 
ombuiging van het beleid na de aprilrevolutie 
is geen sprake. Een tweede punt zijn de metho
den die (ook) het nieuwe bewind gebruikte. 
Wat er socialistisch aan is om tegen de ‘moslem- 
reaktionaire’ Akhwanis, een van de Afghaanse 
stammen, de jihad (heilige oorlog) uit te roepen, 
zal voor ons wel atijd verborgen blijven. 
Amnesty International stelt in een rapport van 
september 1979 dat de Afghaanse regering 
iedereen gevangen zet, van wie ze vindt dat 
hij/zij een aktuele of potentiële oppositie tegen 
haar politiek vormt. Volgens Amnesty is er 
sprake van een voortdurende, grove schending 
van de mensenrechten.
Het derde en belangrijkste punt is de steun 
onder de bevolking voor de regeringspolitiek. Al 
betekent Khalq dan massa, van een massabasis 
is geen sprake. Veel maatregelen van de regering 
brengen het dan ook niet verder dan papier. 
Een industrieel proletariaat waar de revolutie
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het vermijden van een nucleaire konfrontatie en 
het voorkomen van een nieuwe koude oorlog die 
nu van beide kanten dreigt te worden ingezet.' 
Hij poneert de stelling dat:
‘In het streven naar ontwapening in Europa is 
de Sovjet Unie objektief onze bondgenoot.
Dat kan men vaststellen zonder een al te ide
alistische opvatting te hebben over de bedoe
lingen en belangen achter de buitenlandse poli
tiek van de S.U.'

Siep Stuurman denkt daar anders over: ‘Het 
belang van de heersende klasse - of frakties 
daarbinnen - van de USSR bij de ontspannings- 
politiek is een taktisch belang. De USSR heeft 
ook andere belangen, die in bepaalde omstandig
heden de voorrang kunnen krijgen. Het belang 
van de linkse beweging in West Europa bij ont
spanning is principieel en niet taktisch. Hieruit 
volgt dat onze strijd voor ontspanning altijd

op zou steunen is er nauwlijks. Schattingen zijn 
een 40.000 mensen op een bevolking van 15 mil
joen. Op het platteland is al evenmin een basis 
aanwezig. Grootgrondbezitters, vaak gesteund 
door de stamleiders en mullah’s, weten hun 
greep op de boeren te behouden. Veranderingen 
vanuit Kaboel worden met sukses gesaboteerd.

STAATSMACHT

In zo'n situatie kan links wel de staatsmacht
n

(wat is dat nou helemaal in Afghanistan?) 
grijpen, maar voor een socialistische omvorming 
van de maatschappij is die niet te benutten,
Een socialistische revolutie heeft geen schijn 
van kans wanneer de meerderheid van de bevol
king zich daartegen verzet. Zeker na de demon
straties van de laatste weken is duidelijk dat er 
noch op het platteland, noch in Kaboel veel 
instemming is met de ‘socialistische revolutie’. 
Deze situatie is alleen maar te veranderen 
door gedurig basiswerk op het platteland.
Het is niet de eerste keer dat er in Afghanistan 
een moderniseringsprogramma stukloopt. De les 
uit de historische ervaringen met Arnamullah's 
vernieuwingsprogramma, de mislukking daarvan 
en de opstand van de volksmassa's ertegen in 
1928 zou duidelijk genoeg moeten zijn. Maar 
het bewind van na de revolutie heeft desondanks 
heel bewust gekozen voor een kortere weg.
In mei '19  stelde Amin nog: ‘Voorheen heeft 
men de fasen van de oktoberrevolutie gevolgd, 
maar sinds de Afghaanse revolutie weet iedere 
arbeidersklasse in elk ontwikkelingsland dat er 
een kortere weg is’. Het Cambodja van Pol Pot 
is een makaber voorbeeld van waar deze weg 
in zijn uiterste konsekwentie toe leidt.
Erik Meijer stelt dat de PSP bij konflikten 
tussen links en rechts steeds voor links koos. 
‘Daarbij waren we terecht niet al te kieskeurig.’

afstand moet nemen van de buitenlandse poli
tiek van de USSR.’
Langzamerhand zal duidelijk zijn dat de proble
matiek van de USSR niet eenvoudig is. Lang 
niet alles kon in dit korte bestek worden aange
sneden. Wel is hopelijk duidelijk geworden 
dat ons in Utrecht enkele felle en boeiende 
diskussies te wachten staan. Dan zal blijken dat 
uit de verschillende analyses ook verschillende 
politieke konklusies volgen. Het gaat hier niet 
om akademische diskussies zonder politieke 
gevolgen.
Na afloop van de dag hebben de deelnemers 
hopelijk meer duidelijkheid over vragen als: 
Wat is de USSR voor een soort maatschappij? 
Wat zijn daar de progressieve krachten? En wat 
betekent dat alles voor onze strategie naar het 
socialisme?

ALEXANDER DE ROO

Nu zit de wereld net iets ingewikkelder in elkaar 
dan dat het simpele schema links-rechts sugge
reert. Het kan niet zo zijn datje als PSP in het 
algemeen solidair bent met alles wat er onder 
linkse vlag gebeurt. Dat zal iedere keer opnieuw 
afgewogen moeten worden en uiteraard kan die 
afweging soms negatief uitvallen.
Uit welke grond het Russische optreden in 
Afghanistan ook ingegeven is, het heeft de ge
loofwaardigheid van de regering bij de bevolking 
alleen maar verder uitgehold. Het resultaat is 
een verscherping van de interne oorlog en een 
grotere stroom vluchtelingen naar Pakistan. 
Gerard Blokdijk haalt ter verdediging van het 
Russische optreden de agententheorie van stal: 
‘de Russische inval is een reaktie op een veel 
eerdere aktie, n.1. de inval van de CIA’. Nu 
is Afghanistan en de gehele regio daar inderdaad 
een eldorado voor geheime diensten. Maar de 
belangrijkste vraag is toch waarom dit voortdu
rende gewroet in deze situatie een massabasis 
kan krijgen. Daarnaast is het zo dat ook de 
Russen al lang voor de militaire interventie de 
nodige ‘adviseurs’ in Afghanistan hadden, 
volgens The Times in zomer 1978 zo’n 4000. 
Hoe waar het verhaal over de agenten ook is, 
het raakt de kern van de zaak niet. Ons lijken 
de volgende overwegingen de belangrijkste drijf
veren van de Sovjets.

De Islamitische revolutie kan voor een enorme 
interne onrust in de USSR zorgen: een kleine 
20 procent van de bevolking van de Sovjet Unie 
is Islamiet. Die revolutie kan beter buiten de 
grenzen bestreden worden. Bovendien betekent 
de val van het pro-Russisch bewind in Kaboel 
een reële kans dat Afghanistan op termijn 
onder Chinees-Amerikaanse invloed komt. Dat 
zou de zuidelijke omsingeling van de USSR 
kompleet maken, een nachtmerrie die de heren 
in het Kremlin al lang nachtrust kost. Daarbij 
komt nog dat de onrust in de Islamitische wereld 
tijdelijk de Amerikaanse invloed vermindert en 
in dat troebel water is er voor de Russen mis
schien nog wat op te vissen.
Natuurlijk de gebruikte leuzen van ‘eensgezinde 
anti-imperialistische strijd van alle, vredelievende 
en progressieve krachten’ klinkt heel mooi. 
Maar net als in de tijd van Stalin spelen invloeds
sferen en bufferzones de centrale rol.
Tot slot willen wij nog opmerken dat de agen
tentheorie niet geloofwaardiger wordt als er 
even tussendoor zonder enig bewijs wordt be
weerd dat Willy Brandt op de loonlijst van de 
CIA staat. Ervan afgezien dat het in het geheel 
niet ter zake doet, hoe weet Gerard Blokdijk 
dat? Kunnen we ook een kopie krijgen van die 
loonlijst? Zo niet, dan hopen we dat Gerard 
Blokdijk en de redaktie van Bevrijding zich 
realiseren dat Brandt voor de aanpak van dit 
soort mistige beschuldigingen, al heel wat voor
werk van Bram van der Lek kan gebruiken.

FRANS JANSSEN 
RON LEIJSER
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In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kw ijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel to t inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

PORNO: WAAN DER ZINNEN

In het artikel wordt sumier ingegaan op de ach
tergronden van de recente porno-akties: alleen 
het publiceren van Blijf' van m’n Lijf adressen 
door Wilhelmus wordt genoemd. Niet wordt 
de vraag opgeworpen wat de vrouwenbeweging 
kan stellen tegenover de heksenjacht op femi
nistes die pornobaas Wilhelmus via zijn blaadje 
Chick startte.
De terechte woede van vrouwen, die deels een 
uiting van machteloosheid is, wordt door dit 
artikel geen recht gedaan. (Zie Bevrijding 80/4)
- Wij vinden dat in het artikel de akties veel 

te snel beoordeeld en en in feite veroordeeld 
worden. In het artikel wordt namelijk gesteld 
dat de uit persoonlijke frustraties geleverde 
daad van Wilhelmus verward wordt met het 
pornowezen op zich. Volgens ons is het echter 
niet toevallig dat juist vanuit de pornohoek 
een aanval op de vrouwenbeweging komt.

- Vanuit een ‘analyse’ van de leus ‘Porno is 
theorie, verkrachting de praktijk’ wordt gelijk 
de stap gemaakt dat sommige vrouwen hierin 
een reden zien porno te verbieden (waarmee 
ze Van Agt in de kaart zouden spelen).
Wij vinden dat in het artikel zo de suggestie 
wordt gewekt dat de demonstratie een anti- 
pornowet wilde. Dat is echter niet waar: 
de demonstratie was een veelkleurig geheel 
waarin vele leuzen en meningen meegedragen 
werden.
Over de demonstratie wordt gemeld dat 
sommige vrouwen niet met mannen wilden 
praten over het waarom van de demonstratie. 
En wat stom van die vrouwen toch! Er wordt 
niet toegelicht dat het een rmuwctfdemon- 
stratie was, en waarom dat zo was.
Wij vinden ook dat bij een demonstratie 
goede informatie beschikbaar moet zijn. 
Maar wanneer je, zoals Bevrijding doet, alleen 
dat punt van kritiek licht uit alles wat er te 
melden is over de demonstratie bedrijf je een 
vorm van journalistiek waar de vrouwen
beweging niet mee gebaat is.

Het is de vrouwenbeweging die het inzicht heeft 
geleverd op hoeveel manieren vrouwen zich 
verkracht/gebruikt voelen èn hoe vaak en in 
hoeveel situaties seksueel geweld tegen vrouwen 
voorkomt.
De laatste tijd is daar bijgekomen de strijd van 
vrouwen voor recht op onze eigen seksualiteit 
vanuit het inzicht dat seksueel geweld inherent 
is aan de positie van vrouwen op alle gebieden. 
Seksisme en seksueel geweld zijn zowel uitingen 
als ook mede-instandhouders van deze onder
drukking. In die zin is het te verwachten dat het

verzet van vrouwen tegen seksueel geweld en 
dus tegen pornobladen etc., waarin seksueel 
geweld tegen vrouwen gerechtvaardigd wordt, 
bedreigend is voor de porno-industrie en een 
reaktie oproept.
Wij zijn van mening dat de pornodemonstraties
- een direkte uiting van onze woede zijn
- dat ze hebben bijgedragen aan bewustwording 

over hoe onderdrukkend porno is voor 
vrouwen

Vanuit deze opinie willen wij als onderdeel 
van de vrouwenbeweging meedenken over 
hoe het verder moet met de pornostrijd, hoe 
deze past binnen de totale vrouwenstrijd en 
welke aktiemiddelen er gebruikt kunnen 
worden. Waarbij we wel willen opmerken dat 
wij geen voorstanders zijn van gewelddadige 
aktiemiddelen (zoals stenen en brandbaar 
materiaal).

PSP-VROUWEN 
AFDELING GRONINGEN
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We staan achter jullie mening: ‘Dat de porno
demonstraties een direkte uiting van onze woede 
zijn en dat ze hebben bijgedragen aan bewust
wording over hoe onderdrukkend porno is voor 
vrouwen’. In ons artikel staat over de demon
stratie: ‘Het is logies en meer dan terecht dat 
vrouwen in hun woede hierover de straat 
opgaan’.
Dat betekent dat wij het feit dat er gedemon
streerd is niet afkeuren of veroordelen, maar 
wel kritiek hebben op bepaalde gebeurtenissen 
in en rond de demonstratie in Utrecht, waarbij 
men weigerde mannen informatie over het doel 
van de demonstratie te geven. Iets wat jullie 
volgens het inlegvel ook afkeuren. Het is o.i. 
een slechte zaak als je alleen totaal vóór of 
tegen een aktie kunt zijn, zonder kantteke- 
ningen/kritiek. Het is niet de bedoeling geweest 
de suggestie te wekken dat de demonstratie 
een anti-pornowet wilde. Dit is waarschijnlijk 
gekonkludeerd uit ‘Wij zijn het oneens met de 
demonstrerende _■ vrouwen die een verbod eisen 
op peepshows, pornofilms en pornoblaadjes’.

Dit slaat op sommige vrouwen uit de demon
stratie (zie de eerste regel van dat stukje ‘voor 
sommige vrouwen’) en'op de akties en de 
demonstraties die gevoerd zijn rond de peep
shows, waar wel een verbod werd geéist. Kwa 
inhoudelijke standpunten zien vVe dan ook 
geen wezenlijke verschillen tussen jullie reaktie 
en het artikel.

CORA MULDER 
TITIA VAN LEEUWEN

PROGRAMMEURS
GEZOCHT
De PSP heeft een computer gekocht, n.I. een 
CMC systeem 445 (64 kB, 10 MB hard disc,
5 MB tapecartridge, 2 beeldbuisterminals, prin
ter).
We willen nu een software-groep oprichten, 
die zich bezig zal houden met het schrijven van 
programma’s. Heb je interesse?
We zoeken mensen met programmeer-ervaring 
het liefst in on-line en data-entry toepassingen 
(interactief COBOL, RPG2, TAL2000 of iets 
dergelijks).
We kunnen je geen arbeidsloon bieden, maar 
natuurlijk wel vergoeding van alle onkosten.
Je moet wel bereid zijn, om er wat tijd in te 
steken. Het is erg handig, als je in of bij Amster
dam woont.
Voor inlichtingen of aanmelding, schrijf of 
bel Peter van der Veen, Partijburo PSP, postbus 
700, Amsterdam, telefoon 020 - 26 73 74.
Laat alsjeblieft wat van je horen; we hebben 
echt een paar mensen hiervoor nodig!

PIERRE PUTS 
PETER V.D. VEEN

REKTIFIKATIE
In Bevrijding 80-6 stond een artikel over de 
aktie voor belastingweigering. Het daarin ge
noemde postgironummr van de Beweging 
Weigering Defensiebelasting is fout. Dat nummer 
is: 44 34 906 t.n.v. de beweging, Utrechtseweg 
159, Amersfoort.

1 MEI KAARTEN
Dc socialistische uitgeverij/drukkerij De Woelrat 
geeft dit jaar 1 mei-wenskaarten uit. Het zijn 
twaalf verschillende kaarten met prenten van 
Albert Hahn. De serie van 12 kaarten is te be
stellen door overmaking van f 5.- op postgiro 
27 38 166 t.n.v. De Woelrat, Boskoop.
Voor PSP-afdelingen is korting mogelijk bij 
afname van meerdere mapjes. Informatie: 
telefoon 01727 - 49 71 (’s middags).



Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. Hn steekt dat geneven niet 
onder stoelen óf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. E n ... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NYY en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo'n 
spaarbank zou gekozen moeten w orden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.(XX) 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 2(X) miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bijsmaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
25a) YB Den Haag.

Ij hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-4701 81 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den f laag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f50,- ais eerste in leg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van I'7,50.

Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 

20jaar)
□  het termijn sparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□ spaardeposito-bewijzen (meteen vaste looptijd)

* aankruisen w'at u wenst. 920
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MIJNWERKERS
De Nijmeegse uitgeverij Link startte vorig jaar 
met een reeks boeken onder het motto Boek 
van de Arbeid. In de loop van dit jaar zullen 
verschijnen Landarbeiders, Wao-ers en Steen
bakkers■. Het eerste deel in de reeks heeft als 
titel Mijnwerkers. Zojuist verscheen van dit 
boek de tweede druk.
De Mijnwerkers werd geschreven door Wim 
Nijsten, zelf een ex-mijnwerker met vijfen
twintig jaar ervaring ondergronds. In samenwer
king met Jos Bours en Marlies Houtvast inter
viewde hij voor dit boek zestig ex-mijnwerkers. 
Met dat materiaal en dat wat door de Regionale 
Oniroep Zuid ter beschikking werd gesteld 
kon dit boek worden samengesteld. Mijnwerkers, 
verhalen om te onthouden is de volledige titel.

Een boek over hoe het was, niet geschreven door 
historici of mijningenieurs maar door de mijn
arbeiders zelf. Niet het opgepoetste beeld 
zoals officiële bezoekers als ministers of de 
koningin het te zien krijgen: Bij hoog bezoek 
op de Ma urits ging dat zo: een op zich terspa kje 
kreeg je aan, fijn wit. De nachtdienst had de af
deling dan van boven tot onder opgeruimd en 
reingeschept. Als ze er waren, moesten we wel 
net doen alsof we kolen maakten ’
Niet dat beeld dus, maar wel een illustratie 
van de bekende spotprent waarop de kapitalist 
tegen de pastoor zegt: Als jij ze dom houdt, 
houd ik ze arm.
‘De pastoor was hier de baas. Als je werk wilde 
hebben dan ging je een briefje halen bij de pas
toor. Daar ging je dan mee naar de baas en die 
keek daar dan eens in en dan zei die: ja, je kunt 
hier komen. ’

EUROMETAAL
Op zaterdag 19 april organiseert de werkgroep 
Eurometaal in samenwerking met PSP, PPR, 
IKV, Vredesburo Zaanstreek en burgemeester 
Lems van Zaanstad een grote demonstratie tegen 
de wapen- en munitieproduktie van Eurometaal 
en voor omschakeling van dat bedrijf op zinvol
le, civiele produktie. Aan het eind van de de-

Verhalen over het gebrek aan veiligheid, over 
het zware werk, de gebroken vingers, de stof- 
longen, de angst. En het geld: 'Vijftien jaar 
na de oorlog werkte op de Oranje-.Xassau een 
man ondergronds van 69 jaar. Die bleef natuur
lijk werken totdat ie niet meer kon. Want van 
zijn pensioen kon hij daar niet komen’.
En de oud-mijnwerkers kunnen nog steeds van 
hun pensioen niet komen. Aan het einde van de 
zestiger jaren kondigde minister Den Uyl de 
sluiting van de mijnen aan. In september 75 
trokken 4000 oud-mijnwerkers naar Den Haag. 
Ze wilden de toenmalige premier Den Uyl 
spreken, maar die liet zich niet zien. Later 
zijn er wel een aantal verbeteringen gekomen, 
maar nog niet genoeg.
7:n als je dan aan de deur komt om te vragen 
o f ze meegaan voor de protestmars naar Den 
Ilaag, dan komt de vrouw aan de deur en die 
zegt: ja, kom maar binnen, want de man zit 
achter, in een stoel, daar kan ie niet meer 
uit. Of door stojlongen, o f reumatiek o f andere 
dingen van de mijn. ’
‘Toen ze daarboven in Holland in de kou zaten, 
toen moesten we wel extra sjiechten kloppen, 
dat ze wat te stoken hadden eii niet kapot 
gingen in Holland. Dat zijn allemaal feiten. 
Maar nu denken ze niet meer aan de 
mijnwerker\

ROEL SANDVOORT

Mijnwerkers, verhalen om te onthouden. Wim 
Nijsten, Jos Bours en Marlies Hautvast.
208 pagina’s, 150 illustraties. Uitgeverij Link, 
Postbus 1144, Nijmegen. Prijs f. 24,50.

monstratie zal er gesproken worden door ds. 
Polhuis (Zaandijk) en F-red van der Spek (Twee
de Kamerlid PSP).

Aanvang demonstratie: 13.00 uur, Stationsplein, 
Zaandam. Vanaf Amsterdam CS bereikbaar met 
de treinen van 11.37 en 11.41 uur.

INTERNATIONALE
VREDESMARS
De afgelopen 4 jaar werd met ondersteuning 
van de War Resisters International (WRI) elk 
jaar een internationale mars tegen het milita
risme georganiseerd. Vorig jaar, bij de vierde 
mars, was er voor het eerst sprake van een ge
organiseerde Nederlandse deelname. Het lag 
toen in de bedoeling de tocht van Brussel naar 
Warschau (de twee hoofdsteden van resp. 
NAVO en Warschau-pakt), te maken slechts een 
klein groepje bereikte uiteindelijk het einddoel. 
De reakties in Polen waren enorm: er ontston
den spontaan diskussies en toen de pamfletten 
'uitverkocht’ waren lazen de Polen de teksten 
aan elkaar voor.

Dit jaar gaat de 5e Internationale Mars in Frank
rijk van start op 4 augustus. De tocht zal via 
Italië, Joego-Slavië waarschijnlijk naar Roe
menië voeren. In al deze landen worden akties 
ondernomen op plaatsen waar het militarisme 
in de vorm van wapenfabrieken, militaire of 
oefenterreinen en dergelijke aanwezig is. Het 
doel is om goed geïnformeerd een konfronta- 
tie met de bevolking aan te gaan. Juist omdat 
het een en ander eoed voorbereid moet worden 
zullen eventuele deelnemers zich lang van te 
voren moeten aanmelden.
De vertrekplaats is Vaucluse, een streek in het 
zuidoosten van Frankrijk. De deelnemers wor
den daar op 2 of 3 augustus verwacht. De mars 
zal in het weekend van 23 en 24 augustus eindi- 
gen in Joego-Slavië. Daarna zal eventueel nog 
doorgereisd worden naar Roemenië. Het vervoer 
voor, tijdens en na de mars zal voor de Neder
landse deelnemers door de Nederlandse orga
nisatie geregeld worden. Voor overnachting 
moet iedereen zoveel mogelijk een tent e.d. 
meenemen. De kosten van het vervoer komen 
in de buurt van f. 400.— ; voor eten en logies 
moet worden gerekend op f. 10,— per dag.

Voor nadere informatie: Gerdie Markus,
3e Helmersstraat 78hs, Amsterdam, tel.
020 166652.
Als je regelmatig op de hoogte gehouden wilt 
worden van de organisatorische ontwikkelingen 
rond deze mars kun je dat aanvragen door 
overmaking van f. 5,— op postgiro 4464618 
t.n.v. Fonds Anti-militaristische Akties (FAMA) 
te Maastricht.

BOLLENSTREEK
De PSP-afdeling Bollenstreek (Hillegom-Lisse) 
organiseert op maandag 14 april een avond over 
de boykot van de Olympische Spelen ’80.
Als voorstander van een boykot zal spreken 
G.N. de Vries (sekretaris van de werkgroep 
buitenland van de VVD) en als tegenstander 
Fred van der Spek (Tweede Kamer PSP). Daar
naast wordt een diaserie over de schendingen 
van de mensenrechten in de Sovjet Unie van 
Amnesty International vertoond. Uiteraard 
volop ruimte voor diskussie.

Plaats: café-restaurant De Taveerne, Wagen- 
dwarsstraat 23, Lisse. Aanvang 20.00 uur. 
Zaal open om 19.30 uur, toegang gratis.



SYMPOSIUM 19 APRIL
Het partijbestuur van de PSP organiseert op zaterdagmiddag 19 april 1980 
een symposium, onder de titel:

30 JAAR BEATRIX? - DE NADAGEN VAN DE MONARCHIE

te Amsterdam, hotel Krasnapolsky (grote zaal), van 13 tot 16.30 uur.

De nadagen van de monarchie. Hoe paradoxaal dat ook moge klinken bij de 
inhuldiging van een nieuwe vorstin, het is volstrekt duidelijk dat de belache
lijke en tegelijk wrede erfopvolging niet wéér 30 jaar mee kan. Een republiek, 
dat had al veel eerder moeten gebeuren.
Moet links zich daar niet op voorbereiden? Dat is toch maatschappijverande
ring? Hoe moet zo’n republiek eruit zien? Deze en andere vragen zullen be
sproken worden door:

- prof\ mr. H.Th.J.F . van Maarseveen, hoogleraar staatsrecht Erasmus- 
universiteit, stelde als eerste in de Nederlandse staatsrechtbeoefening het 
koningschap serieus ter diskussie, over: staatsrechtelijke absurditeiten van 
de monarchie;

- mr. Mauel Kneepkens, docent strafrecht aan de Erasmusuniversiteit, 
bepleit gratieregeling voor gedetineerden en beëindiging van de monarchie 
over precies 20 jaar, beiden in verband met gewekte verwachtingen, over:
een koningin die geen gratie mag geven, is geen koningin;

- Fred van der Spek , Tweede Kamerlid voor de PSP, weigert de eed van 
trouw aan de koning, maar houdt zich op de een of andere manier aan 
de grondwet, over: monarchie en ideologie;

- Jan Rogier, publicist, schrijft in Vrij Nederland regelmatig over het Oranje
huis, over: de opgelegde monarchie in de oudste republiek van Europa;

- dr. Anton Constandse, publicist, wiens nieuwste boek ‘Oranje zonder 
mythe’ zojuist is verschenen, over: monarchie o f  republiek, een kwestie 
van maatschappijkritiek.

STAATSIE....
dan ook

GRATIE I
Kan een republikein om een gratieregeling voor 
gedetineerden vragen ter gelegenheid van de 
troonswisseling? Het lijkt misschien onlogisch, 
maar het antwoord is toch ja. Op dinsdag 
17 maart heeft Fred van der Spek in de Tweede 
Kamer gevraagd om een brief van de regering 
met haar motieven om een kollektieve gratie
regeling af te wijzen. De Tweede Kamer moet 
vervolgens over die brief kunnen praten, volgens 
Fred. De motieven die tot nu toe zijn aan
gevoerd om een kollektieve gratieregeling af 
te wijzen, zijn dat a) de straffen de laatste tijd 
zo mild zijn, b) gratie willekeurig is en c) gratie

r

uit de tijd is. Fred zei bij zijn verzoek: ‘Waarom 
nu juist datgene uit dit hele willekeurgie, uit 
de tijd zijnde aspekt van onse staatsinrichting 
(monarchie) dat aan een groep mensen ten 
goede komt, eruitlichten en achterwege laten? 
Het artikel van Mauel Kneepkens in het NRC- 
Handelsblad van zaterdag 8 maart j.1. was me 
dan ook uit het hart gegrepen. Ik citeer: de 
betiteling willekeur kan men beter toepassen 
op het strafrechtsysteem waarbinnen het ver
schijnsel gratie eigenlijk nog de meest onschul
dige vorm van willekeur mag worden genoemd’. 
Intussen is er beweging ontstaan binnen en bui
ten de gevangenissen. Coornhert Liga en BWO, 
allerlei gedetineerden kommissies en hulpver
leners hebben aangedrongen op een gratierege
ling: er leefden verwachtingen bij gedetineerden 
die gehonoreerd moeten worden. Volgende 
week zal zelfs een landelijk komitee ‘Beatrix 
wij rekenen op u’ worden opgericht. In tegen
stelling tot de schijn, is het achterwege laten 
van een gratieregeling een extra bewijs voor 
het willekeurgige gunstensysteem dat de mo
narchie is: Zelfs op deze eeuwenoude regels 
van ongeschreven recht valt geen aanspraak te 
maken!

ANDREE VAN ES

VAN MONARCHIE NAAR REPUBLIEK!

KIES EEN PRESIDENT(E), (M/V)

woensdag 30 april in Paradiso

Kandidaten worden gesteld door o.a 
Johan Anthierens,
Igor Cornelissen,
Lucas van der Land,
Leo Jacobs,
Stan van Houcke,
Bram Vermeulen, 
e.v.a.
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(advertentie)

Zojuist verschenen:

Anton Constandse 
ORANJE ZONDER MYTHE

pocket, 80 blz.

De échte geschiedenis van ‘ons’ koningshuis, 
van De Zwijger tot de jonge propjesschieter.

Uit het voorwoord:

Na IS}3 heeft de d\'nastie 11iets bijgedragen tot 
de vele vormen van modernisering, emancipatie, 
demokratisering o f kulturele evolutie. In die zin ' 
kan dit geschrift wel worden beschouwd als een 
aanwijzing van de overbodigheid van een mo
narchie en de wenselijkheid van een vrijheid
lievende en soeiaal-vooruitstrevende republiek \

Te bestellen voor f. 7,50 op giro 25 53 850 van stichting 
PamtT’t, Amsterdam,
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Westerse waarden
Mocht het werkelijk zo zijn dat president 
Carter’s jongste maatregelen tegen Iran zijn 
positie binnenlands versterkt hebben, dan be
hoort dat tot de vele raadselen die zijn her
verkiezing omgeven.. Het lot van de gegijzelde 
Amerikanen in Iran wordt nog uitsluitend 
bepaald door president verkiezingen in de 
VS en de machts- en geloofsstrijd in Iran.
En dat wordt er niet beter op, niet in het 
minst omdat de boycotmaatregelen er voorals
nog niet erg effektief uitzien. De Sowjet-Unie 
lonkt al naar West-Europa met haar nieuwe 
overslaghaven in Astara aan de Kaspische Zee, 
als transit voor Westeuropese goederen naar 
Iran, daarmee liefst twéé boycots tegen Iran 
en tegen de SU zelf- in één klap ondergravend.
De machteloze gebaren van Carter zijn het ge
volg van het feit dat voor dit soort uitzonder
lijke situaties op het State Department of het 
Pentagon geen scenario klaar ligt. De reden 
daarvoor is dat Iran niet voldoet aan de codes 
door het Westen nog wel zo nadrukkelijk aan de 
Derde Wereld voorgehouden- van Internationa- 
politiek: een bevoegd gezag, diplomatieke on
schendbaarheid, en ekonomisch chanteerbaar. 
De beperkingen voor militaire interventies 
worden nu eens niet bepaald door kernwapens, 
maar eenvoudig door onbereikbaarheid van de 
Amerikaanse ambassade in Teheran.

Ook de door Carter zelf uitgeroepen koude oor
log pakt anders uit dan hij gehoopt had. De 
Westeuropese partners zien in Afganistan 
geen enkele bedreiging voor zichzelf, maar wel 
een mooie reden om de bewapening op te voe
ren. Afschaffers van die bewapening kunnen ten
minste weer gewoon verdacht worden gemaakt, 
zoals o.a. bleek uit de oefening "Black Palermo ’ 
door de 13e Pantser Brigade uit Oirschot eind 
januari, waarbij Black Palermo de naam vormde 
voor een vredesbeweging die, geïnfiltreerd door 
de vijand, zelfs havenstakingen forceerde. Blijk
baar is het Nederlandse leger vast aan het oefe- 
in het handhaven van Van Agfs rechtsorde. 
Zulk een koude oorlog, daar voelen de bond
genoten wel voor. Maar wat Carter nu van hen 
vraagt gaat ten kosten van hun belangen.Nou, 
dat valt in steden als Bonn en Parijs als een 
baksteen. Trouwens ook in Den Haag, al doet 
Van Agt weer stoer. Waarden, zo denkt men d 
daar al jaren, zijn alleen maar goed ter verde- 
ging van belangen. Waarden gebruik je in pre
ambule of slotverklaring. En zij worden verde
digd door hogere defensieuitgaven, orders voor 
wapenindustrieën, beveiliging van oliertoutes, 
kernenergie, pro-westerse regiems in Derde 
Wereld-landen, enz. En niet door: geen handel 
meer op de Sowjet-Unie, geen olie meer uit Iran. 
Carter verwart doel en middel, zo denken de 
onwillige bondgenoten. Nu de Sjah buiten de 
Amerikaanse jurisdictie bedlegerig blijft en nie
mand meer over de aan het Iraanse volk ont
vreemde pahlevi-miljarden praat, is de enige kans 
voor de gegijzelden gelegen in openlijke kritiek 
van de V.S. op haar steun aan de sjah. Een 
somber vooruitzicht. Want ten eerste heeft 
zelfkritiek geen enkele presidentskandidaat ooit 
goed gedaan. En ten tweede ziet het er bepaald 
niet naar uit dat de Amerikanen uit de gebeur
tenissen in Iran lessen van dergelijke strekking 
leren. Integendeel. De ‘mensenrechtenpolitiek'

die Carter destijds met veel tamtam lanceerde 
- en die er op de eerste plaats op gericht was 
de Russen eens flink de oren te wassen - geldt 
van meet af aan niet voor de Sjah van Perzië, 
maar leek voor enkele andere regiems toch 
iets te beloven, hoe gering ook. Daarvan is al-

n

lang geen sprake meer. De V.S. steunen nog 
steeds en steeds meer tal van andere Sjah’s. EinG 
januari zond Carter een speciale afgezant, gene
raal Goodpaster, naar Buenos Aires om de Ar
gentijnse junta van Videla te bewegen af te zien 
van graanleveranties aan Rusland. In ruil daar
voor zullen de V.S. de zeer harde veroordeling, 
die Argentinië binnenkort zou krijgen van de 
Commissie voor de mensenrechten van de Or
ganisatie van Amerikaanse Staten, afzwakken 
en aanvaarbaar maken voor de junta. Ook een 
kritisch rapport van het State Department 
zal worden afgezwakt en melding maken van 
‘een belangrijke vooruitgang op het terrein van 
de mensenrechten \
Opvallend is dat Van der Klaauw zich dezer da
gen in dezelfde bewoordingen uitliet m.b.t. 
exportkredietgaranties voor Bos Kalis in Ar
gentinië.

Carter s ‘ethiek’ vindt in West Europa eigenlijk 
alleen gehoor bij Van Agt. Die vond 4Amerika 
niet alleen laten ploeteren ’ wel een mooie en bij 
zichzelf passende spreuk, maar bij Buitenlandse 
Zaken denken ze daar heel anders over. Volgens 
Van Agt kunnen we die 10 pet. olie uit Iran best 
missen. Vandaar dat de regering een documen
taire over de executie wegens overspel van een 
Saoedische prinses op de t.v. wil. Want de olie 
moet natuurlijk wel ergens vandaan komen.

Helmut Schmidt, bondskanselier van de grootste 
Westerse handelspartner van Iran zei het al:
‘het zijn hun gijzelaars'. Maar natuurlijk hadden 
in Teheran net zo goed Westduitsers of bijvoor
beeld Nederlanders gegijzeld kunnen worden. 
Ook al was Amerika, net name de CIA, de be
langrijkste steun onder de pauwentroon, de 
Sjah werd van heel wat meer kanten gesteund. 
Nog voor kort voor de val van de Sjah werden 
zijn ‘maatschappijmoderniserende’ daden door 
de Nederlandse regering geprezen. De Iraanse 
order voor 8 fregatten uit 1978 is door Prins 
Bernard persoonlijk bij de sjah binnen gepraat. 
Wanneer op 30 april het Nederlandse volk dank 
betuigt aan de vertrekkende koningin en prins
gemaal, knielt het voor de diktste vrienden van 
deze veelvuldige moordenaar, die, met enige 
vertraging van de loop der geschiedenis in Iran, 
.als gast in de Nieuwe Kerk aanwezig zou zijn
geweest......  Oh nee, dat is niet waar. Een pas
gekroond hoofd gaat éérst op bezoek bij reeds 
kroondragenden. De Sjah nu uitnodigen omdat 
hij in het geheel geen kroon meer draagt zou 
wel heel ongepast zijn. Gelukkig is er in Neder
land tenminste nog één familie, die weet hoe 
het hoort.....

RUDI BOON
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D eze fo to  w erd gem aakt op de dag 
van de begrafenis van b issch o p  R o m ero  
in  San Sa lva d o r d o o r fotograaf K o e n  
Wessing.
Wessing za t later in  dezelfde  auto m et 
N ederlandse persm ensen die d o o r de 
N ationale Garde beschoten werd. K o e n  
w erd n ie t gew ond b ij  deze aanslag, 
's A v o n d s op z ijn  h o te lka m er w erd h ij  
opgebeld. De persoon  aan de andere  
ka n t van de lijn  z e i verbaasd te z ijn  dat 
Wessing n ie t evenals Ja n  van der Putten  
en F ra n k  D iam and u it  San Sa lva d o r was 
vertrokken . K o e n  Wessing z it  n u  veilig  in  
Managua in  Nicaragua.



9 0 ja a r
1 MEI, DAG VAN DE ARBEID
De geschiedenis van de Eerste Mei, de dag van de arbeid, is nauw verbonden 
met de strijd voor de acht-uren dag. De eis van de internationale arbeiders
beweging voor een werkdag van niet meer dan acht uur.
Het idee voor deze Dag van de Arbeid ontstond tijdens de vergadering in 
Parijs van de internationale arbeidersbeweging waaruit de Tweede Interna
tionale ontstond. Het kongres begon op 14 juli 1889, op de kop af honderd 
jaar na de bestorming van de Bastille (de politieke gevangenis in Parijs), 
het begin van de Franse Revolutie.
Op voorstel van de Franse delegatie tijdens het kongres van 1889 werd een 
resolutie aangenomen over de verdediging van de arbeid, de verkorting van de 
arbeidsdag en het verbod van de kinderarbeid. Om deze eisen meer kracht bij 
te zetten werd besloten tot een internationale manifestatie op de eerste 
mei 1890. Waarom speciaal de eerste mei?

Eigenlijk gaat de geschiedenis van de Eerste 
Mei, juist omdat het samenhangt met de eis 
voor arbeidstijdverkorting, terug tot 21 april 
1856. Toen werd de bouwvakarbeiders in de 
Britse kolonie Victoria in Australië een acht
urige werkdag toegestaan. Later volgden andere 
produktiesektoren en andere koloniën. Vanaf 
1856 werd de 21-ste april als een jaarlijkse 
algemene feestdag gevierd.
Het vrij eenvoudige totstandkomen van de 
achturen-dag in Australië was een gevolg van de 
bijzondere omstandigheden van dit land. In 
tegenstelling tot Europa en de Verenigde Staten 
bezat Australië weinig industrie. Bovendien 
bestond er in dat land nauwlijks een industriële 
arbeidsreserve. Het grootste gedeelte van de 
arbeidskrachten was werkzaam in de landbouw. 
Dat lag in Europa wel wat anders. Daar was de 
ontwikkeling van de kapitalistische produktie- 
wijze op zijn hoogtepunt en daar werd de bezit
loze, straatarme plattelandsbevolking gedwongen 
naar de industrie in de grote steden te vertrek
ken. Daardoor ontstond een enorme arbeids
reserve. Dat maakte het de industriëlen mogelijk 
naar believe mensen eruit te gooien. Het stellen 
van eisen door de arbeiders werd daardoor moei- 
lijker, want ‘voor jou tien anderen ’ was de 
stelregel van de bazen.

MOVING DAY

In de Verenigde Staten van Amerika bestond 
van oudsher Moving-day op de eerste mei.
Op deze dag werden door de ondernemers 
nieuwe verdragen gesloten. De arbeiders stelden 
op deze dag hun arbeidsvoorwaarden vast.
In 1885 besloot de Federation o f organised 
Trade and Labor Unions een kampagne voor 
de achturen-dag te gaan starten. Deze kampagne 
begon op 1 mei 1886.
Mede door het dramatische verloop van die 
eerste mei ’86 in Chicago werd dat een gedenk
waardige dag voor de internationale arbeiders
beweging.

Op 16 februari van dat jaar werd McCormick, 
een fabriek voor landbouwgereedschappen in 
Chicago, gesloten. De 1200 arbeiders stonden 
op straat. Deze firma hield er een zwarte lijst 
op na. Alle arbeiders die om een of andere 
reden bij dit bedrijf in ongenade waren gevallen, 
kwamen op deze lijst terecht. Zij werden uitge
sloten. dat had als gevolg dat zij ook bij andere 
bedrijven niet meer aan het werk kwamen.
Op de tweede maart vond er een vergadering 
plaats van deze uitgeslotenen van McCormick. 
Eén van de redenen voor deze vergadering was 
het ingrijpen van vierhonderd politieagenten 
en driehonderd leden van de zwaar bewapende 
bedrijfspolitie. Een verzoek van de uitgeslotenen 
aan andere arbeiders om niet hun plaatsen over 
te nemen werd door de overheid tot een misdaad 
tegen de staat verklaard. Reden genoeg om 
vreedzaam protesterende burgers neer te knup
pelen en in de gevangenis te werpen.
Dit waren de omstandigheden waaronder de 
eerste mei 1886 plaatsvond. Alle ogen waren 
gericht op de Acht-uren beweging en de Alge
mene Werkstaking.

hay  m a rk et

Op de eerste mei werd een algemene staking 
afgekondigd. Meer dan 25.000 arbeiders in 
Chicago legden het werk neer en eisten de in

voering van de achturige werkdag. Op de vierde 
mei was het aantal stakenden tot zeker het 
dubbele gestegen.
Diezelfde dag werd er een grote bijeenkomst 
op de Hay Market georganiseerd. Tegen het eind 
van die manifestatie, ’s avonds rond een uur of 
tien, ging de politie tot de aanval over. Ondanks 
het feit dat het een vreedzame bijeenkomst was, 
werd hij letterlijk uit elkaar geschoten.
Toen de politie begon te schieten ontplofte een 
bom. Nooit is gevonden wie daarvoor verant
woordelijk was. Door de plotselinge aanval van 
de politie ontstond paniek. In de zo ontstane 
chaos schoot de politie zeven van z’n eigen 
kollega's dood en werden er zes zwaar gewond. 
De politie ontketende in de daarop volgende 
dagen een ware heksenjacht. Acht leiders van de 
arbeidersbeweging werden op verdenking van 
moord gearresteerd. Onder hen vier die de 
vergadering zelfs helemaal niet hadden bijge
woond. Twee anderen waren kort voor het 
gebeurde vertrokken.
Voor iedereen met gezond verstand was het 
duidelijk: het ging de machthebbers in de 
eerste plaats om het treffen van de arbeiders
beweging. De openbare aanklager in het proces 
tegen de acht heeft het niet duidelijker kunnen 
zeggen: ‘De arbeiders zullen als ratten in hun 
holen teruggedreven worden \

Zeven van de aangeklaagden werden ter dood 
veroordeeld. De achtste kreeg vijftien jaar 
tuchthuis. Eén terdoodveroordeelde pleegde 
zelfmoord. Twee anderen kregen strafverminde
ring: levenslang. De overige vier werden in 
november 1886 opgehangen. Onder de galg 
riep één van hen: ‘De tijd zal komen dat ons 
zwijgen in het graf machtiger zal zijn dan ons 
spreken

KETENEN

Als herdenking van de gebeurtenissen naar 
aanleiding van de algemene staking op de eerste 
mei in Chicago ontstond dus het idee deze dag 
tot iets speciaals te maken. Daarom werd het 
door de eerste vergadering van de Tweede Inter
nationale, waarbij ook vertegenwoordigers van 
de Verenigde Staten aanwezig waren, de eerste 
mei 1890 tot internationale aktiedag uitgekozen; 
met als algemeen thema de acht-uren dag.
Als Nederlands afgevaardigde was Ferdinand 
Domela Nieuwenhuis aanwezig, op dat moment 
lid van de Tweede Kamer. In zijn toespraak zei 
hij o.a. het volgende:
‘Nemen wij voor een ogenblik aan, dat wij een 
arbeiderswetgeving hadden, zoals wij die wensen, 
zegt mij eens o f ge gelooft dat er veel zou veran-
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deren in de algemene toestand ten gunste van de 
arbeiders? Als men mij die vraag voorlegt, dan 
zal ik vrijmoedig zeggen dat de ergste streek, die 
de regeringen ons kunnen spelen, hierin bestaan 
zou, dat zij al onze voorstellen aannam. Want 
voor twintig a vijfentwintig jaar zou elke revolu
tionaire socialistische beweging met lamheid 
geslagen zijn. Gelukkig dat de regeringen blind 
zijn en de toestand niet begrijpen. I 'oor mij 
betaat het grootste gevaar wat de invoering van 
de achturendag betreft hierin, dat zij voor de

arbeiders in elk geval een geduchte teleurstelling 
zijn zal. Want het kapitaal zal altijd middelen 
vinden om zich te behoeden voor een loons
verhoging, die op het kapitaal neerkomt. De 
kapitalisten zullen de achturendag geven om zich 
staande te houden. Het hoogste wat de arbeiders 
zullen bereiken, zal hierin bestaan dat de slaven
ketenen gewikkeld zullen worden in zijde o f

1 MEI 1890
Op de eerste mei 1890 liepen er in Neder
land al geruime tijd twee stakingen. Eén 
bij de textielarbeiders in Enschede en de 
ander onder de veenarbeiders in Beets 
(Friesland).
De Enschedese textielstaking was om een 
kleinigheidje begonnen. Eén van de jonge 
arbeiders was op de ochtend van de 27-ste 
februari ingeloot voor militaire dienst. 
Hij kwam 's middags dronken op zijn werk 
en werd ontslagen. Zijn kollega^s gingen 
in staking voor intrekking van het ontslag en 
koppelden daar meteen de eis van verande
ring van het boetestelsel en een loonsverho
ging van tien procent aan vast.
Na afloop van deze staking wilden de 
patroons een aantal van de stakers niet 
terug hebben. Het ontslag van deze groep 
had tot gevolg dat er een steunbeweging op 
gang kwam. De werkgevers verboden 
geldinzamelingen als steun aan de stakers. 
Om dit verbod waar te maken lieten zij de 
burgemeester elke maandagavond, als de 
lonen werden uitbetaald, politie en soldaten 
naar de fabriek sturen om er toezicht op te 
houden dat de arbeiders niets voor de steun- 
kas zouden geven.
De veenstaking begon op 26 maart in Stads
kanaal toen zevenhonderd stakers in optocht 
door de dorpen naar de patroons trokken. 
Soldaten sloegen er flink op los en er vielen 
schoten. De staking breidde zich daarop 
snel uit. In april sloeg de staking over naar 
het Friese Beets. Daar staakten al gauw 
1500 man onder leiding van de Friesche 
Volkspartij.
Op 23 april sprak Domela Nieuwenhuis de 
stakers toe (op dat moment zo'n tweeën
half duizend) met vóór zich honderd man in
fanterie met geladen geweren en achter zich 
een stuk of tien veldwachters, met geladen 
karabijnen.

De SDB (Sociaal Democratische Bond) 
werd in februari 1882 opgericht. Ferdinand 
Domela Nieuwenhuis was de eerste sekre- 
taris. De SDB besloot tijdens het Kerst- 
kongres van '89 dat op de eerste mei 1890 
zou worden gestaakt. Bij nader inzien bleek 
de animo daarvoor niet zo groot te zijn en 
riep Domela de afdelingen op het te laten 
bij avondvergaderingen.
Met uitzondering van Leeuwarden werden 
overal in het land demonstraties op 1 mei 
verboden.
Het Nederlandsch Werkliedenverbond Patri
monium, dat rijken en armen ontmoeten 
elkander, de Heer heeft hen beiden gemaakt 
in zijn statuten had staan, verspreidde een 
manifest naar aanleiding van deze dag van 
de arbeid. In dit manifest werden de ‘Chris
tenwerkmannen ’ gewaarschuwd voor 'hen 
die onrust zoeken en zaaien en u op den weg 
der revolutie willen leiden’. 'Neemt toch 
geen deel aan die betooging die slechts 
oproer en verzet tegen de door God gestelde 
overheid teweeg brengen \

De grootste meiviering vond plaats in 
Leeuwarden. De stad verkeerde weliswaar 
in een soort staat van beleg (het plaatselijk 
garnizoen was versterkt met troepen uit 
Arnhem) maar op de bijeenkomst waren 
zo’n 10.000 mensen aanwezig uit heel 
Friesland.

fluweel, maar de ketenen zullen ketenen blijven ’.

ROEL SANDVOORT
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Uirleggen
Toen Fred van der Spek zich, in een interview met Ischa Meijer, liet ont
vallen dat de PPR een nuttige funktie had vervuld maar nu haar tijd wel 
had gehad, was dat voor PPR-voorzitter Herman Verbeek aanleiding om 
Fred uit te dagen voor een debat. Zo kwam het, dat het Amsterdamse mu
ziekcentrum Paradiso op een maandagavond haar deuren opende voor een 
heus politiek debat. Op het podium van de cafézaal, waar zovele toparties
ten de eerste stappen op weg naar hun roem zetten, stonden nu drie bossen 
witte rozen met daarachter de twee politici. En Ischa Meijer zat voor.
Verbeek trok meteen fel van leer: hij vond het 
nogal merkwaardig dat een PSP-er het bestaans
recht in twijfel trok van de PPR, die maar liefst 
drie maal zoveel zetels in de Tweede Kamer 
heeft. Verder vond hij het juist een goede zaak 
dat er verschillende linkse partijen zijn, die el
kaar zouden kunnen aanvullen. Geduldig legde 
Van der Spek uit, dat het hem niet om de pro
centen en de zetels gind, als hij het over de be
staansreden van een partij heeft. Grotere par
tijen dan de PPR kunnen voor dezelfde kritiek 
in aanmerking komen, namelijk dat ze onvol
doende samenhang vertonenen en tegelijk zich 
te weinig van andere partijen onderscheiden 
om zelfstandig nog een nuttige funktie te kun- 
nene vervullen. De PPR heeft zo’n nuttige funk
tie gehad rond 1970, omr mensen uit de kVP 
te winnen voor een progressieve stroming. In 
deze tijd is het niet meer nodig daarvoor een 
PPR te hebben: ex-CDA-ers durven nu recht
streeks naar de PvdA of andere partijen over 
te stappen. Wat er dan overblijft voor de PPR 
verschilt volgens Van der Spek te weinig van de 
PvdA om een apart voortbestaan van de PPR 
nog nuttig te vinden. De PSP daarentegen heeft 
een veel vaster omlijnd programma dat zich 
voldoende onderscheidt van andere partijen, 
zelfs al zou de PSP maar 1/100 zetel bezetten. 
(Dit laatste kan natuurlijk niet: 1/100 zetel 
is 0 zetels, en als je aan verkiezingen wilt blij
ven meedoen, zal je je dan toch op je eigen 
nuttige funktie moeten beraden).

DE VIERDE STROMING

Verbeek vond dat er twee vergissingen zaten 
in de redenering van Van der Spek: dat de eman
cipatie van katholieken en protestanten al 
zo’n eind gevorderd zou zijn, en dat alleen 
de PPR de CDA-ers van hun partij zou moeten 
losweken; dat laatste is een taak voor alle 
linkse partijen. Miljoenen zitten nog vast aan 
kerktoren en preekstoel, sprak hij beeldend, 
er zitten weer schrikbarend veel jongeren bij 
het CDA en de socialisten denken nog veel te 
licht over het geloof. M aar^fiJPR is'geen 
uithuilccntrum voor losgeraakte CDA-ers; zij 
behoort tot de vierde stroming in Europa, die 
van de ecologisten, die overal veld winnen en
uitgroeien tot een partij met een totaalpro
gramma.

Van der Spek betwijfelde of de ecologisten een 
volwaardige stroming zullen worden. Op sociaal- 
ekonomisch gebied bijvoorbeeld zijn zij zeer 
verdeeld. Niettemin kunnen zij tijdelijk een 
nuttige funktie vervullen, zoals het doorbreken 
van verstarde verhoudingen binnen en tussen 
de grote partijen. Tegenwoordig wint de ecolo
gie in bijna alle partijen veld; D’66 heeft het zich

ook tot eigendom gemaakt. Maar op zichzelf 
rechtvaardigt dat niet één afzonderlijke ecologie- 
partij.

HET GEBROKEN GEWEER

Deze opmars van de ecologie vermocht Verbeek 
niet minder enthousiast te maken voor zijn eigen 
PPR. ‘Vóór het milieu zijn is nog iets anders 
dan je partij een ecologische grondslag geven’, 
betoogde hij, ‘en het socialisme is levensgevaar
lijk voor de ecologie omdat het zich heeft ge
bonden aan de verzorgingsstaat en de ekono- 
mische groei, aan bureaukratie, kernwapens en 
de westerse samenleving. Daarom wil de PPR 
zich niet socialistisch noemen (het is een be
laden term) en onderscheidt zij zich voldoende 
van de PvdA en ook de PSP’.
Vervolgens poogde Verbeek in de tegenaanval 
te gaan, op het punt van het pacifisme. ‘Wat 
stelt het pacifisme van de PSP nu precies voor? 
Het is misleidend om pacifistisch te heten, want 
het gebroken geweer maakt de mensen weer
loos’. (Een uitspraak die Ronald Reagan in de 
Amerikaanse verkiezingsstrijd (registratie van 
vuurwapens) zeker niet zou misstaan. Verbeek 
moet nog veel leren over bevelsstrukturen, 
wapenindustrieën, sociale aktie e.d.). Van der 
Spek dus maar weer uitleggen, nu niet aan een 
willekeurige nieuwe kiezer maar aan de partij
voorzitter van de PPR, over de samenhang van 
socialisme en pacifisme, over ons standpunt in
zake Algerije en Vietnam toen de PPR-leden nog 
in de KVP zaten, over de onwaarschijnlijkheid 
van een pacifistische onderdrukker tegenover 
een gewelddadige onderdrukte en over het voort
bestaan van militaristische invloeden na een 
geslaagde bevrijdingsstrijd. Over de kritische

steun aan bevrijdingsbewegingen en het ver
oordelen van barricadenromantiek leken de 
heren het wel eens te zijn. Anders was dat met 
de punten ontwapening en NAVO. ‘Onmiddel
lijke, desnoods eenzijdige, ontwapening, en 
Nederland uit de NAVO’, waren de stellingen 
van Van der Spek, die eraan toevoegde het 
‘atoompacifisme’ als een aardig begin te be
schouwen om het denken op gang te brengen, 
maar het als principe grote flauwekul te vinden.

DE HUID VAN DE VIJAND

Verbeek echter vond datje moet infiltreren in 
de NAVO. Je moet dicht bij het centrum van 
de macht zijn, je moet de vijand op de huid 
zitten, in een poging tot een werkelijke diskussie 
binnen de NAVO te komen, en niet, zoals Van 
Agt en Scholten, genoegen nemen met de pro- 
duktie van kernkoppen. Niet bang zijn verant
woordelijkheid te nemen: de beste oppositie 
voer je binnen de regering, en de PPR ministers 
hebben drie kerncentrales tegengehouden! 
‘Waarom gaan jullie dan niet in het CDA!’ 
riep Van der Spek in opperste verbazing uit. 
‘Dan zitje vlak bij de vijand, en kan je als dis
sident alle gewenste invloed uitoefenen. Het 
is ongeloofwaardig om zelfstandig te willen 
voortbestaan naast CDA en PvdA omdat je 
daarbinnen blijkbaar te weinig invloed kunt 
hebben, en tegelijkertijd wél binnen de NAVO 
te willen blijven meepraten. Of is Luns gemakke
lijker te beïnvloeden dan Lubbers?’
Van der Spek stelde datje in deze zaken meer 
bereikt met konfrontatie van buitenaf. En ook: 
de samenstelling van een kabinet is niet beslis
send voor de inrichting van de maatschappij. 
Verbeek reageerde daarop verontwaardigd, dat
het géén lood om oud ijzer is, welk kabinet 
er zit: één gram progressiviteit meer is merkbaar
in de portemonnee van de laagste inkomens
groepen. Hij maakte zich grote zorgen of de 
linkse partijen gezamenlijk een tweede kabinet 
Van Agt zouden kunnen voorkomen. Veel ge
reken, waar zelfs Ischa Meijer niet meer tussen
kwam. Van de Spek bood zijn steun in de 
Kamer aan voor alle linkse maatregelen van een 
progressief kabinet, maar wenste zijn handen 
voor het overige vrij te houden: ‘Wij kunnen 
niet in een regering gaan optreden tegen onze 
eigen mensen die wellicht met de huidige rechts
orde in konflikt komen’.

STAATSHOOFD

Herman Verbeek lijkt mij een prima kandidaat 
voor de verkiezing van het alternatieve staats
hoofd: gematigd en toch progressief. Hij wil 
géén heibel rond de troonswisseling en verwijt 
de PSP dit op te kloppen. Hij weet alles van 
kabinetsformaties en maakt zich er nu al be
zorgd over: de PSP kan bij hem onmiddellijk 
ministerposten claimen. Hij zal ten strijd trekken 
tegen het kapitalisme en de westerse maatschap
pij, maar binnen de NAVO blijven diskussiëren. 
Als op een goede dag monarchie en PPR niet 
meer zouden blijken te bestaan, zou het zonde 
zijn niet van ’s mans talenten gebruik te maken 
voor deze passende funktie.

PETER ZWART
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Vijftig jaar geleden overleed de grote SDAP- 
voorman Troelstra. Daar heeft hij nu een post
zegel van 50 cent aan overgehouden en een 
hernieuwde belangstelling voor zijn ‘politiek 
systeem van de sociaal-demokratie’. Een sys
teem, waarmee hij trouwens onder zijn tijdgeno
ten weinig bijval oogstte. Troelstra zocht naar 
een manier om in de staatsinrichting de stem 
van de arbeidersklasse beter tot haar recht te 
laten komen. Scherp zag hij in, dat de burger
lijke demokratie toch vooral aan de eisen van 
de bourgeoisie van de negentiende eeuw tege
moet kwam. Aanvankelijk dachten de sociaal- 
demokraten, dat met het veroveren van het 
algemeen kiesrecht de meerderheid hen auto
matisch in de schoot zou vallen. Troelstra had 
gedachten over een ekonomisch parlement, 
dat - in de tijd waarin het algemeen kiesrecht 
nog niet bereikt was - als vertegenwoordiger van 
de arbeidersklasse zou kunnen optreden. Later 
probeerde hij dergelijke organen voor te stellen, 
omdat een groot deel van de arbeidersklasse 
niet los te weken bleek van de confessionele 
partijen.

Troelstra is met zijn voorstellen altijd alleen 
blijven staan. Zijn kritici kwamen uit diverse 
hoeken: sommigen verweten hem de (parlemen
taire) demokratie om zeep te willen helpen, 
anderen kantten zich tegen zijn voorstelling 
van een sociaal-demokratische staat als fase 
tussen de kapitalistische staat en de socialis
tische gemeenschap. En met name Wibaut vond, 
dat Troelstra teveel macht legde bij de produ
centen, en geen oog had voor het belang van 
de consumenten. Met een verdraaide interpre
tatie van Troelstra’s gedachten zijn de rooms
rode coalities van na 1945 aan de haal gegaan.
De confessionele partijen konden hun corpora
tistische ideëen doorvoeren in de produkt- en 
bedrijfsschappen en in de SER. De PvdA werk
te daar soepel aan mee, omdat zij termen als 
klassenstrijd uit haar ideologie had geschrapt. 
Maar Troelstra zou zich er niet in herkend heb
ben. Veel diskussies uit 1907 of uit 1920-25 
zijn verrassend aktueel. Ook voor de PSP, met 
haar weinig omschreven streven naar ‘zelfbeheer’ 
en ‘direkte demokratie', en kongressen over de 
‘verovering van de staatsmacht'. Troelstra’s 
systeem is niet over te planten naar deze tijd, 
maar de achterliggende gedachtengang is de 
moeite waard om nog eens bekeken te worden. 
Hierover het boek: Troelstra en het model 
van de nieuwe staat door E. Hueting, Fr. de Jong 
Edz. en R. Neij (van Gorcum, Assen, f 45,-).
In een komend nummer van Socialistisch Per- 
spektief een uitgebreider artikel over Troelstra’s 
systeem.

PETER ZWART

DEMONSTRATIE

kan!
Op zaterdag 3 mei organiseren het Frysk 
b'likkerfront Leeuwarden, de llomo-groepen 
Noord-Xederland van de PSP en de PPR en de 
afdeling Leeuwarden van de PSP een landelijke 
Verkeerde Kant-demonstratie in Leeuwarden.

Op 22 februari dit jaar werd in Leeuwarden de 
Verkeerde Kant-dag gehouden. Met een festival 
in het Theater aan het Water. Daaraan vooraf 
werd door de binnenstad een demonstratie ge- 
houden: flikkers en potten maakten zingend en 
via het uitdelen van stencils hun protest duide
lijk tegen de inreisverboden voor homo’s in de 
Verenigde Staten. Verder ging het om de homo- 
registratie door politie en arbeidsburo’s in ons 
eigen land.
Een groep potenrammers sloeg met geweld op 
de demonstranten in. Daarbij werden een aan
tal flikkers in elkaar geslagen en werd een foto- 
graaf met een knuppel bewerkt. Daarnaast 
reageerde het winkelend publiek en de aan
wezige marktkooplui vol afkeer op de demon
strerende potten en flikkers. Zij namen daarbij 
geen blad voor hun mond.
Dit is één van de redenen voor de demonstratie 
van 3 mei a.s.

Bovendien staat deze Verkeerde Kant-demon
stratie in het teken van de dodenherdenking van 
4 mei. Nog steeds wordt voorbij gegaan aan het 
feit dat tijdens de Tweede Wereldoorlog twee- 
honderduizend homoseksuelen werden ver
moord.

Maar 35 jaar na het einde van deze oorlog 
worden homo’s nog steeds vervolgd: executies 
in Iran, verbanningen in de Sovjet-Unie, Anita 
Bryants kampagne èn de inreisverboden in de 
USA en, in eigen land een toenemend lichame
lijk en subtiel geestelijk geweld (denk aan 
bisschop Gijsen en de film Spetters).

De demonstratie begint om 14.00 uur bij het 
station van Leeuwarden. Na afloop van de de
monstratie volgt een manifestatie van sprekers 
(o.a. Bouwe Raima en Cora Mulder) en op
tredens.

Ilomobevrijding betekent bestrijding van onder
drukking van homoseksualiteit. Ook binnen 
hetero’s. Het betekent dat hetero's niet langer 
het recht hebben om homoseksualiteit te onder
drukken; bij anderen noch bij henzelf.

THEMADAG 
Justitie en politie
Op zaterdag 3 mei a.s. zal in de Nieuwe Looier
straat 45, Amsterdam om 11.00 uur de nieuwe 
themagroep lustitie en politie haar werkzaam
heden aanvangen!
Er gebeurt teveel om op te noemen op dit front 
en het is broodnodig dat er vanuit de PSP 
wat tegengeluiden gegevenworden. Van een aan
tal onderwerpen zal besproken worden hóe en 
wat de themagroep daarmee kan gaan doen: 
het nieuwe wetsontwerp voor een politiewet van 
Wiegel en De Ruiter, kraken/openbare orde/ 
M.E., de wijkagent, APV’s, justitie en porno
grafie. Daarnaast zal een inventarisatie gemaakt 
worden van de specifieke kennis en belang
stelling van de aanwezigen op het gebeied van 
gevangeniswezen / vreemdelingenrecht / kinder
bescherming / politie. Van te voren kunnen be
langstellenden bij mij een samenvatting aanvra
gen van het politiewet-ontwerp en van een rap
port over de wijkagent. Iedereen is van harte 
welkom.
Voor nadere inlichtingen: Andrée van Es p/a 
Nieuwe Prinsengracht 25 I, Amsterdam.

advertentie

Oost Europa 
Verkenningen

nummer 48, aprü 1980

Links & Spelen
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— diskussie van PSP, PvdA en CPN over ont
spanning en Olympiese Spelen

— sport in de Sovjet Unie
— Holland Oost-“politiek” sinds ‘45
— ekonomie: krisis in de Sovjet Unie, relatie 

SU met Cuba, DDR na WO II

Te bestellen door overmaking van f 8,40
ow. B 48

een abonnement voor ’80 kost f 32,50, naast 
nr. 48 ontvangt u nr. 47 over ‘Dreiging uit het 
Oosten’ en de nog te verschijnen nrs. over o.m. 
socialïstiese demokratie, de Helsinki-vervolg 
konferentie in Madrid over ontspanning in 
Europa en de positie van de vrouw in het socia
lisme. Opgave door overmaking van f 32,50 
o.v.v. ‘abonnement’ of d.m.v. een briefje aan: 
Werkgroep Oost Europa Projekten, Nachtegaal
straat 77 h, 3581 AP Utrecht, 
tel. (030) 314381, gironr. 3754808.
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Het volgende 
iemand die

verhaal is afkomstig van Enrico, 
als jongere leefde in een land dat 

hard op weg was naar het socialisme. Een bloedige 
militaire staatsgreep maakte aan deze droom ech
ter een eind. Enrico woont nu als vluchteling hier 
in Nederland.

Enrico: Voor 1970 was het in 
Chili erg beroerd, er was een 
rechtse regering aan de macht 
die alleen aan haar eigen belang 
dacht. Vaak waren deze belangen 
dezelfde als de belangen die veel 
Amerikaanse en ook Nederlandse 
firma’s zoals Philips en Shell in 
Chili hadden. Voor ons jongeren 
bleef er niets over. Als je uit een 
arbeidersgezin kwam dan moest 
je al heel vroeg gaan werken en 
naar school gaan was er al hele
maal niet bij.
In het eind van de zestiger jaren 
begonnen wij met de Juventud 
Socialista (socialistische jonge
renorganisatie) de straat op te 
gaan om tegen de rechtse rege
ring te protesteren, wij wilden 
ook naar school en universiteit 
gaan om iets te leren; en door 
deze aktie steeg ons ledental 
steeds meer en stonden er steeds 
meer mensen achter ons.
Toen kwam in 1970 Ailende aan 
de macht met de Unidad Popu- 
lar, dat was een politieke partij 
waar socialisten, kommunisten, 
radikalen etc. in samenwerkten. 
Ze hadden een heel erg groot 
plan, er moesten gewoon betere 
voorzieningen voor het eigen 
volk in het land komen en de 
opbrengsten van het land 
moesten aan het volk ten goede 
komen; daarom heeft Ailende 
toen bijvoorbeeld de kopermij
nen genationaliseerd. Het onder
wijs moest gratis worden en er 
moesten betere scholen en uni- 
versiteiten komen. Die plannen 
moesten eerst allemaal door het 
parlement en aangezien daar nog 
steeds rechtse politieke partijen 
inzaten werden veel dingen ver
worpen. Dat was natuurlijk wel 
erg jammer omdat wij dat socia
lisme wel wat sneller als dat ging 
wilden bereiken.

Was er ook militaire dienst
plicht in Chili?
Enrico: Er was in Chili ook
militaire dienstplicht, en daar 
stonden de mensen best posi
tief tegenover. Ze hadden overi
gens wel kritiek op de legerlei
ding, deze bestond namelijk

vooral uit zonen van na de
tweede wereldoorlog gevluchte 
fascisten. Deze fascisten schrok
ken er niet voor terug om de sol
daten voor straf een aantal
weken op water en brood te zet
ten. Een vakbond voor dienst
plichtigen zoals in Nederland de 
VVDM, hadden we daar niet, 
het leger was dus een eilandje in 
de maatschappij.

Hoe u>as de situatie van de wer
kende jongeren?
Enrico: Iedere jongere in Chili 
voelde zich verplicht om te gaan
werken. Ze moesten hun ouders
onderhouden en een uitgebreide 
A.O.W. zoals hier was er nog 
niet. Als je dan toch wilde gaan 
studeren kon je dat ’s avonds 
gaan doen; de opleiding was dan 
gratis. Het loon dat we voor 
ons werk kregen was stukken be
ter als dat van voor 1970.
Als de jongeren overdag gingen 
studeren konden ze in grote mate 
mee beslissen over wat er op de 
scholen moest gebeuren, er werd 
naar gestreefd om de school 
meer aan de maatschappij aan 
te passen, en dat lukte vrij goed. 
Toen kwam de 11e september

Hoe voor jongeren
socialistisch 

nieuwsgierig
land wonen?

idealistische lessen op school, heb je
baan waarmee je aan de vooruit

gang van je land helpt? Wat heb je er 
zelf voor gedaan dat het land socia
listisch werd?
Of jongeren ook werkelijk jong zijn 

nog maar de vraag. Zelfstandig
heid, onderwijs, seksuele vrijheid 
niet altijd zo vanzelfsprekend.

1973. De straten waren vol van 
geweld en er werden veel mensen 
vermoord. Ook Salvador Ailende 
werd vermoord. Anderen werden 
gevangen genomen en naar het 
beruchte voetbalstadion van San
tiago gevoerd. Bijna een miljoen 
mensen hebben naar het buiten
land kunnen vluchten. Helaas 
kon de Juventud Socialista in het 
begin nog niet dadelijk met het 
verzet beginnen omdat heel het 
volk in een zeer slechte toestand 
verkeerde. Nu gaat het allemaal 
wat beter en strijdt ze samen met 
de rest van het Chileense volk 
tegen de diktatuur van Pinochet.

Wat kan de Nederlandse jeugd 
doen?
Wij hopen dat iedereen in Neder
land het fascistische regiem zal 
boykotten. Een goed voorbeeld 
van wat er gebovkot kan worden 
zijn bijvoorbeeld de Granny 
Smith appelen die hier in grote 
getalen naar toe komen. Het 
Chileense volk wordt van een 
dergelijke boykot absoluut niet 
de dupe, maar de grootgrondbe 
zitters in Chili worden er de 
dupe van en hen ekonomisch 
ontwrichten is een voorwaarde 
om aan de revolutie te kunnen 
werken.
Verder hopen we dat de Neder
landse jongeren meer aandacht 
willen besteden aan Chili, het be
zoeken van manifestaties en 
zeker is wel heel erg belangrijk 
dat er voor gezorgd wordt 
dat Chileense jongeren op scho
len kunnen komen vertellen over 
wat er in Chili aan de hand is. 
Bij de plaatselijke Chilikomitees 
kunnen ze je wel vertellen wie 
dat zou kunnen doen. Op deze 
manier hopen we te bereiken 
dat jongeren bewust worden van 
wat er allemaal in Chili gebeurt. 
We hopen dan dat de Nederland
se jongeren brieven willen schrij
ven naar de Chileense regering 
waarin ze dan moeten vragen of 
ze de politieke gevangenen willen 
vrijlaten. Speciaal de jongeren.

jVENCEREMOS!
WIJ ZULLEN OVERWINNEN



Thomaslav heeft ons zojuist 
rondgeleid door zijn school, een 
hypermoderne middelbare school 
in een van de na-oorlogse buiten
wijken. Hij is voorzitter van de 
afdeling van de Socialistische 
Jeugd op die school. Hij praat 
enthousiast over de school, over 
de aktiviteiten van zijn jongeren
organisatie en de rol die zij 
spelen in het school-bestuur. 
Jadranka is minder enthousiast. 
Maar ja, zij zit dan ook op een 
ouderwetse school elders in de 
stad, waar veel minder kan en 
mag. Petrov voorziet hun verha
len van enige algemeen, politieke 
kanttekeningen.

Wonderboys en -girls

Praten met Joegoslavische jonge
ren, is praten over de praktijk 
van het zelfbestuur op school. 
Maar ook, praten over dezelfde 
problemen als in Nederland. 
Over pa en ma die zeiken als je 
te laat thuiskomt. Over drugs, 
over gebrek aan zakgeld. Kanke
ren op het feit dat er in heel 
Belgrado - een stad zo groot 
als Amsterdam - maar drie dis- 
ko’s zijn te vinden waar je kunt 
swingen. Op de bekrompen sek
suele moraal.
Kortom, Joegoslavische jongeren 
zijn geen socialistische wonder
boys en -girls. Ze zijn veel met 
politiek bezig, meer dan in Ne
derland, maar willen ook wel 
eens dansen, drinken, praten, 
vrijen of alleen-zijn.

‘Op onze school zitten 2300 leer
lingen:, 1400 zijn lid van de 
Socialistische Jeugd, We zijn op 
alle nivo’s betrokken bij het be
stuur van de schooi We zitten 
in het bestuur, in de pedago
gische kommissie en bij de lera
renvergadering. Als een regle
ment voor de school moét 
worden vastgesteld, beslissen wij 
daarover mee. Uiteindelijk zelfs 
via een referendum, waarbij 
iedereen - leerlingen, leraren, 
technisch en administratief 
personeel en ouders - een gelijke 
stem heeft. ’

Thomaslav ligt de werking van de 
direkte demokratie op school 
toe: In Joegoslavië knokken
de scholieren niet meer voor een 
beetje inspraak. Petrov vult hem 
aan: ‘De Socialistische Jeugd
wil de medezeggenschap van de 
scholieren verder uitbouwen. 
Daarom komen we wel eens in 
konflikt met leraren en ouders. 
Er is nu bijvoorbeeld een nieuwe 
wet in de maak, waarin vast
gesteld wordt dat er op scholen 
beslist wordt door iedereen gelij
kelijk, met een gewone meerder
heid van stemmen. Dus, als 
op een school-raad een voorstel 
meer dan 50 procent van de 
stemmen krijgt, is het aangeno-

ETEN EN DRINKEN 
MET JOEGOSLAVISCHE 
JONGEREN

‘Begrijp me goed, dat zelfbestuur hier is heel 
belangrijk, ’t is het meest kenmerkende aspekt 
van het socialistische Joegoslavië. Maar soms 
wordt er zoveel over gepraat, dan komt ’t m ’n 
strot uit. Zelfbestuur is geen wonderolie. Wij 
jongeren ervaren dat dagelijks. ’

Aan het woord is een Joegoslavische scholiere 
van 16, Jadranka. Ze is scholingssekretaris van de 
plaatselijke afdeling van de Joegoslavische Socia
listische Jeugd. Samen met haar, Petrov (voor
zitter van de afdeling) en Thomaslav eten, drinken 
en praten we in een hotel in de Joegoslavische 
hoofdstad Belgrado.
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men. Wij zijn daar niet zo voor. 
Wij willen naar een struktuur 
waarin alleen beslissingen geno
men kunnen worden, als alle 
drie de geledingen op school 
- leraren en personeel, leerlingen 
en ouders - ’t erover eens zijn. 
Op die manier kunnen we als 
scholieren een soort van veto
recht uitoefenen. ’

Jullie hoeven dus niet ja-en-amen 
te zeggen. Maar je maakt mij 
niet wijs, dat er nooit problemen 
zijn tussen leerlingen en leraren. 
De direkteur van de school deed 
daar toch wel al te makkelijk 
over, zo van: ‘ach, dat zijn
gewoon de bekende generatie- 
problemen, die komen overal 
voor. Maar door het zelfbeheer 
is daar wel wat aan veranderd, 
voor zelfbestuur is een andere 
mentaliteit nodig.’
Jadranka: ‘Dat bedoel ik nou 
precies. Als ze het niet meer 
weten, beginnen ze over zelf
bestuur. Soms komt het m ’n 
strot uit. Thomaslav heeft mooi 
praten, die zit op een heel 
nieuwe school. Ik niet, bij ons 
is het allemaal veel autoritairder. 
Trouwens, bij mij thuis merk ik 
ook weinig van die andere 
mentaliteit van ’t Joegoslavische 
zelfbestuur. Mijn moeder be
moeit zich met alles wat ik doe 
en laat, met mijn kleren, met 
mijn vrije tijd. Ik kwam een 
keertje te laat thuis, mocht ik 
een hele maand niet meer met 
vrienden en vriendinnen uit. ’

Besmuikt lachen

De Joegoslavische Socialistische 
Jeugd is de énige politieke jonge
renorganisatie. Als je mee wilt 
praten, moet je lid worden. 
Van de vijfenhaïf miljoen jonge
ren tussen de 14 en 27 jaar, 
zijn er drieënhalf miljoen lid van 
de Socialistische Jeugd. Som
migen alleen omdat ze lid willen 
worden van een hobbyclub of 
willen spelen in een orkestje, 
anderen zijn aktief omdat ze zo 
invloed kunnen uitoefenen. Met 
sukses, dat blijkt op de Joego
slavische scholen. Waar hier in 
Nederland de scholieren-vakbon- 
den op moeten komen voor een 
aantal basis-rechten, kan de 
schoolleiding in Joegoslavië niet 
om de leerlingen heen. Al was 
het alleen al omdat de direkteur 
ook door de scholieren wordt 
gekozen en hun dus niet al te 
zeer tegen zich in het harnas 
kan jagen. Maar betekent dat nou 
dat de meerderheid van de jonge
ren in Joegoslavië aktief mee
werkt in de talloze zelfbestuurs- 
organen? Nee, ook in Joego
slavië wordt gebaald.
‘En dat is logisch ook. Je kan 
hier natuurlijk veel. Er zijn foto
clubs, je kan in een vereniging 
vissen, je kan politieke meetings 
organiseren. Maar één ding kan je



Vanuit onze leunstoel kunnen we avond aan avond op de tv de afleveringen volgen van een spannende 
serie. De ondergang van de wereld - deel I : het voorspel. Helaas zullen de volgende delen niet meer

uitgezonden worden. Tenzij we zelf de regie in handen nemen.
De serie waar het hierom gaat is 
namelijk geen fantasie. Het is de 
bittere werkelijkheid. De regie van 
de serie is in handen van de macht
hebbers van deze wereld. Van de
genen die munt slaan u it het op
jagen van de wapenwedloop. Van 
de profiteurs van het onrecht in 
de wereld. En van hun handlangers 
en zetbazen die iedere verandering 
in de goede richting proberen te 
dwarsbomen.

Als zij het hebben over vrede en 
veiligheid, of over rechtvaardig
heid en solidariteit, bedoelen ze 
oorlogsvoorbereiding en geweld, 
uitbuiting en onderdrukking. Want 
daar hebben zij belang bij. Maar 
onze belangen, de belangen van 
de grote meerderheid van de mens
heid, zijn geheel andere. Wij hebben 
er belang bij dat de volkeren van 
de wereld in vrede samenleven zon
der elkaar met uitroeing te bedrei
gen. Wij hebben er belang bij dat 
uitbuiting en onderdrukking overal 
ter wereld worden opgeheven.

Deze krant wordt in Nederland 
in een grote oplage verspreid. Niet 
alleen om te laten zien hoe de PSP 
erover denkt. Maar vooral om dui
delijk te maken dat het noodza- 
kaJijk is dat we massaal in aktie 
kom en. Want wie op de huidige 
machthebbers vertrouwt die de we
reld langs de afgrond sturen, sluit 
zijn ogen voor de wekelijkheid. 
Als we met de wereld een andere 
koers op willen, zullen we het zelf 
moeten opknappen.

De artikelen in deze krant gaan 
voornamelijk over de bewapening, 
de terugkeer van de Koude Oorlog 
en de strijd voor de vrede. Maar 
ook over de sociaal-ekonomische 
strijd. Op het eerste oog lijk t het 
of die twee onderwerpen weinig 
met elkaar te maken hebben. 
Maar volgens de PSP hebben die 
juist alles met elkaar te maken. 
Het zijn twee kanten van dezelfde 
strijd.
De strijd tegen de invoering van 
nieuwe atoomraketten heeft al 
su ksessen af geworpen. Maar nog 
onvoldoende. Die strijd moet ver
sterkt worden voortgezet. Ook de 
strijd tegen de rampzalige bezui- 
nigingspolitiek heeft nog lang niet 
voldoende bereikt. De onderne- 
merregering van Van Agt en Wiegel 
gaat nog door de krisis van het 
kapitalisme af te wentelen op de 
bevolking. Vooral de laagstbetaal
den zijn het slachtoffer.
Iedereen kan een steentje bijdragen 
aan de strijd die nu geyoerd moet 
worden. Door aktief te worden in 
zijn of haar vakbond. Door zich 
aan te sluiten bij een van de vredes
bewegingen. Door samen te werken 
in een partij die zich inzet voor 
scoialisme en vrede.

De PSP is geen partij voor rijke 
mensen. De PSP is dan ook niet 
rijk. Deze krant heeft ons veel 
geld gekost. Financiële bijdragen 
zijn welkom op postgiro 194240 
ten name van PSP te Amsterdam. 
S.v.p. vermelden: Bijdrage kosten 
extra Bevrijding.
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ternatief van Den Uyl werd nu in 
iets afgezwakte vorm door dit 
rechtse kabinet overgenomen. De 
PvdA stond nu met lege handen. 
Zonder alternatief.

ZWENKING NAAR RECHTS

Maar erg lang duurde deze draai 
naar links niet. In december 79  
gingen CDA en VVD ondanks 
massaal verzet akkoord met de 572 
nieuwe atoomraketten van de 
NAVO. Van Agt en zijn kornuiten 
voelden zich gesterkt. En draaiden 
naar rechts. Net ais Colijn in de 
jaren dertig probeert d it rechtse 
kabinet de krisis van de kapita
listische ekonomie te bestrijden 
door de lonen te verlagen en de 
staatsuitgaven te verminderen. Maar 
net als toen zal dit niet werken. 
De werkloosheid vermindert niet. 
Op 5 maart heeft dit kabinet 
een nieuw rot-pakket door het par
lement geduwd. Dwars tegen de 
zeer massale akties van de FNV in. 
Extra bezuinigingen van 3 m il
jard in 1 jaar en een dïktatoriale 
loonwet: de minlijn voor bijna 
iedereen! Dit is een herrezen 
Bestek '81 beleid. Alleen nog erger.

DRIE MILJARD EXTRA  
BEZUINIGINGEN

I

- 1500 miljoen op de rijksbegro
ting voor 1980

- 200 miljoen op gezondheidszorg. 
Er wordt toch een eigen risiko 
ingevoerd

- 250 miljoen op uitgaven van 
gemeenten en provincies

- 300 miljoen op de salarissen van 
ambtenaren. Vooral op de aan
vangssalarissen van lager en mid
delbaar personeel

- 750 miljoen op de sociale verze
keringen
De uikeringstrekkers worden 
gepakt

nigen og dë lonen; u t  rvi i rsT- Lijfm

VOOR BIJNA ALLÉ LONEN.
Jan Modaal gaat er reëel op achte
ruit. Alleen de koopkracht voor 
gezinnen met het minimumloon, 
Piet en Mien Minimaal, b lijft ge
handhaafd. Maar zelfs dat valt 
nog te bezien. Bovendien is dit 
diskriminatie op grond van ge
slacht. Via een achterdeur wordt 
de gelijke beloning van mannen en 
vrouwen die het minimumloon ver
dienen ongedaan gemaakt!
DE VOLLEDIGE PRIJSKOMPEN- 
SATIE WORDT AANGETAST. De 
prijsstijgingen voor energie zullen 
niet meer vergoed worden. Dat is 
al bijna de helft van alle prijsstij
gingen. En dat alles in een maat
schappij waarin ex-minister Udink 
(CDA) een gouden handdruk krijgt 
bij zijn afscheid van bouwgigant en 
spekulant OGEM. In een maat
schappij waarin de vrije beroepen, 
diegenen die niet in loondienst zijn, 
nog altijd de bezuinigïngsdans ont
springen.
Dit rechtse kabinet kan d it alles 
alleen maar doen door de vakbewe
ging buiten spel te zetten. Door het 
muilkorven van de vakbeweging. 
Maar de FNV laat zich niet mond
dood maken. Denk aan de sukses- 
volle akties voor het behoud van 
de prijskompensatïe in februari 77 . 
Denk aan de massale akties op 4 
maart, deze akties van de vakbewe
ging zullen ondersteund door de 
PSP en andere linkse partijen net 
zolang door moeten gaan to t d it 
rechtse kabinet weg is!

ANDER BELEID HARD NODIG

Elke dag dat d it kabinet langer zit 
is een ramp voor het land. De PSP 
wil snel een ander beleid. Een ander 
beleid is mogelijk. Want de regering 
geeft ieder jaar miljarden guldens 
weg aan de ondernemers. Ook 
wordt 11 miljard per jaar aan het 
leger en de bewapening uitgegeven.

De PSP wil een regering die steunt 
op de arbeidersbeweging. Een linkse 
regering zonder CDA. De PSP wil 
toewerken naar een regering die 
breekt met het kapitalisme en de 
bewapeningswedloop. Daarvoor wil 
ze met andere linkse partijen 
samenwerken, Voor een politiek die 
gericht is op socialisme en vrede. 
VOO R SOCIA LI SM E ZONDER 
ATOOMBOMMEN.

Van Agt was er als de kippen bij 
om de Nederlandse vakbeweging 
ondemokratisch te noemen. Ten
minste, de FNV, want het CNV 
houdt zich to t nu keurig aan de 
spelregels van Van Agt. Maar zijn 
die spelregels wel zo demokratisch? 
De 'demokratische spelregels' ko
men in het kort hierop neer.

Eens in de vier jaar mogen we 
gaan stemmen voor de Tweede 
Kamer. Die vertegenwoordigt het 
Nederlandse volk. Bij de uitspraken 
van de Tweede Kamer moet dus 
iedereen zich neerleggen. Wie zich 
daartegen verzet is geen echte 
demokraat.

Nu is het al zo dat de regering 
geregeld uitspraken van de Twee
de Kamer naast zich neerlegt. 
Erg veel recht van spreken heeft 
Van Agt dus niet. Maar het is ook 
nodig te kijken waar die zogenaam
de spelregels vandaan komen en 
wie daar belang bij heeft.

BUITENPARLEMENTAIRE
MACHT

Erg veel dingen zijn in wetten 
geregeld. Maar die wetten hebben 
geen eeuwigheidswaarde. De maat
schappij verandert voortdurend, en 
de wetten worden daaraan aange
past. Bijna altijd achteraf. Hoe de 
zaken in de wetten worden ge
regeld, hangt af van de machts
verhoudingen zoals die in de maat
schappij dus ook buiten het parle
ment, liggen, Het parlement zelf 
heeft maar een beperkte macht.. 
De grootste macht in deze maat 
schappij is nog altijd de macht 
van de ondernemers. Een bu iten
pari em en taire macht. Die macht 
gebruiken zij om de regering en het 
parlement onder druk te zettten. 
Ze zijn in staat ongeveer iedere 
maatregel die hun macht aantast 
te saboteren. Daar zullen ze ook 
niet voor terugschrikken.
Het enige wat ze daar uiteindelijk 
van kan weerhouden, is het fe it

dat ze niet de enige buitenpar
lementaire macht vormen.-Er is ook 
nog de macht van de arbeiders
beweging. Die is soms niet zo 
hecht. K ijk maar naar de verdeeld
heid tussen FNV en CNV. Maar 
naarmate de ondernemers het doller 
maken, wordt ook de tegenmacht 
hechter. Vorig jaar was de FNV 
intern nog zeer verdeeld. Maar 
de bokkesprongen van d it onder- 
nemerskabinet hebben ervoor ge
zorgd dat de gelederen gesloten 
werden.

De 'demokratische spelregels' van 
Van Agt komen er dus op neer 
dat we de ondernemers vrij spel 
zouden moeten geven bij hun bui
tenparlementaire machtsvorming. 
Dat we ons erbij neer zouden moe
ten leggen dat zij de dienst u it
maken bij regering en parlement. 
Wat heeft dat met demokratie te 
maken? Het zou betekenen datH

een kleine minderheid het altijd 
voor het zeggen houdt. m
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bat d e  kernwapen-modernisering in 
d e  N A V O  nog iang niet afgelopen 
is. Er staat behaive de nieuwe 
Pershing II en kruisraketten - nog 
een derde middellange-afstandsra- 
ket op stapel: de Long Bow. Ook 
de NAVO-atoomluchtdoelraket, de

om 572 raketten in Europa te plaatsen, is de wereld een 
kritische grens gepasseerd.
We zijn in een bijzonder gevaarlijk gebied terechtgekomen: 
een gebied vol nieuwe politieke spanningen en dreigende 
konflikten. Er zijn zelfs politieke kommentatoren die weer
h a rd o p  over oorlog d e n ke n .

N ike, wordt door een nieuwe raket 
vervangen: de P atrio t.
Voor de Russen lijkt nu iedere 
basis om verder te onderhandelen 
over de beperking van kernwapens 
weggevallen.

Daarnaast b lijk t de neutronenbom 
toch al in West-Duitsland te zijn 
opgesteld. Het Westduitse blad 
Elan meldde - dat in een aantal 
atoomkoppen nog slechts een kap- 
sule met tritium  hoeft te worden

ons land zouden komen te staan. 
Dat zou afhangen van de bereid
heid van de Russen om hun kern
bewapening te beperken, zo werd 
beloofd. Maar ieder nuchter mens 
zal inzien dat er onder de huidige 
omstandigheden van de Sovjet-Unie 
weinig te verwachten valt. Het 
land voelt zich nu onzeker en aan 
alle kanten bedreigd: West Europa, 
China, Japan, Verenigde Staten, 
Iran.
We leven in een tijd  waarin alle 
registers van de bewapeningswed
loop weer worden opengetrokken. 
In Amerika gaan nu ook al stem
men op om van de huidige span
ningen gebruik te maken om alsnog 
de neutronenbom op te stellen.
Het is nu al zeker dat Nederland 
in 1981, als de beslissing over het 
al dan niet plaatsen van de nieuwe 
raketten moet worden genomen, 
onder grote druk zal worden ge
zet.

De PSP vondt het onzinnig en 
schijnheilig om juist nü op gebaren 
van de kant van de Sovjet-Unie te 
gaan zitten wachten. Als we de 
heilloze bewapeningsspiraal willen 
doorbreken, dan zal Nederland niet 
moeten afwachten.
In België wordt in mei 1980 de be
slissing genomen over het plaatsen 
van de nieuwe atoomraketten. 
Ook vanuit Nederland kunnen we 
de komende massale akties tegen 
deze plaatsing steunen. In ons land 
valt de beslissing pas in november 
1981. Dat is in ieder geval na de 
eerstvolgende Tweede Kamerver
kiezingen. De PSP zegt al jaren 
keihard N EE  tegen de almaar 
voortgaande kernbewapening.
Kies voor SOCIALISME ZONDER 
ATOOMBOMMEN.
NIEUWE ATOOMRAKETTEN IN 
NEDERLAND? NOOIT!

■



De laatste maanden zijn de betrekkingen tussen de Vere
nigde Staten en de Sovjet-Unie weer gedaald tot het nul
punt. De NAVO besloot tot invoering van nieuwe atoom- 
raketten in West Europa. De Sovjet-Unie viel Afghanistan 
binnen. Daarna stopten de VS graanleveranties en riepen 
op tot een boykot van de olympische spelen.
De terugkeer van de Koude Oorlog. 
De generaals in de NAVO-landen, 
rechtse politici, de eigenaars van de 
wapenfabrieken willen wel terug 
naar die tijd . Toen.de tegenstanders 
van de miljarden verslindende be
wapening nog gewoon ontslagen 
konden worden. Toen er geen 
massale akties waren tegen de 
atoomwapenwedloop. En toen 
zonder veel verzet elk nieuw ver
nietigingswapen in stelling kon wor
den gebracht.
Öe PSP wil niet terug naar de 
Koude Oorlog. Zij wil meewerken 
aan een krachtige beweging tegen 
de opvoering van de atoombewa
pening in NAVO èn Warschau- 
pakt.
De PSP keert zich tegen de Russi
sche inval in Afghanistan, net zoals 
zij zich keerde tegen de Ameri
kaanse inval in Vietnam.

Voor de bewapenaars kwam de 
Russische inval in Afghanistan 
als manna uit de hemel. Al jaren 
geleden/ toen West en Oost praat
ten over ontspanning en wapenbe- 
perking, begonnen zij met het ma
ken van nieuwe atoomwapens. Dat 
waren o.a. de neutronenbom en de 
kruisraket.
Tegen de invoering van deze nieuwe 
wapens kwam de afgelopen drie 
jaar veel verzet van de bevolking 
in West Europa. Dat verzet probe
ren de regeringen van de NAVO- 
landen nu te breken. Zij stellen 
dat de Sovjet-Unie alleen gestopt 
kan worden door de (atoom) 
bewapening verder op te voeren. 
Maar ook in de Sovjet-Unie zijn er 
krachten die de bewapening willen 
opvoeren. Daar werkt men aan de 
opstelling van de SS-20 raket, die 
met z'n atoomkoppen op West

Over de atoomraketten hoor je niet veel meer. Des te meer 
over de Russische inval in Afghanistan. Ook praten NAVO- 
funktionarissen veel over zwaardere bewapening om de 
gevaarlijke Russen van ons af te houden. Dat is allemaal 
wel eerder gezegd. Vooral in de jaren 50, de tijd van de 
koude oorlog.
Europa gericht is. Ook daar zijn 
ongetwijfeld generaals die zeggen 
dat de NAVO alleen met meer 
atoomraketten gestopt kan worden. 
Dat de Sovjet-Unie meer dan 200 
SS-20's moet neerzetten nu in 
West Europa 572 nieuwe atoom
raketten worden opgesteld.

Van wat er in het Kremlin gebeurt 
is weinig bekend. Zeker als het gaat 
om meningsverschillen over de inval 
in Afghanistan. Maar misschien is 
het geen toeval dat die inval begon 
twee weken na het besluit van de 
NAVO om de nieuwe atoomraket
ten in te voeren.

REAKTIES IN NEDERLAND

Zo spelen de bewapenaars in beide 
militaire blokken elkaar de bal toe. 
Dat gaat door totdat een van beide 
partijen eenzijdig  deze noodlotsspi- 
raal doorbreekt.

Ook in Nederland bracht de inval 
in Afghanistan een kampagne op 
gang voor de versterking van de 
bewapening. De regering Van Agt 
bezuinigt op alles behalve op be
wapening. Met zo'n beleid komt 
een flinke dosis 'verontrusting' 
over de inval in Afghanistan goed 
van pas.
Rechtse groepen proberen een k li
maat te scheppen waarin een meer
derheid van de bevolking Voorrang 
voor defensie' aanvaardt.
Fanatieke verdedigers van 'Vrijheid 
en Demokratie' trachtten de PSP 
dan ook het spreken te beletten

op een manifestatie van politieke 
partijen tegen de inval in Afghanis
tan. De PSP maakte daar duidelijk 
dat opvoering van de bewapening 
en volledige isolering en boykot 
van Oost Europa de kans op Rus
sische militaire avonturen niet klei
ner maakt, maar juist vergroot.

Bij de pogingen de Koude Oorloc 
te verhevigen k ijk t rechts al voorui 
naar 1981. Dan zal een nieuw kabi 
net moeten beslissen of de nieuwe 
kernwapens in Nederland komen o 
niet. Uw stem bij de verkiezinger 
volgend jaar kan deze kernwapen! 
tegenhouden. Versterking van de 
partijen die de atoomwapenwed 
loop volledig afwijzen is daarvoo 
nodig.

De PSP heeft de produktie en op 
stelling van atoomwapens altijc 
konsekwent afgewezen.

De Nederlandse regering maakte onlangs het plan bekend 
om de Bescherming Bevolking (BB) op te heffen.
Daar zullen weinig mensen verdriet van hebben gehad. De 
BB was immers een wat wereldvreemde club, die leefde met 
de illusie dat er zelfs bij een atoomoorlog nog wat te redden'

vertrouwen in h et eigen beieid om

zou zijn.
Eigenlijk wordt de BB helemaal niet 
opgeheven. De taken gaan over op 
brandweer en politie. Wiegel kan nu 
nog meer geld vrij maken voor de 
bouw van atoomschuilkelders.
Extra geld voor woningwetwo
ningen (voor 300.000 woningzoe
kenden) is zogenaamd niet te vin
den. Maar voor de bouw van deze 
atoom-grafkelders stond er d it jaar 
zo maar een half m iljard  op de be
groting!
De PSP vindt atoomschuilkelders 
typische koude-oorlogs-projekten. 
In de Tweede Kamer diende onze 
partij een motie in tegen deze 
makabere geldverspilling. Het PSP- 
kamerlid Van der Spek zei bij die 
gelegenheid: T e rw ijl de kernbew a
pening in toenem ende mate ter 
diskussie staat, gaat de regering 
ervan u it dat nog tientallen jaren  
lang kernwapens onderdeel van m o 
gelijke oorlogsvoering zullen uitm a
ken . Daaruit spreekt n iet vee!

de rol van de kernwapens terug te 
dringen.'

Toch krijgt lang niet iedereen een 
plaatsje in de nieuwe kelders. 
Het gaat hooguit om een paar 
honderd duizend mensen. Maar 
volgens de 'projektontwikkelaars 
van de koude oorlog' hoeft dat ook 
niet.
Belangrijker is, dat je  m et schuil
kelders je  verdedigingswil to t u it
drukking brengt. H et is een m iddel 
om te laten m erken dat h et je  
heilige ernst is, zei een oud-mini- 
ter.
Volgens de PSP heeft ook de komst 
van nieuwe atoomraketten met de 
nieuwe atoomschuilkelders te ma
ken. We zijn immers op weg naar 
een vol waardige Westeuropese kern
macht? Daar horen ook een zeker 
aantal echte schuilkelders bij. Om 
te laten zien dat je die nieuwe ra

ketten ook echt zal durven gebrui
ken....
De PSP wil een eind maken aan 
alle oorlogsvoorbereiding. V oor de 
PSP is ontwapening heilige ernst. 
De beste bescherming tegen kern
wapens, is volgens ons: het afschaf
fen van de kernwapens.
Natuurlijk vindt ook de PSP dat er 
veel zaken zijn die het waard zijn 
om verdedigd te worden, zoals het 
recht om demokratische belangen
organisaties te vormen, om op te 
mogen komen voor je sociale en 
politieke rechten.
Maar met kernwapens bereik je dan 
heel weinig.
Met kernwapens, maar ook met 
'gewone' wapens (die tegenwoordig 
bijna net zo erg kunnen zijn) kun 
je je niet verdedigen. Je kunt er 
alleen maar jezelf en anderen mee 
uitroeien.
De PSP kiest daarom voor een 
niet-geweldadige 'sociale' verdedi
ging. Dat vraagt wel om een politiek 
aktieve bevolking en een vastbera
den strijd voor een zo groot moge
lijke demokratisering nü. Daarvoor 
wil de PSP zich dan ook volop 
in zetten.

■

Nederlandse politici als Max van der 
Stoel (pvdA) of Van Agt zeggen 
dat we atoomwapens nodig hebben 
om onze vrijheid en demokratie 
te verdedigen.
Vrijheid en demokratie worden, 
volgens deze politici, door de Rus
sen bedreigd. Als de Russen ons 
aanvallen moeten we zonodig met 
atoomwapens terugslaan. Dat is in 
het kort de opvatting waarop de 
NAVO is gebase°rd.

Een van de mogelijkheden waarmee 
de NAVO rekening houdt is dat de 
Sovjet-Unie de NAVO-atoommacht 
in één klap probeert u it te schake
len. Het NAVO antwoord moet 
dan zijn: terugslaan met een groot 
aantal atoomwapens en de totale 
vernietiging van de bevolking en 
de ekonomie van de Warschau- 
pakt-landen.

Het is duidelijk dat het terugslaan 
met atoomwapens na een allesver
nietigende atoomaanval een zinloze 
daad is. Het gaat niet meer om de 
verdediging van de demokratie, 
die dan niet meer bestaat. Het gaat 
nog slechts om vergelding die 
zeker stelt dat de mensheid wordt 
uitgeroeid.

Een andere mogelijkheid waarmee 
de NAVO rekening houdt is dat de 
legers van het Warschaupakt West- 
Europa zullen aanvallen. Om hun 
aanval tegen te houden moet de 
NAVO 'zogenaamde taktische 
(kleine) kernwapens gebruiken. Dit 
wordt ongetwijfeld beantwoord 
met de inzet van taktische kernwa
pens door het Warschaupakt. Daar
mee gaat een 'konventionele' oor
log over in een atoomoorlog, 
De gevolgen zijn zonder meer de 
vernietiging van Europa.

EEN ALTERNATIEF VOOR 
VERNIETIGING

Tot nu toe is de verdediging van een 
politiek systeem, een kuituur, als 
vanzelfsprekend gelijk gesteld met 
het verdedigen van het grondgebied 
van een land. Nu is echter een situ
atie ontstaan waarin de 'verdediging' 
van ons grondgebied alleen maar 
kan leiden to t de vernietiging van 
de mensheid. Het is nodig een ande
re manier te vinden om vrijheid en 
demokratie te verdedigen.

Een manier die het bovendien ook 
mogelijk maakt die vrijheid en de 
mokratie te beschermen tegen be 
dreigingen van binnenuit, zoal 
staatsgrepen.
Ouderen onder ons, die de Tweed* 
Wereldoorlog nog hebben meege 
maakt, kennen de verschrikkinger 
van een bezetting. Maar zij weter 
ook hoe grote delen van het Neder 
landse bestuursapparaat met de be 
zetters hebben meegewerkt, HoJ
am otenarerr zich hebben ingespanl
nen om de bevolkingsregisters to t in 
de puntjes bij te houden. OoU 

, hebben grote delen van de bevofl 
king niet meegedaan aan enigi 
vorm van verzet.

Bij sociale verdediging worden 
verzetstechnieken in stelling ga 
bracht om massaal weerstand tJ 
bieden aan de onderdrukkin 
van de bezetter. —
Gegevens die een bezetter kar 
gebruiken worden vernietigd. Grqti 
aantallen mensen veranderen vai 
identiteit. In alle sektoren van di 
maatschappij houden groepen ziel 
bezig met verschillende vormen var 
verzet. Vertragingen, het saboterer 
van maatregelen van bezetters, sta 
kingen, het isoleren en uitschakeler 
van kollaborateurs maken daar on 
derdeel van uit. De verspreiding var 
informatie wordt georganiseerd 
Bezettingstroepen worden systema 
tisch bewerkt met het uiteindelijki 
doel ook het bezettende regien 
aan het wankelen te brengen 
Een  volk dat vastberaden is zijt 
vrijheid te verdedigen tegen onder 
drukkers; en dat zich  daar m et eet 
programma van sociale verdediging 
gedegen op heeft voorbereid, i  
voor eventuele bezetters geen aan 
trek keiijke prooi. In tegendeel 
Een programma van sociale verde 
diging vraagt veel diskussies er 
voorbereiding in vredestijd. Er i 
geen enkele reden om dergelijki 
voorbereidingen in Koude Oorlogs 
sfeer te trekken. Ze zouden juis 
onderdeel uit moeten maken var 
programma voor demokratiserini 
van bedrijven en overheidsinstel 
lingen. Een weerbare basisdemo 
kratie is een alternatief voor di 
eindeloze miljarden verslindend) 
wapenwedloop.

I



) oorlogspad
INTERVENTIE LEGER

p

ioviet-Unie en merika
e wereld is verdeeld in invloedssferen. De beide groot- 
lachten, Amerika en de Sovjet-Unie, proberen hun macht 
ist te houden en waar mogelijk te vergroten. Daarom vie- 
n militaire troepen van de Sovjet-Unie andere landen 
nnen. Zoals Hongarije ('56), Tsjecho-Slowakije ('68) 
i nu dan Afghanistan. De lijst van miltaire interventies 
ïn de Verenigde Staten is nog langer. Ondermeer: Vietnam,
ambodja, Laos, Dominicaanse Republiek. Bovendien on- 
ersteunt Amerika een lange rij van miltaire diktators ter 
ïrdediging van het 'vrije' Westen', bijvoorbeeld Marcos in 
e Filipijnen, Pinochet in Chili. Vroeger de Sjah in Iran. 
(e kunnen deze lijst nog veel langer maken.
aar zo'n interventie-leger kan 
)k gemakkelijk worden ingezet 

een land als E I  Salvador. Een 
iurland van Nicaragua. In d it 
nd is een soortgelijke bevrijdings- 
rijd gaande als in Nicaragua, 
e Amerikaanse regering hoeft nu 
inder bang te zijn voor kritiek  
t  eigerv land, als ze m ilita ir inter- 
inieert. De terugkeer van de 
oude Oorlog maakt dat Amerika 
ch makkelijker in nieuwe mili- 
ire avonturen stort. Maar er is 
Dg een ontwikkeling bezig. De 
S heeft de uitvoer van graan en 
chnologie naar de Sovjet-Unie 
op gezet. De graanboykot is 
ïn voedsel-boy kot ,  die voor de 
Dvjet-Unie niet erg effektief is. 
ant dat graan werd toch als vee- 
>eder gebruikt. Alleen wat min- 
sr vlees voor de Russen dus. 
taar een voedsel-boykot van een 
m Derde-Wereldland kan wel zeer 
ffektief ijn. Zo kan de VS d it 
ïo rt landen op de knieën dwingen, 
oor ons in Nederland gaat het er 
m de terugkeer van de Koude 
orlog af te wijzen. Ons fel te 
lijven verzetten tegen de be- 
apeningswedloop. En om de echte 
evrijding van de volkeren van 
e Derde Wereld, mogelijk te ma

ken. De PSP zal die solidariteit 
blijven helpen organiseren.

De 'vrijheid' van het Westen wordt 
met enorme onderdrukking en mar
telingen in stand gehouden. De 
terreur die daarbij gebruikt wordt 
in landen als Uruguay doet de 
behandeling van dissidenten in de 
Sovjet-Unie verbleken. Al mogen 
we nooit de terreur onder Stalin 
vergeten of goedpraten.

Na de grote nederlaag in Vietnam 
(75 ) heeft Amerika - zo leek het - 
stilletjes zijn wonden zitten likken. 
We leven nu al weer zes jaar later. 
Geen plaatjes meer van napalm- 
slachtoffertjes op de tv. Wel van 
bootvluchtelingen]1 Ook dat helpt 
het verleden vergeten ....

Amerika heeft sinds april '75 niet 
meer m ilita ir durven interveniëren 
in Derde-Wereldlanden. Mede daar
door wisten Angola en Nicaragua 
zich te bevrijden. Daar kan einde
lijk  met de opbouw en ontw ik
keling van het land voor bevol
king worden begonnnen.
De terugkeer van de Koude Oorlog 
dreigt deze hoopvolle ontwikkeling 
af te breken.

Onmiddelijk na de Sovjet-inval in 
Afghanistan heeft de V.S, de uiterst 
reaktionaire diktator van Pakistan 
voor enkele honderden miljoenen 
guldens aan militaire goederen 
aangeboden. Pakistan, een land dat 
nota bene bezig is met het ontw ik
kelen van een eigen atoombom. 
De V.S. levert daar nu zelf de 
grondstof, plutonium, voor. Pakis
tan, een land dat op zeer gespan
nen voet met haar buurland India 
leeft. Een oorlog tussen India en 
Pakistan is niet uigesloten. Zo'n 
oorlog kan gemakkelijk op een 
veel omvangrijker kon flik t u itlo 
pen waarbij ook de Sovjet-Unie en 
de VS betrokken zijn.
Zich beroepend op de Sovjet
troepen in Afhanistan heeft Ame
rika haar hoge bewapeningsuitgaven 
nog verder opgeschroefd. Onder 
meer voor het vormen van een 
speciaal interventieleger. Het gaat 
om meer dan 100.000 man die 
overal in de Derde Wereld kunnen 
worden ingezet, als Amerika zijn 
'belangen' bedreigt acht. Bijvoor
beeld haar olie-belangen in het Mid
den Oosten. Zelfs het inzetten van 
kernwapens in d it gebied wordt 
niet uitgesloten.

*

MONARCHIE 
OF REPUBLIEK
De PSP zal aanstaande troons
afstand niet ongemerkt voorbij 
laten gaan.

Op zaterdagmiddag 19 april organi
seert de PSP een symposium in 
Krasnapolsky, Amsterdam, over het 
onderwerp: Monarchie of Repu
bliek.

De PSP vindt het uit de tijd dat het 
staatshoofd schap erfelijk is. Dat 
kan gewoon niet meer. Daarom 
worden op zaterdagavond 30 april 
in Paradiso, Amsterdam, verkie
zingen gehouden voor de president 
van de Republiek Nederland (in 
oprichting).
Een en ander krijgt een feestelijk 
karakter, 's Nachts is er dan, ook 
in Paradiso, een groot feest: de 
NACHT VAN ORANJE NAAR 
ROOD. Georganiseerd door de 
PSP jongerengroepen.

Let op nadere aankondigingen.

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen dit blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.j

O een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart voor een proefabonnement van een half jaar voor f. 10,--

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f. 30,-

Naam:

Ad res:

Postcode:................ . Woonplaats:

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam



onze leerlingen helpen die juiste 
waarden voor onze toekomst te 
aanvaarden, niet de waarden die 
eigen waren aan ons koloniaal 
verleden.’
Ernesti: ‘Toen ik na die school
jaren weer thuiskwam ben ik 
maar meteen m’n ouders weer 
gaan helpen. Je kan het beste 
maar boer zijn, want als je gaat 
studeren verlies je onvermijde
lijk het kontakt met je familie. 
Mijn ouders hebben ook altijd 
het land verbouwd. Bovendien, 
het levert genoeg voedsel op en 
wat geld dat ik kan gebruiken om 
straks voor mezelf een huis te 
bouwen of voor m’n ouders of 
om andere dingen voor mijn 
huis te kopen: een tafel of een 
fiets of zoiets.

Dansen bij Jansen?

Ernesti: ‘Waar ik me het meest 
aan erger is de inwijding in de 
kisumba. Net als alle jongens 
en meisjes van mijn leeftijd 
word ik binnenkort daarin opge
nomen. Na het inwijdingsfeest 
betekent dat in de praktijk dat 
ik dan wel drie keer in de week 
op iemand anders z’n akker moet 
werken. En omdat ik voor mezelf 
wil beginnen heb ik daar hele
maal geen zin in. Bovendien is 
dat inwijdingsfeest gewoon een 
drinkpartij en daar heeft ons 
land bij de opbouw niets aan. 
Waar zou ik trouwens al het geld 
voor alle pombe vandaan moeten 
halen?’
Op school leer je geen alkohol 
drinken. De opbouw en vooruit
gang van Tanzania staan daar 
centraal en niet het vasthouden 
aan verspillende tradities.
Eén van de andere vastgeroeste 
gebruiken waar schoolverlaters 
zich tegen keren is het dorps- 
dansen, ook al zo’n traditioneel 
gebeuren. De meesten vinden het 
zonde van hun tijd en beschou
wen het als hekserij. Ze maken 
alleen maar herrie, ze drummen 
wat en zingen schuine liedjes.’ 
Heel wat anders dus dan in 
Nederland waar op vrijdagavond 
elke ‘fatsoenlijke’ jongere in de 
diskotheek pils staat te hijsen.

Te ‘fijn’

Een heel klein aantal jongeren 
gaat na de middelbare school 
naar de universiteit. Wanneer hij 
of zij het geluk heeft - het zijn 
overigens meer jongens dan meis
jes - in te kunnen schrijven voor 
het Dar es Salaam-university- 
college, woont hij op een kom- 
fortabele kamer, krijgt goed te 
eten en studeert hard voor het 
behalen van zijn graad. Als hij 
die graad weet te behalen dan 
weet hij dat hij een aanvangs
salaris zal verdienen van onge
veer 6600 gulden per jaar. 
Daar heeft hij naar toe gewerkt 
en men heeft hem aangemoedigd 
om daar naar te streven. Mis
schien willen zij ook wel de ge
meenschap dienen, maar hun

idee over dienstbaarheid houdt 
verband met de status en het 
salaris, dat bij de universitaire 
studie naar verwachting past. 
De status en het salaris, waar de
akademische titel automatisch 
recht op geeft.

Hoe denken jongeren erover om 
verder te gaan studeren?

‘Als je niet naar het voortgezet 
onderwijs gaat, kan je niks be
ginnen, je hebt gewoon de 8e 
klas afgmaakt en daarna raak je 
alles kwijt wat je van de leraar 
geleerd hebt, want thuis doe je 
niks. Daarom wil ik doorgaan 
met leren. Als ik de 8e klas 
verlaat en weer thuiskom, heb 
ik nog niets bereikt.’

‘Iedereen die de school afmaakt, 
wil doorgaan. Ik weet niet 
waarom.’

Veel jongeren willen graag verder 
studeren, als ze zich in de eigen 
gemeenschap niet meer zo thuis 
voelen. Een vriend van Ernesti 
zegt: ‘Ik ga naar het voortge
zet onderwijs om meer te leren, 
zodat ik in de toekomst een be
tere baan en een hoog salaris 
kan krijgen. Weet je, ik wil 
rijk zijn en je kan in het dorp 
niet rijk worden: Je hebt daar 
alleen maar een boerderij en het 
duurt lang voordat je daar wat 
geld bij elkaar hebt. Je kan be
ter ander werk hebben, ik wil 
doorgaan en een ingenieursoplei
ding krijgen.’
Julius Nyerere ziet het pro
bleem ook wel en zegt erover: 
‘men mag de jonge mensen om 
deze instelling niet veroordelen. 
De pas afgestudeerde heeft het 
grootste deel van zijn leven in 
afzondering doorgebracht, ge
scheiden van de grote massa van 
Tanzania. Zijn ouders mogen dan 
arm zijn, hijzelf heeft nooit 
deel gehad aan die armoede. Hij 
weet niet werkelijk wat het is 
om te leven als een arme boer. 
Hij zou zich meer thuisvoelen in 
de wereld van hen die onderwijs 
genoten dan bij zijn eigen ouders. 
Maar ook vele Tanzanianen zijn 
het onderwijs gaan beschouwen 
als iets waardoor iemand te ‘fijn’ 
wordt voor het ruwe en harde 
leven dat de massa in de land
bouw nog steeds leidt’.

De kloof tussen het stadsleven en 
het leven in de kleine agrarische 
gemeenschappen is ook voor 
jongeren nog erg groot. Als je 
in de stad beland bent, dan 
blijft de band met het dorp erg 
belangrijk.
‘Als ik een baan heb, zal ik ze 
natuurlijk helpen, vanzelfspre
kend, als je alleen jezelf helpt 
denken ze: wat is er met die 
jongen gebeurt? Dan zullen ze 
denken dat.... dat ik gek ben. 
Weet je, het hoort er toch bij 
dat je je verwanten helpt’.

‘ jCeremos como Ché!\ oftewel: Wij zullen zijn 
als Ché Guevara!
In drie woorden is dat het m otto  van de jongeren 
op Cuba. Jongeren die in een land leven, wonen en 
werken dat niet te vergelijken is m et Nederland. 
Immers, nog steeds behoort Cuba to t de lange rij 
van onderontwikkelde landen in de derde wereld. 
Een niet te vergelijken situatie ook, omdat het 
Cuba van nu, zo'n 20 jaar na de revolutie, heel 
doelbewust haar hoop op een betere toekom st 
legt in de handen van jongeren.

‘De Nieuwe Mens’

Toen in 1959 het Cubaanse volk 
onder leiding van guerilla-strij- 
ders als Fidel Castro en Ché 
Guevara de wrede diktator Ba- 
tista het land uitjoeg betekende 
dat niet het einde van de Cubaan
se revolutie. Integendeel, om met 
de woorden van Fidel te spreken:
‘Companeros, de revolutie begint 
nu pas echt! ’ Huizenhoge pro
blemen lagen op een oplossing 
te wachten. Problemen die we 
ook nu nog kennen van andere 
Zuidamerikaanse landen: onder
voeding, analfabetisme, uitbui
ting, korruptie enz.
De Cubaanse jongeren, die al in 
de guerilla-strijd in de bergen of 
in het ondergrondse verzet in de 
steden hadden meegevochten, 
kregen bij de opbouw van het 
land belangrijke taken.
De grote kampagne ter bestrij
ding van het analfabetisme in het 
begin van de jaren ’60 is daarvan 
hét voorbeeld. Tienduizenden 
Cubaanse jongeren, scholieren en 
studenten trokken voor maanden 
het platteland op om de bevol
king te leren lezen en schrijven. 
Ook in de strijd tegen de voort
durende sabotagedaden en inval
len van door Amerika gesteunde 
contra-revolutionairen stonden 
de jongeren vooraan.
Het vrijwilligerswerk, een belang
rijke pijler van de Cubaanse 
samenleving, wordt voor een 
groot deel gedaan door jongeren. 
Ook zie je, vooral de laatste 
jaren, veel Cubaanse jongeren

vrijwillig enige jaren werken in 
landen als Angola, Nicaragua, etc. 
Toch realiseerde men zich steeds 
meer dat het oplossen van aller
lei problemen alléén niet vol
doende was. Wilde een samenle
ving werkelijk vrij en gelukkig 
zijn dan was het nodig om de 
mentaliteit van de mens volledig 
te veranderen. Of zoals Ché 
Guevara het zei: 'We zullen
bouwen aan de mens van de 21e 
eeuw, aan ons zelf. We zullen in 
ons dagelijks werk, aan ons 
zelf bouwend, een nieuwe mens 
scheppen, met een nieuwe tech
niek. ’

Jongeren serieus nemen

Als je op Cuba rondkijkt merk 
je de kolossale konsekwenties die 
deze bewuste keuze voor de 
Cubaanse samenleving heeft.
Aan zaken als onderwijs worden 
voor een ontwikkelingsland als 
Cuba ontzaglijke sommen geld 
besteed. Kuituur en ontspanning 
door en voor jongeren worden 
gestimuleerd. Voorzieningen 
voor jongeren zijn er volop. 
Jongeren worden gestimuleerd 
om belangrijke posities in te 
nemen in organisaties en bedrij
ven.
In organisaties als de Pioniers 
leren kinderen van 7 tot 12 jaar 
gestalte te geven aan hun Cuba. 
Indrukwekkend is het om te zien 
hoe kinderen van die leeftijd 
zelfstandig initiatieven nemen en 
verantwoordelijkheden dragen. 
Daarnaast bedienen ze ook nog



rustig een draaibank of gaan met 
je in diskussie over de proble
men van een land als Nicaragua. 
Bij dit alles dienen we voor ogen 
te houden dat dit ontwikkelingen 
zijn die niet, zoals in Nederland 
vaak het geval is, voorbehouden 
zijn aan kinderen uit betere 
milieus, die niet toevallig op 
progressieve, moderne scholen 
terecht komen. Nee, het gaat 
erom dat, zoals Fidel het zegt, 
alle Cubanen zonder uitzonde
ring zowel hoofd- als handar
beid verrichten. Iedere denker 
moet een arbeider en iedere 
arbeider moet een denker 
worden.

Nog problemen genoeg

Natuurlijk loopt zo’n proces als 
op Cuba niet zonder problemen.

Telkens weer worden de Cuba
nen gekonfronteerd met nieuwe 
problemen waar zij hun eigen 
oplossingen voor moeten ver
zinnen.
Logisch dat hierbij fouten wor
den gemaakt. De Cubanen pro
beren echter een samenleving op 
te bouwen waarin deze fouten 
doelbewust ter diskussie staan 
om ervan te leren. Gemaakte 
fouten worden in het openbaar 
besproken op scholen, universi- 
teiten, fabrieken, instellingen, 
etc. Dit alles onder het motto: 
wij zijn bezig met ónze revolutie, 
wijzelf zullen dan ook de voort
gang van onze revolutie moeten 
bewaken.
Hetzelfde geldt voor de proble
men van jongeren, welke er zeker
genoeg zijn. Veel jongeren van nu 
hebben immers de beginjaren van

revolutie niet bewust meege
maakt. Veel van de verworven
heden van de revolutie zijn voor 
hen ‘normaal’ geworden. Dit on
danks de grote moeite die het 
land zich nog steeds moet ge
troosten om het hoofd boven 
water te houden. Veel Cubaanse 
jongeren verlangen onder invloed 
van Amerikaanse propaganda en 
door het kontakt met buiten 
landse toeristen naar meer luxe 
artikelen zoals spijkerbroeken, 
platen, horloges, etc.
Zaken waar een land in ontwik
keling als Cuba niet altijd aan 
kan voldoen. De Cubanen onder
kennen deze problemen van 
jongeren echter terdege. Maar, 
zeggen ze, gelukkig is het niet 
zo dat deze toch vrij kleine 
groepen jongeren niet meer ach
ter de revolutie staan. We zullen

echter nog meer dan al gedaan 
wordt de gang van zaken in het 
land moeten doorpraten en be- 
diskussieren.
Een proces dat we in vertrouwen 
tegemoet kunnen zien. Immers, 
Cuba blijft een land waarin 
jongeren wél serieus worden 
genomen.

Mensen die meer willen weten 
over Cuba kunnen zich wenden 
tot Venceremos, vriendschaps- 
vereniging met Cubay postbus 
590, Utrecht. Tel. 030 - 888339 
of 020 - 925050 tst 30.

Zijn er jongeren in China?
Niet helemaal een rare vraag. Want hoewel onge
veer 200 miljoen Chinezen jong zijn (zeg tussen de 
12 en 22 jaar) vormen ze niet zo'n afzonderlijke 
groepering als in Nederland en andere Westerse 
landen.

traditie. En pas in de derde plaats 
naar het socialistische systeem.

Onderwijs

In het oude keizerrijk was het 
Chinese onderwijs in feite alleen 
voor zonen uit de ambtenaren

Dat is niet typisch Chinees; in alle landen waar 
de meeste mensen inde landbouw werkzaam zijn is 
dat het geval. In de geihdustrialiseerde landen zijn 
er jongeren die studeren of die wat losse baantjes 
hebben; en er zijn ‘volwassenen9 die een 'echte' 
baan hebben.

ONDER DE DUIM ! ?

elite. Boekenwijsheid stond 
voorop, handvaardigheden en 
praktische kennis werden 
veracht. Ook in de eerste jaren 
na de Revolutie bleef deze si
tuatie bestaan. Onderwijs was 
nog steeds het middel om later 
tot de upper-ten te kunnen be
horen, niet langer de Keizer
lijke ambtenaren-elite, maar de 
top van het partij-apparaat (de

In agrarische maatschappijen 
zoals in China, moet iedereen, 
jong en oud, meehelpen. Vooral 
bij het binnenhalen van de oogst. 
Alleen in de grote steden als 
Peking of Sjanghai vormen jonge
ren een duidelijke groep. Bijvoor
beeld door hun kleding (meisjes 
met permanent en enige make- 
up) en doordat ze op bepaalde 
plekken veel te vinden zijn, zoals 
in Sjanhai langs de rivier (vooral 
verliefde paartjes). Jongens zijn 
in China dus niet zo’n duide
lijk te onderscheiden groepe
ring. Dat komt ook doordat het 
gezin heel anders in elkaar zit 
dan in Nederland. Een gezin 
bestaat niet alleen uit ouders en 
en niet-getrouwde kinderen, 
maar ook de grootouders horen 
erbij en soms gehuwde kinderen. 
Dat jongeren allerlei dingen zelf 
regelen is in China niet gebruike
lijk. Het is heel normaal dat de 
ouders en de grootouders belang
rijke beslissingen voor hun kinde
ren nemen. Ook dit is niet ty
pisch Chinees, maar een ver
schijnsel dat in de meeste agra
rische gemeenschappen voor
komt.
Om de huidige Chinese maat
schappij te begrijpen moet je dan 
ook in eerste plaats kijken naar 
het overwegend agrarische karak
ter van China. In de tweede 
plaats naar de Chinese kuituur en

hoge kaders).
In het jaar van de Grote Sprong 
Voorwaarts (1958) gaf het Cen
traal Comité van de Chinese 
Communistische Partij (CCP) de 
volgende verklaring uit: 'Wij zijn 
van mening dat de enige methode 
voor een veelzijdige opleiding van 
mensen is (....) het kombineren 
van onderwijs met produktieve 
arbeid. ’ Als studenten en docen
ten regelmatig in een fabriek of 
op het land werkten, zouden ze 
zich niet meer superieur voelen 
en zouden ze leren hoezeer hun 
levens verbonden zijn met het 
produktieproces. Het was toen 
ook een ekonomische noodzaak 
om zoveel mogelijk mensen in de 
produktieve arbeid te betrekken. 
Scholen begonnen met hun 
eigen boerderijen en fabriekjes. 
Fabrieken en landbouwkoöpera- 
ties begonnen met hun eigen 
scholen. Deze aanpak in het on
derwijs werd in de Culturele 
Revolutie (1966) één van de be
langrijkste politieke doelstel
lingen. Het was dan ook in de 
Culturele Revolutie dat de jonge
ren voor het eerst als een aparte 
groepering werden gezien. Vol
gens Mao waren de jongeren nog 
niet aangetast door de feodale 
en kapitalistische mentaliteit. Ze 
werden opgeroepen om de be
staande ideeën en strukturen te 
bekritiseren en China met een 
golf van vernieuwing en revo

lutionair enthousiasme te over
spoelen.
Ze werden de Rode Gardisten 
genoemd, die van stad naar stad 
en van dorp naar dorp trokken 
om de kapitalistische tendenzen 
aan de kaak te stellen. Daarbij 
werd niet altijd even zachtzinnig 
opgetreden, zoals later bekend 
werd. Ook hadden de Rode 
Gardisten vaak de mentaliteit 
van ‘wij zullen wel even vertel
len hoe het échte socialisme 
eruit moet zien’. Daarom heeft 
Mao hen al spoedig bekritiseerd 
en hen opgeroepen om te leren 
van het volk in plaats van hen te 
veel terecht te wijzen. Mao zei 
later dat de Culturele Revolutie 
voor 70 procent goed en voor 
30 procent slecht was.

Slogans

In China worden ook in de 
politiek standpunten vaak herleid 
tot slogans. De tegenstanders 
van de Culturele Revolutie zei
den: ‘het maakt niet uit of
een kat rood of zwart is, als zij 
maar muizen vangt.’ De (ex
treme) voorstanders kwamen met 
slogans als: ‘het maakt niet uit of 
een trein op tijd rijdt, als hij 
maar socialistisch is’, of ‘eerst 
het socialisme, dan pas een hoge
re produktie, want in het socia
lisme daar gaat de produktie 
vanzelf omhoog’.
In het onderwijs werden in die 
dagen heel wat zaken overhoop 
gehaald. Examens werden af ge
schaft. Jongeren in de steden 
trokken het platteland op. Lera
ren werden ontslagen en tot 
lichamelijke arbeid aangezet. 
Kennis was niet meer belangrijk, 
het ging om de ‘juiste’ politieke 
houding.

De voorzitter spreekt

Hoe dat die juiste politieke 
houding eruit ziet hangt hele
maal af van wie er op dat 
moment voorzitter van de CCP 
is. Werd er eerst nog gezegd dat 
er woorden tekort zijn om Mao’s
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Andy Mackay, gitarist van Roxy 
Music is in China geweest en 
heeft over de Chinese popmu
ziek het volgende te melden:

‘Ik vind dat de hedendaagse 
Chinese muziek op geen enkele 
manier te vergelijken is met 
de popmuziek in het westen. 
De wezenlijke waarde van rock 
Yz roll - het in opstand komen 
van de jeugd - en pré- rock 
’n roll - het opstaan van de 
zwarten tegen de blanke maat
schappij in Amerika - dat vind 
je niet in de Chinese muziek. 
Muziek in het westen, zelfs 
moderne klassieke muziek, is 
veel gevarieerder dan in China. 
Op dit moment is die verschei
denheid in China onmogelijk; 
gedeeltelijk vanwege de beperkte 
beschikbaarheid van opname
studio's. Daarbij komt de vraag 
hoeveel Chinezen over de appa
ratuur beschikken om platen te 
draaien. We hebben dus te maken 
met een situatie, waarin veel 
muziek nog live wordt uitge
voerd.
Het zich herhalend ritmisch 
thema, dat rockmuziek heeft, 
is denk ik verwarrend voor men
sen die gewend zijn te luisteren 
naar een soort muziek, waarin 
bovendien het slagwerk een 
andere funktie heeft (het wordt 
gebruikt voor dramatische effek- 
ten e.d.).
Een ander aspekt dat voor 
Chinezen erg verwarrend zal zijn, 
is het volume van de rockmuziek. 
Echt, ik vond het altijd erg 
moeilijk om aan Chinezen uit 
te leggen, waarmee ik precies 
mijn brood verdien. Ze konden 
het moeilijk begrijpen. ’

grootheid te beschrijven, nu 
Tsjeng Tsiao Ping aan de macht 
is, is Mao nog maar voor 40 
procent goed geweest en zijn 
Rode Boekje deugt ook al niet 
meer.

van
Het Utrechts Nieuwsblad noem t het de ‘Bunnik- 
zijde van de cultuur', De VVD spreekt van ‘terro
risteni' en voor menige politiehond is het een 
smakelijk hapje. We hebben het over het ‘K om ité  
Tivoli Tijdelijk' dat nu al weer meer dan een jaar 
geleden de strijd aanbond tegen de schrijnende 
ruim tenood die de Utrechtse kuituur teistert. 
In Utrecht bestaan zo 'n 50 popgroepen , een groot 
aantal jazzgroepen, drie opera- en operettegezel- 
schappen, minstens tien tamboer- en majoretten- 
corpsen, twee film kollektieven , één theater en 75 
beeldende o f  andere kunstenaars die in akute ruim
tenood verkeren.

Er zijn geen of zeer ongeschikte 
ruimtes voor uitvoeringen en re
petities. Groepen die wel ruimte 
hebben moeten daar meestal dik 
voor betalen en kunnen dan vaak 
hun instrumenten en uitrusting 
niet veilig opslaan. Toch slaagde 
de kultuur-wethouder Van der 
Molen er een jaar geleden nog 
in om glashard te beweren dat 
van ruimtenood geen sprake is. 
Intussen weet hij ook wel beter.

Op de avond dat het peperdure 
en elitaire Muziekcentrum 
Vredenburg door Trix en Claus 
ingeluid werd kraakte het 
Komité Tivoli Tijdelijk het leeg
gekomen gebouw Tivoli. Dat ge
bouw, waar veel in ruimtenood 
verkerende groepen onderdak 
hadden kunnen vinden was in de 
ogen van de gemeente niet meer 
nodig en kon dus gesloopt wor
den. De kraak was een groot 
sukses. Op de twee avonden dat 
het gebouw bezet werd gehouden 
kwamen duizenden Utrechtse 
jongeren swingen en feestvieren.

Hondebeten

Dat zou de eerste van een lange 
serie kraakakties worden. Nadat 
het Tivoligebouw afbrandde, een 
‘ongelukje’ bij het slopen, richt

ten de akties zich vooral op het 
opnieuw in gebruik nemen van 
de grote zaal van het NV-huis. 
Deze zaal, in een groot pand aan 
de Oudegracht, is buitengewoon 
geschikt voor popkonserten en 
soortgelijke toestanden. Hij lijkt 
in de verte op de zaal van Para- 
diso, er kunnen zo’n 1000 men
sen in en....  staat al tien jaar
leeg. Een eerste bezetting ervan 
vermocht de gemeente niet over
tuigen; de zaal zou brandgevaar
lijk zijn en er zou veel geluids
overlast voor de buurt bestaan. 
Op het idee daar wat aan te doen 
kwam men echter niet. In ok
tober werd de grote zaal daarom 
opnieuw bezet, nu met de bedoe
ling om er een week lang elke 
avond noodlijdende Utrechtse 
groepen hun kunsten te laten ver
tonen. Zover kwam het echter 
niet, in de vroege morgen van de 
tweede bezettingsdag werd het 
gebouw door de politie ontruimd. 
De avond daarop werd uit pro
test de kleine zaal van het 
Muziekcentrum gekraakt. Terwijl 
binnen de 150 bezetters tracht
ten te onderhandelen met burge
meester Vonhoff (die die avond 
toevallig in de grote zaal aan
wezig was) kregen de honderden 
sympathisanten die buiten ston
den het aan de stok met de poli

tie. Menig demonstrant liep 
daarbij fikse hondebeten op. 
Nog diezelfde avond werd het 
Muziekcentrum vrijwillig ont
ruimd.
In het begin van de daarop vol
gende week begon de gemeente 
met het dichtmetselen van de 
zaal in het NV-huis. Dit gebeurde 
nogal rigoreus, zo werden o.a. 
de verwarming en de nog vast
zittende stoelen gesloopt. Voor
waar een voortvarende aanpak 
van de ruimtenood!
Voor de PSP-fraktie in de 
Utrechtse raad was dit aanleiding 
om in een interpellatie stopzet
ting van de sloop te eisen. Een 
motie, waarin dit gevraagd werd, 
werd afgestemd. Wel aangeno
men werden moties waarin ge
vraagd werd om op korte termijn 
een inventarisatie van de ruimte
nood te maken en om te zien 
naar mogelijkheden om in elk ge
val tijdelijke voorzieningen te 
treffen. Het kollege van B en W 
dat inmiddels tot de ontdekking 
was gekomen dat er ruimtenood 
bestond, zegde toe met een nota 
te zullen komen. Om de druk 
op de ketel te houden kwam 
Tivoli Tijdelijk nog een keer in 
aktie tijdens de kerstnacht.

Geheime nota

Die nota is inmiddels uitgeko
men. Ondanks het feit dat die 
eigenlijk een tijdje geheim moest 
blijven cirkuleerden al snel een 
aantal eksemplaren. De nota 
geeft een uitgebreide opsomming 
van de ontdekte ruimtenood en 
een veel kortere van mogelijke 
oplossingen.
Is dat deel van de nota nog vrij 
konkreet, als het gaat om het 
maken van plannen om werkelijk 
iets aan de ruimtenood te doen 
wordt het stuk ineens veel vager. 
Echt soelaas op korte termijn 
wordt op één geval na, niet ge
boden. Van de grote zaal van het 
NV-huis wordt gezegd dat die 
voor zo’n 4,5 miljoen gulden 
geschikt voor gebruik gemaakt 
kan worden. Bij specifikatie 
daarvan blijkt dat minstens 30 
procent van dit bedrag nodig 
is om de schade die bij het dicht
metselen is ontstaan te herstel
len. Verwacht wordt dat de zaal 
in het najaar van 1982 weer in 
gebruik gesteld kan worden. Ook 
andere alternatieve mogelijk
heden worden even voortvarend 
behandeld, zodat het er naar uit
ziet dat we de eerste paar jaar 
nog niet uit de problemen zijn. 
De akties zullen dus nog wel een 
tijdje doorgaan.

i



DE DIENSTPLICHT
Op de dienstplichtdag die de PSP JG op 23 februari 
in Tilburg had georganiseerd is stevig gediskussieerd 
over allerhande zaken die te maken hebben m et 
dienstplicht en dienst weiger en. Vier organisaties 
die zich hiermee bezighouden waren hiervoor uit
genodigd: de Vereniging voor Dienstplichtige
Militairen (VVDM), de Bond voor Dienstplichtigen 
(BVD), Vereniging Dienstweigeraars (VD) en 
Onkruit. Door hun aanwezigheid werd het ons 
duidelijk waar ze zich precies mee bezig houden .

dienst. Een paar aktiepunten 
zijn: vervangende dienst in over
eenstemming met je bezwaren en 
de tijd dat je vervangende dienst 
moet doen even lang als de ge
wone dienstplicht.
Onkruit is een anti-militaristische 
organisatie. Ze zeggen zelf niet 
pacifistisch te zijn. Het totaal- 
weigeren staat niet meer voorop 
bij Onkruit, maar ze willen ge
woon alle militaristische ver
schijnselen in de maatschappij 
aantonen; dit doen zij op een 
ludieke manier. De akties die zij 
voeren lokken echter wel geweld 
uit van de kant van de overheid.
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De VVDM houdt zich in de 
eerste plaats bezig met de be
langenbehartiging van dienst
plichtigen op materieel en juri
disch vlak. De VVDM is niet 
pacifistisch of anti-militaristisch. 
Toch zijn zij niet zuiver met 
vakbondswerk bezig maar ook 
politiek. Een voornaam streven 
van de VVDM is dat de krijgs
macht vermaatschappelijkt moet 
worden; zij willen daarmee zeg
gen dat het leger niet langer een 
eilandje in de maatschappij mag 
zijn. Op de dag werd nog eens 
onderstreept dat het voor dienst
plichtige soldaten erg belangrijk 
is om lid te zijn van de VVDM. 
De BVD is geen vakbond hoewel 
ze wel samen met de VVDM 
vakbondsaktiviteiten onder
neemt. Hun leden zijn allemaal 
lid van de VVDM en werken 
binnen de VVDM. De BVD is 
een duidelijk politieke organisa
tie; ze stelt dat het leger in dienst 
staat van het kapitaal en niet 
zoals zij dat zouden willen van 
het volk. De BVD stelt dat zij 
anti-militaristisch is, hoe ze dat 
moet rijmen met het in dienst 
gaan is natuurlijk de vraag.
Een ander aktiepunt van de BVD 
is dat Nederland uit de NAVO 
moet. Tijdens een forumdiskussie 
die de dag afsloot zei de verte

genwoordiger van de BVD dat de 
BVD selektief pacifistisch is, 
maar wat we daaronder moeten 
verstaan is niet geheel duidelijk 
geworden.

De VD is een pacifistische orga
nisatie die het leger verwerpt, 
ze gaat er vanuit dat een maat
schappij zonder geweld alleen 
kan bestaan als deze socialistisch 
is. De VD is primair een be
langenorganisatie die mensen be
geleiding geeft als ze willen gaan 
dienst weigeren. Er bestaan bin
nen de VD verschillende werk
groepen die zich met verschil
lende zaken bezig houden. Zo 
is er een groep die zich bezig 
houdt met keuringsweigeren en 
een groep die zich bezig houdt 
met het weigeren van de laatste 
5 maanden van vervangende

□
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Informatie over de PSP-JG 
(kruis aan wat je wil)

□  Lid worden van de PSP-JG

Naam:

Adres:

P ostkode :......................... Woonplaats

Geïnteresseerd in:

Opsturen aan: PSP-JG Postbus 700 Amsterdam

En ze lokken ook veel anti- 
gevoelens op bij de mensen die 
met deze akties direkt dan wel 
indirekt worden gekonfronteerd. 
Verder kwam er op de dag de 
vraag naar voren of de akties 
zelf wel pacifistisch zijn en of 
ze wel iets uithalen.
En met al deze informatie in

UITGAVEN
Informatiefolder 0,25

jongerenkranten met thema’s:
(minderjarigheid) nr. 5
(popmuziek) nr. 7
(europa) nr. 9
(platteland) nr. 10
(sport) nr. 11
(huisvesting) nr. 12
(soc. landen) nr. 13
map popmuziek en 
politiek 
affiche psp jg 
slogan-affiche psp jg 
grote psp jg-button 
linksomkeert! (alles 
over dienst weigeren) 3,00
brochure jongeren
huisvesting 4,00

Bij bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn 
zonder portokosten, die worden 
ekstra in rekening gebracht. 
Bestellen kan bij psp jg, postbus 
700, amsterdam, o f per tele
foon: 020 - 267374.

ons hoofd, swingden we 
’s avonds op de muziek van 
Bots en Braak.
Een uitvoerig verslag is verkrijg
baar bij de PSP-jg, postbus 700, 
Amsterdam.

EEN AFSPIEGELING DER JEUGD
Er is eindelijk weer een rucht- 
makende Nederlandse speelfilm. 
Spetters. Volgens de bijbeho
rende publiciteitskampagne "Kei
hard en romantisch’. Volgens een 
aktiegroep die speciaal tegen 
deze film werd opgericht is het 
een weerzinwekkende vertoning. 
De PSP JG-filmrecensent is zelf 
gaan kijken.

Van het begin af aan hing er 
zo’n uitgelaten sfeer in de 
uitverkochte zaal. Iedereen had 
wel eens over de film gehoord 
dankzij de ‘aantrekkelijke’ publi
citeit.
De film bestaat eigenlijk uit 
twee delen, namelijk hoe een 
vriendenkliek, bestaande uit een 
paar ‘gezonde’ Hollandse knapen, 
ontstaat, hoe ze hun vrije tijd 
en hun liefdesleven invullen. 
Het tweede deel bestaat uit het 
uiteenvallen van deze klub en 
hoe ze bij een nare aangelegen
heid te pas komen. Anderhalf 
uur lang over hoe jongeren de 
tijd doorkomen: in stampvolle

dicotheken, herrieschoppen, de 
drankwagen uithangen, naaien, 
homofielen in elkaar timmeren. 
Doet zo een doorsnee jongere? 
Me neus!
Uit woede over deze rotfilm is 
er een aktiegroep opgericht. Deze 
groep pikt het niet dat een derge
lijke film vertoond wordt. In 
Amsterdam hebben ze met pam
fletten voor de ingang van bios- 
kopen gestaan en hebben ze met 
bezoekers gediskussieerd over 
verschillende punten die in de 
film naar voren kwamen, zoals 
het diskrimineren van homo
seksuelen, buitenlanders en 
vrouwen.
Jammergenoeg valt zo’n film niet 
dood te zwijgen, daar zorgt de 
kommerciële filmbizz wel voor. 
Hopelijk is met dit stukje nie
mand nieuwsgierig gemaakt. Naar 
Spetters toegaan is het weg
gooien van zevenvijftig en het 
spekken van toch al gevulde 
filmproducent-zakken.

Jack



MET BOMMEN KUN JE 
GEEN MENSEN VEROVEREN
Een tweede Koude Oorlog, de mogelijkheden van een Derde Wereldoorlog. 
Nationaal en internationaal wordt daarover gediskussieerd. Oudere mensen 
hebben dit soort zaken aan den lijve ondervonden. Hun ervaringen kunnen 
jongeren wat te zeggen hebben. Daarom gingen wij eens praten met mevrouw 
van de Wal-Svensson. Een leerzame en boeiende ervaring. Een pacifiste in 
hart en nieren en ondanks haar leeftijd een enthousiaste vertelster: Ik  zou 
er wel een heel lang boek over kunnen schrijven
We zochten haar op in haar woning in Hoogkerk (Groningen), vlakbij de met 
sluiting bedreigde strokartonfabriek De Halm.
We praten met haar over haar ervaringen over haar Duitse tijd, de opkomst 
van het nationaal-socialisme, de Koude Oorlog en de vredesbeweging.
‘Vanaf 1938 begon de stille oorlog met geweld, 
onderdrukking, moord en doodslag. 
Saalschlachten noemden wij dat toen: de 
Nazi’s stormden de zaal in als kommunisten, 
socialisten, wie dan ook een vergadering hadden. 
Dan werden die mensen uitgemoord; dat hebben 
we allemaal meegemaakt. In 1933 werd mijn 
werkgever, een leraar op een jongensgymnasium, 
eruit gesmeten omdat hij socialist was geweest. 
Ik zat toen in een kring van intellektuelen, 
socialisten. Dat was in een wijk in Hamburg.
Er waren ook kunstenaars bij. Het waren pracht- 
mensen, onze geestverwanten. We kwamen bij 
elkaar om te muciseren, boeken te lezen, diskus- 
sies te houden en langzamerhand werd dat 
allemaal onmogelijk gemaakt. Twee mensen 
zijn later omgekomen. Eén heeft zich in een 
kamp opgehangen, de ander is door de Gestapo 
vermoord.
In ’35 kwam ik in een klubje, dat zich Union- 
klub noemde, Weltklub Union. Het was een 
illegaal groepje, dat in 1936 werd opgerold. 
Die ervaringen, daar zou ik het liefst over ver
tellen, want de mensen moeten ook zien dat 
de Duitsers niet allemaal Nazi’s waren.’

U bent vooral na de Tweede Wereldoorlog 
aktief geweest in de vredesbeweging.

Ja, in 1963 hebben we het komitee voor de 
vrede opgericht. In 1960 was daar de protest
mars Washington-Moskou aan vooraf gegaan. 
Toen zijn we in Amerika gelopen van Washing
ton naar de kust, overgestoken naar Engeland 
en toen naar Frankrijk, maar daar zijn we ge
weigerd. Via België zijn we naar het drielanden
punt bij Vaals gelopen; daar sloten de Nederlan
ders die vanuit Amsterdam waren gekomen 
zich aan. We zijn toen naar Duitsland doorge
gaan tot halverwege de DDR. Daar werden 
we geweigerd. We zijn naar Tsjechoslowakije 
uitgeweken en door Rusland in Moskou aange
komen. In Moskou hebben we openlijk mogen 
praten met studenten van de Moskouse universi- 
teit. Toen gebeurde het dat regeringsambtenaren 
de mensen van de vredesmars het woord wilden 
ontnemen. Waarop de studenten als één blok 
zijn opgestaan en hebben gezegd: nee, laat ze 
uitpraten. En dat is gebeurd ook. Dat was eigen
lijk de eerste keer, dat mensen van buiten het 
oostblok openlijk mochten praten in Moskou.

Was er een direkte aanleiding om de mars juist 
op dat moment te organiseren?

Het ging erom de mensen eindelijk eens bij 
elkaar te brengen en om te bewijzen, dat de 
vredeswil wel degelijk leefde, internationaal. 
Dat de internationale vredesbeweging tegen de 
oorlog wilde vechten. Geweldloos, om te bewij
zen dat het geweldloos kan. Een voorloper van 
de beweging van Martin Luther King. Alles 
om te bewijzen datje met de Russen ook kunt 
praten en niet alleen over bewapening. En dat 
is dus bewezen!
Daarna is de eerste paasmars georganiseerd.
Zij hebben mij gevraagd om dat ook weer te 
doen, na de goede samenwerking daarvoor.
De paasmars is internationaal doorgevoerd, 
in Duitsland was ze eerder dan in Nederland.
Ik zat in het komitee met Hans Bruggeman 
en Rien Kluter, die samen met Cor Hoek ook 
de organisatoren waren van het Nederlandse 
gedeelte van de internationale vredesmars. 
Hans Bruggeman was een van de oprichters 
van de PSP en jarenlang sekretaris.

Het begin van de jaren ’60 vormde het hoogte
punt van de koude oorlog. Wie heeft die koude 
oorlog nu veroorzaakt?

De Amerikanen hebben meer schuld dan de 
Russen. Ze hebben de bewapening in Europa 
doorgedreven tegen de Russen. Ze hebben de 
hele propaganda tegen het Russische regime en 
de Russische situatie gericht. De kommunisten- 
jacht, McCarthy, de Amerikanen hebben nooit 
verleerd de kommunisten te haten. Ze hebben 
er geen les uit getrokken dat ze fout geweest 
zijn. Ze hebben ook niet geleerd van de fouten 
in Korea, Vietnam of waar dan ook.
De koude oorlog was gewoon iets dat wel moest, 
omdat de bewapening door moest gaan. De 
grootindustrie, de politici, de machthebbers 
moeten konflikten hebben. Hebben ze die niet, 
dan moeten ze die maken. Want de wapenindus
trie moet doorgaan. Daar wordt dik aan verdiend.

Welk oordeel heeft u over de Russische inter
ventie in Afghanistan?

Ik zie het zo, dat ze hele streek onder kontrole 
willen hebben voor er ongelukken gebeuren.

En daarom gebruiken ze machtsvertoon. Ik 
geloof niet dat dat zoveel te maken heeft met 
hun expansiedrang of met agressie.

Ze hebben in eigen land nog veel te veel 
te doen. Ze hebben zoveel te verliezen gehad, 
zoveel land was er vernietigd. In Amerika 
hadden ze een Marshall-plan. Die hadden geld, 
en geen verliezen dan soldaten, vliegtuigen e.d. 
geleden. Maar ze hadden geen land verloren en 
er was geen land vernietigd, zoals in Rusland.
De Amerikanen zijn met een Marshall-plan ge
komen om Duitsland weer op te peppen. En 
waarom? Duitsland moest een bolwerk worden 
tegen de Russen. Ze konden de Duitsers niet 
aan hun lot overlaten. De hele ekonomie van 
nu is gebouwd op het Marshall-plan, daardoor 
kwam Duitsland weer op de been.

Rusland heeft nota bene nog nooit een 
aanval gedaan. Ze is altijd aangevallen, door 
Japan, Duitsland, noem maar op. Ja, na de 
oorlog hebben ze wel aanvallen gedaan, in 
Hongarije, Polen, Tsjechoslowakije. Maar toen 
is Amerika begonnen zich te bewapenen tegen 
Rusland, terwijl ze toch samen tegen Hitler 
hadden gevochten. Dat is alleen al krankzinnig.

Wat vindt u van de huidige situatie: de opleving 
van de koude oorlog, de boycotmaatregelen?

Ik vind dat Amerika helemaal geen recht heeft 
om wat dan ook te boycotten. De regering van 
Amerika heeft altijd aan de verkeerde kant 
gestaan. In Korea, Vietnam, Afrika, Iran. En 
Nederland heeft het zelfde spelletje meege
speeld. In Indonesië. Alles wat ze de Nazi’s 
hebben verweten, hebben ze later zelf uitge
haald, stuk voor stuk. De Fransen in Algerije, 
de Amerikanen in Vietnam, de Nederlanders in 
Indonesië enz. Koloniale terreur. En wat hebben 
ze gedaan met hun macht? Hun wereldmacht-
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idee? Permanente terreur, vroeger al, in de tijd 
van Columbus: inboorlingen uitgeroeid, zoge
naamde Christendom gebracht, Slavenhandel. 
Ze hebben niks geleerd in het Westen. Daarom 
zeg ik: de mens wordt nooit volmaakt geboren, 
de aanleg is er wel, maar de omstandigheden 
vormen de mens.

Maar de omstandigheden worden ook door 
de mens veroorzaakt, o f niet?

Natuurlijk. Maar de mensen die geboren worden 
willen het allemaal beter doen en wat gebeurt 
er? Zodra ze volwassen zijn maken ze dezelfde 
fouten. Toen ik in de Vlamgroep zat, hebben 
we gediskussieerd over de toestand van toen en 
wat er moest gebeuren. We zeiden: de Afri
kaanse landen moeten vrij. Maar wat doen de 
regeringen van die vrije landen dan? Onze kon- 
klusie toen was: ze maken dezelfde fouten als 
in het Westen. Eerst wordt een land van geweld, 
terreur, onderdrukking bevrijd en dan komt er 
zo’n gek als Amin in Oeganda aan de macht en 
krijg je hetzelfde weer opnieuw.
Wat je moet doen is met alle krachten die je 
hebt en met mensen zoals wij, die de vrede 
willen, trachten de mentaliteit te veranderen!

Als je de mentaliteit niet verandert krijg je niets 
gedaan. Je moet de mensen overtuigen. Vooral 
de bewapening terugdringen, zorgen dat de men 
sen ervan doordrongen raken dat dat nodig is. 
Dat je een ideologie niet met wapens kunt 
kopen.

Het is ook een ontzettend zware en lange weg. 
Ik geloof er wel in, want er is geen alternatief. 
En we zijn nu toch al heel wat verder dan des
tijds in 1960. Toen wij begin jaren ’60 de paas- 
mars liepen, mocht je niet zeggen, dat Johnson 
een moordenaar was. Dat mag nou wel. Je mag 
ook zeggen, dat de mensen korrupt zijn. Het 
is al heel wat dat je dat mag zeggen, ook al 
haalt het niet direkt iets uit. Er zijn nu ook 
steeds meer mensen die zeggen: we nemen het 
niet meer.

Wat vindt u van de akiies en demonstraties van 
de vredesbeweging nu9

Je krijgt nu veel meer mensen op de been.
Je hebt veel meer sympathie. Maar wat jammer 
is, is dat ze alleen de kernwapens aanpakt en 
niet meer in het algemeen een vredesbeweging 
is. Je moet niet alleen tegen kernwapens zijn. 
Je moet vooral de oorzaken van de onvrede, 
de haat opzoeken. Als je de oorzaken niet weet, 
dan heb je helemaal niks.

Maar dat is een stap-voor-stap benadering, 
toch? Je pakt de kernwapens, dat spreekt de 
mensen het meest aan.

Ja, als het aktueel is, dan moetje het natuurlijk 
wel aanpakken. Maar er zijn nog meer 
dingen die aktueel zijn, zoals de verdraagzaam
heid in de wereld.

Denkt u nou dat de gezindheid van de mensen 
die nu in de vredesbeweging aktief zijn, anders 
is dan vroeger?

Dat denk ik niet. Ze zijn ook het slachtoffer van 
deze tijd. Ze moeten proberen de mensen 
bewust te maken. En dat kun je alleen met die 
dingen doen, die de mensen begrijpen. Maar ik 
geloof wel dat de mensen van tegenwoordig 
niet meer vatbaar zijn voor filosofische gedach
tengangen. Het socialisme is heel goed geweest, 
maar nu is het allemaal veel te materialistisch. 
Het gaat nu ook veel meer om het eigen belang 
en niet om dat van de gemeenschap.
Maar je moet blijven hopen, dat de mensen 
nog een keer veranderen. Als de mensen zelf 
hun mentaliteit niet veranderen, dan verandert 
er niks in de wereld. En ik hou vol, dat de om
standigheden de mensen maken. Ze zijn een 
produkt van hun omgeving. Absoluut. Alleen, 
ze moeten de kracht hebben om zich tegen be
paalde dingen te verzetten, om hun eigen gaven 
te ontwikkelen, hun eigen ideeën vorm te 
geven. Daar heeft de mens de geest voor gekre
gen en de kracht. Als ik niet zoveel kracht had 
gehad in mijn leven, zoveel energie, dan was 
ik er nooit geweest. Maar ik heb me altijd ge
weerd, tegen onderdrukking, tegen onrecht, 
altijd.

Hoe ziet u de toekomst?

Er is altijd de kans dat er een atoomoorlog 
uitbreekt als er een krankzinnige op de knop 
drukt.
Maar zolang er nog een beetje verstand is, 
zullen de partijen zich wel twee keer bedenken 
voor ze het zover laten komen. We moeten er 
wel aan werken de mensen ervan te overtuigen 
dat het een grote fout zou zijn. Want als er een 
wereldoorlog komt dan is het centrum hier, 
in West Europa en dus in Nederland. Als 
Amerika en Rusland gaan vechten, zal Nederland 
automatisch daarin betrokken raken. En wat 
wordt dan eerst gebombardeerd? Die opslag
plaatsen in Nederland en West-Duitsland.

Dat de Nederlandse regering aan de leiband van 
Amerika loopt en haar volgt in de boycot van de 
Olympische Spelen, dat is toch krankzinnig. 
Hebben we geen eigen mening? We moeten on
afhankelijk zijn, dat is het idee van de derde 
weg. Er wordt weer een derde-weg-beweging 
opgericht, daar wil ik weer aan meedoen!

CORA MULDER 
WIM BUISMAN

advertentie

Maar als er veel mensen belang bij hebben dat 
er wapens gekocht worden, omdat ze daar rijk 
van worden, hoe kun je dan die mensen ervan 
overtuigen dat dat verkeerd is'?

Die overtuig je niet. Je moet zorgen dat die 
mensen aan de regering komen die geen wapens 
meer kopen.

Maar voordat ze in de regering zitten, hebben 
ze al boter op hun hoofd, dan zijn ze al zo 
korrupt.

steunt
het volksverzet in 
EL SALVADOR

giro 609060

X min Y Beweging, 
Amaliastraat 7, 
2514 JC Den Haag, 
tel. 070-645433



ENERGIECENTRALE IN DE MARKERWAARD ?
In deze donkere tijden van ekonomische terug
val en verloedering is het voor velen hoopge
vend dat er toch nog stoere Hollandse jongens 
zijn die ons terug in de vaart der volkeren willen 
stoten. Bijvoorbeeld ir. Lievense, direkteur 
van het gelijknamige raadgevend-ingenieursbu- 
reau in Breda. Lievense kwam onlangs met een 
oer Hollandse oplossing van het energiepro
bleem, een oplossing die de Nederlandse water
bouwkunde nieuwe faam (en opdrachten) zou 
geven. Plaats genoeg dus in de media voor 
Lievense.

ENERGIE UIT HET IJSSELMEER

Wat behelst het plan van Lievense?
De Markerwaard wordt niet drooggelegd, maar 
er wordt een waterbekken aangelegd van 400 
vierkante kilometer met dijken die 15 meter 
boven N.A.P. uitsteken. Door middel van onge
veer 400 grote windmolens wordt water om
hooggepompt tot dat in het bekken een water
stand van 12 meter boven N.A.P. bereikt is.
Via turbines wordt dat water dan weer in het 
IJsselmeer geloosd, waarbij de energie die daar
bij vrijkomt in elektriciteit wordt omgezet (de 
'witte steenkool’ uit onze schoolbloekjes).
Zo kan een maximaal vermogen van 1500 - 
2000 megawatt bereikt worden. 3 a 4 maal zo 
veel dus als de kerncentrale bij Borssele. 
Rijkswaterstaat, de ministeries van Ekonomische 
Zaken en Wetenschapsbeleid en het Energie- 
onderzoeks Centrum Nederland (Petten) zijn 
nogal enthousiast.
Bij de eerste werd het juist wat stil na de grote 
werken in de IJsselmeer en Zeeland. De laatste

drie zijn sinds kort met windenergie bezig omdat 
ze daardoor de energietliskussie wel toe gedwon
gen waren. Maar men blijft daar skeptisch over 
al die kleine molentjes, gepriegel vindt men het. 
Dit Lievense-plan biedt uitzicht op een groot
schalig, geavanceerd en konitnereieel aantrekke
lijk windprogramma. Daar zijn wel oren naar.
Er zitten niet te ontkennen voordelen aan het 
plan Lievense:

- er worden 1 of 2 grote elektriciteitscentrales 
door overbodig gemaakt (bijvoorbeeld kern- 
of kolencentrales)

- door de zeer goed regelbare elektriciteits- 
afgifte (men kan de aan- en uitschakeling van 
de turbines zonder verlies van energie van mi- 
nuut tot minuut regelen) wordt het minder 
noodzakelijk om een grote reservekapaci- 
teit te hebben, waardoor dus nog 1 - 2 cen
trales minder nodig zijn.

- deze vorm van energieopwekking levert geen 
lucht- of watervevuiling. geen grondstoffen- 
probleem, geen explosiegevaar.

NADELEN

Toch lijkt het Lievenseplan nogal ondoordacht:
- een waterbak van 12 meter hoog en 400 

vierkante kilometer levert veel problemen 
op, omdat de grondwaterspiegel in Noord- 
Holland onder druk komt

- een dijkdoorbraak kan rampzalige gevolgen 
hebben

- voor de flora en fauna in de IJsselmeer 
is een dergelijk projekt zeer nadelig

- diep water en het afgesloten zijn van de 
rest van de IJsselmeer zal bijvoorbeeld de 
visstand in het bekken gevoelig doen af
nemen

Maar het belangrijkste is toch wel, dat het ener
gieprobleem door zo’n plan niet opgelost, 
maar uit gesteld wordt. Nog steeds wordt in 
technologische eieren van Colunibus gezocht, 
terwijl het de enige uitweg is het fundamenteel 
anders inrichten van de maatschappij, zodat 
milieu en veiligheid een werkelijk belangrijke 
rol in de keuze van het produktie en konsump- 
tiepatroon gaan uitmaken. Daarvoor moeten 
allereerst de exploitatie van de aardgas- en aard- 
oliebronnen in Nederland in staatshanden ko
men, moet de energievoorziening gedemokrati- 
seerd worden, isolatie dwingend voorgeschreven, 
alternatieve energiebronnen en warmte-kracht- 
koppeling gestimuleerd en in de produktiesfeer 
moet het maatschappelijk nut van het produkt 
bepalend zijn voor het al dan niet produceren 
en de prijs. Een dergelijke aanpak is een werke
lijke oplossing van het energieprobleem, in 
tegenstellling tot de leuke inval van ir. Lievense. 
Dus: in de ijskast met dat plan, wellicht is het 
nog eens bruikbaar in een verre toekomst.

JOHN HONTELEZ

Diskussiedag
gezondheids
winkels
Zaterdag 26 april organiseert de landelijke PSP- 
gezondheidsgroep een informatie-diskussie-dag 
over de mogelijkheden en onmogelijkheden van 
Gezondheidswinkels.
Paul van Dijk, die twee jaar in het projekt 
Gezondheidswinkel in Utrecht werkte, zal een 
inleiding houden. Om wat voorkennis te krijgen 
is het zinvol Van Dijks boek ‘Naar een gezonde 
gezondheidszorg' te lezen.
PSP-leden die werken in gezondheidswinkels of 
er een willen opzetten zijn welkom om 11.00 
uur in het Partijgebouw, Nieuwe Looiersstraat 
45-47 in Amsterdam. Omstreeks 15.00 uur 
willen we besluiten.

BOB VAN SCHIJNOEL

Linkse media
Op zondag 27 april organiseert de Populier een 
middag met als thema De linkse lay-out van de 
werkelijkheid. In het openbaar zullen Jan 
Blokker (adjunkt-hoofdredaktcur De Volks
krant) en Gijs Schreurders (hoofdredakteur De 
Waarheid) worden geihterviewed door J. Diven- 
dal en Stephan Steinmetz.
Een gesprek over progressiviteit en journalis
tiek of hoe links is een dagblad.
Na de pauze is het publiek in de gelegenheid 
aan het interview deel te nemen.
Plaats: De Populier. Nieuwe Herengracht 93, 
Amsterdam (vlak bij het VVaterlooplein). 
Aanvang: 14.30 uur. Nadere informatie: 
020- 254438/243136.

KIES EEN STAATSHOOFD

Kandidaten worden gesteld door o.a.: 
Johan Anthierens,
Igor Comelissen,
Lucas van der Land,
Leo Jacobs,
Stan van Houcke.
Bram Vermeulen, 
e.v.a.
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Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. En steekt dat gegeven niet 
onder stoelen öf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. E n... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NVV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieël. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.000 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bijsmaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den Haag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-470181 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f 50,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van f7,50.

Naam en voorletter(s): ...

Adres:

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17 jaar)
□  hetjeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 

20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  spaardeposito-bewijzen (met een vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920
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In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kw ijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel to t inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

%

N.A.V. ‘POLITIEK IN DE PRAKTIJK’ VAN 
CORA VlULDER/LEX SPAANS

KANTTEKENINGEN BIJ DE KRAAKBEWE
GING IN AMSTERDAM

Solidariteit met de slachtoffers van de wonin- 
nood ontslaat je niet van de plicht over die wo
ningnood de juiste feiten te hanteren. De op 
zichzelf begrijpelijke solidariteit van PSP-ers 
niet een kraakbeweging die het produkt is van 
de Amsterdamse woningnood, versterkt de on- 
juiste indruk dat de krakers bezig zouden zijn 
met hét, of zelfs een. kernfacet van de Amster
damse woonproblematiek. Immers, als een 
serieuze partij als de PSP zo duidelijk solidair 
is dan moet de kraakbeweging wel méér zijn dan 
een voor ordehandhavers netelig probleem van 
mensen die het recht in eigen hand nemen, 
daarbij gebruik makend van de totale anarchie 
die op de Amsterdamse woningmarkt, mede als 
gevolg van vroegere kraakbewegingen, is ont
staan.
Het recente commentaar in Bevrijding is daar 
een voorbeeld van. Daarin immers wordt gesteld 
dat het woningprobleem ‘voor een groot deel 
een distributieprobleem’ is. Dat slaat dan op de 
talloze woningen die leeg zouden staan en de 
dito kantoren. 10.000 lege woningen en 100.000 
vierkante meter kantoorruimte. Magische cijfers 
in het Amsterdamse, maar gehanteerd als ma
gische leugens. Want hoeveel zijn 10.000 wonin
gen? Amsterdam heeft een woningvoorraad van 
300.000. Zelfs zonder stadsverniewing is een 
leegstand van 2 1/2 procent normaal en zelfs 
nodig voor het functioneren van de distributie.
2 1/2 procent van 300.000 is 7.500. Zonder 
rekening te houden met de stadsvernieuwing 
staan er dus zegge en schrijve 2.500 woningen te 
veel leeg. Hou je wel rekening met de stads
vernieuwing, dan is het dubieus of er meer 
dan een paar honderd te veel leeg staan. En 
hoeveel is, 100.000 vierkante meter kantoor
ruimte? Amsterdam heeft naar schatting 2 1/2 
tot 3 miljoen vierkante meter kantoren. Zelfs 
in tijden van volledige werkgelegenheid moetje 
met 2 1/2 procent leegstand rekenen als nor
male frictie-werkeloosheid van het produktie- 
middel kantoor. 2 1/2 procent van 2 1/2 mil
joen is ca. 62.000 vierkante meter. Er staat 
dus maximaal 38.000 vierkante meter te veel 
leeg. Zou je die allemaal volledig tot woningen 
om kunnen bouwen (wat uiteraard onwaar
schijnlijk is), dan zou dat maximaal ca. 600 
éénpersoonswoningen opleveren. Samen, als alles 
en alles meezit, 3100 woningen.
Niet niks, zeker niet. Maar ook niet ‘een belang
rijk deel’, als je weet dat er op een of andere

manier elk jaar 15.000 woningen verdeeld wor
den in de stad en er dan nog elk jaar 6.000 
woningzoekenden bijkomen. Let wel, elk jaar! 
Terwijl je die leegstand maar één keer op kunt 
nemen in het woningbestand.
Wat zijn dan de achtergronden van de frustra
ties van de duizenden die met de krakers soli
dariteit betuigen? Dat zijn bij het tot stilstand 
komen van de nieuwbouw enerzijds en de 
kraakbeweging zelf'anderzijds. Niet eens zozeer 
de georganiseerde groepen van de Grote Kevser, 
Vondelstraat e.d. als wel de duizenden kleine 
‘krakers’ en huiseigenaren die er samen voor 
zorgen dat van de genoemde 15.000 verdeelde 
woningen er 10.000 buiten het officiële, en 
eerlijke, systeem om verdeeld worden. Verdeeld 
worden dus aan mensen waarvan je maar af moet 
wachten of die eigenlijk wel zo urgent zijn. 
Verdeeld worden over de ruggen heen van die 
tienduizenden die niet kunnen kraken, die 
niet de paar duizend gulden zwart op tafel 
kunnen leggen waarmee je elke dag in Amster
dam uit tientallen woningen kunt kiezen, de 
echte zwaksten op de woningmarkt. Beoor
delen we met die feiten in de hand de georga
niseerde groepen dan mogen we niet vergeten 
dat deze groepen het Amsterdamse distributie
systeem openlijk verwerpen. Het is nooit: ‘de 
gemeente moet deze panden vorderen voor 
de meest urgente woningzoekenden' maar steeds 
‘de gemeente moet de panden vorderen en 
wij moeten er mogen wonen*. Speculant, koper 
van een vrije-sektorwoning en georganiseerde 
kraakgroep. alle drie hanteren ze het recht van 
de sterkste op de woningmarkt. Natuurlijk 
heeft de kraakgroep daarbij meer onze sym
pathie en heeft hij recht op onze steun als er 
onjuiste machtsmiddelen tegen zouden worden 
ingezet. Maar dat neemt niet weg dat onze 
politieke prioriteit hoort te liggen bij de duizen
den die hier het slachtoffer van worden en dat 
on2e politieke eis hoort te zijn: 'alle woonruimte 
onder de distributie, óók die van de krakers’ 
ook al hebben die keer op keer verklaard het 
GDH niet te accepteren (Dienst herhuisvesting, 
de gemeentelijke woningdistributeur).

Als de PSP erkent dat de kraakbweging het pro
dukt is van de woningnood in Amsterdam dan 
moeten we voorop lopen bij het eisen van op
lossingen daarvan en ons niet door de visie 
van de krakers af laten leiden, die immers 
(begrijpelijk!) hun eigenbelang niet uit het 
oog verliezen bij hun eisen. We zullen voorop 
moeten lopen bij het versnellen van de woon- 
verdichting, bij de bebouwing van de havens- 
oost, bij het ontwikkelen van bouwplannen voor 
stadsuitbreidingen op (al of niet geannexeerd)

grondgebied van Diemen, Ouder-Amstel en 
een droog te leggen deel van het IJ meer. We 
zullen voorop moeten lopen bij het eisen van 
vorderen op plekken waar zich nog geen kraker 
vertoond heeft, zoals bij de al jaren leegstaande 
koopwoningen in de Bijlmer en Amsterdam 
noord. We zullen moeten vermijden dat onze 
begrijpelijke solidariteit met de krakers ons 
afleidt van onze eigen opvattingen over het 
rechtvaardig verdelen van de schaarse woon
ruimte.

AMSTERDAM 
15-3-1980 

ROEL MULDER

NASCHRIFT

In het artikel van Cora Mulder en mij stond dat 
de woningnood voor een tleel een verdelings- 
probleem is. Maar niet alleen van te koop en 
leegstaande panden en woningen, maar ook van 
woningen die niet nuttig in gebruik zijn, zoals 
bijvoorbeeld villa’s. Het ging daarbij dus niet 
om huizen die in Amsterdam leegstaan. Het 
artikel ging trouwens niet alleen over Amster
dam, zoals Roel Mulder suggereert. Het ging 
ook niet alleen over kraken, maar over kraken én 
PSP-akties op allerlei volkhuisvestingsgebied.

LEX SPAANS 

V E R V O L G  1 M E I B E R IC H T E N

UTRECHT

In gebouw RASA begint om 20.00 uur een 
manifestatie van PSP, IKB, Nicaragua Comité, 
Uruguay Comité, Vakbondsvrouwen, BVD, 
Collectief Café de Baas en boekhandel de Rooie 
Rat. Optredens van volkstheater Paniekshow 
en popgroep Doemaar.

VENRAY

Hier organiseert PSP, CPN, PvdA en SP een 
1 mei-viering in gebouw OJC I ree Wheelin'; 
Op het programma sprekers, muziek. Verder 
een markt van allerlei organisaties. Aanvang:
20.00 uur.

IJMOND

Ook hier een brede organisatie: PSP, PvdA, 
PSOE (Spaanse socialisten), UGT (Spaanse 
vakbond), organisaties van Latijns Amerikaanse 
vluchtelingen, FNV, e.v.a. Op het programma:
de l'ofbarding, Amankay en Geen bezoek, 
geen bloemen. Plaats: gebouw de Schouw, 
Velsen Noord. Aanvang: 20.00 uur.
Toegang: f 2,50, informatie: 02550 - 30840

ZWOLLE

Hier organiseren PSP en PvdA een viering in 
de Vlanege-zaal Odeon. Optreden van het Zwols 
Strijdliederenkoor, dansgroep Sinar Malukken en 
als spreker Gaston Sporre over het welzijns
beleid.

DRONTEN

Hier organiseren PSP, PvdA en VARA een mani
festatie in een tent bij het gemeentehuis. Veel 
informatiestands, muziek en kinderspelen. Aan
vang: 16.00 uur tot diep in de nacht.



AMSTERDAM

Met als thema 90 jaar rood organiseren PPR, 
PSP en PvdA in Paradiso een non-stop mani
festatie van twee uur ’s middags tot twee uur 
's nachts. Diverse artiesten treden op waaronder
Peter Blanker, het Xationaal Hekel Kabaret, 
Super T amp en Bakuba. Daarnaast een poli
tieke markt. Als afsluiter treden Pee Wee & the
Speeials op.
Tussen 18.00 en 19.00 uur zijn er maaltijden 
verkrijgbaar. Er is een kresj.
Toegang f. 4,-.

APELDOORN

De afdelingen van de PSP en PPR organiseren 
in samenwerking met de Stichting Werkkollek- 
tief Beeldende Kunstenaars een grote 1 mei- 
markt. Ruim dertig Apekloornse aktiegroepen 
hebben hun medewerking toegezegd. Op het 
programma staan toneel, film, muziek. Verder 
zal Leon Weeke spreken over het toenemede 
geweld in Nederland en omgeving.
Toegang gratis. Nadere informatie:
055 - 416246.

ASSEN

Hier organiseren PPR, PSP en KWJ een mani
festatie rond het thema geen werkgelegenheid 
door wapenindustrie in Xoord-Xederland. Er 
zal een markt zijn met stands van veertien ver
schillende organisaties, sprekers namens IKV, 
PPR en PSP en verder kabaret en straattoneel. 
Plaats: gebouw de Kolk, Weyerstraat. Aanvang
19.00 uur. Toegang f. 1,-. Informatie: Jelle 
Hoitsma, tel. 05920 - 41810.

BOSKOOP

In Boskoop de 1 mei-viering in gebouw de 
Rozenburg, Rozenlaan. Aanvang: 20.00 uur. 
Op het programma staan drie popgroepen 
met als presentator Lex Spaans (PSP), die ook 
in zal gaan op het sociaal-kultureel beleid 
van de gemeente Boskoop.

BREDA

In Breda een breed organisatiekomitee: PvdA, 
PSP, 1KB, KAOml, ABVA, diverse buurtkomi 
tees en tal van werk- en aktiegroepen. Tijdens 
de manifestatie staan drie thema's centraal: 
de problemen rond de herinrichtingssubsidies. 
de werkgelegenheid bij EN K A en de situatie 
van de buitenlandse werknemers.
Verder optredens van Walter de Beek en zijn 
band, het Bredase Soeialistiese Koor en een 
Surinaamse muziekgroep. De manifestatie begint 
om 19.00 uur op de Grote Markt en duurt tot
21.00 uur. Daarna is er een feest in gebouw 
De In Corn bf in het kraakpand. Grote Markt 50. 
Daar kabaret, film en een tweede optreden van 
Walter de Beek. Toegang f. 2,50.

ENSCHEDE

In Twente kwam door een hechte samenwerking 
van de afdelingen Almelo, Hengelo en Enschede 
van de PSP én het gewest Twente van diezelfde 
partij een viering tot stand met als spreker T'red 
van der Spek (PSP Tweede Kamer). Verder 
kabaret en muziek.
Plaats: gebouw de Bijenkorf, Walstraat, En
schede. Aanvang 20,00 uur. Toegang gratis.

GELEEN

Het heeft negentig jaar geduurd maar dit jaar

heeft ook Geleen een 1 mei-bijeenleomst. De 
organisatie is in handen van het gewest Zuid- 
Limburg van de PSP.
Om 19.30 wordt er gestart met een 1 mei- 
demonstratie door het winkelcentrum waar 
het koopavond is. Vertrekpunt: parkeerterrein 
Albert Hevn, Rijksweg Centrum. De tocht gaat 
naar het Reünie-gebouw, Wilhelminastraat 1. 
Daar begint om 20.00 uur de manifestatie.
Op het programma: sprekers {Bouwe Kalma, 
Jan Muytjens en een vrouw uit de bedreigde 
Philips-vestiging bij Maastricht), strijdliederen 
van het Stempelkoor en de zanger/gitarist 
Henk Steevers van de bekende Limburgse pop
groep Carboon. Verder een politieke fototen
toonstelling en een informatiemarkt.

DEN HAAG

In het regeringscentrum staat een breed organi
satiekomitee borg voor een uitgebreid program
ma. In de organisatie onder meer: PSP, PPR, 
IKB, KEN, Wereldwinkel Den Haag en Release. 
Op het programma: een spreker van de ABVA 
of de Industriebond FNV. kabaret, video, zang 
en de Surinaamse band de Rode Grond. Als 
afsluiting een swingend feest.
Om 19.00 uur start een demonstratie vanaf de 
Plaats Vijverberg naar het Paard van Troje 
waar om 20.00 uur de manifestatie begint. 
Toegang: vrijwillige bijdrage. Informatie: Geertje 
(070 - 457610) en Bram (070 - 855244).

GRONINGEN

In Groningen gaan ze een lange dag tegemoet. 
Daar organiseren PvdA, CPN, PPR en PSP 
vanaf elf uur ’s morgens een politieke markt 
met stands en optredens op de Grote Markt. 
Om 16.30 uur start een demonstratie vanaf 
het marktplein. Na afloop van deze demonstratie 
sprekers: Ed van Eybergen (PvdA), Fré Meis 
(CPN), Sander Doeve (PSP) en Gerard Sierksma 
(PPR). En sprekers namens de FNV en de 
Unidad Popular (Chili).
’s Avonds organiseert de PSP een feest in zalen
centrum Noord, Moesstraat. Met optredens van
Werk in Uitvoering. de Rode Steen, L’emo. 
Ook daar sprekers: Ger Har nisen, Gied ten Berge 
en Tom Pitstra.

DEN BOSCH

Onder het motto steun de bevrijdingsstrijd in 
Zuidelijk Afrika organiseert het Komitee 
Zuidelijk Afrika-Den Bosch (waarin ook de 
PSP vertegenwoordigd is) in samenwerking met 
PvdA, PPR en de plaatselijke politieke groepe
ring Knillis een manifestatie.
Op het programma staat een inleiding over de 
situatie in Zuidelijk Afrika door David de Beer 
(Werkgroep Kairos), een optreden van Zimba 
(Afrikaanse muziek) en Bots. Verder een kabaret 
programma van het KZA-Den Bosch.
Plaats: Casino, Parade. Aanvang: 19.30 uur. 
Toegang f. 4,-, kaarten aan de zaal.
Tijdens de manifestatie zal er een kollekte wor
den gehouden voor het Bevrijdingsfonds Zuide
lijk Afrika.

HILVERSUM

Het gewest Gooi en Vechtstreek van de PSP 
organiseert een openbare avond in de bovenzaal 
van het Zwarte Paard, Larenseweg 1 A (aan de 
achterzijde van het station).

Op het programma: een toespraak van Lambert 
Meertens (algemeen voorzitter van de PSP), 
film, kabaret, een optreden van de Rooie Hond.

Natuurlijk is er een uitgebreide PSP-stand 
aanwezig. Toegang gratis. Aanvang 20.00 uur.

HOORN

Met als thema werkloosheid organiseert de af
deling West-Friesland van de PSP een avond 
in gebouw de Grote Beer, Grote Waal te Hoorn. 
Op het programma twee sprekeis: Kees van 
Laren (PSP) en iemand namens de vrouwenbe
weging. Verder een optreden van het Werklozen- 
theater uit Amsterdam. Toegang gratis. Aan
vang. 20.00 uur. Informatie: 02280 - 7776.

LEEUWARDEN

Hier organiseren de PSP, P3dA en vele aktie
groepen een avond met een uitgebreid kultureel 
programma. Plaats: de IJshal, Helicomweg. 
Toegang: f. 5,-. Aanvang: 20.00 uur.
Over de thema' Jinkse samenwerking, kernener
gie en werkgelegenheid zullen spreken Anet 
Bleich (redaktie de Groene), Xieo Boers (FNV) 
e n K ees Zijls tra (Pv d A).
De avond zal worden voorafgegaan door een 
demonstratie waaraan ook de CPN deelneemt.

LEIDEN

Op initiatief van de PSP organiseren CPN, 
FNV, Leidse Studentenbond, IKB, PPR, PSP 
en PvdA een grote viering met als thema: loon
stop en werkgelegenheid.
Plaats: Stadsgehoorzaal, Breestraat. Aan vang:
20.00 uur.
Aan de viering vooraf (om 19.00 uur) het tra
ditionele vlaghijsen op het voormalige Grof- 
smederij-ferrein.

NIJMEGEN

Hier staan de thema's bezuiniging/werkgelegen- 
heid en anti-repressie centraal tijdens een mani
festatie die wordt georganiseerd door PSP, 
KEN-ml, PDK, Vereniging Dienstweigeraars, 
Bond van Dienstplichtigen, VVDM. KLAN. 
Palestina Komitee en vele andere groepen.
’s Middags een informatiemarkt voor het Waag
gebouw en ’s avonds een programma rond de 
thema’s in de twee zalen van het Kolpinghuis 
Aanvang: 20.00 uur.

PUTTEN

In Putten op de Veluwe wordt de dans om de 
meiboom weer een traditie. Evenals vorig 
jaar staat dat op het programma dat werd 
samengesteld door PSP, PvdA, Rooie Vrouwen 
en Progressief Putten. Plaats: Jeugdhuis, Kerk
staat. Aanvang: 20.00 uur. Toegang gratis.

RIJSWIJK

Hier organiseren PSP, PvdA, NIVON en VARA 
om 11.00 uur ('s ochtends) koffiedrinken in 
het NIVON-centrum, Kerkstraat 3, Rijswijk. 
Vanaf 20.00 uur een viering in gebouw Pax 
Intrantibus, van Vredenburchweg 52. Spreker: 
Stan Poppe. Verder Schotse Volksdansgroep 
Resistentieorkest, dansen en zingen.

SCHAGEN

Hier een manifestatie georganiseerd door PSP, 
PvdA en VARA. Een programma met de 
Kapel de Torenblazers (socialistische strijd
liederen), een toespraak van Bart Stam (PvdA- 
burgemeester Wieringen) en Proloog. 
02240-3198.
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Op het ogenblik dat ik dit stukje schrijf is men 
ijverig het podium voor genodigden op de Dam 
aan het opbouwen, en wordt er iets zichtbaar 
van een baldakijn. Maar ook de minder feestelij
ke kanten van de inhuldiging manifesteren zich 
steeds duidelijker. Net zag ik b.v. dat ook al
M.E.ers op de brug hier bij het stadhuis staan, en 
werd onze kommissievergadering zoeven ver
stoord door het lawaai van een helikopter die al 
weer enkele dagen boven de stad cirkelt. Binnen 
deze stemmingmakerij van overheidszijde past 
ook de brutale inbraak in het afdelingssekretari- 
aat van de afdeling Jordaan van de PSP.
Ik woon daar om de hoek en heb er snel met 
mijn neus bovenop gezeten. Wat ik daar zag was 
dat een fototoestel, een potje met tientjes en de 
geluidsinstallatie niet aangeraakt waren, terwijl 
de kaartenbak met de ledenadministratie en 
twee ordners met afdelingskorrespondentie ver
dwenen waren.
Je vraagt je af wie er zo kort voor 30 april belang 
hebben bij de persoonlijke gegevens van 170 
PSP-leden uit de Jordaan. Dat ze in verkeerde 
handen terecht zijn gekomen is duidelijk. Na af
weging blijven er twee mogelijkheden reéel: óf 
een veiligheidsdienst is wat nerveus geworden, óf 
een rechtse groep heeft haar terrein v̂ an aktie 
naar de PSP uitgebreid. Gezien de klunzigheid 
om geen waardevolle dingen mee te nemen en zo

de verdenking anders te richten, komt de BVD 
als verdachte in aanmerking. Van der Spek heeft 
Wiegel inmiddels om een diepgaand onderzoek 
gevraagd. En mocht er dan uitkomen dat het 
geen veiligheidsdienst geweest is, waarbij de on
derzoekende autoriteiten toch gebaat zijn zal ik 
zeggen, dan ben ik benieuwd wie dan wel ver
antwoordelijk voor de diefstal is. Na een aanvan
kelijk wat lauwe reaktie van politiezijde is, waar
schijnlijk mede onder invloed van de publiciteit 
en de kamervragen, een uitgebreid onderzoek 
door de recherche gestart.
De lessen die de federatie-Amsterdam uit deze 
kwestie getrokken heeft is misschien wel geldig 
voor alle afdelingen van de PSP: wees voorzich- 

* tig met vermelding van gegevens op ledenkaar
ten, vooral van door de autoriteiten verdachte 
organisaties als kraakbeweging en Onkruit, en 
zet je ledenadministratie achter slot en grendel! 
Op zich is het natuurlijk afschuwelijk dat een 
open en demokratische politieke partij als de 
PSP hiertoe moet overgaan, maar langzamerhand 
dienen ook wij onze naïviteit hieromtrent te ver
geten.

BOB VAN SCHIJNDEL
gemeenteraadslid PSP

Amsterdam

DE NADAGEN VAN DE MONARCHIE
Heeft U ze gezien, die progressieve politici, die je 
anders geregeld hoort over maatschappijveran
dering en demokratie, maar nu, 30 april 1980, 
steeds maar weer die rare formule uitsprekend? 
Merkwaardig toch, dat zovelen vraagtekens 
plaatsen bij deze maatschappij van ongelijkheid, 
maar zich tegelijkertijd neerleggen bij een staats
vorm waarin de ongelijkheid als beginsel is aan
vaard .
Op de keeper beschouwd is de monarchie zoiets 
achterlijks en dermate onzinnig, dat het haast 
niet te geloven is na 32 jaar Juliana, dat wie weet 
hoe lang Beatrix op die troon zal zitten.
Toch zal dat gebeuren, zoals ook haar opvolger 
weer niet te vermijden zal zijn, wanneer links 
niet serieus de diskussie aangaat over het opdoe
ken van deze feodale staatsvorm en de overgang 
naar een demokratische republiek daadwerkelijk 
voorbereidt.

t

De PSP vindt deze diskussie belangrijk, maar niet 
alleen te gelegenheid van de troonswisseling. In 
wezen is de Lockheed-affaire, maar ook ieder in 
Soestdijk, Lech of Porto Ercole ondertekend 
wetsontwerp, voldoende reden om de monarchie 
ter diskussie te stellen.
Van de konfrontatie met de geldverslindende 
poppenkast op 30 april mag op zijn minst wor
den verwacht een kritische bezinning op de mo
narchie in bredere kring.
Om dit te bevorderen organiseerde de PSP op 19 
april een symposium onder de titel:
3 0  J A A R  B E A  T R I X ?  -  D E  N A D A  G E N  V A N  D E  
M O N A R C H I E .

Onder leiding van symposiumvoorzitter Rob van 
Gennep spraken daar:
Prof.Mr. H. van Maarseveen over: de absurde 
monarchie;
Mr. Manuel Kneepkens óver: Gratie voor Bea
trix, de koningin als gedetineerde;
Fred van der Spek over: monarchie en ideologie; 
Jan Rogier over: de opgelegde monarchie in de 
oudste republiek van Europa;
Dr. Anton Constandse over: republiek: een soci
alistische eis.

De bijdragen aan dit symposium zijn nu gebun
deld in de brochure ‘De nadagen van de monar
chie’. Daarin is tevens opgenomen een littera
tuurlijst over de monarchie in Nederland. De 
prijs is f2,50 te bestellen door overmaking van 
f3,80 (incl. porto) op giro 194240 t.n.v. PSP 
Amsterdam.

ZETDUIVEL
Ook in het vorige nummer van Bevrijding was 
het zetduiveltje weer aktief. Ditmaal in het arti
kel ‘Westerse Waarden’ op pag.2.
Daardoor werd de Nederlandse regering in dat 
stuk opeens de kampioen van de vrijheid van me
ningsuiting, om maar eens één van de gevolgen 
ervan te noemen. Excuses! Wij geven de strijd te
gen het zetduiveltje niet op.
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Hef machtsspel om de
vakbondsmiljoenen

Op 5 april j.1. werd in de landelijke SEK-vergadering van gedachten gewisseld 
en gepraat over de vakbondsdemokratie en over de beleggingen en het finan
cieel beleid van de vakbonden. Binnen de FNV zelf is ook op allerlei niveaus 
de diskussie (en strijd) gaande over deze materie. Over het (financiële) reilen 
en zeilen van de vakbonden leven binnen de SEK verschillende meningen. 
Immers, welke kriteria hanteer je bij de beleggingen van de vakbond. Beleg je 
zo schoon als onder het kapitalisme mogelijk is, of kies je (zoals de FNV 
doet) voor een zo hoog mogelijk rendement. Centrale vraag was echter de 
openheid over de wijze van beleggen, want daar schort het bij de vakbonden 
wel aan.

De maandelijkse kontributie van de honderddui
zenden FNV-leden wordt besteed aan verschil
lende zaken, zoals salarissen, scholing, onder
houd gebouwen enz. Een deel wordt belegd in 
kapitaal o.a. ten behoeve van de stakingskas. Al
leen al de centrale stakingskas van de FNV, waar 
lang niet alle bonden in zijn vertegenwoordigd, 
heeft beleggingen ter waarde van f. 80 miljoen. 
Tot nu toe golden als kriteria voor deze beleg
gingen: spreiding van risiko, een zo groot moge
lijk rendement en direkte opvraagbaarheid. Deze 
uitgangspunten hebben er toe geleid, dat gelden 
belegd werden in grote kapitalistische bedrijven, 
die op hun beurt dikwijls werkzaam zijn in lan
den, waar mensen- en vakbondsrechten met voe
ten getreden worden. Hierdoor kan het gebeuren 
dat gelden die de vakbondsleden hebben opge
bracht, ten goede komen aan ondernemingen en 
machthebbers in Chili, Zuid-Afrika, Brazilië, In
donesië etc. Slechts enkelen in de FNV-top 
maakten en maken nog steeds uit welk beleg
gingsbeleid er wordt gevoerd, zonder dat open
heid daarover aan dé leden wordt verschaft.

De diskussie onder vakbondsleden over het in
vesteringsbeleid begon in de zomer van 1977 in 
Nijmegen. Het FNV heeft daar een gebouw dat, 
naar zeggen van de bestuurders, niet langer ren
dabel was en dus verkocht zou moeten worden. 
Een aantal leden ging aktie voeren voor het be
houd van het gebouw. De redenering van deze le
den, die zich de Verontruste NVV-ers noemden, 
was, dat de kontributie die in een maand door 
alle NVV-leden werd opgebracht, voldoende was 
om de gehele schuld van het gebouw in een jaar 
te betalen. Hierdoor rees de vraag, wat gebeurt 
er precies met de kontributie en waar wordt dat 
geld in gestoken?.
Het wordt belegd in kapitalistische onderne
mingen en niet aangewend om bijvoorbeeld het 
door de arbeiders bezette banketbakkersbedrijf 
Boom in Zwolle destijds van de ondergang te be
hoeden. De bezetters wilden het bedrijf overne
men, maar kwamen nog f. 300.000,-- te kort en 
deden een beroep op de vakbondsbank, de Hol
landse Koopmansbank, en de met deze bank en 
de FNV geliëerde verzekeringsmij. De Centrale, 
die beiden de financiering van de overname wei
gerden. Een ander voorbeeld is de Zeepfabriek 
De Klok. Daar wilden de arbeiders het bedrijf 
zelf voortzetten. Het tegen-argument van de 
FNV-Ieiding was dat dergelijke bedrijven zwak 
zijn en niet veel voor de stakingskassen ople
veren!
Bij deze twee zaken kwamen vele vragen naar 
boven, hetgeen resulteerde in een landelijke ak- 
tieve groep van toen nog Verontruste NVV-ers, 
inmiddels Verontruste FNV-ers, die allengs gro
ter werd.

Het Federatiebestuur van de FNV is door hun 
akties wakker geschud en is zich met deze zaak 
gaan bezig houden. Eind 1978 gaf het Federatie
bestuur opdracht aan de beleidsgroep Internatio
nale zaken om een diskussienota op te stellen. 
Uit deze nota en uit het diskussiestuk van de fi
nanciële advieskommissie is een diskussienota 
van het Federatiebestuur samengesteld dat in fe
bruari j.1. is verschenen onder de naam: ‘Beleg
gingsbeleid van het NVV en NKV, een aanzet 
voor diskussie en besluitvorming.’ Van een wer
kelijke aanzet tot een fundamentele diskussie 
over het beleggingsbeleid is in deze diskussieno
ta geen sprake. Alleen de schrijnendste kantjes 
worden er van af gehaald, namelijk de beleg

gingen in diktatoriale en/of rascistische regiems 
worden geleidelijk aan terug getrokken. En dan 
nog alleen maar uit Zuid-Afrika en Chili. Tevens 
wordt er een nieuw kriterium ingevoerd, waar
aan beleggingen moeten voldoen, n.1. dat van het 
respekteren van de mensen- en vakbondsrechten.

STAKINGSKAS

De meeste bonden reserveren een gedeelte van 
de inkomende kontributie voor de stakingskas. 
Dat geld wordt belegd in kapitalistische bedrij
ven. Een ander gedeelte vormt het eigen vermo
gen van de bond, dat ook belegd wordt. In de 
derde plaats wordt een bepaald bedrag afgedra
gen aan de FNV, als overkoepelende vakcentrale. 
De stakingskas van de FNV, het Gemeenschap
pelijk Beleggings Fonds (GBF), heeft momenteel 
een belegd kapitaal van ongeveer f. 100 mln. Wat 
het totaal bedrag van de afzonderlijke bondssta- 
kingskassen is, is onbekend, doch aangenomen 
wordt dat dit zo’n f. 200 mln. zal zijn. Ook hier 
geldt weer de volstrekte afwezige openheid van 
de FNV-bestuurders. Het GBF is een stichting 
die tot doel heeft het beleggen van gelden van de 
FNV en de daarbij aangesloten vakverenigingen.

De statuten van de stichting vermelden als doel
stelling: ‘De konsentratie van mobiele beleg
gingen ter maximalisering van koersgroei en ren
dement.’ In gewoon Nederlands: b e l e g g e n  i n  d i e  
b e d r i j v e n  d i e  h e t  h a r d s t  g r o e i e n  e n  d e  m e e s t e  
w i n s t  u i t k e r e n ,  e n  d a a r t o e  b e h o r e n  o o k  d i e  b e 
d r i j v e n  d i e  h e t  h a r d s t  d e  a r b e i d e r s  u i t b u i t e n .  
Verder mag het bedrag dat in een zelfde belang 
wordt belegd, niet meer bedragen dan 5 procent 
van de waarde van het totale vermogen van het 
fonds en niet meer dan 10 procent van hetgeen 
er in totaal van het betreffende belang uitstaat, 
ofwel: zo gespreid mogelijk. De afgelopen jaren 
bestond het aandelenpakket van het GBF uit 
aandelen van met name multinationale onderne
mingen zoals Philips, Akzo, Unilever, VMF- 
Stork en banken zoals Amro en ABN. Van de 
Amerikaanse belangen zijn er vele bedrijven 
(Colgate, Alcan, Xerox, General Electric, Pep
siCo e.a.), die belangen hebben in, of leveringen 
doen (zoals Boeing en CBS) aan Zuid-Afrika. 
Kortom, de Nederlandse vakbondsgelden reiken 
de helpende hand aan de onderdrukkers.

Voor de beleggingen van de bondsstakings- 
kassen en reserves geldt globaal hetzelfde verhaal 
als voor het GBF. Het voert te ver om het in het

bestek van dit artikel op te nemen. Als voor
beeld noem ik dan ook één bond, in dit geval de 
Voedingsbond FNV, hoewel hier ook het verhaal 
van de meeste andere bonden kad kunnen staan. 
Ik citeer uit: ‘Ik en de rest’, het beleidsplan van 
de Voedingsbonden FNV het volgende: ‘I n  h e t  
i n t e r n a t i o n a l e  g e w o e l  k u n n e n  d e  m u l t i n a t i o n a l e  
o n d e r n e m i n g e n  a l s  v r a a t z u c h t i g e  h a a i e n  v r i j w e l  
o n g e s t o o r d  h u n  g a n g  g a a n .  Z o l a n g  z i j  n i e t  a a n  
b a n d e n  g e l e g d  z i j n ,  k o m t  e r  v a n  e e n  r e c h t v a a r 
d i g e  v e r d e l i n g  v a n  w e r k  e n  o p b r e n g s t e n  n i e t s  
t e r e c h t Duidelijke taal, maar dezelfde bonden 
blijven deze vraatzuchtige haaien voeren.
Een andere manier waarop bonden investeren 
is via de vakbondsbanken. Via het GBF is de 
Voedingsbond verbonden met de Duitse vak
bondsbank, de Bank für Gemeinwirtschaft 
(BGF). De Hollandse Koopmansbank (HKB) 
verleent financiële diensten aan diverse FNV- 
bonden, die ook rekeninghouder bij deze bank 
zijn. De HKB is voor de ene helft van de aan de 
FNV verbonden verzekeringsmij. De Centrale.
De relaties tussen het FNV en deze instellingen, 
maar ook die van de Algemene Spaarbank 
Nederland (Uw eigen vakbondsspaarbank, die 
rente zonder bijsmaak geeft), de reisorganisatie 
Interland, het Algemeen Beleggingsfonds (Albef) 
en de Stichting Vakantieverblijven blijken het 
duidelijkst uit de diverse funkties (kommis- 
sariaten van vakbondsbonzen) van een beperkt 
aantal mensen, die bij deze instellingen de 
touwtjes in handen hebben. Ook uit de ver
schillende jaarverslagen valt veel informatie te 
halen, voorzover zij openbaar voor de vakbonds
leden zijn. Kennelijk heeft men iets te verbergen. 
Ook de FNV-leden hebben bij hun naspeuringen 
naar de financiële aktiviteiten van hun bonden 
informatie gevraagd aan de leiding, maar lopen 
telkens met hun hoofd tegen de muur.

De eerder genoemde instellingen beleggen in een 
groot aantal bedrijven, uiteenlopend van obliga
ties Friesch Gron. Hyp. Bank en Westland/ 
Utrecht Hyp. Bank (medefinanciers van kantoor- 
kolossen als Hoog Catharijne en pretparken in 
Frankrijk.) tot aandelen Alg. Bank Nederland, 
Koninklijke Olie (Shell) tot ... ja tot wat niet 
allemaal. Om een wat betere indruk te krijgen 
van al die grote rijkdommen zal ik een aantal 
bedragen noemen uit het concem-verslag van de 
levensverzekeringspoot van De Centrale over het 
boekjaar 1978, De vaste eigendommen (woon
huizen en kantoren in geheel Nederland) ver
tegenwoordigen een waarde van f 72 mln. Aan
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Ongeveer twee maanden geleden verscheen de PSP-brochure over het werken 
in ondernemingsraden. Zoals bij de aankondiging van de brochure al werd ge
meld is het de bedoeling dat er aktiviteiten worden georganiseerd rond deze 
brochure. Als start daarvan is op 15 maart, een diskussiedag georganiseerd o- 
ver de plaats die de ondernemingsraad inneemt in de strijd voor demokratie 
binnen de bedrijven en instellingen. Als vervolg op deze dag is op 29 maart 
in Maastricht ook een bijeenkomst georganiseerd over de O.R. Het gewest 
Zuid-Holland Noord volgt in de komende maand. Het onderstaande artikel is 
bedoeld om enig inzicht te geven in de diskussies die tot nu toe zijn gevoerd.

DE DOE-HET-ZELFOR

Tijdens een diskussiedag op 15 maart in Den 
Bosch werd gediskussieerd aan de hand van twee 
inleidingen van Luc Donk en Pier van Gorkuni. 
De eerste, ex-OR sekretaris bij Grasso en schrij
ver van het grootste deel van de brochure, gaf 
aan dat de eerste ondernemingsraden vooral in
tern gericht werkten. Ze waren wettelijk geba
seerd op de opvattingen dat arbeid en kapitaal 
harmonieus naast elkaar kunnen bestaan. Dat 
werd zo rond 1970 anders; de OR kreeg eenja- 
nus-kop. Enerzijds werd vastgehouden aan har- 
monie-opvattingen en overleg, maar anderzijds 
keerde de OR zich langzamerhand meer en meer 
naar buiten. De ondernemingsraad gaat zich 
meer en meer profileren. En terwijl er bij de slui
ting van de Rolma in Utrecht nog geen akties 
worden gevoerd, zien wij bij de bezetting van
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hypotheken heeft men f 227 mln. uitstaan en de 
leningen op schuldbekentenis bedragen maar 
liefst f 457 mln. De rubriek effekten tenslotte 
beloopt f 71 mln. en omvat tientallen namen 
van (multinationale) ondernemingen in Neder
land. Als triest relaas een obligatielening van 
Scholten Honig, met bij de toelichting de woor
den afgeboekt. Verlies ruim f 1 mln!!

Dezelfde vakbondsbestuurders kan ik misschien 
wijzen op een goed alternatief, dat door de 
Oostenrijkse vakbeweging in praktijk is gebracht. 
Zij zijn goede en goedkope huizen voor arbeiders 
gaan bouwen, zodat zij zich ook eens een be
hoorlijk huis kunnen permitteren, dat boven
dien nog geld voor de bond oplevert.
Een eerste stap in deze richting werd recentelijk 
gedaan door het Sociaal Fonds Bouwnijverheid, 
die dit jaar zal starten met de bouw van onge
veer 2.000 woningen in de premiehuursektor. 
Een eerste stap weliswaar. Op deze materie en 
de wijze van beleggen van de pensioenfondsen 
-  door Vrij Nederland omschreven als de mil
jardendans van de pensioenfondsen, iets waar 
de FNV volledig buiten staat -  zal ik in een 
volgend artikel terugkomen.

PETER DROS

H e t  l a n d e l i j k  a d r e s  v a n  d e  V e r o n t r u s t e  F N V ' e r s  
i s :  A d a g i o s t r a a t  8 1 ,  6 5 4 4  P L  N i j m e g e n , 0 8 0 -  
7 7 4 1 6 9 .

ENKA in Breda voor het eerst een aktieve onder
steuning vanuit de OR. Nu de ondernemingsra
den ongeveer een jaar draaien op basis van de 
laatste wetswijziging is een tijdperk aangebroken 
waarin bijna dagelijks aktiviteiten van onderne
mingsraden de kranten halen. In hoeverre de 
‘nieuwe OR’ aktiverend werkt is na zo'n korte 
tijd nog niet duidelijk te zeggen. Maar zo stelde 
Luc DonkiVc n i e u w e  O R  i s  v o o r a l  e e n  d o e - h e t -  

z e l f  O R .  D e  l e d e n  z i j n  d a a r  n o g  n i e t  a a n  g e w e n d .  
T o c h  i s  v e e l  a k t i v i t e i t  v a n  d e O R - i e d e n  m e t  d e  
n i e u w e  w e t  e e n  v e r e i s t e . '
Tot op heden is de belangstelling voor de onder
nemingsraad niet zo erg groot geweest, ook niet 
bij links. Toch zijn er zo'n 50.000 aktieve onder
nemingsraadsleden en dat aantal zal nog sterk 
vergroot worden wanneer na een nieuwe aanpas
sing van de wet de grens waarboven een OR ver
plicht is, zal worden verlaagd.

Met dat grotere belang voor de ondernemings
raad en het grote aantal mensen dat er bij be
trokken is, is trouwens ook de OR ontdekt als 
‘gat in de markt'. Er zijn op dit moment zelfs 
twee kommerciële maandbladen;‘OR-Infornia- 
tie' en OR-blad’. Deze zijn gekomen naast het al 
jaren bestaande ‘Zeggenschap’, een blad van en 
voor linkse mensen die zich in bond en bedrijf 
inzetten voor demokratisering van het bedrijfs
leven.
Behalve die twee kommerciële bladen hebben 
ook de ondernemers, de SFR en het ministerie 
van sociale zaken boekjes op de markt gebracht. 
Is dat niet verdacht, al die aandacht van rechts 
voor de OR? Kan de OR wel een middel zijn in 
de strijd voor demokratische verhoudingen in 
het bedrijf? Dat zal voor een groot deel afhangen 
van de inzet van de OR-leden, zeker als ze willen 
werken op een manier zoals de PSP dat voor o- 
gen staat.
Luc Donk illustreerde dat met enkele voorbeel
den uit de brochure; de noodzaak van direkte 
verkiezingen in plaats van het distriktenstelsel 
dat het hoger personeel vaak bevoordeelt.

Verder de strijd om meer informatie: v r a a g  m a a r  
o m  d e  d i r e k t i e n o t u l e n .  D e  e e r s t e  k e e r  z a l  h e t  
a n t w o o r d  n e e  z i j n .  D e  t w e e d e  k e e r  o o k ,  e n  d e  
d e r d e ,  d e  v i e r d e  e n  d e  v i j f d e  k e e r  o o k .  M a a r  m e t  
v o l h o u d e n  b e r e i k  j e  v e e l ;  s t e e k  j e  n e k  u i t ,  d a n  
b e r e i k  j e  o p  d e n  d u u r  v e e l .  Z o r g  o o k  v o o r  e e n  
e i g e n  b u d g e t  e n  l a a t  j e  n i e t  a f s c h e p e n  m e t  e e n  
s c h o l i n g s i n s t i t u u t  d a t  d o o r  d e  p e r s o n e e l s c h e f  i s  
u i t g e k o z e n .  Z o e k  z e l f  h e t  s c h o l i n g s i n s t i t u u t  u i t . '  
Wat de scholing betreft verwees Luc Donk naar 
het goede boek ‘In de ban van het overleg' van

Jan Willem Boon (medewerker bij de Henri Po
lak Stichting van de FNV).

OR GEEN HANGBRUG

Na Luc Donk een inleiding van Pier van Gor
kum, die met behulp van zijn afvloeiingsregeling 
na beëindiging van het kamerlidmaatschap, het 
Informatie Centrum Ondernemingsraden (ICOR) 
oprichtte. Vanuit die invalshoek heeft hij vooral 
te maken met ondernemingsraden en OR-leden 
die hun nek durven uit te steken en daarmee in 
konflikt komen de ondernemers of de direktie 
van hun instelling.
Aan de hand van elf stellingen werd door Van 
Gorkum ingegaan op hel centrale thema van de 
diskussiedag: hoe verhoudt de OR zich tot arbei- 
derszelfbestuur en hoe tot het werken van de 
vakbonden in het bedrijf zelf.
In de eerste twee stellingen werden twee ‘mis
verstanden' genoemd: de ondernemingsraad kun 
je niet zien in het perspektief van arbeiderszelf- 
bestuur V O n d e r n o n e r s m a c h t  z a l  n i e t  a u t o m a 
t i s c h  o v e r g a a n  i n  a r b e i d e r s m a c h f ) .  Maar daar
naast is de OR ook geen verlengstuk van de di- 
tie en inkapseling van de werknemers. " D e  o n d e r 
n e m i n g s r a a d  i s  h e t  m e e s t  w a a r d e v o l l e  i n s t r u m e n t  
i n  h e t  p r o c e s  v a n  b e w u s t w o r d i n g  e n  m a c h t s v o r 
m i n g  a a n  d e  b a s i s  d a t  d e  z e v e n t i g e r  j a r e n  h e e f t  
o p g e l e v e r d '
Pier van Gorkum lichtte dat toe in zijn volgende 
stellingen: de OR heeft het beginsel van vrije en 
geheime verkiezingen binnen een autoritaire on- 
dernemingsstruktuur gebracht. Daarmee is een 
wettelijke basis geschapen voor het rechtstreeks 
aanwijzen van vertegenwoordigers door de werk
nemers. Dit leidt tot kadervorming; kaders die 
bijvoorbeeld als stakingsleiders kunnen optre
den, zoals in de Rotterdamse havenstaking.

Maar ondanks deze verworvenheden zag Van 
Gorkum de OR niet ‘als hangbrug over de over- 
gang van kapitalisme naar socialisme.'
Naarmate de ondernemingsraad aan kracht wint, 
zo vervolgde hij, neemt de kans op konflikten 
met de werkgevers en de vakbond toe. Met de 
vakbonden, omdat die het terrein van de arbeids
voorwaarden claimen (c.a.o.’s, werkgelegenheids- 
diskussie en de winstdeling). Door de ervaringen 
met de ondernemingsraden zullen de vakbonden 
meer bevoegdheden moeten geven aan de be
drijf sledengroepen. " H e t  z o u  w e n s e l i j k  z i j n  a l s  e r  
e e n  o p e n  d i s k u s s i e d a g  g e o r g a n i s e e r d  z o u  w o r d e n  
o v e r  d e  v e r h o u d i n g  t u s s e n  d e  O R  e n  d e  v a k b o n d  
W a n t  w a t  w i l l e n  d e  b o n d e n  n u  m e t  d e  O R .  Z e  

z o u d e n  d e  m e n s e n  i n  d e  o n d e r n e m i n g s r a d e n  
m e e r  h a n d v a t e n  m o e t e n  g e v e n .  ’

PAKKEN PAPIER

Met name naar aanleiding van deze opmerkingen 
kwamen er een aantal kritische vragen van deel
nemers. Moet een OR-lid nu wel of geen vak
bondslid zijn? En, is die huiver van de bonden 
voor de OR en met name de vrije lijsten vaak 
niet begrijpelijk; er zijn wel progressieve vrije lijs
ten, maar veelal zijn ze toch van het niet zo pro
gressieve middenkader. Hiermee werd gedoeld



op het feit dat de vakbonden een voorkeursrecht 
hebben bij het indienen van kandidatenlijsten 
voor de OR. Pier van Gorkum antwoordde dat 
de machtsvorming voorop staat. En als je daaro
ver praat, praat je over groepsvorming.
De vakbeweging is inderdaad de belangrijkste ba
sis.
Een N.S.’er zat met het probleem dat de FNV- 
lijsten in zijn bedrijf de laatste tijd flink verlies 
leden. ‘Hoe moet ik me nu als OR-lid opstellen 
om de basis bij het werk te betrekken. Ik krijg 
als OR-lid pakken papier op tafel, maar wat doe 
je daar nu mee? Hoe kreëer je die machtsvor
ming?’

OOK DE KOFFIE-AUTOMAAT

Pier van Gorkum stelde dat je dat soort vragen 
vanuit de konkrete problemen moet beantwoor
den - dus je moet ook praten over de koffie-au- 
tomaat. Er is lange tijd teveel aandacht geweest 
voor de centen, met als gevolg dat veel mensen 
zich nu boven de ziekenfondsgrens hebben ge
knokt. Maar voor arbeidsomstandigheden is veel 
te weinig aandacht geweest. Daar ligt een taak 
voor het OR-lid.
Luc Donk stelde later dat de vakbonden nooit 
erg veel aandacht hebben besteed aan de onder
nemingsraden. Het voorkeursrecht dat zij heb
ben bij het indienen van kandidatenlijsten schept 
ook verplichtingen voor het kontakt tussen de 
OR en de vakbond. Als eerste stap ter stimule
ring zouden de bonden de uitslagen van de OR- 
verkiezingen in de bladen moeten publiceren

ACHTERGESTELD LOON

Waar de ondernemingsraden zich veel meer mee

bezig zouden moeten houaen is met het pensi
oen, of liever: h e t  a c h t e r g e s t e l d e  l o o n .  Op grond 
van één van de wetsartikelen kan de onderne
mingsraad 50 perc. van de leden benoemen van 
instellingen als personeelsfonds, veiligheidskom- 
missie en pensioenfondsen.Tot n u  t o e  h e b b e n  
o o k  d e  v a k b o n d e n  n o g  n a u w e l i j k s  e e n  g r e e p  g e 
d a a n  n a a r  d e  p e n s i o e n f o n d s e n .  T o c h  b i e d e n  d i e  
m e e r  m o g e l i j k h e d e n  d a n  b i j v o o r b e e l d  h e t  g e -  
k l o o i  m e t  V U T - r e g e l i n g e n \  aldus Luc Donk.
Uit de verdere diskussie kwamen als belangrijk
ste punten nog naar voren dat kontakten tussen 
ondernemingsraden en OR-leden op plaatselijk 
of regionaal nivo van groot belang zijn. Daarbij 
zouden de vakbonden een aktiverende rol kun
nen vervullen, maar nogmaals werd gesteld dat 
deze vaak te afwachtend zijn.

Aan het eind van de dag werd nog een konkrete 
vraag opgeworpen door een OR-lid dat aanhikte 
tegen het uitblijven van werkoverleg. Er was wel 
een speciale deskundige voor aangesteld, die een 
nota had geschreven, maar werkoverleg kwam er 
niet. Wat kon zij nu doen? Er werd geadviseerd 
de aansprekende knelpunten binnen de instelling 
op papier te stellen en daarnaast werd geopperd 
als OR-lid een eigen deskundige aan te trekken 
die op basis van die knelpunten en op kosten van 
de instelling aan de slag zou kunnen gaan. Pier 
van Gorkum:
‘laat die deskundige als buitenstaander de spits 
afbijten en wacht zelf eerst af hoe de direktie re
ageert.’

MAASTRICHT

Ook in de diskussie in Maastricht kwamen 
konkrete problemen nam voren, evenals de op

merking dat de vakbonden te passief zijn. 
Maar daartegenover waren er ook de opmerkin
gen van een OR-lid bij de papierfabriek KNP, 
waar men er wel in was geslaagd een goede brug 
te slaan tussen het OR-werk en het werk van de 
vakbond op bedrijfsnivo in de bedrijfsleden- 
groep. ‘ V a n  d e  v i j f t i e n  g e k o z e n  O R - l e d e n  z i j n  e r  
d e r t i e n  l i d  v a n  d e  F N V  e n  d i e  h e b b e n  g o e d e  
k o n t a k t e n  m e t  d e  b e d r i j f s l e d e n g r o e p .  W e e s  d u s  
n i e t  t e  n e g a t i e f  o v e r  d e  m o g e l i j k h e d e n  
Deze afsluitende opmerking in Maastricht geeft 
het duidelijkst aan waar de mogelijkheden 
liggen voor machtsvorming: via demokratische 
organisatie binnen de bedrijven en de verster
kende dwarsverbinding van de vakbonden.

OOK DE POLITIEK

In de komende maanden zullen er waarschijn
lijk meer diskussies georganiseerd worden rond 
het thema ondernemingsraden. Want zoals ook 
Pieter van Gorkum [stelde: ‘ook de politieke 
partijen zullen zich in de komende jaren inten
siever met het verschijnsel van de ondernemings
raad gaan bezighouden’. De PSP doet dat al, 
lees dat nog eens na in de brochure over de OR 
die te bestellen is bij de SVS. Maak f. 7,- over op 
giro 3481995 van de SVS-PSP, Postbus 700 te 
Amsterdam. Je ontvangt dan behalve de PSP- 
brochure ook de wetstekst en een voorbeeld- 
reglement, gebundeld in een boekje van de SER. 
En houdt daarnaast in de gaten wanneer er een 
OR-diskussie is in je omgeving. De eerstvolgen
de is op 17 mei, georganiseerd door het gewest 
PSP Zuid Holland Noord in Amicitia, Westeinde 
15 te Den Haag.

KEES VAN LAREN



Op maandag 14 april vond in de Tweede Kamer een openbare commissiever
gadering plaats over de regeringsnota inzake de ‘Grootschalige Aanlanding 
van LPG’. De belangstelling was groot: er waren maar liefst vijf leden van het 
kabinet aanwezig (de ministers Ginjaar, Tuijnman, Beelaerts van Blokland en 
Van Aardenne en staatssekretaris Koning), de zaal puilde uit van de ambte
naren en ook het bedrijfsleven liet zich niet onbetuigd en was vertegenwoor
digd door mensen van British Petroleum, Shell en andere belanghebbenden. 
Er was ook haast bij: van te voren was aangekondigd dat eventuele moties 
reeds de donderdag erna in stemming zouden worden gebracht zodat wat de 
overheid betreft de zaak rond zou zijn en BP en Shell hun (gezamenlijke) 
aanlandingsplaats konden gaan neerzetten.

De LPG-nota gaat over het beleid dat de centrale 
overheid denkt te voeren ten aanzien van de aan
landing in ons land van /iquified petroleum gas, 
een verzamelnaam voor een aantal tot vloeistof 
gemaakte petroleumgassen, waarvan propaan en 
butaan, afzonderlijk of in mengsels, de belang
rijkste zijn. LPG komt op het ogenblik vooral 
in aanzienlijke hoeveelheden vrij bij de raffinage 
van ruwe olie en bovendien bij de winning daar
van. Tot voor kort werd het grootste deel van 
dit produkt ‘afgefakkeld’, maar door de olie
producerende landen worden nu installaties 
gebouwd waarmee de vrijgekomen gassen 
worden opgevangen ten einde deze te kunnen 
exporteren. Dit nieuwe procédé leidt er toe dat 
vanaf het begin van de jaren tachtig grote hoe
veelheden LPG beschikbaar zullen komen - 
wat een besluitvorming over aanlanding, vervoer 
en gebruik van LPG gewenst maakt.

De zaak is aktueel omdat onlangs BP en Shell de 
aanvraag hebben ingediend voor de aanleg van 
een LPG-terminal (een installatie waar van zee 
aangevoerd LPG kan worden overgeslagen in 
opslagtanks en van waaruit het kan worden afge
voerd naar de verbruikers) op de lokatie Beer- 
Kanaal in het Rijnmondgebied. Zoals bekend 
hebben de gemeenteraad van Rotterdam en 
Provinciale Staten van Zuid-Holland over deze 
aanvraag al in positieve zin beslist. De regering 
stelt volgens de Aanlandingsnota het zelfde 
voor.

REGEREN IS VOORUITZIEN

De LPG-nota bevat slechts co/ïcepr-beslissingen. 
Maar wèl beslissingen die genomen worden 
onder druk van de grote olieconcerns en die 
straks, als bijvoorbeeld uit het volgend jaar te 
verwachten TNO-rapport blijkt dat de risiko’s 
van aanlanding, opslag en doorvoer van LPG 
toch groter zijn dan men veronderstelde, nauw- 
lijks meer terug te draaien zijn.
De concept-beslissingen zijn gevat in een ‘voor
lopig algemeen beleidskader’, waarvan de eerste 
zin gewijd is aan het enorme belang dat de 
Nederlandse chemische industrie heeft bij het 
op korte termijn beschikken over mogelijkheden 
LPG in grote hoeveelheden te importeren. 
Naast het kleine gebruik van LPG (denk aan de 
butagasfles onder het kookstel in caravan en 
boot, en de toepassing als autobrandstof) dient 
het vloeibare gas namelijk vooral als grondstof 
voor chemische industrie en zal daarin, naarmate 
er meer LPG beschikbaar komt, een steeds be- 
langrijker plaats innemen als vervanger van

bijvoorbeeld nafta, ondermeer bij het fabri
ceren van plastics.
Regeren is vooruitzien, zo heet het. Déze rege
ring laat echter een zo belangrijke kwestie 
als de onderhavige over aan de ondernemingen 
- ondernemingen waarvan men toch moeilijk 
kan zeggen dat zij een open oog hebben voor 
andere dan (hun eigen) financieel-ekonomische 
belangen. Bijvoorbeeld voor de risiko’s die de 
bevolking in een zo dicht bewoond gebied als 
Rijnmond loopt met een LPG-terminal naast de 
deur. In het verleden is hier in ieder geval nooit 
iets van gebleken.
Als dan die ondernemingen komen met een uit
gewerkt voorstel, als er hier en daar al door 
lagere overheden vergunningen zijn verleend 
voor de aanlanding van LPG, waardoor een 
uit risiko-oogpunt zeer ongewenste spreiding 
van LPG-terminals dreigt te ontstaan, dan 
konkludeert de regering dat het misschien wel 
tijd wordt dat zij óók een standpunt inzake 
LPG inneemt. En het kan dan met dit kabinet al 
haast niet anders, dan dat het standpunt een vrij
wel volkomen gelijkenis vertoont met dat wat 
de olieconcerns voorstellen.
De regering ziet niet dat, waar in zo grote mate 
als bij de aanlanding van LPG het geval is, 
wezenlijke vraagstukken samenvallen als van 
werkgelegenheid, energievoorziening, milieu en

veiligheid, van de overheid verwacht en zelfs 
geëist mag worden, dat zij zelf in hoge mate 
initiërend, regulerend en verordenend optreedt. 
Ze ziet niet dat de overheid zélf initiatieven 
moet nemen, en niet, zoals nu, wacht tot het be
drijfsleven haar iets voorschotelt.

CHANTAGE

Door middel van chantage proberen de oliegi- 
ganten hun wensen en verlangens door te druk
ken: als het niet nu en op hun manier gebeurt 
komt hun concurrentiepositie in gevaar, zal men 
tot sluiting van een deel der installaties moeten 
overgaan, geen nieuwe projekten bouwen
- met als gevolg dat de werkgelegenheid in gevaar 
komt.

Dreigen met een verlies van zoveel honderd of 
duizend arbeidsplaatsen.
De oliemaatschappijen koppelen het aanlanden 
van LPG direkt aan het voortbestaan van de 
petrochemische industrie in het Rijnmondgebied
- één van de belangrijkste pijlers van de Rotter
damse (en Nederlandse) industrie. Fred van der 
Spek hierover:
‘De PSP vindt dat de regering niet voor deze 
druk moet zwichten en zich eerst eens terdege 
rekenschap moet geven van de vraag of de 
natuurlijk aanmerkelijke ekonomische belangen 
als zo onmisbaar moeten worden beoordeeld, 
dat er veiligheidsrisiko’s voor duizenden mensen 
genomen moeten worden.’

VOORWAARDEN

In beginsel is er niets tegen gebruik van LPG. 
Integendeel: het gas dat tot voor kort verloren 
ging bij de oliewinning en raffinage kan als wel
kome aanvulling voor de Nederlandse energie- 
en grondstoffenvoorziening dienen.
Maar dan moet er wel aan heel wat voorwaarden 
worden voldaan en moet er vanuit de overheid 
een veel aktiever en kritischer beleid ten op-



De kranten hebben er de afgelopen tijd vol van gestaan: het doek is gevallen 
voor de grote scheepsbouw en off-shore in Nederland.
De vorig jaar juni bij de reorganisatie van de scheepsnieuwbouw door Minis
ter van Aardenne voorgestelde ROS (Rotterdamse Offshore- en Scheeps- 
bouwcombinatie) zal niet worden opgericht, omdat men niet uitkomt met 
het toegezegde overheidsgeld en naast de 250 miljoen nog eens 100 miljoen 
nodig heeft om de onderneming enigszins een kans van slagen te geven. 
En die 100 miljoen is er niet. Het feest gaat niet door, de afbouw van deze 
industrie kan worden gestart.

zich te van de LPG-problematiek worden ge
voerd.
Een van de voorwaarden is, dat het gebruik 
van vloeibaar petroleumgas zoveel mogeliik 
wordt beperkt tot grootschalige toepassing 
in de chemie en bij elektriciteitsopwekking.
Bij het kleinschalige gebruik van het gas worden 
risiko’s veel groter, met name door het uitge
breide distributienet dat hier noodzakelijker
wijs aan verbonden is. De PSP heeft er op plaat
selijk niveau al herhaaldelijk op gewezen, dat het 
vervoer van LPG over de weg en de opslag 
en overslag in LPG-tankstations op vaak onaan
vaardbare wijze gebeuren, vooral waar dit door 
en in de bebouwde kom gebeurt. De lijst van 
rampen en bijna-rampen die hier tot nu toe het 
gevolg van zijn geweest is te lang om hier te ver
melden, maar denk eens aan het ongeluk met 
de LPG-tankauto bij de Spaanse camping Al 
Afaques in 1977 dat aan honderden mensen 
het leven kostte.
Wat betreft de lokatie voor een eventuele 
grootschalige aanvoer en opslag van LPG is 
er eigenlijk maar één mogelijkheid, en dat is 
een eiland voor de kust. In de regeringsnota 
wordt dit alternatief voor de BP/Shell-plannen 
met een grote zwaai van tafel geveegd: de prijs 
zou te hoog zijn en de bouw duurt te lang. 
Afgezien van het feit, dat er naast de ekono- 
mische rentabiliteit ook nog het enorme belang 
van de veiligheid van de bevolking speelt, zijn dit 
in zekere mate oneigenlijke argumenten. Het is 
namelijk niet denkbeeldig dat op langere termijn 
één goed geoutilleerde (buitengaatse) lokatie 
waar ook aanlanding en opslag van andere 
gevaarlijke stoffen plaats kunnen vinden goed
koper blijkt te zijn, dan de huidige plannen.
Het tijdsargument gaat dan ook niet op, gezien 
de overcapaciteit die er op dit moment nog is 
op de bestaande aanlandingsplaatsen. Zij kan de 
behoefte aan aanlandingscapaciteit tot medio 
jaren tachtig dekken.
Tenslotte zou ook het vervoer van LPG aan veel 
strengere voorwaarden dan tot nu toe moeten 
worden onderworpen. Op het ogenblik vindt het 
grootste deel van het vervoer van het vloeibare 
gas plaats over de weg, per trein en via de 
binnenwateren. Dit moet drastisch worden 
beperkt. De enige aanvaardbare manier van 
transport is in feite per pijpleiding.

Bij de stemming op 17 april werden bijna 
alle moties die door de oppositie waren inge
diend, verworpen. Het vervoer van LPG van 
Rijnmond naar Moerdijk hoeft niet per pijp
leiding te geschieden voor een meerderheid van 
de Tweede Kamer. Er komt geen buitenlandse 
lokatie en de overeenkomst met ShelI/BP 
kan getekend worden voordat de speciale wet
geving met betrekking tot LPG tot stand zal 
zijn gekomen,
De overheid laat de mogelijkheid zitten een 
duidelijke en stevige greep op de LPG-keten 
te krijgen. Op 2,5 kilometer van Hoek van 
Holland zal nu een terminal aangelegd worden; 
een onaanvaardbaar risiko voor de bevolking 

. * ^ar, zo we in dit kader al van een ‘aanvaard
baar1 risiko zouden kunnen spreken. Weer is 
een knieval gemaakt voor de olieconcerns.

TONNY SCHUITEMA

Op 17 en 18 april was over deze in het Paasreces 
genomen ‘beslissing’ van de minister van Econo
mische Zaken op verzoek van enkele linkse 
kamerleden een debat in de Tweede Kamer. 
Fred van der Spek begon zijn bijdrage aan dit 
debat als volgt:
‘Het is onzin zaken te blijven produceren, die 
door niemand worden afgenomen. Daarom kan 
men niet de stelling verdedigen, dat bedrijven 
die in moeilijkheden verkeren altijd door de 
overheid moeten worden gesteund. Maar bij de 
aktiviteiten waar het hier om gaat, kan men 
toch zeker stellen dat er veel behoefte bestaat 
aan de produkten.
De mate waarin de grote scheepsbouw de laatste 
tientallen jaren echter is overgenomen door lan
den als Japan en Zuid-Korea. maakt de terugkeer 
van die aktiviteiten naar bijvoorbeeld Nederland 
niet goed mogelijk, gelet op onder meer de 
loonkostenverhoudingen. Men zal zich bij deze 
verhuizing van produktie-aktiviteiten waarschijn
lijk moeten neerleggen. Wat men zich hierbij 
wèl moet bedenken is, dat de kennis, de instal
laties en dergelijke betreffende die zaken in Ne
derland blijven en dat zij goed te gebruiken zijn 
voor aktiviteiten die sterk verwant zijn met de 
grote eenvoudige scheepsbouw. Ik verwijs hier
bij naar de nota van de afdeling Scheepsbouw 
en Scheepvaartkunde van de TH-Delft, waarin 
wordt gesproken over de toenemende aktivi
teiten, gericht op het konstrueren van boor
eilanden voor de winning van delfstoffen op zee. 
Ook denk ik aan het LPG-eiland, waarover in de 
openbare konimissievergadering van afgelopen 
maandag werd gesproken.’
‘Al met al moet worden gekonstateerd dat er een 
vraag is naar de zaken, die door dergelijke bedrij
ven kunnen worden gemaakt. Nederland kan 
met zijn know-how op dit terrein een rol blijven 
spelen.’

GEHANNES

Vervolgens wees Fred van der Spek erop, dat er 
wat betreft de totstandkoming van de ROS door 
de regering geweldig gehannest is.
Er is op uiterst trage wijze een management tot 
stand gekomen, iets wat de malaisesfeer rond de 
hele scheepsbouw alleen maar bevorderd heeft. 
De ondernemingsraad van Verolme wijst erop 
dat het plan van de regering om de ROS niet op 
te richten in strijd is met de indertijd gemaakte

afspraken. Juist tijdens het kamerdebat komt er 
een bericht binnen over een belangrijke, maar ge
miste order ten bedrage van ongeveer 72 mil
joen; het kan nauwelijks toeval zijn.
Ook de kontrole op de besteding van de gelden 
die de regering beschikbaar gesteld heeft is nogal 
in het vage gelaten, waardoor het best mogelijk 
is, dat er ongemerkt niet-bedoelde bedragen in 
niet-bedoelde potjes zijn verdwenen.

MERKWAARDIGE DEMOKRATIE

Het is dus voorbij, dit scheepsbouwdebat, waar
bij Van Aardenne en passent een door de meer
derheid van de Kamer aanvaarde motie van het 
CDA, waarin de regering werd gevraagd toch nog 
een keer overleg met de betrokkenen te gaan 
voeren, naast zich neerlegde. Een gebruik dat in- 
geburgerd schijnt te raken, want enkele weken 
geleden deed de Minister van Sociale Zaken het
zelfde met een motie die in het debat over de 
Wet Buitenlandse Arbeiders werd ingediend. Een 
eigenaardige opvatting van de parlementaire de- 
mokratie, dat is wel het minste dat men deze re
gering kan verwijten.

Een eigenaardige, en vooral kortzichtige, opvat
ting over de Nederlandse scheepsbouw en aan
verwante industrie ook. Kortzichtig, omdat juist 
onlangs berichten in de pers verschenen dat te
kenen erop wijzen, dat de konjunktuur met be
trekking tot de scheepsbouw aan het aantrekken 
is. De scheepsbouw lijkt door het dieptepunt 
heen te zijn en is bezig zich te herstellen, zo 
blijkt uit cijfers van Lloyd’s Register of Shipping 
half april heeft verstrekt.
Ooit, en dit is nog niet zo lang geleden, is ook 
het doek gevallen voor de produktie van rollend 
materieel voor spoorwegen en tramlijnen. De 
ROLMA werd opgeheven.
Hierover trekt men zich nu de haren uit het 
hoofd: het zou zeer zinnig zijn geweest als wij in 
Nederland zelf konden produceren wat wij nu 
ten koste van veel deviezen in het buitenland, 
met name de Bondsrepubliek, moeten kopen. 
Maar goed, er wordt schoon schip gemaakt met 
de grote scheepsbouw en offshore in Nederland: 
1700 mensen staan straks op straat, de boorei
landen en aanlandingsinstallaties kunnen we 
vast bij de buren bestellen.

TONNY SCHUITEMA



De Europeaan schudt meewarig zijn hoofd. De Amerikaanse presidents
verkiezingen, die al met al bijna een jaar duren, zijn een fenomeen dat hem 
vervult met tegenstrijdige gevoelens van verwondering, gêne en waardering 
voor de demokratie in het land der onbegrensde mogelijkheden: dat is geen 
politiek, dat is theater.
Hubert Smeets probeert het balletje in de Amerikaanse flipperkast te volgen, 
ofwel de kandidaten als ballen en de kiezers slaan op tilt.

Eind december publiceerde de D e s  M o i n e s  
R e g i s t e r  — de grootste krant in de graanschuur 
van de Verenigde Staten, de staat I o w a  — een 
uitvoerig interview met president C a r t e r . In eer 
van zijn zeldzame visionaire momenten ging 
president Jimmy Carter in op de strategische 
betekenis van voedsel. In Iowa vond hij een 
willig oor voor zijn voorspelling dat in de 80er 
jaren voedsel (graan dus) hét politieke wapen 
van de Verenigde Staten zou gaan worden. Drie 
weken later won presidentskandidaat Carter de 
eerste voorverkiezing in de lange race om de 
kandidatuur voor de Demokraten ... in Iowa.
De Russische inval in Afghanistan en het daarop 
volgende Amerikaanse graan-embargo dreigde 
tussentijds enig roet in het eten te gooien van 
kandidaat Carter. Het gevaar van een verkiezings
nederlaag in Iowa werd echter tijdig afgewend 
door president Carter: zijn beslissing, dat de 
federale regering de kontrak ten van de graan- 
boeren met de Sovjet Unie op haar kosten zou 
ovememen, stemde de kiezers in de Midwest 
staat weer gunstig.

Deze eerste klap blijkt zo langzamerhand inder
daad een daalder waard te zijn. Een lange reeks 
overwinningen van Carter volgde. De gedood
verfde winnaar, T e d  K e n n e d y ,  deelt vooralsnog 
slechts plaagstootjes uit middels zeges in de 
voorverkiezingen van Massachusetts, Connecti- 
cut, New York en Arizona. De teloorgang van 
de Senator symboliseert het Amerikaanse poli
tieke systeem, een systeem dat meer gemeen 
heeft met het politieke Voor-wat-hoort-wat’ 
stelsel in Zuid-Europa en Latijns-Amerika dan 
met de Westeuropese parlementaire demokratie.

MIDDLE OF THE ROAD

Politieke partijen bestaan in de Verenigde Staten 
niet. De uitzonderingen op deze regel, de kleine 
linkse partijtjes met hun korte levensduur en 
hoge splitsingsgraad, spelen nauwelijks een rol 
van betekenis. De Republikeinen (de G r a n d  O l d  
P a r t y )  en de D e m o k r a t i s c h e  P a r t i j  zijn meer een 
verzameling, kristallisatiepunt, van individuele- 
en groepsbelangen. Traditie speelt daarbij een 
grote rol. De boer uit de Midwest of de indus
trieel uit Michigan stemt op de Republikeinse 
kandidaat, want alleen de Grand Old Party staat 
pal voor de onbegrensde mogelijkheden van 
Amerika’s vrije ondernemingsgewijze produktie. 
Deze stabiele, middle-of-the-road, basis voor de 
Republikeinen maakt deze partij en haar presi
dentskandidaten tot een kleurloos gezelschap. 
Zo niet de Demokraten, die op een breed gescha
keerde aanhang kunnen rekenen. Op de blanken 
in het diepe zuiden, op de vakbonden, op de 
katholieken — nog altijd tweederangs burgers. 
Op de sterke joodse lobby aan de oostkust en op 
de zwarte bevolking (nog immer derderangs 
burgers). Gevolg hiervan is, dat er in de Demo
kratische Partij wel een beetje ruimte is voor 
afwijkende standpunten. Gevolg is tevens dat

een Demokratische presidentskandidaat niet 
alleen op het risikoloze midden kan koersen, 
maar zich in allerlei bochten moet wringen om 
ook het vertrouwen van de verschillende 
minderheidsgroepen te winnen.

De Republikeinse kandidaat is de schijf in een 
degelijke sjoelbak: recht vooruit. De Demokraat 
daarentegen dient zich te gedragen als de stalen 
bal in een flipperkast, onberekenbaar heen en 
weer schietend, zenuwachtig punten scorend 
om tenslotte toch nog onverwacht door de 
flippers heet te verdwijnen.

EEN BEELD VERSTROORD

De laatste jaren is dit beeld verstoord. De Ameri
kaanse kiezer is weerspannig geworden, is op 
t i l t  geslagen. De blanke zuiderling is Republi
keins gaan stemmen, de blanke Angelsaksische 
protestant kiest in toenemende mate voor de 
Demokraten, terwijl de vakbondsleden niet 
automatisch meer het stemadvies van hun 
bonzen (Demokraten) opvolgen. De partij
discipline in het stemhokje is afgenomen en 
daarmee neemt het aantal zwevende kiezers toe. 
In 1952 noemde 22 procent van de kiezers zich 
een zeer trouwe Demokraat, in 1978 nog slechts 
15 procent. De harde kern van de Grand Old 
Party daalde van 13 tot 8 procent. Steeds meer 
kiezers noemen zichzelf ‘onafhankelijk, met een 
licht Demokratische neiging’ of ‘onafhankelijk, 
met een afwijking naar de Republikeinen’. Het 
politieke midden is gegroeid van 22 procent in 
1952 tot 37 procent in 1978. Ziehier het beeld 
dat de Amerikaanse kiezer van zichzelf heeft: hij 
of zij wil zich niet meer laten ringeloren door de 
partij-machinerie.

DRIJFZAND

Kortom, een Amerikaanse presidentskandidaat 
heeft geen zekerheden meer. Moest hij vroeger al 
rekening houden met de wensen van allerlei 
minderheden, nu is zelfs het politieke centrum 
tot drijfzand geworden. Was het gisteren nog 
veilig om Khomeiny te verketteren, vandaag 
kunnen de kiezers de benzineprijs wel eens 
belangrijker vinden dan de hoge prijs van het 
patriottisme. Maar hoe vertel je morgen de

joodse kiezers in New York dat daarom de soli
dariteit met Israël tanende is? Voor die onwaar
schijnlijke opgave staan de kandidaten en hun 
kampagne-organisaties, als zij per vliegtuig van 
staat naar staat vliegen om er stemmen te 
winnen in de voorverkiezingen van Republikein
se en Demokratische Partij. Landt het vliegtuig 
in Illinios, dan is het zaak de belangen van de 
auto-industrie in Chicago niet uit het oog te ver
liezen. Verplaatst de karavaan zich in de richting 
van New York, dan dient de kandidaat zich op 
te werpen als pleitbezorger van de zwarte ghetto- 
bewoners en tegelijkertijd van het ruim vertegen
woordigde witte-boorden proletariaat. Aan gene 
zijde van Amerika, in Califomia, daarentegen 
doet een pleidooi voor radikale belastingver
laging ’t weer goed. Wil je als kandidaat een 
serieuze kans maken dan is er geen ontkomen 
aan: de gehaktmolen van de voorverkiezingen 
maalt maar door, stoot het merendeel voortijdig 
af en levert in juni en juli, tijdens de konventies 
van respektievelijk Republikeinse en Demokra
tische Partij, de twee kandidaten.

FILMSTER

Dit systeem van voorverkiezingen is niet alleen 
een fysieke konditie-test van de kandidaten, het 
dient ook om populariteit, politieke flexibili
teit en zenuwen van de individuele kandidaten 
te toetsen. En, niet in de laatste plaats, het is een 
financiële uitputtingsslag. Elke dag moet de 
kandidaat slag leveren om geld voor zijn kam- 
pagne-pot, dit jaar nog meer dan vroeger. Dit 
jaar hebben slechts 4 kandidaten de eerste maan
den overleefd. R o n a l d  R e a g a n ,  de ex-filmster, 
die al zijn Hollywood-kwaliteiten uitbuit. 
G e o r g e  B u s h ,  ex-CIA baas, sputtert nog wat 
tegen, maar lijkt toch geen serieuze kanshebber 
meer voor de Republikeinse kandidatuur.
T e d  K e n n e d y , ex-broer, heeft geen gebrek aan 
geld en kan derhalve ongestoord stralen en onge
schokt vertrouwen etaleren. En... J i m m y  C a r t e r ,  
ex-pinda boer, die de voordelen van het presi
dentschap optimaal ten eigen bate weet aan te 
wenden. De zittende president is tenslotte de 
enige die beloftes onmiddellijk kan waarmaken, 
een niet te onderschatten voordeel in de Ameri
kaanse politiek, waar het voor-wat-hoort-wat- 
principe politici kan maken en breken.



ANDY WILLIAMS

De overige kandidaten zijn tussentijds geloosd. 
Jerry Brown, eigenzinnig Demokratisch gouver
neur van California, is afgehaakt; de benefïet- 
koncerten van Linda Rond stad en The Eagles 
hebben niet mogen baten, de gemiddelde Ameri
kaan luistert blijkbaar liever naar Andy Williams. 
Ook van de republikeinen Howard Baker Jr., 
John Connollay — die zoveel heeft geinvesteerd 
in zijn kampagne, dat de maandelijkse afloster- 
mijnen hem nog regelmatig onaangenaam aan 
zijn politieke avontuur zullen herinneren —, 
Robert Dole en Philip Crane — wiens kampagne- 
leiders een halfjaar geleden nog vol vertrouwen 
waren en rekenden op ‘een race tegen Kennedy, 
niet tegen Carter ’ en daarin ook goede kansen 
zagen aangezien ‘de harde strijd beslist zal wor
den in de Midwest, en daar ligt juist PhiTs 
kracht' — is de laatste maanden niet meer ver
nomen. Over vier iaar beter.

ROTZOOI

De afgevallen Republikein John Anderson is niet 
van plan zolang te wachten. Hij gaat de presi
dentsverkiezingen als 3e kandidaat in. Ten
minste, als hij zich in geheel Amerika kandidaat 
kan stellen, want de wetgeving in vele staten 
staat geen derde kandidatuur toe. Anderson’s 
kampagne maakt de verkiezingen nog enigszins 
interessant, vooral door zijn onkonventionele 
gedrag, een Republikein onwaardig. Hij verwijt 
de gevestigde politici kleurloosheid en gebrek 
aan visie — ‘ik draag m’n geweten links en m’n 
portemonnee rechts’ — slaat onder onafhanke- 
lijken, Republikeinen en Demokraten aan. Gelet 
op de toenemende ontrouw van de Amerikaanse 
kiezer, kan zijn kandidatuur best suksesvol 
worden. Niet dat Anderson kans maakt op 
de baan in het Witte Huis, maar wel kan hij voor 
veel rotzooi zorgen in het Demokratische en 
Republikeinse kamp. Carter neemt ’t hem in 
ieder geval niet in dank af. Tegenover de kandi
daat van het Amerikaanse ‘gesundes Volks- 
empfinden’ Reagan heeft de president alle steun 
nodig van de gematigd progressieve Amerikanen, 
onder het motto: ‘stem Carter, om erger te 
voorkomen’, naar analogie van de komende 
verkiezingen in de Bondsrepubliek. In de opinie
peilingen staat Carter nu 1 procent achter op 
z’n waarschijnlijke uitdager Reagan. Wil hij niet 
meegesleurd worden door het zgn. ‘band-wagon 
effect'(de polls registreren niet meer, maar gaan 
het stemgedrag van de kiezers beïnvloeden ten 
gunste van de gedoodverfde winnaar), dan zal 
hij de slag om het gematigd progressieve midden 
moeten winnen. De troeven (Iran, Afghanistan 
en Midden Oosten) heeft hij nog wel in handen, 
maar suksesvol uitspelen kan hij ze nog niet.

tilt  ...g a m e o v e r

En de kiezers? Flipperen zij met veel overgave?

Op tal van terreinen nemen zij deel aan het poli
tieke gebeuren. De vierjaarlijkse presidents
verkiezing is daar slechts één aspekt van. Maar 
om te zeggen dat de kiezers overlopen van 
ïnthousiasme, nee. Ook niet voor de presidents
verkiezingen. De opkomstcijfers zijn laag, voor 
Europese begrippen zeer laag. Voor de primaries 
in 1976 kwam gemiddeld 30 procent van de 
stemgerechtigde kiezers naar de stembus. De 
verkiezingen voor het Huis van Afgevaardigden 
in 1978 scoorden nauwelijks hoger: 38 procent. 
Alleen voor de presidentverkiezingen in novem
ber willen nog wel eens wat meer kiezers warm 
lopen, in 1976 54,3 procent. Maar zelfs de 
opkomst voor die verkiezingen heeft zich sinds 
de Tweede Wereldoorlog in neergaande richting 
ontwikkeld. In 1952 ging 62 procent naar de 
stembus. Tot 1972 bleef het opkomstcijfer 
rond de 60 procent schommelen, totdat de her
verkiezing van Richard Nixon in 1972 (tegen de 
kansloze George McGovem) de mensen voor 
’t eerst thuis deed blijven: 55,5 procent.

Deze lage opkomst heeft niet alleen te maken

met de onverschilligheid van ae /vmerikaanse 
kiezer. De wetgeving is een barrière, nodigt in 
ieder geval niet uit tot stemmen. Lang voor de 
verkiezingen moeten de potentiële kiezers zich 
laten registreren. Laten de stemgerechtigden dat 
na, dan kunnen zij op de dag der verkiezingen 
niet ter stembus gaan. Dat door deze wetgeving 
inderdaad mensen thuis blijven, die anders mis
schien wel zouden gaan stemmen, blijkt uit de 
opkomstcijfers voor de primaries in de progres
sievere staten. In Wisconsin bijvoorbeeld, waar je 
je op de voor-verkiezingsdag nog kan laten regis
treren, was in 1976 het opkomstcijfer 41,5 
procent (het landelijk gemiddelde was 12 
procent lager).
Hoe spektakulair de Amerikaanse presidents
verkiezing ook moge zijn — razende reporters, 
massale manifestaties, petjes, kampagnefondsen 
van miljoenen dollars, opiniepeilingen op de Net
works — de kiezers zijn het flipperen moe: 
zij zijn op tilt geslagen. Er moet een nieuw 
kwartje in.

HUBERT SMEETS



Op 7 maart jl. is in alle vroegte, het voormalige hotel voor Spaanse werkne
mers van Hoogovens in Heerhugowaard, Casa del Norte, gekraakt.
Deze door de PSP Heerhugowaard voorbereide aktie kwam, nadat opnieuw 
een beslissing werd verschoven om het kolossale pand te bewonen. Het 
woonoord werd in 1971 gebouwd als huisvesting voor 528 buitenlandse 
werknemers van Hoogovens. Al vanaf het begin is de vestiging een bron 
van irritatie geweest door de onzorgvuldigheid, waarmee ruim 500 mannen 
uit een Ver’land, in dit daardoor getto-achtige komplex zijn gepropt.
KRAKEN

Het komplex is nooit volledig bewoond geweest 
en twee en een half jaar terug raakte de eerste 
van de totaal 6 woontorens leeg. Vorig jaar fe
bruari verlieten de laatste bewoners het pand. 
Verschillende malen hebben wij er bij Hoogo
vens en de Gemeente op aangedrongen het kom
plex te bestemmen voor b.v. één en tweeper
soonshuishoudens. Even zoveel keer werden we 
afgepoeierd met de mededeling, dat men weer 
bezig was met andere plannen. Ook de afgelopen 
maanden waren er weer diverse geruchten, dat er 
500 Joegoslaven zouden worden gehuisvest. 
Hiervoor hebben we ons kraakplan éénmaal in 
de ijskast gezet; begin Maart bleek echter, dat de 
toestemming van Sociale Zaken er niet zou 
komen i.v.m. de overige EEG-landen.

Een golf van publiciteit golfde die 7e maart en 
de dagen erna over ons heen tot zelfs het Jour
naal toe. Gelukkig konden we die problemen aan 
door de goede organisatorische afspraken van de 
groep.
We hadden ook zelf veel aan publiciteit gedaan
o.a. door de samenstelling van een info- brochu
re over ‘Casa’ en het uitdelen van duizenden 
manifesten.

KORT GEDING.

Al snel kwam de druk van Hoogovens, wat de 
maandag daarna resulteerde in een Kort Geding. 
Op zich was onze aktie al voor 100 perc. ge
slaagd, doordat we enorm veel sympathie kregen

uit de bevolking zelf en dit niet alleen van pro-
gressieven.
Het hele weekend zijn we bezig geweest met de 
voorbereiding van het Kort Geding (we voer
den onze eigen verdediging, het juridische ge- 
te deed het Advokatenkollektief Alkmaar) en 
het rondleiden van de vele honderden bezoekers, 
dit laatste om de bewoners van Heerhugowaard 
en belangstellenden de mogelijkheden te laten 
zien van het komplex.

De uitspraak van het Geding werd bepaald op 
17 maart j.1. De dagen, die daar aan voorafgingen 
hebben we besteed om de organisatie intern ver
der aan te pakken (het is niet niks, de bezetting 
van zo’n komplex) en het formuleren van onze 
eisen naar de gemeente toe. Ook de Gemeente 
was namelijk een partij, die we onder vuur na
men; het aantal woningzoekenden is stijgende, 
terwijl Heerhugowaard als voormalige groeige- 
meente de komende jaren te maken krijgt met 
duizenden jonge mensen, die een woning willen 
(de opbouw qua leeftijd van de plaats is zeer on
evenwichtig, d.w.z. veel jongeren).Het beleid 
hiervoor was op z’n zachtst gezegd aarzelend, 
terwijl men al weer bezig was met nieuwe uit
breidingsplannen. Ons eisenpakket resulteerde in 
een extra raadsvergadering over de kraakaktie 
van Casa del Norte op 26 mei a.s.

De uitslag van het geding betekende een over
winning voor krakend Nederland; we hoefden er 
niet uit, zolang Hoogovens niet kon aantonen 
het
pand nodig te hebben.

HOOGOVENS VERLIEST

Vol enthousiasme zijn we nu bezig om alterna- 
nieve plannen te ontwikkelen voor de woonbe
stemming van dit pand, al zullen dit geen 528 
mensen zijn, zoals Hoogovens deed. Toen we er 
zelf zaten, bemerkten we pas echt hoe ongeloof
lijk a-sociaal het is om zoveel mannen op zo’n 
ruimte te proppen: Tijdens de kraakaktie kregen 
we er dus nog een extra aktiepunt bij.
Hoewel er nog steeds mogelijkheden zijn om ons 
er uit te zetten via een nieuw Kort Geding, was 
de uitslag hoopgevend en zullen we, als de Ge
meente en Hoogovens dit nalaten, zelf tot ves
tiging van woningzoekenden overgaan.

Voor meer inlichtingen: Casa del Norte tel. 
02207-18044 of PSP Heerhugowaard 02207- 
17171.

KRAAKTRIBUNAAL UTRECHT

Inmiddels is in Utrecht door het krakerskollek- 
tief een kraaktribunaal gehouden, waarbij ‘door 
het volk’ een viertal verdachten zijn berecht: 
Burgemeester Vonhoff, de hoofdofficier van 
justitie Van Dijken, de hoofdofficier van politie 
Van Doesburg en de spekulant Meinhardt. Zij 
‘stonden terecht’ wegens:
-het stimuleren van de woningnood;
-en/of het kriminaliseren van de kraakbeweging; 
-en/of het grof geld slaan uit woningnood;
-en/of het beschermen van spekulanten;
-en/of het plegen van openbaar geweld tegen per
sonen en/of goederen.

Heerhugowaard gehouwen complex 1 Casa del Norte ‘
Foto Paul Babeliowsk\

Kraaktribunaal te Utrecht



Op zaterdag 12 april j.1. organiseerde de vrouwengroep van de Anti-Apart- 
heidsbeweging Nederland (AABN) een kongres rond het thema Vrouwen te
gen Apartheid. Het kongres, dat gehouden werd ter gelegenheid van het 
tweejarig bestaan van de vrouwengroep van de AABN, liep vooruit op de VN- 
konferentie over Vrouwen en Apartheid, die in juli in Kopenhagen plaats 
vindt. De belangrijkste spreekster op het kongres was Florence Mophosho, 
hoofd van de ANC vrouwensektie en lid van het Dagelijks Bestuur van het A- 
frikaans Nationaal Kongres van Zuid-Afrika.
De voorbereidingsgroep had twee diskussie-on- 
derwerpen centraal gesteld; de relatie tussen na
tionale bevrijding en vrouwenbevrijding èn de re
latie tussen vrouwenstrijd hier en die in Zuide
lijk Afrika.

Hoe verhouden zich de nationale bevrijdings- 
strijd en de vrouwenstrijd?
Er bestaat geen twijfel over dat bevrijding van 
het apartheidsregime een noodzakelijke voor
waarde is voor de bevrijding van de zwarte 
vrouw. Nog meer dan mannen hebben vrouwen 
te lijden van dit verwerpelijke onderdrukkende 
svsteem.
Pasjeswetten beperken de bewegingsvrijheid en 
dwingen vrouwen in de onvruchtbare thuislan
den achter te blijven, wanneer de mannen, op 
zoek naar werk, naar de steden trekken. Daar, in 
de thuislanden, vervullen de vrouwen een door 
het regime uitgekookt gemanipuleerde sociale 
dienstverlening voor al degenen die niet produk- 
tief zijn voor de blanke ekonomie: kinderen, be
jaarden, zieken en arbeidsongeschikten.
Slechts weinig zwarte vrouwen kunnen een baan 
vinden en wanneer het ze lukt dan worden ze

schandalig onderbetaald.
De wetgeving onthoudt vrouwen elke status. Dat 
de meeste vrouwen, ook al zijn ze getrouwd, 
voor de wet minderjarig zijn, met alle gevolgen 
vandien, is daar alleen maar een voorbeeld van.

De bevrijdingsbewegingen zien dan ook in dat 
nationale bevrijding niet mogelijk is zonder een 
reële verbetering in de positie van vrouwen. 
Deze situatie verklaart ook het ontstaan en de 
indrukwekkende geschiedenis van de vrouwen- 
sekties binnen de bevrijdingsbewegingen: vrou
wen en mannen solidair in hun strijd tegen A- 
partheid.
Voor ons gevoel bleef het kongres Vrouwen te
gen Apartheid echter bij deze konstatering ste
ken.
Natuurlijk is vrouwenbevrijding niet los te zien 
van de strijd tegen afhankelijkheid van kapita
lisme en imperialisme. Maar het losrukken van 
deze ketens mag dan een zeer belangrijke voor
waarde zijn, het vormt nog geen garantie voor 
een werkelijke gelijkheid tussen mannen en vrou
wen. De vrouwen in Zuidelijk Afrika hebben een 
dubbele strijd te voeren, een revolutie binnen

een revolutie te bevechten, het gevecht tegen de
onderdrukkende patriarchale tradities.
Zoals Mildred Nkanda van de ZAPU dit in de

*

kongresmap formuleert:
'We zien wel heel goed in dat met die nationale 
bevrijding ons werk nog niet afgelopen is. De on
derdrukking moet op alle gebieden in de maat
schappij verdwijnen.’
Wij realiseren ons dat we ons westers feminisme 
nooit als exportartikel mogen presenteren, maar 
een kongres als dit bood wel alle mogelijkheden 
om de diskussie op gang te brengen.
Het is jammer dat we daar niet aan toe gekomen 
zijn. In dit verband maakte spreekster Leonie 
van Bladel nog een nuttige opmerking: ‘In Alge
rije moesten de vrouwen na de bevrijding terug 
naar de couscous ’ en zo’n toekomst wil nie
mand voor de vrouwen van Zuidelijk Afrika.

Diskussie over het gemeenschappelijke in onze 
onderdrukking zou tegelijkertijd wat meer vorm 
hebben gegeven aan het tweede kongresthema: 
de relatie tussen de vrouwenstrijd hier en die in 
Zuidelijk Afrika. Deze is door het kongres 
hoofdzakelijk ingevuld in de vorm van het ver
lenen van morele en materiële steun aan de vrou-
wensekties binnen de bevrijdingsbewegingen. Dit 
resulteerde o.a. in het opstellen van een eisen
pakket aan de Nederlandse regering (waaronder 
de eis tot vrijlating van de tot strop veroordeelde 
James Mange en het uitvoeren van de sanktie-
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maatregelen.)
Daarnaast werd een begin gemaakt met een geld- 
inzamelingskampagne ten bate van de ANC- 
krêche Charlotte Maxebe, die de vrouwen de ge
legenheid moet geven om deel te nemen aan de 
vrijheidsstrijd.
Deze solidariteit wordt enorm gewaardeerd en 
heeft inspirerende werking op de vrouwen in 
Zuidelijk Afrika aldus o.a. Florence Mophosho. 
In de zware strijd tegen hun veelvuldige onder
drukking verdienen onze zwarte zusters ook alle 
steun die wij ze kunnen geven.
Maar laten we dan niet vergeten dat, vanuit een 
bescheiden opstelling, kritisch meedenken een 
waardevol onderdeel van deze steun kan zijn.
In juli zal dit kongres haar vervolg vinden in Ko
penhagen. Wij zien uit naar de resultaten.

LOES DE JONGE MARIA POUL1SSE

OPROEP VAN PAX CHRISTI N ED ERLAN D , KOM ITEE  
ZU ID ELIJK  A FR IK A , W E R K G R O E P  KA IRO S

Op 20 mei aanstaande vindt in Den 
Haag weer de jaarlijkse aandeelhou
dersvergadering plaats van de „ K o 
ninklijke", de Nederlandse moeder
maatschappij van de Shell-groep. Op 
deze vergadering willen we massaal 
protesteren tegen de voortdurende 
samenwerking van Shell met het 
blanke minderheidsregime in Zuid- 
Afrika.
U KUNT ONS HELPEN  
Bent u aandeelhouder, kom dan naar 
deze bijeenkomst en steun ons pro
test. Indien u geen aandelen heeft, 
kunt u protest-aandeelhouder w o r
den. Wij sturen u graag nadere inlich
tingen.
Daarnaast vragen wij u om uw finan
ciële steun. Giro 63.26.86 t.n.v. Kai- 
ros, Utrecht.

Actieadres: Kairos, Corn. Houtmanstr. 19, Utrecht. 
Tel. 030-710614.



PORTUGAL

W af is er over van de  anjerrevoluhe
Op 25 april 1974, nu dus alweer zo’n zes jaar terug, leek het er even op dat 
in Portugal socialistische ontwikkelingen zouden doorzetten. Inmiddels is 
alweer veel van wat bereikt was teruggedraaid en is het volk van Portugal 
verwikkeld in een moeilijke strijd tegen het internationale kapitalisme. 
Jos Uitenbogaard, sekretaris buitenland van de PSP, verbleef half april in 
Portugal en maakt in onderstaand artikel de balans op van wat er over is van 
de Anjerrevolutie.

De Anjerrevolutie. Doordat de koloniale oor
logen van Portugal aan het leger zware eisen 
stelden, had men de toelatingsnormen voor 
officieren moeten verruimen. Nieuw officiers- 
kader kwam nu ook uit de onderste lagen van de 
bevolking en die lieten zich steeds minder ge
bruiken voor de onderdrukking van hun eigen 
volk. Sterker, ze kozen uiteindelijk de kant van 
het volk en veijoegen de diktator Ceatano en 
namen de macht over. Oude machthebbers, 
landeigenaren en politici, vluchtten naar Brazilië. 
Het land werd overgenomen door de boeren, 
banken werden genationaliseerd evenals verschei
dene andere maatschappelijk vitale sektoren. 
Inmiddels is al weer veel van wat bereikt was 
teruggedraaid, en is het volk van Portugal ver
wikkeld in een moeilijke strijd, die het land 
moet losmaken van het internationale kapita
lisme. Inmiddels is wel gebleken dat rechts haar 
‘eigendommen’ tenslotte niet zo maar prijs geeft. 
Op dit moment krijgt de revolutie, die 6 jaar 
geleden begon, gevoelige klappen te verduren en 
de strijd neemt hier en daar wanhopige vormen 
aan.
Op 2 december jl. vonden er tussentijdse parle
mentsverkiezingen plaats die ondanks een linkse 
meerdérheid aan stemmen, door de rare tel- 
methode, een rechtse meerderheid in het parle
ment opleverden (met 45 procent). De huidige 
regering onder leiding van Sa Carneiro doet 
ernstige pogingen de verworvenheden van de 
revolutie weer terug te draaien. Hij deinst er 
zelfs niet voor terug om, als het mogelijk is, de 
‘socialistische’ grondwet te veranderen, omdat 
die als de oorzaak van alle kwaad wordt be
schouwd.

LANDHERVORMINGEN

De regering is bezig de nationalisaties ongedaan 
te maken om het partikulier bedrijfsleven weer 
wat meer vertrouwen te geven. Een van de meest 
schrijnende zaken is het terugdraaien van de 
landhervormingen.
De oude landeigenaren, die veelal nog in Brazilië 
zitten of daar net van terugkomen, kunnen 
bepaalde stukken land terugvorderen, inklusief 
vee. Het gaat hen juist om die stukken land die 
het beste zijn en waar de belangrijkste bedrijfs
gebouwen staan. Opstandige boeren wordt enig 
gevoel voor ‘rechtsorde’ met grof geweld inge
slagen door middel van de GNR, een soort 
oproerpolitie. Hoewel de feitelijke diktatuur 
zoals die onder Ceatano bestond misschien niet 
terug komt, zien de mensen wel degelijk de 
paralellen met het beleid van de huidige regering. 
Daarvoor ligt de ongeveer 60-jarige diktatuur 
nog te vers in het geheugen.
Nadat het leger al was gezuiverd van ‘linkse’ 
elementen worden nu ook het ambtenaren-
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apparaat en de staatsomroep aangepakt. Onder

het mom van de bezuinigingen worden er men
sen ontslagen en worden de vroegere opvolgers 
van Ceatano naar de juiste sleutelposten ge
promoveerd.
Het verzet neemt gelukkig ook toe: op zondag 
13 april jl. kwamen in Evora, in zuid Portugal, 
naar schatting 200 duizend boeren bijeen, 
ondanks de stromende regen, om te protesteren 
tegen het teruggeven van hun land aan de oude 
diktators. Velen van hen hebben in situaties 
geleefd die zonder veel moeite met slavernij 
te vergelijken zijn en ze zijn bereid desnoods hun 
leven te geven om dat nooit meer te hoeven 
meemaken. Vooralsnog werd de GNR door 
middel van een open brief vriendelijk verzocht 
de kant van het volk te kiezen. De kans op 
sukses is helaas gering. De demonstratie was 
vooral georganiseerd door de CGIP-intersyndical, 
de grootste vakbond in Portugal en werd ge
steund door nagenoeg alle linkse partijen. Het 
zou Wim Kok en de FNV niet misstaan zich in 
te zetten voor de toelating van deze klassen
broeders tot het Europees Verbond voor Vak
verenigingen. Enige solidariteit, juist nu, is hard 
nodig.

POLITIEKE PARTIJEN

Op parlementair nivo is er van de buitenparle
mentaire frontvorming tegen rechts niet veel 
meer terug te vinden. De Socialistische Partij 
van Portugal (PS) onder leiding van Mario 
Soares, is het vleesgeworden symbool van de 
typische sociaal-demokratie. Steeds meer dringt 
zich het beeld op dat de ‘Socialistische Inter
nationale’, met de SPD en de PvdA voorop, 
Soares hebben gesteund om Portugal te redden 
uit de communistische klauwen. Koalities, zelfs 
in de oppositie, worden fel verworpen, nog 
voordat iemand een voorstel op papier heeft 
kunnen zetten. Men ging liever met rechts in 
zee om een regering te vormen dan met de 
Communisten. Dat heeft o.a. geleid tot de 
huidige wetgfiving, waardoor ze min of meer 
mede verantwoordelijk is voor de koude sanerin
gen die de regering nu kan uitvoeren. De verkie
zingsuitslag was er dan ook naar: ruim 10 pro
cent verlies. De arrogantie viert echter nog 
hoogtij en men vertelt iedereen die het horen 
wil maar al te graag dat een regering met de com
munisten uitgesloten is. Als het 5 minuten later 
over de huidige regering gaat verteld men met 
evenveel verve dat bij de volgende verkiezingen 
(sept.-okt. ’80) maar één ding voorop staat en 
dat is rechts een nederlaag bezorgen. En hoe gaat 
de regering er dan uitzien, vraagt men zich af?

Een rechtstreeks antwoord hierop was nauwe
lijks mogelijk, want een regering met alleen 
onvervalst linkse partijen kan niet om de PCP 
heen (gemeenteraadsverkiezingen 16 dec. jl.

ruim 20 procent). De Communistische Partij 
van Portugal (PCP) is dan ook de grote winnaar 
van de laatste verkiezingen. En terecht, gezien 
het feit dat deze partij door haar motivatie en 
organisatie in staat is de landbouwhervormingen 
daadwerkelijk gestalte te geven. In ongeveer 1/3 
van Portugal, vooral in het zuiden, is er een 
absolute meerderheid van deze partij verkregen 
bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen.

Toch zou het de PCP niet misstaan wanneer ze 
een meer onafhankelijke koers ten opzichte van 
Moskou gingen voeren. Hoewel zij dit zelf zou
den kunnen opvatten als een koncessie, zouden 
ze hiermee de internationale sociaal-demokraten 
wat wind uit de zeilen nemen, waardoor de kans 
op een brede linkse koalitie kan toenemen. 
Italiaanse toestanden zijn anders sowieso de 
toekomstperspektieven voor Portugal.
Binnen klein links zijn er 3 partijen die In het 
oog springen. Allereerst de UDP die als enige 
onafhankelijk linkse partij een zetel in het 
parlement behaalde. De opstelling van deze 
partij zou als ‘onafhankelijk maoistisch’ geken
schetst kunnen worden. De rol die deze partij 
speelt is dan ook marginaal en ze speelt in de 
diskussie tussen de PS en de PCP geen rol.
Ten tweede is er de MDP, een partij die onder de 
diktatuur al delen van het verzet wist te organi
seren en na de 25ste april de eerste grote vrije 
demonstratie organiseerde. Door een verkiezings- 
koalitie met de PCP, in de APU, heeft men 3 
zetels in het parlement weten te verwerven. 
Helaas is van een duidelijke onafhankelijke op
stelling weinig te merken.

Tenslotte is er de UEDS, waarin o.a. de vroegere 
minister van landbouw Lopez Gardoso zit. 
Ondanks de hoge verwachtingen voor de verkie
zingen haalde men slechts 0,9 procent, in het 
Portugese kiessysteem niet voldoende om 
onafhankelijk in het parlement te komen. Toch 
is deze partij nog zeer aktief om de diskussie 
buiten het parlement tussen de PS en de PCP 
gaande te houden. Het is een kleine links-socia- 
listische partij, die goede banden in de vakbond 
heeft. Ondanks de grote financiële moeilijk
heden grijpt men iedere gelegenheid aan om te 
stimuleren dat de linkse meerderheid omgezet 
vordt in een echte linkse regering, die het volk 
ierieus neemt.

De revolutie in Portugal is nog niet dood. Toch 
moet alles op alles gezet worden om te voor
komen dat rechts de hele zaak weer definitief 
overneemt. Iedere socialist is, juist nu, verplicht 
al het mogelijke te doen om te zorgen dat 
Portugal misschien toch nog de bakermat van 
het ‘reële Europese socialisme’ kan worden.

JOS UITENBOGAARD

Voor meer informatie:
Portugal Bulletin, een uitgave van Tulipa 
Vermelha, Postbus 12039, 1100 AA Amsterdam*



TIJDSCHRIFT VOOR VROUWENSTUDIES
‘onderzoek dat een bijdrage kan leveren aan het verkrijgen van inzicht in 
het ontstaan en funktioneren van vrouwenonderdrukking en dat tevens 
aanknopingspunten biedt voor de opheffing daarvan’

Met deze defenitie van het begrip vrouwen
studies presenteert de redaktie van het piep
jonge ‘Tijdschrift voor vrouwenstudies’ een eer
ste, 126 pagina's dik nummer.
Het tijdschrift wil bijdragen aan de ontwikkeling 
van feministische wetenschapsbeoefening in 
Nederland en daarbij alle disciplines, als ook 
ontwikkelingen op dit gebied buiten de univer- 
siteit beslaan.
De eerste aflevering omvat naast het redaktio- 
neel en een kroniek met besprekingen en aan
kondigingen een achttal in inhoud erg verschil
lende artikelen, die een kleurrijker beeld van 
vrouwenstudies geven dan de wat fletse met 
kriebelige vrouwentekentjes overladen omslag 
doet vermoeden.
Zo omvat het eerste en ook langste artikel 
een zeer lezenswaardig verslag van een onder
zoek in het kader van een projekt ‘vrouwen en 
fascisme’ aan de universiteit van Amsterdam. 
Hierin wordt aan de hand van een beschrijving 
van een kleine konservatieve vrouwenorganisatie 
in de dertiger jaren, aangegeven hoe dicht dit 
konservatisme met betrekking tot opvattingen 
over de maatschappelijke positie van de vrouw 
tegen het fascisme kon aanleunen.
In een artikel over androgynie wordt een helder 
overzicht gegeven van de verschillende manieren 
waarop aan dit begrip inhoud werd en wordt 
gegeven. Androgynie betekent zoiets als ‘man- 
nelijk-vrouwelijkheid’. Als de mannen wat meer 
vrouwelijke eigenschappen krijgen en de vrou
wen wat meer mannelijke, dan worden beide 
meer mens, aldus een van de opvattingen. De 
schrijfster konkludeert o.a. dat androgynie een 
wat abstrakt begrip is vol vooronderstellingen en 
gericht op het niveau van de individuele persoon
lijkheid.
Zij stelt: ‘Onderdrukking van vrouwen is volgens

mij behalve psychologisch en kultu- 
reel, ook sterk materieel gefundeerd. 
Aan strukturele en ekonomische aspek
ten van vrouwenonderdrukking en de 
relaties hiervan met psychologische en 
kulturele dimensies, wordt binnen 
androgyne perspektieven nauwlijks 
gewicht verleend’ (pag. 52)

Boeiend is het artikel waarin de film ‘les rendez- 
vous d’Anna’ van Chantal Akerman beschreven 
wordt vanuit drie vrouwen. Zij zien in de hoofd
persoon Anna een onafhankelijke vrije vrouw die 
heel sterk afstand schept en handhaaft ten op
zichte van de mensen om haar heen. De film 
staat de schrijfsters niet toe zich met de hoofd
persoon te identificeren en heeft daarmee een 
emancipatorische werking. Zij voelen zich terug 
geworpen op hun eigen projektie en zijn daarbij 
voorlopig nog niet uitgepraat.

Verder wordt er in dit nummer de rubriek 
’diskussies over vrouwenstudies’ aangekondigd. 
Hierin moeten bijdragen komen over de proble
men die zich bij de ontwikkeling van vrouwen
studies voordoen. Het is alleen jammer dat de 
eerste bijdrage in deze rubriek een wat warrig

verhaal betreft, dat bedoelt de relatie tussen 
akademische en niet-akademische vrouwen in de 
vrouwenbeweging te belichten. Als het artikel 
tenslotte eindigt met het idee de afstand tussen 
beide onderscheiden groepen te overbruggen 
door als akademische vrouwen met de video de 
buurt in te gaan naar de niet-akademische vrou
wen, dan denk ik weer terug bij af te zijn.

Het eerste nummer van het Tijdschrift voor 
vrouwenstudies is leuk om te lezen, waarschijn
lijk ook als je geen vrouw bent en/of niet op de 
universiteit: het wordt evenwel voornamelijk 
gedragen door de drie artikelen die hiervoor 
aan de orde kwamen, de andere artikelen hangen 
er een beetje bij.

In 1702 stierf niet Willem 111 (prins van Oranje 
en koning van Engeland) het Oranjehuis uit. En 
koningin Wilhelmina was de laatste Xassau. Dus 
alleen al de naam van Oranje-Nassau is een fabel
tje.
Vorige maand verscheen van de hand van Anton 
Constandse Oranje zonder mythe. Voor iedereen 
die, zoals ik, tijdens de vaderlandse geschiedenis
les op de lagere school niet verder kwam dan de 
geboortedata van Beatrix, Irene, Margriet en Ma
rijke, een leerzaam werkje.
Precies zoals Constandse in zijn voorwoord 
schrijft is het boekje niet een opsomming van 
schandalen. Het zet daarentegen gewoon op een 
rijtje wat de erkende geschiedkundigen al eerder 
schreven. Maar watje nooit terugvindt in school
boeken of in de Oranje-pulp.
De eeu wenlange verbondenheid van Xcderland 
met Oranje: een legende. Generaties Willemen 
namen ons land op de koop toe. Was dat kleine 
land het laatste wat ze wilden en vaak het enige 
wat ze krijgen konden. Alleen al de lijfspreuk Je 
Maintiendrai: in het frans. De meesten spraken

Een door de redaktie gewenste stimulering van 
vrouwen die zich, op wat voor een manier dan 
ook, met vrouwenstudies bezighouden moet 
niet gaan omslaan in het dan ook maar alles 
mooi vinden wat daaruit voort mag komen.
Het lijkt zinvol de gehanteerde definitie van het 
begrip vrouwenstudies, door een gerichte keuze 
van selektiekriteria, waaraan de op te nemen 
artikelen moeten voldoen, een meer politieke 
kracht te geven.

TITIA VAN LEEUWEN

Het tijdschrift voor vrouwenstudies verschijnt vier keer 
perjaar.
Een abonnement kost f. 30,-
Opgaven: Uitgeverij SUN, Antwoordnummer 228, 
6500 VB Nijmegen 
losse nummers f. 12,50

niet eens Nederlands, laat staan dat ze het kon
den schrijven. Het enige waarin zij dan ook ge
ïnteresseerd waren was geld, macht en aanzien. 
Vaak in die volgorde.
De enige konklusie na het lezen van dit boek: de 
monarchie is overbodig. Maar bovendien strijdig 
met de demokratie. Constandse konstateert dan 
ook dat een republiek een veel gezondere staats
vorm is. En als er dan een staatshoofd nodig is 
dan bijvoorbeeld het Zwitserse systeem: een 
bondsraad, waarbij een lid bij toerbeurt als 
staatshoofd funktioneert. Wanneer wordt Neder
land volwassen?

ROEL SANDVOORT

Anton Constandse, Oranje zonder mythe.
In de serie tegengif verschenen bij uitgeverij 
Paniflet/1980. Prijs f7,50.
Te bestellen door storting van f 7,50 op postgiro 
25 53 850 t.n.v. Stichting Pamflet/Amsterdam.

OBLIGATIELENING PARTIJGEBOUW
De verbouwing is bijna klaar. En het geld raakt op. OP DIT MOMENT IS 
RUIM f 60.000 volgestort. Een laatste stootje en de f 100.000 is vol. Elke bij
drage betekent dat we die niet tegen erg hoge rente elders hoeven te lenen, 
(de hypotheekrent is nu 12 perc.).
Neem vandaag nog een obligatie en stort f100,- of een veelvoud op giro 
4475380 t.n.v. gebouwrekening Bevrijding te Amsterdam.
Giften zijn ook welkom op hetzelfde gironummer, maar vermeld er dan wel 
even bij: GIFT.

BONNE WISMAN 
penningmeester PSP

ORANJE ZONDER MYTHE



Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. En steekt dat gegeven niet 
onder stoelen of banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. E n... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NVV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.000 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bij smaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den Haag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-4701 81 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f 50,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van f7,50.

Naam en voorletter(s):

Adres: __

Postcode en woonplaats: .....

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 

20jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  spaardeposito-bewijzen (meteen vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920



Nieuwe redakrie XEüSE1

Sinds het vorige nummer van Bevrijding heeft U 
in het kolofon op pag.2 kunnen zien dat de re- 
daktie van dit blad gewijzigd is, v.n.1. door uit
breiding. Reglementair volgt na de tweejaarlijkse 
verkiezing van het partijbestuur, benoeming van 
de redaktie door het nieuwe partijbestuur en be
krachtiging door de partijraad. Dat is dus on
langs allemaal gebeurd, maar dat is op zichzelf 
geen reden om bij stil te staan. Er zijn in de PSP 
voortdurend mensen voor kortere of langere ter
mijn aktief, en gelukkig zijn dat er steeds meer. 
Toch is er reden om even de aandacht te vestigen 
op de enige naam die uit dit rijtje verdwenen is: 
Joost Schipper.

Joost kwam al in 1972 in de redaktie van Radi- 
kaal, zoals het blad toen nog heette. Dat bete
kent dat zijn redakteurschap de periode beslaat 
waarin de PSP ten prooi was aan allerlei schud
dingen en duizelingen, en het er voor het dage
lijkse politieke werk op neer kwam dat degenen 
die met het uitvoerende werk belast waren, on
verstoorbaar daarmee doorgingen. Joost kon je

nu niet bepaald onverstoorbaar noemen, daar
voor was hij te zeer en te heftig betrokken bij al
les wat er in de partij gebeurde, maar hij ging wel 
gewoon door, en met een groot gevoel voor kon- 
tinuiteit.

Als ekonoom verbonden aan de Tweede Kamer- 
fraktie lagen zijn artikelen vooral op sociaal-eko- 
nomisch gebied. Maar daarnaast is er bijna geen 
onderwerp denkbaar waarover Joost in die ruim 
zeven jaar niet geschreven heeft, met als hoogte
punten zijn eigen participerende verslaggeving 
van konkrete maatschappelijke strijd: Lip, Den
nendal, de eerste generatie Kerkmarokkanen, en 
vooral de Portugese revolutie, waarnaar hij soms 
maanden spoorloos verdween.
Die betrokkenheid heeft hem niet meer losgela
ten: Joost drijft sinds een jaar een bloeiend Por
tugees restaurant in het hartje van Amsterdam. 
Eén van de weinige plaatsen waar de Anjerrevo- 
lutie nog levend wordt gehouden.

RUDI BOON

In het weekend van 31 mei en 1 juni organise
ren de PSP-vrouwen een vrouwen weekend. Op 
het programma staan de volgende tema’s: e- 
mancipatiebeleid, ploegenarbeid en deeltijdar
beid, strategiediskussie en het wel en wee van 
de landelijke koördinatiegroep van de PSP- 
vrouwen.
Er is een kresj aanwezig. De reiskosten worden 
hoofdelijk omgeslagen. Het weekend wordt ge
houden in Putten.
Aanmelden door storting van f 36,85 op post
giro 3023097 t.n.v. Liesbeth Bezem/Amster- 
dam met vermelding van vrouwenweekend. 
Ook opgeven of je vegetarisch eet en/of je kin
deren meeneemt, hoeveel en van welke leeftijd. 
Als uiterste datum van aanmelding geldt 10 
mei. Verdere inlichtingen: Alice Loeters, tel. 
020-165041.

STUDIEDAG
SOWJET-UNIEadvertentie

STUURÉÉN 
MAANDRANTSOEN
Medisch Comité 
stuurt 450 ton 
rijst naar Cambodja

Sir Robert Jackson, coördinator 
van het VN-hulpprogramma, 
zegt dat ” .... de Komende drie 
maanden alleen al 200 miljoen 
gulden nodig is.”

Het Medisch Comité Nederland- 
Vietnam heeft, via het Britse 
Oxfam voor 300.000 gulden 
rijst gekocht, die naar Cambodja 
verscheept wordt.
Dit betekent 450 ton rijst.

Volgens de internationale 
hulporganisaties zal dit jaar 
zeker 250-000 ton voedsel naar 
Cambodja gestuurd moeten 
worden. Dit moet vóór eind 
mei - voor het regenseizoen 
begint - omdat daarna vervoer 
landinwaarts extra moeilijk 
wordt.

U kunt daaraan bijdragen.
U kunt Cambodja helpen:
Eén kilo rijst kost zegge en schrijven 
66 cent inclusief verscheping.
Eén maandrantsoen voor één 
persoon, 16 kg, betekent f. 10,56

Stüür dat maandrantsoen,
stort f. 10,65 op post f l l 0 0 1 0 0 0 4 0 0  
MCNV, Amsterdam

Alle inlichtingen : 
Medisch Comité 
Nederland-Vietnam, 
Postbus 5701,
1007 AS Amsterdam

De stichting Vorming en Scholing van de PSP 
organiseerde met veel succes op zaterdag 12 a- 
pril een studiedag over de Sowjet-Unie (zie Be
vrijding 80-7, het artikel van Alex de Roo). 
Door een ongelukkige samenloop van omstan
digheden is Bevrijding niet in staat in dit num
mer een verslag van deze interessante studie
dag te brengen.
Omdat de redaktie van mening is dat deze dag 
zeker een nabeschouwing verdient komen we 
er in het volgende nummer op terug.
Overigens zal de SVS zelf, in het scholingstijd- 
schrift Socialistisch Perspktief, ruime aandacht 
aan de studiedag besteden. In nummer 8 van 
deze uitgave, die over enige maanden ve-, 
schijnt, zal een groot gedeelte van de inleidin
gen worden afgedrukt.

advertentie

3HN
OUE1ES

Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 
geluidswagens, handmegafoons, 

zanginstallaties etcetera

JAN GRIELES - UTRECHT 
030-44.61.66

POSTBUS 2299, 3500 GG UTRECHT



ERFPAC HT
Jaren geleden kocht de gemeente Beverwijk in 
totaal zo'n 300 woningen op, met de Bedoeling 
dc/e te slopen. Op dit moment probeert de ge
meente (afdeling grondbedrijf) deze woningen 
weer aan partikulieren te verkopen. Daarnaast 
komt het steeds voor dat de gemeente grond 
verkoopt voor eigen-bouwers in Beverwijk.
Voor de werkroep Huisvesting van de PSP afde
ling Beverwijk genoeg redenen om hiertegen in 
verzet te komen en het één en ander in een no
ta aan de orde te stellen. Door de verkoop van 
goede huurwoningen komen deze weer op de 
partikuliere markt. Met als gevolg prijsverho
ging èn het feit dat de gemeente geen invloed 
meer kan uitoefenen op het toewijzingsbeleid. 
Op deze manier verdwijnen er woningen uit een 
toch al krappe distributie-sektor. Bovendien 
vermindert hierdoor het aantal gemeentewonin- 
gen en zijn Beverwijkse woningzoekenden de 
klos. Naast de kritiek op de bovengenoemde 
punten gaat de nota ook in op het alternatief 
van de PSP: gronduitgifte in erfpacht, met alle 
voor- en nadelen.
De nota is te betellen door overmaking van 
f 1.90 (incl. porto) op postgiro 670283 t.n.v. 
PSP, Kerkweg 108, Heemskerk met vermelding
van erfpachtnota.

Meer personeel
In verband met de jaarlijkse dag van de verple
ging organiseert het COZ op zaterdag 10 mei 
een landelijke manifestatie onder liet motto 
Meer personeel rondom het bed.
Ondanks alle akties en noodkreten komt deze 
regering niet met een algemene personeelsuit
breiding. De uitbreiding van vorig jaar (5000 ar
beidsplaatsen) was een druppel op de gloeiende 
plaat. Het personeel èn degenen die hun hulp 
nodig hebben worden voor de zoveelste keer 
het slachtoffer van de bezuinigingsronde. 
Demonstreer mee en kom naar de manifestatie 
in gebouw Tennishoek (Industrieterrein Lage 
Weide) in Utrecht. Aanvang 12.00 uur (tot ca
16.00 uur). Toegang f2,-.

HUISVESTING
De afdeling Assen van de PSP heeft een brochu
re samengesteld met als onderwerp huisvesting. 
In deze brochure zijn de toespraken gebundeld 
die tijdens een temadag van een aantal maan
den geleden werden gehouden. Te bestellen 
door overmaking van f 3,90 (incl. porto) op 
postgironummer 1372031 t.n.v penningmees
ter PSP/Assen met vermelding van ‘huisvesting'.

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen dit blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.

□  een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart voor een proefabonnement van een half jaar voor f. 10,--

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f. 30.-

Naam:

Adres

Postcode:.....................  Woonplaats: .................................................

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam

ON(S) GENOEGEN
Deze veelzeggende naam hoort bij het intern 
orgaan dat de PSP nu ruim twee jaar uitgeeft. 
On(s)genoegen komt ongeveer elke veertien 
dagen uit en bevat naast mededelingen - van 
partijraad, partijbestuur, landelijke themawerk- 
groepen, stichtingen en kamerfrakties - ook een 
diskussierubriek waarin plaats is voor stand- 
puntontwikkeling en interne kritiek.

Het blad wordt gratis toegezonden aan die le
den die het in verband met haar/hun funktie 
nodig hebben. Daarnaast kunnen ook de ande
re partijgenoten zich op On(s)genoegen abon
neren. Een jaarabonnement kost f 15,-. Men 
kan zich voor de rest van het jaar abonneren 
door overmaking van f 10.- op giro 19.42.40 
ten name van de PSP Amsterdam, onder 
vermelding van ‘On{s>genoegen.'

ROB STEINBUCH

—

Fraktiesekretaris
(m/v)

De PSP-gemeenteraadsfraktie Amsterdam 
zoekt met ingang van 1 juli 1980 een fraktie- 
sekretaris. De taken zijn met name admini
stratief en organisatorisch, o.a.
- sekretariaat van fraktie en gemeenteraads- 

werkgroep
- assistentie tijdens raadsvergaderingen
- het onderhouden van kontakten met o.a.:
- het ambtelijk apparaat
- themagroepen, afdelingen en federatie Am

sterdam
- buurt- en aktiegroepen

- bijdragen aan het federatieblad verzorgen
- archiefwerkzaamheden
Ook politieke aktiviteiten t.b.v. de fraktie 
maken deel uit van de werkzaamheden.

Werktijd:
- v ijf dagdelen in nader overleg
- daarnaast minimaal drie avonden en eventu 

eel op zaterdag vergaderingen en bijeen
komsten.

Honorering:
op part time basis (20 uur), ca. f1200,- bruto 
per maand, inkl. sociale verz.

Vereist:
- lidmaatschap van de PSP
- in of in de direkte omgeving van A'dam wo

nend
- type-vaardigheid
- redaktionele vaardigheid
- ervaringen op het gebied van politieke akti

viteiten.

Inlichtingen: Stadhuis, kamer 311b, tel.
5523479 (van 10 to t 5).
Vóór 20 mei schriftelijk solliciteren bij Els 
Agsteribbe, Rechtboomsloot 87, Amsterdam
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Wat was dat nu, op 30 april?
In dit nummer van Bevrijding is geprobeerd een 
beeld te geven van wat zich afspeelde rondom 
het prollerige schouwspel, waarin Beatrix druk 
doende was het koningschap 'een eigentijdse 
inhoud te geven’. Daarbij hebben we niet de 
stoet van kommentatoren, sociologen, jeugd- 
psychiaters, enz. gevolgd die zich met uiteen
lopende bedoelingen over ‘het geval’ ontfermd 
hebben, maar gewoon onze eigen indrukken. 
Waarnemingen van een in alle opzichten weinig 
vrolijke dag. Zoals: theatrale rituelen temidden 
van flarden treurmuziek, sirenegeloei en heli- 
kopterkabaal; rokende puinhopen, verschrikte 
gezichten, brand; een fotograaf ónder het bloed 
met een reusachtig gat in zijn hoofd, erin gesla
gen door Heli’s Angels, maar het had net zo goed 
van een straattegel of een politieknuppel kunnen 
zijn; en al die tijd in de Nieuwe Kerk de volks
vertegenwoordiging ootmoedig bijeen, wachtend 
op de Dingen die komen gingen. Toen de ge
vechten hun kookpunt bereikten maakte de 
volksvertegenwoordiging een dansje bij een op
windend strijkje.

Inmiddels is het grote afschuiven begonnen.
De nationale zondebok zal tenslotte een groep 
blijken te zijn die daar niet van opkijkt en het 
bovendien geen moer kan schelen. De kraak
beweging distancieerde zich van het burenge
beuren, alsmede allerlei meer of minder progres
sieve politici, die ieder voor zich in hun kraam 
passende uitzonderingen maakten ten aanzien 
van de medeverantwoordelijkheid voor de 
ongeregeldheden.
Verreweg het meeste belang bij een niet-poli- 
tieke voorstelling van zaken hebben de monar
chisten. bevreesd als zij zijn dat deze, inderdaad 
gelukte , verstoring van de inhuldigingsvreugde 
wordt opgevat als werkelijk verzet tegen de mo
narchie. Alle interpretaties ten spijt: dit is 
verzet tegen de monarchie, maar dan wel - en 
dat moet monarchisten nog veel meer benau
wen - als symbool van de gevestigde orde. 
Daarbij mag dan misschien niet iedereen met een 
republikeins programma op zak lopen, maar 
wel met de nodige onvrede en frustraties over 
die bestaande orde. Er zijn er ook, zoals PvdA- 
en PPR-politici, die zich niet zonder meer 
als verdedigers van die bestaande orde willen 
opwerpen maar juist daarom bang zijn vereen
zelvigd te worden met de stenengooiers. Ook 
zij staan voorop bij het ontpoliticeren van de 
gebeurtenissen, door ze óf aan ‘misleidende 
politieke kringen’ toe te schrijven, óf aan ‘louter 
relbeluste figuren’, of aan allebei.

Het afschuiven samennemend, zijn het dus niet 
de krakers, moeten we voorts onderscheiden 
tussen politiek gemotiveerden en zomaar relbe- 
lusten en voor zover politiek gemotiveerd, 
zijn ze misleid door ‘extreem-radikale elementen’ 
die ‘misbruik’ van de demonstratie hebben 
gemaakt.
Wat overblijft is, zoals Elsevier het zo treffend 
weet uit te drukken, ‘geteisem’, waar blijkbaar 
niemand meer een verontschuldiging voor weet 
en dat door een merkwaardig monsterverbond 
aan de nationale schandpaal wordt genageld. 
Maar het zou natuurlijk wel eens kunnen zijn 
dat we hier zijn aanbeland bij diegenen over 
wie we het hebben wanneer we spreken van de

onderkant van de samenleving, het verdom
hoekje waar de klappen vallen, de werkloze 
jeugd voor wie onze prachtmaatschappij geen 
perpectieven kan bieden, voor wie politieke 
partijen iedere geloofwaardigheid allang verlo
ren hebben, die vol zit met rancune en agressie. 
Een agressie, die zich nogal eens in het wilde 
weg kan uiten en zeer bedenkelijke vormen 
aan kan nemen, maar waarvan op 30 april het 
object van deze woede-uitbarsting nu niet 
bepaald willekeurig is: gericht tegen dat exhibi
tionistische symbool van de gevestigde orde 
waarin ze zich bedrogen en in de steek gelaten 
voelen.

Natuurlijk is stenen gooien naar mensen op geen 
enkele manier te rechtvaardigen en blijft ieder
een verantwoordelijk voor zijn of haar hande
lingen die geweld tegen medemensen ten gevolge 
hebben. Tegelijkertijd moet men enerzijds 
vaststellen dat de overheid buitengewoon 
provocerend te werk is gegaan, en anderzijds 
dat men er ter linkerzijde niet in geslaagd is 
het politieke en maatschappelijke verzet te 
bundelen in een krachtige, maar geweldloze 
manifestatie.
Wanneer er demonstranten zijn, en zeker PSPers, 
die serieus menen een vreedzame demonstratie 
voor te bereiden door zich te bedienen van 
bepaald niet betekenisloze predikaten als 
‘de autonomen’ of van affiches die een duide
lijke verwijzing naar een slaande konfrontatie 
bevatten, dan is dat grenzeloos naièf en beslist 
niet passend in een politiek van geweldloosheid.

Intussen gaat de grootste relmaker, de minister 
van Binnelandse Zaken, gewoon zijn gang. 
Eerst probeert hij de Amsterdamse bevolking 
met het pistool op de borst tot monarchistisch 
plezier te dwingen, en nu grijpt hij het falen 
ervan aan om de juiste stemming te kweken 
voor het leegrammen van kraakpanden, zowel 
door de ME als door knokploegen die hun kans 
schoon zien; het opvoeren van politie en van 
haar bewapening; het dwingen van gemeente
besturen tot onverdraagzaamheid; het muil
korven van de media, en andere wanhoopspo
gingen om het verzet tegen de bestaande orde 
onzichtbaar te maken.

De nieuwe koningin tenslotte, weet precies 
wat haar te doen staat en bezoekt direkt de het 
ziekenhuis ingeslagen agenten van politie. 
Amsterdam is even rampgebied. Even is het 
Zeeland 1953, met Juliana op, als lieslaarzen 
beschreven, overschoenen bij de watersnood. 
Maar het ene rampgebied is het andere niet. 
Feilloos bezoekt Beatrix de verkeerde groep, 
ze had haar eigen overbodigheid niet beter 
kunnen uitbeelden.
De politieagenten, hoezeer en betreurenswaardig 
ook bedreigd, gehavend en slachtoffer van ge
weld, zijn - eenmaal beland in dat ziekenhuis
bed - geworden tot held, waarvoor in den lande 
geld wordt gezameld en bloemen gestuurd, 
als cadeautjes wel te verstaan.
De werkelijke slachtoffers liggen elders, of zijn 
inmiddels gewoon weer thuis, voor zover je dat 
woord voor hun huisvesting kunt gebruiken.

RÜDI BOON
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'LEKKER MATTEN JOH!' 
wordt aan beide kanten gehoord

M.E. WAT MOET JE ER MEE 
de weg van de
geweldsminimalisering is voor de 
ME afgesloten

EEN BELEGERDE STAD 
feest of ik schiet

TEGEN PRINSES GLIMLACH 
TEGEN DE PRESIDENT

WIEGEL M UILKORFT DE MEDIA 
verklaring partijbestuur PSP

WONINGINNEDAG
totale oogst: honderden panden
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’ Hoe gaat ’t ? ’
’ Goed, lekker matten joh! ’

Wiegel laa i er geen gras over groeien
Het einde van de escalatie is nog niet in zicht. Daags na de gebeurtenissen van 
de dertigste april in Amsterdam luidde Mobiele Eenheid-commissaris
De Rhoodes de volgende fase in. Het ‘m et scherp schieten’ werd als onver
mijdelijke en noodzakelijke stap aangekondigd: het gat tussen wapenstok en 
karabijn kunnen we niet opvullen ’
In de 60er en 70er jaren was het nog zinvol om publiekelijk de schuldvraag 
te stellen, als de politie weer eens hardhandig was opgetreden. Nu lijkt de
schuldvraag minder relevant.....hij is niet te beantwoorden. Het gaat om de
vraag: geweld o f  geweldloosheid. Wat is de bijdrage van de PSP hieraan?
In de dagen van nationale beroering fungeert 
De Telegraaf als snuffelpaal van het ‘gesundenes 
Volksempfinden’. Zo ook rondom de 30ste 
april. De redactie trok alle registers open. 
Zaterdag voor de kroning werd de lezer een 
fraaie kleurenbijlage aangeboden onder het 
motto: een dag lang feest. Donderdag lmei 
pakte de Telegraaf ook uit met een aparte ka
tern. De redactie heeft geen moeite met het be
antwoorden van de schuldvraag: de ‘uitbarsting 
van anarchistische terreur’ is te wijten 'aan 
het maandenlange te slappe beleid van het 
hoofdstedelijke gemeentebestuur, waardoor 
kraakgroepen ongehinderd hun gang konden 
gaan en nu al tijden lang straffeloos alle rechts
regels met voeten kunnen treden \ De schrijver 
van dit hoofdredactionele commentaar zou 
Minister van Binnenlandse Zaken Hans Wiegel 
kunnen zijn. Hij analyseerde de problemen 
identiek: ‘in Amsterdam kunnen allerlei groepen 
straffeloos de wetten ondermijnen, terwijl een 
verkeerd geparkeerde auto op de bon wordt 
geslingerd’. Was dat laatste maar waar. De
zelfde dag meldde de krant op haar voorpagina 
het opwekkende bericht: ‘Nederlanders zijn het 
gelukkigst in Europa \ Of Telegraaf-hoofdredac- 
teur Goeman Borgesius heeft stront in zijn 
ogen, waardoor deze curieuze paradox hem 
ontging, óf hij wil geweld koste-wat-het-koste 
als een geïsoleerd maatschappelijk verschijsel 

zien. In het symplistische maatschappijbeeld van 
de ‘orde en rust’ passen geen voetbal-supporters 
van de Bunnik-zijde, vechtpartijen op zaterdag
avond in de disco en stenenregen op het Ams
terdamse Rokin. Men is er als de dood voor te 
moeten erkennen dat deze drie vormen van
onrust misschien iets met elkaar te maken 
hebben.

OPGEI OKTE SFEER

De gebeurtenissen rond de kroning zijn een goed 
voorbeeld van ‘self-fullfilling prophecy’, waaraan 
<>ok de grootste krant van Nederland haar steen
tje heett bijgedragen, De spanning werd lang- 
zaam-maar-zeker opgevoerd. Zouden er wel 
ot geen scherpschutters op de daken rond de 
dam komen? Zou de hele binnenstad voor 
publiek worden afgesloten? Hoeveel politie zou
naar Amsterdam worden opgetrommeld, 5000
of 10.000?
De dagen voor de 30ste werden de contouren

van de feestdag stukje-bij-beetje duidelijk.
Het Amstelhotel door honderd agenten, pon
tons en geschutskoepeltjes afgeschermd.... om de
veiligheid van de familieleden van Hirohito, 
Bourguibah en Hassan te garanderen.
Maar ook’ aankondigingen van demonstraties 
door ‘autonomen’ (een novum in het Nederland
se politieke spektrum) en andere ‘effekten’.
In brede kring was het gespreksonderwerp van 
de dag dan ook: wordt het matten of juist niet. 
De toon van de gesprekken had veel gemeen met 
de sfeer in het kantoor van de bookmaker:
3 tegen 2, inleg onbeperkt. Een wel zeer slechte 
basis voor een dag, die weliswaar demonstratief 
maar vreedzaam had moeten verlopen. De opge
fokte atmosfeer is niet doorbroken, de gevolgen 
waren ernaar.

GEWELD ONDERMIJNT NORMBESEF

De gewelddadigheden van de 30ste zijn moreel 
verwerpelijk - zeker als groepen burgers en poli

tieagenten er kennelijk behagen in scheppen 
elkaar in het ziekenhuis te rammen - en politiek 
zinloos.
Sterker, het gebeuren is koren op Wiegels molen. 
Het biedt hem de mogelijkheid om een volgende 
keer - bijvoorbeeld als er gekraakte panden ont
ruimd gaan worden- veel harder op te treden. 
Onder luid applaus van de, uit de hoge hoed 
getoverde, zwijgende meerderheid. Commissaris 
De Rhoodes nam daar al een voorschotje op, 
een gevaarlijk voorschotje omdat het onderdeel 
is van de start van de verkiezingskampagne van 
de VVD. Reakties van luisteraars in het NOS- 
programma ‘Komt U maar’ (‘In een vliegtuig 
zonder parachute boven de woestijn droppen’ 
en ‘snelvuur erover’) en de ingezonden 
stukken rubriek in de Telegraaf illustreren het 
niveau van de campagne.

De 30ste april was een slechte dag voor burge
meester Polak. Het is een misverstand te veron
derstellen, dat Wiegel, Polak en de politietop 
broederlijk en eensgezind hun beleid uitstip
pelen. Al tijdens de voorbereidingen van het 
feest bleek dat Polak in een competentie-slag 
met politie en Ministerie verwikkeld was. Loco- 
burgemeester Sinnige kreeg er woensdag ook 
mee te maken en blunderde door ‘s ochtends 
de Mobiele Eenheid in de Kinkerstraat in te zet
ten. Het optreden van de politie daar deed 
PSP-gemeenteraadslid Bob van Schijndel ver
zuchten: ‘Ze doen weer alles fout wat ze maar 
fout kunnen doen. ’
De gebeurtenissen van de 30ste komen de houw-
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degens niet slecht uit: een troefkaart in de 
competentiestrijd. Wiegel is op zijn wenken 
bediend.

In politie-gelederen is de verwarring groot.
De roep om hardere maatregelen klinkt ook uit 
de monden van hen, die juist streven naar 
grotere maatschappelijke betrokkenheid van het 
politie-apparaat, zoals Politiebond voorzitter 
Leen van der Linden. Dat geeft te denken: 
de gunstige ontwikkelingen in het politie-appa
raat, zoals die zich in de laatste jaren hebben ge
manifesteerd, kunnen hierdoor teruggedraaid 
worden.
De Mobiele Eenheden, die woensdag de 30ste 
uit het hele land naar Amsterdam waren veror- 
doneerd, straalden eveneens verwarring uit. 
Niet alleen door hun chaotische optreden 
- politieagenten die op eigen houtje stenen gaan 
teruggooien en burger-rechercheurs die, in drie
delig kostuum mét gouden horlogeketting, 
ongekoördineerd op publiek losknuppelen - 
maar ook de, onder de ME heersende, onduide
lijkheid over het hoe en waarom van het gebeu
ren. Achter de linies op het Rokin wordt er door 
MEers geaplaudiseerd, als er een arrestant half
dood wordt opgebracht. Twintig meter verder 
zit een MEer op z’n schild een sigaretje te roken 
en vraagt zich openlijk af waarom hij al vanaf 
5 uur ’s ochtends in touw is: 'Ik weet wel een 
betere manier om de dag door te brengen.
Bij m ’n gezinnetje, in plaats van hier op ’t 
Rokin een beetje te ketsten. ’
Op hol geslagen, los van de linies opererende 
MEers, worden door hun superieuren tot rust 
gemaand. De politietop wil wel degelijk uitwas
sen van geweld voorkomen, maar slaagt daar 
niet altijd in. Die MEer uit Den Haag formu
leerde de tegenstelling heel raak: 'Kraken * 
OK! Maar als je je e olie ga ’s bij bosjes ziet neer
gaan, verwond door stenen, dan verlies je wel 
eet is je zelfbeheersing. Waar is ’t goed voor?
't Werkt alleen maar de verrechtsing in de hand’. 
De politie, ook de Mobiele Eenheid, is geen 
gesloten front van robotten met een eenduidige 
politieke mening. Ze worden echter wel als 
zodanig ingezet en beoordeeld. Ten onrechte, 
dat wordt ook (of beter: vooral) aan de zijde 
van de politie ervaren.

'Geweld ondermijnt het normbesef staat in de 
beginselverklaring vatt de PSP, ongeveer 20 jaar 
geleden opgesteld. De aktualiteit van die stelling 
is weer eens, onnodig,bewezen.

Waar is de verwarring niet groot? Het VARA- 
hoofdbestuur dreigt, uit angst voor een uittocht 
van leden, met sancties tegen de programma
makers van het alternatieve Nationale Program
ma. In het bestuur van radio STAD roeren 
sommigen de trom tegen STAD’s rellenreporter 
Stan ‘Theo Koomen’ van Houcke. De PvdA 
zit in de mangel tussen de scherpe afkeuring 
door fraktieleider Den Uyl en de dagelijkse 
problemen in Amsterdam, waar de PvdA- 
Amsterdam nauwlijks adekwaat mee om weet te 
gaan.
De enige die niet in verwarring zijn, zijn de 
mensen die de 30ste respektievelijk feest gevierd 
hebben, dan wel, al dan niet politiek gemoti
veerd, hebben kunnen matten met de politie
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en/of burgers. De vraag van een rechercheur 
aan een MEer 'Hoe gaat ’t?’- beantwoord met 
‘Goed, lekker matten joh!’ - is aan beide zijden 
gesteld en identiek beantwoord.

De chaos kwam van alle kanten. Demonstranten 
gooiden niet alleen stenen, maar sloegen ook 
aan het plunderen. Agenten in burger probeer
den, onder krijgslustig gejank, het Rokin en de 
Munt schoon te vegen door zich op enkele 
weerbarstigen onder het publiek te storten. 
Pooiers ontlaadden hun woede op de Oude 
Zijds Achterburgwal, zonder dat de politie in 
wilde grijpen, op omstanders. In het gezags- 
en machtsvacuüm, in een stad die bol stond van 
politie te land en in de lucht, uitte de ‘gezonde 
burgerzin ’ zich gewelddadig.

Ondanks alle nuanceringen, ondanks alle brede 
analyses, ondanks de noodzaak voor links 
zich niet door de Telegraaf c.s. in de hoek van 
de straatterreur te laten drukken, ondanks de 
bijna algemene afkeuring van de rellen en on
danks Fred van der Spek’s oproep ‘demonstreer 
waardig’, moeten we ook de hand in eigen 
boezem steken.

FOUTEN

Ook PSPers hebben fouten gemaakt. Bijvoor
beeld door, nota bene met vlaggen uitgerust, 
de kop van een, door ‘autonomen’ aangekondig- 
de, demonstratie vanaf de Dokwerker te nemen 
en ook nog per sé naar de Dam te willen opruk
ken: een politieke blunder van de eerste orde. 
Niet alleen omdat zo de schijn gewekt werd 
dat de demonstratie mede door de PSP geor
ganiseerd was, maar ook omdat elke demonstra
tie naar de Dam op politie-cordons zou stuiten 
en derhalve onvermijdelijk tot gewelddadig
heden zou leiden.

Maar, de dieper liggende vraag - en dus moeilij- 
ker te beantwoorden - is: waarom ontbeert 
links nu juist een politiek perspektief? Elekto- 
raal zitten we (ook de PSP) in de lift, maar de 
maatschappelijke wortels daarvan zijn onzicht
baar. De linkse politiek is zelfs niet meer in staat 
konflikten adekwaat te beheersen, laat staan dat 
zij een beleid, gericht op maatschappelijke 
verandering, weet te formuleren en uit te voeren. 
De politiek is geworden tot een vrijwilligers- 
brandweercorps in een dorpje: het komt bijna 
altijd te laat bij de brand, maar holt zich wel de 
benen uit het lijf om overal nog wat na te 
blussen.
Links is in het defensief gedrongen, reageert

alleen nog maar op rechts zonder een duidelijk 
eigen verhaal te kunnen presenteren.

In het hierdoor ontstane politieke vacuüm 
kunnen allerlei groepen welig tieren, die het 
vooral moeten hebben van vissen in troebel
water. En .... er valt meer en meer te vissen
in het troebele water van de groeiende onvrede 
onder bijvoorbeeld jongeren, die al heel jong 
de WW als toekomstbeeld krijgen voorgescho
teld. 'Hoe gaat ’t? Goed, lekker matten joh!’ 
wordt door de troebel-water-vissers politiek 
vertaald in ‘We winkelen proletarisch: we plun
deren om de bezitters te ontnemen, wat ze ons 
ontnomen hebben ’ Nog even en ook de massale 
kloppartijen tussen de Ajax F-side en Utrechtse 
Bunnik-zijde worden een politiek programma 
opgeplakt. Evenzo met de traditionele zaterdag- 
avond-vechtpartij in de discotheek ‘talk of the 
town’. Natuurlijk, dergelijke vormen van geweld 
hebben te maken met politiek, kunnen niet 
los van maatschappelijke spanningen beoordeeld 
worden. Maar, de beantwoording van de vraag 
waar dat geweld uit voortkomt mag niet overge
laten worden aan ‘autonomen’ noch aan fascis
toïde groepjes. Die vraag moet door links beant
woord worden, al zal dat geen sinecure zijn.

TROEBEL WATER

Het gaat niet aan om hautain afkeuring uit te 
spreken, of paternalistisch verbaasd te zijn. 
Maat politiek even droevig zou het zijn, als we 
koste-wat-koste politieke aansluiting zouden 
zoeken met die troebel-water-vissers die mijlen
ver van ons politieke ideaal en doel afstaan. De 
PSP kan en mag de verantwoordelijkheid van de 
escalatie niet op zich nemen, zij moet haar 
eigen koers nader uitzetten. Een koers die, 
nu meer dan ooit noodzakelijk, een geweldloos 
antwoord moet bieden. Die zich niet laat ver
strikken in de heilloze schuldvraag wie begon 
- de eerste steen wordt altijd door de andere 
kant gegooid - , die niet tot doel heeft de be
staande orde te ‘ontmaskeren’ maar haar wil en 
kan veranderen.
Waarschuwen voor de gevolgen van versterking 
en militarisering van het politie-apparaat kan een 
onderdeel zijn van die wil en potentie. De 
voorspelling dat Nederland een politiestaat aan 
het worden is, omdat dat de onvermijdelijke 
laatste stuiptrekkingen van het kapitalisme 
zou zijn, is daarvan géén onderdeel. Dergelijke 
voorspellingen bevestigen zichzelf, Kamikaze- 
politiek snijdt geen hout.

HUBERT SMEETS



Van vele kanten golft de lof toe op liet beheerste optreden van de politie’ 
op 30 april. Daar waar getergde MEers hun beheersing verloren en stenen 
teruggooiden of er op los knuppelden, daar zou het gaan om mensen van 
buiten Amsterdam, die gewend waren dat ‘de demonstranten verdwenen 
waren, zodra de deuren van de M.E.-bus opengingen’. Volgens Polak en 
Schaefer was er geen politieman teveel en heeft de noodzaak van het bestaan 
van de M.E. zich weer scherp doen voelen. Sterker nog: Er moeten uitgebrei- 
dere bewapeningsmogelijkheden komen, anders zal schieten de volgende keer 
onvermijdelijk zijn.
De Mobiele Eenheden, opgezet na de rauwe 
reaktie van de politie op de 60er-jaren akties, 
waren bedoeld om politieoptreden bij rellen be
heerster en gekontroleerder te laten verlopen. 
Geweldseskalatie door dolgedraaide individuele 
politiemensen moest voorkomen worden. Geko
zen werd voor een training in Mobiele Eenheid- 
verband, vlak na de algemene politie-opleiding. 
Met witte helmen, stokken en rieten schilden 
en gesloten formaties. Daarmee werd, hoe dan 
ook, regelrecht een andere vorm van gewelds
eskalatie in huis gehaald. Want intimidatie 
veroorzaakt vroeg of laat provokatie. De eerste 
keer lopen mensen weg, de tweede keer blijven 
ze staan en worden ze met geweld verdreven, 
de derde keer zijn ze kwaad en verdedigen zich. 
En daarna is de tijd definitief voorbij dat demon

stranten weg zijn als de deuren openzwaaien.
In de Volkskrant van vrijdag 2 mei j.1. zei ME-er 
Aad van Berkel het zo: ‘De ME is de rooie lap 
voor de stier, die dus geprogrammeerd geweld 
uitlokt. Alle onlustgevoelens mogen op de ME 
worden afgereageerd’. En: ‘De ME wordt door 
de machthebbers gebruikt om maatschappelijke 
problemen mee de kop in te drukken’. De ME 
heeft zichzelf gemaakt tot het gezicht van onge
lijkheid en krijgt daarmee ook alle onvrede 
daarover over zich heen. Zoals de situatie nu is 
lijken er twee keuzes te zijn, beide verwoord 
door (verschillende) politiemensen.
Aad van Berkel: ‘Ik heb woensdag in Amsterdam 
geen enkele andere kreet gehoord dan: ME, 
weg ermee. Ik denk dat dat inderdaad moet 
gaan gebeuren.’

Daartegenover staat de mening van commissaris 
de Rhoodes, die vind dat er een wapen moet 
komen ‘tussen wapenstok en karabijn’, omdat 
er anders wel eens geschoten kan worden de vol
gende keer.

DE KOGEL

Voor de M.E. is de weg van geweldsminimali- 
sering voorgoed afgesloten. En daarmee heeft 
zij haar bestaansrecht, zo zij dat ooit al had, 
definitief verloren. Elektrische wapenstokken, 
braakgas, rubber kogels. Van alle kant wordt 
over deze onaanvaardbare middelen gesproken 
als een onmisbare opvulling tussen wapenstok 
en kogel. Afschaffing van de M.E. en het zoeken 
naar meer vreedzame middelen voor de bescher
ming van de bevolking (!) is, behalve door de 
genoemde dissidente ME-er, door niemand als 
reëel alternatief genoemd. Levensgevaarlijk is de 
nu ontstane sfeer waarin bedenkingen tegen de 
geweldsspiraal al subversief en opruiend zijn. 
Want laten we eerlijk zijn: De drempel voor het 
gebruik van schietwapens is nu te hoog. Dé 
manier om die drempel te overschrijden is om 
een tussendrempeltje in te bouwen. Het pleiten
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voor middelen tussen wapenstok en kogel is
het regelrecht aansturen op het gebruik van die 
kogel

KNOKPLOEGEN

Daarmee blijft de vraag wat te doen met de 
situatie van nu, waarin geweld meer dan voor
heen een rol speelt binnen de politieke en maat
schappelijke tegenstellingen:
Niet alleen in de strijd tussen overheid en 
bevolking, maar ook tussen de bevolkingsgroe
pen onderling. Knokploegen manifesteren zich 
meer en meer, tegen illegale buitenlanders, 
tegen krakers, tegen homofielen. Dat valt niet 
los te zien van het overheidsgeweld. Knokploe
gen zijn een belangrijke oorzaak geweest van de 
verharding van de kraakakties. Daarmee wordt 
de vraag opgeroepen op wat voor manier de poli
tie de bevolking tegen dergelijke vormen van ge
weld moet beschermen. Als een Polisario-aktie 
gewelddadig wordt verstoord door Amicales, 
dan moeten de aktievoerders de hulp van de 
politie kunnen inroepen. Krakers moeten be
schermd worden tegen knokploegen (meer dan 
nu). Maar ook hierbij geldt, dat een vorm van 
bescherming, die gericht is op intimidatie en 
machtsvertoon, alleen maar eskalerend zal wer
ken, Het knokploeggeweld zal evenredig toe
nemen met het politiegeweld.

Het serieus nemen van maatschappelijke tegen
stellingen leidt tot konI\ik\beslechting, niet tot 
konfMktonderdrukking. Het is niet voor niets 
dat het geweld het hoogst is opgelaaid, toen de 
maatschappelijke tegenstellingen het meest ver
doezeld moesten worden. Pas als de politie niet 
meer funktioneert als vangnet voor de stenen 
tegen een overheidsbeleid, dat ongelijkheid 
beschermt in plaats van bestrijdt, is de weg open 
voor geweldloos en rechtvaardig politieoptreden. 
De politie zelf zou hier veel aan kunnen bijdra
gen door zich niet klakkeloos te laten gebruiken 
als onderdrukkingsinstrument.

ANDREE VAN ES

JUSTITIE 
& POLITIE
Naar aanleiding van de gebeurtenissen op 30 
april en de diskussie daarover op de eerste 
vergadering van de themagroep Justitie en 
Politie, zal de themagroep in haar volgende 
vergadering dieper ingaan op het bestaan, 
het paraat zijn, het inzetten en de bewapening 
van de M.E. en op de bewapening van de politie 
in het algemeen.
Die vergadering zal zijn op 21 juni a.s. om 11.00 
uur in de Kargadoor, Oude Gracht 36, Utrecht. 
Nadere informatie: Andrée van Es, p/a Nieuwe 
Prinsengracht 25 I, Amsterdam.

De avond ervoor. Op weg naar het Amstelstation moet ik bij de Berlagebrug 
in Zuid-Oost Amsterdam lang wachten. Een lange kolonne groene busjes 
vol marechausees rijdt de stad in.
Dagenlang ronkt de helikopter boven mijn hoofd. Op het schoolbord ver
schijnt al weldra in grote cijfers het telefoonnummer om te klagen over 
geluisoverlast.
Hieronder een impressie van een Amsterdammer van de dagen ervoor.

Verkeersmaatregelen voor Amsterdam Autovrij 
kunnen dus toch opeens. Maar de overheid loopt 
wel heel hard van stapel. Zelfs de voetgangers 
komen er ook maar niet meer in. Een deel van 
Amsterdams hart lijkt hermetisch afgesloten. 
Als je op de Dam woont krijg je bezoek van de 
recherche. Op het feest geen raam en deur open
doen. Veel te suggestief. Als je je kan legitimeren 
krijg je een pasje voor het ‘Oranjeviertel’, zoals 
de tegenhanger van wat ooit Oranje Vrijstaat 
zou moeten heten, nu genoemd is.
‘Is het waar dat tegenover de bewoners van het 
gekraakte NRC-pand door een commissaris 
van politie het dreigement is geuit, dat het pand 
ontruimd zou worden indien er zich ongeregeld
heden in of bij het pand zouden voordoen? 
Deelt de minister de mening, dat politieambte
naren zich van dergelijke dreigementen dienen te 
onthouden, aangezien zij niet bevoegd zijn 
om over ontruimingen te beslissen?’ Vragen van 
Fred van der Spek, 5 dagen voor het feest ge
steld aan de Minister van Binnelandse Zaken, 
Wiegel, die de subtiele aanpak duidelijk maken. 
Tot vlak voor de grote dag kregen de bewoners 
alsmaar de noodzakelijke pasjes niet.

Foto: Bram de Hollander

‘De maximum straf voor iemand die zou probe
ren de inhuldiging te verstoren? Kijkt u maar na. 
Artikel 121 Wetboek van Strafrecht. Levens
lang!’ Een mededeling van Van der Voet, orga
nisator in rijksdienst voor het feest aan de Vrij 
Nederland-verslaggevers. Maar de ene rookbom- 
gooier moet al weldra losgelaten worden omdat 
het ‘slechts’ een overtreding betreft. Van der 
Voet heeft ook een specifieke opvatting van de 
inhuldiging, alsof het om een gewone vergade
ring van ‘beide Kamers der Staten Generaal’ 
zou gaan, want daar slaat het strafrechtartikel 
op.
Aan de ene kant de huiszoekingen, de legiti
matie, de speurende rechercheurs, maar aan de 
andere kant is de politie matig geïnteresseerd 
wanneer het gaat om de aangifte van een dief
stal van een PSP-afdelingsledenarchief. Er komen 
scherpschutters op de daken, uit preventie. 
Helemaal niet waar, volgens burgemeester Polak. 
Maar wat waren dat dan toch voor mensen op 
het dak?
Het Amstelhotel wordt een belegerde vesting. 
Voor terroristen van buiten, wordt vermeld. 
Hoe weet u dat de buitenlandse veiligheidsdien
sten hier geen gewapende mensen hebben rond
lopen? Het is verboden. ‘Maar je kan moeilijk 
bij je gasten nagaan wat ze onder hun colbertje 
verstoppen’ zei Van der Voet.

‘Waar het mij om gaat is dat de dertigste april 
voor ons allemaal in dit land een feestdag is en ik 
weet ook, en dat weet u net zo goed als ik dat 
sommige mensen willen proberen van die dertig
ste april een andere dag te maken, en ik ben 
ervan overtuigd dat de meerderheid van het 
Nederlandse volk dat niet wil en ik vond het 
maar eens goed om dat eens duidelijk te zeggen.’ 
Aldus onze vice-premier Wiegel op de VPRO 
tegenover de interviewers Piet Grijs, Henk 
Hofland, Joop van Tijn en Henk van Hoorn. 
Het is een van die uitspraken die de spanning 
niet alleen registreerden, maar mee-opwekten. 
‘Feest of ik schiet’ (uit naam van mijn meerder
heid).
^Dagenlang dat gebrom boven je kop van de heli
kopter, op de dag zelf meerdere van die krengen. 
Je voelt je er opgefokt van worden.
‘In de Iraanse woestijn knallen ze tenminste 
tegen elkaar. Waarom dan hier niet?!’ Een 
Een reaktie van getergde Amsterdammers. 
Een rotgevoel als de eeuwig met overbodig 
loeiende sirenes rondstuivende ME-kolonnes 
weer langskomen. Een situatie waarin we lang
zamerhand nou weken zitten. En om 8 uur 
s’ ochtends de saluutschoten.
Voor de radio hoor ik Fred als een bezwaar 
tegen het koningshuis het effekt van het sym
bool van de (schijn) -eenheid noemen. Na weken 
vol veiligheidsakties denk ik dat het omgekeerde 
gebeurd is. Oranje is het symbool van de macht 
geworden waartegen geknokt wordt. Er moest 
gefeest worden.

SIEP VAN DER WERF



PRINSES GLIMLACHHET SPROOKJE VAN
Niets van in het burgerkloffie op de fiets naar Amsterdam, zoals Fred van der 
Spek voor de VARA voorstelde. In de hermelijnen koningsmantel, al gedra
gen door koning Willem III, schreed de nieuwe vorstin Beatrix van de Nieuwe 
Kerk naar het paleis op de Dam terug. Want het aanvaarden van openbare 
funkties zoals het staatshoofd gebeurt in Nederland in een kerk. De verhalen 
over God, Nederland en Oranje zijn niet tot het protestantse volksdeel 
beperkt gebleven. De ‘prinses van de Glimlach \  nu koningin bij de gratie 
Gods, verslikte zich er met haar ‘Leve Nederland’ zelf ook in. Voor de Antil
liaanse rijksdelen moet haar nationalistische kreet wat zuur hebben geklon
ken. Sinds de wijziging van de grondwet in 1922 zijn ze toch al van koloniaal 
aanhangsel bevorderd tot gelijkwaardig rijksdeel!

MISLUKTE BALKONSCENE

Zelfs de paasdagen had hij doorgewerkt aan de 
regie van de inhuldiging, jonkheer mr. J. Roëll, 
griffier van de Eerste Kamer. Maar een goede 
geluidsinstallatie op de Dam was over het hoofd 
gezien. Het presenteren van de nieuwe vorstin 
vanaf het balkon liep daardoor tamelijk mis. 
Maar op het moment dat prinses Juliana vanaf 
het balkon zei: ‘We gaan met z’n allen de toe
komst tegemoet’, ontplofte toch een eersteklas 
rookbom. Dat was een domper voor de beide 
vorstinnen, zo weet Elsevier te melden:
‘Zij had er wat van Willen maken - van die 
‘balkon-scene’ in de morgen van de 30ste april, 
toen zij met haar moeder voor het volk ver
scheenMaar de fluiters die namens de Amster
damse zooitjes ongeregeld dat tafereel meenden 
te moeten verstoren, werden overstemd door de 
orangisten die in slecht begrepen re spekt voor 
hun idolen nog hoger van de toren bliezen; de 
prinses-moeder probeerde nog, met haar wijs
vinger op de mond, aan de totale verwarring 
op de Dam het zwijgen op te leggen, maar dat 
lukte de afgetreden Juliana niet. Het heeft 
haar pijn gedaan, het schandaal waarmee 'lastig 
A msterdam ’ met al het geteisem waar het over 
beschikt, haar dochter ‘welkom’ heette op de 
troon ’

ZO WAARLIJK HELPE MIJ GOD ALMACHTIG

Stemmiger was het in de Nieuwe Kerk, althans 
voor de mensen die minder last hebben van 
associaties met militair gedoe dan ik. Want 
als betrof het een militair appèl, zo werden de 
leden van Staten Generaal één voor één naar 
voren geroepen om hun ‘Zo waarlijk helpe mij 
God almachtig ’ of ‘dat beloof ik ’ af te raffelen, 
gedragen uit te spreken of binnensmonds te 
mompelen. Een lange rij van parlementariërs 
was op appèl verschenen, enkele zieken en een 
vijftal principiële republikeinen daargelaten. 
Menige oranjeklant moet ontroerd zijn geweest 
om ‘gansch het volk’ rond de troon verzameld 
te zien, van GPV en SGP tot PPR en CPN.
Jan Nico Scholten zelfs in ceremonieel tenue, 
waarin een kamerlid zich mag kleden. Ploeg en 
Blauw in militair feesttenue en Haya van So- 
meren en Ria Beckers in een roze lentetooi.
De politiek stond even stil, al beschreef een 
weekblad het pak van de leider der kommunis- 
ten eurokommunistisch en heel decent grijs’. 
Als Nederland binnen afzienbare tijd een repu
bliek moet worden, dan zullen daar toch een 
behoorlijk aantal meineden voor nodig zijn.
De overgrote meerderheid van het parlement 
heeft zich bij eed verbonden aan:
Wij ontvangen en huldigen in naam van het

Nederlandse volk en krachtens de grondwet 
U als koning, wij beloven dat wij Uw onschend
baarheid en de rechten Uwer troon zullen hand
haven, wij beloven alles te zullen doen wat goede 
en trouwe Staten-Generaals schuldig zijn te 
doen. Dat beloven wij.’

GEEN KRONING

Velen hebben nog steeds geen woning - menige 
kraker van 30 april is weer uit die woning 
gezet -, maar een kroning heeft er dan ook 
niet plaatsgevonden. De kroon was er wel in 
de Nieuwe Kerk, maar die bleef naast de grond
wet op een kussen liggen. En heel precies hoor 
je ook te spreken van een inhuldiging. De 
koningin moest het doen met een diadeem op 
haar hoofd. En hoe feodaal de monarchie dan 
ook is, demokraten aanvaarden alleen een 
‘demokratisch koningsschap’, schreef de 
Waarheid. En daarom legde Beatrix de eed op 
de grondwet af, wat onder meer inhoudt dat ze 
grotendeels afstand doet van haar recht op 
vrije meningsuiting. Of ze haar vrijheid van 
godsdienst inleverde is niet duidelijk. Was 
voor menig protestant de overgang van prinses 
Irene naar het katholicisme al voldoende om 
haar van de opvolging te willen uitsluiten, nu 
gaf het gereformeerde front een kreuk. Na 
wat touwtrekken met de gereformeerde regis
seurs kon de Maastrichter Staar het katholieke 
lied ‘Domine salvam fac reginam nostram’ toch 
ten gehore brengen.

SYMBOOL VAN EENHEID

Al is de invloed van een koning(in) niet weg te 
poetsen, de meeste macht ontleent het koning
schap aan de symbolische funktie: het symbool 
van de eenheid van het volk. De meest onbe
nullige uitspraken worden van waarde voor het 
volk als ze van iemand van het koningshuis 
komen. Om dat symbool van eenheid en van 
verbondenheid met het volk in stand te houden, 
leert men kinderen liedjes als ‘Kindertjes, 
slaap maar zacht, de koningin waakt dag en 
nacht.’ Men pleegt er geschiedvervalsing om. 
Alle twijfelachtige en laakbare escapades, niet 
zozeer op sexueel gebied, maar op politiek 
vlak, van de Oranjes, worden in de geschied
schrijving weggelaten of omgevormd ter onder
steuning van de fabel over de verbondenheid 
van Oranje en Nederland. Dat gebeurt rond de 
Bataafse revolutie, maar ook rond de Lockheed- 
zaak. In het Utrechts Nieuwsblad van 26 april 
zegt Den Uyl over de Lockheed-affaire tegen 
alle geruchten over druk van Juliana en tegen 
feitelijke ongelijke rechtsbehandeling in: ‘tk 
had maar één overweging: wat is hier behoorlijk 
en wat niet, en wat moet hier zonder aanzien 
des persoons gebeuren vanuit demokratisch 
standpunt.’ In principe republikein, maar 
voor de monarchie moet het recht af en toe 
wijken, en dat wordt dan nog recht gepraat 
ook. En vier jaar later heeft de minister-presi- 
dent Van Agt het in zijn rede bij de troons
wisseling weer over het symbool bij uitstek van 
de eenheid van het volk. Misschien dat ie daar 
‘s avonds in bed toch enigszins aan twijfelde.

FRANS JANSSEN

NIERKLARING PARTIJBESTUUR
Het partijbestuur van de PSP schaart zich 
achter de programmamaaksters en -makers van 
de VARA-radio die op 30 april op Hilversum II 
een alternatief nationaal programma hebben 
geboden.
Het was voor de PSP als principieel republi
keinse partij een verademing te konstateren 
dat op 30 april naast het monarchistisch publi
citair geweld op televisie en de zenders Hil
versum I en IV een alternatieve zender bestond 
die de tegenstellingen registreerde die in deze 
samenleving bestaan en zich op 30 april ook 
manifesteerden.

Rechtse krachten als de regering en de TRpS 
hebben het nodig geacht de VARA-journalisten 
te beschuldigen van het aanzetten tot geweld
dadige handelingen. Het partijbestuur van de 
PSP betreurt het dat het hoofdbestuur van de 
VARA zich hierdoor onder druk heeft laten 
zetten, en - zelfs zonder deze journalisten ge
hoord te hebben - te dreigen met disciplinaire 
maatregelen. Het heeft er alle schijn van dat de 
boodschappers van het kennelijk onwelkome 
nieuws over de verstoring van het sprookje 
van de monarchie het moeten ontgelden.
In plaats van mee te gaan in de rechtse hetze 
zou links juist de diskussie moeten voeren over 
wat de oorzaken zijn van de gedemonstreerde 
onvrede met de bestaande orde en wat het ant
woord van links moet zijn in de huidige situatie.



Foto: Paul Babeliowskv

De dertigste april heeft gel ukkig ook een aantal blijvende resultaten opge
leverd. Géén kroning bleek onhaalbaar. Daarom: wel een kroning, en tegelij
kertijd woningen! In vele steden werd er gekraakt, met wisselend sukses, 
maar een totale oogst van honderden panden. Opvallend was dat de krakers, 
behalve met de politie, ook veel moeilijkheden hadden met burger-knok- 
ploegen, al dan niet betaald door huizenbezitters. Daardoor ging een aantal 
bezette panden weer verloren.

De kraakbeweging had tevoren 30 april uitge
roepen tot nationale kraakdag, die - volgens 
tegenstrijdige berichten - een grimmig dan wel 
feestelijk karakter zou krijgen. Wat daarvan ook 
waar is, eigenaren hadden al voorzorgsmaatre
gelen genomen. Zij posteerden zich met bouviers 
in de leegstaande panden, organiseerden een 
knokploeg of huurden een student als tijdelijke 
bewoner voor een weekje. Wie weet of deze 
huisbewaarders' niet zo de smaak van het wo
nen te pakken krijgen, dat ze niet meer weg wil
len. De Amsterdamse woningfederatie adviseerde 
de aangesloten woningbouwvereningingen al hun 
leegstaande woningen met spoed vóór 30 april 
te verhuren.

PARTIJ KIEZEN

Alkmaar wachtte koninginnedag niet af: een 
aktie op die dag zou te veel voor de hand liggen, 
want ook de politie verwachtte wel iets. In alle 
vroegte werden daarom zondagochtend 27 april 
vijf kapitale leegstaande nieuwe woningen in 
Oudorp gekraakt door de kraakgroep en de 
vrouwen van Blijf van m’n Lijf. Eigenaar: de 
Friech-Groningse Hypotheekbank, leegstand: 
zo’n anderhalf jaar. Oorzaak: de woningen zijn 
veel te duur en onverkoopbaar, vooral sinds 
het ineenzakken van de woningmarkt. Maar de 
eigenaar wil de verkoopprijs niet verlagen.
De politie was snel ter plaatse, maar greep niet 
in. De PSP-afdeling had bij de kraak de solida
riteitsverklaring al op zak: Opnieuw blijkt weer 
dat beleggersbelangen botsen met de direkte 
nood van velen. In de botsing tussen winstbejag 
en de grote woningbehoefte is het niet moeilijk 
partij te kiezen. Een poging, later, om een zesde 
woning te bezetten, strandde op de bewakings
dienst van de aannemer. Wel slaagde een poging

een vleugel van de voormalige HBS in te nemen. 
Het pand was 1 1/2 jaar geleden al bezet geweest 
door de KWJ en het Vrouwenhuis. Sinds die 
twee een onderkomen in de stad hebben, werd 
een gedeelte gebruikt als tijdelijk verblijf voor 
het Arbeidsbureau; de rest stond leeg. De kra
kers willen in dit deel een vrije kunstakademie 
en twintig wooneenheden vestigen. Officieel is 
het gebouw in de toekomst bestemd voor de 
vestiging van de openbare bibliotheek.

DORPSPASTORIE

In Zwaag weer eens wat anders: daar werd een 
leegstaande dorpspastorie gekraakt. Bestem
ming: sloop, en bouw van een nieuwe super
markt. De omwonenden zagen ook liever de 
pastorie behouden. De politie werd door de 
supermarktbaas wel opgetrommeld, maar deed 
verder niets, te meer omdat de krakers er al 
24 uur inzaten, zonder daar ruchtbaarheid aan 
gegeven te hebben. Eis van de krakers aan de 
gemeente Hoorn: aankoop door de gemeente 
en verbouwing tot wooneenheden. Behalve 
de pastorie zijn er nog twee nieuwbouwwo
ningen gekraakt.

In Leiden was men ook de hele dag op pad. 
Een pand aan de Oude Singel kon aan het wo
ningbestand worden toegevoegd. Een ander 
pand daar werd door de krakers later weer 
verlaten, omdat ze zich bedreigd voelden door 
een knokploeg. De politie trad met honden 
tegen de krakers op.

De middelen tégen krakers worden zwaarder. 
Van officiële zijde o.a. in Arnhem , waar een 
camera om het verkeersbeloop op een kruis
punt te volgen ook omgedraaid blijkt te kunnen

werken. Het oog is dan gericht op de ingang 
van een gekraakt hotel, waar het landelijk over
leg van kraakgroepen pleegt te vergaderen. 
Eenvoudig geweldloos middel: een grote aardap
pelzak over de camera heen hangen. Blijkbaar 
zat er iemand achter de monitor, want de politie 
greep onmiddelijk in.
Bezitters tegen krakers: vijf gevallen van brand
stichting in Utrecht, om krakers te verjagen, 
of om de panden definitief onbewoonbaar te 
maken.
In Baambrugge kwam de gierkar voorrijden: 
nadat de ruiten van een gekraakt pand waren 
ingegooid werd de gier naar binnen gespoten.
Je waant je in Staphorst.
Leeuwarden kon het evenmin rustig houden; 
bij de kraak van enkele appartementen kwam 
het tot vechtpartijen*
Zo kunnen we nog een tijdje doorgaan.

LANDVERRADERS

In Haarlem kregen de krakers van een pand op 
de Grote Markt zaterdag na koninginnedag 
een dreigbrief van een anonieme groep ‘Redt 
Haarlem’. De nacht tevoren was een zelfde brief, 
vergezeld van een benzinebom, ‘bezorgd’ bij een 
medewerker van de VARA (schade f. 25.000). 
Wij hebben dit gedaan omdat u bij een groep 
landverraders hoort die zich de VARA noemt. 
Dit is onze vijfde aanslag, ons lustrum dus. 
Vanaf nu zullen onze aanslagen zich meer op 
krakers en ander links tuig richten, luidde 
de dreigbrief. Eerdere aanslagen met benzine
bommen waren gepleegd op de CPN, PSP en een 
linkse boekhandel. Toen luidde de onderteke
ning: Nederlandse Volks Unie, afd. Haarlem. 
Ook in Tilburg is er schade ontstaan aan het 
PSP-pand aldaar.

Een verharding door middel van knokploegen 
en aanslagen, waartegen de politie minder ge
neigd is op te treden dan tegen de aantasting 
van het heilige eigendom van de huizenbe
zitters. Om te laten zien, dat het kraken na 30 
april niet is afgelopen, en dat de woningzoe
kenden zich niet laten afschrikken, is inmiddels 
10 mei in Amsterdam uitgeroepen tot woon- 
woede-dag, Het landelijk overleg bijzondere 
huisvesting en diverse jongerenorganisaties gaan 
opnieuw aktie voeren, en hebben een eisenpak
ket aan gemeentebestuur en regering opgesteld. 
De bezuinigingen op het ministerie van volks
huisvesting, de sterke stijging van de ‘service
kosten’ en het gemeentelijk falen om tijdig 
bestemmingsplannen te maken staan daarbij 
centraal.

PETER ZWART
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Met de aktie van de sergeants op 25 februari 
werd de Tweede Republiek Suriname geboren. 
Het verdwijnen van het bewind Arron is ook het 
einde van een tijdperk, waarbij het telkens nog 
wat makkelijker te zeggen is wat er verdween 
dan wat er komt. De oude regereing is weg, de 
verantwoordelijke mensen voor het falende ont
wikkelingsbeleid zitten verdacht van korruptie in 
de bak. Maar het parlement zit er nog en doet 
ongeveer net zo veel als vroeger: niets. Vanuit 
Nederland wordt met argusogen naar de mensen
rechten en de parlementaire demokratie in Suri
name gekeken. President Ferrier werd weer gou
verneur van de koningin, hij mag voor Nederland 
de demokratie in de gaten houden. Maar de inte
griteit van Ferrier wordt weer verzwakt wanneer 
berichten bekend worden hoe zijn zoon via hem 
aan geld en land in het distrikt Saramacca geko
men is.

De Surinaamse situatie is onzeker. De Nationale 
Militaire Raad (NMR) kreeg binnen korte tijd 
een burgerregering naast zich dat zich op 1 mei 
(!) op het Onafhankelijkheidsplein met de rege
ringsverklaring presenteerde. In die regeringsver
klaring - die overigens in Nederland slechts in 
een paar bladen (o.a. de NRC) gestaan heeft - 
staan vele positieve punten, zoals verbetering 
sociale uitkeringen voor bejaarden, kinderbijslag, 
vergoeding ziektekosten.
De positie van de vrouw zal eindelijk aangepakt 
worden; de woningbouw weer op gang gebracht. 
De watervoorziening verzorgd en de waterafvoer 
verbeterd. Op ekonomisch gebied worden wel 
maatregelen aangekondigd, maar in hoeverre 
echt greep op het (buitenlandse) bedrijfsleven 
verkregen wordt, betwijfel ik. Ook ontbreekt bij 
al de mooie beloften een overzicht hoe het fi
nancieel gedekt wordt. Waarschijnlijk zal de ont
wikkelingshulp er wel een belangrijke rol bij toe
bedeeld zijn. Bram Peper, ondervoorzitter van de 
PvdA, vertelde vers uit Suriname terug, dat het 
programma een ‘sociaal-demokratische benade
ring met nationalistische tendenzen’ heeft.
De nieuwe regering maakte ook bekend dat ‘ten
zij optredende gewichtige omstandigheden zich 
voordoen, nieuwe verkiezingen omstreeks okto
ber worden verwacht’. Het verkiezingsstelsel 
wordt veel demokratischer, de kiesgerechtigde 
leeftijd verlaagd; de politieke partijen worden ge-
kontroleerd op hun financiële zaken en interne 
demokratie!
Maar ongeveer op dezelfde dag dat regering en 
vakbonden in Paramaribo zo samen 1 mei vier
den, moet de tegencoup van de vroegere Suri
naamse beroepsmilitair Fred Omskerk ontdekt 
zijn. Omskerk werd gepakt en heeft het leven er 
bij gelaten. Uit allerlei berichten blijkt dat er 
geld en mensen voor het huurlingenleger georga
niseerd waren. De dreiging van een tegencoup is 
in Suriname zeer reëel.

En deze konkrete dreiging komt in Suriname op 
een moment dat er een zeer dubieuze situatie is. 
De militairen hebben met hun aktie de oude re- 
geringshap van de Nationale Partij Kombinatie 
van Arron aan de kant gezet, maar het oude par
lement, waarin de vertegenwoordigers van die
zelfde oude politiek zitten, onder druk van Ne
derland gehandhaafd. Die parlementariërs zijn 
niet zo happig op samenwerking met de nieuwe 
regering, en dat is dan de gespannen situatie in 
een notedop, waarbij de militairen soms in hun 
onzekerheid aardig over de schreef gaan.

De oude politici wordt de grond steeds heter on
der de voeten. Elke week worden er weer nieuwe 
korruptieschandalen onthuld. Waar is dat geld 
gebleven? Hoe komt U aan die grond? Hoe komt 
dat bedrijf aan die regeringsorder? Iedere Surina
mer weet te vertellen hoe vriendjes, familie of 
parijgenoten aan een baantje, huis of sociale voi 
voorziening waren geregeld. Kiezersservice, zo 
krijg je waar voor geld en stem. Maar nu de om
vang van bedragen (miljoenen) bekend wordt, 
schrikt Suriname terug. De sfeer verhardt, velen 
hebben boter op hun hoofd en worden nog 
verdacht.
Het is duidelijk dat er dan ook kapitaalkrachti
gen zijn die aan de huidige toestand graag een 
andere draai willen geven. Het is wel verbijste
rend dat in Nederland (veel) geld voor een huur
lingenleger klaar ligt.

En Nederland?
In Nederland klinken een aantal geluiden over 
Suriname. Het varieert, maar een ‘niet mee be
moeien’ naast ‘bezorgd voor de mensenrechten’ 
overheerst. Wat gemist wordt, zeer pijnlijk ge
mist wordt, is de grote verontwaardiging over 
een huurlingenlegeraktie vanuit Nederland die 
voor Suriname geen enkel uitzicht kan bieden. 
Zo’n aktie zou de ‘oude politiek’ n een veel 
grimmiger vorm terugbrengen.

Het idee van ‘niet bemoeien’ met Suriname lijkt 
aardig. Maar de Nederlandse bemoeienis is een 
feit: de Surinaamse ekonomie, de ontwikkelings
hulp, de stroom Surinamers naar ons land, de 
koloniale geschiedenis. Met de Nederlandse be
drijven (Billiton, OGEM„ Heidemij, HVA, ABN, 
etc.) is de richting van de besteding van de ont
wikkelingsgelden ook aardig te traceren. Voor de 
korruptie wordt het hoofd meewarig geschud o- 
ver barre tijden ginds. Maar de nauwe verstrnge- 
ling van Nederlandse overheid en bedrijfsleven 
èn korrupte Surinaamse politici bij beslissingen 
over de richting, de besteding en het rendement 
van de ontwikkelingsprojekten blijft als een 
groeiende blinde vlek buiten beeld.

SIEP VAN DER WERF
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‘Waar zal rechts straks staan, als de Amerikanen Iran zouden binnenvallen? 
Deze vraag stelde de PSP aan de orde tijdens de bijeenkomst ‘Russen uit A f
ghanistan’ op 19 januari j.1. Ze kwam voort uit een diepe bezorgdheid over 
de steeds toenemende oorlogszuchtigheid in Washington, na de Russische in
val in Afghanistan. De VVD-partijraadsleden loeiden toen de PSP-spreker 
nog weg. Hoe haalde hij het zich in het hoofd om zoiets in het midden te 
brengen!
Maar inmiddels moeten de dames en heren zich toch wel wat ongemakkelij
ker zijn gaan voelen.
De brokkenpiloten van de US Airforce hebben inmiddels hun eerste missie 
achter de rug.
We zijn blijven zitten met tal van vragen. Over de operatie zelf, maar ook over 
een eventueel volgende en mogelijke Europese betrokkenheid daarbij. En dat
zit ook rechts in Europa niet helemaal

Was het alleen een reddingsoperatie? De schat
tingen van het aantal betrokken militairen loopt 
uiteen van enige honderden tot duizenden. Er is 
gesproken over de deelname aan de operatie 
door gevluchte officieren van de Sjah.
Dit rechtvaardigt de vraag of er geen nevendoel 
was, om ook een politieke omwenteling te be
werkstelligen.
Is het verder waar dat de Russen gedreigd zou
den hebben dan tussenbeide te komen? Is dat 
o.a. de reden geweest voor het hals-over-kop te
rugtrekken van de Amerikaanse luchtakrobaten? 
We zullen het voorlopig niet weten.
Laten we hier nog eens voorop stellen dat linkse 
socialisten natuurlijk ook niet erg ingenomen 
zijn met de politieke ontwikkelingen in Teheran. 
Ook wij vinden in het algemeen dat diplomatie
ke onschendbaarheid een belangrijke waarde is 
in het internationale verkeer, zelfs een beslissen
de voorwaarde om geweldloze konfliktoplossing 
tussen staten mogelijk te maken.
Hier moet wel bij gezegd worden, dat die on
schendbaarheid wel altijd en overal door machti
ge staten is misbruikt voor illegale praktijken, 
zoals spionage. Dat een deel van de Iraanse revo
lutionairen geen respekt meer voor die on
schendbaarheid weet op te brengen, is buitenge
woon stom en afkeurenswaardig. Maar, zeker 
t.a.v. de Amerikaanse ambassadestaf daarom niet 
onverklaarbaar.
Ook wij vinden dat de Amerikaanse ambassade
staf in vrijheid moet worden gesteld. Maar zij 
met alleen. Wij maken ons ook zorgen om de 
linkse kameraden die de één na de ander op-
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nieuw in de Iraanse gevangenissen verdwijnen. 
Daarom alleen al valt het scherp af te keuren dat 
de Sovjet-Unie onder deze omstandigheden zoe
te broodjes meent te moeten gaan bakken met 
de leiding’ in Teheran.
Als het bovendien juist is, dat de SU nu atoom
raketten heeft opgesteld in Afghanistan met een 
bereik van 4800 km (dus tot en met de Perzische 
Golf), dan is ook dat een gevaarlijke interventie. 
Het bericht is afkomstig van een Indiaas persbu-

lekker.

reau, die het weghaalde bij 'hooggeplaatste funk- 
tionarissen’. In het propagandaboekje dat de 
Russische ambassade op het ogenblik verspreidt 
over de ‘broederhulp’ aan het Afghaanse volk, 
zal je er nog weinig over lezen,

VOOR NOODGEVALLEN

De meest benauwende vraag blijft: wat gaat A- 
merika verder doen?
Iedereen weet, dat Amerika pijlsnel bouwt aan 
een nieuw wereldwijd militair interventiesys- 
teem. Ook in Nederland worden in sneltreinvaart 
besluiten genomen over de vestiging van giganti
sche wapendepots voor Amerikaanse divisies die 
naderhand kunnen worden overgevlogen. Het is 
overigens merkwaardig te zien, hoe snel de amb
telijke molens malen als er gekroond moet wor
den of als er wapens moeten worden

In de Perzische Golf komen drijvende wapenop
slagplaatsen, om grootscheepse interventies in 
het Midden Oosten mogelijk te maken.
Als dit nummer van Bevrijding op de pers ligt zal 
de NAVO-raad vergaderen over de ‘Amerikaanse 
plannen voor noodgevallen’ zoals Het Vaderland 
het uitdrukte. Luns heeft al gezegd ‘dat alleen de 
Verenigde Staten over de middelen beschikken 
om militair te reageren in het gebied van de Per
zische Golf, zelfs al zou de werkingssfeer van de 
NAVO tot dit gebied worden uitgebreid’.
Dat brengt ons op het benauwende onderwerp, 
of de Amerikanen erin zullen slagen hun bond- 
noten de komende tijd verder te interesseren 
voor hun problemen in Iran.

EEN TWEEDE FRONT IN EUROPA?

Een poosje terug werden we opgeschrikt door 
defensieminister Brown, die hardop nadacht o- 
ver de betrokkenheid van Europa bij een eventu
eel Amerikaans optreden in het Midden-Oosten. 
Een militair konflikt met de Russen in het Mid
den Oosten zou het volgens hem noodzakelijk

kunnen maken dat de Europese bondgenoten in 
Europa zelf eigen militaire operaties beginnen. 
Een tweede front dus.
Toch lijkt het waarschijnlijk, dat Brown iets an
ders heeft willen zeggen, en wel dit: als wij Ame
rikanen militair gaan ingrijpen in het Midden- 
Oosten en daarbij in konflikt komen met de Sov
jet-Unie, dan moeten jullie, bondgenoten, ko
men helpen.
Daarmee hebben de Amerikanen opnieuw de 
vraag gesteld, of de bondgenootschappelijke soli
dariteit ook buiten het NAVO-gebied moet gaan 
gelden. De Europeanen hebben daar weinig zin 
in. Afgezien van de Fransen en Engelsen zijn ze 
er militair ook niet erg op ingesteld. Maar daar 
wil Amerika juist verandering in brengen en ze 
weet dat één ding in Europa nog minder op prijs 
wordt gesteld, nl. een militair konflikt op eigen 
bodem. Een vorm van zware politieke druk die 
dreigt over te gaan in chantage. Nederland had 
er zich niet genoeg van kunnen distanciëren. 
Maar dat is niet gebeurd. De PSP-kamerfractie 
zal over deze kwestie nu vragen gaan stellen.

INVASIE

Amerika is als supermacht bijzonder onbereken
baar geworden en dat is levensgevaarlijk.
Het risico blijft bestaan dat ze opnieuw zal in
grijpen, zij het dan niet meer om de gijzelaars te 
bevrijden, want die zullen waarschijnlijk een 
tweede Amerikaanse interventie niet overleven. 
Hun verspreiding over Iran maakt het praktisch 
onmogelijk om ze nog levend in handen te krij- 
gen.
Terwijl het Amerikaanse publiek zich afreageert 
met het gooien van pijltjes op het hoofd van 
Khomeiny of zelfs zijn reet afveegt met plépa-
pier dat bedrukt is met de beeltenis van de Aja- 
tollah, broeden de leiders van de Westerse Be
schaving op wraak. Het Amerikaanse militaire 
vakblad Aviation Week van 5 mei heeft de Ame
rikaanse regering voorgehouden dat het de 
tweede keer wél raak moet zijn. Dat kan alleen 
volgens een redaktie-kommentaar, als de volgen
de operatie écht massaal zal zijn.
Een ouderwetse invasie dus.
Terwijl de Russische atoomraketten in Afghani
stan in stelling worden gebracht, wuift Luns ie
dere gedachte aan een konfrontatie met de Rus
sen weg. Die konfrontatie zullen de Russen zelf 
wel uit de weg gaan, spekuleert Luns, die herin
nert aan de Berlijncrisis en de Cuba-crisis. Met 
andere woorden: Amerika ga je gang, wat let je?

BUIGEN OF BARSTEN

‘Laat niemand twijfels hebben aan onze vastbe
slotenheid’, aldus Brown. Nee, maar wel aan het 
gezonde verstand. Want het wordt langzamer
hand dwaas dat Amerika terwille van het ab- 
strakte en door haar zelf vele malen misbruikte 
ideaal van de diplomatieke onschendbaarheid, 
niet voor de eisen in Teheran wil buigen.
Van der Stoel (PvdA) schijnt van mening te zijn, 
dat Amerika zich dat niet kan permitteren om
dat dat de weg zou vrij maken voor meer van 
zulke terreurdaden in de wereld.
Toch is het niet erg geloofwaardig om te veron
derstellen, dat Amerika door een knieval voor de
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VERKEERDE KANT DEMONSTRATIE
40-’45 niets geleerd, we worden nog 

steeds geregistreerd, ’40-’45 niets geleerd, 
we worden nog steeds geregistreerd.’ Met 
het uitroepen van deze leus demonstreer-

Cora Mulder sprak over agressie jegens men 
sen die niet aan de geldende normen beant
woorden, in het bizonder waar het homo’s
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verlangens in Teheran, het terrorisme in de we
reld zou aanmoedigen.
Daarvoor is de situatie in Iran te uniek. Er is op 
dit moment eigenlijk geen land aanwijsbaar, 
waar met instemming van de eigen regering di
plomaten gegijzeld zouden kunnen worden. 
Bovendien: wat zou Amerika er slechter van 
worden als het, al dan niet gemeend, mede 
schuld zou bekennen aan de misdaden die onder 
het regiem van de Sjah tegen het volk van Iran 
zijn bedreven? Die schuld is toch reëel?
Willen we ons niet mee laten slepen in een mili
tair konflikt van mondiale afmetingen, dan zal 
de krijgshaftige solidariteit, die Amerika van zijn 
bondgenoten vraagt, bewust genegeerd moeten 
worden.
Misschien dat men in Washington een beetje tot 
bezinning komt als ze zich daar moeten realise
ren dat ze alleen staan in het streven dit konflikt 
met geweld op te lossen.

GIED TEN BERGE

PSU FESTIVAL
Vorig jaar ging het niet door maar dit jaar be
staat onze franse zusterpartij 20 jaar dus moes
ten ze wel: in het weekend van 14 en 15 juni or
ganiseert de PSU een groot festival in Courneuve 
bij Parijs. Degenen die er wel eens geweest zijn 
behoeven geen nadere toelichting: een enorm 
festival-terrein, tienduizenden, zo niet honderd
duizenden bezoekers, non-stop programma’s op 
verschillende podia, honderden stands en kraam
pjes met informatie en etenswaren uit verschil
lende franse provincies.
Dit jaar treden naast een ontelbaar aantal franse 
groepen de Stranglers en Luther Allison op.
Het sekretariaat buitenland van de PSP organi
seert bij voldoende belangstelling bussen naar dit 
festival. Deze bussen zouden bijvoorbeeld vanaf 
Amsterdam via Utrecht en Eindhoven kunnen 
rijden. De afdeling Roermond organiseert in ie
der geval één of meerdere bussen voor Limburg. 
Opgave: Partijburo PSP, t.a.v. Jos Uitenbogaard, 
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam.
Graag zo snel mogelijk maar uiterlijk 1 juni.

WAPENBEURS
De werkgroep Wapenbeurs Ahoy (de dood be
taalt dividend) organiseert zaterdag 31 mei een 
landelijke’demonstratie tegen de International 
Naval Technology Expo in het Ahoy-Complex in 
Rotterdam. Deze Expo wordt gehouden van 3 
tot en met 5 juni.
In de werkgroep werken samen o.a. de Vereni
ging Dienstweigeraars, BVD, IKV, PPR, PSP, 
CPN, ’t Kan Anders, Stop de N-bom en Herv. 
Jeugdraad. De demonstratie begint om 13.00 u. 
vanaf de hoek Putsebocht-Hillevliet, tegenover 
Afrikaandersplein, bereikbaar met metro Maas
haven.
Nadere informatie: M. Chomet,

den zaterdag 3 mei ongeveer 800 potten en 
flikkers en enkele hetero’s in Leeuwar
der binnenstad voor bevrijding van homo
seksualiteit en tegen de hetero-terreur. De 
demonstratie was door het Frysk Flikker 
Front, de homo-groepen Noord-Nederland 
van de PSP en PPR en de PSP afd. Leeuwar
den georganiseerd n.a.v. de ‘Verkeerde 
Kant Dag’ van 22 febr. j.1. waarop 30 de
monstrerende potten en flikkers door po
tenrammers uit elkaar geslagen werden.
Ook bij deze demonstratie waren de poten
rammers weer aanwezig. Enkele honderen 
waren uit Leeuwarden en omliggende plaat
sen komen opdagen. Deze, zich van kreten 
als ‘Auschwitz terug’ bedienende jongeren, 
van rond de 14 jaar, zorgden er voor dat de 
demonstratie in uiterst gespannen sfeer ver
liep.

Ternauwernood kon de politie verhinderen 
dat een groep zich op de demonstrerenden 
wierp. Er werd met flessen, stenen en vuur
werk gegooid. Enkele jongeren deelden 
voor Radio Fryslan mee dat niemand de 
stad zou verlaten. Dat leek er ook op toen 
ze na afloop een kordon rond het station 
hadden gelegd. Volgens de politie betrof 
het dezelfde groep jongeren die zich op 30 
april tegen de krakers in Leeuwarden richt
ten.
Na afloop van de demonstratie volgde een 
manifestatie op het Zaailand met kabaret 
en sprekers.
Bouwe Kalma sprak over politieregistratie. 
Hij merkte op dat de BVD zich als een 
zwam uitbreidt en niet te kontroleren is. 
Hierbij legde hij de link met de politieregi
stratie .

betreft. Ook merkte ze op dat solidair zijn 
met mensen in Zuid-Afrika of Nicaragua 
makkelijk is maar dat bij solidariteit met 
homo’s toch wel heel hetero’s het laten af
weten.
Tweede ondergetekende hield een praatje 
over gedwongen heteroseksualiteit.

Van jongs af aan wordt heteroseksualiteit 
en heteroseksueel gedrag aan kinderen op
gedrongen. Niet heteroseksueeel gedrag 
wordt als slecht afgeschilderd. Op deze ma
nier worden hetero’s ‘geboren’, die wars 
zijn van elk homoseksueel kontakt, omdat 
ze geleerd hebben en zich zelf eigen ge
maakt hebben dat homoseksueel kontakt 
vies is.
Het zijn de belachelijke hetero-normen die 
mensen opschepen met vrouwen- en man
nenrollen en die intermenselijk kontakt ver
storen. Hetero-normen die nauw verbon
den zijn met het kapitalistiese systeem. 
Alleen een maatschappij waarin mensen el
kaar en zichzelf niet onderdrukken, waarin 
homoseksualiteit net zo vanzelfsprekend is 
als heteroseksualiteit en seksualiteit met je
zelf, waarin het leven van mensen niet ver
loopt volgens rollenpatronen en waar men
sen met elkaar om kunnen gaan, ook sek
sueel, onafhankelijk van leeftijd, ras of ge
slacht kan garanderen dat mensen niet wor
den veroordeeld voor het uiten van welk 
seksueel gedrag dan ook.
Mensen die solidair zijn met onze strijd 
geen hetero meer omdat ze homoseksuali
teit niet meer onderdrukken, niet bij en an
deren èn niet bij zichzelf.

ANNE MEIJER
BERT ERENDS



Pensioenfondsen worden formeel vanaf 1947 
‘paritair’ gelijkelijk beheerd door werkgevers en 
werknemers. Veel vakbondsbestuurders zouden 
deze situatie wel veranderd willen zien, want 
pensioen is geen geld van de werkgevers, maar 
uitgesteld loon. Toch heeft de vakbond zich 
nooit hard gemaakt om in deze situatie veran
dering aan te brengen en in de praktijk laat 
de vakbond geen enkele zeggenschap gelden 
over f. 200 miljard aan pensioengelden.
De pensioenen die aan vermogen meer dan 
een tweeduizend voud vormen van het vermogen 
van bijv. het Gemeenschappelijk Beleggings
fonds (GBF), de stakingskas van de FNV, wor
den belegd, in allerlei zaken, maar van de toe
passing van de kriteria genoemd in de FNV-bro- 
chure Vier jaar vooruit’ en ‘werken aan werk’ is 
vanzelfsprekend geen enkele sprake. Bij het 
beleggen van de miljarden guldens telt slechts 
het rendement.

Bovendien zijn de pensioengelden, uitgezonderd 
die van het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 
(ABP), het pensioenfonds van de ambtenaren, 
voor het merendeel ondergebracht bij partiku- 
liere levensverzekeringsmaatschappijen en ban
ken, waardoor de vakbond volledig buiten spel 
staat. Het gevolg hiervan is, dat er in kantoor- 
kolossen, rekreatieparken in het buitenland en 
wat dies meer zij, wordt belegd en niet of nauw- 
lijks in de sociale woningbouw in eigen land, 
waardoor tienduizenden mensen kunnen genie
ten van de woningnood. Het eerder genoemde 
ABP is met een vermogen van maar liefst 
f. 70 miljard veruit de grootste institutionele 
belegger in ons land en daarmee de belangrijkste 
partikuliere investeerder. Over de investeringen 
van het ABP hebben de werknemers, in dit geval 
de ambtenaren als direkt betrokkenen, echter 
niets te zeggen, want alleen de direktie (!) van 
dit fonds beslist waarin geïnvesteerd wordt.
Het ABP is begin dit jaar in het nieuws 
toen de toenmalige direkteur Wiarda klaagde 
over het feit, dat het fonds niet in het buiten
land mag beleggen ingevolge de Beleggingswet 
van 1928. Gelukkig dat die wet er nog is, want 
anders zouden er weer velen tientallen mil
joenen naar het buitenland verdwijnen. Om een 
indruk te krijgen van de gigantische bedragen 
waar het om gaat: het fonds bezit o.a. 140.000 
aandelen Koninklijke Olie (Shell), 306.000 
aandelen Philips, 83.000 aandelen Unilever, 
131.400 aandelen Akzo en 92.250 aandelen 
Hoogovens. Alleen het belang in deze multi
nationals vertegenwoordigt een bedrag van ca. 
f. 45 miljoen. Het voert te ver om de hele lijst 
te vermelden van de overige (ca. 55) deelne
mingen, die het fonds in Nederlandse bedrijven 
heeft.

BETAALBARE WONINGEN

De institutionele beleggers (pensioenfondsen, 
verzekeringsmaatschappijen e.d.) zouden ver
plicht moeten worden een deel van hun geld te 
bestemmen voor de bouw van goede en betaal
bare woningen. De PvdA heeft inmiddels aange- 
kondigd binnen een jaar met een initiatief 
wetsontwerp te komen, waarin van institutio
nele beleggers wordt geëist een deel van hun 
gelden te beleggen in maatschappelijk urgente 
zaken. Het kan een mogelijkheid bieden de

Mede naar aanleiding van de akties van de Verontruste FNV-ers (zie Bevrij- 
ding nr.9) is in de bijlage van Vrij Nederland van 8 maart j.1. de miljarden
dans van de pensioenfondsen beschreven. Van het pensioensysteem in Neder
land deugt niet veel. Immers, een modale werknemer met een inkomen van 
ongeveer f. 32.000,- per jaar krijgt als pensioen nog geen tiende van het 
bedrag dat iemand die f. 100.000,- per jaar verdient heeft, als pensioen ont
vangt. Tégen dit systeem heeft nooit harde kritiek geklonken vanuit de vak
beweging.
stokkende stadsvernieuwing op dreef te helpen, 
want van Van Agt c.s. is op dit punt weinig te 
eerwachten. De overheid heeft geen geld en het 
is er het kabinet niet naar om investeerders te 
verplichten wat zij met hun geld aan moeten.
Wie zich plotseling nadrukkelijk opwerpt als 
voorstander van het ‘maatschappelijk aanvaard
baar beleggen’ is Jan Dutman, de voorzitter 
van de ABVA. Namens zijn leden zit hij in de 
Raad van Toezicht van het ABP, maar heeft daar 
overigens niets te vertellen over de beleggingen 
van het ABP. Die bevoegdheid zal hij voorlopig 
ook niet krijgen. Waar hij wel iets in de melk 
te brokkelen heeft is het PGGM, een ander 
groot en machtig pensioenfonds, speciaal voor 
de gezondheidszorg en het welzijnswerk. De laat
ste maanden wekken hij en andere medebe
stuurders de indruk, dat van de vele miljarden 
aan hun toevertrouwde pensioengelden best wat 
afgestaan kan worden aan de subsidie van de 
woningbouw.
Ditzelfde rijke pensioenfonds schrijft op 8 
april j.1. wel een treurige brief aan de instellingen

voor gezinszorg over de pensioenrechten van 
gezinsverzorg(st)ers. Voor deze groep wil het 
fonds nog maar 17/24 van het eigenlijke pen
sioen gaan uitbetaïen(!) Het motief is, dat er 
voor deze groep deelnemers te weinig pensioen
premie binnenkomt. Gemakshalve en kortzich
tig vergeet het PGGM dat van andere groepe
ringen uit de gezinszorg veel meer premie bin
nenkomt en dat er duidelijke afspraken zijn 
gemaakt om het tekort van de ene groep te kom* 
penseren met het teveel van de andere groep. 
Solidariteit dus tussen de deelnemers.

Het is voor de PGGM-bestuurders blijkbaar 
verleidelijk om met de miljarden guldens andere 
leuke dingen te doen. Juist het PGGM heeft op 
dit terrein een bekende en beruchte naam ge
kregen met haar geldverslindende pretpark- 
objekt in Frankrijk.

Na de uitlatingen van Jan Dutman, dat het 
PGGM besloten zou hebben 54 procent van 
het dit jaar te beleggen geld (ruim f. 2,6 miljard) 
op een maatschappelijk aanvaardbare manier 
te beleggen, kregen de inmiddels toegesnelde 
wethouders van Amsrerdam en Rotterdam van 
het PGGM te horen, dat zij wel geld van het 
fonds konden lenen, maar dat hun visie op stads
vernieuwing wel overeen moet komen met die 
van de PGGM. Het zouden wel eens lange 
onderhandelingen kunnen worden. En dan te 
weten dat alleen al de vier grote steden Amster
dam, Rotterdam, Den Haag en Utrecht de ko
mende tien jaar volgens Jan Schaefer zo’n 
f. 16 miljard nodig hebben voor stadsver
nieuwing.
En wat doet de vakbond? De vakbond is bang 
om ekonomische macht uit te oefenen. Gunt 
de kapitalistische beheerders van de fondsen de 
vrijheid. De vakbeweging en bijna alle politieke 
partijen weigeren kritiek uit te oefenen op dit 
pensioen miljardenspel, dat in ieder geval bij de 
huidige diskussie binnen de vakbond aan vak
bondsleden wordt onttrokken. Er wordt door de 
FNV hard gevochten tegen loonbeperkende 
maatregelen en terecht, niet terecht is dat de 
toepassing van een miljarden vermogen onge
moeid wordt gelaten, afgezien van bijna on
merkbaar gesputter in de Stichting van de Ar
beid. Zolang er echter niet wordt ingegrepen, 
gebeurt er helemaal niets. Feit blijft, dat er bij 
de pensioenfondsen en verzekeringsmaatschap
pijen veel geld binnen komt. De meest wijze 
keus lijkt daarom deze instellingen met hun be
leggingen toch maar een bepaalde kant en wel 
die van de sociale woningbouw op te duwen.

PETER DROS
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Sinds een jaar kennen we in Nederland het verschijnsel Banenmarkten.
Door de minister van Sociale Zaken wordt de ‘banenmarkt’ aangeprezen als 
een welkome aanvulling op de arbeidsbemiddeling die via het arbeidsburo 
plaastvindt. Het blijkt namelijk dat ondanks de hoge werkloosheid er vaktu- 
res zijn die niet vervuld worden, (ra, ra hoe kan dat?)
Een belangrijke oorzaak voor dit slechte aansluiten van vraag en aanbod op 
elkaar is volgens de aanhangers van banenmarkten: het bestaan van vooroor
delen.
Werkgevers hebben vooroordelen jegens langdurig werklozen en andere zwak
ke groepen op de arbeidsmarkt (vrouwen bijvoorbeeld). De werkzoekenden 
aan de andere kant hebben vooroordelen jegens bepaalde beroepen, of ze we
ten niet wat bepaald werk inhoudt. ‘Op een banenmarkt\ is dan de gedach- 
rengang, ‘kunnen beide groepen elkaar persoonlijk ontmoeten, en door het 
gesprek dat dan ontstaat kunnen bestaande vooroordelen uit de weg geruimd 
worden’.

Voorwaar een staaltje burgerlijk denken, dat na
tuurlijk voor het grootste gedeelte nergens op 
slaat. En de praktijk wijst dat ook uit: de meeste 
werkzoekenden die via een banenmarkt werk 
vinden zijn mensen die al een baan hebben (de 
zogenaamde positieverbeteraars). En omgekeerd: 
de banen die niet via het arbeidsburo ingevuld 
kunnen worden, kunnen dat ook niet via de ba
nenmarkt. Op een enkele uitzondering na, want 
sommige werkzoekenden zijn zó werkwillig dat 
ze zich in een baan weten te wringen waar ze na 
enkele maanden helaas alweer spijt van hebben.

GRONINGEN

Op de banenmarkt in Groningen zijn wij gaan 
kijken naar het aanbod van vakatures en naar de 
reakties van een ‘zwakke groep op de arbeids
markt’, namelijk vrouwen, (een aantal van ons 
zitten in de werkgroep Vrouw en Werk in Gro
ningen.
Wat betreft ‘het aanbod’ moet in de allereerste 
plaats vermeld worden dat de werkgelegenheids- 
problematiek in onze provincie nog veel groter is 
dan in de rest van het land. (In Utrecht staat er 
tegenover elke openstaande plaats één werkzoe
kende, in Groningen zijn dat er zes).

In feite zijn er hier geen banen te verdelen. Voor 
het FNV was dit reden om niet mee te doen aan 
de banenmarkt. Z9 vonden het bij voorbaat al 
een wassen neus. Er worden op de banenmarkt 
in Groningen 2000 banen aangeboden. Helaas 
waren hiervan slechts 500 in de regio. Het over
grote deel van de 1500 banen in de rest van het 
land waren funkties bij de marechaussee en land
en luchtmacht, hetgeen je toch niet als normale 
werkgelegenheid kunt beschouwen.
Er waren 37 bedrijven vertegenwoordigd. Hier
van kwam slechts één uit de sektor van de ge
zondheidszorg, een instelling voor gezins- en be
jaardenzorg. (in Groningen-stad zijn drie zieken
huizen, waarvan er niet één aanwezig was.)
De vakatures in de regio betroffen voornamelijk 
werk in de industrie, het ging om gespecialiseerd, 
laag betaald technies werk en zware ongeschool
de arbeid met slechte arbeidsomstandigheden. 
Meer dan een kwart van de bedrijven zocht wer
kers in de ploegendienst. Hiervan is bekend dat 
de Financiële toeslag niet opweegt tegen alles wat 
je ervoor moet opofferen (gezinsleven, nacht
rust, kontakten buiten de deur etc.).

VROUWEN

Werk voor vrouwen was er niet, durven wij wel 
te stellen, uitgezonderd dan de instelling voor ge
zins- en bejaardenzorg. We hebben de banen 
waar ‘m/v’ bij stond geteld. We kwamen op zo’n 
30 stuks ( van de 500 notabene ). Het betrof 
vooral lage administratieve funkties en lopende 
band werk. Van deze banen was er echter niet 
één die (ook) parttime vervuld kon worden.
Aan prakties alle werkgevers hebben we gevraagd 
of ze bereid waren vrouwen toe te laten in de zo
genaamde ‘mannenberoepen’. Een aantal van 
hen antwoordden dat ze stappen in die richting

willen zetten of reeds gezet hebben. Toen we 
echter doorvroegen en ook wilden weten of ze 
rekening willen houden met de specifieke wen
sen van vrouwen (zoals parttime werk en aanpas
sing van schooltijden) viel het weer tegen. Het is 
nog steeds zo dat bij een sollicitatie van een 
vrouw de werkgever zekerheid wil hebben dat ze 
niet binnenkort gaat trouwen en/of kinderen 
krijgt en dat hij wil weten hoe ze eventueel de 
opvang van de kinderen heeft geregeld. Werkge
vers willen nu wel vrouwen accepteren, maar wat 
ze zoeken is in feite een man in feestverpakking.

BEROEPENVERKENNINGSDAG VOOR 
VROUWEN

Eén van de weinige positieve kanten van de ba
nenmarkt is ongetwijfeld dat werkgevers gekon- 
fronteerd worden met de problematiek van groe
pen werkzoekenden. In Utrecht is op 1 mei een 
beroepenverkenningsdag voor vrouwen gehou
den (ook een soort banenmarkt). Zo’n speciale 
markt voor vrouwen is volgens ons aan de ene 
kant op te vatten als een gevolg van het feit dat 
vele bedrijven geen mannen meer kunnen vinden 
en een ‘nieuwe’ markt aan willen boren. Aan de 
andere kant is het een resultaat van vrouwen
groepen die ijveren voor een verbetering van de 
positie van vrouwen op de arbeidsmarkt. Het 
bod in Utrecht was op zich niet zo slecht. Er wa
ren beslist niet alleen ‘moeilijk te vervullen vaka
tures’. En voor de helft ging het om banen die 
niet traditioneel Vrouwelijk’ zijn. Maar dat het 
recht op arbeid voor vrouwen nog steeds niet se
rieus genomen wordt bleek uit het feit dat ook 
daar geen enkele parttime baan werd aangebo
den en dat ook daar de werkgevers niet bereid 
waren de achterstand of het gebrek aan scholing 
te verhelpen door aangepaste opleidingen te ver
zorgen.
Het gebrek aan een goede vooropleiding lijkt het 
probleem van de werkzoekenden zelf èn de over

heid te zijn. De overheid kan er via om- en bij
scholingen iets aan doen. De meeste werkgevers 
onttrekken zich aan elke verantwoordelijkheid 
hiervoor.

DURE SCHIJNVERTONING

Het zal wel duidelijk zijn; wat ons betreft hoeft 
de banenmarkt niet meer. Wij vinden het maar 

een dure schijnvertoning: het lost niets op en het 
kost veel geld (en voor de bedrijven is het een 
goedkope manier van reklame maken).

Het bezoeken van de banenmarkt heeft ons ove
rigens wel meer inzicht opgeleverd in wat de 
knelpunten op de arbeidsmarkt zijn. Aan de ene 
kant zijn er vakatures waarvan wij het heel be
grijpelijk vinden dat ze niet opgevuld worden. 
Deze banen aantrekkelijker maken zou beteke
nen dat er aan de organisatie van het arbeidspro
ces heel wat veranderd moet worden (niet meer 
alleen-monotoon werk, afbouwen van nachtar
beid, flexibele werktijden, verkorting van de 
arbeidsdag, etc.) Aan de andere kant zijn er 
groepen werkzoekenden met specifieke omstan
digheden waar tot nu toe niet of nauwelijks 
rekening mee gehouden wordt. De meeste 
vrouwen hebben nog altijd in de eerste plaats 
gezinsverantwoordelijkheid. Logies dat met 
name zij eisen stellen op het gebied van werktij
den. Andere omstandigheden waar vrouwen, en 
trouwens meerdere groepen werkzoekenden, 
mee ‘zitten’ zijn bijvoorbeeld: de opleiding en 
interesses (heel veel vrouwen hebben een afge
broken opleiding die - nu - niet aansluit bij wat 
ze willen), leeftijd (dat het werk te zwaar is, is 
vaak een reden om alleen jonge mensen aan te 
nemen i.p.v. de taken anders over de funkties te 
verdelen) en tot slot: de taken die iemand heeft 
naast haar of zijn betaalde baan.
Ook bleek ons op de banenmarkt dat steeds 
meer mensen te hoog opgeleid zijn, een te alge
mene opleiding hebben, het liefst ‘schoon’werk
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willen doen, als het kan in de kwartaire sektor. 
Het lijkt ons dat dit een struktureel probleem 
aan het worden is.

OPLOSSINGEN

‘Oplossingen’ voor knelpunten op de arbeids
markt moeten in de eerste plaats in de struktuur 
van het betaalde werk gezocht worden. Juist in 
de organisatie van de arbeid en in de arbeidsom
standigheden moeten dingen veranderen. En wel 
zo dat het tegelijk voorwaarden schept om ook 
het niet betaalde werk (huishoudelijke arbeid 
en vrijwilligerswerk)anders in te richten. Zo’n 
voorwaarde is bijvoorbeeld verkorting van de ar
beidsdag.
Verder moet het aantal arbeidsplaatsen uitge
breid worden, vooral in de sfeer van kinderop
vang, gezondheidszorg, zodat tegelijk een begin 
gemaakt wordt met het kollektiviseren van huis
houdelijke arbeid. Dit mes snijdt aan twee kan
ten: het kreëert werk èn het lost problemen op 
van een ‘zwakke groep van werkzoekenden’.

GELD BETER TE GEBRUIKEN

Banenmarkten worden bekostigd middels subsi
dies van de overheid (provinciale overheden en 
Sociale Zaken). Als er dan iets schort aan de 
arbeidsbemiddeling via het arbeidsburo (dat er 
iets aan schort is wel bekend) zou er via perso
neelsuitbreiding iets kunnen gebeuren: gebruik 
daar het geld voor. Dit schijnt echter niet te kun
nen, omdat de subsidies uit instrumentenpotjes 
komen waar geen personeel uit betaald mag wor
den (de logika van onze overheid).
Toch denken wij dat er betere alternatieven zijn 
dan nutteloze banenmarkten.
Iets dat direkt voor de hand ligt: voorlichting o- 
ver wat het arbeidsburo kan doen voor werkzoe
kenden. Het blijkt dat bijvoorbeeld schoolver- 
laatsters en verlaters hiermee erg slecht op de 
hoogte zijn.Bij een aantal arbeidsburo’s zijn pro- 
jekten gaande waarin arbeidsplaatsen (via de 
werkverruimende maatregel) gekombineerd wor
den met omscholing, bijvoorbeeld via het Cen
trum Vakopleiding voor Volwassenen. Wanneer 
zo’n projekt specifiek op vrouwen gericht is 
blijkt vaak dat er nauwelijks vrouwen voor te 
vinden zijn. Dit pleit volgens ons voor het steu
nen van groepen als de Steungroep Vrouwen in 
Techniese Beroepen. Dit soort groepen zijn na
melijk prima in staat om mee te helpen een tra
ditioneel arbeidsbeeld bij vrouwen te doorbre
ken en aan de andere kant van werkgevers af te 
dwingen dat vrouwen een reële kans krijgen om 
aan het werk te komen en te blijven.

Bij het arbeidsburo zijn wel meer projekten ge
start die in aanzet positieve kanten hebben. Bij 
voorbeeld het experiment deeltijdarbeid waar 
een aantal arbeidsburo’s voor aangewezen zijn. 
Het blijkt echter dat alleen het aanbieden van 
subsidies niet voldoende is om de weerstanden 
die er bij het bedrijfsleven zijn weg te nemen.
Een betere begeleiding en voorlichting zijn nood
zakelijk, en vooral een grotere druk op werkge-

Talloze strijdkultuurgroepen hebben zich het af
gelopen seizoen op aktuele maatschappelijke en 
politieke onderwerpen geworpen. Er is theater 
gemaakt over vrouwenstrijd, vakbonden, jonge
renkuituur, werkloosheid, homobeweging, de 
linkse beweging en zijn dilemma’s etc. Een van 
deze theatergroepen, de toneelgroep SATER, 
speelt al vanaf januari een stuk van de Engelse 
schrijver Trevor Griffiths: ‘RODE ZONDAG’.

In deze produktie worden vragen aan de orde ge
steld die nog steeds erg aktueel zijn voor de link
se beweging. Binnenkort worden de laatste voor
stellingen in Amsterdam gegeven. Het zou jam
mer zijn als de PSP pas kennis zou nemen van dit 
stuk als het al lang niet meer door SATER ge
speeld wordt. Op zeer indringende wijze zet SA
TER de Italiaanse revolutionair Gramsci voor 
het voetlicht. Een groep arbeiders rond Gramsci 
speelt een centrale rol bij de stakingen en fa- 
brieksbezettingen in het noorden van Italië in 
1920. Die stakingen worden door rechts afge
straft. De socialistiese partij en de vakbonden 
zijn niet bereid, noch in staat om de stakingen te 
leiden. Bij een referendum waarmee de fabrieks
eigenaren, sociaal-demokraten en vakbondslei- 
ding ingestemd hadden, worden een groot deel 
van de eisen van arbeiders ingewilligd. AI spoedig 
blijkt dat het een schijnbare overwinning was.

Sociaal-demokratie en revolutionair links zijn 
verdeeld en verliezen snel terrein. In 1922 komt 
rechts aan de macht. Mussolini wordt premier 
en weet zich gesteund door industrie, monarchie 
en Vatikaan.

vers om juist in de organisatie van de arbeid za
ken te veranderen. Zodat waar deeltijd voor
komt, dit volwaardige arbeid is.
Een ander, in aanzet positief te noemen initiatief 
is de werkverruimende maatregel (WVM). De be
doeling hiervan is mensen die moeilijk plaatsbaar 
zijn gedurende I jaar arbeidservaring op te laten 
doen. Mensen die op deze plaatsen terecht ko
men ondervinden echter vaak problemen (bij
voorbeeld m.b.t. hun salariëring, de begeleiding 
en de opleiding waar ze recht op hebben).

NACHTARBEID TERUGDRINGEN.

Wanneer er moeilijk te vervullen arbeidsplaatsen

Dit is de historiese kontekst waarin het toneel
stuk zich afspeelt.
Antonio Gramsci heeft in 1920 in Turijn een 
ontmoeting met Kabak, een Bulgaarse afgevaar
digde van de Derde Internationale. Beide willen 
niets liever dan dat in navolging van Rusland, de 
revolutie ook in Italië zal uitbreken. Gramsci is 
de intelligente maar tegelijkertijd warme revo
lutionair. De ene keer berekend maar soms ook 
naièf. Nu eens bewogen dan weer beschouwend. 
Kabak is de felle en slimme dogmatikus, robuust 
en daadkrachtig, plichtsgetrouw en onpersoon
lijk. Een konfrontaie tussen Gramsci en Kabak 
kan dan ook niet uitblijven. Kabak beschouwt 
de mensen die in verzet komen als machines, die 
de revolutie moeten ontketenen.
Gramsci vraagt Kabak: ‘ Hoe kan iemand van 
een kollektief houden als hij niet diep heeft ge
houden van individuele schepselen?’
De vragen die in ‘Rode Zondag’ aan de orde zijn, 
zijn nog dagelijks aktueel. Kan een revolutie van 
het ene land naar het andere land overgeplant 
worden? Wat is de relatie tussen het persoonlijke 
en de politiek?
SATER gelooft dat deze vragen nog steeds van 
belang zijn voor mensen die zich nu, in 1980, 
maatschappelijk en politiek bewegen. Mensen 
die eens aan den lijve willen ervaren of dit poli
tieke theater hen aanspreekt, kunnen van 19 tot 
en met 24 mei terecht in Theater De Balie Klei
ne Gartmanplantsoen 10 in Amsterdam. Op 
kaarten die via SATER (tel. 253010) besteld 
worden wordt reduktie gegevem

RIA LAVRIJSEN

zijn, heeft het geen enkele zin te proberen daar 
werklozen in te wringen. Ga eerst maar eens on
derzoeken wat er met die plaatsen aan de hand 
is. Vooral gericht onderzoek is nodig, bijvoor
beeld gericht op het terugdringen van ploegenar- 
beid in de industrie.
Tot slot willen we projekten noemen die door
mensen zelf opgezet worden in de sfeer van het
kreëren van eigen werkgelegenheid en/of alterna
tieve arbeidsbemiddeling.Dit soort projekten
zouden in de opstart-fase financiëel ondersteund 
kunnen worden.

PSP-VROUWEN GRONINGEN 
subgroep Recht op Arbeid



‘De USSR is door ongunstige omstandigheden (moeilijke start, inval Hitler- 
Duitsland) misvormde arbeidersstaat, die onze kritiese steun verdient/ Aldus 
Erik Meijer. Siep Stuurman daarentegen heeft wat moeite met deze ‘defor- 
matieteorie’, omdat er dan iets als socialisme moet zijn geweest, terwijl de 
demokratiese vrijheden van het begin af aan hebben ontbroken.
Beide stellingen worden gelanceerd op de door de PSP georganiseerde studie
dag over de Sovjet-Unie op 12 april in Utrecht. Een uitgebreider verslag - ook 
van de diskussie - zal binnenkort verschijnen in Socialisties Perspektief nr. 8.
SOCIALISME ALS UTOPIE

Erik Meijer: ‘Socialisme kun je beschouwen als 
een utopie waarin demokratie bestaat, iedereen 
is bij de besluitvorming betrokken, niemand is 
bevoorrecht. Maar dit heeft nooit bestaan en zal 
nooit bestaan.1 ‘Als het socialisme lang bestaat 
ebt het enthousiasme weg, ontstaat er een sleur 
en komen de onmiskenbare beroepsleiders die 
los komen te staan van de massa.1 
Bij de beoordeling van het socialisme in de Sov- 
jet-Unie moet niet worden uitgegaan van onze i- 
dealen, maar van de geschiedenis van de Sovjet- 
Unie; in iedere maatschappij tenslotte zullen ver- 
wordingsverschijnselen optreden. Je moet dan 
ook niet allerlei dingen moreel ongewenst gaan 
verklaren, ongeacht wie ze toepast en waarvoor, 
omdat dan de kritiek op het socialisme en kapi
talisme van gelijke soort wordt.
‘Voor socialisten is geen neutraliteit mogelijk, 
we moeten - zonder kritiek te verzwijgen - sa
menwerken met socialistische krachten.’
Hoewel de PSP geen standpunt heeft uitgespro
ken, heeft ze in de praktijk wel de deformatiete- 
orie aangehangen, en er is altijd een gevoel ge
weest van een soort kritiese lotsverbondenheid. 
‘Wë moeten nagaan hoe de verwordingsverschijn- 
selen in elkaar zitten, wat voor tegenkrachten 
nodig zijn en wat je daarin kunt steunen. Als 
praktiese politieke partij kun je dit niet in een 
afzijdigheidsrol doen.1

UITWISSELING

Rinze Reeling Brouwer, van het tijdschrift ‘Oost 
Europa Verkenningen1, noemt als voornaamste 
inzet om zich bezig te houden met de Sovjet-U
nie de verzoening tussen de blokken met het oog 
op behoud van de wereldvrede.
Hoewel hij de Sovjet-Unie bij het streven naar 
ontwapening in Europa onze objektieve bondge
noot vindt, keurt hij de inval in Afghanistan af: 
‘Het is een gevaar voor de vrede in Europa, want 
je ziet dat door deze ingreep de ontspanning in 
gevaar komt (..), zelfs al zou het een daad van 
proletaries internationalisme zijn, waarover je 
kunt disk-ussiëren.’
Hij is voor een kreatieve en kulturele uitwisseling 
van personen en gedachten, ook binnen de ge
vestigde organisaties, welke behoort tot een link
se vredespolitiek.

t

NIEUW TYPE KLASSENMAATSCHAPPIJ

‘Bij de beoordeling van de Sovjet-Unie moet men 
van de volledige historiese kontekst uitgaan1, zo 
begon Siep Stuurman zijn betoog. Men kan dan 
niet om de vaststelling heen dat de stalinistiese 
terreur één van de twee grootste onderdrukken
de systemen van de 20ste eeuw geweest is, wel

ke de Sovjet-Unie 17 miljoen slachtoffers gekost 
heeft. Als men dat nog rekent tot deformaties 
dan vraag ik me af wat dan de werkelijkheid ge
weest is, dan zijn de deformaties voor 17 miljoen 
mensen toch heel wat wezenlijker geweest dan 
de werkelijkheid en dat is naar mijn idee iets te
veel.’ De deformatieteorie gaat ervan uit dat er 
een socialisme is geweest, maar de politieke vrij
heden en het stakingsrecht zijn vanaf het begin 
beperkt en vrij snel volledig onderdrukt. Al bin
nen een jaar na de oktoberrevolutie in 1917 
werden de andere linkse politieke partijen verbo
den. In 1922 de eerste processen tegen de soci- 
aal-revolutionairen. Nadat de anarchistiese boe
renbeweging van Nestor Machno in de Oekraïne 
eerst als bondgenoot de Witte Generaals heeft 
bestreden, werd ze meteen daarna door de bol
sjewisten onderdrukt. Daarom is de verbinding 
tussen leninisme en diktatuur niet toevallig en 
was en is het juist de Sovjet-Unie een leninistiese 
staat te noemen.
Het is zinvoller te praten over de mate van re
pressie en over wat zo’n systeem ekonomies en 
sociaal heeft bereikt dan over wanneer het mis 
gegaan is. ‘Ik vind het daarom juist om over ver
worvenheden te praten, net zo goed als Marx 
ook gesproken heeft over de verworvenheden 
van de industriële revolutie; men mag dat ver

worvenheden noemen, mits men maar beseft wat 
voor verworvenheden dat zijn en op wiens kos
ten ze reëel en histories geproduceerd zijn, want 
dat is de andere helft van het verhaal.’

Om het karakter van de Sovjetmaatschappij te 
kunnen bepalen moet men dezelfde procedure 
hanteren als bij het kapitalisme. Dit houdt in het 
stellen van de vraag welke klasse in de maat
schappij de macht heeft, het bepalen van het ka- 
karakter van de produktieverhoudingen en er 
achter proberen te komen wat de ontwikkelings- 
dynamiek is, of er belangentegenstellingen zijn 
in zo’n maatschappij.
Siep Stuurman spreekt van een burokratiese 
klasse in de Sovjet-Unie, omdat deze groep vrij
wel volledig via de staat de ekonomie beheerst. 
De destalinistie heeft hieraan geen einde ge
maakt. De destalinisatie hield in het beëindigen 
van de massaterreur en overgang van ekstensieve 
naar intensieve ekonomiese ontwikkeling, wat ve 
vergaande hervormingen in het planningsappa- 
raat noodzakelijk maakte. Hervormingen die er 
nooit voor 100 perc. gekomen zijn omdat dit 
niet mogelijk is zonder de politieke struktuur 
aan te tasten en dat is weer niet mogelijk zonder 
de machtspositie van die burokratiese klasse aan 
te tasten.

Daarom kan men de Sovjet-maatschappij alleen 
als een nieuwe maatschappijvorm beschouwen 
met eigen wetmatigheden, en niet als deformatie 
of afwijking van een socialistiese of kapitalistiese 
maatschappij.
De vraag naar het karakter van de Sovjet-Unie 
raakt tevens de vraag wat het socialisme is in de 
20ste eeuw. Sinds de revolutie in ’17 bestaat 
geen konsensus meer over wat het socialisme is, 
de rotsvaste overtuiging die de arbeiders in de 
Tweede Internationale daarover hadden bestaat 
niet meer.
Het gemeenschapsbezit, in feite het staatsbezit, 
van de produktiemiddelen garandeert absoluut 
niet dat er een socialistiese samenleving is. Het 
blijkt nodig politieke demokratie in de definitie 
van socialisme op te nemen, met als minimum de 
vrijheid van meningsuiting, vereniging en verga
dering, en het stakingsrecht.
Daarnaast kan men niet meer als vaststaand aan
nemen dat een centraal geplande ekonomie in al
le opzichten effektiever en rationeler is dan een 
ekonomie die volgens het marktmechanisme fun- 
ktioneert. Het staatseigendom, de planning via 
de 5-jarenplannen, wat sommigen de socialistiese 
basis noemen produceerde juist de meest ekstre- 
me onderdrukking. De dwangarbeid door miljoe
nen mensen in de Goelag-Archipel en de onder
drukking van met name de boeren vormden een 
wezenlijk onderdeel van die planekonomie. Er is 
een nauwe samenhang tussen planningselemen- 
ten en onderdrukkingselementen, de repressie is 
systeemadekwaat.
Samenvattend stelt Siep Stuurman dat de Sovjet- 
Unie een nieuw type klassenmaatschappij is, dat 
zichzelf reproduceert en waarbij repressie een 
funktioneel element is, evenals bij het kapitalis
me; dat die maatschappij redelijk stabiel is en 
dat er geen reden is om aan te nemen dat het in
eens over zal gaan in socialisme of zo.

CORA MULDER



LEKKERKERK LEKT
Onwiüekurig probeer je je voor te stellen hoe het 
gegaan is. Een obskuur portiek waar twee siniste
re figuren elkaar ontmoeten: ‘Ik heb een partij
tje vaten die ik kwijt wil. Weet jij daar raad mee, 
Nelis?’ en het antwoord van de ander:‘Voor 
twee rooien ben je d’r vanaf, Guus?’. Fantasie, 
natuurlijk. Het zullen ongetwijfeld keurige heren 
geweest zijn, die onder keurige brievehoofden 
keurige brieven geschreven hebben, waarin een 
desalniettemin bijzonder smerige transaktie werd 
afgesloten.
In 1970 begon de vuilcontainerfirma Wijnstekers 
met het dempen van sloten op het terrein waar 
de nieuwbouwwijk Lekkerkerk-West moest ver
rijzen. Een plaatselijke geoloog had de gemeente 
er reeds in 1968 op gewezen dat het puin van 
Wijnstekers geen zuivere koffie was. In 1970 
schreef hij samen met een aantal andere veront
rusten zelfs een goed onderbouwd rapport waar
in de gevaren van ongekontroleerde vuilstort 
werden onthuld. Toen het storten was begonnen 
had hij persoonlijk kunnen konstateren dat deze 
firma het nachtelijk duister verkoos voor haar 
aktiviteiten en dat daarbij vaten werden uitgela
den.

In de gemeenteraad wees de afgevaardigde van 
de ARP (!) op het ‘gangster -achtige karakter 
van Wijnstekers. Het mocht allemaal niet baten. 
Wijnstekers was immers niet te beroerd om voor 
deze order een tijdlang gratis het huisvuil van 
Lekkerkerk op te halenl De firma vroeg onge
stoord een hinderwetvergunning aan en had haar 
werkzaamheden reeds voltooid toen die ver
strekt werd. De wijken Dreven en Molenwerf 
konden opgetrokken worden.
Dat het met het ‘afval’ van Wijnstekers inder
daad geen zuivere koffie was is inmiddels maar 
al te bekend. Het bevat werkelijk van alles: xy
leen en tolueen (dat trof men reeds in september 
'19 aan, maar was toen geen reden voor nader 
onderzoek), maar ook tetra en benzeen (beide 
kankerverwekkend). Het spul zit overal. Het gaat 
om vaten die door Wijnstekers tussen het andere 
puin door in de sloten zijn gedumpt en in de 
loop der tijden doorgeroest zijn. De bodem is 
van het spul doordrenkt, bij het onderzoek dat 
op 24-4 begon trof men reeds op zestig centi
meter diepte de grond zwart van een teerachtige 
massa, de stank had de gemeentearbeiders reeds 
na het lichten van de stoeptegels verplicht gas
maskers op te zetten. Het zit in de ruimten on
der de huizen; het heeft de drinkwaterleidingen 
aangetast en is in het leidingwater terecht geko
men; en het verdampt in dusdanige concentraties 
dat het een stank veroorzaakt ‘die op de slijm
vliezen slaat.’ Boven dit gifmoeras hebben meer 
dan zes jaar mensen gewoond.
We kunnen dus wel zeggen dat er van een zeer 
ernstige situatie sprake is. Het optreden van de 
autoriteiten heeft zich evenwel van het begin af 
aan gekenmerkt door pogingen de ernst van de 
situatie te kleineren en de buurtbewoners zoet 
te houden. Zo werd verklaard dat onder de 
school geen benzeen zat; een week later vond 
men onder de school benzeen. Chef Algemene 
Zaken van Lekkerkerk verzekert desgevraagd dat 
er wel tetra aangetroffen is, maar ‘de hoeveel
heid tetra is te verwaarlozen’; bij de uitgraving 
van één van sloten bleek dat het waarschijnlijk 
om vaten tetra ging. Op de eerste bewonersver-

gadering, vlak na de ontdekking van het benzeen 
was het burgemeester Ouwerkerk die zijn mede
burgers op het hart drukte om toch vooral de
kruipruimtes onder hun huizen goed te ventile
ren en niet al te diepe gaten te graven in hun tui
nen, dan kwam het allemaal wel goed. Drie we
ken later bleek dat de hele wijk geëvakueerd 
moest worden en een groot deel van de wonin
gen gesloopt.
Niemand is gebaat bij de praatjes van dergelijke

Ze zijn geld waard, omdat ze in de industrie vaak 
toegepast worden als oplos- en verdunningsmid- 
del voor allerlei chemische stoffen, bijvoorbeeld 
polychloorverbindingen. Tolueen en xyleen wor
den ook zelf als grondstof gebruikt en kunnen 
voorzover ze niet helemaal zuiver zijn tevens als 
brandstof worden toegepast.

Een treffend voorbeeld van dit (her)gebruik: in 
een ander gifschandaal, in Doetinchem, is de bo
dem onder en in de buurt van het grafische be-

gezagsdragers, die kunnen ze beter voor zich 
houden. Het is al erg genoeg dat louche onderne
mers rücksichtslos en over de rug van de bevol
king hun privé-belang na kunnen jagen. Daar 
zou op zijn minst een heel wat doortastender o- 
verheidsbeleid tegenover mogen staan.

drijf Misset verontreinigd door uit een lekke lei
ding weggelopen tolueen, dat daar gebruikt 
wordt als verdunningsmiddel voor drukinkt.

Het is dus waarschijnlijk, dat in de vroegere slo
ten gedumpte vaten nog veel schadelijker stoffen 
bevatten dan tot nu toe bekend is gemaakt. 
Zwaar giftige stoffen, waarvan het gebruik ook 
tien jaar geleden al aan beperkingen onderwor
pen was - bij voorbeeld wegens gevaar voor de 
volksgezondheid.
Of dergelijke stoffen gevonden zijn, of er über
haupt naar andere giftige stoffen in de bodem 
onder Lekkerkerk-West en in de gevonden vaten 
is gezocht of nog gezocht zal worden - daarover 
heeft nog geen autoriteit zich uitgelaten.Om te 
proberen hier achter te komen, heeft Fred van 
der Spek begin mei vragen gesteld aan de Minis
ter van Volksgezondheid en Milieuhygiëne.

LAKSHEID IN WETGEVING

Fred van der Spek heeft minister Ginjaar tevens 
verzocht na te gaan (zeker in het geval dat er nog 
andere zware vergiften worden aangetroffen) 
waar de inhoud van de gevonden vaten precies 
vandaan komt en in hoeverre leveranciers van 
het afval (en dus niet alleen de vervoerders) 
strafrechtelijk vervolgd kunnen woorden.
Dat zal niet meevallen, want de wetgeving met 
betrekking tot chemisch afval kent nog vele lacu
nes en een ontwerp van een overkoepelende 
wet ter bescherming van de bodem (Bodemwet) 
dat reeds op stapel staat is nog steeds niet bij het 
parlement is ingediend. De houding van de over
heid inzake de bodembescherming is zeer laks. 
Het lijkt wel alsof er een competitiestrijd gaande 
is tussen de verschillende ministeries, waar nie
mand zin heeft bevoegdheden in te leveren. Het 
ministerie van Ginjaar komt hierbij niet altijd als 
de sterkste uit de bus. Waar enorme belangen zo
als de drinkwatervoorziening in het geding zijn, 
is deze ministeriële laksheid een onverteerbare 
zaak.

IVO WILDENBERG

W AJ IN HET m  ZIT....
De inhoud van de Lekkerkerkse vaten doet overigens nog wel wat vragen rij
zen. Tolueen en xyleen namelijk, de stoffen waar het hier hoofdzakelijk om 
gaat, worden eigenlijk nooit zomaar weggegooid, om de eenvoudige reden, 
dat zij een niet te verwaarlozen handelswaarde hebben.

TONNY SCHUITEMA



Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. En steekt dat gegeven niet 
onder stoelen öf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar afkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogclijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder. En... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NVV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.000 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bijsmaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den Elaag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-470181 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f 50,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van f7,50.

Naam en voorletters):

Adres:

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekcning, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17jaar)
□  hetjeugdsparen De Zilvervloot (voorjeugdigen van 15 t/m 

20 j aar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  hetdepositosparen (meteen vaste looptijd)
□  spaardeposito-bewijzen (meteen vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920



ONZE EIGEN ENGELS
Hoeveel PSP-ers zullen de naam van Jacq Engels 
kennen?
De verheugende groei van onze partij betekent 
ook de komst van veel nieuwe leden die de ge
schiedenis van de partij en haar voorlopers 
nauwlijks zullen kennen. Eén van de mensen 
die het wandelende bewijs van de voorgeschie
denis is, is Jacq Engels. Hij werd in 1896 gebo
ren. Hij maakte de Oranje-euforie bij de geboor
te van Juliana mee als dertienjarige jongen: 
Niet meedoen aan Oranjefeesten? Dan kon 

er maar één ding met je aan de hand zijn: 
dan wasje socialist. En socialist zijn. was toen 
strafbaar, niet volgens de wet, maar wel volgens
de gangbare fatsoenscode. (.... ) We kregen (op
school) een grote plaat met de stamboom van 
het 'Huis van Oranje’, gehuld in een stevig 
kartonnen rol. Die rol werd een wapen tegen 
mij. (....) Ik zat daar dan temidden van de feest
vreugde: geen oranje strik op, geen papieren 
rood-wit-en-blauwe muts. Uit alle banken kwam 
de een dan de ander me met die rol stevige 
klappen geven. Het 'bevoegde gezag’ was die 
dag blijkbaar geneigd alles toe te staan wat 
op andere dagen strafbaar zou zijn. Terugslaan 
bleek wel strafbaar.’
Engels werd lid van de SDAP, de Jongelieden 
Geheel-Onthouders Bond; stapte over naar de 
Communistische Partij en het Werkelozen 
Agitatie Comité.
Hij schreef een boek 'De Communist en sexuele 
Moraal’ met voorwoord van Henriétte Roland 
Holst. En dit was één van de vele geschreven 
bijdragen die hij in de loop der tijd maakte.

MAROKKANEN
Het zal velen niet onbekend zijn dat buiten
landse arbeiders in onze samenleving vaker en 
erger gepakt worden dan Nederlandse arbeiders.
Zo zijn er door heel Nederland naar schatting 
méér dan duizend WAO-slachtoffers. Het gaat 
hier vaak om mensen die langer dan tien jaar 
in Nederland werken en op een gegeven moment 
met allerlei mankementen, fysiek en geestelijk 
komen te zitten. Ze komen dan in de WAO 
terecht. Na verloop van tijd worden ze echter 
vaak zonder enige reden weer arbeidsgeschikt 
verklaard of is het arbeidsgeschiktheidspercen- 
tage ongeveer 15 procent. Dit gaat dan zonder 
enige medische keuring, ze krijgen gewoon een 
brief. Wanneer een keuring wordt aangevraagd 
wordt die geweigerd. Officieel moeten ze dan 
weer naar het arbeidsbureau maar een baan 
krijgen ze meestal niet, omdat ze te oud zijn, 
of maar gedeeltelijk arbeidsgeschikt, of om de 
een of andere onduidelijke reden. Ze vervallen 
dan in de meest schamele regelingen waarin een 
arbeider terecht kan komen. Taalmoeilijkheden 
verergeren de problemen natuurlijk aanzienlijk.

Sinds geruime tijd bestaat het Komitee Marok
kaanse WAO-slachtoffers, die deze zaken aan de 
orde proberen te stellen om de situatie te 
verbeteren. Om dat goed te kunnen doen is 
enige deskundige hulp van Nederlanders onont
beerlijk. Daarom vragen ze dringend hulp van:

In ’23 - ’24 werd Engels uit de partij gegooid, 
weer toegelaten en er toch uitgezet, om uitein
delijk de CPH in '21 definitief te verlaten.
Hij werd aktief in het Nationaal Arbeiders 
Sekretariaat en de Revolutionair Socialistische 
Partij. En zo kunnen we doorgaan met een 
uitgebreide opsomming van organisaties als 
partij en vakbond waar hij aktief in was: Weer 
terug naar de SDAP, PvdA en uiteindelijk 
PSP. In deze geschiedenis ontmoette hij tal 
van personen die de historie van links in Neder
land typeren: Wijnkoop, Sneevliet, Henriëtte 
Roland Holst, Jef Last, Bart de Ligt.
Het verlaal van Engels' leven is in zijn autobio
grafie 'Zestig jaar socialistische beweging' be
schreven. Hij is een pacifistisch socialist die de 
'band tussen socialisme en een strijdbaar paci
fisme bewaren.!.... )
Maar in onze haast om 'groot’ te worden en 
vooral om bij de verkiezingen veel stemmen te 
krijgen moeten we weliswaar tolerant zijn, 
doch geen wezenlijk principiële offers brengen. 
Beginsel blijft beginsel.’ Deze woorden schreef 
Engels in de voorloper van Bevrijding Radikaal 
(23 juni ’73) naar aanleiding van de konflikten 
met welke partners de PSP (en hoe) zou moeten 
samenwerken. Het citaat tekent de man.

SIEP VAN DER WERF

Jacq bngels
Zestig |aar socialistische beweging 
Van Gennep Amsterdam 
f. 34.50

VRIJWILLIGERS
die enige uren per week bij het spreekuur 
kunnen assisteren. Enige kennis van arbeids
wetgeving zou handig zijn.

ARTSEN
om te assisteren bij medische verklaringen. 
Het is vaak moeilijk een arts te vinden die 
bereid is de mensen eerlijk en met overleg te 
onderzoeken.

ADVOKATEN
voor de nodige rechtsbijstand.

Mensen die wat tijd over hebben en hier aan mee 
willen werken kunnen kontakt opnemen met 
Jos Ui ten bogaard, via het partijburo:
(020) 267374 of meteen met het Komitee 
Marokkaanse WAO-slachtoffers, 1ste Helmer- 
straat 139 te Amsterdam, tel. (020) 122490.

WELZUN!
De themadag van de PSP-werkgroep Welzijn van 
zaterdag 24 mei is af gelast.

TITO
Tito is dood. De kranten hebben hem uitvoerig 
herdacht: Anti-fascistische vrijheidsstrijder, anti- 
stalinistische communist van het eerste uur, 
voorganger van de ongebonden landen. Ook wij 
zeggen het hier nog allemaal eens met respekt 
na.
Zijn begrafenis werd een massale topontmoeting 
van staatshoofden en regeringsleiders. Velen zul
len ongetwijfeld een beetje gehoopt hebben dat 
deze 'gedwongen’ topontmoeting in de huidige 
gespannen internationale situatie ook van poli
tiek belang is geworden. Maar om te beginnen 
bleef Carter thuis en niét hem zijn grote mond o- 
ver de onschendbaarheid van de Joegoslavische 
neutraliteit. Het bleef bij een huichelachtig 
hoofdknikje tussen Mondale en Brezjnev. 
Sommige kommentatoren schrijven, dat met het 
heengaan van Tito de rol van Joegoslavië als on
gebonden, socialistisch land en daarmee als toon
aangevend ongebonden land tot veel bescheide
ner proporties zal worden teruggebracht. De su
permachten zullen het zelfs misschien hopen. Zij 
ervaren de politieke faktor 'ongebondenheid’ nu 
eenmaal als een mogelijkheid tot uitbreiding van 
de eigen invloedssfeer of als de mogelijkheid tot 
aantasting van de invloedssfeer van het andere 
kamp.
Ongebondenheid is in wezen een zelfstandig per- 
spektief voor landen buiten de blokken zelf. Ge
koppeld aan een streven naar socialisme schept 
het de voorwaarden voor een politiek van werke
lijke ontspanning en gelijkwaardijheid tussen de 
volkeren. In die zin hebben wij de politieke op
stelling van Tito tussen Oost en West altijd be
grepen en Ieren waarderen.
Ongetwijfeld was hij een staatsman van groot ka
liber en is zijn heengaan een groot verlies, maar 
de positie en daarmee het belang van de faktor 
Joegoslavië in de internationale gemeenschap 
verandert daar hopelijk niet door. Zo zullen we 
een harde opstelling van Joegoslavië e.a. onge
bonden landen tegenover de kernwapenstaten op 
de komende 2e toetsingskonferentie van het 
Verdrag tegen de spreiding van kernwapens op
nieuw dringend nodig hebben.
We mogen vaststellen dat de aantrekkingskracht 
van de Joegoslavische positie de laatste jaren is 
toegenomen. Denk aan Roemenië en, hoewel na
tuurlijk in mindere mate ook aan ontwikkelin
gen in Hongarije en Polen. In ons eigen land mo
gen we wijzen op de richting die de diskussie 
rond het vraagstuk van de kernbewapening geno
men heeft, waarbij de vraag van gebondenheid of 
ongebondenheid terecht steeds vaker aan de or
de wordt gesteld. De historischevbetekenis van 
Tito’s ‘derde weg’ was, dat hij van meet af aan 
ingezien heeft dat het alternatief voor de militai
re blokken begint bij een ondubbelzinnige vast
stelling van je eigen onafhankelijke positie. In 
die zin zal hij blijven fascineren en inspireren tot 
verandering.

GIED TEN BERGE

(In één van de komende nummers komt een uit
voeriger artikel over de betekenis van Tito, ook 
voor de opbouw van het socialisme volgens het 
in Joegoslavië gevolgde model)



Koude oorlog
De PSP afdeling Rheden organiseert op dinsdag 
20 mei een openbare avond met als thema de 
Russische inval in Afghanistan, de boykot van de 
Olympische Spelen en de opkomst van een her
nieuwde Koude Oorlog.
Sprekers: Jos Weerts (CPN), Ad Melkert (PPR), 
en Jos Uitebogaard (PSP). De avond wordt mu
zikaal begeleid door Jan Schrevel. Plaats:
’t Klokhuis, Massenweg 108, Rheden. Aanvang: 
20.00 uur.

Umuiden 24 mei
Op 24 mei vindt de demonstratie tegen het dum
pen van atoomafval in de Noordzee plaats in IJ- 
muiden. (Zie daarvoor ook Bevrijding 1980-8). 
Amsterdammers worden opgeroepen vanaf het 
Museumplein, via Munt, Dam, Mercatorplein, 
Halfweg en Spaamdam naar IJmuiden te fietsen. 
Verzamelen op het Museumplein op zaterdag 24 
mei om 10.00 uur.
Nadere informatie: Miljeudefensie, 2e Wetering- 
plantsoen 9, Amsterdam, tel. 020-21366

Bussum
De PSP afdeling Bussum/Naarden maakt donder-
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dag 29 mei tot een lokale aktiedag over kraken 
en vorderen. Overdag zal op de weekmarkt èn op 
een andere wijze de aandacht worden gevraagd 
voor de leegstand van woningen en de noodzaak 
om daartegen aktie te voeren.
’s Avonds zal een forumdiskussie worden ge
voerd door PSP gemeenteraadslid Oostenbrink, 
een makelaar, een kraker en een JOVD’er. Ook 
zal er een film over deze problematiek worden 
vertoond. De openbare avond begint om 20.00 
uur en wordt gehouden in buurthuis Kommin, 
F. Bleekerstraat 1 la, Bussum.
Deze aktiedag heeft mede tot doel om het door 
de PSP fraktie ingediende initiatiefvoorstel in
zake vorderen, dat unaniem om advies in handen 
van Burgemeester en Wethouders is gesteld, 
kracht bij te zetten.

Gemeentepolitiek
De gewesten van de PSP in Limburg organiseren
op zaterdag 31 mei een studiedag over socialisti
sche gemeentepolitiek.
Deze studiedag is bedoeld als vroegtijdige voor
bereiding op de gemeenteraadsverkiezingen van 
1982. De PSP heeft in Limburg geen raadszetels, 
dit wordt bij tal van buitenparlementaire aktivi- 
teiten als een groot gemis ervaren.
Als inleiders zullen aanwezig zijn: Leo Platvoet 
(PSP-raadslid Bussum) en Robert van Gemert 
(PSP-raadslid Utrecht).
Aanvang 10.30 uur. Plaats Café Onder de 
Stationstraat 25, Sittard.
Aanmelding: Jan Muytjens, Jos Klijnenlaan 647, 
Geleen, tel. 04494-47789.
Als voorbereiding voor de dag verschijnt een 
scholingsmapje. Deelnemers dienen daarvoor 
f 3,50 over te maken op postgiro 10 29 486 
penningmeester PSP- Limburg/Kerk rade met ver
melding studiedag 31 mei. Men ontvangt dan de 
map en nadere informatie over de opzet van de 
dag.

/M iedag V ü

De Vereniging Dienstweigeraars organiseert op 
donderdag 5 juni een landelijke aktiedag. Het 
doel is te protesteren tegen het beleid dat de o- 
verheid voert ten opzichte van de dienstweige
raars. Het thema van de manifestatie is de rechts
positie van de tewerkgestelde dienstweigeraar. 
Naast een forumdiskussie, waaraan kamerleden 
en vertegenwoordigers van de vredesbeweging 
zullen deelnemen vinden er tal van andere aktivi- 
teiten plaats.
De Vereniging Dienstweigeraars geeft voor deze 
aktiedag een speciale tewekstellingskrant uit. De
ze krant is verkrijgbaar bij het landelijk sekretari-
aat van VD, Postbus 4802, Amsterdam, tel.:020- 
92 50 50.
De manifestatie vindt plaats in de Houtzagerij, 
Houtzagerssingel 78, Den Haag. Aanvang 10 uur.

De PSP-Jonggerengroepen zoeken voor het vol
gende seizoen (1980-1981) een:

STAGE Al RE (m/v)
Hij/zij zou zich met de volgende taken kunnen 
gaan bezig houden:
- begeleiden van plaatselijke PSP-jongerengroe- 

pen
- voortzetten van werkzaamheden op organisa

torisch gebied van de vorige stageaire
- meedraaien met het dagelijkse werk op het lan

delijk sekretariaat

Wij denken aan iemand die niet ouder is dan 25 
jaar. Onze voorkeur gaat uit naar iemand die 
sympatiseert met de PSP(-jongeren) en die in 
(de omgeving van) Amsterdam woont.
Ben je geïnteresseerd? Bel of schrijf naar: PSP-jg, 
Postbus 700, 1000 AS AMsterdam, tel. 020- 
267374 (t.a.v. Jack ten Haaf).

Kunsthuis RV
Op zaterdag 31 mei opent Kunsthuis RV een 
tentoonstelling van zeefdrukken van Jan van 
Reeven. In het tentoongestelde werk spelen poli
tieke gebeurtenissen (opkomend fascisme, Nica
ragua, e.d.) een rol. Door gebruikmaking van o.a. 
krantefoto’s wordt een herkenbaar beeld van en 
een visie op hedendaagse maatschappij-realiteit 
gegeven.
De tentoonstelling is van 31 mei t/m 28 juni elke 
vrijdag en zaterdag van 13.00 tot 17.00 uur geo
pend. Adres: Weeshuisplein 18, Vlaardingen.

(advertentie)

OHM
BBIEIES

Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 
geluidswagens, handmegafoons, 

zanginstallaties etcetera

JAN GRIELES - UTRECHT 
030-44.61.66

POSTBUS 2299, 3500 GG UTRECHT

(advertentie)

SOLIDAIR DOOR BEWUSTE 
KONSUMPTIE

Nu ook PURE NICARAGUA KOFFIE in 
zakjes van 250 gram gemalen of bonen. Per 
6 kg. franco thuis voor f 3,85 per 250 gram 
inkl. 4 perc. BTW.

Bestellingen en inlichtingen:
Stichting Ideële Import,
Keizersgracht 240,
1016 EV Amsterdam, 020-27 76 97.
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De positie waarin de illegale buitenlander ver
keert, wordt langzamerhand onhoudbaar. Op 27 
mei eindigt de aanmeldingstermijn, genoemd in 
de overgangsregeling. Deze regeling is een zeer 
verzwakte versie van een tweede motie van de 
PvdA en D’66 (de eerste werd niet uitgevoerd 
door de regering), die probeerde de werking van 
de Wet Arbeid Buitenlandse Werknemers 
(WABW) enigszins te verzachten. (De WABW 
stelt werkgevers strafbaar die illegalen in dienst 
hebben. Het resultaat is echter dat de illegalen 
massaal ontslagen worden en de werkgevers bui
ten schot blijven.)
De overgangsregeling biedt mensen die kunnen 
aantonen dat zij van 1 jan. ’78 tot 1 nov. ’79 bij 
eenzelfde werkgever in dienst waren en waarvan 
de sociale premies zijn afgedragen, de mogelijk
heid alsnog in Nederland te blijven. Het spreekt 
vanzelf dat daar een bijzonder kleine groep ille
galen voor in aanmerking komt.
Het sluitstuk van dit beleid is een circulaire 
rondgestuurd door Staatssekretaris Haars naar al
le hoofden van de plaatselijke politie met de me
dedeling dat de vreemdelingendienst kerken, 
buurthuizen, wijkcentra etc. mag binnentreden 
om illegalen op te pakken en het land uit te zet
ten.
Fred van der Spek heeft in de Tweede Kamer 
hierover geïnterpelleerd, waarbij hij o.a. stelde, 
dat door deze circulaire mevr. Haars het politie
ke probleem van de illegalen had gereduceerd tot 
een plaatselijk probleem tussen de vreemdelin
genpolitie en illegale buitenlandse werknemer. 
Het beleid om buitenlanders het land uit te zet
ten is een politiek probleem. De vreemdelingen
dienst mag het vuile werk doen, de mensen op
pakken en over de grens zetten.
In 2 moties stelde Van der Spek voor öfde illega
len ongemoeid te laten tot alle beroepsprocedu
res naar aanleiding van de WABW en de over
gangsregeling zijn beëindigd of ze met rust te la
ten in de diverse wijkplaatsen, omdat zij ook 
een plek moeten hebben van waaruit ze aktie 
kunnen voeren tegen deze maatregelen.
Zowel De Ruijter (mevr. Haars was er niet) als 
de meerderheid van de Kamer zag dat niet zit
ten. Er moesten geen uitzonderingen gemaakt 
worden voor bepaalde mensen ten opzichte van 
andere illegalen. Dat zou rechtsongelijkheid in 
de hand werken. Bovendien moest iemand, als 
hij alle beroepsprocedures doorlopen had, niet 
blijven zeuren en de regels aksepteren zoals die 
zijn. Dit volgens De Ruijter. Ook was de circulai
re alleen maar een bevestiging van bestaande re
gels. De politie mocht altijd al die wijkplaatsen 
binnenkomen om illegalen op te pakken. Het is 
natuurlijk wel zo dat zij door deze circulaire min 
of meer verplicht worden om op te treden. 
Daarbij loopt het beleid van Jusititie tegen dat 
van Sociale Zaken in. Volgens de circulaire mag 
na 19 mei opgetreden worden, de aanmeldings
termijn voor de overgangsregeling loopt tot 27 
mei. De vreemdelingenpolitie in Velzen bv. heeft 
nu zelf maar een beleid uitgestippeld en besloten 
tot 27 mei te wachten met het optreden en daar
na de situatie nog eens te bezien.
De bedoeling van de circulaire is niet, zegt De 
Ruijter, om zomaar kerken e.d. binnen te vallen 
en iedereen er uit te halen. De politie moet een 
last tot uitzetting hebben voor één of meerdere

personen, dan mag zij optreden. Ik stel me ech
ter zo voor, dat als de politie één of meerdere il
legalen uit een kerk e.d. haalt, het natuurlijk een 
kleine moeite is de rest ook maar mee te nemen. 
Die zitten hier toch ook illegaal!
Met veel moeite kreeg een motie van de PvdA en 
D’66 steun in de Kamer. Daarin wordt gesteld, 
dat er een ‘planmatige aanpak vereist is, welke 
op een breed maatschappelijk draagvlak dient te 
berusten’. Oftewel: er is door de Kamer besloten 
om op een ‘fatsoenlijke’ manier de illegale bui
tenlandse werknemers toch het land uit te zet
ten.

HELEEN BUISMAN

NERKLARING PARTIJBESTUUR
Amsterdam, 18 mei 1980

Het partijbestuur van de PSP is zeer verontwaar
digd over de beslissing van Staatssekretaris Haars 
om de plaatselijke politie een aanwijzing te ge
ven kerken binnen te gaan om illegale buitenlan
ders op te sporen.

Dat zich op dit moment in verschillende kerken 
in Nederland illegale buitenlanders schuil hou
den, dat is een direkt gevolg van het beleid dat 
door de Nederlandse overheid gevoerd wordt ten 
aanzien van illegale gastarbeid.

Voor de zoveelste maal worden weer alleen de 
buitenlandse werknemers het slachtoffer van een 
door willekeur gekenmerkt overheidsbeleid. Van 
optreden tegen illegale werkgevers komt immers 
weer nauwelijks iets terecht.

Dat nu, onder goedkeuring van de drie grote par
tijen in de Tweede Kamer, de zwarte piet van dit 
beleid weer wordt afgeschoven op de politie, 
vindt de PSP zeer afkeurenswaardig. Illegale 
gastarbeid is een politiek probleem, dat op poli
tiek nivo moet worden opgelost.

Daarom moet de Tweede Kamer de beslissing 
van Staatssekretaris Haars alsnog ongedaan ma
ken. Daartoe moeten nu initiatieven worden ge
nomen.

Intussen roept de PSP kerken, aktiegroepen en 
de bevolking in het gehele land op om de illegale 
buitenlandse werknemers te steunen in hun ge
weldloos verzet tegen uitzetting door de politie.
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Vriend en vijand was het erover eens: het werd hoog tijd de verouderde 
Veiligheidswet uit 1934 te vervangen door een nieuwe. Die Veiligheidswet, 
opgezet om het vraagstuk van veiligheid en gezondheid bij de arbeid (de ar
beidsomstandigheden) te regelen, beantwoordde allang niet meer aan zijn 
doel. Nieuwe omstandigheden, andere produktiemethoden (met name in 
de industrie) hebben de aard van de arbeid door de jaren heen sterk gewijzigd 
- vaak in ongunstige zin. Het werk is dikwijls eentoniger geworden, gevaar
lijker, onregelmatiger ook. Bovendien hebben zich sinds 1934, gelukkig, 
andere denkbeelden ontwikkeld over de plaats van de arbeid en vooral van 
de werknemer in de samenleving.

Dit hele samenwerkingsmodel waarop de Ar
beidsomstandighedenwet gebaseerd is. gaat 
voorbij aan de realiteit. Die samenwerking 
mag dan een van de CDA-stokpaardjes zijn (het 
wetsontwerp werd onder Boersma gemaakt en 
door Albeda bijgeschaafd en verdedigd), zonder 
het al te zwart/wit te stellen kan je toch niet 
ontkennen dat er meestal geen sprake is van de 
onderneming als gezamenlijke belangengemeen
schap. In werkelijkheid is het nog steeds zo dat 
belangentegenstellingen en machtsverschillen de 
overhand hebben. En dat te verdoezelen in een 
wetstekst is onzin.

De Minister van Sociale Zaken geeft aan deze 
verandering op bijna lyrische wijze uiting in de 
memorie van toelichting bij het dezer dagen in 
de Tweede Kamer behandelde wetsontwerp 
inzake Arbeidsomstandigheden. Hij spreekt daar
in van het toenemende belang dat in onze tijd 
wordt gehecht aan liet zich bevinden van de 
werkende mens met betrekking tot zijn werk’, 
waarmee dan tegelijk een van de nieuwe sleutel
begrippen van de Arbeidsomstandighedenwet 
wordt aangegeven, namelijk het begrip ‘welzijn’, 
dat geïntroduceerd wordt naast de ‘veiligheid’ en 
‘gezondheid’ uit de oude wet. Het klinkt mooi. 
Maar nog afgezien van de wollige en onduidelijke 
manier waarop het begrip ‘welzijn’ is uitgewerkt, 
zijn er nogal wat kanttekeningen te plaatsen 
bij de gedachtengang die ten grondslag ligt aan 
de nieuwe wet.

DE VOLWAARDIGE WERKNEMER

Wat betreft de plaats van de werknemer lijkt er 
een grote vooruitgang geboekt te zijn. Terwijl 
in de Veiligheidswet de arbeider nog gezien werd 
als een te beschermen object (een ding dus, 
zoals een machine, een gebouw), beschouwt 
de Arbeidsomstandighedenwet de werknemer 
als een volwaardige en zelfstandige drager van 
rechten en plichten. Terwijl de oude wet de zorg 
en de verantwoordelijkheid voor de veiligheid 
en de gezondheid binnen een bedrijf geheel in 
handen legde van de werkgever, wordt in de 
nieuwe regeling datzelfde tot de gezamenlijke 
taak van werkgever en werknemer gerekend, 
met name in de zin van het tot stand brengen 
en houden van een verantwoord arbeidsklimaat.

Die samenwerking is een soort magische for
mule: samenwerking tussen volwaardige en 
zelfstandige dragers van rechten en plichten. 
Maar zo’n samenwerking veronderstelt wèl ge
lijkwaardigheid. En van die gelijkwaardige posi
tie van werkgever en werknemer is veel te weinig 
sprake in de nieuwe wet. Er zitten nog veel te 
veel elementen van boven- en onderschikking 
in, veel te veel paternalisme ook. Om wat voor
beelden te geven:

De voorschriften voor de werkgever staan vol 
met relativeringen: hij moet zorgen voor de 
grootst mogelijke veiligheid en bescherming van 
de werknemer, hij moet de gevolgen van een 
ontstane gevaarlijke toestand zoveel mogeHjk 
beperken, hij moet ervoor zorg dragen dat, 
de grootst mogelijke bescherming van de gezond
heid van de werknemer wordt verkregen, tenzij 
zulks redelijkerwijs niet kan worden gevergd en

dergelijke. Deze betrekkelijkheden maken het 
voor de werkgever mogelijk een afweging te 
maken tussen bijvoorbeeld gezondheidsbelangen 
enerzijds en ekonomische belangen anderzijds, 
een afweging die allicht meestal in het voordeel 
van de laatste zal uitvallen.
De rol van de werknemer is in de nieuwe wet 
veel strakker geregeld. Hij moet zich houden aan 
een aantal strikte verplichtingen. Aangezien hij 
nu als mondig beschouwd wordt, is hij bij over
treding van die verplichtingen strafbaar. De be
perking van deze aansprakelijkheid met de 
clausule dat hij ‘op de hoogte moet zijn van de 
voorschriften’ (zoals in de oude Veiligheidswet 
staat) is komen te vervallen.
Hiertegenover staat, dat de rechten van de werk
nemers op informatie, op inspraak en (soms) op 
instemming ten enenmale onvoldoende geregeld 
worden. En bovendien, waar ze al uitgeoefend 
kunnen worden, lopen ze via de ondernemings
raad en/of de nieuw in te stellen commissies 
voor veiligheid, gezondheid en welzijn. Dat be
tekent, dat individuele aktie vrijwel onmogelijk 
is.

INVULLING VAN EEN RAAMWET

Een belangrijke overweging om tot een nieuwe 
wet te komen was ook, dat de Veiligheidswet 
een janboel geworden was, een onontwarbare 
kluwen van versnipperde regelingen die maar al 
te vaak tot rechtsonzekerheid leidde. Een goede 
reden om tot een nieuwe regeling te besluiten. 
Wat nu de struktuur van die nieuwe Arbeids
omstandighedenwet betreft, net als bij de voor
loper heeft men gekozen voor een raamwet, dat 
wil zeggen een wet die zelf weinig konkrete 
voorschriften bevat, maar die een kader aangeeft 
waarbinnen de minister voor bepaalde situaties 
bij beschikking bepaalde regelingen kan treffen. 
Zo ontstaat de dwaze situatie, dat naarmate de 
voorschriften konkreter zijn en de belangen van 
de betrokkenen direkter raken, zij op minder 
demokratische wijze (namelijk buiten het 
parlement om) tot stand komen. Er is van veel 
kanten kritiek gekomen op dit stelsel van dele
gatie en subdelegatie, maar op dit punt wist 
Albeda van geen wijken.

Er valt nog veel meer kritiek te leveren op de 
nieuwe wet. De positie van de Arbeidsinspektie, 
die toezicht moet houden op de naleving van 
de regeling, is niet struktureel verbeterd; de 
sancties op niet-naleving van de voorschriften 
zijn onvoldoende, terwijl bovendien niet veel 
bekend is over de mogelijke effcktiviteit daar
van; zoals gezegd wordt het begrip ‘welzijn’ veel 
te veel in het vage gelaten. Bovendien is moeilijk 
in te zien hoe recente uitspraken van Albeda 
over nachtarbeid voor vrouwen, het aksepteren 
van vierploegendiensten (ondanks de bij herha
ling aangetoonde ontregelende effekten hiervan), 
verruiming van het begrip ‘passende arbeid’ in 
het algemeen, te rijmen zijn met dit welzijn van 
de werknemer.
Al met al valt er aan deze met veel bombarie 
aangekondigde wet nog veel te sleutelen voordat 
hij op een echte arbeidsomstandighedenwet 
gaat lijken. Een regeling waarin een wezenlijke 
versterking van de rechtspositie van de werk
nemer plaats heeft, met alle bijbehorende recht 
op informatie en inspraak, waarbij de overheid 
precieze normen formuleert en waarin plaats is 
voor een werkelijk aktief veiligheidsbeleid door 
de overheid, daarvan is hier bepaald geen sprake. 
Het geheel blijft steken in kreten als ‘humanise
ring van de arbeid’ via ‘samenwerking en overleg’, 
mooi geformuleerde bedoelingen. Maar zoals 
bekend, zijn goede bedoelingen alléén niet 
genoeg.

TONNY SCHUITEMA



4 POLITIE

Jan de Goede, hoofdagent in Renkum en lid van de PSP, krijgt steeds meer 
problemen met de politieleiding. Zijn politieke ideeën steekt hij niet onder 
stoelen of banken. Hij heeft openlijke kritiek op het toenemende machtsver
toon en gebruik van geweld door de politie en heeft ook al gezegd, dat hij 
niet van plan is op te treden tegen kraakakties, waar hij politieke sympathie 
voor heeft. De laatste maanden is de toestand steeds meer gaan eskaleren en 
hangt hem nu ontslag boven het hoofd.

De zaak begon een paar jaar geleden doordat 
De Goede regelmatig bij een vriend van hem 
kwam (en nog komt), die lid is van de CPN. Zijn 
korpschef kwam daarachter doordat een anonie
me brief, via het buro aan Jan gericht, door de 
administratie was onderschept en geopend!
Hij kreeg het verzoek z'n kontakten onmiddelijk 
te verbreken. Hij weigerde dat, vroeg de brief te
rug en eiste dat er geen verdere konsekwenties 
aan verbonden zouden worden. Tenslotte is de 
zaak met medewerking van de Nederlandse Poli
tiebond (NPB) geregeld. Z’n chef kreeg van de 
burgemeester op z'n kop, omdat hij de zaak zo 
hoog had gespeeld en De Goede kreeg te horen, 
dat hij voortaan een veiligheidsrisico voor de in
lichtingendienst vormde.
Na deze kwestie is de spanning gebleven, omdat 
De Goede gewoon doorging duidelijk zijn poli
tieke ideeën te uiten.
Toen hij een felle reaktie schreef op 2 stukken 
van politiemensen, die in de Nieuwe Gelderlan
der uitspraken deden over kraken en dc stopko- 
gel, en een interview gaf op Radio Oost, steeg de 
spanning snel. In zijn uitspraken nam hij een dui
delijk standpunt in over kraken en richtte zich 
tegen de toenemende inzet van de Mobiele Een
heid. Hierop kreeg hij enorm veel positieve reak- 
ties. In zijn korps echter namen de wrijvingen

toe, omdat algemene uitspraken van hem over de 
politie persoonlijk werden opgevat.
Naar aanleiding hiervan kreeg De Goede te horen 
van z'n korpschef, dat hij beter ontslag kon ne
men, want dat hij de ’korpsgeest’ geen goed 
deed. Hij ontkende echter dat er überhaupt een 
korpsgeest was en beriep zich daarnaast op zijn 
vrijheid van meningsuiting. Dit speelde zich af 
in maart en april van dit jaar.
Zijn uitlatingen in Z.I. op 3 mei jl. over de ge
beurtenissen op 30 april èn een brief aan de bur
gemeester van 2 kollega’s, de één verbonden aan 
de BVD, de ander voorzitter van de christelijke 
politiebond, brachten hem bij zijn chef. Hij was 
te ver gegaan!
Hem werd opnieuw dringend geadviseerd ontslag 
te nemen. De politieleiding kon 'm niet zomaar 
wat maken. Hij had een zeer goede beoordeling 
voor z'n werk en van de 58 kollega’s waren er 4 
uitgesproken tegen hem, waarvan bovenge
noemd tweetal nogal wat invloed heeft. 
Inmiddels waren er ook twee rapporten over 
hem verschenen. Het ene ging over de strafbaar
heid op grond van art. 120 Politiereglement (ik 
kom daar verder op terug); de ander ging over de
affiches, die Jan voor z'n raam had hangen naar

—

aanleiding van 30 april ‘Geen woning, geen kro
ning’.

In een brief aan de burgemeester deelt hij mee, 
dat hij de druk die op hem uitgeoefend wordt en 
het verzoek om ontslag te nemen niet aksep- 
teert.
De burgemeester heeft hem deze week een brief 
gezonden, waarin hij De Goede verzoekt zich te 
onthouden van verdere uitlatingen, zoals be
doeld in art. 1 20 Politiereglement en om daaro
ver een akkoordverklaring te tekenen. Zo niet, 
dan dreigt ontslag. De Goede heeft inmiddels be
denktijd gevraagd. Niet dat hij erover denkt om 
te tekenen, maar om alle middelen te onderzoe 
ken om zich tegen zijn ontslag te weren. Tot zo
ver de feitelijke zaken.

De principiële kwestie spitst zich toe op de vrij
heid van meningsuiting binnen de politie. In de
ze zaak speelt art. 120 Ambtenarenreglement ge
meentepolitie 1958 een grote rol: ‘Aan de amb
tenaar kan eervol ontslag worden verleend indien 
uit zijn gedragingen een zodanige gezindheid 
blijkt, dat geen voldoende waarborg aanwezig is, 
dat hij zijn plicht als ambtenaar onder alle om
standigheden getrouwelijk zal volbrengen’.
Onder gedragingen horen volgens de politielei
ding en de burgemeester van Renkum, het stuk
ken schrijven, interviews geven en affiches plak
ken.

In de Tweede Kamer zijn vragen gesteld waarin 
o.a. een uitleg van art. 1 20 P.R. wordt gevraagd. 
Zou iemand nl. ontslagen kunnen worden op 
grond van dat artikel, omdat hij zijn politieke i- 
deeën in het openbaar kenbaar maakt - en die i- 
deeën richten zich niet eens tegen de politie op 
zich, maar tegen het toenemend gebruik van 
machtsmiddelen (de M.E.) en tegen een bepaal
de (reaktionaire) mentaliteit onder de politie- 
dan zou iedere vorm van kritiek op de eigen or
ganisatie hierdoor in de kop gedrukt kunnen 
worden. Het gevaar ontstaat dan, dat de politie 
tot een organisatie wordt, die zichzelf niet meer 
kan korrigeren, waar de mentaliteit van ‘Befehl 
ist Befehl' gaat heersen, die toenemend machts
vertoon van de machthebbers zal steunen en in
zetbaar is tegen elke vorm van maatschappelijk 
verzet.
Een goede basis voor een politiestaat!
Opgemerkt moet wel worden dat het blijkbaar 
erg afhankelijk is van de korpsleiding hoe er op 
kritiese geluiden vanuit het korps gereageerd 
wordt. Onlangs stond een interview met Aad van 
Berkel, een politieman uit Epe. in de krant. Zijn 
kritiese uitspraken o.a. over de M.E. worden 
daar door de leiding gerespckteerd, ook dat hij 
als getuige optreedt voor mensen, die voor de 
rechter moeten komen naar aanleiding van de ge
beurtenissen op 30 april, terwijl hij zelf in 
A dam lid van de M.E. was. Tenslotte zou het, 
als De Goede ontslagen wordt op grond van art.
1 20 P.R., in strijd zijn met art. 9 van het Euro
pees verdrag, dat ieders vrije meningsuiting ga
randeert. Of Wiebel het over deze boee zal «ooi- 
en, is zeer de vraag. Bij Bouwe Raima is de zaak 
zo gewend, dat er werd gezegd, dat hij niet meer 
in het korps kon funktioneren. Of een dergelijke 
gang van zaken bij Jan de Goede wordt gepro
beerd en zal lukken, valt nog te bezien.
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In de zestiger jaren vond er een seksuele revolutie plaats. Het kondoom werd 
vervangen door de pil en daarmee was het voorzichtige gedoe van oppassen 
voorbij. Of het meer plezier heeft opgeleverd en bevrijdend heeft gewerkt? 
Zo’n vijftien jaar later wordt in deze krant een tussenbalans opgemaakt hoe 
de seksulele vrijheid zich heeft ontwikkeld.

Over seksuele opvoeding zal 
voorlopig nog lang niet het laat
ste woord gezegd zijn. Duidelijk 
is in ieder geval dat daar nog een 
heleboel aan schort. Vaak wordt 
voorlichting heel summier afge
daan op een speciaal daarvoor be
legde avond, en wordt er in het 
dagelijkse leven nauwelijks over 
gerept. Ook op school wordt de 
seksualiteit heel erg mechanisch 
behandeld in het hoofdstuk 
voortplanting. Als je geluk hebt 
wordt er in het vak maatschappij
leer ook nog over gepraat. Maar 
dan nog alleen hetero gericht en 
met het huwelijk in het achter
hoofd.

Vroeger werden de handen van 
kleuters boven de dekens vastge
bonden zodat ze maar vooral niet 
aan hun geslachtsdelen konden 
zitten. Pastoors en politici pre
dikten dat voorbehoedsmiddelen 
en seks voor het huwelijk dood
zonde waren. Om over homosek
sualiteit maar te zwijgen. Geluk

kig is het Victoriaanse tijdnerk 
voorbij, hoewel we nog steeds 
met een aantal vervelende erfe
nissen hiervan zitten.
Seks is op veel plaatsen nog 
steeds taboe. Ieder mens is seksu
eel. Een kind van drie jaar vindt 
het fijn om met zijn/haar handjes 
tussen de benen te friemelen. 
Seksualiteit is niet aan leeftijd ge
bonden. Toch wordt er vaak ont
zettend geheimzinnig over ge
daan. Voor veel ouders is het 
moeilijk om vrij over seks te pra
ten. Als je wat ouder wordt krijg 
je dan meestal een vaag verhaal te 
horen over waar de kinderen van
daan komen.
Op de lagere school krijg je ook 
nauwelijks iets van goede voor
lichting. In sommige gevallen be
perkt het zich tot een donder
preek van meneer Pastoor. In an

dere gevallen komt er iemand op 
school een dag over praten voor 
de klas. Ook op de middelbare 
school wordt er vrij weinig aan
dacht aan de seksualiteit besteed. 
Er wordt dan misschien wel uit
gelegd hoe de pil werkt, maar 
niet waar je de pil kunt krijgen. 
Misschien komt dat een paar jaar 
later aan de orde als je in de vier
de zit en maatschappijleer krijgt. 
Maar als je het over seksuele 
voorlichting hebt, heb je het nog 
niet over seksuele opvoeding. Dit 
ligt veel breder.
Jongens wordt geleerd dat het 
belangrijk is om prestaties te le
veren. ‘Ik kan elke meid versieren 
die ik wil\ Ja, ja, als je maar met 
zo veel mogelijk meisjes naar bed 
gaat ben je een echte man. Het is 
veel leuker als je als jongen ge
woon aardig bent. Tenslotte is

seks ook iets liefs. Overigens is 
neuken niet het enige zaligma
kende, het is slechts één van de 
manieren waarop je kunt vrijen. 
De opvoeding is louter en alleen 
hetero gericht. De gedachte dat 
je wel eens flikker of pot zou 
kunnen zijn komt niet eens op 
bij ouders. Je bent hetero totdat 
je ontdekt dat dit niet zo is, hoe 
raar dit ook klinkt.
De seksuele revolutie heeft ons 
voerlost van vooroordelen. Maar 
die revolutie heeft wel een dub
belzinnig karakter.
Er is nog steeds geen sprake van 
seksuele vrijheid. Eerst mocht 
niks, en nu moet alles. Als je als 
meisje geen zin hebt om te vrijen 
bon je een stijve trut. Helaas 
maar al te waar.

HANS



Op de themadag over dienstplicht van de PSP-jon- 
geren in Tilburg kwam ook het seksisme in het le
ger ter sprake. André Peer is bestuurslid van de 
VVDM (de soldatenvakbond) en houdt zich onder 
andere hiermee bezig. We zochten hem op in de 
Hojel Kazerne in Utrecht.
Pluggen neuker.

Ik heb een technische opleiding 
gehad, eerst MTS en toen HTS. 
Voordat ik in dienst kwam heb 
ik nog driekwart jaar gewerkt en 
was ik aktief in de industriebond 
FNV. In dienst kreeg ik eerst in 
Ede een opleiding als centralist. 
In dienstjaren ook veel pluggen- 
neuker genoemd. Nu ben ik sinds 
anderhalve week bestuurslid van 
de VVDM en doe ik veel kazerne- 
werk, vooral kamerbezoek. Dat is 
leuk werk, je praat soms over de 
meest vreemde onderwerpen op 
zo ’n kamer.

Verkering

We hebben het er intern nogal 
eens over, hoe pak je dat nou aan 
op zo ’n kamer, seksisme en por
nografie. Ik begin meestal over 
het feit dat de meeste verkerin
gen in dienst uitgaan. Dan komt 
er vaak wel wat los. Ze gaan er 
dan ook diep op in, want dat zijn 
de dingen die ze zelf meegemaakt 
hebben. Je kan er dan ook over 
praten dat hier over vrouwen 
wordt gepraat als dingen met een 
gat erin.

Het leger is een mannengemeen
schap. Je moet een man zijn en je 
moet je ook als een typische 
man gedragen. Je moet aan een 
bepaald beeld voldoen. Seksisme 
en Porno horen daarbij. Je praat 
echt geen pornoposter van de 
muur. De hele omgeving, wapens, 
uniformen etc. werkt seksisme in 
de hand. Je zal volgens mij het le
ger moeten afschaffen als je het 
seksisme wilt uitbannen. Als 
VVDM kan je er weinig aan 
doen, je kan je ook afvragen of 
het de taak van de VVDM is om 
dat te doen.

Als er vrouwen in dienst kwamen 
zou er dan minder seksisme zijn?

Ik denk niet dat er wat zal veran
deren als er vrouwen in dienst 
komen, je verandert toch niets 
aan het systeem. Vrouwen passen 
zich net zo hard aan. Een vrou
welijke sergeant gebruikt ook 
woorden als mietjes, etc. om de 
jongens te *motiveren *
Ik vind niet dat je de nadelen die 
de man heeft ook de vrouw moet 
toeschuiven.

Wat zal het seksisme in het leger 
verminderen?

In het leger heb je geen privacy. 
Er wordt ook een stuk vrijheid 
van je afgenomen, iedereen rea
geert daar anders op. Seksisme is 
naast de VVDM een manier om 
je af te zetten, een soort uitlaat
klep. Als je mensen meer verant
woordelijkheid geeft, meer priva
cy en grotere vrijheden, dan kan 
volgens mij het seksisme afne
men. Thuis hangen ze die posters 
toch ook niet op! In het leger 
ben je echt een nummer, je mag 
niet eens je politieke mening aan 
de muur hangen. De VVDM beij
vert zich voor dit soort dingen, 
en bestrijdt dus indirekt het sek
sisme.
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Verkrachting en aanranding 
komen overal voor. Ook op 
school waar de leraar een zekere 
machtspositie heeft. Het zal niet 
de eerste keer zijn dat een leerlin
ge gechanteerd wordt in de zin 
van trui omhoog of strafwerk. 
Dergelijke gevallen komen helaas 
niet vaak naar buiten. Anders 
wordt het wanneer leraar en leer
ling verliefd op elkaar worden en 
er meteen door de schoolleiding 
en ouderraad hele moeilijke toe
standen omheen worden ge
bouwd, want op school dient ie
dereen zijn plaats te kennen.

M ISSellijke
v erto n in g

‘Ge moogt blij zijn dat ge noi 
een gaatje hebtƒ *
‘Zoiets zult ge maar naast oe in 
bed vinden! ’
‘Stelletje lesbiese wijven!*

Dit zijn enkele negatieve reakties 
van mannen die ons werden 
toegeschoven tijdens onze akties 
tegen de miss-Korvel verkiezing 
in Tilburg.
Zo’n diepgeworteld mannenidee, 
dat vrouwen als lustobjekt gezien 
en gebruikt mogen worden en 
dat vrouwen die hiertegen in het 
verweer komen, preutse, lesbiese, 
uitgedroogde, lelijke manwijven 
zijn, verander je niet zomaar.

Een miss-verkiezing is wel een 
uitgesproken gelegenheid om je 
stem te laten horen. Vrouwen 
moeten daar paraderen als vee, 
worden o.a. beoordeeld op 
‘borststukken en lendelappen’, 
moeten er in de maten (90-60-90) 
van mannen lopen. We voelden 
dit als belediging van ons vrouw
zijn en togen daarom allereerst 
op 5 mei naar de braderie op de 
Korvelseweg.

Oorspronkelijk was het miss-ver- 
kiezingsgebeuren gekoppeld aan 
deze braderie.
Behalve als lustobjekt, werd de 
vrouw ook nog ‘gesexbombar- 
deerd’ tot lokvogels om meer 
kopers te trekken.

Er is uit feministische hoek nogal 
wat kritiek gekomen op jullie 
poster Soldatenkamers Vrij, met 
name de seksistische manier 
waarop vrouwen uitgebeeld wor
den. Wat vind je daarvan?

Ik kan het me voorstellen, maar 
als je kijkt wat er op de kamers 
hangt dan is dit niets. Het is be
doeld om iets op de kamers los te 
maken. Dan wordt er ook over 
gepraat onder elkaar. Zo ’n poster 
wordt echt bekeken. Daarmee 
wil ik niet zeggen dat de VVDM 
maar een hoop van dit soort pos- 
teis moet gaan maken. Maar op 
deze wijze iets brengen op een 
kamer vind ik een goede manier.

Denk je dat er wat verandert 
door gesprekken over zulke pos
ters?

Ik geloof niet dat er veel veran
dert. Het taalgebruik in dienst 
bijvoorbeeld is vreselijk. Ik heb 
sergeanten meegemaakt die alles 
konden vertellen met drie-letter- 
woorden. Meer woorden als kut 
en lui kenden ze gewoon niet.



Een tweede reden om te protes
teren 5 mei, een zonnige bevrij
dingsdag.
Duizenden mensen schuifelden 
langzaam over de Korvelseweg. 
Wij, een twintigtal in het zwart 
geklede vrouwen met wit-ge- 
schminkte gezichten, zwart be
schilderde ogen, omrand met 
vrouwentekens en andere sym
bolen, glittertjes. Een poging o.a 
om op een vrijere manier met 
make-up om te springen dan het 
strakke schoonheidsideaal; ook 
een middel om aandacht te krij
gen van de mensenmenigte. We 
zongen onze eigengemaakte lie
deren, deelden tweeduizend pam
fletten uit, probeerden te praten 
met mensen over het miss- 
verkiezings fenomeen.
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De reakties varieerden van emo
tionele positieve betrokkenheid 
tot botte opmerkingen zoals 
hierboven geschetst. Vooral 
mannetjesmensen die zich in 
groepjes over de braderie ver
plaatsten maakten stoere, lage 
opmerkingen. Waarmaken, lef- 
schoppen, macht tonen, dan dur
ven ze wel. We voelden goed dat 
ons protest als bedreigend er
varen werd.

Er was een tweede aanval ge
pland op het miss(-elijk) -gebeu
ren op 11 mei bij de stads
schouwburg, waar het ‘feest’ 
gepland was.
We konden merken dat de direk- 
tie van de schouwburg zich 
voorbereid had op onze komst. 
Er patrouilleerde een politie
wagen, de artiesteningang was 
gesloten, de portier reageerde 
nauwlijks op ons. Heel anders 
dan in ’79, toen we met een 
groep aktievoerende vrouwen via 
de artiesteningang het podium 
hadden bereikt, waarna we op 
hardhandige wijze door de orde
dienst van de schouwburg naar 
buiten gewerkt waren. En toen 
een woedende portier de door 
ons uitgedeelde pamfletten, uit 
de handen van de verbaasde 
schouwburgbezoekers griste en 
uitdagend voor onze ogen kapot- 
scheurde.
Voorbereidingen dus dit jaar 
voor de komst van een 40-tal 
vrouwen en mannen die uit 
volle borst(en) zingend, joelend 
de bezoekende menigte liet ho
ren dat we niet ‘als handelswaar 
beschouwd willen worden, geen 
gat zijn en het zat zijn.’
We hebben een behoorlijk aantal 
mensen duidelijk gemaakt dat 
we het een ‘misselijke’ vertoning 
vinden.

PAULIEN

GLIJEN IN
Reklame praat je aan om iets te kopen. De jonge 
mensen die een artikel aanprijzen vertegenwoordi
gen één type. Altijd zijn ze vrolijk, modieus, slank, 
gezond, blank en heteroseksueel.
Drie miljoen Nederlandse jongeren tussen de 6 en 
19 jaar kunnen jaarlijks één miljoen gulden beste
den. Voor de industrie biedt dit veel winstgevende
mogelijkheden.

En dat is te zien aan de stort
vloed van produkten die vaak op 
zeer indringende wijze worden 
aangeboden. Of het nu gaat om 
kleren, lotions of postgiro, de 
verpakking van de produkten is 
steeds dezelfde: muziek die al na 
één keer horen goed in het ge
hoor ligt en dus snel te herken
nen is. De aanprijzende teksten 
zijn kreten als: ‘echt jezelf zijn’, 
Voel je vogelvrij’, ‘kopen die han
del’, ‘je bent jong en je wilt wat’, 
‘wil jij er ook bij horen?’, worden 
aangemoedigd door dj-stemmen.

Net zoals reklame je vertelt dat je

leven niet kompleet is zonder ste
reo-installatie, zonder de leukste 
grapjesschoolagenda, gaat de re
klame zich de laatste tijd bemoei
en met je manier van vrijen.

Glijmiddel
In het vrouwenblad Viva, ‘omdat 
het fijn is om jezelf te zijn’, 
stond enige tijd geleden een arti
kel over vaginisme. Vaginisme 
wordt in dat verhaal als volgt om
schreven: ‘...een op het eerste ge
zicht onbegrijpelijke, onvrijwilli
ge samenstrekking van spieren 
rond de vagina, waardoor de coi: 
tus onmogelijk wordt\

In het artikel wordt ingegaan op 
een paar oorzaken die vaginisme 
tot gevolg kunnen hebben en wat 
twee vrouwen er aan gedaan heb
ben om meer kontröle te krijgen 
over hun kringspieren.

In hetzelfde nummer van het 
blad staat een advertentie voor 
een glijmiddel, omdat ‘in het le
ven van bijna iedere vrouw wel 
eens momenten zijn dat een beet
je extra vochtigheid goed van pas 
zou komen. Tijdens het vrijen na
tuurlijk, maar ook als u een tam
pon zou moeten inbrengen o f 
een thermometer. ’
Die tampon en thermometer zul
len geen problemen opleveren; 
juist als je ongesteld bent ben je 
vochtig genoeg om een tampon 
in te doen en een Qnder de kraan 
natgemaakte thermometer is niet 
stroef. ‘Maar nu is er een nieuw 
en uniek glijmiddel, dat extra 
vochtigheid geeft waar ’t  nodig 
is, en meer plezier bij ’t vrijen 
aan iedereen
Duidelijk is dat met ‘vrijen ’ neu- 
ken bedoeld wordt.

Reklame is seksisme.
Als een meisje of een vrouw niet 
vochtig genoeg wordt komt dat 
meestal omdat ze geen zin heeft. 
Je lichaam kan nee zeggen, zon
der dat je zelf precies weet waar
om. Als je dan zo’n glijmiddel ge
bruikt is het niet zeker dat ‘ieder
een’ daar meer plezier van heeft, 
dat gaat nu juist tegen de beslis
sing van je eigen lijf in! Voor 
meisjes garandeert het dus niets. 
Met ‘iedereen ’ worden dus jon
gens en mannen bedoeld. Zo 
gaan reklame kommercie en sek
sisme hand in hand.
En het komt er op neer dat jon
gens aangemoedigd worden om 
te neuken, ongeacht de wil van 
het meisje. En dat lijkt verdacht 
veel op verkrachting.
Als dat de ontwikkeling is van 
het feit dat er tegenwoordig o- 
penlijker over seksualiteit wordt 
gesproken, dan hoef ik al niet 
meer.

Hand in eigen boezem 
Jaren geleden heeft de PSP een 
affiche uitgebracht waar de me
ningen over verdeeld waren. Op 
het affiche staat een naakte 
vrouw afgebeeld met achter haar 
een koe. En daaronder staat ge
schreven ‘ontwapenend’.
Brengt de PSP pacifisme, socialis
me en seksisme onder één noe
mer? Eerder maakt het affiche 
duidelijk hoe politieke en seksue
le bevrijding samen kunnen gaan. 
Ontwapenend.

LISBETH



Het zit er voorlopig niet in dat 
het openbaar vervoer in Neder
land gratis of in ieder geval goed
koper wordt, eerder andersom. 
Dat betekent dat je van je zak
geld, mager beursje of minimum- 
loontje niet zo vaak en zo ver 
kan reizen als je eigenlijk wel zou 
willen. En als je een beetje onge
lukkig woont komt er helemaal 
geen bus of zoiets in de buurt. 
Dan word je met andere woorden 
gedwongen gebruik te maken van 
fiets, brommer of auto. Waarvan 
de laatste twee zeker niet miljeu- 
vriendelijk zijn en vaak erg in-ef- 
ficiënt (1 persoon per vervoers
middel) worden gebruikt.
De PSP-jg vindt het hardstikke 
zonde van de energie en het geld 
wat op deze manier zowel door 
bussen, trams en tereinen als 
door auto’s en brommers verspild 
wordt. En wij vinden dan ook 
dat er gezocht moet worden naar 
een socialer gebruik van vervoers
middelen. Liften is zo’n vorm 
van socialer gebruik, maar liften 
heeft altijd een nare bijsmaak van 
lang wachten, bedelen en onver
zekerde ongelukken. Daarom 
hebben de PSP-jongerengroepen 
naar het voorbeeld van het 
TAXISTOP-plan in België een 
nieuw liftplan in Nederland geïn
troduceerd.

Taxistop
In België bestaat sinds het voor
jaar van ’78 de organisatie Taxi
stop oftewel kostendelend liften. 
Tegen een gering bedrag kunnen 
lifters zich bij taxistop inschrij
ven en worden zij daarmee all- 
risk verzekerd. Ze ontvangen dan 
informatie over liften en een han
dig uitwisbaar liftbord. Dat lift- 
bord is van verre herkenbaar en 
automobilisten weten van tevo
ren dat ze met een TAXISTOP- 
lifter te maken hebben. Als een 
taxistop-lifter wordt meegeno
men verplicht hij zich ertoe om 
een kleine bijdrage per kilome
ter (in België 7 cent) in de benzi- 
nekosten bij te dragen. Voor jon
geren, die vaak niet zo vermo
gend zijn, geldt deze bijdrage-re- 
geling niet en zij ontvangen dan 
ook een anders gekleurd liftbord, 
maar betalen wel de jaarlijkse all- 
risk verzekering. Verder zit er bij 
elk liftbord een identiteitskaart, 
zodat de automobilist(e) weet 
wie hij of zij in de auto heeft.
Dit Liftplan blijkt in België goed 
te werken. Steekproeven wezen 
uit dat een gemiddelde wachttijd 
van een Taxistopper slechts 7 mi
nuten was.

Hoe in Nederland?
In tegenstelling tot de Belgiese 
Taxistop organisatie vinden wij 
dat het in Nederland geen privé- 
maar een staatsbedrijf moet wor
den. De overheid klinkt nou een

maal veiliger bij veel mensen in 
de oren dan privébedrijven. En 
het zou meteen een goede stap 
zijn van de overheid op weg naar 
beter openbaar vervoer en een 
beter energie gebruik.
De lifter betaalt eenmalig f 15,- 
voor zijn liftuitrusting en jaarlijks 
een bedrag als verzekering. En 
slechts mensen boven de 26 jaar 
verplichten zich om de kilome- 
terbijdrage te betalen (5 cent per 
kilometer).
Verder moet dit staatsbedrijf het 
taxistop liften in Nederland alge
meen bekend maken, zodat je 
met je taxistop langs de weg her
kend wordt.

Op naar socialer autogebruik 
Dit plan heeft de PSP-jg voorge
legd bij het Politiek jongeren 
kontakt (een organisatie waarin 
alle politieke jongeren-organisa- 
ties vertegenwoordigd zijn) en 
het werd met enthousiasme ont

vangen. Het wordt nu ingediend 
bij minister Tuynman door de 
PSP-jg met steun van alle andere 
politieke jongerenorganisaties.

Wij hopen met dit plan, zolang er 
geen gratis openbaar vervoer 
komt, toch de reispositie van jon
geren te verbeteren. En daarbij 
liften uit het verdomhoekje te 
halen. Daarnaast is het geven van 
een lift nog altijd een uiting van 
sociaal gevoel (en daarmee be
doelen we niet de mensen met de 
bijbedoelingen). Te verwachten is 
het dus maar of meer mensen 
door dit plan (wat het onbeken
de en daardoor onbeminde van 
liften opheft) hun sociale gevoel 
gaan tonen. Hoeven wij niet meer 
urenlang in de regen en de kou 
langs de autoweg te staan en wie 
weet houden sommige taxistops 
er nog de zelfde leuke kontakten 
na een lift op na als in België 
(niet weer verkeerd uitleggen).

□ Informatie over de PSP-JG 
(kruis aan wat je wil)
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PSP-jg
UITGAVEN

Informatiefolder 
jongerenkranten met 
(minderjarigheid) nr. 
(popmuziek)
(europa)
(platteland)
(sport)
(huisvesting)
(soc. landen) 
map popmuziek en 
politiek
slogan-affiche psp jg 
psp jg-button 
linksomkeert! (alles 
over dienstweigeren) 
brochure jongeren
huisvesting

0,25 
thema s: 
5 0,15

nr.
nr.
nr.
nr.
nr.
nr.

3.00

4.00

Bij bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn 
zonder portokosten, die wor
den ekstra in rekening ge
bracht.
Bestellen kan bij psp jg, 
postbus 700, Amsterdam, of 
per telefoon: 020-267374.

Knots in de broek
Bij ons op de Mavo kregen we 
voorlichting van een broeder.
Hij kon altijd heel smeuig vertel
len, en het was ook te zien dat 
hij er zelf ook van genoot, want 
telkens tekende zich heel duide
lijk een knots van een erectie af 
in z’n broek.

^ B R E S S E N
Op de volgende adressen kun je 
terecht als je ergens vragen over 
hebt o f wil weten hoe je aan 
voorbehoedsmiddelen kunt ko
men.
NVSH , postbus 64, Den Haag, 
tel. 070- 46 97 09 
Rutgerstichting; landelijk bureau 
Groot Hertoginnelaan 201, Den 
Haag, tel. 070-63 17 50 
COC-NVIH, Frederiksplein 14, 
Amsterdam, tel. 020-23 55 54.

Je kunt ook terecht bij je plaatse
lijke JAC o f Release.



Vanuit Amsterdam, over de Hollandse brug de Flevopolders binnenrijdend, 
ligt het rechts van de weg: Almere-haven. Het is de eerste van de vijf eenhe
den die samen in het Orwell-jaar 1984 de nieuwe gemeente Almere zullen 
moeten vormen.
Nu wonen er zo’n 8300 mensen, waarvan 5585 stemgerechtigd, met andere 
woorden: merendeels jonge gezinnen, veel kleine kindertjes. Een groot deel 
van de inwoners pendelt dagelijks over de brug naar en van het oude land, 
om te werken, veelal in Amsterdam. Hun tegenliggers bestaan uit mensen uit 
het Gooi; werkgevers verplaatsen zich vanuit het Gooi naar Almere voor de 
werkgelegenheid aldaar, hun werknemers pendelen nu dagelijks mee.

Op 28 mei j.1. werden in Almere-haven verkie 
zingen gehouden voor de zogenaamde advies
raad, een voorloper van de gemeenteraad. De 
PSP (21 Almeerders zijn er lid van) deed aan 
deze verkiezingen mee.
Het nu volgende verhaal is geschreven n.a.v. 
een gesprek met de twee koplopers van de PSP- 
lijst: Martin Overdiek en Richard Goedhart.
Zij vertelden over de onkontroleerbare macht 
van het ambtenarenapparaat van de Rijksdienst 
IJsselmeerpolders (RIJP), over de onmacht van 
de te kiezen adviesraad, over het politiek reilen 
en zeilen in Almere-haven, kortom over de 
‘ondemokratie’ in een splinternieuw stadje.

RIJP

Nadat de Dienst Zuiderzeewerken met behulp
van veel kunstwerken, bemalingen en planten

*

‘het nieuwe land’ bouwrijp heeft gemaakt, 
komt de Rijksdienst IJsselmeerpolders in aktie. 
Dit grote ambtenarenapparaat, dat valt onder 
het Ministerie van Verkeer en Waterstaat, doet 
dan werkelijk alles. Het maakt struktuur- en 
bestemmingsplannen, draagt zorg voor woning
bouw en wegenaanleg, trekt projektontwikke- 
laars aan, haalt bedrijven naar de polder, zorgt 
voor akkomodaties voor sport en sociaal-kultu- 
reel werk, wijst woningen toe, verkoopt gronden 
aan partikulieren, enz, enz. Dit alles zonder las
tig gevallen te worden door vervelende burgers 
ep aktiegroepen die bezwaren maken, want de 
RIJP is niet aanspreekbaar. Ten behoeve van de 
plaatselijke demokratie is er een wat vreem- 
soortige parlementaire struktuur in het leven 
geroepen: het Openbaar Lichaam Zuidelijke 
IJsselmeerpolders (de ZIJP), als voorloper van 
de gemeente, maar zonder de bevoegdheden van 
een gemeente. Daar draagt de RIJP wel zorg 
voor.

ZIJP

Aan liet hoofd van het ZIJP staat de landdrost 
in de persoon van de e\-Amsterdamse-wethou-  
der Han Lammers. Hij wordt bijgestaan door 
een adviesraad (soort gemeenteraad) en een uit 
de adviesraad gekozen Dagelijks Advieskollege 
(soort wethouders). Zoals de naam zegt geven 
adviesraad en advieskollege alleen advies, de 
landdrost wikt en beschikt. Maar veel te be
schikken valt er nog niet, alleen op het gebied 
van b.v. onderwijs heeft het ZIJP relatief meer 
te vertellen. Belangrijke zaken als woningdis
tributie en uitgifte van grond houdt de 
RIJP angstvallig in eigen hand.

DE ADVIESRAAD

In 1978 werd in Almere-haven de eerste partij
politieke adviesraad gekozen. In de periode 
daarvoor konden mensen op persoonlijke titel 
in een soort advieskommissie gaan zitten, die 
adviseerde aan de toen nog funktionerende 
adviesraad van Lelystad (inmiddels vervangen 
door een gemeenteraad). Deze laatste adviesraad 
adviseerde dan weer aan de landdrost, waarna 
deze ‘gehoord de adviesraad' een beslissing nam. 
Er werd dus volop geadviseerd, dat wel.
Aan de verkiezingen in 1978 deden vijf lijsten 
mee, Er werden zeven PvdA, twee CDA, één 
CPN en drie APA-kandidaten gekozen.

De APA (Algemene Partij Almere) bracht 
mensen van heel verschillende gedachtenwerel
den bijeen en bestaat nog nauwelijks 
Een konflikt over de stichting van een gezond
heidscentrum op loondienst-principe deed de 
partij opsplitsen in o.a. VVD, D'66 en PSP- 
lijsten, die aan de verkiezingen meedoen, als de 
adviesraad, als gevolg van de snelle bevolkings- 
toename, van 13 naar 19 zetels uitbreidt.

DE RIJP WIL BLIJVEN

Zo kent de RIJP nu in Almere-haven naast zich 
een ZIJP met landdrost, advieskollege, advies
raad en natuurlijk ZIJP-ambtenaren. De bedoe
ling is dat de RIJP haar bevoegdheden stelsel- 
matig aan de ZIJP gaat overhevelen, waarbij een 
demokratische kontrole wat minder onmogelijk 
is. Maar hier zit nu een kink in de kabel. De 
RIJP ziet bij het uitblijven van de beslissing over 
het al dan niet inpolderen van de Markerwaard, 
het eigen graf steeds groter gapen. En als die 
milieu-freaks e.d. hun zin krijgen c.q. er geen 
geld wordt vrijgemaakt voor de inpoldering 
komt de waard er helemaal niet, hetgeen een ge
wisse dood van de RIJP als organisatie zal 
betekenen. Almere vormt dus voorlopig de 
laatste RIJP-aktiviteit. Wanneer alles volgens 
plan verloopt, zullen in 1984 formeel genoeg in
woners zijn om de gemeente Almere te stichten. 
Daar heeft de RIJP iets op verzonnen. Men stelt 
voor Almere-haven nu vast gemeente te laten 
worden en dan daarna steeds per kern een nieu
we gemeente te stichten.
Dat wordt dan niet over vier jaar één gemeente  
Almere, maar vanwege de afzonderlijke voor
bereidingsprocedures verspreid over z o ’n vijftien 
jaar vijf nieuwe gemeenten. Met andere woorden  
de aktiviteiten van de RIJP kunnen dan met 
10 jaar verlengd worden, in de hoop dat dan de 
Markerwaard al droog genoeg is om daar vrolijk 
verder te gaan.
Opmerkelijk is de rol van D'66 in deze. Deze 
partij stelt de demokratie hoog in het vaandel te 
hebben en willen ook nog wel schermen met 
‘decentralistaie van bestuur'. Vijf kleine gemeen
ten is toch veel gcdecentraliseerder dan één 
grote, nietwaar? Het is alleen wat opvallend dat 
juist veel hogere RIJP-ambtenaren heel toe\aIIig
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Advertentie

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een spaarbank die 
gesneden is op de maat van uw principes. De ASN is voortgekomen 
uit de moderne arbeidersbeweging. Hn steekt dat gegeven niet 
onder stoelen öf banken.

Ook in de bedrijfsvoering verloochent de ASN haar atkomst niet. 
Daarom kunt u er ook zeker van zijn dat de ASN geen beleggingen 
voor uw spaargeld kiest waar zij gezien haar maatschappelijke 
inzichten niet achter staat.

De ASN belegt wel zo veel mogelijk in maatschappelijke en 
culturele instellingen en - niet te vergeten - in de woningbouw.
Dat betekent dat de ASN u geen gouden bergen belooft als u daar 
gaat sparen. U krijgt een eerlijke rentevergoeding. Niet meer, 
maar zeker niet minder, En... rente zonder bijsmaak.

De ASN is in 1960 opgericht door het NVV en De Centrale.
Dit geeft haar de verplichting om rekening te houden met de belangen 
van de groeperingen waarvoor de ASN is opgericht en waaruit zij is 
voortgekomen.

De ASN: maatschappelijk progressief en principieel. Zo’n 
spaarbank zou gekozen moeten worden door iedereen die zich 
verwant voelt met de progressieve beweging in ons land. Door 
u dus.

Welnu, het minste wat u kunt doen is u te informeren over de 
ASN. Over de makkelijke manier van sparen (in nauwe 
samenwerking met de postgiro) en over de vele andere, 
aantrekkelijke spaarvormen.

U komt er dan meteen achter dat de ASN met haar 55.000 
spaarders met een gezamenlijke inleg van 200 miljoen gulden, niet 
de eerste de beste is. Daarom... vul de bon in deze advertentie in.

Een progressieve daad. Een principiële stap.

geeft rente zonder bijsmaak

Bon sturen aan: Algemene Spaarbank voor Nederland,
Antwoordnummer 1188,
2500 VB Den I laag.

U hoeft geen postzegel te plakken. U kunt ook bellen: 070-4701 81 
of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlakbij het Centraal 
Station) tussen 08.30 uur en 17.00 uur.

Iedereen die voor 1 juli 1980 een spaarrekening opent met 
tenminste f50,- als eerste inleg krijgt als welkomstgeschenk een 
spaarpremie van ('7,50.

Naam en voorletters):

Adres:

Postcode en woonplaats:

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□ wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen 

t/m 17 jaar)
□  hetjeugdsparen De Zilvervloot (voorjeugdigen van 15 t/m 

20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  spaarde posito-be wij zen (meteen vaste looptijd)

* aankruisen wat u wenst. 920
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Militaire produkiie - Goed voor U ?
In ons land zijn een aantal werkgroepen aktief 
op het gebied van de akties tegen het militair- 
industrieel-complex, de verstrengeling van de top 
bij Defensie met de top van het bedrijfsleven. 
En dan met name de top van de bewapenings- 
industrie.
De laatste tijd was vooral de werkgroep Euro
metaal in het nieuws. Eurometaal is een wapen
industrie die is voortgekomen uit de Artillerie- 
Inrichtingen, gespecialiseerd op het gebied van 
munitie voor luchtafweer, voor zware kalibers 
en lange afstandsprojektielen. Verder zijn 
bekend de Werkgroep Signaal (die zich met 
Holland’s Signaal bezig houdt), de Oude Delft, 
de Kruithoorn, e.v.a. (zie de PSP-brochure 
Gewesten in het geweer).
In Eindhoven zijn twee alom bekende firma’s 
aktief op het terrein van de militaire produktie:
N.V. Philips en DAF-Trucks. De eerste met 
minimaal 5000 en de laatste met rond 450 
werknemers in de betreffende sektor van de 
bedrijven.
Sinds enige tijd bestaat de Anti-militaristische 
Werkgroep Eindhoven die zich tot doel heeft 
gesteld om onderzoek te verrichten naar en aktie 
te ondernemen tegen het militair-industrieel- 
complex zoals dat in Eindhoven vertegenwoor
digd is.

Onlangs bracht de Werkgroep een brochure uit 
onder de titel: Militaire produktie - Goed voor 
U ? Deze uitgave probeert wat meer informatie 
te verstrekken over het Nederlands militair- 
industrieel-complex in het algemeen en de 
situatie rond Philips en DAF in het bijzonder.
De brochure belicht de achtergronden en de 
waandenkbeelden behorende bij het complex.

De vierdaagse
Op 15 juli gaat in Nijmegen de traditionele 
Vierdaagse weer van start. Een leuk feest voor 
veel Nijmegenaren, maar niet voor iedereen. 
Het leger zal dan weer met veel bravour door de 
Nijmeegse straten marcheren, met verbloeming 
van het gewelddadige karakter van het milita
risme.
Daarom voert het Aktiekomitee Vierdaagse 
tegen dit wandelfestijn aktie. De voorberei
dingen daarvoor zijn alweer vroeg begonnen. 
Deze keer is er een wandelclub opgericht onder 
de naam Is het hier oorlog? De trainingen zijn 
al begonnen, het is dus zaak je zo snel mogelijk 
aan te melden.
Adres: Aktiekomitee Vierdaagse, Postbus 569, 
Nijmegen. Op dit adres zijn ook T-shirts met de' 
naam van de wandelclub verkrijgbaar.

Zo wordt ingegaan op zaken als de bewapenings
wedloop, de NAVO en de, vaak als verontschul
diging gebruikte, werkgelegenheidsaspekten.
De militaire produktie van de hierboven genoem
de twee concerns worden konkreet aan de kaak 
gesteld. In het bijzonder de subsidiërende rol 
van de overheid wordt daarbij niet vergeten 
(iets wat Philips en DAF zeker ook niet zullen 
doen).
Twee aparte hoofdstukjes in de brochure wor
den gewijd aan het handeltje met de F-16 en 
het prijsverhogende touwtrekken rond de 
Leopard-II tank.

De brochure Militaire produktie - Goed voor U ? 
heeft een omvang van 45 pagina’s, formaat A5, 
offset. De prijs is f. 3,50. Te bestellen door 
overmaking van f. 5,30 (incl. verzendkosten) 
op postgiro 683 620 t.n.v. S. Hogeland, St. 
Lambertusstraat, Eindhoven, met vermelding 
van brochure Militaire produktie.
Bij afname van meerdere exemplaren is korting 
mogelijk, informatie: 040 - 45 09 13.

De PSP Jongerengroepen, gevestigd te Am
sterdam zoeken:

2 PART TIME MEDEWERK(S)TERS 
(voor ieder een halve weektaak)

Zij zullen zich bezighouden met het werk 
van de PSP-jongerengroepen. We denken 
aan personen die kunnen voldoen aan de 
onderstaande wensen:

- in staat zelfstandige organisatorische 
werkzaamheden te verrichten

- enige redaktionele vaardigheid
- enige kennis van een aantal van de zaken 

waarmee de PSP Jongerengroepen zich 
bezighouden, zoals: werkende jongeren, 
jongerenhuisvesting, dienstplicht, sociaal- 
kulturele problemen, scholierenproble- 
matiek en minderjarigheid.

Onze voorkeur gaat uit naar personen die 
sympathiseren met de doelstellingen van de 
PSP en bovendien niet ouder zijn dan 25 
jaar.

Schriftelijke sollicitaties, voor 20 juni a.s., 
richten aan PSP Jongerengroepen, Postbus 
700, Amsterdam.

ook D’66-lid zijn en in het afdelingsbestuur van 
die partij zitten.
De andere partijen in Almere-haven zijn tegen 
het vijf-gemeenten-plan van de RIJP. Ten op
zichte van de inpoldering van de Markerwaard, 
liggen de stemverhoudingen plaatselijk wat ge
differentieerder. PvdA is verdeeld, CDA wacht 
af wat de bazen landelijk zeggen, CPN is vóór 
inpoldering, D’66 is tegen, maar D’66-Leïystad 
is vóór, de VVD doet in Almere-haven nauw- 
lijks van zich spreken en de PSP is dus tegen.

WAT HEET DEMOKRATIE

Op zich is er best wat voor te zeggen om steeds 
per kern de machteloze adviesraad, door middel 
van de vorming van een gemeente te vervangen 
door een gemeenteraad. Anderzijds wordt dat 
een zeer langdurige geschiedenis, waarbij de 
RIJP in die kernen die nog niet tot gemeente 
zijn geworden op eigen houtje door kan gaan en 
zo de nieuwe gemeenten voor steeds meer 
voldongen feiten, wat betreft uitbestede pro- 
jekten, toegewezen woningen, aan derden ver
kochte gronden e.d. kan zetten. Het per 1 janu
ari 1984 één gemeente laten worden van alle 
kernen ineens heeft als nadeel dat Almere, in 
afwachting van het behalen van het juiste inwo
nertal, vrij lang blijft zitten met een machteloze 
adviesraad binnen het ZIJP in strijd om bevoegd
heden met de RIJP.
De PSP in Almere geeft evenwel de voorkeur aan 
het laatste, waarbij dan na de gemeentevorming 
decentralisatie zal moeten plaatsvinden per wijk 
c.q. per buurt.

WERKGELEGENHEID

Een ander aspekt is dat van de werkgelegeheid 
van RIJP-ambtenaren. Het RIJP is geworden tot 
een grote organisatie, steeds ondoorzichtiger en 
starder, gericht op zelfhandhaving; je gaat jezelf 
als organisatie toch niet overbodig maken.
Van de kennis van de RIJP-ambtenaren kan 
evenwel heel goed gebruik gemaakt worden in 
diensten van de nieuwe gemeente, bij andere 
rijksdiensten of zelfs bij een provinciale plano
logische dienst van de Flevopolders, binnen wat 
voor bestuurlijk reorganisatiemodel, als dat er 
ooit nog van mocht komen, dan ook.

Almere groeit onder twee elkaar bestrijdende 
heren.
Aan de ene kant de ZIJP, een ondemokratische 
konstruktie welke op iets parlementairs moet 
lijken en waarbinnen de partijen zich op soms 
vreemdsoortige wijze vinden, in een gezamen
lijke strijd tegen een zo mogelijk nog ondemo- 
kratischer RIJP aan de andere kant. Uit de be
volking zelf komt weinig aktie. Er zijn ooit eens 
wat bezwaren geuit tegen de plaatsing van een 
buurthuis, dat te dicht in de buurt van de huizen 
zou komen te staan. Er is een belangenvereni
ging van bewoners in het winkelcentrum tegen 
de huurhoogte en overlast. Maar daarmee houdt 
het dan ook zo’n beetje op. Almere groeit voor, 
langs en boven de bevolking uit. De bevolking 
mag pas deelnemen als Almere al klaar is en dan 
is het een stad zoals er zoveel van zijn.
Dan kan de bevolking zaken gaan bestrijden die 
voorkomen hadden kunnen worden, zo maakt 
bijvoorbeeld het feit dat de RIJP momenteel 
volop gronden aan het verkopen is, de invoering 
van erfpacht wat moeilijk.
Er moet nog wel wat gebeuren in Almere.

TITIA VAN LEEUWEN



SVS STUDIEDAG 
NATIONALISATIES

Op zaterdag 7 juni a.s. houdt de Stichting Vorming en Scholing PSP i.s.m. 
het Wetenschappelijk Buro van de PSP een studiedag.

Twee onderling verweven onderwerpen komen aan de orde:
1. het idee en de ervaringen met selektieve nationalisaties zoals die in recen

te diskussies binnen links in m.n. Engeland en Frankrijk naar voren zijn ge
komen. Kortweg gezegd komt dit idee er op neer dat het mogelijk is om 
greep op het ekonomisch leven te krijgen door uitsluitend de sterkste be
drijven te nationaliseren.

2. Hoe moet de zeggenschap gerealiseerd worden van de mensen die in die 
bedrijven werken? Dit aspekt (industriële demokratie) is even essentieel als 
het eerste, want het gaat er de PSP niet om dat slechts het formele eigen
domsrecht in andere handen overgaat, het gaat om de zeggenschap. En hoe 
verhoudt zich de zeggenschap van de mensen in een genationaliseerd be
drijf tot de zeggenschap van de gemeenschap als geheel?

De studiedag wordt gehouden in het nieuwe PSP-pand: Nieuwe Looiersstraat 
45-47 te Amsterdam van 10 uur 30 tot 16 uur 30.

PROGRAMMA

Hein Vrolijk (medewerker wetenschappelijk buro PSP) zal in het kort de pro-
problematiek uiteenzetten en aangeven waarom de hele diskussie 
ook voor Nederlandse verhoudingen van belang is.

Dr. Rien Huiskamp (socioloog, beleidsmedewerker van de centrale perso
neelsdienst van de Universiteit van Amsterdam) zal de geschiedenis 
van het idee van selektieve nationalisaties in Engeland, Frankrijk en 
Italië weergeven.

Stephan Bodington (medewerker van het Engelse Institute for Workers’
Control) zal vanuit de Engelse situatie ingaan op de problemen en 
de mogelijkheden van zeggenschap van werkers in overheidsbedrij
ven.

Drs. Adriaan Dorresteijn (jurist, wetenschappelijk medewerker van de ekono-
mische fakulteit van de Universiteit van Amsterdam) zal de bestaan
de mogelijkheden tot demokratisering van de Nederlandse over
heidsbedrijven onder de loupe nemen.

Er zullen ook mensen aanwezig zijn die in de praktijk van de Nederlandse o- 
verheidsbedrijven werkzaam zijn. O.a. Huib Slangen van de bedrijfsleden- 
groep FNV van de DSM.

Tussendoor bestaat gelegenheid tot het stellen van vragen en diskussie.

Ter voorbereiding van de studiedag verschijnt er eind mei bij de Stichting 
Vorming en Scholing een studiemapje van ong. 48 pagina’s. Als men f5,- o- 
vermaakt op giro 348 19 95 van SVS-PSP onder vermelding van Studiemap 
Selektieve Nationalisaties & Industriële demokratie krijgt men dit mapje 
thuisgestuurd.

Nadere inlichtingen bij de Stichting Vorming en Scholing PSP (Ron Leijser), 
telefonisch te bereiken van dinsdag t/m donderdag tijdens kantooruren op
(020)-26 73 74.

Kinderdag
De feministisch socialistische beweging Hooge- 
veen organiseert op zaterdag 7 juni  een thema
dag onder de titel Wel o f  geen kinderen '? En 
hoe verder?.
Met een forum, film en informatiekraampjes 
van diverse groeperingen. Kresj aanwezig. Voor 
iedereen toegankelijk. Plaats: De Tamboer. 
Tijden: 10.30 to t  12.30 uur en 13.30 to t  16.30 
uur.

Homo-bevrijding
De PSP-homo’s verzorgen sinds enige tijd een 
eigen blad onder de titel Ilonio-hcvrijding. 
Onlangs verschenen kort achter elkaar twee 
nummers. Dit blad is een vervanging van het 
PSP-h omonieuws. In nummer 6: homo-socialis- 
tische analyses van o.a. Titia Bos en Lex Spaans 
en verder aktuele informatie. In nummer 7: 
een pacifistisch-socialistisch homo-kommentaar 
op 'Mannen - nietwaar?’, het pas gehouden fes
tival van de Rooie Flikkers. De PSP-homo’s 
hebben nogal wat bezwaren tegen de theorie en 
de achtergronden van dat festival.
Te bestellen: PSP-homo’s, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam.

Mannen filmcircuit
Uit (duren in het donker  (filmfestival 1978 in 
Amsterdam en Nijmegen) en de films die werden 
gedraaid tijdens het mannenfestival 'Mannen - 
nietwaar?’ (onlangs in de Melkweg/Amstcrdam) 
is een mannen-filmcircuit gegroeid.
De vertoning van de verschillende films start 
steeds op woensdag en gaat dan volgens het 
hieronder volgende schema het hele land door:

woensdag 22.30 uur Kriterion/Amsterdam 
donderdag 20.00 uur ’t l loogt/Utrecht 
vrijdag 24.00 uur Kijk hu is/Den Haag 
zaterdag 20.00 uur Filmhuis/Delft 
zaterdag 24.00 uur l)e Lantaren/Rotterdam 
zondag 12.30 uur Kriterion/Amsterdam 
maandag 20.00 uur JC Vera/G rollingen

Deze maand draaien de volgende films: The 
celluloid closet (28-5 t/m 2-6), Tiergarten 
(4-6 t/m 9-6; niet in Utrecht),  Gay USA (1 1-6 
t/m 16-6), Now or never (18-6 t/m 23-6) en 
Forbidden letters (25-6 t/m 30-6).
Inlichtingen: ()20 - 25 6 {) 57 a f  7/ 51 H().

(advertentie)

taakmem
Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 

geluidswagens, handmegafoons, 
zanginstallaties etcetera

JAN GRIELES - UTRECHT 
0 3 0 - 4 4 .6 1 .6 6

POSTBUS 2299, 3500 GG UTRECHT
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Linkse diskussies
Ondanks dat het beleid van Van Agt en Wiegel 
niet aan rechtse duidelijkheid te wensen over 
laat, is het sinds eind 1977 met de linkse samen
werking op partijniveau slecht gegaan. Inhoude
lijke diskussies tussen links kwamen er niet, er 
kwam geen gezamenlijk alternatief. Het enige 
was incidentele samenwerking in akties tegen de 
N-bom (manifestatie in november ’77) en de 
middellange afstandsraketten (demonstratie van 
oktober ’79). Nu net is het pas na lange onder- 
handeüngen - als je dat woord er voor wilt 
gebruiken - gelukt om gezamenlijk tegen de 
aanschaf van de honderdelf nieuwe F-16 straal
jagers te demonstreren. De PvdA doet wel mee, 
maar wenst toch duidelijk te maken dat ze 
het met de andere partijen niet eens is over het 
toekomstig luchtmachtbeleid en de vervanging 
van de NF- 5. Dat maakt men dan duidelijk door 
een voetnoot op de pamfletten. De zaak, het 
verzet tegen nog hogere militaire uitgaven in een 
tijd van bezuinigingen alom, is te belangrijk om 
het op dit soort punten te laten afspringen. 
Maar je wordt wel tureluurs van het tweeslachtig 
beleid van de PvdA.

Aan de vooravond van de verkiezingskampagnes 
blijkt de PvdA eindelijk bereid tot diskussies 
tussen linkse partijen. Dat voorstel deed Van den 
Berg zelf al in augustus vorig jaar. Maar om on
duidelijke reden werd er tot nu toe geen werk 
van gemaakt. Ondanks herhaalde telefoontjes 
naar de PvdA kwam er steeds maar geen nieuwe 
afspraak voor het voorzittersoverleg tussen 
PvdA, PPR en PSP. Na een brief van de voorzit
ters van PPR en PSP op 22 mei en met het 
forum in de Populier in het vooruitzicht kon het 
opeens wel. Op 29 kwamen de drie voorzitters 
bijeen. Daar werd afgesproken dat onder de vlag 
‘Progressief Beraad’, gesprekken gaan plaats 
vinden tussen een vijftal mensen uit ieder van 
de drie partijen, over een reeks onderwerpen. 
Als eerste thema’s zijn afgesproken: energie, 
ekonomie, vrede en veiligheid. De PSP heeft 
voorgesteld om het ‘links beraad’ te noemen 
in plaats van ‘progressief beraad’. Maar PvdA en 
PPR waren daar niet voor te vinden. De deur 
naar D’66 moet voor hen nadrukkelijk open 
blijven. Afgelopen najaar heeft D’66 laten weten 
aan deze gesprekken niet te willen deelnemen.
Op voorstel van de PSP werd verder afgesproken 
dat de gesprekken niet aan de komende verkie
zingen verbonden worden en daarna voortgezet 
zullen worden. Van elke bijeenkomst zal een 
verslag verschijnen in de vorm van een brochure. 
Een oud punt bij deze besprekingen is de deel
name van de CPN eraan. Tot rond 1977 was

buiten de PSP daar geen enkele partij voor.
Nu hebben PPR en PSP samen voorgesteld de 
CPN erbij te vragen. De PvdA ‘was er nog niet 
aan toe’. Het vorige kongres van de PvdA heeft 
hun partijbestuur opgedragen ‘de ontwikke
lingen in de CPN te volgen’. Het resultaat daar
van moet men nog gaan bepalen. Het kongres 
van de PSP van afgelopen december heeft het 
partijbestuur opgedragen op deelname van de 
CPN aan te dringen, maar er geen breekpunt van 
te maken. Immers, nu die deelname ook in 
andere partijen door steeds meer mensen als van
zelfsprekend wordt ervaren, zou het onverstan
dig zijn om op te stappen. Beter is het om te 
blijven aandringen op gesprekken met alle linkse 
partijen. Het forum in de Populier van 30 mei 
en 1 juni is daar het eerste voorbeeld van ge
worden. Voor het eerst zaten de voorzitters 
van de linkse partijen in één forum.

Op dat forum is veel gesproken over linkse 
samenwerking en gespekuleerd over linkse meer
derheidsregeringen. Lambert Meertens, voorzit
ter van de PSP, heeft benadrukt dat een links 
regeringsprogramma moet voortvloeien uit alter
natieven, die progressieve maatschappelijke 
bewegingen en linkse partijen samen ontwikke
len. De diskussie daarover heeft tot nu toe 
vrijwel volledig ontbroken. De PvdA draagt 
daarvoor een grote verantwoordelijkheid door 
haar slappe oppositie tegen het regeringsbeleid 
en haar voorkeur voor herstel van de oude 
‘rooms-rode’ koalitie. Op het Binnenhof geeft 
men daar steeds minder voor: binnen het CDA 
lijken de voorstanders van de huidige kombinatie 
het pleit te winnen. Voor de PvdA blijft dan 
‘alleen nog maar’ het perspektief van linkse 
samenwerking om nog te regeren. Het is triest, 
maar het heeft er alles van weg dat alleen zo de 
PvdA op kortere termijn tot een eenduidig linkse 
opstelling kan komen.

De diskussie tussen linkse organisaties kan niet 
beperkt zijn tot een aantal partijbestuurders 
die elkaar eens spreken. Het moet een zaak wor
den van de hele linkse beweging. Dat betekent 
dat die diskussies op alïe niveau’s gevoerd moet 
worden. Progressieve bewegingen als de vak
beweging, vrouwenbeweging, milieubeweging, 
huurdersbeweging en vredesbeweging moeten 
daar ook bij betrokken worden. Allereerst 
omdat links niet alleen bij partijen bestaat, 
maar ook omdat daar al de nodige diskussies 
aan de gang zijn over het beleid op hun terrein.

FRANS JANSSEN

Verschijnt tweemaal per maand
uitgave van de Pacifistisch Socialistische
Partij

Redaktie:
Rudi Boon 
T itia  Bos 
Peter Dros 
T itia  van Leeuwen 
Cora Mulder 
Roel Sandvoort 
Lex Spaans 
Siep van der Werf 
Peter Zwart

Vormgeving:
Dick Breebaart 
Albo Helm 
Simon B. Kool

Redaktiesekretariaat en eindredaktie: 
Roel Sandvoort

Administratie en partijburo:
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) - 26 73 74 
Abonnement: f 30,- per jaar 
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

Advertentietarief:
{alleen voor niet-kommerciële adverten
ties), f  1 per mm per kolom 
1/1 pag. f 1000,-; 1/2 pag. f 500,-

Druk: Bevrijding, Amsterdam

PSP-PROGRAMMA '81 - '85 
PSP in de regering.....?

OMBUIG INGSNOTA 
broddelwerk

SELEKTIEVE 
N ATIO N ALISATIES 
verslag SVS/WB studiedag

CUBA SI, YANKEE NO 
vluchtelingen

LAW AND ORDER

GEEN NIEUWE F-16's 
katern

ANTI-KERNENERGIE-
BEWEGING
op zoek naar nieuwe aktievormen

CPN-KONGRES 
6, 7 en 8 juni

WAPENVONDST 
De skeletten van Dr. Dubois

pag. 3

pag, 4

pag. 5

pag. 6 

pag. 8

pag. 9/12

pag. 14

pag. 16

pag. 18



PSP IN DE REGERING.
Het plaatje is nog niet duidelijk, zo heet het in hedendaags parlementair jar
gon. Terlouw wil wel met iedereen regeren. Den Uyl wil graag nog eens mi- 
nister-president worden. Van Agt demarreert in de race voor het lijsttrekker
schap van het CDA. Aan de finish staat Beckers te wachten, want samenwer
king met het CDA sluit ook de PPR niet uit.
En hoe stelt onze klub, de PSP, zich op? Met welk verhaal stappen we in de 
verkiezingskampagne naar de mensen toe?

Die vragen komen aan de orde op het komend 
kongres van de PSP. Het 35e alweer. Het wordt 
gehouden op 22 en 23 november in de Harmonie 
te Leeuwarden. Op dat kongres zal het verkie
zingsprogramma ’81 - ’85 van de PSP vastgesteld 
worden. Onlangs publiceerde het partijbestuur 
een ontwerp voor dit programma. Dit voorstel 
aan het kongres is gebaseerd op het huidige ak
tieprogramma, het lijvige boekwerk van 86 blad
zijden dat op 21 mei 1977 - drie dagen voor de 
verkiezingen - het daglicht zag.

RADIKALE DEMOKRAT1SERING

De rode draad in het ontwerp is die van radikale 
demokratisering. De PSP vindt dat de parlemen
taire demokratie moet worden uitgebreid tot een 
maximale demokratie.
'Daarin worden beslissingen door de betrokke
nen zelf gezamenlijk genomen in de plaats van 
door buitenstaanders over hen. (....) Alle direkt 
betrokkenen kunnen kiezen en gekozen worden 
in buurt-, bedrijfs- en instellingsraden, en de ge
kozenen zijn zonodig terugroep baar. ’ Duidelijker 
dan in het aktieprogramma wordt de verhouding 
tussen deze raden en het gekozen parlement 
aangegeven: 'Een rechtstreeks gekozen parle
ment moet over de hoofdlijnen van de maat
schappelijke ontwikkeling beslissen. Hiertoe is 
het noodzakelijk dat het parlement meer be-

voegdheden en faciliteiten krijgt ten opzichte 
van de regering (en dus ook van het ambtelijk 
apparaat) dan dat nu het geval is. Dit parlement 
staat niet tegenover de organen van basisdemo- 
kratie, maar vormt daar een noodzakelijke 
aanvulling op. ’

BUITEN EN IN HET PARLEMENT

Een scherp verschil tussen PvdA en PSP is de 
kijk op de buitenparlementaire strijd. De PvdA is 
geneigd om verzet tegen eenmaal genomen parle
mentaire beslissingen af te schilderen als onde- 
mokratisch en daarmee de buitenparlementaire 
strijd af te remmen.
De PSP vindt deze buitenparlementaire strijd on
misbaar: 'De PSP vindt juist dat de geweldloze 
massale buitenparlementaire strijd het demokra- 
tisch gehalte van de maatschappij verhoogt.' 
stelt het ontwerp voor het verkiezingsprogram
ma. Gekonstateerd wordt dan dat het staatsin- 
grijpen in de maatschappij zeer diepgaand is. 
Veel eisen zijn niet buiten de politiek om te ver
wezenlijken: demokratische planning van de e- 
konomie, ontwapeningspolitiek, milieuvriende
lijk energiebeleid, verkorting van de arbeidstijd, 
om maar enkele voorbeelden te noemen. Pro
gressieve bewegingen richten zich dan ook bijna 
steeds met hun eisen tot regering en parlement. 
Daarom is het zaak dat links ook daar sterk 
komt te staan.

LINKSE REGERING

Zoals ook in eerdere programma’s wordt er in 
het ontwerp voor het programma ’81 - ’85 ge
pleit voor een linkse regering: "Een linkse rege
ring moet de mogelijkheden voor progressieve 
bewegingen sterk verruimen en bereikte machts
posities wet telijk vastleggen. Dat zou een enor
me ontplooiing betekenen van al die bewegingen 
in buurten, bedrijven en instellingen. Konkrete 
resultaten maken het linkse pers pekt ief duidelij
ker. De progressieve beweging als geheel komt 
daarmee sterker te staan. En daarmee dus ook 
een linkse regering. Zo kunnen verdergaande re
sultaten worden bevochten in de strijd voor soci
alistische struktuurhervormingen. Door op deze 
weg van wisselwerking tussen progressieve bewe
gingen en linkse regering door te gaan, kan uit
eindelijk op alle nivo ’s van de maatschappij de 
beslissende machtsvraag worden gesteld. De om
wenteling in de richting van het socialisme wordt 
zo mogelijk.'
In 1975 heeft het kongres van de PSP vastgelegd 
welke eisen de PSP stelt aan deelname aan zo’n 
linkse regering. Daarin komen een zestal punten 
voor die volgens de PSP in een regeringsprogram
ma moeten staan. In het aktieprogramma uit 
1977 staan deze zes punten ook. In het voorstel

van het partijbestuur aan het kongres worden de 
hoofdpunten van een linkse regering zoals de 
PSP die wil opnieuw geformuleerd. Nieuw zijn 
daarbij de punten over de opheffing van de on
derdrukte positie van vrouwen, over de bestrij
ding van werkloosheid en woningnood en over 
de terugdringing van energie- en grondstofver- 
spilling. Nieuw is ook dat de hoofdpunten kon- 
k re ter worden ingevuld dan voorheen. Uiteraard 
vallen er bij zo’n herformulering ook dingen 
weg, die we toen erg hoge prioriteit toekenden, 
maar nu minder. Dat is het geval met gratis on
derwijs van iedereen.

RECHTS UITSLUITEN VAN REGERING

De opstelling van de PSP ten opzichte van de re
geringsvorming na de verkiezingen vormt een a- 
part agendapunt voor het kongres. De mogelijk
heid bestaat dat er na de verkiezingen een linkse 
meerderheid in de Kamer is, waarbij D’66 dan 
zoals gebruikelijk bij links gerekend wordt. Dan 
bestaat de mogelijkheid om een regering zonder 
CDA (en uiterraard zonder VVD) te vormen. En 
daar ga je toch naar uitzien, als je de heren Van 
Agt en Wiegel zo bezig ziet. De vraag is: wat gaat 
de PSP dan doen? Meeregeren? Gedogen? Het 
kongres zal het moeten bepalen. Het partijbe
stuur schat de kans erg laag dat er een regering 
komt zoals de PSP die het meest wenselijk acht. 
De politiek van de PvdA en al helemaal die van 
D’66 laten wat dat betreft weinig te hopen over. 
Toch is het beter als CDA en VVD uit de rege
ring verdwijnen.Daarom stelt het partijbestuur 
voor om als een regeringsprogramma dat door de 
PSP kan worden onderschreven nog niet moge
lijk blijkt - dan met de andere linkse partijen te 
onderhandelen over een regering van PvdA, D’66 
en eventueel PPR, die CPN en PSP gedogen. Dat 
wil zeggen dat we het regeringsprogramma niet 
onderschrijven, maar zo’n regering steunen bij 
rechtse pogingen de regering ten val te brengen.

NIEUWE PUNTEN

Het zal niemand verbazen dat vele punten uit an
dere programma’s weer terugkeren: geen kerne
nergie, voor uittreden uit de NAVO, socialisatie
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Ombuigingsnofa

BRODDELW ERK
In de Tweede Kamer verdedigde de nieuwbakken minister van financiën Van 
der Stee onlangs de nadere invulling van het door de regering in maart van dit 
jaar voorgestelde bezuinigingspakket. Een ‘Ombuigingsnota’, waarin de drie 
miljard die in de overheidsuitgaven gesnoeid worden over de verschillende de
partementen verdeeld zijn, en drie belastingvoorstellen.
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van de belangrijkste industrieën, banken, verze
keringen en dergelijke. Op enkele punten is de 
benadering iets anders. Zo wordt in het voorstel 
aan het kongres expliciet gekozen voor arbeids
tijdverkorting per dag.
Een interessant diskussiepunt zit in het hoofd
stuk milieu. Voor het tegengaan van het gebruik 
van vervuilende en verspillende stoffen kun je 
twee wegen volgen. De ene is via regels het ge
bruik van die stoffen in alle of sommige gevallen 
verbieden. De andere is door een heffing op der
gelijke produkten te zetten ze ‘uit de markt te 
prijzen’. In het aktieprogramma wordt alleen ge
kozen voor de eerste weg. In het voorliggende 
ontwerp worden beide wegen bepleit.
Anders is ook de benadering van het ‘reëel be
staande socialisme’: Sovjet Unie, Oost-Europa en 
China. In eerdere programma’s waren varianten 
van de deformatietheorie te bespeuren. De socia
listische revolutie in die landen is verworden, 
maar hoe meer voorwaarden vervuld worden 
voor demokratisering van de burokratische 
strukturen daar. Dat optimisme is in het nieuwe 
programma niet te vinden. Gesteld wordt dat 
ook in die maatschappijen een kleine minderheid 
het voor zeggen heeft. 'De ondemokratische 
maatschappijstruktuur belemmert de bewegings
vrijheid en de vrijheid van meningsuiting van de 
bevolking ernstig. ’ Die struktuur zal niet bij gun
stiger wordende omstandigheden vanzelf ver
dwijnen, maar ook daar zal de bevolking een gro
tere mate van demokratie door maatschappelijke 
strijd af moeten dwingen.

FRANS JANSSEN

Twee van die belastingvoorstellen, een voorstel 
dat betrekking heeft op de loon- en inkomsten
belasting en een ander over de zelfstandigenaf
trek, waren ontworpen om de koopkracht die 
door de loonmaatregel wordt aangetast enigszins 
bij te spijkeren. De loon-en inkomstenbelasting 
wordt een beetje verlaagd en de zelfstandigenaf
trek (voor degenen die niet in loondienst zijn) 
loopt daarmee in de pas. De derde fiscale maat
regel betreft de motorrijtuigenbelasting; deze 
wordt verhoogd om aan de dekking van de kos
ten van het loonmaatregelpakket te kunnen bij
dragen.
De PSP is er altijd voorstander van geweest de di- 
rekte belastingen (bv. loon-en inkomstenbelas
ting) een belangrijk groter gewicht toe te kennen 
dan de indirekte (kostprijsverhogende belastin
gen, zoals accijns op benzine, alcohol etc., mo
torrijtuigenbelasting), omdat de direkte belastin
gen een veel beter instrument vormen voor de 
eerlijker herverdeling van de inkomens. In indi
rekte belastingen kan heel goed, zoals in ons stel
sel, een progressie ingebouwd worden zoals wie 
meer verdient in een hoger tarief komt. De kost- 
prijsverhogende belastingen zijn voor iedereen e- 
ven hoog.
Wat we nu in de regeringsvoorstellen zien, is ie
dere keer weer een verschuiving de andere kant 
op: de direkte belastingen worden verlaagd, indi
rekte verhoogd. In dit geval heeft Fred van der 
Spek natuurlijk niet tegen de verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting kunnen stemmen, 
omdat de verwerping van die voorstellen de 
koopkracht van de laagst betaalden nog verder in 
gevaar zou brengen. Maar tegen het principe zijn 
we wèl.

RECHTVAARDIG

In de memorie van toelichting van het loonbelas- 
tingwetsontwerp staat te lezen:‘Deze (belasting)- 
verlaging maakt onderdeel uit van het arbeids
voorwaarden- en inkomensbeleid 1980 dat is ge
richt op beperking van de loonsomstijging en een 
rechtvaardige verdeling van de lasten.’
Er is hier toch wel sprake van een geheel eigen 
interpretatie van het begrip ‘rechtvaardig’! Want 
wat is er rechtvaardig aan het keer op keer ingrij
pen in de inkomens van de loon- en uitkering- 
trekkenden zoals gebeurde met de loonmaatre
gel en het evenzo vaak ongemoeid laten van de 
fiscaal beter gesitueerden in de samenleving?
De grenzeloze traagheid bij de wetgeving die tot 
beheersing van de inkomens der vrije beroepsbe
oefenaren moet leiden, de laksheid om te komen 
tot aanpak van de inkomens van hogere ambte

naren en politici, het ongemoeid laten van de 
winstinkomens spreken boekdelen.

GEEN GARANTIE

Koopkrachthandhaving voor tenminste de men
sen met een minimuminkomen, dat is het uit- 
ganspunt dat het kabinet volgens eigen zeggen 
gehanteerd heeft bij de vormgeving van het inko
mensbeleid voor 1980. ‘Daarbij is er steeds na
drukkelijk op gewezen, dat deze doelstelling 
geen garantie bevat’, aldus Van der Stee. Het 
blijkt dan ook, dat deze doelstelling niet meer is 
dan een loze kreet, die te pas en te onpas ge
slaakt wordt maar die absoluut niet waarge
maakt kan worden.
Gezien de recente ontwikkelingen van de prijzen 
staat het buiten twijfel dat ook de minima zullen 
moet inleveren. Tenzij er een krachtdadige prijs- 
beheersingspolitiek wordt gevoerd. En dat zit er 
met deze regering niet in.

BRODDELWERK

De ombuigingsnota bedoelt een nadere invulling 
te geven van de 3 mld die volgens het begin dit 
jaar bedacht regeringsbeleid in de overheidsuit
gaven bezuinigd moeten worden. Als we bij ‘na
dere invulling’ nu denken aan duidelijkheid, dan 
hebben we het mis. Met name wat de consequen
ties op inkomenspolitiek- en werkgelegenheids- 
gebied zullen zijn komt volstrekt niet uit de verf. 
Ze zijn van ‘geringe omvang’, Vrijwel nihil’, ‘op 
de korte termijn licht negatief, later positief 
etc.. Je vraagt je af: wat betekenen die kwalifika- 
ties? Is het niet de zoveelste slag in de lucht? Het 
hele stuk ademt de sfeer van korte-termijn-werk. 
Broddelwerk. Er staan nauwelijks cijfers in. Keer 
op keer wordt verwezen naar de nog te verschij
nen Voorjaarsnota en naar de Begroting 1981. 
Het kan komen doordat Van der Stee zich nog 
een beetje in moet werken, maar het is wel teke
nend voor de vaagheid van het hele beleid en de 
slagen om de arm die de regering wil houden met 
betrekking tot de werkgelegenheids- en inko- 
mensproblematiek.
Bij de verdeling van de ombuigingen over de ver
schillende ministeries laat de regering wèl een 
duidelijk gezicht zien: Defensie is natuurlijk 
weer het ministerie dat niet evenredig hoeft bij 
te dragen. Dat oordeelt de minister gezien de 
spannende internationale situatie op dit mo
ment niet gewenst. En dat, terwijl daar niet 3, 
maar ruim 10 miljard om te buigen zou zijn.

TONNY SCHUITEMA

HOE KOMT DE PSP AAN EEN 
PROGRAMMA VOOR 81 - 85

Het vaststellen van een programma voor de 
komende jaren is een zaak van de hele par
tij. Onlangs ontvingen alle leden de eerste 
kongreskrant voor het kongres van 22 en 
23 november. Daarin doet het partijbestuur 
een voorstel voor het verkiezingsprogram
ma van de PSP voor de periode ’81 - ’85.
De leden kunnen op dat voorstel nu kom- 
mentaar leveren, in de vorm van wijzigings
voorstellen. Maar eerst heeft iedereen ruim 
de tijd om het allemaal eens goed te lezen. 
Eind augustus en begin september worden 
er vervolgens ledenvergaderingen gehouden. 
Op deze vergaderingen wordt bepaald wel
ke voorstellen voor verandering in de ont
werptekst de afdeling doet. Alle amende
menten - zo heten die voorstellen nu een
maal - van alle afdelingen komen in de 
tweede kongreskrant te staan. Deze ver
schijnt eind oktober. In november houden 
de afdelingen weer ledenvergaderingen. 
Daarop bepaalt de afdeling welke amende
menten ze steunt en welke niet. Ook kiest 
de afdeling dan een afvaardiging voor het 
kongres. Dat beslist dan uiteindelijk over al
le ingediende voorstellen.
Op welke dagen de ledenvergaderingen in 
jouw afdeling zijn kun je lezen in het blad 
van je afdeling.
De kandidatenlijst van de PSP wordt vastge
steld op een apart kongres op 31 januari 
1981 in Utrecht.



Onder deze titel organiseerden de Stichting Vorming en Scholing en het We
tenschappelijk Buro van de PSP op 7 juni een studiedag. Zo’n 35 mensen 
kwamen naar Amsterdam om te luisteren naar de inleidingen en om te dis- 
kussiëren over een alternatieve ekonomische strategie. In de diskussies bin
nen links in Frankrijk en Engeland speelt de idee van selektieve nationalisa
ties een grote rol bij het bepalen van een linkse ekonomische politiek. Wie 
herinnert zich niet de diskussie rond het Programme Commun tussen de 
kommunistische en socialistische partijen in Frankrijk, of de diskussie in de 
Engelse Labour Party? Reden genoeg om eens te bekijken wat deze voorstel
len nu inhouden.

ondernemingen de mogelijkheid moeten kunnen 
geven vergaand te demokratiseren.
Het was verbazingwekkend om te horen hoeveel 
hiervan al binnen de huidige rechtsorde verwe- 
zenlijkt kan worden. Het vennootschapsrecht 
lijkt wel van elastiek, stelde hij, het kan moeite
loos worden aangepast aan zowel diktatoriale als 
aan een verregaand gedemokratiseerde samenle
ving.

LAPPENDEKEN

ANDERE KOEK

Hein I r olijk, medewerker van het Wetenschap
pelijk Buro van de PSP, ging in zijn inleiding in 
op het belang van deze diskussie voor de Neder
landse situatie. Het struktuurbeleid in Nederland 
faalt, zo stelde hij. De NEHEM is niet van de 
grond gekomen wegens gebrek aan financiële 
middelen. Overheidsinstrumenten als de WIR en 
allerlei globale middelen zijn gebaseerd op de il
lusie dat subsidies leiden tot andere investerings
beslissingen.
Kritiek leverde hij ook op het ekonomen-debat 
in de PvdA. Naast de vraag hoe we de nationale 
koek verdelen, moeten we ons ook afvragen hoe 
we de nationale koek kunnen vergroten, of hoe 
we een andere koek moeten bakken. Ook de

f

kleine linkse partijen, inklusicf de PSP, hebben 
geen alternatief ekonomisch plan.
Hij pleitte voor de ontwikkeling van een alterna
tief struktuurbeleid. De diskussie in het buiten
land kan aangeven welke instrumenten de over
heid hiervoor zou moeten krijgen.

PLANNING

Rien Huiskamp, lid van de PvdA, ging in op de 
ervaringen die in Engeland met een alternatieveo o
ekonomische strategie zijn opgedaan. De drie e- 
lementen waaruit een alternatieve ekonomische 
strategie zou moeten bestaan zijn volgens hem 
selektieve nationalisatie, demokratisering van o- 
verheidsbedrijven en planningsovereenkomsten. 
In Engeland zijn een aantal genationaliseerde be
drijven gebundeld in de Xational Enterprise 
Board (NEB). De mislukking van Labour-strate- 
gie heeft volgens hem twee oorzaken. Er bestond 
een strijd om de beslissingsbevoegdheid tussen 
de overheid, management en werknemers. Hoe
wel de NEB redelijk gefunktioneerd heeft, is 
door gebrek aan deniokratisering een cynisme bij 
de arbeiders ontstaan. In de tweede plaats be
staat de NEB voornamelijk uit enkele grote, 
noodlijdende bedrijven (Rolls Royce, British 
Leyland) naast kleinere geavanceerde bedrijven 
in de elektronika-sektor. Dit heeft ertoe geleid 
dat geen effektieve planning mogelijk was. Be
langrijk element vond Rien Huiskamp de plan- 
ningsovereenkomsten tussen genationaliseerde 
bedrijven en overheid. Op vrijwillige basis on
derhandelt de overheid met de staatsbedrijven o- 
ver de produktie. Hij verkiest dit boven de van

uit een ministerie opgelegde planning voor een 
gehele bedrijfstak vanwege de spanning tussen 
bedrijfsdemokratisering (groepsbelangen) en na
tionale planning (algemeen belang).
De ekonomie-nota van de PvdA hinkt volgens 
hem op twee gedachten. Er zijn elementen van 
de buitenlandse diskussie overgenomen, maar op 
een vreemde manier vermengd met oude elemen
ten, zoals bedrijfstakraden.

WHO IMPLEMENTS THE POLICY?

Steve Boddingtong, medewerker van het Engelse 
Institute for Workers’ Control, legde er de na
druk op dat de ontwikkeling van een alternatieve 
ekonomische strategie geen studeerkamer-werk 
is. De houding van de mensen in de bedrijven is 
een belangrijk historisch gegeven. De vraag ‘Wie 
moet de politiek uitvoeren?' is volgens hem ver
waarloosd.
Een belangrijk voorbeeld voor Boddington is Lu
cas Aerospace. Hier hebben de gezamenlijke 
shop stewards (de vakbondsmensen in het be
drijf) een alternatief plan ontwikkeld voor de 
produktie. Gepleit wordt voor een omschakeling 
van het militaire gedeelte van de produktie naar 
sociaal nuttige produkten op medisch gebied. 
Dit soort initiatieven kan volgens hem een alter
natieve ekonomische strategie aanvullen en steu
nen. Tot nu toe zijn te weinig positieve oplossin
gen geboden. TUC (de vakbond) en Labour zijn 
sterk genoeg om bepaalde ontwikkelingen te 
stoppen, maar hebben geen al doende antwoord 
op de toenemende internationalisering van het 
kapitaal.

ELASTIEK

Adnaan Dorresteijn. jurist, gal' in zijn verhaal 
zeer konkreet aan hoe een selektieve nationalisa
tie tot stand zou kunnen komen. Het huidige o- 
verheidsbeleid gaat uit van sturende maatregelen 
als het lokken van ondernemers met subsidies en 
beschouwt het zelf ondernemen als marginaal
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verschijnsel. Hij pleitte voor een beleidsmatige 
aanpak van het overheidsondernemen. In plaats 
van bedrijven met de meest verschillende rechts
vormen te handhaven zou de overheid zijn be
drijven moeten onderbrengen in een staatshol
ding, analoog aan de NEB in Engeland. Deze hol
ding zou een zekere afstand moeten hebben van 
de dagelijkse politieke en de onder haar vallende

Dat de karakterisering door Adriaan Dorresteijn 
van de huidige toestand van het overheidsonder- 
nemen als ‘lappendeken’ nauwelijks overdreven 
is, werd nog eens geïllustreerd door de verhalen 
van Cees Zwijnenburg, Huib Slangen en John 
Hakke, werkzaam bij respektievelijk de PTT, 
DSM en GEB Rotterdam. In al deze bedrijven 
zijn de verantwoordelijkheden van leiding, over
heid en werknemers weer anders geregeld.
In de diskussie die hierop volgde kwam vooral 
het ontbreken van de invloed van de overheid op 
het bedrijfsleven naar voren. Maar, zoals Rien 
Huiskamp terecht stelde, levert ook een te grote 
direkte overheidsinvloed problemen op, zoals 
hijzelf, Adriaan Dorresteijn en Steve Boddington 
al hadden aangegeven. Het vinden van een goede 
vorm voor het regelen van verantwoordelijkheid 
en beslissingsbevoegdheid zal ongetwijfeld nog e- 
nige diskussie vergen.

Al met al was het inhoudelijk een zeer geslaagde 
dag te noemen. Een goed initiatief van de Stich- 
ting Vorming en Scholing en het Wetenschappe
lijk Buro van de PSP om deze diskussie in Neder
land op partijnivo te introduceren. Het verder 
uitwerken en propageren van deze visie kan een 
bijdrage leveren aan de ontwikkeling van een 
links alternatief voor de bezuinigingspolitiek van 
de regering van Agt. Maar de ervaringen in 
Frankrijk en Engeland (de ruzie tussen kommu-
nisten en socialisten over het Programm Com-

-

mun. de interne troebelen in de Labour Partv
%

met als respektievelijk dieptepunten het opbre
ken van de samenwerking en het afzetten van 
Benn als minister van Ekonomische Zaken) dui
den er al op dat dat niet zonder problemen zal 
gaan. Daarvoor zal een intensievere diskussie bin
nen links Nederland gevoerd moeten worden. En 
die komt eigenlijk nog maar net op gang.

NICO GROEN

Geïnteresseerden kunnen alsnog de studiemap 
'Selektieve XatiOnalisaties en Industriële Demo- 
kratie' (met o.a. bijdragen van de inleiders) als
mede een samenvatting van de lezing van Steve 
Boddington bestellen hij de Stichting Vorming 
en Scholing PSP, Postbus 700 te Amsterdam. De 
prijs van de studiemap bedraagt ekskhtsief 
verzendkosten.



In de laatste week van mei komt er een resoluut einde aan de stroom Cuba
nen die naar de Verenigde Staten vertrekken. Niet Fidel Castro maakt daar 
een einde aan, maar president Carter laat de duizend boten en bootjes die 
de Cubanen overzetten, in beslag nemen. Dan zijn er 87.000 (volgens de 
NRC van 31 mei) Cubanen overgestoken. Bij ons komen vele vragen op wat 
er aan de hand is. Waarom vertrekken zovelen uit het land dat als hèt alterna
tief voor Zuid-Amerika gezien wordt?

In 1959 werd de diktator Batista door de 
guerrillero’s van Castro verjaagd. Het was een 
socialistische revolutie zonder dat de kommunis- 
tische partij meewerkte. Of liever het werd een 
socialistische revolutie. In eerste instantie ging 
het erom Batista en alles wat daar mee te maken 
had te vervangen. Pas in 1961 werd duidelijk de 
socialistische republiek uitgeroepen. De kommu- 
nistische partij van Cuba moest eerst weinig van 
de avonturiers hebben en draaide pas na het 
sukses bij. De Cubaanse revolutie verloopt niet 
volgens de geijkte kommunistische patronen. 
Castro zal voor de kommunisten wel altijd een 
te pragmatisch figuur blijven.
Aan de vooravond van de viering van de mislukte 
inval van een door de USA gesteunde grote 
groep Cubaanse ballingen, 19 jaar geleden, bij 
de Varkensbaai, geeft Castro onverwachts het 
groene licht voor iedereen die maar wil gaan.
In 1978 ging de Cubaanse grens open voor de 
gevluchte Cubanen die inmiddels in Miami een 
aardige toekomst opgebouwd hebben. Ten
minste dat is het beeld wat er vanuit Florida 
permanent naar Cuba uitgedragen wordt. 
Radio- en tv-zenders maken al jaren duidelijk 
dat het leven 180 kilometer verderop paradijse
lijk lijkt. Zoals alle migranten altijd in hun vader
land terugkomen om te bewijzen hoe goed het 
hen gegaan is. En ze nemen de tastbare bewijzen 
mee in de vorm van luxe-konsumptiegoederen 
die in Cuba zelf maar moeilijk te krijgen zijn.

De Cubanen die vertrokken, hebben zich dan 
ook eerder vergeleken met de Amerikanen in 
plaats van inwoners uit andere ontwikkelings
landen. Cuba is het enige Zuidamerikaanse 
ontwikkelingsland dat geen werkloosheid, 
geen analfabetisme, wel een goede gezondheids
situatie en goed onderwijs kent, terwijl toch 
’s lands inkomen niet zoveel afwijkt van de 
andere landen. Een kwestie van beleid, een 
socialistisch beleid dus.

FLOJAS

Wie willen nu weg? Opvallend is dat in de offi
ciële publikaties vooral gesproken wordt over de 
flojas, de luiaards, de parasieten, nietsnutten. 
Door de Cubanen op straat worden de mensen, 
waarvan bekend is dat ze weg willen, nog wel 
minder vleiende benamingen toegevoegd. In de 
officiële publikaties, zoals het partijblad 
Granma, wordt wel opgeroepen tot waardig 
gedrag tegenover de vertrekkers, maar in de 
praktijk wordt er gescholden, het licht afgesne
den, de huizen beklad met ‘verraders’ en ‘wor
men’. Op een groot bord stond een duidelijk 
verwijfd manspersoon vriendelijk te doen 
tegen Carter: ‘Jij bent mijn vriend’. Zo’n bord, 
meegedragen in de grote demonstratie (een 
miljoen mensen) ter ondersteuning van Castro, 
geeft weer eens blijk van de houding tegen
over homosexuelen. In de meeste kommunis

tische landen kost het veel moeite homofilie een 
gewone plaats onder de zon te gunnen. Onder 
de Zuidamerikaanse zon lijkt dit nog veel moei- 
lijker, in een gebied waar het ‘machisme’ (het 
manlijk haantjesgedrag) zeer levendig is. Ook 
Suriname heeft zo nauwlijks openlijk homo’s. 
Overigens is in Cuba de achterstelling van vrou
wen stevig aangepakt (zie ook Bevrijding 
18/79).
Uit alle verhalen lijkt het er toch telkens op dat 
de meeste migranten ‘gewone’ mensen zijn en 
niet een specifieke groep homo’s of nietsnutten. 
Het lijkt erop dat het merendeel jonger is, de 
tijd van voor de revolutie niet al te bewust heeft 
meegemaakt.
Hoe het ook voorgesteld wordt, de vertrekkers 
lijken mij geen politieke vluchtelingen. De mo
tieven voor de vertrekkers wijzen eerder op een 
betere toekomst in materiële zin. Beschikking 
krijgen over goederen die de Amerikanen ‘alle
maal’ schijnen te hebben en die in Cuba maar 
met mondjesmaat en dan nog moeilijker te krij
gen zijn. Bovendien eist het Cubaanse socialisme 
een grote inzet. Om een goede Cubaan te zijn 
ben je aktief in de buurt en bedrijf met vele 
vergaderingen en demonstraties. Het onderlinge 
toezicht is daarbij groot. Wanneer dan sommigen 
afhaken dan komt psychologisch verklaarbaar 
de reaktie op van: donder dan ook maar op! 
‘terug van een reis naar Cuba blijkt het enthou
siasme voor revolutie en socialisme en de trots 
op datgene wat bereikt is, de meeste indruk op 
mij te hebben gemaakt.’ Dat schreef Peter 
Korzelius in september ’78 in Bevrijding. Cuba 
lijkt dan ook op het alternatief naast de ver
starde situatie in de USSR. Cuba moest wel in 
de Comecon opgenomen worden en is politiek 
en ekonomisch zwaar afhankelijk van de USSR. 
De USA dreef Cuba die kant uit en nog steeds 
gaat de oorlog meer en minder openlijk door.
Er zijn aanwijzingen dat ziektes in de Cubaanse 
tabaks-, suiker-, en varkensteelt de resultaten van 
de geheime bakterieoorlog zouden kunnen zijn. 
(De Groene 23 april 1980). Mag Castro de 
wandelende reklame voor havannasigaren zijn, 
voor de Cubanen zelf is nauwlijks een sigaar te 
krijgen.

Maar Cuba heeft geen stalinisme gekend. Er zijn 
de nodige politieke koerswijzigingen geweest, 
zij het soms wel erg laat. Een groot probleem 
voor elk socialistisch systeem blijft de vraag hoe 
centrale planning te kombineren valt met demo- 
kratie vanuit de mensen zelf. Ook in Cuba wordt 
geklaagd over burokratie die sterk vertragend 
werkt, terwijl aan de andere kant het lijkt of 
alle Cubanen wel lid zijn van minstens één 
(massa)organisatie. Er is in Cuba een systeem 
opgezet om getrapt demokratisch te werken, 
maar iedereen moet wel meedoen. Voor de grote 
demonstratie op 19 april werden via de buurt- 
komitees 1 miljoen mensen opgewekt te gaan. 
Elke demonstrant kreeg een certifikaat als be
wijs van deelname. Het lijkt mij logisch dat je 
in een land met zo’n sterk patriottisme al gauw 
denkt dat het goed is om ook zo’n certifikaat te 
hebben.

In het Caraibisch gebied leek het erop dat 
na Cuba de politiek alternatieven voor neoko-
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loniale verhoudingen onmogelijk waren. Maar de 
laatste jaren gaat het opeens zeer hard: Nica
ragua en Greneda bevrijdden zich van de dikta- 
tuur. In El Salvador woedt de strijd, terwijl in 
Jamaica de aanzetten voor een verandering nu 
zwaar bevochten worden. In deze politieke 
situatie achtte de USA het noodzakelijk om 
onder de naam Solid Shield ’80 een interventie
macht van 20.000 mensen, 42 marineschepen 
en 300 vliegtuigen te laten oefenen. Onder 
andere zouden vanuit Key West, het eilandje 
bij Miami waar nu alle Cubaanse migranten zijn, 
2000 mariniers bij de Amerikaanse basis 
Guantanamo op Cuba (!) landen. Dat had alle
maal tussen 8 en 20 mei moeten gebeuren. 
Maar er kwam een andere invasie de andere 
kant uit.
Opvallend is ook nog dat in verschillende Zuid- 
amerikaanse landen duidelijke geluiden verno
men werden om zich te verzetten tegen een wel- 
komspolitiek tegenover de vertrekkende Cuba
nen, terwijl de eigen mensen kunnen verrekken.

In Peru werd ook op 19 april een 30.000 mensen 
tellende demonstratie gehouden met leuzen 
als ‘Cuba si, gusanos no’ (gusanos: wormen) 
tegen de show-poïitiek van de Peruaanse rege
ring.
In Miami zelf barstte in dezelfde tijd de ergste 
rassenrellen uit sinds de beruchte riots in de 
zestiger jaren. De aanleiding - een vrijspraak 
voor politieagenten die een zwarte verkeers- 
overtreder vermoordden - was niet meer dan een 
vonk om de 15 procent zwarte inwoners van 
Miami (220.000) de straat op te krijgen. Naast 
alle ellende die er al is, worden zij ook het 
meest direkt gekonfronteerd met de effekten 
van de Cubaanse intocht. De werkloosheid 
onder de zwarten is dubbel zo hoog als onder de 
vroegere Cubanen (16 tegenover 8 procent).
De Cubaanse ballingen telden tot april 35 pro
cent van de bevolking.
Maar het Amerikaanse sprookje kent niet alleen 
zijn slachtoffers onder de negers, het trekt niet 
alleen mensen uit Cuba aan. Florida telt veel

immigranten uit Tahiti, van de andere Carai- 
bische eilanden waarbij de laatste tijd vooral de 
schrijnende toelatingspolitiek (in vergelijking 
met de Cubanen) tegenover de Haitianen bekend 
werd. De Verenigde Staten hebben talloze 
legale, maar vooral ook illegale, migranten uit 
Jamaica, Mexico, Puerto Rico. Wanneer het ver
trek van de Cubanen een bewijs zou zijn voor 
een mislukking van het socialisme dan is het be
wijs voor het failliet van het kapitalisme al vele 
malen gegeven.
Het socialisme lijkt me een doel dat nog nergens 
bereikt is. Het is eerder een proces, een weg 
waar langs we gaan moeten om veel afschuw
lijks van de toestand nu te kunnen overwinnen. 
Veel van wat er mis gaat is te wijten aan de 
anti-socialistische krachten van buitenaf, kiasse- 
vijanden of hoe het ook mag heten. Maar het 
blijkt dat het verrekte moeilijk is tijdens de 
lange weg de mensen erbij te blijven betrekken, 
een betrokkenheid te geven die ook minder wel
stand akseptabel maakt. Ook blijkt het moeilijk 
de weg zonder burokratie en met reële demokra- 
tie te gaan.

S1EP VAN DER WERF

- Cuba libre, het blad van Venceremos, de vere
niging voor solidariteit met Cuba heeft het 
meinummer aan de vertrekkers gewijd.
Losse nummers f. 2,50, jaargang f. 12,50 (6x) 
administratie: postbus 590, 3500 AN Utrecht.

- informatie voor dit artikel is verkregen door 
het bezoek aan een informatieavond van 
Venceremos waarbij o.a. Derk Sauer (jour
nalist, pas terug uit Cuba) als bezoeker nieuwe 
gegevens inbracht. Verder Caribean Contact, 
Cuba Libre, NRC, Volkskrant, De Groene en 
Maria C. J. Snethlage ‘Cuba op weg naar 
socialisme’ en K.S. Karol ‘Cuba sinds de revo
lutie’ (beide Van Gennep).

De illustraties*op deze pagina 's komen uit de Pe
ruaanse bladen Amauta (pagina 6) en Marka (pa
gina 7)
Overgenomen uit Alerta, informatieblad over La
tijns-A merika

Partijraad
Het bestuur van de partijraad doet een dringend 
beroep op de leden van de PSP zich op te geven 
als notulist(e) van de partijraad.
Het zou prettig zijn als meerdere leden zich hier
voor opgaven, zodat invallen ingeval van verhin
dering mogelijk wordt.
De taken bestaan uit:
- het verslaan van de diskussie en besluitvorming 
in de partijraadsvergaderingen;
- het uitwerken en uittypen van het genotuleerde 
verslag.
De partijraad vergadert 1 x per maand (op de 4e 
zaterdag van elke maand) van 10.30 tot (maxi
maal) 17.00 uur.
De benodigde tijd voor het vervullen van deze 
taak wordt geschat op 15.00 uur per maand. 
Nadere inlichtingen kunnen worden verkregen 
bij: Jan Knottnerus, Gelkingestraat 25 A,
9711 NA Groningen, tel.: 050 - 12 97 80.

*
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De nasleep van de 30 april-rellen had op 21 mei een vervolg in het Amster
damse stadhuis. De bedompte sfeer in de raadszaal paste uitstekend bij het 
langdradige betoog van het VVD-raadslid Groothoff, die, voorafgaand aan de 
bespreking van de notitie van B & W over 30 april, een interpellatie hield 
over ‘de toenemende rechtsongelijkheid en rechtsonzekerheid bij de Amster
damse burgerij’. In de nota van het college van B & W werd een feitelijk 
verslag gegeven van de gebeurtenissen maar werd geen enkele poging gedaan 
de maatschappelijke onvrede die er aan ten grondslag ligt ook maar enigs
zins aan te geven. Integendeel, er werd volgens PSP en CPN alleen gerept over 
stemmingmakerij door de media en ongemotiveerde relschoppers. En zelfs 
werkt iedere vorm van begrip voor dit geweld averechts, om de laatste zin

Een aardige inleiding op het debat gaf Groothoff 
door alvast het verval van de rechtsstaat en de 
desintegratie van de samenleving aan te kondi
gen. Deze vorm van doemdenken sloeg niet zo 
aan bij de overige raadsfrakties: aïlerwege werd 
heftige kritiek geuit op de VVD die zich blijk
baar in het heetst van de verkiezingsstrijd 
waande in plaats van in een uitermate belang
rijke diskussie over het beleid van B & W vóór 
en op 30 april. In een tweetal moties vroeg de 
VVD om ontruiming van de Groote Keyser en 
het verwijderen van de niet-legale aanwezigen 
in de gekraakte luxe appartementen aan de 
Prins Hendrikkade nog voor het zomerreces, 
vanwege de ‘zeer duidelijke verstoring van de 
openbare orde’. Beide moties kregen alleen de 
stemmen van de liberale fraktie. Burgemeester 
Polak had de VVD overigens verzocht de moties 
in te trekken: ‘Als ze worden aangenomen, 
voert het de spanning in de stad’. De liberalen 
bleken ongevoelig voor dit argument.

Na dit langdurige opwarmertje kwam men 
eindelijk toe aan punt 5 van de agenda, waar het 
om draaide: kroningsdag. In hun notitie leggen 
B & W de schuldvraag bij aktivisten en een aan
tal media die een verwachtingspatroon opge
bouwd zouden hebben van gewelddadige akties. 
Echter, niet alleen de VARA en Radio Stad 
worden hier bedoeld, gelukkig noemde burge
meester Polak in het raadsdebat uitdrukkelijk 
ook de rol van de Telegraaf, Tros-Aktua en het 
Utrechts Nieuwsblad. Over de rol van de media 
gesproken, de Minister van CRM achtte het niet 
noodzakelijk toestemming te verlenen voor een 
live-uitzending van het debat door Radio Stad. 
Met uitzondering van de CDA- en VVD-frakties 
werd dat door de raad in een motie betreurd, 
omdat daarmee ‘de (Amsterdamse) bevolking 
een unieke mogelijkheid onthouden is om inte-

van de B & W-notitie aan te halen.

graal kennis te nemen van de opvattingen van 
het stadsbestuur’.

ESKALATIE

Onder ‘verwachtingspatroon’ verstonden B & W 
ondermeer de niet-aangemelde en dus verboden 
demonstraties bij het beeld van Domela 
Nieuwenhuis en vanaf het Jonas Daniël Meijer- 
plein. Volgens de burgemeester was regelmatig 
geprobeerd te overleggen met de aktievoerders, 
ook voor een andere route dan die leidend naar 
de Dam, maar daar werd niet op gereageerd. 
Demonstranten ontkennen ook niet dat er over
leg is gepleegd, maar beschuldigen de politie 
ervan tijdens de onderhandelingen te hebben ge
chargeerd.
Chargeren gebeurde eerder die dag ook in de 
Kinkerstraat waar rond 11 uur ’s morgens een 
pand werd gekraakt. De lezing hieromtrent van 
het gemeentebestuur verschilde aanzienlijk van 
die van de PSP-fraktie, verwoord in een motie 
van Els Agsteribbe waarin gekonstateerd wordt

dat op het moment van inzet van de ME tot die 
inzet geen aanleiding was, dat pas na en door het 
optreden van de ME een eskalatie van geweld 
op het kruispunt Kinkerstraat/Bilderdijkstraat 
had plaatsgevonden en dat derhalve de door het 
college gegeven lezing in de nota bezijden de 
waarheid is. De PSP kreeg alleen de steun van 
CPN en PPR. Volgens Polak is hier weer sprake 
van een tendentieuze omdraaiing van oorzaak 
en gevolg, er zou namelijk een begin zijn ge
maakt met het opwerpen van van barricades. 
De nota spreekt zich op dit punt tegen aange
zien de bewering van ter plaatse rond 12 uur 
aanwezige gemeenteraadsleden dat het om een 
buurtfeest (...) ging, direkt voor waar werd aan
genomen en dus - de ME teruggetrokken werd! 
Zelfs Polaks eigen partij, de PvdA, betreurde het 
dat onvoldoende beleidsoverwegingen vooraf 
waren gegaan aan het moment waarop besloten 
werd de ME in te zetten bij de Kinkerstraat.

Het minst verrassende deel van het debat was de 
feitelijke beoordeling van het beleid van B & W 
zoals neergelegd en verdedigd in de notitie.
De PvdA stelde een motie op die dat beleid 
met betrekking tot de inhuldiging in grote trek
ken goedkeurde, waarin nogmaals werd aange
drongen op het spoedig tot stand komen van de 
toegezegde nota over het te voeren politiebeleid 
en waarin werd verzocht op grond van de re
sultaten van dat onderzoek met voorstellen te 
komen over de konsekwenties daarvan voor het 
gemeentelijk beleid. De motie werd, zoals te 
verwachten was, door de raad aangenomen met 
tegenstemmen van PSP, CPN en VVD. De 
PvdA vroeg nog wel in een weggedrukte bijzin 
naar de maatschappelijke oorzaken van de 
onregelmatigheden maar wat dat betreft kunnen 
we de kritiek delen van Leen van der Linden, 
voorzitter van de Nederlandse Politie Bond, dat 
in het bijzonder de PvdA als grootste fraktie 
een volstrekt benedenmaats aandeel in het 
raadsdebat ten beste had gegeven. Waar de 
PvdA er niet omheen kon gemeentelijk feilen 
als de inzet van de ME bij de Blauwbrug toe te 
geven sprak zij van ‘zekere fouten die op deze 
dag onvermijdelijk waren’. Over verhullend 
taalgebruik gesproken. En wat bedoelt PvdA- 
woordvoerder Pelle Mug trouwens met de kreet: 
‘We hebben er allemaal aan meegewerkt’?
Macht, Media en ME - sleutelwoorden in de 
komende lange het zomer....

foto José Melo PETER DROS
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In 1975 besloot de regering Den Uyl 102 F-16 straaljagers aan te schaffen 
ter vervanging van de ‘verouderde’ F-104 jachtbommenwerpers. Ondanks 
de enorme protesten van de vredesbeweging en politieke partijen, drukte 
Vredeling, de toenmalige minister van defensie het besluit er toch door. 
Vredeling deinsde er zelfs niet voor terug om z’n eigen partijkongres voor 
het blok te zetten: ‘kongressen kopen geen straaljagers’, aldus ‘sociaal- 
demokraat’ Vredeling.
Het pokerspel rond de F-16 heeft onlangs een vervolg gekregen. In april 
kondigde Scholten aan, dat de regering van plan is een bestelling van 111 
extra F-16’s te plaatsen. En dat in een periode van grote bezuinigingen en 
de lonen op de nullijn. Is het Van Agt, Wiegel en Scholten helemaal in hun 
rechtse bol geschoten?

WAPENFEITEN

De regering Van Agt is bezig het grootste naoor
logse bewapeningskabinet te worden. Deze 
konklusie is onontkoombaar als we de wapen
feiten van deze rechtse regering eens op een 
rijtje zetten.
Achtereenvolgens doemdem de volgende ‘vrede
lievende’ besluiten op: de levering van korvetten 
aan het gen eraa Isregi m e i n In do n es i e, een at o o m- 
taak voor de Lanceraket, een order voor nieuwe 
onderzeeboten in het kader van de ‘werkloos
heidsbestrijdingaanschaf van ruim 400 nieuwe 
Leopardtanks, aankoop van nieuwe marine- 
vliegtuigen (Orion), verhoging van de defensie- 
uitgaven met 3 procent reëel, instemming met 
produktie van nieuwe middellange afstands- 
raketten, straaljagers voor Turkije, fregatten 
voor Portugal, initiatief om een tweede .VA VO- 
vloot te vormen en tenslotte de 'bijbestelling’ 
van nieuwe F-16 vliegtuigen.

‘VERANDERDE VEILIGHEIDSBEHOEFTE’

In 1974 werd het kontrakt over de aankoop van 
84 (later nog 16) nieuwe jachtbommenwerpers 
van het type F-16 door Vredeling getekend. 
Behalve Nederland besloten ook Denemarken, 
Noorwegen en België tot de koop van F-16’s 
over te gaan.
Daarmee kwam het ‘gegarandeerde afzettotaal’ 
voor wapengigant General Dynamics op ruim 
1700 exemplaren. De Amerikanen hadden reeds 
in een eerder stadium 1300 F-16 toestellen 
besteld.

De Nederlandse luchtmacht heeft officieel geen 
strategische taak, dat wil zeggen dat de straal

jagers van de luchtmacht geen militaire operaties 
diep in vijandelijk gebied hoeven uit te voeren. 
Zowel de Starfighter jachtbommenwerpers als de 
NF-5 jagers zijn bedoeld om de NAVO-grond- 
troepen in het gevecht vanuit de lucht steun 
te verlenen. Twee squadrons van elk 18 F-104 
Starfighters hebben daarin ook een atoomtaak. 
Deze vliegtuigen zijn alle gestationeerd op de 
Brabantse luchtmachtbasis Volkel. Zij hebben 
een zogenaamde ‘dual role’, dat wil zeggen dat 
zij zowel voor conventionele als nucleaire taken 
ingezet kunnen worden. Officieel is in 1974 de 
vervanging van de Starfighter gemotiveerd door 
een Veranderde veiligheidsbehoefte' van Neder
land. De Starfighter fungeerde bij zijn invoering 
in het begin van de jaren ’60 als ‘alles-kunner’.
In de toen geldende NAVO-strategie van de mas
sale vergelding (inzet van alle militaire middelen 
waaronder atoomwapens als reaktie op daad van 
agressie), was het niet erg bezwaarlijk, dat de 
Starfighter in het gewone luchtgevecht niet 
wendbaar genoeg was, aldus de NAVO-redene- 
ring.
Dit veranderde toen de NAVO in 1967 een 
nieuwe strategie aannam, de zogenaamde 
‘flexible respons’ oftewel de strategie van het 
‘soepele en aangepaste antwoord’. Deze nieuwe 
strategie, afkomstig uit de toverhoed van het 
Pentagon, heeft inmiddels tot een enorme op
voering van de conventionele en nucleaire 
bewapening in het Westen geleid.
Het argument van de veiligheidsbehoefte, hand
having van een geloofwaardige afschrikking, 
heeft het altijd goed gedaan. Echter niet voor die 
mensen die de afschrikkingsstrategie zien als een 
politiek van massale oorlogsvoorbereiding en 
die als dekmantel voor een permanente op
voering van de bewapening dient.

Een werkelijk indrukwekkende en tegelijk ont
hutsende reeks van oorlogsvoorbereidende 
(wan)daden.
Eerlijkheidshalve komt ook de regering Den 
Uyl de twijfelachtige eer toe aan deze wapen
feiten een belangrijke bijdrage geleverd te 
hebben.
In de regeerperiode van Den Uyl is een wezen
lijke grondslag gelegd voor de besluiten die door 
Van Agt en Scholten zijn uitgevoerd (al ontkent 
Stemerdink dit in alle toonaarden).
In de in 1974 gepubliceerde defensienota van 
Vredeling dm de veiligheid van het bestaan' 
wordt tot in details een programma beschreven 
dat investeringen van ruim 17 miljard gulden 
voor nieuwe wapenaankopen omvat in de ko
mende lOjaar. Ruim 2,5 miljard werd uitge
trokken voor de vervanging van de Starfighter- 
straaljagers van de luchtmacht. Daarnaast 
stonden enkele tientallen andere projekten op 
het programma, waaronder de vervanging van 
de Neptune lange-afstandsvliegtuigen (inmiddels 
gestart, opvolger is de Orion), de vervanging van 
de Centurion-tanks (door de Leopard), bouw 
van nieuwe fregatten, de vervanging van de 
Honest-John atoomraketten (door de Lance) 
enz.
We willen ons in dit artikel beperken tot de 
F-16 aanschaf. Hoe verliep die in 1974 en wat 
is er sindsdien gebeurt?

INDUSTRIËLE TOUWTREKKERIJ

De zogenaamde diskussie over veranderde 
veiligheidsbehoefte, over nieuwe strategische 
concepten was in feite bedoeld om een mist 
op te trekken voor de werkelijke redenen 
voor de vervanging van de Starfighter.
De eigenlijke reden om tot aanschaf van de 
F-16 over te gaan moet gezocht worden in de 
wapenindustrie. Al jaren lang woede er een 
hevige strijd in het Westen om nieuwe vliegtuig- 
orders.
In april 1972 werd de strijd om de vervanging 
van taktische jachtvliegtuigen in Amerika 
geopend door het Pentagon. Twee kandidaten 
stonden al te popelen om hun kleurrijke offertes 
aan te kunnen bieden: Northrop en haar Cobra- 
projekt en General Dynamics met haar F-16.
In Europa kwamen de Franse wapenfabrikant 
Dassault met de Mi rage en de Zweedse Saab- 
Viggen met de Viggen op de markt.
Vanuit Nederland gezien zou Fokker interes
sante co-produktie mogelijkheden krijgen indien 
voor het Cobra-vliegtuig gekozen zou worden. 
Ook de Mirage zag Fokker wel zitten. Zou de 
keus echter op de F-16 vallen, dan zou met 
name Philips (en haar dochter HoIIand-Signaal 
in Hengelo) in de prijzen vallen.
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Het zijn vooral ekonomische overwegingen geweest die geleid hebben tot de 
aanschaf van de F-16. Heeft die vervanging dan bijvoorbeeld zoveel werkge
legenheid opgeleverd?
Als we af moeten gaan op de berekeningen van Vredeling c.s. in die tijd, dan 
zouden er honderdduizenden manjaren werk geschapen kunnen worden. 
Helaas is nu gebleken, dat het werkgelegenheidsargument puur bedrog is ge
weest en dat parlement en publiek in 1974 om de tuin zijn geleid.

Tijdens de kompensatieonderhandelingen heeft 
de Nederlandse industrie het oorspronkelijk aan
tal geboden manjaren van 70.000 gereduceerd 
tot ca. 10 a 15.000. De vraag rijst, hoe kan dat? 
Uit de lijst van de van kompensaties meeprofite
rende bedrijven blijkt, dat deze bedrijven be
paald niet om werk verlegen zitten. Niet de 
werkgelegenheid werd door de bedrijven belang
rijk geacht, integendeel, belangrijker vond men 
de verwerving van technologische kennis.
Zo kreeg Philips de licentie voor de Pratt & 
Whitney motoren. Een enorme verrijking voor 
de machinefabrieken van deze multinationale 
onderneming (die trouwens de afgelopen jaren 
duizenden arbeidsplaatsen vernietigd heeft).
Zo kozen ook veel andere gegadigden voor de 
F-16, vanwege het hoge research- en ontwikke- 
lingsgehalte van het werk zelfs als een andere 
keuze meer manjaren aan werk zou hebben op
geleverd .
De industriebond FNV kwam in een berekening 
uit op een totale kompensatie aan arbeidsplaat
sen van ca. 15 perc.

NIEUWE F-16’s

Gaat dit hele spel van misleiding en bedrog nu 
weer herhaald worden?
Begin april kondigde Scholten aan, dat de rege
ring van plan is om 30 extra F-16’s aan te schaf-
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Naderhand bleek uit een onderzoek, dat de 
Nederlandse industrie al lang in onderhandeling 
was met Amerika over co-produktie van nieuwe 
vliegtuigen. Zelfs al voordat een belangrijke 
NAVO-studie over de opvolgingskwestie uit
kwam!
Het belangenkonflikt tussen Fokker en Philips 
werd uiteindelijk ten gunste van van de multi
national uit Eindhoven beslist. Opvallend in 
dit verband is, dat Philips een meerderheids- 
vertegenwoordiging heeft in de Adviesraad 
voor militaire produktie van het ministerie 
van Economische Zaken.
Weliswaar kreeg Fokker ook een aanzienlijk 
co-produktiepakket aangeboden, maar daar was 
direkteur Klapwijk toch niet tevreden mee. 
Volgens Klapwijk betekende de keuze van de 
F-16, dat de konkurrentiepositie van de Euro
pese Luchtvaartindustrie was verzwakt ten 
opzichte van de Amerikaanse. Bovendien ora
kelde Klapwijk dat het voor ‘Europa en de 
Europese veiligheid essentieel is dat wij in de 
markt blijven’. Als de vos de passie preekt.....

fen, om zich in te kunnen dekken tegen ‘vredes- 
verliezen’, vliegtuigen die zonder medewerking 
van de vijand’ verloren zouden gaan.
Ook maakte Scholten het plan bekend om de 
NF-5 vliegtuigen, het tweede type toestel dat de 
Nederlandse luchtmacht naast de Starfighter be
zit, in de loop van de jaren ’80 te vervangen door 
F-16 straaljagers.
Er zouden in totaal 81 vliegtuigen aangeschaft 
moeten worden: 64 voor de 4 bestaande squa
drons en 17 vredesverliezen.

Met deze nieuwe plannen zal ongeveer een be
drag van 2 miljard gemoeid zijn (prijspeil 1979, 
dus over een jaar waarschijnlijk het dubbele).
Er werd geen reden opgegeven over de noodzaak 
van deze vervanging. Wel wist de sluwe boekhou
der Scholten te beweren, dat de nieuwe aanschaf 
forse besparingen op het gebied van de investe
ringen en exploitatie zou opleveren. Daarnaast 
zou de aanschaf tot een voortzetting van de co- 
produktie door de Nederlandse bedrijven leiden. 
Enkele dagen na de aankondiging door Scholten, 
legde vice-premier Wiegel in een televisieoptre
den ‘c/e mensen in het land’ uit, dat er een zeker 
verband bestond tussen de kabinetsbeslissing om 
tot aankoop van 111 nieuwe F-16’s over te gaan 
en de gespannen internationale situatie (‘de Rus
sische agressie tegen Afghanistan’).

Gaat het dan toch weer om een reaktie van het 
kaliber uit 1968, toen de Nederlandse regering 
zogenaamd als ‘gevolg’ van de inval in Tsjecho- 
Slowakije besloot om 250 miljoen extra voor de 
defensie uit te trekken?

ATOOMTAKEN VOOR F-16?

Behalve de publieke diskussie over de noodzaak 
voor de vervanging van de Starfighter, is ook veel 
gesproken over de taken die de F-16 zou moeten 
gaan vervullen.
Zal de F-16 evenals z’n voorganger atoomtaken 
krijgen? Deze vraag is tot op heden door de rege
ring Van Agt onbeantwoord gebleven. Wel licht
te Scholten in z’n beruchte kemwapennota uit 
1978 een tipje van de sluier op. Hij schrijft dat 
NAVO-studies bepleiten dat de F-16 vliegtuigen 
in dezelfde mate als de afgedankte F-104 toestel
len een nucleaire capaciteit moeten krijgen.
Een beslissing over een eventuele atoomtaak 
voor de F-16 zal volgens Scholten eerst in het 
begin van de jaren ’80 ‘in het zicht van de dan 
bestaande omstandigheden' worden genomen.
Nu lijkt er weinig fantasie voor nodig om die 
omstandigheden in de visie van de regering van 
Van Agt-Scholten in te vullen.
Sinds het politieke debacle van Nederland in de 
NAVO in december, doet deze regering alles om 
haar aanhankelijkheid aan de NAVO en met 
name aan Carter te betuigen. Men laat niets na 
om zich als een trouwe vazal op te werpen van 
de Amerikaanse president in diens koude oor
logsvoering. Eén ding is alvast duidelijk. De A- 
merikanen, die zelf 1300 F-16’s produceren, ne
men het toestel in de atoomversie. Overigens zit 
de knop waarmee atoombommen afgeworpen 
kunnen worden, reeds in alle afgeleverde toestel
len gemonteerd.
Het is bepaald niet onwaarschijnlijk, dat de 
F-16’s binnenkort (na de verkiezingen van 1981) 
een atoomtaak zullen krijgen. In het onlangs uit
gekomen koncept-verkiezingsprogramma van de 
P.v.d.A. wordt gesproken over twee atoomtaken 
voor de Nederlandse defensie.
Ex-minister Stemerdink heeft al vaker laten 
doorschemeren dat één van die atoomtaken door 
de F-16 vervuld zou moeten worden.
Is dat de reden, waarom de partij van Bram Ste
merdink (de P.v.d.A.) het nodig gevonden heeft, 
om aan een gezamenüjke oproep van de organi
satoren van de demonstratie tegen de vervanging 
van de F-16, een eigen ‘voetnoot’ toe te voegen? 
In die voetnoot verklaart de PvdA ‘verschil van 
mening’ met de andere organisatoren te hebben 
‘over het toekomstig luchtmachtbeleid’...
De PSP heeft geen behoefte aan voetnoten, an- 
nexen en zo meer. Onze partij wil een krachtige, 
ondubbelzinnige afwijzing van deze moorddadi
ge geldwegsmijterij.

Daarom nodigen wij de andere linkse partijen uit 
tot een gezamenlijk politiek offensief tegen het 
nieuwe oorlogstuig.
Daarom roepen wij iedereen nu op om mee te 
demonstreren!

WIM BUISMAN 
GIED TEN BERGE



Al eerder werd er in het PSP-blad ‘Bevrijding’ uitgebreid aandacht besteed 
aan de ontluikende diskussie in de vakbeweging over het thema werkegele- 
genheid en bewapening. In nr. 79/16 verscheen een kritische beschouwing 
over een concept FNV-nota die deze diskussie zou moeten gaan stimuleren, 
maar die nog steeds op zich laat wachten. In nr. 79/23 wordt bericht over 
een initiatief van leden van de Industriebond FNV uit de IJmond, die in een 
resolutie van hun distriktsbestuurders eisen dat er nu maar eens snel ernst ge
maakt moest worden met de beloofde diskussie.
Inmiddels is de ABOP in Zuid-Limburg zelf 
begonnen met het uitvoeren van een gelijklui
dende resolutie, die de Algemene Ledenvergade
ring van deze bond in maart ’79 aan het hoofd
bestuur had voorgelegd. Zo werd er voor leden 
van de bond op 25 maart j.I. een diskussie- 
avond gehouden in Maastricht, ter gelegenheid 
waarvan een extra ABOP-bulletin werd uitge
geven. Verschillende vertegenwoordigers van de 
vredesbeweging komen in dit bulletin aan het 
woord.

F-16

Jan Prins, werkzaam bij het Studiecentrum voor 
Vredesvraagstukken in Nijmegen, laat zien hoe 
naar aanleiding van ervaringen met de F-16 de 
wapenproduktie in de vakbeweging in diskussie 
gekomen is.
'Het probleem van de bewapening en wapenpro
duktie werd aktueel voor de FNV door een aan

tal gebeurtenissen. In de eerste plaats de erva
ringen met de orders die als kompensatie gege
ven zouden worden voor de aanschaf van de 
F-16. De FNV had zich nogal ingezet voor die 
kompensatieorders. Toen echter de order voor 
de F-16 geplaatst was, werd het aantal manjaren 
kompensatieorders elke maand geringer. In een 
paar jaar tijd liep het aantal terug van meer dan
50.000 in 1974 naar slechts ongeveer 10.000 in 
1978.
Een andere aanleiding voor de hernieuwde 
belangstelling van de vakbeweging voor bewape- 
peningsvraagstukken was de funktie die de FNV 
had in de Adviesraad Militaire Produktie. Deze 
raad was door de ministers ingesteld om advies 
te geven over de rol die de Nederlandse industrie 
kon spelen bij de vervanging van wapens. In 
de raad zaten behalve drie mensen namens de 
vakbeweging, ambtenaren en vertegenwoordigers 
van de wapenproducerende bedrijven. Het bleek 
echter dat de raad volstrekt niet funktioneerde:

de minister vroeg bijvoorbeeld bij de vervanging 
van de F-16 geen advies aan deze raad. Ook de 
invloed van de vakbeweging in de raad wordt 
steeds meer in twijfel getrokken door de FNV. 
Meest belangrijke aanleiding voor de belangstel
ling van de FNV voor wapenproduktie is echter 
wel een bewustwording binnen de vakbeweging: 
kunnen we wel meewerken aan de produktie van 
bepaalde wapens b.v. atoomwapens, en kunnen 
we wel meewerken aan de produktie van wapens 
die bestemd zijn voor diktatoriale regiems zoals 
in Indonesië o f Iran (van de Sjah toen nog). ’

TRAUMA’S

Leo Mesman, beleidsmedewerker van de FNV, 
gaat in een interview in op de vraag waarom de 
FNV al die jaren de vredes- en veiligheidspro
blematiek heeft omzeild:
‘Als belangrijke oorzaak voor de grote terug
houdendheid op dit terrein zie ik de overheer
sende opvatting dat problematiek van vrede, 
veiligheid en defensie eerst en vooral een politiek 
en internationaal vraagstuk is. In deze visie is 
het primair een verantwoordelijkheid van de 
internationale organen en nationale regeringen 
en parlementen om deze problemen aan te 
pakken. De gereserveerdheid wordt nog ver
sterkt door het streven om politiek en vakbe
weging niet te zeer met elkaar te verstrenge
len, om te voorkomen dat de vrijheid en kracht 
van optreden als vakbeweging op het eigen 
sociaal-ekonomische werkterrein wordt ver
zwakt. Naarmate het inzicht groeit dat op het 
gebied van defensie en bewapening politieke, 
militaire èn ekonomische belangen sterk met el
kaar vervlochten zijn, wordt ook duidelijker dat 
de vakbeweging op haar eigen werkterrein op 
direkte wijze bij de problematiek betrokken is, 
als faktor tegen wil en dank van het ‘militair- 
industriële complex ’ en dus voor de noodzaak 
staat een eigen beleid in deze te ontwikklen. 5

ïn ziin artikel ‘Arbeidersbeweging en vredes
beweging’ gaat Gied ten Berge in op een paar 
dieperliggende oorzaken van het jarenlange in 
gebreke blijven van de vakbeweging. Hij noemt 
dan de opeenstapeling van historische ‘trauma’s’ 
die de arbeidersbeweging in zijn strijd tegen oor
log en oorlogsvoorbereiding heeft opgelopen, 
zoals het stemmen vóór de oorlogskredieten* 
door de SPD aan het begin van de Eerste Wereld
oorlog en de nederlagen van de Westeuropese 
arbeidersbeweging tegen het opkomende 
fascisme in Duitsland, Italië en Spanje. Hij 
zegt hierover hetvolgende:
‘Na de machteloosheid van de internationale 
arbeidersbeweging tegenover de Eerste Wereld
oorlog, werd de nederlaag tegen het fascisme 
een tweede diepingrijpend trauma. De daarop 
volgende oorlog met de suksesvolle militaire 
zege op Duisland en Japan blijven tot de dag van 
vandaag diep doorwerken in het bewustzijn van 
heel veel mensen. Het anti-militarisme van voor 
de oorlog (met het \gebroken geweertje’ als 
symbool) werd veelal afgezworen. Dit ging ge
paard met een zeker zelfverwijt. Hierdoor is
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het o.a. mogelijk geworden dat na de Tweede 
Wereldoorlog de historische les van het gebeurde 
werd versmald tot een 'militaire'les. Gebrekkige 
bewapening en 'anti-niUitarisme 'hadden zoge
naamd hun 'tol' betaald. Tegelijkertijd vroeg 
men niet meer naar de politieke oorzaken, 
bijvoorbeeld hoe het kwam dat het fascisme de 
arbeidersbeweging had kunnen verslaan. Erva
ringen met een vijand, die van buiten kwam, 
konden daardoor ook gemakkelijk aansluiten bij 
de nieuwe koude oorlog toen de mensen ver
trouwd moesten worden gemaakt met een 
nieuwe vijand, die tijdelijk hun bondgenoot 
was geweest ’.
Gied ten Berge past dit toe op de vakbeweging:
‘Internationaal heeft het NVV als een der eer

sten de zijde gekozen van de Amerikaanse 
vakbonden, die een scheuring wilden forceren 
in het Wereldvakverbond, om daarmee de op
richting te realiseren van een internationale orga
nisatie ' van niet-kommunistische vakbonden. 
Sinds 1945 hadden vakbonden uit Oost en
West in één internationale organisatie samenge
werkt. Als gevolg van die scheuring ontstonden
in feite een kommunistische en een anti-kommu- 
nistische vakbondsinternationale. Dat alles 
maakt het althans een beetje inzichtelijk waarom 
de vakbeweging bij ons lange tijd niet in staat 
was om in het vraagstuk van de bewapening een 
bewustmakende en kritische rol te vervullen'.

Maar gelukkig blijkt uit verschillende bijdragen

De regering heeft aangekondigd 111 (honderdelf) extra F-16's te w illen  aanschaffen. 

Kosten maar lie fs t: twee m ilja rd  gulden. En dat is nog maar het geld. U it vredesoogpunt 

z ijn  deze straaljagers geheel ongewenst.

De onderstaande organisaties vinden d it vo ls tre k t onaanvaardbaar. Z ij roepen op to t 

een breed protest tegen deze plannen.

De CPN, PPR, PSP, P vdA *, A N JV , JS, PPRjg, PSPjg, Log, N V V jc  en VD organiseren 

gezam enlijk een dem onstratie  en m anifestatie  op 21 jun i in Am sterdam .

Twee m ilja rd  voor nieuwe S T R A A L JA G E R S ; dat werd aangekondigd pal na de a fk o n 

diging van een LO O N IN G R E E P  die de meeste loontrekkers, ook de laagstbetaalden, op de 

m in -lijn  zet, te rw ijl de prijzen verder stijgen.

Twee m ilja rd  extra  defensie inspanning; en dat in een t i jd  dat de in ternationa le  span

ningen to t  gevaarlijke hoogten stijgen. Is dat een bijdrage to t  in ternationa le  

O N TS P A N N IN G ?

Twee m ilja rd  voor straaljagers die ook met kernwapens kunnen worden uitgerust, 

te rw ijl de meerderheid van het Nederlandse vo lk  al te hoop gelopen is tegen de kernbe 

wapening en de nieuwe stappen daarin.

W ij eisen daartegenover voorrang - ook in geld - voor de oplossing van de w oningnood, 

van de w erkloosheid, voor verbetering van de gezondheidszorg, onderw ijs en w elzijn .

Het grootste deel van de bevolking - w erkend, n iet w erkend, studerend, mannen en 

vrouwen - w o rd t op de m in lijn  gezet, onze voorzieningen worden aangetast, onze vakor

ganisaties aan banden gelegd; op onze redelijke  wensen k lin k t  meestal het 'N E E N ' van de 

regering: 'er is geen geld'.

Maar wel twee m ilja rd  voor de w apenindustrie? Dat kan n ie t meer, dat is de wereld op 

zijn  kop, dat vraagt om verzet. Dan moeten w ij zeggen: STOP.

GEEN TW EE M IL J A R D  VOOR DE F-16

Neem deel aan d it  p ro test; dem onstreer mee! 21 ju n i, Am sterdam , 14 uur Wester- 

m ark t: dem onstratie ; 15 uur Am ste lve ld: m anifestatie.

CPN, PPR, PSP, PvdA, A N JV , JS, PPRjg, PSPjg, Log, N V V jc , VD

Ondanks het verschil van mening met de andere politieke partijen, te weten CPN, PPR en PSP, over het 
toekomstig luchtmachtbeleid in Nederland, inclusief de vervanging van de NF-5, acht ook de PvdA zeker 
tegen de achtergrond van de noodzaak van bezuinigingen op defensie, gemeenschappelijk verzet geboden 
tegen het beslag van 2 miljard op de collectieve uitgaven voor de aanschaf van 111 F-16 straaljagers. Een 
opvolger van de NF-5 zal in ieder geval geen nucleaire taken mogen vervullen.

dan het ABOP-bulletin dat de tendens van kri
tische bewustwording over de wapenproduktie 
vandaag de dag in heel veel bonden en in tal van 
landen weer begint op te leven. Zo ook in de 
Amerikaanse vakbond van arbeiders in de 
metaalverwerkende en luchtvaartindustrie 
(ÏAM). Sami Faltas heeft in zijn bijdrage laten 
zien hoe ook de Amerikaanse arbeiders herhaal
delijk bedrogen uitkomen met schone beloftes 
over meer werkgelegenheid door meer wapens. 
Dat komt omdat in de kapitaalintensieve en 
‘arbeidsarme’ wapenindustrie'relatief minder 
arbeidsplaatsen te scheppen zijn dan in andere 
sektoren. Sami Faltas komt na een rekensom 
tot de volgende konklusie:
'Nu het Pantagon 124 miljard dollar per jaar 
uitgeeft, verliezen de VS 1.440.000 arbeids
plaatsen per jaar, omdat die miljarden naar de 
bewapening en niet naar andere bestemmingen 
gaan
De woede over deze ontwikkeling neemt in de 
Amerikaanse vakbeweging alleen maar toe. 
William W. Winpisinger, voorzitter van de 
IAM:
‘Militaire uitgaven scheppen meer werkloosheid 
dan arbeidsplaatsen...; het Pentagon is een 
kontinuë inflatie machine...; militaire beste
dingen remmen technologische vooruitgang 
en ekonomische groei in civiele bedrijfstakken 
af; de militaire last die drukt op de civiele 
ekonomie heeft de vlucht van Amerikaans 
kapitaal, Amerikaanse technologie en Ameri
kaanse arbeidsplaatsen naar andere landen ver
sneld; militaire uitgaven verzwakken de ekono
mie eerder dan dat zij haar versterken Zijn 
konklusie is: 'Er moet een alternatief gevonden 
worden voor de industrie van dood en verderf 
die Amerika doet verarmen ’.
Natuurlijk valt er wel af te dingen op zo’n een
zijdig ‘Amerikaans’ geformuleerd arbeiders
belang. Maar toch is het een stap vooruit dat 
nu ook een Amerikaanse vakbond zijn eigen 
belangen en verantwoordelijkheden t.a.v. het 
militarisme begint in te zien. Gewoonte is 
namelijk, dat zulke verantwoordelijkheden nog 
al snel naar ‘de politiek’ worden doorgeschoven. 
Leo Mesman wees daar al op. Ook Gied ten 
Berge signaleert dat probleem: ‘Vakbeweging 
en “Politiek” willen nogal eens kiekeboe 
spelen. Hopelijk zal de diskussie in de vakbe
weging leiden tot een bewuste herformulering 
van de eigen verantwoordelijkheid van de 
bonden. Het gaat immers om een van de beste 
tradities van de arbeidersbeweging’.

ABOP-bulletin maart 1980 7e jaargang nummer 1.
Te bestellen door f. 1,40 (inkl. portokosten) over te 
maken op giro 3129372 t.n.v. penningmeester ABOP 
Xuid-Limburg, p.a. Broekhuizenstraat 76, llbach over 
Worms.



B ussum se v ro u w e n  in  b e w e g in g VREDESMARS
‘Maar een emancipatienota laat nog steeds op 
zich wachten, deeltijdarbeid wordt niet gesti
muleerd en het personeelsbeleid is nog steeds op 
de man gericht, om maar eens enkele voor
beelden te noemen.’
Aldus het voorwoord in 'Bussumse vrouwen in 
beweging, een PSP-voorstel voor een noodzake
lijk emancipatiebeleid\ De bedoeling van de 
nota is te laten zien wat er op gemeenelijk be
leidsniveau gedaan kan worden voor de bevrij- 
ding van de vrouw. De nota bestaat uit hoofd
stukken over onderwijs en vorming, gemeentelijk 
personeelsbeleid, werkgelegenheid, buitenlandse 
vrouwen, kollektieve voorzieningen en door de 
PSP ingebrachte moties in de gemeenteraad. 
Een greep eruit: ‘De gemeente kan er bij de be
oordeling van leerplannen op letten dat er geen

gescheiden lessen worden gegeven aan jongens 
en meisjes (handwerken, gymnastiek). Bij de 
aanschaf van boeken op scholen zou naast het 
kriterium of het betreffende boek geschikt is 
voor het leerdoel ook gekeken moeten worden 
naar het gelijke aantal vrouwelijke en mannelijke 
hoofdpersonen, de relatie-ongelijkheid tussen de 
vader en de moeder en de minder stereotype 
toekomstverwachtingen en karakterbeeld. En: 
‘bij het benoemingsbeleid van onderwijzend 
personeel dient er op gelet te worden dat 
er mensen aangesteld worden die van het be
lachelijke onderscheid bij een traditionele aan
pak tussen jongens en meisjes doordrongen zijn. 
Over het gemeentelijk personeelsbeleid: ‘Opval
lend is dat bij de gemeentelijke diensten van 
de 425 mensen alleen op de afdeling sekretarie 8 
mensen in deeltijdarbeid in dienst waren, bij het 
gasbedrijf 2, sociale dienst 1, politie 1. Dit 
waren alleen vrouwen en alleen in de lagere 
rangen! (...) De gemeente zou als grote werk
gever het voorbeeld moeten geven door haar 
vrouwelijke werknemers in lagere rangen in ho
gere loonschalen onder te brengen, aan hen 
mogelijkheid tot vorming en scholing te bieden, 
hun promotiemogelijkheden te verruimen en in 
sektoren waarin bijna geen vrouwen werken hen 
ekstra kansen te geven om de achterstand in 
te halen door hen een voorkeursbehandeling 
te geven bij sollicitaties.'

CORA MELDER

kontaktadres PSP-vrouwen:
Ria Platvoet, Kromme Englaan 4a Bussum 
Liesbeth van der Sanden, E. de Bruyn- 
straat 84a Naarden
De nota is verkrijgbaar door storting van f 2,30 
(inkl. porto) op giro 157 79 02 t.n.v. PSP te 
Naarden.

Zoals al eerder in Bevrijding aangekondigd vindt 
van 4 tot en met 22 augustus de vijfde Internat- 
onale Vredesmars plaats.
Dit jaar start de mars in Frankrijk en wel in Vau- 
cluss, een streek in het zuid oosten van Frank
rijk. In deze streek vinden akties plaats tegen de 
raketbasis op de Mont-Ventoux. tegen de kern- 
afvalverwerkingsfabrieken van Eurodif en tegen 
de opwerkingsfabriek van Mareoule.
Daarnaast worden akties gepland tegen grote mi
litaire kampen in Canjeurs en de Larzac. In de 
Larzac houden honderden schapenboeren hun 
land bezet tegen de uitbreiding van een militair 
kamp. Op 8 augustus arriveert de mars te La 
Spezzia in de buurt van Genua (Itali). Aktie- 
plaatsen hier zijn La Spezzia (niarinebasis ne 
grootste wapenfabriek van Italië), Toscana en A- 
viana (bij Triest) waar de nieuwe kernwapens 
(Pershing II en Cruis-raketten) geplaats gaan 
worden.
Op 16 augustus is men in Joegoslavië waar tot en 
met 22 augustus een door de Italiaanse sektie 
van de mars georganiseerd programma zal wor
den afgedraaid.
De bedoeling is om hierna door te reizen naar 
Roemenië, maar het is nog niet duidelijk of men 
daar zal worden toegelaten.

De doelstelling van de Mars is: 1) eenzijdige ont
wapening van alle landen, 2) opheffing van mili
taire pakten en allianties en 3) ombouw van mili
taire strukturen en uitgaven naar burgerlijke en 
sociale doelen, gericht op afschaffing van de eco
nomische onderdrukking op wereldschaal.
Voor nadere informatie en opgave voor deelne
ming kan men terecht bij: Gerdie Markus, 3e 
Helmersstraat 78hs, Amsterdam, tel.: 020 - 
16 66 52

De problemen op de arbeidsmarkt lijken in het vaarwater van de chantage 
terecht te komen. Raad van Bestuur en direktie van Hoogovens /IJmuiden 
dreigen met hel en verdoemenis als hun plan, de werving van 500 Joego- 
slaven, niet door mag gaan: het bedrijfsresultaat zal daardoor met 100 
miljoen gulden achterblijven en bovendien wordt de bestaande werkgelegen
heid door een dergelijke weigering in gevaar gebracht.
Even leek het erop dat Albeda voor de chantage 
zou bezwijken, al had hij in een gesprek met 
Hoogovens het aantal te werven Joegoslaven 
al teruggebracht tot vijftig. Voor de PSP waren 
dat er nog 50 teveel, zoals Fred van der Spek 
in het debat over deze kwestie met de Minister 
dat op 21 mei in de Tweede Kamer plaatsvond 
duidelijk te verstaan heeft gegeven.

Hij sprak zich uit tegen het verlenen van toe
stemming voor deze campagne van Hoogovens, 
met name omdat het hierheen halen van buiten
landers de werkelijke problemen bij het bedrijf 
verdoezelt. Want hoe komt het dat Hoogovens 
geen personeel kan krijgen in deze tijd van grote 
werkloosheid? Dit wordt in belangrijke mate 
veroorzaakt door de slechte arbeidsomstandig
heden in het bedrijf (4 ploegendiensten, enorme

temperatuurverschillen etc. etc.) en door het 
probleem van de huisvesting 
Welnu, door een groep Joegoslaven hierheen 
te halen verzekert Hoogovens zich van gewillige 
kritiekloze werknemers (als ze hun mond open 
doen vliegen ze er zo uit; bovendien spreken 
ze geen Nederlands) die zich wel zullen schikken 
in de omstandigheden bij Hoogovens gedurende 
hun kontrakt. En het punt van de huisvesting 
is ook al heel eenvoudig opgelost door de Joego
slaven met z’n allen in een kippenhok te stop
pen (met een wijds woord ‘woonoord’ ge
noemd), want omdat ze maar twee jaar zouden 
blijven, hoeven ze hun familie niet mee te 
brengen. Volgens Hoogovens in een brief aan de 
Tweede Kamer: ‘problemen van huisvesting 
en gezinsmigratie doen zich dan ook niet voor, 
wegens de tijdelijkheid van de tewerkstelling’.

Daarom wil Hoogovens Joegoslaven. Daarom 
ook traineerde het bedrijf de pogingen van een 
aantal Gewestelijke Arbeidsbureaus om Neder
landers voor de te vervullen vakatures te krijgen. 
Een rapport van het GAB te Rotterdam spreeekt 
daarover duidelijke taal. Nederlanders zijn te 
lastig en ze moeten nog wonen ook.
Enfin het ging allemaal niet door deze keer.
De PSP was niet de enige partij die zich tegen 
het plan verzette en zo kon Albeda niet anders 
dan zijn toestemming weigeren.

Het eigenaardige bij deze hele kwestie is nog, 
dat het regeringsbeleid een duidelijke inconsis
tentie vertoont: aan de ene kant wordt met de 
1 -november-wet en het vreemdelingenbeleid van 
Haars gepoogd het aantal buitenlanders in ons 
land terug te brengen, aan de andere kant wor
den er (als de Kamer de minister tenminste 
niet op de vingers tikt) ten gerieve van een groot 
bedrijf weer buitenlanders binnengehaald. Die 
dan straks zeker weer in een kerk kunnen gaan 
zitten.

TONNY SCHUITEMA
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ZOEK NAAR ANDERE AKTIEVORMEN
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OP
In Nederland wordt nu al zeven jaar tegen kernenergie geageerd. Begonnen 
als milieubeweging heeft de anti-kernenergiebeweging (AKB) zich verbreed 
tot een massabeweging die vanuit de kernenergieproblematiek ook de huidige 
maatschappijstruktuur en het kapitalisme aan de kaak stelt. Het huidige 
karakter van de anti-kernenergiestrijd garandeert een beter gehoor bij niet- 
politiek aktieve en gematigde delen van de bevolking dan veel andere linkse 
aktiepunten. De energiepolitiek in Nederland heeft veel last van deze bewe
ging. Het kernenergieprogramma is behoorlijk vertraagd, de Nederlandse 
atoomindustrie is vrijwel verdwenen (maar de lobby niet), en er is een toe
nemende kritiek op de groei- en centralisatiefilosofiën van de elektriciteits
bedrijven. Daarbij worden de sociaal-demokraten, die in veel andere Euro
pese landen een flinke steun voor de atoomlobby vormen, hier min of meer 
gedwongen zich aan de kant van de AKB te scharen.

De regering Van Agt probeert nu echter tijd 
te winnen door de ‘Brede Maatschappelijke 
Diskussie’ te organiseren. Tegelijkertijd wordt 
het doordraaien van de kerncentrales te Bors- 
sele en Dodewaard verzekerd door, in feite 
illegale, besluiten te nemen over het verwerken 
van afval en het opslagbeleid in de centrales.
De AKB heeft zich tot nu toe vooral geuit in 
grote demonstraties. Veel aktivisten hebben 
door de stugheid waarmee Van Agt en van 
Aardenne de kernenergie verdedigen het vertrou
wen in het effekt van dergelijke akties verloren. 
Het parlement grijpt niet in: ‘partijpolitiek is 
belangrijker dan demokratie’.

NIEUWE AKTIEVORMEN

De AKB heeft zich nooit bij parlementaire 
besluiten neergelegd. Evenmin heeft zij enkel en 
alleen met algemeen geaksepteerde, legale 
aktiemethoden gewerkt. Een voorbeeld daarvan 
is de boycotaktie van de Kalkarheffing (1973 - 
75).

Toch waren de eisen wèl steeds op het parlement 
gericht. Hoe uitgekleed de macht van het parle
ment ook is, met politieke moed kunnen door 
het parlement wel degelijk de in de maatschappij 
ontwikkelde standpunten en ideeën omgezet 
worden in beleid, in bevestiging van maatschap
pijverandering.

Sinds de zaak van de uitbreiding van de Ultra- 
Centrifugefabriek te Almelo, waarbij het huidige 
ontstellende gebrek aan politieke moed wel heel 
duidelijk werd, heeft een deel van de AKB het 
parlement de rug toegedraaid.
Dirckte akties werden gezien als een (op langere 
termijn) effektieve methode: ‘Als de overheid 
haar avonturen niet stopt, moet de beweging ze 
maar onmogelijk maken!’ Breek Atoomketen 
Xeder/and (BAN) voerde kettingakties bij 
de UC te Almelo, bij Petten en IJmuiden om de 
dumping van atoomafval tegen te houden, bij 
de kerncentrales te Borssele en (onlangs) te 
Dodewaard. Deze akties werden gekenmerkt

door een gedisciplineerd optreden van de akti
visten (ze zijn getraind) en absolute geweldloos
heid (van de kant van de demonstranten). De 
akties werden in het geheim voorbereid en er 
deden dus alleen mensen mee die er van te voren 
bij betrokken waren.

DODEWAARD GAAT DICHT!

De Gelderse stroomgroepen en energiekomitees 
organiseerden afgelopen Pinksterweekeinde een 
tentenkamp bij Dodewaard. De bedoeling was 
dat de aanwezigen zouden diskussieren over een 
voorstel van de organisatoren in oktober het 
terrein waarop de kerncentrale te Dodewaard 
staat te bezetten. Deze bezetting zou vooraf 
gegaan worden door een ultimatum aan de 
regering dat de centrale eind september dicht 
moet zijn. Tegelijkertijd moet een informatie- 
en diskussiekampagne in de streek de bereidheid 
van de bevolking peilen de aktie te steunen. 
Wordt aan het ultimatum niet voldaan en blijkt 
de bevolking niet afwijzend, dan zal in alle open
baarheid de bezettingsaktie worden voorbereid. 
Op het tentenkamp, waar pinksterzondag een 
paar duizend mensen aan de diskussie deelnamen 
(in 41 groepen), werd met ruime meerderheid 
dit voorstel aangenomen.

EEN STAP VOORWAARTS

Voor veel aktieve atoombestrijders komt dit 
voorstel op een juist moment. Het wachten heeft 
voor hen lang genoeg geduurd, er moet maar 
eens wat gebeuren. De organisatoren beseffen 
anderzijds best dat bezetten alléén de anti- 
kernenergiestrijd niet beslist. Daarom moeten 
informatiekampagnes e.d. onverminderd door
gaan. Maar de kracht van de AKB moet in daad- 
kracht omgezet worden ‘van protest naar verzet'. 
Hierover valt op te merken dat de AKB met 
haar strijdmethoden wei degelijk resultaten 
heeft behaald. Ik noemde in de inleiding enkele 
aspekten: vertraging, verdwijnen van de Neder
landse atoomindustrie, een massale en zich ook 
inhoudelijk verbredende energiediskussie. In dit 
artikel beperk ik me echter vooral tot de vraag 
of een dergelijke bezetting ons verder brengt 
of terugwerpt.

GEWELDLOOSHEID

Het bezetten van het Dodewaard-terrein is een 
haast onmogelijke zaak. Deze aktie is niet te 
vergelijken met eerdere. In West-Duitsland 
(Wyhl, Brokdorf, Grohnde, Gorleben), in 
Frankrijk (Malville), Engeland (Torness), en de 
VS (Seabrook) ging het steeds om bouwplaatsen. 
In Wyhl, tot nu toe de enige langdurige bezetting 
(iets minder dan een jaar), ging het zelfs om 
een terrein wat nog ‘maagdelijk’ was, zelfs 
zonder afzetting.
Hier, in Dodewaard, gaat het om een werkende 
centrale. Alleen de bouwkosten waren (in 1965) 
al f. 145 miljoen. Het is het statussymbool 
van de Nederlandse atoomlobby. Het is een 
bonk gevoelige technologie die, wanneer die op 
hol slaat, enorme katastrofes kan veroorzaken.



Kortom: de bezetting zal door de overheid 
koste wat kost voorkomen worden. Een bezet- 
tingsaktie zal stuiten op de Mobiele Eenheid, 
marechaussee en misschien zelfs elitekorpsen 
van het leger.
Veel deelnemers in het tentenkamp waren van 
mening dat de aktie geweldloos zou moeten ver
lopen. Ook in de brochures van de Gelderse 
groepen wordt gezegd dat zij niet voor geweld 
kiezen. Anderzijds vinden ze dat je niet meer 
voor de ME opzij kan gaan. BAN wordt onder 
meer bekritiseerd omdat haar geweldloze hou
ding haar akties nogal onschuldig maakt. De 
geweidsdiskussie wordt overigens niet graag aan
gegaan omdat ‘de diskussie over het wel of niet 
toepassen van (totale) geweldloosheid de diskus
sie over de werkelijke problemen gaat overheer
sen en de aandacht daarvoor in de weg staat’ (1).

Hoe het kombineren van geweldloos-willen- 
zijn en je-niet-laten-slaan-of-opzij-zetten te werk 
zal gaan is nog niet duidelijk. Er is alleen een 
brochure uitgegeven over de bezetting van het 
bouwterrein te Seabrook (VS) van april 1977. 
Als voorbeeld kan dit verslag tot misverstanden 
aanleiding geven. Dit ondanks de in het voor
woord door de AKB gemaakte relativeringen:

Bij Seabrook ging het om een geplande cen
trale; in ons geval betreft het een terein van 
een draaiende centrale

- de ontwikkelingen in de AKB, daar en hier 
zullen ongetwijfeld verschillen vertonen met 
betrekking tot strategie, aktievormen, e.d.

- het karakter van de Seabrookaktie staat in 
het teken van geweldloosheid, dit is in prin
cipe ook onze opzet, maar het is de vraag 
of we in oktober iedere vorm van geweld 
en konfrontatie uit de weg kunnen en willen 
gaan'(2 )

opvattingen van de organisatoren, toch veel 
meer aan de eigen inzichten van de minder 
goed voorbereide, demonstrant overgelaten 
worden. Het beheersen van een konfrontatie 
met de politie zal heel moeilijk blijken.

Als de vlam in de pan slaat zullen veel mensen 
meedoen aan het bevechten van de ME, ook al 
waren ze dat eigenlijk niet van plan. De orga
nisatoren zouden zich daar dan onmogelijk meer 
van kunnen distancieren. Wiegel heeft bij de 
kroningsvoorbereidingen uitvoerig al duidelijk 
laten zien ons rauw te lusten. Zijn verkiezings- 
kampagne zal niet liberaal, maar een van orde- 
en-gezag zijn. Een slagveld bij Dodewaard komt 
in zijn kraam te pas.

WAAR MOET DAT HEEN?

Een direkte aktie als voorgesteld door de Gel
derse groepen heeft vele risiko’s. De populariteit 
ervan heeft te maken met het schijnbare uit
blijven van resultaat na grote demonstraties 
en andere massa-aktie. Behalve BAN-akties 
en de Dodewaard-bezetting is ook de giro-aktie 
van Aktie Strohalm een voorbeeld. Deze laatste 
aktie onderscheidt zich overigens van de andere 
doordat hier heel sterk gewerkt wordt naar 
deelname van de voorheen niet aktieve delen van 
de Nederlandse bevolking die achter de stand
punten van de AKB staan. Tevens is de aktie 
zeer geschikt die mensen op een direkte manier 
te betrekken bij de diskussie over energie.

Direkte akties kunnen een aanvulling zijn op 
massa-mobilisatie, ze kunnen ze niet vervangen. 
Afgezien van de vraag of dergelijke akties tot 
frustraties leiden bij de aktivisten, kunnen de 
methodes de steun van maatschappelijke organi
saties aan de anti-kernenergiestrijd moeilijker 
maken, als die organisaties die methoden af
wijzen.

Veel PSPers zullen zich aangetrokken voelen tot 
de Dodewaard-aktie. Veel PSPers ook zullen 
deze aktievorm minder verstandig vinden.
We zullen als partij tot een gezamenlijk stand
punt moeten komen, want we staan midden 
in de anti-kernenergiestrijd. De diskussie over de 
strategie van de PSP, over de samenwerking van 
links en de rol van buitenparlementaire aktie 
is al in volle gang. De diskussie over de bezet- 
tingsaktie moet deze elementen bevatten. Ik 
stel voor de komende maanden in afdelingen, 
via Ongenogen enz. deze aktie te bediskussieren. 
Mocht deze oproep aanleiding zijn tot voldoende 
reaktie, dan kunnen we in september of oktober 
een speciale bijeenkomst daar aan wijden.

JOHN HONTELEZ

‘Dodewaard Gaat Dicht1' Uitgave van de sumenwer- 
kende Gelderse strooingroepen en energiekomitces, 
hl/ 35
‘Van protest naar verzet!’ Stroomgroep Stop Kern
energie Arnhem blz 1.

Geen kernenergie nou door giroblauw
ln de brochure wordt het beeld gegeven van 
een geslaagde aktie om een terrein te bezetten. 
De reeds aanwezige politie liet dit gebeuren om 
daarna de mensen één voor één te arresteren. 
De demonstranten hadden zich zeer goed voor
bereid, werkten samen in kleine hechte groepen 
en waren getraind in geweldloze aktie. De hele 
aktie, inklusief de nasleep (1415 arrestanten 
brachten het rechtssysteem op tilt) werd door 
de organisatoren als een sukses beschouwd. 
Niet in de brochure vermeld staat dat er vorig 
jaar een nieuwe bezettingspoging verijdeld is. 
300 agenten hielden met gemak 3000 goed 
getrainde bezetters tegen. Belangijker is dat een 
erg positief verslag van Seabrook-77 niet gevolgd 
wordt door enige vertaling naar de Nederlandse 
situatie. Belangrijke aspekten hadden daarin 
moeten zijn:
- de Amerikaanse akties dienden vooral als 

pogingen om een AKB op poten te zetten, 
terwijl die in Nederland reeds bestaat. Hier 
gaat het niet zozeer meer om belangstelling 
voor het probleem te wekken maar om 
politieke veranderingen af te dwingen.

- de akties in Seabrook werden volgens een 
strak schema georganiseerd met mensen die 
zidi op een geweldloosheidsstandpunt 
stelden. In Dodewaard zal dat, gezien de

Onder deze leus is Aktie Strohalm een aktie 
gestart om de kerncentrale te Dodewaard 
dicht te krijgen. De centrale te Dodewaard 
is het gezamenlijke bezit van de elektrici
teitsbedrijven. Al deze bedrijven zijn in 
handen van overheden. Die overheden 
zouden dus in de direktie van Dodewaard 
kunnen bevorderen dat de kerncentrale 
dicht gaat. De gemeenteraad van Amster
dam heeft al zo’n motie aangenomen.
De overige elektriciteitsbedrijven hebben 
tot nu toe een dergelijke stap nog niet 
willen zetten.
De aktie van Strohalm is bedoeld om, als 
het politiek niet voor elkaar te krijgen 
blijkt het elektriciteitsbedrijf zo ver te 
krijgen dat het z’n medewerking aan 
Dodewaard stopt, dit via de administratieve 
weg te proberen.
Elektriciteit wordt momenteel d.m.v. 
machtigingen of akseptgiro’s betaald. Deel
nemers aan de aktie doen dit niet langer. 
Zij betalen met hun eigen blauwe giro
kaarten (of eventueel kontant aan het kan
toor). De veelal sterk geautomatiseerde 
verwerking laat een dergelijke verandering 
niet toe. Vertraging, chaos en onkosten

zijn het gevolg. Een begeleidende brief en 
aktie moeten het elektriciteitsbedrijf 
duidelijk maken waaróm de administratie 
gesaboteerd wordt: Dodewaard moet dicht, 
er moet een ander energiebeleid komen! 
Eventueel krijgt de aktie later een tweede 
fase. De mensen betalen hun rekening dan 
in twee keer.
Aktie Strohalm voert deze aktie niet zelf 
uit. De groep hoopt dat energiekomitces, 
wereldwinkels, buurtkomitees het idee over 
nemen. Afgeraden wordt zo maar direkt 
te starten. Koördinatic binnen het gebied 
van een bedrijf is vereist. Wijken en/of 
steden moeten intensief bewerkt worden. 
Door de mensen persoonlijk te benaderen 
en later de akseptgiro’s eventueel nog op 
te halen kan een goed kontakt tussen 
deelnemers en aktivisten ontstaan. Het 
kan een model zijn om grotere aktiebe- 
reidheid onder de bevolking te bevorderen. 
Veel plaatselijke groepen ook zullen hun 
aantal en aktie-ervaring zien groeien.

Aktie Strohalm heeft ook standaardpam
fletten e.d. gemaakt. Adres: Oudegracht 42
te Utrecht, 030-314314.



Het CPN-kongres maakt op een buitenstaander meer de indruk van een lang
gerekte manifestatie dan van een besluitvormend orgaan van een partij. Geen 
stemmingen over amendementen, zoals die op kongressen van andere partijen 
de deelnemenden de nodige lichaamsbeweging geven. Op CPN-kongressen 
wordt dat gekompenseerd door het veelvuldige gebruik van ‘het demokra- 
tisch recht van applaus’, zoals de voorzitster het uitdrukte.
Stemmingen vinden alleen plaats over een totale tekst; die worden unaniem 
aangenomen. Op dit kongres was er bij een van de vier resoluties één tegen
stem. Een zeldzame gebeurtenis, want zoiets was sinds 1958 niet meer voor
gevallen.
Brengt de CPN een nieuw geluid? Wat wordt het met de ‘flirt van de CPN 
naar de PPR en PSP’, zoals een regionaal dagblad een passage in het kongres- 
voorstel beschreef. Dat waren vragen waarmee enkele PSP-partijbestuurders 
naar het driedaagse 27e kongres van de CPN togen.
UITTREDEN UIT DE NAVO

Ook binnen de CPN gaan steeds meer stemmen 
op om de partij zich éénduidig vóór uittreden uit 
de NAVO uit te laten spreken. In deze is de op
stelling van de CPN altijd nogal dubbelzinnig ge
weest. Aan kritiek op de NAVO heeft het nooit 
ontbroken. Bij de goedkeuring van het oprich- 
tingsverdrag van de NAVO stemden de koinmu- 
nisten in het parlement tegen. Later werd dat 
wat minder duidelijk. Met nogal vreemde rede
neringen stemde de CPN in 1968 en 1976 nog 
tegen moties van Van der Spek, waarin gevraagd 
werd om uittreden uit de NAVO. lil voorstellen 
van het partijbestuur werden op dit punt ook 
geen duidelijke uitspraken gedaan. De gewijzigde 
versie bevat onder het kopje ‘doeleinden in de 
strijd voor de vrede' het punt: ‘stappen om Ne
derland vrij te maken van de AVI WO, met als uit
eindelijk duel de opheffing van de militaire blok
ken'. Een duidelijke verscherping van standpunt, 
waaraan een pittige diskussie vooraf is gegaan. 
Op 10 mei jongstleden nam het kongres van het 
ANJV de in de PSP zeer bekende leus Nederland 
uit de AVI WO, de AVI WO uit Nederland over. De 
verslaggever van de Waarheid liet in het verslag 
daar nog strijdvaardig op volgen: 'Maar zeker is 
dat het laatste woord daarover nog niet gezegd 
is. Die diskussie zal de komende week binnen de 
afdelingen verder worden gevoerd en weer terug
komen op het buitengewone congres.' Vooreen 
demokratisch centralist toch een wat merkwaar
dig standpunt. Als bet kongres eenmaal besloten 
heeft, pleegt bij hen de uitvoering van zo n be
sluit uitsluitend aan de orde te zijn.

GAAT DE FLIRT NIET DOOR?

In de toelichting bij de kongresvoorstellen van
^  V 1  t f c . '

begin april schreef Henk Hoekstra: 'Wen volgend 
punt betreft de verhoudingen van onze partij tot 
de / 77\ en de PSP. In een aantal concrete kwes
ties is in de afgelopen periode samenwerking met 
deze partijen tot stand gekomen. Dat betrof vrij
wel nooit acties op soeiaal-eeonomiseh gebied, 
waar de PSP en PPR het laten afweten, maar wel 
in vredesstrijd en in acties voor democratische 
rechten. liet is nodig te bestuderen o f np grond
slag van overeenstemming op een aantal hoofd
punten een verdere samenwerking gestalte kan 
krijgen. Hoe dat moet gebeuren, dient verder te 
worden uitgewerkt.' In sommige persorganen

werd dit begrepen als een flirt met de PPR en 
PSP. Het strategische punt achter deze passage is 
zeer interessant: door een versterkte opstelling 
van de drie kleine linkse partijen de PvdA onder 
druk zetten om een links(er) beleid te voeren. 
De PPR heeft bij ons weten geen reaktie gege
ven. Een specifieke samenwerking niet CPN en 
PSP lijkt daar niet zo bespreekbaar. Het partijbe
stuur van de PSP heeft het CPN-bestuur gevraagd 
om eens informeel van gedachte te wisselen ‘over 
vraagstukken die van gemeenschsppelijk belang 
zijn’.
Binnen de CPN heeft de suggestie van Henk 
Hoekstra blijkbaar niet veel weerklank gevon
den. In de diskussiebijdragen in de Waarheid ging 
slechts één persoon erop in, op het kongres hele
maal niemand. In de kongresuitspraken of in de 
toch uitgebreide openingsrede van Henk Hoek
stra is dit idee dan ook niet terug te vinden. Al-

Nazdrowje! - CPN-kongres met gast uit de 
Sowjet-Cnie Wadim Zagiadin, eerste adjunkt- 
hoofd van de internationale afdeling van het 
Centrale Komitee in Moskou

1'oto: Paul Pabe/iowskv

leen werd de eensgezinde opstelling van CPN, 
PPR en PSP bij de onderhandelingen over de ak- 
tie tegen de F-16 in de diskussie vermeld. Maar 
in z'n totaal lijkt dit idee ondergesneeuwd in de 
slagzinnen over een ‘progressieve meerderheid' 
en een hernieuwde oproep tot vorming van ak- 
tiekomitees.

PROGRESSIEVE MEERDERHEID

Centraal in het CPN-verhaal staat de progressieve 
meerderheidsvorming. Hoewel dit ook al in 
maart '79 naar voren werd gebracht, moet het 
nog verder uitgewerkt worden. Voorlopig blijft 
het onduidelijk hoe de CPN die precies tot stand 
ziet komen. Vanuit de vele akties op deelterrei
nen wordt gesproken van een ‘samenballing van 
oppositie'. Om deze te laten leiden tot een ver
andering in de Nederlandse politiek, een veran
dering van de regering en van de regeringspoli- 
tiek, deed het kongres ‘een beroep op leden, ka
ders en bestuurders, in de eerste plaats van 
PvdA, PPR en PSP, en op progressieve groeperin
gen en personen elders, om deze progressieve 
meerderheid waar ook maar mogelijk tot stand 
te brengen, in acties, in steden, buurten, en dor
pen. gemeenteraden, in het parlement.'
Vooral onduidelijk is hoe men zich dit op parle
mentair nivo voorstelt. Samenwerking met de so- 
ciaal-demokraten zal toch niet tot stand komen 
als men gerechtvaardigde kritiek op de opstelling 
van de PvdA blijft doen vergezellen van beschul
digingen over *rabiaat anti-eommimisme, dat ook 
in de PvdA aanwezig is. bij de opvolgers van 
Drees, van der Stoei, Stemerdink, en vul maar 
in', zoals Hoekstra in de slotrede stelde. Wie in 
het woordenboek dan even rabiaat opzoekt en 
ziet dat dit is afgeleid van rabiés. hondsdolheid, 
zal beseffen dat de verhoudingen weer eens vol
komen zoek zijn.

Over D'66 - voorlopig voor een parlementaire 
meerderheid van progressieve krachten getalsma
tig onmisbaar - is een typisch stilzwijgen ont
staan. Op het kongres geen uitnodigingen naar 
die kant, ook geen kritiek. In de stukken van a- 
pril heette het nog dat bij progressieve meerder
heidsvorming ‘ook groepen uit confessionele 
kring en uit D'66 betrokken horen te zijn. Het 
optreden van dissidenten in het CDA en de ont
wikkelingen rond D '6b wijzen immers op een af
kalving van driestromen-land.'
Gezien het huidige stilzwijgen is men op dit punt 
bezig met uitwerking van ideeën of worden de 
ontwikkelingen afgewacht.

AKTIE

Buiten elke diskussie is de lijn om te werken met 
aktiekomitees. Vanuit andere linkse partijen, 
niet name PvdA en PSP, bestaat hierop als kri
tiek dat bij de opzet die kommunisten hierbij 
kiezen, voor andersgezinden in deze akties geen 
mogelijkheid bestaat om mee te denken, praten 
en beslissen over inlioud en opzet van de akties.

Door CPN-(st)ers in een sleutelpositie te zetten, 
eerst alles uit te werken en dan pas anderen erbij 
te betrekken hebben andere aktievoerenden in 
feite weinig te zeggen over hun eigen aktic. Dit 
door de CPN al veel en lang beproefde recept
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heeft al menige aktie verzwakt, omdat ze een 
CPN-stempel krijgt en omdat mensen, die min
der op hebben met de praktijk van het demokra- 
tisch centralisme, afhaken. Opmerkelijk blijft 
dat men zich daar binnen de CPN geen reken
schap van geeft. Ook dissidente geluiden, die er 
in de diskussie vooraf en op het kongres zelf wa
ren, lieten dit punt liggen. Alleen op het claimen 
van akties door de CPN kwam kritiek.

Kritiek vanuit andere partijen op deze werkwijze 
wordt afgedaan met anti-kommunisme. Bij de 
organisatie van het Volkskongres in Groningen 
was die er bijvoorbeeld. Maar in de Waarheid van 
9 mei heet het in de bijdrage van partijbestuur
ders Lameris dat ‘binnen de PvdA, PSP en PPR 
anti-communistische diskussies ondersteuning 
van het Volkscongres belemmerden\  Terughou
denheid van PvdA en PSP bij de deelname aan de 
demonstratie van 21 juni vorig jaar - ingegeven 
door onvrede met de werkwijze van kommunis- 
ten in de Bestek-moet-van-de-baan-komitees - 
wordt afgedaan als sektarisme. Nu is er best iets 
te zeggen voor deelname aan zo’n aktie en over 
die gerechtvaardigde bezwaren heen te stappen. 
Maar eerst de akties naar je hand zetten en ze te 
claimen en vervolgens mensen die zich daarom 
terughoudend opstellen van sektarisme te be
schuldigen is de zaak op de kop zetten.

Met name in de sociaal-ekonomische strijd wordt 
de oprichting van aktiekomitees tot kern van 
strategie gemaakt. Het sterke punt van deze ak
tiekomitees is dat ze gemakkelijker de ongeorga
niseerden bij de aktie kunnen betrekken. Dat is 
in een land als Nederland met zijn lage graad van 
organisatie van groot belang. Maar het kan niet 
uitblijven dat er spanningen met de vakbeweging 
ontstaan als deze aktiekomitees ook gebruikt 
worden om de CPN-lijn door te zetten, ook als 
daar op ledenvergaderingen van de vakbonden 
geen meerderheid voor is. De verhouding van de 
CPN tot de grote organisaties van de arbeidersbe
weging, de vakbonden in de FNV en de PvdA, is 
en blijft problematisch. Als van oudsher wordt 
er geroemd op de strijdbare basis van deze orga
nisatie en afgegeven op de slappe, met rechts 
meegaande opstelling van de leidingen. Die top 
moest daarbij vaak ware scheldkanonnades door
staan, maar de laatste jaren is de toon wat zake
lijker geworden. Een ouderwetse afgevaardigde 
op het jongste kongres heeft nog over sociaal-de- 
mokratische leiders, die niet te vertrouwen zijn 
en die bij de arbeidersbeweging horen als vlooien 
bij een hond. Maar wanneer ook hij ver over zijn 
spreektijd heen is, wordt hij door de voorzitter 
op zijn plaats gezet met Hè, kerel, de bokma 
staat koud.

Nu is de kritiek op de leiding van FNV en PvdA 
met duidelijke voorbeelden te onderstrepen, 
maar men kan er niet aan voorbij gaan dat er 
ook binnen de leiding van die organisaties me
ningsverschillen bestaan, zoals dat heel gebruike
lijk is in demokratische organisaties. Maar de 
grootste tekortkoming in de verhalen over top 
en basis ligt toch wel in de eenduidige positieve 
beoordeling van de basis. Hoe massaal de akties 
soms ook zijn, men mag niet blind zijn voor het 
feit dat er ‘bij de basis’ veel mensen overtuigd

zijn van de noodzaak van een bezuinigingspoli- 
tiek. Als er ook kritiek kan zijn op de opstelling 
van de FNV-leiding na de akties van 4 en 20 
maart tegen de loonmaatregel, links kan er toch 
niet onderuit dat die akties niet die weerklank 
en reaktie hebben gehad bij de mensen die we 
gehoopt hadden. En die onvoldoende strijdbaar
heid was er ook toen de FNV er met alle macht 
aan trok. Dat gegeven moet bij links besproken 
worden, eerder dan alles af te schuiven op een 
zwakke opstelling van de leiding. Dat is nodig, 
juist omdat het geen gegeven mag blijven.

VROUWENGROEPEN: NOG NIET

Onder invloed van de vrouwenbeweging heeft 
ook binnen de CPN de bevrijding van de vrouw 
meer aandacht gekregen. Dat gaat ook in de CPN 
niet zonder slag of stoot, net zomin als in andere 
organisaties. De wijzigingen in de ontwerp-reso- 
luties betreffen voor een belangrijk deel toevoe
gingen over de vrouwenstrijd. In de resolutie 
‘vooreen sterke CPN’ werd toegevoegd: ‘De par
tij beschouwt de strijd voor de bevrijding van 
vrouwen als een wezenl ijk e / 1 in te graal b es tan d- 
deel van haar strijd. Zij is solidair met de strijd 
die vrouwen en vrouwenorganisaties op tal van 
terreinen voeren tegen discriminatie en onder
drukking. Nog bestaande belemmeringen die het 
vrouwen moeilijk maken om hun volle aandeel 
te leveren aan de ontplooiing van de partij-activi- 
teiten dienen te worden weggenome te' Het was 
een pijnlijk moment tijdens het kongres toen de 
resolutiekommissie rapporteerde dat ze niet be
reid was een voorstel over te nemen dat vrou
wengroepen binnen de CPN nadrukkelijk moge
lijk maakte. Dat weid overigens nogal fel beargu
menteerd met de redenering als zou dat de reso
lutie onevenwichtig maken en dat er nog veel 
meer groepen waren die dan genoemd zouden 
moeten worden. De ene tegenstem tegen deze re
solutie zal wel door dit niet overnemen ingege
ven zijn. Vanuit verschillende kanten was er aan
gedrongen op de mogelijkheid om vrouwengroe
pen te starten, om vrouwen in de gelegenheid te 
stellen ervaringen uit te wisselen en om diskus
sies in de partij over vrouwenzaken voor te berei
den. In Delft en Den Haag bestaan zo’n vrou
wengroepen al, maar kennelijk gaat dit toch te 
zeer tegen de oude organisatiebeginselen in om

dooreen kongres gesanktioneerd te worden.
Bij het ANJV ligt het niet anders. In de Waar
heid werd openlijk gesproken overeen dreigende 
splitsing ‘als er een speciale meideucontmissie 
aan het werk gaat voor de specifieke eisen van 
meisjes.' Daarentegen werd er op het CPN-kon- 
gres veel nadruk op gelegd dat meer vrouwen in 
de verschillende besturen op diverse nivo’s moe
ten komen. In het nieuwe partijbestuur zitten 
veertien vrouwen. Dat is 19 procent, hoger dan 
in menig bestuur van linkse organisaties.

KRITISCHE GELUIDEN

In de pers is nogal wat aandacht besteed aan het 
open karakter van de diskussie in de CPN. Inder
daad is die sinds het vorig kongres duidelijk ver
beterd: in de diskussiebijdragen in de Waarheid 
en op het kongres waren ook kritische stukken 
te lezen. Vaak betreffen deze de nieuwe thema’s 
van links, zoals het bij de CPN heet: energiepoli- 
tiek, feminisme, derde wereld en automatisering. 
Over deze terreinen deed het kongres geen nieu
we uitspraken. In de diskussie werden er wel in
teressante bijdragen geleverd, die uiteraard el
kaar op onderdelen tegenspreken. Over de ver
houding vrouwenstrijd en klassenstrijd bijvoor
beeld. Naast pleidooien voor een autonome 
strijd tegen het patriarchaat tref je bijdragen 
waarin de vrouwenstrijd als onderdeel van de 
klassenstrijd wordt gezien en vrouwenonder
drukking als een afgeleide van de kapitalistische 
uitbuiting.

Kritische geluiden waren er ook over het interne 
partijleven. De Volkskrantlezer(es) kreeg op 3 
mei al een voorproefje bij het ontbijt. Twee Gro
ningse distriktsbestuurders van de CPN plaatsten 
in die krant een artikel over de kongresvoorstel- 
len. Voor de partij overigens voldoende reden 
om er inhoudelijk niet op te reageren. Over het 
interne partijleven stelden zij: ‘Daar waar in de 
geest van deze besluiten en voornetnetts (van het 
vorig kongres - I J) is opgetreden in partijajdelin- 
gen en districten, is vaak vanuit de leiding bot
weg ingegrepen, waarbij disciplinering van de dis
kussie en meningsvorming vaak zeer ver ging. ’
Op het kongres waren er meer kritische gelui
den te horen. Een Amsterdamse afgevaardigde 
pleitte voor duidelijke, vastgelegde, algemeen be-
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8 WAPENVONDST

DE SKELETTEN IN DE TUIN
VAN PROFESSOR DUBOIS
Dat Prof. Eugène Dubois, de eminente ontdekker van fossiele mensensoorten 
als de Phithecanthropus erectus en de Wadjakmens, in het stuk bos achter 
zijn huis in Heythuyzen skeletten begroef, staat tot op de dag van vandaag 
voor iedereen in de omgeving als een paal boven water. Nog steeds zal geen 
mens het in zijn hoofd halen daat wat te kuieren, zeker niet de bejaarden van 
het rusthuis ‘De Bedelaar’, dat thans gevestigd is in het huis van de geleerde. 
Een ideale plaats om iets te verbergen.
De reusachtige wapenvoorraad die daar op 4 april j.1. bij toeval werd aange
troffen, leidde bij de autoriteiten tot paniek, gevolgd door een geheimzinnig 
stilzwijgen. Kamervragen van Fred van der Spek werden niet beantwoord, 
omdat, aldus defensieminister Schol ten, ‘het verstrekken van de verlangde in
lichtingen door ons strijdig wordt geoordeeld met het belang van de Staat.'

Heythuyzen (bij Roermond) maakt anders wel 
rare dingen mee. Eerst die Dubois, al is dat meer 
dan 40 jaar geleden, dan die wapenvondst en ver
volgens, op 6 juni j.1., ook nog eens episch cen
trum van één van de drie aardbevingen die we 
hier per eeuw meemaken. Maar dit terzijde.
De aangetroffen wapenvoorraad kan beslist geen 
kinderwerk genoemd worden. Twintig alumini
um kisten met elk 4 pistolen van Belgische ma
kelij en een machinegeweer, plus enkele kisten 
met springstof en een machinegeweer. Alles 
gloednieuw en voorzien van het nodige onder- 
houdsmateriaal en bijpassende munitie. De mys
terieuze wapenvondst was gedaan door een paar 
‘detector-amateurs’, en dat in een gebied, waar 
nog veel sporen van de Tweede Wereldoorlog te 
vinden zijn, snel aan populariteit winnend tijd
verdrijf, gestimuleerd door de detectorhandel, 
die de benodigde apparaten reeds voor f80,- op 
de markt brengt. De amateurs waren eerst zelf 
gaan graven, maar schrokken zo van de grote 
hoeveelheid kisten dat ze de rijkspolitie waar
schuwden.

Het Limburgs Dagblad, dat zich in de dagen vol
gend op deze ontdekking, als een spannende 
feuilleton laat lezen, ontpopt zich als een regio
nale Washington Post. Terwijl de autoriteiten
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kende regels voor het kongresverloop als vervan
ging voor de nu geldende ongeschreven regels. 
Volgens deze afgevaardigde wordt nu de diskus- 
sie onderdrukt doordat er allerlei normen zijn 
waar iedereen zich aan te houden heeft: datje 
geen schriftelijke voorstellen op ledenvergaderin
gen indient, dat je geen stemming vraagt als je 
voorstel niet wordt overgenomen, datje vrijwel 
niets weet van diskussie in andere distrikten. 
Toch jammer dat zo’n bijdrage aan de diskussie 
bij het verslag in de Waarheid tot een betekenis
loos zinnetje wordt teruggebracht.
Een punt dat bij meerdere afgevaardigden terug
kwam was de vraag naar meer studie over de ge
schiedenis van de CPN tijdens de Koude Oorlog. 
Ook werd het tijd gevonden voor herroeping van 
het kongresbesluit van 1958, waarbij de opstel
ling van de CPN en CPN-ers tijdens de Tweede 
Wereld Oorlog bij besluit werden vastgelegd.

met de mond vol tanden staan en ook wérkelijk 
niet weten wat ze hiermee aanmoeten, komt dit 
blad bijna dagelijks met een stroom van nieuwe 
onthullingen. De voorraad zou toereikend zijn 
om ongeveer 100 tot 150 man tot de tanden te 
bewapenen, De springstoffen zijn geschikt voor 
het opblazen van de meest uiteenlopende doe
len, die rondom de vindplaats dan ook aanwezig 
zijn: wegen, vaarwegen, een verkeers- en een 
spoorbrug en een elektriciteitscentrale.
‘Insiders zijn van mening’, aldus het Limburgs 
Dagblad op 10 april, 'dat de wapens bedoeld zijn 
geweest om indien nodig akties te ondernemen 
tegen vooreen frontlinie gelande valsehermtroe- 
pen als de normale wapenvoorraden niet meer 
kunnen worden aangesproken; om na een snelle 
bezetting door een eventuele aanvaller guerilla- 
o f partisaneneenheden te kunnen bewapenen o f 
om opstanden te kunnen onderdrukken als daar
voor het leger niet meer kan worden aangespro
ken' .
Een week later meldt het blad: 'Insiders vrezen 
dat over de wapenvondst geen informatie zal 
worden gegeven omdat die in nauwe relatie staat 
met het werk van binnen- en buitenlandse civiele 
en militaire veiligheidsdiensten. Er zouden vol
gens hen nog een stuk o f wat van deze geheime 
wapendepots in stand worden gehouden. De au-

Al met al levert de CPN het beeld op van een 
partij, waar wel enige beweging in zit, maar waar 
de oude vormen en gedachten voorlopig nog een 
hele tijd gehandhaafd worden. Als men binnen 
de CPN spreekt over teveel vijanden en te weinig 
vrienden van de CPN, dan moet zich ook realise
ren dat men het die vrienden niet altijd even ge
makkelijk maakt. Als je Hoekstra in zijn slotrede 
de retorische vraag hoort stellen ‘Door wie voe
len wij ons aangesproken als het gaat om eerlijke 
open dialoog en k r i t i e k en door hem beant
woorden met ‘Door hen die een sterkere CPN 
wensen\  dan kan dat misschien een goede basis 
voor diskussie zijn op een bijeenkomst voor 
nieuwe CPN-leden. Maar voor een ‘eerlijke, open 
dialoog’ tussen linkse mensen uit verschillende 
partijen kan het dat toch niet zijn.

FRANS JANSSEN

toriteiten in ons land die daarvan op de hoogte 
zijn, zijn op de vingers van één hand te tellend

Informatie wordt inderdaad niet gegeven. De 
voorraad gaat voor onderzoek naar de Explosie
venopruimingsdienst te Culemborg en wordt 
vervolgens in handen gesteld van de ‘Groep bij
zondere onderzoeken’ van de Marechaussee. 
Nadat politie- en justitiewoordvoerders aanvan
kelijk hadden geopperd dat het om een restant 
uit de Tweede Wereldoorlog zou gaan, wordt het 
alle instanties verboden nog enige mededeling te 
doen. Alleen Defensie is daartoe gemachtigd, 
maar zwijgt eveneens.Zelfs 12 dagen na de 
vondst zegt Defensievoorlichter Van Nieuwen
burg dat in verband met de stand van het onder
zoek geen informatie kan worden verstrekt en 
dat nog niet te voorzien is wanneer dat onder
zoek zal zijn afgerond. Het Limburgs Dagblad op 
17 april: 'Het uitblijven van onderzoeksresulta
ten is in defensie kringen ook als een verrassing 
ervaren. De duidelijkheid zal wel moeten worden 
verkregen doordat politici vragen aan de minister 
zullen stellen, meent men daar\

Die duidelijkheid is er nog altijd niet. ‘Staatsvei
ligheid’ staat dat in de weg, aldus de regering op 
14 mei j.1. in antwoord op vragen van Van der 
Spek, onder verwijzing naar art. 104 van de 
Grondwet, waarin staat dat dat mag. Zelfs vra
gen als ‘Aan wie behoort de grond waarin deze 
voorraad is ontdekt? Is dit gebied voor iedereen 
toegankelijk?’ worden niet beantwoord. Toch 
zijn dit vragen die in het betrokken gebied, maar 
ook elders, vanuit een grote ongerustheid wor
den gesteld. Hoeveel van dit soort wapenvoorra
den zitten er in de grond? Door wie kunnen ze 
gebruikt worden, en tégen wie? Hoe gemakkelijk 
kunnen ze ontdekt worden met behulp van de
tectors en op een lokatie van veel opblaasbare vi
tale objekten? Wie bewaakt ze, wie is er verant
woordelijk voor?
Opvallend is dat de, in dit soort vertrouwelijke 
zaken gebruikelijke toezegging dat met de Vaste 
Kamercommissie voor de Inlichtingen- en Veilig
heidsdiensten zal worden overlegd, in het ant
woord van de minister ontbreekt. Blijkbaar mag 
zelfs deze besloten commissie, bestaande uit de 
fraktievoorzitters van de grootste partijen, de 
feiten niet kennen.

Op het moment dat U dit leest heeft ondertus
sen in de Tweede Kamer een spoeddebat plaats 
gevonden om de regering alsnog te bewegen hier
over een verklaring af te leggen. Dat minister 
Scholten die dan heeft gegeven is niet waar
schijnlijk. Zelfs over niet-geheime zaken kan hij 
al heel moeilijk doen. Wel is inmiddels bekend of 
de Tweede Kamer in meerderheid akkoord gaat 
met deze bedenkelijke geheimzinnigheid, waarin 
het ‘Staatsbelang’ zich zo duidelijk stelt tegeno
ver de belangen van de bevolking.
Is dat het geval, dan is de hoop gevestigd op het 
Amerikaanse Congres dat over het algemeen zich 
minder gemakkelijk pleegt neer te leggen bij het 
achterhouden van informatie. Maar dat zou dan 
ook het enige voordeel zijn, van de eventuele be
trokkenheid van de CIA.

RUDIBOON



REKENSOM M ETJE
De PSP in de Westelijke Mijnstreek heeft bij de 
gemeenteraden van Sittard en Geleen een uit- 
voerig initiatiefvoorstel ingediend waarin maatre
gelen worden voorgesteld om de leegstand van 
woonruimte daadwerkelijk aan te pakken.
Op het initiatiefvoorstel wordt er op gewezen 
dat de woningnood alleen daadwerkelijk is op 
te lossen door de bouw van nieuwe en betaalbare 
woningen in de sociale sektor met speciale prio
riteit voor de bouw van eenheden voor één- en 
tweepersoonshuishoudens.
Zolang echter het CDA/VVD kabinet niet vol
doende geld wenst beschikbaar te stellen voor 
sociale woningbouw is het meer dan ooit nood
zakelijk dat de beschikbare woonruimte zo opti
maal mogelijk wordt benut. Het is onaanvaard
baar dat in tijden van woningnood nog zoveel 
woonruimte leeg staat.
Het is dan ook niet verwonderlijk dat woning
zoekenden overgaan tot kraakakties, ook in 
Limburg neemt deze vorm van verzet toe.
In het initiatiefvoorstel wordt gekonstateerd 
dat kraken de uitkomst is van het eenvoudige 
rekensommetje: woningnood x leegstand is 
kraken.

WOONRUIMTEWET

In de woonruimtewet van 1947 is de mogelijk
heid voor gemeentebesturen opgenomen om 
voor ‘een doelmatige verdeling van woonruimte' 
leegstaande woonruimte te vorderen.
De PSP heeft ook in het ontwerp verkiezings
programma gewezen op de noodzaak van vor
deren en bepleit zelfs ruimere wettelijke moge
lijkheden. Nu is in de loop van de zestiger jaren 
de illusie gegroeid dat vorderen niet meer nodig 
zou zijn omdat de oplossing van de woningnood 
steeds dichterbij zou komen.
In grote delen van het land heeft men dan ook

de woonruimtewet buiten werking gesteld in 
het kader van de huurliberalisatie.
De laatse jaren is de woningnood in deze gelibe
raliseerde gebieden echter sterk toegenomen.
De illusie dat alles opgelost zou worden door 
de woningmarkt over te laten aan het vrije spel 
der maatschappelijke krachten blijkt, zoals alle 
illusies, op drijfzand te zijn gebouwd. In lucht
kastelen kunnen woningzoekenden niet wonen.

De PSP heeft in het initiatiefvoorstel aan de ge
meenteraad gewezen op de toenemende woning
nood en haar gevolgen, de gerechtvaardigde 
kraakakties en de wettelijke mogelijkheden die 
de woonruimtewet aan gemeentebesturen ver
schaft om woonruimte te vorderen.In het voor
stel wordt aan de gemeentebesturen gevraagd om 
bij de kroon een verzoek in te dienen om de 
woonruimtewet van 1947 voor wat betreft de 
vorderingsbepalingen weer van toepassing te ver
klaren. We wijzen op die mogelijkheid welke 
door de gemeente Maastricht in 1979 met sukses 
is toegepast. (Al doet daar het CDA/PvdA Kolle
ge niets mee).
Als de kroon gunstig beslist dient volgens de PSP 
de gemeente onmiddellijk een aanvang te maken 
met een aktief vorderingsbeleid..
Verder stellen we voor een gemeentelijk tele
foonnummer te openen waar de bevolking mel
ding kan maken van leegstaande woonruimte, 
winkels, bedrijfsgebouwen etc. Op deze wijze 
kan men de bevolking aktief inschakelen om 
leegstand te melden. We vragen de gemeentera
den verder om regelmatig in de raad een debat te 
voeren over de voortgang in het vorderingsbe
leid.
Op deze wijze kunnen gemeentebesturen daad
werkelijk iets doen aan het oplossen van de wo
ningnood. Gezien het feit dat de PSP in de be
treffende gemeenteraden nog niet vertegenwoor

digd is hebben we geen invloed op de afhande
ling van ons initiatiefvoorstel.
Door het voorstel via de publiciteit onder ieders 
aandacht te brengen kunnen de gemeenteraden 
er niet omheen er een standpunt over te bepalen. 
We merken verder op dat, los van het feit wie 
het voorstel indient, de inhoud ervan dik de 
moeite waard is om volwaardig behandeld te 
worden.
De PSP afdelingen in gebieden waar de woon
ruimtewet ook buiten werking is gesteld en waar 
leegstand voorkomt is het wellicht ook een mo
gelijkheid om het gemeentebestuur onder druk 
te zetten.
Het initiatiefvoorstel is verkrijgbaar door f 1,50 
over te maken op giro: 310 79 87 t.n.v. Margriet 
Dirkx te Geleen o.v.v.: ‘vorderingsvoorstel’.

JAN MUYTJENS

KONGRES
Binnenkort verschijnt het uitgebreide verslag van 
het kongres van de PSP van 1 en 2 december 
1979. In dit verslag staan alle besluiten en teven 
letterlijke weergave van de diskussie over de sta
tus van het strategiestuk. Verder de stemuitsla
gen, de openingsrede van Lambert Meertens e-
venals zijn slotrede.
Zeker met het oog op de toekomstige diskussie 
over de strategie van de PSP zal dit verslag inte
ressant zijn om na te lezen.
In verband met de bepaling van de oplage van dit 
verslag moet er van tevoren besteld worden. Dat 
kan door overmaking van f3.- (incl. verzendkos
ten) op postgiro 194 240 t.n.v. PSP/Amsterdam 
met vermelding van kongresverslag.
Eind juni/begin juli krijgt u het verslag dan toe
gezonden.

W insl in de groeikernen
Bij tussentijdse gemeenteraadsverkiezingen in 
Purmercnd op 21 mei heeft de PSP de raadszetel 
teruggewonnen die in 1978 verloren was gegaan. 
Purmerend is aangewezen als groeikern, maar 
een deel van de uitbreidingsplannen is al gereali
seerd op het grondgebied van de gemeente Upen- 
dam. In de toekomst wordt ook een deel van de 
Purmer bebouwd, gedeeltelijk behorend tot de 
gemeenten Ilpendam en Edam-Volendam. Door 
de grenswijzigingen, die al dit grondgebied bin
nen de gemeente Purmerend moeten brengen, 
waren nieuwe verkiezingen noodzakelijk gewor
den. Ruim 4000 inwoners uit de nieuwbouwwijk 
De Gors verhuisden zo van Ilpendam naar Pur
merend.
In de PSP-kampagne stonden huisvesting, wel
zijnswerk en jongerenbeleid centraal.
Zoals in vergelijkbare snelgroeiende gemeenten 
doen zich in Purmerend op deze punten proble
men voor. Na twee jaar afwezigheid uit de raad 
moet nu zelfs het gemeentebestuur de PSP weer 
erkennen als officiële politieke kracht. Lijstaan
voerder Chris Zandvoort, die ook tussen 1974 en 
1978 in de raad zat, kan zijn plaats daar weer in
nemen, dankzij de 556 stemmen, (3,6 perc.) die 
op de PSP werden uitgebracht. Van de andere 
partijen verloor de PPR een zetel (van 2 naar 1)

en legde D’66 beslag op de twee zetels waarmee 
de raad werd uitgebreid (van 2 naar 4). De overi
ge partijen behielden hetzelfde aantal zetels. De 
opkomst was slechts 60 perc.

WIJKRADEN

Op dezelfde dag werden in Zaanstad wijkraads- 
verkiezingen gehouden in vier delen van deze ge
meente: Krommenie, Assendelft, Koog-Zaandijk 
en Westzaan.
Kenmerkend bij deze verkiezingen was de lage 
opkomst: gemiddeld maar 40 perc. De laatste 
keer, in 1975-76, was dat nog zo’n 55 perc.
De wijkraden in Zaanstad hadden tamelijk uitge
breide bevoegdheden. Dit jaar heeft de meerder
heid van de gemeenteraad van Zaanstad (PvdA, 
VVD en CPN) echter aan B & W de bevoegdheid 
gegeven om besluiten van de wijkraden te schor
sen en eventueel te vernietigen. Hierdoor is aan 
de decentralisatie nogal wat kracht ontnomen, 
terwijl juist in Zaanstad de wijkraden voor be
trekkelijk succesvol doorgingen, mede omdat ze 
beschouwd waren als een voortzetting van de ra
den van de opgeheven gemeeenten, waaruit 
Zaanstad in 1973 gevormd werd.
De PSP deed in drie wijken mee in kombinatie

met de PPR; in Assendelft ook met de PvdA en 
partijlozen erbij. Dit samenwerkingsverband 
‘Progressief Assendelft’ behield drie zetels (van 
de 13): de eerste PSP-er stond pas op plaats vier. 
In Koog-Zaandijk kreeg de PSP/PPR weer 1 
zodat PSP-lid Gerrit van der Veer, opnieuw in de 
wijkraad kan plaats nemen. Besprekingen over 
samenwerking met de PvdA in één fraktie, zoals 
in de afgelopen periode, vinden dezer dagen 
plaats. De PPR/PSP behaalde 8,2 perc. (een klei
ne vooruitgang).
‘Progressief Krommenie' behaalde 13, 6 perc. en 
handhaafde daarmee haar twee zetels in de wijk
raad. De PSP-ers Theo Tromp en Mare Benjamin 
worden wijkraadslid.
In Westzaan tenslotte kreeg de PPR/PSP met 4,7 
perc. enkele stemmen te weinig om een zetel te 
behalen.
Omdat de wijkraden ook als een belangenbehar
tiger van de wijk naar de gemeente toe optreden, 
ziet men dat de verschillen tussen de partijpro
gramma’s onderling niet zo groot zijn. Wellicht is 
dit ook een verklaring voor de matte verkiezings
strijd’ en de lage opkomst.

PETER ZWART



HOM O
DEMONSTRATIE
Op zaterdag 28 juni wordt voor de vierde keer 
de Internationale Homo-solidariteits- en Bevrij
dingsdag in ons land georganiseerd. Dit jaar staan 
verschillende thema’s centraal:
- afschaffing van de (politie)registratie van ho

moseksuelen en verwijdering uit de Algemene 
Politie Verordeningen (APV) van voor homo
seksuelen diskriminerende artikelen.

- het verbeteren van de rechten voor vluchtelin
gen, die in hun land vanwege hun seksuele ge
aardheid worden vervolgd.

- het uitbreiden van de mensenrechtenklausules 
met de kategorie seksuele gerichtheid.

- tegen een diskriminerend visabeleid. (bijv. im- 
migratiebepalingen V.S.)

- het beëindigen van de normen en waarden die 
de basis vormen van een hetero terreur (poten
rammers)

- het individualiseren van de wetgeving m.b.t. 
huisvesting, uitkeringen e.d.

De motivatie van de Stichting Homo-moiiument 
om te komen tot een monument op de Amster
damse Westermarkt als openbaar centrum van 
herdenking, protest en mogelijk aktie wordt 
door het voorafgaande nog eens versterkt. De 
demonstratie vertrekt om 14.30 uur vanaf het 
Museumplein. ’s-Avonds vindt er in Paradiso 
(mannen) en in het COC-pand in de Rozenstraat 
14 (vrouwen) een groots feest plaats. Aanvang
20.00 uur. Uiteraard is de heteroseksuele mede
mens ook van harte welkom!

De Tweede Kamerfraktie van de PSP vraagt 
m.i.v. 1 oktober 1980, voor 30 uur per 
week, een

FRAKTIElVlEDEWERKER/STER

voor

BUITENLANDSE ZAKEN, 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING, 
DEFENSIE EN MINDERHEDENBELEID.

Naast kennis van en ervaring met verschei
dene onderdelen van deze onderwerpen, 
wordt vereist:

- algemeen politiek inzicht en affiniteit 
met het werk van de PSP;

- goede, vooral schriftelijke uitdrukkings
vaardigheid.

De werkzaamheden bestaan vooral uit 
voorbereiding van het beleid dat de fraktie 
voert op deze gebieden.
Dit omvat o.a. het verzamelen van infor
matie en dokumentatie, het onderhouden 
van kontakten, het assisteren bij parlemen
taire behandeling en initiatieven.
Ervaring op het gebied van akties of andere 
politieke aktiviteiten vanuit de basis wordt 
op prijs gesteld.

Kandidaten worden verzocht schriftelijke 
reakties te sturen aan
STICHTING FRAKTIEASSISTENTIE PSP, 
BINNENHOF 1A,
2513 AA DEN HAAG

IN DE AANVAL
i

Links moot een antwoord ge\on op hot falende 
overheidsbeleid en 'de rechtse het/e.
Daarom organiseert de PSP een manifestatie op 
donderdag 19 juni om 20.00 uur in
K RAS NAPOLS k V  te AMSTERDAM.

I

ZM/INIFEST/tTIE 19 JUNI
AAASLE9DAAA

Sprekers:
\ .  \an heikel (MI . -e r )
P. van der luide (VARA-radio)
!i. de Vet ( PSP-Amsterdam )
K AA alle l PSP-part ij bestuur I

F-16 LIMBURG
Het PSP gewest Limburg organiseert op zaterdag 
21 juni bussen vanuit heel Limburg naar de grote 
F-16 demonstratie. Informatie en opgave bij: 
Jan Muytjens, tel.: 04494-47789.

PET MET DE ZET
Pet met de Zet, de kritiese werkgroep in de 
zwakzinnigenzorg en de KWJ hebben gezamen
lijk een brochure uitgebracht onder de titel Een
gewaarschuwd mens telt voor twee.
Deze brochure gaat over het funkiewaarderings- 
systeent dat in de gezondheidszorg ingevoerd 
gaat worden.
Behalve veel informatie over het systeem vind je 
in deze brochure ook veel kritiek op de vakbond 
en de Nederlandse Ziekenfonds Raad m.b.t. hun 
houding ten opzichte van dit systeem. Het sys
teem is in de eerste plaats bedoeld om te komen 
tot een vaststelling van een salarisstelsel, waarbij 
de zwaarte van de funktie de hoogte van het sa
laris bepaalt. Uit het puntenstelsel dat is opge
steld wordt duidelijk dat ook hier weer kennis 
hoger wordt gewaardeerd dan bijvoorbeeld licha
melijke inspanning (eenzijdige bewegingen, in
spannende houding, enz ).
De brochure is te verkrijgen door overmaking 
van f 3,80 (incl. verzendkosten) op postgiro 
370 53 15 t.n.v. M. Ros, Pauwstraat 7, Utrecht, 
met vermelding van funktiewaarderingsbrochure.

fUGu IE T 5  
mEURDUW ?

ERDAL EREN
Op 19 maart j.1. werd de 16-jarige Erdal Eren in 
Ankara (Turkije) door een krijgsraad ter dood 
veroordeeld. Erdal werd ervan beschuldigd een a- 
gent te hebben gedood tijdens een botsing tussen 
de politie en demonstranten. Deze botsing was 
ontstaan bij een masssale demonstratie in Anka
ra begin februari dit jaar. Deze demonstfatie was 
gericht tegen de fascistische diktatuur en haar 
misdaden in Turkije. De direkte aanleiding was 
het feit dat twee dagen daarvoor een politie
ambtenaar (die fungeerde als lijfwacht van een 
parlementslid van de fascistische partij MHP) Si- 
nan Suner had neergeschoten. Suner was lid van 
het uitvoerend kommitee van de Patriottische 
Revolutionaire Jongeren Federatie (de organisa
tie waar Erdal Eren ook lid van is)en werd neer
geschoten toen hij leuzen op straat kalkte. Al
hoewel Suner ernstig gewond raakte weigerde de 
politie hem over te brengen naar een ziekenhuis, 
hij werd vastgehouden in een politiewagen en 
bloedde dood.
Het Initiatiefkomité tegen reaktie, racisme en 
fascisme roept op tot een demonstratie op zater
dag 21 juni om 14.00 uur vanaf het Museum
plein te Amsterdam.
Nadere informatie: Postbus 15372, Amsterdam, 
tel.: 020 - 22 28 19.

GRONINGER 
HOM O WEEK
Het Roze Front Groningen organiseert, in het 
kader van de grote horno-demonstratie op 28 ju
ni in Amsterdam, in de week van 21 tot en met 
28 juni de Groninger Homo Week. Hieraan wer
ken mee het COC, de PSP, PPR en CPN, de lesbi
sche beweging en de VERA-flikkergroep. Er is 
een uitgebreid programma met een festival, een 
piknik en een forum. Verder straattoneel en een 
feestavond.
Voor meer informatie: Ben Fama, Coehoornsin- 
gel 35 A, Groningen, tel.: 050-13 1 1 40

REKTIFIK4TIE
Het artikel Utopie en werkelijkheid in. Be vrij ding 
1980 nummer 11 was niet alleen geschreven 
door Cora Mulder maar in samenwerking met
Wilbert Dekker.
Het artikel Ongewenste mentaliteit in Bevrijding 
1980 nummer 12 was van Heleen Buis, niet zoals 
wij vermeldden Heleen Buisman.
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ELS AGSTERIBBE
Eén van de bekendste PSP-gemeenteraadsleden, 
Els Agsteribbe, vertrekt uit de raad van Amster
dam. De elfde in de rij, een uittocht in die ge
meente. Sinds 1974 heeft zij in de raad gezeten 
en het gezicht van de PSP in belangrijke mate be
paald. Els had om zo te zeggen naam gemaakt in 
de stad. Het is haar in die zes jaar niet altijd ge
makkelijk gemaakt. De enorme problemen van 
Amsterdam, de stadsvernieuwing vooral, de spe- 
kulatie, de metrobouw, maar ook het politieop
treden, het drugsbeleid en de strijd om de mede
zeggenschap maken het raadswerk tot een slo
pende bezigheid. Daarnaast, in haar eerste raads
periode, een door de helft van de Amsterdamse 
PSP niet gewilde kollegedeelname van de PSP, en 
konflikten binnen de eigen fraktie.
Maar Els Agsteribbe stapt niet alleen uit de ge
meenteraad, ze stapt ook over van de PSP naar 
de PvdA. Dat is onbegrijpelijk.
Je kunt van politieke mening veranderen. Maar 
wat is er aantrekkelijker aan een partij waartegen 
je oppositie in de raad zich zo vaak heeft moeten 
richten, en die niet weinig heeft bijgedragen aan 
opgelopen frustraties?
Amsterdam is een stad met een snel doorstro

mende bevolking. Dat heeft zijn weerslag op het 
ledenbestand van politieke partijen, ook van de 
PSP. Els voelde zich onvoldoende gesteund. In 
een interview in het Parool (19 juni) noemt zij 
de PSP ‘amateuristisch’. Daar zit een kern van 
waarheid in, en de PSP moet zich serieuze kri
tiek zeer ter harte nemen. Maar beter goedwil
lende amateurs dan de professionals van de PvdA 
die je keer op keer in de steek laten, vanwege 
partijbelangen, de haalbaarheid of fraktiediscipli- 
ne. Trouwens, de Amsterdamse PvdA staat nu 
niet bekend als een soepel draaiende machinerie. 
Zittende en vroegere fraktieleden klagen over 
onmacht , stemdwang en intriges.
Je kunt je - en dat is ook wel eens het geval ge
weest met (nu ex-) PSP-leden - voornemen om in 
de PvdA konstant standvastig, principieel (en 
dus desnods deloyaal) te blijven, en niet iets an
ders te verkondigen dan wat je werkelijk meent. 
Maar afgaande op wat daar van terecht is geko
men, moet het ergste gevreesd worden.

PETER ZWART

(Verklaring federatie Amsterdam: pag. 16)

ABORTUS
Toen de memorie van antwoord op het abortus
wetsvoorstel Ginjaar/de Ruiter uitkwam, wekte 
de pers de indruk dat er liberale wijzigingen aan
gebracht zijn:
de huisarts mag worden ingeschakeld, 
abortus na 13 weken mag nu ook in een abor
tuskliniek,
de registratie zal de anonimiteit beter waar
borgen,
de arts kan zich maximaal 8 dagen bedenken op 
de vraag van de vrouw of hij een abortus wel of 
niet doet.

De uitgangspunten van deze wet blijven onaan
getast:
de huidige hulpverleningspraktijk moet worden 
aangestast aangezien ‘deze niet voldoende de 
rechten van het ongeboren leven beschermt’, 
(blz 7 Memorie van Antwoord) Door deze 
rechten en belangen mag de vrouw niet zelf 
beslissen en spreekt de wetgever zich uit tegen 
abortus als oplossing van een ongewenste 
zwangerschap.
De vrouw wordt nu overgeleverd aan 1 of 2 
artsen, wel of niet bijgestaan door ‘deskundigen’ 
die na 8 dagen hun afweging bekend maken en 
dan ‘principieel of incidenteel’ kunnen wei
geren..... zonder de vrouw verder te hoeven ver
wijzen! De late-abortusklinieken moeten nu 
bij de minister een extra vergunning aanvragen 
naast de gewone vergunning. De minister kan 
meteen weigeren of via een Algemene Maatregel 
van Bestuur de kliniek sluiten.
De sluiting van Bloemenhove, mislukt door Van 
Agt, kan nu geruisloos binnen de wet geschieden. 
Abortus blijft zo een politieke zaak, iets wat de 
heren zeggen nu juist niet te willen.

t  a

Grijpgrage politieke kopstukken hebben zich 
echter al weer meester gemaakt van deze zaak. 
Men wil af van dit politiek hete hangijzer vóór 
de verkiezingen en heeft daar veel voor over. 
Het wetsvoorstel leent zich goed voor allerlei 
interpretaties. Zo zei minister De Ruiter dat 
abortus wel en niet vrij wordt....
Het CDA zegt dat abortus niet vrij wordt, de 
VVD zegt dat abortus wel vrij wordt en ze

hebben het over hetzelfde onderwerp.
Toch schijnt de VVD niet zo zeker van deze 
vrijheid, want men begint onderhandelingen met 
PvdA en D‘66 om te liberaliseren in de vorm van 
amendementen. Hetzelfde D‘66 deed een week 
eerder de uitspraak dat dit ontwerp niet te 
amenderen was omdat de uitgangspunten prin
cipieel tegen abortus zijn en dit niet te veran
deren is door amendering. Intussen zijn, voor 
zo lang het duurt, deze onderhandelingen 
mislukt.
Het CDA heeft nu te kennen gegeven met de 
VVD te willen gaan bekijken hoe dit wetsont
werp door de Kamer kan worden geloosd.
Dit is wel een heel grof staaltje van machtspo
litiek denken over de lijven en levens van vrou
wen heen.

Natuurlijk heeft de PSP-fraktie zich vierkant 
tegen dit ontwerp verklaard. Men heeft het 
standpunt ingenomen dat er geen aparte abor
tuswet moet komen, maar abortus als gewone 
medische handeling uit het wetboek van straf
recht gehaald kan worden en dan ook onder de 
gewone medische inspektie en kontrole moet 
vallen.
Abortuswetten brengen het gevaar met zich 
mee ten allen tijde door politieke en/of gods
dienstige tegenstanders teruggedraaid te worden. 
We hoeven alleen maar naar onze buurlanden 
Engeland, Frankrijk te kijken om daarvan 
onverkwikkelijke staaltjes te zien.
Het spreekt voor zich dat we ons niet neerleggen 
bij dit abortuswetsvoorstel dat zo vernederend 
is.
Samen met ‘Wij Vrouwen Eisen’, zullen de 
PSP-vrouwen en anderen een grote demonstra
tie en manifestatie organiseren op 27 september 
a.s. in Amsterdam onder het motto: 
dit abortus-voorstel mag geen wet worden!
En masse zullen we protesteren dat we dit 
politieke gesjoemel zat zijn en we eisen dat 
‘de vrouw beslist’
‘abortus in het ziekenfonds’
‘abortus uit het wetboek van strafrecht’,

YOLANDE KAMPSTRA
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"Voor de duvel niel bang ”
Er gaat bijna geen week voorbij of er worden weer nieuwe ramingen en cij
fers over de ekonomische vooruitzichten voor ons land geproduceerd. 
De SER, het Centraal Plan Bureau, de werkgevers, de vakbonden en niet te 
vergeten het kabinet Van Agt komen om beurten het Nederlandse volk kond 
doen van hun rekenwerk. Met veelal als eindkonklusie dat loonmatiging, 
bezuinigingen en innovatie, al dan niet verpakt in een ‘sociaal aanvaardbaar’ 
jasje, voldoende zijn om de huidige krisis op sociaal-ekonomisch gebied te 
raken.
De SER, het belangrijkste adviesorgaan van de 
regering, weet nu weer te voorspellen dat het 
loon van de modale werknemer (f. 33.000,-) 
er een paar jaar 1 tot 2 1/2 procent per jaar 
reëel op achteruit moet gaan. Hoe groot de wer
kelijke koopkrachtdaling per afzonderlijke werk
nemer dan zal uitpakken, hangt af van de vraag 
of iemand nog uitzicht heeft op periodieken, 
promoties e.d. Als deze inkomensachteruitgang 
niet doorgaat, zal het nationaal inkomen per 
hoofd van de bevolking in vijf jaar tijds met 
2 of 3 procent dalen. Krasse taal van de ekono
mische deskundigen, die daarmee weer de 
weinig originele weg van de loonmatiging bewan
delen voor verbetering van de konkurrentie- 
positie van het bedrijfsleven.
Ook het Centraal Plan Bureau, de rekenmeesters 
van het kabinet, heeft weinig opwekkende voor
spellingen over de Nederlandse ekonomie.
Dit bureau stelt dat: ‘de aanspraken op de natio
nale middelen niet kunnen worden gehonoreerd. 
Dat deze problematiek scherp terugkomt bij de 
vaststelling van de begroting 1981 en meer in 
het algemeen bij de bepaling van het beleid 
voor dat jaar behoeft geen betoog’.

En last but not least deed het duo Van Agt en 
Wiegel ook nog een duit in het zakje. Van Agt, 
die ‘voor de duvel niet bang is’ liet geheel eigen
machtig weten, dat een forse verlaging van de 
sociale uitkeringen volgend jaar op stapel staat. 
Het is niet te geloven dat een christen^lemokra- 
tisch politikus op een achternamiddag zonder 
enig overleg met de minister van Sociale Zaken 
dat soort ideeën koestert en ze zo kwakkeloos 
op tafel smijt. De rekening wordt aan mensen 
gepresenteerd die zich slecht kunnen verdedigen 
en tot de zwaksten in de samenleving behoren. 
Wiegel stond hem daarin bij, want ‘van elke 
Nederlander mag tenslotte verwacht worden dat 
hij of zij een stap terug zal willen doen om uit 
de moeilijkheden te komen’.

En de werkgevers? Ook zij zien het uiteraard 
voor volgend jaar niet meer zitten. Oorzaak van 
dat nare gevoel is de in de tot nu toe afgesloten 
cao’s opgenomen afspraak, dat de prijskompen- 
satie met ingang van 1 januari 1981 weer in ere 
hersteld wordt. Eerder kan niet, omdat de loon
maatregel daar tot 1 januari een stokje voor 
steekt. Daarnaast uiteraard het geweeklaag van 
werkgeverszijde: meer bezuinigen op de over
heidsuitgaven en de sociale uitkeringen opdat 
het bedrijfsleven meer ruimte krijgt.

Een bedrijfsleven dat steen en been klaagt, 
hoewel per saldo nog steeds meer ondernemers 
een toename van de bedrijvigheid in de komende 
maanden verwachten en de industriële produktie 
zich in opwaartse richting beweegt. Om nog

maar te zwijgen van de vele optimistische gelui
den die ik de afgelopen maanden op de perskon- 
ferenties heb gehoord. De cijfers liegen er niet 
om. Fors hogere winsten en zelfs winstverdub- 
belingen bij de (multinationale) ondernemingen 
zijn schering en inslag. De winstgevendheid voor 
partikuliere ondernemingen is de kern van het 
kapitalistische systeem. Volgens de maatstaven 
van Van Agt c.s. staat maatschappelijk effi
ciëntie gelijk aan die winstgevendheid. Maar bij 
een ekonomische krisis kan deze slechts bereikt 
worden door allerlei kosten niet tot de pro- 
duktiekosten te rekenen, maar af te schuiven 
naar de gemeenschap.
De ekonomische politiek van de kabinetten Den 
Uyl en (in nog sterkere mate) Van Agt is gericht 
op loonmatiging, bezuiniging op gemeenschaps
voorzieningen en steun aan het bedrijfsleven 
hebben geen verbetering gebracht in de werk
gelegenheid en de partikuliere en kollektieve 
inkomens. Integendeel, de krisis en de maat
schappelijke tegenstellingen zijn juist verscherpt 
door deze konservatieve politiek.

HOGE WINSTEN

En Van Agt c.s. maar zeggen dat we geen geld 
hebben. Geld, dat er wel degelijk is, als het kabi
net niet zo onvergeeflijk laks was met onder
handelen over verhoging van de exportprijs van 
ons aardgas en er eindelijk eens wat gedaan werd 
aan de schandalig hoge winsten die Esso en 
Shell uit onze bodemschat peuren. Recentelijk 
nog heeft minister Van Aardenne verklaard 
tegenstander te zijn van een aanvullende winst- 
delingsregeling, waarbij de Staat een groter aan
deel in de gaswinst zou krijgen. De minister 
vindt dat de investeringen die de beide multi

nationals (deelnemers in de Nederlandse Gas
unie) de komende jaren in ons land zullen gaan 
doen in redelijke verhouding (!) staan tot de 
winsten die zij maken en groot vertrouwen 
hebben in het wereklijkheidsgehalte van de door 
Shell en Esso genoemde investeringsbedragen 
voor de tachtiger jaren. De vraag is wat de 
minister redelijk vindt.
De fors hogere winsten die de oliemaatschap
pijen in het afgelopen boekjaar 1979 hebben ge
maakt komen niet ten goede van de gemeen
schap, maar worden aan de aandeelhouders 
uitgekeerd en aan de toch al niet geringe reserve 
toegevoegd.

Terecht, dat de binnenlandse politieke druk 
om de exportprijs van het aardgas te verhogen 
steeds groter wordt, hoewel deze regering niet 
snel bereid zal zijn om tot sankties over te gaan. 
In principe heeft de Nederlandse regering 
via de Wet Aardgasprijzen de mogelijkheid 
om de Nederlandse Gasunie, die in feite de 
exportice van dit aardgas is, een verbod op te 
leggen om aan bepaalde landen bepaalde hoe
veelheden te leveren. Immers, het is toch te gek 
dat landen als België, Frankrijk, Italië en West- 
Duitsland gezamenlijk zo’n 45 a 50.000 miljoen 
m3 aardgas van ons land afnemen tegen kon
trak tprij zen die ver onder de huidige wereld prijs 
voor energie liggen. Het afgelopen jaar bedroeg 
de prijs per m3 aardgas in Nederland - gebaseerd 
op gegevens afgeleid uit de prijsindex van de 
gezinskonsumptie - zo’n 30 cent en gebaseerd 
op de producentenprijzen afzet binnenland rond 
de 19 cent. De gemiddelde opbrengst uit de 
aardgasexport bewoog zich rondom de 13 cent!

Als gevolg van dit prijsverschil leggen we ieder 
jaar enkele miljarden guldens op de energie
balans toe. Dit alles doet mij denken aan 
Anthony Sampsons boek (The seven sisters) 
over de macht en invloed van de grote oliemaat
schappijen, waarin onthuld wordt hoe zij de 
wereldmarkt beheersen en regeringen de wet 
voorschrijven. Evenals Van Agt zijn zij voor de 
duvel niet bang.

PETER DROS



steeds akrueelBerufsverbote nog
Het tafereel dat zich zaterdagmiddag tijdens de internationale konferentie 
tegen Berufsverbote (6-8 juni) in Hamburg voor de ogen van de naar schat
ting 2000 deelnemers afspeelde, was van symbolische waarde: na een vurig 
pleidooi tegen de Berufsverbote balde een SPD-spreker zijn rechtervuist, 
keek tegelijkertijd echter schaamvol naar de grond. Verlegenheid was ook op 
zijn plaats.
Het was immers de SPD geweest o.l.v. de toen
malige Bundeskanzler Willy Brandt die in 
januari 1972 het startsein voor de officiële hetze 
tegen links gegeven had. ‘Om te voorkomen dat 
de rechtse CDU/CSU bij een eventuele parle
mentaire meerderheid met veel scherpere en 
ingrijpender maatregelen komt’ luidde toender- 
tijd het verweer van de sociaal-demokraten. 
Een vijftal jaren later al moest diezelfde Brandt 
toegeven dat het principe-besluit van de minis- 
ter-presidenten van de deelstaten - overigens 
zonder enige rechtskracht - ‘ein grosser Fehler’ 
geweest was. Maar het B e r u f s v e r b o t  was toen al 
in de woordenschat van meerdere talen doorge
drongen.
Als gevolg van de E x t r e m i s t e n b e s c h l u s s  - want 
zo heet het Berufsverbot in het Algemeen 
Beschaafd Beambten Duits - leven nu in de 
Bondsrepubliek zo’n 4500 leraren, wetenschap
pers, postbodes, psychotherapeuten en trein
machinisten die oftewel tijdens een zogenaamde 
'A n h ö r u n g s v e r f a h r e n * al afvielen of na een 
een vaak lange en verdienstelijke loopbaan 
uit hun overheidsbaan werden gestoten. Een 
A n h ö r u n g s v e r f a h r e n  is een kruising tussen een 
sollicitatiegesprek en een politieverhoor. Vooral 
kommunisten, maar ook linkse SPD’ers en niet- 
partijgebonden kritische mensen (uit de vredes
beweging, de vakbonden, de anti-kernenergiebe- 
weging e.d.) werden èn worden het slachtoffer. 
Voor kummunisten kan enkel het feit van 
hun partij lid maatschap al aanleiding voor een 
Berufsverbot in de overheidssfeer zijn. En dat 
met name in de door de CDU/CSU geregeerde 
deelstaten, die dankbaar van de geboden gele
genheid gebruik maken om kritici de mond te 
snoeren. Maar ook in de SPD-deelstaten wordt 
met de botte Berufsverbote-bijl gehakt. In Ham
burg en Nordrhein-Westfalen bijvoorbeeld wor
den linkse SPD’ers werkloos onder toeziend oog 
van partijgenoten.

KRITIEK VAN DE PVDA

Eind 1978 leek het erop dat de SPD onder 
binnen- en buitenlandse druk een versoepeling 
van de Berufsverbote-nonnen wilde doorvoeren. 
Johan van Minnen, euro-parlementariër van de 
PvdA wist tijdens het driedaagse kongres in 
Hamburg zelfs te melden dat dit toch vooral 
het werk van zijn partij geweest was. Zij had de 
diskussie erover met de Westduitse zusterpartij 
immers aangezwengeld. Ook zou de PvdA sterke 
druk op de SPD moeten blijven uitoefenen en 
haar ‘stimuleren’ deze goede weg te vervolgen. 
Maar dan het liefst na de verkiezingen voor de 
Bondsdag in het komend najaar, want anders 
zou het de SPD stemmen kunnen kosten.
Slechts ‘konkreet gedrag tegen de vrije, demo- 
kratische orde’ en niet de politieke overtuiging 
zou grond voor een afwijzing of voor ontslag 
mogen zijn. Verder zou de V e r f a s s u n g s s c h u t z  
(BVD) alleen dan worden ingeschakeld, wanneer

de overheid ‘feiten’ bekend waren die twijfel
aan de t r o u w  a a n  d e  g r o n d w e t  rechtvaardigden.

Een liberalisering, laat staan opheffing van het 
radikalendekreet, lijkt verder weg dan ooit. 
Eerder is er sprake van een verscherping. De 
CDU/CSU laat zich in haar deelstaten niets aan 
een nieuwe regeling gelegen liggen. Zelfs SPD- 
ministers als Gescheidle (posterijen) en Ehren- 
berg (Arbeid en Sociale Zaken!) waren in 1979 
voor meer dan 50 Berufsverbot-gevallen verant
woordelijk. De plaatsvervangende SPD-voorzitter 
en burgemeester van Bremen, Koschnick, 
noemde dat onlangs ‘het bevredigend in de 
praktijk omzetten van nieuwe richtlijnen’. 
Voor Johan van Minnen en de PvdA is er werk 
aan de winkel, na de Bondsdagverkiezingen.

GEVAARLIJKE ONTWIKKELINGEN

Niet alleen de Berufsverbote drukken zwaar op 
de schouders van de Westduitse demokratie. Het 
is ook de systematisch en uiterst grondige 
wijze waarop bondsburgers geschaduwd en be- 
spionneerd worden door de Verfassungsschutz, 
het Bundeskriminalamt (centrale recherche, 
gespecialiseerd in terroristenbestrijding) en ande
re veiligheidsdiensten. Het is de schaal waarop 
persoonlijke gegevens verzameld en in technisch 
geavanceerde komputercentra (Wiesbaden) opge
slagen worden. Het is de nauwe samenwerking 
tussen politie, douane, grensbewakingstroepen 
en veiligheidsdiensten waardoo decentralisatie 
van het justitieel apparaat wordt opgeheven. 
Het is het moeilijk aantoonbare, maar wel 
degelijk aanwezige verband tussen enerzijds 
partikuliere bedrijven en instellingen, universi- 
teiten, arbeidsbureau’s e.d. en anderzijds de 
veiligheidsdiensten. Het is het volledig ontbreken 
van een goede demokratische kontrole op boven
genoemde instellingen, voor zover deze tenmin
ste gekontroleerd en niet zonder meer afge
schaft dienen te worden.
Deze ontwikkelingen wijzen langzaam maar 
zeker in de richting van een politïestaatachtige 
maatschappij waarin individuen onbesproken, 
meningloos en aangepast behoren te zijn, waarin 
een uitgesproken politieke opvatting niet thuis 
hoort. Een dergelijke maatschappij zorgt voor 
een sfeer van angst en terughoudendheid om op 
het werk, de school, de universiteit voor je me
ning uit te komen, je te organiseren of aan akties 
deel te nemen. Vormen van zelfcensuur bij 
journalisten, schrijvers en wetenschappers ko
men in de Bondsrepubliek regelmatig voor.
Een verzwakking van de linkse beweging is het 
resultaat.

EXPORT VAN BERUFSVERBOTE?

Berufsverbote zijn van deze Westduitse maat
schappij slechts één uiting en mogen zeker 
niet geisoleerd worden. Het past in een beeld van

een land waar ook andere tendezen aanleiding 
tot waakzaamheid geven: de snelle opkomst van 
neo-nazistische bewegingen, de kriminalisering 
van aktiegroepen, de macht van de rechtse 
sensatiepers (Springer-concern), de invloed van 
de kemenergielobby etc. In een land waar de 
verhoudingen net iets ernstiger en intoleranter 
zijn dan aan deze kant van de grens. De kern- 
energielobby en de rechtse pers zijn er machti- 
ger, de kommunistenhaat is er heviger, de repres
sie van de staat krachtiger en verfijder tegelijk en 
de Berufsverbote-gevallen frekwenter.

Dat ook in Nederland Berufsverbote opgelegd 
worden lijdt geen twijfel. In konkrete gevallen 
van de CPN’er Peter Reek (niet aangenomen als 
ingenieur bij de PTT), PvdA’ster Jeannine 
Liebrand (afgewezen als gemeentevoorlichtster 
in Cuyk), Bouwe Kalma en de recente gebeur
tenissen rond Jan de Goede zijn daarvoor een 
duidelijk bewijs (zie ook Bevrijding no. 12). 
Het gaat daarbij niet alleen om de 70.000 
banen bij de landelijke overheid (verschillende 
ministeries en de PTT) waar sollicitanten aan een 
uitgebreide screening worden onderworpen, 
maar ook om de lagere overheden, het onder
wijs, het sociaal werk en het partikuliere be
drijfsleven. Vooral hier heerst een volledige 
duisternis, die in de BRD ‘Grauzone der Berufs
verbote ’ genoemd wordt. Werd je ontslagen of 
afgewezen wegens gebrek aan ervaring, te geringe 
kapaciteiten of wegens je politieke mening? 
Slechts af en toe is het topje van de ijsberg 
zichtbaar, zowel in Duitsland als in andere 
landen. Ondanks deze belangrijke overeenkomst 
is het grote verschil met de Duitse situatie echter 
dat de overheid daar in alle openbaarheid, 
op veel grotere schaal en met meer machtsver
toon mensen verhindert hun beroep uit te 
oefenen. Het is de legalisering van een illegale 
praktijk, die doorwerkt in andere geledingen 
van de maatschappij.

Vertegenwoordigers van partijen, organisaties 
en anti-Berufsverbotekomitees uit onder meer 
Denemarken, Engeland, Zwitserland en Frank
rijk kwamen in Hamburg tot de niet opzien
barende slotsom dat de situatie binnen de eigen 
grenzen dan wel minder ernstig is, maar zeker 
in bepaalde aspeketen met die van het ‘Modell- 
Deutschland’ (SPD-verkiezingsleus) overeen
komt: centrale registratie van persoonsgegevens, 
ondoorzichtige aktiviteiten van veiligheidsdien
sten behoorden tot die aspekten. In het alge
meen kwam men echter niet veel verder dan het 
uitspreken van vage vermoedens, wat soms de 
indruk wekte dat men meer van de Bondsrepu
bliek dan van het eigen land op de hoogte was. 
Wel was men over één punt zeer duidelijk.
De anti-Berufsverbotebeweging in Duitsland 
verdient alle mogelijke intrernationale onder
steuning. Allereerst uit solidariteit met de vele 
Duitse slachtoffers, als blijvend pressiemiddel 
tegenover de beroepsverbieders, maar daarnaast 
ook om in het eigen land paralelle ontwikke
lingen tijdig te doorzien en er krachtig tegen 
te strijden. Want zoals zo vaak is hun strijd 
ook onze strijd.

RONALD JANSEN



Links n de aanva
In de aanval tegen de rechtse hetze en het falend overheidsbeleid, was het on
derwerp van de P.S.P.-manifestatie op 19 juni jl. in Amsterdam.
‘Een hetze die inspeelt op de gevoelens van desoriëntatie, machteloosheid en 
angst bij de mensen. Veel mensen zijn onzeker, zien geen perspektief en heb
ben daar in deze tijd van werkloosheid, oorlogsdreiging, milieuverontreini
ging en geweld ook reden voor.
Het is die machteloosheid, waarvan Van Agt en Wiegel op een schandelijke 
manier misbruik maken. Niet door oplossingen aan te dragen voor de krisis, 
maar door de mensen te doen geloven dat er geen oplossingen zijn’.

Zo formuleerde Kees Walle, die namens het Par
tijbestuur sprak op de manifestatie, het maat
schappelijk kader waarin links zich (ten onrech
te) in de verdediging gedrongen voelt. Het ant
woord van links moet dan ook bestaan uit het 
aandragen van een aansprekend links alternatief. 
Een links alternatief dat zeker voor Amsterdam 
noodzakelijk is, maar waarvoor de voorwaarden 
daar zeker niet overdreven optimistisch moeten 
worden ingeschat. Huib de Vet van het federatie
bestuur van de P.S.P.-Amsterdam kwalificeerde 
het huidige P.v.d,A.-C.D.A.-D’66 stadsbestuur 
als één dat moeilijke beslissingen voor zich uit 
schuift en van het ene naar het andere incident 
rent. Bestuurlijke brandjes blust.. Het gevolg van 
een dergelijk beleid is dat allerlei groepen men
sen op zoek gaan naar een eigen oplossing van 
hun probleem. En onder druk van de eigenhan
dige aanpak van h&t huisvestingsprobleem door 
kraakgroepen, komt het bestuur met een nieuw 
noodverband: vage toezeggingen over vordering 
van panden en een andere verdeling van de 
schaarse, door de gemeente toe te wijzen woon
ruimte.

NERKLARING PARTIJBESTUUR
SChOOLSTAKING

Het partijbestuur van de PSP, in vergadering 
bijeen op 14 juni 1980 te Amsterdam, verklaart 
zich solidair met de akties van de NFO voor de 
verbetering van de kwaliteit van het onderwijs, 
in het bijzonder met de oproep van de ABOP tot 
een algemene schoolstaking op 19 juni a.s.
Het bestuur is van mening dat de eisen van de 
NFO ta.v. het primair onderwijs belangrijke 
voorwaarde zijn voor de verbetering van de 
kwaliteit van het onderwijs. De PSP steunt met 
name ook de eisen t.a.v. het voortgezet onder
wijs welke betrekking hebben op de verbete
ringen van de formatieregelingen in het leer
lingenstelsel en het vormingswerk, en de verla
gingen van de groepsgroottes in het ito, lbo 
en mavo.
De PSP is namelijk van mening dat de strijd 
voor het verbeteren van de voorzieningen in 
deze onderwijssectoren extra noodzakelijk is, 
nu de perpectieven op leerplichtverlenging en 
op een vierjarige middenschool onder heviger 
druk zijn komen te staan, mede als gevolg van 
de te verwachten bezuinigingen bij de onderwijs
begroting 1981.

14 juni 1980

De gebeurtenissen van 30 april en de ‘nasleep’ er
van, de uitspraken van de hoge politiefunktiona- 
rissen, hebben de schijnwerpers weer gericht op 
de politie-organisatie en speciaal op de Mobiele 
Eenheid. Hierover staat elders in deze Bevrijding 
een uitvoerige diskussie. Op de manifestatie in 
Amsterdam signaleerde Aad van Berkel, kritisch 
medewerker van de Mobiele Eenheid, o.a. een 
schrikbarend groot aantal rechercheurs. ‘Zijn wij 
ons bewust van het feit dat meer dan 40 perc. 
van het aantal bezoldigde politiemensen zich in 
burger tussen ons begeven?’. Hij pleitte voor een 
andere politie-organisatie onder burgerlijke kon- 
trole.

De vierde spreker, Piet van den Ende van de VA
RA, zei dat het wel even schrikken was na die 
30e. De reakties waren helemaal niet voorzien. 
‘Links moet niet alleen links voelen, maar ook 
links denken’. Handelen vanuit een solidariteits
gevoel met onderdrukte groepe, met slachtoffers 
van sociaal onrecht is prima. Maar dat moet dan 
gepaard gaan met een strategische vraag: hoe o- 
vertuigen we ‘vagelijk-linkse’ mensen van de 
juistheid van een dergelijke principiële keuze, al
dus Van den Ende. De solidariteit van de P.S.P. 
in de vorm van een oproep om lid te worden van 
de VARA, waardeerde hij positief. Daarnaast 
hoopte hij o.a. van de P.S.P. een bijdrage te kun
nen verwachten aan de oplossing van zijn strate
gisch probleem: hoe maak ik via de massamedia 
niet alleen een standpunt kenbaar, maar hoe o- 
vertuig ik de mensen ook. Dit probleem noemde 
Kees Walle: ‘ We moeten in staat zijn om ons o- 
vertuigend tot allerlei bevolkingsgroepen te rich
ten. Het zal noodzakelijk zijn om de strijd voor 
socialisme en vrede te verbreden. Wanneer we in 
dit land een meerderheid willen winnen voor een 
links beleid, dan zullen we geen enkele gelegen
heid moeten laten liggen om ons tot die meer
derheid van onze ideeën te overtuigen’.

TITIA BOS



Woensdag 18 juni was het dan zover. Met 106 vóór en 44 stemmen tegen 
stemde de Tweede Kamer voor de motie-Scholten (CDA), waarin de regering 
wordt gevraagd ‘thans een olie-embargo jegens Zuid-Afrika in te stellen’. Zo
als bekend is aan dit resultaat een kampagne van ruim een jaar vooraf gegaan, 
georganiseerd door Komitee Zuidelijk Afrika en Werkgroep Kairos. De boy
cot lijkt bereikt, maar het is nog niet duidelijk (op het moment van schrij
ven) welk roet de regering nog in de pan gaat gooien.

Het kabinet Van Agt en met name de minister 
van buitenlandse zaken, Van der Klaauw hebben 
de afgelopen weken weinig nagelaten om duide
lijk te maken dat zij niets voor een boycotmaat- 
regel tegen Zuid-Afrika voelt. De argumenten 
voor deze stellingname werden er met handen en 
voeten bijgesleept. Al eerder had de regering la
ten weten pas tot een olieboycot tegen Zuid-A
frika over te willen gaan, als de Veiligheidsraad 
van de Verenigde Naties of tenminste een aantal 
belangrijke westerse landen daartoe zouden be
sluiten. En het zijn nu juist die westerse landen 
die tot nu een olie-embargo in de Veiligheidsraad 
blokkeren, ondanks vele uitspraken hierover van 
de Algemene Vergadering van de V.N. Het is cy
nisch te weten dat Nederland in de V.N. stemt 
vóór de resolutie die oproepen tot een olie-em
bargo, maar er zelf geen gehoor aan geveft. Tij
dens de Tweede Kamerdebatten in het najaar 
van 1979 over Zuid-Afrika voegde Van der 
Klaauw aan zijn argumenten toe: ‘lichtpuntjes1 
en ‘stemmen van redelijkheid1. Van der Klaauw 
doelde op de met veel tam-tam in Zuid-Afrika 
aangekondigde voorstellen van de commissies 
Wiehahn en Rieckert. Hun voorstellen tot veran
dering van de arbeidswetgeving betekende echter 
in het geheel geen aantasting van de fundamente
le apartheid, het thuislandenbeleid.

Met onwillige honden is het slecht hazen vangen. 
Van der Klaauw kon slechts berichten dat de 
andere EG-landen niets voor een olie-embargo 
voelen. Niet verwonderlijk, want de minister 
heeft bij dit ‘overleg1 ‘tevens het standpunt van 
de (Nederlandse) regering uiteengezet’, zo be
richtte hij de Kamer.

ONWIL

De onwil van het kabinet Van Agt om tot sanc
ties tegen Zuid-Afrika over te gaan wordt ook 
duidelijk uit de rest van de brief. Minister Van 
der Klaauw haastte zich om als beschermheer 
van het onafhankelijke Zimbabwe op te treden. 
Zimbabwe zou schade kunnen ondervinden van 
een Nederlandse olie-embargo. De schijnheilig
heid ten top als men zich nog herinnert dat de
zelfde minister niet vooruit te branden was toen 
het ging om de controle en effectieve uitvoering 
van V.N.-sancties tegen het illegale Smith-regiem 
indertijd. Daarbij is het argument van Van der 
Klaauw volledig onjuist. Zimbabwe kan haar o- 
liebehoeften invoeren via Mozambique; een olie
boycot tegen Zuid-Afrika zal Zimbabwe geens
zins raken, zo liet Simon Muzenda, Zimbabwe’s 
minister van buitenlandse zaken weten. Ook me
vrouw Mugabe, op bezoek in Nederland de afge

lopen week, pleitte voor een olie-embargo tegen 
racistisch Zuid-Afrika. Ook het overleg tussen 
de vijf westerse grootmachten van Zuid-Afrika 
over Namibië werd door Van der Klaauw als ar
gument tegen een olie-embargo ingebracht. Dat 
overleg moest niet verstoord worden, aldus de 
minister. In werkelijkheid sleept het onderhan
delingsproces zich al drie jaar voort, zonder enig 
teken van vooruitgang. Vorige week besloot Pre
toria uitvoerende macht te geven aan de door 
haar ingestelde ‘Constitutionele Raad1. Met an
dere woorden, met vertragingstechnieken wint 
Zuid-Afrika tijd voor een ‘interne regeling naar 
Zuidafrikaans model’, waar de bevrijdingsorgani
satie Swapo van uitgesloten is.
Last but not least signaleert minister Van der 
Klaauw in zijn brief in Zuid-Afrika ‘langs natuur
lijke weg\ *een geleidelijk toenemende effectieve 
druk van binnenuit \ Het is niet duidelijk of hij 
hierbij doelt op het massale verzet in Zuid-Afri
ka, waartegen de repressie van politie en leger 
steeds harder wordt. Moeten er voor de Neder
landse regering nog meer Soweto’s komen, voor 
zij tot handelen overgaat?

Het is op dit moment nog niet bekend, wat het 
antwoord van de regering op de kameruitspraak 
vóór een olie-embargo zal zijn. Als de Tweede 
Kamer, en met name de CDA-fraktie, door de 
knieën gaat voor een ‘onaanvaardbaar’, dan 
wordt de mogelijkheid tot daadwerkelijke stap
pen tegen Pretoria weer drastisch teruggedraaid. 
Wat blijft is een positieve kameruitspraak, uit
drukking gevend aan wat door vele en zeer ver
schillende groepen en organisaties in Nederland 
aan acties is gevoerd. Met als doel een isolering 
van het apartheidsregiem en solidariteit met de 
bevrijdingsstrijd in Zuid-Afrika en Namibië.

TERREUR

Het oplaaiend verzet in Zuid-Afrika van de afge
lopen maanden heeft een ieder duidelijk ge
maakt dat sinds Soweto er niets ten goede veran
derd is in Zuid-Afrika. Boycots door scholieren, 
stakingen van duizenden arbeiders in de textiel 
en vleeswarenindustrie en het protest van 51 ker
kelijke leiders in Zuid-Afrika tegen het apart
heidssysteem zijn door de blanke machthebbers 
voornamelijk beantwoord met knuppels, traan
gas en kogels. De afgelopen week werden tiental
len betogende zwarte Zuidafrikanen gedood 
door politieterreur. Preciese informatie over de 
aantallen slachtoffers ontbreekt, daar de pers in 
Zuid-Afrika weer verder in haar bewegingsvrij
heid werd beknot. Journalisten werd verboden 
de zwarte woonstreken te betreden. In dezelfde 
periode vielen Zuidafrikaanse legereenheden het 
zuiden van Angola binnen.

Voor Van der Klaauw bleek de agressie van 
blank Zuid-Afrika geen invloed te hebben op 
zijn opstelling. In het Tweede Kamerdebat van 
17 juni j .1. uitte hij ‘de grootst mogelijke bezwa
ren’ tegen een Nederlands olie-embargo tegen 
Zuid-Afrika. Op 30 mei had hij deze ‘bezwaren’ 
al in een brief aan de Tweede Kamer meege
deeld. Deze brief vormde het verslag dat minister 
Van der Klaauw aan de Tweede Kamer uit 
moest brengen inzake het overleg met de EG- 
partners over een olieboycot.

Het Tropenmuseum in Amsterdam bracht in meijjuni de tentoonstelling Fotograaf tegen Apartheid 
van Eli We inberg. Deze tentoonstelling gaat nu op tournee door ons land. Hij zal van half augustus 
tot half september te zien zijn op de TH van Eindhoven. De organisatie van de tentoonstellingen-se- 
rie is in handen van de Anti-Apartheidsbeweging Nederland (AABN).



IN
Op dinsdag 10 juni jl. vond in het Amsterdamse Sonesta op initiatief van het partijbestuur van de PSP een 

gesprek plaats over de politie. De gesprekspartners werden, zoals gespreksleider Kees Waaldijk het uitdrukte, 
voor een niet onbelangrijk deel gevormd door mensen uit het politieapparaat, voor een ander deel door mensen 

uit de PSP en bij sommigen viel dat samen. Het gespreksonderwerp was (de ontwikkelingen binnen de politie' 
en wel in de ruimste zin van het woord. Aan de orde zijn geweest: De taak en funktie van de politie, het 

verschoningsrecht van politieambtenaren, de mentaliteit in de korpsen, de rol van de vakbonden, de 
organisatorische vernieuwingen, het gebruik van machtsmiddelen en geweld, de rol van politieke partijen

(om maar eens een greep te doen).

Politie, bonden èn politieke partijen, geen van drieën werd gespaard voor kritiek. Want dat er iets moet 
veranderen, daar was iedereen het over eens. En dat moet, voordat de verharding definitief heeft doorgezet. 

Daarom is het zo belangrijk dat ook politieke partijen zich bezig houden met de politie en de diskussie binnen 
de politie stimuleren, was één van de konklusies. ‘Ik verwacht van politieke partijen dat vraagstukken betreffende 

de politie fundamenteel worden behandeld”, sprak voorzitter van de Nederlandse Politie Bond, Leen van der 
Linden. De bonden moeten ophouden een slavenrol te vervullen, was een konklusie die weer anderen trokken. 
En op de politiebureaus moeten andere kranten komen te liggen dan alleen De Telegraaf, opdat politie-agenten

kennis kunnen nemen van ingezonden brieven van kritische kollega’s.

We hopen dat dit uitgebreide verslag van het gesprek een rol zal spelen bij de meningsvorming binnen de PSP over 
de politie. De themagroep Justitie en Politie zal het materiaal in elk geval gretig oppakken voor haar diskussies.

Elders op deze pagina vindt U de namen en hoedanigheden van elk van de gespreksdeelnemers.

RUDI BOON ANDREE VAN ES ROEL SANDVOORT

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Het lijkt mij belangrijk 
eerst eens te kijken'naar wat de plaats van de po
litie hoort te zijn in de samenleving, in welke sa
menleving dan ook. Neem nu het beleidspro
gramma van de Nederlandse Politiebond. Daarin 
wordt hierover een heel duidelijke uitspraak ge
daan: enerzijds bescherming van maatschappelij
ke verworvenheden, anderzijds mogelijkheden 
scheppen voor maatschappelijke ontwikkelingen 
en vernieuwingen. Dat is een geluid dat vrij kon- 
troversieel ligt, en daarom moetje eerst daarover 
praten voordat je je afvraagt: wat voor organisa
tie moet dat nu zijn, met wat voor machtsmidde
len, enz.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ): Het rap
port Politie in Verandering heeft zoals U weet 
nogal wat stof doen opwaaien, en dat is op zich
zelf een goede zaak, want dat stof lag al veel te 
lang. Overigens, de oorspronkelijke bedoeling 
was om te komen tot een rekenmodel voor de 
sterkte van de politie. Dat heeft te maken met 
mensen en geld, eigenlijk een beheerskwestie. De 
projektgroep die de minister destijds instelde is 
echter al heel gauw begonnen de zaak fundamen
teel aan de orde te stellen, door te zeggen: neen, 
je kunt dit soort beheers- en organisatieproble
men niet zinnig bespreken als je niet weet over 
wat voor soort politieapparaat je het hebt en 
welke doelstellingen dat apparaat behoort te 
hebben in de Nederlandse samenleving. In U- 
trecht zijn wij ons, min of meer in de voetspro- 
ren van ‘Politie in Verandering’, gaan bezinnen 
op die funktie van de politie in de maatschappij 
en we zijn tot een paar konklusies gekomen: 
naast de ordehandhavende en hulpverlenende 
taak heeft de politie steeds meer een signaleren
de en adviserende funktie, op basis van voortdu
rend samenspel met haar omgeving, d.w.z. met

Aan dit gesprek namen de volgende mensen 
deel:
A a d  v a n  B  e r  k e i ,  hoofdagent bij de gemeente
politie in Epe en ME-er;
C . S .  v a n  D o e s b u r g , commissaris bij de ge- 
meente-politie in Utrecht;
A n d r é e  v a n  E s ,  lid van het partijbestuur van 
de PSP voor Justitie en Politie;
B o u w e  K a l m a ,  zonder beroep, voormalig 
hoofd-inspecteur bij de kinder- en zedenpoli
tie in Rotterdam;
B e n  v a n  K o p p e n ,  medewerker van het Vor
mingsinstituut van de Henri Polak Stichting/ 
FNV, belast met vorming van werknemers 
bij de politie;
P i e t  K r u i z i n g a , penningmeester van de Al
gemeen Christelijke Politie Federatie/CNV; 
L e e n  v a n  d e r  L i n d e n ,  voorzitter van de Ne
derlandse Politie Bond/FNV;
P a u l  S p e e t ,  werkzaam bij de rijkspolitie dis
trict Amsterdam/Noord-Holland en, uit dien 
hoofde, lid van de dienstencommissie.
K e e s  W a a l d i j k ,  leraar aan de Sociale Aca
demie ‘De Horst’, in Driebergen en gespreks
leider tijdens de bijeenkomst.

de overheid en met de samenleving. De politie 
dient in deze opvatting zo objektief mogelijk te 
staan tegenover maatschappelijke ontwikkelin
gen en vernieuwingen, en deze niet alleen te 
toetsen aan de bestaande orde, maar ook aan de 
essentiële waarden in onze samenleving. De voor
waarden voor maatschappelijke ontwikkelingen 
moeten echter in het maatschappelijke krachten
veld worden geschapen. De politie mag nooit zo 
ver gaan dat ze zelfstandig doelen in de samenle
ving gaat nastreven.

KEUZES

K r u i z i n g a  (A C P ): Eén ding begrijp ik niet hele
maal. Aan de ene kant wordt gezegd dat de poli
tie moet inspelen op de maatschappelijke ont
wikkelingen, anderzijds wordt gezegd dat dat ob
jektief moet gebeuren. Dat lijkt me in tegen
spraak met elkaar. Ik denk dat je, zo gauw je 
moet inspelen, je steeds keuzes moet maken, en 
zo gauw je een keuze maakt ben je niet meer ob
jektief.

V . d .  L i n d e n  ( N P B ) :  Ik vind die diskussie daarom 
zo belangrijk, omdat wanneer je kijkt naar die 
nieuwe politiewetten, er van de zijde van de re
gering nog helemaal van het oude stramien 
wordt uitgegaan: d e  p o l i t i e  m a g  g e e n  k e u z e s  
m a k e n  w a n t  d e  p o l i t i e  z a l  d a a r d o o r  p o l i t i s e r e n .
Ik denk dat dat beeld achterhaald is, want een 
politieman maakt altijd keuzes. Of het nu de po
litieman op straat is of de leiding van het korps, 
of het nu gaat om optreden tegenover het ver
keer, of tegenover krakers of wie dan ook, er 
worden altijd keuzes gemaakt. En laten we dat 
nou maar erkennen. En laten we dan zorgen dat 
de politie zodanige keuzes maakt dat er inder
daad een bijdrage geleverd wordt aan een stuk 
kwaliteit van de samenleving, in plaats van elke 
verandering en elke wijziging in die samenleving 
te blokkeren. Want dat betekent het namelijk 
aan de andere kant. Ook in die signaleringsfunk- 
tie waar Van Doesburg het over had zit een se- 
lektief element, daarvoor worden aan de basis 
ook keuzes gemaakt.

V a n  K o p p e n  ( H P S ): Ik vraag me toch af, wie 
wordt er nu eigenlijk bedoeld die die keuzes 
maakt. De politieman op straat? Voor zover hij 
keuzes maakt binnen het kader van handhaven



P a u l  S p e e t  ( l i n k s )  l u i s t e r t  n a a r  d e  a r g u m e n t e n  v a n  B e n  v a n  K o p p e n  V a n  D o e s b u r g  ( r e c h t s )  a a n  h e t  w o o r d  t e r w i j l  P i e t  K r u i z i n g a  z i j n  b u u r 
m a n  w a t  i n f l u i s t e r t .

van de rechtsorde is dat niet zo problematisch. 
Maar er wordt nu een beetje gesuggereerd dat de 
individuele politieman ook op maatschappelijk 
terrein een keus kan maken. Daartoe is volgens 
mij geen enkele mogelijkheid, of hij komt in de 
nesten te zitten.

K a l m a : Daarom denk ik dat het wel goed is, 
wanneer je over keuzes praat, even vast te leggen 
welke keuze bedoeld wordt. Want de keus die je 
als politieman op straat hebt om een proces-ver- 
baal wel of niet te laten doorgaan is natuurlijk 
een andere keus dan die op beleidsmatig niveau. 
Die bestaat nl. niet of ternauwernood. Je mag 
wel meepraten, tot het punt waar het beleid be
gint en dan is het gebeurd. Het wordt wel geakti- 
veerd, o.a. via de politiebonden, maar ik kan me 
toch niet aan de indruk onttrekken dat ook de 
politiebonden op een bepaald punt eerder een 
s l a v e n r o l  spelen dan de rol die van politiebonden 
wordt verwacht. Waarbij ik wel een uitzondering 
wil maken in algemene zin voor de Ned. Politie
bond.

SLAVENROL

K r u i z i n g a  ( A C P )  : Mag ik een toelichting op het 
woord slavenrol? Kan dat met een voorbeeld ge: 
illustreerd worden?

K a l m a :  ik denk met name aan een fusiebijeen- 
komst van de R.K. Politiebond St. Michael en de 
Christelijke Politiebond, januari 1975. Daar 
sprak de toenmalige minister van Justitie Van 
Agt, o.a. over de orde-handhavende en, ander
zijds, de hulpverlenende taak van de politie. Het 
meest verbijsterende daar was, dat de hele zaal 
stormachtig Van Agt ging toejuichen toen deze 
het repressieve element bij de politie als primaire 
taak stelde en de hulpverlening duidelijk als se- 
kundair. Hij deed daar zelfs enigszins misprij
zend over: het ging in de eerste plaats om orde 
en gezag. Kennelijk vond Van Agt deze politiefe- 
deratie volledig aan zijn kant. Trouwens, ook het 
punt van de vrijheid van meningsuiting is binnen 
de Christelijke Politiefederatie niet of nauwelijks 
aan de orde geweest, met name niet toen destijds 
om die reden mijn eigen positie binnen het Rot
terdamse politiekorps onhoudbaar was gewor
den.

K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Ik maak daaruit op dat de stel
ling dat de politievakorganisatie en in het bijzon
der de Alg. Chr. Politiefederatie ten aanzien van 
dit soort vraagstukken een slavenrol vervult, geil-

listreerd wordt met a. het waarschijnlijk van ho
ren zeggen, en b. een uiterst gebrekkig middel als 
het meten van applaus na het aanhoren van mi
nister Van Agt, die overigens in zeer uiteenlo
pende gezelschappen weleens de handen op el
kaar krijgt, ik denk dat ze bij de Ned. Politie
bond ook geklapt hadden.

V . d . L i n d e n  ( N P B ) :  Maar wij nodigen Van Agt 
niet uit, dat is het verschil.

K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Dan klappen ze wel om ie
mand anders die dat zegt. Ook is bij mijn weten 
nooit voorgekomen dat wij als organisatie ook 
maar op enigerlei wijze het recht op vrijheid van 
meningsuiting voor de politieambtenaar hebben 
gerelativeerd.

V a n  B e r k e l  ( h o o f d a g e n t  E p e ) :  Wat betreft die 
slavenrol van de bonden, wil ik ingaan op de ge
volgen van de 30e april. In de gemeenschappelij
ke nota die door de Ned. Politiebond en de Chr. 
Politiefederatie is uitgegeven, klinkt heel duide
lijk de grote schrik door die bij de diverse korp
sen is ontstaan en die o.a. tot uitdrukking kwam 
door de brieven die door de afdelingen naar de 
besturen zijn gezonden. Ik wil daaraan toevoe
gen dat de beide bonden ontzettend bang zijn 
voor verlies van leden. De leden zijn heilig, en wat 
dat betreft probeert de één de loef af te steken 
ten opzichte van de ander. Wie heeft de meeste 
leden, dat weegt heel zwaar. Vandaar dat ze ten 
aanzien van wat er op 30 april is gebeurd de han
den ineen hebben geslagen en tot een gemeen
schappelijke reaktie zijn gekomen vanuit de ge
dachte: hier kunnen wij in iedere geval geen le
den verliezen!

KREDIET

V . d .  L i n d e n  ( N P B ) :  Voorzitter, als ik even mag: 
na zo’n gebeurtenis als 30 april ligt er voor een 
vakbond een taak die je allereerst hebt te vervul
len. Als blijkt dat, door welke waanzinnige op
drachten van welke overheid dan ook, er maar 
liefst 140 politiemensen zwaar beschadigd thuis 
komen, die daar niet om gevraagd hebben, dan is 
het de eerste taak van een bond om van diezelf
de overheid te eisen een stuk beveiliging, een 
stuk bescherming te geven aan die politiemen
sen. A l s  j e  e e n  b o u w v a k k e r  o p  e e n  s t e i g e r  z e t  d i e  
i n  e l k a a r  s o d e m i e t e r t ,  d a n  p i k t  h i j  d a t  o o k  n i e t  
e n  s t a p t  h i j  n a a r  z i j n  b o n d  e n  e i s t  m a a t r e g e l e n .
Dat is de primaire reaktie geweest en in die pri
maire reaktie hou je rekening met gevoelens en

emoties, die er op dat moment onder een belang
rijk deel van je leden leven. Van diezelfde groep 
moet je tenslotte ook het krediet krijgen om 
straks die volgende stap te zetten. Je kunt wel 
met een vaandel 7 straten verderop gaan lopen, 
maar dan ziet niemand je meer. En een slaven
rol? Nou, die ontken ik persé. Maar ik denk wél 
dat het een rol is, waar vrij kleine stappen ge
maakt kunnen worden, o.a. bij gebrek aan sup
port èn van het bestuur, èn vanuit de politiek èn 
vanuit iedereen die maar iets te vertellen heeft 
over de politie. W a n t  h e t  z i j n  d e  l a a t s t e  j a r e n  e i 

g e n l i j k  a l l e e n  m a a r  d e  b o n d e n  g e w e e s t  d i e  h e t  
h e b b e n  m o e t e n  d o e n , o m d a t  m e n  h e t  i n  d e  p o l i 
t i e k  a f  l i e t  w e t e n .  Als ik zie wat een baarlijke 
nonsens er af en toe worden uitgekraamd over 
de rol van de politie, of dat nu in gemeenteraden 
of in de Tweede Kamer is of waar dan ook, als ik 
zie wat de beide ministers dan weer zeggen in 
hun memorie van toelichting waar we het daar
straks over hadden, dan zijn we nog net zo ver 
als 50 jaar geleden. Want ook zij drukken de po
litie in de hoek van: dat zijn die mensen die, on
dergeschikt aan het bevoegd gezag, hun werk op 
robot-achtige wijze zullen moeten doen. Slaven
rol van de bonden? Nou, sorry dat ik wat fel rea
geer, maar dat gaat me toch wel een beetje te 
ver.

K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Ik ben het daar volledig mee 
eens. Ik wil er nog aan toevoegen, er is hier zo
even gesuggereerd dat de bonden bang zouden 
zijn voor de leden. Ik moet er wel op wijzen dat 
het goed is wanneer er een nauw kontakt bestaat 
tussen leiding en leden van een vakorganisatie. 
Het zou voor geen van beiden goed zijn wanneer 
daar een te grote verwijdering tussen zou komen. 
Dat betekent, dat het bestuur van een vakorgani
satie in zijn bewegingsvrijheid altijd beperkt 
wordt d o o r  d e  m a t e  v a n  k r e d i e t  w e l k e  d i e  k r i j g t  
v a n  z i j n  l e d e n . Aan de andere kant heeft zo’n be
stuur een leidinggevende en aktiverende rol; het 
is een voortdurende wisselwerking ten opzichte 
van elkaar. Je moet het een doen en het ander 
niet nalaten. Alles wat er gebeurt moet je mede 
in het licht daarvan zien.

OPSTELLING

V a n  E s J P S P ) :  Maar ik vind het zo langzamer
hand ontzettend interessant worden, in hoeverre 
die twee taken, die de bonden zichzelf schetsen, 
namelijk aan de ene kant belangenbehartiging en 
aan de andere kant een voortrekkersrol wat be
treft de maatschappelijke opstelling van de poli-
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Bouwe K a l m a  w o r d t  d o o r  d e  g e s p r e k s l e i d e r  m e t  d e  v i n g e r  t e r e c h t  
g e w e z e n  t e r w i j l  L e e n  v a n  d e r  L i n d e n  t o e k i j k t .

B e n  v a n  K o p p e n  ( l i n k s )  e n  A a d  v a n  B e r k e l .

tie, in hoeverre die elkaar bijten. Hoe staan die 
ten opzichte van elkaar? Vullen die elkaar aan of 
zijn ze zelfs tegenstrijdig? Als Leen van der Lin
den zegt: ‘Jullie moeten die belangenbehartiging 
net zo zien als bij de bouwbonden, die veiliger 
werkomstandigheden voor hun leden eisen1, dan 
denk ik, dat het verschil is, dat het eisen van vei
lige werkomstandigheden voor politiemensen 
nou juist zo ontzettend veel te maken heeft met 
een maatschappelijke opstelling en dat op be
paalde momenten die twee strijdig zijn met el
kaar.

\ ' a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  De belangenbehartiging 
en de maatschappelijke opstelling, die zij niet 
strijdig met elkaar. Die lopen deels zelfs in elkaar 
over. Maar zoals met de gebeurtenissen op 30 a- 
pril en in heel veel 'andere gevallen, als wij dan 
zeggen dat je de ME thuis moet laten dan krijgen 
we geen hand op alkaar. Voor die maatschappe
lijke opstelling, daar zullen we steun van buiten
af moeten hebben.

K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Ik denk dat er geen sprake is 
van een tegenstelling maar van twee dingen die 
in eikaars verlengde liggen. Het komt op indivi
dueel niveau best een keertje voor dat je met be
langenbehartiging bezig bent wat in breder maat
schappelijk kader niet zou moeten. Omdat het 
probleem zich op individueel niveau manifes
teert vinden de leden dat juist niet altijd.

V a n  K o p p e n  ( I I P S ) : Ik vind het toen een beetje 
theoretisch. In theorie zijn we het best met el
kaar eens. Enerzijds de handhaving van de 
rechtsorde en anderzijds voorwaarden scheppen 
tot maatschappelijke verandering. Dat zeggen de 
bonden heel duidelijk. Daarnet hebben we ge
zegd dat de politieman binnen de maatschappe
lijke rechtsorde best een keuze heeft. Maar nu 
zitten we met het feit dat heel veel politiemen
sen persoonlijk worden gekonfronteerd met een 
keuze die buiten de maatschappelijke rechtsorde 
valt. Ja, daar zitten we dan. Ik maak ze ook mee 
op mijn kursussen. Het eerste was het geval bij 
de kerncentrales, toen kwamen ze inderdaad nog 
aan het woord. Maar op het moment dat het kei
hard hier in Amsterdam gebeurt, op dat moment 
hoor je van de politiebonden niets anders als ver
sterking, betere bewapening, beter uitrusting.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B )  e n  K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Daar
is geen woord van waar, dat hebben wij beiden 
niet gezegd!

V a n  K o p p e n  ( I I P S ) :  Natuurlijk vind ik ook dat 
die mensen beschermd moeten worden. Maar ik 
wil alleen maar zeggen dat je over de problemen 
waar de politiemannen mee zitten, waar nou net 
de openingen zitten, openingen tot maatschappij 
verandering, tot grensverlegging, nou daar hoor 
ik dan helemaal niets van.

S p e e t  ( R i j k s p o l i t i e m a n ) :  Dat is nu een heel goed 
voorbeeld datje daar geeft. De onrust gevoelens 
bij de politiemensen, in een zaak als 30 april. 
Van mij moeten wij dit nog doen, klopt dit wel. 
Ingaan op de bescherming van de poltitieman is 
op zich een goede zaak. Maar dan moet je aan 
de andere kant ook ingaan op alles wat er leeft 
bij diezelfde man.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Na afloop van die bijeen
komst van de bonden met de ministers, na de 
dertigste april, heb ik namens de gezamenlijke 
politiebonden voor het NOS-joumaal gezegd dat 
die bespreking er juist op was gericht om die weg 
van zwaardere bewapening te voorkomen.
We hebben heel nadrukkelijk aan de ministers 
gezegd dat ze niet moeten vergeten dat wij, 
naar aanleiding van zo’n incident, niet komen 
om plotseling een andere weg in te slaan.

S p e e t  ( R i j k s p o l i t i e m a n ): Dan komen we weer 
terug op de slavenrol van de vakbonden van de 
Nederlandse politie. Juist op zo’n moment, 
naar aanleiding van de gebeurtenissen van de 
30ste april, denk ik dat er vanuit de politiebon
den een stukje inspiratie moet komen. Inspiratie 
om nou net die andere punten op te pakken.
En dan komen we terug op waar we het net over 
hadden. De beleidsnota van de Nederlandse 
Politie Bond, bijvoorbeeld. Die wordt helemaal 
niet opgepakt door de politiemensen. Dat is mijn 
ervaring tot nog toe. In het begin hebben we 
zo prachtig gezegd: er moeten keuzes gemaakt 
worden. Maar wie moeten die keuzes maken?
Ik denk dat ik daar de konklusie aan kan verbin
den d a t  w e ,  m e t  d e  p o l i t i e m e n s e n  d i e  w e  n u
h e b b e n , d i e  k e u z e s  n i e t  k u n n e n  m a k e n .

%

K a l m a :  Ik zou me graag willen aansluiten bij 
wat Koppen daarnet heeft gezegd. Dat een 
toenemend aantal politiemensen vanuit hun 
betrokkenheid met het maatschappelijk gebeu
ren en de daaruit voortvloeiende beslissingen, 
meer dan ooit, merken dat maar één ding geldt: 
B e f e h l  i s t  B e f e h l .  En voor de rest kun je de pest 
krijgen. Want er is maar één man die de dienst 
uitmaakt, of meerderen: de machthebbers, om

dat woord nu toch maar eens te laten vallen.

VERSCHONINGSRECHT

K r u i z i n g a  ( A C P ) :  Ik heb het altijd een beetje 
moeilijk als het gaat om de inidividuele vrijheid 
van de politieambtenaar. Stel je nou eens twee 
uitersten voor. Het ene uiterste is dat B e f e h l  
i s t  B e f e h l .  Dat gaat van: niet lullen, oogkleppen 
op en doen wat je gezegd wordt. Daarvan vinden 
wij dat het verkeerd is. Daar mag geen misver
stand over bestaan.
Het tweede uiterste is dat elke politieambtenaar 
op grond van zijn waarneming, zijn gevoel en 
weet ik wat nog meer, zelfstandig beslist wat hij 
in een bepaalde situatie zal doen of zal nalaten. 
Ook dat vinden wij onjuist. Omdat je dan te 
maken krijgt met een politie die als zodanig niet 
funktioneert.
Waar we naar toe moeten dat zit daar ergens 
tussen in. We hebben in het recente verleden, 
als Christelijke Politie Federatie, voor een soort 
v e r s c h o n i n g s r e c h t  gepleit. Een recht wat elke 
politieambtenaar persoonlijk zou moeten heb
ben. Waarbij elke politieambtenaar, indien hij 
in een situatie komt waarin min of meer van 
hem wordt verwacht dat-ie optreedt, maar wat 
hij op geen enkele wijze met zijn geweten in het 
in het reine kan brengen, dat-ie dan kan zeggen: 
‘Baas, hier heb ik het moeilijk mee. Zou het 
niet mogelijk zijn dat ik dat niet hoef te doen’.
Er is op een bepaald moment, bijvoorbeeld, 
sprake geweest dat de politie de kerken binnen 
zou moeten gaan om daar, desnoods met geweld, 
illegalen uit te halen. Om ze over de grens te 
zetten. Ik ken politiemensen, erg gelovigen, 
diep religieuzen, die daar bijzonder grote moeite 
mee zullen hebben. Die dat eigenlijk niet over 
hun hart zullen kunnen verkrijgen. Dat staat dan 
los van rationele argumenten.
Ik zeg er tegelijkertijd bij dat het verschonings
recht ook z’n gevaarlijke kanten heeft. Het kan 
geen kwaad voor de effektiviteit van het politie
optreden als individuen van tijd tot tijd, van 
plaats tot plaats daarvan gebruik te maken. Maar 
het kan bedreigend zijn als het gaat om groepen 
van politieagenten. En er komt nog een tweede 
punt bij. Als je mensen rechten geeft zou je ook 
het gebruik van dat recht op een bepaald mo
ment moeten kunnen toetsen. Is er dan een 
toetsingsmogelijkheid? Dat zijn vragen die tot 
nu toe niet beantwoord zijn.
Ook wij zijn aktief bezig om te zoeken naar een 
oplossing van het vraagstuk over het maken van 
keuzes. Wij proberen zowel aan de ene kant



tegemoet te komen aan de wensen van de poli
tieambtenaar persoonlijk maar wij willen, aan 
de andere kant, niet hebben dat het politie
beleid in Nederland gemaakt wordt door de 
mening van een aantal individuen.

KAMPEN

V a n  K o p p e n  ( H P S ) :  De benadering van Kruizin- 
ga vindt ik nou een typische vakbondsbenade- 
ring. Daarbij gaat het om het individuele lid dat 
met een probleem zit en een individuele keuze. 
E n  d a a r  g a a t  h e t  n o u  n e t  n i e t  o m .  Natuurlijk 
moet je daar als vakbond ook wel regels voor 
maken, of een wetsontwerp eisen, zodat de 
politiemannen op bepaalde momenten mogen 
zeggen: ‘Nou wil ik hier niet ingezet worden’. 
Klaar. Daar is in onze maatschappij best ruimte 
voor om dat te regelen. Maar ik denk dat het 
veel essentiëler is. We moeten de vraag stellen: 
‘Wat doen we eraan?’ Aan vakbonden, maar 
ook aan linkse politieke partijen. Als ik in 
eerste instantie reageer vanuit de vakbonds- 
scholing, daar merken we, dat er bij de politie
mannen altijd gedacht wordt vanuit een soort 
kamp. D u s  e e n  k a m p ,  d a t  i s  d e  p o l i t i e ,  e n  d a a r  
t e g e n o v e r  s t a a t  d e  b u i t e n w e r e l d .  En alles in 
die buitenwereld wat niet goed is, en dat is het 
niet houden aan de rechtsorde, dat zijn per defi
nitie mensen die fout zijn en daar moetje tegen 
optreden. Of het nou is een kind aan de ouder
lijke macht onttrekken, of een huis kraken of 
een verkeersovertreding. Je moet iets doorbre
ken voordat men in staat is - en dat duurt dagen
lang - om te denken dat de andere kant, dat het 
buiten de rechtsorde gaan of tegen de grenzen 
van de rechtsorde aanlopen, dat dat ook kan.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Ja, dat verschonings
recht, waar Kruisinga het over had. Dat is gebo
ren vanuit een diskussie die gevoerd is door de 
Nederlandse Politiebond in Drente vorig jaar in 
mei vóór de grote kernenergiedemonstratie in 
Gasselte. En door ons is dat niet toegespitst op 
de individuele politieambtenaar. Het ging ons 
om het probleem in Drente, waar mensen, 
gebonden aan hun omgeving, werkzaam in die 
samenleving daar, bedreigd werden met het feit: 
En nou moet ik straks tegen mijn buurman en 
weet ik wie optreden, terwijl ik toch ook deel 
uitmaak van die samenleving hier en het kern
afval ook bij mij in m’n achtertuintje gesode
mieterd wordt. Daar hebben we duidelijk gepro
beerd om het kampendenken te doorbreken en 
ik denk dat we daar uitstekend in geslaagd zijn.

W a a l d i j k  ( v o o r z i t t e r ): Het is bij mijn weten 
één keer voorgekomen, dat de politie, bij monde 
van de vier hoofdkommissarissen van de grote 
steden, heel aktief uit haar kamp is getreden en 
zich tot de wetgever heeft gewend om te zeggen: 
‘Die wet is te gek’. Dat ging om het strafbaar zijn 
van weggelopen minderjarigen. Heeft u die 
brief nog in het hoofd, mijnheer van Doesburg?

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ) :  Ja, dat 
is inderdaad een vrij snelle ontwikkeling geweest 
vanuit de opstelling: ‘Mijnheer, u pleegt een 
strafbaar feit’, tot: ‘Het zou plezierig zijn als 
we met u een samenwerkingsvorm konden 
vinden.’

TELEX

W a a l d i j k  ( v o o r z i t t e r ): Mag ik nou een vraag 
stellen om de diskussie een wat verdere toespit
sing te geven? Is het waarschijnlijk dat diezelfde 
vier hoofdkommissarissen zich met een verge

lijkbare brief, maar dan rond een onderwerp 
als monarchie of kernenergie tot het bestuur 
wenden en als het ware zeggen: ‘Alsjeblieft,
b e v r i j d  o n s  v a n  z o ' n  a n t i - m a a t s c h a p p e l i j k e  t a a k  
als het duvel en geweld gebruiken waar een aan
tal mensen juist geholpen moeten worden’?

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ): Het is 
niet waarschijnlijk dat op korte termijn een der
gelijke brief van de hoofdkommissarissen uit
gaat. Dat is gewoon eerlijk. Maar ik wil wel 
zeggen, dat die kwestie van die kampen één van 
de kernkwesties is waaraan gewerkt moet wor
den. Dat de politie leert begrijpen dat ze deel 
uitmaakt van de maatschappij. Daar zijn kana
len voor om te zorgen dat dat gebeurt. Er komt 
langzaam maar zeker een ombuiging, zeker bij 
jonge mensen die toch op een heel andere 
manier opgroeien, opgevoed worden, ideeën 
hebben. Ik denk dat het heus niet tot de onmo
gelijkheden behoort dat er een politie ontstaat 
die zich in principe maatschappelijk opstelt en 
voor die maatschappij primair een maatschap
pelijke taak heeft.

V a n  K o p p e n  ( H P S ) :  Maar ik hoor toch niet 
wat er vanuit het beleid van de politie aan ge
daan wordt.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ): Ik denk 
dat wij eerst zouden moeten beginnen in de 
korpsen, via voortgezette opleidingen. Daar 
wordt in verschillende korpsen mee gestart. Het 
aankaarten van de integratie in de maatschappij 
en niet ‘hoe kan ik een beter verbaal schrijven’. 
Dat is een zaak van de voortgezette opleiding 
en daar is een korpsleiding verantwoordelijk 
voor.
V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Maar kijk, straks noem
de ik dat voorbeeld van die diskussie over kern
energie in Drente. Wat gebeurde er? Er kwam 
onmiddelijk van de politieleiding daar een 
t e l e x  aan alle personeel, waarin ze even fijntjes 
voorgehouden werd dat je je als politieambte
naar wel dient te onthouden van publieke 
uitspraken enz. enz. De distriktskommandant 
zei later, toen ik hem daarnaar vroeg: ‘Ja maar ik 
moet toch jonge mensen beschermen tegen die 
invloeden’. En daar hebben we de kampen
theorie. Ik moet de paraplu boven mijn jonge 
mensen houden.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ): Dat 
moet-ie niet doen.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Nee precies, maar het 
gebeurde wel op dat moment en de minister 
dekte hem in de beantwoording van vragen die 
onmiddelijk daarop gesteld zijn. En dan zeg ik, 
wij zijn als bonden echt wel bezig en we probe
ren tot het uiterste te gaan. En dat er mensen 
weglopen interesseert mij geen laars, want dat 
herstelt zich wel weer op een andere manier.
Ik denk dat bijvoorbeeld onder druk van de 
bonden, die al sinds 1966 drammen, nu een ver
lengde opleiding tot stand komt. Wij hebben 
steeds gezegd: ‘Die opleiding is veel te theo
retisch. Het is prachtig om de jachtwet, de 
mollen- en de egelwet in te stampen voor men
sen die dagelijks in de jordaan dienst doen, 
heel aardig hoor, maar daar gaat het niet om. 
We moeten een aantal andere dingen doen’. 
Maar je krijgt ook niet alleen via zo’n opleiding 
veel betere politieambtenaren op straat, hoor.

S p e e t  ( R i j k s p o l i t i e m a n ): Ik denk dat er ook een 
wisselwerking is tussen taak en de mensen die

voor die taak geschikt zijn. Er vindt een brok 
natuurlijke selektie plaats omdat de politie zich 
op een bepaalde manier manifesteert in onze 
maatschappij. Die natuurlijke selektie staat er 
borg voor dat er bepaalde mensen solliciteren bij 
de politie. Er moet m.a.w. ook gewaarborgd 
worden dat er een andere politieman komt.
Ik denk dat daarvoor erg weinig beleid gevoerd 
wordt bij de politie. Noch om bewustere politie
mensen te maken, noch om de politie een ander 
gezicht te geven, zodat er andere mensen solli
citeren.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Maar de politie is na
tuurlijk voor grote delen van de samenleving 
besmet. Denk maar aan de mooie liederen als: 
‘De staat verdrukt, de wet is logen’. Dat vraagt 
er niet om bij de politie te solliciteren. Ik denk 
dat je dat verleden ook met je meesjouwt.

DEMPEND

V a n  B e r k e l  ( h o o f d a g e n t  E p e ): Natuurlijk is het 
wel zo dat binnen de diverse korpsen diskussies 
op gang gebracht worden om structuren te 
veranderen, maar die strukturen worden dan 
wel van bovenaf veranderd. Er worden richtlij
nen aangegeven, van ‘zo zouden wij het graag 
hebben’. En dan mogen de individuele mensen 
er over meebeslissen. En de diskussies vinden op 
een voortreffelijke manierplaats. Er wordt uit
stekend gesproken. Iedereen krijgt de vrijheid 
om datgene te zeggen, wat-ie graag verwezen
lijkt zou zien in een organisatiesysteem van zo’n 
apparaat. Maar er blijven een paar dingen hangen 
en die zijn nog vanuit een zeer oud stramien, 
vanuit het verleden. En dat is o.a. het beoorde
lingssysteem. Dat werkt ontzettend dempend op 
de meningsuiting van een individueel politie
ambtenaar. D a t g e n e  w a t  h i j  z e g t ,  i s  z e e r  b e p a 
l e n d  v o o r  z i j n  t o e k o m s t .  D e  i n d i v i d u e l e  p o l i t i e 
a m b t e n a a r  h e e f t  g e e n  b a r s t  t e  z e g g e n .  Want als 
hij iets zegt, wat niet past in het straatje van 
degene die hem gaat beoordelen, dan is zijn 
toekomst al bij voorbaat verzekerd.

V a n  K o p p e n  ( H P S ) :  Heel bepalend is de werk
situatie. Die bepaalt voor een groot gedeelte het 
denken van die mensen. Bijvoorbeeld de inlich
tingendiensten. Dat vreet door in de diskussies 
en het denken in zo’n politieapparaat. Want dat 
andere kamp, dat is dan ook meteen links. 
Want de inlichtingendienst is vooral gericht op 
links. Dan kun je wel zeggen ‘dat is een aparte 
tak’, maar in de politiebureau’s weten ze wie er 
bij de inlichtingendienst zit, ze weten waarop 
gelet wordt, dat zijn ook de verhalen. L i n k s  i s  
l i n k s ,  i s  g e v a a r l i j k .  Of het nou een Waarheid - 
lezer is, of iemand die een PSP-biljet voor z’n 
ramen heeft hangen of ook nog een PPR-biljet. 
De diskussie in de koffiekamer of in de wacht 
wordt ook op dat niveau gevoerd. De meeste 
weten niet eens dat er politiemensen zijn die er 
anders over denken. Z e  l e z e n  d e  k r a n t e n  n i e t  
w a a r  e e n  i n t e r v i e w  m e t  A a d  v a n  B e r k e l  o f  
P a u l  S p e e t  i n  s t a a t .  Z e  k r i j g e n  g r a t i s  d e  T e l e g r a a f  
o p  h u n  b u r e a u .  De Zuid-Afrika Koerier, die is 
er nu niet meer, maar wel zoiets nog. Dat ligt 
allemaal gratis op het bureau. Op een kader- 
kursus merkje, dat er helemaal geen mogelijk
heid is om over andere dingen te denken. Na een 
paar dagen, als er een sfeer van vertrouwen 
ontstaat, is het mogelijk dit te doorbreken. 
Dan zeggen mensen: ‘Verrek, wat gek dat we 
eigenlijk nooit die kant bekeken hebben’.
En dan komt de bereidheid om ook over die 
andere dingen te praten. Maar die dingen zijn 
in een bureau niet bespreekbaar. Want dan



blijkt, zoals Aad ook zei, dat als zo'n man op die 
lijn zit, ja, dan wordt hij in ieder geval door de 
leiding niet gewaardeerd. Hij wordt door zijn 
kollega's minder serieus genomen en zo wordt 
het een eenling die moet vechten en waar hoog
stens een bond het dan voor op moet nemen.
Ik denk dat het klimaat, het werkklimaat 
binnen de politie, zeer bepalend is. Dat Aad wat 
meer ruimte krijgt in Epe heeft o.a. alles te ma
ken met de opstelling van de korpschef daar. 
Dat geeft hem dan ook wat krediet bij zijn kolle- 
ga’s, dit i.t.t. de positie van zijn kollega Jan de 
Goede.

V a n  E s  ( P S P ) :  Ja, maar het gaat me nou toch 
een beetje te veel naar de kant van de interaktie 
en de individuele ruimte. Want ik denk, je kunt 
heel veel open maken en ruimte scheppen, 
mensen de gelegenheid geven om ook de andere 
kant te zien, enz, uiteindelijk denk ik toch, dat 
er wél twee kampen zijn, in de zin van maat
schappelijke tegenstellingen. Als je het hebt over 
kraken, over arbeidskonflikten, dan heb je te 
maken met tegenstellingen en naar mijn gevoel 
ook met kampen. En dan kun je wel politiemen
sen hebben die de ruimte krijgen om hun zegje 
te doen en al of niet als eenling te funktioneren, 
wat gebeurt er vervolgens mee? De uiteindelijke 
konsekwentie zou dan zijn, als ik de optimis
tische toon hier hoor, dat er in een arbeids- 
konflikt niet meer wordt opgetreden door de 
politie. Ik vind dat prima, maar wat vinden de 
aanwezigen daarvan?

HALSZAAK

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ) :  Kijk, 
naar mijn smaak mag een mijnheer de Goede in 
Renkum rustig zeggen, dat hij zijn bezwaren 
heeft ten opzichte van het dienen bij de M.E., 
althans bij een bepaalde vorm van inzet. Ik vind 
het niet verstandig, datje dan als bevoegd gezag 
zegt: ‘Nou mag je alleen maar denken zoals ik 
vind dat je denken moet'. Daar schiet je niks 
mee op, het is gewoon dom. En als je zelf een 
klein beetje gelooft in die maatschappelijke 
waarden en die demokratische waarden, dan 
ga je verder en dan zegje: ‘Deze man zit met een 
bepaald probleem en dat kan hem zelfs zo hoog 
gaan zitten, dat dat een halszaak voor hem 
wordt’. Die moet de gelegenheid hebben om 
daarover te praten en om dat te uiten. En daar 
moet je naar luisteren. Dan moet je kijken of 
er iets gedaan kan worden. Er is hier gesproken 
over verschoningsrecht, nou, dat is niet uitge
sloten. Als u mij nou vraagt, rechtsstreeks, of 
zo’n man, die zo‘n grote moeite heeft om op 
een dergelijke manier ingezet te worden, of die 
daar dan onderuit mag komen, dan zeg ik niet 
nee. Ik ben niet zo bang voor het feit dat dan 
een heleboel mensen ineens gaan zeggen: ‘Hé, je 
kunt zelf gaan uitmaken wat je wel of wat je 
niet moet doen.’ Ik heb sterk de indruk dat de 
mensen die zich in dit opzicht duidelijk manifes
teren, dat die dat doen vanuit een uitgesproken 
gewetensvolle opstelling. Die mensen moeten de 
ruimte hebben. Ik denk datje in het korps moet 
proberen om over al dat soort zaken te praten, 
ïn het verleden heb ik mij er ook schuldig aan 
gemaakt die dingen af te stoppen. Je bent bang 
dat je iets gaat ontglippen, maar er gaat je hele
maal niets ontglippen. Ik denk dat je juist een 
beter kontakt krijgt met mensen en het beter 
gaat funktioneren. - In Utrecht streven we naar 
integratie in de samenleving, naar probleem- 
en mensgericht werken, decentralisatie van 
verantwoordelijkheden, interne demokratisering 
door beleidsdeelname vanaf de basis, het terug

brengen van het aantal hiërarchische titels.

V a n  d e r  L i n d e n  ( N P B ) :  Dan moetje op politie
scholen niet alleen docenten aanstellen, die je 
plukt vanuit de groep goedwillende ambtenaren 
en die je dan verder geen opleiding geeft en 
tegen wie je dan zegt: ‘En nou ga jij die politie
ambtenaren vormen’.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ) :  We 
moeten ook mensen uit andere disciplines erin 
halen. Bij ons treedt (en ik mag u eerlijk zeggen, 
ik vind het een verrekt lastige kerel en hij is ook 
wel eens bijzonder onheus bezig) Robert van 
Gemert op in de vormingsklassen en die komt 
daar zijn verhaal vertellen. In alle vrijheid en het 
lukt ook nog. De eerste keer kreeg hij reuze 
keet. Dat lokt hij dan ook opzettelijk uit, want 
hij houdt van schokeffekten. Maar hij komt 
regelmatig terug en hij went steeds meer en de 
mensen wennen aan hem.
Daarnaast ben ik het eens met wat er eerder 
door Paul Speet is gezegd over de selektie, 
dat bij het selekteren van mensen, de vrijheid 
van toetreding tot de politiekorpsen zodanig 
duidelijk moet zijn ten opzichte van de solli
citanten, dat men ook het idee heeft, dat men
sen van diverse maatschappelijke opvatting bij de 
politie welkom zijn. Dat is nu niét duidelijk.
En dan zult u zeggen: ‘Laatje dan kommunisten 
toe? Mensen die lid zijn van de kommunistische 
partij?’ Dan zeg ik nu ‘Nee’.

R a i m a :  Hetgeen bewezen moest worden.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m .  U t r e c h t ) :  Ik ga 
geen mooie en vrome praatjes verkopen terwijl 
ik ze niet waar kan maken. Dat kan ik niet zo
lang in het totale maatschappelijke bestel leden 
van de kommunistische partij nog gezien worden 
als mensen die staatsgevaarlijk kunnen zijn.

V a n  B e r k e l  ( h o o f a g e n t  E p e ) :  U heeft net zelf 
gezegd: ‘Ik heb geleerd om met een diender te

praten’. Juist door mensen van die richting in 
je organisatie op te nemen, zou je ervaren dat 
je daarmee een stukje verbreding geeft aan je 
apparaat.

V a n  D o e s b u r g  ( h o o f d k o m m . U t r e c h t ) :  Ik zeg 
dat ik persoonlijk nog niet zo ver ben.

ME

V a n  E s  ( P S P ) :  Ik wil even terug komen op iets 
wat de heer van Doesburg zei. Ik beluister in 
zijn woorden: Vrijheid van meningsuiting, 
diskussie, openheid, prima, want het blijft goed 
funktioneren, e r  o n t g l i p t  j e  n i e t s ,  de korpschefs 
hoeven niet bang te zijn dat er iets verandert. 
D a t  d o o r  h e t  o p e n e r  m a k e n  v a n  h e t  a p p a r a a t  
d e  p o l i t i e  a n d e r s  g a a t  f u n k t i o n e r e n .  De taken die 
de politie nu vervult, zijn lang niet allemaal 
goede taken. De politie moet zich zeer terug
houdend opstellen en ruimte geven voor maat
schappelijke veranderingen. Dat betekent dat er 
in ieder geval niet met machtsmiddelen wordt 
opgetreden in sociale konflikten. Daarom zullen 
instituten als de M.E. volgens mij moeten wor
den afgeschaft, omdat die alleen maar toeneming 
van geweld met zich meebrengen, j u i s t  in sociale 
konflikten. En daarom moet er ook gestreefd 
worden naar terugdringing van de bewapening 
van de politie in het algemeen, zoals door het 
afschaffen van een schietwapen bij de surveillan
cedienst.

V a n  B e r k e l  ( h o o f d a g e n t  E p e ) :  De gebeurtenissen 
in de zestiger jaren, provo, etc, hebben geleid 
tot een eskalatie aan de kant van de politie, 
zoals het organiseren van de M.E., maar ook tot 
een bezinning, van: ‘Waar zijn we nu mee bezig'. 
Ik heb de eerste opleiding voor M.E. in Woens- 
drecht meegemaakt. De M.E. werd toen heel 
duidelijk een passieve rol toebedacht, alleen voor

VERVOLG OP PAG.

V a n  l i n k s  v o o r a a n  d e  b i j  h e t  g e s p r e k  a a n w e z i g e n :  d e  g e s p r e k s l e i d e r  K e e s  W a a l d i j k ,  m e t  a c h t e r  h e m  
B o u w e  R a i m a ,  d a a r n a a s t  L e e n  v a n  d e r  L i n d e n ,  P i e t  K r u i z i n g a  e n  k o m m i s s a r i s  v a n  D o e s b u r g  m e t  
t e g e n o v e r  z i c h  P a u l  S p e e t ,  d a a r n a a s t  B e n  K o p p e n ,  A a d  v a n  B e r k e l  e n  r e c h t s  v o o r a a n  A n d r é e  
v a n  E s .

A l l e  f o t o ' s  b i j  d i t  a r t i k e l  e n  o p  d e  v o o r p a g i n a  z i j n  v a n  P a u l  B a b e l i o w s k y
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De laatste driejaar heeft het protest en verzet tegen de overslag van radio-ak- 
tief afVal in IJmuiden grotere vormen aangenomen. Werd twee jaar geleden 
niet veel meer gedaan dan een sluisdeur bezet gehouden, vorig jaar waren in 
zowel Petten als IJmuiden blokkades van vele mensen gevolgd door akties 
van Greenpeace. Overigens moet wel vermeld worden dat de konstante 
stroom van propaganda en informatie onmisbaar is in de schakel van protest 
naar verzet en opgemerkt moet worden dat m.n. qp het informatieve vlak 
veel en goed werk is verricht. Dit jaar waren de zaken vrij groots aangepakt.
In ’t kader van de Pinkster-akties tegen kernener
gie werd op 24 mei jl. een grote demonstratie/ 
manifestatie gehouden. Het “Samenwerkingsver
band” , wat deze aktiviteiten organiseerden, be
stond op papier uit 200 zeer uiteenlopende or
ganisaties. Duizenden affiesjes en buttons von
den hun weg naar vele voorruiten en jassen.
Ook de plaatselijke middenstand was van de ene 
dag op de andere dag participant binnen de anti- 
kernenergiebeweging en verhief de 24ste mei tot 
plaatselijke feestdag.
Politiek betekenden de demonstratie/manifesta- 
tie een stap voorruit. Aan de leus ‘ G e e n  A t o o m -  
a f v a l  d e  Z e e  i n ’ werd dit jaar de oorzaak ‘K e r n e 
n e r g i e  N e e '  aan toegevoegd. Voor veel van de 
200 groeperingen betekent het laten vallen van 
het vervuilingsargument (Geen Atoomafval de 
Zee in) en de kombinatie tussen oorzaak en ge
volg een niet-onbelangrijke stap.
Het is te hopen dat deze stap voorruit ook door
werkt naar de landelijke standpunten van diverse 
organisaties.
Behalve aan een groter aantal demonstranten 
dan ruim 5.000 ontbrak het verder aan niets: 
programma, diskussie, muziek, stands, fietstoch
ten, eten en drinken etc. etc.

HOENU VERDER?
*

Begin juni zou de werkelijke overslag plaatsvin
den en dan komt het er op aan jezelf te verzet
ten.

Over hoe en in welke vorm dat verzet gegoten 
zou moeten worden zijn vele dagen van overleg 
besteed.
Ruwweg was er een soort driedeling:
- akties in en rond Petten (van waaruit het Ener- 

nergie Centrum Nederland - ECN - het afval 
met auto’s naar IJmuiden vervoerde) door de 
groep Breek Atoomketen Nederland (BAN)

-akties in en rond IJmuiden door de Stroom- 
groep Haarlem/IJmons (SSK Haarkem/IJmond) 
en Onkruit

- akties in de haven door Greenpeace 

HARDE AKTIES

BAN blokkeerde in de nacht van zondag 8 op 
maandag 9 juni de toegangswegen naar het ECN. 
De kettingen vastgemaakt en niet lang daarna 
ontruiming. In IJmuiden wachtten een andere 
groep demonstranten het transport op ook door 
middel van een menselijke blokkade, 
Ongekontroleerd en harder dan in Petten greep 
de Mobiele Eenheid in. Na wat verwarring bij 
ECN, ME en anderen ingegeven (ondanks het 
kwantitatieve overwicht) door de angst voor 
nieuwe akties van BAN werd de route vanuit 
Petten gewijzigd.

Het mocht echter niet baten: voor de tweede 
maal een wegblokkade die op hardhandige wijze 
verwijderd werd. In IJmuiden was het lijfelijk 
verzet vervangen door rookbommen, brandende

E e n  g e w o n d  B A N - l i d  n a  e e n  M E  o p t r e d e n  
d i e  l a t e r  n a  e e n  z i e k e n h u i s  z o u  w o r d e n  a f g e v o e r d

F o t o :  S T I K

banden, verfzakjes, kraaiepoten en kapotte auto
ruiten.
Het transport (begeleid door de politie, ME en 
een helikopter) denderde voort. Ook het derde 
en vierde transport moest zich inhouden in ver
band met nieuwe blokkades van BAN die daar
mee hun goede naam op zeer goede wijze in de 
praktijk brachten.
De akties van BAN droegen een geweldloos ka
rakter en waren goed voorbereid en uitgevoerd. 
De wat chaotische wijze van aktie-voeren in IJ- 
muiden had zijn weerslag op de aktiviteiten: na 
twee transporten verzandden vele in diskussies 
hoe verder te gaan terwijl het 3e en 4e transport 
zonder moeite zijn weg naar het Buitenspuika- 
naal vond.

VERMOEIDHEID

De (over-)vermoeidheid, die tot de tweede dag o- 
vertroffen werd door de strijdbaarheid, door de 
wil om door te gaan, begon zich toch af te teke
nen. Juist op dat moment werd de derde aktie 
ingezet wat enorm stimulerend heeft gewerkt. 
Vanuit alle delen van de IJmuidense haven 
stoomden m.n. binnenvaartschippers naar de 
plaats des onheils waar de Andrea Smits lag afge
meerd (kompleet ingesloten door de wal, twee 
landtongen en een ponton).
Binnen een uur was de blokkade van 13 schepen 
een feit.
Via het Aktiehuis Velsen en het kraakpand ‘Villa 
Nooitgedacht’ werden kontakten onderhouden 
met de FRI (een internationaal vredesschip, wat 
ook aan de blokkade deelnam).

Maar ook dit laatste obstakel werd op slinkse 
wijze door de overheid genomen: toezeggingen 
dat er een kommissie gevormd zou worden (met 
ECN, milieugroepen en de Ver. Ned. Gemeen
ten) gaf verdeeldheid op de blokkade. Een 
lijmpoging, een zoethoudertje?
Greenpeace wees uiteindelijk het voorstel als 
middel voor het opheffen van de blokkade af. 
De burgemeester van Velsen, de heer Molendijk, 
liet via het NOS journaal weten dat overeenstem
ming was bereikt en dat Greenpeace de blokkade 
zou opheffen wat ook gebeurde.
Laar er duidelijkheid over bestaan: Greenpeace

( F o t o :  M a r  t i j  n  d e  J o n g e



PETTEN 13

PSU FESTIV ▲

heeft de blokkade opgeheven omdat er gedreigd 
werd met politioneel ingrijpen en niet door over
eenstemming over alles en nog wat. De heer Mo
lendijk verzweeg het eerste en liet het overko
men alsof fer naar tevredenheid van beide parti- 
en was gehandeld. Woensdag-avond kon de An- 
drea Smits uitvaren richting Zeebrugge waar het 
ook met diverse aktiemiddelen werd gekonfron- 
teerd. Vast-keten akties maar ook zware vernie
lingen zonder dat de indruk bestaat dat deze ak
ties goed voorbereid zijn door er al enige maan
den over te praten.

KONKLUSIES

We mogen, het totale jaar overziend, konklude- 
ren dat op vele punten vooruitgang is geboekt:

- Een verdieping en verbreding in en van de SSK 
Haarlem/IJmond is een van de gevolgen van de 
akties van vorig jaar. Diskussies over geweld, 
(wat is) geweldloosheid, karakter van akties, 
doel en middelen, aktie-mogelijkheden etc. zijn 
niet voor niets geweest.
De betrokkenheid van vele mensen bij het anti- 
kernenergie werk in de IJmond is groter gewor
den.%
- Een parlementaire overwinning van de PPR/ 
PSP fraktie in Velsen kwam tot uiting in een mo
tie die de gemeenteraad van Velsen heeft aange
nomen om de dumping van radio-aktief afval in 
zee af te gelasten en het afval op land op te slaan 
totdat een veilige en afdoende oplossing van het 
afval-probleem is gevonden. De problematiek is 
hierdoor een zorg geworden van andere partijen, 
die het vroeger vaak af hebben laten weten en is 
zodoende weggetrokken uit het ‘enge’ PPR/PSP 
sfeertje.
- Een verhoging van de aktiviteiten wat zich dit 
jaar zal uiten in konstante aktie op twee plaatsen 
(Petten en IJmuiden e.o.)
Dit was mogelijk geworden door een grotere be
reidheid van mensen zich met deze akties in te 
laten.
Een duidelijke vermeerdering (let wel: dit is geen 
verbreding) van het aantal mensen die zichzelf 
willen inzetten.
- Ook de georganiseerdheid van de diverse akties 
was ondanks wat problemen goed te noemen, 
m.n. waar het BAN en Greenpeace betrof.
- De politie-staat (onvermijdelijk verbonden met 
de atoomindustrie) profileerde zich.
Een overmacht van ME, politie op de hele route 
met afzettingen van elk kruispunt, helikopter, 
vliegtuig, in beslag genomen auto’s van demon
stranten, kontroles etc, etc.
- Ook is er kritiek op een aantal zaken, soms te
recht, soms niet, In komende onderlinge diskus
sies zullen we moeten proberen de fouten’van 
dit jaar bij de volgende akties te vermijden.

Bovenstaande konklusies zijn, gezien het korte 
tijdverloop tussen aktie en dit artikel, niet volle
dig. Wij zullen zelf in overleg met elkaar noodza
kelijke aanvullingen geven.

JOHAN BROUWER 
Inlichtingen: Aktiehuis Velsen

Uranusstraat 16 
IJmuiden 

tel. 02550 - 308 40

Dat politiek en feestvieren een prima kombinatie 
kan zijn, bleek 14 en 15 juni j.1. in het Pare 
de la Coumeuve waar de Franse zusterpartij van 
de PSP, de Parti Socialiste Unifïé (PSU), haar 
jaarlijkse festival organiseerde.
Je eet of drinkt iets bij de kraampjes die de bij
zondere Franse specialiteiten verkopen en je 
luistert naar de verschillende soorten muziek 
van de tientallen groepen en orkesten die op
treden.
Tegelijkertijd zijn er politieke diskussies gaande 
bij een forum; men luistert en stelt vragen aan 
sprekers die een betoog houden over anti-mili- 
tarisme, anti-kernenergie, werkloosheid, arbei- 
derszelfbeheer (een van de belangrijkste strijd
punten van de PSU, het partijblad Tribune 
Socialiste heeft als ondertitel Tautogestion) 
enzovoort.
Ook voor de kinderen is een apart stukje terrein 
beschikbaar, zodat zij op hun manier het feest 
meebeleven.

Over het gehele veld informeren aktiegroepen, 
vakbeweging, feministes, homo’s, mannenbe
weging, bevrijdingsbewegingen uit de hele wereld 
en de plaatselijke PSU-afdelingen het publiek 
over hun aktiviteiten.
Er wordt geprotesteerd tegen vivisectie; bij een 
andere stand wil men de Olympische Spelen in 
Moskou boycotten. Er hangen enorme affiches 
die de strijd tegen 'apartheid* propageren.
Op een gegeven moment zien we een groepje 
dat zich bezig houdt met vermisten in Frank
rijk. Verdwenen vrouwen en kinderen, van wie 
men vreest dat zij verhandeld worden naar 
andere landen om daar in de prostitutie terecht 
te komen. De mannenbeweging geeft een affiche 
uit met een grote haan erop, om aan te geven da 
zij weigeren de ‘hanenrol’ te spelen.
Erg veel aandacht is er voor de anti-kemenergie- 
beweging, waar de PSU als vrijwel enige partij 
in Frankrijk in mee strijdt, want de PCF (kom- 
munisten) en de PSF (sociaal-demokraten)

laten het in deze min of meer afweten. Momen
teel is Plogoff erg aktueel. Plogoff is een plaatsje 
in Bretagne waar binnenkort een kerncentrale 
gebouwd zal worden, hetgeen op verzet stuit 
van een groot deel van de plaatselijke bevolking, 
die ook gesteund wordt door de PSU.
Op anti-militaristisch gebied spelen al een aantal 
jaren de problemen rond Canjuer en Larzac, 
twee streken in het zuiden van Frankrijk, al
waar de Franse regering tracht de militaire 
oefenterreinen uit te breiden ten koste van de 
daar wonende bevolking, die hier verbeten 
strijd tegen voert. Met name in Larzac hebben de 
plaatselijke schaapherders en hun sympathi
santen het terrein bezet.

Ik was erg onder de indruk van Huguette 
Bouchardeau, de PSU-kandidate voor de ko
mende Franse presidentsverkiezingen. Zij hield 
een zeer boeiend betoog over onder andere 
bovenstaande problemen, maar als feministe 
stelt zij vooral de positie van vrouwen centraal: 
de onderdrukking zowel politiek, ekonomisch 
als sociaal, met nadruk op de groeiende werk
loosheid onder de vrouwen.
De aanhang van de PSU neemt de laatste tijd 
echter wat af. Op dit moment heeft de partij 
nog ongeveer 7000 leden, daarom is de kans 
helaas niet groot dat hun kandidate tot pre
sident gekozen zal worden. Vooral voor de 
vrouwen in Frankrijk zou dit een gemiste kans 
zijn iemand op de presidentsstoel te krijgen 
die een bekend voorvechtster van hun rechten 
is,

De PSU is in 1960 opgericht en omdat zij dit 
jaar haar 20-jarig bestaan viert, organiseerde 
zij, misschien voorlopig voor de laatste keer, 
dit festival. Zou dit voor de PSP een aanleiding 
kunnen betekenen dit voorbeeld, van politiek 
bedrijven en feestvieren, over te nemen?

LIESBETH VAN DER VEEN



BEGINNERSKERNENERGIE V O O R
‘Ja, kernenergie is iets ingewikkelds, maar zo ingewikkeld is het nou ook 
weer niet. De grondbeginselen zijn vrij eenvoudig. Hoe het ook zij, het is niet 
louter een technische of ekonomische kwestie. Het gaat erom wat voor 
MAATSCHAPPIJ we voor onszelf en de komende generaties willen. Met 
andere woorden, het is een POLITIEKE zaak waarin wij allemaal moeten 
beslissen, en niet alleen de deskundigen'.
Stephen Croall en Kaianders Sempler geven in 
dit woordje vooraf goed aan wat zij met hun 
stripboekje ‘kernenergie voor beginners' willen 
duidelijk maken.

Voorstanders van het gebruik van kernenergie 
zijn ware meesters in het mystificeren, in het 
brengen van verhalen waarin de veiligheid en 
onmisbaarheid gegarandeerd en aangetoond 
wordt. Om een aantal mystificaties te noemen: 
op allerlei mogelijke manieren wordt ‘aange- 
toond' dat kernenergie en de atoombom niets 
of weinig met mekaar te maken hebben. Feit is 
en blijft echter dat de ontwikkeling van kern
energie voor de produktie van elektriciteit pas 
op gang kwam toen de Amerikaanse militairen 
hun atoombomtechnologie prijsgaven aan het 
Amerikaanse bedrijfsleven. Die nauwe band is 
later nog meermalen bewezen, zoals de atoom
bom die India produceerde als resultaat van 
kennis, opgedaan in de Indiase kernindustrie, 
en van plutonium, geproduceerd in een door 
Canada geleverde kerncentrale.
Evenmin is de mystiek van de onfeilbare weten
schap vol te houden. Ten eerste zijn wetenschap
pers geen supermensen, en ten tweede ontwik
kelde de wetenschap zich niet op een evenwich
tige wijze, maar wordt ze gestuurd door winst
bejag en vooral ook door militaire belangen, 
waardoor de veiligheid en ekologische èn maat
schappelijke inpasbaarheid niet belangrijk kun
nen zijn.
Een derde mystieke zeepbel is de hulp en voor
uitgang die de derde wereld ten deel valt dankzij

onze groeiende welvaart en energie-konsumptie. 
We halen de grondstoffen weg, maken door onze 
onbeheerste energiehonger dat kleine beetje 
energie dat zij nodig hebben onbetaalbaar en 
laten de boer en arbeider voor ons ploeteren 
zonder uitzicht op enige vooruitgang.

Een mystiek verhaal dat het ook uitstekend doet 
is de belangentegenstelling tussen milieu- en anti- 
kernenergiegroepen en de arbeiders. Dit verhaal 
werkt zeer goed, het is de oorzaak van veel on
enigheid en machteloosheid in bijvoorbeeld 
West-Duitsland. Natuurlijk hebben milieugroe
pen wel eens eisen gesteld die een bedreiging 
vormden voor de belangen van groepen arbei
ders. Natuurlijk komt dat nog voor. Maar lang
zamerhand gaan de arbeidersbeweging en de 
milieubeweging steeds beter begrijpen dat zij 
samen één vijand hebben en dat hun eisen samen

te brengen zijn tot één programma, waarin 
arbeid zinvol zal zijn en vrij en de gezondheid 
van mensen en het behoud van het milieu en de 
gelijke verdeling van de baten en lusten over de 
hele wereld de kriteria zullen zijn.
Croall en Sempler dé-mystificeren op een speelse 
manier. Een komisch tekeningetje en een zwart
wit dialoog maken vaak meer duidelijk dan 
pagina's tekst. Tussen de strips door korte 
tekstjes met vooral praktische gegevens. Inder
daad: kernenergie voor beginners: Voor wie eens 
wat wil weten van alle kanten die er aan kern
energie zitten, een globaal overzicht wil hebben, 
is dit boekje geschikt. Wel is het zaak het niet 
te gaan lezen alsof het een Suske en Wiske be
treft; alles moet even rustig tot je door kunnen 
dringen.
Achter in het boekje staan de adressen van de 
belangrijkste anti-kernenergiegroepen in Neder
land en België. Terecht want ‘erover lezen en 
praten is prima, maar het is belangrijker er iets 
aan te doen'.

JOHN HONTELEZ

Kernenergie voor beginners, Croall en Sempler. Uitg. 
Van Gennep en Kritak.

Als lid van de Provinciale Staten kan je vragen 
stellen aan Gedeputeerde Staten als zijnde het 
dagelijks bestuur van de provincie. Wanneer dan 
alles goed gaat is er na ongeveer een maand een 
antwoord te verwachten.
In Zeeland zit de PSP niet in de Staten, maar het 
wordt wel tijd. Het PSP-gewest Zeeland heeft nu 
vragen gesteld aan Provinciale Staten, of ze daar 
ooit antwoord op krijgt valt evenwel te bezien.

WAAR GAAT HET OM?

LPG is een gevaarlijk gas. Over de risiko's bij 
aan- en afvoer is al veel geschreven.
In haar nota ‘grootschalige aanlanding van LPG’ 
van november 1979, stelt de regering dat uit vei
ligheidsoverwegingen de aanlanding van LPG zo
veel mogelijk centraal moet gebeuren. Men wil 
laten onderzoeken in hoeverre er een terminal 
buitengaats gerealiseerd kan worden en vindt dat 
er geen investeringen in terminals gedaan moeten 
worden die de ontwikkeling van een centrale 
buitengaatsë terminal bij voorbaat uitsluiten.

De PSP in Zeeland vindt dat aanlanding van LPG 
en ook andere gevaarlijke stoffen sowieso alleen 
maar buitengaats mag gebeuren en dan liefst cen
traal in de buurt van de Rijnmond, waar zich de 
grote afnemers bevinden.

WAT GEBEURT ER?

In Rijnmond bouwt Shell/BP een terminal met 
een opslagcapaciteit van 150.000 ïrr gekoeld 
gas,mogelijk uit te breiden tot 270.000 m .
Maar in Vlissingen-oost gaat men tegelijkertijd 
nog veel verder en wordt voor Eurosas een ter
minal voor uiteindelijk 300.000 nv vloeibaar 
LPG gebouwd. Daarnaast heeft Don Chemical 
er een aanvraag ingediend ovoor een hinderwet
vergunning voor de opslag van 2 keer 50.000 nv* 
LPG.
Dit gaat dan steeds alleen maar om de opslag. 
Voor de jaarlijkse totale aan- en afvoer moet 
men
de grote hoeveelheden met een faktor

10-20 vermenigvuldigen. Daarnaast moet nog 
gerekend worden met de doorvoer van het gas 
door het Schelde-gebied heen naar Gent en 
Antwerpen.
M.a.w. Zeeland wordt een steeds groter kruitvat, 
als je daarbij ook nog eens kijkt naar kerncentra- 
le-proefterrein, atoomafval-opslag, aanwezige 
chemische industrie e.d.
Provinciale Staten in Zeeland blijken zich daar 
helemaal niet zo druk om te maken. Er worden 
vrolijk bouwvergunningen en andere vergunnin
gen afgegeven vanwege de ekonomische slagvaar
digheid o.i.d.

De PSP in Zeeland wil nu door middel van vra- 
vragen over deze zaken binnen de provincie een 
diskussie tussen provinciale statenleden en be
volking op gang te brengen.
Ze zullen er stevig aan moeten trekken.

TITIA VAN LEEUWEN
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excessen. Als je de opleiding nü bekijkt, die gaat 
helemaal niet meer uit van de oorspronkelijke 
doelstelling van de M.E., maar is gericht op indi
viduele akties: het ontruimen van kraakpanden, 
arresteren van gevaarlijke personen, enz. Mari
niers geven er les. Er is een duidelijke verharding. 
Ik denk dat er pas echt veranderingen komen, 
wanneer als uitgangspunt van beleid wordt 
genomen, dat een aantal politie-instituten, 
zoals inlichtingendiensten en de M.E., gaan ver
dwijnen. Anders krijg je, wat pas gebeurd is, 
namelijk dat de M.E. is opgetreden als stakings- 
breker, dat dat normaal gaat worden.

Kruizinga (ACP): De politie moet zich afzijdig 
houden bij sociale konflikten, is er gezegd. 
Daar ben ik het op zichzelf wel mee eens, maar 
dat heeft grenzen. En die zijn bereikt wanneer 
het konflikt zodanig eskaleert dat mensen ge
weld wordt aangedaan. Want die burger heeft 
ook recht op bescherming. Los van de vraag of 
het een staker is of een werkwillige.

i 'an der Linden (NEB): Ik ben geen voorstander 
van afschaffing van de M.E., die juist is opgezet 
ter bescherming van de gewone diender, die 
tegen bepaalde taken niet opgewassen is. Die 
M.E. is ook opgezet, en in het algemeen het op
treden in groepsverband, om excessen als gevolg 
van individueel optreden van politiemensen die 
er zo maar op los kunnen slaan, te voorkomen.
Ik vind wel, dat je de M.E. zeer selektief moet 
inzetten en niet voor ieder wissewasje. Wij heb
ben gevochten tegen nog veel idioter plannen 
met de M.E., zoals inzetten bij luilakviering, 
op sportvelden en in treinen.

Speet (Rijkspolitieman): Maar dat gebeurt! 
Laatst nog bij luilak!

Van der Linden (NEB): Dan zullen we daarover 
opnieuw naar de minister stappen.
En wat bewapening betreft, wat mij na de 30ste 
april opviel, is dat de politiemensen die geïnter
viewd werden, zich heel wat terughoudener uit
lieten dan Minister Wiegel. Dat vond ik een ver
ademing.

Van Koppen (UPS): Nu wordt gesuggereerd, dat 
de individuele politieman niet zou vragen om 
harder en sneller optreden. De meeste politie
mensen die op 30 april waren ingezet, klaagden 
erover dat ze zo lang moesten wachten, voordat 
ze in aktie konden komen.

Van der Linden (NPU): Ze vragen niet om har
der optreden, ze vragen om anders optreden.

Van Berkel (hoofdagent Epe): Ik heb zelf de 
brief gezien, die door de afdeling Epe van de 
gezamenlijke bonden is verzonden, waarin ge
vraagd wordt om mogelijkheden om harder op te 
treden, meer middelen te hebben enz.

Van Doesburg (hoofdkomm. Utrecht): Mijn 
mensen die terugkwamen van de 30ste april, 
vertelden me dat de verkeerde taktiek was toe
gepast. De omsingelingstaktiek met zoveel moge
lijk arrestaties had toegepast moeten worden.

Van Koppen (HPS): Op het Leidseplein is op

dracht gegeven de mensen niet te arresteren 
maar ze zoveel mogelijk in elkaar te slaan.
De opdracht luidde letterlijk, dat ze voorlopig 
niet meer moesten kunnen demonstreren.

Van der Linden (NEB): Natuurlijk, er lopen 
er genoeg rond binnen de politie, die zeggen: 
‘Het moet veel harder, sla er op, enz’, en die 
worden gevoed door bepaalde politici, die ook 
de verkiezingen zien naderen. Ik neem het die 
Minister overigens meer kwalijk, dan die politie
mensen. Maar in zijn algemeenheid vind ik dat 
de politie, ook de individuele politieman, 
enorm terughoudend heeft gereageerd. Dat was 
voor mij een meevaller. In het verleden is dat wel 
anders geweest.

Kalma: Ik vind het jammer, dat alleen maar over 
M.E.-optreden op 30 april wordt gesproken, 
want over een lange reeks van jaren zijn er zeer 
trieste voorbeelden te geven van optreden 
van M.E. en marechaussee tegen woonwagenbe
woners, zigeuners, Molukse woonwijken, enz.

FUNDAMENTEEL

Van der Linden (NEB): Dat het uit de hand 
loopt, daar moeten we ons tegen verzetten. 
Maar je moet ook kijken wat er nu eigenlijk 
vanuit politieke partijen aan visie op de politie 
ontwikkeld wordt. Neem nu het raadsdebat over 
30 april. Wat ik daar voor baarlijke nonsens 
hoorde van politieke partijen! En als ik dan door 
een politieke partij als klapstuk van de veiling 
een motie hoor indienen, waarin gezegd wordt, 
dat er geen paarden meer mogen worden inge
zet, dat was dan de PSP, dan denk ik: Er waren 
toch wel belangrijker dingen te zeggen/ ’ Ik 
verwacht van politieke partijen, dat vraagstuk
ken betreffende de politie fundamenteel worden 
behandeld.

Van Koppen (UPS): Het is vooral zo belangrijk, 
dat linkse politieke partijen zich met de politie 
bezighouden, omdat de maatschappelijke tegen
stellingen - en daarmee het denken in kampen, 
ook buiten de politie - enorm verharden. En wat 
moet in die harder wordende situatie de indi
viduele politieambtenaar? Daar houden politieke 
partijen zich veel te weinig mee bezig. De Neder
landse Politiebond heeft nu een beleidsnota uit
gebracht, waarin staat dat de politie ruimte 
moet scheppen voor maatschappelijke ontwik
kelingen. De rol van de linkse politieke partijen 
is om dat dan ook te ondersteunen en niet alleen 
maar van buiten af te zeggen: ‘De rol van de 
politie moet anders, minder inzet M.E.’, want 
dat is gemakkelijk genoeg. Je moet met die poli
tieman zelf aan de gang, de Politiebond maakt er 
openingen voor. Ik merk het binnen de FNV in 
diskussies met aktieve kaderleden uit de bedrij
ven: lie t scholen van politiemensen is niet in
teressant, dat zijn toch allemaal rechtse figuren 
waar niets mee te beginnen valt. * Dat is gevaar
lijk. Dat zijn ook onze medearbeiders. Linkse 
partijen moeten de diskussie binnen de politie 
stimuleren, wil je voorkomen, dat in een tijd van 
verharding steeds meer politiemensen maar 
één antwoord weten: Er hard tegenaan.

JAN BOVENKERK
Op 21 mei j.l. overleed Jan Bovenkerk. Bijna 
vanaf de oprichting, om precies te zijn vanaf 
maart 1959, lid van de ESP In het begin van de 
zestiger jaren maakte hij deel uit van de gemeen- 
teraadsfraktie in Amsterdam, die toen uit vier 
leden bestond.
Hieronder wordt Jan Bovenkerk herdacht door 
zijn schoonzoon Robert Doorn.

IN MEMORIAM JAN BOVENKERK

Onverwacht en zeker ongehoopt ben je van 
ons heengegaan, Jan.
Een uniek man wasje en dat is geen holle 
frase in de zin van: over de doden niets dan 
goeds.
Jouw leven kenmerkte zich door een grote 
strijdlust, niet alleen de strijd tegen je ziekte, 
maar ook de strijd tegen onrecht, onderdruk
king en onmenselijkheid.

Emotioneel, driftig als je was, wist je deze 
karaktertrek als geen ander uit te buiten in 
dienst van je medemens. Hoevelen hielp je 
als gemeenteraadslid van Amsterdam, men
sen bijvoorbeeld die stuk dreigden te lopen 
op de burokratie bij de dienst huisvesting?

Kan ik het allemaal wel opnoemen: jouw 
werk bij het Kankerinstituut en de vanzelf
sprekende strijd tegen de daar aanwezige ge
zagsverhoudingen, jouw strijd vooreen beter 
funktioneren van de medische wereld, voor 
patiëntenbelangen, jouw werk in gespreks
groepen.
Altijd stond je klaar om te helpen bij per
soonlijke problemen: jouw enthousiasme al
leen al was vaak voldoende om ons op te 
beuren, om zelf weer verder te strijden.

Rusteloos trachtte je elke minuut van je le
ven inhoud te geven; ook in je vele hobhies, 
waarin je een grote artisticiteit verried, 
streefde je naar een intense beleving en een 
hoge mate van perfcktie.

Als overtuigd antimilitarist en socialist bleef 
je de PSP trouw bij alle ups en downs. De te
rugkeer van de PSP in de raad van Purme- 
rend (je stond weer op de lijst!) heb je net 
niet meer mee mogen maken.

21 mei is dan toch een einde gekomen aan je 
strijdbare leven. We missen je, Jan en danken 
je voor alles wat je voor ons hebt gedaan. In 
ons leef jij door, via ons zal jouw strijd 
voortgaan.

Nicolette, we wensen jou alle sterkte toe!

ROBERT DOORN



PSP/SVS diskussiedag I Verklaring
over REGERINGSVORMING ELS AGSTERIBBE
Samen met de Stichting Scholing en Vorming 
van de PSP (SVS) organiseert het partijbestuur 
een diskussiedag over de opstelling van de PSP 
ten opzichte van regeringsvorming na de verkie
zingen. Daarbij komen vragen aan de orde als: 
onder welke voorwaarden zijn we in 1981 bereid 
aan een linkse regering deel te nemen? Onder 
welke omstandigheden willen we in 1981 een 
regering van andere linkse partijen (bijvoorbeeld 
PvdA, D’66 en PPR) gedogen?

In de kongreskrant heeft het partijbestuur 
hierover voorstellen gedaan (blz. 2 en 3). Op dit 
voorstel zal de diskussie toegespitst worden.

De diskussiedag wordt gehouden op zaterdag 
30 augustus in hotel Smits, Vredenburg in 
Utrecht. Aanvang 10.30 uur (tot uiterlijk
16.00 uur). Lambert Meertens, voorzitter van de 
PSP, zal een korte inleiding houden.
Ter voorbereiding van de dag geeft de SVS 
een diskussiemap over dit onderwerp uit, met 
onder andere een overzicht van de standpunten 
van de PSP in deze door de jaren zeventig heen. 
Aanmelding voor de dag en bestelling van de 
map door f. 2- over te maken naar giro 3481995 
t.n.v. SVS/PSP, Amsterdam. Vermelden: map 
regeringsvorming. Je ontvangt dan tevens een 
reduktiebon voor de trein.

Geschiedenis
Het PSP gewest Zuid-Limburg publiceerde afge
lopen maand een brochure over de geschiedenis 
van de PSP in Limburg. Onder de kop De weg is
lang en kent ook eenzaamheid komen in deze 
uitgave de ontwikkelingen tussen 1957 en 1980 
aan de orde.
De PSP wilde in het begin maar moeizaam wor
tel schieten in de Limburgse löss. Het ontbreken 
van een^ socialistische traditie in het katholieke 
bastion was daar natuurlijk niet vreemd aan. In 
het midden van de zestiger jaren komt er bewe
ging in: sociale adviesburo’s, spektakulaire bui
tenparlementaire akties en goede verkiezingsre
sultaten. Aan deze opbloei komt in 1970 een 
eind als gevolg van persoonlijke èn politieke kon 
flikten. Dit alles komt uitvoerig aan de orde in 
de nu uitgegeven brochure, deze is te bestellen 
door overmaking van f 2,80 (incl. verzendkos
ten) op postgiro 310 79 87 t.n.v. Jan Muytjens/ 
Geleen met vermelding van geschiedenis PSP- 
Limburg.

Rechtsstaat
Nederland is een rechtsstaat, er gebeurt wel eens 
wat, maar over het algemeen leven we in een 
oase van rust.
Het Komitee voor de Rechtsstaat is zo vrij daar 
een paar kanttekeningen bij te maken. Onlangs 
bracht het Komitee de brochure Rechtsstaat, 
waar staat links? uit. In deze brochure wordt 
een beeld geschetst van een aantal maatschap
pelijke ontwikkelingen die te maken hebben 
met het begrip rechtsstaat. De direkte aanlei
ding voor deze brochure was de diskussie die de 
Anne Frank Stichting enige tijd geleden organi
seerde rond het thema aanpassing en verzet in de 
Tweede Wereldoorlog. Het Komitee voor de 
Rechtsstaat stelt in deze brochure de vraag of 
de huidige ontwikkelingen ons niet voor de 
keuze aanpassing of verzet zullen plaatsen.
De brochure is te bestellen door f. 3,75 over te 
maken op postgiro 3892396 t.n.v. Komitee voor 
de Rechtsstaat/Amsterdam met vermelding van 
Rechtsstaat, waar staat links.

Spitten en graven in Neerlands bodem, naar ClA-wapendepots en naar illegale stortplaatsen. Hier 
PSP-ers bij het aangetroffen chemisch afval op de stortplaats aan de Diemerzeedijk. De gemeente 
Amsterdam gebruikt ook deze stortplaats ‘officieel én illegaal’. De vereniging tot behoud van de Die
merzeedijk heeft van B & W de sluiting van de stortplaats geëist; zonodig zal zij naar de rechter stap
pen.

Het Federatiebestuur van de PSP-Amsterdam be
treurt in hoge mate het vertrek van Els Agste- 
ribbe uit de gemeenteraad.
De PSP heeft de afgelopen jaren een duidelijke 
oppositie gevoerd tegen het beleid van het 
kollege van B & W. De meest verantwoordelijke 
voor dit beleid is de PvdA. In de gemeente- 
raadfraktie van de PvdA delven de linkse stand
punten echter steeds het onderspit. Denk bij
voorbeeld aan ‘de Vondelstraat’, ‘de Kinkerstaat’ 
en laatst nog het miljoenen-kadootje aan pro- 
jektontwikkelaar WILMA. Dit beleid is terecht 
door Els Agsteribbe op voortreffelijke wijze 
fel bestreden. Tegen deze achtergrond vinden wij 
het onbegrijpelijk dat, zoals verschillende 
dagbladen hebben bericht, Els Agsteribbe het 
voornemen kenbaar heeft gemaakt te bedanken 
voor de PSP en toe te zullen treden tot de 
PvdA.
Daarnaast valt het ons moeilijk te onderkennen 
welke nu nu feitelijk de ‘politieke redenen’ 
zijn die terugslaan op het ‘funktioneren van de 
PSP’. Dit stelt ons teleur van een raadslid dat 
door de jaren heen, van de zijde van het bestuur 
van de PSP-Amsterdam en van talrijke andere 
partijleden zoveel vertrouwen en steun heeft 
ondervonden.
Wij dachten overigens dat de transfermarkt 
al afgesloten was.

FEDERATIEBESTUUR 
PSP-AMSTERDAM 

18 juni 1980

Jongerenkongres
Op zaterdag 5 juli organiseren de PSPjongeren- 
groepen een kongres.
Het gebeuren vindt plaats in het partijgebouw, 
Nieuwe Looiersstraat 45-47 in Amsterdam. 
Het kongres begint om 11.00 uur.
Op de agenda staat:
- de gebeurtenissen op 30 april
- bestuurskrisis
- bestuursverkiezingen

De nieuwe Looiersstraat is te bereiken met de 
trams 5, 6 , 7, 10, 24 en 25 halte Wetering
circuit.

De kongressjukken zijn op te vragen bij de PSP- 
jongeren, Nieuwe Looiersstraat 45-47.

(advertentie)

3AM
DUEttS

Voor demonstraties, vergaderingen, kongressen 
geluidswagens, handmegafoons, 

zanginstallaties etcetera

JAN GRIELES - UTRECHT 
030-44.61.66

POSTBUS 2299, 3500 GG UTRECHT
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Christen-Radikalen op herhaling
In tegenstelling tot VVD’s enige, zij het nog geen 
uur bestaande, dissident Keja, hebben de CDA- 
dissidenten in de veel besproken nacht van de 
olieboycot nauwelijks pressie ondervonden bij 
het stemmen over een motie die vroeg om een 
aangenomen CDA-motie uit te voeren en over de 
motie die het niet uitvoeren ervan afkeurde. Tot 
de uitzonderingen daarop behoren de in Vrij 
Nederland boeiend beschreven fysieke dreige
menten door CDA-kamerlid B. Bakker aan het 
adres van F, Borgman, welke laatste wederom 
probleemloos door de knieën ging, hoewel hij 
ditmaal niet eens bang hoefde te zijn ‘terug te 
moeten naar de bloemenkar van mijn vader’, 
zoals hij na het kernwapendebat verklaarde, 
want zijn verkiesbare plaats op de CDA-lijst 
staat al vast. Ook S. Faber, wiens beknelde 
geweten in menig weekblad breed werd uitge
walst na het kernwapendebat, was in dit opzicht 
weer van de partij. Het vervelende is dat deze 
draaiers zich verschuilen achter de veronder
stelling dat het in die nacht om veel méér ging 
dan om een olieboycot of om Zuid-Afrika.
En daarvoor vinden ze achteraf ook nog steun 
bij pakweg 90 procent van de perskommentaren 
en nieuwsanalyses, die de hele zaak beschrijven 
als primair een machtsstrijd tussen premier 
Van Agt en fraktieleider Lubbers, met als 
inzet het lijsttrekkerschap van het CDA bij de 
komende verkiezingen. In deze gedachtengang 
bleef het kabinet eigenlijk overeind doordat de 
regeringsleider en de leider van de grootste 
regeringsfraktie het niet eens konden worden 
over de na te streven krisis. Maar is het werkelijk 
zo dat Van Agt niet over de brug wilde komen 
met de toezegging om, wanneer alle konsultaties 
vruchteloos zouden zijn gebleken, tot een een
zijdige boycot over te gaan - louter en alleen om 
Lubbers ‘in het stof te doen bijten’?
Van Van der Klaauw is bekend dat hij persoon
lijk niet veel moeite heeft met een olieboycot 
tegen Zuid-Afrika. Bij zijn aantreden vond hij de 
Zuid-Afrika paragraaf in het regeerakkoord 
zelfs te slap, al bleek hij zelf weer te slap om te 
verhinderen dat die paragraaf al regerend slapper 
en slapper werd. Zijn optreden bij dit debat 
was trouwens ook niet erg sterk.
In zijn partij leven echter uitgesproken opvat
tingen over dit soort zaken. De achterban van de 
VVD - waarvan een niet onbelangrijk deel 
gevormd wordt door de merkwaardige kombi- 
natie van grote ondernemers en, op de eerste 
plaats door hen in de verdrukking geraakte, 
kleine middenstanders - heeft flink de balen van 
al die ethische prietpraat, vingertje omhoog en 
andere exportbeperkende effekten van bepaalde 
politieke kringen in Nederland, zelfs van de 
regering-Van Agt. Toegegeven, tot nu toe heeft 
c handelspraktijk geen noemenswaardige 
belemmeringen ondervonden, zijn in de Nota 
Mensenrechten aanvaardbare grenzen gesteld en 
verbond de Eerste Kamer vertrouwenwekkende 
kondities aan de Sanktiewet, toch ondervindt de 
naam van het Nederlandse bedrijfsleven ten op
zichte van de buitenlandse konkurrentie nadeel 
van het gekrakeel dat hier rondom iedere om
streden order steevast oplaait. In deze kringen 
is men niet zozeer bang voor gederfde winsten 
als gevolg van een olieboycot tegen Zuid-Afrika 
(al worden de Shell-belangen wel degelijk aux 
serieux genomen), maar vooral de precedent
werking die van een eenzijdige boycot uitgaat. 
De hardnekkigheid waarmee de regering een 
boycot ‘effektief wil doen zijn, terwijl een

Kamermeerderheid slechts een symbolische 
daad wil stellen, moet het werkelijke motief 
verhullen: konkurrentie. Illustratief is het gemak 
waarmee men instemde met boycotmaatregelen 
tegen Iran en de Sowjet-Unie: eveneens verre 
van effektief, maar in ieder geval min of meer 
gezamenlijk uitgevoerd, inklusief Japan. 
Overigens is een olieboycot bepaald niet van de 
baan. De situatie in Zuid-Afrika en met name 
de steun vanuit het Westen voor het Apartheids- 
regiem heeft de laatste tijd de volle aandacht 
gekregen. Aanvankelijk was het beslissende 
debat gepland in het najaar, na een nieuwe 
grootscheepse kampagne door de Zuidelijk 
Afrika groepen, maar is het in feite voortijdig 
geprovoceerd door de zeer negatieve brief van 
Van der Klaauw begin juni. Die kampagne zal 
alsnog plaats vinden, want als het kabinet niet 
voortijdig valt, komt de olieboycot in september 
of oktober weer terug in de Kamer. Maar ook 
een volgend kabinet zal worden opgescheept 
met deze onontkoombare claim van een Kamer
meerderheid.
Valt het kabinet? Het lijkt voldoende onttakeld 
om de begrotingsbesprekingen deze zomer 
niet door te komen; we moeten rekening houden 
met vervroegde verkiezingen. De gevolgen 
van dit soort ervaringen tussen kabinet en 
CDA zijn overigens niet niks. Er zijn nu 6 CDA- 
Kamerleden die zich onomwonden tegenover het 
kabinet hebben opgesteld. Van de kritische 
werkgroep ‘Niet bij brood alleen’ is ongeveer 
35 procent voor de oprichting van een eigen 
partij, zo blijkt uit peilingen op 10 regionale 
bijeenkomsten van de werkgroep. De kop van 
een mogelijke scheuring van het CDA zou be
staan uit Goudzwaard, Von Meijenfeldt, J.N. 
Schol ten en 5 dissidenten, en wellicht zelfs 
Albeda. Hun positie is, vooral psychologisch, 
vergelijkbaar met de elf ‘spijtstemmers’ uit 
1967, die hun spijt betuigden op de AR gestemd 
te hebben, na de val van het kabinet Cals- 
Vondeling en de daarop gevolgde mislukte 
formatiepoging van Biesheuvel met de VVD en 
de geslaagde vorming van het kabinet-De Jong. 
En met de daaruit voortgekomen Werkgroep 
Chris te n-Radikalen, waaruit de PPR 
ontstaan is. Ook toen, net als nu, ging het om 
het verblekend ideaal van radikaal-evangelische 
politiek. Ook toen, net als nu, werd die werk
groep door de partijtoppen aanvankelijk beju
beld, omdat het door kanalisering van de on
vrede de eenheid bevorderde. Ook toen, net als 
nu, zei die werkgroep binnen de bestaande 
partijen te willen werken, maar er waren toch de 
eerste geluiden over een nieuwe partij. En ook 
nu, net als toen, kan men zich afvragen of het 
optreden van dat groepje nu wel zo belangrijk 
is. Zeker tegenover Van Agt’s populariteit, of 
dat het ‘de kreet is die een lawine kan veroor
zaken
De PPR-afdeling Zeeland, die onlangs Goud
zwaard op de PPR-lijst uitnodigde, zal met deze 
ontijdige invitatie de PPR-leiding geen plezier 
hebben gedaan: Goudzwaard moest wel neen 
zeggen. Maar onzinnig is het niet, al was het 
alleen al omdat inmiddels meer dan de helft 
van de PPR-leden geen direkte bindingen met de 
ontstaansgechiedenis van de partij heeft.
De kans op een stukje verduidelijking in de 
Nederlandse partijvorming, mogen Politieke 
Partij Radikalen en Evangelische Volks Partij 
niet negeren.

RUDI BOON
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De grote steden in Nederland hebben veel min of meer identieke problemen 
op gebieden als drugsgebruik, jongerenopvang, bestuurbaarheid van de stad 
en niet in de laatste plaats woningnood.
Amsterdam is wat dat betreft exemplarisch: wie woningnood in al haar facet
ten wil zien, neme Amsterdam onder de loep. Dat is hier gedaan aan de hand 
van het nieuwe distributiebeleid.
Een optimaal werkend distributiestelsel dient te voldoen aan drie rand
voorwaarden: het moet voor iedereen duidelijk en doorzichtig zijn; het moet 
akseptabel zijn, d.w.z. de noodzaak ervan moet door het allergrootste deel 
van hen die ermee te maken hebben worden ingezien, en tenslotte zijn 
sankties nodig op het ontduiken en frustreren van het systeem in de vorm 
van een daadwerkelijk uitgevoerd ontruimings- en vorderingsbeleid.
Strenge justitiële maatregelen derhalve tegen het niet melden van leegstand 
door eigenaren/makelaars en het in gebruik nemen of geven van woonruimte 
zonder toestemming.

woningen volgens het aan-de-beurt-systeem met 
uitzondering van sommige kategorieën urgenten, 
termijnurgenten genoemd, die binnen een be
paalde termijn een woning krijgen. Termijn
urgenten zijn slachtoffers van stadsvernieuwing 
(SV), sociaal of medisch gei'ndiceerden, kalami- 
teiten en zij die in brandgevaarlijke pensions 
wonen. De GDH komt aan haar woningen, jaar
lijks zo’n 4.500 stuks, via de partikuliere markt, 
van de woningbouwkorporaties en van het 
Gemeente Woningbedrijf. De eerste twee mogen 
zelf 50 procent toewijzen, het Woningbedrijf 
moet alles, op een kleine uitzondering na, door 
de GDH laten toewijzen. Om een leegkomende 
distributiewoning te voorzien van een passende 
kandidaat heeft de GDH slechts 16 kalender
dagen de tijd. Dat lukt om verschillende redenen 
niet altijd binnen die 16 dagen en dan gaat de 
betreffende woning terug naar de eigenaar die

foto Paul Babeliowsky

Dit is in het kort omschreven zoals het zou moe
ten zijn, maar wat nu de werkelijkheid van het 
funktioneren van de verdeling van woningen in 
Amsterdam in de verste verte niet benadert. 
Bijna iedereen is het er wel over eens dat het 
huidige verminkte systeem niet alleen opge
lapt moet worden maar, op langere termijn, zelfs 
vervangen door een geheel nieuw stelsel met 
andere grondslagen. Een stelsel dat het voor de 
Gemeentelijke Dienst Herhuisvesting (GDH) 
mogelijk moet maken haar eigenlijke taak, 
het afgeven van woonvergunningen, het toewij
zen van woningen en het opsporen van wan
toestanden effektief uit te voeren. Een stelsel 
ook dat de plaats van het oude, wanneer dat 
ingestort is — iets wat volgens ingewijden een 
kwestie van maanden is — tijdig in kan nemen. 
Een ruwe schets van ontwikkelingen in de her- 
huisvestingsperikelen in het nabije verleden is 
hier op zijn plaats, om de voorstellen die B & W 
van Amsterdam over het distributiebeleid ge
formuleerd hebben en de reakties daarop te be
grijpen.

Van het totale aantal ter beschikking komende 
woningen is een deel niet-distributiewoning, vnl. 
woningen met een maandhuur boven de f 570,— 
(huurprijsgrens vastgesteld per 1 januari 1980). 
De rest is distributiewoning, met een maandhuur 
tussen f 50,— en f 570,—. Deze nu worden voor 
50 procent door de GDH toegewezen, als dat zo 
is worden ze klaimwoning genoemd, voor de 
overige 50 procent door de eigenaar/makelaar 
zelf (dat zijn dan keuzewoningen) aan mensen 
die 18 jaar of ouder zijn, een inkomen beneden 
de ziekenfondsgrens hebben, langer dan twee 
jaar bij het Bevolkingsregister ingeschreven staan 
en geen zelfstandige woonruimte hebben, of dat 
wel hebben maar ‘overbezet’ zijn.

Voor dat laatste is een hele serie normen, een 
voorbeeld is drie mensen die het met een twee
kamerwoning moeten doen. Als je aan boven
staande drie eisen voldoet ben je urgent en krijg 
je een urgentiebewijs van de GDH uitgereikt. 
GDH verdeelt de tot haar beschikking komende

,WONEN BUTe*
UÜIMHH.

ér

I & Ï A *
'  * A V ^  V A

‘ït

M

.  . . S  / <  '- •

. . XA.'

.1

>* = • y  '

..*>1

m.

• ^

‘ SA

^  C  C  g | A (

J . - * S

xm

*

£ i &

• / s S

. V . * -  •

V-V
s > .  ♦  * .  , s A .‘  S

I *  2



4 DOSSIER

De bezetting door kraakgroepen van de GDH in november vorig jaar foto Paul Babeliowskv

er zelf iemand voor mag aanwijzen. De woning 
is dan keuzewoning geworden maar blijft geregis
treerd als klaimwoning. Bij brutotoewijzing door 
de GDH, zoals nu gebeurt, is niet met de 
mogelijkheid ‘retour-eigenaar’ rekening gehou
den, als sprake zou zijn van netto-toewijzing is 
dat gegeven er wel in verdiskonteerd.

EXPLOSIEVE GROEI

In 1978 is er een scherpe daling van het aantal te 
verdelen woningen opgetreden door een terug
lopende nieuwbouw in en een verminderd ver
trek uit Amsterdam. Tevens was er in dat jaar 
een explosieve groei van het urgentenbestand 
door de verlaging van de leeftijdsgrens waarop 
men urgent kan worden van 25 naar 18 jaar. 
Tegenover een toegenomen aantal nieuwe urgen- 
ten staat een dalend aantal urgenten die afge
voerd worden (om verschillende redenen, zoals 
het verkrijgen van een woonvergunning, over
lijden, verhuizen naar buiten Amsterdam, gaan 
samenwonen met iemand die al een huis heeft, 
enz.). Dat saldo is de laatste jaren positief, in die 
zin dat er meer urgenten bijkomen dan er 
afvloeien. In 1977, resp. 1978 en 1979 waren 
de cijfers: + 2.5000, + 10.500 en 4-  11.500. 
Dit oplopende aantal leidt tot sterk oplopende 
wachttijden die de officiële norm van 2 jaar 
wachten na urgent te zijn geworden tot een 
lachertje maken, in het bijzonder voor de kate- 
gorie 1- en 2 kamerbovenwoningen. Die kate- 
gorie namelijk is bestemd voor meest jongere 
alleenstaanden, die per 1 januari 1980 maar 
liefst 61 procent van het totale urgentenbestand 
van 53.300 uitmaakten, zo’n 32.000 mensen 
dus, tegenover nog maar 38 procent per 1 janu
ari 1975 van de 19.400. De wachttijd voor 2 
kamerbovenwoningen is nu 42 maanden (tegen
over 26 maanden in 1975), de wachttijden daar
tegenover voor 2 kamerbenedenwoningen die 
namelijk gereserveerd zijn voor medisch geindi- 
ceerden en bejaarden, is iets van twee maanden. 
Alleen bij die kategorie is dus sprake van een 
zeker evenwicht tussen vraag en aanbod, om het 
maar eens in ekonomische termen uit te druk
ken.

Dit zijn allemaal geen verheugende feiten en 
cijfers. Alhoewel de uiteindelijke oplossing van 
de woningnood niet van de distributie kan 
komen maar in laatste instantie van de woning
bouw (en je kunt rustig vijf jaar rekenen als ver- 
tragingsfaktor: van besprekingen over de aan
koop van bouwgrond tot het aflopen van archi- 
tekten tot het overhandigen van de voordeur- 
sleutels aan de waarschijnlijk zwaar gesubsidi
eerde bewoners), toch zorgt die distributie, hoe 
theoretisch dat op het moment ook moge klin
ken, voor een rechtvaardigere toewijzing en voor 
een beperking van leegstand en illegale bewo
ning. Er is nóg een aantal signalen te bespeuren 
die het aannemelijk maken dat, zoals al eerder 
gezegd, het distributiestelsel in Amsterdam op 
instorten staat. Het volgende is uit betrouwbare 
bron vernomen en zal voor insiders weinig 
schokkend of zelfs maar verrassend zijn, maar is 
toch de moeite waard openbaar gemaakt te wor
den.

ONTRUIMINGSKOMMISSIE

Bij de afdeling Ontruimingen van de GDH wor
den per maand zo’n 600 zaken aangebracht.
De kapaciteit van de Ontruimingskommissie 
die moet beoordelen of ontruimd dient te 
worden, gaat echter de 60 zaken per week niet 
te boven, en dan is het nog hard werken. Wat 
gebeurt er met die 60? Een deel ervan laat men 
zitten: de Kommisise oordeelt de klandestiene

bewoning niet dermate erg dat tot ontruiming 
overgegaan moet worden. Overigens, de norme
ring hiervoor is onduidelijk en staat niet eendui
dig vast. Een ander deel doet men een andere 
aanbieding, en weer een ander deel doet een 
beroep op de wet AROB, de beroepsmogelijk
heid die burgers openstaat op administratieve 
beschikkingen van de overheid. Dit is meestal 
een zeer langdurige aangelegenheid, gedurende 
welke men kan blijven zitten, en de kans dat er 
fouten in de gemaakte procedure sluipen neemt 
met het verstrijken van de tijd toe met gevolg 
dat veel AROB-beroepen 'onderweg’ worden ge
stopt, niet in het minst omdat de gemeente er op 
het laatst geen gat meer in ziet. Per saldo 
betekent dat: 30 werkelijke ontruimingen per 
week, 120 per maand en de resterende 360 
potentiële ontruimingsgevallen in een maand aan 
welke behandeling men eenvoudigweg niet toe
komt, worden ohne weiteres gelegaliseerd.

foto Paul Babeliowsky

Een rekensommetje leert, dat de kans om ge
legaliseerd te worden, nou ja in ieder geval te 
mogen blijven zitten, zo’n 80 procent bij de 
eerste maal kraken, rond de 90 procent bij de 
tweede maal en wie het bij de derde keer nog 
niet gelukt is mag wel een bijzondere zeldzame 
pechtvogel heten.

Distributiewoningen kunnen, in tegenstelling tot 
wat vaak beweerd wordt, wél gevorderd worden. 
Dat gebeurt indien de eigenaar/makelaar van een 
woning de GDH-kandidaat niet aksepteert, in
dien hij een hogere huurprijs vraagt dan de GDH 
nodig acht én indien hij een ter beschikking 
gekomen woning langer dan 6 maanden leeg laat 
staan. Het direkte rendement van vorderen is 
gering: een groot percentage vorderingsgevallen 
mislukt, veelal door het langer proces dat ermee 
gemoeid is, en voor een gewone woningzoekende 
is de gemiddelde wachttijd van de vorderings- 
procedure (zes tot twaalf maanden) te lang. 
Het preventieve effekt echter dat van (de drei
ging met) vorderen uitgaat is aanzienlijk groter 
en moet niet onderschat worden. Momenteel is 
het nog zo, dat ten behoeve van één bepaalde, 
met name te noemen, woningzoekende moet 
worden gevorderd, wat ontzettend lastig is: 
ten eerste moet er iemand gevonden worden die 
in principe wel bereid is zo lang te wachten, ten 
tweede, als diegene voor wie gevorderd wordt af
haakt, dan is alle moeite voor niets geweest.

Dat is ook — alweer — het geval bij de minste of 
geringste procedurele fout bij vordering: deze 
strandt dan gelijk. Eén van de wijzigingen in de 
Woonruimtewet 1947 die het ontwerp Leeg- 
standswet, nu aan de Tweede Kamer aange
boden, voorstelt is het ‘blanco’ vorderen, dat wil 
zeggen niet op naam maar ten behoeve van het 
algemeen (huisvestings-)belang. Tevens zal de 
beroepsprocedure bij de AROB-rechter verkort 
en versneld worden. Maar voordat de Leeg- 
standswet erdoor zal zijn, zal de tijd waarschijn
lijk met jaren geteld zijn — te lang, veel te lang 
voor de dringende oplossing die het Amster
damse distributiestelsel behoeft. Afgezien dan 
nog van de zeer bedenkelijke bepalingen betref
fende.kraken en krakers, maar daar hebben we 
het hier nu niet over.
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De afdeling Vordering van de GDH kampt op dit 
moment met een achterstand van ongeveer 200 
zaken, en dat aantal wordt steeds groter, wat het 
belangrijke preventieve effekt van vorderen 
teniet doet doordat er al 2 of 3 maanden verlo
pen zijn voordat überhaupt aanstalten gemaakt 
worden om de zaak eens te gaan bekijken. Dit is 
ook een van de redenen, dat het distributie
stelsel door eigenaren steeds minder serieus 
genomen wordt: zet men zelf zijn eigen kandi
daat op een GDH-woning — altijd verre te prefe
reren boven de moeilijke gevallen met lage in
komens van de GDH — dan zal die kandidaat 
vrijwel altijd mogen blijven zitten: de AROB is 
er goed voor.

OPLOSSINGEN OF NOODVERBANDEN?

B & W van Amsterdam hebben een aantal nota’s 
aangedragen die uiteindelijk zijn uitgemond 
in Gemeenteblad nr. 810 ‘Maatregelen Woning
distributie 1980’, in de raadsvergadering van 18 
juni j.1. aangeboden aan de gemeenteraad. Enige 
maatregelen waarvan de uitvoering al ter hand 
genomen is dan wel per 1 september a.s. zal ge
schieden zijn: de Bijlmermeer wordt opgenomen 
in de distributie; er worden aparte wachtlijsten 
aangelegd van mensen die Bijlmerwoningen 
willen, een slechte of dure woning voor lief 
nemen of wachten op woningen waar een ont- 
ruimings- of vorderingsprocedure op rust; de 
koppeltijd bij Herhuisvesting wordt van 16 
kalenderdagen naar 16 werkdagen gebracht. 
Indien onjuiste gegeven worden gebruikt wordt 
de koppeling gestopt en gaat de koppeltermijn 
opnieuw in en dan met de goede gegevens. 
Voorts krijgt de eigenaar maximaal 1 maand de 
tijd om een kandidaat voor te dragen, zoniet 
wordt het een ‘retour GDH-woning’. Verdere 
maatregelen zijn nog: de proef op 1 april 1978 
gestart met een drietal korporaties en waarvan 
de essentie is dat Herhuisvesting bepaalt wie 
geholpen moeten worden en dat de korporaties 
zelf de woning aanbieden, wordt uitgebreid tot 
alle korporaties en het Gemeentelijke Woning
bedrijf; een verhuispremie van f 10.000 ,— wordt 
gegeven aan hen die van een grote naar een 
kleinere woning willen verhuizen. Die verhuis
premie overigens wordt gehaald uit een pot van 
negen miljoen, door het Rijk aan Amsterdam in 
het vooruitzicht gesteld in het kader van het 
minderhedenbeleid.

In de Amsterdamse gemeenteraad werd opge
merkt, toen wethouder Wolffensperger van 
Herhuisvesting dit glorieuze feit memoreerde, 
dat het wel de zoveelste keer was dat met die 
negen miljoen werd gezwaaid — maar wanneer ze 
nou eens afkwamen?
In het raadsdebat noemde Wolffensperger bij de 
beantwoording in eerste termijn de kernpun
ten van het nieuwe gemeentelijk beleid:
1. de fasering van de voorstellen als erkenning 
van de komplexiteit van de situatie,
2. de grotere greep die de GDH op de distributie- 
markt krijgt,
3. de maximale aandacht voor de zwakkeren op 
de keuzemarkt en tenslotte
4. de grotere helderheid van het systeem, ook 
voor de woningzoekende zelf.
Wat zijn nu de feitelijke verdelingsvoorstellen 
van B & W? B & W willen, dat vooropgesteld, 
een fasering van de wijzigingen.
In fase I worden noodmaatregelen getroffen die 
direkt een verdere verslechtering (...) van de 
situatie op de distributiemarkt tegengaan. In fase 
II, die ongeveer een jaar zal duren, wordt een 
konsistent nieuw systeem voorzichtig opge
bouwd; wanneer dat nieuwe systeem in zijn ge
heel kan worden ingevoerd gaat fase III in.

Fase I. De GDH helpt alleen termijngevallen. De 
kategorie termijngevallen wordt wel uitgebreid 
aan de hand van de volgende kriteria: de 
zwaksten op de keuzemarkt moeten eronder 
vallen en kwantitatief én kwalitatief moet de 
groep op het te verwachten woningaanbod van 
GDH aansluiten. Iets nader ingevuld zullen dan 
onder ‘termijnen’ vallen: stadsvemieuwings- 
urgenten, kalamiteiten, bewoners brandgevaar
lijke pensions, zij met een onaanvaardbaar 
ruimtegebrek (hiervoor moeten nog kriteria 
vastgesteld worden, ook mag deze groep niet te
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groot worden), medische termijnen (met dien 
verstande dat een iets soepeler beleid zal worden 
gevoerd dan thans), sociaal gei'ndiceerden en zgn. 
‘niet-slagers op de keuzemarkt’. Bij dit laatste 
valt te denken, aldus B & W aan urgentieduur, 
leeftijd, nog niet eerder een aanbieding gehad. 
Deze kriteria moeten in punten vast te leggen 
zijn, zodat iedereen voor zichzelf kan uitmaken 
waar hij/zij aan toe is.

Omdat de GDH alleen nog maar ‘termijnen’ 
helpt, hoopt men vraag en aanbod op elkaar 
af te kunnen stemmen, dat wil zeggen: zij die 
bemiddeld worden hebben een reële kans om 
binnen redelijke tijd een woning te krijgen zoals 
nu ook het geval is bij de 2 kamerbenedenwonin- 
gen. En voor het uitgebreide aantal ‘termijnen’ 
zou het voldoende zijn een netto-klaimregeling 
van 50 procent op partikuliere woningen te han
teren. Netto betekent dan daadwerkelijk door de 
GDH gekoppeld. Dit levert volgens prognoses
1.000 tot 2.000 te verdelen woningen méér op 
(per jaar, wel te verstaan) en daarmee zou de 
GDH dan in de toekomst zo’n 6.000 woningen 
toe te wijzen hebben. Verder blijft in fase I de 
leeftijd voor erkenning als urgent woningzoe
kende op 18 jaar gehandhaafd. Echter, al de
genen, die niet-termijn zijn — en de grootste 
groep is jongeren — zijn nu aangewezen op de 
keuzemarkt. Advertenties bij de sigareboer en 
aankloppen bij makelaars dus. Wat die jongeren 
betreft, de groep die zoals in verschillende toon
aarden werd erkend, het ’t sterkst zal moeten 
ontgelden, deed wethouder Wolffensperger de 
volgende ontboezeming: ‘Materieel verandert er 
voor de jongere alleenstaande niets, alleen 
formeel verandert er een puntje’. De PvdA over
trof zichzelf met de schitterende opmerking: 
‘Dit is reëel en triest’. Maar, baas boven baas, 
volgens D’66 moeten ‘jongeren in het maat
schappelijk gareel gehouden worden’ en de VVD 
was het daar volmondig-nabauwend mee eens.

Fase II. Belangrijkste is de ontwikkeling van een 
puntensysteem dat het huidige aan-de-beurt- 
stelsel moet vervangen. Er zal verder een regeling 
van het woonrecht van groepen komen en de 
GDH zal gedecentraliseerd worden in ieder geval 
wat betreft voorlichting en informatie en het af
geven van urgentiebewijzen en woonvergunnin

gen. Of, zoals B & W in hun Model 1980 stellen, 
ook overgegaan moet worden tot buurtgewijze 
toewijzing (wat de gevaarlijke kans in zich bergt 
van het toewijzen door buurten aan uitsluitend 
blanke, heteroseksuele, niet-werkloze en ga-zo- 
maar-door-gezinnen) is zeer diskutabel. Als 
vierde punt wordt serviceverlening ten aanzien 
van de keuzemarkt genoemd, zodat de GDH bij
voorbeeld woningzoekenden van door eigenaren 
leeggemelde woningen op de hoogte kan stellen. 
Tenslotte opperen B & W de mogelijkheid van 
het vermelden op het urgentiebewijs van de 
minimale huur die een bepaalde woningzoeken
de moet betalen.

Fase III, de apothese van dit alles. Elementen die 
een rol kunnen spelen bij de mate van urgentie- 
bepaling in punten zijn wachttijd, leeftijd, 
mate van overbezetting, gewenste woning (wil 
men een schaars woningtype, dan kunnen daar
voor minpunten worden gegeven) en achter te 
laten woning (hoe slechter en hoe schaarser, des 
te meer punten), sociale en/of medische indika- 
tie en bijzondere omstandigheden. Teneinde dit 
doel te bereiken zal, zo zegde Wolffensperger 
de raad toe, de interne organisatie van de GDH 
kritisch bekeken worden, zal de dienst zo snel 
mogelijk verder geautomatiseerd worden, komt 
er een nieuwe Woonruimteverordening om de 
verschillende genoemde maatregelen wettelijk te 
onderbouwen en worden er 32 ambtenaren aan
gesteld (plus vier voor de uitbreiding van de 
proef) om te voorzien in de benodigde man
kracht méér bij de GDH en de sekretarie-afdelin- 
gen van Volkshuisvesting, Algemene en Juri
dische Zaken.

STAGNATIE IN DE BOUW

De Amsterdamse gemeenteraad heeft op dit 
moment al een dik jaar gepraat over de houd
baarheid van het geldende distributiebeleid waar
toe twee jaar geleden werd besloten, over de 
wenselijkheid om een alternatief te bedenken, 
en over de mogelijkheid dat zonder al te veel 
politieke kleerscheuren te formuleren en in en 
uit te voeren. Het resultaat: de wanverhouding 
tussen vraag en aanbod op de Amsterdamse 
woningmarkt blijft bestaan en wordt steeds 
erger. De vraag blijft toenemen, terwijl het aan
bod mede door de stagnatie in de bouw niet 
gelijke tred houdt. De woningbouwmarkt, en 
dan met name het sociale deel ervan, krijgt in de 
politieke diskussie een steeds hogere prioriteit, 
maar als de ontwikkelingen zoals die nu in gang 
zijn werkelijk struktureel worden, blijven die 
diskussies binnen afzienbare tijd zonder tast
bare resultaten.

Immers, een toenemend aantal bouwbedijven 
keert zich van die woningbouwmarkt af. Een 
sprekend voorbeeld hiervan levert het jaarverslag 
over 1979 van BAM-Holding, een van de Neder
landse grote bouwgiganten. ‘Een voortdurende 
bezinning op de funktie en de omvang van het 
grote uitvoerende bouwbedrijf blijft in de 
woningsektor een dwingende eis’, vindt de BAM. 
‘Dit laatste klemt des te meer omdat er ook in 
1979 geen voldoende aanpassing heeft plaats
gevonden van de door de overheid gehanteerde 
toetsingsprijs voor de woningwetwoningen op 
basis van de onder druk van de markt tot stand 
gekomen grote variaties in woningtypen. In ver
band hiermee hebben we ons beleid uit 1978 
om terughoudend te zijn met de aanneming 
van woningbouwprojekten in de sociale sektor 
moeten kontinueren’.

Als dergelijke taal al in een jaarverslag terecht



kan komen, is er weinig verbeeldingskracht voor 
nodig om een voorstelling te maken hoe er bij de 
BAM in huis- tuin- en keukentaal over de 
woningmarkt wordt gedacht. Maar niet alleen 
met de bouwers, ook met de bereidwilligheid 
van de geldschieters (pensioenfondsen bijvoor
beeld) is het droevig gesteld om in de sociale 
woningbouw te beleggen. De meeste voeren wel 
een mooie show op, maar het geld komt niet 
goedkoop beschikbaar. Het geld wordt pas in 
de woningbouw gestoken als het meer rende
ment oplevert dan leningen van de Staat. Het 
enige pensioenfonds dat al iets meer aan woning
bouw doet is het Algemeen Burgerlijk Pensioen
fonds.

Ten aanzien van pensioenfondsen in het alge
meen heeft kamerlid Toussaint en zijn partij 
meer pijlen op de boog. Van de totaal f 9,6 
miljard die in het PvdA-plan ‘Weerwerk’ als 
additionele inkomstenbron wordt beschouwd 
moet f 2,5 miljard komen uit verplichte beleg
gingen van pensioenfondsen en verzekeraars. 
Wat we uiteindelijk willen, aldus een PvdA- 
woordvoerder, is het uitbreiden van de minis
teriële bevoegdheid, waarbij hij een deel van het 
vermogen kan opeisen in de vorm van staats
leningen. Dat geld zou dan in specifieke investe- 
ringsprojekten gestoken kunnen worden (zoals 
bijv. sociale woningbouw), terwijl de pensioen
fondsen een gewaarboigd rendement hebben.

gemeentelijke woningbedrijven die bijna niets te 
verdelen hebben. Oplossing van de woningnood 
vraagt een meer vergaande aanpak (en dan duurt 
het nog vele jaren). Wil men werkelijk op den 
duur een einde maken aan de malaise, dan moet 
de bestrijding ervan binnen de overheidsuitgaven 
een hogere prioriteit krijgen. En dan gaat het niet 
om enkele tientallen miljoenen meer of minder 
bezuinigen, maar om miljarden meer voor de 
woningbouw in de komende jaren. Die zijn abso
luut nodig om betaalbare nieuwbouw en stads
vernieuwing op grote schaal mogelijk te maken.

PETER DROS 
MARCEL BULLINGA

Recentelijk liet de direktie van de Nationale 
Woningraad (NWR) nog weten, dat vakbonds- 
vertegenwoordigers in de besturen van pensioen
fondsen meer van hun macht gebruik moeten 
maken om de fondsen te laten beleggen in 
sociale woningbouw. De vakbeweging moet niet 
toestaan dat banken en institutionele beleggers 
uitmaken wat er met de pensioengelden gebeurt. 
Het gaat om geld van de werknemers, en dat geld 
zou toch gebruikt moeten worden om bijvoor
beeld woningen voor die werknemers te bouwen. 
De bij de NWR aangesloten verenigingen be
schikken in totaal over zo’n 925.000 woningen, 
een vijfde van het woningbestand in ons land. 
Het woningbouwprogramma van deze regering 
legt nog steeds teveel nadruk op de koopsektor, 
terwijl er juist een grote behoefte is aan huur
woningen. De NWR-direktie is van mening dat 
‘veel mensen te goedkoop wonen, vergeleken 
met hun inkomens. Groepen met hogere inko
mens zouden een huur moeten betalen die meer 
in overeenstemming is met de waarde van hun 
woning. Als de gemeenschap het geld dat zo be
schikbaar komt in een afzonderlijke pot voor de 
volkshuisvesting doet, dan kan de sociale 
woningbouw misschien echt worden opgekrikt’.

GELDSCHIETERS

Van de kant van de geldschieters is ook niet zo
veel te verwachten. De eerder aangehaalde 
pensioenfondsen bijvoorbeeld leiden meestal een 
rustig bestaan, weggedoken in de schaduw van 
de grote vermogens die ze vertegenwoordigen. 
Een handvol timmert eens per jaar aan de weg 
met een openbaar verslag, maar de beleggings- 
politiek en détail blijft meestal achterwege. 
Alleen de Verzekeringskamer voert daarop 
— achteraf — kontrole uit. De voorzitter van 
deze Verzekeringskamer, De Brauw, heeft on
langs zijn veto uitgesproken over het PGGM, 
dat tegen 8 procent rente in de Amsterdamse 
woningbouw wil beleggen. De Brauw was tot 
voor kort topman bij de verzekeringsmaatschap
pij Nationale Nederlanden en een stroman voor 
de verzekeraars in de Verzekeringskamer. De 
direkties van die maatschappijen willen niet de 
kans lopen, dat ze door een Verzekeringskamer 
gedwongen worden tegen een lage rente te 
beleggen. Doorgestoken kaart dus!

Door het PvdA-Tweede Kamerlid Toussaint wer
den aan de staatssekretarissen van Financiën en 
van Sociale Zaken vragen over het veto van de 
Verzekeringskamer gesteld. Hij wijst hierbij op 
de behandeling van de begroting van Sociale 
Zaken voor dit jaar. Daarbij heeft de regering 
toegegeven dat de beleggingspolitiek van de pen
sioenfondsen en andere institutionele beleggers 
meer en meer heeft geleid tot een kapitaal- 
schaarste in het bedrijfsleven en ook in de 
woningbouw, wat strijdig is met het vereiste van 
een maatschappelijk zo gunstig mogelijke be
steding van pensioengelden.

De krisis is kompleet: de geldschieters beleggen 
hun geld liever niet in de sociale woningbouw 
maar in kantoorkolossen of villaparken in het 
buitenland; een stagnerende bouwproduktie en

I n  e e n  v o l g e n d  a r t i k e l  w o r d t  n a d e r  i n g e g a a n  o p  
d e  r e a k t i e s  v a n  d e  v e r s c h i l l e n d e  ( a k t i e ) g r o e p e n  
o p  h e t  n i e u w e  d i s t r i b u t i e b e l e i d  e n  d e  s a n k t i e -  
m i d d e l e n  v a n  d e  g e m e e n t e  A m s t e r d a m .

DAAN GOULOOZE
‘In de landen waar de kommunistische partijen 
aan de macht kwamen, richtte de stalinistische 
terreur zich niet alleen tegen degenen die het 
nieuwe regiem vijandig gezind waren maar het 
verbijsterende was, in gelijke zo niet nog sterkere 
mate tegen de toegewijde medestanders binnen 
de eigen partij. In dat deel van de wereld waar 
het oude kapitalisme bleef voortbestaan, was het 
de leiders van de kommunistische partijen 
uiteraard niet mogelijk onwelgevallige leden ter 
dood te brengen, te verbannen, gevangen te 
zetten of te martelen, maar wel stond het wapen 
der laster, verdachtmaking en doodverklaring 
ter beschikking en daar hebben zij een bijna 
onbeperkt gebruik van gemaakt. Het beleid van 
de CPN maakt hierop geen uitzondering’.
Met deze inleiding begint de tweede uitgave 
van ‘Rondom Daan Goulooze. Uit het leven van 
kommunisten’ die onlangs bij de SUN is versche
nen. Ger Harmsen bracht, nu 13 jaar geleden, 
met dit boek een hommage aan één van de door 
de CPN meest verguisde en belasterde kommu
nisten en verzetsstrijders. Het boek was echter 
méér dan dat. Het werd een aangrijpend en in
grijpend stuk geschiedschrijving van de kommu
nistische beweging en in het bijzonder van de 
CPN zelf.

Daan Goulooze was een Nederlandse kommu- 
nist, afkomstig uit het sociaal-anarchisme, die 
in de oorlog als centrale verbindingsman van de 
Komintern een hoofdrol speelde in het kommu
nistische verzet. Na de oorlog werd hij door 
Paul de Groot op een zijspoor gerangeerd en 
tenslotte zelfs geroyeerd.
Harmsen houdt zich in het begin van het boek 
diepgaand bezig met de achtergronden en motie
ven van degenen die in de jaren ’20 de stap 
maakten van het anarchisme naar het kommu- 
nisme. Hij laat zien hoe het anarchisme in toe
nemende mate verstek liet gaan, bij het opko
men voor de dagelijkse belangen van de massa en 
daardoor haar brede aanhang verspeelde aan de 
CPN (o.a. in Oost-Groningen). Het gros van 
het anarchistisch kader volgde deze ontwikkeling 
zelf niet. Daan Goulooze en zijn kameraad Jan 
Postma waren daar in feite uitzonderingen op. 
Het verhaal van Daan Goulooze in oorlogstijd 
is meeslepend en ontroerend. Er wordt een in
dringend beeld gegeven van de strijd en de offers

die weinigen voor velen gebracht hebben. In 
een relatief beknopt bestek, maakt Harmsen van 
de gelegenheid gebruik om tevens zijn visie te 
geven op een aantal belangrijke en omstreden 
episodes van de Tweede Wereldoorlog en haar 
voorspel, zoals de Rijksdagbrand, het non- 
agressiepact, de merkwaardige houding van de 
CPN en De Groot aan het begin van de oorlog, 
het Rode Orkest, het radiografische verbindings- 
apparaat van de Komintern, enzovoorts.
Maar ook de naoorlogse geschiedenis van de CPN 
en de opstelling van Goulooze en zijn konflikt 
met De Groot krijgen veel aandacht, zoals de 
intrigerende affaire van de ‘opheffing van de 
CPN’ door Paul de Groot en het verhaal van de 
Bruggroep, die later deels in de PSP zou be
landen.
Het boek kenmerkt zich door nauwkeurigheid 
en een zakelijke stijl, die ondanks de emotio
nele geladenheid tot het einde toe wordt volge
houden.
De tweede druk is hier en daar op details gekor- 
rigeerd en soms ingrijpend herschreven. Zo bevat 
het boek nu een uitgebreid weerwoord op de 
treurige suggestie in de Waarheid van 26 mei 
1967, als zou Harmsen aan de kant van voor
malige CPNers zijn gaan staan, die in de oorlog 
hand en spandiensten aan de bezetter hebben 
verleend. Het gaat om het geval van een gearres
teerde kommunist die tijdens verhoren door de 
SD was doorgeslagen en zich tenslotte had laten 
chanteren, maar waarover Harmsen nu terug
houdendheid in zijn oordeel wil betrachten.

De rehabilitatie van Daan Goulooze werd 
‘opgedragen aan hen die niet met name genoemd 
worden’, want veel personen die in het boek 
voorkomen kunnen 30 jaar na de bevrijding 
vanwege de kwetsbaarheid van hun maatschap
pelijke positie (m de .CPN, buiten de CPN?) 
nog steeds niet met naam en toenaam genoemd 
worden. Het blijft desondanks een uniek doku- 
ment en zonder twijfel nog altijd Harmsen’s 
meest indrukwekkende boek. Velen zullen te 
lang op deze herdruk gewacht hebben.

GIED TEN BERGE

‘Rondom Daan Goulooze. Uit het leven van kommunis
ten’. Ger Harmsen. Sunschrift 152, Nijmegen 1980.



Al maandenlang verblijven honderden - zogenaamde - illegalen in allerlei 
kerken en andere gebouwen die niet op de huisvesting van zoveel mensen 
meer berekend zijn. Onderduiken betekent niet kunnen werken. Niet kunnen 
werken betekent voor een illegaal geen geld naar huis kunnen sturen. En daar 
kwam hij tenslotte voor.
De PSP heeft besloten daar wat aan te gaan doen. Om het een en ander even 
op een rijtje te zetten volgt hieronder een kort overzicht over hoe en waarom 
de illegaal naar Nederland komt, de veelbesproken 1 november-wet en de 
positie van de illegalen die nu al maanden (en soms al jaren) voor hun 
gerechtvaardigde eisen strijden.
Het artikel is van de hand van Johan Brouwer, die de afgelopen tijd bij de 
opvang van de illegalen in IJmuiden betrokken was.

I n  d e  M o z e s  e n  A a r o n - k e r k  i n  A m s t e r d a m . F o t o :  B r a m  d e  H o l l a n d e r

Gastarbeiders (legaal of illegaal) zijn niet voor 
hun eigen plezier in Europa, in Nederland. 
Omstandigheden in eigen land en de noodzaak 
voor het onderhouden van de familie doen velen 
naar de Westerse, kapitalistische landen trekken. 
Hier werden zij met open armen ontvangen, zelfs 
opgehaald om hier die werkzaamheden te ver
richten die niet direkt door anderen (wij, Neder
landers) werden opgeknapt.
Zo werden de vuilste arbeidsplaatsen opgevuld. 
Nog voor een schappelijke prijs ook want vele 
werkgevers streken, behalve de premies en 
loonbelasting (zwart werken dus), ook niet 
zelden een gedeelte van het salaris op.
Onnodig om aan te geven dat deze ‘investering’ 
zijn rendement wel opbracht ook al omdat de 
buitenlandse arbeider (en met name de illegaal) 
als oud vuil aan de kant kan worden gezet. 
Samengevat: de illegale gastarbeider is onder
worpen aan de willekeur van werkgevers die 
binnen ons kapitalistisch systeem daar alle 
ruimte voor krijgen en de werkelijke schuldige 
(de werkgever die illegalen in dienst neemt) 
vrij pleit.

1 NOVEMBER-WET

De illegalen worden ook wel ‘slachtoffers van de 
1 november-wet’ genoemd. Een wet (voluit: 
Wet Arbeid Buitenlandse Werknemers) die 1 
november 1979 ingegaan is, maar jaren daarvoor 
reeds onderwerp van vele diskussies is geweest. 
De wet legaliseert diskriminatie, wettigt straf
maatregelen tegen onschuldige illegalen en 
beboet de hoofdschuldigen (werkgevers) met een 
bedrag dat in de praktijk vele malen lager is dan 
hij aan een illegale kan verdienen.
Al vanaf 1976 vonden massale protestakties 
plaats tegen deze diskriminerende wet. 
Desondanks werd deze wet, weliswaar met 
enige veranderingen, aangenomen door de 
Tweede Kamer.
Een belangrijke maatregel van de wet is dat de 
huidige vergunning vervangen wordt door een 
nieuwe vergunning; de zogenaamde t e w e r k s t e l 
l i n g s v e r g u n n i n g . Voor iedere buitenlandse werk
nemer die korter dan drie jaar in Nederland 
werkt, moet zo’n vergunning worden aange
vraagd. Deze vergunning blijft dan in handen van 
de werkgevers.

DE ASIEL-ILLEGALEN

De positie van de ontslagen illegalen werd er na 
1 november niet beter op. Vogelvrij, met elke 
minuut van de dag de mogelijkheid te worden 
opgepakt. Opgejaagd en op zoek naar bescher
ming, die in de Mozes en Aaronkerk in 
Amsterdam werd gevonden.
Vanuit Amsterdam, via kerken, buurthuizen 
kwam een groep op 8 mei in de Emma-school 
in IJmuiden terecht.
Wat in bovenstaande twee regels is samengevat 
is in werkelijkheid een proces van maanden. 
Maanden van politieke strijd, emoties, in
zinkingen, teleurstellingen, maar ook van over
winningen, feesten.
Een groot schoolplein bood nog enig vertier 
wanneer je genoeg had van de lange gang met 
acht lokalen aan de linkerkant en acht toiletten 
aan de andere kant. Lokalen die op één na
allemaal gebruikt werden als slaap/verblijfs- 
kamer.

Kontakten met organisaties waren niet uitbun
dig. In de afgelopen twee maanden hebben 
alleen FNV (Wim Spit) en de PSP met landelijke

afvaardigingen de Emma-school bezocht en met 
de betrokkenen gesproken.
Wim Spit had meer belangstelling naar de vraag 
hoeveel leden zich wel onder de illegalen zouden 
bevinden (de pure belangenbehartiging in de 
engste zin). Steun kwam er echter niet en de 
vakbeweging (FNV) kan zijn zoveelste miskleun 
in de archieven bijschrijven.
Het is betreurenswaardig dat een organisatie 
als het FNV niet verder komt dan algemeen
heden over de 1 november-wet en de schuld 
bij de werkgevers legt. Leuk, maar 100 illegalen 
in de Emma-school kopen daar weinig voor en 
zeker geen legalisatie. Lid of geen lid.

DE PSP EN DE ILLEGALEN

Het zou te ver gaan om alle standpunten, uit
spraken en voorbeelden van konkrete/praktische 
steun te vermelden. Ik beperk mij noodgedwon
gen tot de laatste maanden: in het parlement is 
door de PSP het meest-vergaande standpunt 
vertolkt.
Een standpunt dat inhoudt dat alle illegalen zich 
na aanmelding als gelegaliseerd konden beschou

wen (een zgn "generaal pardon"). Steun aan de 
strijd van de illegalen, omdat zij er als eerste uit
vliegen als voorbode voor weer een aanval op alle 
arbeiders.
Steun aan de 200 kerk/school illegalen wordt 
parlementair vertaald in moties tegen het ingrij
pen van de politie, voor een menswaardige be
handeling etc. etc. Op dit nivo niet veel resul
taat: PSP, CPN, en PPR weten elkaar wel te vin
den maar de rest . . .
In de asielplaatsen (Amsterdam, Tilburg, Alk
maar en IJmuiden) wordt konkreet gewerkt aan 
de ondersteuning d.m.v. demonstraties, manifes
taties en piketdiensten in de school of kerk.
Toch is er nog een terrein waar wij als radikaal- 
socialistische partij de handen voor uit de mou
wen moeten steken.

FINANCIËLE STEUN AAN DE FAMILIE
LEDEN

Zaterdag 28 juni was een delegatie van het partij
bestuur bij de illegalen in de Emma-school.
De solidariteitsverklaring werd meteen in daden 
omgezet. Behalve de parlementaire en buitenpar-
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lementaire steun i s er ook nog financiële steun 
nodig voor de familie-leden in, voornamelijk Ma
rokko. De illegalen zitten bijna zonder inkom
sten. Hun familie-leden zijn van hen afhankelijk 
en hebben de laatste maanden nagenoeg niets 
ontvangen. Voor velen in Marokko zijn de over
gemaakte gelden vaak de enige bron van inko
men.
Binnen de hele aktie is tot op heden dit punt 
niet duidelijk genoeg onder ogen gezien.
De PSP heeft dan ook besloten wat meer aan
dacht en steun hiervoor te vragen. Aan alle afde
lingen zullen steunlijsten worden verzonden om

In plaats van de f70 miljoen, die de Spoorwegen 
niet nodig hadden, te gebruiken om de aldus 
ontstane tekorten bij het streekvervoer op te 
vangen, haastte minister Tuynman zich om een 
personeelsstop af te kondigen. Het zoveelste be
wijs, dat deze regering alleen maar wil bezuini
gen (ten koste van de minst draagkrachtigen die 
vooral op het openbaar vervoer zijn aangewezen) 
en dat er geen openbaar vervoers-visie aanwezig 
is.

In de afgelopen tijd heeft de PSP Eerste Kamer- 
fraktie zich druk bezig gehouden met dat open
baar vervoer. Het was dan ook logisch, dat onze 
fraktie bij de behandeling van de begroting van 
Verkeer en Waterstaat daar de nadruk op legde. 
Dankzij de medewerking van een aantal van onze 
leden in de gewesten kon Joop Vogt aan de be
windslieden van Verkeer en Waterstaat een lijst 
met slechte verbindingen bij de Spoorwegen o- 
verleggen. In zijn eerste termijn zei Joop onder 
andere: "We zullen ons langzaam maar zeker 
moeten instellen op het terugdringen van het 
partikulier vervoer. Dat moeten we niet doen 
door de kosten daarvan steeds verder kunstmatig 
op te jagen, omdat dat de indruk van autootje- 
pesten geeft. Bovendien gaat het bij de maat
schappelijk minder bedeelde groepen onevenre
dig harder gaat aankomen dan bij bovenliggende 
klassen. Maar dat terugdringen van het partiku- 
liere vervoer kunnen we wel doen door het open
baar vervoer beter te maken en goedkoper. De 
Spoorwegen zijn wat het laatste betreft op de 
goede weg. Door middel van, bijvoorbeeld, jaar
kaarten en vastrechtsystemem wordt het gebruik 
van de trein voor regelmatige gebruikers goed
koper te maken. De strippenkaarten zijn mis
schien ook een stap in de richting van het goed
koper maken van een aantal openbaar-vervoers- 
middelen voor regelmatige gebruikers, hoewel 
daar in deze gemeente (Den Haag - red.) ook 
weer een aantal problemen aan lijken te kleven. 
Maar een logisch in elkaar grijpend openbaar 
vervoer is nog op geen stukken na bereikt; ja, ik 
heb zelfs het idee dat het streven van de be
windslieden om dat te bereiken inderdaad meer 
een hopen is, dat dat vanzelf nog eens rond zal 
komen.”

Uit de lijst van slechte spoorverbindingen komt 
naar voren dat de intercity-verbindingen redelijk 
zijn, maar dat er met de stoptrein-stoptrein ver
bindingen (in het algemeen de verbindingen tus
sen de wat kleinere plaatsen aan verschillende lij
nen) nogal wat mis is. Het is de bedoeling dat we 
ons in de komende tijd nog verder verdiepen in 
het openbaar vervoer, en dan met name in de 
trein-bus- en bus-trein-aansluitingen. Hier is de 
situatie nog slechter, zoals ook de Consumen- 
bond enige tijd geleden konstateerde.

”Als men van de intercity-lijn Utrecht-Arnhem 
moet overstappen op de intereity-lijn Arnhem-

geld op te halen. In een gesprek met de illegalen 
is de verwachting uitgesproken dat binnen zeer 
afzienbare tijd f. 2500,- binnengehaald moet 
kunnen worden.
En dat moeten wij, leden van de PSP, lezers van 
Bevrijding toch meer dan éénmaal waar kunnen 
maken.
Voor alle duidelijkheid: deze akties worden ge
voerd voor de familie leden in Marokko.
En een familie (afhankelijk wat er vanuit Neder
land door de illegalen wordt overgemaakt) is in 
Marokko een ruim begrip: grootouders, broers, 
kinderen etc.

DE ILLEGALEN REKENEN OP ONS

Laten we de vakantietijd gebruiken om deze fi
nanciële aktie tot een goed einde te brengen. 
Voor een wat uitgebreider overzicht van de pro
blematiek van de illegalen, Amicales, nieuwe wet 
en diskussies/kritiek, is door de illegalen in IJ- 
muiden een zeer informatieve brochure gemaakt. 
Bestellen bij: Aktiehuis, Uranusstraat 16, IJmui- 
den, tel. 02550-30840

JOHAN BROUWER

De afgelopen tijd is het openbaar vervoer veelvuldig in het nieuws. Het aantal 
reizigers bij het openbaar vervoer neemt duidelijk toe. De Spoorwegen kwa
men met het bericht dat ze in 1979 van de totaal f900 miljoen er f70 miljoen 
niet nodig hadden gehad. Ook het streekvervoer haalde de krant en wel om
dat het normeringssysteem (hierbij wordt gekeken naar het gemiddeld aantal 
reizigers op een lijn per rit; afhankelijk hiervan wordt het aantal ritten ver
hoogd of verlaagd, of kan de lijn zelfs worden opgeheven) niet langer leidde 
tot minder uitgaven voor de overheid (en daar was het natuurlijk om begon
nen) maar tot méér. Door noodzakelijke verhoging van het aantal ritten, het 
inzetten van extra bussen en dergelijke.

When the train leaves...

. # f swj /,

Zwolle kan men er zeker van zijn, dat de aanslui
ting wegrijdt op het moment dat men op het 
desbetreffende perron ko m t. . . . Gaat men van
uit Wageningen naar Zwolle over Amersfoort, 
waarbij men met de stoptrein in Amersfoort aan
komt, dan kan men er zeker van zijn dat de in- 
tercity-trein, zowel mar Twente als naar Gronin
gen en Friesland, wegrijdt op het moment dat de 
stoptrein in Amersfoort binnenrijdt. ”

Andere punten uit zijn betoog waren de bereik
baarheid van ziekenhuizen met het openbaar ver
voer en de fietsenstallingen bij de stations. Hij 
pleitte ervoor om het openbaar vervoer aan te 
passen aan de situering van nieuwe ziekenhuizen. 
Wat betreft de fietsenstallingen uitte Joop kri
tiek op de openingstijden van bewaakte fietsen
stallingen. Vaak zijn ze niet geopend van vóór 
het vertrek van de eerste trein tot na aankomst

van de laatste trein. Daarin zouden wij graag ver
andering zien. Over het ontbreken van bewaakte 
fietsenstallingen bij een aantal stations zei Joop: 
”Ik zou de bewindslieden willen vragen de sug
gestie van mij over te nemen en aan de spoorwe
gen door te geven om daar waar geen bewaakte 
fietsenstallingen zijn een gedeeltelijk gesloten 
fietsenstalling in te stellen, waar vaste stallers 
een sleutel van kunnen krijgen.”

Het antwoord van de bewindslieden was vaag, 
zoals te verwachten was.Het afkondigen van een 
personeelsstop bij het streekvervoer maakt wel 
duidelijk waar deze bewindslieden staan. Het 
spoor naar een goed openbaar vervoer is nog 
lang, maar uiteraard blijven wij de strijd daar
voor steunen!

JOS VERGOUWEN
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S ch o o lv er la ters
Als je van school komt en je gaat niet door studeren
maar je wilt gaan werken, loop je veel kans dat je in
de RWW komt. Met name bij meisjes en leerlingen
van de MAVO is het aantal wat na de school in de
RWW gaat erg groot.
Uitkering

Als je van school komt moet je je 
in laten schrijven bij het arbeids
bureau. je bent dan werkzoekende. 
Als ze bij het arbeidsbureau geen 
werk voor je hebben kun je door 
naar de sociale dienst die iedere 
gemeente heeft. Je krijgt dan een 
RWW-uit kering die er voor 18- 
jarige zelfstandig wonenden op 
neer komt dat je zo’n f. 700,- per 
maand krijgt. Als er ‘passende 
arbeid' voor jou is gevonden moet 
je dit aannemen anders wordt je 
uitkering stop gezet. Als je over 
uitkering. werkzoekenden etc.

meer informatie wilt hebben kun 
je het beste naar de KWJ toe gaan, 
die hebben overigens samen met 
het NYYjc een school veria ters- 
krant uitgebracht die je bij beide 
organisaties kunt krijgen. In iedere 
krant staat een heleboel over wat 
je als werkende jongere moet 
weten.
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In leid in g
De school is nog steeds een 
leerfabriek, een leerfabriek die 
je een diploma geeft. Dat diplo
ma is een velletje papier wat je 
het recht geeft verder te stu
deren of te gaan werken, dat 
laatste als je tenminste een 
baantje kunt krijgen.
Kortom, er schort nog steeds 
een hele hoop aan de school, 
in deze krant het kommentaar
van de PSP daarop.

\ V erder
Oplossingen in  d it  n u m m er
Ken aantal jaren geleden heb Den 
 ̂een hoop jongerenorganisaties 
waaronder ook de PSP-jg op ini
tiatief van het NYYjc het Plan van

Twee keer medezeggenschap
Censuur op school

\ UY\ o|;j op p;i\i. _ De Wageningse Lente
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de Jeugdarbeid aan de regering 
gepresenteerd. Met dit plan probe
ren de jongerenorganisaties aan te 
tonen dat er voor weinig geld heel 
wat zinvolle arbeidsplaatsen voor 
jongeren geschapen konden wor
den. De regering heeft dit plan 
laten waaien en blijft nog steeds 
hopen dat door de winst-is-werk- 
theorie er langzaam aan wel een 
aantal arbeidsplaatsen geschapen 
zullen worden. Natuurlijk is dit 
niet de juiste weg om tot een 
oplossing van de jeugdwerkloos
heid te komen, maar het alsnog 
uitvoeren van het plan van de 
jeugdarbeid is een van de manieren 
om tot een oplossing te komen.

T r o e p

Reeds een aantal jaren probeert 
het ministerie van defensie jonge 
mensen te rekruteren die door hun 
uitzichtloze situatie (na school de 
WW in) geen andere uitweg zien 
als in dienst gaan, je leert er nog 
eens wat en als je de kans krijgt 
om er ooit uit te komen krijg je 
nog een fikse premie toe, wordt 
gezegd. Niet alleen in radio- en

schoolverlaters?
tv-programmabladen vinden we 
oproepen om beroepsmilitair te 
worden, ook krijg je het de laatste 
tijd als je je diploma op de middel
bare school krijgt. Om de jeugd
werkloosheid op deze manier op 
te lossen is natuurlijk helemaal 
fout. Het is al eens ooit eerder 
gebeurd, 1933 in Duitsland, de 
werkloosheid werd er mee opge
lost, maar de wereld geraakte in 
een komplete wereldbrand. Trap 
er dus niet in en stuur de troep 
die je van het ministerie van 
defensie krijgt terug met de mede
deling dat ze hun rotzooi houden.

SCHOOLKRANT
VERBODEN
Op de scholengemeenschap ‘Jerusalem ’ in Venray 
werd laatst de schoolkrant door de direktie stop
gezet. Aanleiding hiervoor was het teruglopende 
aantal nieuwe aanmeldingen voor de brugklas. 
De schoolleiding ging op zoek naar de oorzaak 
hiervan en stuitte op een groot aantal punten, 
waaronder de schoolkrant. Deze zou niet passen 
‘bij een katholieke schoolEr kwamen volgens de 
direktie ‘teveel kontroversiële stukken' in voor. 
V/e spraken hierover met Jetteke en Rien van de 
Leerlingenraad.
De schoolkrant is altijd al een 
doorn in het oog van de direktie 
geweest. Waarom eigenlijk?
‘De d i r e k t i e  h e e f t  h e t  s t e e d s  o v e r  

h e t  i m a g o  n a a r  b u i t e n  t o e . Z e  z i e n  
d e  s c h o o l k r a n t  a l s  e e n  s o o r t  r e -  
k l a m e b l a a d j e , e n  j e  v u i l e  w a s  g a  j e  
n i e t  b u i t e n  h a n g e n .  V e r d e r  k r i j g e n  
z e  v a a k  k o m m e n t a a r  V a n  d e  o u d e r 
r a a d  o v e r  a r t i k e l e n  d i e  e r i n  s t a a n .  
Z e  z i j n  k e n n e l i j k  b a n g  d a t  s c h o l i e 
r e n  a n d e r e  i d e e ë n  k r i j g e n  d a n  
z i j z e l f .  ’

Wat vinden jullie van hun argu
menten om de huidige school
krant te stoppen?
*b e l a c h e l i j k . Z e  w i l l e n  e e n  k a t h o 

l i e k  b e l e i d  o v e r e i n d  h o u d e n  e n  d a t

MEUBEL
MAKEN

t e r w i j l  V e n r a y  e e n  g r o e i g e m e e n t e  
i s ,  w a t  w i l  z e g g e n  d a t  e r  u i t  h e t  
h e l e  l a n d  m e n s e n  z i j n  k o m e n  
w o n e n .  W a t  e r  n u  a l l e m a a l  o p  
s c h o o l  r o n d l o o p t  i s  v o o r  e e n  g r o o t  
d e e l  n i e t  k a t h o l i e k .  B o v e n d i e n  
i s  o n z e  s c h o o l  a l  v e e l  t e  g r o o t ,  e n  
d e  b e h u i z i n g  v e e l  t e  k l e i n .  D a t  
h e e f t  g e v o l g e n  v o o r  d e  k w a l i t e i t  
v a n  h e t  o n d e r w i j s .  D e  s c h o o l  m o e t  
n i e t  i n  d e  e e r s t e  p l a a t s  e e n  w e r k 
v o o r z i e n i n g  z i j n  v o o r  d e  d o c e n t e n , 
m a a r  e e n  p l a a t s  o m  o n d e r w i j s  t e  
v o l g e n .
D a a r  k o m t  n o g  b i j  d a t  d e  s c h o o l 
k r a n t  s l e c h t s  é é n  v a n  d e  v e l e  
p u n t e n  z o u  k u n n e n  z i j n  w a a r o m  
e r  z i c h  m i n d e r  l e e r l i n g e n  a a n m e l 
d e n .  W a t  t e  d e n k e n  v a n  d e  s l e c h t e  
e i n d e x a m e n r e s u l t a t e n  v a n  d i t  j a a r , 
e n  d e  h o g e  l e s u i t v a l .  H i e r o p  h e e f t  
d e  d i r e k t i e  e e n  v e e l  m i n d e r  s l a g 
v a a r d i g  a n t w o o r d .  S e e , h e t  z i e t  
e r  e e r d e r  n a a r  u i t  d a t  d e  d i r e k t i e  
e i n d e l i j k  e e n  a r g u m e n t  h e e f t  g e 
v o n d e n  o m  d e  s c h o o l k r a n t  d e  
m o n d  t e  s n o e r e n .  ’

Jullie vertelden net hoe de direktie 
tegen de schoolkrant aankijkt. 
Wat is volgens jullie de funktie van 
een schoolkrant?
*E e n  d i s k u s s i e f o r u m .  D e n  b l a d  
w a a r i n  i e d e r e e n  z i j n / h a a r  m e n i n g  
n a a r  v o r e n  k a n  b r e n g e n .  W a t  o o k  
b e l a n g r i j k  i s :  d e  s c h o o l k r a n t  d i e  e r  
w a s ,  w a s  e c h t  v a n  d e  l e e r l i n g e n .  
H e t  w e r k t  s t i m u l e r e n d ,  o m  t e  
l a t e n  z i e n  d a t  j e  a l s  l e e r l i n g e n  
i n  s t a a t  b e n t  o m  e l k e  w e e k  e e n

Ik ben een van de vele meisjes die dit jaar de 
opleiding op de vakschool voor meubelmakers 
volgt. Het is een gewone dagopleiding en heel 
‘schools’. Dit jaar is eigenlijk het eerste jaar dat 
er zoveel meisjes opzitten. De jaren ervoor zat 
er wel eens een meisje tussendoor, maar er is nu 
een vrij nieuwe direkteur, die vooral meisjes en 
mensen met een middelbare vooropleiding ziet 
zitten. Nu heb ik wel een havo-eindexamen op 
zak, maar daardoor ben ik nog niet meteen goed 
in meubelmaken. Dat is iets wat langzaam komt, 
’t is niet eens een kwestie van aanleg, maar van 
ervaring en veel oefenen. Dit geldt voor jongens 
net zo goed als voor meisjes.
Het valt me eigenlijk op, nu ik er over nadenk, 
dat je er door leraren en medeleerlingen totaal 
niet attent op wordt gemaakt dat je als meisje op 
een oorspronkelijk manlijke opleiding zit. Ik 
denk dat ook bijna niemand er echt bij stilstaat.

Je hebt allemaal dezelfde interesse, ‘het vak’ en 
van wat voor sexe je dan bent maakt niets uit. Ik 
heb ook nog nooit iemand horen praten over de 
tijd dat het anders was, dus zonder meisjes. 
Terwijl de meeste feraren al heel lang aan deze 
school verbonden zijn. En volgens mij maakt het 
voor de toekomst ook niets uit, als je iets kunt 
presteren kan je bij iedereen terecht, met een 
beetje lef.
Het is wel een voordeel van dit beroep, dat als je 
niet bij een baas wilt werken, je ‘gewoon’ voor 
jezelf begint.
Verder zal het wel wat uitmaken dat deze school 
in Amsterdam staat en dat mijn ervaringen ook 
alleen uit deze omgeving stammen. Als het 
ergens in de provincie zou zijn zou er misschien 
anders gereageerd worden, maar dat weet ik 
niet zeker.
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AAN  DE LE D E N  V A N  D E PSP

Twee maanden geleden ontvingen alle leden van de PSP de 'Kongreskrant 
1' voor het 35e Kongres van de partij op 22 en 23 november 1980. 
In die eerste kongreskrant stond, naast een aantal andere zaken, het 
konsept verkiezingsprogramma 1981-1985.
Hierbij ontvangt u een aantal aanvullingen op deze eerste kongreskrant. 
Het betreft een drietal hoofdstukken (Relatie en seksualiteit. Volkshuis
vesting en Vrouwen bevrijding) en een aantal mededelingen.

In verband met de hoge portokosten en het aan het verzenden verbonden 
extra werk zenden wij deze aanvullingen met Bevrijding mee. Abonnees 
(die geen lid van de PSP zijn) hebben in Bevrijding nummer 13 het een en 
ander over het konsept verkiezingsprogramma kunnen lezen. Mocht u 
geïnteresseerd zijn in toezending van het programma-voorstel zendt u 
dan even een kaartje naar: Postbus 700, 1000 A S Amsterdam, met ver
melding van konsept verkiezingsprogramma.

Intern blad van de PSP.
Uitgave van het Partijbestuur.
Verschijnt 24 maal per jaar.
Red. Diskussierubriek: Nico Groen (koördinator),
Ron Leijser,Marko Mazeland.

Red. en adm.: Postbus 700, Amsterdam.
Abonnement: f. 15,00 per jaar.
Postgiro 19 42 40 t.n.v. PSP, Amsterdam onder vermelding 
'Ons Genoegen'.
Gratis voor leden PB, PR, LWPW enz. en voor bestuursleden, 
door gewesten en afdelingen op te geven (in verhouding tot
het aantal leden).
Druk: Bevrijding, Amsterdam.

H O O FD STU K  V O LK S H U IV E S T IN G

Nog steeds is er grote woningnood in Nederland. Die neemt zelfs toe: 
het aantal woningzoekenden w ordt groter, terw ijl er minder woningen 
met betaalbare huren beschikbaar komen. Op grote schaal worden 
huurwoningen verkocht en daarmee u it de huursfeer gehaald. Er w or
den minder woningwetwoningen gebouwd. In 1979 stonden 350 huis
houdens als woningzoekende ingeschreven. Tellen we de verborgen j 
woningnood mee, dan benaderen we de miljoen. En een huishouden 
bestaat meestal u it meer dan één persoon.
In de volkshuisvesting b lijk t de chaos en de ontoereikendheid van het 
kapitalistisch stelsel wel heel duidelijk. Het recht op wonen is onderge
schikt aan het winststreven van partikulieren. Bij de overheidsuitgaven 
dalen de uitgaven voor volkshuisvesting in verhouding to t andere za
ken.
Onder de mensen met de laagste inkomens is de woningnood veruit 
het grootst. Toch worden er steeds meer koopwoningen gebouwd, die 
voor hen niet te betalen zijn, magr wel voor mensen met veel geld. 
Door belastingfaciliteiten betaalt de gemeenschap hier voor een g roo t1 
deel aan mee. Nota bene, bij de duurste woning het meest: hoe hoger 
de hypotheek en het inkomen hoe onevenredig hoger de aftrek. Aan 
deze belastingfaciliteiten is de overheid meer geld k w ijt dan uitgegeven 
wordt aan subsidies op woningen en huren.
Op de sociale woningbouw verdient de overheid door de kommerciële 
rentetarieven en door de BTW. De huren worden steed hoger gemaakt 
door het puntensysteem, door de dynamische kostprijsberekening en1 
door de jaarlijkse huurverhoging.
Nog altijd w ordt er voornamelijk voor gezinnen gebouwd. Er is echter 
veel meer behoefte aan kleine woningen voor één- en tweepersoons-' 
huishoudens. Hierdoor en door het lage inkomen van jongeren is de 
woningnood onder jongeren schrijnend. Ook voor mensen die in grote
re groepen willen wonen zijn geen geschikte woningen.
In de centra van de steden zijn veel woningen opgeofferd voor kan
toorbouw en verkeersdoorbraken. Denk maar aan Hoog Catherijne in 
Utrecht, de metro in Amsterdam en het Zuidplein in Rotterdam. Voor 
de oud-bewoners zat er niets anders op dan te verhuizen naar saaie 
nieuwbouwwijken met weinig sociale kontakten.
De vernieuwing van oude woonwijken in de steden stokt, doordat de 
overheid te weinig geld ter beschikking stelt. In de buurten met veel 
partikulier bezit neemt de verkrotting en prijsopdrijving onrustbarend 
toe. Ook woningbouwkorporatïes en gemeenten gedragen zich als huis
eigenaren vaak schandalig door woningen slecht te onderhouden. Bij 
verbetering van huizen w ordt het achterstallig onderhoud nogal eens 
op de bewoners verhaald. Na de verbetering worden de huren dermate 
hoog dat ze voor de bewoners nauwelijks op te brengen zijn. Bij ver
vangende nieuwbouw is het nog erger: woonlasten van 25 to t 30 pro
cent van het inkomen zijn geen uitzondering. Daardoor zijn de bewo

ners vaak gedwongen naar andere oude woonwijken te verhuizen. De 
huurgewenningssubsidie betekent alleen maar uitstel hiervan. Van bou
wen voor de buurt kom t zo niets terecht.
De huursubsidie is maar zeer ten dele een oplossing. In plaats van de 
huuropdrijving aan te pakken helpt de overheid de hoge huren op te 
brengen. Voor de huurders betekent het een jarenlange loonstop: bij 
hoger loon w ordt de huursubsidie evenveel verlaagd.
Door de overheid w ord t de volkshuisvesting grotendeeld overgelaten 
aan het vrije spel der maatschappelijke krachten. Liberalisatie heet dat. 
Hierdoor trekken de huisbazen, huisjesmelkers, spekulanten, beleggers, 
bouwondernemers en banken aan het langste eind. De liberalisatie 
gaat ten koste van de woningzoekenden, huurders, kamerbewoners, 
jongeren, buitenlanders en in het algemeen de laagste inkomensgroe
pen.
De PSP v ind t dat iedereen recht heeft op het bewonen van een goed 
huis in een leefbare omgeving. Mensen moeten een huis kunnen krijgen 
met voor hen betaalbare huren. Daarom moet, zolang wonen nog niet 
geheel u it de algemene middelen w ordt betaald, er een systeem komen 
van woonkosten naar draagkracht én woongenot. Om een rechtvaardi
ge woningverdeling mogelijk te maken en om spekulatie en huuropdrij
ving tegen te gaan moet het woningbezit in handen van de gemeen
schap komen. Bij nieuwbouw moet hoogbouw vermeden worden. Het 
is belangrijk dat er in de plannen voor nieuwbouw ook gemeenschap
pelijke voorzieningen opgenomen worden. Bijvoorbeeld voor kinder
opvang, gemeenschappelijke keuken en eetgelegenheid, wasserij, ont- 
moetings- en hobbyruim ten. Hierdoor worden menselijke kontakten 
gemakkelijker mogelijk.
De PSP vindt dat grond, bebouwing en produktie daarvan in handen 
van de gemeenschap moet komen. Huisvesting moet onderdeel worden 
van een uitgebreid voorzieningenpakket waardoor wonen uite indelijk 
helemaal u it de algemene middelen betaald wordt.
Daarom wil de PSP het volgende:

1. Drastische verhoging van de bouw van betaalbare woningwetwo
ningen. Bij nieuw- en verbouw in totaal 75 procent voor één- en 
tweepersoonshuihoudens. Bevordering van bouw voor woonge
meenschappen.

n

2. Afschaffing van belastingfaciliteiten voor koopwoningen boven 
een hypotheek van 250 duizend gulden.

3. Een financieringsbeleid zodat de lagere inkomensgroepen niet 
meer dan 10 procent van hun netto inkomen aan woonlasten beta
len. Verhoging van de objektsubsidies en afschaffing van de BTW 
op de sociale woningbouw. Geen doorberekening van de kosten 
van in frastruktuur in de huren.

4. Onmiddelijke huurverhogingsstop.
5. Oprichting van bouwbedrijven in gemeenschapsbanden die tegen
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kostprijs kunnen bouwen, onder kontrole van arbeiders en bewo
ners.

6. Opname in de nieuwe wet op de stadsvernieuwing van de volgende 
punten: hoogste p rio rite it aan herstel of behoud van de woonfunk- 
tie van de oude w ijken; bij de keuze tussen nieuwbouw o f verbete
ring horen de wensen van de bewoners zwaar te wegen.
Geen verhaal van achterstallig onderhoud op bewoners. Bewoners 
van een kompleks beslissen gezamenlijk over verbetering.

7. Meer geld voor stadsvernieuwing, zodat de gemeente de schaarste 
niet hoeven te verdelen. Uitbreiding en optrekking van de premies 
voor de krotopruim ing en verbetering.

8. Uitbreiding van het w ette lijk  pakket maatregelen die de eigenaar 
van panden dwingen om hun woningen te onderhouden.

9. Tegengaan van spekulatie met grond en panden. W oningwetwonin
gen zijn niet vrij verhandelbaar.

10. Volledige huurbescherming, ook voor kamerbewoners. Geen o n t
ruiming ten behoeve van eigenaars-bewoners.

11. Verbod op partikuliere woning- en kamerburo's. De overheid 
neemt deze taken over.

12. Demokratisering van het woningbezit en -beheer. Bij de beheers
vorm is de verenigingsvorm verplicht. Alle bewoners kunnen lid 
worden. Verplichte hantering van modelhuurkontrakten en model- 
kontrakten bij verbetering.

13. Bij nieuwbouw een verplicht percentage woningen die geschikt zijn 
voor bewoning door minder validen.

14. Meer experimenten met nieuwe bouw- en woonvormen.
15. Een leegstand-wet, waarbij gemeenten panden kunnen vorderen bij 

leegstand van twee maanden o f langer.
16. Het met de grootste spoed aanleggen van voldoende standplaatsen, 

in goed overleg met de woonwagenbevolking, inklusief sloopterrei- 
nen.

V R O U W E N B E V R IJD IN G

Van vrouwen w ordt in deze maatschappij nog steeds verwacht dat ze 
moeder en huisvrouw worden en dat de man de kost verdient. Deze 
voor vrouwen onderdrukkende arbeidsverdeling hangt samen met de 
overheersende positie die het gezin nu heeft. Hoewel steeds minder 
mensen in gezinsverband leven is toch het gezin in feite de enige erken
de samenlevingsvorm. D it b lijk t op het terrein van de wetgeving, inko
mensverdeling, huisvestingsbeleid en arbeidsmarkt.
De mensen worden door opvoeding, onderwijs en reklame vertrouwd 
gemaakt met het beeld van man als kostwinner en vrouw als moeder 
en huisvrouw. Een aantal normen zoals heteroseksualiteit en monoga
mie ?ijn hiermee verbonden. Deze normen hebben een onderdrukken
de werking.
Vrouwen verzetten in het gezin een enorme hoeveelheid werk. D it 
werk doen ze onder slechte omstandigheden: financiële afhankelijk
heid, weinig maatschappelijke waardering, het werk is nooit af en moe
ders voelen de verantwoordelijk voor kinderen 24 uur per dag! Opvoe
ding en huishouding zijn niet e ffic iënt te organiseren. Ze moeten afge
stemd zijn op o.a. het werk van de man en de school van de kinderen. 
De meeste vrouwen staan alleen voor d it werk en krijgen vaak te kam
pen met gevoelens van eenzaamheid en isolatie.

Bij de 'm ythe' rond het gezin hoort ook het idee dat vrouwen niet bui
tenshuis werken en dat in ieder geval niet horen en hoeven te doen. 
Maar de feiten zijn anders: veel vrouwen werken óók buitenshuis. 
Meestal moet dat, omdat de man niet genoeg verdient, omdat vrouwen 
niet in gezinsverband leven of omdat ze de sleur van het huishoudelij
ke werk willen breken.
Ook op de arbeidsmarkt worden vrouwen gediskrimineerd: vrouwen
werk is grotendeels laag betaald, eentonig werk met weinig vooru it
zichten en rechtszekerheid. Buitenshuis doen vrouwen veelal hetzelfde 
soort werk als in het huishouden: in de verzorgende en dienstverlende 
sektor. Vrouwenwerk w ordt gezien als tijde lijk  werk bijv. to t aan het 
huwelijk of als een aanvulling op het inkomen van de man.
Hoewel vrouwen aan de Nederlandse ekonomie a ltijd  een belangrijke 
bijdrage hebben geleverd w ordt het recht op arbeid nog steeds niet er
kend. Er w ordt geen rekening gehouden met aanpassing van werk-en 
schooltijden, er zijn geen kinderopvang, goede zwangerschapsregelin- 
gen.
In deze tijden van ekonomische krisis negeert de regering opnieuw het 
recht van vrouwen op werk. Bezuinigingen in de kollektieve sektor be
tekenen ontslag voor vrouwen. De gevolgen van de bezuinigingen w or
den bestreden door het inzetten van vrouwen als onbetaalde v rijw illig 
sters en door het overbelasten van het overblijvende personeel.
Het huishoudelijk werk w ordt verzwaard door daling van koopkracht 
van de loontrekkers en bezuinigingen op kollektieve voorzieningen

voor vrouwen. De automatisering en toenemende kans op werkloos
heid veroorzaken psychische druk die in het gezin vooral door vrou
wen moet worden opgevangen.
Anderzijds proberen ondernemers en regering, onder het mom van e- 
mancipatie, vrouwen te krijgen voor banen die wegens slechte arbeids
omstandigheden onvervuld blijven.
Met deze ekonomische en ideologische onderdrukking van vrouwen 
hangt ook de machtsongelijkheid op seksueel gebied samen. Vrouwen 
hebben geen zeggenschap over hun lichaam. In de heersende normen 
over seksualiteit is de vrouw een lustobjekt. D it vorm t de basis van 
het seksuele geweld, waar in principe alle vrouwen aan b loot staan, zo
wel binnen als buiten het gezin. Vrouwen vechten tegen alle vormen 
van seksueel geweld; tegen het beeld van vrouwen als lustobjekt. V rou
wen vechten tegen de porno-industrie die d it beeld bevestigt.
De PSP wil een maatschappij waarin een einde is gemaakt aan alle on
derdrukking van vrouwen. Om d it te bereiken moeten vrouwen zelf de 
wortels van die onderdrukking blootleggen en bestrijden. Voor links 
moet d it leiden to t nieuwe diskussies, nieuwe strijdterreinen en nieuwe 
strijdvormen. Om een werkelijke bevrijding van vrouwen mogelijk te 
maken is het nodig dat er een herverdeling kom t van alle arbeid: be
taalde arbeid, vrijw illige en huishoudelijke arbeid.
De manier waarop het huishoudelijke werk georganiseerd is moet fu n 
damenteel veranderen. Er moeten kollektieve voorzieningen komen 
voor kinderopvang, ziekenhulp, eet- en wasgelegenheden etc.
De traditionele arbeidsverdeling tussen mannen en vrouwen in beroe
pen opleiding en huishouden moet opgeheven worden.
Mannen moeten verantwoordelijkheid nemen voor het huishouden en 
de kinderen. Dat kan alleen als de betaalde arbeidsdag drastisch w ordt 
verkort to t bijv. 5 uur. Ook moeten andere samenlevingsvormen dan 
het gezin gestimuleerd worden, De moederschapsideologie: het beeld 
van de vrouw als seksobjekt, als onmondig wezen moet worden afge
broken. D it kan alleen wanneer het gezin als overheersende samenle
vingsvorm en heterosekualiteit als norm voor iedereen worden aange
pakt.

Daarom wil de PSP:
1. In de wetgeving moet uitgegaan worden van het zelfbeschikkings

recht van de vrouw over haar eigen lijf.  Dus abortus u it het wetboek 
van strafrecht, abortus in het ziekenfondspakket, de vrouw beslist, 
geen verplichte bedenktijd: goede zwangerschapsregelingen; subsidie 
voor opvang van mishandelde en verkrachte vrouwen; speciale voor
zieningen voor gezondheidszorg voor vrouwen.

2. De overheid als werkgever moet een voorbeeld geven vooral m.b.t. 
het aanstellen van vrouwen (voorrang geven; ook in roldoorbreken- 
de funkties) en m.b.t. de arbeidsvoorwaarden en omstandigheden 
waaronder vrouwen werken.

3. Als aanvulling hierop moet de overheid o.a. middels haar instellin
gen zoals arbeidsburoos en de raden, een beleid vöeren dat gericht is 
op het verbeteren van de voorwaarden voor deelname van vrouwen 
aan betaalde arbeid.

4. In de kollektieve sektor moeten uitbreidingen plaatsvinden en twee
de kans onderwijs voor vrouwen, gratis kinderopvang, goede en 
goedkope was- en eetgelegenheden, gezins-, bejaarden- en zieken
hulp. In de (semi)overheidssektor moet het aantal arbeidsplaatsen 
voor vrouwen uitgebreid worden.

5. Verkorting van de arbeidsdag en verbetering van de rechtspositie 
van deeltijdwerksters/ers.

6. In de gehele wetgeving moet uitgegaan worden van vrouwen en 
mannen als zelfstandige individuen met een eigen recht op arbeid en 
inkomen waar ze inprincipe zelfstandig van kunnen leven. D it be
tekent dat veranderingen in de sociale verzekeringswetgeving en de 
belastingwet hoge p rio rite it hebben, waarbij geen verslechtering 
van de huidige situatie mag optreden.

7. De overheid moet subsidiegelden beschikbaar stellen aan vrouwen
groepen en organisaties waarin zelforganisatie van vrouwen centraal 
staat en/of waarin het doorbreken van traditionele man/vrouw ver
houdingen centraal staat. Behalve het beschikbaar stellen van sub
sidiegelden en het ontw ikkelen van duidelijke kriteria voor toeken
ning hiervan, moet de overheid zich niet mengen in de ontw ikke
lingsgang die de vrouwenbeweging doormaakt. Geen van bovenaf 
opgelegde emancipatiebureau's.

R E L A T IE S  EN S E K S U A L IT E IT

Nog steeds bestaan er met betrekking to t seksualiteit taboe's en diskri- 
minatie. Mensen worden hierdoor belemmerd voor hun eigen seksuali
te it te kiezen en zich seksueel volledig te ontplooien.
In deze maatschappij is heteroseksualiteit, die tussen één vrouw en één 
man, de norm. Die norm w ordt aan iedereen opgedrongen. Z ij ver-
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plicht to t een keuze tussen homo- of heteroseksueel. Die norm houdt 1 
ook in dat mensen trouwen en een gezin vormen. Het gezin heeft voor 2 
het kapitalistisch stelsel een belangrijke funktie . Het vermogen van de 3 
arbeidskracht om te werken w ordt er in stand gehouden. Als kon- 4 
sumptie-eenheid speelt het gezin een duidelijke rol in het systeem. Er 5 
is een strikte scheiding tussen privé-leven en maatschappelijk leven. 6 
Rolpatronen in het privé-leven en taakverdeling in het gezin zijn geen 7 
toeval, maar hebben een maatschappelijke achtergrond. Terecht wor- 8 
den ze door vrouwen- en mannengroepen steeds meer ter diskussie ge- 9 
steld. 10

11
De PSP vindt dat andere samenlevingsvormen dan het huwelijk dezelf- 12 
de rechten en mogelijkheden moeten krijgen. Er moet een basisinko- 13 
men voor iedereen komen. Hierdoor w ordt voorkomen dat mensen die 14 
vrijw illig  een relatie aangaan maatschappelijk van elkaar afhankelijk 15 
worden. Belastingen, sociale uitkeringen en zaken als reduktieregelin- 16 
gen bij het landelijk openbaar vervoer worden per persoon geregeld, 1 7
los van eventuele huwelijkse staat en gezin. 18
Het gezin als norm moet verdwijnen. Zo horen in plannen voor wo- 19 
ningbouw gemeenschappelijke voorzieningen opgenomen worden. Er 20 
moet veel meer woongelegenheid komen voor woongroepen en voor 21 
één- en twee persoonshuishoudens. 22
Elke diskrim inatie op grond van seksuele voorkeur moet bestreden 23 
worden. Mensen moeten vrij zijn hun seksualiteit te kiezen en ervoor 24 
u it te komen. 25

26
H O M O B EV R IJD IN G  27
Homoseksualiteit in het algemeen en homoseksuele vrouwen en man- 28 
nen in het bijzonder worden onderdrukt. Deze onderdrukking bestaat 29 
al eeuwenlang en is diep ingesleten in maatschappij en kuituur. Zij 30 
kom t onder meer to t u itdrukking in diskrim inatie binnen wetgeving, 31 
in opvoeding en onderwijs, in de woon-, werk- en rekreatiemogelijkhe- 32 
den. Heel duidelijk kom t ze to t uiting in openlijk straatgeweld tegen 33 
homo's. D it alles leidt ertoe dat mensen hun homoseksualiteit vaak 34 
verbergen o f onderdrukken. In ekonomisch slechtere omstandigheden 35 
neemt de onderdrukking van minderheden, dus ook van homoseksue- 36 
len,toe. 37
De PSP vindt dat diskrim inatie van homoseksualiteit en van homosek- 38 
suelen bestreden moet worden. Regels en normen, waarin deze onder- 39 
drukking to t uiting kom t, moeten veranderen. Daarvoor is een belang- 40 
rijke voorwaarde dat homoseksuelen zich organiseren, zowel in eigen 41
belangenorganisaties als in bestaande maatschappelijke organisaties. 42

43
Daarom wil de PSP het volgende: 44

45
1. Belastingen en sociale uitkeringen worden per persoon geregeld, 46

los van eventuele huwelijkse staat of relaties. 47
2. Gelijke rechten voor andere vormen van samenleven als het huwe- 48

lijk  (woonrecht, erfrecht) 49
3. Echtscheiding w ordt bij onderling goedvinden zonder meer toege- 50

staan. 51
4. Een financiële regeling die de bestaande alim entatieplicht overbo- 52

dig maakt. Handhaving van het nihilbeding, zodat de sociale uitke- 53 
ring van een gescheiden vrouw niet op haar ex-man w ordt ver- 54 
haald. 55

5. Een kind kan de achternaam van de moeder of vader krijgen. 56
6. Elke diskrim inatie op grond van seksuele voorkeur in landelijke en 57 

plaatselijke wetgeving verdwijnt. Er kom t een wet tegen sekse-dis- 58 
krim inatie, die zich rich t tegen alle vormen van direkte en indirek- 59 
te diskrim inatie wegens geslacht, seksuele voorkeur o f huwelijkse 60 
staat. Opheffing van bepalingen die een aktieve beleving van 61
seksualiteit verbieden. 62

7. Geen (politie)registratie van homoseksuelen. Vernietiging van be- 63
staande gegevens. 64

8. Subsidiëring en andere overheidssteun aan homo-organisaties die 65
een alternatief bieden voor de kommerciële 'uitgaansgelegenhe- 66 
den', waar homo-onderdrukking w ordt omgezet in ondernemers- 67 
winst. 68

9. Mensen die de homo-onderdrukking in eigen land ontvluchten 69 
worden in Nederland erkend als vluchteling. Bij de beslissing 70 
hierover geeft het advies van homo-organisaties de doorslag. 71

10. Subsidie voor groepen die zich bezig houden met het doorbreken 72
van rolpatronen, 73

11. Verplichte, gelijkwaardige voorlichting over alle vormen van seksu- 74
alite it vanaf de kleuterschool, met inschakeling van de ouders. 75

76
77
78
79
80

R E K T IF IK A T IE S  K O N G R E S K R A N T

In de eerste kongreskrant zijn nog al wat zetfouten en verschrijvingen 
geslopen. Hieronder volgen korrekties voor de fouten die aanleiding 
(kunnen) geven to t misverstanden.

blz 2, linkerkolom : De laatste zin boven het kopje 'zelfbeperking' moet
luiden: 'De noodzakelijke eis dat iedereen zich aan meerderheids
besluiten houdt, w ordt pas daardoor een redelijke eis voor hen 
voor wie die besluiten een teleurstelling waren.' 

blz 2 , ’ linkerkolom  In de derde regel van onder 'strategie'vervangen
door 'verkiezingsprogramma'.

blz 7, linkerkolom : regel 4 'ontwapening' vervangen door 'bewapening', 
blz 7, rechterkolom: regel 10 vervalt.
blz 8, smalle rechterkolom, regel 69: 'recht' vervangen door 'rechts'.
blz 10, rechterkolom, regel 71: na 'term ijn 'toevoegen: 'dichten'.
blz 11, linkerkolom , regel 73: 'de' vervangen door 'door'.
blz 12, rechterkolom, regel 3: 'te scheppen' vervangen door 'en milieu-

eisen'. Hierna als punt 7 toevoegen: Investering door de overheid 
en opvoering van de kollektieve voorzieningen in gebieden met 
een regionale onderontw ikkeling om in die gebieden werkgele
genheid te scheppen.

blz 15, linkerk, r 34: 'komen deze' vervangen door 'kom t deze ontw ikke
ling'.

blz 15, linkerk, r 63: 'op ' vervangen door 'met'.
blz 15, rechterkolom, r 72: 'als vertegenwoordiger' vervangen door

'als enige vertegenwoordiger'.
blz 15, rechterk, r 78: 'van alle' vervangen door 'voor alle', 
blz 16, linkerk, r 1: 'recht en' vervangen door 'recht op', 
blz 16, linkerk, r 5: 'Indonesiër' vervangen door 'Indonesiërs', 
blz 16, linkerk, r 17: na 'buitenlandse' toevoegen 'en Nederlandse ar

beiders in vergelijking'.
blz 16, linkerk, r 62: na 'm ogelijkheid' toevoegen 'krijgen', 
blz 17, rechterk, r 72: 'bestaan'vervangen door 'bestaande', 
blz 17, rechterk, r 73: 'u it ' vervangen door 'in ', 
blz 20, linkerk, r 23: 'o'vervangen door 'om', 
blz 20, rechterk, r 24: 'm oet' vervangen door 'met', 
blz 21, linkerk, r 21: 'langer' vervangen door 'lager', 
blz 22, rechterk, r 22: na 'medewerkers' toevoegen 'gegarandeerd w or

den'.
blz 22, rechterk, r 23: 'm oet' vervangen door 'moeten kunnen bestaan'.

FRANS JANSSEN

RECHTSSTAAT

Nederland is een rechtsstaat, er gebeurt wel eens wat, 
maar over het algemeen leven we in een oase van rust. 
Het Komitee voor de Rechtsstaat is zo vrij daar een paar 
kanttekeningen bij te maken. Onlangs bracht het Komi
tee de brochure Rechtsstaat, waar staat links? uit. In 
deze brochure wordt een beeld geschetst van een aantal 
maatschappelijke ontwikkelingen die te maken hebben 
met het begrip rechtsstaat. De direkte aanleiding voor 
deze brochure was de diskussie die de Anne Frank 
Stichting enige tijd geleden organiseerde rond het thema 
aanpassing en verzet in de Tweede Wereldoorlog. Het 
Komitee voor de Rechtsstaat stelt in deze brochure de 
vraag of de huidige ontwikkelingen ons niet voor de 
keuze aanpassing of verzet zullen plaatsen.
De brochure is te bestellen ior f. 3,75 over te maken 
op postgiro 3892396 t.n.v. Komitee voor de Rechts- 
staat/Amsterdam met vermelding van Rechtsstaat, waar 
staat links.
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PSP/SVS diskussiedag 
over REGERINGSVORMING

Nicaragua
Het Nicagarua Comité Amsterdam organiseert 
op 19 juli een manifestatie/feest ter gelegenheid 
van het 1-jarige bestaan van de revolutie in 
Nicaragua.
Als sprekers zullen aanwezig zijn de konsul van 
Nicaragua in Nederland en een vertegenwoordi
ger van het verzet in El Salvador. De thema’s zijn 
vrouwenstrijd, alfabetiseringskampagne en de 
situatie in de gezondheidszorg.
Er zullen films, dia’s en video-programma’s te 
zien zijn. En er zal Latijns Amerikaans eten te 
krijgen zijn. Verder optredens van Ritmico 
Especial en andere Latijns Amerikaanse muziek
groepen.
Plaats: Mozes- en Aaronkerk. Tijd: 17.00 tot
24.00 uur. Toegang f 2,50. Kresj aanwezig. 
Nadere informatie bij het sekretariaat van het 
Nicaragua Comité Amsterdam, Christine Dijk
man, Nassaukade 148 hs, Amsterdam, tel: 020- 
18 24 92. Menseivdie bij de organisatie willen 
helpen zijn van harte welkom.

Samen met de Stichting Scholing en Vorming 
van de PSP (SVS) organiseert het partijbestuur 
een diskussiedag over de opstelling van de PSP 
ten opzichte van regeringsvorming na de verkie
zingen. Daarbij komen vragen aan de orde als: 
onder welke voorwaarden zijn we in 1981 bereid 
aan een linkse regering deel te nemen? Onder 
welke omstandigheden willen we in 1981 een 
regering van andere linkse partijen (bijvoorbeeld 
PvdA, D’66 en PPR) gedogen?

In de 1ste kongreskrant heeft het partijbestuur 
hierover voorstellen gedaan (blz. 2 en 3). Op dit 
voorstel zal de diskussie toegespitst worden.

Steun
de gezinnen en 
familieleden 
yan de illegalen

I
STORT UW BIJDRAGE OP

Postgiro
3535250
t.n.v.AKTIEFONDS PSP/ AMSTERDAM 
onder vermelding van steun aan de illegalen

De diskussiedag wordt gehouden op zaterdag 
30 augustus in hotel Smits, Vredenburg in 
Utrecht. Aanvang 10.30 uur (tot uiterlijk
16.00 uur). Lambert Meertens, voorzitter van de 
PSP, zal een korte inleiding houden.
Ter voorbereiding van de dag geeft de SVS 
een diskussiemap over dit onderwerp uit, met 
onder andere een overzicht van de standpunten 
van de PSP in deze door de jaren zeventig heen. 
Aanmelding voor de dag en bestelling van de 
map door f. 2,- over te maken naar giro 3481995 
t.n.v. SVS/PSP, Amsterdam. Vermelden: map 
regeringsvorming. Je ontvangt dan tevens een 
reduktiebon voor de trein.

Eerst in Limburg
Het bestuur van de PSP afdeling Sittard/Geleen 
en het gewestelijk bestuur van de PSP Zuid- 
Limburg organiseren een diskussie over:
HET STANDPUNT VAN DE PSP TEN 
OPZICHTE VAN REGERINGSVORMING NA 
DE VERKIEZINGEN. (Eerste deel van de 
eerste kongreskrant).
Deze diskussie-bijeenkomst op gewestelijk nivo 
is bedoeld om een bijdrage te leveren aan de 
meningsvorming onder de leden, om op basis 
daarvan in de ledenvergaderingen per afdeling 
besluiten te nemen als voorbereiding op het 
najaarskongres.
Op de dsikussie-bijeenkomst worden geen 
besluiten genomen.
Deze bijeenkomst zal plaatsvinden op:
ZATERDAGMORGEN 16 AUGUSTUS 
HOTEL LIMBOURG MARKT 22 TE 
SITTARD
AANVANG: 10u30 EINDE 13u30
Inleider op deze bijeenkomst zal zijn:
ALEXANDER DE ROO (Scholingssékretaris 
PSP)

INLICHTINGEN: 020-166652/043-79543/ Postbus 2109, Maastricht



schoolkrant uit te laten komen. 
De meerderheid op school wil ook 
dat de krant in z'n oorspronkelijke 
vorm terugkomt. Wel is het zo dat 
de krant een aantal fouten heeft 
gemaakt. Het waren vooral men
sen uit de hogere klassen die 
stukjes schreven. Daarmee kwa
men de lagere klassen niet al te 
best aan hun trekken. Verder werd 
er teveel aandacht besteed aan 
louter politieke onderwerpen die 
niet direkt met onderwijs te ma
ken hadden. De meeste stukken 
waren nogal kritisch, omdat niet- 
kritische mensen vaak niet sterk te 
motiveren zijn om te schrijven. '
Wat gaat er in de toekomst 
gebeuren?
‘Of er een nieuwe schoolkrant 
komt is de vraag. Er zullen best 
wel nieuwe redaktieleden komen, 
maar een krant met een uitge
sproken lief en gladgestreken 
karak ter heeft weinig levenskansen. 
Het is veel te kunstmatig.
We willen gaan proberen om met 
de leerlingenraad een krantje op te 
zetten. Dan kunnen we daarin 
tenminste vrij schrijven en diskus- 
sieren. '

Hoe is eigenlijk de verhouding 
tussen de leerlingenraad en de 
direktie?
De direktie tolereert ons, maar 
heeft weinig behoefte aan onze 
mening over tal van zaken. Als we 
in overleg zitten met de direktie 
komen alle agendapunten dan ook 
van onze kant. Ze zien de leer
lingenraad meer als een soort 
aktiegroep dan een vertegenwoor
diging van alle leerlingen. Maar ze 
kunnen weinig tegen de leerlingen
raad beginnen want die zit best 
wel stevig in elkaar, en loopt op 
het moment vrij goed.
In de beleidsuitgangspunten van 
de school staat dat de leerling 
centraal staat. Met alle toestanden 
van de laatste tijd hebben ze bewe
zen dat dat niet waar is'.

De onvrede op school hierover is 
groot. De foto hiernaast met 
muurschilderingen op het school
plein getuigt ervan.

*

Voorjaar in Wageningen. Studenten bezetten de 
Landbouw Hogeschool. Omdat er geen demokra- 
tisch overleg meer mogelijk was. De tweefasen- 
struktuur, een bedenksel van minister Pais van 
onderwijs, wil de studieduur verkorten van zes tot 
vier jaar. Dat plan werd aan de Wageningse studen
ten voorgelegd volgens de methode: neus dicht, 
mond open en slikken. Het werd niet geslikt, verzet 
laaide op: de Wageningse lente was aangebroken.

Theo, student aan de LH: In 't 
voorjaar van '79 kregen we een 
brief van de fakulteitsraad. Die 
brief moest een brede diskussie op 
gang brengen n.a.v. een eerder ge
houden diskussie. Het was name
lijk zo dat de uitvoering van de 
resultaten van die diskussie in de 
grond werden geboord doordat 
minister Pais (onderwijs) de twee- 
fasentruktuur presenteerde.
Toen begon het eigenlijk af 
want in die brief werd de meest 
fundamentele vraag vermeden, n.l. 
is het onderwijs er op gericht om 
je arbeidsklaar voor het bedrijfs
leven te kneden o f is het er om 
zelf inzicht te krijgen in de maat
schappij? Bijvoorbeeld, onderzoek 
je wat de veiligste kist is om radio- 
aktief afval in op te bergen of 
onderzoek je o f er misschien 
milieu-vriendelijker manieren zijn 
om aan de nodige energie te ko
men? Dat is natuurlijk nogal 
wezenlijk voor iemand die milieu
hygiëne studeert. Maar de fakul
teitsraad vond dat als je daarover 
zou praten je een eindeloze dis
kussie zou krijgen.
Die brief van de fakulteitsraad kon 
amper besproken worden omdat 
ons maar een korte tijd gegund 
was. Lang niet iedereen kon er aan 
mee doen. Er werden zelfs men
sen die bekend stonden als kritisch, 
geweerd. Die zogenaamde diskus
sie kreeg daardoor maar weinig 
diepgang. Er werd een samenvat
ting gemaakt door de kommissie 
die de brief had opgesteld. Alle 
kanttekeningen en aanmerkingen 
die wij hadden gemaakt waren 
daaruit verdwenen. En de tweede 
diskussieronde werd nota bene 
daarop gebaseerd. De tweefasen- 
struktuur werd daarin niet eens 
ter diskussie gesteld. Want, zo 
redeneerden de planmakers van 
de *brede diskussie * die twee- 
fasenstruktuur wordt de Land
bouw Hogeschool opgelegd door

het parlement en de Tweede 
Kamer is demokratisch gekozen, 
dan moeten de studenten er niet 
mee aankomen dat het een onde- 
mokratische struktuur is.

De bezetting

Theo: Op 5 maart, na de ochtend- 
kolleges toog een stoet mensen de 
heuvel af naar het hoofdgebouw. 
Van de politie mochten we alleen 
in rijen van drie lopen, dus dat 
werd een lange optocht! We stap
ten wat verlegen naar binnen, 
want ja, je verdrijft op zo'n mo
ment de mensen die daar werken.

*

In het begin was het best veel 
georganiseer: de ordedienst be
waakte in ploegen de buitendeur. 
Bovenaan de trap stond de infor
matiestand met het laatste 
nieuws en daar hielden ook men
sen via een mobilofoon het kon- 
takt met buiten, want de telefoon 
was afgesloten. De andere mobilo
foon was in Arion, het onderko
men van de Wageningse Studenten 
Bond. Daar was ook het start
punt van de telefonische sneeuw- 
ballijn. In de informatiekamer 
werden door alle partijen diskus- 
siestukken en reakties naast elkaar 
gelegd, vergeleken. Er werd wat af 
gediskussieerd. Dan was er ook 
nog een bezettersvergadèring.
Iedereen had toegang en stem
recht. Sommige van die vergade
ringen waren zo groot en intensief 
dat de voorzitter bek af raakte, 
maar dan nam een ander die plaats 
in. Er waren ook schoonmaakploe
gen en kookploegen, een hele 
organisatie dus.

De tweefasenstruktuur

Waarom de tweefasenstruktuur 
zo‘n onding is, blijkt wel uit wat 
Theo er over zegt: De tweefasen
struktuur deelt de studie in 
tweeën, de naam zegt het al. In

vier jaar moet je al je kennis op- 
doen, dat is de eerste fase. Veertig 
procent van de studenten mogen 
naar de tweede fase. In die tweede 
fase vervolg je je opleiding tot 
onderzoeker, leraar o f specialist 
op een o f ander gebied. Alleen de
besten met de hoogste cijfers uit 
de eerste fase kunnen de tweede 
fase volgen. Die eerste fase wordt 
een enorme konkurrentieslag. Stu
denten houden nauwelijks o f geen 
tijd over om zich bezig te houden 
met maatschappelijke gebeurtenis
sen als de vredesbeweging, de 
vrouwenbeweging, de kraakbewe
ging o f die van de anti-kernenergie.

De ontruiming

Theo: We hadden geruchten ge
hoord dat de Mobiele Eenheid 
tegen ons zou worden ingezet. 
Armen om elkaar heengeslagen. 
Daar is niet veel van terecht ge
komen. De ME kwam onverwacht. 
Maar na de ontruiming zijn we 
doorgegaan, onze aktie is niet 
in elkaar gezakt.
In april '80 was er een kongres dat 
als titel had: wijzonderwijsbeleid. 
Daaruit zijn kontakten voortge
komen met vakbonden, aktiegroe- 
pen en universiteiten. We overleg
gen nu hoe andere georganiseerde 
schooltypen met elkaar kunnen 
samenwerken, van dat soort 
grappen. .

Te Agenda
Ook dit jaar is er weer een Te 
Agenda.
De Te Agenda is een kritische 
schoolagenda, gemaakt door scho
lieren.
De Te Agenda is te verkrijgen bij 
de linkse en andere respektabele 
boekhandels in het land. De prijs 
is f. 7,50.
Oh ja, alles is op recycled papier.

Adressen
KWJ, Oorsprongpark 9, Utrecht.
NVVjc, PU . 4 0 - 4 5  no. 1, 
Amsterdam
LOOS, Postbus 3180, Utrecht. *
Steungroep Meisjes in Technische 
Beroepen, Postbus 15139, 
Amsterdam.
W.S.O., Niemeyerstraat 6 , 
Wageningen.



De dem okratie 
van P ais en Co
Hoewel de toestanden rond wettelijke regelingen in 
het onderwijs over het algemeen niet zo interes
sant zijn voor scholieren, is het af en toe toch wel 
belangrijk er even bij stil te staan. Dat is zeker 
het geval wanneer die wetten gaan over medezeg
genschap op school. En daar gaat het dit keer over: 
het meebeslissen door de ‘betrokkenen over diverse 
zaken binnen hun onderwijs”, dus het gaat over 
scholieren, zou je zeggen, maar dat valt hard tegen. 
Op dit moment liggen er twee voorstellen voor een 
wet over die medezeggenschap: ééntje van de 
ex-PvdA-minister van Kemenade en ééntje van de 
VVD-minister Pais.

Een paar jaar gele
den werd de wet op de onderne
mingsraden door de tweede kamer 
aangenomen. Die wet was echter 
moeilijk te vertalen naar de scho
len toe, en er moest dus een aan
passing komen, dat werd het wets
ontwerp van Van Kemenade, die 
toen nog minister was.
Maar toen kwam Pais. Pais vond 
de voorstellen van Van Kemenade 
veel te ver gaan en maakte een 
eigen ontwerp, en diende dat in. 
Beide voorstellen zullen trouwens 
over een paar maanden in de 
kamer behandeld worden. Laten 
we nu die twee voorstellen eens 
bekijken.

Van Kemenade

In het wetsontwerp van Van 
Kemenade wordt een schoolraad 
verplicht gesteld. Die school
raad krijgt het ‘recht’ advies uit 
te brengen over best wel belang
rijke dingen, zoals aanstelling en 
ontslag van personeel en direktie, 
voorzieningen ten behoeve van de 
leerlingen en de vaststelling van 
het lesrooster. Daarnaast heeft de 
direktie voor een aantal punten 
zelfs instemming nodig van die 
schoolraad (vaststelling van het 
leerplan, opheffing van de school 
en meer van dat soort officiële 
dingen).
In het wetsontwerp worden ook

minima en maxiama genoemd 
voor de diverse geledingen. 
Eenderde tot de helft van de be
schikbare plaatsen gaan naar het 
personeel, dus leraren, direktie, 
conciërges etc. Eentiende tot een
derde van de plaatsen is bestemd 
voor de ouders, en eenzelfde aan
tal stemmen blijft dan over voor 
de scholieren. Dat het aandeel 
wat voor de scholieren overblijft 
aan de lage kant is, is duidelijk, 
minder duidelijk is echter waarom 
dat zo laag is.
En de zeggenschap die zo’n 
schoolraad kan uitoefenen is ook 
al niet bijster groot. Ja, ze kan ge
vraagd en zelfs ongevraagd advie
zen uitbrengen, maar de direktie 
kan die adviezen naar eigen goed
dunken met meer of minder snel
heid in de prullebak doen belan
den, als ze maar een goede moti
vatie weet te verzinnen, en dat 
direkties daar niet zo veel moeite 
mee hebben, dat weten we uit 
ervaring.

Pais

Het voorontwerp van Pais, want 
het is nog geen definitief ontwerp, 
is werkelijk het lezen waard. 
Jawel, Pais krijgt het voor elkaar 
een school te demokratiseren door 
de betrokkenen te laten meebe
slissen, en daarbij tegelijkertijd de 
grootste groep betrokkenen dom
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weg te Vergeten \  Alleen op 
avondscholen vervangen de leer
lingen het ouderlijk deel in zijn 
medezeggenschapsraad, omdat zij 
‘Op grond van hun leeftijd ’( ! )  
zitting moeten hebben in de raad 
van Pais.
In het voortgezet onderwijs op de 
gewone dagschool worden de leer
lingen echter in beginsel door hun 
ouders vertegenwoordigdV. Niet de 
betrokkenheid bij je school is basis 
voor de demokratisering, maar je 
leeftijd; wacht maar tot je 21 
bent, wacht maar tot je van 
school af bent. We kennen dat zo 
ondertussen wel. En wat bedoelt 
Pais nu met ‘beginsel’? Bedoelt hij 
hier dat scholieren over het alge
meen minderjarig zijn en dus on- 
modig? Of bedoelt hij dat ouders 
en leerlingen in beginsel dezelfde 
belangen vertegenwoordigen en 
dat het gevaar van een dubbele 
vertegenwoordiging opduikt? 
Minderjarig.... mindermondig dus, 
maar ook in het tweede geval 
blijkt Pais de voorkeur aan ouders 
te geven boven de leerlingen. 
Opnieuw is de onmondigheid 
basis voor een wetsontwerp.
Het is werkelijk leuk om het 
kromme denken van Pais in elke 
regel weer te kunnen ontdekken. 
Wat te denken van artikel drie, 
waarin Pais zichzelf toch wel heel 
erg bloot geeft. Het bevoegd 
gezag stelt een medezeggenschaps- 
reglement vast t.b.v. de medezeg
genschap van hen die bij de school 
zijn betrokken. Kenmerkend is 
dit artikel omdat hier duidelijk 
wordt dat Pais niet vindt dat er
gedemokratiseerd moet worden 
omdat er nu eenmaal een heleboel 
mensen in een school rondlopen 
die eigenlijk een heleboel weten 
van hun onderwijssituatie, en die 
daar dus over zouden moeten mee
praten, nee, het is nu eenmaal 
beter (vanwege de rust of zo) 
als het bevoegd gezag een regeling 
treft waarin die medezeggenschap 
geregeld wordt. Verder geeft Pais 
het bevoegd gezag nog een stevige 
slag om de arm, zij moeten n.I. 
het doelmatig funktioneren van de 
school in het oog houden, m.a.w. 
noch het bestaan van de mede
zeggenschapsraad, noch eventuele 
uitspraken van die raad mogen het 
doelmatig funktioneren in de weg 
staan. En wie bepaalt er of een 
school doelmatig funktioneert? 
Juist, het bevoegd gezag. Zo kun
nen ook fraktieleiders binnen een 
toekomstige medezeggenschaps
raad binnenkort gaan klagen over 
de ‘smalle marges van de demo
kratie’.
Ook leuk is de toelichting op het 
tweede lid van artikel drie: De 
feitelijke invulling van het regle
ment geschiedt naar eigen inzicht 
en visie van het bevoegd gezag. 
Hiermee zegt Pais in ieder geval 
gewoon wat hij bedoelt. JDe 
macht, ook over de medezeggen
schap, blijft bij het bevoegd gezag 
liggen.

En dat ook Van Kemenade hier 
niet zo’n tegenstander van is,
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blijkt uit een ander wetsontwerp. 
Onlangs namelijk heeft Van 
Kemenade een wetsontwerp inge
diend, dat wettelijke obstakels 
moet wegnemen om onderwijs
gevenden deel uit te laten maken 
van het bevoegd gezag.
Van Kemenade laat hierdoor dui
delijk zien dat er bij het bevoegd 
gezag - ondanks de wetsontwerpen 
van zowel Pais als hemzelf - 
voldoende macht aanwezig is 
om die macht te spreiden, vanuit 
een PvdA-visie natuurlijk volko
men begrijpelijk, maar het toont 
wel aan wat Van Kemenade van 
zijn eigen wetsontwerp verwacht.



▲ RBEID EN M L EU
In september 1979 werd het eerste nummer van het tijdschrift 'Arbeid en 
Milieu’ uitgegeven door de gelijknamige stichting. Het blad, dat sindsdien 
eens per kwartaal moet verschijnen wil een rol vervullen bij de totstandko
ming van meer eenheid in en tussen arbeiders- en milieubeweging. Het wil 
konkrete aktieperspektieven uitwerken die in een meer op de lange termijn 
gerichte strategie moeten worden ingekaderd. Elke aflevering bestaat uit 
een deel polemiek, waarin verschillende benaderingen van een bepaald 
onderwerp naast elkaar worden gezet. De kern van het nummer wordt steeds 
gevormd door een themadeel, in de eerste aflevering was dat 'technologie en 
milieu’ en in de tweede aflevering 'energie en demokratisering’. In verschil
lende artikelen wordt hierbij ingegaan op feiten, theoriën, ervaringen en pers- 
pektieven. Tenslotte volgt dan het dossiergedeelte met literatuurverwij
zingen, aankondigingen van akties, studiedagen adressen e.d.
In het nu volgende artikel bespreekt Cor Hoek de twee tot nu toe verschenen 
nummers.
Het tijdschrift Arbeid en Milieu is uitgekomen 
op een moment dat er zowel in de arbeidersbe
weging als in de milieubeweging stromingen in 
opkomst zijn die over de grenzen van hun eigen 
doelstellingen willen kijken. In de milieubewe
ging ‘oude stijl' is er vrijwel uitsluitend belang
stelling voor symptomen; de schade aan en 
achteruitgang van milieuwaarden zoals het ver
dwijnen van zeldzaam geworden soorten.
In de vakbeweging was steeds weinig belangstel
ling voor milieuvraagstukken. Het gaat dan ook 
niet aan om te stellen dat de op winst gerichte 
kapitalistische produktiewijze zowel arbeidsvij- 
andig als niilieuvijandig is en dan stilzwijgend te 
veronderstellen dat arbeidersbeweging en milieu
beweging wel samen tegen het kapitalisme zullen 
optreden. In die strijd zijn zij ook vaak konkur- 
renten in plaats van medestanders. In de milieu
beweging komt nu evenwel een steeds sterker 
inzicht in de relatie tussen de ontwikkelingen 
in het milieu en het maatschappelijk systeem. 
Omgekeerd ontwaakt in de arbeidersbeweging 
het besef dat de belangen van de arbeider niet 
ten koste van het milieu moeten gaan. De arbei
der is niet alleen producent en dient zijn recht
matig aandeel in de produktie te hebben, hij is 
ook konsument van b.v. schone lucht en schoon 
water. In de afweging van de diverse belangen 
wordt het er overigens niet gemakkelijker op 
nu met name de milieukomponent zich zo uit
drukkelijk aandient. Het tijdschrift ‘Arbeid en 
Milieu’ is er nu op gericht om in deze zaken 
enige helderheid te verschaffen.
Het eerste nummer bevat twee polemieken.
De eerste gaat over de prijskonipensatie: moet 
deze wel of niet ‘geschoond’ worden voor b.v 
de kosten van milieumaatregelen. De tweede 
gaat over de ontwikkeling van milieuchemie en 
de funktie daarvan in de maatschappij. In beide 
gevallen wordt duidelijk dat de keuzes die ge
maakt moeten worden sterk onder invloed staan 
van de samenleving en de ekonomie. Aksepteer 
je dit uitgangspunt geheel, gedeeltelijk of hele
maal niet, dan leidt dat tot nogal verschillende 
konklusies.
De polemieken in het tweede nummer gaan over 
fosfaten in wasmiddelen, Milieu-Effekt-Rappor- 
tage en LPG. In de bijdragen wordt duidelijk 
gemaakt dat de ‘tegenstelling’ tussen arbeid en 
milieu niet eenvoudig is op te lossen door een 
socialistische maatschappijordening te veronder

stellen. Allereerst wordt gewezen op de betrek
kelijk autonome technologische ontwikkeling - 
met name in de chemie - die er toe heeft geleid 
dat er een reeks op zich nuttige stoffen is 
uitgevonden, die achteraf bleken onmiddelijk 
en/of op de lange termijn gevaren op te leveren. 
De kriteria betreffen het nut op de korte ter
mijn, zowel een kapitalistische als een socialis
tische maatschappij zullen dat nut onderkennen. 
Het verschil is de manier waarop met lange 
termijn-vraagstukken wordt omgesprongen. Dat 
vraagt nieuwe vormen van ekonomisch denken. 
Dezelfde technonolgische ontwikkelingen - 
door hun aard grootschalig - hebben in de kapi
talistische en socialistische landen geleid tot 
steeds verdergaande machtskonsentraties. Het is 
daarom een goede zaak dat het themadeel van 
het eerste nummer al direkt aandacht geeft

W

aan ‘alternatieve, zachte, aangepaste en denio- 
kratiseerbarc technologiën’. Deze maatschap
pelijke beweging, die voortgekomen is uit de

milieubeweging zoekt aansluiting bij de arbei
dersbeweging en heeft de grootste aandacht uit 
die hoek nodig.
Ook het themadeel uit het tweede nummer 
van ‘Arbeid en Milieu’, over energie en demokra- 
tisering bevestigen het idee dat het blad nuttig 
is, bestaansrecht heeft en gelezen moet worden 
door mensen uit beide bewegingen ten einde het 
inzicht te verbreiden dat arbeidersbeweging en 
milieubeweging twee zijden van één medaille 
vormen.

COR HOEK

P.S. Ondertussen is ook het derde nummer van 
Arbeid en Milieu uitgekomen. Het gaat over 
AFVALPOLITIEK EN HERGEBRUIK-AKTIES. 
Aktueel door Lekkerkerk, maar ingaand op het 
héle afvalprobleem. Naast artikelen over che
misch afval, afvalstorten in Brabant en een eks- 
periment van gescheiden ophalen van afval in 
de Haarlemmermeer bevat het o.a. een funda
mentele politieke analyse van het afvalprobleem 
als uitvloeisel van het kapitalistiche produktie- 
proces. Een erg handig afvaldossier volgt op het 
themadeel. De polemieken in dit nummer gaan 
over de kwaliteit van milieuwerk, het Rijnzout- 
probleem en de herinvoering van steenkool 
als energiebron.

ARBEID EN MILIEU

7 9 ,  1 Technologie en Milieu
80/1 Energie en demokratisering
80/2 Afvalpolitiek en hergebruik-akties
HO / 3 (verschijnt in september) Milieuvergunningenbeleid
80/4 (verschijnt in december) Milieu en Werkgelegenheid
Arbeid en Milieu kost in losse verkoop E 5,- en in
abonnement E 17.50 per jaar (4 nummers). U kunt
abonnee worden door storting van dit bedrag op giro
4495231 t.n.v. Stichting Arbeid en Milieu. Dam 47,
4331 GG Middelburg. Ook losse nummers /ijn daar ver
krijgbaar.



14___________________ DE W IJKAGENT

DE STERKE ARN\
EN DE ZNCHTE HNND
De wijkagent. Dat klinkt leuk en kleinschalig. Een aardige man, waar je met 
je problemen naar toe kunt. Wel een politieman, maar anders dan de anderen. 
Met een open oog voor allerlei sociale problemen. Wel een kip , een klabak of 
hoe hij in de volksmond nog meer mag heten, maar dan met een vriendelijk 
gezicht en een zachte hand.
Is dat beeld van de wijkagent eigenlijk wel juist?
Op verzoek van de redaktie en de themagroep Justitie en Politie van de PSP 
gaat Fred Linke (Coomhert Liga) daarop in.

Vroeger was het allemaal niet zo moeilijk.
Je nam een middelgrote stad, trok op de platte
grond een aantal horizontale en vertikale lijnen 
en in elk blokje, dat zo ontstond, liet je 24 uur 
per dag een politieagent rondlopen. Blokbe- 
waking noemden ze dat. Met een ‘posthuis’ 
op iedere hoek.
Toen kwam de eeuw van de automatisering, 
de mechanisering en de efficiency. Speciali
satie deed ook zijn intrede bij de politie en dat 
kostte ‘manschappen’. Ook toen al kostte het 
moeite om ‘een blik politieagenten open te 
trekken’ en dus werden deze specialisten ont
trokken aan de straatsurveillance. De agenten 
stapten in de auto: twee agenten voor 10 
‘blokjes’ was immers veel ekonomischer. Mobi
lofoon en ander kommunicatiemiddelen schoten 
te hulp en we hadden assistentie-surveillance: 
De agent komt pas als er iets aan de hand is 
(geweest).
Zorgde het verminderde kontakt tussen de 
politieagent en de burgerij al enigszins voor het 
ontstaan van een kloof, het feit dat de politie 
nu pas in kontakt kwam met de burger als ‘er 
iets te doen was’, verergerde dat alleen maar. 
Als je de politie wel zag, was dat maar al te vaak 
in een konfliktsituatie en dan vaak met het on
vriendelijke gezicht van de politie en/of de 
harde hand.
Nou, daar is wat op gevonden in de persoon van 
de wijkagent.
Door de afdeling public-relations wordt hij 
gebracht als het vriendelijke gezicht van de 
politie en de zachte hand. Hij heeft meer oog 
voor hulpverlening dan voor parkeerbonnen, 
staat dicht bij de mensen en leeft mee met ‘zijn’ 
wijk.
In KRI (maandblad van de Vereniging van 
Reclasserings Instellingen) vraagt Piet van 
Asseldonk zich af of de wijkagent niet gezien 
moet worden als een hulpverlenings-specialist 
van het politieapparaat. Als zodanig naar buiten 
toe een afleiding vormend voor de in kracht en 
omvang toenemende vertechnisering, militari
sering, specialisatie en burokratisering van de 
politie. Hij laat deze stelling volgen door een 
artikel over een wijkagent ‘die met overtuiging 
en plezier zijn werk doet’. Wat is dat voor een 
soort agent? Het is de vraag of dat niet hetzelfde 
slag politieagenten is als - om een populair 
voorbeeld te noemen - de inmiddels bekend 
geworden ME’ers: politieagenten die met hun 
overtuiging van wat een politieagent zou moeten 
zijn, hun taak een inhoud geven. Hoezeer dat

door de korpsleiding ‘gewaardeerd’ wordt, 
is wel gebleken. Overigens hebben we ook al 
voorbeelden in huis van wijkagenten die zich al 
te hulpverlenend opstellen.
Naar mijn mening zijn er nu al een groot aantal 
aanwijzingen die er op duiden dat de hulpver

lening-aan-hen-die-dat-behoeven niet een doel, 
maar hooguit een middel is.
Waar het nu eigenlijk om gaat is: Laten we ons 
niet wijsmaken dat met het instrument wijk
agent nu eindelijk (weer) enige inhoud gegeven 
gaat worden aan de hulpverlenende taak van de 
politie. Naar mijn mening is die intentie er 
helemaal niet. Hun taken zijn en blijven opspo
ring en voorkoming van misdrijven en hand
having van de openbare orde, wat dat dan ook 
moge zijn. Op zichzelf geen oneerbaar beroep, 
maar kom daar dan voor uit en probeer de zaak 
niet te versluieren met zogenaamd sociaal enga
gement.
Ik begrijp best dat het voorgaande meer een 
stelling is, dan een bewezen zaak. Dit hele stuk 
is trouwens niet geschreven om problemen op 
te lossen, maar om mensen erover aan het
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Schuilen
denken te zetten. Ter illustratie wil ik een paar 
voorbeelden noemen, die mij er toe gebracht 
hebben aan de oprechtheid van dit soort hulp
verlening te gaan twijfelen. Vóórop wil ik 
stellen dat ik er niet aan twijfel dat in indivi
duele gevallen door wijkagenten goed werk 
wordt verricht. Mijn vraag is alleen of dat komt 
door persoonlijke invulling van de taak van de 
wijkagent of door het feit dat dit vanuit het 
korps als doel gezien wordt. Naar mijn mening 
is iedere hulpverlening die niet hulpverlening als 
hoofddoel heeft, op z’n minst waard om kritisch 
bekeken te worden, maar meestal twijfelachtig. 
Voorbeeld 1. Het verschil in taakopvatting.
Er zijn (in Groningen, maar waarschijnlijk ook 
elders) wijkagenten die er vanuit gaan dat ze 
politieman zijn en blijven en dat hun wijk dat 
ook moet weten. Kan er hulp verleend worden 
dan doen ze dat, maar slaat vader het ameuble
ment in elkaar en moeder daarbij, dan verschijnt 
hij ook. Veel oneerlijker is de wijkagent, die in 
het laatste geval zegt: ‘Als het kan zijn dat er 
onvriendelijk moet worden opgetreden, laat ik 
dat door de assistentie-surveillance doen, anders 
verziek ik m’n werkklimaat’. Dat betekent 
immers afbreuk doen aan het imago van het 
vriendelijke gezicht met de zachte hand. 
Voorbeeld 2. Het gevaar van misbruik van 
‘echte’ hulpverlening. In een wijk is een wijk
agent en een centrum voor maatschappelijk 
werk, waar veel jongeren over de vloer komen, 
die - laten we maar zeggen - niet altijd even 
oppassend zijn. Een goed kontakt met de wijk
agent is dan nooit weg. Als maatschappelijk 
werker kan je dan soms bepaalde dingen 
‘regelen’ in het belang van je kliënt en hem zo 
buiten de justitiële molen houden. Sommige 
wijkagenten menen daaraan echter het recht te 
kunnen ontlenen van wederdienst. Ze schromen 
niet om met een fotoboek of vragen over een 
inbraak, bij de hulpverlener aan te kloppen 
in de hoop dan nuttige informatie - zeg maar 
tips - te krijgen. Gelukkig weigeren de meeste 
hulpverleners dit soort deals. Maar degenen die 
terwille van zijn goede verhouding met oom 
agent hierop ingaat, begeeft zich op verdomd 
glad ijs. Van een wijkagent die enig begrip heeft 
voor de situatie van een hulpverlener, mag je 
trouwens verwachten dat hij dit soort dingen 
achterwege laat. Wel eens gehoord van een 
vertrouwensrelatie?
Voorbeeld 3. Gebrek aan sociale vorming.
De wijkagent wordt wel geacht aan hulpver
lening te doen voor wie hem dat vraagt, maar hij 
zit wel opgezadeld met een stuk meningsvorming 
die hem in de rest van zijn politieloopbaan is bu- 
gebracht. Konfliktoplossing zou je van hem 
mogen verwachten, maar dan moeten beide 
partijen in een konflikt wel kunnen rekenen 
op een onbevooroordeeld standpunt van de 
bemiddelaar. En welke politieagent heeft een on
bevooroordeelde mening wanneer één der 
partijen in een konflikt tot een minderheids
groep behoort, een bekende is van de politie, 
een vrouw? De praktijk wijst uit dat de persoon
lijke mening van de wijkagent dan vaak een 
belangrijk onderdeel uitmaakt van het geheel. 
Als een linkse, werkschuwe student een konflikt 
heeft met zijn buurman, toevallig huisarts, 
heeft de eerste niet per definitie ongelijk.
Hij loopt wel een verhoogd risiko dat te krijgen, 
want de gemiddelde wijkagent beeft niet geleerd
om, wat hijzelf van iemand vindt uit te scha
kelen.
Voorbeeld 4. Informatie verzameling. Een goede

wijkagent staat midden in zijn wijk. Heeft ogen 
en oren aan alle kanten en neemt op die manier 
een heleboel dingen waar. Voor een hulpverlener 
een nuttige zaak. Voor een politieagent die geen 
erecode voor de privacy van zijn ‘cliënt’ kent, 
een hachelijke zaak. Wat voor informatie verza
melt hij en wat gebeurt ermee? De eerste vraag 
is moeilijk te beantwoorden, maar je hoort af 
en toe wel eens wat en dat doet veel meer ver
moeden.
Dat een wijkagent weet welke potentiële krimi- 
nelen in zijn wijk wonen, schijnt noodzakelijk te 
zijn. Of iemands kinderen in of vóór het huwlijk 
zijn geboren (sic) lijkt mij geen informatie die 
bij een wijkagent thuis hoort!
Dat een wijkagent relativerend beschouwt, is 
uitstekend. Maar dan niet in de trant van: ‘Ach 
meneer, dit soort dingen komt overal voor’ 
en dan drie voorbeelden noemt met naam en 
toenaam.
Informatie verzameling in het belang van het 
normale niveau van orde en rust in zijn wijk, 
is zijn doel. Maar informatie die wordt door
gegeven, verdwijnt naar alle waarschijnlijkheid 
voor eeuwig in het computerbestand.
In Groningen (168.000 inwoners) zijn van 
ongeveer 33.000 personen de kriminele ante
cedenten geregistreerd. 51 procent is ook zo 
ongeveer de schatting over de verborgen krimi- 
naliteit (het zgn. dark-number). En wat voor 
informatie wordt daar dan allemaal toe gere
kend? Helaas nog een onbeantwoorde vraag, 
want in het belang van diezelfde ‘orde en veilig
heid’ kan de politie daar natuurlijk niets over 
vertellen. Misschien een taak voor de gemeente
raad? ’t Is maar een vraag.
Vijfde en laatste voorbeeld. De taakgerichte 
training van wijkagenten. In Groningen wordt 
buiten het korps gezorgd voor een taakgerichte 
bijscholing van wijkagenten.
Er is nooit de angst geweest dat dit op een te 
kritische manier zou gebeuren. Toen het S.V.O. 
(Samenwerkingsverband Opbouwwerk) aan deze 
training begon, was dat met een open oog voor 
de hulpverlenende taak en een absoluut naive 
kijk op de werkelijkheid. Een duidelijke taak
omschrijving van de wijkagent lijkt me, als je 
zo’n training wilt geven, een vereiste. Die was er 
niet. Jaarverslag van de politie? Het rapport 
Politie in Verandering? Nooit gelezen! Even 
leek het erop dat een verstandig besluit werd 
genomen toen vertegenwoordigers van allerlei 
reguliere en alternatieve hulpverleningsinstanties 
gevraagd werden naar hun idee over de inhoud 
van zo‘n kursus. Toen daar echter nog al wat 
kritische geluiden naar voren kwamen (Waar 
werkje aan mee? Waarvoor laat je je gebruiken?) 
werd elk kontakt vrijwel direkt verbroken, want 
dat was allemaal te moeilijk. Liever met oog
kleppen op en dan maar erop vertrouwen dat 
je met goed werk bezig bent. Ongelooflijk, maar 
waar.
Ik zou de door de redaktie ter beschikking 
gestelde ruimte drastisch overschrijden wanneer 
ik alle voor’s, tegen’s en alternatieven van de 
wijkagent zou bespreken. Iedereen die in deze 
materie geintersseerd is, is van harte welkom 
bij de themagroep Justitie en Politie.
Deze landelijke themagroep van de PSP ver
gadert de eerst volgende keer op zaterdag 16 
augustus in Utrecht. Nadere informatie bij de 
voorzitster van deze groep: Andrée van Es, 
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam.

FRED LINKE

Het Energie Komitee Oost Gelderland (EKOG) 
houdt op dit moment een aktie tegen atoom
schuilkelders. De aanleiding hiervoor is een ge
beurtenis in het najaar van 1979 in Eibergen. De
ze plaats had een stuk braakliggend terrein in het 
centrum. Er lagen plannen voor de bouw van een 
parkeergarage toen een over-ijverige ambtenaar 
op het idee kwam dat er een flinke rijkssubsidie 
op te strijken was als werd overgegaan tot het 
bouwen van een schuilkelder. Het oude plan 
werd aangepast en voor de kombinatie schuilkel- 
der/parkeergarage werd van de overheid de lieve 
som van 2 miljoen subsidie geinkasseerd. De 
bouw is inmiddels nog niet begonnen, maar dat 
zal snel na de bouwvak-vakantie wel gebeuren. 
Een aantal mensen binnen de EKOG vonden het 
een en ander maar dubieus en vonden dat er wat 
gedaan moest worden. Linkse politieke partijen 
en het IKV werden benaderd, maar gaven voor
alsnog niet thuis. In februari trokken een aantal 
mensen van het EKOG, bewapend met spandoe
ken, naar het bouwterrein. Dat veroorzaakte wat 
beroering in de gemeente Eibergen, waar het an
ders zo rustig is.

Wat zijn de argumenten van het EKOG om de 
strijd tegen de atoomschuilkelders aan te bin
den? De bouw van atoomschuilkelders is één van 
de ergste vormen van volksverlakkerij. De Neder
landse bevolking wordt op deze manier wijs ge
maakt dat het veilig is tegen de gevolgen van een 
atoomoorlog of een andere kalamiteit, zoals een 
ongeluk met een kerncentrale. Het beleid van 
Binnenlandse Veiligheid, waarvoor op dit mo
ment Wiegel verantwoordelijk is, is erop gericht 
klakkeloos miljoenen beschikbaar te stellen aan 
gemeenten die schuilkelders bouwen willen. Dit 
staat in schrille tegenstelling tot de miljardenbe
zuinigingen van dit kabinet. In plaats van te be
zuinigen en daadwerkelijk tegen een allesverslin- 
dende en allesbedreigende bewapeningsspiraal 
biedt men de mensen bunkers aan. In plaats van 
te stoppen met de ontwikkeling en het gebruik 
van kernenergie. In plaats van iets te doen tegen 
de verspreiding van kernwapens.
De kelder die in Eibergen gebouwd gaat worden 
zal plaats bieden aan 6000 mensen. Alleen al in 
de dorpskern wonen 9000 mensen. De hele ge
meente telt ruim 16.000 inwoners. Vandaar dat 
een krant bij het bekend worden van de plannen 
in de kop van een artikel konkludeerde Als de 
bom valt wordt het dringen in Eibergen. Het 
EKOG is op dit moment bezig met het samen
stellen van een boekje over schuilkelders. Verder 
worden er akties voorbereid tegen de bouw van 
jJe schuilkelder in Eibergen. Bovendien heeft het 
EKOG een button uitgegeven met als tekst Wie 
atoomschuilkelders baart, speelt atoomstaat in 
de kaart. Te bestellen voor fl ,25 per stuk (excl. 
verzendkosten) via EKOG, p/a T. Grooters, Post
bus 59, Eibergen.
Financiële steun voor de aktie:
Postgiro 27 84 792 t.n.v. EKOG/Eibergen.

ROEL SANDVOORT



Nieuwe orde
De laatste maanden schijnen er opeens alterna
tieven te voorschijn te komen op het volkomen 
vastgelopen terrein van ontwikkelingssamen
werking. Het rapport van de Commissie Brandt 
wordt wel groots gepresenteerd (17 mei j.1.), 
maar biedt o.i. weinig perspektief. (In een 
volgend nummer van Bevrijding zullen we hier 
nog uitvoerig op terug komen.) Bijna tegelijker
tijd komt de Nederlandse Vereniging voor een 
Nieuwe Internationale Orde met de (gedeel
telijke) Nederlandse vertaling van ‘Bouwstenen 
voor Alternatieve Ontwikkelingsstrategieën’ van 
de International Foundation of Development 
Alternatives (IFDA) op de markt. De IFDA is 
een platform voor het zgn. Derde Circuit, dat 
zijn mensen die nooit worden gehoord. Met 
Bouwstenen zou een ontbrekend element bij 
de Brandt-diskussie gevoegd worden. ‘Dit keer 
niet van de kant van de machthebbers, of van 
modieuze pessimisten’. Uit de opsomming van 
de IFDA-medewerkers vinden we dan weer 
wetenschappers, toppers op departementen 
voor ontwikkelingssamenwerking bij de ‘minder 
harde’ rijke landen en oud-minister Pronk, die 
overigens ook in de Brandt-commissie zat. Het 
lijkt me dan ook wat belangrijker of er goede 
ideeën in Bouwstenen zitten en een goed aktie- 
perspektief dan te bekvechten of de basis er 
nu wel of niet aan te pas is gekomen.
Ook Bouwstenen is dan weer een wollig verhaal 
waar op zich best aardige dingen in staan, zoals 
aandacht voor de wapenwedloop bij de ontwik
kelingsprocessen, kritiek op de IMF en de eis 
van ongebonden hulp. Maar wat ontbreekt in 
het verhaal is de konkretisering in duidelijke 
voorbeelden hoe multinationale ondernemingen 
(er wordt er geen met naam genoemd) in hun 
uitbuitend werk gestopt kunnen worden. Met 
uitspraken als ‘De oplossingen dienen niet te 
komen van een steeds onpersoonlijker wordende 
machtsstruktuur, maar van de mensen zelf, 
zij zijn de dragers van het ontwikkelingsproces’, 
doe ik niet zoveel bij politieke akties. Te veel 
wordt verwacht van ‘demokratische kontrole’ 
bij de herstrukturering van de Nederlandse 
industrie, van ‘verantwoording afdwingen’, van 
gedragskodes. De vraag hoe de macht verkregen 
moet worden komt niet uit de verf en het lijkt 
erop alsof er overtuigd moet worden dat ‘alleen 
mensen uit de Derde Wereld - samen met de 
progressieve maatschappelijke krachten uit het 
Noorden - in staat zijn de machthebbers te 
overtuigen of te dwingen tot het aksepteren 
van een wereld die ....’. Het rapport is een 
a-politiek verhaal geworden over een groot 
politiek probleem omdat de vraag ‘wat te doen’ 
niet (goed) gesteld wordt. Politieke strijd blijft 
vaag, bevrijdingsbewegingen ontbreken, vakbe
weging wordt niet genoemd. Overigens blijkt 
dat er in deze NlO-publikatie wel wat kritischer 
aangekeken wordt tegen de Nederlandse her
strukturering.
Wij zijn op deze publikatie ingegaan omdat het 
maar liefst in 2500 eksemplaren gratis en onge
vraagd in de brievenbus gestopt wordt. Wiens 
adres bekend is in de kringen die zich bezig 
houden met ontwikkelingssamenwerking, liep 
dan ook een dikke kans het boekje dubbel of 
zelfs driedubbel te ontvangen. Zonde van het 
geld.

SIEP VAN DER WERF

wie het IFDA-rapport wil ontvangen, schrijft voor een 
- gratis - eksemplaar naar het NlO-sekretariaat, 
Leliegracht 21, 1016 GR Amsterdam.

In het artikel van Siep van der Werf over de Cu
baanse ‘vluchtelingen’ (Bevrijding 80/13) wordt 
gesproken over de jlojas, een verzamelnaam 
voor het ‘uitschot’ dat van Fidel Castro naar de 
Verenigde Staten en andere landen mag afreizen. 
Tot het ‘uitschot’ behoren ook de homoseksu
elen, een kategorie mensen die Cuba liever kwijt 
dan rijk is. Over hun situatie is tot op heden 
zeer weinig bekend. De schaarse informatie 
van Cubaanse autoriteiten zelf geeft niet eens 
een glimp daarvan, en er is weinig literatuur 
over. Wil men gedetailleerd geinformeerd wor
den dan is de enige in aanmerking komende bron 
het verhaal van mensen ‘die er geweest zijn’ 
Recentelijk heeft een groep Nederlandse juristen 
een reis naar Cuba gemaakt en is met stapels 
informatie over de Cubaanse strafwetgeving, 
het eigenlijke doel van de reis, teruggekomen, 
maar daarnaast is zij veel te weten gekomen over 
de lumpen (uitschot) en delinquentes (misda
digers) van Cuba: de homosexuales.
Deze termen kwamen voor op een bord dat in 
de 1 mei-betoging meegedragen werd: we 
moeten jullie niet, afval! Terzelfder tijd skandeer- 
den luidsprekers van de partij, gericht op de 
huizen van mensen die besloten hadden Cuba
te verlaten: dit zijn homoos..... homoos.
En toch, homoseksualiteit is toch niet strafbaar 
op Cuba? Inderdaad, officieel niet, slechts 
homoseks met mindeijarigen (16 jaar) en ob-

Homoweekend
VanJ tot 5 oktober 1980 is het derde landelijke 
PSP-Homoweekend gepland. Dit werkweekend, 
dat nadrukkelijk open staat voor mannen én 
vrouwen, zal voor een belangrijk deel een 
theorievormend karakter hebben. Uitgaande van 
bijv. Foucault en/of Hocquenghem vragen we 
ons af:
— Waarom PSP-Homo.
— Wat heeft de partij ons te bieden/wat hebben 

wij de partij te bieden.
— Heterodwang binnen de afdeling.
— Samenwerking met andere (politieke) homo

groepen e.d.
Verder zal er voldoende ruimte zijn voor jezelf, 
om met anderen over jezelf te praten. Eigen 
(thematische) inbreng is welkom.
Aanmelding door storting van f 10,— op post
giro 4125383 t.n.v. Paul van Ettekoven te 
Amsterdam, onder vermelding van ‘Weekend’. 
Dit is een vooruitbetaling op de kosten (f 60,— 
a f 70,-), exkl. reiskosten. Het weekend zal in 
de homojeugdherberg te Sittard worden ge
houden. Aanmelding vóór 15 september.
Nadere informatie bij de regionale kontakt- 
personen:
Noord Nederland: Bert Erends. Neptunus- 
straat 61, Groningen. (050)-733685 
Zuid Nederland: Maarten Verhaak. Veemarkt- 
straat 27a, Breda. (076)-l47775 
Zuid-West Nederland: Rob van Hertum; Schou- 
tendreef 216, Den Haag. (070)-296524. 
Amsterdam e.o. Paul van Ettekoven & Bart 
Kelderman. Memlingstraat 27” , Amsterdam. 
(020)-761188.

sceen homoseksueel gedrag in het openbaar is 
strafbaar. Een in vergelijking met andere Latijns- 
Amerikaanse landen heel liberale wetgeving.
In werkelijkheid is het een Cubaan zo goed als 
onmogelijk gemaakt voor zijn homoseksualiteit 
uit te komen. Ten eerste geschiedt de toewijzing 
van huizen door zgn. Komitees ter Verdediging 
van de Revolutie, CDR’s, werkzaam in elke 
buurt, en slechts gehuwden komen in aanmer
king. Vrijgezellen absoluut niet, en kamers 
worden niet verhuurd: enige mogelijkheid is bij 
de ouders te blijven wonen. Mogelijkheid tot 
kontakt is er dus niet. Buitenshuis evenmin, 
want kontakt leggen in een park, op straat is 
obsceen gedrag en wordt onmiddelijk gestraft. 
Voor een land dat bijna geen diskriminatie van 
etnische minderheden kent is het des te verba
zingwekkender te zien hoe verbeten vijandig 
het zich afzet tegen die ene minderheidsgroep 
homoseksuelen. Verbazingwekkend en smerig, 
dat kan niet verdoezeld worden tot een smetje 
op het schone blazoen van de Cubaanse revo
lutie. Ook Venceremos, de vriendschapsvere- 
niging Cuba-Nederland, weet er blijkens een arti
kel in de Volkskrant van 17 mei j.1. weinig raad 
mee: ‘de anti-homokampagne moetje zien als 
excessen en is de enige tegenspraak in de 
Cubaanse revolutie’. Waarom Venceremos dan 
niet heeft gereageerd op de open brief van de 
PSP-Homogroep van enkele weken geleden, 
waarin verontwaardiging wordt uitgesproken 
over de manier waarop homoseksuelen op Cuba 
gekriminaliseerd worden, is een raadsel. Staat 
zij zo dicht bij de Cubaanse ambassade in Neder
land die eveneens een hautain stilzwijgen heeft 
bewaard? Op z’n minst hadden beiden kunnen 
proberen aan te geven waarom deze onderdruk
king plaats vindt.
Dat waarom is deels te vinden in de situatie van 
vóór 1959, toen letterlijk enorme massa’s 
hoeren, zowel vrouwen als mannen, zich prosti
tueerden aan de Amerikanen om in leven te 
blijven.
De weerzin tegen de Amerikaanse overheersing 
leidde indirekt tot een uiterste vijandige houding 
tegen elke ‘kollaborateur’. Die vijandigheid is 
tot op heden gebleven, en aanleiding geweest 
voor de partij te beweren dat prostitutie is uit
gebannen. Een tweede wat algemenere verklaring 
kan worden gezocht in het feit dat homosek
suelen in een land dat in een opbouwfase ver
keert en dat gezinsuitbreiding nodig heeft, 
niet welkom zijn. Dat geldt niet alleen voor 
Cuba, evenzeer voor een land als bijvoorbeeld 
Israël.
Echter, welke op zich geloofwaardige verklaring 
ook, die mag nooit leiden tot begrip. De manier 
waarop het mensen onmogelijk wordt gemaakt 
hun identiteit, hun homoseksueel zijn te bele
ven, is mensonterend en Cuba is wat dit betreft 
een land als zovele andere waar homorechten 
met de voeten worden getreden. Ook homo
rechten zijn mensenrechten. Dat is ook gebleken 
in de afgelopen homodemonstratie van 28 juni 
j.1., waarin solidariteit van de Nederlandse homo
beweging met de onderdrukte homoseksuelen in 
het buitenland werd betuigd. Om deze solida
riteit in daden om te zetten is moeilijk en zal 
een zaak van lange duur zijn.

PETER DROS
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Bij de grensgevechten van de afgelopen weken zou Viet Nam op het grond
gebied van Thailand hebben geopereerd. Waarschijnlijk is dat juist. Maar is 
daarom Viet Nam ook de agressor waar de verschillende media het land voor 
uitmaken? Hoe zit het met de wapenleveranties van de Verenigde Staten aan 
Thailand?
Antoon Claassen, van het Medisch Comité Nederland-Viet Nam, geeft in dit 
artikel een overzicht van de huidige stand van zaken in Viet Nam, Cambodja 
en Thailand.

‘Ken paar dagen geleden (november 
1979) was ik bij de ambassadeur van 
Thailand, hier in Hanoi. Hem legde ik de 
kwestie voor van de vele tienduizenden 
vluchtelingen in zijn land, zowel uit Viet 
Nam als uit Cambodja. Dezen werden 
immers lange tijd aan de Thaise grens 
tegengehouden en teruggestuurd, voor 
zover mogelijk tenminste. Plotseling, van 
de ene dag op de andere, konden zij vrij 
passeren. Vanwaar die verandering? 
De ambassadeur leek me niet gehoord 
te hebben. Worden die vluchtelingen 
mogelijk georganiseerd, militair getraind 
en vervolgens met nieuwe wapenuitrus
ting terug de grens over gestuurd, sugge
reerde ik. Het antwoord was een instem
mend lachen. Je kunt zoiets natuurlijk 
niet zeggen, zeker niet als ambassadeur. 
Maar z'n reaktie was meer dan een letter
lijke bevestiging - zou iemand werkelijk 
zo naïef kunnen zijn. dat hij denkt dat 
het anders zou kunnen lopen?' Aldus 
mijn zegsman, die ik afgelopen december 
in Hanoi ontmoette. Hij zag erin beves
tigd, wat de buitenlandse kolonie in de 
Vietnamese hoofdstad openlijk beweer
de. Voor hen gold alleen nog de vraag 
naar het precieze tijdstip.
Die vraag is nu aan beantwoording loe. Het 
regenseizoen is begonnen, bij uitstek de periode 
voor guerilla-gevechten. De Rode Khmers en 
rechtse Khmer Serei-huurlingen zijn weer op 
krachten gekomen (zowel goed doorvoed als 
goed bewapend), zij kunnen terug Cambodja 
in de Vietnamezen het land uitjagen en de 
regering in Phnom Penh uit het zadel wippen, 
waarmee de weg voor een tweede periode van 
terreur vrij gemaakt is.
Berichten wijzen erop, dat binnen gebieden, die 
door de Rode Khmer beheerst worden, de 
onderdrukking weer als vanouds is. I en jaar 
geleden liet Pol Pot weliswaar de teugels wat 
vieren, nu worden deze door de nieuwe man aan 
de top, Khieu Samphan, weer aangehaald: 
elke oppositie wordt hardhandig de kop inge
drukt. In vluchtelingenkampen worden mensen 
gedwongen naar Cambodja terug te keren.

FYSIEKE ANGST

Niet valt te ontkennen, dat Vietnams aanwezig
heid in Cambodja als tweeslachtig wordt ervaren. 
Maar afgelopen december was de bijna fysieke 
angst voor een terugkeer van Pol Pot in de stra
ten van Phnom Penh voelbaar. Ieder was ervan 
overtuigd, dat alleen Viet Nam de Rode Khmer 
in bedwang zou kunnen houden. Toch bestond

At // vroegere Pol Pot-soldaat, die overliep
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er een zekere minachting voor Viet Nam met z*n 
geheel andere kuituur, dat in het verleden delen 
van het Khmer-rijk heeft afgeknabbeld, dat in de 
koloniale periode een belangrijke zetbaas was en 
in de Amerikaanse tijd een groot stempel drukte 
op de bevrijdingsstrijd in Indo C hina. Maar Viet 
Nam nu beschuldigen van de dreigende macht in 
Zuid Oost Azië gaat wel heel erg ver en in elk 
geval voorbij aan de positie van de Verenigde 
Staten, China en de ASEAN-landen ter plaatse.

JACHTBOMMENWERPERS

Bij de grensgevechten van de afgelopen weken 
zou Viet Nam op Th.ais grongebied geopereerd 
hebben. Naar alle waarschijnlijkheid is dat juist, 
maar in zeer beperkte mate en in elk geval trad 
Viet Nam minder verwoestend op dan het 
Thaise leger. Thailand immers zette Amerikaanse 
F-5E jachtbommenwerpers in en opereerde met 
zware machinegeweren vanuit helikopters 
(Newsweek, 7 juli 19H0). Enkele Eranse AFP- 
journalisten werden verhinderd liet gebied te 
bezoeken.
In de media wordt echter de indruk gewekt, 
dat Viet Nam de agressor is. Hoe zit het nu met 
de Rode Khmer en de Khmer Serei, die gewa
pend de grens van Cambodja overtrokken?
Op wiens instigatie gelïeurde dat en met wiens 
rugdekking? Dat het om Cambodjanen gaat, die 
naar hun land terugkeren, is wel een erg goed
koop smoesje. Bijna geheel uit het beeld van de 
media blijft de enorme toevoer van militair 
materieel vanuit de VS naar Thailand: dit jaar 
gaat dat om 150 miljoen dollar, volgend fiskaal 
jaar (vanaf oktober) om 160 miljoen dollar. 
Die bedragen kunnen nog verhoogd worden,

terwijl nu een e\tra spoed/ending onderweg is 
ter waarde van 3.5 miljoen dollar (M-16 gewe
ren, houwitsers, en M-46 tanks).
Wat Washington betreft, zeker nu Edmund 
Muskie de scepter op liet State Department 
heeft overgenomen van C\ rus Vance, zijn er de 
nodige paralellen met het verleden. Nog vóór 
de ondertekening van de Parijse Akkoorden 
(1973) werden in Amerika oud-Viet Nam 
strijders geworven om in Viet Nam op vroegere 
militaire VS-bases als ‘burger’ dienst te doen. 
Het leek de terugkeer naar het begintijdperk: 
(militaire) ‘adviseurs*, en leidde in ieder geval
- met de enorme bewapening van Thieu (in strijd 
met de gesloten akkoorden) - tot een rekken 
van de strijd. Dat de VS geenszins van plan 
waren zich bij een militaire nederlaag neer
te leggen, zoals die zich aftekende toen de 
laatste helikopters van de daken van de Washing- 
tonse ambassade in Saigon opstegen, was snel 
duidelijk. De propaganda tegen de Vietnamese 
regering. die voor een ‘bloedbad* zou zorgen

V . K i

(dat nooit gekomen is), werd gevolgd door 
(harde) maatregelen. Zoals de handelsboycot 
die voorduurt tot op de dag van vandaag - 
onlangs versterkt door blokkering van Wereld- 
bankgelden. zoals de militaire versterking van 
Thailand en de veranderende verhouding met de 
Chinese Volksrepubliek.
Daarin tekende zich een tweede parallel met het 
verleden af: ‘Aziaten tegen Aziaten laten vech
ten (én laten sterven).’ Dit credo kreeg een 
nieuwe inhoud. nadat Deug Xiaoping in de 
States zijn goedkeuring had verkregen voor de 
inval in Viet Nam en de daad bij het woord 
voegde. Eerder al bewapende China Pol Pot, 
waar het nog steeds mee doorgaat, met name 
met AK-47 machinegeweren en voedsel, en 
maakte daarmee mogelijk de voortdurende 
grensaanvallen vanuit C ambodja op Viet Nam.
In plaats dat Viet Nam zo alsnog het loodje zou 
leggen, werd tenslotte Pol Pot uit Phnom Penh 
verjaagd. Daarmee ‘veranderde' ook de eerdere 
terreur van Pol Pot: van enige miljoenen doden 
in een weliswaar fout maar toch niet onredelijk 
regime, in Washingtons ogen.

BEPAKT EN BEZAKT

Zijn opvolger. Khieu Samphan. kreeg de gele
genheid op Thais grondgebied nieuwe krachten 
op te doen, Cambodjanen te rekruteren, dan wel 
met harde hand te dwingen (uit vluchtelingen
kampen l en nu (aan het begin van het regen
seizoen: de periode hij uitstek voor de guerilla- 
gevechten) terug te keren naar Cambodja - 
bepakt en bezakt! Met voedsel van Unicef Rode 
Kruis (die overigens terecht de vluchtelingen
kampen bevoorraden) en wapens van de VS en 
China.

Viet Nam kon dat moeilijk afw achten en pro
beerde de vrij massale terugkeer van gewapende 
Cambodjanen naar hun land te stuiten. Viet 
Nam wordt nog steeds als agressor aangeduid, 
terwijl Washington straffeloos wapens in Thai
land kan invoeren.
Zonder nu te beweren, dat op het beleid van 
Hanoi niets valt aan te merken, kunnen we 
moeilijk anders konstateren, dan dat Amerika 
nog steeds probeert zijn nederlaag in Vietnam 
te wreken en zijn invloed in Zuid Oost Azië
- ten koste van de bevolkingen van de landen 
daar - te herwinnen en uit te breiden.
Hier tegenover is slechts één antwoord gepast: 
steun voor Viet Nam en Cambodja en ontmante
ling van liet misdadige Rode Khmer-regime en 
de reaktionaire 'Vrije' Khmers.

ANTOON CLAASSEN
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‘De Koning komt Suriname niet uit’ luidt de kop op de voorpagina van de 
NRC op de dag voordat de minister De Koning weer op Schiphol landt terug 
van een bezoek aan Suriname. Het overleg over de verdere voortgang van de 
ontwikkelingssamenwerking loopt grandioos vast op de vraag naar de waarde
vastheid van het beloofde geld. Met een voor Suriname gigantische demon
stratie van 20.000 mensen wordt het groeiend nationaal bewustzijn duidelijk. 
Het is de eerste keer in de Surinaamse geschiedenis dat er tegenover een Ne
derlandse minister gedemonstreerd wordt, en dan nog wel met bovenstaande 
leus.

Toen in 1975 Arron terugkwam uit Nederland 
nam hij als ’kado’ het grootste bedrag aan ont
wikkelingshulp meer dan ooit een ontwikkelings
land (per hoofd der bevolking) ontvangen had. 
Vrouwen van zijn politieke partij liepen met pa
pier op de borst gespeld waar nauwlijks alle nul
len opgeschreven konden worden, zoveel geld 
had Arron versierd. Een oudere Surinamer ver
telde me dat Arron maar uit de waterleiding het 
Parbo-bier moest laten stromen, dan was het 
echt feest met zoveel geld. Nu vijf jaar later 
komt er zelfs steeds minder water uit de kraan 
en staat enige uren per dag de boel droog. Ter
wijl buiten de tropische regen het slecht onder
houden afwateringssysteem op de proef stelt en 
komplete doorbraken veroorzaakt. Nederland 
heeft Suriname indertijd zoveel geld gegeven in 
de stellige verwachting dat het in werkelijkheid 
ook nooit zoveel zou zijn tegen de tijd dat het 
uitgegeven kan worden. De inflatie zou het goud 
van de gouden handdruk wel afsmelten. In Suri
name is dat er nooit duidelijk bij verteld. Wat de 
Surinamers wel merkten was dat de hulp niet 
hielp. Nu krijgt de Surinamer ook nog te horen 
dat het ‘vanzelf’ verdwijnt.
Minister De Koning heeft gesteld dat Suriname 
het bedrag niet kan opnemen. De afgelopen vijf 
jaar is er totaal 500 miljoen besteed in Suriname. 
Wanneer de toegezegde 2,7 miljard met dat tem
po verder besteed wordt dan is er ook niet 10 a 
15 jaar nodig om het gebruiken van een veelvoud 
van jaren. Door de inflatie is er wel een druk om 
dure projekten eerder uit te voeren, zonder dat 
de noodzaak voldoende onderzocht is. De spoor
lijn in West Suriname is hiervoor een duidelijk 
voorbeeld. Deze peperdure lijn slokte ongeveer 
de helft van het tot nu toe bestede geld op, maar 
zal waarschijnlijk nooit voor bauxietexport ge
bruikt worden. Minister Pronk heeft laatst toege
geven onder druk al voor de onafhankelijkheid 
met het projekt te hebben ingestemd. Steeds 
duidelijker wordt het dat ontwikkelingsplannen 
voor Suriname niet alleen niet realistisch zijn 
maar ook nog de verkeerde richting uit wijzen. 
Nederland heeft die plannen aanvaard, maar ook 
nog haar bedrijfsleven een goede vinger in de pap 
gegeven. De Surinaamse vertegenwoordigers bij 
de besprekingen zijn nauw verbonden met het 
Nederlandse bedrijfsleven, Nederlandse ingeni- 
eursburo’s werken de plannen uit. De daarmee 
verbonden aannemers voeren het uit en Neder
landse ondernemers vestigen zich of breiden hun 
werk uit. Van de ontwikkelingshulp komt vol
gens het Surinaamse planburo - hiervoor een on
verdachte bron - 75 percent terug in Nederland.

GROEIEND NATIONAAL BEWUSTZIJN

Wat De Koning wel voor elkaar heeft gekregen 
heeft is een groeiend nationaal bewustzijn in Su
riname. Tk ga terug naar mijn volk’ zei premier 
Chin A Sen na het afbreken van de onderhande- 
lingen. Het volk heeft de leus ’We want Chin A 
Sen’ laten horen. Eindelijk zien we in Suriname 
een nationalisme doorbreken en dat lijkt mij een 
van de belangrijkste feiten van het gebeuren be
gin juli. In Nederland wordt maar onbegrepen 
gereageerd en weinig aangevoeld wat er in Suri
name aan de hand is. De voor de Surinaamse re
gering en de militaire machthebbers onontbeer
lijke steun van het volk wordt duidelijk ver
sterkt. Suriname is een nieuwe fase van haar ge
schiedenis ingegaan.
Dat de ontwikkelingsplannen anders moeten 
worden, wordt ook in Suriname steeds duidelij
ker gezegd. In de regeringsverklaring van Chin A 
Sen zijn een aantal sociale maatregelen aangekon- 
digd waarvoor de financiering niet bekend is. De 
positie van het (buitenlandse) bedrijfsleven lijkt 
in eerste instantie niet zo gewijzigd te worden. 
Met het nieuwe bewind is dan wel een rotzooi 
aan korruptie, aan burokratie, aan vriendjespo
litiek opgeruimd, maar nog geen ander sociaal-e-

Sandew Hira heeft een boekje ‘De Staatsgreep 
in Suriname’ geschreven, waarmee hij zijn 
artikelen (onder andere in de Nieuwe Linie, 
maar vooral in de Trotskistische IKB - de 
Internationale Kommunisten Bond) over de 
jongste ontwikkelingen in Suriname samenvoegt. 
Hira beschrijft hoe de verschillende klassen in 
Suriname georganiseerd zijn en met name de 
verschillende belangengroepen in de heersende 
klasse.
De staatsgreep wordt door Hira dan gezien als 
een coup die de bourgeoisie wel zeer ten goede

konomisch beleid aan de orde. Er zijn wel stro
mingen in Suriname die hierbij zich eerder op 
Cuba dan op Nederland oriënteren, maar die 
hebben niet de macht in Suriname.
Veel belangrijker dan de omvang van de hulp is 
de vraag wat er mee geberut. Als er slechte din
gen mee gebeuren dan kan er nooit te weinig aan 
zijn. Voor Suriname is de vraag naar het waarde
vast zijn nu een vraag naar de bereidheid van 
Nederland haar beleid te willen ombuigen. De re- 
aktie in Nederland dat ’het ten koste gaat van 
andere ontwikkelingslanden’ is een reaktie van 
verdeel en heers. Er zijn verwachtingen gewekt 
waar toen mooi weer mee gespeeld is.

SIEP VAN DER WERF

PARTIJBESTUURS
l/ERKLKRING
Het partijbestuur van de PSP acht een radikale 
verandering in de besteding van ontwikkelings
geld in Suriname noodzakelijk en vindt waarde
vast ontwikkelingsgeld onontbeerlijk voor een 
beleid dat gericht is op projekten die ten goede 
komen aan de Surinaamse bevolking.
De hollende inflatie is mede een faktor geweest 
in het voorrang geven aan dure prestige-objekten 
en moet alleen al om die reden een halt worden 
toegeroepen. In plaats daarvan moet de nadruk 
komen te liggen op versterking van de landbouw 
en de eigen nijverheid, duurzame werkgelegen
heid en importvervanging.
De massademonstratie tegen een Nederlandse 
minister moet worden opgevat als hoopvol teken 
dat het Suriname menens is zich los te maken 
van de afhankelijkheid van het buitenland.

4 juli 1980

kwam of zelfs (bijna) georganiseerd heeft om 
beter op de ontwikkelingen in het Caraibisch 
gebied en in Suriname te kunnen reageren. ‘De 
revolutionaire storm uit het Caraibisch gebied 
stond voor de deur’.
Met een m.i. magere oogst aan citaten en andere 
argumenten wordt onvoldoende beargumenteerd 
dat de sergeanten slechts een willige speelbal 
waren van de belangen van de bourgeoisie. Uiter
aard is er het gevaar dat in een ontwikkelings
land een coup tegen korruptie en willekeur 
misbruikt wordt om de (kapitalistische) ekono-

VAU MAO  TOT TROTSKY 
OVER DE STAATSGREEP
De Surinaamse staatsgreep was geen staatsgreep georganiseerd vanuit een 
linkse politieke organisatie, hoewel ze onmiskenbaar linkse trekken heeft. 
Voor de verschillende linkse organisaties is het dan ook belangrijk maar ook 
moeizaam hun standpunt tegenover de staatsgreep te formuleren.
In Nederland is er voor de eenvoudige geïnteresseerde zo een keur van stand
punten te vernemen, die een goede beoordeling niet altijd vergemakkelijken.



mie gladder te laten verlopen, maar de inzet en 
het bereikte resultaat mag daarmee niet gelijk 
gesteld worden. Voor velen in Suriname is de 
staatsgreep een hoopvol teken dat de uitzicht
loze situatie onder het bewind Arron en zijn 
Nationale Partij Kombinatie (NPK) toch door
broken kon worden en eindelijk een nationaal 
bewustwordingsproces op gang komt. Nog nooit 
eerder is er in Suriname gedemonstreerd tegen 
het beleid van een Nederlandse minister van Ont
wikkelingssamenwerking zoals onlangs op 30 
juni. Ik vind dat Hira het gebeuren in Suriname 
een andere nadruk geeft dan de situatie is.
Hij maakt overigens een onvergeeflijke fout door 
te vermelden dat de Nederlandse hulp voor 
1/3 slechts uit schenkingen bestaat, terwijl de 
hele som een schenking is.
In Nederland is de Loson een klub die onder 
haar grootse naam ‘Landelijke Organisatie van 
Surinamers in Nederland’, aardig aan de weg 
weet te timmeren. De Loson was vroeger nauw 
verbonden met de op China geörienteerde 
Kommunistische Partij Suriname, maar sinds de 
KPS zich steeds nauwer verbond met de NPK 
van Arron heeft de Loson de banden verbroken. 
Het is opvallend dat nu in Suriname uit de hoek 
van de KPS het ‘Komitee Heroriëntatie NPK’ 
opgericht is. De Loson beweert nu dat zij de 
coup onmiddellijk heeft afgewezen, want men is 
principieel tegenstander van coups. In de pers
berichten van de eerste dagen na de coup wordt 
het beleid van Loson wat anders geschetst. De 
Loson stelt nu dat de problemen niet worden 
opgelost met een uzi (licht automatisch geweer), 
maar door een goede organisatie en de hulp van 
het volk om de plannen uit te voeren. De opstel
ling van de Loson sluit zo aan bij de ideeën van 
Hira. Het lijkt erop dat met uitspraken als 
‘De staatsvorm van onze republiek wordt veran
derd van een parlementaire demokratie in een 
militaire diktatuur’ en ‘Met instemming van de 
heersende klassen en hun politici wordt de 
grondwet gekortwiekt in het nadeel van het 
volk \ een vreemde nostalgie naar de tijd voor de 
staatsgreep, met name het verziekte parlement 
blijft doorklinken.

SPLITSING VOLKSPARTIJ

Voor velen in Nederland is de Volkspartij 
bekend door de aktiviteiten van haar Neder
landse tak. De opstelling tegenover de mili
tairen en de regering heeft de Volkspartij 
gespleten. Het is erg jammer dat de Nederlandse 
publikaties vanuit deze hoek nog steeds weinig 
informatie geven over de achtergronden van de 
splijting en het waarom van de keus voor de 
vleugel die onder de oude naam met de voor
zitter Rubin Li Paw Sam doorgaat. De oorzaak 
van de breuk moeten we zoeken - naast persoon
lijke konflikten tussen Li Paw Sam en anderen - 
in het meer of minder verwant voelen met de 
militairen. De andere vleugel, de Revolutio
naire Volkspartij, stelt zich ten doel de Militaire 
Raad zo aktief mogelijk te steunen bij de ‘Suri- 
namisering’ van het land, terwijl de Volkspartij 
het geheel niet ver genoeg vindt gaan. De namen 
van de beide partijen zijn zo maar knap verwar
rend. Opvallend is dan ook dat de meningen 
nogal verschillen welke van beide revolutionair
der is. Met deze splitsing is wel een aardige 
deuk gekomen in het uitgroeiende geheel van 
organisaties die onder de Volkspartij te scharen 
waren. De Organisatie van Surinaamse Vrouwen, 
de Nationale Jongeren Beweging, sommige 
volkskomitees, lijken de kant van de Revolu
tionaire Volkspartij te hebben gekozen.
Zoals gezegd is de informatie in Nederland 
vanuit de Volkspartij over de eigen zaken maar 
mager; de berichten over de staatsgreep zijn

verder zeer informatief. In het Suriname Bulletin 
(nummer 4, jaargang 11) naast informatie over 
de regeringsverklaring, over de verhouding 
militairen-regering, ook een zeer interessant 
interview met Bram Peper, PvdA partijtopper en 
CONS-adviseur die Pronk eindelijk eens vanuit 
de partij zelf korrigeert. In het voorgaande 
Suriname Bulletin ook aardige verhalen uit 
Suriname, die echter grotendeels al eerder in de 
Groene Amsterdammer verschenen waren. 
Suriname Informatie, de uitgave van de Soli- 
dariteits Beweging Suriname, heeft ook al haar 
nummers van de huidige jaargang gewijd aan de 
(achtergronden van de) staatgreep. In nummer 3 
onder andere een aardige doorlichting van de 
leden van de nieuwe regering. In nummer 4 een 
ooggetuigeverslag van het gebeuren in Suriname 
eind februari. De SBS kreeg het voor elkaar nog

De geheimzinnige wapenvondst op de grens van 
de Limburgse gemeenten Heythuyzen en Haelen 
van 4 april j.1. blijft de gemoederen bezig 
houden. Defensieminister Scholten heeft tot 
twee maal toe in de Kamer geweigerd ophelde
ring te verschaffen over de twintig kisten met 
pistolen, machinegeweren, explosieven en 
munitie. En eigenlijk tot drie maal toe, als je 
het gezamenlijke zwijgen van de minister en de 
Vaste Kamercommissie voor de Inlichtingen
en Veiligheidsdiensten meetelt. De informatie
verstrekking aan deze commissie, de enige toe
zegging die de interpellatie-Van der Spek heeft 
opgeleverd, is de openbaarheid niet bepaald 
ten goede gekomen, zo blijkt uit de brief van 
haar voorzitter, J.M. den Uyl, aan de Kamer.

juni bestaat uit één zin: ‘Gehoord de haar ver
strekte inlichtingen is de commissie tot de 
conclusie gekomen, dat de Minister bij zijn 
weigering de Kamer ter zake inlichtingen te ver
schaffen met recht een beroep heeft gedaan op 
artikel 104, tweede lid, van de Grondwet\
Dat was dan de parlementaire kontrole.

Daags na zijn interpellatie richtte Fred van der 
Spek een verzoek aan het Amerikaanse kongres 
om medewerking bij het onderzoek naar de 
feiten. Er waren immers nogal wat aanwijzingen 
dat de wapenvoorraad verband hield met ge
heime diensten, waaronder de CIA. In die 
richting wijzen ook de vergelijkbare wapen- 
vondsten in Noorwegen in 1973 en 1978, aan 
het licht gekomen door de bekentenissen van ex- 
CIA agent William Colby. Toen Colby nog in 
dienst was bij de Amerikaanse ambassade in 
Stockholm, had hij zich onder meer bezig ge
houden met het opzetten van ‘stay-behind- 
groepen in Noorwegen, samen met de CIA, de 
Britse en de Noorse inlichtingendiensten. In 
Noorwegen heeft dat nogal wat stof doen 
opwaaien, als gevolg waarvan de Noorse minister 
van Defensie Hansen zich gedwongen zag een en

verslag van de coup informatie kon geven van 
de mislukte tegencoup. Wat ons betreft: 
Suriname Bulletin en Suriname Informatie 
aanbevolen.

SIEPVAN DER WERF

Besproken werden:
- ‘De Staatsgreep in Suriname’, Sandew Hira, te bestellen 

bij Internationale Socialistische Publikaties, Amsterdam 
door f. 5,80 (f. 3,90 en f. 1,90 porto) over te maken 
op giro 4447645.

- Wrokoman, blad van de Loson, abonnement f. 10,- op 
giro 3602602 van de stichting Wrokoman, Amsterdam.

- Suriname Bulletin, uitgave van Suriname Comité, 
abonnement f. 25,- op giro 2768888 van penning
meester Suriname Bulletin te Amsterdam.

- Suriname Informatie, uitgave Solidariteits Beweging 
Suriname te Utrecht, abonnement f. 17,50 op giro 
3371328.

ander toe te lichten, vooral nadat er een aardig 
voorraadje was aangetroffen in het buitenver
blijf van de Noorse reder Otto Meyer. De wapens 
zouden, aldus Hansen, bestemd zijn voor de zo
genaamde stay-behind groepen, die moeten op
treden in geval van een bezetting, maar die 
tevens moeten fungeren als geheime inlichtingen
dienst voor de CIA. Veel meer is men in Noor
wegen ook niet te weten gekomen. Zo is zelfs 
bij benadering niet bekend hoeveel van dit soort 
wapenvoorraden er in Noorwegen liggen ver
borgen.
Of de Limburgse voorraad hiermee te maken 
heeft, zal nog moeten blijken. In kringen van 
het vorige kabinet wordt beweerd dat de CIA 
er niets mee te maken heeft. Het aantal speku- 
laties neemt overigens flink toe. Naast de boven-

voorrading van Navo-oefeningen, achterover ge
drukte kisten van een Amerikaanse wapen- 
zending (hoewel er Belgische pistolen in zaten), 
eigendom van terroristische organisaties, een 
partijtje overkompleet van een illegale wapen
handelaar. Afgaande op de houding van de 
Nederlandse regering kunnen evenwel alle 
vormen van partikulier initiatief gerust uitge
sloten worden geacht, tenzij de regering be
moeienis suggereert om paniek te voorkomen.

Verontrustende aanwijzingen komen er uit 
Navo-kringen zelf. Het semi-officiële Navo- 
blad NA TO ’S FIFTEEN NA TIONS publiceerde 
in het april-mei nummer van vorig jaar plannen 
die binnen de Navo leven om op het Europese 
deel van het Verdragsgebied guerilla-eenheden te 
vormen, die met name in aktie moeten komen 
indien Sowjet-tanks de Navo-verdedigingslinie 
doorbreken. Deze eenheden moeten bestaan uit 
6 tot 8 man die mogelijk in burger gekleed 
gaan en die moeten kunnen beschikken over 
zowel draagbare wapens als over verplaatsbare 
anti-tank wapens, die echter vermomd kunnen 
worden ‘als onschuldig uitziende boerenwagens

VERVOLG OP DE ACHTERPAGINA

een katern te produceren die bij het ooggetuige-

WAPENVONDST
Straks o/eral skeletten

Het feitelijke verslag van de besloten bijeen

Welke persoon i.b.v. metaaldetektor wil 
ons helpen met het zoeken naar verborgen 
wapenopslagplaatsen rondom Goirle? Tel.
343346.
Een door de PSP-afdeling Goirle geplaatste advertentie

komst van de commissie met de minister op 25 genoemde doen nog de ronde: wapens ter be-



of burgervrachtwagens', aldus het artikel. 
Deze guerilla-eenheden worden geacht in nauwe 
onderlinge samenwerking te opereren en hebben 
naast tank bestrijding en mijnopruiniingswerk- 
zaamheden tot taak: het leggen van mijnen, het 
vernietigen van bruggen en van olie- en munitie- 
voorraden en van voedselvoorraden. In deze 
plannen wordt ervan uitgegaan dat de vorming 
van deze eenheden niet ten koste mag gaan van 
de gewone sterkte en derhalve moet plaats 
vinden door recrutering buiten het geregelde 
leger. Daarbij denkt men met name aan jongeren 
die afkomen op de 'glamour' van dit soort 
commando-aktiviteiten. Deze glamourboys 
moeten zo mogelijk hun wapens thuis bewaren 
en als dat in vredestijd niet kan, dan toch zeker 
in de eerste alarmfase. Een belangrijke toevoe
ging is dat, in verband met mogelijke represailles 
tegen familie van de 'guerilla’s in het operatiege
bied, gedacht wordt aan het importeren van 
eenheden uit Navo-landen die niet direkt be
dreigd worden. Het artikel stelt verder dat er al 
enkele Navo-landen zijn die al over een derge
lijke guerilla-eenheid beschikken. Terloops 
wordt opgemerkt dat ‘munitiedepots zullen 
moeten worden ingericht'.
Fred van der Spek heeft in een nieuwe serie 
schriftelijke vragen opheldering verzocht over de 
vraag in welk stadium deze plannen zich bevin
den en op welk niveau binnen de Navo ze 
besproken worden. Of een opvolger van 
Scholten mededeelzamer zal zijn is echter zeer 
de vraag. Nu de Kamer Scholten's toepassing 
van art. 104 GW geslikt heeft zal dat artikel 
wel vaker van stal worden gehaald.

Nato Fifteen Nations verkondigt nog een andere 
interessante opvatting. Aan een dergelijke gue- 
rilla-opzet zou juist grote bekendheid moeten 
worden gegeven, omdat daarmee een bijdrage 
wordt geleverd aan de afschrikking. De weten-

W  W

schap na een militair geslaagde doorbraak 
gekonfronteerd te worden met een partizanen
leger zal de Russen wel op andere gedachten 
brengen, is de redenering. Dat is dus wel heel 
wat anders dan de extreme geheimzinnigheid 
die er m.b.t. de Limburgse wapenvondst aan de 
dag wordt gelegd.
Volgens de polemologen Röling, Tromp en 
De Lange, hierover geïnterviewd door Nieuws
net, zou het idioot zijn een dergelijk guerilla- 
systeem voor na een bezetting erop na te 
houden en er geen bekendheid aan te geven. Nog 
afgezien van het feit dat de polemologen een 
dergelijk verdedigingssysteem voor West-Europa 
totaal ongeschikt achten, menen zij dat je dat 
van te voren moet aankondigen, zoals Joego
slavië onlangs heeft gedaan, zodat de mogelijke 
agressor weet dat hij uiteindelijk het hele volk 
zal moeten uitroeien.

Al met al zijn er redenen genoeg om ons niet bij 
geheimhouding neer te leggen. Steeds sterker 
dringt de gedachte zich op dat die geheimhou
ding doodenge aangelegenheden dient, wat 
nog wel eens lelijk kan uitpakken. De meest 
praktische oplossing om de feiten op tafel te 
krijgen komt van de PSP-afdeling Goirle. Daar 
zette men in het plaatselijke blad een advertentie 
met de oproep voor mensen die een metaal
detector bezitten om mee te helpen zoeken 
naar verborgen wapenopslagplaatsen rondom 
Goirle. Goirle ligt namelijk ook op een strate
gische plaats. In de naaste omgeving liggen vlieg
velden, militaire oefenterreinen en kazernes.
Op de advertentie zijn al heel wat enthousiaste 
reakties gekomen. En zo hoort het ook. De ware 
partizaan neemt de verdediging zelf ter hand.

27 September 
’t Harde 1980
De PSP afdeling Epe en de IKV-Vredesgroep Epe 
hebben wederom het initiatief genomen tot de 
tweejaarlijks terugkerende A n ti-A toom bom Mars 
in ’t Harde op de Veluwe. Op de laatste zaterdag

van de Vredesweek 1980, op zaterdag 27 sep
tember, verwachten de initiatiefnemers weer 
duizenden demonstranten om deel te nemen aan 
de mars en manifestatie.
De mars zal voeren langs de Tonnetkazerne naar 
een manifestatieterrein waar zowel sprekers als 
artiesten aanwezig zullen zijn.
Dit jaar staan er drie thema’s centraal:
1. Het vastbesloten verzet tegen de kernbewa
pening, juist nu Nederland halverwege de pauze 
in de besluitvorming ten aanzien van de statio
nering van nieuwe kernwapens is.
2. De maanden juli en augustus staan in het 
teken van de toetsingskonferentie van het ver
drag tegen de spreiding van kernwapens. Het 
motto van de mars zal zijn geen spreiding maar 
opruiming van kernwapens'.
3. In toenemende mate neemt op de kazernes de 
behoefte aan open diskussie en meningvorming 
ten aanzien van het gebruik van kernwapens toe. 
Tijdens de mars willen de initiatiefnemers dat 
feit ondersteunen.

Mensen die het initiatiefkommitee willen steu
nen bij de voorbereidingen van deze mars kun
nen zich wenden tot: Sekretariaat Anti-Atoom- 
bom Mars ’t Harde 1980, Ankerstraat 44, Epe, 
tel: 05780-16234.

foto Paul Babeiiowsky

Verontruste FNIZ-ers in aktie
Op maandag 7 juli heeft het Federatiebestuur van de FNV gepraat over de Nota belegginsbeleid 
van het NVV en NKV\ Deze nota werd onder massale druk van de leden door Wim Kok op 4 
februari 1980 aan de openbaarheid prijs gegeven met de woorden: Net woord is nu aan de leden'. 
Dat laatste bestrijden de ‘Verontruste FNV-ers' ten stelligste. Zij mochten ‘praten' over een vol
strekt onvolledige nota, over minimale veranderingen e.d. De meeste leden zijn in de bonden niet 
betrokken geweest bij de diskussie, omdat de besluitvorming zich beperkt heeft tot de honds- of 
beleidsraden, zonder dat de ledenvergaderingen aan het woord zijn geweest.
De ‘Verontruste FNV-ers' hebben tevens nieuwe onthullingen gedaan over beleggingen van de 
bonden, waarover de nota van de FNV niets zegt. Weliswaar zijn de beleggingen van bedrijven die 
in Zuid Afrika werkzaam zijn af ges toten: de belangen in de atoomindustrie (!) zijn vorig jaar 
zelfs uitgebreid, middels uitbreiding van het belang in de Rheinische Westfalische Elektrizitats- 
werke (RWE), de bouwers van Kalkar. Op de foto een aantal ‘Verontruste FNV-ers' vastgeketend 
voor het hoofdkantoor van de FNV in Amsterdam. Derde van links onze medewerker Peter Dros.

RUDI BOON
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De zomerse komkommertijd is in ieder geval gunstig om ruime aandacht in 
de pers te krijgen. Daarover mag de Industriebond FNV en haar voorzitter, 
Arie GrQenevelt, niet klagen. Het plan zoals dat door deze bond eind juli 
is gelanceerd onder de titel: ‘Verder kijken’ heeft nogal wat opschudding 
teweeg gebracht. Of al die opwinding terecht is, is nog maar de vraag, want 
een ommezwaai van 180 graden in de koers van de Industriebond lijkt het 
niet. Een andere vraag is, of het een goed voorstel is.
Hoofdpunt uit dit voorstel dat de het bestuur 
van de Industriebond FNV aan haar leden 
voorlegt, is: eventueel inleveren van koopkracht 
in ruil voor garanties ten aanzien van werkge
legenheid, overeen te komen in een zogeheten 
‘kontrakt’ tussen werknemers, werkgevers en 
overheid.
Het is in zeker opzicht te beschouwen als een 
voortzetting van het beleid van de Industriebond 
van enige jaren geleden, toen ze veel nadruk leg
de op de arbeidsplaatsenovereenkomst (APO’s) 
in het kader van de CAO-onderhandelingen.
De APO’s zijn geen sukses geworden: garanties 
voor (het behoud van) arbeidsplaatsen zijn er 
niet gekomen. Meer winst, o.a. door de gematig
de looneisen van de werknemers, leidde niet 
automatisch tot meer werk, was de konklusie. 
Een vergelijkbaar risiko kleeft nu aan het nu 
voorgestelde 'kontrakt’. Een reaktie van werk
geverszijde (Van Hove van de christelijke werk
gevers, de NCW) in De Volkskrant van 5 augustus 
is in de trant van: prettig dat de Industriebond 
de looneisen wil matigen, maar garanties voor de 
werkgelegenheid kunnen wij als werkgevers niet 
geven.

Behalve dat in zo’n 'kontrakt' afspraken vastge
legd kunnen worden over een aantal arbeids
plaatsen, denkt de Industriebond daarin ook 
afspraken over de kwaliteit van de arbeid en 
arbeidstijdverkorting te kunnen neerleggen.
Met name die arbeidstijdverkorting lijkt wat 
ondergesneeuwd in de geruchtmakende deal: 
loon inleveren tegen werkgelegenheid. In die zin 
lijkt de koers van het bestuur van de Industrie
bond wel 'bijgesteld’ na de mislukte akties voor 
arbeidstijdverkorting bij o.a. Shell. Een stand
punt aangepast aan de nul-groei?

Kok in de Haagse Post van 2 augustus j.1.:
'Als we blijvend met een nulgroei te maken 
krijgen, de sociale en collectieve voorzieningen 
in stand willen houden en we willen een herstel 
van volledige en volwaardige werkgelegenheid, 
dan kan je de koopkracht van de modale werk
nemer niet handhaven’. Niet alleen loonsverho

ging, maar ook koopkrachthandhaving worden 
ingeruild tegen werkgelegenheid en kollektieve 
voorzieningen. Waarbij dan de hoge winsten van 
sommige sektoren in het bedrijfsleven buiten 
beschouwing blijven. Afgezien nog van de 
juistheid van de vooronderstelling: een nul
groei.
Nieuw element in het voorstel van de Industrie
bond is de daarin vooigestane betrokkenheid van 
de overheid bij de ‘kontrakten’. Voor Groene- 
velt is dat een aanpassing aan de realiteit; in een 
interview met De Volkskrant van 26 juli zegt hij:

‘Er zijn tal van ondernemingen die geen beslis
sing kunnen nemen zonder naar een bank te 
bellen of naar de overheid. Ze kunnen geen poot 
verzetten zonder toestemming van Den Haag. 
Laten we aljeblieft reëel zijn. (....). De overheid 
heeft de laatste jaren meer te zeggen gehad dan 
de ondernemers zelf.
Groenevelt heeft dan wel een bepaalde kategorie 
ondernemers voor ogen. Andere ondernemers 
daarentegen hebben wel een wat andere positie 
ten opzichte van Den Haag. Een onderhande
lingsstrategie afstemmen op de meest zwakke 
bedrijven en sektoren is wat bedenkelijk. Een 
fundamenteel bezwaar tegen dit soort tripartite 
‘kontrakten’ is dat daarmee de illusie wordt ge
wekt dat er een, op basis van gelijkwaardigheid 
(kwa machtspositie) vastgestelde overeenkomst 
wordt gesloten, onder het toeziend oog van neu
trale vadertje staat. Overeenkomsten die de vak
beweging èn de overheid medeverantwoordelijk 
maken voor een ondememersbeleid, terwijl 
het nog maar de vraag is in hoeverre die overheid 
en vakbeweging werkelijke invloed krijgen - 
kontraktueel vastgelegd - op die beslissingen. 
Dat zal afhangen van de inhoud die aan de 
‘kontrakten’ gegeven kan worden, dus van de 
machtspositie van de vakbeweging in de onder- 
handelingssituatie. De Volkskrant ging zo ver 
een nieuw geloof in het harmoniemodel bij de 
Industriebond te suggereren en die veronder
stelling lijkt niet helemaal ongegrond.

TITIA BOS
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De Tweede Kamer is op vakantie. Maar de regering sukkelt deze zomer 
verder. Zo diende de regering op 15 juli een wijziging op haar ontwerp- 
leegstandswet in. Deze wijziging stelt de bewoners van gekraakte panden 
zonder meer strafbaar.
Veel reakties zijn er tot nu toe niet geweest. Hopelijk komen zij snel, want 
de parlementaire behandeling is nog voor Prinsjesdag!

Er liggen nu twee ontwerp-leegstandswetten bij 
de Tweede Kamer en een anti-kraakwet bij de 
Eerste Kamer. De laatste werd mei *79 door de 
Tweede Kamer aangenomen. Door de stroom 
van kritiek, die toen losbarstte, is zij in de ijs
kast van de Eerste Kamer beland. Daar ligt zij 
als een stok achter de deur: wordt het regerings
ontwerp niet aangenomen, dan kan het kabinet 
de anti-kraakwet alsnog door de Eerste Kamer 
laten aannemen!

Het regerings-ontwerp komt - kort samengevat - 
op het volgende neer:
- In gemeenten met meer dan 25.000 inwoners 

moet een openbaar leegstandsregister worden 
aangelegd.

- Huisbazen moeten in deze gemeenten binnen 
twee maanden melden, dat hun huis leegstaat. 
Dat wordt dan in het leegstandsregister aan
getekend. Voor bedrijfspanden bestaat geen 
meldingsplicht.

- Wanneer een huis 5 maanden leegstaat, moe
ten B en W binnen 2 weken beslissen of zij de 
woning gaan vorderen. Alleen om z.g.n. 
‘gewichtige* redenen mogen B en W afzien 
van vordering. Zij kunnen woningen uit het 
leegstandsregister schrappen, als die minstens 
één jaar leegstaan en B en W besloten hebben 
ze niet voor volkshuisvesting te vorderen.

- Vorderen hoeft niet meer op naam van één 
bepaalde, urgente woningzoekende, maar kan 
‘blanko’ gebeuren ‘in het belang van bij de 
gemeente ingeschreven woningzoekenden*.

- Krakers die niet kunnen aantonen, dat zij 
voor 12 januari 1979 (de datum van indiening 
van het regeringsontwerp) hun woning hebben 
betrokken, zijn strafbaar, wanneer zij niet op 
de eerste vordering van de huisbaas hun bie
zen pakken.
De woning kan dan onmiddellijk ontruimd 
worden en de krakers kunnen een boete van 
f. 500,- krijgen. Als de krakers wel kunnen 
aantonen, dat zij vóór 12-l-’79 hun huis 
bewoonden, zijn zij gedurende één jaar na 
het van-kracht worden van de wet niet straf
baar. Na dat jaar kan de woning direkt ont
ruimd worden (ook met een boete van 
f. 500,-).

- Alleen die krakers worden van strafbaarheid 
uitgezonderd, die een niet leeggemelde 
woning hebben gekraakt, MAAR... zij kun
nen door de huisbaas in een civiele proce
dure worden gedagvaard zonder dat hij hun 
namen hoeft te kennen. De titel is gewoon
weg: ‘hij of zij, die verblijft of verblijven’.

De rotte plekken in en het asociale karakter van 
dit ontwerp springen direkt in het oog!
Een aantal zijn ondervangen in het ontwerp van 
Patijn, Schaeffer en Salomons (PvdA). De be
langrijkste punten uit dit ontwerp (in vergelijk 
met dat van de regering):
- In iedere gemeente moet een openbaar leeg

standsregister komen. Dus niet alleen in de
grotere gemeenten, zoals in het regerings
ontwerp.

- Ieder pand (woning of gebouw), dat leeg

komt, moet direkt bij het leegstandsregister 
worden aangemeld. Huisbazen krijgen hier 
niet nog eens twee maanden de tijd voor, 
zoals de regering nodig vindt. Bovendien moe

ten dus i.t.t. het regeringsontwerp ook leeg
staande bedrijfsgebouwen aangemeld worden. 
Voorwaarde is, dat er niet teveel verbouwd

VERVOLG OP PAG. 6



DEEL 2
In de vorige Bevrijding is uitgebreid ingegaan op de oplossingen (of nood
verbanden) die B & W van Amsterdam hebben aangedragen om de hoofd
stedelijke woningnood terug te dringen middels een andere verdeelsleutel 
(het zgn. puntensysteem).
Op dit moment heeft de Amsterdamse gemeenteraad al ruim een jaar ge
praat over de houdbaarheid van het geldende distributiebeleid waartoe twee 
jaar geleden werd besloten, over de wenselijkheid om een alternatief te be
denken, en over de mogelijkheid dat zonder al te veel politieke kleerscheuren 
te formuleren en uit te voeren. In onderstaand artikel wordt nader ingegaan 
op de reakties van de verschillende (aktie)groepen op het nieuwe distributie
beleid en de sanktiemiddelen van de gemeente Amsterdam.

Er zijn erg veel reakties van zeer verschillende 
kanten gekomen. Van de zijde van het OSA 
(Overleg Stuurgroep Amsterdam) die de belan
gen van woningzoekenden binnen verscheidene 
minderheidsgroepen behartigt, werden felle ge
luiden gehoord: een 100 procent klaini van 
distributiewoningen (over wat dat inhoudt straks 
een uitleg), schappen van het verbod op onder
huur in huurkontrakten, ervoor zorgen dat het 
verhuren van kamers weer financieel aantrekke
lijk wordt. Voorts moeten renovaties die toch 
maar woningen boven de huurgrens van f 570,— 
uittillen zeer argwanend bekeken worden en des
noods alles voor een jaar stopzetten, hoge boetes 
op het niet melden van leegstand door eigenaren, 
géén ontruimingen en voorlopig géén puntenstel- 
sel.
De Federatie van Woningcorporaties pleitte voor 
de bouw van noodwoningen, gestandaardiseerde 
woningen van iets mindere kwaliteit ook, een 
streng ontruimings- en vorderingsbeleid en zo 
snel mogelijk de ontwikkeling van een punten- 
stelsel. Ten aanzien van de maatregel om GDH 
alleen nog Termijnen’ te laten helpen liet de 
Federatie het volgende weten: ‘De cirka 45.000 
woningzoekenden die door deze maatregel op de 
keuzemarkt zijn aangewezen staan tegenover een 
woningaanbod van ongeveer 4.500 woningen per 
jaar. Met andere woorden, de gemiddelde wacht
tijd is en blijft 10 jaar’.
Het SIKH (Stichting Ideële Kamerbemiddeling 
en Huisvesting) vroeg zich af wanneer de ‘ont- 
ruimingsparanoia' plaats zou maken voor het be
sef dat huizen moeten worden gebouwd. Fn of 
de GDH niet nodig gereorganiseerd moest wor
den gezien de 10.000 gevallen van leegstand in 
1979, waar niets aan gedaan werd. Het Landelijk 
Overleg Welzijnswerkers tenslotte wilde een 100 
procent klaim, pleitte voor een verfijnder 
puntensysteem en wilde ingrijpende maatregelen 
tegen de kwalijke praktijken van het ‘uittillen' 
door renovatie.

Het renoveren van panden in de Amsterdamse 
binnenstad is op zich al een verhaal apart. De 
heren projektontwikkelaars en huizenbezitters 
verstaan er de ‘kleine veranderingen' aan een 
woning onder, waardoor de huur boven de huur
grens van f 570,- wordt uitgetild. Daarnaast be
kommeren een aantal gesubsidieerde instellingen 
zich over het stadsherstel in Amsterdam. Ook 
hier geldt maar al te vaak, dat de renovatie zo 
duur is, dat de oorspronkelijke bewoners het na

kijken hebben. Zij moeten het veld ruimen voor 
welgestelde lieden, die gaandeweg zijn uitgeke
ken op hun bungalows in lommerrijke forensen
gemeenten. Wonen in de historische binnenstad 
raakt ‘in’, hoewel verschillende faktoren wel 
eens roet in het eten kunnen gooien. Aristoteles, 
een van deze gesubsidieerde instellingen, konklu- 
deert in haar laatste jaarverslag dat beperkende 
maatregelen bij het splitsen van appartementen 
of bij het krijgen van woonvergunningen niet be
vorderlijk zijn voor het enthousiasme van moge
lijke kopers. Waarvan akte. Behalve Aristoteles 
zijn er nog andere instellingen, zoals Diogenes. 
Binnenstad en Stadsherstel, op dit terrein werk
zaam. Deze ‘stadherstellers’ zouden zich best 
eens wat meer met stadsvernieuwing in het alge
meen mogen bezighouden. Zij hebben heel wat 
kennis en ervaring in huis, waarmee aktie- 
groepen en buurtbewoners hun voordeel kunnen 
doen bij de instandhouding en vernieuwing van 
het eigen woonmilieu. De goede buur hoeft niet 
te worden verwaarloosd ten gunste van de verre 
vriend, ook niet als die vriend welgesteld is of

door (belasting)faciliteiten dichterbij de subsi
diekraan zit.

Het streven van de Amsterdamse Maatschappij 
tot Stadsherstel NV (kortweg Stadsherstel ge
naamd) om te komen tot een herstel van monu
menten en versterking van de woonfunktie is 
niet weggelegd voor Jan Modaal of Piet Urgent. 
Stadsherstel, de grootste ‘stadshersteller’, heeft 
in de loop der jaren haar bezit uitgebreid tot 246 
panden (per ultimo 1979) en kent als naamloze 
vennootschap een aantal (groot ^aandeelhouders, 
zoals Ennia, Nationale Nederlanden, RVS, 
Sociaal Fonds Bouwnijverheid en niet te ver
geten... de gemeente Amsterdam. Dat er best 
nog wat te verdienen valt moge blijken uit de 
netto-winst, die vorig jaar ruim I miljoen gulden 
bedroeg. Het stadsbeeld mag dan met deze reno
vaties verfraaid worden, de modale werknemer 
heeft hier geen boodschap aan, om nog maar te 
zwijgen van de jonge en bejaarde woningzoeken
den, terwijl daar vaak de ergste krepeergevallen 
voorkomen.
De oorzaken kennen we: net als bij de nieuw
bouwwoningen sluiten de huurprijzen van ge
renoveerde woningen niet meer aan op het in
komen van deze doelgroep. Door de steeds onbe
taalbaar wordende huurprijzen van vernieuwde 
en verbeterde woningen stagneert de stadsver
nieuwing bovendien ernstig. Amsterdam telt op 
het ogenblik ruim 55.000 woningzoekenden. Er 
worden jaarlijks 2.600 woningwetwoningen ge
bouwd, ruim 900 premiewoningen en 1 25 hui-

fnto Paul Rabclio\\sk\



zen in de vrije sektor. In totaal verbetert 
Amsterdam meer dan 5.000 woningen per jaar. 
Renovatiehuren blijken daarnaast vaak hoger uit 
te komen dan de prijzen in de nieuwbouw, 
hetgeen te wijten is aan het Besluit Huurprijzen 
dat vorig jaar van kracht werd.

KLAIMREGELING

Met een nieuw verzwaarde woningurgentie in het 
vooruitzicht wordt de situatie nog veel erger.
De gemeente geeft haar zegen aan de regel dat 
de sterkste wint. De vrije markt maakt met de 
huidige regeling immers korte metten met 
buitenlanders, bijstandstrekkers en andere (et
nische) minderheidsgroepen. De meermalen ge- 
uite wens van een 100 procent klaimregeling 
werd in de laatste gemeenteraadszitting voor het 
zomerreces slechts door de PSP gedeeld. Deze 
klaim betekent dat alle distributiewoningen, 
tussen f 50,— en f 570,— dus, door de GDH 
toegewezen worden en er geen enkele make- 
laar/eigenaar meer aan te pas komt, al was het 
voor het geringste kot. Voordelen hiervan zijn 
de duidelijkheid wie verdeelt en het verdwijnen 
van zwarte marktverschijnselen als sleutelgeld 
en overnamekosten. Echter, ook de dure en 
slechte woningen moeten dan toegewezen wor
den en dat zal meer moeite geven; handhavings- 
moeilijkheden zullen er in toenemende mate zijn. 
Een ander gevolg is, dat de keuzemarkt ver
dwijnt en er dus geen mogelijkheden meer zijn 
voor niet-urgenten als doorschuivers, bejaarden 
die naar kleinere woningen willen en inkomens 
boven de ziekenfondsgrens. Over dit alles wordt 
nog driftig gediskussieerd binnen de Amster
damse PSP en de gedachten wisseling over het 
puntensysteem gaat ook nog steeds voort.

Dat dat niet verfijnd genoeg is, staat vast. Maar 
is het ook ingegeven vanuit een verscherping van 
de selektie om jongere alleenstaanden eruit te 
fietsen? Staat het puntensysteem niet lijnrecht 
tegenover de 100 procent klaim; die 100 procent 
namelijk betekent zoals hierboven al werd aan
gegeven het verdwijnen van de keuzemarkt. Maar 
zij die bij het puntenstelsel te laag skoren om 
ooit aan de bak te komen móeten zich wel tot 
de keuzemarkt wenden (die bij de 100 procent 
niet meer bestaat), of zijn aagewezen op kraken 
vanwege het ontbreken van enig vooruitzicht. 
Als je je dus uitspreekt vóór het puntenstelsel, 
spreek je je dan niet uit tégen kraken? Over het 
feit, dat distribueren ontruimen impliceert is 
men het eens, maar hoe valt te voorkomen dat 
je je medewerking geeft aan een aktief ont- 
ruimingsbeleid, waarbij hoor en wederhoor 
natuurlijk vanzelf spreekt, terwijl het distributie
systeem zélf nog niet op en top rechtvaardig is. 
Want ‘rechtvaardig’ is pas na een eeuwigheid. 
Wat te doen in de tussentijd? Het vraagstuk van 
de kip en het ei: ontruimen opdat je een juist 
verdelingsstelsel krijgt of niet ontruimen omdat 
je geen juist verdelingsstelsel hebt? Het laatste 
woord hierover is nog niet gesproken. In de 
raadszitting maakte de PSP duidelijk het kriteri- 
um leeftijd, als niet gerelateerd aan de woon
situatie, uit het puntensysteem te willen hebben 
en voor een 100 procent klaim te zijn. Over het 
algemeen vond zij de voorstellen van B & W te 
vaag, weinig uitgewerkt, te weinig konkreet en 
zij stemde dan ook als enige tegen Model ’80.

Daarbij kon ze zich vinden in de aantekening die 
de CPN liet maken bij diens voor-stemmen, nl. 
dat aan de rechtvaardigheid bij de woningdistri
butie tekort wordt gedaan indien men, vrij ver
taald, ‘gewone’ urgenten niet meer aktief door 
het GDH Iaat bemiddelen. Tot slot wilde de raad 
in meerderheid over uiterlijk een jaar een evalua
tie van het klaimpercentage. Dit zegde wethou
der Wolffensperger van Herhuisvesting toe.

GDH IN AKTIE

De GDH is de dienst, die per slot van rekening 
een niet onbelangrijke pressiegroep is. De bijzon
der grote moeite die de GDH-ambtenaren eraan 
besteed hebben om een hun inziens uitvoerbaar 
beleid te presenteren, werd door Wolffensperger 
echter met een achteloos gebaar afgedaan: ‘De 
voorstellen van GDH zijn niet konsistent en 
laten te veel bij het oude’. Toch was wat meer 
aandacht hier op zijn plaats geweest. De GDH’- 
ers maakten namelijk duidelijk dat zij niet een 
onuitvoerbaar beleid desondanks kunnen reali
seren, en geven daarom alternatieve wegen aan.
In tegenstelling dus tot wat hier en daar ver
wijtend opklinkt als zou de GDH de beleids
bepalende funktie van de gemeenteraad over
nemen. Zo ver is het nog niet.
In een petitie van 11 april konstateert de dienst 
dat er geen sprake meer is van effektieve uit
voering van het ontruimingsbeleid en dat er nog 
steeds niet naar behoren opgetreden kan worden 
tegen leegstand, onttrekking van woningen aan 
de distributie e.d. en verbindt daaraan de kon- 
klusie geen nieuwe stadsvernieuwingsprojekten 
meer in behandeling te kunnen nemen. Dit 
laatste is zeer hard op het stadhuis aangekomen. 
Op 16 juni j.I. stellen GDH-ambtenaren dat 
alleen ‘termijnen’ helpen op voorhand een pun
tensysteem zonder nadere kriteria inhoudt en 
dientengevolge afgewezen moet worden, en dat 
er verder een rush van mensen zal komen die 
termijngeval willen worden, omdat zij anders 
geen uitzicht hebben op een aanbieding. De 
afhandeling van deze termijnaanvragen zal een 
chaos veroorzaken. In een plenaire vergadering 
op 5 juni stelt de GDH vast, dat vaagheid troef is 
en er weinig konkreets te bespeuren valt in de 
voorstellen van B & W. De meerderheid van de 
vergadering zet de leeftijdsgrens op 18 jaar, 
wenst ook urgenten op beurt te helpen en wijst 
1- en 2 persoonshuidhoudens onder de 23 jaar 
aan op een beperkt deel van de distributiemarkt.

Staf en direktie zijn het hiermee niet eens en 
willen van de leeftijden 18 en 23 beide 25 
maken. Er is veel wrijving tussen staf en direktie 
enerzijds en de afdelingen anderzijds.
Op 16 juni, 2 dagen voor de raadsdebatten, stelt 
een meerderheid van de GDH-ambtenaren dat 
vóór 1 september (1980), wel te verstaan) resul
taten geboekt moeten zijn en de afbrokkeling 
van het distributiestelsel een halt is toegeroepen. 
In persverklaringen en in kontakt met Radio 
Stad herhaalt men nog eens: leeftijdsgrens op 18 
jaar, urgenten onder 23 jaar blijven aangewezen 
op een beperkt deel van de distributiemarkt, de 
dienst bemiddelt ook normale urgenten en men 
stelt tevens voor inkomen bij de kriteria om de 
mate van urgentie te bepalen, te betrekken. In 
het algemeen is men teleurgesteld dat de kern 
van de voorstellen van B & W een beperking van 
de vraagzijde is, terwijl dat een verruiming van 
de aanbodzijde had moeten zijn. De frustraties 
bij de GDH zullen er niet minder, de sfeer zal 
er niet beter op zijn geworden.

SANKTIEBELEID

Veruit het belangrijkste en politiek gezien ook 
het meest explosieve element in het nieuwe dis
tributiebeleid zullen de maatregelen betreffende 
ontruiming en vordering zijn. Er is overleg 
gaande tussen hoofdofficier van justie Mes- 
schaert en de gemeente Amsterdam. Eerst wat 
rechterlijke kost. De gemeente Amsterdam bezit 
een juridisch instrumentarium om eigenaren/ 
makelaars die het woningdistributiebeleid frus
treren alsmede klandestiene bezetters van 
distributiewoningen aan te pakken (niet minder 
dan 30 procent van de bij GDH aangemelde 
partikuliere woningen blijkt al bezet te zijn en 
dat groeit tijdens behandeling door de dienst aan 
tot maar liefst 50 procent). Dit geeft een indruk 
van de enorme problemen waarvoor de dienst 
staat.

Artikel 22 van de Woonruimtewet WRW stelt 
strafbaar het in gebruik geven én het in gebruik 
nemen van woongelegenheid zonder schrifte
lijke toestemming van B & W in de vorm van een 
woonvergunning. De straf hierop is maximaal 
f 5.000,— boete of 3 maanden hechtenis. Deze 
mogelijkheid om gedaan te krijgen dat gemeente 
en distributie serieus genomen worden is een 
duidelijke en een zware. Alleen, ze wordt niet 
toegepast. Welgeteld 4 1 /2 jaar is door de GDH
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geprobeerd dit artikel te effektueren, even zovele 
jaren is dit tegengehouden. Op het stadhuis 
is men zeer benauwd voor de politieke gevolgen 
van het in zijn geheel (en dat is het krusiale 
punt waar direkt op ingegaan wordt) gaan 
toepassen van artikel 22 WRW. Een ander 
sanktieartikel is artikel 8 van de (plaatselijke) 
Woonruimteverordening 1978 van Amsterdam, 
WRV, waarin het niet melden door een eigenaar 
aan de GDH van het leegkomen van een woning 
beneden de huurpijsgrens (binnen een week 
dient dit te geschieden) strafbaar wordt gesteld 
met een hechtenis van ten hoogste 2 maanden 
of een geldboete van ten hoogste f 300,—.
Het maken van een afgerond proces-verbaal door 
het Openbaar Ministerie vergt gemiddeld één 
werkdag... Dat ziet het O.M. niet zo zitten en nu 
worden al jarenlang seponeringen voorgesteld a 
raison van f 300,— per overtreding en overtre
dende eigenaars lachten in hun vuistje.

De landelijke Leegstandswet wil op dit punt 
drastisch ingrijpen: hechtenis van ten hoogste 
vier weken of een geldboete van ten hoogste 
f 25.000,— (zie artikel van Uco Koopmans 
elders in dit nummer). Dat tikt aan en dat zal 
effektief blijken, maar ook hier weer het be
zwaar dat realisering op een dergelijk nivo te 
lang gaat duren. Zwaar onder de maat dus, het 
tot nu toe gehanteerde vervolgingsbeleid. Maar, 
de gemeente heeft het voornemen overtredingen 
als bovengenoemd harder en konsekwenter aan 
te pakken. Dat is een politieke en juridische 
ommezwaai van jewelste waarover dan ook nog 
intensief ruggespraak wordt gehouden met het
O.M., in casu hoofdofficier van justitie Mes- 
schaert. Deze laatste is in principe bereid over te 
gaan to-t vervolging ex artikel 8 WRV en artikel 
22 WRV maar eist daarbij twee dingen van de 
gemeente. Ten eerste dat zij aannemelijk maakt 
waarom nu wel opeens tot vervolging overgegaan 
wordt, zowel voor het grote publiek als naar 
de kantonrechters toe die van deze wending 
overtuigd moeten worden. Ten tweede dat de 
gemeente instemt met wat hij, Messchaert, als 
nadere voorwaarde bij artikel 22 WRW stelt: 
indien ingebruikgevers vervolgen, dan ook de 
ingebruiknemers, in casu krakers. En hier heeft 
de wethouder van Herhuisvesting het buiten
gewoon moeilijk mee. Zijn. mening is, dat 
krakers door het simpele feit van ontruimen al 
genoeg getroffen c.q. gestraft zijn en Wolffen- 
sperger heeft dan ook expliciet laten weten dat 
alleen de eigenaren moeten worden vervolgd. 
Messchaert echter wil zoals blijkt op dit punt 
strikte ‘rechtsgelijkheid’. De enige manier om uit 
deze patstelling te komen lijkt dat de hoofd
officier van justitie in zoverre aan de gemeente
lijke wens tegemoet komt, dat hij bij krakers in 
elk geval niet de maximale straf zal eisen, maar 
een beduidend lagere — en liefst een minimale — 
dan bij eigenaars het geval zal zijn.
Overigens gelden de strafbepalingen tegen 
krakers niet als het om krakers gaat van een 
woning, die door B & W uit het leegstands- 
register is geschrapt (omdat ze de woning niet 
hebben gevorderd) of als het huis ten onrechte 
niet als leegstaand is aangemeld. Een eigenaar 
van een laagstaand huis die het leegkomen daar
van bewust niet meldt, zal geen beroep op de 
strafrechter kunnen doen als krakers zijn huis 
in bezit nemen. Het overleg tussen gemeente 
en O.M. is nog steeds gaande en het is verre van 
duidelijk of en zo ja welke uiteindelijke oplos

sing zal worden bereikt. Een ding is zeker: 
aan weer een gentleman’s agreement hebben 
we niets.
Punt 9 van de agenda van de gemeenteraadszit
ting 18 juni 1980. Voordracht van B & W d.d.
10 juni met betrekking tot de woningdistributie. 
De behandeling was mat en leverde geen vuur
werk op. De uitwerking zou wel eens explosief 
kunnen zijn. En als B & W dan echt kracht 
willen zetten aan hun voornemens, dan is de

moet worden om er woonruimte van te ma
ken. Vorderen mag niet veel geld kosten!

- Na 6 maanden leegstand van een woning, 
resp. 12 maanden van een bedrijfsgebouw, 
moeten B en W tot vordering besluiten.
Een besluit om af te zien van vordering 
‘dient uitdrukkelijk en gemotiveerd genomen 
genomen te worden’.

- Het kraken van leeggemelde woningen en ge
bouwen wordt strafbaar gedurende 6 , resp.
12 maanden. De burgemeester moet in een 
dergelijk geval altijd tot ontruiming besluiten. 
Het besluit wordt met politiehulp uitgevoerd.

Het voorstel van de PvdA-ers wil, behalve 
de leegstand ‘bestrijden’, ook gemeentebesturen 
meer bevoegdheden geven om woonruimte te 
kunnen verdelen. De PvdA-ers willen hun ont
werp integreren in de Woonruimtewet 1947, die 
deze bevoegdheden regelt. Zij stellen voor de 
huurprijs- en koopprijsgrenzen, waaronder een 
woonvergunning van het gemeentebestuur nodig
is, te laten verdwijnen. Gemeentebesturen kun
nen dan voor alle huizen (of delen daarvan) 
woonvergunningen eisen. De regering wil dit 
uitdrukkelijk niet. Zij wil alleen ‘iets’ tegen de 
leegstand doen. Pogingen - vlak voor koninginne
dag - om beide wetsontwerpen tot één geheel te 
smeden zijn dan ook mislukt.

KRITIEK

De termijnen waarbinnen niet gevorderd kan 
worden, als een woning of gebouw leeg is aan
gemeld, zijn in beide voorstellen veel te lang. 
Door o.a. Fred van der Spek is voorgesteld deze 
termijnen tot maximaal 3 maanden te beperken. 
Het voorstel is door de indieners weggewuifd. 
Het blijft onduidelijk wat ‘de gewichtige redenen’ 
zijn, die B en W kan doen besluiten af te zien 
van vordering of om de leegstandstermijn nog 
eens te verlengen. Als die redenen al bestaan, 
moeten zij duidelijk omschreven in de wet staan. 
Anders blijft de leegstandbestrijding erg afhanke
lijk van de plaatselijke en vaak willekeurige in
zichten van het gemeentebestuur. 
Gebouwenvordering is in beide voorstellen 
nauwelijks mogelijk door de vele beperkende 
voorwaarden, die er aan verbonden worden. 
Zowel de PvdA als de regering vinden, dat ver
bouwing niet veel geld mag gaan kosten. De 
regering stelt, dat de verbouwkosten binnen 
15 a 20 jaar door middel van afschrijvingen

beantwoording van het in diezelfde raadszitting 
ter sprake gekomen adres van de bewoners 
Vondelstraat 72 ‘inzake de bestemming van dit 
pand voor de opvang van buitenlandse werk
nemers en/of Nederlanders van Surinaamse 
afkomst uit brandgevaarlijke pensions in de 
stad’ geen vraag meer.

terugverdiend moeten worden. Bovendien wil de 
regering bij het vaststellen van het bedrag, dat 
als vergoeding aan de eigenaar moet worden 
betaald, aanknopen bij de prijzen van ‘vergelijk
bare, soortgelijke bedrijfsruimte’. Dat wordt 
dus onbetaalbaar en een prima excuus om geen 
bedrijfsruimte te gaan vorderen! Daar komt nog 
eens bij, dat de regering vorderen van gebouwen 
pas noodzakelijk vindt, wanneer er een leegstand 
van meer dan 2 jaar is en ‘geen uitzicht bestaat 
op beëindiging van die leegstand binnen afzien
bare termijn’.

Maar het ergste in beide ontwerpen is, dat kra
kers strafbaar gesteld worden en zonder meer 
door de politie ontruimd kunnen worden.
De PvdA-ers stellen het kraken van leeggemelde 
woningen strafbaar. Het blijft onduidelijk 
waarom. In hun Memorie van Antwoord van 
24-4-’80 stellen zij, dat ‘het kreëren van een 
systeem van doelmatige en rechtvaardige woon
ruimteverdeling de legitimatie aan zowel protest- 
als noodkrakers zou kunnen en moeten ontne
men’.
Blijkbaar geloven de ontwerpers niet erg in de 
‘doelmatigheid en rechtvaardigheid’ van hun 
eigen ontwerp! Waarom nog een aparte straf
baarstelling, terwijl krakers met de bestaande 
wetgeving al op verschillende manieren (civiel-, 
straf- en administratiefrechtelijk) gepakt kunnen 
worden in geval van ‘misbruik’?
De gevolgen van het regeringsontwerp zijn 
onafzienbaar! Duizenden krakers-bewoners zul
len na invoering van deze wet op de keien gezet 
worden! Krakers, die willen aantonen, dat zij al 
voor 12-l-’79 in hun huis woonden om op die 
manier nog één jaar uitstel te krijgen geven hun 
enige rechtsbescherming - hun anonimiteit - 
prijs. Die rechtsbescherming is al waardeloos, 
want de rechter kan zonder meer een ontruiming 
toewijzen: namen zijn niet meer nodig!

Het ‘Landelijk Komitee Kraak de Leegstand’ 
is opgericht om een goede anti-leegstandswet 
te krijgen en de strafbaarstelling van kraken te 
voorkomen. In het Komitee werken ongeveer 
15 organisaties van bewoners en woningzoeken
den samen. Zij vindt, dat iedere leegstandswet, 
waarin krakers strafbaar worden gesteld, in 
het nadeel zal werken van bewoners en woning
zoekenden, die strijden tegen woningnood, 
leegstand, verkrotting en spekulatie.

UCO KOOPMANS
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’ Ik ben nel als Pinochet
Op 29 juni 1980 werden er voor de derde keer 
in twee jaar tijd in Bolivia verkiezingen gehou
den die opnieuw een overwinning te zien gaven 
voor de kandidaat van het gematigd linkse front 
UDP, Siles Zuazo. En opnieuw greep een groep 
militairen de macht, om het land te redden van 
‘anarchie en chaos’, te genezen van het ‘marxis
tisch kankergezwel’. De staatsgreep begon 
17 juli ‘s morgens vroeg in Trinidad, waar een 
afdeling van het leger de openbare gebouwen 
bezette en verklaarde niet langer de regering 
van presidente Lidia Gueiler te erkennen. 
Paramilitaire groepen, die al maandenlang een 
sfeer van terreur en geweld kweekten, reden in 
auto's van de nationale gezondheidsdienst 
het Prado op, de hoofdstraat van de regerings- 
stad La Paz, en drongen het gebouw binnen van 
de eenheidsvakcentrale de COB. Daar waren op 
dat moment leiders van vakbonden, politieke 
partijen en de komitees ter verdediging van de 
demokratie - opgericht om het verzet tegen de 
paramilitaire terreur en een mogelijke staats
greep te organiseren - in vergadering bijeen om 
de situatie te bespreken. Op het moment dat 
Juan Lechin, de sekretaris van de COB, een ver
klaring voorlas waarin onder andere opgeroepen 
werd tot een algemene staking, vielen de eerste 
schoten. Een mijnwerker werd door een kogel 
in het hoofd getroffen en gedood. De leider van 
de Socialistische Partij, Marcelo Quiroga Santa 
Cruz, werd onmiddellijk gefusilleerd. Vele linkse 
leiders werden gevangen genomen en wegge
voerd. Onder hen was Juan Lechin, die inmid
dels aan de martelingen die de militairen hem 
deden ondergaan is gestorven. Enkele uren later 
werden de presidente, Lidia Gueiler, en haar 
regering gevangen genomen. Een voorlopig 
bestuur werd ingesteld dat later generaal Luis 
Garcia Meza tot president benoemde. Deze ver
klaarde dat hij twintig jaar aan de macht wilde 
blijven, totdat Bolivia herbouwd zou zijn en de 
ekonomische en sociale problemen van het land 
opgelost.
De vele staatgrepen die Bolivia sinds haar onaf
hankelijkheid gekend heeft worden soms ten 
onrechte een folkloristisch verschijnsel genoemd. 
Een kleine groep van ekonomisch machtigen 
probeert zich te handhaven ten koste van een 
arme meerderheid van Indiaanse boeren, ar
beiders en mijnwerkers. Zelfs met ontstellend 
grote fraude heeft deze groep de verkiezingen 
van de afgelopen twee jaar niet kunnen winnen. 
De mislukte staatsgreep van november vorig 
jaar leerde die officieren die nooit veel heil 
gezien hadden in demokratische verkiezingen 
dat de aktie beter voorbereid moest worden. 
Met de hulp van Argentijnse militairen en het 
advies van een van de grote mannen achter de 
schermen Klaus Barbie, alias Klaus Altman, 
ex-nazie en jarenlang adviseur van Banzer in 
staatsveiligheidszaken, wilde men elk verzet 
onmiddellijk de kop in drukken. Overal in het 
land werden honderden arrestaties verricht.
De politieke gevangenen werden door het leger 
naar een voetbalstadion in La Paz gebracht 
- een lesje dat Garcia Meza van Pinochet geleerd 
had. ‘Ik ben net als Pinochet’, zei hij en de 
harde repressie maakte deze uitspraak akelig 
waar.
Toch lukte het de militairen niet het verzet 
neer te slaan. Direkt na de staatsgreep hadden 
ze het land volkomen afgesloten, alle kommuni-

katiekanalen werden afgesneden, telefoon en 
telexverkeer werden verbroken en journalisten 
werd het werk onmogelijk gemaakt - men pakte 
hun fototoestellen en filmpjes af, weigerde hen 
toegang tot de plaatsen waar gevochten werd, 
sommigen werden ;elfs opgepakt - zodat het 
moeilijk is een beeld te krijgen van wat er precies 
gebeurt. Alleen officiële door de junta uitge
geven informatie kon het land verlaten.
Toch is het onvermijdelijk dat in het buitenland 
doordringt wat er gaande is.
Aan de oproep van de COB tot een algemene 
staking werd gehoor gegeven, het hele land 
kwam stil te liggen. Boeren brachten versper
ringen aan op de wegen naar de steden, overal 
werden barrikades opgericht. In de steden 
kwamen de mensen bijeen voor korte heftige, 
zich snel verplaatsende protestdemonstraties 
waar het leger direkt op insloeg. Het is niet 
bekend hoeveel doden en gewonden bij deze 
akties gevallen zijn.
Het felst werd verzet geboden in de mijnen 
van vooral Huanuni en Siglo XX, Bolivia’s 
belangrijkste ekonomische sektor en vanouds 
een centrum van revolutionaire strijd. De mijn
werkers legden het werk neer en keerden zich 
met het dynamiet waar ze dagelijks mee in de 
mijnen werkten tegen het leger. Hun eigen radio 
stations waren de enige die bleven zenden 
- de radiostations in de steden waren door de 
militairen vernietigd - en hun oproep tot verzet 
bereikte ook de steden en de boeren. Ondanks 
de vele doden die gevallen zijn - meer dan 1500 - 
en hoewel het leger de mijncentra omsingeld 
heeft en geen voedsel en medicijnen toelaat, 
gaat de strijd nog door.
Domitila Barrios de Chuangara is een mijn- 
werkersvrouw uit Siglo XX. Voor wie zich bezig
houdt met de Boliviaanse vrouwenstrijd en het 
verzet van haar volk tegen de militairen, waaraan

zij aktief deelneemt, is zij bijna een begrip ge
worden. Zij was in Kopenhagen bij de Vrouwen- 
konferentie van de Verenigde Naties op het 
moment dat de alomgevreesde staatsgreep ge
pleegd werd. Haar dringende vraag om interna
tionale solidariteit droeg er in niet geringe mate 
toe bij dat er aandacht geschonken werd aan de 
situatie in Bolivia.
Internationale solidariteit is vooral nu belang
rijk. De junta staat zwak. De staatsgreep is ver
oordeeld door de landen van het Andes Pakt, 
waar ook Bolivia deel van uitmaakt, door de 
OAS. De Verenigde Staten zetten onmiddellijk 
hun ekonomische en militaire hulp stop en ook 
de Europese landen spraken hun afkeuring uit. 
Het nieuwe bewind is tot nu toe slechts erkend 
door Argentinië, Uruguay, Brazilië, Egypte, 
Israël, Zuid Afrika en Taiwan.
Het moedige verzet heeft mogelijk gemaakt dat 
de COB in de klandestiniteit een ‘volksregering’ 
vormde. In een in het geheim verspreide reso
lutie roept ze op de uitslag van de verkiezingen, 
waardoor Siles Zuazo als president aangewezen 
wordt, te respekteren.
Solidariteit is nu belangrijk.

In afwachting van de vorming van een ‘strijd- 
fonds Bolivia’ heeft de X-Y beweging haar 
gironummer opengesteld. Voor bijdragen ten 
behoeve van de slachtoffers van de repressie: 
gironummer 609060 t.n.v. X-Y-beweging,
Den Haag, o.v.v. Bolivia.
Er is ook een brochure uitgegeven: ‘Bolivia in 
verzet’, waarin een overzicht wordt gegeven 
van de gebeurtenissen en de achtergronden van 
de staatsgreep. Deze is te bestellen, uitsluitend 
door overmaking op gironummer 4350500 
t.n.v. Werkgroep Bolivia, Parkstraat 28, Arnhem.

GREETJE PETERSE



Onlangs verscheen de elfde editie van het gezaghebbende SIPRI-jaarboek 
over de bewapening.
Het Zweedse instituut voor Vredesonderzoek slaat elk jaar een pessimis
tischer toon over de stand van de mondiale bewapening aan. De cijfers in het 
jaarboek geven een steeds somberder beeld te zien en de konklusies worden 
langzamerhand onontkoombaar: binnen 1 a 2 jaar zal er op de wereld meer 
dan 1.000.000.000.000 (duizend miljard) gulden aan wapens worden be
steed. Ook zal de kernbewapening drastisch worden opgevoerd en zal een 
nieuwe eskalatie in de bewapingswedloop optreden.
Valt er aan de wapenfeiten anno 1980 nog hoop voor de toekomst te ont
lenen?

de verpletterende werkelijkheid
van de bewapening

De militaire uitgaven zijn sinds de tweede 
wereldoorlog verviervoudigd. Er is sinds 1945 in 
de wereld ruim 8 biljoen gulden aan bewapening 
uitgegeven. De bewapening heeft zich in de afge
lopen 35 jaar vrijwel steeds in stijgende lijn ont
wikkeld.
Alleen in het midden van de jaren ’50 is er 
sprake van een lichte daling in de militaire be
stedingen geweest.
Ondanks alle pogingen in de jaren ’70 om tot 
wapenbeheersing en ontwapening te komen, 
heeft de stijgende lijn in de bewapening zich ook 
in deze periode doorgezet.
Het verhoogde tempo van de militaire uitgaven 
valt in hoofdzaak waar te nemen in landen van 
de NAVO. Vooral de Verenigde Staten hebben 
hun defensieuitgaven drastisch verhoogd: de ko
mende 5 jaar zullen de defensielasten daar met 
4 procent per jaar stijgen. De overige landen van 
de NAVO zullen niet achterblijven. Al in 1978 
besloten de NAVO-partners om hun defensie
begrotingen met 3 procent reeël te laten stijgen. 
Over de militaire uitgaven van het Warshaupakt, 
met name die van de Sovjet-Unie konkludeert 
SIPRI dat er van een geringe daling sprake is. 
Volgens het jaarboek zijn de officiële Russische 
cijfers echter niet betrouwbaar. Ook het beeld 
dat de Amerikaanse inlichtingendienst CIA van 
de Russische uitgaven geeft, wordt door SIPRI 
aangevochten: ten onrechte berekenen de 
Amerikanen de Russiche militaire uitgaven op 
basis van Amerikaanse produktiekosten.

INTERNATIONALE WAPENHANDEL

Ook de militaire uitgaven van de ontwikke
lingslanden hebben een ongekend peil bereikt. 
De landen in de Derde Wereld nemen nu al 15 
procent van de totale militaire uitgaven voor hun 
rekening. Dit aandeel wordt met name besteed 
aan wapenaankopen in de Westerse landen.
De Verenigde Staten zijn met 43 procent de 
grootste exporteur van wapens naar de Derde 
Wereldlanden. De Russen volgen met een aan
deel van 27 procent. Frankrijk is een ‘goede’ 
derde met 10 procent. Ook Nederland blaast

met een 9e plaats op de wereldranglijst haar par
tijtje mee in de internationale wapenhandel. 
Vooral de verkoop van F-27 en F-28 Fokker- 
vliegtuigen zijn voor deze hoge klassering verant
woordelijk. Overigens wordt door de Nederland
se regering ontkend, dat de Fokkervliegtuigen 
voor militaire operaties ingezet (kunnen) wor
den.

De omzet van de wapenindustrie, die voorname
lijk in het Westen is gevestigd, bedraagt nu meer 
dan 100 miljard gulden. Volgens sommige des
kundigen vormt de produktie van wapentuig één 
der belangrijkste bronnen van de inflatie en de 
werkloosheid. Dit vindt z’n oorzaak in het feit, 
dat militaire investeringen aan minder mensen 
werk verschaft dan dezelfde investeringen in de 
civiele sektor. In Nederland is onlangs uitgere
kend, dat een bedrag van 1 miljard dollar be
steed door de regering in de wapenindustrie
15.000 tot 40.000 mensen werk oplevert. 
Wordt datzelfde bedrag in de sociale sektor 
besteed, bijvoorbeeld in de woningbouw, dan 
levert dat 60.000 tot 100.000 mensen werk op. 
Dat zijn interessante cijfers tegen de achtergrond 
van het beleid van de regering Van Agt om de 
militaire bestedingen steeds verder op te schroe
ven. Met de ruim 2 miljard die de regering aan de 
aankoop van nog eens 111 F-16’s wil gaan be
steden, vernietigt zij op deze manier tienduizen
den arbeidsplaatsen.

Naast de politieke en militaire facetten van de 
bewapening, worden ook de ekonomische motie
ven steeds belangrijker. Regeringen gaan steeds 
meer een wapenexportbeleid voeren, omdat zij 
geloven dat daardoor hun nationale ekonomie 
uit het slop gehaald kan worden. Ook de mili
taire ondernemingen, die zich in de afgelopen 
jaren meer hadden toegelegd op de civiele pro
duktie, zullen weer het aksent op de militaire 
produktie gaan leggen. Andere, nu nog civiele 
bedrijven, zullen trachten militaire orders in de 
wacht te slepen. Op deze manier worden de na
tionale ekonomieën nog meer afhankelijk van de 
militaire produktie.

NIEUWE KERNWAPENS

Een belangrijk deel van het jaarboek is gewijd 
aan nieuwe ontwikkelingen aan het bewape- 
ningsfront. Nog voor de ondertekening van het 
SALT-II akkoord, het akkoord over de beper
king van de strategische kernbewapening tussen 
de Verenigde Staten en de Sovjet-Unie (dat nog 
steeds niet door de Senaat is geratificeerd), kon
digde de regering Carter een ingrijpende ver
nieuwing van de strategische kernmacht aan. 
Zowel de strategische landraketten als de kern
wapens die op onderzeeboten staan opgesteld, 
zullen in de loop van de jaren ’80 vervangen 
worden door zwaardere en modernere kern
wapens.

De modernisering zal in hoofdzaak bestaan uit 
de opvoering van de snelheid van de raketten, 
verhoging van hun onkwetsbaarheid en verbe
tering van de richtprecisie. Zo zal de toekom
stige interkontinentale MX-raket slechts een 
half uur nodig hebben om een afstand van
10.000 km te overbruggen. Deze raket is boven
dien in staat om een doel met een precisie van 
ongeveer 100 meter te vernietigen. Het MX- 
programma, waarmee een bedrag van circa 60 
miljard gemoeid zal zijn, vormt het zwaarte
punt in de modernisering van de strategische 
kernmacht te land. Ook de vloot van atoom- 
onderzeeërs zal worden vernieuwd. Er zal een 
hele nieuwe generatie van onderzeeërs en raket
ten worden gebouwd onder de naam Trident. 
De eerste Trident is reeds afgeleverd. In totaal 
zullen er waarschijnljjk zo’n 30 gereed komen. 
Twee/derde van de Tridentvloot zal permanent 
in de oceanen rondvaren. Bij elkaar zullen ze 
meer dan 10.000 kernwapens kunnen afvuren en 
ze zullen vrijwel niet door de Russen opge
spoord, laat staan vernietigd kunnen worden. De 
Amerikanen gaan bovendien nog een nieuwe 
strategische bommenwerper bouwen. De Senaat 
heeft onlangs 91 miljoen dollar in de begroting 
voor een opvolger van de B-52 bommenwerper- 
vloot uitgetrokken.
Onder invloed van de ontwikkelingen in het



Westen zijn ook de Russen bezig met de bouw 
van nieuwe strategische kernwapens. De Russen 
leggen zich vooral toe op de modernisering van 
hun te land opgestelde raketten. Ook hun onder- 
zeebootvloot wordt vernieuwd. SïPRI is van 
mening, dat de Russische strategische kern
macht op technologisch gebied sterk bij de 
Amerikaanse kernwapens achterblijft. De Rus
sen liggen gemiddeld 5-7 jaar achter op de 
Amerikaanse wapenontwikkelingen.
Ook Groot-Brittanië, Frankrijk en China zullen 
hun strategische strijdkrachten over de hele linie 
gaan moderniseren.

STRATEGIE

Al deze ontwikkelingen aan het bewapenings- 
front betekenen niet alleen een geweldige op
voering van de bewapeningswedloop. Met de 
steeds perfekter wordende wapens, veranderen 
ook de strategische doktrines. De kernwapens 
krijgen steeds minder een afschrikkingsfunktie.

Dit geldt zowel voor de strategische als voor de 
taktische kernwapens.
Sinds 1974 wordt ernaar gestreefd om een zoge
naamde ‘counterforcekapaciteit ’ voor de strate
gische kernwapens te verkrijgen, dat wil zeggen 
dat ze worden gericht op de offensieve kernwa
pens van de tegenpartij. Men wil daarmee 
bereiken, dat de schade aan het eigen grond
gebied door het uitschakelen van de vijandelijke 
kernwapens beperkt blijft. De inzet van de 
‘counterforce’wapens loont het meest in een 
vroeg stadium van een gewapend konfïikt. 
Daardoor is het een zeer gevaarlijke doktrine, 
want er ontstaat nu een ‘premie op haast’: 
vroegtijdige inzet van de strategische kernmacht 
biedt de beste overlevingskans, zowel voor deze 
wapens als voor het eigen grondgebied.
Aan de doktrine van de counterforce ligt een 
theorie ten grondslag die ervan uitgaat, dat 
kernoorlogen te overleven en zelfs te winnen 
zouden zijn. Daarom wordt er nu ook hard ge
werkt om de stratische kernwapens volledig on
kwetsbaar te maken. Het MX-raketprogramma 
is daar geheel op gericht en past uitstekend in de 
nieuwe doktrines. Er zijn bovendien aanwijzin
gen, dat de Amerikanen nieuwe ‘anti-raket’- 
raketsystemen willen gaan bouwen. Die zouden 
de bevolking moeten beschermen tegen de aan
vallen van vijandelijke kernwapens.
Zo’n stap past zeer goed in de ‘war-winning’filo
sofie en het zal duidelijk zijn, dat dit het einde 
betekent van de theorie van de afschrikking.
Het is zeer goed denkbaar, dat de nieuwe strate

gie in de nabije toekomst kan leiden tot een 
situatie, waarin het Westen over een ‘disarming 
first strike’, een ontwapenende eerste klap zou 
kunnen beschikken. Al deze ontwikkelingen be
tekenen een nog grotere kans op het ontstaan 
van een kernoorlog.
Naarmate de technologie het menselijke kon- 
trolevermogen steeds meer gaat overvleugelen, 
zal de afhankelijkheid van komputers en elek- 
tronika voortdurend groter worden. Verwijzend 
naar de recente komputerfouten (op 2 en 6 juni 
1980) in het militaire hoofdkwartier van de 
Amerikanen, zei Frank Bamaby, direkteur van 
SIPRI, dat de situatie zeer gevaarlijk wordt 
doordat de op het land gestationeerde raketten 
wegens de toenemende precisie van de moderne 
kernwapens zullen op grond van komputer-
signalen automatisch worden gelanceerd om de 
vijandelijke raketten uit te schakelen nog voor
dat zij hun doelen bereikt hebben.
Wat zou er bijvoorbeeld gebeurd zijn als zo’n 
vals alarm gegeven was kort na de Russische in
val in Afghanistan of na de Amerikaanse aktie 
in Iran?

ONTWAPENING

De Westduitse bondskanselier Schmidt zei na 
zijn recente bezoek aan Moskou dat duizend 
uur praten meer zin heeft dan één uur schieten 
Op zichzelf een uitspraak die door weinig men
sen aangevochten zal worden.

Toch zijn de jaren ’70 op het gebied van de ont
wapeningsonderhandelingen op een totale mis
lukking uitgelopen volgens SIPRI. En dat terwijl 
de jaren ’70 in het teken van de toenadering 
tussen Oost en West hebben gestaan. Dat geeft 
eens te meer de eigen dynamiek en het ongrijp
bare karakter van de bewapeningswedloop aan. 
Al eerder konkludeerden we dat de SALT-ak- 
koorden de bewapening alleen maar verder op
drijven. SALT geeft de grootmachten een vrij
brief om nieuwe wapens te ontwikkelen die 
later weer als troef op de onderhandelingstafel 
gelegd worden.

WIM BUISMAN

Jongerenkongres
Op een wat ongebruikelijk tijdstip organiseerden 
de PSPjongeren op 5 juli j.1. een kongres. Dit 
tussentijds kongres was nodig omdat er een aan
tal vakatures was ontstaan in het bestuur, 
en het bestuur bovendien het wantrouwen in 
haar voorzitter had uitgesproken. Bovendien was 
het hard nodig om eens van gedachten te wisse
len over de gewelddadigheden op 30 april en 
tijdens de Vondelstraat, om zodoende een 
‘beleid’ uit te stippelen voor toekomstige 
gebeurtenissen.

Het kongres besloot om naar aanleiding van de 
gewelddadigheden van de laatste maanden een 
werkgroep in te stellen, die zich gaat beraden 
over toelaatbare, geweldloze vormen van verzet 
tegen het toenemende politiegeweld.
Over het antwoord op dat politiegeweld werd 
ook op het kongres langdurig gediskussieerd. 
Het kongres kwam al snel tot de konklusie dat 
het teruggooien van stenen naar b.v. de mobiele 
eenheid geen politieke oplossing is voor de 
problemen die aan het ME-optreden ten grond
slag liggen, maar de vraag is dan wel: wat dan?

Als alternatieven voor stenen werd de tuinslang 
naar voren gehaald.
Het is ook best moeilijk, bleek, om ‘aktieloos’ 
toe te zien als een knokploeg een pand ontruimt, 
terwijl dat waarschijnlijk voorkomen had 
kunnen worden als je die knokploeg het pand 
had ‘uitgeslagen’.
Met deze problemen gaat de ingestelde ‘geweld- 
groep’ zich bezig houden. Geïnteresseerden kun
nen zich hiervoor opgeven bij de PSPjg,
Postbus 700, Amsterdam.

Na deze pacifisme-diskussie werd het bestuur 
van de PSPjg aangevuld met: Jack ten Haaf 
(jongerengroepen), Paul van der Aa (minder
jarigheid) en Benjamin van Crevel (voorzitter). 
Benjamin zat al in het bestuur als sekretaris.

Al met al toch een geslaagde dag in Amsterdam 
waar toch nog, ondanks het warme tijdstip, veel 
mensen op af waren gekomen.

PAUL VAN DUN 
BENJAMIN VAN CREVEL

SleunakHe illegalen
De positie van ‘illegale’ buitenlandse werknemers 
wordt steeds moeilijker. Van de aktievoerende 
illegalen die in kleine groepjes overal in het land 
zijn ondergebracht, is inmiddels al een groep 
(die bekend staat als de ‘elf van Aardenburg ’) 
het land uitgezet. Steun aan de mensen die zich 
blijven verzetten tegen de uitvoering van de 
diskriminerende Wet Arbeid Buitenlandse Werk
nemers is meer dan ooit nodig. Overal in het 
land zorgen steunkomitees voor zo goed moge
lijke onderduikadressen. De aktie kan daardoor 
voortgezet worden. Maar de mensen kunnen 
nog steeds niet werken. Zoals eerder in Bevrij- 
ding werd aangekondigd, is de PSP een financiële 
aktie gestart om het gebrek aan inkomsten, en 
dus het gebrek aan geld voor de familie in

Marokko van de aktievoerders te kompenseren. 
Meer dan ooit is noodzakelijk te onderstrepen 
dat deze mensen, die hier gewerkt hebben, 
rechten hebben in ons land. Nu meer dan ooit, 
omdat door de overheid en werkgevers niet 
verhuld wordt dat wat hen betreft illegalen 
rechteloos, zelfs vogelvrij zijn. Het doodschieten 
van een wegrennende Marokkaan, die geen 
papieren had, is daarvan een even duidelijk als 
treurig voorbeeld.

Steun de strijd van de illegalen tegen onderdruk
king en rechteloosheid.

*

Gironummer 35 35 250 t.n.v. PSP-aktiefonds, 
Amsterdam, o.v.v. ‘Illegalen’.



Op 19 juni j.1. werd een opmerkelijk rapport gepubliceerd, een studie van de 
WRR (Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid) onder de titel 
’Plaats en toekomst van de Nederlandse industrie'. Opmerkelijk omdat het 
rapport pleit voor een versterking van de industrie als middel om de belang
rijkste sociaal-economische doelstellingen, zoals het terugbrengen van de 
werkloosheid, te verwezenlijken. Dit in tegenstelling tot het WRR-rapport 
’Maken we er werk van?' van enkele jaren geleden dat juist in een uitbreiding 
van de niet-commerciële dienstverlening de oplossing zag.

Opmerkelijk zijn ook de diverse reacties op de 
WRR-studie. VNO en VVD zijn sterk negatief in 
hun oordeel terwijl Financieel Dagblad en Finan
cieel Economisch Magazine, spreekbuis van het 
’denkende deeV van het bedrijfsleven, vrij lovend 
zijn. Ter linkerzijde laat de FNV een overwegend 
positief geluid horen; door CPN (Boe Thio) en 
PPR (Leo Jansen) wordt het rapport danig afge
kraakt en ook de PvdA heeft bedenkingen. Geen 
links-rechts verdeling dus bij de commentaren, 
en dat kun je van de meeste rapporten niet zeg
gen. Meer eenstemmigheid is er over het gedegen 
karakter van de WRR-analyse. Met één uitzonde
ring: Kees Bartels noemt het rapport ’misleidend 
en onwetenschappelijk' (Hervormd Nederland 
12-7-’80)
Opmerkelijk is verder dat de belangrijkste man 
achter het WRR-rapport, Arie van der Zwan, als 
socialist te boek staat. Hij is ooit aktief geweest 
in Nieuw Links maar verliet al snel de PvdA toen 
hij de verstarring weer zag bovendrijven.

Zoiets maakt nieuwsgierig. Waarom wordt niet 
langer de nadruk gelegd op de quartiare sector 
maar juist op de industrie. Op welke analyse 
steunt het rapport? Welke kritiek heeft de WRR 
op het huidige structuurbeleid? En wat is haór 
alternatief? Wat zijn de zwakke en sterke kanten 
van het WRR-rapport? En tenslotte, wat moet 
de linkse beweging met de WRR-voorstelIen? 
Vragen die in dit artikel aan bod komen.

Het vorige WRR-rapport ’Maken we er werk 
van?' had een tweeledige boodschap. Aangezien 
de werkgelegenheid in de industrie, en op wat 
langere termijn ook in de commerciële dienstver
lening, zal teruglopen zullen vooral in de niet- 
commerciële dienstensector (quartaire sector) ar
beidsplaatsen geschapen moeten worden. Te
meer omdat déar nog veel onvervulde behoeften 
zijn. Om dit te financieren zal er een sterk winst
gevende technologisch hoog-ontwikkelde indu
striële sector moeten komen; de z.g. draagvlak- 
theorie. In het nieuwe rapport concludeert de 
WRR dat 'de dienstensector, waaronder de quar
taire sector, onder de huidige omstandigheden 
en vooruitzichten geen adequate opvangmoge
lijkheden kan bieden voor de uitstoot van arbeid 
uit de nijverheid. De drie jaar geleden in ’'Maken 
we er werk van?’als voorwaarde genoemde ver
sterking van de bedrijvensector is uitgebleven' . 
Waarom is die versterking uitgebleven en hoe 
kan zij alsnog op poten worden gezet , dat zijn 
de vragen die in het nieuwe WRR-rapport cen
traal staan.

OMSLAG

Na Japan had Nederland in de periode 1964-’72 
de hoogste groeicijfers voor de industriële pro
ductie. De WRR toont aan dat deze sterke groei 
samenhangt met de graad van specialisatie: naar 
het pakket goederen waarop Nederland zich had 
toegelegd (Met name chemie en aardolieproduc
ten) was in die periode een grote vraag.
Na 1965 nam als gevolg van de sterke internatio
nalisering de buitenlandse penetratie op de Ne

derlandse markt snel toe. Door de toenemende 
export zijn de gevolgen daarvan voor de werkge
legenheid en de handelsbalans aanvankelijk zeer 
goed opgevangen. Na 1974 is dit niet langer het 
geval; Nederland komt terecht in een fase van 
de-industrialisatie. En niet zo zuinig ook: het 
aandeel van de beroepsbevolking werkzaam in de 
industrie daalde ir de periode 1965-’78 van 41,9 
naar 31,8 perc.
Vanwaar die snelle omslag? We moeten voor het 
antwoord naar 3 sectoren kijken. De sector waar 
Nederlftfts altijd sterk in was, chemie en aardolie
producten, kent niet langer een expansieve 
vraag;
ze is in een stabilisatiefase terecht gekomen. Een 
extra probleem daarbij: Nederland heeft zich 
binnen die sector nogal gericht op de bulkpro- 
ducten en juist dat soort producten kunnen ze in 
sommige Derde Wereld landen (b.v. Zuid-Korea 
en Brazilië) ook maken. Wat momenteel grote 
groeimogelijkheden heeft is de sector van de ka
pitaalgoederen en uitrusting. Nederland profi
teert hier echter nauwelijks van omdat ze in deze 
sector altijd al een gering aandeel heeft gehad. 
De derde sector die hier van belang is bevat be
drijfstakken als textiel, confectie, leer en meube
lenindustrie e.d. Deze producten worden vanwe
ge het arbeidsintensieve karakter in toenemende 
mate door de Derde Wereld en het Oostblok ge
maakt. Maar dat is niet de belangrijkste reden 
dat deze bedrijfstakken in Nederland zo hardhol- 
lend achteruit zijn gegaan. Want de import-pene- 
tratie komt voor twee-derde van de kant van de 
industrie-landen. In landen als West-Duitsland en 
België heeft deze sector zich vrij aardig staande 
gehouden omdat men het producten-pakket tij
dig heeft aangepast aan de veranderingen in de 
internationale concurrentie-verhoudingen.

AFSTEMMEN

Volgens de WRR kunnen we niet op de oude 
voet doorgaan. De Nederlandse industriële 
structuur zal afgestemd moeten worden op de 
toekomstige internationale kosten- en vraag- 
verhoudingen. Anders kunnen we de uitbreiding 
van het aantal arbeidsplaatsen en van de collec
tieve voorzieningen wel op onze buik schrijven. 
Het industriële roer moet om. Ten eerste moet 
de industriële structuur veelzijdiger worden. 
Verder moet het Nederlandse productenpakket 
een ‘opwaardering’ ondergaan: gespecialiseerde 
eindproducten in plaats van de z.g. intermediaire 
en bulkproducten, met name in de chemie-, 
aardolie- en staalsector. Juist door die opwaar

dering kan die Nederlandse industrie groten
deels ontsnappen aan de prijsconcurrentie. 
Maar ze zal dan wel extra nadruk moeten leg
gen op product-differentiatie (producten afstem
men op gespecialiseerde submarkten) en op niet- 
prijs elementen zoals kwaliteit en levertijd.
Met een dergelijke marktstrategie zijn ook voor 
de sectoren als textiel en leer e.d. aardig wat 
groeimogelijkheden. Tenslotte zal de ‘equip- 
ment’sector (machine- en apparatenbouw, elec- 
tro-techniek, transportmiddelen en instru
menten) uitgebouwd moeten worden, met het 
oog op de toekomstige samenstelling van de 
wereldhandel.

Welke vorm van structuur- of industriebeleid is 
hiervoor nodig? Volgens de WRR in ieder geval 
niet het beleid zoals dat tot nu toe is gevoerd.
‘Zoals het is gegaan, kan men het in feite beter 
nalaten' Dit geldt met name voor de indivi
duele steunverlening: geen duidelijke criteria 
en wettelijke kaders, gebrekkige financiële 
controle, het directe effect op de werkgelegen
heid is nauwelijks controleerbaar, verantwoor
ding naar het parlement toe is achterwege 
gebleven. Voor zover je kunt spreken van so
cialisatie was het louter een socialisatie van de 
verliezen: winstgevende onderdelen bleven 
buiten de steunoperaties, alleen de negatieve 
uitkomsten van het ondernemersrisico kwamen 
voor rekening van de overheid. In het rapport 
werd geconcludeerd: 'steunverlening in crisis
situaties en op ad-hoc gronden (...) is vrijwel 
zeker tot mislukken gedoemd\
Het drie-partijen overleg dat met name bij de 
Nehem is gehanteerd heeft geleid tot een verva
ging van de verantwoordelijkheden van de over
heid, ondernemers en vakbeweging (corpora
tisme). De vakbeweging moest verantwoorde
lijkheid dragen voor investeringsbeslissingen 
waar ze niets over te vertellen had. En door 
eindeloos getouwtrek tussen de verschillende 
groeperingen bleven besluiten over de gewénste 
herstructurering achterwege.
Door het mislukken van het tot nu toe gevoerde 
structuurbeleid zijn de Nehem en het Ministerie 
van Economische Zaken niet bepaald de meest 
aangewezen instanties om het toekomstige 
stuctuurbeleid te ontwerpen en uit te voeren. 
Ook omdat ze te weinig deskundigheid in huis 
hebben.
De WRR pleit voor het instellen van een speciale 
‘regeringscommissie’ voor het structuurbeleid. 
Deze naam is met opzet gekozen ‘om elke 
gedachte aan corporatisme weg te nemen en de



verantwoordelijkheid van de regering te bena
drukken \ Deze commissie heeft duidelijk geen 
tri-partite samenstelling. Zij moet bestaan uit 
onafhankelijke deskundigen die echter wel het 
vertrouwen van brede lagen van de bevolking 
genieten. De commissie krijgt in de voorstellen 
van de WRR ruime bevoegdheden. Regering en 
parlement stellen de randvoorwaarden en het 
budget vast, voor de rest heeft de commissie 
vrij veel speelruimte. Met de uitvoering van haar 
beleid wordt een Nationale Ontwikkelings
maatschappij belast. In de sectoren die in de 
problemen zitten of waar veel toekomstmoge
lijkheden aanwezig zijn moeten bovendien 
sectorcommissies geïnstalleerd worden. Waar het 
particuliere bedrijfsleven in gebreke is, daar 
moet de regeringscommissie zelf initiatieven 
ontwikkelen, bij voorkeur in samenwerking met 
progressieve ondernemers. Echter, ‘de deelname 
van bedrijven blijft berusten op het principe 
van de vrijwilligheid’. Waar bedrijven niet mee 
willen doen kan de overheid zelf sleutelbedrijven 
gaan oprichten. Ook selectieve nationalisatie, 
maar dan ‘op incidentele basis’ wordt niet uitge
sloten.
Volgens Van der Zwan moet het structuurbeleid 
zich richten op de sterke, vernieuwingsgezinde 
ondernemingen, en niet op het steunen van 
zwakke bedrijven zoals momenteel. Ook pleit hij 
voor het stimuleren van de concurrentie in plaats 
van het bevorderen van samenwerkingsverban
den, zoals door de Nehem vaak werd nage
streefd. Althans voor de bedrijfstakken als 
confectie, meubel- en leerindustrie e.d. waar 
nieuwe ondernemingen vrij gemakkelijk kunnen 
toetreden. Bij basisindustriën zal het coördi- 
natie-principe meer op de voorgrond moeten 
staan. Een sectorgewijze planning waarbij 
alle bedrijven op alle fronten meedoen wordt 
nadrukkelijk afgewezen.
Naast dit specifieke structuurbeleid zal er vol
gens de WRR ook een generiek beleid gevoerd 
moeten worden in de vorm van loonmatiging, 
fiscale faciliteiten, verbetering van de werking 
van de arbeidsmarkt etc. In het WRR-rapport 
wordt vooral de onderlinge samenhang tussen 
specifiek en generiek beleid benadrukt. Zo zal 
door loonmatiging de consumptie inzakken.
Dit zal leiden tot een ernstige economische 
inzinking, tenzij de investeringen en/of de 
export toenemen. En daarvoor heb je een spe
cifiek beleid nodig, zo zegt de WRR. Van een 
louter generiek beleid wordt niet veel heil 
verwacht.
De Nederlandse industrie moet zo snel mogelijk 
uit het slop. Weg met de verstarring en de mat
heid van de jaren zeventig. Een offensief beleid 
is geboden, en de overheid moet niet dralen om, 
middels de Nationale Ontwikkelingsmaatschap
pij, zelf ondernemingsactiviteiten aan te pakken. 
Dat is in het kort de boodschap van Van der 
Zwan c.s.
Dat het slecht gaat met de Nederlandse industrie 
staat buiten kijf. Het mag dan ook geen verba
zing wekken dat juist de Industriebond FNV 
onlangs loonmatiging heeft ‘aangeboden’ in ruil 
voor werkgelegeheidsafspraken. Wat je verder

ook voor kritiek kunt hebben op het voorstel 
van Groenevelt, gezien de snelle aftakeling van 
de industriële werkgelegenheid is een koers
wijziging onontkoombaar. Niet alleen voor de 
overheid en de ondernemers, maar ook voor de 
vakbeweging breekt nood wetten en prioriteiten. 
In de huidige situatie waarin niet alleen de 
Industriebond FNV (maar in feite de gehele 
arbeidersbeweging) met de rug tegen de muur 
staat, kan mi.i. het door de WRR voorgestelde 
beleid een nieuw perpectief bieden.
Niet alleen wordt de huidige ongerichte steun
verlening en de Bestek-politiek flink onderuit
gehaald, ook is een alternatief beleid grotendeels 
uitgewerkt en theoretisch onderbouwd. De be
schuldigende vinger wordt nu eens niet op de 
vakbeweging gericht maar veeleer op de onder
nemers en de overheid. En in plaats van alleen 
praten over de verdeling van de koek richt de 
WRR zich primair op de pruductie en eventuele 
vergroting van de koek. Geen corporatistische 
structuren waarbij ondernemers die de meeste 
invloed bij Economische Zaken hebben toch 
gewoon hun gang gaan en de centen opstrijken, 
maar een duidelijke taakstelling voor de overheid 
op basis van verstrekkende bevoegdheden.

Niettemin bevat het WRR-rapport ook een 
aantal zwakke punten.
Door de WRR is eigenlijk alleen onderzocht of, 
en zo ja hoe de industrie versterkt moet worden. 
Andere vormen van structuurbeleid zijn nauwe
lijks aan de orde gesteld (vandaar dat Bartels 
het rapport onwetenschappelijk noemt). Biedt 
bijvoorbeeld de versterking van de commerciële 
dienstverlening niet meer mogelijkheden. Op dat 
terrein heeft Nederland immers altijd een sterke 
positie gehad, mede door haar geografische 
ligging. Een industriële natie zijn wij nooit 
geweest.
Bovendien is het de vraag of voldoende mensen 
weer bereid zijn om in de industrie te gaan 
werken. Vooral in sectoren als confectie- en leer
industrie zijn de arbeidsomstandigheden slecht 
en de lonen laag. Als hierin geen verbetering 
wordt aangebracht zal alleen de werkgelegen
heid voor buitenlandse arbeiders door de WRR- 
plannen verbeteren. Hier wreekt zich het feit 
dat de WRR in haar rapport nauwelijks aandacht 
besteedt aan de doelstelling van de verbetering 
van de kwaliteit van de arbeid.
Een ander punt van kritiek is het gebrek aan 
aandacht voor het behoud van noodlijdende 
bedrijven. De huidige steunverlening aan zwakke 
en noodlijdende bedrijven heeft inderdaad geen 
zin. Als het bedrijf bij de overheid aanklopt 
is het meestal al te laat. En steunverlening biedt 
ook weinig perpectief als het bedrijf op de oude 
voet (b.v. met het oude management) doorgaat. 
Het behoud van productie(capaciteit) en arbeids
plaatsen krijgt m.i. meer perspectief wanneer 
zoiets als een Noodwet Bedrijfssluitingen 1) 
wordt gehanteerd. Twee elementen moeten daar
bij centraal staan. Ondernemers moeten ver
plicht worden om periodiek informatie te ver
strekken omtrent de ‘gezondheidstoestand’ van 
hun onderneming. Zodra ze in de gevarenzone

komen worden ze onderworpen aan bepaalde 
regelingen en moet een herstelplan worden op
gesteld; overheid en vakbond hebben daarbij 
een belangrijke inbreng.
Juist op korte termijn zal er iets gedaan moe
ten worden aan het behoud van noodlijdende 
ondernemingen die met een ander management 
of een gerichte overheidssteun nog best toe
komstmogelijkheden hebben (b.v. als coöpe
ratie). Want het zal nog wel enige tijd duren 
voordat de door de WRR voorgestelde orga
nisaties met hun activiteiten kunnen beginnen. 
De gunstige effecten voor de werkgelegenheid 
zullen nog langer op zich laten wachten. Boven
dien, de WRR kan wel pleiten voor het oppep
pen van ‘gevoelige’ sectoren als textiel en confec
tie, maar als de huidige aftakeling (zie b.v. de 
Twentse textiel) nog een tijdje doorgaat zullen 
deze sectoren al verdwenen zijn voordat de 
Nationale Ontwikkelingsmaatschappij aan de 
slag gaat.
Een ander bezwaar tegen de WRR-opzet heeft 
te maken met de rol van de arbeidersbeweging. 
Naar mijn mening is Van der Zanden te opti
mistisch of te naièf als hij denkt dat voldoende 
individuele ondernemers zullen meewerken aan 
de activiteiten van de regeringscommissie c.q. 
Nationale Ontwikkelingsmaatschappij en dat het 
overheidsapparaat (m.n. de ambtenaren van 
Economische Zaken) en de ondernemingsorga
nisaties geen weerstand van betekenis zullen 
bieden. In de meeste gevallen zullen onder
nemers alleen met de Nationale Ontwikkelings
maatschappij ‘zaken willen doen’ als ze door de 
vakbeweging en de arbeiders in de bedrijven 
daartoe gedwongen worden. Daarom zal op een 
of andere manier de vakbeweging bij het struc
tuurbeleid betrokken moeten worden.
Ook heeft de WRR te veel vertrouwen in de 
deskundigheid van wetenschappers en mana
gers. Zoals de ervaringen met de arbeidersplan- 
nen in Engeland laten zien blijken ook de werk
nemers heel goed in staat om nieuwe producten 
en productiemethoden te ontwikkelen (zie 
studiemap Selectieve Nationalisatie en Indus
triële Democratie).
Ik denk dat het niet zinvol is om het WRR- 
rapport in de prullemand te gooien vanwege 
bovengenoemde (en andere) kritiekpunten. 
Verre van dat. De voorstellen van de WRR 
hebben reeds een centrale plaats ingenomen in 
de discussie over structuurbeleid. Bovendien 
bieden ze links de mogelijkheid om - eindelijk - 
een offensief beleid te ontwikkelen voor de 
huidige crisis. De linkse beweging zal daarom 
moeten proberen om de WRR-ideeën op een 
aantal punten aan te vullen, te concretiseren 
of te herformuleren.
Als medewerker van het Wetenschappelijk 
Bureau, speciaal belast met onderzoek naar een 
socialistische structuurpolitiek, zal ik in ieder 
geval de komende tijd met deze opdracht aan 
de slag gaan.

HEIN VROLIJK

1) Een groepje SEK-leden en ondergetekende zijn momenteel 
bezig met het uitwerken van zo’n Noodwet Bedrijfssluitingen.



Achteraf beschouwd hadden we toch naar Kopenhagen moeten gaan. We dachten eerst weinig te zoeken te hebben 
temidden van een officiële VN-konferentie en een, wat westerse landen betreft gesetteld en wat niet-westerse 

landen betreft meer of minder gesetteld, gebeuren op het Forum. Bovendien had het progressieve en radikale deel 
van de nederlandse vrouwenbeweging van te voren al geweigerd zich te laten gebruiken voor een ”wereld-jamboree” 

van vrouwen. Maar toch was het dè gelegenheid geweest om voor u een paar interviews te maken met vrouwen in
het europeese parlement tot en met vrouwen uit Zuid-Amerika.

Nu kunnen we ons alleen baseren op wat in de pers verscheen. Daarin wordt dan wat treurig gedaan over het feit 
dat de ”zo gewenste eensgezindheid” op de VN-konferentie niet tot stand gekomen is. Mevrouw Kraayeveld, die de 
nederlandse vrouwen scheen te moeten vertegenwoordigen, had zo graag de vrouwen buiten de politiek gehouden. 

Dit getuigt van grove naiViteit. De schijnvertoning van eensgezindheid op de VN-konferentie in Mexico, vijfjaar 
geleden, heeft ook weinig zoden aan de dijk gezet. Het is een flktie om te denken dat onderdrukking overal op 
eenzelfde wijze voorkomt en datje daar eensgezind over kunt worden. De werkelijke verhoudingen liggen op 

wereldniveau wat anders en hebben alles met politiek te maken. Vrouwen kunnen en mogen zich niet buiten de 
”mannelijke” en ozo vieze politiek stellen. Op de Forum-konferentie ging het in alle opzichten minder officieel toe 

dan op het VN-regeringssamenzijn. Hier kwamen meer meningen naar voren die kontroversieel waren met de 
standpunten van de eigen regeringen. De verschillen en tegenstellingen tussen rijk en arm, westers en niet-westers 

kwamen hier direkter en schrijnender aan bod, met als hoogtepunt van de algemene machteloosheid de
gebeurtenissen in Bolivia.

Niet naar Kopenhagen dus, maar wel lezen. We kregen wat boeken opgestuurd door Van Gennep, De Bonte Was en 
Sjaloom (misschien een suggestie voor konkurrerende uitgevers) en verder kochten we wat recent op de toonbank

verscheen. Een volstrekt willekeurige willekeur.

VROUWENBEWEGING ANNO 1980
In de kaders vindt u naast een bespreking van de 
Geschiedenis van de vrouwentoekomst een aan
tal boeken die we onder de kategorie ”ego-doku- 
menten” zouden willen plaatsen (voer voor her
kenning).
Meer theoretisch georiënteerde artikelen over de 
ontwikkelingen in de vrouwenbeweging en over 
vrouwenstudies verschenen in het vierde num
mer van Socialisties-Feministiese Teksten en in

het tweede nummer van het Tijdschrift voor 
Vrouwenstudies. Afgezien van de overeenkomst 
in kleur van de kaft (rosé), is er wel degelijk ver
schil in soort artikelen.
Beide willen ze een bijdrage leveren aan de femi- 
nistiese theorievorming en de verschillende stro
mingen daarin aan bod laten komen. Daarnaast 
gaan de Socialisties-Feministiese Teksten meer 
uit van de praktijk van allerlei vrouwengroepen)

in vakbonden, politieke partijen, buurtwerk, ge
zondheidszorg e.d. Het Tijdschrift voor Vrou
wenstudies wil vooral een weerslag geven van 
theorievorming en onderzoek, dat plaatsvindt 
aan de universiteiten, al dan niet in het kader 
van de vrouwenstudies. In dit tijdschrift kunnen 
we dan ook terecht af en toe vak-specialistiese 
artikelen aantreffen.
Van de Socialisties-Feministiese Teksten vinden 
we met name ”De handel in vrouwen” van Gayle 
Rubin van belang. We willen dan ook de andere, 
uitstekende, goede en minder goede artikelen 
van de Teksten buiten beschouwing laten, al 
vraagt een artikel over de Rooie Vrouwen te zij
ner (harer) tijd wel om een reaktie.
Want als we lezen dat de P.v.d.A. een socialistie- 
se partij genoemd wordt en dat het nut van 
"machteloze splinterpartijen” wordt betwijfeld 
(blz. 68 ), dan vraagt dat veel van onze frustratie- 
tolerantie. Dergelijke opmerkingen gaan voorbij 
aan de verschillen tussen socialisme en sociaal- 
demokratie, aan die tussen macht en regerings
verantwoordelijkheid en aan die van de macht 
van het getal en de wijze waarop macht (niet) 
wordt aangewend. Verschillen die wel meer'in 
sociaal-demokratiese kringen worden veronacht
zaamd. De rest van onze kritiek is voor later - en 
waarschijnlijk beter besteed aan een ander blad 
met een meer sociaal-demokraties getint lezeres
sen) publiek.

Hier willen we speciale aandacht besteden aan en 
ruimschoots citeren uit het artikel “De handel in 
vrouwen” van Gayle Rubin.
In een verhelderende toelichting van Joyce Outs- 
hoom in de Soc-Fem Teksten worden de beteke
nis van Gayle Rubins ideeën voor de vrouwenbe
weging en de kritiek op haar ideeën aangegeven.

I IU 1)1 BI NI D it

Bij de Bonte Was verscheen recentelijk een 
door  Sonja Prins in de Ik-vorm bewerkt 
levensverhaal van Trude Benedic, een Duitse 
vrouw in het vgjzet. tl ie de schrijfster in de 
Tweede Wereldoorlog in liet vrouwenkamp 
Ravensbmck leerde kennen.

Tnide Benedic groeide als kind op in het 
Duitsland van in en rond de Forste Wereld
oorlog als oudste dochter  in een arbeiders-
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gezin met een lijdende hardwerkende moe
der en een pa die maar niet w ilde deugen en 
m o u w  en kinderen tiranniseerde. Als jong 
meisje wordt ze al snel lid van de jeugdbond 
en er wordt een beeld geschapen \an  frisse, 
kloeke jonge komnui nisten in wording, 
één in de strijd en tic kulturele vorming niet 
vergetend. In tic dertiger ja ren verhuisde 
Trude. inmiddels getrouwd en met twee 
kinderen, naar Limburg, waar haar man in 
de mijnen ging werken. Hier vingen zij uit 
Duitsland wegvluchtende KPD-ers op en 
hielpen ze verder. In 1937 wordt ze tijdens

een reis in Duitsland opgepakt en veroor
deeld tot het tuchthuis,  vandaar komt ze 
in 1941 in Ravensbrück terecht. Lr volgt 
een verslag over het leven en vooral ook het 
niet-leven in tuchthuis en kousen tra tie- 
kanip. Als ze na de oorlog thuiskomt blijkt 
haar man in een kamp omgekomen en haar 
kinderen enigszins van haar vervreemd te 
zijn.
Het hoekje is aangrijpend en vormt een heel 
direkte aanklacht,  maar na lezing houdt  je. 
zoals ook in een nawoord terecht wordt ge
steld. veel vragen over en ook een toch wat 
onbevredigd gevoel door de simpelheid, 
waarmee de wereld helder op te delen lijkt 
in wat goed en wat fout is. Het goede krijgt

i>_ i .  i '  k .

daarbij in de vorm van een ferme dappere 
strijdende komnuinistische arbeidersklasse, 
haast iets heiligs.

Si ' i i j  j  lVin v ‘I kriiineringen .uit T r o k ’ Bonedk
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VERHALEN VAN VIJF DOCHTERS

Onder de lokkende titel ‘verhalen van vijf dochters’, verscheen deze zomer bij Van Gennep de 
vertaling ‘Tales I teil my mother - A collection of feminist short stories.’
De Engelse titel wekt minder dan de vertaling ervan de suggestie dat het weer zo’n boek is waarin 
op al dan niet gelukkige wijze de moeder-dochter-relatie wordt uitgesponnen. Daar gaat het ook 
nauwelijks over. ‘Verhalen van vijf dochters’ bestaat uit korte stukken proza, geschreven door 
vijf vrouwen (vier Engelse en één Amerikaanse). Zelf noemen zij hun werk ‘feministisch proza’. 
De verhalen zijn wat geforceerd gegroepeerd onder de thema’s ‘taal’, ‘politiek’ en ‘esthetiek’. 
Wanneer je je door de wat al te populair gestelde inleiding hebt heengebeten, blijken de meeste 
prozastukjes snel weg te lezen. Het is allemaal weer heel ‘Herkenbaar’. Herkenning is een term 
die ook tijdens het forum in Kopenhagen veelvuldig viel. Het is een noodzakelijk stadium dat 
vooraf gaat aan het aangaan van maatschappelijke konsekwenties en het trekken van konklusies. 
Maar je kunt ook aan het herkennen blijven en van de ene herkenning in de andere vallen tot je 
te lang herkend hebt en het aan een volgende generatie overlaat om opnieuw van voren af aan 
weer te beginnen met ‘herkennen’. Toch zijn de verhalen van de vijf dochters op zich best aardig. 
Situaties worden vaak heel raak neer gezet. Ook de belichting uit verschillende hoeken en de 
variatie in stijl tussen de verhalen, maken het tot een aangename vakantielektuur.
Wanneer je het boek dichtslaat hou je iets over van ‘Tja, wat een kommer en kwel’, en dan neem 
je nog maar een slokje.

Zoë Fairbairns, Sara Maitland, Valerie Miner,
Michele Roberts, Michelene Wandor:
‘Verhalen van vijf dochters’
‘Feministisch proza’
vertaald door Eva van Sonderen
Van Gennep Amsterdam 1980 (ca. f. 22,50)

MOEDER IN OPSTAND

Eveneens bij de Bonte Was verscheen een 
kleine bundel verhalen van Mary Wilkins 
Freeman, die van 1852 tot 1930 de meeste 
tijd in New England woonde. In deze on
vruchtbare streek in het noordoosten van de 
Verenigde Staten woonden van oorsprong 
Engelse kolonisten waarvan in tijden van de 
industrialisatie de meeste mannen wegtrok
ken om hun toekomst elders te zoeken. 
De verhalen van Mary Wilkins Freeman 
gaan dus, jawel, over de vrouwen in New 
England, De vrouwen zijn streng gelovig, 
puriteins, arm en leiden een uitzichtloos be
staan.
De Bonte Was heeft de verhalen nu uitgege
ven omdat de vrouwen ‘nuchter, taai en zelf
bewust’ zijn. ‘Ze voegen zich niet zonder 
meer naar de wensen van anderen en hun 
beslissingen zijn niet afhankelijk van de toe
stemming van mannen. Ze gaan hun eigen 
gang’. De mannen zijn in de verhalen steeds 
van ondergeschikt belang.
Het nawoord wordt besloten met ‘Het is 
de rustige onverzettelijkheid van de vrouwen 
uit haar verhalen die Mary Wilkins Freeman’s 
werk zo uniek en bijzonder maakt’.
Dit unieke en bijzondere valt er eigenlijk 
niet zo aan af te lezen. De vrouwen leven 
onder bepaalde kondities die hen tot, voor 
ons, wat moeilijk voorstelbare keuzes 
dwingen. Dat ze zo onafhankelijk hun eigen 
gang gaan schijnt ook te worden bepaald 
door het feit dat ze weinig anders kunnen en 
niet alléén door een innerlijke kracht. Het 
ontbreekt in de verhalen aan enige warmte 
en voor ‘rustige onverzettelijkheid’ kun je 
ook ‘starheid’ lezen.
Deze konstateringen doen natuurlijk niets 
af aan de verhalen van Mary Wilkins Freeman 
op zich. Ze zijn zelfs illustratief voor de 
theoriën van Gayle Rubin die we elders 
weergeven.

Mary Wilkins Freeman: ‘Moeder in opstand en 
andere verhalen’
Feministische uitgeverij De Bonte Was 1980 (f. 8,-)

Joyce Outshoorn ziet de bijdrage van Gayle Ru
bin als een noodzakelijke aanvulling op bestaan
de ”linkse” theorieën over vrouwenonderdruk
king, waarin de nadruk erg sterk ligt op de eko- 
nomiese aspekten. Ze wijst op de verwaarlozing 
in linkse kringen van ”thema’s als voortplanting, 
seksualiteit en moederschap” , wat zij aanduidt 
als een bagatelliseren door links van het ”lijf- 
feminisme” (blz. 182). Een terechtwijzing naar
ons soort mensen toe dus. Dus belangrijk om te 
lezen.

Gayle Rubin stelt in haar artikel dat het de om
standigheden zijn die van een vrouw ” huissloof, 
echtgenote, deel van have en goed, playboyliefje, 
prostituee of menselijke diktafoon” (blz. 197) 
maken. Aan de hand van theorieën van Lévi- 
Strauss en Freud legt ze haar kritiek op de socia
le organisatie van de verhoudingen tussen de sek
sen uit. Hiervoor gebruikt ze een moeilijk in het 
kort weer te geven term "sekse-geslachtssys- 
teem Onder dit ”sekse-geslachtssysteem” ver

staat ze een geheel van regels en voorschriften 
waardoor de menselijke seksualiteit en voort
planting worden gemodelleerd door tussenkomst 
van de mens, van de samenleving, en de behoef
ten op dit gebied worden bevredigd op konven- 
tionele wijze, hoe bizar sommige konventies ook 
mogen zijn (blz. 204).
Alle uitingen die te maken hebben met sekse en 
geslacht worden beschouwd als geboden en ver
boden die zijn opgelegd door sociale systemen. 
Op grond van geslachtsverschillen worden meis
jes en jongens verschillend opgevoed en voorbe
reid op hun latere, verschillende positie. Welke

positie precies, hangt af van de kuituur: bij de 
West-Friezen zijn andere dingen rond seks, hu
welijk, gezinnen, familierelaties, erfrecht e.d. 
"normaal” dan bij de Indianen in Noord-West 
Amerika of bij de Zoeloes. In iedere samenleving 
worden er regels toegepast op het gebied van de 
relaties tussen de seksen. Lévi-Strauss stelt die 
ter diskussie en beschouwt geen enkel aspekt bij 
voorbaat als "natuurlijk”.
De regels van het incest-taboe en het ten huwe
lijk ”schenken” van vrouwen door mannen (in 
ruil voor een bruidsschat of ter bevestiging van 
de opname van de familie van de vrouw of de



VROUWEN VAN ZEKERE LEEFTIJD

Een boek om snel voor naar de winkel te 
lopen is Vrouwen van zekere leeftijd’ van 
Lillian B. Rubin. Een prima werkstuk aan de 
hand van langdurige interviews met 160 
Amerikaanse vrouwen tussen de 35 en 54 
jaar. De vrouwen hebben allen gemeen dat 
ze getrouwd (geweest) zijn en kinderen 
hebben opgevoed.
Daar de meeste vrouwen trouwen en kinde
ren krijgen als zij begin twintig zijn, worden 
zij als ze nog pas op de helft van hun leven 
zijn gekonfronteerd met de vraag wat ze nu 
verder moeten als de kinderen vrijwel vol
wassen zijn en het huis uitgaan.
Voor het eerste in haar volwassen bestaan 
krijgt zij tijd en aandacht voor zichzelf en 
komt ze voor de vraag te staan wie zij eigen
lijk is, méér dan de echtgenote van ... en de 
moeder van ...
Rubin groepeert de interviewresultaten rond 
een aantal thema’s. Zij illustreert hier naast 
de droefheid die erbij schijnt te horen als 
de kinderen het huis uitgaan (lege-nest- 
syndroom), bij de meeste vrouwen juist ook 
een groot opluchtingsgevoel optreedt. 
Wanneer de vrouwen werd gevraagd naar wie 
zij eigenlijk zijn bleken de meesten prachtige 
Vrouwelijke’ karakteristieken van zichzelf 
te geven. Maar wanneer ze een baan hadden 
bleken ze zich daarmee niet te identificeren. 
Bij een vergelijkend onderzoek bij mannen 
bleek dat dezen op dezelfde vraag altijd 
eerst en vaak alleen hun beroep noemen. 
Onder het hoofdstuk ‘sex’ komen een paar 
voorbeelden naar voren hoe vrouwen die 
meer tijd voor zichzelf hebben gekregen, 
zich vrijer voelen en meer zin in sex hebben, 
gekonfronteerd worden met echtgenoten 
die in een stadium zijn gekomen, dat het 
voor hun eigenlijk niet allemaal meer zo 
hoeft. Er komen veel aspekten aan de orde, 
zoals de vanzelfsprekendheid waarmee 
vrouwen de baan van hun man belangrijker 
vinden dan hun eigen baan. De weerstand die 
bij mannen kan gaan optreden als hun 
echtgenote steeds zelfstandiger en onafhan
kelijker wordt en de schuldgevoelens die de 
vrouwen dan weer daarover hebben. En ook 
het vrijwilligerswerk komt aan bod, heel 
prachtig als vrouwen dat doen en ook alom 
geaksepteerd en gewaardeerd, zolang zij 
evenwel niet om betaling gaan vragen.
Rubin verwerkt de interviews, trekt lijnen 
door, analyseert. Haar boek gaat over het 
maken van keuzes. Kiezen voor een baan 
houdt in datje geen of minder tijd hebt voor 
andere zaken. Een aantal vrouwen komt er 
rond voor uit dat zij niet te ver willen gaan 
in het ontdekken van hun eigen kapaciteiten, 
omdat zij dan daarmee hun huwlijk op het 
spel zetten.
Het boek is geschreven over vrouwen van een 
zekere leeftijd voor die groep vrouwen zelf. 
Er zit iets in van aanmoedigen en stimuleren. 
Op de titelpagina staat ‘De middenfase van 
het leven is geen eindpunt, maar een nieuw 
begin’. De vrouwen die in het boek geciteerd 
worden zijn grotendeels middenklassevrou- 
wen en hoger en allemaal zijn ze blank, want 
bij niet-blanke zusters liggen de zaken vol
gens Rubin weer anders.

Lillian B. Rubin: ‘Vrouwen van een zekere leeftijd’ 
Ambo boeken Baarn 1980 (ca. f. 27,-)

foto: Titia Bos

GESCHIEDENIS VAN DE VROUWENTOEKOMST

De geschiedenis zoals we die op school hebben geleerd, gaat over Floris V, Napoleon, de beelden
storm, de Verenigde Oostindische Compagnie en de onfeilbaarheid van de de paus.
Tegen deze geschiedschrijving van koningen, kerkvaders en kooplieden is al heel wat bezwaar 
gekomen, van zowel linkse als feministische zijde. Links vindt er te weinig in terug over het ge
wone leven van gewone mensen. Feministes vinden dat voorbij gegaan wordt aan de helft van de 
geschiedenis-makende-mensheid: de vrouwen.
Een feministisch en socialistisch alternatief geschreven geschiedenisboek van De Bonte Was 
derhalve. Een zeer leesbare, vlotgeschreven geschiedenis van de ‘andere’ kant. Het meeste klinkt 
voor ons vrij aannemelijk, misschien omdat wij niet zo op de hoogte zijn van nog andere, alter
natieve geschiedenisinterpretaties.
Bij de beschrijving van het huidige feminisme en de nieuwe normen ontleend aan een pseudo- 
feminisme, zoals die ten aanzien van de ‘bevrijde natuurlijke moeder’ (blz. 309 -311), waarderen 
we bijzonder de relativerende toonzetting. Een relativering die ook plaats vindt bij de kritiek op 
de vrouwengroepen die niet de radikaal-feministische ideeën en praktijk volgen.
Als socialistisch-feministen worden we niet bestraffend en moralistisch toegesproken omdat we 
het niet eens zijn met de strategie van de absolute-breuk-met-alle-mannen van de Bonte Was. 
Van onze kant zullen we ons dan ook beperken tot de opmerking dat we de konklusie van dit 
boek, n.1. een algemene vrouwenstaking, niet zien zitten. En dat doet verder niets af aan het 
genoegen waarmee we dit boek hebben gelezen.

Anneke van Baaien en Marijke Lkelschot:
‘Geschiedenis van de vrouwentoekomst’
De Bonte Was 1980 (f. 14,-)
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man in bepaalde sociale groepen) vormen de aan
knopingspunten bij Lévi-Strauss voor een theorie 
over de onderdrukking van vrouwen. Wanneer er 
geen incest-verbod bestond, zouden niet (door 
middel van huwelijken) bepaalde families zwaar 
aan elkaar gelieerd worden.
Het geven van geschenken, dus zeker het ”ge- 
ven” van vrouwen kan dienen om sociale banden 
tot uitdrukking te brengen.

Nu klinkt dat alsof het alleen bij vreemde volken 
voorkomt. Maar het komt hier natuurlijk ook 
voor. De formele vrijheid voor vrouwen bij part
nerkeuze mag groter zijn, juridiese verbodsregels 
van de meeste heteroseksuele kombinaties be
staan niet. Maar wat wel bestaat, is de ingeprente

opvatting over een sociaal-wenselijk huwelijk van 
een vrouw met een man die een ”betere” oplei
ding heeft, meer ”verdient” of van ”betere kom
af” is dan zij; een huwelijk waardoor de vrouw 
in status omhoog gaat. Voor een man is het min
der belangrijk met wie hij trouwt, omdat zijn po
sitie de status van her gezin bepaalt, hoewel de 
(politieke) macht van een man natuurlijk ver
groot kan worden door een huwelijk met de 
dochter van een ”vooraanstaande” familie.

De sociale organisatie van de verhoudingen tus
sen de seksen berust op verschillen in geslacht, 
verplichte heteroseksualiteit en beknotting van 
de vrouwelijke seksualiteit.
Rubin koppelt de theorie over de sociale organi-



satie van de seks en de geslachtsverschillen aan 
de Freudiaanse theorie.
Want, hoe komt het dat die sociale organisatie 
"normaal” wordt gevonden. Hoe worden vrou
wen tot "normale” vrouwen die passen in het 
"sekse-geslachtssysteem" van haar kuituur. In ie
der kind zijn alle vormen waarin de menselijke 
seksualiteit tot uitdrukking kan komen als moge
lijkheid aanwezig. Maar in een samenleving zul
len slechts enkele van deze vormen ook werke
lijk kunnen worden gerealiseerd, terwijl de ande
re worden onderdrukt. Het proces van aanpas
sing aan de vrouwelijke rol: heteroseksueel en 
passief, vindt plaats in de kinderjaren.

De konklusie van Rubin voor het feminisme is 
dat het zich niet alleen op de produktieverhou- 
dingen maar juist meer moet richten op verande
ringen in dit ”sekse-geslachtssysteem” zoals dat 
tot uitdrukking komt in de regels en normen 
rond huwelijk en partnerkeus, gezin, opvoeding 
van kinderen, gedwongen heteroseksualiteit. De 
afschaffing dus van het sociale systeem dat sek
sisme en de indeling van geslachten in het leven 
roept.

TITIA VAN LEEUWEN
TITIA BOS

Bij "protest” tegen die rol kan een vrouw haar 
seksualiteit volledig verdringen en a-seksueel of 
maskulien of homoseksueel worden. Deze freu
diaanse theorie kan gezien worden als de be
schrijving van de manier waarop vrouwen op jon
ge leeftijd psychies geschikt gemaakt worden om 
met haar onderdrukking te leven en het "sekse- 
geslachtssysteem" van haar maatschappij te ak- 
septeren.

Tijdschrift voor Vrouwenstudies, nr. 2 . SUN 1980. 
f 12,50 Gayle Rubin, ”De handel in vrouwen” ; Joyce 
Outshoorn, ”De dubbele erfenis in de vrouwenbeweging: 
rondom produktie en reproduktie” ; Liesbeth Kroon, 
”De Rooie Vrouwen. Feminisme en sociaal-demokratie” ; 
in : Socialisties-Feministiese Teksten, nr. 4. Sara 1980. 
f24,50.

illustraties uit Tijdschrift voor Vrouwenstudies

MINNA ZET DOOR

Een parodie op de kitsch van kasteel-, 
boeket-, dokters- en andere reeksen. Een 
parodie met een ‘roldoorbrekend* karakter 
omdat het hier gaat om liefde van vrouwen 
voor vrouwen.
Lesbiese kitsch dus.
Als grap is het zeker geslaagd, gezien de 
voortreffelijke opeenstapeling van taalkun
dige cliché's, historische onjuistheden en 
over-gedramatiseerde druilerige liefdesscènes, 
zoals: 'Langzaam bewogen Petra’s handen 
naar haar borstjes die als twee omgekeerde 
kopjes zich duidelijk aftekenden onder de 
stof. Minna greep Petra’s hoofd terwijl ze 
met een hand door haar haren woelde. 
Petra’s huid was zacht en geurig onder 
Minna’s vochtige lippen’ (blz 6 6 ).
Maar binnen dit genre is het niet zo gebrui
kelijk en passend de liefdes en verliefdheden 
te verluchtigen met al te inteïlektualistische 
diskussies over politieke strategie en over de

keuze tussen persoonlijk geluk en maat- 
schappij-veranderend werken (blz 51 - 52). 
Bovenal, lieve lezeressen, vonden wij de ge
boden erotische episodes niet echt opwin
dend. We kregen helaas geen rode oortjes. 
Een andere keer, als er niets te berichten 
valt over raketten, akties, M.E.. verkiezingen, 
hebben wij een gezellige, inspirerende, 
onthullende kombinatie van ons beider dag
boek voor u. Een bonte mengeling om 
iedere herkenning van reëel bestaande 
mensen uit te sluiten, we blijven diskreet. 
U houdt liet tegoed! Tot zolang moet u 
zich tevreden stellen met ‘Minna zet door'. 
Maar het blijft behelpen.

Damesschrijf stersbrigade Do reus: 
Xcno, 1980; tweede deel uit 
Gronings Lesbisch Leesboek; 
eerder verscheen: 'Wilde Ro/en’.

'Minna zet door', 
de serie Groot

GOEIE MORGEN, SCHOONHEID

De oorspronkelijk uit Wenen afkomstige 
Maxie Wander woonde vanaf 1958 in de 
DDR. Vlak voor haar dood in 1978 ver
scheen van haar een bundel interviews 
met 17 vrouwen in de DDR, waarvan recen
telijk bij Sjaloom onder de titel ‘Goeie 
morgen, schoonheid’, een Nederlandse verta
ling uitkwam. Hoewel de twee boeken in 
opzet sterk verschillen vormt de bundel 
samen met het hier ook besproken boek van 
Lillian Rubin een boeiend geheel. Gaat het 
bij Rubin met name over vrouwen die na 
hun moederrol zich afvragen wat ze nu ver
der moeten, Maxie Wander laat een aantal 
heel verschillende vrouwen tussen de 16 
en de 74 aan het woord. Vrouwen voor wie 
het werken buitenshuis heel normaal is 
(in de DDR werkt zo’n 80 procent van de 
vrouwen buitenshuis), maar die daarnaast 
ook nog geheel voor het huishouden moeten 
opdraaien. Het meest opvallende in de ver
halen van enerzijds de DDR-vrouwen en 
anderzijds de Amerikaanse vrouwen is 
evenwel dat ze zo sterk overeenkomen. 
Het ekonomisch vereist, geaksepteerd en 
zelfs tot norm verheven buitenshuis werken 
van vrouwen in de DDR, impliceert niet 
zonder meer een geëmancipeerde relatie

m

tussen vrouwen en mannen. Mechanismen 
als de zorg om niet veel slimmer dan je 
echtgenoot te zijn en schuldgevoelens als 
je te onafhankelijk wordt, zaken waar het 
boek van Rubin vol mee staat, komen in 
de DDR even-goed voor.

De DDR kent geen vrouwenbeweging als 
in het westen, wel wordt uit verschillende 
interviews duidelijk dat vrouwen individueel 
scherp kunnen zien dat de voorzieningen die 
de staat treft opdat vrouwen met kinderen 
ook kunnen werken uit een simpele behoefte 
aan arbeidskrachten voorkomt en weinig 
met echte gelijkberechtiging te maken 
heeft, als blijkt dat vrouwen dubbel werken 
door ook vaak alleen voor het huishouden en 
de opvoeding op te draaien. Bovendien 
liggen de karrièrekansen voor mannen en 
vrouwen toch wel wat verschillend.
Het boek van Maxie Wander, waarin zij in 
tegenstelling tot Rubin zich voornamelijk 
beperkt tot weergave van wat vrouwen 
vertelden en daar geen analyses aan verbindt, 
kan evenwel in de DDR zelf een nieuw 
gezichtspunt betekenen. Samen met de 
eerder verschenen interviewbundel van 
Sarah Kirsch legt het boek een grote nadruk 
op de persoonlijke ervaring van vrouwen van 
de officiële gelijkberechtiging in de DDR. 
De verhalen van Maxie Wander geven een 
breder perpektief dan die van Sarah Kirsch
doordat zij vrouwen van heel verschillende 
leeftijden (16 - 74) interviewde, waardoor 
ook een vergelijkingsmogelijkheid in de tijd 
ontstaat. De bewustwording onder vrouwen 
in de DDR lijkt, als de interviews representa
tief geacht kunnen worden, gekoppeld te 
zijn aan een grote solidariteit met mannen, 
als zittende in een zelfde schuitje.
Het boek registreert, de konklusies zijn voor 
de lezer(essen) zelf.

Maxie Wander: ‘Goeie morgen, schoonheid’ 
‘gesprekken met vrouwen uit de DDR’
Sjaloom, Odijk 1980 ff. 22,50)
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VERONTRUST,
MAAR NIET SOLIDAIR
In Bevrijding nr. 15 van 12 juli j.1. stond op de achterpagina een foto met 
onderschrift naar aanleiding van de laatste aktie van de ‘Verontruste FNV-ers’. 
Aan het hoofdkantoor van de FNV hadden zich een tiental mensen vastge
ketend, de laatste tijd een populair middel om publiciteit te trekken in akties 
tegen kernenergie, tegen diktatoriale regiems, tegen kapitalistische uitwassen 
en zo meer. ïn het onderschrift stond vermeld dat één van de deelnemers aan 
deze aktie ‘onze medewerker Peter Dros’ was. Naar aanleiding hiervan 
ontving de redaktie een reaktie van Ben Berg, Luc Donk en Frans Groenendijk, 
allen aktief lid van de Sociaal Ekonomische Kommissie (SEK).
Zonder verdere toelichting bij de foto zou mis
schien de indruk gewekt kunnen worden, dat 
deze aktie in de PSP algemene instemming zou 
kennen. Met deze reaktie willen we laten weten 
dat we het betreurenswaardig zouden vinden 
wanneer die indruk gewekt werd. Om mis
verstanden te voorkomen willen we hier nog 
wel eens expliciet onze waardering uitspreken 
voor de stimulans die de ‘Verontruste FNV-ers’ 
gegeven hebben aan de diskussie over de proble
matische beleggingen van de bonden en van de 
financiële instellingen waarop de FNV (een 
zekere) invloed heeft. Bij deze fondsen gaat het 
werkelijk om tientallen miljarden guldens. 
Een andere aanwending van deze bedragen, 
een andere besluitvorming ook over de aanwen
ding ervan is sociaal-ekonomisch echt van grote 
betekenis.
De ‘beleggingspositie’ heeft ook best al het een 
en ander losgemaakt. Het toevoegen van het 
nieuwe kriterium voor beleggingen van de bon
den zelf (respekt voor mensenrechten en vak- 
bondsrechten) vormt een principiële breuk met 
de praktijk tot nu toe. Wanneer het rendement 
van de beleggingen als enig kriterium wordt ge
hanteerd kan men het beleid dienaangaande 
ook beargumenteerd delegeren aan ‘experts’. 
Met het opnemen van andere kriteria wordt ook 
duidelijker dat (ook) de keuze waar te beleggen 
een politieke keuze is waar openlijk over gedis- 
kussieerd kan/moet worden en waar uiteindelijk 
de leden over te beslissen hebben.

Wij zijn ervan overtuigd dat de geluiden over 
andere bestedingen door met name de ‘verbon
den instellingen’ die hier en daar in de vakbonds- 
toppen te beluisteren zijn (vergelijk de suggestie 
vanuit de Bouwbond voor de financiering 
van de sociale woningbouw) niet een soort 
verplicht nummer zijn om verdere kritiek 
de wind uit de zeilen te nemen. Voor ons staat 
vast, dat er openingen zijn (gemaakt) en dat het 
belangrijk is dat de diskussie voortgaat op zo
danig niveau dat ook beleidswijzigingen gaan 
plaatsvinden die niet op de eerste plaats prin- 
cipieel/symbolisch zijn, zoals nu het afstoten van 
aandelen en obligaties van bedrijven die ook 
in Zuid-Afrika en Chili opereren. Het voortgaan 
van die diskussie met name over de miljarden 
van de ‘verbonden instellingen’ wordt ook na
drukkelijk aangekondigd (bijvoorbeeld in de 
Vakbondskrant van 10 juli j.1.). Wanneer de 
‘Verontruste FNV-ers’ de oprechtheid van die 
toezegging in twijfel trekken zullen wij ze ook

wel niet van het tegendeel kunnen overtuigen, 
maar ze zijn allen lid van de FNV en met deze 
toezeggingen op zak kunnen ze (en moeten ze 
ook beslist) doorgaan met het stimuleren van de 
diskussie over deze zaken. Een diskussie die 
alleen daarom al zo belangrijk is omdat ze raakt 
aan één van de zwakst bestreden argumenten 
van de verdedigers van het kapitalisme, het ar
gument namelijk dat het winststreven van onder
nemingen en beleggers een optimale allokatie 
van de produktiemiddelen zou garanderen.

In die diskussie gaat het niet aan om te speku- 
leren over ‘volkomen schone’ beleggingen: 
wanneer je bijvoorbeeld gelden naar de sociale 
woningbouw sluist komen ze uiteindelijk terecht 
bij kapitalistische bouwondernemingen. Het gaat 
hier om mogelijke verbeteringen waarbij het ook 
nog mogelijk is om in dat proces de (anti-kapi- 
talistische) ideologiestrijd te voeren. Als mensen 
zich vastketenen aan de poort van een kern
centrale is het duidelijk wat ze willen zeggen: 
weg met die troep, veel te gevaarlijk. Maar zo
lang de pensioen- en verzekeringsfondsen (laat 
staan stakingskassen) als zodanig nog bestaan 
kun je niet zeggen weg met alle ‘foute’ beleg
gingen. Je kunt alleen streven naar meer aan
vaardbare beleggingen, liefst in het kader van een 
strategie voor het socialisme.
Zo stelt de beleggingsnota dat het niet de bedoe
ling kan zijn dat het geld van de arbeiders 
(en dat geldt natuurlijk voor het uitgestelde loon 
net zo goed als voor de kontributiegelden van 
de bondsleden) gebruikt wordt om onrendabele 
bedrijven nieuw leevn in te blazen. Dit is nu 
inderdaad een juiste uitspraak maar zou onjuist 
zijn wanneer dit in moest houden: onder alle 
omstandigheden. Daarmee zou je immers zeggen 
dat de winstgevendheid per bedrijf ook onder 
andere politieke verhoudingen de doorslag zou 
moeten blijven geven. Maar rentabiliteit is een 
rekbaar begrip of op z’n minst een begrip dat wij 
moeten oprekken! In onze ogen heeft de laatste 
aktie van de ‘Verontruste FNV-ers’ dan ook niet 
meer het karakter van druk uitoefenen om een 
ander beleid tot stand te brengen, maar meer van 
een (zielige) poging de slechtheid van de vak- 
bondstop ‘aan te tonen’ en daarmee wordt voor 
ons de grens van de solidaire kritiek duidelijk 
overschreden. Tot zover hun reaktie.

Allereerst een opmerking vooraf: ik kan mij 
niet voorstellen dat de gemiddelde lezer, middels 
een toevoeging dat ‘een der deelnemers onze

medewerker Peter Dros’ is, de indruk krijgt 
dat de hele PSP 100 procent achter deze aktie 
zou staan. Overigens was mij reeds lang bekend 
dat binnen de PSP verschillend wordt gedacht 
over de aanpak/werkwijze van de ‘Verontruste 
FNV-ers’. Mijn artikelen destijds in Bevrijding 
geplaatst en mijn deelname aan deze aktie zijn 
niet bedoeld om de vakbond af te kraken.
De ‘Verontruste FNV-ers’ willen enkel een 
sterke bond, die haar financiële reilen en zeilen 
overeen stemt met haar maatschappelijke visie 
(... of heeft de vakbondstop dat inmiddels uit 
het oog verloren?).
Dat wij nog in het vakbondsorgaan ‘Zin’ van 
enkele weken geleden worden afgeschilderd als 
een ‘stelletje ongeregeld’, die alleen maar ‘bereid 
zijn om te schreeuwen, niet om te luisteren, 
zogenaamd een demokratie te verdedigen’ 
stelt mij wel teleur.
Over demokratie gesproken. Op een schijndemo- 
kratische wijze mochten de leden ‘praten’ over 
een volstrekt onvolledige nota. Wat missen we 
zoal?

De nota bevat geen gegevens over de afzonder
lijke bonden en over de stichtingen en fondsen 
waarin de FNV deelneemt, alsmede van de aan
gesloten bonden. De nota geeft geen inzicht wie 
er op de sleutelposities zitten, waarop over het 
geld van de vakbondsleden wordt beslist. Daar
naast bevat de nota geen ideeën van de leden en 
geeft geen keuzemogelijkheden. De meeste leden 
zijn in de bonden niet betrokken geweest bij 
de ‘diskussie’, omdat de besluitvorming zich 
beperkt heeft tot de bonds- of beleidsraden, 
zonder dat de ledenvergaderingen aan het woord 
zijn geweest. Weliswaar heeft de ‘beleggingsop- 
positie’ het een en ander los gemaakt ( geen 
beleggingen meer in bedrijven die in Zuid-Afrika 
en Chili beleggen), maar ik bestrijd de stelling 
dat de leden het volledig voor het zeggen hebben 
op het punt van het financiële beleid. Vakbonds- 
penningmeester De Vries heeft voor de VPRO- 
radio al eens gezegd dat op het punt van de 
financiële verslaggeving de demokratie nul 
komma nul is. Dat klopt, want lang niet alle 
gegevens worden verstrekt, ondanks alle verzoe
ken van de kant van de ‘Verontruste FNV-vers’. 
In dit rijtje horen ook de beleggingen van de 
pensioenfondsen thuis. De rol van de pensioen-
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fondsen kennen we; vraag welke bestuurders 
erin zitten, en hoe ze hun positie benutten 
als vertegenwoordigers van een arbeidersorgani
satie. Mede onder druk van de ‘Verontruste 
FNV-ers’ is nu binnen de pensioenfondsen de 
diskussie gaande over sociale woningbouw. 
Deze institutionele beleggers beheren een ver
mogen van tientallen miljarden guldens.

Als ‘Verontruste FNV-ers’ hebben we al eens 
eerder alternatieven gegeven; sociale woning
bouw (door de Oostenrijkse vakbeweging in 
praktijk gebracht), bedrijven in zelfbeheer en 
koöperaties. Bedrijven die door de arbeiders zelf 
worden voortgezet staan voor de vakbondslei- 
ding gelijk aan onrendabele bedrijven. De 
bondsleiding zegt in haar beleggingsnota hierover; 
‘als de kapitalisten ze niet rendabel vinden dan 
vinden wij ze ook niet rendabel'. Maar wat las ik 
in ‘Werken in koöperatie’, een uitgave van het 
wetenschappelijk bureau van de vakbeweging?

'de grote formele mogelijkheden voor zeg
genschap; het redelijk goed benutten daarvan in 
de praktijk; de behoorlijke kwaliteit van het 
management; de praktische solidariteit; in de 
praktijk breiden ze niet minder uit en investe
ren ze niet minder dan andere vergelijkbare 
bedrijven. Bedacht moet worden, dat de 
laatste zaken reeds in (en vaak ondanks) het 
betaande ekononüsche svsteem wordt bereik t ’.m'

Kortom, een pleidooi om dit soort bedrijven te 
steunen. Ja, ook dit bureau heeft het op pagina 
39 over: een deel van de eigen beleggingen 
vrij te maken voor het medefinaneieren van 
produktie-koöperaties'.

Laten we niet vergeten, dat nog geen drie jaar 
geleden Wini Kok er voorstander van was om
o.a. met gelden van de pensioenfondsen het ar- 
beiderszelfbestuur te ondersteunen. Diskussie is 
nog geen beleid. We troosten ons met de woor
den van Wim Kok. die op 4 februari j.1. de beleg

h

gmgsnota, onder massale druk van de leden, aan 
de openbaarheid prijs gaf en zei; ‘het woord is 
nu aan de leden'.

PETFR DROS

23 AUGUSTUS
anli-militarisme demonstratie
Het verzet tegen de Nationale Taptoe haalde vorig jaar de landelijke pers, 
toen tegenstanders van dat militair evenement een kerktoren binnendrongen 
en vandaar uit de noodklok lieten luiden. Ook dit jaar zullen er weer akties 
worden gevoerd tegen de taptoe, die van 21 tot 31 augustus in Breda plaats 
vindt. De PSP steunt de strijd in en buiten de gemeenteraad van Breda.
Wat is er nu tegen die taptoe? Er wordt toch 
mooie muziek gemaakt? Dit zijn twee vaak ge
stelde vragen. Daarom wil ik hieronder de be
langrijkste bezwaren tegen de taptoe toelichten, 
namelijk:
1. De taptoe is reklame voor het leger.
2. De taptoe kost handen vol geld.

De taptoe is overduidelijk een militair festijn. 
Immers: er wordt muziek gemaakt door strak 
geüniformeerde mannen, die sterk geskandeer- 
de muziek spelen, terwijl ze een gedisciplineerde 
marcheertred voeren. Bovendien staat het teheel 
in het teken van diverse militaire jubilea én vindt 
het plaats op de parade van de KMA (opleidings
school voor officieren). Kortom, er wordt, onder 
een muzikaal sausje verborgen, propaganda ge
maakt voor het Nederlandse (NAVO)leger

SUBSIDIES

Een tweede bezwaar is dat de taptoe handen vol 
geld kost. Naar schatting wordt voor 8 dagen 
taptoe ruim een half miljoen gulden uitgegeven. 
Een groot deel van dat geld moet worden op
gebracht door Rijk, provincie en gemeente 
Breda. Hoewel de kulturele raad van de provin
cie Noord-Brabant al jaren adviseert om de tap
toe niet te subsidiëren, heeft GS dit advies nig 
nooit overgenomen. De kulturele raad merkte 
dit jaar op: ‘Ondanks de groeiende inbreng van 
de kant van de burgers (6 van de 18 korpsen) 
blijft het op de eerste plaats een militair gebeu
ren. De post propaganda van het ministerie van 
Defensie lijkt de aangewezen subsidiepot voor 
deze taptoe.’ Daarnaast wijst de raad erop dat er 
op de begroting een post van f 17.000,- wordt 
opgevoerd voor vergoeding aan militaire korp
sen. ‘De medewerking aan de taptoe behoort tot 
de wezenlijke taken van de militaire muziek
korpsen en gebeurt in werktijd: moet derhalve

betaald worden door de werkgever, het minis
terie van Defensie', aldus de kulturele raad.
Het gemeentebestuur van Breda had aanzienlijk 
minder moeite met subsidiëring van de taptoe. 
Ook dit jaar werd weer een aanzienlijk bedrag 
op de begroting opgevoerd. Maar twee van de 
wethouders zijn dan ook bestuurslid van de 
Stichting Taptoe...

Een motie van de PSP in de gemeenteraad om 
voor het geld een nuttiger besteding te zoeken 
werd door CDA en VVD niet aangenomen.

De militaire taptoe is overigens geen alleen
staand verschijnsel. Ook tijdens vlootdagen, 
open dagen bij vliegbases, wapenbeurzen, e.d. 
neemt het militair vertoon schrikbarende vor
men aan. Om nu een halt toe te roepen aan de 
voortschrijdende militarisering roept het Anti- 
Taptoe-Komitee (waarin VI), BVD, VVDM en 
PSP samenwerken) iedereen op mee te doen aan 
een massale demonstratie tegen de militarisering. 
De demonstratie vertrekt op zaterdag 23 augus
tus om 14.00 uur vanaf de Grote Markt te 
Breda. Voorafgaand aan en volgend op de 
demonstratie is er een manifestatie met muziek, 
zang en kabaret. Bovendien zal van 12.30 tot 
13.15 Fred van der Spek in diskussie gaan met 
voorstanders van de taptoe.
MILITARISERING STOP ” TAPTOE 
DONDER OP!!!

PETER MELISSEN

N.B. Financiële steun is welkom en broodnodig! 
Op giro 3663453 tnv P. Melissen. Breda ovv 
steun ATK.
Vanuit diverse plaatsen vertrekken bussen en 
fietstochten naar de manifestatie. Inlichtingen: 
076-223831 133081.



Al geruime tijd leven er in de PSP plannen om een stichting op te richten 
die zich bezig gaat houden met ontwikkelingsproblematiek. Zolang de PSP 
bestaat heeft ze zich druk gemaakt om de eerlijke verdeling tussen rijk en 
arm in de wereld. Er heeft zich bij de mensen die zich hiermee bezig houden 
dan ook een vrij duidelijke visie ontwikkeld, die o.a. in grote lijnen is terug te 
vinden in het Aktieprogramma '11- 81.
Waarom een nieuwe stichting?

Eeuwenlang is West-Europa het middelpunt 
geweest van een ekonomisch wereldsysteem. 
Door het expansionistisch karakter van de kapi
talistische ekonomie is vrijwel de gehele wereld 
gekolonialiseerd en er werd niet zonder trots 
gesproken van een ‘imperium'. In vele Europese 
steden is die koloniale rijkdom uit het verleden 
nog vaak letterlijk terug te vinden. Sinds de 
Tweede Wereldoorlog is het zwaartepunt van dit 
wereldsysteem verschoven naar de Verenigde 
Staten (hoe lang nog?) en is ook de formele 
realtie met de derde wereld veranderd. De deko
lonisatie maakte verreweg de meeste derde 
wereldlanden ‘zelfstandig’, met een eigen rege
ring, leger etc. Vandaag de dag zijn nog slechts 
enkele landen ‘bezit’ van ver weg liggende rijke 
landen, en dan nog voornamelijk in verband 
met hun militaire betekenis. Die staatkundige 
onafhankelijkheid heeft echter weinig invloed 
gehad op de nog altijd voortdurende ekono- 
mische afhankelijkheid van die landen. Integen
deel. Ekonomisch bleek juist die politieke onaf
hankelijkheid een voorwaarde om de vrije 
marktekonomie een betere en vastere greep op 
de derde wereld te laten krijgen.

De westerse wereld beschikt over verschillende 
instrumenten om die afhankelijkheid te stimu
leren. Overbekend zijn de vele diktators in 
Latijns-Amerika, Fillipijnen, etc., die met wes
terse steun van inlichtingendiensten en mili
taire adviseurs overeind worden gehouden. 
Wanneer landen wat onwilliger zijn, zijn er 
internationale financieringsoragnisaties zoals het 
Internationaal Monetair Fonds om ze in de tang 
te nemen, en als ze helemaal niet willen worden 
ze gewoon geboycot (Cuba, Viet Nam). Als het 
ergens uit de hand loopt wordt er een leger op 
af gestuurd om de ‘vrijheid en demokratie’ 
te beschermen die voortdurend door de 
‘communistische neiging naar wereld overheer
sing’ bedreigd wordt.
Uiteraard zijn er varianten en zijn vele landen 
verstrikt in de warmere episodes van de koude 
oorlog, die in de derde wereld letterlijk al 
miljoenen slachtoffers telt. Want ook de Sovjet 
Unie speelt op haar eigen wijze het spel mee 
(Ethiopië, Afghansitan).

Ook ten aanzien van de kuituur, godsdienst, 
normen en waarden, rolpatronen, etc. is de

■ ---------------

VERZOEK
De Henk Lankhorst Stichting zal 
wanneer ze wordt opgericht een 
bestuur moeten hebben. Wij denken 
aan mensen die zich op de een of 
andere manier met noord-zuid re
laties bezig houden, via hun werk 
of daarbuiten.
Bovendien moeten ze er tijd voor en 
zin in hebben. Deze mensen zullen 
dan een voorlopig bestuur vormen 
totdat de formele verkiezingsproce
dures zijn vastgelegd.
Daarnaast is er voor 1981 subsidie 
aangevraagd bij de NCO. Wanneer 
die wordt toegekend is er plaats 
voor één part-time kracht óf één 
full-time dienstweigeraar. Wij denken 
dan aan iemand met een zekere

wetenschappelijke kwalifikatie. Het 
ingdiende projekt behelst het opzet
ten en koördineren van een scho- 
lingsbrodiure zoals ‘Socialisme Theo
rie en Beweging’ van de Stichting 
Vorming en Scholing (de Scholings- 
mappen), maar dan over noord- 
zuid verhoudingen. Deze aanstelling 
is voorlopig nog niet zeker.

Mensen die voor bovenstaande akti- 
viteiten belangstelling hebben (of 
iemand weten) worden verzocht 
kontakt op te nemen met:
Jos Uitenbogaard p/a PSP,
Postbus 700,
1000 AS Amsterdam, 
tel: 020 - 267374.

overheersing nog weinig veranderd. Maar al te 
snel staan de westerse zedenmeesters klaar met 
hun oordeel en maken, vaak ook onbewust, 
korte metten met alles wat de westerse ekono
mie kan stagneren.
‘Ontwikkelingshulp’ blijkt in de handen van 
westerse regeringen een instrument om onze 
eigen rijkdom te vergroten en de derde wereld 
te onderdrukken. De westerse multinationals 
hebben al uit menige ontwik kei ingsp o t geprofi
teerd, en ook op politiek niveau wordt er 
multinationaal geopereerd. De relaties die de EG 
onder het hoofdje ‘ontwikkelingssamenwerking’ 
heeft met de ex-koloniën worden gekenmerkt 
door een ongebreidelde uitbuiting van die 
ex-koloniën.
De PSP heeft dit soort ‘ontwikkelingshulp’ 
altijd scherp veroordeeld. De PSP wil dat de 
derde wereld zich kan ontwikkelen in het belang 
van en ten behoeve van de noden van die derde 
wereld zelf. Daarvoor is veel studie en aktie 
nodig.

De stichting die de PSP hiervoor wil oprichten 
heet ‘Henk Lankhorst Stichting’, genoemd 
naar één der oprichters van de PSP, die zich als 
tweede kamerlid veel met deze problemen heeft 
bezig gehouden. De Henk Lankhorst Stichting 
zal tot taak hebben om informatie en studie 
materiaal te verzorgen, binnen de PSP, maar 
hopelijk ook daarbuiten, om de diskussie over 
ontwikkelingsproblemen te stimuleren. Op die 
manier hoopt de PSP in staat te zijn om sneller 
en beter antwoorden te kunnen geven op de 
problemen van oorlog, honger en ellende in de 
wereld.

JOS UITENBOGAARD
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Steun Inspraakorgaan Molukkers
In november wordt in de tweede kamer het voorstel van minister Wiegel be
handeld om het huidig bestaande Inspraakorgaan Welzijn Molukkers op te 
doeken. Hiervoor in de plaats zou dan moeten komen een adviescollege 
waarvan de leden voornamelijk door de minister worden aangewezen. In 
afwachting van de behandeling van dit voorstel wordt het Inspraakorgaan 
het werk nu al moeilijk gemaakt. Dat het Inspraakorgaan voor de Molukse 
minderheid goed voldoet blijkt onder andere uit de wens van andere etnisch- 
kulturele minderheidsgroepen om ook een dergelijk orgaan te krijgen. De 
PSP kan zich niet anders dan ook hierbij sterk tegen de voornemens van de 
minister verzetten.

Omdat mensen steeds meer greep op hun eigen 
levensomstandigheden moeten krijgen steunt de 
PSP minstens het streven naar inspraak. Dit 
moet des te meer gebeuren waar mensen zelf 
maar moeilijk aan de bak komen. Met name 
minderheden, waarbij buitenlandse werknemers 
en Molukkers bovendien nog geen stemrecht 
hebben, worden met hun taalproblemen en 
kulturele verschillen maar moeizaam gehoord. 
De Molukkers hebben jarenlang gesoebat om een 
in spraak organisatie dat de regering kon advi
seren. Toen de gijzelingsakties plaats vonden kon 
opeens het sein op groen bij CRM (waar toen de 
Molukkers beleidsverantwoordelijk onder vielen) 
voor het Inspraakorgaan Welzijn Molukkers.
De korte geschiedenis wordt gekenmerkt door 
werkstukken op niveau (met name ‘Knelpunten 
tussen de Nederlandse overheid en de Molukse 
minderheid/Inspraaknota’ van februari 1978) 
èn door een gevecht om de vereiste middelen te 
verkrijgen om te kunnen werken. Het Inspraak
orgaan gaat het land in om haar werk te kunnen 
doen. Ze stimuleert wetkgelegenheidsprojekten 
voor jongeren en onderwijsexperimenten en is 
aktief in informatie geven. Deze arbeidsinten
sieve taken worden door 4 mensen gedaan, die 
een werkweek van 80 uur maken. Deze onhoud
bare situatie leidde tot een verzoek om minimaal 
nog 3 medewerkers aan te kunnen trekken.
De verzoeken werden afgewezen en het In
spraakorgaan heeft zich uit een aantal projekten 
moeten terugtrekken. Een ander verzoek om 
voor Drente - de provincie waar in dit verband 
de meest baanbrekende ontwikkelingen plaats 
vinden - één kontaktpersoon aan te stellen 
werd wel van alle zijden positief geadviseerd 
maar toch door de regering afgewezen.

WIEGELS PLANNEN

Wiegel, de minister van binnenlandse zaken en 
in deze funktie verantwoordelijk voor het beleid 
ten aanzien van de Molukkers, heeft heel andere 
plannen. Er komt een ambtelijk netwerk van 
kanalen tussen de koördinerende minister, de 
ministeries en andere overheidsinstanties om het 
beleid ten opzichte van de minderheden goed 
gestroomlijnd te laten plaatsvinden. In het 
‘Voorontwerp van wet tot instelling van een 
vast college van advies Molukse ingezetenen’ 
wordt alvast duidelijk hoe dat voor deMoluk- 
kers gaat. Het Inspraakorgaan wordt opgedoekt 
en het adviesorgaan mag daarvoor adviseren.
De adviesgroep bestaat voor 4/5 uit mensen 
van organisaties, die Wiegel aanwijst en voor 
1/5 uit mensen, die Wiegel ook aanwijst, allen 
Molukkers. Sleuteltaken zoals voorzitten en 
sekretariaat worden door ambtenaren verricht.

In november komt dit wetsontwerp in de Kamer. 
Zoals te verwachten heeft het onder de Moluk
kers nogal wat verontwaardiging opgeroepen. Dit 
te meer omdat vooruitlopend op alles het 
Inspraakorgaan nu al dreigt te worden afge- 
boirwd als gevolg van het onvoldoende beschik
baar stellen van middelen. Ook bij andere 
minderheidsgroepen wordt de ontwikkeling met 
argusogen gevolgd. In het jongste nummer van 
Span’noe, het blad van de Landelijke Federatie 
van Welzijnsstichtingen voor Surinamers, wordt 
in een artikel wat duidelijkheid gegeven over het 
Surinaamse standpunt ten opzichte van alle 
ideeën die in de stroom van rapporten over de 
minderheden de laatste tijd gepubliceerd zijn. 
‘Wat ons betreft dit regeringsbeleid bestaat 
uit wat gooi- en smijtwerk, maar dat van werke-

Wanneer u deze zomer in Frankrijk in een streek 
bivakkeerde waar alleen de Telegraaf of het 
Algemeen Dagblad te verkrijgen was, had u het 
kunnen weten: de al 17 jaar in werking zijnde 
kernreaktor van het Interuniversitair Reaktor- 
Instituut (IRI) van de TH in Delft wil uitbreiden 
voor zo’n 5 miljoen.
Wanneer u in Nederland achterbleef en u tot een 
krant als bijvoorbeeld De Volkskrant beperkte, 
dan miste u deze ministeriële bekendmaking 
en wist u ook niet dat u vanaf 26 juni eventueel 
bezwaren kon indienen.
De stro omg roep-stop-kemenergie-Den Haag 
heeft in overleg met bewoners in de nabijheid 
van de reaktor en de Delftse afdelingen van 
BAN en PSP de voorgenomen uitbreiding van de 
regelkamer en de vernieuwing van het reaktor- 
centrum aangegrepen om voor het eerst het 
bestaan van deze kernreaktor ter diskussie te 
stellen.
De kernreaktor is bij het IRI in gebruik ten be
hoeve van onderzoek. In eerste instantie gaat dat 
om onderzoek voor kern- en reaktorfysika en 
stralingschemie, dus bijvoorbeeld voor een 
centrale als Dodewaard. Wanneer de anti-kem- 
energiebeweging haar zin krijgt zou dit onder
zoek in feite direkt gestopt kunnen worden. 
Daarnaast wordt er in het centrum onderzoek 
voor universiteiten en ziekenhuizen verricht. 
Via de schoorsteen verdwijnt radio-aktief mate
riaal de lucht in. Het vloeibare afval wordt via

lijke beleidsuitvoering gericht op groepen in 
achterstandssituaties waarbij aan minderheden 
een bizondere aandacht dient te worden besteed, 
geen sprake is. (...) Verder achten wij het van 
belang dat ten spoedigste duidelijkheid komt 
over de opvattingen die bij de regering leven over 
het aspekt van inspraak.’ (Span’noe jaargang 7, 
nummer 2/3)
De strijd die het Inspraakorgaan voert om in
spraak is van belang voor alle minderheidsgroe
pen, die samen minstens zo’n 5 procent van de 
inwoners van Nederland vormen. Zoals nu door 
de regering de inspraak geregeld wordt moet het 
niet. Vanuit het Inspraakorgaan is een hand
teken ingenaktie opgezet om de stem van de 
Molukkers bij het wetsontwerp zwaar te laten 
wegen. Het gaat toch om hun inspraak!

LIDIE BOSSEN 
(PSP-werkgroep Molukkers)

Doe mee aan de 
HANDTEKENINGEN-ACTIE:
AKSI TANDA TANGAN
Tegen de manier waarop de Nederlandse regering 
omspringt met de Molukse inspraak. 
Handtekeningenlijsten zijn verkrijgbaar bij de 
PSP-werkgroep Molukkers, Langestraat 51, 
Leiden.

het riool en ook via de centrale in Petten in de 
zee geloosd. Verbruikte splijtstofstaven worden 
naar de enige nog werkende opwerkingsfabriek 
voor militaire doeleinden in de Verenigde 
Staten gestuurd, waarvoor de IRI dan een finan
ciële vergoeding krijgt.
Maar het gaat om nog meer dan de afvalproble
men. De stroomgroep-Den Haag wijst op het feit 
dat de kernreaktor werkt met hoogverrijkt 
uranium, wat kan dienen als aanmaakstof voor 
kernwapens. De reaktor blijkt bovendien on
danks haar technische kapaciteit van 2 mega
watt, over een uit 1969 daterende vergunning 
voor 3 megawatt te beschikken. Daarnaast 
kunnen er nog incidenten van de afgelopen 
jaren vermeld worden in de vorm van brand en 
het breken van een afsluiter van een afvalwater- 
bak, die het gevoel van veiligheid er niet groter 
op maken.
De stroomgroep-Den Haag heeft nu bezwaren 
ingediend tegen de uitbreiding en vernieuwing 
en stelt daarnaast de eis dat alle tot nu toe 
verleende vergunningen worden ingetrokken en 
de kernreaktor wordt gesloten.

Kontaktadres van de stroomgroep-Den Haag: 
Regentesselaan 236, Den Haag 
(tel. 070-454211)

TITIA VAN LEEUWEN

De Delftse kernreaktor



Voor de vakantie alweer is het 7de nummer ver
schenen van het scholingstijdschrift ‘Socialistisch 
Perpektief’, dat door de Stichting Vorming en 
Scholing van de PSP 4 keer per jaar wordt uit
gegeven. In dit nummer staat de vernieuwing 
van de kernwapens en het gebeuren er omheen 
centraal. Wim Buisman geeft een gedegen 
analyse van de politieke en militaire konse- 
kwenties van die vernieuwing. Aanbevolen als 
achtergrondinformatie voor de komende verkie- 
zingskampagne, omdat door de verschuiving van 
de definitieve beslissing over plaatsing in Neder
land tot het najaar van 1981 de diskussie onge
twijfeld weer zal oplaaien als de zeteldans 
begint.
De politiek sekretaris Vredesvraagstukken gaat 
in op de strategie die de vredesbeweging na het 
modemiseringsbesluit te volgen heeft. Op grond 
van de ervaringen van de Engelse Ban-de-Bom 
beweging uit de jaren zestig kiest de schrijver 
voor een brede massale beweging, gericht op 
brede ondersteuning, in plaats van het model van 
de harde inidividuele akties.

Het derde artikel van dit 36 pagina’s tellende 
nummer heeft een geheel ander onderwerp: de 
arbeidstijdverkorting. Voor de PSP een 
belangrijk punt in de strijd tegen de werk
loosheid. Bonne Wisman licht in een infor
matief artikel een aantal rechtse alternatieven 
(CNV, werkgevers) toe en verwerpt ze. Hij 
komt tot de konklusie dat de PSP moet vast
houden aan haar standpunt en de inverdien- 
effekten die voortvloeien uit dit standpunt 
moet benadrukken. Het wellicht meest intri
gerende artikel is uit de pen van Frans Janssen 
gevloeid. Hij analyseert de tot nu toe gepubli
ceerde onderzoekingen van de uitslag van de 
Euroverkiezingen naar de PSP toe en konklu- 
deert o.a. dat de angst dat een groot deel van 
onze kiezers de Europese verkiezingen zou 
boycotten ongegrond is geweest. Daarnaast 
komt een aantal andere kenmerken van de 
PSP-kiezers aan de orde. Een nuttig artikel 
ter voorbereiding van de komende verkiezingen

Dit nummer is verkrijgbaar door storting van 
f. 3,80 (f. 2,50 en f. 1,30 porto) op 
giro 3481995 t.n.v. SVS/PSP. te Amsterdam, 
onder vermelding van Soc. Persp. nr. 7. Een 
abonnement is uiteraard ook mogelijk: door 
storting van f. 17,- abonneert u zich tot en met 
de 3de jaargang, dat is nr. 7 tot en met 12. 
Vermeld u dan: t/m jaargang 3 Soc. Persp.

ONDERSTROOM
De Gelderse stroomgroepen en energiekomitees 
tegen kernenergie geven een diskussie- en aktie- 
blad uit onder de naam Onderstroom. Vorige 
maand verscheen nummer 30 met daarin ruime 
aandacht voor Dodewaard. Onder meer de 
diskussies die samenhangen met het voorstel 
dat op het Tentenkamp in Valburg door zo’n 
6000 mensen werd overgnomen: ‘Eind sep
tember moet de kerncentrale van Dodewaard 
dicht zijn, anders zijn we gedwongen over te 
gaan tot een bezetting van het terrein c.q. 
blokkade’.
Daarnaast wordt er in dit nummer van Onder
stroom uitvoerig ingegaan op de akties van BAN

(Breek Atoomketen Nederland). Op de aktie- 
vormen van BAN is nogal veel kritiek geweest, 
ïn twee artikelen, waarvan één een interview 
met mensen van BAN is, worden deze kritiek
punten uit de doeken gedaan.
Tenslotte in dit nummer nog aandacht voor 
de akties rond Gorleben (Bondsrepubliek), 
IJmuiden e.a.
Een abonnement op Onderstroom kost f. 12,50 
voor de rest van 1980, over te maken op post
giro 3767600 t.n.v. Stroomgroep Stop Kem- 
energie/Nijmegen. Je kunt ook een proefnum
mer aanvragen bij: K. Beynenstraat 132, 
Nijmegen.

GESCHIEDENIS PSP
In 1982 zal het 25 jaar geleden zijn dat de PSP 
werd opgericht. Het naderen van deze mijlpaal 
was aanleiding om eindelijk eens de geschied
schrijving van de partij ter hand te nemen.
Met ondersteuning van het Wetenschappelijk 
Bureau van de PSP is een werkgroep bezig met 
de voorbereiding van een publikatie. Voor het 
onderzoek heeft deze werkgroep de medewer
king nodig van andere PSP-leden.
We denken aan: ter beschikking stellen van 
materiaal om het archief te kompleteren 
(brochures, krantjes, archiefstukken, foto’s e.d.) 
en het meehelpen aan het verrichten van onder

zoek (te denken valt aan deelonderzoeken die 
bijvoorbeeld in het kader van studie van de 
betrokkene tot een skriptie kunnen leiden). 
Ook ‘oudere’ PSP-leden, die op grond van hun 
aktiviteiten in het verleden ervaring en deskun
digheid m.b.t. de geschiedenis van de partij 
hebben, zouden een belangrijke bijdrage kunnen 
leveren.

Iedereen die kan helpen, met materiaal of 
anderszins, wordt verzocht kontakt op te nemen 
met het WB/Jack Hofman, Postbus 700,
1000 AS Amsterdam, tel. 020 - 267374.

LINKSE SAMENWERKING
Op 31 mei en 1 juni j.1. vond in de Populier in 
Amsterdam een kongres plaats onder de titel 
Linkse samenwerking, voorwaarts o f maar 
vergeten? Een groep linkse Nederlanders van 
diverse politieke richtingen diskussieerden over 
de mogelijkheden van een links alternatief in 
ons land.
Tijdens de twee dagen werden vijf diskussieron- 
den gehouden waarin aan de orde kwamen: 
het vraagstuk van linkse machtsvorming, de 
sociaal-ekonomische problematiek, de buiten
landse politiek en de verhouding gevestigde 
partijen/buitenparlementaire oppositie. En wat

de meeste aandacht kreeg: een debat tussen de 
vier voorzitters van de PvdA, CPN, PPR en PSP 
en de vice-voorzitter van D’66.
Van de uitgave van Sjaloom Achtergrond ver
scheen onlangs een dubbelnummer dat geheel 
aan dit kongres was gewijd. De teksten werden 
samengesteld naar aanleiding van bandopnames 
die in de Populier werden gemaakt. Voorwaar 
een uniek dokument.
Dit nummer is te bestellen door f. 5,90 (inkl. 
verzendkosten) over te maken op postgiro 1334 
t.n.v. Sjaloom/Odijk met vermelding van Achter
grond 13/14.

VROUWEN
De Kerk-en-Vrede-Vrouwen organiseren op 23 
augustus en 6 september twee oefendagen 
voor vrouwen over geweldloze weerbaarheid. 
De eerste dag staat in het teken van een oriënta
tie over geweldloze weerbaarheid en de tweede 
dag zal gaan over het thema agressie.
De oefendagen worden gehouden in Zwolle.

Informatie en opgave: Emmy Bosma,
Hoofdweg 108, 9945 PJ Wagenborgen, 
tel: 05964 - 1598.
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Prins Hendrikkade
‘renovatie wegens kraakaktie’ staat er nu hatelijk 
op de gevel van de luxe-appartementen op de 
Prins Hendrikkade in Amsterdam. Het pand en 
daarmee de laatste publiciteitsslag, is in handen 
van makelaar Netjes. Die zorgt er wel voor dat 
de herinnering die de mensen aan ‘de Prins 
Hendrikkade’ hebben vooral gevormd zal zijn 
door de ‘ravage’ die de krakers in zijn huizen 
(dus wat willen ze nou?) hebben aangericht. 
Burgemeester Polak is na de ontruiming steeds 
geprezen als één van de overwinnaars. Het zou 
hem gesierd hebben als hij ook in zo’n positie 
met maatregelen tegen de woningnood voor de 
draad was gekomen. Want behalve de toezegging 
dat de eigenaar van de PH-kade na de renovatie 
twee maanden de tijd krijgt om bewoners 
voor de huizen te vinden en dat er daarna ge
vorderd gaat worden, blijft een nadere invulling 
van het na de vorige debacles toegezegde vorde- 
ringsbeleid nog steeds uit . Er zijn nog zo’n 
duizend leegstaande luxe-appartementen in de 
stad. Veel erger nog, in Amsterdam staan naar 
schatting 8000 woningen leeg. Eén van de 
aanklachten van het krakers tribunaal dat daags 
na de ontruiming in Paradiso in Amsterdam 
werd gehouden, was dan ook het nog steeds 
ontbreken van maatregelen tegen spekulatie 
en verkoop van huurwoningen.
Eind februari werd een aantal eisen die hierop 
waren gericht door een groot aantal buurt- en 
aktiegroepen aangeboden aan wethouder 
Wolffensperger. Binnen een maand zou de ge
meenteraad de zaak behandelen en beslissingen 
nemen, zo werd gezegd. ‘Welnu, het is bijna
een half jaar later’, aldus de spreker, ‘de eisen

PB VERKLARING
Amsterdam, 18 augustus 1980

Het partijbestuur van de PSP is tegen geweld
dadige ontruiming van de gekraakte luxe- 
appartementen aan de Prins Hendrikkade in 
Amsterdam. Gewelddadige ontruiming draagt 
op geen enkele maier bij aan de oplossing 
van de kern van het probleem, namelijk de 
woningnood. Integendeel, zij zal slechts een 
verdere verharding tot gevolg hebben tussen 
overheid en krakers. De PSP roept de burge
meester van Amsterdam op de gekraakte flats 
onmiddelijk te vorderen.

Mocht de ontruiming onverhoopt toch door
gaan, dan roept het partijbestuur van de PSP 
iedereen, die zich daadwerkelijk wil inzetten 
tegen de woningnood, op, om op de Prins 
Hendrikkade op geweldloze wijze afkeuring 
te demonstreren tegen deze ontruiming.

Daarnaast roept de PSP volksvertegenwoordigers 
in de Amsterdamse gemeenteraad en in de 
Tweede Kamer op om als ooggetuige aanwezig 
te zijn bij een eventuele ontruiming, zodat zij 
hun politieke kontrole achteraf kunnen baseren 
op eigen waarnemingen.

PARTIJBESTUUR PSP

van de aktiegroepen zijn spoorloos verdwenen, 
niet eens serieus beantwoord’.

De krakers waren de andere overwinnaars, 
omdat ze een gewelddadige konfrontatie uit de 
weg zijn gegaan. Behalve de strafexpeditie, 
die de motoragenten aan het begin van de ont- 
ruimingsaktie over het stationsplein uitvoerden 
en een paar zware charges op de Martelaars
gracht, zijn echte geweldsexplosies dan ook uit
gebleven. Duizenden nieuwsgierigen keken naar 
de verrichtingen van de hoogwerkers. Maar de 
enige overgebleven kraker Mo os zag wel vier 
snelvuurwapens op zich gericht. Dat waren 
precisieschutters van de bijzondere bijstands
eenheden. Die bijzondere bijstandseenheden 
zijn opgericht ter bestrijding van terreurakties. 
Want daarvoor was het politieapparaat niet vol
doende uitgerust. Bij het ontbreken van terreur
akties worden die eenheden nu dus tegen krakers 
ingezet. Een zoveelste bewijs voor de stelling dat 
gespecialiseerde eenheden van de politie ook 
worden gebruikt als ze eenmaal bestaan. On
danks het feit dat er van beide kanten nu hoofd
zakelijk is gedreigd met geweld, is de eskalatie 
niet gestopt. Beide partijen hebben willen be
wijzen dat de ander niet terug deinst voor ge
weld. De krakers zijn daar zeer terecht niet in
gestapt. Maar ook aan het bewijs van de verder
gaande militarisering van de politie heb ik geen 
enkele behoefte. Want dat bewijs is de grootste 
verliespost die er te lijden valt.

ANDREE VAN ES

18 augustus 1980

Aan de comman dant van de Mobiele Eenheid 
James Wattstraat 
Gebouw de Eenhoorn 
Amsterdam

Aan al onze kollega’s die betrokken zijn en zich 
betrokken voelen bij de ontruiming van de 
kraakpanden Prins Hendrikkade en De Groote 
Keyser.
Door de tendentieuze berichtgeving, dreigt het 
aanzien van een aantal maatschappelijk bewuste 
mensen, die zich bezig houden of slachtoffer 
zijn van het landelijk woningbeleid, een krimi- 
neel karakter te krijgen.
Wij vragen u, blijf hun akties in de juiste verhou
dingen zien en handel geweldloos. Want geweld 
is een exponent van machteloosheid. Kraken 
is immers een vorm van demonstreren. Wij 
dienen deze demonstratie in goede banen te 
leiden en er voor zorg te dragen dat calamiteiten 
voorkomen worden. Wij zijn geen robotten die 
op bevel meppen.

Paul Speets,
wachtmeester 1ste klas RP, Amsterdam

Jan de Goede, 
hoofdagent gemeentepolitie, Renkum

Aad van Berkel, 
hoofdagent gemeentepolitie, Epe
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Het is 26 augustus en in Gdansk wordt onderhandeld over de vrije vak
vereniging.
Indien inmiddels niet heel wat onaangename dingen zijn gebeurd, waarbij 
ook het op dit moment onduidelijke lot van de KOR-dissidenten in het ge
ding is, zal menigeen verbijsterd zijn over wat er binnen een staatsapparaat 
"van het Sowjet-type' plotseling allemaal mogelijk blijkt. Aan de Kremlino- 
logen die de gebruikelijke balans opmaken van het komen en gaan van 
regerings- en Politbureauleden, tonen de stakers in het Baltisch gebied 
onverstoorbaar dat wat hun betreft de politieke ontwikkelingen daardoor 
niet langer bepaald zullen worden.

I n dat verbaast weer minder. Want waarom /o u 
den de stakers iets verwachten van het aftreden 
\an  precies evenveel leden uit het Politbureau, 
na stakingen in dezelfde steden en om dezelfde 
redenen, met de/elfde beloftes als in 1970, 
tl ie uiteindelijk niets opgeleverd hebben?

Maar ook de Poolse le i i lers  trekken hun lessen 
uit de gebeurtenissen van 1970. Het onderdruk- 
kende en bloedige optreden waarmee de sta
kingen in 1970 werden gebroken kostte 
(lom ulka toch zijn positie en leidde uiteindelijk 
tot concessies, die net /o  goed /o n d er bloedver
gieten gedaan hadden kunnen worden en /o n d er

v

het land verbitterd en ontredderd achter te 
laten
1 n /o  lijkt een strakke, hierarchiese en bureau- 
kratischc struk tuu r voor even opengebroken om 
gelegenheid te geven voor onderhandelingen 
tussen partners die beiden vanuit een traum a
tische achtergrond vrij aardig weten wat ze 
aan elkaar hebben: enerzijds de partijleiding die 
niet kan terugvallen op het gebruikelijke onder- 
drukkingsapparaat - want daar zou ze niets mee 
opschieten - en anderzijds een stakende bevol
king die precies weet met welk kluitje gepro
beerd wordt haar in het riet te sturen,
Pr wordt in Polen ook niet langer doekjes om 
gewonden. ‘Wc komen h a l v e r w e g e  tegem oet aan 
de sociale kritiek en de gerechtvaardigde eisen van 
de arbeiders', verklaarde Gierek op 24 augustus 
na de eerste onderhandelingsronde, waarmee hij 
tegelijk te kennen gaf de indeling van de eisen 
naar M ees' en ‘anti-socialistisch’, zoals hij die 
tot voor kort hanteerde, te hebben laten vallen. 
l>at laatste reserveert hij nu alleen nog maar voor 
dissidenten, die hij op die m anir hoopt te isole
ren van de stakers in het noorden.

h a lv e r w e g e  h e b b e n  w e  n ie t* ,  zeiden de 
stakers, en om de preciese aard van de eisen te 
onderstrepen verklaarde stakingsleider Lech 
Walesa desnoods af te zien van een loonsverho-

ë

gmg van 2000 zloty , m a a r  o v e r  d e  vrije v a k v e r e -  
' i tg tng  n i e t  ti w i l l e n  m a r c h a n d e r e n .

In Nederland zou een dergelijke gang van /aken 
ogenblikkelijk to t één centraal vraagstuk worden 
teruggebracht, namelijk dat van de ‘gezags
onderm ijning'. en alle andere problem en zouden 
op de achtergrond geraken.
Dat schijnt in Polen op dit m om ent geen enkele 
rol te spelen. Dus toch een echte ‘volksrepu
b liek?  Het ‘gezag’ is daar teruggebracht to t de 
vraag wie het nu werkelijk voor het zeggen 
heeft: het volk o f zijn leiders. Voor zolang het 
duurt tenm inste.

Want hoe indrukw ekkend de gedisciplineerde, 
doelbew uste en zelfverzekerde uitstraling van de 
stakers ook is, het is op zichzelf niet erg duide
lijk waarop hun rotsvaste overtuiging dat alles 
een vreedzaam verloop zal hebben dan wel ge
baseerd mag zijn.
Op de Waarheid na. die zich in een hoofdar
tikel op 20 augustus afvraagt wat voor aanleiding 
de Sowjet-Unie daar nu toch voor gegeven heeft, 
houdt de hele wereld zijn hart vast voor bet

m om ent waarop het Moskou te gortig w ordt. 
Dat m om ent lijkt vooralsnog niet aan te breken, 
maar het vooruitzicht dat stakers en partijleiding 
elkaar mogelijk ergens vinden, rechtvaardigt 
op zichzelf nog geen geruststelling op dit punt.
In 1968 was bet ook niet een konflikt tussen de 
Tsjech osl o waakse heersende partij en bet volk 
dat to t ingrijpen van de Sowjet-Unie leidde, 
maar een konflikt tussen de Sowjet-Unie ener
zijds en partij p l u s  volk anderzijds.

[ r zijn nog andere overeenkom sten. Ook de 
Praagse lente begon met ekonom ische eisen, die 
later een steeds politieker karakter kregen.
In Polen bleek die verbinding al bij de stakingen 
van 1970 en 1976. en al kwam dat er bij de 
talloze arbcidskonflikten niet altijd even ex 
pliciet uit, een uitgesproken politiek bewustzijn 
heeft de ari>eiders in steden als Gdansk. 
Katowice en Lodz sindsdien altijd gekenm erkt. 
Bovendien zijn er, evenals in de Praagse lente, 
intellectuelen bij betrokken , zowel in de dissi
dentenbeweging als in de partij. Ook in Polen 
kom en de politieke eisen van vandaag niet alleen 
van de stakende arbeiders, maar ook uit de 
partij zelf. Uit 1978 stam t al het 'P l a t f o r m  van  
d e  v e e r t i e n  \  vooraanstaande partijleden met 
hoge funkties in het verleden, die zich per 
brief to t Gierek rich tten  met een pleidooi 
voor meer dem okratie binnen en buiten de 
partij, heroprichting van de arbeidersraden en 
versterking van de positie van politieke partijen 
en vertegenwoordigende licham en. Bclangrijker 
is ech ter de vertrouw elijke studie die het C 
Centraal Kom itee van de Verenigde Poolse 
Arbeiderspartij vlak voor de eerste stakingen in

31 augustus 1930. ALLE EISE.X I.XGEWILLIGD!
B ij  h e t  t e r  p e r s e  gaa n  van  d i t  n u m m e r  b l e e k  h e t  n o g  m o g e l i j k  d e  f o t o  d ie  o p  d e z e  p la a t s  s t o n d  te  
v e r v a n g e n  d o o r  h e t  s e n s a t i o n e l e  en  n u  a l  h i s t o r i s c h e  n i e u w s  van  v a n d a a g  a lle  e i s e n  i n g e w i l l i g d  
Z e l f s  lo s  van d e  vraag h o e  in  d e  t o e k o m s t  m e t  d e  b e r e i k t e  a k k o o r d e n  w o r d t  o m g e s f t r o n g e n .  is d e  
g e h e l e  g a n g  van  z a k e n  s in d s  h e t  b e g in  van  d e  s t a k i n g s a k t i e  in  fu l i  v o l s t r e k t  u n i e k  e n  p l a a t s t  d e  
o n t w i k k e l i n g s g a n g  van h e t  O o s t e u r o p e s e  s o c ia l i s m e  in  e e n  n i e u w  p e r s p e c t i e f  
D e  o n v e r z e t t e l i j k e  e e n h e i d  van d e  P o o l s e  s t a k e r s  g e t u i g t  van  e e n  o n g e l o f e l i j k e  p o l i t i e k e  k r a c h t .  
D i e z e l f d e  p o l i t i e k e  k r a c h t  m a a k t  d a t  d e  u i t v o e r i n g  van d e  a k k o o r d e n  m e t  e e n  z e k e r  v e r t r o u w e n  
t e g e m o e t  k a n  w o r d e n  g e z i e n .
I e e l  s t e u n  w as  er  v o o r  di P o le n  n i e t  Z o  b r e e k b a a r  is n u  d i e  s t a b i l i t e i t  d a t  z e l f s  b i j  e c h t e  s y m p a 
t h i e  v o o r  d e  s t a k e r s  m a a r  a l  te  vaak  d e  i n w i l l i g in g  van d e  e i s e n  vers 2  was  D e  P o le n  h e b b e n  h e t  
v e r d o m d  o m  z i c h  v o o r  d e  z o v e e l s t e  k e e r  b ij  d i e  p a t s t e l l i n g  n e e r  te  leg g en ,  e n  d a t  is d e  b e l a n g 
r i j k s t e  s t a p  van  o n t s p a n n i n g  d ie  o o i t  in  d e  n a - o o r lo g s e  s i t u a t i e  is g e d a a n .
T e r w i j l  d e  \ a v o  z 'n k e r n w a p e n s  m o d e r n i s e e r t  l e g t  in  O o s t - l  u r o p a  e e n  v o lk  h e t  v l e c h t w e r k  van  
o n m o g e l i j k h e d e n  w a a r m e e  d e  i n t e r n a t i o n a l e  s i t u a t i e  h e n  h e e f t  o p g e z a d e l d ,  n a a s t  z i c h  n eer .  M o s 
k o u  s ta a t  d a a r b i j  n i e t  t e  j u i c h e n , m a a r  o f  h e t  b i j  w a f  h y p o c h o n d r i s c h  g e m o r  in  d e  P r a w d a  b l i j f t ,  
h a n g t  van m é é r  a f  d a n  van d e  a c h t e r d o c h t  in h e t  K r  e m l  in  t e g e n o v e r  e e n  s t u k  h e v r i j d i n g  z o  d i c h t  
b i j  h u i s

I n zo ontstaat de hoogst merkwaardige situa 
dat een O osteuropees leider publiekelijk i 
zelfkritiek losbarst ( 'v e rg is s in g en ,  t e g e n s t r i ja  
!}v d e n .  v e r t r a g in g e n ,  w a n k e l m o e d i g h e i d  ei 
' ^ a k i e  ) zoals men eigenlijk alleen maa 
gewend is van in ongenade gevallen leiders
m staat van beschuldiging voor de rechtbank. 
I n dat verbroken verbindingen op last van de 
stakers binnen twee uur worden hersteld en de 
onderhandelingen life worden uitgezonden.

I e d e r e  d a g  d a t  M o s k o u  d e  P o l e n  h u n  g a n g  la a t  g a a n ,  d i e n t  t e  w o r d e n  o p g e v a t  a ls  e e n  g e b a a r  d a t  
d o o r  h e t  W e s t e n  b e a n t w o o r d  m o e t  w o r d e n  a f z i e n  van  m o d e r n i s e r i n g  van  k e r n w a p e n s ,  i n i t i a t i e 
v e n  o p  d e  t o e t s i n g s k o n f e r e n t i e  o v e r  d e  I l e l s i n k i - a k k o o r d e n . o p h e f f i n g  van  d e  b o \  e o t m a a t r e g e l e n  
d ie  s i n d s  A f g h a n i s t a n  t e g e n  d e  S o w j e t - l  n i e  z i jn  g e n o m e n .
L i n k s  in h e t  ItVs/V/; d i e n t  d ie  e i s e n  m e t  v e r d u b b e l d e  e n e r g i e  te  s t e l l e n  en  d a a r v o o r  d e  b e v o l k i n g  
te  m o b i l i s e r e n .
H o o p  v o o r  h e e l  E u r o p a .
D e  P o o l s e  Z o m e r  i n s p i r e e r t  t o t  n i e u w e  s t r i j d  van  o n d e r o p .

R L  D l  B O O S



juli van dit jaar ontving en dat gepubliceerd is 
in het Westduitse weekblad Die Zeit  van 22 
augustus jl. Een rapport van de werkgroep 
‘Ervaring en Toekomst'. gebaseerd op een 
onderzoek onder 141 typische vertegenwoor
digers van het Poolse establishment, waaronder 
51 partijleden. Onder behoud van uitgangspun
ten als de leidende rol van de partij en de ver
bondenheid met de Sowjet-Unie pleit het rap
port voor o.a.: vrije verkiezingen van de leiding; 
persvrijheid en opheffing van de censuur; een 
interne ‘loyale oppositie' die binnen de partij 
kontrole uitoefent op de leidende rol van de 
partij; een meer kontrolerende funktie van het 
parlement waarin voortaan geen regeringsleden 
meer mogen zitten. Het rapport besluit met 
de inmiddels profetiscli gebleken woorden: 
zonder systematische druk van onder komt er 

geen hervorming van boven'.
Het lijkt haast of Rosa Luxemburg weer door
klinkt in Oost-Europa.

Opnieuw wil een Oosteuropees volk proefonder
vindelijk vaststellen of een staat van het Sowjet- 
model nu wel of niet veranderbaar is in socia
listische richting en in hoeverre het staatsbestel 
daarvoor fundamentele veranderingen moet 
ondergaan.

Afhankelijk van de hoeveelheid ruimte die 
daarvoor zal blijken te bestaan, kan de Poolse 
Zomer een belangrijke doorbraak betekenen van 
de vicieuze cirkel waarin demokratiserings- 
bewegingen gevangen zijn: de handhaving 
van de status-quo die behoort bij de verdeling

van invloedssferen tussen Oost en West.
Het is een groot misverstand om te denken dat 
leidende Westerse kringen belang hebben bij 
zoveel mogelijk rotzooi in Polen. Het tegendeel 
is eerder waar. Nog altijd geldt de onder 
Kissinger expliciet gemaakte visie op de stabili
teit in Europa, waarin wordt uigegaan van een 
blijvende en krachtige positie van de Sowjet- 
Unie in Oost-Europa. De gevolgen die dat voor 
de volkeren daar en binnen Rusland heeft, 
de prijs die betaald wordt voor de 35 jaar vrede 
in Europa waar voorstanders van het afschrik- 
kingsevenwicht je altijd op wijzen, biedt het 
Westen voldoende alibi om flink stampij te 
maken over het kommunisme, het socialisme 
overal in diskrediet te brengen, de miljardenbe
wapening te rechtvaardigen en in de rest van de 
wereld het kapitalisme te verstevigen.

De terughoudendheid van Carter, anders toch 
niet te beroerd om terwille van zijn herverkie
zing de wereld hier en daar aan de rand van de 
afgrond te brengen, komt voort uit zijn bezorgd
heid dat de Poolse leiders er niet in zullen slagen 
orde en rust te herstellen.
Want orde en rust is het gemeenschappelijke 
belang van de heersende machten in Oost en 
West.

Socialisten dienen zich vierkant achter de stakers 
in Polen op te stellen. Maar het antwoord op de 
vraag wat links in het Westen nog méér kan doen 
dan het tonen van solidariteit en het onder
steunen van de eisen ligt vooral in het ontwikke

len van een gemeenschappelijke strategie. 
Want aan beide kanten moet links strijd voeren 
en elkaar versterken.
Zonder deniokratie geen socialisme, zonder 
socialisme geen deniokratie.

RU Dl BOON

PB VERKLARING
20 augustus 1980

De PSP verklaart zich solidair met de stakende 
arbeiders in Polen.
Alle eisen die door de gezamenlijke stakings- 
komitees zijn gesteld zijn socialistische eisen en 
dienen onverkort te worden ingewilligd.
Met name de eisen voor vrije meningsuiting 
en vrije vakbondsorganisatie zijn voor de PSP 
essentieel voor het socialisme.
De Poolse overheid zou van moed en socialis
tische gezindheid getuigen wanneer ze de eisen 
van de stakers serieus neemt en de onderhande- 
lingen daarover met de stakers opent.
Iedere poging van de Poolse overheid of van 
anderen om de stakingen met geweld te onder
drukken is een aantasting van essentiële rechten 
van de arbeidersbeweging, anti-socialistisch en 
zal door de PSP met kracht worden veroor
deeld.
De PSP roept alle progressieve mensen en 
organisaties op hetzelfde te doen.

PARTIJBESTUUR PSP

< 4.



Op 11 september a.s. is het 7 jaar geleden dat de fascisten o.l.v. Pinochet in Chili de 
macht grepen, de demokratisch gekozen Salvador Allende vermoordden en vele andere

slachtoffers maakten.
Sindsdien is de Chileense junta het makabere symbool van een hele reeks onderdrukkende 

regiems in Latijns-Amerika. Tegenover de bevrijding van Nicaragua staan de dagelijkse 
verschrikkingen in Bolivia, Argentinië, El Salvador, Guatemala, om enkele van de ergsten 

te noemen. In Bevrijding plaatsen wij twee artikelen van het Chilikomitee. Een over de 
vakbondsstrijd in Chili, die regelmatig successen boekt, en een over de ekonomische

betrekkingen tussen Nederland en Chili.

Het Chileense bewind is maart j.1. in Genève 
voor het zevende achtereenvolgende jaar veroor
deeld door de mensenrechtenkommissie van de 
Verenigde Naties. Tijdens haar jaarlijkse Algeme
ne Vergadering in New York deed de Verenigde 
Naties eind vorig jaar hetzelfde en sprak boven
dien haar verontwaardiging uit over een toename 
van repressie in Chili. De Chileense Kommissies 
voor de mensenrechten en voor de Rechten van 
Jongeren hebben op een perskonferentie op 20 
juni 1980 in Santiago bekend gemaakt dat er in 
1980 tot op dat moment 1208 mensen waren 
opgepakt, wat neerkwam op een gemiddelde van 
7 personen per dag. De wijze waarop deze Chile- 
nen gearresteerd zijn en het feit dat velen van 
hen gemarteld zijn, betekenen volgens deze Chi- 
leens kommissies ’dat de schending van de rech
ten van de mens in het eerste halfjaar van 1980 
toegenomen zijn’. 1)

Het Chileense verzet riep vrijwel onmiddellijk na 
de staatsgreep in september 1973 op tot een e- 
konomische boykot van het bewind van generaal 
Pinochet. Overal ter wereld kwamen akties op 
gang, ook in Nederland. Zo werd in 1976 het 
aannemersbedrijf Stevin Groep gedwongen een 
voorgenomen investering van 62,5 miljoen dollar 
in Chili terug te trekken. De Nederlandse rege
ring besloot onder meer met Chili geen schulden
regeling te treffen zolang in dat land de mensen
rechten en de demokratische vrijheden niet her
steld zijn en de exportkredietverzekering (ook
wel kredietgaranties genoemd) op Chili te bevrie
zen.

Vorig jaar deelde de toenmalige minister van Fi
nanciën Andriessen in de Eerste Kamer op vra
gen van de PSP-er Joop Vogt tot veler verras
sing mee, dat hem het bericht had bereikt dat 
de Chileense regering graag tot een schuldenrege
ling met Nederland wilde komen. Tijdens de be
handeling van de Rijksbegroting voor 1980 begin

dit jaar in de Tweede Kamer bleek dat de minis
ter van Financiën het Chileense voorstel tot een 
schuldenregeling met ons land serieus in overwe
ging te nemen. ’Wij studeren daar nog op’, zei 
Andriessen op 30 januari 1980 in de Tweede Ka
mer. Over de herverzekering van exportkredieten 
op Chili merkte de minister van Financiën tij
dens hetzelfde kamerdebat op, dat die voortdu
rend in betekenis afnam. Tn de kortlopende 
sfeer, waarvoor het bevriezingsbesluit geldt (...) 
was ultimo 1975 nog slechts ongeveer 10 mil
joen gulden herverzekerd. Eind 1978 was dat 
nog slechts 1,5 miljoen gulden.’ 2)
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De cijfers van de heer Andriessen klopten echter 
niet, zo kon het Chili Komitee vrijwel onmiddel
lijk aantonen. Op 19 mei i980 is dat door de 
huidige minister van Financiën Van der Stee in 
een brief aan de Tweede Kamer bevestigd. In 
1975 werd op Chili in de kortlopende sfeer voor 
een totaalbedrag van 2,5 miljoen gulden door de 
Nederlandse Staat in herverzekering genomen. 
Eind 1978 was dat bedrag opgelopen tot 8,8 mil
joen gulden.

De PSP en de PvdA hebben in de Tweede Kamer 
gezamenlijk over de kwestie van de schuldenre
geling met Chili en de bevriezing van de export
kredietverzekering op dit land twee moties inge
diend, die na het zomerreces in stemming zullen 
worden gebracht. In de eerste motie wordt de re
gering verzocht niet op het Chileense voorstel 
tot een schuldenregeling in te gaan. In de tweede 
motie wordt de regering gevraagd om een strikte 
handhaving van het bevriezingsbesluit. CDA- 
fraktieleider Lubbers heeft over de schuldenrege- 
ling met Chili al gezegd: ’De lijn dat Nederland 
geen regeling met Chili treft zolang de mensen
rechten in dat land geschonden worden, die wil
len wij als fraktie vasthouden.’(Alerta, maart
1980)

Ook wat betreft de exportkredietverzekering 
vindt Lubbers dat er rekening gehouden moet 
worden met de mensenrechtensituatie. ’Naar 
mijn oordeel kun je heel goed de redenering hou
den, dat in die situatie, waarin echt rechten met 
voeten getreden worden en er ook verzet is of 
verzet aangemoedigd kan worden om het betref
fende regime omver te werpen, er ook per defini
tie een grote onzekerheid is over de investering. 
Als mensenrechten getreden worden, is dat op 
zichzelf een signaal dat er een situatie niet kor- 
rekt is, een situatie die behoort te veranderen. 
Het is geen schande dat je daar een zakelijk argu
ment voor kunt vinden, om te zeggen: beperk



foto: Koen Wessing

Tweede Kamer
Op 9 september zal de Tweede Kamer stemmen over 2 moties die Fred van der Spek mede na- 
mens de PvdA-fraktie begin dit jaar indiende bij de financiënbegroting. Beiden betreffen de finan- 
cieel-ekonomische relaties tussen Nederland en Chili. De ene motie is gericht tegen de toename 
van kredietgaranties op Chili, de ander tegen een door Chili gewenste schuldenregeling, normalise
ring van de ekonomische betrekkingen dus.
De stemming moest destijds worden uitgesteld omdat Minister Andriessen nadere gegevens had 
toegezegd, uitgerekend in het allerlaatste debat dat hij als minister hield. Zijn opvolger, Van der 
Stee, kwam tenslotte met deze gegevens en daaruit bleek, zoals de direkteur van de Ned. Crediet- 
verzekeringsmaatschappij al had gezegd (zie Bevrijding 1980, nr.7), dat Andriessen m.b.t. de om
vang van de kredietgaranties een verkeerde voorstelling van zaken had gegeven.
Of het de Tweede Kamer ernst is met de isolering van de junta, kan zij op 9 september laten zien.

zoveel mogelijk je kredietlimieten, respektieve- 
lijk: zet nieuwe kontrakten eens een tijd hele
maal stop.’{De Groene, 2 april 1980)

In 1977 werd de Nederlandse regering door de 
sekretaris-generaal van de Verenigde Naties ge
vraagd welke stappen zij ondernomen ’als een 
bijdrage aan het herstel en de bescherming van 
de mensenrechten en fundamentele vrijheden in 
Chili’. Het antwoord van de regering luidde toen, 
dat onder meer ’op het gebied van de handel 
sinds 1973 door de overheidslichamen geen kre
dietgaranties meer worden verleend voor export- 
transakties van Nederlandse bedrijven’. 4)
Nu, in 1980, met de zevende ’veijaardag’ van het 
militaire bewind van generaal Pinochet voor de 
deur, zou het zowel vanuit het oogpunt van de 
mensenrechtensituatie in Chili als vanuit de te 
verwachten politieke munt die het Chileense be
wind uit een normalisering van de ekonomische 
betrekkingen met Nederland zou slaan, een klap 
in het gezicht van het Chileense volk zijn als bo
vengenoemde Chili-moties straks door de Twee
de Kamer niet aangenomen zouden worden.

1) Solidaridad, informatiebulletin van het Vikariaat van 
de Solidariteit van het Aartsbisdom Santiago, no. 95, 
1-14 juni 1980, blz. 24.

2) Handelingen van de Tweede Kamer, 29 januari 1980, 
blz. 2523.

3) Beide moties zijn door het PSP-kamerlid Fred van der 
Spek en het PvdA-kamerlid Thijs Wöltgens gezamenlijk 
ingediend bij de begrotingsbehandeling van Financiën op 
29 januari 1980. De moties zijn onder meer tot nu toe 
aangehouden, omdat het CDA op een door de voormali
ge minister van Financiën toegezegde notitie over de her
verzekering van exportkredieten op Chili wilde wachten 
alvorens haar standpunt in te nemen. Bedoelde notitie 
heeft minister Van der Stee op 19 mei 1980 aan de 
Tweede Kamer doen toekomen.
De tekst van de motie betreffende de schuldregeling met 
Chili luidt:
- gehoord het aanbod van de Chileense autoriteiten om

de schulden uit 1975 aan Nederland te voldoen indien 
Nederland instemt met een aflossingsschema voor de 
vorderingen uit 1973 en 1974;

- overwegende dat de Nederlandse regering tijdens de 
bijeenkomst van buitenlandse schuldeisers (de zoge
naamde club van Parijs) in 1975, het standpunt heeft 
ingenomen niet bereid te zijn tot een schuldenregeling 
met Chili zolang in dat land de mensenrechten niet 
gerespekteerd worden en de demokratische vrijheden 
niet hersteld zijn;

- overwegende de, mede door Nederland ingediende, re
solutie van de VN tijdens de Algemene Vergadering 
van 1979, waarin de Chileense autoriteiten opnieuw 
worden opgeroepen het schenden van mensenrechten 
te staken en de demokratische vrijheden te herstellen;

- van mening dat de situatie in Chili in dit opzicht geen 
wezenlijke verandering heeft ondergaan en dat er der
halve geen reden is een ander standpunt ten aanzien 
van de schuldenregeling met Chili in te nemen;

- verzoekt de regering om niet op bovengenoemd aan
bod in te gaan.

De tekst van de motie betreffende de exportkredietver
zekering op Chili luidt:

- overwegende, dat er in Chili nog altijd sprake is van 
een ernstige en stelsematige schending van mensen
rechten;

- verontrust over de aanzienlijk toegenomen export 
vanuit Nederland naar Chili;

- overwegende, dat de regering het standpunt inneemt 
dat de betrekkingen tussen het Nederlandse bedrijfsle
ven en Chili niet moeten worden aangemoedigd ;

- verzoekt de regering om in het kader van het export- 
kredietherverzekeringsbeleid geen nieuwe kredietli
mieten c.q. verhoging van bestaande limieten voor 
Chili vast te stellen.

4) 'Report of the Economie and Social Council, Protec- 
tion of human rights in Chile, Report of the Secretary- 
General’, VN-rapport A/32/234, 11 oktober 1977, blz. 
13. De aangehaalde passage luidt in het Engels: ’ln the 
field of trade, credit guarantees by governmental bodies 
for export transactions by Dutch companies have been 
discontinued as from 1973.’



CHILEENSE
VAKBEWEGING ZOEKT NIEUWE WEGEN
Een jaar na afkondiging van de nieuwe arbeidswetgeving - het zgn. Plan Labo- 
ral die de vakbeweging aan de leiband van de werkgevers en regering had 
moeten doen lopen, zoeken de Chileense arbeiders met groeiend sukses naar 
nieuwe vormen van organisatie en verzet. Terwijl een nieuwe golf van intimi
datie de nationale vakbondsleiding onder verhevigde druk zet, halen basis
bonden stap voor stap kleine overwinningen binnen. De strijd is nog lang niet 
gewonnen, maar de Chileense arbeiders hebben zich door militair geweld niet 
laten onderspitten.
Het ’Plan Laboral’ van juni 1979 heeft - onder 
een grooj aantal beperkingen - het recht op te 
voeren van c.a.o.-onderhandelingen hersteld, dat 
sinds de staatsgreep van 1973 was opgeschort. 
Tot dit beperkte herstel moest de Minister van 
Arbeid en Sociale Zaken, José Pinera, wel beslui
ten, omdat de Noord- en Interamerikaanse vak
centrales AFL/CIO en ORIT in het begin van dat 
jaar gedreigd hadden met een internationale boy
kot indien niet op korte termijn een aantal ele
mentaire vakbondsrechten waren hersteld. Daar
onder was het recht op staking om een oplossing 
van loonkonflikten af te dwingen. Als tegen
wicht tegen het recht op staking werd in de ar
beidswetgeving echter aan de werkgevers het wa
pen van de ’lock-out’ in handen gegeven om sta
kingen weer te kunnen breken. Als een werkge
ver na 30 dagen staking aan kan tonen dat zijn 
bedrijf Onherstelbare schade’ lijdt door het kon- 
flikt, mag hij zijn bedrijf sluiten en bij wijze van 
spreken de volgende dag weer met nieuwe arbei
ders openen. Hebben de onderhandelingen na 60 
dagen staken nog niet tot overeenstemming ge
leid dan zijn de partijen gebonden aan voortzet
ting van het oude arbeidskontrakt zonder enige 
verbetering in de materiële of immateriële sfeer.

Ondanks deze en andere beperkingen werd in de 
eerste zes maanden van dit jaar in meer dan 70 
gevallen de staking uitgeroepen, de meeste ech
ter met het voorspelbare geringe sukses. De 
werkgevers weigerden tegemoet te komen aan de 
eisen van de bonden en wisten zelfs in veel geval
len eerder verkregen rechten van de arbeiders 
weer ongedaan te maken. Luis Alegria, voorzit
ter van de Federatie van Arbeiders in de Plastic- 
industrie stelde in een vraaggesprek met het blad 
Solidaridad van de R.K.Kerk vast, dat de werk
gevers gemiddeld met winst uit de onderhande
lingen te voorschijn waren gekomen. De geboden 
loonsverhogingen staan in veel gevallen in geen 
verhouding tot de tegenwaarde van de verwonen 
rechten die moeten worden ingeleverd (bijv. ge
garandeerde uitkering, winstdeling, e.d.), maar 
moeten uiteindelijk toch worden geaksepteerd 
op straffe van werkloosheid voor de leden. Een 
sprekend voorbeeld van een bedrijf dat niet vies 
is van dergelijke praktijken, ook weer blijkens 
een publikatie in het blad Solidaridad, de Chi
leense dochter van Philips, PHILIPS CHILENA.

De 720 georganiseerde arbeiders vroegen een 
loonsverhoging van 18 perc., een eis die nog 
redelijk mag worden genoemd na een zeven jaar 
durende periode zonder c.a.o.-verbetering en 
waarin de koopkracht gemiddeld ongeveer 50 
perc. was afgenomen. Na lang onderhandelen 
kregen ze uiteindelijk 5 perc. reëel. Ze zagen 
zich gedwongen het laatste werkgeversaanbod te

aksepteren, waarin een aantal verworven rechten 
werden tenietgedaan.
Onder deze omstandigheden zoeken bonden uit 
eenzelfde sektor, ondanks een wettelijk verbod 
op samenwerking - ook weer uit het Plan Labo- 
ral nu gezamenlijk naar mogelijkheden om het 
stakingswapen nieuwe inhoud te geven.

BASIS BEPAALT STRATEGIE

Een geheel nieuw initiatief werd in het afgelopen 
voorjaar genomen door een 60-tal basis-bonden 
met in totaal ongeveer 20.000 leden, die het 
’Komitee ter verdediging van de werkgelegenheid 
en van de nationale industrie’ oprichtten. Aange
sloten organisaties zijn o.a. tekstielbonden, taxi
chauffeurs, metaalarbeiders, arbeiders uit de pa
pierindustrie, etc., voornamelijk bonden die bij 
de laatste c.a.o.-onderhandelingen al grote strijd
baarheid hadden getoond. In een gesprek met 
een van de initiatiefnemers, de voorzitter van de 
Federatie van Bouwbonden Hector Cuevas, ver
klaarde deze aan het derde wereld persbureau In- 
ter Press Service (IPS) dat het hoofddoel van het 
Komitee is het behoud van de werkgelegenheid 
en de bescherming van de nationale industrie. De 
arbeidswetgeving beperkt namelijk het aktieter-

rein van de afzonderlijke bonden tot de direkte 
arbeidsvoorwaarden per bedrijf, terwijl de Fede
raties van bonden niet meer sektorsgewijs mogen 
onderhandelen. Makro-ekonomische zaken als 
werkgelegenheid, handelsbescherming en indu
strialisatie zijn daardoor voor de vakbeweging 
verboden terrein geworden. Bedrijfssluitingen 
doen zich echter in het huidige ekonomische 
model in Chili aan de lopende band voor. Door
dat de tariefmuren omlaaggehaald zijn, overspoe
len buitenlandse produkten tegen sterk konkur- 
rerende prijzen de binnenlandse markt. Chileen
se bedrijven kunnen van de andere kant niet aan 
leningen komen om de nodige investeringen in 
de nationale industrie te kunnen doen. Partiku- 
liere banken, die in handen zijn van een gering 
aantal machtige ekonomische clans, houden de 
kredieten, die ze zelf goedkoop in het buiten
land kunnen aantrekken, kunstmatig op een 
hoog niveau. Jorge Cheyre, direkteur van een be
drijf in huishoudelijke artikelen en voormalig 
voorzitter van de werkgeversorganisatie in de 
metaal ASIMET, heeft het zelf aan den lijve kun
nen ondervinden. Banken weigerden hem betaal
bare leningen te verstrekken om aan enkele kort
lopende verplichtingen te voldoen, waaronder de 
salarissen van de 200 werknemers. Hij moest in
teren op eigen vermogen, waardoor andere schul
den in het gedrang kwamen. De schuldeisers bo
den vervolgens aan de schuld te halveren in ruil 
voor aandelen in het bedrijf. Omdat Cheyre dit 
weigerde mag hij nu in de cel een verklaring pro
beren te vinden voor de vraag hoe het systeem, 
waar hij zo’n fervent voorstander van was, zich 
nu tegen hem kan hebben gekeerd.
Een voorbeeld uit vele. Het ’Komitee ter verde
diging van de werkgelegenheid en van de natio
nale industrie’ wil de verloren gegane invloed van
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‘Het wetsontwerp vormt een ernstige bedreiging voor de volksgezondheid’ 
is het kommentaar van WIJ VROUWEN EISEN op het ‘Ontwerp van wet 
afbreking zwangerschap’ van de minister Ginjaar en De Ruiter. ‘Het komitee 
Wij Vrouwen Eisen zal zich hiertegen met alle kracht verzetten. Er is maar 
één goede oplossing voor het abortusprobleem: uitgaan van de realiteit en de 
werkelijke behoefte van de-vrouw’

Verzet tegen het wetsontwerp Ginjaar/De Ruiter, 
ook na de memorie van Antwoord, is hard 
nodig. Tekst en uitleg van het ontwerp zijn 
zó geformuleerd dat de regeringspartijen allerlei 
mogelijkheden zien om te verkondigen dat het 
eigen standpunt in de wet verwezenlijkt is.
Of zoals De Ruiter het zei: ‘Abortus zal op 
deze manier, je zou kunnen zeggen, tegelijkertijd 
wel en niet vrij worden’. (NOS-journaal 22/4) 
Bovendien wil men nou eens eindelijk van het 
gedoe af rond die abortuswetgeving. Zes wets
ontwerpen in tien jaar, abortus als inzet in de 
verkiezingsstrijd, zeer heet hangijzer bij kabinets
formaties, kortom: velen vinden in Den Haag 
dat er nu een regeling moet komen, ook de 
PvdA en D’66 . Men stelt ‘Principes zijn mooi, 
maar het gaat tenslotte om de haalbaarheid.
Al wordt het recht van vrouwen op abortus niet 
vastgelegd, in de praktijk valt er met zo’n wet 
te werken. Principes zijn voor de aktiegroepen, 
sommige principes zijn op korte termijn niet 
haalbaar, een toestand van rechtsonzekerheid is 
slecht en kamerleden hebben de taak wetten te 
maken.’
Zo wórdt er geredeneerd. Zal dan toch vóór 
prinsjesdag het abortuswetsontwerp door de 
Tweede Kamer worden aangenomen? Die kans 
is niet uitgesloten. Dit zal betekenen dat de 
hulpverlening aan de Nederlandse vrouwen 
wordt terug gedraaid; voor buitenlandse vrou
wen is het rampzalig.

DEZE WET IS SLECHT

Nog eens kort samengevat wat er zo slecht is 
aan het ontwerp Ginjaar/De Ruiter:
Wie beslist
De vrouw beslist niet, maar de arts. Uitdrukke
lijk is gesteld dat de wens van de vrouw niet 
voldoende is, De arts heeft een eigen verant
woordelijkheid. Hij/zij moet bekijken of de 
vrouw een abortus krijgt op grond van het 
feit of ‘haar besluit en meningsvorming wel 
juist is geweest’. Dus niet op medische gronden!

Dit gewetensonderzoek vindt plaats in de 
spreekkamer met als wettelijk verplicht gespreks
thema de ‘alternatieven’ voor abortus (denk aan 
adoptie, vondeling leggen, toch het kind 
krijgen).
Komen de arts en de vrouw er ‘samen’ niet uit, 
dan kan de arts, tegen de wil van de vrouw
‘deskudigen’ inschakelen. Men denke hierbij aan 
psychologen, maatschappelijk werkers en ook 
aan partners, ouders. Na maximaal 8 dagen be
denktijd velt de arts het vonnis over het zelf
beschikkingsrecht van de vrouw om haar eigen 
leven in te richten: als de arts besluit de vrouw 
niet te aborteren, is hij/zij niet verplicht haar

door te verwijzen of zelfs maar haar/zijn moti
vatie mede te delen.

BERAADTERMIJN VOOR DE VROUW

Daarbij komt nog een verplichte nadenktijd 
voor de vrouw van 5 dagen. Alsof iemand die om 
abortus verzoekt daar niet over nagedacht heeft! 
Wat het gevolg is van deze beraad termijn is niet 
alleen de vernedering en patriarchaal gedrag 
t.o.v. vrouwen.
Stimezo heeft uitgerekend dat bij 3 dagen be
denktijd van de 50.000 vrouwen die nu een 
vroege abortus krijgen er 2000 een late abortus 
zouden moeten hebben (hoe later de zwanger
schap hoe groter het risiko voor de vrouw).
En van de late abortussen zouden er 500 boven 
de 20-wekengrens komen (boven de 20 weken 
is abortus verboden en staat strafrechtelijk 
gelijk aan moord).

BUITENLANDSE VROUWEN

Voor buitenlandse vrouwen is die beraadtermijn 
absurd. Men komt hier uit b.v. Spanje, ellendig 
zowel lichamelijk als geestelijk, om hier 5 dagen 
lang op een hotelkamer verplicht na te denken 
of je wel een abortus wil!
De vrouwen die hier komen voor abortus zijn 
niet de rijksten. Ze kunnen vaak wel een abortus 
krijgen voor veel geld bij een partikuliere arts in 
hun eigen land.

foto: Anne Marie Bosboom

De kosten die een langdurig verblijf met zich 
meebrengt vormen geen probleem voor de wet
gever: ‘dan moeten de abortusklinieken maar 
een speciaal potje voor deze vrouwen maken’. 
Eigenlijk stelt de wetgever dat hun hulpverlening 
geslaagd is als het aantal abortussen afneemt, 
‘omdat vrouwen niet meer om abortus komen’. 
De gevolgen van dit schijnheilig wetgeven wor
den verzwegen: illegale abortussen, ongewenste 
kinderen, vervolgingen, een verslechterde abor
tuspraktijk en een taboe- en schuldsfeer waarin
abortus plaats vindt.

STRAFRECHT VERGUNNINGEN

Abortus blijft in het wetboek van strafrecht. 
Artsen en klinieken/ziekenhuizen kunnen met 
geldboetes en intrekking van de vergunning tot 
aborteren gestraft worden. Indien b.v. artsen 
de beraadtermijn van 5 dagen ontduiken of zich 
vergissen met de 13-wekengrens, kan dit gestraft 
worden met maximaal 1 jaar hechtenis.
Door een ingewikkeld vergunningenstelsel houdt 
de minister greep op de hulpverlening. De wet 
maakt allerlei wijzigingen mogelijk zoals ook pas 
in Engeland is geprobeerd d.m.v. de Corrie-Bill. 
De mogelijkheid tot ingrijpen is levensgroot: 
heeft de minister een vermoeden dat er iets niet 
in orde is, dan kan deze een onderzoek gelasten 
waarbij de behandelingen gestaakt moeten wor
den. Dit kan maanden duren!
Van Agts’ ingrijpen in de Bloemenhovekliniek 
wordt zo gelegaliseerd.
Voor abortusingrepen na 3 maanden is een extra 
vergunning nodig. Het hogere risiko dat de 
vrouw loopt bij een late abortus stelt hoge eisen 
aan een kliniek, stelt de minister. Deze hogere 
eisen worden o.a. gesteld door een samenwer
kingsverband op bestuursniveau fcchriftelijk) 
te verplichten tussen ziekenhuis en kliniek.
Dat zodoende de kwaliteit verbeteren zal is een 
lacher.....

Na de levensvatbaarheidsgrens mag niet meer 
geaborteerd worden. Indien dit toch gebeurt, 
kan de vrouw worden aangeklaagd wegens 
moord. Deze grensstelling ontkent elk verant
woordelijkheidsbesef bij vrouwen.

REGISTRATIE

Door middel van registratie probeert men te 
kontroleren of ziekenhuizen/klinieken niet af
wijken van een landelijk gemiddelde.
Nagegaan wordt b.v. of er steeds voldoende 
deskundigen worden ingeschakeld, of er in het 
gesprek wel voldoende ‘alternatieven’ zijn gebo-. 
den, of de beraadtermijn niet is overschreden en 
of er gemiddeld niet teveel geaborteerd wordt. 
Via deze registratie is een extra kontrole moge
lijk. Bij twijfel wordt dus een onderzoek gedaan 
en kan de kliniek worden stilgelegd.

Veel belangrijke details worden geregeld in de 
algemene maatregel van bestuur. Het gaat hier 
om de inrichting van een ziekenhuis, perso
neelsbezetting, te gebruiken instrumentarium en 
methoden.



■

Gewoonlijk valt dit soort regelingen onder de 
wetten van het ‘centraal orgaan ziekenhuizen’* 
Deze wordt via de kamer gekontroleerd.
Nu echter valt elke demokratische kontrole weg 
en kan de minister zelf via AB’s z’n greep hou
den. De definitieve inhoud van deze maatre
gelen is nog niet bekend.
Abortus wordt niet gezien als een normale 
medische ingreep. Het beschermen van het 
ongeboren leven staat centraal in deze wet 
en niet de goedje hulpverleningspraktijk.
De wetgever tracht haar morele overtuiging op 
te dringen ten koste van een goede gezondheids
zorg op dit gebied; ergo de huidige praktijk, 
de veiligste ter wereld, wordt terug gedraaid, 
als deze wet wet wordt.

KANSEN VOOR HET WETSONTWERP

Zo slecht als-ie is, toch is de kans niet uitgeslo
ten dat het ontwerp wet wordt. Weliswaar heeft 
het CDA kamerlid Deetman verklaard dat 
‘het ernaar uit begint te zien dat de regering 
onvoldoende tegemoet is gekomen aan de wen
sen en verlangens van de CDA-fraktie’. De 
situatie is nu deze dat de fraktie de regering 
niet ahn een meerderheid kan helpen in de 
Tweede Kamer (De Nederlander, 30 mei ’80), 
maar tegelijkertijd beseft het CDA dat het voor
lopig haar laatste kans is om invloed op de abor
tuswetgeving uit te oefenen. Het CDA wil o.a. 
een betere kontrole en daarvoor verslaglegging 
van het gesprek tussen arts en vrouw, plus daar
bij een verslag van de huisarts die verwijst.
Als het even kan wil men ook een team van 
deskundigen verplicht stellen.
De VVD ziet hier echter niets in, de steun van 
die partij is op z’n minst nodig.
Het ziet er dus somber uit voor de verlangens 
van het CDA, maar of de fraktie daaraan konse- 
kwenties zal verbinden? Deetman heeft al ge
zegd: ‘Bij alle 49 fraktieleden is het besef aan
wezig dat een wettelijke regeling met betrekking 
tot de zwangerschapsafbreking getroffen moet 
worden en dat het tragisch zou zijn als in deze 
kabinetsperiode niet tot wetgeving gekomen zou 
kunnen worden’ (KRO Echo, 22/4).
Het CDA heeft laten weten dat het ontwerp 
niet méér in de richting kan van het vrouw- 
beslist-principe, en dat is iets wat voor de VVD 
juist essentieel schijnt te zijn.
Alhoewel, een ‘belemmering van principiële 
aard’ schijnt voor de VVD weggenomen te 
zijn, omdat in de Memorie van Antwoord 
(niét in de tekst van de wet zelf, die is niet 
aangepast) een zinsnede staat dat de arts ‘naar
gevoelen van de vrouw zijn/haar besluit moet 
nemen’.
Volgens ons, en volgens minister Ginjaar (in de 
Rooie Haan 3/5) betekent dat niets meer dan 
dat de vrouw beslist of zij een abortus wil en 
de arts dat hij/zij haar behandelt of doorverwijst. 
Dus niks geen uitspraak over het recht van de 
vrouw op abortus. Ook van de VVD is niet dui
delijk wat zij via amendementen wil veranderen,
veel ‘speelruimte’ is er niet door de opstelling 
van het CDA.

Tekenend voor de houding van de VVD is 
misschien de reden van het afbreken van de 
onderhandelingen met PvdA en D‘66 over even
tuele amenderingen: de VVD wilde geen garan
ties geven het totale pakket aan overeengekomen 
wijzigingen te steunen, omdat het kabinet een 
van de amendementen tot onaanvaardbaar zou 
kunnen bestempelen. De konsekwentie hoeft 
dan geen kabinetskrisis te zijn, omdat de VVD 
de wet zonder zo’n amendering gerust zou kun
nen verwerpen. Maar dat versterkt de vriende
lijke betrekkingen met het CDA niet bepaald. 
De VVD heeft misschien uiteindelijk toch liever 
een CDA-VVD kabinet dan een abortuswet 
waarin haar liberale beginselen zijn vastgelegd. 
Wat dat betreft is er niets nieuws onder de zon: 
die onbetrouwbaarheid van de VVD t.a.v. de 
abortuswetgeving dateert al vanaf haar medever
antwoordelijkheid voor het Van Agt/Stuyt 
voorstel waarin haast geen enkele abortus kon, 
nadat men zich eerst achter het Lamberts/ 
Roethof voorstel dat abortus uit het strafrecht 
wilde schrappen, leek te zullen opstellen.
De laatste tijd laat Rietkerk niet na te zeggen dat 
het ‘een goed ontwerp’, ‘in principe aanvaard
baar’ is.
In een gesprek met ‘Wij Vrouwen Eisen’ spraken 
fraktieleden van de VVD over de noodzaak 
de bescherming van het ongeboren leven in een 
wetsvoorstel vast te leggen. Zelfs in spraakge
bruik komt de VVD gevaarlijk dicht bij het CDA. 
Kortom, de frakties van CDA en VVD lijken 
niet eensgezind in hun opvattingen over het 
abortusvoorstel, maar zij zijn vastberaden in 
hun wens het kabinet te sparen en de koalitie 
voort te zetten. Wat de PvdA en D’66 gaan doen 
is onduidelijk. Zij zullen met een initiatief-wets- 
voorstel komen, ws. na de behandeling van dit 
voorstel.

Bovendien hebben de frakties zich nog niet uit
gesproken over amendering. Een principiële 
opstelling is niet gegarandeerd: een deel van de 
PvdA-fraktie zag tijdens de onderhandelingen 
over amenderen met de VVD wijzigingen als 
3 i.p.v. 5 dagen bedenktijd wel zitten. Tevens 
zou abortus strafbaar blijven, wel wilde men de 
strafmaat verzachten. Een andere verandering 
waar men overeenkomst over had bereikt 
was de uitbreiding van artsen die mochten door
verwijzen, zoals psychiaters, dokters van de 
Rutgerstichting etc. Tezamen vond men de extra 
vergunning voor ziekenhuizen/klinieken voor de 
late abortussen wel overbodig.
Sommigen wilden wel akkoord gaan als 70 
procent van de eigen wensen in het totale pakket 
aan amendementen zijn weerslag zou vinden. 
Het is de vraag wat de fraktieleden nu doen 
als een minder vers trekkend-geamendeerd wets
voorstel aangenomen dreigt te worden. Resolu
ties van de Rooie Vrouwen of Partijraad/bestuur 
zijn wel meer weinig waardevol gebleken.
Ook een nieuw initiatief van PvdA en D’66 
heeft allerlei gevaarlijke kanten. Het moet aan
vaardbaar zijn voor de VVD, die een sleutelrol 
speelt in de abortuswetgeving. (We moeten van 
de PSP toch eens een grotere partij zien te 
maken!)

Het zou het beste zijn als voorlopig alles maar 
verworpen wordt, totdat het politieke klimaat 
rijp is voor een goede regeling. Een slechte wet 
is gevaarlijker dan de huidige situatie met een 
verouderde wet, waarin geen beperkingen aan de 
hulpverlening worden gesteld. Maar in Den Haag 
graaft men zich steeds dieper in in de ingenomen 
stellingen, waardoor het kompromis-denken 
een steeds groter stempel drukt op alle voorstel
len die misschien nog zullen volgen.

WEG MET DIE WET

Sombere geluiden over de wetgeving rond 
abortus. Overtuigend genoeg dat verzet hard 
nodig is? Voor Wij Vrouwen Eisen kan het niet 
duidelijker. Na onze kommentaren op de wet en 
de memorie van Antwoord, op de hoorzitting 
en in gesprekken met politieke partijen willen 
we - het moét - het moet nog eens, met een 
massaal publiek zeggen:WEG MET DIE WET, 
ABORTUS IS EEN RECHT VAN VROUWEN!

MANIFESTATIE

Op 27 september organiseert het komitee 
een demonstratie (verzamelen 11.30 u., 
vertrek 12.00 uur vanaf Beursplein Amsterdam) 
en manifestatie (13.00 Vondelpark). Van te 
voren staan we op markten, organiseren bijeen
komsten in buurten en op scholen, voeren kleine 
akties om duidelijk te maken wat er op het spel 
staat. Op de manifestatie komen - naast het kul- 
turele programma - spreeksters uit het buiten
land om te vertellen wat hun ervaringen zijn met 
wetten in hun land: knechtende in Spanje en 
België, waar alles verboden is; slechte in Duits
land, waar vrouwen toch nauwelijks geholpen 
kunnen worden, kwetsbare in Engeland waar 
rechts door wijzigingen de hulpverlening 
terug poogt te draaien. Ze vertellen ook van de 
konsekwenties voor hun land van een slechte 
abortuswetgeving in Nederland.
Daarnaast zijn spreeksters uitgenodigd van orga
nisaties buiten Wij Vrouwen Eisen om toe te 
lichten waarom zij achter de eisen van het komi
tee staan en de voorgestelde wet slecht vinden 
en dus afwijzen. Allerlei vrouwenorganisaties 
zijn aangeschreven muurkranten of affiches te 
maken om hun solidariteit te betuigen, en te 
laten zien dat de abortusstrijd verbonden is met 
de hele vrouwenstrijd.
In dit wetsontwerp wordt de onderdrukking 
van vrouwen op het punt van het zelf beslissen 
en beschikken over eigen lijf en leven vastgelegd. 
We moeten nogmaals laten zien dat de vrouwen
beweging dat nooit zal toestaan. We eisen een 
abortusregeling waarin de vrouw beslist, we eisen 
dat abortus een normale medische ingreep is 
waar vrouwen recht op hebben. We eisen een 
gezondheidszorg die de mondigheid en verant
woordelijkheid van vrouwen respekteert. Geen 
strafbepalingen. Abortus in het ziekenfonds. 
Niets minder. Tot 27 september, half 12, Beurs
plein Amsterdam, 1 uur Vondelpark!

DORIAN DE HAAN 
YOLANDE KAMPSTRA
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de arbeiders op deze belangrijke gebieden weer 
terugwinnen, zonder dat de bestaande bonden in 
openlijk konflikt komen met de wet. Tegelijker
tijd doet het Komitee langs een nieuwe weg een 
poging de eenheid tussen de verschillende vak- 
bondsstromingen te bewerkstelligen. Sinds de 
opheffing van de Eenheidsvakcentrale C.U.T. on
middellijk na de staatsgreep is het de leiders van 
de verschillende oppositionele vakbondsstromin- 
gen namelijk nog niet gelukt één nieuwe organi
satie tot stand te brengen. Hoewel onder de noe
mer van het ’Kommando ter verdediging van de 
vakbondsrechten’ vaak wordt samengewerkt, be
staan op dit moment naast elkaar vier anti-junta- 
gezinde vakcentrales: de Nationale Vakbondsko- 
ordinatie (CNS), de ’Groep van Tien’, het Een
heidsfront van Arbeiders (FUT) en de Confede
ratie van Beambten (CEPH). Los daarvan be
staat de officiële Centrale van Chileense Arbei
ders (UNTRACH) die de junta steunt.

VAKBONDSVERKIEZINGEN

Optimisme mag ook worden geput uit de resulta
ten van belangrijke vakbondsverkiezingen in de 
Chileense kopermijnen van Chuquicamata, bij de 
spoorwegen en bij de hoogovens van Huachipa- 
to. Ook deze verkiezingen heeft de Minister van 
Arbeid noodgedwongen in het ’Plan Laboral’ 
moeten opnemen en hier weten de arbeiders nu 
blijkbaar goed gebruik van te maken. Bij ge
noemde verkiezingen behaalde de oppositionele 
vakbeweging een ruime overwinning op de zit
tende bestuurders die ofwel door de militairen 
waren benoemd of bij pseudo-verkiezingen in 
oktober 1978 door de autoriteiten naar voren 
waren geschoven.

Bij verkiezingen onder de ’hoofdarbeiders’ van 
Chuquicamata op 25 juni j.1., waarbij de op
komst overigens slechts 50 perc. bedroeg, slaag
de van het oude bestuur alleen voorzitter Bernar- 
dino Castillo er ternauwernood in voldoende 
stemmen voor een bestuursplaats te vergaren. De 
overige gekozenen zijn allen leden van de Socia
listische Volksunie (USOPO) en van de Christen- 
demokratische Partij. Onder hen waren drie van 
de vier bestuurders die na de staking in augustus 
’78 door de regering uit hun funktie waren ont
heven .
Bij de spoorwegarbeiders was het beeld al niet 
anders. Van iedere vijf'gekozen bestuurders wa
ren er drie christendemokraten en twee kommu- 
nisten of vertegenwoordigers van andere linkse 
partijen.
Getalsmatig waren de verkiezingen bij de Hoog
ovens van Huachapito de belangrijkste: 5000 ar
beiders gingen daar naar de stembus. De voorma
lig voorzitter, Pedro Briceno, viel terug van de 
eerste naar de zesde plaats en ook hier waren de 
winnaars allen vertegenwoordigers van de linkse 
Nationale Vakbondskoördinatie en van de chris- 
tendemokratische Groep van Tien; Ondanks een 
officieel verbod had de winnende ploeg een dui
delijke kampagne gevoerd met als belangrijkste 
thema’s: de stopzetting van de uitverkoop van 
de nationale industrie en het behoud van de 
werkgelegenheid. De resultaten van het bonds- 
werk aan de basis zijn een niet mis te verstaan 
signaal dat de Chileens arbeiders zich niet wen
sen neer te leggen bij de repressieve maatregelen 
van de militairen. De traditionele strijdbaarheid, 
die ten grondslag heeft gelegen aan een sterke 
vakbeweging, rechtvaardigt de verwachting dat 
de Chileense vakbeweging ooit weer vrij zal zijn.

Op 27 september orgsaniseert het aktiekomitee 
Lauwersmeer een grootscheepse manifestatie on
der de naam ’De dag van het Lauwersmeer’.

Het aktiekomitee Lauwersmeer is in 1974 opge
richt, met het doel te voorkomen dat er militaire 
oefenterreinen zullen worden aangelegd in het 
Lauwersmeer. De regering heeft in dit unieke na
tuurgebied het grootste oefenterrein van Neder
land gepland, waar in totaal zo’n 200 militairen 
zullen gaan oefenen. Het is ook het enige terrein 
waar oorlogssituaties nagebootst zullen worden. 
Daarvoor zal 1500 ha. in de Marnewaard opgeof
ferd moeten worden en in de Kollumerwaard 
1000 ha. Tijdens het oefenen zal met scherp 
worden geschoten, dag en nacht. Het aantal sal
vo’s zal dan op 3000-5000 per dag komen. Daar
naast zal er nogal wat lawaai ontstaan door het 
gebruik van mitrailleurnabootsers, donderslagen 
en springstoffen. De schietbanen zullen over de 
dijk heen op de Waddenzee gericht worden.
De gevolgen zijn: a) Er gaat 700 ha landbouw
grond verloren; deze grond behoort tot de beste 
van heel Nederland, b) De visserij vaartuigen kun
nen niet meer onbelemmerd door het gebied 
heen varen en in de Waddenzee wordt een uitste
kend visgebied van vele kilometers voor bevissing 
ongeschikt. Defensie belooft de vissers een nieu
we vaargeul, maar iedereen weet dat die geul bin
nen de kortste keren weer dicht zal slibben.
c) Als gevolg van de geluidsoverlast gaat het Lau
wersmeer als landelijk en als stiltegebied verlo
ren. De flora en fauna zullen van de oefeningen 
ernstig te lijden hebben, of, nog erger, gedood 
worden. Het broedgebied zal helemaal verdwij
nen, aangezien broedende vogels absoluut niet 
tegen lawaai kunnen. Enkele rondom liggende 
dorpen komen ook zwaar in de geluidsoverlast te 
zitten.
d) De waterrecreatie zal ook veel last ondervin
den van de geluidshinder en de ruimte die in be
slag genomen wordt. Sommige wadlooptochten 
worden helemaal onmogelijk.

Op bijna alle genoemde punten zal de werkgele
genheid sterk teruglopen. Ook de middenstand 
zal de nodige klappen krijgen als er minder recre
anten komen en de dorpen leeglopen.
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schreef (4-7) ’Men heeft hoe dan ook, aan Suri
name verplichtingen, er wonen daar Nederlan
ders en er zijn niet geringen Nederlandse belan
gen. Alleen al daarom blijft een Nederlandse bij
drage aan Surinames ontwikkeling zinnig en no
dig’. Daarom gaat de hulp ook gewoon door. Er 
moet wel heel wat aan de hand zijn, als Neder
land de hulp zou stoppen om bijv. humanitaire 
redenen. Het Nederlandse bedrijfsleven rekent er 
op.

Het aktiekomitee Lauwersmeer heeft sinds 1974 
door middel van handtekeningen, manifestaties, 
discussieavonden, brochures, bulletins en goede 
voorlichting, de plannen tot nu toe kunnen te
genhouden. Maar die plannen zijn nog niet van 
de baan, integendeel.

Om de regering alsnog te overtuigen, geen mili
tairen in het Lauwersmeer te plaatsen, organi
seert het Aktiekomitee deze manifestatie, die zal 
plaatsvinden op 27 september. Aanvang van deze 
manifestatie is 13.00 uur. De middag zal gevuld 
worden met muziek en enkele sprekers. Tijdens 
de muziek zullen er op het terrein (naast de cam
ping op Lauwersoog) verschillende attracties zijn 
en diverse informatiestands.
Er wordt verder een demonstratieve wandeltocht 
georganiseerd, die plusminus anderhalf uur zal 
duren. Spandoeken maken dus!
Mensen die in het bezit zijn van een boot, kun
nen vanuit Zoutkamp of Dokkumernieuwezijlen 
gezamenlijk opvaren naar de aanlegsteiger bij het 
demonstratieterrein. Vertrek van de vloot: circa 
half twaalf. Mensen die niet in het bezit zijn van 
een boot, maar van een fiets, kunnen meedoen 
aan één van de fietstochten naar de manifestatie.

Het aktiekomitee rekent op een grote opkomst, 
om daarmee hetzelfde effekt te bereiken als de 
bevolking van Oost-Groningen; dankzij hun mas
saal verzet is het oefenterrein in Ter Apel nu de
finitief van de baan.
Het organiseren van een manifestatie kost veel 
tijd en geld. Het aktiekomitee zorgt voor de tijd, 
helpen jullie ons met dat geld.:
Giro 21198 t.n.v. Penningmeester aktiekomitee 
Lauwersmeer, Kalkhuiswei 19, Westergeest, on
der vermelding: ’gift manifestatie’.
Verdere inlichtingen: Marcel Kuiper 05957-1784

P.S.: De PSP afdeling Groningen heeft een bro
chure geschreven over de dreigende militairise- 
ring van het Noorden. Hierin wordt uitgebreid 
aandacht besteed aan het Lauwersmeer. Te be
stellen door f3,40 (1,50 boekje plus 1,90 ver
zendkosten) over te maken op giro 94 94 00 
t.n.v. penningmeester PSP afd. Groningen. Graag 
even vermelden: ’Het Noorden op de Korrel’.

Wanneer een ding voor Suriname belangrijk is, 
dan is het wel hoe nu de ontwikkelingsprojekten 
verder aangepakt worden. Er is een andere rege
ring maar dit beleid lijkt gewoon door te gaan.
In Nederland is dit één van de zaken die we ten 
aanzien van Suriname kunnen doen: hard vech
ten voor een ander ontwikkelingsbeleid.

SIEP VAN DER WERF



SNODE PL
Telkens wanneer de speciale verslaggevers uit 
Nederland terug uit Suriname hun koffers net 
hebben uitgepakt, komt het bericht binnen dat 
daar weer wat gebeurd is. Een coup, een tegen- 
coup, een uitgejouwde De Koning, weer een 
coup, bijna. Wat is er in Suriname 'opeens’ aan 
de hand, in dat toch zo rustige landje? Toen in 
februari de onderofficieren het vakbondskon- 
flikt met een coup beslechtten, ruimden ze tot 
veler tevredenheid het bewind Arron op. Aan 
een periode van wanbeleid, korruptie en vriend
jespolitiek was een einde gekomen. En toen? De 
onvrede met Arron was gemeenschappelijk, maar 
gemeenschappelijke ideeën hoe nu verder waren 
er nauwelijks. In een zeer korte tijd kreeg Suri
name weer een burgerregering, de president bleef 
zitten en het parlement mocht zelfs blijven, een 
halfslachtige situatie.
Onder de militairen was geen eensgezindheid. De 
ene groep dacht duidelijk in een socialistische 
richting, de andere groep ging zoiets veel te ver. 
Vanaf het begin is er een strijd geweest in welke 
richting de Surinaamse revolutie moest, een 
strijd tussen de militaire, maar nog meer tussen 
groepen die de militairen duwen en trekken.
Het pleit lijkt nu beslecht. Niks geen 'extreem 
links' gedoe meer, maar 'een sociaal rechtvaardi
ge staat zonder door links ingekapseld te worden 
(...) we streven naar sociaal-demokratie' , zei de 
nieuwe coming man Haakmat.
Legerbevelhebber Bouterse liet drie kameraden 
uit de Nationale Militaire Raad met nog een tien
tal mensen oppakken, verdacht van een 'extreem 
linkse’ tegencoup, zonder overigens hiervoor tot 
nu toe iets anders te hebben aangetoond dan dat 
samenzweerders 'snode plannen' op kamer 106 
van het hotel River Club gesmeed zou hebben. 
President Ferrier, die in 1975 van gouverneur 
der koningin tot staatshoofd van de onafhanke
lijke Republiek Suriname omgetoverd werd, 
moest nu verdwijnen. Chin A Sen wordt presi
dent zoals dat in de USA gaat, met grote rege
rende macht. Het parlement is naar huis ge
stuurd en de regering en het leger regeren nu bij 
dekreet.

De regering Chin A Sen kent in haar korte be
staan al tal van wisselingen, maar met de grote 
wijziging van juli is het beeld helemaal veran
derd. Opvallend hierbij zijn de twee zware jon
gens Chin A Sen (president en premier) en Haak
mat (buitenlandse zaken, leger, politie, justitie 
en ook nog vice-premier). Haakmat, een paar 
maanden geleden nog schoolinspekteur in Am
sterdam, en Chin A Sen zijn PNR-mensen van
het eerste uur. Het lijkt er dan ook sterk op dat 
de machtsgroep die Bouterse, Chin A Sen en 
Haakmat nu op essentiele posten in Suriname 
vertegenwoordigen in de PNR-hoek gezocht 
moet worden. De PNR, de Partij Nationalistische 
Republiek, is dè nationalistische organisatie in 
Suriname van de zestiger jaren. Ze streed tegen 
het Nederlandse kolonialisme maar is niet 
socialistisch.

a v o n t u r ie r s

De Revolutie (zo wordt het tegenwoordig ge

’Nederland heeft het moeilijk. Ze hebben daar wel een begrotingstekort van 
8 miljard en toch krijgen wij 20 miljoen erbij om onze plannen uit te voeren.’ 
Met woorden van deze strekking leidde de Surinaamse premier èn president 
Henk Chin A Sen half augustus de voorrondes in voor het hernieuwde over
leg tussen Nederland en Suriname. Nog geen anderhalve maand eerder lag de 
situatie volkomen anders. Ook toen stelde de Nederlandse minister voor Ont
wikkelingssamenwerking het bedrag van 20 miljoen al beschikbaar. Maar er 
scheen een grote breuk tussen Suriname en Nederland gekomen te zijn toen 
Suriname de voor Nederland onaanvaardbare eis stelde om de toegezegde gel
den waardevast te maken. Nu wordt door de Surinaamse president kalmpjes 
gezegd dat later in ministerieel overleg deze zaak nog besproken zal worden. 
Geen grote demonstraties dus bij de komende ontmoeting van de Commissie 
Ontwikkelingssamenwerking Nederland-Suriname, de CONS, half september 
in Paramaribo. In korte tijd is ér wel wat veranderd.

noemd) was geen resultaat van jarenlange strijd 
van het Surinaamse volk. De linkse partijen zijn 
niet zo groot dat ze ooit een zetel in het parle
ment hebben gehaald, al groeien ze nog zo ge
staag. Hoe moest links reageren op de coup? In 
de populariteit van de militairen zag men moge
lijkheden voor een brede volksbeweging. Volks- 
komitees zouden de plaatselijke kernen worden. 
In kontakten met Cubanen en Sandinisten in Ni
caragua werd de linkse militairen wel duidelijk 
dat met de uzi (het geweer) alleen geen volksbe
weging op gang komt.

Voor de ander stroming onder de militairen 
werd met de kontakten mat Cuba en Nicaragua 
het 'extreem linkse' karakter van de beweging 
duidelijk: 'Avonturiers' met on-Surinaamse idee- 
en. Zo vertolkt legerleider Bouterse het jarenlang 
aangekweekte koude oorlogsdenken in Surina
me. Avonturiers, dat is ook de benaming vanuit 
de Volkspartij aan de afgescheiden Revolutio
naire Volkspartij, de RVP (zie ook Bevrijding nr. 
15). Dat nu een aantal van de RVPers opgepakt 
zijn, lag in de lijn der verwachting, ze wilden veel 
te snel. Wanneer je nog niet sterk genoeg bent 
dan krijg je deze reaktie. Aldus de Volkspartij 
die de RVP nu verwijt dat ze de organisatie 
spleten en het langzaam opgebouwd vertrouwen 
van het volk verspeelde.

Men kan zich ook de vraag stellen of juist grote
re steun vanuit links de positie van de militairen 
niet versterkt zou hebben. Het effekt van de 
jongste spanningen zal zijn dat het werk voor el
ke linkse organisatie moeizamer zal worden. Er 
is nu (voor alle politieke partijen) een vergader
verbod en de pers wordt gekontroleerd.
Ook de vakbonden zullen 'zichzelf nu wel be
perkingen opleggen na het bezoek aan legerleider 
Bouterse (dus niet aan de een of andere minis
ter!). Op het loonfront waren belangrijke ont
wikkelingen gaande. Met name de strijd rond de 
tweejarige CAO bij de belangrijke Nederlandse 
bauxietbedrijf Billiton, waar uitsluiting dreigde, 
haalde de vakbond goede resultaten binnen. 
Chin A Sen sprak dan ook van 'wilde looneisen’ 
die maatregelen noodzakelijk maakte. Opvallend 
is hoe in de Nederlandse pers - eerst nog met

aanhalingstekens - al de uitdrukking van extreem 
links, snode plannen, hoge looneisen letterlijk 
overnemen.

ONTWIKKELINGSPLANNEN

Begin juli nog een grote betoging tegen Neder
land, die Chin A Sen zijn populariteit aardig 
deed toenemen, maar nu niets daarvan bij de be
sprekingen over de ontwikkelingshulp. In juli 
hadden de linkse NMRers samen met de Revolu
tionaire Volkspartij de demonstratie georgani
seerd. Eerst voelde de premier er niets voor maar 
hij heeft er handig op in gespeeld. Nu blijkt lang
zamerhand dat de uitgangspunten van de huidige 
Surinaamse regering wat betreft de ontwikke
lingsplannen niet zo ontzettend veel verschillen 
met de vorige regering en ook niet met Neder
land. Het idee dat het (partikuliere) bedrijfsleven 
toch een drijvende kracht is in de ontwikkeling 
hebben alle drie gemeen. De banken moeten 
meer winst maken, zei Chin A Sen onlangs nog. 
Het West-Suriname-plan is het grootste onder
deel van de ontwikkelingsplannen: waterkracht- 
werken, bauxietmijnen en tal van bijkomende 
projekten. Wat weggevallen in de publiciteit is 
het bericht in een geheim rapport van de Ameri
kaanse Alcoa en de Nederlandse Billiton de bau
xiet aldaar onverkoopbaar noemden. Alsof er 
niets aan de hand is, verklaarde de president on
langs (24-8) dat dit jaar de aanbesteding begint. 
Het enige wat nu klaar in West-Suriname is, is de 
spoorlijn. Rond deze tweehonderd miljoen 'ver
spilling' (citaat uit het rapport van de twee bau- 
xietmaatschappijen) is vanaf het begin tal van 
verhalen verteld hoe Arron en anderen er aan 
verdiend hebben. Overigens hebben Nederlandse 
ingenieursburo’s (Nedeco-DHV en lllaco) de 
haalbaarheid van het West-Suriname projekt be
rekend.

Toen De Koning voor het eerst met een grote de
monstratie tegen zijn beleid, het ontwikkelings
beleid van Nederland gekonfronteerd werd, wa
ren er in Nederland nogal wat reakties te horen 
in de trant van 'stoppen met die hulp’. Het NRC
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Eerst heeft het een hele tijd geduurd voordat je erkend werd, nu ben je 
het eindelijk: erkend dienstweigeraar. Maar je moet nog wel 18 maanden en 
20 dagen vervangende dienstplicht doen. Over die vervangende dienstplicht 
gaat het nu: je hebt dienst geweigerd omdat je iets voor de vrede wilde doen, 
maar je wordt opgezadeld met klusjes die geen donder met vredeswerk te 
maken hebben. Als tewerkgestelde ben je niets meer dan een tweederangs 
werknemer, die geen recht heeft.

Al jaren voert de VD (Vereniging Dienstwei
geraars) akties om een beter tewerkstellings
beleid van de overheid te verkrijgen, eerst van 
Defensie en nu van Sociale Zaken. Wat men tot 
nu toe heeft bereikt is eigenlijk alleen dat het 
strafkamp Vledder verdween, maar daar kwam 
de mobiele werkploeg voor in de plaats. Verder 
is het buro Tewerkstelling Erkende Gewetens
bezwaarden (TEG) van Defensie naar Sociale 
Zaken verhuisd, maar van verandering in samen
stelling of mentaliteit van de ambtenaren is niets 
terecht gekomen. De boeman in een nieuw 
jasje.
Het TEG heeft overigens vrijwel nooit naar de 
VD geluisterd. Ze ziet de VD nog steeds niet 
als vertegenwoordiger van de dienstweigeraars, 
ondanks het feit dat het grootste deel van de 
dienstweigeraars in de VD georganiseerd is. 
Natuurlijk gaat de VD verder met haar aktie.
Ze heeft een aantal eisen opgesteld die verder 
in dit artikel worden behandeld.

GEEN KLUSJESDIENST MEER

De tewerkstelling moet worden afgestemd

op de motieven van een dienstweigeraar om te 
gaan dienst weigeren is een van de eisen die 
de VD stelt. Dit komt erop neer, dat iemand die 
dienst weigert iets zou moeten kunnen doen 
wat te maken heeft met vredesaktiviteiten of 
derde wereldaktiviteiten als vervangende dienst. 
Tot nu toe lukt dat maar een enkeling. De 
overheid stelt een aantal eisen aan de plaats 
waar de vervangende dienst vervuld moet wor
den. Deze eisen bevorderen niet bepaald dat er 
een mogelijkheid in aanmerking komt die 
werkelijk iets met vredeswerk te maken heeft. 
Wat moet je nou aan met vage termen als ‘de 
vervangende dienstplicht moet karrièreonder- 
brekend zijn’ en ‘het werk moet in het algemeen 
belang zijn'. Wie bepaalt er dan wat het alge
meen belang is? Dat zijn de ambtenaren van het 
TEG, die al lang blij zijn als ze weer een dienst
weigeraar ergens in een psychiatrische inrichting, 
arbeidsbureau of museum hebben kunnen weg
duwen met de mededeling dat die weer rustig 
zijn 18 maanden en 20 dagen kan gaan vol
maken. Dat is natuurlijk lang niet genoeg om 
er voor te zorgen dat een dienstweigeraar op een 
tewerkstellingsplaats komt die werkelijk iets met

vredeswerk te maken heeft. De VD vindt dat er 
daarom haast gemaakt moet worden met een 
ander plaatsingsbeleid. Om dit te kunnen ver
wezenlijken is een heel belangrijke voorwaarde 
dat aan de tweede eis van de VD gehoor wordt 
gegeven: de dertienduizend gulden die een 
instelling aan Sociale Zaken moet betalen 
om een dienstweigeraar in dienst te nemen 
moet worden a f geschaft. Met name voor de 
ideële instellingen als wereldwinkels en verschil
lende v re desgroepjes is deze f. 13.000 een grote 
sta-in-de-weg om een dienstweigeraar in dienst 
te nemen. Als reden dat de f. 13.000 gehand
haafd moet blijven geeft Sociale Zaken dat 
anders het subsidiebeleid van de overheid 
doorkruist zou worden. Het TEG houdt zich 
overigens niet altijd aan de f. 13.000. Sommige 
instellingen hebben wel gratis dienstweigeraars, 
maar dat gaat dan meer in de trant van drie- 
halen-twee-be talen.
Waarom zou de overheid nu de vervangende 
dienstplicht niet helemaal gaan betalen? De 
dienstplicht van de militair betaalt ze toch im
mers ook!

RECHTPOSITIE

De rechtspositie van de tewerkgestelde dienst
weigeraar laat ook nogal te wensen over: deze is 
nog steeds gekoppeld aan het militaire straf- en 
tuchtrecht. De VD stelt, dat er een volledige 
loskoppeling van de rechtspositie van tewerkge- 
stelden van de militaire rechtspositie moet 
komen. Bij de nieuwe rechtspositie moet men 
dan uitgaan van het burgerlijk recht. Tot nu toe 
is het zo dat de tewerkgestelde geen enkel 
recht heeft. Hij mag niet mee doen aan een vrije 
sollicitatieprocedure, maar mag slechts kiezen 
uit een beperkt aantal vakatures die men hem 
bij het TEG voorlegt. Als hij daar niet mee 
akkoord gaat, is hij meteen lastig en wordt dien
tengevolge maar in de mobiele werkploeg 
gestopt (hierover verderop meer). Verder kan de 
tewerkgestelde ieder moment ontslagen worden 
en ter beschikking van het TEG worden gesteld. 
Verder kunnen tewerkgestelden allerlei andere 
tuchtmaatregelen verwachten, zoals boetes e.d. 
Minister Albeda van Sociale Zaken heeft on
langs in een persbericht laten weten dat hij 
vindt dat de rechtspositie van tewerkgestelden 
verder losgemaakt moet worden van die van 
dienstplichtige militairen. Hij is echter wel 
van mening dat het nooit tot een volledige 
loskoppeling kan komen omdat het gaat over 
een publiekrechtelijke verplichting die in de 
plaats komt van een militaire verplichting. 
Albeda zal gemakshalve wel vergeten dat dienst
weigeraars dienstweigeren omdat ze niets met 
het militaire systeem te maken willen hebben 
Met het verhuizen van Defensie naar Sociale 
Zaken schiet je dus ook weer niets op als 
Defensie de scepter blijft zwaaien.

foto: Peter Wolbink
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MOBIELE WERKPLOEG

De mobiele werkploeg is de opvolger van het 
strafkamp Vledder, waar zowat de hele dag hout 
gekapt moest worden. De M.W. is ingesteld door 
het hoofd van het TEG, de heer Rensch, en 
wordt daarom ook wel circus Rensch genoemd. 
De M.W. is volgens Rensch ingesteld omdat 
er een aantal te werk gestelden niet normaal 
binnen de vervangende dienst zou kunnen 
funktioneren, onwillige figuren, vindt Rensch. 
In de M.W. komen tewerkgestelden die teveel 
kritiek op hun tewerkstellingsplaats hebben 
gehad. Meestal zijn het die mensen die de meest 
onzinnige baantjes toebedeeld hebben gekregen, 
waar zij niets hebben kunnen terugvinden 
van dat waar ze eigenlijk mee bezig zouden 
willen zijn. In de mobiele werkploeg krijgt men 
ongeschoold werk, dat alleen de bedoeling heeft 
de tewerkgestelden bezig te houden. Dat dit niet 
altijd lukt blijkt wel uit het feit dat het helemaal 
niet raar is als er vier man met een auto op uit 
gaan om drie pakjes in het land af te leveren.

Een voorbeeld waar de leden van de M.W. 
zich de laatste tijd ook mee bezig hebben ge
houden, is het in ontvangst nemen van de uni
formen van de MEers die in Amsterdam op 30 
april dienst hebben moeten doen. Rensch 
vindt dat het voornaamste doel van de M.W. 
is het ‘heropvoeden van de lastige dienstweige
raars’, zodat ze na een tijdje weer terug kunnen 
naar een normale tewerkstellingsplaats. Dit 
doel tracht Rensch te bereiken door voort
durende observatie, direkt toezicht, strikte 
dienstopdrachten, voortdurende rapportering 
en zonodig direkte korrektie met toepassing van 
tuchtrecht of strafrecht. Het soort werk van de 
M.W.ers moet ongeacht hun opleiding bestaan 
uit eenvoudige handarbeid als sjouwwerk, 
schoonmaakwerk, magazijn werk etc.
De VD is van mening dat de mobiele werkploeg 
snel moet verdwijnen. Het TEG schijnt daar 
voorlopig nog weinig oor naar te hebben.

GEEN 18 MAANDEN EN 20 DAGEN

De vervangende dienst duurt 18 maanden 
en 20 dagen, dat is ruim vier maanden langer 
dan voor de gewone dienstplichtige militair.
Als motief wordt door de overheid aangegeven 
dat de in militaire dienst gaande dienstplichtige 
ook nog voor herhalingsoefeningen moet op
komen. Of bij deze stellingname ook speelt dat 
de overheid bang is dat er anders te veel dienst
weigeraars komen, is een mogelijkheid waar je

slechts naar kunt gissen. De overheid vergeet 
echter wel dat je als dienstweigeraar eerst nog 
eens gemiddeld 2 jaar een procedure moet door
lopen voordat je erkend bent. Tijdens deze
periode kun je erg weinig doen. Voor de dienst
plichtige militair staat al lang van te voren 
vast wanneer hij moet opkomen.
Een aantal tewerkgestelden stopt overigens 
zelf al nadat ze 14 maanden hebben gwerkt. 
Dit zijn de zogenaamde 5 maanden-weigeraars. 
Een van hen heeft er al 6 weken voor in de bak 
gezeten, de anderen wachten nog op een uit
spraak. De laatste eis van de VD is dat er tijdens 
de vervangende dienst ruimte gekreëerd moet 
worden waarin men aan scholing kan doen die 
vooral op onderwerpen als sociale verdediging 
gericht zal zijn.

15 DAGEN HET BEGIN

Er is zo nog heel wat mis met tewerkstellings
beleid voor dienstweigeraars. Echte verande
ringen komen niet zomaar uit Den Haag: daar 
moet aktie voor gevoerd worden. De VD is al 
een hele tijd bezig met akties om veranderingen 
te krijgen, maar tot nu toe heeft dat nog niet 
mogen baten. Dit jaar is het begonnen met een 
landelijke stakingsdag op 5 juni. Deze dag werd 
gekombineerd met een landelijke manifestatie 
in Den Haag, waar zo’n 250 stakers en zo’n 200 
sympathisanten aanwezig waren.
Op de stakingsdag was een forumdiskussie 
met vertegenwoordigers van Pax Christi, PvdA, 
CDA, PPR en PSP, waar door de politici werd 
ingegaan op de eisen van de VD. Verder was er 
de gehele dag door de gewone, bij iedere demon
stratie of manifestatie bekende, muziek, ’s Mid
dags werd er in groepjes gediskussieerd over de 
verschillende onderwerpen en verder te volgen 
aktiemethoden. Er was ook een groepje dat met 
witte gezichten en affiches waar de eisen op 
stonden de stad in ging om met mensen te dis- 
kussiëren. Toen dit groepje bij het Binnenhof 
aankwam, werd het bijna gearresteerd omdat 
men dacht dat het een groepje mensen van 
Onkruit was. Mensen van Onkruit hebben vol
gens de agent die het groepje aanhield ook alle
maal witte gezichten.

FIETSTOCHT

Op de stakingsdag van 5 juni was besloten dat er 
een fietstocht door het hele land zou komen 
door stakende dienstweigeraars. Het kwam er 
op neer dat zo’n 25 dienstweigeraars zouden 
meefietsen. De tocht zou 15 dagen duren;

dit omdat de tewerkgestelde die langer dan 
14 dagen niet op zijn werk verschenen zou zijn, 
zonder dat hij daar toestemming voor heeft, 
door het TEG vervolgd kan worden en door de 
rechtbank zelfs tot gevangenisstraf veroordeeld 
zou kunnen worden. Men hoopte door het 
proces dat deze aktie ten gevolge zou hebben 
de publiciteit te halen om de problematiek 
rond de tewerkstelling aan te kaarten.

TEG IS BLIND

De fietstocht eindigde bij het bureau TEG te 
Rij swijk. Van het bureau TEG kwam alleen de 
portier naar buiten om de dienstweigeraars 
tegen te houden. Het TEG wenste op dat mo
ment geen gesprek met de VD, omdat men de 
aktie van de vereniging illegaal vond, en daar 
mocht men toch niet op ingaan.
Bij het bureau TEG werd een kleine manifestatie 
gehouden waarbij muziek van de Fanfare van 
Eeuwigdurende Bijstand te horen was en verder 
werd het toneelstuk dat de dienstweigeraars 
tijdens de fietstocht in iedere plaats die ze aan
deden gespeeld hebben, opgevoerd. Verder is 
er een brief aan alle medewerkers van het TEG 
aangeboden. In deze brief zette de VD uiteen 
waarom ze daar stonden, en stelde zij dat de 
eisen ingewilligd moesten worden. ‘Drie en een 
half jaar ambtenarij’, zegt de brief, ‘brengt 
slechts een rapport van Sociale Zaken, dat zelfs 
een stap achteruit in de rechtspositie van de 
dienstweigeraar betekent'. Er is duidelijk sprake 
van een konflikt tussen de dienstweigeraars 
en Sociale Zaken. Dit konflikt wordt in het rap
port van Sociale Zaken ontkend.

Ook het bureau TEG ontkent dat er sprake 
is van een duidelijk konflikt tussen de tewerk
gestelden en de overheid. Dat dit konflikt er wel 
degelijk is, wordt bewezen door het feit dat er 
nu al zo’n 15 werkweigeraars zijn, stelt de VD. 
Het bureau TEG heeft een grote beleidsvrijheid, 
maar gebruikt deze niet ten goede. Als deze 
beleidsvrijheid wel gebruikt zou worden, dan 
zou volgens de VD voor het ontstane konflikt 
veel eerder een oplossing gevonden kunnen 
worden. De VD besluit de brief met te stellen 
dat zij 15 dagen gestaakt hebben om duidelijk te 
maken dat zij niets van het tewerkstellingsbeleid 
moeten hebben en dat zij met de akties door 
zullen gaan totdat de eisen ingewilligd zijn.
Als sluitstuk van de manifestatie bij het bureau 
TEG werd een op de stakingsdag gemaakt wand
kleed over gewetensbezwaren getoond. Het TEG 
zal dit kleed pas krijgen als de eisen zijn inge
willigd.

VREDESWEEKWERK

In de vredesweek gaat de VD weer verder met 
de aktie. Ook dan zullen een aantal tewerkge
stelden hun vervangende dienst neerleggen 
om vredeswerk te gaan doen. Op deze manier 
wil men laten zien dat er wel degelijk genoeg 
vredeswerk te doen is en dat de vijftien dagen 
slechts het begin waren.
Al deze akties van de VD kosten veel geld.

Met name de stakingsakties kosten veel geld. 
Vandaar dat een financiële bijdrage zeer op 
prijs wordt gesteld. Overschrijvingen kunnen ge
schieden op giro 2627582 t.n.v. Vereniging 
Dienstweigeraars te Amsterdam, onder vermel
ding van stakingen.

PAUL VAN DUN
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FENIKS
In OCTOBER starten in Trefcentrum FENIKS. 
Stationsweg 112 te Den Haag diverse praat
groepen:
- vrouwenpraatgroep (over lesbies zijn)
- vrouwen en biseksualiteit
- mannenpraatgroep (aanvaarding eigen homo

seksualiteit)
- mannenpraatgroep (zelf geko/en thema be

spreking)
- kerk en homoseksualiteit (persoonsgericht en 

themagericht)
- homofiele ouders en hun partners (verhouding 

met hun kinderen >
- orpheus praatgroep (huwelijk en homosek

sualiteit)
- ouders en homofiele kinderen (aanvaarding 

homoseksualiteit van hun kinderen)
- assertiviteit-trainingsgroep mannen en asserti- 

viteit-trainingsgroep mannen en vrouwen 
(gemengd), werken aan jezelf door middel van 
rollenspelen en opdrachten

INFORMATIE-AVOND dinsdag 16 september 
a.s. Trefcentrum Feniks. 20.00 uur. Stationsweg 
112
te Den Haag.
Opgave op de informatieavond of telefonische 
opgave bij Herbert, Ineke of Philip 070 - 882482.

BOEKEN
DERDE WERELD BOEKENBEURS 
IN AMSTERDAM

Zaterdag 6 september wordt een Derde Wereld 
Boekenbeurs georganiseerd in Paradiso. Doel van 
deze Beurs is het verschaffen van een overzicht 
van in Nederland verkrijgbare fiction en non-fïc- 
tion Derde Wereldboeken. Daarnaast zullen bro
chures, tijdschriften, actiekrantjes. bulletins e.d. 
ter inzage en te koop liggen.
Het dagprogramma (12.00-18.00 uur; toegang 
gratis) omvat uitgevers-, boekhandel- en informa
tiestands. maar ook film, video, muziek, een le
zing en exposities.
's Avonds (20.00-03.00 uur; toegang f4,- plus 
f2,50 lidmaatschap Paradiso) een forumdiscussie 
over het onderwerp ‘Derde Wereld en informa
tievoorziening'.
Thema's:

via welke wegen krijgen mensen in het Westen 
hun informatie over de Derde Werld? 
welk effect heeft de huidige informatievoor- 
ziening op onze beeldvorming t.a.v. de Derde 
Wereld?
is het al dan niet bestaan van een 'objektieve' 
informatievoorziening over de Derde Wereld 
van primair belang voor de Derde Wereld?

GEWELDS
DISKUSSIE
Bij het studiecentrum voor V redesvraagstukken 
te Nijmegen verscheen onlangs in de serie 
('ahiers nummer 18: De (leweldsdi\kussie in de 
periode l en di bijzondere po\i(it v a n
HenneUe Roland f/oRi daarin.
In \ier hoofdstukken komen achtereenvolgens 
aan de orde: de belangrijkste klassenkonflikten 
en partijpolitieke ontwikkelingen in Nederland 
in de betreffende periode, een overzicht van de 
belangrijkste antimilitaristische stromingen in 
die tijd en hun standpunten t.a.v. het milita
risme en het neb ruik van eeweld in de klassen- 
strijd (de eigenlijke geweldsdiskussie), een 
levensbeschrijving \an Henriëtte Roland Holst 
en tot slot een uitgebreide anal\se van haar 
positie in de geweldsdiskussie aan de hand van 
brochures, artikelen en boeken van haar hand. 
Het cahier telt ruim 200 pagina's en kost I . 5.-.
Ie bestellen bij: Studiecentrum voor Vredes
vraagstukken. Bijleveldsingel 70.
6524 AE Nijmegen, tel: 080 - 5 1 3079.

FLIKKERIJ
Van 3tot 5 oktober a.s. gaat de PSP-Homogroep 
in de bekende jeugdherberg in Sittard weer een 
'potje fiikkeren' met elkaar. Homoseksualiteit 
binnen politiek links in theorie en praktijk is het 
belangrijkste onderwerp. Het persoonlijke kun je 
inbrengen naar behoefte!
Aanmelding graag zo spoedig mogelijk door stor
ting van f10.- op postgiro 4125383 t.n.v. Paul 
van Ettekoven, Amsterdam. Totale kosten ca. 
f65.- exkl. reiskosten. Niehtemopjes of potte- 
kindjes die meer willen weten over het weekend 
kunnen bellen naar Paul of Bart: 020 - 76 1 1 88 
Meer informatie over de PSP-homogroep vindt je 
ook in Homobevrijding. Nummertje 8 is al weer 
van de persen gerold en kost, inkl. f3 .- door 
overmaking op bovenvermeld gironummer. Oude 
nummers kosten f2.50 en zijn nog beperkt voor
radig.

SVS ZOEKT
BEGELEIDERS/STERS VOOR 
SPREKERSTRAININGEN

De verkiezingen voor de 2de kamer zijn weer in 
aantocht. Allerlei voorbereidingen worden ge
troffen om de verkiezingen voor de PSP sukses- 
vol te laten verlopen. Een van die voorbereidin
gen betreft het organiseren van trainingen voor 
sprekers en spreekster. De SVS/PSP neemt dit 
op zich. De SVS zoekt voor het begeleidings
team t.b.v. deze trainingen nog enige logopedis
ten èn mensen die deskundig zijn op het gebied 
van training van spreken-in-het-openbaar.
Erg veel tijd hoeft het niet te kosten. Het is de 
bedoeling om in het najaar en in het voorjaar een 
training op een zaterdag te organiseren. Daar
vóór is dan nog enige voorbereiding nodig in 
overleg met de SVS, die de organisatie van deze 
trainingen op zich neemt.
Belangstellenden kunnen zich opgeven of nadere 
informatie vragen bij SVS/PSP, Postbus 700, 
Amsterdam, tel: 020 - 26 73 74



HET DEPOT 
K4N DE POT OP!
Sinds de overheid het sluitingsproces van de 
mijnindustrie in Zuid-Limburg in gang heeft ge
zet gaat het slecht met deze regio.
De werkloosheid breekt ieder jaar nieuwe, trieste 
rekords! Het aantal WAO’ers en WSW-werkers 
ligt ver boven het landelijk gemiddelde. 
Provinciaal Bestuur en Regering hebben de ene 
nota na de andere over Zuid-Limburg uitge
bracht: mijnnota’s, herstruktureringsnota’s, per- 
spektievennota’s. De omschrijvingen worden 
steeds veelbelovender, de resultaten van al dat 
papier zijn mager. Fraaie beloften worden niet 
waargemaakt. Er is één sektor die in Zuid-Lim
burg wel een duidelijke groei doormaakt: de mi
litaire.

Het begon met de komst van NAVO-hoofdkwar- 
tier AFCENT naar Brunssum. Binnenkort volgt 
het vliegende NAVO radersysteem AWACS dat 
vlak over de grens bij Schinveld komt.
En alsof dit nog niet genoeg is wil men in Eygels- 
hoven en Brunssum op de voormalige mijnterrei
nen grote wapendepots vestigen.
Daarmee dreigt de Oostelijke Mijnstreek een ge
vaarlijk militair ’pretpark’ te worden.
De PSP heeft zich in en buiten het parlement fel 
gekant tegen deze militairisering van Zuid-Lim
burg. Bij steeds meer groepen uit de bevolking 
ondervinden deze aktiviteiten weerklank.

MANIFESTATIE IN BRUNSSUM

In het kader van de vredesweek heeft het gewest 
Zuid-Limburg van de PSP het initiatief genomen 
om op de manifestatie de verdere militarisering 
van de regio centraal te stellen.
Onder het motto: Stop Militarisering Limburg 
start er een groots aangepakte informatie-kam - 
pagne van de PSP. Duizenden pamfletten wor
den verspreid, een geluidswagen treft door de 
oude mijnstreek.
Op maandag 22 september is er een manifestatie 
in gemeenschapshuis de Brikke Oave, Lindeplein 
5a te Brunssum.
Aanvang: 20.00 uur.
Sprekers: Vertegenwoordigers van de aktiegroe- 
pen tegen AWACS en de wapendepots en ons 
Tweede Kamerlid Fred van de Spek.
Muziek: Een optreden van Jules de Corte.
Verder is er een informatie-markt en ruime gele
genheid tot diskussie.
Het gewestelijk bestuur roept alle leden, sympa- 
tisanten en kiezers op om deze demonstratieve 
manifestatie bij te wonen.
Ook financiële steun is welkom: giro 1029486 
t.n.v. PSP-Zuid-Limburg o.v.v. ’ wapendepots’

NACHT TEGEN 
KERNBEWAPENING
Op zaterdag 27 september wordt er in de Stads 
Doelen in Delft een demonstratieve manifestatie 
tegen kernbewapening georganiseerd. Na een 
strijdbaar muzikaal begin zal Mient-Jan Faber, 
sekretaris IKV, de negen nieuwe politieke 
programmapunten van het Interkerkelijk 
Vredesberaad aan de zaal en de pers presenteren.

Na een optreden van de toneelgroep Proloog 
zal een joumalistenforum (met o.a. W. Klinken
berg en waarschijnlijk H.J.A. Hofland en 
F. Hoogendijk) o.l.v. Ton Planken over de 
9 voorstellen diskussiëren. Het Nationaal Hekel- 
kabaret sluit de avond in de grote zaal af. 
Waarschijnlijk zal deze avond ook een delegatie 
van de Wereldraad van Kerken uit de Derde 
Wereld ontvangen.

In de hal van de Stads Doelen zal een tentoon
stelling zijn van Internationale Posters tegen de 
kernbewapening; verder een informatiemarkt 
van vredes- en derde wereldgroepen. In de grote 
foyer van de Doelen is de hele avond een muzi
kaal programma, dat afgesloten wordt door de 
New Adventures.

Programma begint om 20.00 uur en duurt tot
02.00 uur. De bar is geopend tot 04.00 uur. 
Kaarten verkrijgbaar a f. 8,50 (CJP: f. 7,50) 
bij de VV V-Delf t of te bestellen bij 015 - 1223 71. 
Er zal gezorgd worden voor gratis slaapplaatsen 
in Delft.

STEUN STRIJDFONDS

BOLIVIA 
GIRO 609 060 

t.n.v. X-Y BEWEGING 
o.v.v. BOLIVIA

BOLIVIA
In het artikel van Geertje Peterse in Bevrijding nummer 16 werd aan het eind de brochure ’Bolivia in 
verzet’ aangekondigd. Daarbij werd vergeten het bedrag te noemen dat moest worden overgemaakt 
om de brochure toegestuurd te krijgen.
Daarom nogmaals: maak f5,- over op postgiro 4350500 t.n.v. Werkgroep Bolivia/Utrecht met ver
melding van ’Bolivia in verzet\
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AKT ES N DODEWAARD
In het hele land worden voorbereidingen getrof
fen voor akties tegen de kerncentrale te Dode- 
waard. Motto: 'Dodewaard gaat dicht’. Plan is 
op die dag het terrein rond de centrale te bezet
ten. Op 4 oktober zal bekeken worden of dit 
plan doorgezet moet worden.

De voorbereidingen worden gekoördineerd in 
een Landelijk Overleg, waarin alleen plaatselijke 
energiegroepen en speciaal voor de akties opge
zette ’basisgroepen’ aan deel kunnen nemen. Dit 
overleg is weer een uitvloeisel van een tijdens de 
Pinksterdagen bij Dodewaard gehouden tenten
kamp. Dit tentenkamp stelde de regering een ul
timatum: Vóór 1 oktober moet de centrale ge
sloten worden, zo niet, dan gaan de aktiegroepen 
dat zelf doen.

Aan dit ultimatum lijkt niet te worden voldaan. 
In plaats daarvan worden helikoptervelden bij de 
centrale aangelegd, een krisisteam aan het werk 
gezet en de ijskasten van de centrale volgepropt 
met iglomaaltijden. Dit alles om een belegering 
te doorstaan. De werknemers van de centrale la
ten zich niet onbetuigd: zij eisen verbod van de 
aktie.
Een belangrijke voorwaarde voor het al dan niet 
doorzetten van de bezettingsplannen is, volgens 
de deelnemers van het tentenkamp, de steun, of 
althans sympathie, van de bevolking, en dan 
vooral de bevolking in de streek rond Dode
waard. Om die steun te verkrijgen wordt o.a. op 
2 7 september een landelijke diskussiedag georga
niseerd. In vele plaatsen zullen energie- en basis
groepen de straat opgaan, diskussieavonden orga
niseren e.d., over het thema kernenergie en over 
het ultimatum.

Niet iedereen binnen de anti-kernenergiebewe
ging en de milieubeweging is even gelukkig met 
de manier waarop de aktieplannen zich ontwik
kelen. Met name de onduidelijkheid over het al 
dan niet gebruiken van geweld tegen de politie, 
die het terrein beslist zal verdedigen, maakt het 
voor velen moeilijk achter de aktie te gaan staan. 
Daartegenover staat dat de regering Van Agt- 
Wiegel volhardt in een pro-kernenergiepolitiek, 
terwijl nu wel overduidelijk is dat de meerder
heid van de bevolking dat niet aksepteert. De
monstraties en massale informatie- en diskussie- 
kampagnes hebben de stemming in Nederland 
gevoelig veranderd. Alle linkse partijen zijn nu, 
min of meer, tegen kernenergie en ook het CDA 
voelt zich gedwongen een dergelijke uitspraak te 
doen in haar verkiezingsprogramma. In een de- 
mokratie zou dat tot uitdrukking moeten komen 
in een gewijzigd beleid. Dit is maar ten dele 
merkbaar; er is vertraging, er wordt meer aan
dacht besteed aan andere energiebronnen, maar 
Dodewaard en Borssele blijven draaien, Almelo 
wordt uitgebreid en er hangen ons nog 3 kern
centrales boven het hoofd. Daarmee wordt dui
delijk dat de regering en het grootste deel van

het parlement de grootste moeite hebben de- 
mokratisch te funktioneren.
Vanuit deze situatie is het niet verwerpelijk wet
ten te overtreden of minder keurige protestvor- 
men te kiezen. Toch gaat de onduidelijkheid o- 

ver de geweldskwestie de aktie tegen Dodewaard 
parten spelen. De rechtse pers en opper-kommis- 
saris Wiegel buiten dat natuurlijk uit. Zij vinden 
een voedingsbodem bij een groot deel van de be
volking die tegen de kernenergie is, maar daar
mee nog niet voor alle methoden waarmee je te
gen kernenergie kan strijden.

De akties tegen Dodewaard kunnen een belang
rijke bijdrage leveren aan de versterking van de 
anti-kernenergiestrijd, mits ze geweldloos en ge
disciplineerd verlopen. Niet het verslaan van de 
ME moet voorop staan, maar het verslaan van de 
atoomlobby van EG, regering en electriciteitsbe- 
drijven.
Niet het bezetten van het terrein moet voorop 
staan, maar het organiseren van het verzet van de 
meerderheid van de bevolking tegen de kernener
gie.
Voor 18 oktober betekent dat dat het bezet- 
tingsidee verlaten moet worden en overgegaan 
moet worden tot het organiseren van een ge
weldloze blokkade en andere geweldloze manie
ren om de sluiting door de regering af te dwin- 
Pacifïstisch Socialisten moeten zich inzetten 
voor een dergelijk verloop.

JOHN HONTELEZ

DISKUSSIEDAG
Op zaterdag 4 oktober a.s. organiseren de thema- 
groepen Justitie & Politie, Milieu & Techniek in 
samenwerking met de SVS een diskussiedag over 
het onderwerp GEWELD BIJ AKTIEVORMEN.

Op deze dag zullen voor- en tegenstanders van 
toelaatbaarheid van harde aktievormen inleidin
gen houden.
Uitgenodigd zijn o.a. Geert Mak, Pieter Lammers 
en iemand van het organisatiekomitee Dode
waard.

Met het oog op de Dodewaard-aktie is deze dag 
uiterst aktueel.

De dag wordt gehouden in de Poort van Kleef te 
Utrecht, aanvang 11 u.
Belangstellenden kunnen zich voor deze dag op
geven bij de SVS/PSP, Postbus 700, Amsterdam, 
tel: 020 - 26 73 74. NS kortingskaart en een 
SVS bulletin met inleidende artikelen en stellin
gen van de sprekers worden dan toegezonden.
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De plannen die het kabinet voor het komend jaar op prinsjesdag officieel 
gaat presenteren, zien er belabberd uit voor ‘niet-aktieven’, vrouwen, jonge
ren, minimum- en modale inkomens. Het is niet alleen in ekonomische zin 
een uiterst rechts beleid, maar ook in ideologische betekenis.
De ‘niet-aktieven’ krijgen niet alleen financieel de duimschroeven aange
draaid, ook de repressie tegenover hen wordt groter: uitgebreidere kontrole 
op ‘misbruik’ van sociale voorzieningen, eerder ‘passend’ werk aksepteren e.d. 
Voor vrouwen is de traditionele oplossing weer uit de kast gehaald: proberen 
ze weer thuis te krijgen; feminisme is goed, zo lang het maar geen gevolgen 
heeft voor de traditionele (arbeidsverhoudingen binnens- en buitenshuis. 
Het gezin is weer troef bij de regering. De AOW-premie voor de gehuwde, 
buitenshuis werkende vrouwen wil de regering niet meer teruggeven. Een 
doorzichtige poging om vrouwen te ontmoedigen buitenshuis te (gaan) 
werken en het levert ook nog geld op voor de schatkist.
Jongeren hoeven geen gezin te onderhouden en zouden dus ook niet zoveel 
hoeven te verdienen als het huidige minimum-jeugdloon bedraagt.
WAO EN WW

De bezuinigingsvoorstellen waarover minister 
Albeda de Sociaal Ekonomische Raad om 
advies heeft gevraagd, bevatten vooral maat
regelen die de uitkeringstrekkers treffen: aantas
ting van de uitkeringen krachtens de WW en 
de WAO. Daarnaast hakken ook voorstellen 
om de gehuwde, buitenshuis werkende vrouwen 
de betaalde AOW-premie niet meer terug te 
geven en om het minimum-jeugdloon te verla
gen er fors in.
Wat de beperking van de WW en de WAO-uit- 
keringen betreft, is het een stevige aanval tegen 
het in betere jaren afgedwongen systeem van 
sociale zekerheid. Er wordt voorgesteld om 
mensen die minder dan 25 % arbeidsongeschikt 
zijn, geen WAO-uitkering meer te geven. Daar
naast is het al eerder gedane voorstel tot een 
gekombineerde WW- en WAO-uitkering te 
komen bij gedeeltelijke arbeidsongeschiktheid. 
Deze beide maatregelen zullen een flinke slok 
op een borrel schelen in de uit te keren bedragen. 
Een schandelijk voorstel tegenover mensen die 
vaak afgebeuld door een jarenlange - meestal 
vrij eenzijdige - lichamelijke en/of psychische 
belasting naar de zelfkant worden verwezen. 
Het zal bij de invoering van deze plannen de 
vraag zijn of rugklachten, een ponsarm of 
gevolgen van kinderverlamming tot méér of 
minder dan 25 % arbeidsongeschiktheid worden 
verklaard. En als het al meer dan 25 % is, zal bij 
een percentage beneden de 100 een kombinatie 
met de WW toegepast worden. Zodat een bouw
vakker met rugklachten of een typist met een 
ponsarm voor bijvoorbeeld 30% naar werk 
rnoeten zoeken en als ze dat niet vinden, in 
inkomen sterk achteruit gaan.
Wat de WW-uitkeringen betreft, is de minister 
op het idee gekomen dat er flink wat te bezui
nigen valt wanneer mensen niet nadat ze zes 
weken, maar pas nadat ze één jaar 130 dagen 
hebben gewerkt voor WW in aanmerking komen.

k o o pk r a c h t

Het Algemeen Dagblad (4 sept. j.1.) had voor een 
aantal gevallen uitgerekend hoeveel percent in

koopkracht men er op achteruit zou gaan. Wan
neer een deel van de WAO-uitkering wordt ver
vangen door een WW-uitkering, betekent dat 
voor een modaal gezin met 2 kinderen na Vh jaar 
een koopkrachtdaling van 8,1 %. De invoering

van de eis om minstens 130 dagen aaneengeslo
ten te hebben gewerkt voordat men in aanmer
king komt voor een WW-uitkering, gaat een ge
huwde modale werknemer f. 40,- per maand 
kosten: een koopkrachtdaling van ongeveer 
2,5 %.
Het is duidelijk dat met deze ingrijpende voor
stellen juist de maatschappelijk meest zwakke 
groepen worden getroffen: iemand met een 
WAO- of WW-uitkering kan moeilijk gaan staken 
om te protesteren. De opstelling van de linkse 
politieke partijen en de vakbonden, hun bereid
heid om hun solidariteit niet alleen middels 
een handtekeningenlijst of een adhesiebetuiging 
kenbaar te maken, zal bepalend zijn voor het 
afhouden van deze voorstellen.
De rest van de begrotingsvoorstellen voor het 
komend jaar zijn ook grondig met een rood 
potlood bewerkt. Zo moet de gezinszorg na de 
beknottingen door de staatssekretaris Meijer in 
het vorige kabinet nog eens sterk inleveren.
In het onderwijs worden de onderwijsgevenden 
gechanteerd door de minister: als zij niet inle
veren kunnen er geen arbeidsplaatsen - in het



Schuilen in EibergenVERVOLG VAS PAGINA 3

belang van de leerlingen en hun werkloze kol- 
lega’s - worden geschapen.
Over een behoorlijke bijdrage van de zijde van 
de hoogste inkomens, zoals die van specialisten, 
is wel gesproken, maar dreigementen uit de 
hoek van hun belangenvereniging zijn voor de 
regering voldoende om de heren specialisten 
als rauwe eieren te behandelen.

INLEVEREN

De resultaten van berekeningen van het inleveren 
van koopkracht zijn sterk afhanklijk van de 
verschillende gegevens die men gebruikt en 
de vooronderstellingen die men hanteert. Uit 
de genoemde berekeningen bleek een zeer hoog 
inleverpercentage bij de WAO-uitkeringsge- 
rechtigden. In de wandelgangen van sommige 
ministeries cirkuleren cijfers dat de plannen van 
het kabinet die op prinsjesdag bekend gemaakt 
worden, betekenen dat iemand met een mini
mumuitkering er 1,9 % aan koopkracht op 
achteruit gaat en iemand met een inkomen van 
vier keer modaal: 1,2 %.
Er is in ieder geval grote twijfel mogelijk over de 
vraag of het wel de sterkste schouders zijn 
die de zwaarste lasten te dragen krijgen.
Met voorstellen van dit laaghartig kaliber kunnen 
praatjes over ‘allemaal stapjes terug doen’ 
en ‘solidariteit met de zwaksten’ naar het rijk 
der CDA-schijnheiligheid worden verwezen.

TITIA BOS

Nelson Mandela
In 1964 werd Nelson Mandela tot levenslange ge
vangenisstraf veroordeeld nadat hij vanaf 1960 
een centrale rol in de oprichting van het ANC- 
bevrijdingsleger in Zuid Afrika gespeeld had. 
Sinds ’64 zit hij op Robbeneiland gevangen.
Dit vooijaar namen de redaktieleden van de 
Zuidafrikaanse Sunday Post het initiatief tot een 
kampagne om Mandela vrij te krijgen.
Meer dan 75.000 Zuidafrikanen hebben inmid
dels hun handtekening gezet onder de petitie.

Begin september startte de Anti-Apartheidsbe- 
weging Nederland (AABN) ook met een aktie 
onder het motto 'Nelson Mandela petitie\  Alle 
progressieve partijen en een aantal andere maat
schappelijke groeperingen hebben al toegezegd 
aktief handtekeningen te gaan verzamelen onder 
de eis voor onvoorwaardelijke vrijlating van Man
dela en alle politieke gevangenen in Zuid Afrika 
en Namibië.
Het ligt in de bedoeling de handtekeningen in 
November a.s. aan de Nederlandse regering aan 
te bieden en het resultaat door te geven aan het 
ANC en de organisatoren van de 'Nelson Mande
la vrij’-campagne in Zuid Afrika.
Hand tekeningen dij sten en nadere informatie 
m.b.t. deze aktie zijn te verkrijgen bij het 
AAËN, Lauriergracht 116, Amsterdam, 
tel.: 020-23 73 35.

In Bevrijding nummer 15 stond een bericht over 
de akties van het Energie Komitee Oost Gelder
land (EKOG) tegen de voorgenomen bouw in de 
gemeente Eibergen van een gecombineerde par- 
keergarage/atoomschuilkelder.
In dit bericht stond linkse politieke partijen en 
het IKV werden benaderd, maar gaven voorals
nog niet thuis\  De PSP afdeling Eibergen be
richtte ons dat deze zin de nodige nuancering be
hoeft. De linkse fraktie in de gemeenteraad van 
Eibergen (PvdA, PPR en PSP werken daar samen 
aan het fraktiebeleid) heeft van het begin af aan 
fel tegen deze schuilkelder-plannen gestemd. 
Maar kreeg in de raad, waarin het CDA de abso
lute meerderheid heeft, geen poot aan de grond. 
Vorige maand ging het EKOG over tot een be
zetting van het bouwterrein. Over de mogelijk-

In oktober a.s. zal in de Tweede Kamer opnieuw 
gesproken worden over het olie-embargo tegen 
zuid Afrika. In verschillende bladen zal door het 
Komitee Zuidelijk Afrika en de Werkgroep Kai- 
ros kort voor het debat een pagina-grote adver
tentie worden geplaatst. In deze advertentie 
wordt de regering gevraagd een olie-embargo te
gen Zuid Afrika in te stellen, waartoe in juni 
door een grote meerderheid besloten is. Wij roe
pen u op de financiering van deze advertenties

heid van deze aktie heeft de PSP afdeling inder
tijd wel kontakt met het EKOG gehad, maar dat 
leidde niet tot konkrete afspraken. Uiteindelijk 
werden de partijen pas benaderd toen de bezet
ting al begonnen was. Toen kwam er uiteraard 
zoveel mogelijk morele en materiële steun.
De bezetting van het bouwterrein heeft er toe 
geleid dat er een uitgebreide diskussie in Eiber
gen heeft plaatsgevonden, zonder dat dat overi
gens de CDA-ers tot andere gedachten heeft ge
bracht. Eén CDA-er heeft zelfs de humoristische 
gedachte opgevat om de schuilkelder de Arke 
Noachs te dopen. Weinig bijbel-vast, deze CDA- 
er. De atoomschuilkelder is natuurlijk bedoeld 
tegen een heel andere zondvloed.

mogelijk te maken door een bijdrage te storten 
op postgiro 4373055 t.n.v. Advertentie-fonds 
Kairos.

Indien u uw naam onder de oproep in de adver
tentie wilt plaatsen kunt u dit op uw giro-over- 
schrijving vermelden. U moet dan echter mini
maal f10,- bijdragen. Nader inlichtingen: Werk
groep Kairos, Com. Houtmanstraat 19, Utrecht, 
tel.: 030-710614.

Luhbers kijkt toe tijdens het debat in juni j.l. Foto Jan Everhard

ROEL SANDVOORT
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DERDE WEG
EN DE VIERDE ▲vRTU
Het politieke jargon in de Bondsrepubliek Duitsland heeft er sinds enige tijd 
een nieuwe term bij: Oko-Sozis. Dat staat voor Ekologische Socialisten. 
Eén van de woordvoerders van deze beweging (als je zo noemen mag) is 
R udo lf Bahro, die tevens één van de prominente leden van de Groenen is. 
In het onderstaand artikel proberen we wat klaarheid te brengen in de 
bijkans ondoorgrondelijke wegen van politiek-links bij onze rechterburen. 
Mede in het kader van de Bondsdagverkiezingen van 5 oktober a.s.

Van twee tot en met vier mei van dit jaar vond 
er in Kassei (hoofdstad van het Bondsland 
Hessen, vlak bij de grens met de DDR) een 
kongres plaats dat nu wordt aangeduid als de 
Eerste Socialistische Konferentie. Het kongres 
droeg als thema Ekologie en Socialisme. De 
organisatie was in handen van de Berlijnse 
Jongsocialisten (Jusos, vergelijkbaar met de 
Jong Socialisten in de PvdA) em leden van de 
studentenvakbond aan de Hogeschool van 
Kassei. Als tekenend voor de verdeeldheid van 
links in de Bondsrepubliek kan gelden dat 
de Jusos-Kassel officieel niet meededen en dat 
de SPD (de Duitse sociaal-demokraten) als 
geheel niet achter de organisatie stond. Wel 
waren tijdens het kongres enige, als links in de 
partij bekendstaande, SPD-ers aanwezig. Onder 
andere Peter Oertzen, voorzitter van de SPD in 
Hannover en het bondsdaglid Strasser.

Eén van de belangrijkste redenen voor het ini
tiatief tot deze konferentie was - zoals Steinke 
van de Jusos-Berlijn het uitdrukte - ‘een voort
durend diskussieproces binnen de linkse bewe
ging te heropenen’. Die diskussie is hard nodig 
in een land waar de politieke versplintering 
hoogtij viert, niet in het minst - maar dat kan 
geen verontschuldiging zijn - door het maffe 
verkiezingssysteem met de nagenoeg onoverko
melijke vijf procents-drempel.
Tijdens het kongres, dat zo’n duizend belang
stellenden trok, was een bonte mengeling van 
linksen aanwezig. Het blad Konkret (waar, ook 
in Nederland, bekende mensen als Wolfgang 
Abendroth, Wolf Biermann, Heinrich Böll en 
Günter Wallraff aan mee werken) schetste de 
deelname als volgt: ‘KPD, KBW, KB, Socialis
tisch Bureau, Bonte, Trotskisten, Sociaal-demo
kraten, Alternatieven, Vakbondsmensen, de 
Derde Weg, de Vierde Internationale en de

EKOLOGIE

Het heropenen van de diskussie binnen de 
linkse beweging in Duitsland mocht dan een 
belangrijke aanleiding voor het kongres zijn, het 
motto was natuurlijk niet voor niets Ekologie 
en Socialisme. Op nationaal niveau spelen, 
over een periode van vele tientallen jaren, 
in de Bondsrepubliek slechts drie partijen een 
rol van betekenis: de sociaal-demokraten (SPD), 
de liberalen (FDP) en de christen-demokraten 
(CDU en in de deelstaat Beieren CSU).
De laatste jaren is het een nieuwe, vierde partij 
bij verschillende deelstaatverkiezingen gelukt 
over de kiesdrempel te springen: de milieupartij 
De Groenen. Deze partij komt voort uit verschil
lende zogenaamde Bürgerinidatieve (aktiegroe- 
pen op uiteenlopende terreinen) en de anti- 
kernenergiebeweging. Deze Groene-partij is op 
dit moment nauwelijks een eenheid te noemen. 
Eind juni van dit jaar besloten De Groenen op 
hun kongres in Dortmund om mee te doen aan 
de nationale verkiezingen voor de Bondsdag 
(de Duitse Tweede Kamer) op 5 oktober a.s.
Bij deze verkiezingen staat het bondskanseliers- 
schap van Helmut Schmidt op het spel. Tijdens 
dit verkiezingskongres van De Groenen werd, 
evenals tijdens voorgaande kongressen, de

enorme tegenstelling tussen de verschillende 
Groene-aanhangers duidelijk. Die tegenstelling is 
- grofweg gezegd - de kloof tussen ‘echte’ 
milieu-aktivisten en de linksen binnen De 
Groenen.
De Groenen zelf zijn binnen links ook weer een 
reden voor tegenstellingen: is het niet gevaarlijk 
om bij deze Bondsdagverkiezingen ‘groen’ te 
stemmen en dus je stem te onthouden aan de 
SPD, met als mogelijk gevolg dat de FDP/SPD-
koalitie net de meerderheid verliest waardoor 
de uiterst rechtse* Franz Josef Strauss bonds
kanselier kan worden?
Redenen genoeg om het motto Ekologie en 
Socialisme op te pakken. Konkret liet in het 
juni-nummer Rudolf Bahro, de initiatiefnemer 
tot de konferentie, in een interview aan het 
woord. Bahro: ‘Ik ben er absoluut van over
tuigd dat de kombinatie van rood en groen het 
perspektief is. Ik geloof dat we een ekologisch 
socialisme nodig hebben. Het is toch waar dat 
we in de 130 jaar sinds het Kommunistische 
Manifest met al onze inzichten in de klasse- 
struktuur niet in staat zijn geweest met dit 
systeem af te rekenen. Marx zegt ergens: de 
kuituur laat verwoestingen achter. Ik ga er 
vanuit dat de ekologische krisis een produkt van 
het industrie-kapitalisme is. Als de milieukrisis 
opgelost zou worden heeft dat nog niet zonder 
meer iets met de klassenmaatschappij van doen. 
Met de doorbraak van het industriële kapita
lisme dreigt een wereldwijde milieukrisis. We 
zijn in staat het evenwicht in de natuur op deze 
planeet totaal te verstoren. De landen van het 
‘reëel bestaande socialisme’ reageren op het 
kapitalisme, want ze staan uiteindelijk in de 
ekonomische konkurrentie tot ons.’

VROUWENBEWEGING

Bahro ziet naast de milieubeweging nog een 
andere machtige stroming: de vrouwen- en 
emancipatiebeweging. Bahro: ‘Er valt nog meer 
af te schaffen dan het kapitalisme’. De vrouwen
beweging in de Bondsrepubliek denkt daar 
precies zo over. De verkiezingen van oktober 
a.s. waren voor het feministische tijdschrift 
Emma reden voor het organiseren van een 
enquête over vrouwen en politiek. De centrale 
vraag bij de lopende verkiezingsstrijd is Schmidt 
o f Strauss, Wat vrouwen betreft maakt de uit
komst van die vraag niet veel uit, of, om de titel 
van het bekende boek van Alice Schwarzer aan 
te halen: Het kleine verschil en de grote gevolgen. 
Alice Schwarzer zei er zelf over: ‘We zijn natuur
lijk tegen Strauss. Maar het parool: Stop Strauss 
is niets zonder de toevoeging Verander Schmidt 
De SPD heeft op dit moment, van de drie par-

Vijfde Kolonne \
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tijen in het Bonner parlement, het kleinste aan
tal vrouwen in de fraktie: 6,6 procent. 
Schwarzer: ‘Het onbehagen bij vrouwen is 
enorm groot en is alleen nog maar te vergelijken 
met een kruitvat waarin alleen nog maar de 
vonk ontbreekt.’ De vonk zou in dit geval de 
boycot door de vrouwen van de verkiezingen 
kunnen zijn. Vijfenveertig procent van de 
lezeressen van Emma zijn voor een boycot. 
Natuurlijk zijn de Emma-vrouwen niet represen
tatief voor de vrouwen in het algemeen bij onze 
oosterburen, maar wel representatief voor de 
vrouwen in de feministische beweging. Zelfs 
tien procent van de SPD-leden onder de Emma- 
lezeressen zou voor een boycot zijn. En als er 
een vrouwenpartij met een feministisch pro
gramma zou bestaan zou 75 procent van de 
lezeressen daar voor stemmen en maar liefst 
eenderde van de SPD-leden!

t

%

SCHMÏDT OF SRAUSS?

Een boycot van de verkiezingen door de 
vrouwen, het zal er niet van komen. Maar het 
is tekenend voor de politieke verhoudingen in 
een land, waar geen alternatief bestaat, dat er 
over gesproken wordt.
Op dit moment zijn er veel mensen in Duits
land die als enige reden voor het stemmen op 
de SPD het gevaar van Strauss hebben. Een wan
kele basis voor de sociaal-demokraten. Bahro 
stemt in ieder geval niet op Schmidt: ‘het pro
bleem bestaat daaruit, aan welk alternatief men 
de prioriteit geeft. Als men de ekologische 
krisis ernstig neemt, dan moet men inzien dat 
ons maar weinig overblijft om de trend om te 
buigen. Dat wij geen vier jaar kunnen verliezen 
voor het formeren van een werkelijke tegen
kracht. Het alternatief tussen Schmidt en Strauss 
is alleen maar het alternatief tussen twee frak tics 
binnen hetzelfde machtsblok. Niet aan de ver
kiezingen deelnemen betekent dat men de eko
logische krisis niet zo ernstig meent. Het is niet 
waar dat er geen belangrijker zaken zijn dan 
“Schmidt o f S tra u ss ’ ’ ’

De konferentie in Kassei had duidelijk niet de 
bedoeling om tot de oprichting van een nieuwe 
partij te komen. Juist omdat dit kongres er op 
gericht was weer in diskussie met elkaar te 
komen èn omdat het daarvoor nodig is dat socia
listen van verschillende richtingen zich bij de 
diskussie aansluiten. En ‘het gebruikelijke 
partijensysteem heeft de uitbreiding van onze 
invloed toch vaak in de weg gelegen’, aldus 
Bahro.
Eerder had Bahro, in een interview met het 
Berlijnse blad Radikal in december ’79, al 
uitgelegd wat hem voor ogen staat. ‘Wij zijn 
erin geïnteresseerd als er een linkse en een

stemmen ze krijgen en ten koste van wie. Sinds 
twintig jaar kent de Bondsrepubliek op lands- 
niveau een driepartijen-stelsel. Maar als de trend 
van de bondsstaat-verkiezingen in Noordrijn- 
Westfalen, in mei dit jaar, zich doorzet (SPD 
absolute meerderheid, t n koste van de koalitie- 
partner FDP die onder de vijf procentsgrens 
duikelde) is West Duitsland plotseling een twee- 
partijenstaat.
Na de oorlog zijn het er gestaag minder gewor
den. Bij de eerste Bondsdagverkiezingen in 1949 
haalden tien partijen één of meer zetels. In 1957 
waren het er nog vier en vanaf 1961 drie.

De CDU/CSU heeft natuurlijk weinig te duchten 
van De Groenen. Maar deze partijen-kombinatie 
heeft het moeilijk met hun eigen kandidaat- 
bondskanselier Strauss. Tijdens een onlangs 
gehouden kongres verklaarde een CDU-afgevaar- 
digde in de wandelgangen dat deze miljoenen- 
verslindende verkiezingsstrijd wel een heel 
dure methode is om eindelijk van die Franz 
Josef Strauss af te komen.

ROEL SANDVOORT

DE GROENEN EN ABORTUS
Een goed voorbeeld van de tweeslachtigheid van 
de Groenen is de diskussie rond de kwestie van 
de abortus. Eind april van dit jaar werden er 
landsdag-verkiezingen in het Saarland gehouden. 
Ook de Groenen deden daaraan mee. Vooraf
gaande aan die verkiezingen hielden zij een kon
gres in Saarbrücken. Daar werd het verkiezings
programma vastgesteld. Bij de behandeling van 
het punt Abortus konden de kongresgangers 
om te beginnen uit drie alternatieven kiezen.
Het eerste alternatief stelde voor in het program
ma niets over abortus op te nemen. Het stand
punt zou moeten worden overgelaten aan ieder
een persoonlijk. Ieder lid van de Groenen moet 
zijn of haar gewetensbeslissing kunnen nemen. 
(Let wel: ook in de Bondsrepubliek is de uit
oefening van abortus provocatus opgenomen in 
het wetboek van strafrecht, daar bekena en 
berucht als paragraaf 2 18. Net als in ons land

ziekenhuizen om abortussen uit te voeren. 
Bovendien volledige opname van de kosten in 
het ziekenfondspakket en het verspreiden van 
zekere, onschadelijke en gratis voorbehoeds
middelen onder vrouwen en mannen.

Bij een eerste stemming op het kongres kregen 
het tweede en het derde voorstel tezamen tach
tig procent van de stemmen, maar beide geen 
meerderheid. Onder druk van de behoudende, 
rechtse vleugel kwam er toen een kompromis 
tot stand met de volgende tekst:
‘Bij de vraag van de zwangerschapsonderbreking 
raken twee wezenlijke doelen van de Groenen 
met elkaar in tegenspraak: aan de ene kant 
het optreden voor het volledige zelfbeschikkings 
recht van mannen en vrouwen en aan de andere 
kant het beschermen van het menselijk leven 
in de meest algemene zin’.

‘groene’ vleugel van de SPD bereid zou zijn met 
de buitenparlementaire beweging samen te 
werken.’ Van de andere kant: ‘Om in de SPD
iets te veranderen heeft men buiten de partij 
ondersteuning nodig. Tegelijk is het de vraag 
wat wij onze eigen beweging toevertrouwen. 
Het is de buitenparlementaire massabeweging 
van onze tijd. Als we dat geloven, dan moeten 
we ook geloven dat we op de machten binnen de 
SPD en zelfs ook binnen een partij als de 
CDU/CSU uitwerking kunnen hebben. ’

5 OKTOBER

Blijft de vraag wat er op zondag 5 oktober gaat 
gebeuren. De kans dat De Groenen het halen is 
erg klein, maar wat interessant is, is hoeveel

staat dat een vrije gewetensbeslissing natuurlijk 
nogal in de weg).
Het tweede voorstel stelde dat de zwanger
schapsonderbreking geen inzet van juridische 
vervolging mag zijn omdat het een vraag van 
morele instelling en persoonlijke omstandig
heden betreft. Verder zou abortus door voor
lichting, materiële en maatschappelijke hulp 
èn door invoering van meer methoden van ge- 
boortekontrole en anti-conceptie overbodig ge
maakt moeten worden.
En het derde alternatief tenslotte erkende 
het 'Treven van vrouwen om zelf te kunnen 
beslissen of zij wel of geen kind ter wereld 
willen brengen. Dit voorstel kwam verder 
op voor legalisering van abortus, een progres
sieve sexuele voorlichting en de verplichting van

In het uiteindelijk aangenomen kompromis- 
voorstel komt behalve de hierboven aangehaalde 
zin verder voor: de eis dat abortus geen onder
werp van juridische vervolging mag zijn, het 
overbodig maken van abortus door voorlichting,
e.d., de opname in het ziekenfondspakket en 
de verstrekking van gratis voorbehoedsmiddelen. 
En dus geen enkele maal de eis van het schrappen 
van de betreffende wetsparagraaf.
Het overbodig maken van abortus door voorlich
ting en hulp klinkt mooi maar is natuurlijk wel 
wereldvreemd in een land waa» in oe loop van 
1979 zeker 70.000 vrouwen voor het afbreken 
van hun zwangerschap op het buitenland waren 
aangewezen.



OLE?OM
Al vele malen is vanuit de PSP gewaarschuwd dat de huidige ontwikkelingen 
in de militaire produktie en in het strategische denken, met name in de Vere
nigde Staten, de mogelijkheid van een wereldoorlog met kernwapens stap 
voor stap dichterbij brengt.
Begin augustus nog, schreef Wim Buisman in Bevrijding over de steeds per- 
fekter wordende kernwapens, die hun afschrikkingsfunktie langzamerhand 
aan het verliezen zijn.
Hij liet zien hoe al sinds 1974 gestreefd wordt naar een zogenaamde ’coun- 
terforce’ kapaciteit. Door het richten van kernwapens (bijvoorbeeld de nauw
keurige MX en de al even preciese cruise-missiles) op de kernwapens van de 
tegenpartij, tracht men te bereiken dat de schade aan het eigen grondgebied 
beperkt blijft.
’De inzet van de counterforce-wapens loont het 
meest in een vroeg stadium van konflikt. Daar
door is het een zeer gevaarlijke doctrine, want 
er ontstaat nu ’een premie op haast': vroegtijdi
ge inzet van de strategische kernmacht biedt de 
beste overlevingskansen, zowel voor deze wa
pens als voor het eigen grondgebied’, aldus Wim 
Buisman. Inmiddels is de nieuwe strategie, die 
tot dan toe alleen nog in diskussie was, tot offi
ciële militaire doctrine verheven. In de presen
tatie van de nieuwe kernwapenleer liet het Wit
te Huis weten dat het er voortaan om gaat be
volkingscentra buiten schot te laten en de Ame
rikaanse raketten in het bijzonder op ’industri- 
ele centra’ te richten. Afgezien van de vraag of 
daar wel zo’n groot verschil tussen bestaat, 
bleef de militaire essentie van de nieuwe strate
gie in de nevelen: het snel kunnen uitschakelen

van de wapens van je tegenstander en het 
'denkbaar’ maken van een ’gericht’ en ’beperkt’ 
gebruik van kernwapens. Het publiek werd ech
ter de mist ingestuurd met de suggestie dat hun 
gelovige, humane president er vooral op uit zou 
zijn die arme Russische bevolking te willen spa
ren.
Naast een nieuwe kemwapenfilosofie is de Ver
enigde Staten ook druk doende haar conventio
nele wapenvoorraden en ’interventie-vermogen’ 
in het Midden-Oosten op te voeren. In de 
NAVO heeft de Verenigde Staten bij de Euro
peanen steun voor dit streven weten te krijgen. 
De West-Europese bondgenoten zullen hun be- 
wapeningsspanningen in het eigen werelddeel 
opvoeren, zodat de Amerikanen hun aandeel in 
de militaire verdediging van Europa kunnen 
verminderen.

De interventie-bacil is nu echter ook recht
streeks in Europese NAVO-kringen doorge
drongen.
Europa moet zijn eigen interventiestrijdmacht 
krijgen om te kunnen optreden wanneer zijn vi
tale bevoorradingsbronnen bedreigd worden. 
Dat was de essentie van een militair rapport dat 
onlangs aan de Vereniging van het Atlantisch 
Verdrag (een internationale NAVO-supporters- 
club) werd aangeboden.
In het rapport wordt vooral gespekuleerd op 
rechtstreekse militaire confrontaties met de 
Russische strijdkrachten in de buurt van de o- 
lievelden.

En dan zijn de grote kernwapenmogendheden 
nog Verontrust’ dat ook derde wereldlanden 
zich in een steeds sneller tempo gaan bewape
nen en zich ook zonder kernwapens niet meer 
veilig kunnen voelen.
Vervuiling moetje bestrijden aan de bron, weet 
iedere miljeu-aktivist. Waar het gaat om de ver
spreiding van bewapening en kernwapens in het 
bijzonder, ligt het niet veel anders.
Het draaiboek voor een derde wereldoorlog 
wordt steeds meer geperfectioneerd. Voor ieder 
’bedrijf’ lijkt het drama al geschreven en liggen 
de requisieten klaar. In de Verenigde Staten 
werd de dienstplicht weer ingevoerd. Aan vol
doende acteurs zal het dus ook niet ontbreken. 
Daarom gaan we dit jaar weer naar ’t Harde! 
Oorlog aan de oorlog!

De Poolse staking
en onze strijd tegen de kernwapens
Wat was de betekenis van de Poolse staking 
voor progressieve krachten in West-Europa en 
in het bijzonder hun strijd voor vrede en ont
wapening? Dat werd vooral een klemmende 
vraag toen de stakingen in Polen naar een cli
max gingen en het Kremlin ons wilde doen ge
loven dat de Poolse arbeiders het willoze instru
ment waren van 'anticommunistische’ en 're
vanchistische’ elementen. Dat waren natuurlijk 
belachelijke, maar tegelijk ook beangstigende 
beschuldigingen, omdat ze herinnerden aan de 
infame verdachtmakingen aan de vooravond
van de val van de regering Du beek, 12 jaar gele
den.
Natuurlijk hebben lieden als Strauss en Kohl 
(CDU/CSU West-Duitsland) de stakingen in 
hun straatje proberen te plaatsen. Strauss deed 
dat destijds ook met de Praagse Lente. Toch 
geeft dat alleen maar voedsel aan de cynische 
constatering dat aanhangers van ’de harde lijn’ 
in Oost en West elkaar soms op een merkwaar
dige wijze in de kaart spelen. Had Strauss eigen
lijk niets liever gezien dan een Russische inval? 
Een betere verkiezingsstunt had hij zich niet

kunnen indenken! Omgekeerd leek het Kremlin 
Strauss nodig te hebben om de stakers zwart te 
kunnen maken.

MEDELIJDEN

De meeste 'gezeten’ politici in het Westen wa
ren echter buitengewoon voorzichtig. Er was 
sprake van een niet-inmengen 'omwille van de 
Polen zelf’. Toch rook dit sterk naar een pri
maire bezorgdheid voor de status-quo. De Po
len werden zelfs in bedekte termen geadviseerd 
niet te ver te gaan. In de aanvang overheerste in 
de commentaren niet zozeer solidariteit dan 
wel medelijden. En iedereen was opgelucht 
toen het voorbij was. Blij voor de Polen. Of 
ook voor zichzelf?
De PSP heeft zich wel nadrukkelijk solidair ver
klaard met alle eisen die de Poolse arbeiders ge
steld hebben, in het volle besef dat daarmee 
steun betuigd werd aan een riskante zaak. 
Maar als socialistische partij kon zij eenvoudig 
niet anders.
Maar nu de Poolse arbeidersbeweging haar eer

ste overwinning heeft geboekt, rijst natuurlijk 
wel de vraag hoe die solidariteit verder moet 
worden ingevuld.
Moeten we nu soms geld gaan inzamelen voor 
de stakers? Moeten er solidariteitshappenings 
georganiseerd worden? Dat lijkt nu niet zo 
zinvol. Dit zouden typisch gebaren zijn, waar
mee links in het Westen de Poolse arbeiders on
nodig opnieuw in de gevarenzone zou trekken.

Wat wij de Poolse arbeiders van harte gunnen, 
is de mogelijkheid om zelf hun toekomst te be
palen, vrij van monopolisme door een Staat die 
door één partij gedirigeerd wordt.
Wij 'gunnen’ ze dat niet alleen, we hopen het 
ook voor onszelf.
Links in het Westen weet immers uit bittere er
varing, dat de massa van de bevolking in West- 
Europa niet zelden van een keuze voor socialis
me en ontwapening werd afgehouden, door de 
weinig aantrekkelijke en dikwijls afstotende 
politieke praktijk in het 'socialistische' Oosten. 
Daarom was de Praagse Lente zo belangrijk 
voor ons. Daarom waren ook nu weer velen



met hun hart bij de Poolse arbeiders. Daarom 
ontsprong weer de gedachte dat misschien wij 
het zijn, die hèn nodig hebben om het perspek- 
tief te herstellen op een gedemilitariseerd, so- 
cialistich en demokratisch Europa.
D e  o n a f h a n k e l i j k e  a r b e i d e r s -  e n  v r e d e s b e w e g i n 
g e n  i n  O o s t  e n  W e s t  z u l l e n  i n d e r d a a d  e l k a a r  i n  
s t a a t  m o e t e n  s t e l l e n  o m  v o o r  e l k a a r  a a n  p o l i t i e 
k e  b e t e k e n i s  t e  w i n n e n .  D a t  m o e t  d e  k e r n  w o r 
d e n  v a n  o n z e  s o l i d a r i t e i t !

BEVRIJDING

Dit betekent allereerst voor onszelf dat we nu 
alles in het werk moeten stellen om de Poolse 
arbeiders meer ruimte te geven om op hun weg
voort te gaan. Dat kan niet inhouden dat we 
van nu af aan ’met terughoudende solidariteit’ 
er het zwijgen toe doen.
Konkreet kan het juist nu betekenen dat we in 
Oost èn West drukkende bewapeningswedloop, 
in eigen huis drastisch gaan aanpakken. Want 
de muur van wapens blokkeert voor de Polen 
en óók voor ons de weg naar werkelijke socia
listische bevrijding. Er is bovendien aan onze 
kant van de streep, geen beter argument om het 
geschrokken Kremlin te kalmeren, dan nü aan 
tafel te gaan voor de onderhandelingen waartoe 
Brezjnew zelf uitnodigingen heeft gedaan, of 
nog beter, om nieuwe kernwapens eenzijdig en 
beslist af te wijzen. (Ook IKV-voorzitter Ter 
Veer heeft zich in de NRC van 30/9 in deze 
geest uitgelaten).

Het is in meerdere opzichten niet toevallig dat 
we hier de Poolse staking ter sprake brengen in 
verband met onze strijd tegen de kernbewape
ning.
Het waren immers de Poolse arbeiders die be
wezen dat politieke eisen die op het scherp van 
het mogelijke zijn geformuleerd, wel degelijk 
effektief zijn, zeker als ze door de wil van bre
de massa’s worden gedragen.
De Poolse arbeiders hebben beseft dat wezenlij
ke vooruitgang van hun maatschappij nimmer 
tot stand zal komen, als niet ook ’de realiteit’ 
tot op zekere hoogte wordt getrotseerd.
Ze hebben compromissen op essentiële punten 
afgewezen, om te verhinderen dat ze niet gelijk 
weer de speelbal van hun tegenstander zouden 
worden.
Daar kunnen we als Vredesbeweging en linkse 
partijen in Nederland de komende tijd een 
voorbeeld aan nemen!

Ook de eis om kernwapens en kernwapentaken 
eenzijdig en ondubbelzinnig af te wijzen is im
mers een zeer scherp geformuleerde eis, ook al 
ben je je ervan bewust dat voor werkelijke ont
wapening nog wel wat meer komt kijken. Wan
neer we de verkiezingsprogramma’s van PvdA, 
D’66 en CDA doorlezen, valt in ieder geval op 
dat deze partijen met hun ontzag voor ’de reali
teit’ het bar moeilijk hebben met deze eis.
Het CDA wil twee van de zes atoomtaken die 
het Nederlandse leger vervult afstoten. D’66 
gaat in alle redelijkheid één stapje verder: de 
Democraten willen drie van de zes taken 
schrappen. De PvdA zal waarschijnlijk de ver

kiezingen ingaan met de boodschap dat zij bin
nen ’het haalbare’ het meest vergaande stand
punt heeft gekozen. Ze wil namelijk vier a- 
toomtaken aan de NAVO teruggeven.

ANGEL

De PSP vindt dat we ons scherp tegen deze po
litiek van 'geleidelijke denuclearisering’ moeten 
weren. Ze haalt namelijk de angel uit ons ver
zet. Waarom?
Als Nederland 'geleidelijk’ atoomtaken zou 
gaan afstoten, een politiek waarop CDA, PvdA, 
en D’66 in principe met elkaar sporen, bete
kent dat automatisch dat Nederland zich gaat 
beperken tot die atoomtaken, waar ze militair 
het meest aan vast zit. De mfnst noodzakelijke 
taken worden dan het éérst over boord gezet. 
Zelfs als Nederland terug zou gaan tot twee a- 
toomtaken, kan dat politiek negatief uitwer
ken.
Naar alle waarschijnlijkheid blijven dan de a- 
toomhouwitsers en de Lance-raket over, de a- 
toomwapens waarmee Nederland ’zijn vak’ aan 
de Oost-Duitse grens Verdedigt’. Die overgeble
ven taken worden dan relatief steeds belangrij- 
ker omdat ze de toetssteen worden van onze 
'geloofwaardigheid’ in de NAVO. Het is dan de

In Bevrijding van 22 maart werd een oproep o- 
vergenomen van de Beweging Weigering Defen- 
siebelasting om een bedrag van f5,72 van de be
lastingaanslag niet te voldoen. Dit bedrag sym
boliseerde de 572 cruise-missiles die op dit mo
ment worden geproduceerd voor opstelling in 
Europa. Inmiddels zijn we een half jaar verder. 
Riekus Kieft, medewerker van 'Kerk en Vrede’ 
die de aktie coördineert vertelt dat er meer dan 
1000 positieve reakties zijn binnengekomen. 
Honderden mensen en waarschijnlijk zijn het er 
meer, hebben officieel geweigerd te betalen.
Een van hen is de jurist Th. Holterman, die ge
volg gaf aan de oproep die in Bevrijding ver
scheen.
Hij schreef een briefje aan het ministerie, waar
in hij zijn voornemen om te weigeren kenbaar 
maakte. Er kwam een voorbedrukt (!) briefje 
terug. Het ministerie hield hem voor dat hij 
niet zelf mocht bepalen waarvoor hij wel of

vraag of je er ooit nog vanaf komt. Een politiek 
die tegelijkertijd het NAVO-ïidmaatschap in ere 
wil houden en het ontwapeningsstreven wil die
nen, is in de grond van de zaak schizofreen. Het 
uitstralingseffekt van zo’n politiek is bovendien 
nihil. Het enige resultaat kan zijn, dat de vre
desbeweging er door wordt ingepakt. Het is 
echter verheugend dat het IKV inmiddels ge
toond heeft niet in de val van ’de geleidelijk
heid’ te willen trappen.

Tenslotte nog even terug naar de Poolse arbei
ders. Zij hebben zich gerealiseerd dat ze geen 
echte stap voorwaarts hadden kunnen maken 
zonder de eis tot volledige vakbondsvrijheid ten 
einde toe vol te houden. Zij wisten dat ingaan 
op een compromis, waarbij bijvoorbeeld de be
staande staats-vakbonden een beetje demokrati- 
scher werden, hun staking toch nutteloos ge
maakt zou hebben. Ze kozen niet voor het hal
ve ei, omdat dat nooit meer een heel ei kon 
worden.
In wezen staat de beweging tegen de kernwa
pens voor dezelfde keuze. Ze mag en kan geen 
stap terug. Er is alleen een weg vooruit.

Nederland kemwapenvrij!

niet belasting zou willen betalen. ’Uw actie (...) 
moet gericht worden op de besluitvorming van 
het overleg tussen regering en parlement en niet 
worden gevoerd langs de oneigenlijke weg van 
het niet-betalen van een symbolisch deel van 
uw belastingverplichtingen’, aldus de ambtena
ren. Holterman schreef terug dat voor iedere 
burger het moment kan aanbreken, waarop hij 
de vraag moet stellen: mag de overheid nog lan
ger worden gehoorzaamd? Breekt nood geen 
wet? Holterman vindt van wel.
'Hierop wordt gemeenlijk gereageerd met, een 
heel arsenaal van argumenten ontleend aan 
staatkundig/parlementair-demokratische op
vattingen. Zo doet u ook in uw brief, schrijft 
hij in zijn brief. 'Maar wat als deze opvattingen 
te doorzien zijn als hulpmiddel in een versluie- 
ringstaktiek? Dan rest burgerlijke ongehoor
zaamheid, met het doel het bewustzijn van de 
bevolking te wekken voor het verwerpelijke ge-

Belastingweigeraars zetten door



Twee recente kranteberichten:
-de krijgsraad veroordeelt de dienstplichtige soldaat Gerard van Wingerden 
tot een voorwaardelijke straf van 6 weken Nieuwersluis wegens het weigeren 
van de Site-wacht (bewaking van -Amerikaanse- kernwapens) en - minister De 
Geus kondigt aan kapitein Meindert Stelling op het matje te roepen wegens 
diens mededeling niet te zullen meewerken aan een eventuele inzet van a- 
toomwapens in een oorlog.
Het rommelt in het Nederlandse leger. Ook onder de militairen is de diskus- 
sie over kernwapens goed op gang gekomen. En met de diskussie het protest 
en verzet.

naamde NBC-lessen (nukleaire, bacteriologische 
en chemische wapens) te zien krijgen.
Die voorlichting is de VVDM al geruime tijd 
een doom in het oog. In oktober 1979 werd de 
Tweede Kamer verzocht om meer en betere 
voorlichting en informatie over de kernbewape
ning en om de vrijheid om er over mee te mo
gen diskussiëren. Dit verzoek resulteerde in een 
motie van de PSP-er Fred van der Spek. De 
toenmalige minister van Defensie, Schol ten, zag 
zich gedwongen om een reaktie van vijf pagi
na’s te schrijven waarin hij de motie ontraadde. 
De motie werd dan ook verworpen.

De belangrijkste spreekbuis van dat verzet bin
nen de legermacht is de dienstplichtigenvak
bond VVDM, die in dit opzicht een snelle ont
wikkeling heeft doorgemaakt.
In oktober 1977 sprak de VVDM zich uit tegen 
de neutronenbom. Daarmee begaf de bond zich 
voor het eerst tijdens het elfjarig bestaan op het 
terrein van wapensystemen en strategie. Het 
terrein dat - niet geheel ten onrechte - tot op 
dat moment angstvallig gemeden was.
Begin 1979 schreef de PSP-er en VVDM-be- 
stuurder Kees Barnhoorn een uitgebreid diskus- 
siestuk over de ontwikkelingen in de wapen
wedloop. De diskussie die daarop volgde leidde 
in april van dat jaar tot een uitspraak van de Al
gemene Ledenvergadering, waarin de VVDM 
zei van mening te zijn dat kernwapens moesten 
worden temggedrongen en uiteindelijk afge
schaft en dat verdere verfijning van de taktische 
kernbewapening - en de verlaging van de a- 
toomdrempel hierdoor - moest worden stopge
zet.
Ook kondigde de bond aan de diskussie onder 
de dienstplichtigen over de gevaren van kernwa
pens te gaan stimuleren.

De tekst van de resolutie was met name ingege-

Irag van de overheid, die zich over haar gesteld 
heeft’, aldus Holterman, die zegt door te zullen 
gaan met de aktie.
Inmiddels zijn op verschillende plaatsen reeds 
deurwaarders gesignaleerd, die zelfs gedreigd 
hebben om tot openbare verkoping over te 
gaan om de f5,72 toch te kunnen innen. Tot 
dusverre is het daar niet van gekomen. ’Ze gaan 
een publieke confrontatie uit de weg’, zegt Rie- 
kus Kieft, ’maar we zullen proberen ze daar 
toch toe te dwingen’.

Binnenkort komt de Beweging Weigering De
fensie belasting met een Nieuwsbrief over de 
aktie. Ze is te bestellen op de Utrechtseweg 
159, 3818 ED, in Amersfoort.

ven door de toenemende integratie van konven- 
tionele wapens met taktische kernwapens. 
Door die integratie, die zich vooral uit in de zo
genaamde dual-capability van sommige wapen
systemen (bijvoorbeeld de veldartillerie), krij
gen dienstplichtigen steeds meer te maken met 
kernwapens. Dual-capability houdt in dat wa
pens zowel bruikbaar zijn voor konventionele - 
als voor atoomtaken. Hoe levensgevaarlijk dit 
wel is bleek toen bekend werd dat er tijdens de 
grote oefening Saxon Drive taktische kernwa
pens werden ingezet om het pleit in het voor
deel van één der partijen te beslechten. Die wa
pens worden tijdens zo’n oefening niet echt ge
bruikt, maar uit het feit dat de legerleiding ze 
bij een realistische oefening in het scenario op
neemt blijkt dat over een inzet in een oorlogssi
tuatie gedacht wordt.
Toch zijn ook bij de legerleiding de verschrik
kelijke gevolgen van een beperkt gebruik van 
kernwapens bekend, In 1979 publiceerde het 
VVDM-blad Twintig teksten uit een geheim 
Amerikaans handboek over de konsekwenties 
van het gebruik van taktische kernwapens in, 
bijvoorbeeld, de Noordduitse laagvlakte. Niet 
alleen zullen er enorme aantallen slachtoffers 
vallen en zal het gehele milieu in de wijde om
geving vernietigd worden, ook de hele fraaie or
ganisatie die de heren generaals bedacht hebben 
valt in één klap weg. Alle kommunikatie- en 
aanvoerlijnen zullen worden verbroken en pelo
tons- en kompagniekommandanten zullen het 
verder zelf moeten opknappen. In de zo ontsta
ne chaos denkt men een oorlog te kunnen win
nen. En dat alles nog los van het bijna zekere 
gegeven dat een op 'kleinere’ schaal gebruik van 
taktische kernwapens niet het einde maar het 
begin van alle ellende zal zijn. Het zal immers 
leiden tot de inzet van strategische kernwapens 
en daarmee tot de vernietiging van ons hele 
halfrond.

SCHUTTERSPUTJE

Niet alleen soldaten die die wapens moeten be
dienen krijgen te maken met de atoomtaken 
van het Nederlandse leger. Bijna alle dienst
plichtigen krijgen er mee te maken.
In de eerste plaats door de voorlichting (of be
ter gezegd de niet-aanwezige-voorlichting) over 
de kernbewapening. Altijd je capuchon opzet
ten, nooit je mouwen opstropen, plat gaan lig
gen en als het even kan een schuttersputje gra
ven, dat is zo’n beetje de teneur van de voor
lichtingsfilms die de soldaten tijdens de zoge-

OPGEFOKTE SFEER

De tweede manier waarop veel dienstplichtigen 
te maken krijgen met de kernwapens is de zoge
naamde Site-wacht, het bewaken van de - al of 
niet - aanwezige atoomwapens in ’t Harde en 
Havelte. Er heerst tijdens die Site-wacht zo’n 
opgefokte sfeer, dat er regelmatig ongelukken 
gebeuren. Het is deze wacht die Gerard van 
Wingerden geweigerd heeft. Hij wil best in 
dienst, maar kan het bewaken van kernwapens 
niet met zijn geweten in overeenstemming

Zijn advokaat en ex-VVDM-bestuurder Theo de 
Roos vroeg zich af of een staat het morele 
recht heeft een soldaat, wiens geweten het ver
biedt mee te werken aan nukleaire militaire ak- 
tiviteiten, te vervolgen en te bestraffen, terwijl 
een grote meerderheid van het volk die aktivi- 
teiten afwijst.
Momenteel is er geen regeling die het weigeren 
om met kernwapens om te gaan of deze te be
waken mogelijk maakt. Of je doet een beroep 
op de Wet Gewetensbezwaren (en weigert dus 
de gehele militaire dienstplicht) of je komt 
voor de krijgsraad. De VVDM vindt dat er zo’n 
regeling moet komen. De ’at o ombereid willig
heid’ mag echter geen selektiekriterium bij de 
keuring worden. Dat zou immers de diskussie 
over kernbewapening binnen het leger alleen 
maar verzwakken. Het gaat de VVDM er juist 
om die diskussie te versterken. Daarom organi-



de PSP en de wapenindustrie
In deze tijd ontvouwen de politieke partijen hun programma’s voor de 
komende verkiezingen. In de PvdA heeft dit al tot grote deining geleid, nadat 
uitgelekt was dat het partijbestuur van deze partij bereid is een diepe knieval 
te maken voor het CDA en de NAVO.
Ook het ontwerp verkiezingsprogramma van de PSP is gereed, waarin wel 
duidelijke ondubbelzinnige standpunten staan, of het nu gaat om het NAVO- 
lidmaatschap, de kernwapens of de afbraak van de bewapeningsuitgaven. 
Ook aan het vraagstuk van de wapenindustrie en de daarmee verbonden 
werkgelegenheid wordt veel aandacht besteed.

seert deze bond regelmatig voorlichtingsavon
den voor onderdelen die op Site-wacht moeten. 
Daarom ook is er op de laatste ledenvergade
ring weer uitgebreid gepraat over de kernbewa
pening en werd een scherper standpunt be
paald: voor terugdringing en tegen iedere verde
re ontwikkeling en uitbreiding van de atoom
bewapening.

BEROEPSMILITAIREN

Niet alleen de dienstplichtigen en hun bond ko
men in verzet tegen de atoomwapens. Ook be
roepsmilitairen hebben het er moeilijk mee. 
Hoeveel dat er zijn is op dit moment niet be
kend. Maar één man heeft zich duidelijk uitge
sproken: de IKV-aktivist en luchtmachtkapi- 
tein Meindert Stelling. Hij zal weigeren mee te 
werken aan een eventuele inzet van kernwa
pens. Volgens hem leidt de inzet van deze wa
pens tot genocide (volkerenmoord) en het in
ternationale volkerenrecht verbiedt dat.

Het is ook onze taak te voorkomen dat Stelling 
ooit zal hoeven te weigeren. Dat kan door er 
voor te zorgen dat de kernwapens de wereld uit 
gaan.

Het ontwerpprogramma begint met de volgen
de inleidende opmerkingen:

‘De militair-industriële belangen vormen een 
belangrijke hinderpaal bij het streven naar ont
wapening. De zekerheid van de afzet van wa
pensystemen maken voor de kapitalisten de in
vesteringen in de wapenindustrie zeer aantrek
kelijk. Niet alleen de kapitalistische, ook de 
Oosteuropese ekonomieën zijn in toenemende 
mate gaan profiteren van de vreemde valuta, 
die verkregen worden uit de wapenexport.
De wapenproduktie wordt vaak verdedigd met 
een beroep op de werkgelegenheid. Toch zien 
we dat dezelfde investeringen in niet-militaire

bedrijfstakken in het algemeen meer arbeids
plaatsen opleveren.
Het is van groot belang dat de arbeiders in de 
bewapeningsindustrie en met hen de vakbewe
ging intensief betrokken worden bij het vraag
stuk van de bewapening en met name bij kon- 
krete voorstellen voor omschakeling van oor- 
logsproduktie op zinvolle produktie’.

De PSP vindt ook dat er ten aanzien van de 
wapenindustrie een volstrekt ander beleid ge
voerd moet worden: ‘Een aktief beleid gericht 
op omschakeling van de militaire produktie 
voor onderdrukkende regimes en van de pro
duktie ten behoeve van de kernbewapening’.
De PSP wil niet dat de arbeiders in de wapenin
dustrie in de kou worden gezet. Daarom ver
langt de PSP ‘een speciaal fonds dat omschake
ling mogelijk moet maken 
Een aardig aanloopbedrag zou gevonden kun
nen worden in de miljoenen die nu aan de A- 
merikaanse vliegtuigindustrie worden geschon
ken voor de vervanging van de F 16 . . .  .
De PSP duft te denken op lange termijn (‘Het 
weren van militaire produktie uit ons land’ en 
‘stopzetting van alle wapenexporten’) èn op 
korte termijn. Op die korte termijn is het bij
voorbeeld nodig dat de volksvertegenwoordi
ging meer greep gaat krijgen op wapenproduk
tie en wapenhandel.
*Openbare kontrole op alle wapenproduktie’ is 
daarvoor een eerste voorwaarde. Dat is nog 
eens heel duidelijk gebleken tijdens de debatten 
over de kernbewapening het afgelopen najaar. 
De PSP deed toen het voorstel, dat de regering 
zou moeten worden verplicht voortaan bij iede
re begroting een overzicht te geven van alle 
nieuwe wapenprodukties, met name in Ameri
ka, die wellicht ook t.z.t. aan de Nederlandse 
krijgsmacht zouden kunnen worden ‘aangebo
den’.
De regering zou er dan ook steeds bij moeten 
vertellen welke redenen er voor aanmaak van 
dat nieuwe wapentuig zijn, zodat de politieke 
besluitvorming niet langer achteraf, maar einde
lijk eens vóóraf zou kunnen plaatsvinden.
Met de stemmen van CDA en VVD tegen werd 
die motie verworpen.
Vanzelf komt dit voorstel nu terug in ons pro
gramma :
‘Jaarlijkse registratie en publikatie door de re
gering van alle voorbereidingen op nieuwe wa
penprodukties in het buitenland (met name de 
VS) die voor ons land van belang kunnen wor
den’.
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Binnenkort zal de 
definitieve beslissing 
over de aanschaf van 
de nieuwe
atoomraketten moeten 
vallen.
Vorig jaar gaf de PSP 
het bijgaande affiche 
uit. Maar dat is nog 
steeds aktueel.
Voor f. 1,80 te koop 
bij één van de 150 
afdelingen van de PSP.



Op 21 september 1972 werd op de Filippijnen 
de noodtoestand afgekondigd. President Marcos 
moest wel, om het toenemende geweld van de 
bevolking tegen zijn bewind de kop in te 
drukken.
Volgens gegevens van het Nationaal Demo- 
kratisch Front (NDF) zijn sinds de afkondiging 
van de noodtoestand ruim een half miljoen 
Filippino’s het slachtoffer geworden van het 
Marcos-regime: zo’n 60.000 Filippino’s zijn 
gearresteerd en gevangen genomen zonder 
gerechtelijk onderzoek of aanklacht. Duizenden 
zitten nu nog vast als politieke gevangene.
De meesten werden geestelijk en lichamelijk 
gemarteld. Een aanzienlijk aantal is vermoord 
of als vermist opgegeven. Miljoenen boeren 
zijn de laatste jaren met geweld verdreven 
van hun land, deels om de aktiviteiten van de 
guerrilla onmogelijk te maken, deels ook om de 
suikermultinationals hun gang te laten gaan. 
Suiker levert immers meer op dan de akkertjes 
van de kleine boeren.

Er is geen vrije meningsuiting, geen persvrijheid; 
openbare demonstraties en stakingen zijn ver
boden; burgers kunnen zonder vorm van proces 
gearresteerd worden door de militairen; huizen 
kunnen zonder huiszoekingsbevel doorzocht 
worden. Het aantal militairen groeide van
75.000 tot 260.000. De noodtoestand is alleen 
maar een middel om het Filippijnse volk te 
onderdrukken.

ARMOEDE

De Filippijnen vormen een grote eilandengroep 
tussen Indonesië en Japan. Het land is negen 
maal zo groot als Nederland. De bevolking, 
nu 46 miljoen, is de snelst-groeiende bevolking 
ter wereld en zal zich met een bevolkingsgroei 
van 3,2 procent per jaar elke 22 jaar verdub
belen.
De rijke bovenlaag, zo’n 10 procent van de 
bevolking, krijgt 50 procent van het Nationaal 
Inkomen, terwijl 90 procent, het overgrote deel 
van de bevolking, de andere 50 procent krijgt. 
Het merendeel van de Filippino’s bestaat uit 
arme boeren, vissers en arbeiders, die bijvoor
beeld tegen een hongerloon van f. 3,50 (!) per 
dag bij onze eigen Philips moeten gaan werken. 
De prijzen zijn soms 200 procent gestegen, 
het reëel-besteedbare inkomen nauwelijks.

De boeren en vissers op het platteland leven in 
armoede. De boeren hebben geen profijt van hun 
oogst. 3/4 deel van de boeren op het platteland 
bezit geen grond: zij pachten van feodale land
heren en moeten meer dan de helft van hun 
opbrengst af dragen aan de landheren.

IMPERIALISME

De Westerse landen en Japan hebben nauwe 
ekonomische banden met de Filippijnen. Zij 
gebruiken de Filippijnen als investeringsgebied, 
als bron voor grondstoffen en als afzetmarkt 
voor eigen produkten.
De buitenlandse investeerders op de Filippijnen 
zijn: Verenigde Staten 33 procent, Japan 25 pro

cent, West-Europa 17 procent, Azië en Australië 
16 procent, anderen 9 procent.
In totaal hebben de VS in 1974 minstens 2 mil
jard dollar geïnvesteerd, verspreid over 800 
Amerikaanse bedrijven. De Amerikaanse ambas
sade in de hoofdstad Manilla gaf onlangs aan 
dat investeerders uit de VS van iedere dollar 
weer drie dollar uit de Filippijnen naar de VS 
laten terugvloeien.
Het Amerikaanse bedrijfsleven beheerst strate
gische sleutelposities, zoals de olie-industrie, 
energievoorzieningen, handelsbanken, verzeke
ringsmaatschappijen en andere financiële instel
lingen.

Het beleid is erop gericht de produktielonen 
laag te houden, ondanks de enorme inflatie. 
Er is dan ook een algemene verarming vast te 
stellen bij de boeren, vissers en arbeiders, die 
90 procent van de bevolking uitmaken. Het 
minimum-loon is nu f. 110 ,- per maand, terwijl 
een gezin van 6 personen per maand f. 350,- 
nodig heeft. Miljoenen arbeiders zijn werkloos. 
Aan de andere kant worden aan de multinatio
nale ondernemingen privileges toegekend, al dan 
niet in vrije handelszones, waarbij intensieve 
uitbuiting van het Filippijnse volk openlijk 
wordt toegestaan. De plaatselijke industriën 
worden de kop ingedrukt. Bovendien wordt 
het Filippijnse volk bedreigd door roekeloos 
toegepaste kernenergieprogramma’s en door 
gevaarlijke milieuverontreiniging.

In 1978 was de totale invoer in Nederland 
vanuit de Filippijnen bijna f. 225 miljoen;

hoofdzakelijk grondst (onbewerkte tabak, 
kopra, onbewerkt tropisch hout, veevoeder, 
ananas, kleding, cacao). De export naar de 
Filippijnen bedroeg in 1978 ongeveer 61 mil
joen, vooral zuivelprodukten, chemie en 
machines.
De grootste Nederlandse vestingen zijn van Shell, 
Philips, Unilever, Organon, Stork Werkspoor 
Diesel en Holland Milk Ine.

AMERIKAANSE MILITAIRE 
ONDERDRUKKING

De VS maken zeer doelbewust gebruik van de 
Filippijnen als strategisch steunpunt voor hun 
expansie. De Amerikaanse luchtmachtbasis Clark 
Air op de Filippijnen was ten nauwste betrokken 
bij de oorlog in Vietnam.
Verspreid over 20 militaire bases tref je 16.000 
Amerikaanse militairen aan. Amerika betaalt 
de komende vijf jaar 500 miljoen dollar als 
huur voor de militaire bases. In geval van nood 
staat het leger ook ter beschikking van president 
Marcos. Troepen van de Amerikaanse bases 
nemen steeds vaker deel aan direkte militaire 
operaties tegen het Filippijnse volk. De belangen 
van de 800 Amerikaanse bedrijven moeten 
beschermd worden.

MINDERHEDEN

Al een eeuw lang vindt er op de Filippijnen 
een vergaande veramerikanisering plaats door
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Tribunaal
Van 27 oktober tot 1 november a.s. wordt in Antwerpen een Volkeren tribunaal over de Filip
pijnen gehouden. Dit tribunaal wordt georganiseerd door de Filippijnengroep Nederland en het 
Filippijnenkomitee België, in navolging van het Tweede Russell Tribunaal. De aanklagers zijn 
het Nationaal Demokratisch Front (NDF), namens het Filippijnse volk, en het Moro Nationaal 
Bevrijdings Front (MNLF), namens het Bangsa Moro-volk op het zuidelijke eiland Mindanao. 
De jury bestaat uit een aantal juristen, sociologen, vertegenwoordigers van diverse kerken, jour
nalisten, enzovoort, van verschillende nationaliteiten.
Aangeklaagd worden: de politieke en kulturele onderdrukking door president Marcos, de ekono- 
mische onderdrukking door het Westen en Japan en de militaire onderdrukking door de 
Verenigde Staten.

Het Nationaal Demokratisch Front (NDF) en het Moro Nationaal Bevrijdings Front (MNLF) 
verzoeken het tribunaal om
a) een proces te voeren tegen het Amerikaanse imperialisme op de Filippijnen en tegen het 

huidige Marcos-regime;
b) de juistheid van de strijd van het Filippijnse volk vast te stellen;
c) het Nationaal Demokratisch Front en*het Nieuwe Volksleger te erkennen als de wettelijke 

vertegenwoordigers van de werkelijke belangen van het Filippijnse volk;
d) het recht tot zelfbeschikking van de Moro’s te erkennen..

Nadere informatie: Filippijnengroep Nederland
Van Lidt de Jeudestraat 26, 
Utrecht, tel.030-31 93 23.



Op ongezette tijden vertoont de militaire rechtspraak tegen dienstweigeraars 
in Griekenland kleine vulkanische uitbarstingen. De krijgsraden in Ioannina 
en Kozani gaven daarvan blijk in de laatste tijd, door dienstweigeraars te ver
oordelen tot straffen van 8, 10 of 18 jaar. In hoger beroep, hetzij bij het 
HMG in Athene, hetzij dat in Thessalonika, blijft er niets van over. De straf 
zakt naar vier en een half jaar als regel, en soms naar 4 jaar of minder. Waar
om het tot die afwijkingen naar beneden komt, zou ik alleen kunnen nagaan 
als ik de vonnissen in handen had, maar sinds lang krijg ik die niet meer. De 
redenen die de broeders daarvoor opgeven deugen niet. De echte redenen die 
zij niet opgeven deugen evenmin.

Uitgangspunt van ons aller aktiviteiten is het hel
pen tot stand komen van een behoorlijke dienst- 
weigeringswet. Aldus zou kunnen worden voor
komen, dat jongelui zonder enige dwingende 
noodzaak gevangen zitten. Het feitelijk uitgangs
punt is echter dat niemand in Griekenland zulk 
een wet wil. De regering wil het niet. De ambte- 
naraten willen het niet. De politieke partijen 
willen het niet. De kerk wil het niet. De militaire 
autoriteiten willen het niet. En de dienstweige
raars die zich als zodanig aanmelden, allemaal Je
hova getuigen, willen het ook niet. De dienstwei
geraars die zich niet aanmelden, blijven weg, of 
lopen weg (zijn deserteur). Die houden zich 
schuil in Griekenland (en dat gaat klaarblijkelijk 
heel gemakkelijk, althans zonder al te veel moei
lijkheden) of ze wijken uit naar het buitenland, 
waar ze asyl vragen. In menig land, Duitsland, 
Nederland, wordt dat recht erkend. Hiertoe be
horen ook de velen die in Griekenland één of 
meer gevangenisstraffen wegens dienstweigering 
hebben ondergaan of ter dood zijn veroordeeld, 
en nadien zijn uitgeweken naar veiliger streken.

Begin 1980 zaten ruim honderd dienstweigeraars 
in Griekenland gevangen. Het merendeel zit in 
de landbouwge vange nis in Cassandra. Dat is te 
vergelijken met een werkinrichting met drie 
afdelingen die een aantal kilometers uiteen 
liggen. Als er wordt gewerkt, telt een werkdag 
dubbel. Men kan dus belangrijk eerder vrij 
komen dan een krijgsraadvonnis luidt.

DE WET

Uitgangspunt is de wet 731/77. Die werd op 28 
september 1977 door het parlement aangeno
men al stond de tekst nog niet eens vast. Zij 
werd op 10 oktober 1977 getekend door de pre
sident van de republiek. Zij stond op 14 october 
1977 in het staatsblad. Zij werd van kracht door 
het decreet van 25 october 1977 van de minister 
van defensie.
Voordien was militaire dienstweigering alleen de 
zaak van militair strafrecht. Het griekse militaire 
strafrecht kent twee soorten gevangenisstraf. Fu- 
lakisis is een soort hechtenis, tussen 3 dagen en 5 
jaar. Katheirxis is gevangenis van 5 jaar 1 dag tot 
20 jaar of kevenslang. Katheirxis brengt mee, als 
bijkomende straf, het verlies van alle militaire 
hoedanigheden, vermoedelijk te vertalen met: 
oneervol ontslag uit de militaire dienst. Dat kan 
dus niet worden herhaald. Maar wie tot 5 jaar fu- 
lakisis wordt veroordeeld, blijft militair. De 
gangbare straf was, al sinds ongeveer 1950 vier 
en een half jaar. De veroordeelde kon vrij ko
men, maar werd terstond weer opgeroepen. Hij 
kon zich onvindbaar maken, maar bleef mili
tair.

Hij kon opkomen en weer weigeren, en werd dan 
opnieuw, soms drie maal, soms vier maal be

recht en veroordeeld. In beginsel kon dit door
gaan tot hij 50 jaar was. Dit zijn de kettingstraf
fen die andere landen ook hebben ontsierd (Ne
derland tot 1917, Frankrijk tot 1958, Spanje tot 
1973). De wet van 1977 beoogde hieraan een 
eind te maken. Zoals de tekst luidt, is de wer
king beperkt. Beperking nr. 1: het betreft alleen 
religieuse gewetensbezwaarden. Men had de Je
hova getuigen op het oog, maar verruimde de 
groep op aandrang van het parlement. Beperking 
nr. 2 : het gaat alleen om dienstweigeraars, dus 
alleen om hen die in militaire dienst opzettelijk 
ongehoorzaam waren aan enig dienstbevel. Het 
gaat niet om wegblijvers, (insoumis) of weglo
pers, deserteurs. Dit zijn aanknopingspunten 
voor activiteiten.

BARBAARS

De wet heeft twee delen.
Deel I  is een dienstplichtregeling.
1. de actieve militaire dienst wordt 24 maanden; 
die was 30 maanden.
2 . als uitzondering wordt voor religieuse dienst
weigeraars ingevoerd een vervangende ongewa
pende dienst in het leger, voor dubbele duur, dus 
48 maanden.
Hier liggen ook de aanknopingspunten voor acti
viteiten.
Ie. de vervangende dienst blijft militaire dienst. 
Daarmee is ongeveer niemand geholpen. Maar de 
grondwetten van Griekenland maken militaire 
dienst tot algemene burgerplicht en stonden 
(noch staan) enige uitzondering om gewetensre
den toe. De laatste grondwet kan pas in 1981 
worden gewijzigd. Op dit punt zal zij zeker niet 
worden gewijzigd. Zelfs de Jehova getuigen vra
gen die wijziging niet.
2e. de vervangende dienst duurt 2 maal zo lang 
als de gewapende dienst. Wie dat onbehoorlijk 
acht, moet hetzelfde verklaren ten aanzien van 
andere landen waarvan hetzelfde geldt: België 
(voor bepaalde soorten vervangende dienst), 
Frankrijk, Spanje.

Deel II bevat bepalingen van strafrecht.
1. Een radicale amnestie voor religieuse dienst
weigeraars. Alle tegen hen uitgesproken straffen 
(sinds 1947) worden geannuleerd, geschrapt, alle 
strafvervolgingen worden gestaakt, alle gevange
nen komen vrij. Ook hier is een aanknopings
punt voor activiteiten: waarom niet ook niet-re- 
ligieuse dienstweigeraars, als die er waren? 
Waarom niet ook wegblijvers en weglopers, als ze 
zijn opgepakt en gestraft en principiële bezwaren 
hadden? Gezien de barbaarse straffen in Grie
kenland is die wens redelijk; waar de straffen 
niet barbaars waren of zijn, ontstaan vraagte
kens. Nederland laat wegblijven en weglopen 
niet dekken door gewetensbezwaren, al valt dat 
in de praktijk wel weer mee.

2. Het uitvoeringsbesluit van 25 october 1977 
regelde de vrijlatingen.
a. zij die krachtens deze wet vrijkwamen nadat 
ze vier jaar of langer hadden gezeten wegens reli
gieuse gewetensbezwaren, werden ontslagen uit 
de actieve militaire dienst.
Dat waren er op dat ogenblik vier.
Ook hier een aanknopingspunt voor aktiviteiten. 
Allen die vier jaar of langer hadden gezeten, voor 
religieuse dienstweigering, maar die vrij waren 
gekomen, omdat ze hun straf (o f laatste straf) 
hadden uitgezeten, en die daarna waren onderge
doken, vielen niet onder dit vrijlatingsbesluit.

Dat zijn er honderden. Een aantal van hen, die 
zich in 1978 zijn gaan melden, zijn opnieuw ge
straft, desnoods voor een jaar, al hadden ze ze
ven jaar gezeten.
Er moet een aanvullend besluit komen, dat ont
slag uit militaire dienst invoert voor ieder die om 
principiële redenen vier jaar of langer heeft geze
ten.

Bij mijn gesprek met minister Averoff legde ik 
een voorstel op tafel: ’enlisted men released 
from prison after having completed punishments 
because o f the reasons mentioned in law 731/77 
article 2,1 are granted a temporary release papet 
and dare no more be prosecuted, if their impri- 
sonments have totaïled 4 years or more3 Hij 
griste het papier ongeveer weg en liet het ter
stond fotocopiëren en vertalen, en zei: dat is 
het. (maar hij deed niets).
b. zij die krachtens deze wet vrijkwamen maar 
nog geen vier jaar hadden gezeten, bleven mili
tair. Zij moesten zich opnieuw melden en hun 
vervangende dienst doen. Van de vrijgekomen 
gevangenen liep niemand weg. Allen meldden 
zich. Allen weigerden en werden berecht en ver
oordeeld. Dat is het volgende probleem.

3. strafbare feiten na het in werking treden van 
de wet. Wie om religieuse gewetensbezwaren de 
vervangende ongewapende dienst weigert, wordt 
gestraft.
Die straf is gevangenisstraf.

Wanneer hij een tijd heeft uitgezeten gelijk aan 
de duur van de vervangende dienst, wordt hij uit 
de actieve militaire dienst ontslagen.
Zo staat het er. Aanvankelijk dacht iedereen, dat 
er stond: als hij even lang heeft gevangen gezeten 
als de vervangende dienst zou hebben geduurd, 
wordt hij ontslagen uit de militaire dienst. De 
minister van defensie zei tegen mij: dat is ook de 
bedoeling. Maar vanaf het begin zeiden de mili
taire autoriteiten van niet. Dat zeiden ze al, toen 
ik in november 1977 in de militaire gevangenis 
van Avlón met hen zat te praten. Daaraan hou
den ze zich dan ook, na de eerste vonnissen toen 
de bedoeling het nog won van de tekst van de 
wet.

De wet bevat de bewoordingen, dat de betrokke
ne die vervangende dienst moet Vervullen of af- 
maken’. Ieder dacht dat bij ’ af ma ken’ werd ge
dacht aan eerdere als militair doorgebrachte ja- 
ren, daaronder straffen. Maar de wet zegt ner
gens dat straf als dienst geldt. Bovendien waren 
alle straffen door diezelfde wet geschrapt. De 
krijgsraden hebben alleen rekening gehouden 
met eerder vervulde actieve dienst. Die maakte 
de duur van de vervangende dienst korter. De 
eerdere straffen speelden nergens een rol.
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AKTIVITEITEN

Hier zijn twee aanknopingspunten voor aktivitei- 
ten.
Ie is wetswijziging zinvol, om te maken dat ge
vangenisstraf doorgebracht als militair, geldt als 
dienst. Voor een klein aantal van hen die nu nog 
of weer gevangen zitten heeft dit geen zin.
Voor velen, die ondergedoken of uitgeweken 
zijn, kan het ook zin hebben als ze eens worden 
gepakt en berecht. Dit is de nette manier om uit
gewekenen en onderduikers te legaliseren. Ik heb 
redenen om aan te nemen dat het op een minder 
nette manier toch al gebeurt, door gewoon de 
zaak te Vergeten’, of door afkoop van de illegali
teit tegen betaling, of door het verstrekken van 
toe ris ten passen en toeristenvisa.
2e moet de minister zich houden aan zijn eigen 
verplichting: hen die vier jaar hebben gezeten, te 
ontslaan uit de actieve militaire dienst.
Wat is: Vier jaar van hun straf hebben uitgeze
ten?’ Is vier jaar vier jaar?
Wie in Cassandra zit en buiten werkt krijgt af
trek. Een werkdag telt voor twee.
Griekenland kent de v.i., voorwaardelijke invrij
heidstelling.
Als vier jaar in de zin van het gevangenisrecht 
om zijn, volgt dan ontslag uit de militaire dienst? 
Wie houdt dat bij? Is er enige controle? Houden 
de adoptiegroepen van Amnesty International 
het bij voor hun adoptiefkind? Hoe doen ze dat? 
Het zou zeer onbillijk zijn, om die aftrekken niet 
te laten tellen, want die jongens hebben al die 
tijd voor zo goed als niets productief gewerkt, in 
een veeteeltbedrijf. Maar er staat niets van in de 
wet.

z r r  h ie r  VOOR MOORD CtfAPPICr, IK  OMDAT IK  HET WEICtER.

AKTIE FRANSE DIENSTWEIGERAARS
STRAATSBURG

Het jaar 1980 heeft voor de tweede maal en op 
verrassende wijze getoond dat deugdelijke actie 
in het buitenland soms wondertjes kan verrich
ten.
1977: na de politieke trip van de PSP in novem
ber 1976 publiceerde ik de lijsten van gevangen 
dienstweigeraars in Griekenland met al hun von
nissen in Vredesactie. Met die lijsten bereikte ik 
in Straatsburg het directoraat-generaal en de par
lementaire vergadering. Met die gegevens als 
grondslag stelt de parlementaire vergadering vra
gen aan het comitee van ministers. Dat is eind 
april 1977. Binnen 4 weken kondigt de Griekse 
regering een wet aan, na 30 jaar obstructie. Die 
wet komt in september 1977. De deur gaat 
open, maar op een kier. Denk vooral niet dat ze 
nu ook het huis verbouwen.
1980: het nederlandse parlement - op dit punt 
het lastigste in Europa - bespreekt de toetreding 
van Griekenland tot de EEG. In de Tweede Ka
mer worden dienstweigering en mensenrechten 
genoemd. In de Eerste Kamer zijn ze hoofdzaak. 
Oskamp is spreker voor de PvdA maar heeft de 
hele kamer achter zich op deze gebieden. Zijn 
bronnen: brief van mij aan minister Averoff; wet 
en besluit; statistieken met vonnissen, gevangen
schappen, vrijlatingen en ook vrijstellingen, (do
cument 16090 herdruk: Eerste Kamer 101c). 
Dank zij deze debatten kwamen in Griekenland 
31 gevangen dienstweigeraars vrij, en van 21 heb 
ik tevens het bewijs van hun ontslag uit actieve 
militaire dienst.
Zo kan een vlooienpik toch wel eens een dino
saurus bewegen tot vervellen.

HEIN VAN WIJK

De franse organisatie van dienstweigeraars OP-20 
zal vanaf 5 oktober a.s. aktie voeren tegen het 
beleid van de franse overheid ten aanzien van het 
dienstweigeren in dat land. Dat beleid is een ern
stige bedreiging voor het recht op erkenning als 
weigeraar.
Als aktie vormen zullen prikakties en hongersta
king worden gebruikt. Ondersteuning en solidari
teitsverklaringen worden zeer op prijs gesteld. 
Het adres is: Coördination Nationale BP196, 
75121 Parijs Codex 03, Frankrijk.

DIENSTPLICHT
Het Inlichtingenbureau Militaire Dienst/Dienst- 
weigeren in Groningen organiseert op zaterdag 
11 oktober een symposium met als onderwerp 
Dienstplicht in de toekomst. Er zal worden ge- 
diskussieerd over militaire dienstplicht, maat
schappelijke of sociale dienstplicht en vredes- 
dienst.

De onderwerpen zullen worden ingeleid door 
een medewerker van het Ministerie van Defensie, 
een vertegenwoordiger van de Werkende 
Jeugd/CNV en een medewerker van het Pole- 
mologisch Instituut van de rijksuniversiteit van 

•Groningen.
Het symposium begint om 11.00 uur en duurt 
tot 17.30 uur.
Aanmelding en nadere informatie:
Sabangplein 5, Groningen, tel.: 050 - 714696. 
Opgaven voor I oktober.

Nader informatie Nederland: Albert Kok. Joh. 
Verhulststraat 193, Amsterdam, 
tel. 020-718401.

In het blad 7 Kan Anders verscheen in liet sep- 
tember-nummer van de hand van Hein van Wijk 
het eerste deel van een uitgebreide geschiedenis 
van het dienstweigeren in Frankrijk.
7 Kan Anders nummer 5/1980 kan worden aan
gevraagd op het adres: Postbus 385, Amsterdam. 
De prijs is f2,25 excl. verzendkosten.

ONKRUIT
Onkruit, de inmiddels door diverse akties be
kende en beruchte antimilitaristische aktiegroep, 
heeft zich nu ook op het gladde ijs gewaagd door 
een eigen blad te gaan uitgeven onder de toe
passelijke naam Schoffel.
Het blad is bedoeld als podium voor het uitwis
selen van ervaringen op het gebied van antimili
taristische akties als ook om achtergrondinfor
matie te geven voor al die zaken waartegen 
antimilitaristen in verzet komen. In het onlangs 
uitgekomen eerste nummer staan artikelen over 
vrouwen en antimilitarisme, voorlichting op 
scholen, de Nederlandse betrokkenheid bij 
de levering en produktie van korvetten aan 
Indonesië. Dit eerste nummer is te bestellen 
door overmaking van f. 5,40 (inkl. portokosten) 
op postgiro 947863 t.n.v. PDK, Prof. Brom- 
straat 39, Nijmegen, met vermelding van 
‘Schoffel 1 \
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het Engels als voertaal in het onderwijs te ge
bruiken en het een Amerikaanse onderwijs
inhoud te geven. De rijke Filippijnse tradities 
worden vervangen door Amerikaanse films, 
stripverhalen, reklame, liedjes, enz. Het onder
wijs sluit aan bij de expansiezucht van de multi
nationale ondernemingen.
In een geheim rapport wordt melding gemaakt 
van gewelddadige slachtingen onder het Moro- 
volk, een ethnische moslimminderheid op het 
zuidelijke eiland Mindanao. Er worden situaties 
beschreven van verkrachting, moord en plunde
ring. Tien jaren vol geweld van de zijde van het 
leger in Mindanao hebben naar schatting 90.000 
burgers het leven gekost, 250.000 huizen, 
scholen en moskeeën verwoest en 130.000 
vluchtelingen opgeleverd. Het Moro-volk vecht 
nu voor een vrij en onafhankelijk Bangsa Moro, 
In het noorden worden bergvolken bedreigd 
door een kernenergieprogramma, dat in de VS 
niet meer getolereerd wordt.

HET VERZET

Het Nationaal Demokratisch Front (NDF) 
is de bundeling van de verzetsbewegingen. Het

NDF koördineert het georganiseerde verzet 
in diverse sektoren van de maatschappij: 
bij industriearbeiders, landarbeiders, boeren, 
krotbewoners, studenten en progressieven in de 
kerken.

De beweging bindt de strijd aan tegen de aan 
Amerika verleende voorrechten en hun mili
taire bases, tegen de groeiende vermilitarisering, 
tegen de feodale struktuur, tegen de korruptie 
en andere vormen van onderdrukking door de 
regering.

Georganiseerd in het NDF zijn o.a.:
- Het Nieuwe Volksleger (NPA):

Het NPA werkt vooral onder de plattelands
bevolking waar het NPA het vertrouwen 
geniet van zeker 9 miljoen arme boeren.
Zij werken vooral met politieke scholing in 
de dorpen, wat leidt tot organisatie en gewa
pend verzet. Zo’n 30.000 guerrilla’s zijn 
aktief lid van de beweging.

- Het Moro Nationaal Bevrijdingsfront (MNLF): 
Het MNLF past de strategie toe van de lang
durige volksoorlog door het bewustmaken van 
moslimboeren, vissers en arbeiders. Cijfer

materiaal is schaars, maar het gewapende ver
zet wordt toch geraamd op 15.000 tot 30.000 
guerrilla’s. Meer dan de helft van de moslim
bevolking zou de MNLF steunen.

GERARD RAEMAEKERS

Cuba scholing
Venceremos, de Nederlandse solidariteitsvereni- 
ging met Cuba, organiseert dit seizoen weer een 
scholingskursus over Cuba. Aan de orde komen 
de geschiedenis, de ekonomie, de buitenlandse 
politiek, het staatsapparaat en de massa-organi- 
saties, het onderwijs, de positie van de vrouw, 
gezondheidszorg en de kuituur.
Het is de bedoeling dat de kursisten alle avonden 
komen. De introduktie vindt plaats op 6 okto
ber om 20.00 uur in CCC, Nieuwe Heren
gracht 29 I, Amsterdam.
De kosten bedragen f. 10,-. Nadere informatie 
en opgave: VENCEREMOS, Minahassastraat 1, 
Amsterdam, tel.: 020 - 925050/655072.

m• ■ %  .  fc • . *  J  • « O

Medisch Comité Nederland-Viet Nam
na bezoek 
aan Viet Nam

NEDERLAND KOMT
UIT

TERECHT
Prof .Ben Polak:
”Onze totaal indruk is, dat de hulp 
van het Medisch Comité voor Viet 
Nam onmisbaar is. We hebben

Sinds 1975 is de malaria in Viet 
Nam met de helft teruggedrongen. 
Het Ministerie van Volksgezond
heid verwacht, dat de malaria in

kunnen vaststellen, dat onze hulp het zuiden binnen vijf jaar onder
goed terecht komt.”

De noodzaak van deze hulp is 
duidelijk gebleken, zegt Ben Polak, 
voorzitter van het Medisch Comité.

controle is, zoals nu in het noorden 
al het geval is.

Viet Nam zit te springen om

Het MCNV is gevraagd meer 
medicijnen en instrumenten te 
sturen voor de opsporing en 
behandeling van tuberculose in 
Viet Nam.
Sinds oktober vorig jaar stuurt 
het Medisch Comité ook 
medicamenten naar Cambodja. 
Het MCNV zet nu daar de anti-

medicijnen. Help het.land tegen de malaria campagne op poten.
Hij is onlangs met een delegatie uit stroom in. Stort uw bijdrage op
Viet Nam teruggekeerd na een 
uitgebreide rondreis.
Bij de bestrijding van de twee 
belangrijkste volksziekten, malaria 
en tuberculose, zijn flinke 
vorderingen gemaakt.

postgiro

10 90 400
MCNV, Amsterdam. Doe het nu.

Dat kan alleen met uw hulp. Stort 
tien maanden lang vijftien gulden 
per maand en u geneest één patiënt.

HELP VIETNAM 
EN

Medisch Comité 
Nederland-Viet Nam 
Postbus 5701
1007 AS Amsterdam
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OPZU VOOR
KRAAUEVELD
Nadat ik op de televisie de leugenachtigheid, de
magogie en draaierijen van Der Kandidat (Franz 
Josef Strauss) heb gezien, valt zijn Nederlandse 
geestverwante - uit een andere loot van de chris
telijke stam overigens - mevrouw Kraaijeveld, 
staatssekretaris van emancipatiezaken, best wel 
mee. Ze heeft tenslotte nooit een arrestatiebevel 
doen uitgaan tegen de redaktie van een keurig 
blad zoals Opzij, dat met het publiceren van bij
voorbeeld interne CRM-dossiers zogenaamde 
’staatsgeheimen’ zou hebben prijsgegeven. Zoiets 
doet Opzij niet en de Staatssekretaris ook niet. 
Wat ze wèl doet, is niet altijd even duidelijk.
In juli jl. heeft ze wel in Kopenhagen de VN- 
konferentie over de positie van de vrouw be
zocht. Daar heeft Nederland, dus mevrouw 
Kraaijeveld als politiek verantwoordelijke delega
tieleider, zelfs gepleit voor 'ouderschapsverlof. 
Ouderschapsverlof zou een hele verbetering kun
nen betekenen in vergelijking met het in Neder
land bestaande zeer zuinige zwangerschapsverlof 
van zes weken vóór en zes weken na de beval
ling

Met dit voorstel voor ouderschapsverlof heeft 
Nederland in het internationaal gezelschap in 
Kopenhagen mooi weer gespeeld. Waarschijnlijk 
is er toen niet bij verteld dat Nederland een 
maand eerder op een konferentie van de Interna
tionale Arbeidsorganisatie (ILO) een voorstel 
over ouderschapsverlof niet heeft willen steunen.

In de FNV-krant ’Bondgenoot’ van 25 juli j.1. le
zen we: 'Tijdens de ILO-conferentie in juni van 
dit jaar in Genève heeft de Nederlandse rege
ringsvertegenwoordiger in de commissie 'Werk
nemers met gezinsverantwoordelijkheid’ de boot 
afgehouden om tot een goede regeling van het 
ouderschapsverlof te komen’.
Het blad kwam mevrouw Kraaijeveld tegen in 
Kopenhagen en heeft daar gevraagd hoe dat zit, 
’in Kopenhagen wel een puik amendement indie
nen en in Genève een maand geleden niet thuis 
geven’. Het antwoord van mevrouw Kraaijeveld 
is zeer de moeite waard:
Op dit moment is de tijd nog niet rijp om in Ne
derland op dit punt actie te ondernemen, maar 
er wordt nu over nagedacht. Het amendement is 
door anderen wat erg benadrukt. Het is één van 
de amendementen en we geven er nog geen prio
riteit aan. We zijn hier in Kopenhagen bezig met 
een actieplan voor de komende vijf jaar’.(...).
We zitten nog een klein jaar’, zegt ze doelend op 
de kabinetsperiode, Tiet is een punt voor het vol
gend kabinet’.
Aldus mevrouw Kraaijeveld, geciteerd in Bond
genoot van de FNV. Als nasleep van Kopenha
gen gaat de staatssekretaris nu een vrouwenaktie- 
plan opstellen, waarbij ze zich niet gebonden 
acht aan de uitspraken van Kopenhagen. Ten
slotte heeft Nederland dat VN-aktieprogramma 
niet ondersteund in verband met de Zionisme- 
uitspraak daarin. Dat mevrouw Kraaijeveld in 
juli nog beweerde dat de Nederlandse Regering 
zich politiek en emotioneel gebonden achtte aan 
het resultaat van deze VN-konferentie, schijnt 
geen beletsel te zijn om begin september te 
zeggen dat Nederland er niets mee te maken

heeft. Het betreft tenslotte geen VN-uitspraak 
die als legitimatie voor een smadelijke aftocht 
uit Jeruzalem moet dienen. De Regering gaat een 
eigen vrouwen-actieplan maken. Wat daarin 
komt aan feministische geluiden, moeten we

Boekhandel De Rooie Rat in Utrecht organiseert 
tot en met 11 oktober een tentoonstelling over 
het fenomeen Franz Josef Strauss.
Aan de hand van dokumenten, krantenknipsels, 
foto’s en uitspraken wordt geprobeerd een beeld 
te geven van de intrige-achtige en oneerlijke 
praktijken van de huidige CDU/CSU-kandidaat

maar afwachten. Misschien dat het resultaat nog 
wel een ooit gepresenteerd wordt, als mevrouw 
Kraaijeveld en het C.D.A. er de tijd in Nederland 
rijp voor achten. Zij die geloven, haasten niet.

voor het kanselierschap in de Bondsrepubliek. 
Daarnaast zijn er een groot aantal affiches te 
zien (en te koop) die op dit moment in de ver
kiezingsstrijd in Duitsland worden gebruikt.
De tentoonstelling is tijdens de gewone ope
ningstijden van de boekhandel te zien. Adres: 
Oudegracht 65, Utrecht, tel.: 030 - 31 71 89

TIT1A BOS

Anfi Srrauss tentoonstelling



Maastricht Laat Drenthe niet schieten
Dc PSP afdeling Maatsricht organiseert op 26 
september een openbare avond met als thema 
Kernenergie. De direkte aanleiding is de demon
stratie van 25 oktober a.s. in Mol. Tijdens de o- 
penbare avond zal er een forum aanwezig zijn. 
bestaande uit John Hontelez (politiek secretaris 
milieu in liet partijbestuur van de PSP), ,/o Leen
den (Miljeucentrum Maastricht) en de heer finis
hen s (Provinciale Limburgse Elektriciteits Maat
schappij). Tijdens deze avond zal de afdeling 
Maastricht eeirnieuwe brochure presenteren on
der de titel I'errijking, over de energie situatie in 
Nederland, de brede maatschappelijke diskussie 
over invoering van kernenergie, de kernenergie- 
lobby, enz.
De avond wordt gehouden in de Kleine Conie- 
die, Tongersestraat 28 A, Maastricht. Aanvang
20.00 uur.
De brochure Verrijking kan ook worden besteld 
door overmaking van f5,- op postgiro 1442012 
t.n.v. penningmeester PSP/Maastricht, met ver
melding van 'verrijking .

Vrouwen tegen 
kernwapens
De werkgroep [ 'rouwen tegen Kernwapens 
heeft een knipselkrant samengesteld. Dc krant 
is verzameld voor en door vrouwen en is geschikt 
voor diskussie met vrouwengroepen in verschil
lende organisaties.

De knipselkrant is te bestellen door overmaking 
van f. 4,- op postgiro 4398157 t.n.v. Werkgroep 
Vrouwen tegen Kernwapens/Utrecht met ver
melding 'knipselkrant'.

T H EM A B IJEEN K O M S T  G EO R G A N IS EER D  D O O R : PSP, V D , H K A  
" K I F  A i  L I  W APEN S  DE W ER ELD  UIT "
IN LEID ER S : B R A M  V D  L E K , KEES V L A A N D E R E N , H IN K  B R A N D ER H O R S T

DONDERDAG 25 SEPTEMBER, 20.00 U 
SOCIËTEIT UILENSTEDE 108, AMSTELVEEN

Op 20 september organiseert het PSP gewest 
Drenthe een demonstratieve fietstocht door de 
provincie om de aandacht te vestigen op de ver
re-en verdergaande militarisering van deze regio. 
De fietstocht heeft als motto Laat Drenthe niet 
schieten. De rit start ’s ochtends om 11.00 uur 
bij het station van Assen en eindigt om 17.30 
uur wederom in Assen.
De route is zo'n 50 km lang en voert langs de ka
zernes van Assen en Zuidlaren, de oefenterreinen 
bij Witten. Baggelhuizen, Anloo en Balloo, de 
schietterreinen bij Witten en Anloo en langs de 
munitiedepots in Assen, Zuidlaren en bij Donde
ren.
Voor de eventuele uitvallers zal er een busje 
meerijden. Onderweg worden enkele korte prik- 
akties georganiseerd om de aandacht van de

mensen langs de route op de optocht te vestige 
Deelnemers moeten zelf voor eten-tussen-de 
middag zorgen, ’s avonds wordt daar door de or' 
ganisatie voor gezorgd. I
Na de tocht is er een manifestatie in Zalencen- I 
trum Bellevue, Dr. Nassaulaan 30 in Assen. Starl 
van de manifestatie om 19.00 uur. Er zal een I 
film worden vertoond die de opbouw van het I 
militair-industrièle complex duidelijk maakt. I 
Verder zijn er een aantal sprekers, waaronder * 
Bram van der Lek.

Iedereen is welkom, zowel bij de fietstocht als 
ook bij de manifestatie. Is het u te ver, maar wil 
u toch iets doen, dan kan dat door een bijdrage 
in de kosten te storten op postgiro 117772" 
t.n.v. penningmeester PSP Drenthe/Meppel.

Internationaal kongres
In het weekend van 26 tot 28 september, aan 
het einde van de Vredesweek 1980, wordt er 
op het konferentieoord Woudschoten in Zeist 
een internationaal kongres tegen de atoombewa
pening gehouden. Dit kongres wordt georgani
seerd door een groot aantal oekumenische 
basisgroepen en kerkelijke vredesbewegingen uit 
Oost- en West Europa en wil een bijdrage leveren 
tot het programma voor ontwapening en tegen 
militarisme en wapenwedloop van de Wereld

raad van Kerken. Er wordt naar gestreefd om 
vertegenwoordigers uit alle staten die het 
Helsinki-verdrag hebben ondertekend hierbij 
aanwezig te laten zijn. Als hoofdsprekers op dit| 
kongres zullen optreden senator generaal Pasti 
uit Italië en professor Smolik uit Tsjecho- 
slowakije. Nadere informatie: Wilken Veen, 
Huygensstraat 12 bis, Utrecht, tel.: 030-93645 
of Rinse Reeling Brouwer, tel.: 020 - 999597.

Deventer
Op zaterdag 27 september organiseert het De
venter Aktiegroep tegen Atoomwapen Dreiging 
(DAAD) een groot vredesfestival in de Bergkerk 
in Deventer.
Verschillende sprekers (namens de N-bom, Hu
manistische Verbond en IKV) komen aan het 
woord. Muziek van de R.K. Veulpoepers b.v. en 
Kiadderadatseh. Een opvoering van het Eisler/ 
Brecht stuk ’Oorlog en Vrede'. Verder poppen
theater en informatiestands. Om 19.00 uur een 
vesperdienst. Vertoning van dia-serie en films. Er 
zal een kresj aanwezig zijn. Het programma be
gint met 10.00 en loopt tot 17.00 uur.

Cuijk
De Werkgroep Anti Militarisme in het Land van 
Cuijk organiseert op zaterdag 27 september 
een gedeelte van een grote filmmanifestatie 
in de Schouwburg van Cuijk. Op het programma 
staat m.b.t. het thema Anti Militarisme een 
zevental korte en langere films als Marlijn de Jong, 
Punishment Park en Boemm.
De manifestatie begint om 12.00 uur en duurt 
tot ongeveer 24.00 uur waarna er een aantal 
bands zullen optreden, waaronder Rufus T. 
Firefly. De manifestatie is definitief tegen 
4.00 ’s nachts afgelopen.

ANTI
ATOOMBOMMARS

’t HARDE ’80
zaterdag
27 sept.

met sprekers en muziek
vertrek 14.00 uur vanaf station ’t Harde
fOtKfflddoor: P S P P P Rjonfertn EPV CPN
intertterkeNj* md«bersad PSP um eflwelünfrarbentfitopdeN bom itopitekernw«prn*",: v : 
ctfltrw nïoof gt m i k to iw t t rb iirtw d  PSP zwMf d w o f P P R .  hervormd*
b n d tffr*  yorw png *on — B. V D. WAAKS fta B A d o n  kertcfiYredt thtwiTr^'

WermaUr teU57BI-1*2M/11489

Tijdens de slotmanifestatie zullen spreken: 
Leon Weeke, polemoloog uit Nijmegen 
Gerard van Wingerden, dienstplichtig soldaat 
gelegerd in ’t Harde, werd onlangs tot 6 weken 
veroordeeld wegens het weigeren van de /gn. 
Site-wacht (bewaking van Amerikaanse at >o 
wapens).
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Rechts uit
de regering dat kan
Het voorspel voor de verkiezingen is begonnen: 
de ontwerp-programma’s worden bediskussieerd 
in de partijen. Er wordt druk gewerkt aan de 
strategie voor de verkiezingskampagnes en rege
ringsvorming daarna. Bij de PvdA gebeurt dat 
met een bestuursnotitie die al gauw gekenschetst 
was met het ‘nieuwe realisme’. Dat houdt, 
kort gezegd, in dat ze de vorige keer, in 1977, 
een te grote mond hebben gehad tegen het 
CDA en dat dat dit keer niet moet: bij voorkeur 
een PvdA-D’66-regering, maar als dat er niet 
inzit samen met het CDA. Hoe dan ook, de 
PvdA moet terug in de regering. Uit opinie
peilingen onder PvdA-kiezers haalt men dat die 
regeringsdeelname boven alles stellen. Daarmee 
is ook de laatste twijfelaar over een linkse meer- 
derheidsstrategie over de streep gehaald. Alle
maal in de slagorde om Joop z’n laatste kans 
ook te laten benutten.
De inhoud van het beleid sneeuwt bij dit alles 
onder. De kernvraag ‘is er met een ondernemers- 
partij als het CDA een links, zo je wil progres
sief, beleid te voeren? komt niet eens aan bod. 
Dat is dan ook een vraag die niet in het verhaal 
past,.want met de miljoenennota nog ruw op de 
maag wil je die vraag wel met ‘nee’ beant
woorden.

Bij de PSP is dit dan ook het antwoord: De 
PSP sluit samenwerking met rechts uit. Die oude 
lijn zit ook in de voorstellen voor het komend 
PSP-kongres van eind november. Op dat kongres 
komt, naast het verkiezingsprogramma, ook de 
opstelling van de PSP ten opzichte van de rege
ringsvorming aan de orde. Kern van het voorstel 
is dat alles gedaan moet worden om rechts uit 
de regering te houden. Dat is politiek zeer ge
wenst, zoals de rwgering Van Agt-Wiegel voort
durend duidelijk maakt. Dat zit er ook in, 
daar opiniepeilingen aangeven dat er een reële 
kans is dat rechts de meerderheid in het parle
ment verliest. Dat betekent dat het mogelijk

wordt een linkse regering te vormen. Iets waar 
de PSP vanouds voor pleit. In het verkiezings
programma doet de PSP duidelijke voorstellen 
voor het programma van zo’n linkse regering. 
Zo’n regering moet stappen zetten in de richting 
van een socialistiche maatschappij. Dat betekent 
een konfrontatie met de gevestigde machten. 
Dat betekent een eenduidige keuze voor de 
progressieve bewegingen. Die keuze is de kern 
van een linkse politiek, ook op regeringsniveau, 
iets wat het blikveld van het nieuwe realisme 
kennelijk te buiten gaat. Zo’n programma moet 
ook de inzet zijn van een verkiezingskampagne 
van de PSP. Een bereidheid om met rechts te 
gaan regeren heeft daar niets mee uit te staan. 
Ook als links het niet eens wordt over een re
geringsprogramma, dan is een links minderheids
kabinet dat gedoogd wordt door de rest van 
links beter dan zo’n oekumensich-roze koalitie 
(rooms-rood is wat achterhaald).

Het stellen van een links alternatief, waarbij 
samenwerking met rechts uitgesloten wordt, 
kan zeer mobiliserend werken op alle mensen die 
verontrust zijn over kernenergie en kernwapens 
en die genoeg hebben van Van Agt-Wiegel.
Dat dwingt D’66 ook tot een eenduidige keuze. 
Want hun principe om niet te kiezen is alleen 
vol te houden dankzij de opstelling van andere 
partijen.
Maar zo’n eenduidige linkse opstelling is ook bij 
PvdA en PPR nog ver te zoeken. Want beider 
strategie is: mikken op een meerderheid van 
PvdA-D’66-PPR en als dat niet lukt na de ver
kiezingen praten met het CDA. Het verschil 
tussen PvdA en PPR is dan alleen de stemver
heffing: de PPR spreekt het eerste deel wat 
luider uit en de PvdA het laatste. Bij Max van 
den Berg is het eerste deel wel te verstaan, bij 
Den Uyl nauwelijks meer.

FRANS JANSSEN
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Vanonder haar blauwzijden tocque sprak de 
nieuwe koninklijke omroepster met uitgestre
ken gezicht van economische rampspoed; ver
manend repte ze van’We zo noodzakelijke mati
ging, waarin allen moeten delen, maar dan wel 
naar de mate van hun draag krach t \
Ook in de miljoenennota wordt op klaaglijke 
toon gewag gemaakt van ‘de stagnerende eco
nomische groei, de uitholling van de rende- 
mentspositie van het bedrijfsleven, de toene
mende werkloosheid, de inkomensachteruit
gang voor vrijwel de gehele bevolking.’ Een 
strikt matigingsbeleid is noodzakelijk, zo is de 
conclusie, en vervolgens laat het kabinet het 
aan de sociale partners over hun loonoverleg zo 
in te richten dat het resultaat zal zijn dat ‘de 
sterkste schouders de zwaarste lasten zullen 
dragen’. Als dat niet lukt zal de regering helaas 
met een loonmaatregel moeten komen, zo is 
overal tussen de regels door te lezen. Bovendien 
komen de ministers zelf dan nog met een 
pakket o mbuigingsv oor stellen dat juist het 
tegengestelde effect heeft. De maatregelen 
zullen stuk voor stuk het zwaarst drukken op 
de groepen die het toch al niet gemakkelijk 
hebben, zoals bejaarden, mensen met een 
uitkering, de lagere inkomens.
Men hanteert in het Catshuis blijkbaar een heel 
eigen definitie van ‘schouders’ en ‘lasten’. Dat 
viel ook de Raad van State, het adviescollege 
van de koningin, op: in zijn dit jaar voor het 
eerst (in verband met de inwerkingtreding van 
de Wet OPenbaarheid Bestuur) gepubliceerde 
advies worden kritische kan tekeningen gezet bij 
een aantal kabinetsmaatregelen die de inko
mensverschillen volgens de Raad eerder vergro
ten dan verkleinen. ‘Is dit niet in strijd met het 
door het kabinet gekozen uitgangspunt?? zo 
vraagt de Raad zich af. Je zou het wel zeggen.

ZWARE OPERATIE

‘Het opstellen van de begroting 1981 is een 
zware operatie geweest. Zwaar ook zijn de of
fers die van de samenleving worden gevraagd. 
Alleen via de ingrijpende en vaak pijnlijke 
maatregelen kan echter de weg worden ingesla
gen naar een wezenlijk herstel van de Neder
landse economie’, aldus de minister Van der 
Stee van Financiën in zijn woord vooraf bij de 
Miljoenennota.
Die pijnlijke maatregelen zullen niet het be
drijfsleven treffen: dat wordt bedacht met 
nieuwe, ongerichte financiële injecties, die be
taald zullen worden uit de meevallende aardgas
inkomsten. Zowel door middel van extra WIR- 
premies als via belastingverlagingen - samen on
geveer twee miljard - mag het Nederlandse be
drijfsleven hiervan profiteren. Ongerichte bij
dragen (de WIR basispremie gaat met name 
flink omhoog) in plaats van financiële injecties 
gericht op bij voorbeeld zwakke bedrijven en 
bedrijfstakken, op zwakke regio’s, op milieu
vriendelijke en energiebesparende investeringen 
en dergelijke.

Wie wèl de offers moeten brengen zijn de groe

6De gebeurtenissen van 30 april j.1. te Amsterdam en in het bijzonder de 
houding van de koningsgezinden op die dag hebben ons afwijzend standpunt 
bepaald niet verzwakt’. Dat stond te lezen in de toelichting op het bericht 
van verhindering, dat Fred van der Spek en Joop Vogt hadden gestuurd op 
de derde dinsdag in september. Zij spraken daarin ook de hoop uit dat 
voorzitter Thurlings van de senaat de moed op kon brengen om voor het 
begin van de vergadering hun brief voor te lezen; hetgeen overigens niet
gebeurd is.
Net als in voorgaande jaren hebben onze kamerleden zich dus ook nu niet 
vertoond in de Ridderzaal om uit de mond van onze vorstin het kabinets- 
verhaal aan te horen. Hebben zij veel gemist?
pen die het nu al moeilijk hebben. Zij worden 
nog eens extra onder druk gezet.
Het pakket belastingmaatregelen treft vooral de 
lagere inkomens: bejaarden en arbeidsonge
schikten mogen minder aftrekbare posten 
opvoeren en voor iedereen geldt een verhoging 
van 4 naar 4 en een half procent van het lage 
BTW-tarief, dat wil zeggen de BTW op o.a. 
gebruiksgoederen zoals koffie, aardappelen, 
melk, brood etc. En dat is een verhoging die bij 
een laag inkomen nou eenmaal veel harder 
aankomt dan bij een hoog. Bovendien vindt 
hierdoor weer een verschuiving plaats van 
direkte naar indirekte belastingen die in het 
algemeen ongewenst is en denivellerend werkt. 
Ook de aangekondigde tariefsverhogingen (col
legegelden, PTT) vallen bij een laag inkomen 
zwaarder uit. En door het bij elkaar geharkte 
pakket ombuigingen in de sfeer van de sociale 
uitkeringen, dat ruim 800 miljoen op moet le
veren, worden weer die groepen gepakt die het 
makkelijkst te pakken zijn. Onder de weidse 
noemer van een ‘aktief volumebeperkend be
leid’ wordt ons een ratjetoe van voorstellen ge
presenteerd dat uitsluitend ten doel heeft geld 
in het laatje te brengen en met beleid in de ver
ste verte niets te maken heeft.
En, zoals Fred van der Spek in zijn verklaring 
aan de pers konkludeerde: ‘Tegenover dit alles 
staat de weigering van de regering om de vette 
pot van anderhalf miljard voor defensie te gaan 
gebruiken voor konstruktieve doeleinden en de 
trouw aan de NAVO en EG die de overheersing 
van de westelijke industrielanden bestendigen.

Aan de derde wereld wordt waarachtig voorge
houden, dat juist de hoge welvaart in Neder
land zo gunstig voor hen is!’.

ARROGANT EN PATERNALISTISCH

De regering kan het maar niet laten: ondanks het 
feit dat er géén van de beleidsvoornemens uit Be
stek ’81 iets noemenswaardigs is terechtgeko
men, ondanks het indienen van een begroting 
zonder perspektief zonder een werkelijk beleids
matige aanpak, ondanks het met volkomen lege 
handen staan, slaat men dat bekende arrogante, 
belerende toontje aan. Men kondigt fundamente
le maatregelen aan die onze economie op langere 
termijn weer gezond maken, maar men komt 
niet verder dan schijn maatregelen die ons op pa
ternalistische neuzeltoon verkocht worden.
In dit van doemdenken doordrongen kader past 
ook de ongemeen felle uithaal in de troonrede 
naar hen die uit machteloosheid ongebruikelijke 
wegen bewandelen om de rechtvaardige machts- 
en bezitsverdeling in de Nederlandse samenleving 
aan de kaak te stellen.
‘Wij kunnen het tij keren, mits het besef van 
saamhorigheid sterker blijkt dan de gerichtheid 
op eigenbelang, mits onverschilligheid wijkt voor 
verantwoordelijkheidszin’, roept Beatrix ons 
vanaf de troon toe. Het klonk een beetje raar uit 
haar mond.
Of was de voorstelling toch komisch bedoeld?

TONNY SCHUITEMA
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We moeten terug gaan tot 26 april 1979. Op 
deze datum werden door de gemeente Amster
dam maatregelen getroffen om de horizontale 
verkoop aan banden te leggen. Volgens de ver
ordening van de gemeente moet een koper van 
een goedkope huurwoning aan strenge eisen 
voldoen om een woonvergunning te krijgen.
De regeling biedt de mogelijkheden om de uit
verkoop van huurwoningen tegen te gaan.
Op deze wijze blijft het huurwoningenbestand 
behouden en daarmee de mogelijkheid voor 
Amsterdam (en andere gemeenten) zeggenschap 
te houden over woningtoewijzing aan urgente 
woningzoekenden. Middelen die sukses hadden, 
want het aantal splitsingsaanvragen is bij de 
invoering daarvan, anderhalf jaar geleden, dras
tisch teruggelopen.
Gevreesd moet worden, dat de splitsingsprak- 
tijken nu weer zullen opbloeien en de speku- 
lanten opnieuw de kans krijgen munt te slaan 
uit de nood van woningzoekenden en grote 
aantallen woningen buiten bereik van de tien
duizenden (huur)woningzoekenden te brengen. 
Terecht dat de gemeente Amsterdam daarom 
vorig jaar zelf tot aktie is overgegaan, nadat 
eerst in Den Haag vergeefs was geprobeerd 
een landelijke regeling te treffen.

Uit het Koninklijk Besluit over vernietiging 
blijkt dat de Amsterdamse verordening op 4 
punten in strijd is met de Woonruimtewet 
van 1947 en op 1 punt met het algemeen belang. 
Uit het genomen besluit blijkt weer eens dat het 
eigendomsrecht bij een aantal politici uit de 
rechtse hoek zwaarder weegt dan het woon- 
recht en men het grote probleem van horizon
tale verkoop onderschat. Ondertussen bestaan 
de spekulanten nog steeds en zij spekuleren 
door en sinds de vernietiging door de Kroon in 
versterkte mate, blijkens de vele advertenties 
in dagbladen.
Het is helaas verleden tijd, dat beleggers en 
pensioenfondsen merkten, dat zij de huurwo
ningen, waarvan zij jarenlang huur hebben ont
vangen en waaraan zij vaak weinig of geen 
onderhoud hebben gepleegd, niet meer (ge
splitst) kunnen verkopen aan woningzoekenden. 
Gemeentebesturen werden (en worden nog 
steeds) onder zware druk gezet om de anti- 
spekulatieverordening in te trekken of niet in 
te voeren, anders kunnen zij investeringen 
in de woningbouw door deze beleggers en pen
sioenfondsen wel vergeten. En zie: de heren 
Brokx en Wiegel zijn gezwicht.
Het is nog maar enkele maanden geleden dat 
de grote beleggers bekend maakten niet te zullen 
investeren in gemeenten, die de verkoop van 
goedkope huurwoningen aan banden legden. 
Behalve Amsterdam ging het hier om Rotterdam, 
Arnhem, Gouda, Utrecht en Delft. Volgens het 
cverkoepelend orgaan van deze grote beleggers, 
de Raad voor Onroerende Zaken, wordt het met 
name in deze gemeenten onmogelijk gemaakt de 
woningen voor een reële prijs te verkopen.
Je reinste vorm van chantage. Immers, de huren 
van de nieuwe woningen die met de gelden 
van de pensioenfondsen (het ‘uitgestelde loon’ 
van werknemers) worden gebouwd, zijn in alle 
gevallen hoger dan de huren van de woningen, 
die door de anti-spekulatieverordening niet meer 
verkocht mogen worden. Zou de verkoop van

De titel van dit artikel is ontleend aan een advertentie die ik op maandag 
8 september j.1. in een aantal dagbladen aantrof. Als donderslag bij heldere 
hemel kwam n.1. enkele dagen eerder het bericht uit Den Haag, dat de 
Amsterdamse maatregelen tegen splitsing en verkoop van huurwoningen 
met een maandelijkse huur tot f. 720,- door de kroon zijn vernietigd, na een 
verzoek daartoe van staatssekretaris Brokx van volkshuisvesting en minister 
Wiegel. Een klap in het gezicht van de ca. 58.000 Amsterdamse woningzoe
kenden. De lachende derden: de heren projektontwikkelaars, die weer 
rustig hun gang kunnen gaan.

deze woningen toch worden toegestaan, wat dus 
nu weer mogelijk is, dan verdwijnen er relatief 
goedkope huurwoningen uit het woningen
bestand en komen er te dure woningen bij: een 
negatief saldo dus voor het goedkopere huur
woningenbestand, waar juist zo’n behoefte aan 
is.

DE RAAD VOOR ON(T)ROERENDE ZAKEN

Onze tegenstanders in deze kapitalistische maat
schappij hebben andere belangen en mede daar
door ook ander opvattingen. Uit de publikaties 
van deze Raad blijkt dat overduidelijk. Zij 
schrijven:
- Spekulatie is slechts een incidenteel voorval 

en bovendien een meestal ten onrechte 
gebruikt negatief woord. Er is slechts van 
spekulatie sprake als er ten koste van markt
prijzen winst behaald wordt. Tegen deze 
misstand kan best worden opgetreden door 
een gezond beleggingsklimaat te scheppen. 
Spekulatie is een grote vijand van de bona
fide beleggers, die onroerend goed vaak 
om technische redenen op de markt brengen 
tegen normale marktprijzen.

- De verkoop van huurwoningen is positief voor 
de bevordering van het eigen woningbezit 
en het bevordert de doorstroming. Hierdoor 
hoeft er minder nieuwbouw voor de woning
zoekenden gepleegd te worden en dat be
spaart de overheid veel subsidies.

- De gemeentelijke woon ruim te regels maken
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Koop nu uw appartement 
zonder gemeentelijke beperkingen 

Makelaarskantoor Metropool-Doerga
kan u, nu het voorlopig weer mag, helpen aan uw eigen 
appartement vanaf /  50.000 fc.k.
Wij kunnen u appartementen aanbidden door geheel Am
sterdam.

Koop nu, nu het nog kan
Makelaarskantoor METRO POOL-DOERGA B.V. 
Brediusweg 37 - Bussum - Tel. 02159-10151______

het onmogelijk huurwoningen voor een 
reële prijs te verkopen. Dit betekent dat de 
beleggers niet meer zullen bouwen. Dat is 
nadelig voor de volkshuisvesting en de werk
gelegenheid.

Kortom: wie de belangen van de beleggers 
schaadt, benadeelt de volkshuisvesting, de 
woningzoekenden en de bouwvakkers. Deze 
opvattingen staan lijnrecht tegenover die van de 
PSP. De belangen en opvattingen van de R.O.Z. 
zijn schadelijk voor de volkshuisvesting en de 
woningzoekenden, want:
- onder spekulatie verstaan wij elke verkoop 

van onroerend goed waarbij door de abnor
male marktprijzen ten gevolge van de woning
nood winst wordt behaald. Dit winststreven 
is strijdig met onze opvatting, dat wonen een 
sociaal recht is. De volkshuisvesting moet 
daarom ook los gemaakt worden van de be
langen van de (bonafide) beleggers. Door 
harde wettelijke maatregelen moeten deze 
belangen aan banden gelegd worden.

- het eigen woningbezit en de toenemende 
tendens van het bouwen van meer koopwo
ningen wil de PSP juist afschaffen c.q. terug
dringen. In een brochure van de PSP-afdeling 
Groningen worden de praktische en politieke 
bezwaren tegen eigen woningbezit en koop
woningen op een rijtje gezet. 1) Uit deze 
brochure blijkt, dat de PSP geen problemen 
zou hebben met bezuinigingen op koopwo
ningen. Ook hier valt weer veel te halen, 
want koopwoningen kosten de overheid 
via de belastingaftrek 2 a 3 keer zoveel als 
alle subsidies voor woningwetwoningen bij 
elkaar. En het grootste gedeelte komt ook 
nog eens bij de allerrijksten terecht!

- zoals in het Aktieprogramma 77-81 valt te 
lezen, zijn wij juist tegen doorstroming, 
omdat het de verdeeldheid onder de arbeiders
klasse aksentueert en ghettovorming bevor
dert. Bovendien blijkt het in de praktijk 
niet of nauwelijks te werken.

EKONOMISCHE MAFFIA

In de eerste brochure van de LAW, getiteld 
‘De daken zijn geteld’ 2), werd met cijfers kei
hard bewezen dat er nog steeds een enorme, 
voortdurend stijgende woningnood is. Het aantal 
(ingeschreven) woningzoekenden neemt voort
durend toe, terwijl het aantal betaalbare woning
wetwoningen voortdurend afneemt. Dit komt, 
omdat er steeds meer koopwoningen worden ge
bouwd en er steeds meer huurwoningen worden



verkocht. Ter illustratie: in Amsterdam werden 
van juli 1977 tot juli 1979 circa 16.000 huur
woningen omgezet in koopwoningen, terwijl 
nauwelijks nog nieuwe huur(distributie)wo- 
ningen werden gebouwd: in 1978 nog 951 en 
in 1979 slechts 280. Uit de bouwprogramma’s 
(voor 1978 slechts 29 % aan huurwoningen, 
waarvan 80 % woningwet en voor 1979 nog 
28 %aan huurwoningen) blijkt ook, dat het door 
het kabinet Den Uyl niet onderbroken en zelfs 
voortgezette beleid, gericht op het eigen woning- 
bezit, door het huidige kabinet in nog sterkere 
mate wordt voortgezet. Door het btw-tarief 
op de nieuwbouw tot 18 % op te schroeven, 
drijft de overheid de prijs hierover nog eens op 
en krijgt een groot deel van de afgegeven bouw- 
subsidies terug. Bovendien is de belastingwet
geving erop gericht snelle handel met huizen 
te belonen: als een huis binnen drie maanden 
weer wordt doorverkocht, hoeft er geen over
drachtsbelasting (6 %van de koopsom) te wor
den betaald. De heren spekulanten en de (hypo
theekbanken konden (en kunnen nog steeds) 
zich in de handen wrijven. De handel in onroe
rend goed en de vette winsten, die daar behaald 
worden, mogen niet belemmerd worden.
Met name de financieringsinstellingen spelen een 
belangrijke schakel in het geheel. Zij hebben 
geen skrupules om spekulanten en hun praktij
ken te financieren. Ik refereer nog maar eens aan 
de legendarische woorden van drs. K.A. Verhey, 
voorzitter van de Raad van Bestuur van de 
Westland-Utrecht Hypotheekbank: ‘zolang
spekuleren legaal is, is er voor onze instelling 
geen reden de financiering van spekulatie te 
stoppen’. Waarvan akte. Verschillende partijen 
in de Tweede Kamer laten deze gang van zaken 
gelukkig niet over hun kant gaan, wil het volks
huisvestingsbeleid niet nog meer aan geloof
waardigheid inboeten. Als eerste kwam D’66 
met een initiatief-wetsontwerp op de woning- 
splitsing, terwijl de PvdA een debat over woning- 
splitsing heeft aangekaard en de woonruimte-

wet zo snel mogelijk wil veranderen om het zo 
de gemeenten mogelijk te maken kopers van een 
huurwoning te weigeren. Overigens was het de
zelfde PvdA, in de persoon van de toenmalige 
staatssekretaris Marcel van Dam, die destijds 
geen nadere splitsingsbeperkingen wilde in
voeren.
In politiek Den Haag wordt steeds meer gespro
ken over de ‘noodzaak van bezuinigen’. Ook 
PvdA en D’66 zijn hiervan overtuigd en steunen 
daarom niet de eisen van het buurtverzet m.b.t. 
betaalbaarheid en huurverhogingsstops. De PSP 
is ook voor bezuinigingen, maar dan wel waar 
het geld zit. In de spekulatie wordt meer ver
diend dan alle subsidies bij elkaar, die de over
heid aan woningwetwoningen uitgeeft. Dit is 
berekend op basis van een gemeentelijk rapport 
van de gemeente Rotterdam over spekulatie. 
Spekulatie werd in het blad van het Landelijk 
Ombudsteam Stadsvernieuwing ‘ de best 
draaiende stadsvernieuwingsaktiviteit genoemd’. 
Maar het kwaad is inmiddels geschied: de hori
zontale verkoop zal weer opbloeien. Het mag 
weer; verdomme.

PETER DROS 
TOM PITSTRA

Noten en aanbevolen literatuur:
1) Koopwoningenbrochure van de PSP-afdeling 

Groningen. Coehoornsingel 87, Groningen,
050 - 128450

2) ‘De daken zijn geteld’. Verkrijgbaar bij het LOBH. 
Henri Polaklaan 12b, Amsterdam, 020 - 223505.

Huizen zijn om in te wonen.... niet om mee te handelen,
een uitgave van de Landelijke Aktie Woningnood. Even
eens verkrijgbaar bij het LOBH.
‘Horizontale verkoop’, is een uitgave van de PSP-Stads- 
politiekgroep. Verkrijgbaar bij Paul Denekamp, 
Haarlemmerstraat 30 II, Amsterdam, 020 - 276211. 
Om te weten wat er allemaal speelt in de huisvestings- 
wereld is een abonnement op IGLO, een uitgave van 
het LOBH, aan te bevelen. Het blad verschijnt 10 keer 
per jaar.

N ieu wbouwhu ren
De temagroep Volkshuisvesting en Planologie 
(vohup) van de PSP organiseert op zaterdag 4 
oktober een diskussiedag over buurtstrijd, over 
de hoge huren van nieuwbouwwoningen. Plaats: 
Kargadoor, Oude Gracht 36 in Utrecht. Aan
vang: 11.00. Programma: film, Rudi Dorenbos 
over buurtstrijd op de Westelijke Eilanden (Am
sterdam), inleiding Thom Aussen (TH Eindho
ven) en inleiding Tom Pitstra (aan te vragen bij 
Pepino Voorhoeve, Sportstraat 5, Wageningen)

Leegstandswet
Op zaterdag 4 oktober organiseren de landelijke 
kraakgroepen een demonstratie tegen de leeg- 
standswet, die waarschijnlijk half oktober in de 
Tweede Kamer behandeld zal worden.
De demonstratie en de daarop aansluitende ma
nifestatie begint om 14.00 uur op de Lange 
Voorhout in Den Haag.
De rampzalige gevolgen van deze leegstandswet 
zijn al uitvoerig beschreven in de vorige Bevrij- 
dingen maar nog even in het kort:
- 20.000 krakers op straat
- kraken wordt strafbaar
- het vorderen van panden blijft een illusie.
Dus de leegstandswet pakt wel de woningzoe
kenden maar niet de leegstand aan.
Demonstreer mee. Deze wet mag nooit worden 
aangenomen.

Huurrecht
Het COC heeft in samenwerking met de LOBH 
een brochure uitgebracht met als titel ‘104 vra
gen en antwoorden over huurrecht’. De direkte 
aanleiding is de nieuwe huurwet van 1 juli 1979 
en de positie van ongehuwden. Deze regeling is 
op het laatste moment met veel gehannes in de 
wet gekomen en zij stelt ongehuwden cq. onge
huwd samenwonenden nog steeds achter bij ge
huwden en bovendien is zij nogal ingewikkeld. 
De principiële kant heeft het COC al uitvoerig 
belicht in het ‘Te Grijs Boek’.
De brochure die nu is uitgebracht geeft in de 
vorm van vraag en antwoord praktische infor
matie over huur, huurbescherming, onderhuur, 
huurprijs, woonvergunning, gerechtelijke proce
dures en andere onderwerpen. Wegens het grote 
belang van kraken wordt ook dit onderwerp be
sproken. De brochure is duidelijk vanuit de po
sitie van de huurder geschreven en er wordt 
niet ingegaan op de regeling zoals die geldt 
voor gehuwden. Terecht een duidelijke keuze, 
want het COC is een belangenorganisatie voor 
homoseksuele mannen en vrouwen en daarom 
komt zij op voor de rechten en belangen van 
ongehuwde -, alleenwonende en samenwonende 
huurders.
Voor de samenwonenden onder ons, meldt het 
COC in een voorwoord nog, dat zij alleen infor
matie wil geven en het beslist niet wil propage
ren: ook niet in de vorm die in de brochure be
handeld wordt, nl. twee mensen. De brochure 
is beslist ook voor alleenwonenden en woon
groepen bedoeld.
De brochure is te bestellen door overmaking 
van f 3,00 inkl. porto op giro 570348 t.n.v. 
COC Amsterdam met vermelding van ‘huur- 
brochure’.



KRAKEN

Op 17 januari 1980 werd de gemeente Breda bevolen geen gas, water en elec- 
triciteit te leveren aan een kraakpand. Tevens moesten de krakers als gevolg 
van dat kort geding het pand verlaten. In hoger beroep is de gemeente Breda 
voor het hof van Den Bosch wederom bevolen geen nutsvoorzieningen te le- 
veen aan het betreffende pand.
Het gevolg van deze uitspraak is dat eigenaren 
van andere kraakpanden de gemeente nu kunnen 
sommeren om ook tot afsluiting over te gaan. De 
eerste sommatie kwam van een eigenaar van een 
groot kraakpand in het centrum van Breda, Gro
te Markt 50. Hij beriep zich op de uitspraak van 
het Bossche hof.

B. en W. besloten unaniem om het pand Grote 
Markt af te sluiten. Om 5.00 uur ’s nachts kwa
men de mannen van het G.E.B. het besluit uit
voeren. De straat werd opgebroken en de leidin
gen afgesloten.

heid, brandveiligheid werd eindelijk onderschre
ven. De waterkraan en meter werden tegen de 
gevel van het pand in een kastje geplaatst. Kos
ten voor de krakers ca. f1500,-. Een onzinnige 
en dure aansluiting dus. Een kwartier ben je 
kwijt voor je een emmertje water boven hebt.

In het kollege van B. en W. heerst opperste ver
deeldheid. Twee leden (PvdA) wilden cassatie, 
twee leden (CDA, VVD) geen cassatie; de overi
ge drie leden wilden pas cassatie aantekenen 
indien er een positief advies zou liggen van de 
stadsadvokaat. Het kollege komt er niet uit, ze

wacht nu het cassatie-advies af, waarna de raad 
het dan mag vertellen.

Het zal iedereen duidelijk zijn dat bij een eventu
eel negatieve uitspraak in cassatie de zaak lande
lijk geregeld moet worden. Het is van de gekke 
dat een eigenaar kan beslissen of bewoners, kra
kers in dit geval, de meest elementaire voorzie
ningen moeten ontberen.
Tot slot heb ik nog een AROB procedure tegen 
de gemeente aangespannen. De aansluiting van 
het pand Grote Markt staat op mijn naam omdat 
het GEB het met de geheimhouding niet zo 
nauw neemt t.o.v. eigenaren. Een uitspraak hier
over is nog niet gedaan.

Dat de zaak van belang is voor krakend Neder
land, met een winter in aantocht, moet duidelijk 
zijn.

NICO GARRITSEN

VERZET

Vanuit de PvdA-fraktie, krakers, het Advokaten 
Kollektief en de PSP kwam protest tegen deze 
afsluiting. Gezamenlijk werd aangedrongen op 
het niet afsluiten. Toen de afsluiting inmiddels 
was gebeurd werd aangedrongen op noodvoor
zieningen. Levering van gas, water en licht moest 
dan maar gebeuren via leidingen die eigendom 
waren van de gemeente. De kern van de uit
spraak van her gerechtshof was dat bij levering 
gebruik werd gemaakt van de leidingen, eigen
dom van de eigenaar van het pand.

WATER!

Veertien dagen had het kollege nodig om te be
sluiten water te leveren. Het aspekt volksgezond-
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DE NAVO UIT UTRECHT, UTRECHT UIT DE NAVO
Op 18 september besloot de Utrechtse gemeen
teraad op initiatief van de PSP-fraktie om zich 
uit te spreken tegen de NAVO-propaganda van de 
Atlantische Kommissie. Dat is een klub van 
NAVO-supporters met als doel onder meer ‘de 
opvoeding van de openbare mening door het ver
strekken van voorlichting over de NAVO’. En 
daartoe beschikken ze ook over een tentoonstel
ling over 30 jaar NAVO, die ze in gemeentelijke 
informatiecentra vertonen. In Maastricht leidde 
dat er vorig jaar toe, dat de tentoonstelling door 
aktievoerders werd verwijderd. De nieuwe versie 
was dit voorjaar te zien in Rotterdam, waar ’ie 
zelfs werd geopend door burgemeester Van der 
Louw. Op een moment, dat het PvdA-verkie- 
zingsprogramma net uit was, sprak de Oud- 
Nieuw Linkser zich uit voor een voortzetting 
(wel kritisch natuurlijk) van het Nederlandse 
N A V O-lidmaatschap.
Burgemeester Vonhoff van Utrecht wilde ook 
wel eens zo’n toespraak houden en dus gaf een 
meerderheid van het kollege van BenW (de

PvdA-wethouders waren tegen) toestemming 
voor het houden van de tentoonstelling in het 
gemeentelijk informatiecentrum. En wel vanaf 
22 sept., dus precies in de Vredesweek.

UTRECHT KEERT ZICH TEGEN 
NAVO-PROPAGANDA

Dit besluit lokte uiteraard felle kritiek uit. De 
PSP-fraktie vroeg een interpellatie aan en de 
plaatselijke besturen van PvdA, CPN, D’66, PPR 
en PSP gaven een verklaring uit. Daarin werd het 
doorgaan van de tentoonstelling ondubbelzinnig 
afgewezen.
Tijdens het debat in de gemeenteraad bleek, dat 
Vonhoff, die de gemeentelijke voorlichting in 
zijn portefeuille heeft, weigerde in te gaan op 
vragen over de NAVO en over de Atlantische 
Kommissie. Aan de orde was volgens hem alleen 
de zorg voor de gemeentelijke huishouding. Die 
zorg had dus blijkbaar geleid tot het geven van 
toestemming voor de tentoonstelling.

Maar daar trapte de raad toch niet in. Een meer
derheid van PvdA, CPN, PPR, PSP en een D’66- 
er aanvaardde een PSP-voorstel om de tentoon
stelling geen ruimte te bieden in gebouwen van 
de gemeente. Op een vraag of dat ook verhuur 
uitsloot, antwoordde de PSP, dat je toch ook 
aan de Grijze Wolven geen ruimtes verhuurt. Het 
CDA en de VVD voelden zich gekrenkt door de
ze vergelijking, alsof ze van de 31-jarige geschie
denis van de NAVO niets hadden geleerd.

De Utrechtse raad heeft met haar besluit een 
steun in de rug gegeven aan het grote (en groei
ende) deel van de Nederlandse bevolking, dat 
zich verzet tegen het Nederlandse NAVO-lid- 
maatschap. Het is te hopen, dat ook andere ge
meenten hun deur voor de propaganda van de 
Atlantische Kommissie gesloten zullen houden.

HENK ZANDVLIET



‘Wij hebben tot nu toe altijd een soepel beleid gevoerd ten aanzien van Suri- 
namers\ zei de staatssekretaris Mevrouw Haars tijdens het tweede kamerde
bat op 11 september over de plotseling ingevoerde visumplicht voor Surina
mers. Mevrouw Bissessar zal daar wel anders over denken:
Zij kwam begin september samen met zes kleine kinderen en haar grootmoe
der, in bezit van de vereiste visa en ook voldoende geld (14.000 gulden) uit 
Suriname op Schiphol aan. Na zesendertig uur cel werd zij met de kinderen 
en oma op het eerste vliegtuig naar Paramaribo gezet.
Hoe kan dat nou? Waarom kon de marechaussee 
haar visa met een simpel ‘geannuleerd’ ongeldig 
maken? Tot 1 september kontroleerde de mare
chaussee op Schiphol de Surinamers op een re
tourticket en voldoende middelen van bestaan 
die ze nodig hadden voor de vakantie in Neder
land. Eenmaal door de kontrole heen heeft elke 
Surinamer het recht om het doel van het verblijf 
in Nederland te wijzigen van vakantie in werk.
Hij moet dan wel binnen drie maanden een baan 
en passende huisvesting bemachtigen. Maar aan 
de marechaussee mag je niet zeggen datje komt 
om te blijven. Voor dat het vliegtuig landt op 
Schiphol wordt het de kinderen nog eens goed 
ingeprent: je gaat bij je oom op bezoek. Bij de 
kontrole wordt nogal eens moeder en kind apart 
genomen om het verhaal van ma te checken.
Deze vreemde toestand, van wat je kan doen 
maar watje niet mag zeggen, zit opgesloten in de 
overeenkomst die Nederland en Suriname geslo
ten hebben na Suriname’s onafhankelijkheid in 
1975. De marechaussee weet wel wie ze moeten 
hebben. ‘Allemaal nette mensen deze keer’, 
(over de toegelatenen) ‘Nee gisteren was dat an
ders. We hebben nog een paar hier zitten. Kijk 
maar even, daar om de hoek zitten ze. Je ziet 
toch zo dat die jongens hier niet komen om va
kantie te vieren?’ En de verslaggever van het U- 
trechts Nieuwsblad mag aapjes kijken om een 
hoekje (6 september).
Omdat naar de mening van de Nederlandse rege
ring teveel Surinamers van hun recht gebruik 
maakten werd plotseling per 1 september een vi
sumregeling van kracht. Er was wel een overeen
komst waarin de visumplicht uitgesloten was, 
maar die kan blijkbaar opeens eenzijdig ge
schorst worden. Terecht ontstond er een gevoel 
van grote verontwaardiging onder de Surinamers. 
Waarom kon Haars niet wachten tot 25 novem
ber, dan zou de overeenkomst ook aflopen?

GERING INKOMEN

Tijdens het tweede kamerdebat over de visum
plicht werden aan staatssekretaris Haars vragen 
gesteld hoe dat nou kon met mevrouw Bissessar 
en de zes kinderen en oma? Alsof het een gunst 
is vertelt Haars dat de marechaussee haar niet 
onmiddellijk had teruggezonden. ‘Mevrouw B. 
kwam met een uitzonderlijke grote hoeveelheid 
bagage, met een groot gezin en zij had het adres 
van haar man niet opgegeven’. Bij kontrole van 
de marechaussee - waarom kontroleren die naast 
een visum toch nog? - bleek dat de woonruimte 
en ‘bovendien de inkomsten van de man na af
trek van de kosten voor de woning zodanig ge

ring waren, dat het onmogelijk was om er met 
een gezin te leven’. De waarde van het gezin - 
voor het CDA toch altijd een groot goed - geldt 
blijkbaar minder voor de Surinamers. De man 
voldeed aan de eisen om hier te verblijven (werk 
en woning), maar ma, oma en kinderen mogen 
zich niet in het gezin verenigen. De kern van 
het probleem, dat je in Nederland met een mini- 
mum-loon - want dat moet de man toch min
stens verdiend hebben - geen passende huisves
ting kan verkrijgen, levert geen woord van kri
tiek op. Maar de Surinamers moeten ophoepe
len.

Nog steeds is niet bekend wat er na 25 november 
precies voor een regeling gaat gelden. Aangeno
men werd dat de toelatingsgronden beperkt zou
den worden tot (bepaalde) geneeskundige behan
deling, gezinshereniging en studie. Maar in het 
debat maakte Haars fijntjes bekend dat gezins
hereniging alleen nog maar mogelijk zou kunnen 
zijn ‘voor de mensen die er al zijn, en zeker niet 
voor mensen die komen.’ De Surinamers worden 
‘gewoon’ vreemdelingen. Onder de Surinamers 
krijgen we zo de gekke situatie dat de een weer 
heel anders behandeld wordt dan de ander, af
hankelijk van het moment waarop je binnen 
komt in Nederland: voor 25 november 1975, 
voor 25 november 1980 of daarna. En dat voor 
mensen van de zelfde familie of uit dezelfde 
straat van Paramaribo.

VISUM GEEN OPLOSSING

‘Het probleem waar het om gaat, oplossen door 
symptoombestrijding, zoals het invoeren van een

visumplicht, kan niet. ( . . . )  De opmerking van 
de Minister-President in het kader van de invoe
ring van de visumplicht over verminderde tole
rantie van Nederlanders ten aanzien van Surina
mers, welke de Regering zorgen baart, heel ver
werpelijk is omdat zij inspeelt op inderdaad be
staande vreemdelingenhaat. De racisten in Ne
derland zullen nu zeggen: zie je wel de Regering 
is het met ons eens', Dat is de reaktie van de 
PSP, bij monde van ons Tweede Kamerlid Fred 
van der Spek. ‘Verhalen dat het toch zo erg is 
voor Suriname dat zovelen emigreren, zijn op 
zichzelf juist maar in dit kader ongeloofwaardig. 
Natuurlijk is dit slecht voor Suriname, maar dan 
gaat het erom de oorzaak van het verschijnsel 
aan te pakken, om de sociaal-ekonomische 
toestand in Suriname te helpen verbeteren. (. . .) 
Echter de z.g, ontwikkelingshulp verbetert niets 
in Suriname. De neokoloniale relatie zal de kloof 
tussen Nederland en Suriname niet verkleinen’. 
Haars zag dat anders: ‘Velen moeten hier in een 
uitermate moeilijke situatie leven, terwijl deze 
velen in hun eigen land, elders een veel gelukki
ger leven zouden hebben’.

In de Tweede Kamer bleek maar bij weinig par
tijen echt verweer tegen de visummaatregel te 
zijn. De VVD zei ronduit dat het al veel eerder 
had moeten gebeuren. De PvdA stelde vele vra
gen, maar moest zelfs op het verzoek om soepel
heid bij overgangsmaatregelen te betrachten ne
gatieve antwoorden ontvangen. Alsof iemand dat 
niet wist waarschuwde Haars voor de gedachte 
dat zij de boel wel soepel zou oplossen. D’66 en 
DS’70 marcheerden deze dag tezamen op met 
verhalen over het niet adekwaat zijn van een vi
sumregeling, zonder overigens intrekking daar
van te eisen. Ze pleitten in een motie o.a. wel 
voor een humane regeling om de illegale Surina
mers terug te sturen.
‘Het registreren van particulieren sluit aan bij 
een beleid van strenge controle en uiteindelijk 
van razzia’s’.
Fred van der Spek wees op het feit dat, hoewel 
onder het mom van registratie ingevoerd, de vi
sumplicht toch een drempel is. Dit is overigens 
later ook wel door Haars en premier Van Agt 
toegegeven. Deze drempel betekent dat onge
schoolden minder gemakkelijk in Nederland 
worden binnengelaten, terwijl Suriname juist 
grote behoefte heeft aan geschoolde krachten 
die Nederland makkelijker binnenkomen. Ook 
de wijze van aanvragen bij de ambassade in Para
maribo voor oudere mensen, vaak analfabeten 
met groot ontzag voor ambtenaren, na uren in 
de zon wachten is door ooggetuigen ‘ervaren als 
een toneel dat herinnert aan de tijd van de sla
vendrijverij’.

Ria Beckers wees in haar verhaal ook op een 
‘nieuw illegalenprobleem’ die deze wijze van 
afhandeling van de migratie uit Suriname ople
verde. Zij diende een motie in om de visumrege
ling weer ongedaan te maken. Alleen de PPR en 
de PSP stemden voor, alle andere partijen stem
den tegen, ook de CPN.

LANDELIJKE MANIFESTATIE

SURINAMERS HEBBEN 
OOK RECHTEN
Zaterdag 1 november 1980
RASA Utrecht 
Pauwstraat 13
Aanvang 
10.30 uur
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De derde wereld is meer dan ooit afhankelijk van het Internationaal Monetair 
Fonds (kortweg IMF genaamd). Steeds meer ontwikkelingslanden kunnen 
hun olierekening niet meer betalen; de commerciële banken worden steeds 
kieskeuriger bij het uitlenen van hun geld en er zijn grote twijfels of de 
banken in staat zullen zijn het overschot van S 87 miljard (!) van de OPEC- 
landen in 1981 een bestemming te geven.
De vraag is, of het uit 1944 daterende IMF nu nog voldoet, want haar 
huidige politiek komt er steeds meer op neer, dat (derde wereld)landen die 
om hulp vragen sterk moeten versoberen, devalueren en de ekonomie 
afremmen.
I)c machtsverdeling in het IMF is gebaseerd op 
de welvaart van de landen, niet op hun omvang. 
Het fonds bevordert té /eer het l>elang van 
partikuliere ondernemingen en staat in zijn 
besluitvorming te weinig invloed toe aan de 
derde wereld landen. De statuten van het IMF 
noemen 6 doeleinden: het voor ontwikkelings
landen belangrijkste artikel zegt dat de ‘expansie 
van de wereldhandel bevorderd moet worden 
en daardoor de werkgelegenheid en hogere 
inkomens, alsmede de ontwikkeling van de 
produktieve hulpbronnen van alle leden'. Waar
van akte. Ontwikkeling is nooit een van de 
primaire doeleinden van het IMF geweest, maar 
het fonds heeft de afgelopen jaren (onder druk) 
toegegeven aan een aantal wensen uit de derde 
wereld landen. Het fonds vraagt praktisch altijd 
l>estedingsbeperkingen om de betalingsbalans 
van een derde wereld land in het gareel te 
krijgen: maar hoe kan een arme bevolking de 
broekriem aan halen? Nog afgezien van het feit, 
dat veelal buitenlandse faktoren (dure olie en 
andere importen) de oorzaak van de tekorten 
zijn.
Niet voor niets uitten de derde wereld landen 
op de recent gehouden speciale assemblee 
van de VN kritiek op instellingen als het IMF 
en GATT (General Agrecment on Tariffs and 
Trade), die volgens hen veel te weinig rekening 
houden met de bijzondere problemen van de 
ontwikkelingslanden. Met name het IMF zou 
te zeer het belang van partikuliere onderne
mingen bevorderen en in zijn besluitvorming 
te weinig invloed toestaan aan de derde wereld 
landen. Al jarenlang verdragen het IMF en de 
derde wereld landen elkaar slecht. En het is 
niet meer alleen de derde wereld die het IMF 
een achterhaalde bankiersmentaliteit verwijt, 
waarin te weinig rekening wordt gehouden met 
de voor ontwikkelingslanden specifieke noden 
als het gaat om schaarse deviezen en te kort 
schietende betalingsbalansen.

Naar buiten toe verkondigt het IMF wel dat 
haar beleid op zuiver ekonomische overwegingen 
stoelt, waarin de politieke gezindheid van het 
geldvragende land geen rol speelt: toch kan een 
dergelijke statutaire beperking het IMF (en niet 
te vergeten de Wereldbank) er niet van weer
houden een oordeel te vellen hoe een land er 
politiek voorstaat. De binnenlandse ekonomie 
heeft daar alles mee te maken en de beslissing 
om een land at of niet te steunen kan dus 
beïnvloed worden door (of invloed hebben 
op) de politieke kontekst.
De diskussie over de rol van het fonds wordt 
steeds heviger. De woorden van president

Julius Nyerere van Tanzania: ‘geen hulp, wel 
bemoeizucht', spreken boekdelen. Ook andere 
landen laten soortgelijke geluiden horen. De 
protesten van Peru en Egypte tegen de soberheid 
die het fonds oplegt. worden al aangeduid als 
de ‘IMF-rellen*. Turkije en Portugal geven de 
schuld van de achteruitgang in hun land deels 
aan het IMF en Jamaica is het meest sprekende 
voorbeeld, dat in de mangel van het IMP zit. 
Een land, dat socialistisch wil zijn, maar door 
het IMF gedwongen wordt zich kapitalistisch 
in te richten. Niet te vergeten dient te worden 
dat het IMF enorme lïedragen ter beschikking 
heeft om uit te lenen: meer dan $ 60 miljard 
en goudvoorraden die groter zijn dan die van de 
VS en West-Duitsland. Maar de voorwaarden zijn 
streng en de ontwikkelingslanden hebben de 
deur bij het IMF dan ook niet plat gelopen, 
omdat ze bang zijn voor de konsekwenties. Wel 
benieuwd ben ik naar de beslissing (en onder 
welke kondities) van liet IMF - en in het ver
lengde daarvan de Wereldbank - over een op 
handen zijnde kredietverlening aan het militaire 
bewind in Bolivia.

Derde wereld leiders zoals Michael Manley, 
premier van Jamaica, zeggen al jaren dat het 
IMF-beleid onrealistisch is, irrelevant en erg 
hard en dat de oorzaken van hun problemen 
buiten hun eigen land liggen. En hij kan het 
weten, want de strijd die Jamaica heeft moeten 
voeren onder het juk van het IMF' is typerend 
voor de strijd van vele derde wereld landen 
tegen dit instituut. Toen Jamaica in maart 
van dit jaar met het IMF brak. werd dit door de 
derde wereld landen met gejuich begroet: 
eindelijk had een land het aangedurfd een 
krachtig protest tegen dit machtigste monetaire 
instituut ter wereld te laten horen. Hiermee 
onderstreept Jamaica nog eens duidelijk de 
noodzaak van een nieuwe internationale eko
nomische wereldorde.

JAMAICA

De voornaamste oorzaak dat de Jamaicaanse re
gering in 1977 bij het IMF moest aankloppen 
voor een lening was te wijten aan het terug
trekken van Amerikaans kapitaal (tussen 1972 
en 1976 voor S 350 mln.). Het aanknopen van 
betrekkingen met het naburige eiland Cuba 
kon bij de toenmalige minister van buitenlandse 
zaken. Kissinger, al nauwelijks genade vinden, 
terwijl Jamaica bovendien bleek op te houden 
een paradijs te zijn voor de Amerikaanse inves
teerders. In 1975 werd door Kissinger (in de 
aanloop van de Amerikaanse verkiezingen een 
jaar later, waarin het anti-kommunisme het 
altijd goed doet) de ontwikkelingshulp aan 
Jamaica volledig stopgezet.
Als Jamaica in 1977 moet buigen voor het 
IMF, blijft er voor veranderingen in de produk-
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tieve sektor, zoals landbouwkoöperaties en ar
beidsparticipatie, en verbeteringen in onderwijs 
en gezondheidszorg weinig geld over. Het IMF 
eiste een devaluatie van de Jamaicaanse dollar 
met 30 % ineens en rigoreuze bezuinigingen 
op de overheidsuitgaven. Deze aanslag op de 
Jamicaanse samenleving gaat samen met een 
inflatie die oploopt van 29 % in 1977 naar 
50 % in 1978. Tussen 1977 en 1979 geeft de 
prijsindex voor primaire levensbehoeften een 
stijging van 100 % te zien. Kortom, het is de 
Jamaicaanse bevolking die de ergste klappen te 
verwerken krijgt. In 1977 werd daarom de hulp 
van het IMF ingeroepen om de betalingsbalans 
van Jamaica met een krediet van S 400 mln. 
weer in het gareel te krijgen. Toen deze overeen
komst in december 1979 afliep, bleek het 
tekort nog steeds $ 100 mln. hoger dan wat het 
IMF aanvaardbaar achtte. Het eiste een verdere 
bezuiniging op de overheidsuitgaven van 
$ 84 mln., maar Manley oordeelde, dat een 
besnoeiing die verder zou gaan dan S 36 mln. 
voor Jamaica een sociale en bestuurlijke ramp 
zou betekenen.

Fn daar heeft hij misschien wel gelijk in: 1000 
werklozen meer. Dat zou sociaal en bestuurlijk 
een ramp hebben betekend. Om dit te vermijden 
had de regering moeten overgaan tot het aan- 
schaffen van subsidies op voedsel en het open
baar vervoer, het volledig in rekening brengen 
van de onderwijskosten aan studenten en de 
beëindiging van het onderwijsprogramma voor 
volwassen analfabeten. Deze laatste gok heeft 
Manley nog willen wagen, maar het bestuur van 
zijn People’s National Party (PNP) heeft laten 
weten, dat van het IMF geen verder heil te ver

wachten is. In de naaste toekomst valt immers 
niet te voorzien dat liet IMF over de ekonomie 
van Jamaica een positiever beeld zou kunnen 
vormen. Overigens hebben Amerikaanse banken 
al laten weten, dat wanneer de banden mei het 
IMF eenmaal verbroken zijn, ook zij verder 
geen leningen willen toekennen. Een houding die 
de machtspositie van het IMF wel bijna onaan
tastbaar maakt.

Anno 1980 is de situatie op Jamaica verder 
verslechterd: een negatieve handelsbalans, een 
onhoudbare inflatie, stijgende olieprijzen, stag
nerende bauxiet-inkomsten (Jamaica bezit waar
schijnlijk een der grootste wereldreserves aan 
bauxiet), een werkloosheidspercentage dat zich 
rond de 30 % (en voor jongeren zelfs rond de 
50 %) beweegt. Nog steeds heeft Jamaica een 
nijpend tekort aan hoger- en middenkader, 
door de zuigkracht die het buitenland hierop 
uitoefent.
Met de steeds groter wordende onvrede onder 
de bevolking had de Jamaicaanse regering er 
wellicht verstandig aan gedaan voor de IMF- 
beslissing van dit voorjaar nieuwe verkiezingen 
uit te schrijven. De onvrede van het volk zou 
dan vertaald kunnen worden in een keuze met 
welke ekonomische politiek het land de pro
blemen zou moeten proberen te overwinnen, 
hetgeen nu het voornaamste doelwit van de akti- 
viteiten van de oppositie vormt. Met name de 
uiterst rechtse Edward Seaga van de oppositio
nele Jamaican Labour Party (JLP) liet niets 
meer na om de PNP en ‘Castrokommunisf 
Michael Manley in diskrediet te brengen. Het 
is Seaga geweest die regelmatig naar de VS 
reisde om mogelijke Amerikaanse investeerders

en uitgeweken Jamaicaanse zakenlieden af te 
raden te investeren zolang Michael Manley's 
PNP aan de macht is. Seaga komt niet verder 
dan te suggereren dat Jamaica dezelfde weg 
moet gaan als het naburige eiland Puerto Rico, 
niet andere woorden een staat van de VS te 
worden.
Dit najaar worden op Jamaica algemene ver
kiezingen gehouden, waarvan de ruzie met 
het IMF inzet zal worden.

ALTERNATIEF

Als één van de maatregelen als alternatief 
voor het IMF wordt het opnieuw onderhandelen 
met de partikuliere schuldeisers voorgesteld. 
Hierdoor zou Jamaica meer respijt moeten 
krijgen bij het afbetalen van haar buitenlandse 
schulden. Opvallend veel wordt nu door de 
oppositie het ethische argument gebruikt dat 
Jamaica nog nooit heeft nagelaten haar schulden 
terug te betalen en dat Manley nu de nationale 
eer aantast. Niet alleen Jamaica maar ook in 
andere derde wereld landen gaan steeds meer 
stemmen op om de wijzigingen die de ontwik
kelingslanden nastreven in het internationale 
monetaire stelsel, te verwezenlijken door 
besprekingen en onderhandelingen in interna
tionale organen met een minder selekte kring 
van deelnemers. Maar de industrielanden, vooral 
de VS, Engeland, West-Duitsland en Japan, 
zijn gekant tegen behandeling van internationale 
monetaire en financiële vraagstukken buiten het 
overlegkader van het IMF en de Wereldbank.
De ontwikkelingslanden die in het IMF verenigd 
zijn in de zogenaamde Groep van 24 hebben 
door stemmenmeerderheid van de tien rijke 
landen nauwelijks iets in te brengen. De stem
menverhouding binnen de organisatie is namelijk 
gekoppeld aan de financiële deelneming. Zo 
hebben de VS 19,8 %van de stemmen, terwijl 
de armste lidstaten elk minder dan I % stem
recht hebben.
Behalve meer zeggenschap in de besluitvorming 
over de wercldekonomie willen de derde wereld 
landen ook een gelijke behandeling van alle 
partijen. En terecht, want het IMF moet niet 
alleen eisen stellen aan landen met tekorten, 
maar ook aan landen met grote overschotten. 
Verlies voor de een is tenslotte winst voor de 
ander. Tekorten zijn niet weg te werken, wan
neer elders enorme overschotten blijven bestaan. 
De tekort-situatie is alleen blijvend op te lossen 
als er meer geld beschikbaar komt voor de finan
ciering van het ontwikkelingsproces op lange 
termijn. De breuk van Jamaica met het IMF 
onderstreepte nog eens duidelijk de noodzaak 
van een nieuwe internationale ekonomische 
wereldorde.

PETER DROS

Aan te hevelen literatuur: ‘Van slavernij tot Castro- 
kommunisme', een serie kritische beschouwingen over 
recente ontwikkelingen in Jamaica. Verkrijgbaar door 
overmaking van f. 5.50 op postgirorekening 3766480 
t.n.v. H.A. Spaans te Amsterdam onder vermelding van 
Jamaica.
Voorts is meer informatie verkrijgbaar bij het Landelijk 
Jamaica Komitee. Postbus 1 1734. 2502 AS Den Haag.Jamaica, fiigh society i'oto A B C  Press



war
weggooiï is....

6. en die stroom rijst al meer en meer.’ De stroom afval, wel te verstaan.
Ondanks alle zorgen over de ekonomie gaat de produktie van aardse goede
ren door. Na korte of langere tijd worden ze meegegeven met de vuilnisman, 
en dan moet er iets mee gedaan worden. Storten op de vuilnisbelt, verbranden 
in een oven, of proberen opnieuw een bestemming ervoor te vinden. Dat 
laatste is nuttig, niet alleen om te voorkomen dat Nederland één grote 
begraafplaats van vuilnis wordt, maar ook om minder nieuwe grondstoffen 
te hoeven gebruiken. Het afval is een probleem geworden, maar veel tijd 
om rustig over dat probleem na te denken, is er niet. Iedere werkdag immers 
rijden de vuilniswagens en containerbakken met grote hoeveelheden huisvuil, 
grof vuil, het afval van de markt- en de plantsoenendienst, bouw- en sloop
afval heen en weer, op zoek naar een plaats om het kwijt te raken.

Er is nu veel meer afval per dag dan zo'n tien 
jaar geleden. De gestegen welvaart is één oor
zaak. Méér mensen kunnen zich allerlei produk- 
ten aanschaffen, en dat is goed. Het betekent 
ook: meer afval. Een ander gevolg van de wel
vaart is. dat produkten sneller worden afgedankt 
Mensen wachten niet meer, totdat iets tot op 
de draad versleten is, of totdat iets helemaal 
kapot is.
Er zijn meer wegwerpartikelen gekomen, juist 
met de bedoeling om ze na één keer gebruik 
al weg te gooien. Wegwerp-borden, kompleet 
met wegwerp-vorken, -messen en -lepels, luiers, 
nylons en slipjes, wegwerpaanstekers en -bal
pennen die niet bijgevuld kunnen worden, weg- 
werp-zaklantaarns, -zakdoekjes en badbroekjes. 
Een vooruitgang? Het bespaart mensen soms 
vervelend werk (afwassen, en zeepsop is niet 
altijd milieuvriendelijk), het bespaart bedrijven 
en instellingen personeel (die dat werk zouden 
moeten doen), het is soms hygiënischer. En 
het betekent: meer afval. Een speciaal soort 
wegwerp-produkt zijn de verpakkingen. Daarvan 
komt ook steeds meer. Een dropje in een 
papiertje, dat in een plastic zakje zit, dat weer 
in een doosje zit. In de supermarkt krijg je er 
dan weer een plastic zakje omheen, dat je in de 
plastic draagtas kunt stoppen. Thuis kun je 
vervolgens je ons dropjes uitdelen: het enige 
datje weggooit is de verpakking.

Voor een belangrijk deel hangt de toename van 
verpakkingen samen met de ‘moderne’ verkoop
methoden. Veel zelfbediening, je wordt niet 
meer persoonlijk geholpen. Omdat niemand 
meer een ons dropjes voor je afweegt, en ook 
niet iedereen zomaar in de drop mag graaien, 
is het verpakt. Alleen een juffrouw aan de kassa 
leest het prijsje en neemt het geld in ontvangst, 
dat spaart personeel. Personeel is duur, plastic 
zakjes zijn goedkoop, zolang je de kosten om 
het afval weer kwijt te raken, niet meerekent. 
Die kosten worden trouwens door de konsument 
betaald, door de steeds hogere reinigingsrechten. 
Zo is ook het statiegeld van de jampotten ver
dwenen: het werd te duur. De winkelier moest 
ze vroeger terugnemen, geld teruggeven (kost 
tijd, tijd = geld), ze opslaan (kost bergruimte), 
terug vervoeren naar de fabrikant (vrachtauto, 
chauffeur, benzine) en die moest ze schoon- 
spoelen (zeepsop). Voortaan stond er niet meer 
op de jampot ‘statiegeld 10 ct.\ maar: ‘gratis 
glas’. Tegelijk werd de jam drie dubbeltjes 
duurder. De vuilnisman kreeg er een heleboel 
glas bij, de vuilnisbelten en ovens moesten uit
gebreid worden en de reinigingsrechten gingen 
weer omhoog. Zo gratis was die jampot dus 
niet.

We zien, dat in deze moderne tijden er steeds 
meer afval komt, door verschillende oorzaken. 
Sommige daarvan kunnen we best positief 
vinden. Toch is het van groot belang de afval
stroom te gaan beperken en verspilling terug te 
dringen. Niet elke nieuwigheid is vooruitgang.

De nadelige kanten van de stijgende afvalstroom 
komen steeds duidelijker naar voren, vooral het 
idee dat het steeds maar doorgaat, steeds maar 
méér wordt, terwijl de ruimte beperkt is. Daar
naast het probleem dat grondstoffen eens op 
raken, zoals aardolie (o.a. voor plastics) metalen.

DE STORTPLAATSEN

Waar gaat het huisvuil heen, datje ’s ochtends 
op de stoep zet? De meest voorkomende bestem
mingen zijn: een stortplaats, een vuilverbran- 
dingsoven, of verwerking tot compost. Vroeger, 
toen er nog niet zo veel afval was, had elke 
gemeente haar eigen vuilnisbelt. Zonder veel 
plichtplegingen werd het afval daarop gestort. 
Omdat de belt meestal een eind buiten de be
bouwing lag, maakte niemand daar veel drukte 
om. Alleen uit een oogpunt van volksgezond
heid gaven de ratten wel eens zorgen, in verband 
met de verspreiding van ziekten. Heel oude 
vuilnisbelten bleken later trouwens prima 
vruchtbare grond op te leveren, doordat het 
vuil verteerde tot humus.
Drie oorzaken zijn te noemen, waardoor dit 
systeem in de loop van de tijd in de soep gelopen 
is. De snel stijgende stroom afval, waardoor er in 
korte tijd veel meer vuil bij kwam dan er af ging. 
Ten tweede: de uitbreiding van de bebouwing, 
waardoor nieuwe wijken vlak naast, of zelfs 
bovenop vuilnisbelten kwamen te liggen. Af
gelegen plaatsen om nieuwe stortplaatsen te 
beginnen, werden steeds moeilijker te vinden.
En tenslotte de veranderde samenstelling van het 
huisvuil: met al dat puin, glas en plastic erin 
verteerde het vuil niet langer, maar bleef liggen 
in steeds grotere massa’s. Er ging duidelijk een 
ruimteprobleem ontstaan. Daarnaast, het was 
niet alleen ‘gewoon’ huisvuil, dat op de vuil
nisbelten gestort werd. De verwerking van 
chemisch afval is eigenlijk niet goed opgelost. 
Grote bedrijven lozen, al dan niet na zuivering, 
op het water; schepen varen uit om vaten 
op grote diepte in de zee te dumpen; maar ook 
op vuilstortplaatsen is en wordt chemisch afval 
gestort. Daar hebben we o.a. de Lekkerkerkse 
gif-affaire aan te danken. Zelfs in huisvuil 
zitten dingen die we daar liever niet in zien:

lege batterijen, lege verfblikken, kapotte thermo
meters (kwik).
Door de veranderde samenstelling van het afval 
(gevaarlijker stoffen, minder verteerbaar) gingen 
ernstige milieuproblemen optreden, zoals veront
reiniging van het grondwater. Op de ‘gekontro- 
leerde’ stortplaatsen probeert men dit tegen
woordig te beheersen door middel van drainage 
en een aparte ringsloot waarin het vervuilde 
water wordt verzameld. Ratten, de overlast van 
meeuwen en kraaien (vooral voor de nabij 
gelegen landerijen en boomgaarden) worden 
bestreden door middel van netten en het zo 
snel mogelijk afdekken van het vers aangevoerde 
afval met plasticfolie of aarde. Toch neemt dit 
de bezwaren tegen stortplaatsen niet weg. Het 
gevaar van bodem- en grondwaterverontreini- 
ging blijft bestaan. Het grote ruimtebeslag ook. 
Het systeem, waarbij afval door bulldozers 
in elkaar gedrukt wordt, zodat de omvang 
minder wordt, belemmert het verteren nog meer. 
Lang niet alle stortplaatsen werken al als ‘ge- 
kontroleerde’ stortplaatsen, maar voor de toe
komst is elke vorm van storten van huisvuil 
onaanvaardbaar.

DE VERBRANDINGSOVENS

Een nieuwere methode van afvalverwerking is 
de vuilverbrandingsoven. Hét grote voordeel 
ten opzichte van de stortplaatsen is de geringe 
hoeveelheid ruimte die nodig is. Je steekt de 
brand in het vuil, en wèg is het! Dat laatste is 
niet helemaal waar, er blijft altijd nog een hoe
veelheid as en slakken (puin) over, in omvang 
ongeveer 7 % van het oorspronkelijke afval, 
in gewicht ongeveer 25 %. Deze reststoffen moe
ten toch nog worden afgevoerd naar een stort
plaats, tenzij er nog een bestemming voor wordt 
gevonden. Zo kan via een magneet het ijzer 
eruit gehaald worden, terwijl de rest van de slak 
gebruikt kan worden in de wegenbouw, het 
maken van viaducten, geluidswallen e.d.
Bij een aantal verbrandingsovens (er zijn er 10 
in heel Nederland) wordt de warmte van de 
oven nog nuttig gebruikt. Er kan elektriciteit 
mee opgewekt worden, de installatie kan in zijn 
eigen energiebehoefte voorzien, er kan een sys-
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teem van stadsverwarming op worden aange
sloten, of zelfs drinkwater mee gemaakt worden. 
Zoniet, dan gaat de warmte ongebruikt de lucht 
in.
Na de periode van de gekontroleerde stortplaat
sen heeft men een tijd lang de verbrandings
ovens voor de modernste, en ook definitieve 
(zij het wat dure) oplossing voor het afvalpro
bleem gehouden. Immers, het probleem van 
het ruimtebeslag was voor tenminste 93 % 
opgelost, en ook de milieuverontreiniging 
die bij de stortplaatsen kon voorkomen, was 
hier afwezig. Maar aan vuilverbranding zijn ook 
nadelen verbonden: vernietiging van grond
stoffen, storingsgevoeligheid en luchtveront
reiniging, Weg is weg, is tegelijk het voordeel 
èn het nadeel van de methode van verbranding. 
De toenemende schaarste aan grondstoffen 
maakt het verspillende karakter van verbranden 
steeds duidelijker: behalve het terugwinnen van 
ijzer en warmtebenutting gaat alles verloren.

STORINGEN

Verbrandingsovens blijken verder technisch 
ingewikkelde en kwetsbare installaties te zijn. 
Om de juiste verbrandingstemperatuur te berei
ken, moet het aangevoerde vuil goed van 
samenstelling zijn en goed over de roosters 
verspreid worden. De veranderde samenstelling 
van het huisvuil heeft met name de oudere 
ovens voor grote problemen gesteld. Zij waren 
gebouwd in een tijd dat er minder plastic, 
minder brood, meer papier en meer groente- en

tuinafval in het huisvuil zat. Het ene produkt 
brandt nu eenmaal beter dan het andere, en 
verschuivingen in de verbrandingswaarde 
zorgden ervoor, dat het huisvuil wel werd 
‘aangebraden', maar niet goed verbrandde. 
Doordat er meer afval werd aangevoerd dan 
installaties eigenlijk konden verwerken, kwamen 
er ook vaker storingen. Storingen, die een deel 
van de installatie een tijd stillegden, waardoor 
de rest weer overbelast werd. Zo’n 30 %van de 
tijd zijn die oudere ovens in de reparatie, bij 
nieuwere kan dat tot 15 % worden terugge
bracht.
Bij verbranding komen er allerlei gassen vrij, 
die door een hoge schoorsteen de lucht in gaan. 
Wat daar precies in zit, is nog altijd voorwerp 
van studie. De Hinderwet en de wet op de 
Luchtverontreiniging stellen natuurlijk bepaalde 
eisen aan de verbrandingsovens. De normen 
worden gaandeweg strenger, zodat oude instal
laties nu boven normen uit kunnen komen 
die voor nieuwe installaties tegenwoordig gelden. 
Wie beoordeelt echter, wanneer de normen 
streng genoeg zijn? Met name voor kankerver
wekkende stoffen zijn de hoeveelheden, die 
schadelijk voor de gezondheid zouden kunnen 
zijn, zo gering, dat ze nauwelijks aantoonbaar 
zijn bij metingen. Er is geen kontrole op wat 
er allemaal in het huisvuil gezeten heeft, zodat 
zware metalen onvermijdelijk in de ovens 
terecht komen. De onzekerheid over wat er 
allemaal de lucht in gaat (in principe kan het 
hele periodiek systeem worden aangetroffen) 
maakt, dat de weerstand tegen het uitbreiden

of stichten van verbrandingsovens groter wordt. 
Daarnaast blijkt het niet altijd mogelijk, de 
voorwaarden van de Hinderwet na te leven, 
zowel bij stortplaatsen als bij verbrandings
ovens. De konstante aanvoer van huisvuil maakt 
nu eenmaal, dat er geen alternatief voor handen 
is voor een verbrandingsoven die veel te veel 
stofoverlast geeft, of voor een puinstortplaats 
waar een gemeentebestuur (!) illegaal huisvuil 
laat storten. Ook al wordt de wet overtreden, 
sluiting is in de praktijk niet mogelijk, omdat 
het tuintje van de wethouder van de reinigings- 
zaken binnen één dag volgestort zou zijn.

COMPOST UIT DRENTHE

Een aantal gemeenten heeft een andere oplos
sing gekozen voor het afvalprobleem: compos- 
teren. Het bekendste bedrijf hiervoor is de 
VAM (Vuil Afvoer Maatschappij), die het 
huisvuil in spoorwagons over het hele land 
ophaalt en naar Wijster (Drenthe) of Mierlo 
(Noord-Brabant) brengt. Daar wordt het afval 
in de open lucht gestort, wordt af en toe met 
een kraan omgekeerd en bevochtigd, en moet 
zo zes tot negen maanden liggen te verteren. 
Dan wordt de compost eruit gezeefd, en ver
kocht als bemesting in de landbouw, als bigge- 
voer, of als ondergrond voor plantsoenen en 
sportterreinen. Vroeger was deze methode voor 
de hand liggend om de schrale zandgronden in 
Drenthe en Noord-Brabant te kunnen bemesten. 
Tegenwoordig is de vraag naar compost veel 
minder doordat van kunstmest gebruik gemaakt
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wordt. De gemeenten zijn nu de grootste afne
mers van de VAM. Toch kan maar 10 % van het 
aangevoerde huisvuil gebruikt worden als grond
stof voor de compost; de rest wordt ter plaatse 
gestort. Daarmee is Wijster één reusachtig 
stortterrein voor het huisvuil in Nederland 
geworden. Het provinciaal bestuur van Drenthe 
wil hier een einde aan maken, en geeft de VAM 
(een overheidsmaatschappij) geen toestemming 
meer nieuwe kontrakten af te sluiten of be
staande kontrakten te verlengen met gemeenten 
buiten de noordelijke provincies. Er bestaan 
ook nog andere methoden van composteren, 
(bijv. het Dano-svsteem) waarbij het verteren 
bevorderd wordt door het vuil langzaam in een 
trommel te laten ronddraaien.
Voor de gemeenten die gebruik maken van 
de VAM-afvoer zijn het ruimtebeslag en de 
milieuverontreiniging, op een overslagstation na, 
nihil; maar de problemen worden verplaatst naar 
de stortterreinen.

SCHEIDING AAN DE BRON

Als meest verantwoorde methode van vuil
verwerking ziet men nu het hergebruik van afval
stoffen, De waardevollc en bruikbare onderdelen 
moeten uit het huisvuil gehaald worden. Dat kan 
op twee manieren: door ze gescheiden in te 
leveren, of door ze later uit het afval te halen.
De bekendste voorbeelden van de eerste manier 
zijn het ophalen van oud papier door scholen 
en verenigingen, en het plaatsen van glascon
tainers. Door oud papier en glas niet meer in 
de vuilnisbak (-zak) te doen, wordt de hoeveel
heid afval verminderd. Het oud papier kan mede 
als grondstof dienen voor het vervaardigen van 
nieuw papier of karton; gebruikt 'gratis’ glas 
wordt gesmolten en kan als grondstof voor 
nieuw glas gebruikt worden. Het opnieuw 
invoeren van statiegeld op glas is trouwens ook 
een methode om minder afval te krijgen.
Wie een tuin heeft, kan composteerbaar afval 
(in het algemeen: etensresten, groente- en 
fruitafval) in een compostkuil doen. Als het 
'sjiek' moet, kope men een composteeremmcr. 
maar nodig is dit niet. De voddenboer is bijna 
uitgestorven, maar soms kan je bij het Leger des 
Heils, Max Tailleur of de Emmausgroep kleding 
(dan wel in bruikbare staat) kwijt. Stimuleren 
van tweede hands winkels en van réparatie- 
werkplaatsen is ook een bijdrage tot het beper
ken van de afvalstroom. Enkele gemeenten 
houden af en toe inzamelingen van batterijen, 
oude thermometers, medicijnen, afgewerkte olie 
en dergelijke lastige afvalstoffen, zodat ze niet 
bij de rest van het huisvuil of in de gootsteen 
terecht komen.

Deze 'scheiding aan de bron' door de konsument 
heeft zijn grenzen. Een deel van de afvalstroom 
die wij veroorzaken, wordt in de hand gewerkt 
door de manier waarop produkten gemaakt 
worden en worden aangeboden. Mogen we een 
boycot van de verpakte drop verwachten, en 
iedereen een papieren puntzakje op de markt 
laten halen? Mogen we, vooral op kleine flatjes 
en bovenwoningen, vijf of zes verschillende 
vuilniszakken een plaats geven, zodat alles 
in een aparte zak kan? Wie peutert het papier 
van het plastic, het blik, het glas?
Niettemin kan er nog veel aan de scheiding 
aan de bron gedaan worden. In nog lang niet 
alle gemeenten worden papier en glas gescheiden

ingezameld, of wordt gelegenheid geboden 
chemische produkten in te leveren.

DE SCHEIDINGSINSTALLATIES

De jongste loot aan de stam is de technische 
scheidingsinstallatie. Deze haalt, al naar gelang 
de uitgebreidheid, metaal, blik, plastic, papier 
en composteerbaar afval uit het huisvuil. Er zijn 
verschillende types in ontwikkeling, die bij
voorbeeld kunnen verschillen in scheidings- 
methode (gebruik van water of gebruik van 
hitte) maar ongeveer dezelfde eindprodukten 
kunnen afleveren. De VAM heeft zo’n schei
dingsinstallatie op haar terrein in Wijster ge
bouwd, en premier Van Agt komt hem op 
2 oktober in gebruik stellen. De zwakke punten 
van de scheidingsinstallatie zijn op dit moment 
nog de geringe ervaring, die ermee is opgedaan, 
en het vinden van afzetmogelijkheden voor de 
produkten die eruit komen.
De installatie in Wijster heeft al een aantal 
weken proef gedraaid, maar is daarna weer 
stil gelegd om de nieuwste ontwikkeling op het 
gebied van plasticscheiding er in te bouwen. 
De techniek gaat op dit punt nog steeds door 
met verbeterde scheidingsmethoden. In Haarlem 
worden proeven genomen door een combinatie 
van vijf partikuliere ondernemingen met een 
ander, maar vergelijkbaar systeem.
Het vinden van een afzetmarkt is eigenlijk het 
hoofdprobleem bij de technische scheidings- 
installaties. De kwaliteit van de produkten 
die een scheidingsinstallatie aflevert, heeft 
daarmee te maken, maar ook de prijsontwikke
lingen van de 'originele' grondstoffen. Wat nu 
nog onrendabel lijkt, zou binnen korte tijd 
wel eens konkurrerend kunnen zijn, als bijvoor
beeld de olieprijzen blijven stijgen. Zo heeft 
de VAM een kon tra kt met de D.S.M. (ook een 
overheidsbedrijf) voor de afname van het ge
scheiden plastic. In Rotterdam heeft een bedrijf 
zich gespecialiseerd in de afname van oud glas. 
De papier- en oud metaalhandel zijn al langer 
afnemers van gescheiden produkten, en*tenslotte 
blijft de VAM zelf haar compost verkopen, maar 
in de toekomst uit de scheidingsinstallatie. 
Afzet van produkten is juist zo belangrijk, 
niet alleen omdat dan hergebruik van grondstof
fen plaatsvindt, maar ook omdat de gescheiden 
produkten anders toch weer gestort of verbrand 
moeten worden. Dan zouden alle moeite en alle 
kosten voor niets geweest zijn.

AFVAL IN DE POLITIEK

Het verhaal van de vuilverwerking is voor een 
belangrijk deel een ekonomisch verhaal. Daarom 
is het niet alleen een technisch probleem, maar 
evenzeer een politieke kwestie. Bij de produktie 
van allerhande goederen en verpakkingen, maar

ook wat betreft de bereidheid om het hergebruik 
van grondstoffen toe te passen. Het partikuliere 
bedrijfsleven houdt wat dat betreft de boot af: 
de spuitbusfabrikanten willen gewoon doorgaan 
met hun drijfgassen, de blikfabrikanten zijn 
al tevreden als we hun blikjes netjes in de 
prullebak gooien (blijf blij met blik) en zien 
niets in hergebruik of andere verpakkingen, 
de statiegeldregeling van minister Ginjaar wordt 
gesaboteerd door frisdrankfabrikanten die een 
plastic weggooifles op de markt willen brengen,

en alleen de D.S.M. wilde de gok wagen plastics 
uit een scheidingsinstallatie te verwerken.
Aan de andere kant, wanneer er winst geroken 
zal worden, staan de fabrikanten van de schei- 
dingsinstallaties klaar om hun offertes aan de 
provincie- en gemeentebesturen aan te bieden. 
Volgens de nieuwe Afvalstoffenwet moeten de 
provincies plannen opstellen voor de vuilverwer
king in hun gebied. Samenwerkingsverbanden 
van gemeenten zullen die plannen meestal 
moeten realiseren. Nu kiezen voor verbrandings
ovens betekent dat die dingen er 25 jaar zullen 
staan, en dat in die tijd hergebruik onmogelijk 
gemaakt wordt. Nó kiezen voor schcidingsin- 
stallaties betekent vertrouwen op de garanties 
van de fabrikanten ervan, zonder veel ervaring, 
maar met goede toekomstverwachtingen.

In enkele delen van het land heeft men daar niet 
op kunnen wachten omdat de bouw van zo’n 
installatie toch nog enkele jaren duurt. Boven
dien zijn soms, door de eenzijdige gerichtheid 
op verbranding in het verleden, de plannen 
voor verbrandingsovens panklaar en kunnen 
sneller gerealiseerd worden. Het aan wijzen van 
de 'schuldigen’ daaraan biedt niet onmiddellijk 
een praktische uitweg voor de dagelijks arri
verende stroom afval. Nu al moeten gemeenten 
al huisvuil over grote afstanden afvoeren, zelfs 
naar Belgié, omdat er noodsituaties zijn ont
staan.

Het zal duidelijk zijn dat hergebruik van afval
stoffen verre de voorkeur verdient. Of het altijd 
mogelijk zal zijn aan nieuwe verbrandingsovens 
te ontkomen, hangt van de omstandigheden 
ter plaatse af. Oplossingen die voor de korte 
termijn een uitkomst bieden, kunnen op de 
langere termijn moeilijkheden geven, en omge
keerd. Wel blijkt, dat het afval nog lang niet 
weg is, als de vuilniszak in de vuilnisauto ge
worpen is Uit het oog, uit het hart: het afval 
heeft niet de grootste belangstelling, noch van 
de konsument, noch van de gemeentebestuur
ders. Je krijgt als wethouder toch liever een 
sporthal naar je vernoemd dan een vuilverwer- 
kingsinstallatie.

PETER ZWART



Wordt Nederland kritischer in zijn buitenlandse handelsbetrekkingen? Op 9 
september j.1. werden door de Kamer twee moties-Van der Spek aange
nomen, gericht tegen dreigende normalisering van de handelsbetrekkingen 
tussen Nederland en Chili. In dezelfde week vroegen de politieke partijen die 
de moties gesteund hadden (van links tot en met het CDA) de Algemene 
Bank Nederland haar financiële steun aan Pinochet te staken. Begin deze 
maand besloot de Nederlandse regering de leverantie van twee Fokker- 
vliegtuigen aan Bolivia niet toe te staan zolang daar de mensenrechten ge
schonden worden. Overigens schortte ook België en zelfs de VS hun wapen- 
leveranties en geldleningen aan Bolivia op. Anders dan bij Chili, Argentinië 
e.v.a. diktaturen, lijkt een internationaal isolement van de Boliviaanse 
junta aardig te lukken. Feitelijke steun komt alleen van Argentinië, daarnaast 
wordt het nieuwe regiem diplomatiek erkend door een handjevol weinig 
frisse regiems, waaronder Brazilië, Paraguay, Uruguay en Zuid-Afrika. 
Daarbij hebben zich sinds 20 september Rusland en Hongarije gevoegd en 
aangekondigd de betrekkingen met de junta te verstevigen.
Een fraai gezelschap. De gevangen genomen en 
zwaar gemartelde leiders van de Boliviaanse 
vakcentrale COB en van de mijnwerkers, de tal
loze andere politieke gevangenen - voor zover 
nog in leven - zullen deze onverwachte steun 
voor de wrede militairen niet bepaald als een 
daad van socialistische broederschap ervaren. 
Evenmin als de goede handelsrelaties van Rus
land met bijvoorbeeld Chili en Indonesië daar 
voor door kunnen gaan. Mocht het Westen in 
zijn houding tegenover Bolivia volhouden, 
dan ontstaat straks de merkwaardige situatie dat 
in Latijns-Amerika het fascistische Bolivia 
evenzeer op de steun van het Sowjet-blok zal 
zijn aangewezen als het socialistische Cuba dat 
is. Che Guevara zal zich in zijn graf omdraaien. 
Het Westen dus rechts gespasseerd door de 
Sowjet-Unie. Veel van het buitenlands beleid 
van de Sowjet-Unie kan begrepen worden als 
reaktie op Westerse aktiviteiten, maar zo Pawlov- 
achtig als bijvoorbeeld het Chinese buitenlands 
beleid ten opzichte van het Russische, is deze nu 
ook weer niet. Steeds duidelijker wordt dat 
feitelijke ekonomische belangen het buiten
lands beleid van de Sowjey-Unie in hoge mate 
domineren.

COCAÏNE

Maar het zal niet van de Sowjet-Unie afhangen 
hoelang de junta in het zadel blijft. Diktaturen 
als in Bolivia, Chili, Argentinië, etc. zijn een 
produkt van de Westerse ekonomie. De Latijns- 
amerikaanse regiems die grootgrondbezit in 
stand houden, de lonen laag en de vakbeweging 
monddood, genieten warme belangstelling van 
het Westerse bedrijfsleven. De Westerse bijdrage 
□an de ontwikkelingen in Latijns-Amerika 
bestaat uit weinig anders dan het door middel 
van kapitaal, investeringen, zaakwaarnemers en 
handlangers - met nu en dan een militaire 
interventie - systematisch voorkomen dat 
uitgebuite volkeren de samenleving naar eigen 
behoefte en naar het beginsel van rechtvaar
digheid inrichten. Het Westen ziet weliswaar 
graag dat een en ander netjes gebeurt, zonder

excessieve schendingen van de mensenrechten, 
maar zulke regiems zijn er in Latijns-Amerika 
nauwelijks meer; er wordt gefolterd bij de wilde 
beesten af.
Ook in Washington is men er inmiddels achter 
dat wanneer verzet van de bevolking daartegen 
suksesvol is, een radikale verandering van de 
ekonomie, waarin weinig plaats is voor Westerse 
belangen, het gevolg kan zijn.
Deze ‘demokratiseringspolitiek’ van de VS 
wordt nu door de Boliviaanse staatsgreep ernstig 
doorkruist. Bovendien zijn de nieuwe 
Boliviaanse machthebbers persoonlijk betrokken 
bij een gigantische cocaihe-handel, wat voor de 
VS evenzeer een belangrijke reden is om de junta 
zo snel mogelijk weg te werken.

NEDERLAND

De vraag is natuurlijk of de VS niet alsnog 
tot diplomatieke erkenning zullen overgaan 
wanneer het regiem zich enigszins stabiliseert. 
De houding van West-Europa zal daarbij zeer 
belangrijk kunnen zijn.
Wat Nederland betreft heeft de publieke belang
stelling voor de mensenrechten de bovenge
noemde recente stellingname tegenover Chili 
en Bolivia' opgeleverd, maar helemaal nieuw is 
het niet. Eerdere ‘mensenrechtensuccessen' 
waren o.a.: geen duikboten voor Zuid-Afrika 
(1965), geen reaktorvaten voor Zuid-Afrika 
(1974), geen exploitatie van delfstoffen in de 
Chileense wateren (1975). In het laatste geval 
heeft het Nederlandse bedrijf Stevin, onder de 
dreiging van een aantal Nederlandse gemeenten 
die anders niet meer met Stevin wilden werken, 
zich uit zichzelf teruggetrokken. Er zijn nog 
wel meer voorbeelden te noemen, maar ze vallen 
weg tegen de talloze ‘missers', d.w.z. transakties 
die vrijwel zeker steun voor een onderdrukkend 
regiem betekenden, en waarbij de Nederlandse 
overheid in de vorm van exportbevorderende 
maatregelen of exportvergunningen betrokken 
was: korvetten voor Indonesië, verrijkt uranium 
voor Brazilië, exploitatie van een gasveld in 
Argentinië, om er slechts enkele te noemen.

Nieuw is de algemeen gestelde vraag naar grotere 
openheid en meer parlementaire kontrole op 
de handel en wandel van Nederlandse ekono
mische belangen in het buitenland en wat daar
van de politieke gevolgen zijn. Dat heeft in tal 
van debatten over buitenlands beleid, ontwikke
lingssamenwerking, handelsbetrekkingen etc. een 
grote rol gespeeld, maar het meest rechts- 
streekse gevolg ervan is het type nota's als die 
over Ontwapening (waarin het wapenexport
beleid uit de doeken wordt gedaan), over het 
militair-industrieel komplex in Nederland, over 
de rechten van de mens in het buitenlands 
beleid en, kort geleden, over de kredietvoor- 
waarden van het Internationale Monetaire 
Fonds aan arme landen. De grote winst van 
dergelijke nota's is de eerlijkheid waartoe de 
opstellers worden gedwongen. Zou ooit een 
minister in een debat de zaken zo glashard 
stellen als in de Mensenrechtennota: 'De verant
woordelijkheid van de Regering voor de Seder- 
landse ekonomie, waaronder de zorg voor de 
betalingsbalans en voor de werkgelegenheid, 
gedoogt dan ook niet dat zij zich als algemene 
regel met betrekking tot export naar landen die 
in strijd handelen met algen te en aanvaarde 
rechten van de mens. zou onthouden van de ge
bruikelijke exportbevorderende handelingen o f 
maatregelen. ’

WRINGEN

Diezelfde ekonomische belangen maken de 
achtereenvolgende Nederlandse regeringen 
afkerig van al te scherpe kriteria voor exporten. 
Dat komt met name naar voren in de talloze 
bochten waarin ministers van Buitenlandse 
Zaken en van Ekonomische Zaken zich plegen te 
wringen wanneer het gaat om export van militair 
materieel, waarvoor de uitvoerbepalingen duide
lijker dan bij enige andere export zijn geformu
leerd. Sinds het uiterst onbevredigende verloop 
van de debatten over de leveranties van kor
vetten aan Indonesië en de (later geanuleerde) 
fregatten aan Iran, heeft de Kamer aangedrongen 
op betere kontroleerbaarheid van het wapenex
portbeleid. Tot dan toe was de Kamer er slechts 
incidenteel bij betrokken, eigenlijk alleen maar 
wanneer er weer eens een geval ‘uitlekte', want 
de informatieverstrekking aan de Kamerkom- 
missie voor Buitenlandse Zaken was tot dusver 
onregelmatig, uiterst onvolledig en bovendien 
vertrouwelijk. In maart van dit jaar beloofde 
Van der Klaauw jaarlijks een brief naar de 
Kamer te sturen met een uiteenzetting over het 
wapenexportbeleid, die in vertrouwelijk overleg 
met gegevens aangevuld zou kunnen worden, 
waarna er een openbaar debat kan volgen.

BRIEF

Vorige week is het eerste resultaat daarvan ver
schenen: een uitvoerige brief waarin nu eens 
precies op een rijtje wordt gezet hoe de proce
dure eigenlijk verloopt en hoe daarin de toepas
sing van de kriteria voor wapenexport (geen 
levering naar militair gevoelige regio's, in geval 
van betrokkenheid bij een gewapend konflikt
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of van onderdrukking van de eigen bevolking, 
enz.) plaats vindt. Aardige bijkomstigheid is 
dat Van der Klaauw daarmee een verworpen 
motie-Van der Spek van februari j.1. uitvoert 
waarin om iets dergelijks wordt gevraagd.
Dat is weer eens wat anders dan aangenomen 
moties niet uitvoeren, zoals we van deze regering 
gewend zijn.
De brief gaat in op een aantal elementen die nog 
niet eerder in het wapenexportbeleid zijn be
trokken, zoals de doorvoerhandel, de co-pro- 
duktie en de bouw van onderdelen. Interessant is 
de passage over de export van ‘kennis en know
how’. Het is zeer de vraag of militaire tentoon
stellingen als Expo-80 en dergelijke nog wel 
plaats kunnen vinden zolang buitenlandse 
bezoekers met de daar opgedane kennis en in
formatie zonder exportvergunning het land 
verlaten. Maar op de belangrijkste onderdelen 
van het wapenexportbeleid houdt de minister de 
bestaande onduidelijkheid in stand. Waar het nu 
juist om gaat is dat er wettelijke en procedu
rele aanpassingen moeten komen om te waar
borgen dat de wapenexportkriteria ook op het 
tijdstip van levering tot een zinvolle herover
weging en dus ook tot een eventuele intrekking 
van een eenmaal verleende exportvergunning 
kunnen leiden. ‘Importerende landen \ aldus de 
minister in zijn brief, ‘eisen in sommige gevallen 
dat zekerheid bestaat omtrent de toelaatbaar
heid van de betrokken export alvorens een 
definitieve order wordt verstrekt. Dit betekent 
dan, bijvoorbeeld bij de bouw van schepen, 
dat de exportvergunning reeds voordat de bouw 
begint wordt verstrekt. (...) Het is echter duide
lijk, dat intrekking van verleende vergunningen 
alleen op grond van zeer zwaarwegende over
wegingen kan geschieden \
Zo zwaarwegend zelfs, dat landsadvocaat 
Drooglever-Fortuyn, zoals bleek tijdens het 
proces tegen de Nederlandse Staat over de kor
vetten in januari j.1., de levering in zo‘n geval 
feitelijk en juridisch uitgesloten acht. Dat 
vraagstuk staat dus nog recht overeind. Het niet- 
leveren van de Fokker-vliegtuigen aan Bolivia 
was mogelijk doordat de exportvergunning was 
verlopen. Van der Klaauw in zijn brief: ‘Ver
gunningen hebben een beperkte geldigheids
duur, al kan deze aanzienlijk verschillen naar 
gelang van de aard van het produkt 
Met name bij oorlogsschepen hebben deze ver
gunningen een zeer lange looptijd. Om ook in 
die gevallen een exportbeleid te kunnen han
teren hangt dus helemaal van de Kamer af 
bij het toekomstig debat hierover, want de rege
ring heeft daaraan blijkbaar weinig behoefte.

Bij die gelegenheid, en ook bij het debat over de 
olie-boycot tegen Zuid-Afrika in oktober a.s., 
kan de Kamer laten zien of ze werkelijk kri
tischer wordt ten aanzien van buitenlandse 
handelsbetrekkingen. Natuurlijk zal er ook dan 
hooguit sprake zijn van kritische incidenten in 
het geheel van strukturele betrokkenheid van de 
kapitalistische ekonomie bij de instandhouding 
van ongelijkheid en uitbuiting, met een bedrijfs
leven dat zich de wet niet laat voorschrijven.
Dat neemt niet weg dat die kritische incidenten 
van geval tot geval zeer effektief kunnen zijn. 
Maar bovendien geven ze uitdrukking aan 
groeiende twijfel bij velen. Want steeds maar 
te moeten konstateren dat er verband bestaat 
tussen Nederlandse ekonomische maatregelen en 
heersend onrecht, oorlogvoering of de positie 
van foute regiems, dat stemt op zijn minst 
tot nadenken.

RU Dl BOON

Arnhemse 
burgemeester als
Nederland mag dan volgens Heine 50 jaar 
achterlopen, Arnhem is in ieder geval zijn tijd 
jaren vooruit. Om precies te zijn 3 jaar. Het 
tijdperk 1984. Arnhem heeft die in ieder geval 
gehaald.
Wat George Orwell in de perfekte uitvoering 
beschreef, de burger die bij elke ademzucht 
gekontroleerd en bespied wordt, heeft hier zijn 
eerste aanzet. Zo lijkt het althans. Wat is het 
geval?

In december 1979 diskussieerde de Arnhemse 
gemeenteraad over plaatsing van camera’s op 
verkeersknooppunten in de stad. Deze camera’s 
zouden worden aangesloten op een monitor
ruimte in het politiebureau. Van de zijde van de 
PvdA-PSP-PPR klonken argwanende geluiden. 
Maar de wethouder voor verkeersaangelegen- 
heden praatte alle ongerustheid weg. Deze 
camera’s waren enkel bedoeld voor een goede 
verkeersdoorstroming in de stad. De progres- 
sieven wilden immers een vlot lopend openbaar 
vervoer? Daar zorgen we nu dan toch zeker 
voor via technische maatregelen. In het kort: 
met de stemmen van de PSP en enkele PvdA- 
raadsleden tegen werd de zaak aangenomen.

Enige maanden gaan voorbij, de camera’s zijn 
inmiddels geplaatst. Op 19 april houdt het 
Landelijk Overleg Kraakgroepen in haar lande
lijke vergadercentrum Hotel Bosch een bijeen
komst ter voorbereiding van de akties op 30 
april. Tevens wordt op dezelfde dag en in dat 
zelfde kraakhotel een kraakmanifestatie gehou
den. Na afloop van de vergadering merken ver
trekkende bezoekers de ‘meegaandheid’ van een 
verkeerscamera op. Vanuit zijn vertrekpunt, 
de uitgang van het hotel, wat overigens ligt aan 
een smal steegje en dus beslist niet aan een ver
keersader, zwenkt hij met de vertrekkenden 
mee. Zeker als er na geruime tijd een groep 
mensen met een verfaktie in de buurt van Hotel 
Bosch de jarenlange leegstand van een kantoor
pand (AGO-verzekeringen) aan de kaak wil 
stellen. Een surveillerende agent neemt kontakt 
op met zijn hoofdbureau, waar uit het gesprek 
bleek dat men de zaken keurig volgde.

Met weinig vertrouwen in een eerlijk antwoord 
heb ik toch maar daarover schnftelijke vragen 
gesteld. Want al vaker bleek dat dit soort vragen 
met halve waarheden en hele leugens werden af
gedaan. Desondanks was het te gek om dit zo 
maar te laten lopen.

Ook Joop Vogt (PSP le Kamer) werd ingescha
keld. Tijdens de begroting van Binnenlandse 
Zaken heeft hij de kwestie aangekaard. En 
zelfs Wiegel kwam tot de konklusie dat men 
uiterst voorzichtig moest zijn met het hanteren 
van technische apparatuur.

reg isseur
Uiteraard werd er ook aktie gevoerd. Op 30 april 
is door ons getracht de camera onschadelijk te 
maken. Maar met het alziend oog van Big 
Brother (Big Bakker in Arnhem, naar de naam 
van de hoofdcommissaris) was de politiemacht 
paraat. Binnen tien minuten waren er tientallen 
M.E.-ers. Bereid om toe te slaan, daartoe warm 
gemaakt door de berichten uit Amsterdam.

Het duurde enige tijd, maar toen kwam het 
antwoord van B & W. En tot ieders verbazing 
gaven zij toe. ‘In het licht van de aangekon- 
digde akties hebben wij er begrip voor dat dit 
gerechtvaardigd werd geacht.’ De beoordeling 
of een camera gebruikt mocht worden is dus 
buiten medeweten van de verantwoordelijke 
bestuurder door de politie gedaan. De burge
meester, u raadt het al, zat in de Nieuwe Kerk 
bij de inhuldiging.

En verder: ‘Wij achten dit (het volgen met de 
camera) in het onderhavige geval, ter voor
koming van strafbare feiten verantwoord. 
Daar waar de politie het ernstige vermoeden 
heeft dat strafbare feiten gepleegd zullen wor
den, heeft zij tot taak te voorkomen dan wel 
de daders ervan op te sporen’. Het maakt dus 
niet uit hoe je dat doet. Via afluisteren van 
telefoongesprekken, het openen van brieven 
of het volgen met een camera.

In het debat wat ik daarop heb aangevraagd, 
ging de burgemeester, VVD-er Drijber, nog 
verder. Hij pleitte in feite voor meer camera’s 
en meer gebruik. De politiestaat is dichter bij 
dan u denkt. Een motie van de PSP om direkt 
alle camera’s af te schaffen kreeg geen enkele 
steun. Zelfs PvdA en PPR bleken hiertoe niet 
bereid.

Overigens is dit niet het enige ‘loodgieters- 
schandaal’. Onlangs bleken er geheime band
opnamen te zijn gemaakt bij een openbare 
avond over kraken en leegstand. Sprekers daar 
waren o.a. Jan de Goede en Aad van Berkel.
Zij hebben sterke aanwijzingen vanuit het korps 
voor het gebruik van die banden; de leiding 
echter, wijs geworden, ontkent....

De afdeling Arnhem laat het hier niet bij zitten. 
PSP le en 2e Kamerfraktie zijn al gevraagd 
initiatieven te ontwikkelen. Verder heeft de 
'afdeling een proces in voorbereiding tegen 
de burgemeester, evenals een hernieuwde aktie 
tegen de camera’s. Het is voor iedereen aan te 
bevelen eens te kijken of in zijn of haar plaats 
ook ‘verkeers’camera’s staan. Je weet maar 
nooit.... 1984 is dichterbij dan je denkt.

WILLEM TEERLING



a mand la cullural group
Op initiatief van de bevrijdingsbeweging van 
Zuid-Afrika, het Afrikaans Nationaal Congres, 
organiseren solidariteitsbewegingen in diverse 
Europese landen een tournee van de ANC 
theater-muziekgroep.
De groep is samengesteld uit ANC-mensen die 
momenteel vanuit Angola betrokken zijn bij 
de strijd. Een aantal van hen maakte ook binnen 
Zuid-Afrika deel uit van theater- en muziek
groepen .

Kritisch theater is in Afrikaanse landen een 
oud verschijnsel. Muziek, mime, dans en zang 
hielden zich altijd al bezig met het uiteen
rafelen van de gang van zaken in een gemeen
schap, het aan de orde stellen van dagelijkse 
problemen en het uitlokken van diskussies.

De twee en een half uur durende muzikale 
theatershow van de ‘Amandla Cultural Group' 
vertelt over de geschiedenis van de strijd, over 
de situatie van de mijnwerkers, over armoede, 
de vernederingen en over de hoop op overwin
ning. Zij doet dat in veelzijdige oude en nieuwe 
vormen van dans, muziek, poëzie en mime. 
Het is een wervelende show die een diep inzicht 
geeft in wat de bevolking in Zuid-Afrika in hun 
strijd beweegt.

29 spelers, dansers, zangers en musici in een 
2'A uur durend programma over de bevrijdings- 
strijd in Zuid-Afrika, o.l.v. van regisseur en 
componist JONAS SWANGWA.

do. 2 okt. Utrecht, Rasa 20.00 u, f, 5,- 
vrij. 3 okt. Nijmegen, De Lindenberg 20.00 u.

f. 7,50
zo. 5 okt. Rotterdam, De Doelen 20.00 u. f. 7,50 
di. 7 okt. Amersfoort, De Flint 20.00 u. f. 7,50

Kaarten o.a. verkrijgbaar aan de zaal en bij 
Komitee Zuidelijk Afrika, Da Costastraat 88, 
Amsterdam. Tel.: 020 - 183598

SOCIALISTISCH

In september is nummer 8 van het scholingstijd- 
schrift ‘Socialistisch Perspektief’ verschenen. Het 
nummer is in zijn geheel gewijd aan het socialis
me in de beide grootmachten: de Sovjet-Unie en 
de Verenigde Staten van Amerika.
Het reëel bestaande socialisme in de Sovjet-Unie 
was het onderwerp van een goedbezochte studie
dag die de Stichting Vorming en Scholing dit 
voorjaar organiseerde. De stellingen en de inlei
dingen van Erik Meijer, Rinse Reeling Brouwer 
en Siep Stuurman zijn in dit nummer opgeno
men. Een uiterst aktueel onderwerp, mede ook 
in het licht van de massale stakingen die onlangs 
hebben plaatsgevonden in Polen.

De geschiedenis van het socialisme in de Vere
nigde Staten wordt beschreven in een uitvoe
rig artikel door Wilbert Dekker. Op dit moment 
bestaat er nauwelijks een socialistische bewe
ging in de V.S., maar deze heeft wel degelijk 
bestaan. (Zo behaalde een kandidaat van de So
cialist Party in 1912 bij de presidentsverkiezin
gen bijna 1 miljoen van de stemmen, ! 
gen bijna 1 miljoen van de stemmen, 6%.) Ver
duidelijkt wordt hoe de harde repressie uitein
delijk de socialistische beweging kapot krijgt.
Een informatief artikel in het jaar van de Ame
rikaanse presidentsverkiezingen.

Nummer 8, het laatste van de 2de jaargang, is 
verkrijgbaar door storting van f 3,80 (f 2,50 en 
f 1,30 porto) op giro 3481995 t.n.v. SVS/PSP 
te Amsterdam, onder vermelding van Soc. 
Persp. nr. 8.
Een abonnement is uiteraard ook mogelijk: 
door storting van f 14, 50 abonneert u zich tot 
en met de derde jaargang: dat is nr. 8 t/m nr.
12. Vermeldt u dan: t/m jaargang 3.

Achtergrond
Wapenrace naar onbereikbaar evenwicht, 
Vrouwenstrijd in vakbond en partij, Wereldstaal- 
produktie, Crisis in de vakbeweging?, Kern
energie, Congres linkse samenwerking, Gezond
heidszorg, Hoe links is uw krant?
Een willekeurige greep uit de thema's die het 
laatste jaar in nummers van Achtergrond zijn 
behandeld. Deze tweemaandelijkse uitgave van 
Sjaloom omschrijft zichzelf als een dokumen- 
tatiekrant voor links.

Voor de artikelen wordt geselekteerd uit bladen 
van aktiegroepen, linkse partijen en vakbonden. 
Daarnaast worden artikelen op verzoek van de 
redaktie van Achtergrond geschreven en vinden 
vraaggesprekken plaats met leden van aktie
groepen, vakbonden en linkse partijen.
Behalve een themagedeelte per nummer zijn er 
de vaste rubrieken Korte berichten en Linkse 
bladen. Bij linkse bladen wordt regelmatig de 
inhoud van Socialistisch Perspektief en 
Bevrijding weergegeven. Wat niet betekent dat in 
de themagedeeltes de linkse inbreng van PSP- 
zijde als even relevant als die van bijvoorbeeld de 
CPN wordt geacht.

Bij gebrek aan geld en tijd om op alle linkse 
bladen een abonnement te nemen en ze nog te 
lezen ook, biedt Achtergrond een overzichtelijk 
beeld van voor links belangrijke thema’s en dis- 
kussiepunten. Zeker nu de vraag over een linkse 
(regerings)samenwerking en zo ja, in welke 
vorm, weer aan aktualiteit wint, is het van be
lang de diskussies in (de bladen van) PvdA en 
CPN te volgen.
Achtergrond kost f. 58,- per jaar. Te bestellen 
bij: Sjaloom, De Vork 2, 3984 PA Odijk. 
tel.: 03405-2804. (tmb)

Brabant
Op zaterdag 4 oktober a.s. organiseert de PSP- 
Brabant een grote manifestatie met als mptto:

STOP DE MILITARISERING VAN BRABANT!

Niet alleen beschikt noord-brabant over de mees
te militaire vliegvelden van nederland, ook haar 
bijdrage aan de wapenproduktie door bijv. de 
Kruithoorn, Philips, Metaalfabriek Tilburg is 
aanzienlijk. Brabant biedt gigantische oefenter
reinen aan het leger, waarvan uitbreiding zelfs 
wordt overwogen. En het militaire vlagvertoon 
bij de Taptoe in Breda, de vliegdagen van Volkel 
en Gilze-Rijen moeten de brabanders gunstig 
stemmen ten opzichte van zoveel overbodige 
voorbereiding op oorlog en geweld. Voeg daarbij 
de aanwezigheid van een onbekend aantal 
kemwapenopslagplaatsen en ongecontroleerde 
munitiedepots, en het is duidelijk dat het de 
hoogste tijd wordt om al deze verschijnselen in 
zijn samenhang te beschouwen en te beoordelen.

Het PSP-gewest noord-brabant nodigt alle be
langstellenden uit om op 4 oktober in Tilburg 
aan de manifestatie deel te nemen. Er worden in
leidingen gehouden door:
FRED VAN DER SPEK, PSP-Tweede Kamerlid 
over de voortgaande militarisering van Nederland 
onder invloed van de NAVO 
PETER VAN MEYENFELDT, koördinator 
Brab. Milieufederatie
overf de bedreigingen van de militarisering voor 
het milieu
RIEN HILHORST, lid Anti-militaristiese Werk
groep
over het militair-industriële complex in noord- 
brabant

Verder worden er bijdragen verwacht van diverse 
aktiegroepen en organisaties zoals STOP TAP
TOE KOMITEE, Gilze-Rijen Stop, Werkgroep de 
Kruithoorn.

Er zal een tentoonstelling ten doop worden ge
houden over de NATO-belangen, genaamd 
‘SNELLER, STERKER, DUURDER, DOM
MER’

De manifestatie vindt plaats in zaal Terra Nova, 
Nieuwlandstraat 44 te Tilburg (vlakbij station 
centrum) en begint om 11 uur. Toegang gratis

Inlichtingen bij Wilbert Willenis, politiek sekreta- 
ris gewest PSP Noord-Brabant, Tuinstraat 50 Til- 
butg tel. 013 -43 55 95

Deze button is te koop bij 
de PSP-afdelingen a f. 1,50



(ingezonden mededeling)

BRAM VAN DER LEK en PIETER SCHROE-
VERS (aktie strohalm) over; energie, groeien
ekologie. Een brochure over de (kern)energie-
problemen, ekonomische groei en ekologische
on/moge!ijkheden.
prijs: 3,- plus 1 portikosten.

JEAN LOUIS MULLER en WIM JONG: 
wat is sociale verdediging? 
prijs: 2,- plus 0,90 portikosten

OMSCHAKELING, VAN OORLOGS- naar 
V REDESEKONOMIE. red. Henk Brander- 
horst.
prijs: 3,- plus 1 portikosten

't kan anders. oktobernummer:
- Hein van Wijk over dienstweigeren in Frank
rijk ;
- Ger Pouw: bericht u it Duitsland;
- de Vredesmars naar Boekarest;
- Vrouwen voor de Vrede;
- Peter Bruyn: Dodewaard - geen dode waard, 
prijs: 2,25 plus 0,90 portikosten.

BESTELLINGEN: postgiro 3772349 
t.n.v. 't kan anders - Delft 
Vermelden: titels.

VrouwenfesNvaI in hef noorden
Dit jaar wordt al weer het derde Vrouwenfestival 
van het Noorden in de Oosterpoort in Groningen 
georganiseerd op vrijdag 3 en zaterdag 4 okto
ber.
Omdat vrouwen onderling verschillen in opvat
tingen, leeftijd en achtergrond is dat dit jaar in 
het programma terug te vinden. Op vrijdag 3 ok
tober komen de volgende onderwerpen aan de 
orde: huisvrouw zij}} Jonge meiden en vrouw en 
kerk.
Op zaterdag 4 oktober zal onder het thema tien 
jaar vrouwenheweguig........ en nu.' worden te
ruggekeken op wat er bereikt is en hoe de vrou

wenbeweging nu verder moet. Dat zal gebeuren 
door een forum met o.a. Dolle Mina’s en door 
verschillende vrouwengroepen die een eigen pro
gramma verzorgen.
Op beide dagen is er een informatiemarkt, mu
ziek en kabaret. Kresj aanwezig voor kinderen 
tot 12 jaar.
Op beide dagen is er ’s avonds feest met optre
dens van Cobi Schreijer, Wonderwoman, Pink en 
vele anderen.

Nader informatie: 3e Vrouwen Festival van het 
Noorden, p/a Hereweg 9, Groningen.

PSP-jongeren kongres
Op zaterdag 25 oktober houden de PSP-jongeren 
weer een kongres. Dan zullen we onder meer 
praten over de relatie tussen de PSP-jongeren en 
de buitenparlementaire aktie en onze opvattin
gen over de parlementaire strijd.
Verder gaan we het hebben over onze beleids
voornemens. De belangrijkste onderwerpen waar 
we ons in de komende tijd mee bezig zullen hou
den, worden vastgesteld. Verder moeten er een 
aantal vakatures in het bestuur van de PSP-jonge
ren worden opgevuld.
Ben je jonger dan 26 jaar en wil je meepraten 
over jongerenpolitiek? Kom dan de 25e naar 
Wageningen, want daar wordt het kongres ge
houden, in het gebouw van de jongerenvereni-

SEK

ging Unitas. Gen. Foulkesweg 74. Je reiskosten 
worden vergoed.
Als je wilt komen, geef je dan op vóór 18 okto
ber. dan krijg je de kongresmap automaties 
thuisgestuurd. Schrijven naar PSPjg, Postbus 700 
1000 AS Amsterdam of bellen: 020 - 26 73 74.

Rood geboekt
Op 4 oktober wordt in Leeuwarden de linkse, 
niet kommerciële, boekhandel "rood geboekt’ ge
opend. Om de boekhandel financieel te onder
steunen kunnen pandbrieven gekocht worden. 
De openingstijden van de winkel zijn ma t/m vrij 
van 13.00 tot 18.00, zat van 9.00 tot 17.00 en 
do avond van 19.00 tot 21.00. Adres: Nieuwe 
buren 122a.

(ingezonden mededeling)
r

PO R TU G A L
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Op 11 oktober organiseert de Sociaal Ekonomie- 
se Kommissie (SEK) een openbare dag over re
gionale onderontwikkeling. Sprekers van de 
Werkgroep Eemsmond, de Projektgroep Regio
nale Onderontwikkeling, de FNV en de PSP zul
len ingaan op de kenmerken, oorzaken en moge
lijke oplossingen. De dag vindt plaats in café De 
Beurs, A-Kerkhof 4, in Groningen (10 min. lo
pen van het station) en begint om 11 uur.
Een informatiemapje met diskussiestellingen en 
informatie is te verkrijgen bij:
Herbert Goedings, Van Sijsenstraat 34a, Gronin
gen, tel. 050 - 12 40 07; of Ronald Paping, Vis- 
serstraat 30a, Groningen, tel. 050 - 12 31 93.

Zuid-Limburg
Het gewest Zuid-Limburg organiseert op vrijdag
avond 10 oktober a.s. een gewestelijke ledenver
gadering.
Naast een aantal huishoudelijke zaken zal een 
groot deel van de avond besteed worden aan een 
diskussie over het propagandawerk van de PSP. 
De landelijke propagandist Frans Jansen zal een 
inleiding houden over het propagandawerk van 
de PSP toegespitst op het kampagneplan voor de 
komende verkiezingen voor de Tweede Kamer. 
De bijeenkomst zal gehouden worden in het Mis
sionair Centrum, Gasthuisstraat 19 te Heerlen. 
Aanvang: 20.00 uur.
Alle leden en sympathisanten uit Zuid-Limburg 
zijn van harte welkom!

(ingezonden mededeling)

PSP F R A K T IE  ARNHEM  Z O EK T
Sedert augustus 1980 heeft de PSP in. 
Arnhem een eigen gemeenteraadsfraktie. 
Deze éénmansfraktie w ordt ondersteund 
door een fraktiebegeleidingsgroep van 5 a 6 
mensen. Wekelijks v indt een fraktiebege- 
leidingsbijeenkomst plaats.
Nu zijn wij ook op zoek naar een man of 
een vrouw die stage-ervaring wil opdoen 
in de gemeenteraadsfraktie Arnhem.
Er is ruimte voor iemand die:
- een 1 -jaarstageplaats zoekt
- geïnteresseerd is in socialistische 

gemeentepolitiek
- lid is van de PSP of zeer sympathiek 

staat tegenover de partij
- po litiek voorbereidend werk w il doen 

in de PSP-fraktie (dus bijvoorbeeld veel 
de wijken in enz).

Aangeboden w ord t een onkostenvergoeding 
en een gemotiveerde en enthousiaste PSP- 
fraktie  en begeleidingsgroep.

Nadere informatie:
Willem Teerling (gemeenteraadslid PSP): 
085 - 450564
Peter van Vught (secretariaat PSP^afdeling 
A rnhem ): 085 - 436060.
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NEDERLAAG
VOOR LINKS EN RECHTS
Ik zal niet de enige geweest zijn die zaterdag 27 
september, ruim een week voor de Bondsdagver 
kiezingen in West Duitsland, de schrik om het 
hart sloeg. Een bomaanslag op het Oktoberfeest 
in München. Ondanks het feit dat al snel duide
lijk werd dat de verantwoordelijken voor de aan
slag in de ultra-rechtse kringen moesten worden 
gezocht, bevestigde Strauss nog eens zijn faam 
als onfatsoenlijk campagneaanvoerder door deze 
moord uit te buiten. Uit de DDR vrijgekochte 
mensen zijn er eigenlijk voor verantwoordelijk, 
aldus Strauss.
Bovenal werd de minister voor Binnenlandse Za
ken uit de regering Schmidt gebrek aan daad
kracht en heulen met de (staats-)vijand verwe
ten. Deze Minister Baum (FDP) ondersteunt zijn 
campagne tegen het politieke terrorisme door te 
zamen met het voormalige RAF-lid Horst Mahler 
op allerlei manieren in de openbaarheid te tre
den . Daarbij verklaart Mahler waarom hij heeft 
ingezien dat de RAF-weg fout was.
In plaats van dit toe te juichen doen Strauss en 
zijn geestverwanten alles om te ‘bewijzen’ dat 
Baum, en daarmee de SDP-FDP regering, het ter
rorisme mogelijk maakt. Dat Baum, bijvoor
beeld, aanvang 1980 de Wehrsportgruppe Hoff- 
mann verbood nadat Strauss zelf jarenlang, in 
zijn ‘thuisland’ Beieren, weigerde iets tegen deze 
groep te ondernemen, wordt als laksheid afge
daan.

Dit alles neemt niet weg dat de verkiezingsstrijd 
tussen de twee kandidaten voor het Bondskanse- 
liersschap, Helmut Schmidt en Franz Josef 
Strauss, door pacifistisch socialisten met ge
mengde gevoelens bekeken moest worden. 
Strauss zou als bondskanselier levensgevaarlijk 
geweest zijn, daarover kunnen we kort zijn. Maar 
Schmidt, is die eigenlijk wèl te pruimen?
Nadat ze maandenlang, via de media, wat met 
modder hebben kunnen gooien, zonder met wer
kelijke politieke argumenten en alternatieven te 
komen, traden de groten, drie dagen voor de ver
kiezingen, in een televisiedebat tegen elkaar aan. 
Het resultaat was verbijsterend. Een opbieden in 
patriottisme (. . en of ik een waar patriot ben. .) 
en bewapeningsgeilheid zonder weerga. Schmidt 
valt, volgens eigen zeggen, op het gebied van vre
de en veiligheid niets te verwijten: hij heeft in 
1977 toch aangedrongen op invoering van de 
Neutronenbom? Als Strauss Schmidt verwijt dat 
hij tegen de wederoprichting van het Duitse leger 
na ’45 heeft gestemd pareert deze dat met de 
verklaring dat hij één der eersten was die zich 
vrijwillig meldde, in datzelfde leger. Geen won
der dat na zo’n vertoning ongeveer een miljoen 
mensen méér thuis bleven bij de verkiezingen in 
vergelijking tot vier jaar daarvoor. En dat de eni

ge die aan het spel van persoonlijke beledigingen, 
leugens en verdachtmakingen niet meedeed, de 
liberale voorman Genscher, een redelijke winst 
haalde. Het hele verkiezingscircus was inderdaad 
niet meer dan een poppenkast.

Maar waar blijft het fundamentele en principiële 
weerwerk, denk je dan. De Groenen? Die kwa
men in het stuk niet voor. Natuurlijk, een boy
kot van de media was daar niet vreemd aan, 
maar dat was bij de andere verkiezingen niet an
ders. Eindresultaat 1,5 percent. Zonder die vijf 
percentsgrens goed voor zeven zetels. Toch te
recht dat ze uit de boot vallen. Laat deze partij 
zich maar omvormen tot een echte socialistische 
partij, met een werkelijk veelomvattend alterna
tief, in een land waar het sektarisme hoogtij 
viert. Het enige waar de Westduitse linksen goed 
in zijn is zichzelf oprichten, splitsen of opheffen.

Volgens veel kommen fatoren en media zou 
Schmidt enige teleurstelling hebben moeten weg
slikken nadat de uitslag 5 oktober bekend werd: 
42,9 percent, een minimale stijging in vergelij
king met vier jaar daarvoor. Terwijl de liberale 
FDP de grote winnaar werd: van 7,9 naar 10,6 
percent. Ik denk dat het met de teleurstelling 
van Helmut Schmidt nog wel meevalt. Dit voor
jaar haalde de SPD bij de deelstaatverkiezingen 
in Noordrijn-Westfalen, dankzij de afgang van de 
FDP (onder de dodelijke vijfpercentsgrens), de 
absolute meerderheid in zetels. Zonder de coali
tiepartner ter rechterzijde (FDP) geeft dat de lin
kervleugel van de SPD natuurlijk meer speel
ruimte. Het is niet denkbeeldig dat Schmidt dat 
de afgelopen maanden als schrikbeeld voor ogen 
moet hebben gestaan. Ondanks de minieme 
winst voor de SPD is de totale uitslag dan dus 
toch een grote overwinning voor de zittende re
gering en kan de Schmidt-politiek rustig worden 
voortgezet.
Conclusie: rechts (Strauss) heeft het niet gehaald 
en daar mogen we blij om zijn, maar ook links 
heeft geen rol van betekenis kunnen spelen en 
dat is bedroevend. Als de eenheid, die uit de 
‘Stop Strauss’-campagne bleek, zou kunnen wor
den omgezet in een beweging die fundamentele, 
principiële en dus echte socialistische kritiek op 
het beleid van Schmidt kan uitoefenen en die 
eindelijk in staat zal zijn aan het heilloze sekta
risme in de Bondsrepubliek een einde te maken, 
dan zouden deze verkiezingen nog iets positiefs 
hebben opgeleverd. Binnen en buiten de Groe
nen lopen mensen rond die al jaren in die rich
ting denken, maar het duurt allemaal zo lang. 
Maar ja, het is een lange weg........

ROEL SANDVOORT
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Op 5 oktober waren er, behalve in 
de Bondsrepubliek, ook verkiezingen 
in Portugal. In het volgende nummer 
zullen we daaraan aandacht besteden.



Het onderzoekscentrum in Tamuz is gebouwd 
door Fransen. In 1975 ondertekenden Bagdad 
en Parijs - Irak is Frankrijks tweede olieleveran- 
cier - een nucleair samenwerkingsverdrag.
Een interessante commerciële order ter waarde 
van 750 miljoen gulden.
Iraks president Saddam Hussein is ambitieus en 
slim. Irak moet en zal worden meegezogen in 
dc vaart der volkeren: kernenergie dus. Om het 
geld hoeft hij het niet te laten. Irak is de één 
na grootste olieproducent van het Midden 
Oosten met een aandeel van bijna twintig pro
cent van de totale olieopbrengst in dit deel van 
de wereld. Saddam Hussein kon ook niet voor de 
voeten geworpen worden dat Irak met behulp 
van vreedzame kernenergie zou willen proberen 
een atoombom te maken. Zijn land heeft immers 
het Nonproliferatieverdrag tegen verspreiding 
van kernwapens ondertekend. Niets stond 
Frankrijk meer in de weg om in zee te gaan met 
het vredelievende (de handtekening onder het 
Nonproliferatieverdrag) en betrouwbare (de 
oliedollars) Irak.

SOCIALISTISCH?

In eigen land opereert Saddam Hussein veel 
minder omzichtig. Opgeklommen tot de abso
lute macht, via een glanzende carrière in de 
geheime dienst, heeft hij als president al zijn 
politieke tegenstanders, zonder onderscheid des 
persoons, gelikwideerd. Ook zijn eigen socia
listische Ba'athpartij is hardhandig gezuiverd. 
De oude partijgenoot die Saddam in 1954 
voor het Arabisch socialisme van de Ba’ath won, 
is op het schavot aan zijn politieke en fysieke 
einde gekomen. Onder het wakend oog van de 
president zelf, die blijkbaar maar geen afscheid 
kon nemen van zijn oude vrienden. ‘Als je eet} 
vijand bent van de revolutie wordt je geëxecu
teerd', zei Saddam eens tegen het Amerikaanse 
blad Newsweek. Vrij vertaald: als je de letter van 
de Ba’ath-beweging (‘bevrijding van de enkeling 
van alle ekonomische, politieke en sociale 
ketenen’) serieus neemt, dan ben je politiek 
gevaarlijk. Had je die andere zin in het beginsel
programma van de Ba’ath, waaruit het totalitaire 
en absolutistische karakter van de beweging en 
haar ideologie zo duidelijk spreekt, maar ter 
harte moeten nemen: ‘Wij willen de mensen 
hun ware zelf teruggeven, ook al hebben ze hier 
geen flauw benul meer van. De innerlijke wil van 
de mensheid is al aan onze kant, ook al vechten 
sommigen met woord en daad nog in het vijan
delijke kamp.’

Frankrijk, met zijn toch al weinig scrupuleuze 
buitenlandse politiek, zag niettemin wel wat in 
Irak. Irak eveneens in Frankrijk, via welk land 
het hoopte binnen te kunnen dringen in de 
Westerse wereld. Saddam Hussein realiseerde 
zich dat de traditionele oriëntatie van Irak op 
de Sovjet Unie niet lonend meer was. Iraks 
ekonomische belangen liggen veel meer in het 
Westen. En zo is dit land, dat in politieke zin 
een van de felste tegenstanders van Israël bleef, 
het breekijzer geworden in het Midden Oosten. 
Sinds de stichting van de staat Israël leken de 
verhoudingen in deze brandhaard zo duidelijk, 
'naar nu zijn deze hardhandig door elkaar 
gehusseld. Runner-up Irak is hiervoor verant
woordelijk. De desintegratie van imam 
Khomeiny’s Iran ook. Vandaar de vraag of het

Dinsdag 30 september: voorlopig hoogtepunt in de oorlog tussen Irak en 
Iran en een vingerwijzing naar wat ons nog te wachten staat. Het Iraakse 
nucleaire onderzoekscentrum in Tamuz, dertig kilometer ten oosten van 
de hoofdstad Bagdad, wordt gebombardeerd. Door vliegtuigen van onbekende 
afkomst. De Iraanse luchtmacht lijkt hiervoor op het eerste gezicht verant
woordelijk. Een mogelijkheid. Maar er zijn meer gegadigden, meer belang
hebbenden. Wie van de drie?

wel de Iraniërs zijn geweest die de kernreactor 
in Tamuz hebben gebombardeerd.

DE KANDIDATEN

Het ligt natuurlijk voor de hand dat de aktie 
vanuit het militaire opperbevel in Teheran is 
georganiseerd. Het Iraanse leger, met name de 
vloot en de luchtmacht, is niet zo zwak gebleken 
als de strategospelers van het Internationaal 
Instituut voor Strategische Studies in Londen 
aan het begin van de oorlog hebben voorspeld. 
Na een week grensoorlog zijn de troepen van de 
‘gids van de revolutie’ ayatollah Khomeiny 
teruggekomen na eerst diep in eigen land te zijn 
teruggedrongen. De officieren uit de tijd van het 
voormalige sjah-bewind, die in de gevangenissen 
zaten te wachten op hun logische doodvonnis 
in het kader van de grootscheepse zuivering van 
het leger, mochten weer aan de slag. Het leger 
had hun bekwaamheid hard nodig, zij zijn de 
enigen die het moderne wapentuig van Ameri
kaanse makelij makkelijk kunnen bedienen. 
De goedgemikte bommen op de ekonomische 
slagader van Irak (de olieraffinaderijen) zijn 
daarvan een duidelijke indikatie. Waarom dan 
ook niet de Amerikaanse Phantoms uitrusten 
voor een snelle aktie tegen de Iraakse kern
reactor?
De andere kandidaat, Israël vliegt ook met 
Phantoms. Het hoofd van de Israëlische mili
taire dienst, generaal Saguy, had de mogelijk

heid om de kernreactor nabij Bagdad te bombar
deren al enige dagen eerder ongevraagd geop
perd. De Israëlische inlichtingendiensten zijn als 
geen andere kollega-instelling in het Midden 
Oosten op hun taken berekend: zij weten alles. 
Saguy zal zijn advies dan ook wel niet hebben 
verstrekt zonder eerst zelf de kans van sukses 
van zo’n aktie te onderzoeken.
Bovendien is het Israëlische leger ook zeer 
bekwaam. Het moet voor hun vliegers mogelijk 
zijn om onder het Syrische radarsysteem door te 
vliegen. Door sommigen werd die dinsdag de 
30ste ook enige verhoogde aktiviteit van 
Israëlische Phantoms boven Tel Aviv waargeno
men. Een afleidingsmanoevre? Premier Begin 
heeft de geruchten dat Israël op deze manier 
gebruik zou hebben gemaakt van de verwarring 
in het Midden Oosten onmiddellijk van de hand 
gewezen. Blijft over de vraag of Israël er niet 
veel belang bij heeft om zijn grootste, en nu ook 
gevaarlijkere tegenstander Irak terug naar het 
stenen tijdperk te bombarderen. Redenen 
genoeg. Uitvoeringsmogelijkheden ook.

De derde kandidatuur, Frankrijk, ligt het minst 
voor de hand. Maar toch, waarom zou dit land 
het gedaan kunnen hebben, Vooral omdat het 
enigszins bevreesd is geraakt voor de enorme 
mogelijkheden op nucleair gebied die het Irak 
sinds het verdrag van 1975 heeft verschaft. 
Ook de Fransen kunnen van de verwarring ge
bruik hebben gemaakt.



De feiten werpen nog niet veel licht op de zaak. 
Op het moment van schrijven, hebben Iran en 
Israël ontkend er iets mee van doen te hebben. 
Over de aard van de verwoesting van de kern
reactor is al evenmin iets bekend. Volgens de 
Franse technici die bij de reactor wonen, zijn 
alleen gebouwen rondom het reactorvat zelve 
beschadigd. Toch werden zij een dag later uit 
Tamuz geëvacueerd. De Israëlische radio be
weerde een paar uur na het bombardement dat 
de schade wel ernstig was: het zou minstens 
twee jaar duren om de reactor weer op te 
starten. Als dit inderdaad juist is, laat zich het 
effekt van het bombardement raden. Een 
reactorvat, met dertien kilo 90 procent verrijkt 
uranium, bombarderen is iets anders dan een 
olieraffinaderij in Basra in vlammen zetten. 
Kernenergie is niet zo veilig als soms veronder
steld - maar dat wisten we al, zeker sinds 
Harrisburg - en ook nooit vreedzaam aan te 
wenden, omdat het in konfliktsituaties een wel 
zeer dankbaar en aanlokkelijk doelwit is. Een 
veronderstelling die nu werkelijkheid geworden 
is.

GEVAARLIJKE HUTSPOT

Zondag 5 oktober bezocht PLO-leider Yasser 
Arafat de Syrische president Hafez Al-Assad. 
Hun analyse over de ‘islamitische broederoorlog’ 
was duidelijk: een bedreiging van de Arabische 
eenheid. Volgens Arafat en Assad moet de oor
log dan ook gestaakt worden om nog te kunnen 
redden wat er te redden valt. Het Iraakse en 
Iraanse ‘potentieel (lees: hun legers) moet 
behouden blijven voor de strijd tegen de belang
rijkste vijand (lees: Israël)’. Is de oorlog nou 
werkelijk koren op Israëls molen?
Het omgekeerde kan met meer reden worden 
gezegd. De Iraans-Iraakse oorlog en de reaktie 
van de grote mogendheden hierop illustreert 
pijnlijk hoezeer Israël geïsoleerd is geraakt. 
Deels door de houding van premier Begin 
zelf. Maar ook door de politiek van de Verenigde 
Staten, eens een bondgenoot door dik en dun en 
nu een onberekenbare wapenleverancier met 
grote belangen elders in het Midden Oosten.
Het Pentagon was er als de kippen bij om zijn 
Westerse bondgenoten voor te stellen om een 
gezamenlijke vloot uit te rusten: de straat van 
Homoez moet openblijven, tegen bijna elke prijs. 
De afwijzende houding van de Bondrepubliek 
heeft in Washington maar even indruk gemaakt. 
Eén paar dagen later werd bekend dat Amerika 
Awac-spionagevliegtuigen stuurt naar Saoedie- 
Arabië, een land dat op zijn beurt sinds kort zeer 
goede betrekkingen met Irak onderhoudt. 
Wat is er bedreigender voor Israël dan deze 
indirekte toenadering tussen de VS en Irak? 
Wat is er bedreigender voor Israël dan de open
lijke steun van buurland Jordanië (nooit de 
meest felle in de anti-zionistische rethoriek en 
praktijk) voor Saddam Hussein? Saddam Hussein 
is ook niet vies van goede kontakten met de 
Verenigde Staten. ‘Als we een computer moeten 
kopen en de VS hebben de beste, dan zullen we 
die kopen’, aldus de ‘slagader van Bagdad’.
De Amerikanen zien er op hun beurt ook wel 
brood in. ‘We zien geen onverenigbaarheid 
van de Amerikaanse en Iraakse belangen’, zei

Jimmy Carters veiligheidsadvisieur Zbigniew 
Brzezinski in april nog voorzichtig.
De opmerkingen van de Iraanse president 
Bani-Sadr - ‘Iran begroet de gelegenheid om 
het Iraakse volk te bevrijden van de marionetten 
van het zionisme en het VS-imperialisme’ - 
blinken niet uit door helder analyserend vermo
gen: in Teheran leeft men nog in de tijd dat elke 
tegenstander logischerwijs handlanger is van de 
staat Israël en zijn steunpilaren.

De Israëli’s hebben veel scherper in de gaten dat 
er wat veranderd is in het Midden Oosten.
Het aanbod van Jeruzalem om wapens te leveren 
aan Iran, in ruil voor een vriendelijker houding 
van Teheran, roept weliswaar een grimlachje 
op maar is wel degelijk een uiting van de 
groeiende onzekerheid in Israël.

MACHTSPOSITIE

Alles is in beweging gekomen. In Iran heeft de 
oorlog enerzijds het eenheidsgevoel versterkt, 
maar anderzijds een wapen in handen van 
president Bani-Sadr gegeven. Bani-Sadr probeert 
nu al maanden zijn machtspositie te verstevigen. 
Tot de oorlog uitbrak, werd hij alleen maar 
gekonfronteerd met het omgekeerde verschijn
sel. De fundamentalistische geestelijken lieten 
geen kans onbenut om zijn machtspositie stukje 
bij beetje te ontmantelen. Ze duwden Bani- 
Sadr een radikale ongewenste premier 
(Mohammed Rajai) door de strot. De imam 
persoonlijk verbood geen eigen politieke orga
nisatie op te bouwen. Nu lijken de kansen 
enigszins gekeerd in het voordeel van de presi
dent. Om een militaire nederlaag - en indirekt 
de ineenstorting van de revolutie - te vermijden 
zijn de oude sjah-officie ren weer van stal ge
haald. De konsekwenties hiervan kunnen vér
strekkend zijn.

Khomeiny heeft aan de opbouw van het leger 
zijn goedkeuring gegeven omdat dat nu ‘belang- 
rijker is dan ons dagelijks brood’. Kan de imam 
deze officieren, die met sukses de verdediging 
van het land op zich hebben genomen, over een 
paar maanden weer voor opperrechter Beheshti 
of maniakale drugsbestrijder Khalkhali laten 
verschijnen? Bani-Sadr werkt in ieder geval

aan een algemene amnestie voor alle weggezui
verde officieren. En dat maakt misschien de weg 
vrij voor voormalig admiraal Ahmad Madani, die 
nu in Parijs zijn heil heeft gezocht nadat hij door 
zijn kollega-parlementariërs uit de Majlis was 
gestoten en hem de dreiging van een proces 
(met de bekende afloop) boven het hoofd hing. 
Madani kwam bij de presidentsverkiezingen als 
tweede uit de bus, na Bani-Sadr maar vóór 
allerlei gekandideerde mollahs en ayatollahs.

‘Iran was de laatste twee jaar een natie zonder 
staatsapparaat. We vechten nu tegen Irak, een 
staat zonder natie. Door het leger opnieuw op 
te bouwen kunnen we er omheen ook de staat 
opbouwen’, zei een voormalige Iraanse minister 
van buitenlandse zaken een dezer dagen. Een 
perspektief waartegen de mollahs en links Iran 
niet opgewassen zullen zijn, schreef de voor
malige hoofdredakteur van het Iraanse dagblad 
Keynan in de Sunday Times.

De Sovjet-Unie moet toezien hoe zij terrein 
verloren heeft. Het militaire verdrag met Syrië 
(en zo ook met de tweeëiige tweeling Libië) 
is een poging om nog een vinger achter de ont
wikkelingen in het Midden Oosten te houden. 
De andere vinger zit in Iran. Volgens een oud 
verdrag heeft de Sovjet-Unie het recht daar in te 
grijpen als dit land uit elkaar dreigt te vallen 
- in Iran roeren niet alleen separistische Koerden 
zich, maar ook de volkeren uit Fars, Baluchistan 
en Georgië.

De Verenigde Staten en de Sovjet-Unie kunnen 
zich nog zo neutraal opstellen, nog zo veel 
bemiddelingspogingen voorstellen. Beiden heb
ben teveel tegengestelde belangen. De Verenigde 
Staten, en in hun kielzog de volledig (Japan) 
of gedeeltelijk (Nederland) van olie afhankelijke 
bondgenoten, hebben één belang: de olie moet 
stromen en liefst zo goedkoop mogelijk. De 
Sovjet-Unie een ander: greep krijgen op de regio 
rondom de Indische Oceaan. Als er ergens duide
lijk wordt dat internationale betrekkingen alles 
met geopolitieke problemen te maken hebben 
en weinig met moraal en vriendschap, dan is het 
wel in het Midden Oosten.

JULES DE SCHOENMAECKER



VROUWENSTRUD ?DEELTIJDARBEID:
in de regeringsverklaring is gesteld dat in het personeelsbeleid van de over
heid grote aandacht zal worden gegeven aan het realiseren van gelijke kansen 
voor mannen en vrouwen in alle funkties. Het realiseren van dit belangrijke 
doel betekent voor de overheidsdienst het zo goed mogelijk integreren van 
het emancipatiefacet in haar personeelsbeleid’ zo schrijft Wiegel in de notitie 
Benoemingenbeleid Overheid van 12 juni. Eind oktober wordt deze notitie 
besproken door de Kamerkommissie voor het Emancipatiebeleid.
Een goed moment om te onderzoeken in hoe
verre het kabinet het emancipatiestreven serieus 
neemt: je kunt nu zowel proberen vast te stel
len wat het voorgestelde beleid voor vrouwen 
oplevert als nagaan of emancipatiebeleid stand 
houdt bij problemen in de kapitalistische eko- 
nomie. Sinds het verschijnen van deze notitie 
zijn immers nieuwe bezuinigingen aangekondigd 
en wanneer de stelling dat het emancipatiestre
ven van deze regering slechts schone schijn is 
klopt, zou je daar bewijzen voor moeten kunnen 
vinden in de vorm van tegenstellingen tussen 
beide soorten maatregelen.

OVERHEIDSBELEID

In de notitie wordt een strategie voorgesteld 
om het aantal vrouwen in overheidsdienst te 
vergroten, die samengevat vier punten behelst:
1. Er dient een beleid van voorkeursbehandeling 
gevoerd te worden, dat tot gevolg zal moeten 
hebben dat het percentage vrouwen in over
heidsdienst in alle rangen en funkties toe
neemt. Wiegel tekent daarbij aan dat uiteraard 
ook mannen hun achterstand in bepaalde 
funkties moeten kunnen inhalen. Binnenkort 
kan de eerste koffieheer zich dus melden.
2. De aandacht voor emancipatie binnen de 
diverse departementen moet verzekerd worden. 
Met het oog op het ‘uitstralend effekt’ wordt 
daarbij vooral gedacht aan de opleiding en vor
ming van personeelsfunktionarissen. Voorts 
worden enkele werkgroepen, kommissies en 
kontaktorganen opgericht die elkaar uitvoerig 
op de hoogte zullen houden van het weder
zijdse wel en wee.
3. Belemmeringen die niet met de aard van de 
funkties te maken hebben worden weggenomen. 
In advertenties mag geen onderscheid gemaakt 
worden tussen mannen en vrouwen tenzij in 
positieve zin, bijv. door middel van de aan
duiding mnl/vrl of door vrouwen uitdrukkelijk 
te vragen te solliciteren (wat Onderwijs & Weten
schappen al geruime tijd doet; binnenkort volgt
f RM>. In de behandeling van de sollicitaties 
mag geen onderscheid worden gemaakt -  wat 
moeilijk te kontroleren is. Beide maatregelen 
' loeien overigens voort uit de EEG-richtlijn in
zake gelijke behandeling van mannen en vrou
wen .
Ook de rechtspositie van vrouwen valt onder dit 
punt. Er zijn nog enkele ongelijkheden, zegt 
Wiegel, maar daar wordt op gestudeerd. Voor
stellen ten aanzien van opheffing van ongelijk
heid in overwerkvergoeding, ontslagvolgorde 
en ziektekostenvergoeding zijn inmiddels (be
doeld wordt: juni) aan de Ministerraad voorge
legd en goedgekeurd. Maar hoe verhoudt dit 
beleid zich met de nieuwe bezuinigingen? De 
regering stelt immers voor gehuwde vrouwen

haar AOW-premies niet meer terug te geven, 
zonder dat ze daarmee recht krijgen op uitbe
taling van AOW na het bereiken van de pen
sioengerechtigde leeftijd. Van gelijke behande
ling is hier absoluut geen sprake: het is een dis- 
kriminerende maatregel, die de gruttersmentali- 
teit van het kabinet bevestigt. Emanciperen is 
leuk maar ’t moet wel goedkoop; laat Wiegel 
maar op de winkel passen.
4. Het aktief bevorderen van de toename van 
aantallen vrouwen in overheidsdienst. Om het 
aanbod van vrouwen voor met name de hogere 
funkties te vergroten worden assertiviteits- 
kursussen georganiseerd. Dat heeft dus alleen 
effekt voor vrouwen die al in dienst van de 
overheid zijn; bovendien gaat zo'n kursus voorbij 
aan de aard van de funkties. Dat vrouwen min
der dan mannen naar dit soort banen solliciteren 
heeft niet alleen met opleiding en (verondersteld 
gebrek aan) zelfvertrouwen te maken: de grote 
verantwoordelijkheid, de spanning en de omvang 
van dergelijke funkties maken ze minder bereik
baar voor vrouwen die tegelijkertijd de voor
naamste gezinsverantwoordelijkheid dragen. 
Kortere werkdagen voor juist deze funkties lijkt 
dan een zinniger oplossing.

DEELTIJDARBEID OF ARBEIDSDAG VER
KORTING?

In de notitie wordt voorgesteld de mogelijk
heden tot deeltijdarbeid te verruimen, opdat 
vrouwen niet langer door ‘persoonlijke omstan
digheden, bijv. de omvang van huishoudelijke en 
gezinstaken, hun gelegenheid bij de overheid te 
gaan of blijven werken beperken'. Impliciet 
wordt duidelijk dat deeltijdarbeid niet voor 
mannen bedoeld is.
Voor individuele vrouwen kan deeltijdarbeid 
inderdaad een prettige oplossing betekenen, 
maar zodra je het als verschijnsel bekijkt worden 
een aantal bezwaren duidelijk:
— Deeltijdarbeid wordt voornamelijk in lager 

gekïassificeerde funkties doorgevoerd en niet 
in de hogere; die zouden zich daar niet voor 
lenen, zo wordt beweerd. Daardoor ontstaat 
het risiko dat de eerste kategorie banen wordt 
uitgevoerd door een toenemend aantal men
sen die ieder slechts een beperkt aantal taken 
uitvoeren (wat het werk bepaald niet aantrek
kelijker maakt, zeker niet bij de voortgaande 
automatisering), terwijl de meer bevrediging 
en afwisseling biedende banen van de tweede 
kategorie onveranderd blijft. De hiërarchische 
pyramide dijdt aan de onderkant uit, de top 
handhaaft zich en verkrijgt daardoor relatief 
meer macht.

-  Aan deeltijdarbeid kleven nadelen zoals de 
wat wankele rechtspositie, het soort arbeid 
en de geringe mogelijkheid tot doostroming

naar hogere funkties. Het loon verkregen uit 
deeltijdbanen van de eerste kategorie is niet 
voldoende om meer dan één persoon te onder
houden, zodat het door mensen met een gezin 
eerder als aanvullend dan als voornaamste 
inkomen wordt beschouwd. Twee redenen 
waarom mannen nauwelijks en vrouwen veel 
deeltijdarbeid verrichten.

— Door de nadruk op deeltijdarbeid te leggen 
wordt de diskussie over arbeidsdagverkorting 
stiekem de nek omgedraaid. Op basis van 
vrijwilligheid (maar hoe vrij is een vrouw met 
kinderen en een huishouden?) kan iedereen 
‘kiezen’ voor een volledige of een deeltijd
baan, waardoor de noodzaak voor kollektieve 
arbeidsdagverkorting minder urgent lijkt. Een 
werkelijke herverdeling van arbeid buitenshuis 
kan zo nooit tot stand komen, laat staan van 
arbeid binnenshuis.

Dat de regering juist de deeltijdarbeid stimuleert 
is verklaarbaar. Herverdeling van de beschik
bare arbeid vergt een grondige reorganisatie van 
de maatschappij en wordt niet door iedereen 
met open armen ontvangen -  zeker niet wan
neer dat ook een herverdeling van inkomens 
betekent. Gezien de rechtse signatuur van het 
kabinet is deeltijdarbeid dan te prefereren wan
neer de noodzaak bestaat toch iets voor vrouwen 
te moeten doen. Bovendien is bevordering van 
deeltijdarbeid financieel aantrekkelijker: arbeids- 
reorganisatie en arbeidstijdverkorting kosten 
geld.

POSITIE VAN VROUWEN

De notitie geeft een aantal cijfers. Verdeeld over 
vijf funktiegroepen wordt aangegeven hoeveel 
vrouwen in overheidsdienst waren in periode 
’76 - '79. Deze cijfers geven aanwijzigingen om
trent de stelling dat deeltijdarbeid alleen door
werkt op lagere nivo’s en ‘vrouwenwerk’ is.
In de laagst betaalde groep daalt het totaal aan
tal arbeidsplaatsen bij de overheid tussen ’76 en 
'79 met 1460, terwijl het aantal vrouwen abso
luut (met 557) en relatief (met 2,7 procent) 
stijgt. Meer mensen vullen minder arbeids
plaatsen, wat aangeeft dat er sprake is van deel
tijdbanen.
Bij de drie hogere inkomensgroepen wordt resp. 
minder dan eenderde, eenzevende en eentiende 
deel van de nieuwe arbeidsplaatsen door vrou
wen gevuld. De vijfde en hoogst betaalde groep 
tenslotte neemt met 227 plaatsen toe, waar
van er zegge en schrijve één door een vrouw 
wordt bezet.
De enige groep waar vrouwen procentueel sig- 
nifikant in opkomst zijn is de laagst betaalde
— juist die groep waar deeltijdarbeid makkelijker 
in te voeren lijkt, en volgens de cijfers ook inge
voerd fs. In de hogere funkties, waarvan men 
zegt dat ze zich slechts lenen voor deeltijdarbeid 
of kortere werkdagen, zijn weinig mensen werk
zaam: resp. 21,5, 7, 5,8 en 2,6 procent, oftewel 
hoe hoger de funktie hoe minder vrouwen.

Op de arbeidsmarkt is het een bekend verschijn
sel dat in het algemeen vrouwen relatief lage en 
mannen relatief hoge funkties hebben. Invoering
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De ABN is nl. mede-aandeelhouder (een zgn. 
niet-gekonsolideerde deelneming) van de Euro- 
Latinamerican Bank Ltd (Eulabank) en de So- 
ciété Financière Européenne (SFE) en draagt als 
zodanig bij tot het in stand houden van het Chi
leense bewind. Als lid van deze twee konsortia is 
de ABN de afgelopen 3 jaar medeverantwoorde
lijk geweest voor 14 leningen aan Chileense 
staatsinstellingen en bedrijven, die met elkaar 
een bedrag vertegenwoordigen van meer dan 
1 miljard dollar! Partikuliere banken zijn in 
enkele jaren tijd de belangrijkste financiers van 
het bewind van generaal Pinochet geworden. 
Volgens de Centrale Bank van Chili was in 1979 
bijna 90 procent van het totaal aan buitenlandse 
leningen afkomstig van partikuliere banken. Niet 
voor niets dat Francisco Ibanez Barcelo als presi
dent van de Chileense staatsbank (Banco del 
Estado de Chile) daarom op 15 juli 1977 zo 
verheugd was over de toetreding van zijn bank 
tot het Eulabank konsortium. Op deze datum 
zette hij zijn handtekening onder het dokument 
dat de toetreding van de Chileense staatsbank 
tot de Eulabank bekrachtigde, temidden van een 
indrukwekkend gezelschap internationale ban
kiers. Allemaal waren zij te gast bij mede- 
aandeelhouder ABN aan de Amsterdamse Vijzel
straat. Gastheer mr. R. Hazelhoff is behalve lid 
van de Raad van Bestuur van de ABN tevens lid 
van het dagelijks bestuur van de Eulabank even
als de Chileense bankpresident. Deze pion van 
Pinochet zag de toekomst van zijn land met 
vertrouwen tegemoet, want door deze deelname 
is het mogelijk geworden nieuwe kredieten in 
Europese munteenheden te ontvangen en finan
ciering te krijgen voor de Chileense exporten, 
investeringen, wissels enz. Daarnaast kan ook de 
Europese ondernemer die in Chili of in een 
ander Zuid Amerikaans land wil investeren bij 
de Eulabank terecht.
Het feit, dat de ABN leningen verstrekt aan de 
Chileense overheid en andere (staats)instellingen 
en daardoor bijdraagt aan het in stand houden 
van een regime dat mensenrechten met de voe
ten treedt en de opbouw van een rechtvaardige 
samenleving in de weg staat, is een schril kon
trast met de solidariteit in brede lagen van de 
Nederlandse bevolking. In de tweede Kamer 
werd op 10 september jl. ‘kamerbreed’ een twee
tal moties aangenomen, waarin de ABN werd 
opgeroepen onmiddellijk een einde te maken aan 
het ondersteunen van het Chileense regime.

NEDERLANDSE BEDRIJVEN IN LATIJNS 
AMERIKA

Overigens is het niet alleen de ABN die het Chi
leense regime steunt, want volgens een publika- 
tie van de Onderzoeksgroep Multinationale 
Ondernemingen Latijns Amerika (MOL) hebben 
zeker nog 12 Nederlandse bedrijven een vesti
ging in dit land, danwel een bepaalde relatie met 
het Pinochet-regime anders dan in de vorm van 
een dochtermaatschappij of deelneming. Om er 
enkele te noemen: AKZO, Estel, Hollandse 
Beton Groep, Hunter Douglas (fabrikant van o.a. 
luxaflex), KLM, Philips, Shell, Unilever en ZPC. 
Deze laatste afkorting staat voor het in Leeu
warden gevestigde bedrijf: Coöp. Handels
vereniging voor Zaaizaad en Pootgoed. Twee jaar 
geleden besloot dit bedrijf tot de oprichting 
van een joint venture (49 procent) samen met 
het Chileense landbouwbedrijf Sociedad Natio-

Sinds kort weten de rekeninghouders van de Algemene Bank Nederland 
(ABN), dat een deel van hun geld in Chili wordt geïnvesteerd. Uit een rap
port van het Chili Komitee Nederland, de Onderzoeksgroep MOL en het 
Transnational Institute blijkt, dat al sinds 1977 Nederlands grootste handels
bank steun verleent aan het fascistische regime van Pinochet. De ABN (en 
haar dochterondernemingen Hollandse Bank Unie en Bank Mees & Hope) 
beschikt in Chili, in tegenstelling tot in de meeste andere Zuid Amerikaanse 
landen, niet over een eigen kantorennet, maar is als lid/aandeelhouder van 2 
internationale bankkonsortia nauw betrokken bij omvangrijke (obligatie)- 
leningen aan Chili.
nal Agricultura voor de teelt van pootaardappels. 
Niet alleen in Chili maar in geheel Latijns-Ame
rika zijn een groot aantal Nederlandse onder
nemingen nauw betrokken bij de ekonomische 
en politieke gang van zaken. Met hun dochter
ondernemingen vormen ze een onderdeel van de 
ekonomische struktuur en velen leveren ook 
direkte ekonomische diensten aan onderdruk
kende regimes, zoals het verschaffen van lenin
gen, uitvoeren van openbare werken, (militaire) 
goederen-leveranties enz. In de uitgebreide 
publikatie (maar liefst 350 pagina’s) nemen de 
MOL-onderzoekers zo’n 110 Nederlandse onder
nemingen onder de loep die aktief zijn in 
Latijns-Amerika met samen meer dan 1000 
vestigingen en belangen! De hoofdmoot van de 
publikatie bestaat ook uit een opsomming van 
deze Nederlandse ondernemingen die aktief zijn 
in Latijns-Amerika en een beschrijving van hun 
aktiviteiten. Nederland is als investeerder niet 
onbelangrijk voor menig land in Latijns-Ameri
ka, hetgeen niet zo verwonderlijk is, want ons 
land is het thuisland van een aantal zeer grote 
multinationale ondernemingen: Shell (Brits- 
Nederlands), Unilever (Brits-Nederlands), Phi
lips, Akzo en DSM. Deze 5 bedrijven hebben 
ook de meeste vestigingen in Latijns-Amerika en 
nemen naar schatting zo’n 65 procent van de 
Nederlandse investeringen voor hun rekening. 
Maar ook bedrijven zoals ABN, Bos Kalis, Cete- 
co, Hoogovens, KLM en Van Leer zijn (van 
oudsher) vertegenwoordigd in Latijns-Amerika. 
Opvallend is de gestadige groei van Nederlandse 
investeringen in Argentinië en Brazilië. Neder
land had van 1973 tot 1976 een aandeel van 
ongeveer 6 procent in de buitenlandse inves
teringen in Argentinië, waarmee het op de vierde 
plaats stond. De totale Nederlandse investerin
gen bedroegen in augustus 1976 $ 220 mln.

Tussen maart 1977 en september 1979 klom ons 
land naar de tweede plaats, zowel gerekend naar 
de jaarlijkse investeringen (15 procent van de 
totale investeringen in Argentinië) als gerekend 
naar de totaal geïnvesteerde som. In deze perio
de werden de investeringen van Nederland in 
Argentinië verdubbeld! Ook in het noordelijke 
buurland Brazilië neemt ons land een belang
rijke plaats in. De Nederlandse investeringen in 
dit land namen per ultimo 1978 weliswaar 
slechts 2,4 procent voor hun rekening, maar dit 
percentage is veel hoger omdat verschillende 
bedrijven hun investeringen via de Antillen laten 
lopen. Dat de handel met Brazilië groeiende 
is, blijkt ook wel uit de 2 vestigingen van de 
Banco de Brasil en een kantoor van de Banco do 
Estado de Sao Paulo in Nederland.

Een heel aparte plaats nemen de Nederlandse 
Antillen in, temeer als je de relatief grote om
vang van de Nederlandse investeringen ziet, die 
niet overeenkomen met investeringen die werke
lijk in kapitaalgoederen op de Antillen worden 
gestoken. Die bijzondere aantrekkingskracht 
moeten we zoeken in de belastingwetgeving. Op 
de Nederlandse Antillen bestaat geen dividend
belasting, geen vermogensbelasting en voor 
‘offshore-aktiviteiten’ (‘papieren vennootschap
pen’ of ‘brievenbusmaatschappijen’ en niet te 
verwarren met konstruktiebedrijven voor de 
zeemijnbouw, pd) een veel lagere winstbelasting 
dan elders. Kapitaal mag vrij, dwz. zonder toe
stemming van de overheid geëxporteerd worden. 
Een skala van Nederlandse bankinstellingen heb
ben dan ook een vestiging op de Nederlandse 
Antillen (zgn, trustmaatschappijen), die het 
management voeren over een groot aantal be- 
leggings-, financierings- en oktrooiholdingmaat- 
schappijen die hun juridische zetel op een der 
benedenwindse eilanden hebben. Hun aantal 
wordt op minstens 4.000 geschat met een ver
mogen van tientallen miljarden gulden! Over 
oktrooien en patenten, die op de Nederlandse 
Antillen beheerd worden behoeft slechts 3 pro
cent belasting betaald te worden (Nederland:
48 belasting) en zeer veel bedrijven maken dan 
ook gebruik van de zgn. ‘Antillenroute’. Op 
dezelfde wijze kunnen boten, bagger- en kon- 
struktiematerieel, copyrights etc. op de Neder
landse Antillen geregistreerd en van daaruit ge
ëxploiteerd worden. Gegeven dit feit is het ook 
niet zo verwonderlijk, dat de Nederlandse 
Antillen qua geografische verdeling van de 
dochterondernemingen veruit bovenaan staat, 
gevolgd door Brazilië, Suriname, Mexico en 
Venezuela.
Behalve de geografische verdeling van de Neder
landse ondernemingen in Latijns-Amerika wordt 
in de MOL-publikatie voorts uitvoerig aandacht 
besteed aan een inventarisatie van alle Neder
landse bedrijven die hier werkzaam zijn (akti
viteiten, indeling in divisies, totale winst, kort 
historisch overzicht e.d.). In de appendix is ten
slotte een opgave van de 500 grootste onder
nemingen in Latijns-Amerika, een valuta-tabel en 
een landen-bedrijven tabel.

PETER DROS

‘De ABN en Chili’ is verkrijgbaar door f 5,4-0 over te maken op 
postgiro 892459 tnv. Chili Komitee Nederland of postgiro 
3234522 tnv. Transnational Institute, beide te Amsterdam.

‘Nederlandse bedrijven in Latijns-Amerika’ is te bestellen door 
overmaking van f 20 ,- (inkl. porto) op postgiro 2910829 
tnv. F. Papma, te Amsterdam.



De strijd spitst zich verder toe. Het reaktorcentrum in Delft wordt bezet en met een hoop geweld en nieuwe middeltjes 
van de ME weer ontruimd. Tegelijkertijd krijgt Borssele het groene licht om op het centrale terrein een gebouw voor de 

opslag van radio-aktief afval neer te zetten (over dit laatste meer in een volgend nummer van Bevrijding). Bij de 
landmacht blijken de cijfers verduisterd te zijn die aantoonden dat men in het leger ook niet zo gelukkig is met 

kernwapens en in de pers wordt land en volk opgewarmd voor de gebeurtenissen die straks op 18 oktober in Dodewaard 
wellicht te wachten staan. Kortom, we kunnen er niet omheen, daarom veel aandacht voor de energieproblematiek. 
Hoe het met onze zuiderburen staat kunt u lezen in een artikel over Mol en ook in Duitsland staan akties op stapel.
Met nadruk wordt aandacht gevraagd voor belevenissen van een steigerbouwer die tijdelijk in Dodewaard werkte. 

Vragen met betrekking tot het al dan niet gebruiken van geweld bij akties als in Dodewaard werden besproken op een
door de PSP belegde studiedag op 4 oktober j.1.

In een kerncentrale wordt veel werk verricht door tijdelijke arbeidskrachten. 
Soms worden die geleend van bedrijven die op de een of andere manier te 
maken hebben (gehad) met die kerncentrale. Zo werden in 1971 in Dodewaard 
haarscheurtjes gedicht door lastechnici van de Rotterdamsche Droogdok 
Maatschappij (de leverancier van het reaktorvat). In de opwerkingsfabriek in 
La Hague, Frankrijk, werken zelfs veel mensen die daartoe door een speciaal 
uitzendbureau geronseld worden. Het gebruiken van tijdelijke arbeidskrach
ten is nodig omdat anders door bepaalde klussen de vaste mensen te snel 
‘opgestookt’ zijn, de jaarlijks toegestane stralingstoevoer te vlug oplopen. 
Hoe veilig is het werken in zo'n centrale voor een buitenstaander? Een 
gesprek met Jan Kotta (27), steigerbouwer, wonend in Roosendaal.
Wat is zo ’n beetje jouw normale werk?
‘Meestal moet ik steigers bouwen op raffinaderij
en of op scheepswerven. Af en toe werk ik ook 
in de bouw. Op raffinaderijen gaat het meestal 
om tanks die hersteld moeten worden, of 
schoongemaakt.’

Wanneer ben je in Dodewaard geweest?
‘Dat was vorig jaar voorjaar. We werden door 
onze baas gebeld. Het zou gaan om tanks die ge
repareerd moesten worden. Hoe lang het zou 
duren wisten we niet. Bij aankomst moesten we 
ons paspoort laten zien, we werden ingeschre
ven, en we kregen uitleg over wat we moesten 
doen. Dat het om een kerncentrale ging werd 
ons niet verteld, wisten wij veel. De voorlichting 
viel ons tegen. Als je op een raffinaderij werkt 
krijg je elke dag voorlichtingsfilms en instrukties 
over kleding e.d. Ook word je precies gezegd 
hoelang je op een bepaalde plaats kan blijven. 
We moesten in een ruimte onder de grond stei
gers bouwen om en in tanks die daar stonden. 
Eerst werden die tanks leeggemaakt, en dan 
moesten we nog twee uur wachten. Zulke tanks 
hadden we nog nooit gezien. Na een halve dag 
werken kwam er een man naar ons toe. Hij ging 
tegen ons tekeer en riep dat we al onze kleren 
uit moesten trekken en andere aantrekken. We 
moesten mee naar boven en kregen uitleg waar
om we steeds andere kleren aan moesten trek
ken. Onze kleren zouden teveel stoffen naar bui
ten meebrengen (in werkelijkheid gaat het erom 
dat ze geen radioaktief stof mee naar buiten 
nemen, jh). Behalve kleren, een muts en over
schoenen kregen we ook plastik emmers. Wij 
baalden, want we werkten het liefst in onze

eigen kleren en met ons eigen gereedschap. 
Voor we naar ons hotel konden moesten we 
douchen, en daarna door een gang met een soort 
stralingsmeter lopen. Bij mijn broer ging daarbij 
steeds een sirene. Hij moest wel zes keer op
nieuw onder de douche. Het hielp niet. Ten
slotte moest hij naar ’n dokter, die zei dat het 
allemaal wel meeviel. Zijn speciale kleren waren 
kapot geweest, M’n broer heeft er later geen 
last meer van gehad, alleen heeft hij sindsdien 
een zwarte plek op z’n arm.’

Moesten jullie steeds hetzelfde werk doen? 
‘Nee, toen we de tweede dag klaar waren met die 
tanks moesten we met iemand van de veiligheids
dienst mee. We kwamen in een enorme ruimte 
met grote machines en 2 grote putten met water 
(reaktorvat en opslagbassin? jh.). Er kwam een 
andere vent op ons af en gaf ons een hand. Hij 
zei: “blij jullie te zien, jullie komen hier zeker 
werken” . “Nee” , zei een van ons, “we zijn hier 
gekomen om vakantie te houden” . We moesten 
niet alleen in die grote ruimte werken, maar ook 
nog in 36 kleinere ruimtes, waar buizen en 
machines stonden. Praktisch heel Dodewaard. 
We vonden dat allemaal niet zo leuk en iedereen 
begon te balen van dat gedoe in Dodewaard. Je 
moest bijvoorbeeld bij elke deur weer andere 
overschoenen aan, en je om de haverklap ver
kleden. De mensen die er vast werken liepen ge
woon in hun eigen kleren en werkten met ge
wone schroevedraaiers. Op vragen waarom zij 
wel en wij niet kregen we geen fatsoenlijk ant
woord .
Na de derde dag moesten we ineens “stand-by” 
staan. Verschillende ruimtes waren nog niet

veilig. Vier dagen lag zaten we ons te vervelen 
in de kantine.
De achtste dag gebeurde er iets vreemds. We 
moesten ineens weer aan het werk. Er was ergens 
een leiding gesprongen en die moest zo snel 
mogelijk gedicht worden. Daar waren steigers 
voor nodig. We kregen allemaal een soort ruimte
pak aan met een slang voor zuurstoftoevoer enz. 
We protesteerden hiertegen. We hadden lang
zamerhand wel door op wat voor een bedrijf we 
werkten. Maar we moesten. Toen we een tijd 
bezig waren kwam iemand, ook in zo’n pak op 
ons af en begon ons, via zo’n soort hoorapparaat 
wat we allemaal in hadden, uit te schelden dat 
we niet op een leiding die daar op de grond lag 
moesten stappen. Toen was voor ons de maat 
vol. We waren het spuugzat. Iemand die bij de 
leiding was trok bijna z’n haren uit z’n hoofd.
Hij probeerde ons te beletten weg te gaan 
door ons de weg te versperren. Maar je weet hoe 
bouwvakkers zijn. Als iemand z’n eige druk 
maakt, dan lachen ze daar eens om: rustig aan 
zeggen ze dan, en ze geven niet toe. We belden 
onze baas. Die zei dat we onmiddellijk moesten 
ophouden. Zulk werk was niet afgesproken, zei 
die.’

Jullie hebben ook vier dagen in de kantine 
gezeten en met mensen gesproken die daar 
vast werkten. Wat was je indruk daarvan?
‘Er hing geen opgewekte sfeer. Er werd weinig 
gezegd, behalve door ons dan. We hebben ver
schillende mensen gesproken die iets hadden op
gelopen. Zo was er een man die niet meer in de 
centrale werkte, maar z’n vriend, die in de kan
tine werkte, zo af en toe eens opzocht. Hijzelf 
was onderhoudsmonteur geweest. Hij had open 
wondjes op zijn rug, die niet meer dicht wilden. 
Verder viel z’n haar uit. Hij vond het jammer dat 
hij er niet meer mocht werken, het beviel hem 
daar.
Iemand anders moest elke twee weken naar 
de dokter. Zijn nek kon hij niet meer gebruiken. 
Hij wilde niet vertellen waarom. Hij was op zoek 
naar een andere baan.
Er zaten mensen met gebreken die er niet over 
wilden praten. Aan een maat van mij vertelde 
een ander dat hij een ongelukkig kind had ge-
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Het hier volgende verslag beoogt geen volle
dige weergave van de diskussiedag te zijn. De 
inleidingen worden slechts kort aangehaald, 
waarbij belangstellenden worden verwezen 
naar de begeleidende dokumentatiemap (te 
bevragen bij SVS). Uit de diskussie worden 
een aantal thema’s opgepikt, een volledige en 
haast letterlijke verslaggeving wordt, op een 
wat langere termijn, door SVS verzorgd.

GEVAARLIJK

De inleidingen werden verzorgd door een 
viertal sprekers, die merendeels hun, in de 
begeleidende dokumentatiemap opgenomen 
artikel, verder toelichtten. Als eerste spreker 
ging Geert Mak (redakteur van De Groene) 
in op de fase die aan aangek on digde akties 
voorafgaat en het daarin optredende proces 
van marginalisering van bepaalde oppositio
nele groepen. Het marginaliseren houdt in dat 
zich afwijkend gedragende groepen, zoals 
bepaalde stakers en krakers aan de rand van 
de samenleving gedrukt worden, door ze aller
lei, als negatief beoordeelde kenmerken toe 
te schrijven. Door ze te kriminaliseren, als 
gevaarlijk en onverantwoordelijk te beschrij
ven, legitimeert men een gebruik van geweld 
tegen deze groepen. Eenmaal in de marge van 
de samenleving wordt er naar dergelijke groe
pen niet meer geluisterd en zijn alle maat
regelen tegen hen legaal. Niet alleen het direk- 
te overheids- of politiegeweld, maar ook moei
lijkheden bij huisvesting, werk e.d. zijn dan 
normaal. Juist het gebruik van geweld door 
groepen is heel gemakkelijk om te zetten in 
een afwijzing en dus marginalisering. Bij het 
afwegen van eventueel gebruik van geweld bij 
akties (voor zover dat van te voren af te 
wegen valt), zou je kunnen overwegen wat het 
effekt ervan op de langere termijn is, werk je 
door het gebruik van geweld zelf mee aan je 
eigen marginalisering. Aan de invulling van het 
beeld dat van je geschapen wordt als herrie- 
schoppend om de herrie en niet om mee te 
praten. Wat zijn drijfveren achter het gebruik 
van geweld? Bij de jeugdbeweging die met 
name in de West-Europese grote steden tiert, 
is een heel duidelijk doemdenken waarneem
baar. Men lijkt sterk doordrongen van het 
gevoel dat het goed fout gaat allemaal als de 
huidige ontwikkelingen zo doorgaan. Er 
heerst daarbij een toenemende machteloze 
stemming van ‘het kan me allemaal niks meer 
schelen’. De enige manier om de zaken te 
keren lijkt een massaal intuïtief verzet van 
mensen. De uitingsvorm van de hier bedoelde 
jeugd is een machteloos geweld. Met al deze 
zaken heb je te maken bij de voorbereiding 
van grote akties als rond Dodewaard.

BLOKKADE

Piet er Lammen (Vereniging Milieudefensie en 
Breek Atoomketen Nederland) ging vervol
gens in op de relatie tussen de brede, vele 
groepen omvattende anti-kemenergiebeweging 
(akb) en de nieuw ontstane groepen rond

Me bezinnend op de vormen van geweld, die ik zou kunnen gebruiken tegen 
de nu al uren onder het raam schreeuwende jongetjes, poog ik een weergave 
te geven van één dag PSP-gepraat over het gebruik van geweld en het achter
wege laten daarvan bij politieke akties.
‘Dodewaard gaat dicht’ vormde een aanleiding. De Stichting Vorming en 
Scholing (SVS) wilde het geheel in een wat breder kader plaatsen en zo 
kwamen er op 4 oktober in Utrecht een veertigtal PSPers bijeen op een 
door SVS en de themagroepen Justitie/Politie en Milieu/Technologie geor
ganiseerde diskussiedag ‘geweld bij aktievormen’. Het algemene vraagstuk 
van strategische belangen van geweld tegenover geweldloosheid bij akties 
moest centraal staan, waarbij de komende akties bij Dodewaard als voorbeeld 
konden dienen. Uiteindelijk werd de diskussie toch voornamelijk gericht op 
de komende gebeurtenissen rond Dodewaard en de rol van de PSP daarbij, 
hetgeen voor een broodnodige konkreetheid zorgde.

de aktie ‘Dodewaard gaat dicht’. De aktie is 
een initiatief van de Gelderse Stroomgroepen 
die een andere inschatting hebben van de 
resultaten van de anti-kernenergiebeweging 
na acht jaren van strijd dan andere groeperin
gen binnen de akb. Ze zijn het zat dat het 
atoomprogramma gewoon doorgaat, de rege
ring de bouw van nog eens drie kerncentrales 
afkondigt. Op grond van het wel bereikte, een 
groeiende weerstand tegen kernenergie in de 
publieke opinie, willen ze de regering een 
ultimatum stellen. Dit ultimatum houdt in 
dat er begonnen wordt met de afbouw van het 
Nederlandse atoomprogramma, te beginnen 
met de Dodewaardcentrale, die voor eind 
september stopgezet moest zijn. Zo niet, dan 
wordt op 18 oktober overgegaan tot een be
zetting of, zoals inmiddels eerder haalbaar
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blijkt, blokkade van de Dodewaardcentrale. 
Pieter Lammers maakte bezwaar tegen de 
wijze waarop de aktie wordt voorbereid. 
Door het meer anti-parlementaire karakter 
wordt de aktie niet door de hele akb gedragen 
en ook de blokkade op zich noemde hij een 
verenging in de anti-kernenergiebe weging die 
een veel bredere strijd wil voeren vdan een 
inperking (voorlopig) tot een konkreet af
dwingen van de sluiting van één centrale. Hij 
pleitte voor kreatieve vormen van geweldloos 
verzet zoals de BAN voorstaat en noemde in 
verband met de voorgenomen Dodewaard- 
akties een verdere uitdieping van de relaties 
tussen het doel wat je wil bereiken en de mid
delen die je daarbij toepast van belang.
De derde spreker vertegenwoordigde, in de 
persoon van Bert Artz, de ‘Dodewaard gaat 
dicht’ aktiegroepen zelf. Deze vond de Dode- 
waard-akties juist geen versmalling van de akb 
inhouden en vertelde over de grote aktiviteit 
van de basisgroepen die overal plaatselijk de 
akties voorbereiden. Binnen die basisgroepen 
zijn de meningen nogal verschillend, maar 
als algemene lijn is aangenomen dat men met 
de akties in principe geen geweld wil.
Tenslotte zette Carl van der Steen (lid Partij
raad PSP) een aantal overwegingen ten aan
zien van geweld en geweldloosheid bij akties 
op een rijtje. Zoals het door een pacifistische 
opstelling kweken van goodwill bij de pu
blieke opinie en het dilemma waarvoor je 
tijdens een aktie zelf als gevolg van politie
geweld kan komen te staan; óf het opgeven 
van je aktiedoel, óf tegengeweld gebruiken. 
Hij stelde dat de Dodewaardaktie geweldloos 
moet zijn ‘omdat nog lang niet alles uit de 
beïnvloeding van de publieke opinie is gehaald 
en de voorbereiding van de aktie niet zodanig 
is dat een gewelddadige aktie het aktiedoel 
realiseert’.

Ten behoeve van de diskussie in de middag 
werden drie algemene lijnen, die in de inlei
dingen doorklonken naar voren gehaald.
— In hoeverre kun je met de voorbereiding 

van akties de uiteindelijke realisering ervan 
in de hand houden?

— Vereist een bepaald aktiemodel niet een be-
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paalde organisatie of moet steeds ieder 
voor zich beslissen?

-  Hoe ga je om met de relatie met de publie
ke opinie, op welke manier hanteer je aktie- 
doel, middelen en opinie?

In de diskussie kwamen met name de eerste 
twee thema’s herhaaldelijk aan de orde en 
wel voornamelijk in relatie tot de Dodewaard- 
akties, ook de rol van de PSP als partij hierbij 
kreeg regelmatig aandacht. Er kwamen bij de 
deelnemers aan de diskussiedag veel inschat- 
tingsverschillen ten aanzien van de Dode- 
waard-ak^ies naar voren, die (logischerwijs) 
mede samenhingen met de mate van betrok
kenheid van personen bij de voorbereiding 
van de akties zelf. En wel, hetzij als aktief lid 
van een plaatselijke basisgroep of juist zich 
daarvan buitengesloten voelend, hetzij rede
nerend vanuit de PSP als partij ten aanzien 
van de aktievoorbereiding op zich.

DOELEN MIDDEL

Bij het eerst genoemde thema; in hoeverre je 
met de voorbereiding van akties, de uiteinde- 
lijke realisering ervan in de hand kunt houden, 
gaat het om de vraag in hoeverre je als je geen 
geweld wilt, greep hebt op de kans dat het 
toch optreedt en de vraag bij wie de verant
woordelijkheid voor dat geweld dan ligt. 
Anders gezegd gaat het over de relatie tussen 
het doel wat je wilt bereiken en de middelen 
die je daarvoor wilt gebruikt.
Hierover waren verschillende meningen. Er 
werd bezwaar gemaakt tegen opvattingen bin
nen de Dodewaard-groepen die stellen dat 
geweld legitiem is als de tegenpartij geweld 
gebruikt, waarbij de mate van geweld afhanke
lijk wordt gesteld van wat de andere partij 
doet. Anderen wezen hierbij op de samen
hang tussen het gebuik van geweld en het 
model van de politieke besluitvorming (hoe 
demokratischer - hoe minder geweld?). 
Met name de mate van verantwoordelijkheid 
voor het optreden van geweld bracht veel dis
kussie. Enerzijds werd gesteld dat je de effek- 
ten van je handelen met een aktie vooraf moet 
inschatten. Wanneer je het systeem in de kern 
raakt, slaat het systeem terug (met een hoop 
ME-ers). ie weet dus van te voren dat je je in 
een gewelddadige situatie begeeft. Hierbij 
werd ook de mate van onkontroleerbaarheid 
van het handelen van individuele aktievoer- 
ders aan gevoerd. Je kan dan wel geweldloos 
willen zijn, maar je weet niet wat anderen 
doen binnen vacuums in de organisatie. Een 
aantal mensen stelden dat je geen geweld 
pleegt, zolang je niet gewapend ten strijde 
trekt. Met andere woorden, zolang je alleen 
beschermende kleding aantrekt (zware jas, 
helm, e.d.), pleeg je in principe geen geweld. 
Daar werd tegenin gebracht dat dat in de 
praktijk meestal heel anders kan lopen en dat 
je met een blokkade als bij Dodewaard het 
plan is, per definitie een reaktie oproept. 
Sommigen vreesden dat daarmee dan het doel 
van de aktie voorbijgestreefd kan worden en 
stelden dat je verantwoordelijkheid zou moe
ten dragen voor de effekten van geweld waar
van je zelf een onderdeel vormt.

Een doel van de Do de waard-akties is om het 
struktureel geweld van overheid cq politie, 
of liever de krachten daarachter (atoomlobby- 
belangen) zichtbaar te maken. Dat zou dan

het beste kunnen gebeuren door zelf geweld
loos te blijven, met andere woorden door je 
op een gegeven moment terug te trekken en 
een vervolg op de akties te beramen. En dat 
klinkt dan wel weer heel mooi.
In nauwe relatie met het thema doel en mid
delen van de aktie, staat het tweede genoemde 
thema, namelijk de graad van organisatie van 
akties, hoe groot is de vrijheid van de indivi
duele aktievoerders?

BRUGFUNKTIE

Er werd de vrees uitgesproken dat bet meer 
anti-parlementaire en ook sterk gedecentra
liseerde karakter van de Dodewaard-aktie 
basisgroepen, met een lage graad van organi
satie tijdens de akties zelf, zou samengaan, 
hetgeen de mogelijkheid voor eskalaties sterk 
kan vergroten. In dit verband komt dan ook 
de rol die de PSP hierbij zou kunnen vervullen 
om de hoek kijken. Een aantal mensen wees 
hierbij op de brugfunktie die de PSP tussen de 
buiten- en anti-parlementaire groepen en aan 
de andere kant de parlementaire groepen 
moet vervullen. Hierbij is het zaak om derge
lijke groepen niet per definitie klakkeloos te 
omarmen, maar juist je te richten op de dis
kussie met hen. Ook tijdens de akties zelf 
moeten PSP-ers een dergelijke funktie vervul
len. Er werden voorbeelden genoemd rond 
de kraakakties in Amsterdam waarbij diskus- 
sies op de barrikaden leidden tot het voor
komen van een verder eskalatie. Het is dan 
zaak om als individuele PSP-ers tijdens akties 
gericht dé-eskalerend te werk te gaan, het is 
de taak van de partij om daarvoor de leden
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kregen. Hij wachtte met spanning af hoe het 
tweede zou worden. Een ander vertelde dat het 
wel met z’n werk te maken zou kunnen hebben. 
De vader had trouwens ook enkele afwijkingen 
die, zo werd gezegd, begonnen na 3 jaar werken 
op de centrale. Ook hij was arbeidsongeschikt 
geworden door een lamme arm en was alleen 
op bezoek in de kantine.

Er was ook een vent waarvan een stuk van de 
tong operatief was weggenomen. Was waar
schijnlijk gaan groeien.
Een andere monteur zei dat hij het helemaal niet
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handvaten aan te reiken (training, voorlich
ting).

Vanuit de Dodewaard-aktie basisgroepen 
wordt de PSP als partij een wat trage reaktie 
verweten ten aanzien van de deelname aan de 
aktie-voorbereiding. Inmiddels heeft het 
partijbestuur van de PSP besloten als PSP de 
Dodewaard-akties te steunen, alle PSP-leden 
op te roepen aktief aan de voorbereidingen 
in de basisgroepen deel te nemen en daarbij 
steeds de nadruk te leggen op het belang van 
een geweldloos verlopen van de aktie.

En daarmee zijn we weer terug bij af, want 
over de mogelijkheden en onmogelijkheden 
van een geweldloze opstelling bij aktievormen 
waarbij geweld van de andere kant op z’n 
minst voorspelbaar is, ging de diskussie op 
deze themadag. Konklusie kan zijn dat de PSP 
ten aanzien van de Dodewaard-aktie-voorbe- 
reiding uit angst voor de grote kans dat de 
zaak samenhangend met een schijnbaar niet 
erg gedegen voorbereiding, behoorlijk uit de 
hand kan lopen, zich in eerste instantie voor
zichtig af wachtend heeft opgesteld. Over de 
juistheid daarvan valt te twisten. Het is nu 
zaak om gegeven de situatie zoveel mogelijk 
aktief aan de akties deel te nemen en er tegen 
te strijden dat de mogelijkheid wordt geboden 
de anti-kernenergiebeweging en-bloc of ge
scheurd te marginaliseren en daardoor mond
dood te maken. Met andere woorden te voor
komen dat het geweld van de overheid in 
Dodewaard wordt beantwoord met tegen
geweld.

TITIA VAN LEEUWEN

leuk meer vond. Hij wilde zo snel mogelijk weg. 
Elke twee weken werden gemiddeld vier mensen 
naar het ziekenhuis gebracht,
We stonden wel raar te kijken dat een deel van 
die mensen toch graag bleven werken.’

Zou je d ’r nog wel eens klussen op willen knap
pen?
‘Voor mij hoeft het geen tweede keer. Onze baas 
heeft het nog wel eens gevraagd, maar niemand 
wilde.’

JOHN HONTELEZ



Op 25 oktober a.s. organiseren de Verenigde Aktiegroepen voor Kern-Stop 
en de Gezamenlijke Energie Komitees Zuid-Nederland een internationale ma- 
nifestatie/demonstratie tegen de geplande heropening van de opwerkingsfa
briek Eurochemic te Mol en de dumping van radio-aktief afval in de kleilagen 
van de Kempen. Ook het Landelijk Energie Komitee ondersteunt deze aktie 
aktief. Immers, de ‘radio-aktiviteit kent geen grenzen’. Het plaatsje Mol ligt 
30 km. ten zuiden van Eindhoven en slechts 10 km. van de Nederlandse 
grens. Een opwerkingsfabriek is het gevaarlijkste onderdeel van de kernindu- 
strie, en het maakt geen verschil of die nu net binnen of buiten onze grenzen 
staat.
In Mul klopt hot nukleaire hart van België. 
Niet alleen staat er een opwerkingsfabriek, 
maar er is ook het Studie Centrum voor 
Kernenergie (SCK) gevestigd. Voorts treffen 
wc er een splijtstofstavenfabriek en drie kleine 
reactoren aan, en last but not least: het gepro
duceerde afval. wil men in de daar aanwezige 
kleilagen dumpen. Zowaar een nukleaire vuil
nisbelt, waar Lekkerkerk niks bij is. In België 
wordt 21 percent van de benodigde elektrici
teit door kerncentrales geleverd, tegen Neder
land 5,6 percent. In de Nederlandse centrales 
wordt echter veel meer aardgas gebruikt: 55,7 
percent tegen 20.7 percent. De Belgen stellen 
dan ook. dat als Nederland geen Slochteren 
zou hebben gehad, er minstens evenveel kern- 
centrales als in België zouden staan. I r zijn 
echter andere redenen waarom men in België 
meer kernenergie gebruikt. Het uranium, wat 
is gebruikt voor de atoombommen van Hiro- 
shinia en Nagasaki, was afkomstig van het 
toenmalige Belgisch Kongo, nu Zaire. De zgn. 
belangeloze 'Marshall-hulp' resulteerde in 
1953 in de oprichting van het SCK. terwijl het 
de Amerikanen om het uranium ging.

OPWERK1NG IN BELGIE.'

In een opwerkingsfabriek worden de opge- 
brandc splijtstofstaven uit kerncentrales be
handeld. Het nog bruikbare uranium en het 
gevormde plutonium worden langs chemische 
weg afgescheiden van de resterende hoeveel
heid radio-aktief materiaal. Het uranium 
wordt voor nieuwe brandstofstaven gebruikt, 
het plutonium is de grondstof voor atoom
bommen en voor de zgn. snelle kweekreactor.

De voorraden uranium op de wereld zijn be
perkt, en de atoomindustrie wil de uranium- 
behoefte van de toekomst dekken m.b.v. op- 
werking. De 6 lidstaten van de EEG onderte
kenden daartoe in 1957 een verdrag, waarin 
de opzet wordt geregeld voor de Europese Ge
meenschap voor Atoomenergie, Eu ra toom. 
Vijf jaar eerder hadden de lidstaten al een ver
drag gesloten, waarin zaken m.b.t. kolen- en 
staal industrie werden geregeld, de Europese 
Gemeenschap voor Kolen en Staal (EGKS). 
De kombinatie tussen de EGKS en Euratom 
bleek niet toevallig: in het kader van de EGKS 
werd bepaald dat bepaalde steenkolengebie
den onrendabel werkten, zodat de mijnen ge
sloten moesten worden, terwijl Euratom voor 
een nieuwe energiebron zorgde.

Negen maanden na de oprichting van Eura
tom werd Eurochemic opgericht door 13 lan
den, waaronder ook Nederland, en in 1962 
werd met de bouw begonnen. Uitcindelijk 
bleek Eurochemic een vlees-noch-vis oplos
sing, omdat de kapaciteit (60-100 ton per 
jaar) te klein was voor koinmerciële produk- 
tie. en te groot voor experimentele. In 1966 
werd de fabriek in gebruik genomen en in 
1974 weer stil gelegd, omdat de voornaamste 
partners, nl. Duitsland en Frankrijk, samen 
met Engeland, een nieuwe maatschappij op
richtten om hun aktivitciten m.b.t opwerking 
te koordineren. Daarmee was de rol van Euro
chemic uitgespceld.

Ter nagedachtenis van haar 8-jarige in bedrijf- 
stelling is een flinke berg radio-aktief afval 
ach te rge la ten : 865 nv hoog aktief af val in 
vloeibare vorm en 2000 mJ middelmatig ak
tief afval. Om deze afvalhopen te konditione- 
ren en de installaties te ontsmetten is een 5-ja- 
rig programma opgesteld. Nederland heeft 
zich echter toen uit de maatschappij terugge
trokken. Het afval ligt er nog steeds, en men 
wil het graag kwijt. Ondertussen is de Belgi
sche overheid eigenaar geworden van Euroche
mic. Het Belgische parlement heeft in principe 
nog het laatste woord over het lot van de fa
briek. Dat is echter een zoethoudertje: de Bel
gische overheid heeft een kontrakt onderte
kend met een aantal privé-maa(schappijen, 
wat opwerking moet garanderen. De West- 
Duitse atoomlobby is daar niet vreemd aan: 
men zit dringend om opwerkingskapaciteit 
verlegen, en de geplande, zeer grote opwer
kingsfabriek te Gorleben (1400 ton> lijkt niet 
door te gaan, nu ook de minister-president 
van de deelstaat Neder-Saksen zich tegen de 
komst van een dergelijke grote opwerkingsin- 
stallatie heeft gekant.

Er zijn aanwijzingen, dat Eurochemic nu Gor- 
Icbcn moet gaan vervangen. Bovendien wordt 
er gewerkt aan twee afvalverwerkingsfabrie- 
ken in Mol. één om het afval via het zgn. Pa- 
mela procédé in glazen knikkers en metalen 
hulzen te gieten, en één om dergelijk afval in 
glas in te smelten (AVM installatie). Mocht 
het Belgische parlement niet tot heropening 
van Eurochemic besluiten, dan is de overeen
komst voor België zeer nadelig: men moet 
drie kwart van de afbraakkosten betalen, de 
staat draait op voor het beheer en de opslag 
van het aanwezige afval en voor 40 percent 
van de bouwkosten van de verglazingsinstalla- 
tie AVM, terwijl de Pamela-installatie door 
West-Duitsland wordt gefinancierd.
De Belgische overheid komt echter met heel 
andere argumenten aandraven om de herope
ning een feit te doen zijn: opwerking is nodig 
om de uranium behoefte en de hoeveelheid af
val wat er al is, zou d.m.v. opwerking kunnen 
worden verminderd. Echter, het eerste is niet 
nodig, want de (nu 4) aanwezige kerncentrales 
plus de twee in aanbouw zijnde kunnen gedu
rende hun levensduur worden voorzien van u- 
ranium zonder opwerking. Het tweede argu
ment is slechts ten dele waar. Het opslagpro
bleem wordt slechts verplaatst naar de opslag 
van het geproduceerde hoog-radio-aktieve af
val.
De relatie met de West-Duitse atoomlobbv

*

komt op een andere manier nog eens om de 
hoek kijken: het onderzoek wat in het SCK 
plaatsvindt, is praktisch geheel gericht op de 
snelle kweekreactor te Kalkar. Eurochemic 
moet in eerste instantie fungeren als leveran-

W

cier van plutonium, om het kweekreactoren- 
onderzoek niet in gevaar te brengen.

NEDERLAND EN DE HEROPENING VAN 
EUROCHEMIC

De heropening van Eurochemic en de afvalop-



I

De draaiatolla van hef noorden
slag in de kleilagen brengt ook voor Nederland 
gevolgen mee. De kleilagen lopen af in de rich
ting van Brabant en aan de stabiliteit ervan 
wordt sterk getwijfeld. In 1960 werd een ster
ke aardschok geregistreerd, met als centrum 
Mol. En dat terwijl Brabant voor de drinkwa
tervoorziening is aangewezen op grondwater! 
Daarnaast zijn er geruchten, die niet ontze
nuwd zijn, dat er een ‘deal’ tussen Nederland 
en België zou worden gesloten: Nederland zou 
haar afval kunnan laten opwerken in Mol, ter
wijl de Belgen hun afval in de Nederlandse 
zoutlagen in het noorden of onder de Noord
zee kunnen dumpen.

Hieruit blijkt, dat het verzet tegen dergelijke 
plannen van onze zuiderburen ook een Neder
landse aangelegenheid is. Daarnaast is het te 
belangrijk, dat de Belgische anti-kemenergie- 
beweging, die niet zo sterk is als in Nederland, 
zich verzekerd voelt van Nederlandse steun in 
haar strijd tegen een tegenstander, die stukken 
sterker is dan de Nederlandse atoomlobby.
De PSP ondersteunt de beweging in België dan 
ook op aktieve wijze, en roept haar leden op 
om op 25 oktober naar Mol te komen, ten 
einde uiting te geven aan het internationale 
verzet tegen kernenergie. De demonstratie 
wordt voor de volgende leuzen kracht bij ge
zet:
- geen heropening van de opwerkingsfabriek 
Eurochemic

- geen opslag van radio-aktief afval in de Kem- 
piche kleilagen

- herprogrammering van het onderzoek van 
het SCK

- behoud van werkgelegenheid in de Belgische 
Kempen

- voor een demokratisch, milieuvriendelijk e- 
nergiebeleid

- stop de atoombewapening, (de bloedbroeder 
van de kernenergie)

Nog wat praktische informatie: aktiemateri- 
aal, zoals stickers, buttons (hele mooie) en 
een aktie/informatie krant zijn te bestellen bij 
het Nederlandse sekretariaat voor de aktie: 
Bergstraat 10, 5611 JZ EINDHOVEN, tel.: 
040-44 30 63.
Giften kunnen worden gestort op gironummer 
2744396 t.n.v. ‘Atoom-Mol’, Lange Nieuw- 
straat 200 te Tilburg, ter financiële ondersteu
ning,

GERT-JAN VAN DER PELT
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van deeltijdarbeid doorbreekt dit mechanisme 
niet, integendeel: doordat slechts de lagere 
funkties toegankelijker voor vrouwen worden 
gemaakt, wordt het verschil tussen de ‘vrouwe
lijke’ basis en de 'mannelijke’ top juist aange
scherpt.
Alleen het toegankelijk maken van alle funkties 
kan uiteindelijk leiden tot een gelijke arbeids
situatie voor vrouwen en mannen en een sprei-

i i

Eerst was er dat geruchtmakende PvdA-kongres 
in april 1979, dat steun betuigde aan het IKV- 
voorstel. Nog drie van die kongressen en de PSP 
kan de tent wel sluiten, dacht ik toen. Een ko
mende regering zou ‘een zelfstandig beleid’ moe
ten gaan voeren, dat zou moeten bestaan uit de 
volgende elementen:
- geen vervanging van nucleaire wapensystemen;
- geen invoering van nieuwe kernwapens of 

wapensystemen met zowel een conventionele 
als een nucleaire taak;

- verwijdering van kernwapens van Nederlands 
grondgebied;

- afstoting van alle nucleaire taken.

Er kwam een nieuwe partijvoorzitter, die zijn 
'club aanvuurde in de strijd tegen het vervreemde 
‘Haagse Circuit’. Hij schroomde niet om zijn par
tij zelfs de ‘belangrijkste bondgenoot’ van het 
IKV te noemen. Maar de partij rekende buiten 
de Grote Lijsttrekker, terwijl ze in het verleden 
Hem toch al vaker belangrijk hadden gevonden 
had dan het uitdragen en realiseren van een moe
dige politieke visie. De Lijsttrekker had maling 
aan de kongresuitspraken. Hij wilde gewoon nog 
één keer het Vaderland redden, desnoods voorop 
bij Dries in het ‘zitje’. ‘Ik of de politieke visie’, 
sprak Hij plechtig. Problemen dus. Nu herinner
de de partijvoorzitter zich opeens dat hij in het 
Noorden wel vaker moeilijke vergaderingen 
zijn hand had weten te zetten. Hij schreef dan 
zogenaamde ‘inspraak-avonden’ uit, waarop hij 
liet uitlekken, wat hij inmiddels zo al bekok
stoofd had.

De voorzitter wist het weer! ‘Er komt een Open 
Diskussie op het Kongres!’ verkondigde hij aan 
zijn partij. ‘En we kunnen niet anders dan nu al 
vast onze Lijsttrekker inhuldigen’. De IKV-voor- 
zitter, die ook PvdA-lid was, krabte zich eens 
achter de oren en stuurde een brief rond, waar
uit heel wat verwondering sprak over zoveel 
machts-cynische buitelingen. ‘We hebben nu een 
conflict met het IKV’, zei de PvdA-voorzitter 
ernstig en streng. Hij werd gelukkig snel getroost 
door het Redelijk Alternatief, dat sprak in de 
Rooie Haan: ‘Het IKV kan van ons toch niet ver
langen dat we de zee in één keer leegscheppen?’ 
‘Tjé, hebben ze ze daar óók al gedumpt?’ dacht 
ik even. De vraag blijft wat de PvdA nu gaat 
doen. Kiezen uit Twee Dingen, zou je zeggen. Of 
opnieuw de Lijsttrekker huldigen en uitspreken 
dat het vorige Kongres even in de bonen is ge
weest. Of de eerder gedane uitspraken bekrachti
gen en de Lijsttrekker overdoen aan John Jansen

ding van macht en inkomen. Om dat te berei
ken is een vijf-urige werkdag een voorwaarde. 
Op de korte termijn kan deeltijdarbeid voor 
individuele vrouwen een oplossing bieden; als 
beleid op lange termijn is het echter niet be
vorderend voor vrouwenemancipatie en kan het 
geen onderwerp zijn van vrouwenv/ri/Y/.

van Galen en Herman Vuijsje, want het blijft een 
Boeiend Portret.
Wellicht is de partijvoorzitter dan nog zó elas
tisch, dat hij zijn partij mag redden als de Anti- 
Kernwapenlijsttrekker, die-hij-in-zijn-hart-toch- 
eigenlijk-altijd-al-geweest-is.
Maar ook in het eerste geval, als de partij kiest 
voor de Lijsttrekker, hoeft ze zich niet al te on
gerust maken. Deze zal zich immers in het Grote 
Debat met de Grote Wielrijder ongetwijfeld laten 
kennen als de enige-echte-redelijke-anti-kernwa- 
pen-filosoof. Want hij geeft te denken! ‘Geen 
Cent Teveel Voor Defensie!’ was eens zijn histo
risch niet helemaal correcte, doch wel heel pien
tere bezwering in een TV-debat met de Jonge
heer van de VVD.

Voor onze partij zijn deze en de misschien nog 
komende capriolen natuurlijk niet onbelangrijk. 
De kernwapens staan politiek hoger genoteerd 
dan ooit. Dat weten de leiders van de Nieuwe 
Coalitie. Maar met veel omhaal van woorden 
staan ze in wezen voor dezelfde halfslachtigheid 
en tegenover de vredesbeweging. Dat kan de ach
terban van deze sterk gegroeide beweging niet 
zijn ontgaan.

Wat moet daarenboven de linkse kiezer zich nu 
voorstellen bij de vleierij van de PvdA-voorzitter 
dat PSP en PPR ‘de eerste keus’ van zijn partij 
zijn, terwijl hij het CDA gelijktijdig voor de laat
ste dans geboekt heeft. Zonder enige voorwaarde 
vooraf, nota bene. Maar dat betekent de-facto, 
dat als het PvdA-kongres kiest voor de Lijsttrek
ker, zij zulke voorwaarden vooraf wél aan de 
PSP en PPR stelt! Om te beginnen bij de kernwa
pens. Wie zo onbeschaamd van twee walletjes wil 
eten verdient tussen wal en schip te vallen.

GIED TEN BERGE

LINGEN
Alleen in de Bondsrepubliek liggen al meer dan 
7000 kernkoppen opgeslagen; we leven op een 
nukleair ‘kruitvat’. En naast het voortdurende 
gevaar van een kernoorlog is er de bedreiging van 
het leefmilieu door kernenergie. Ook voor het 
radio-aktief afval is geen oplossing. Daarom is er 
op 25 oktober in LINGEN een manifestatie, 
gericht tegen kernwapens en kernenergie, die 
georganiseerd wordt door het Komitee ‘Oekolo- 
gie en Frieden’.

STOP KERNENERGIE/KERNWAPENS -  OOK 
IN DUITSLAND

Om 14.00 uur begint de manifestatie met veel 
sprekers uit de milieu- en vredesbeweging. 
Verder toneel, film, kabaret en muziek, tot
16.00 uur.
Vanuit Nederland worden fietstochten en bussen 
georganiseerd. Inlichtingen en buskaartenver- 
koop bij het Twents Energie Komitee, De Wet
straat 49 in Hengelo, tel. 074^125533.KARIN SPAINK



De stelling dat het de oorlogsindustrie goed gaat in tijden van ekonomische 
recessie blijkt weer eens bewaarheid te worden. Deze keer betreft het Neder
lands grootste militaire elektronische fabriek de Hollandse Signaal Apparaten 
b.v. te Hengelo, kortweg Signaal. In het sociale jaarverslag 1979 van Signaal 
lezen we dat in dat jaar het personeelsbestand groeide met 5,4 procent tot 
ruim 4300. De vraag naar vakmensen en automatiseringsdeskundigen was 
daarbij het grootst.
Wellicht ten overvloede: Signaal is voor 99 procent Philips, het resterende 
procentje is in handen van de Nederlandse staat. Hiervoor mag de staat zelfs 
nog een kommissaris benoemen bij het bedrijf voor eventuele kontrole. Op 
dit moment is door de staat als kommissaris vij Signaal benoemd: dr. A. de 
Graaff, voorzitter van de ontwikkelingsraad en oud-direkteur van Signaal. 
De grootste vestiging van het bedrijf bevindt zich in Hengelo, waar 4000 
mensen werken. Verder zijn er nog vestigingen in Den Haag (Van der Heem - 
elektronics), Apeldoorn (voor civiele apparatuur), en in het duitse Gronau.

Signaal is met name producent van voor mili
taire doeleinden bestemde elektronika (o.a. 
radarsystemen voor verkenning en besturing, 
telekommunikatiesysternen en radar vuurlei- 
dingsapparatuur). Signaal noemt zichzelf toon
aangevend in het ontwikkelen van nieuwe appa
ratuur t.b.v. de elektronische oorlogsvoering. 
Vanwege deze voorhoede-positie heeft zij, zo 
zullen we dadelijk zien, ook al jaren te maken 
met nukleair oorlogstuig.

Signaal is een elektronische industrie. Het 
spreekt daarom voor zich dat daar geen kom- 
plete atoomraketten, vliegtuigen of schepen 
gemaakt worden. Waar het wel om gaat, dat zijn 
de vitale elektronische onderdelen van dergelijke 
systemen. Signaal is of wordt betrokken bij de 
co-produktie, revisie en onderhoud van o.a. 
nukleaire vliegtuigen als de Starfighter en diens 
opvolger de F-16 en de Lockheed-Orion, atoom
raketten als de Nike-raket, diens vervanger de 
Patriot en de Lance-raket, en oorlogsschepen 
als de Tromp en de Ruyter, die uitgerust kunnen 
worden met atoomraketten. Signaal maakt de 
atoombommen dus niet zelf, maar ze zorgt er 
voor dat de ‘transportmiddelen’ en de elek
tronische doelgeleiding zo efficiënt mogelijk hun 
vernietigende werk kunnen uitvoeren.

Om welke nukleaire vliegtuigen en atoomraket
ten het gaat en welk aandeel Signaal daar in 
heeft zullen we nu eens nader gaan bekijken.

DE LANCE-RAKET

De Lance-raket is mede genoemd om uitgerust te 
worden met de zo beruchte neutronenbom.

De Werkgroep Signaal werkt sinds haar oprich
ting in 1974 aan het op gang brengen van dis- 
kussie in Hengelo over de gevolgen, in de breed
ste zin van het woord, van de aanwezigheid van 
de Hollandse Signaal Apparaten b.v.
Als eigen invalshoek heeft ze daarbij dat het 
wenselijk is dat de militaire produktie van de 
H.S.A, vervangen gaat worden door een voor de 
gemeenschap zinvolle civiele produktie en dat 
alles onder werknemerszelfbeheer. De H.S.A. 
is een Nederlandse Philips-tak, die zich voor 
meer dan 95 procent bezig houdt met het ont
wikkelen en produceren van elektronische 
wapensystemen. Op de ontwerp- en ontwikkel- 
afdeling werken in Hengelo dagelijks ruim 800 
hoog gekwalificeerde technici aan nieuwe pro- 
dukten ten behoeve van de elektronische oor
logsvoering.
In 1974 — er werkten toen ruim 3000 mensen 
bij de H.S.A. — voerde de Werkgroep Signaal 
aktie tegen de verdubbeling van het fabrieks
terrein van de H.S.A.. Deze verdubbeling be-

Hoewel het massale verzet tegen dit ‘anti-mens’ 
wapen deze Navo-plannen voor de Lance-raket 
wel eens zou kunnen aan tasten, blijft deze raket 
bij uitstek een nukleaire raket. In 1978 deelde 
de minister van defensie Scholten (CDA) dan 
ook mee dat de Lance definitief een atoom- 
taak zou krijgen. Op 1 april 1979 was de nu
kleaire Lance gevechtsklaar. Met zijn grote 
mobiliteit (er komt een gemotoriseerd vervoer
en lanceervoertuig bij), zijn grote rijkweidte 
(tot 112 km) en zijn trefzekerheid d.m.v. elek
tronische doelgeleiding, voldoet de Lance uit
stekend aan de kriteria voor moderne bewape
ning. Hoewel voorzover bekend geen Neder
landse bedrijven hebben deelgenomen aan de 
bouw van deze raket, ligt vrijwel vast dat Signaal 
zal worden belast met het onderhoud en de

tekende een potentiële verveelvoudiging van de 
wapenproduktiekapaciteit. Nu, 6 jaar later, 
werken er dan ook al ruim 4000 mensen bij de 
H.S.A. Jaarlijks neemt het aantal werknemers 
met 5 a 6 procent toe.

Vanaf 1975 tot 1980 is er, naar aanleiding van 
de korvettenleverantie aan het Indonesische 
generaals-regime, getracht duidelijk te maken 
wat de konsekwenties zijn van wapenproduktie 
voor een fascistisch derde wereld-land. Signaal 
leverde de radar en vuurleiding voor 3 korvetten, 
2 onderzeeërs en 4 patrouilleboten. Ze leidt 
tevens Indonesisch marine-personeel op dat, tot 
op de dag van vandaag, mede ingezet wordt in de 
strijd tegen het Oost-Timorese volk.
Sinds enige tijd wordt, naar aanleiding van de 
IKV-kampagne tegen de kernwapens, de aan
dacht gevraagd voor de betrokkenheid van de 
H.S.A. bij de kernwapens.
Over een aantal relaties die de H.S.A. heeft met 
de kernwapens gaat het bijgaande artikel.

rivisie, gezien namelijk haar ervaring op dat 
vlak met b.v. de Hawk- en de Nike-raket.

NIKE - HERCULES - RAKET

De Nike-Hercules-raket is bedoeld om vijandige 
vliegtuigen op middelbare tot zeer grote hoogte 
neer te schieten. Daarvoor zijn kernladingen tot 
5 kiloton beschikbaar. De Nederlandse Lucht
macht levert een bijdrage aan de Navo-centrale 
gordel langs de grens van Oost- en West-Duits- 
land met 8 squadrons van deze Nike-Hercules- 
grond-lucht geleide wapens. De Nike-raketten 
zijn zowel voor konventionele als nukleaire 
taken bestemd.
De revisie en reparatie van een groot aantal 
Nike-systemen van de Navo vond in Neder
land plaats. Aanvankelijk bij Avio-Fokker in 
Woensdrecht en Hoogeveen. Later vooral bij 
Signaal in Hengelo.

Tussen 1964 en 1976 moderniseerde deze 
Philips-maatschappij zo’n 100 Nike-systemen en 
voerde ongeveer 10.000 operatie opdrachten uit. 
Op het laatst had Signaal een ploeg van 255 
mensen in zijn Nike-afdeling. Toen werd dit 
lukratieve Nike-kontrakt aan Sabca in Brussel 
gegeven, een gezamenlijke dochter van Fokker 
en Dassault.

EEN NOG BETERE ATOOMRAKET

De Nike-raket geldt al enige tijd als ‘achter
haald’ wapen. Het raketsysteem is log, de radio- 
besturing verouderd en de nukleaire lading on
nodig zwaar voor de bestemde doelen. Tussen 
1982 en 1985 wil ons minsterie van defensie 
de Nike-raketten dan ook vervangen. Het is nu 
vrijwel zeker dat de Patriot de nieuwe vervanger 
zal worden van deze Nike-raket.
De Patriot is een zeer recent ontwikkeld geavan
ceerde raket met een revolutionair ‘phased- 
array’ radar, die het systeem zijn unieke ge- 
leidingsmethode geeft. Dit unieke geleidings- 
systeem is in Nederland al jarenlang bekend.
In nauwe samenwerking met Signaal eksperi-



men teert de Rijksverdedigingsorganisatie TNO 
(RVO-TNO) al sinds begin jaren ’70 met 
‘phased-array’ antennes. Met de hiermee opge
dane ervaring zou de nieuwe radar van de Patriot 
een aantrekkelijk karwei zijn voor Signaal. 
Samen met Fokker heeft Signaal er alle belang 
bij dat defensie zoveel mogelijk Patriots aan- 
schaft, omdat de Nederlandse defensie-deel- 
name aan het Patriot-programma maatgevend zal 
zijn voor de deelname van de Nederlandse 
industrie.
De Patriot is ‘dual capable\ dat wil zeggen 
technisch geschikt voor zowel konventionele als 
nukleaire ladingen. Eén van de weinige licht
puntjes in de defensienota Scholten is, waar de 
minister zegt dat Vanuit Nederlands gezichts
punt’ het geven van een nukleaire taak aan een 
opvolger van de Nike niet noodzakelijk is.
Het 'gezichtspunt’ van de Navo is echter anders: 
alle opties moeten worden opgengehouden, dus 
ook de nukleaire! Bovendien zijn in het verleden 
de Lance-raket en het Neptune marinevliegtuig 
ook in eerste instantie als konventionele wapens 
bedoeld. Beiden hebben nu echter een nukleaire 
taak.

NUKLEAIRE VLIEGTUIGEN

De Koninklijke Luchtmacht heeft twee atoom- 
taken: nukleaire luchtafweer door middel van 
Nike-raketten en nukleaire grondaanval door 
middel van Starfighter-jachtbommenwerpers. 
Het ziet er naar uit, dat de F-16’s, die de twee 
squadrons nukleair uitgeruste Starfighters op de 
luchtmachtbasis Volkel (Noord-Brabant) moeten 
gaan vervangen, deze atoomtaak zullen blijven 
vervullen.
De licentiebouw van de Starfighter in West- 
Europa was het eerste grote internationale 
wapenproduktieprogramma van de Navo. Van de 
Nederlandse bedrijven die werden ingeschakeld 
bij de bouw van bijna 1000 toestellen waren 
Fokker en natuurlijk Signaal de belangrijkste. 
Deze laatste had een belangrijk aandeel in de 
licentieproduktie van de Westinghouse Nasarr- 
raket. Naast de oorspronkelijke voorzieningen 
voor het opsporen, aanwijzen, volgen en besto
ken van luchtdoelen, werd deze radar voor de 
zware Starfïghter uitgebreid met voor
zieningen ten behoeve van konventionele of 
nukleaire aanvallen op gronddoelen.

F-16
De Starfïghter, die als manusje-van-alles kon 
worden ingezet, wordt nu vervangen door de 
F-16. De regering heeft voor de zomer zelfs aan- 
gekondigd 111 ekstra F-16’s te willen aanschaf
fen. Kosten maar liefst: twee miljard. De beslis
sing over een nukleaire taak van (een deel van) 
de F-16 is zowel door Vredeling als diens opvol
ger Scholten op de lange baan geschoven. Pas als 
de starfighters op Volkel vervangen moeten wor
den, vanaf 1981, zal er definitief (?) een besluit
vallen.
Het Signaal-aan deel is net als bij de Starfïghter, 
de geavanceerde Westinghouse radar. De zoge

naamde ‘ground-mapping’ van deze radar geeft 
de piloot een nauwkeurige 'kaart’ ten behoeve 
van navigatie, opsporen van gronddoelen en 
bombarderen met geleide of ongeleide wapens.

MARINE VLIEGTUIG

Ook de Nederlandse Marine mag natuurlijk 
niet achterblijven in de technische opvoering 
van atoombewapening. De Neptune, een zee- 
verkenningsvliegtuig, wordt vervangen door 13 
P-3c Orions. Een onovertroffen duikboot- 
bestrijdingsvliegtuig, dat is ontworpen om in 
principe nukleaire taken te vervullen. Zijn kwali- 
lïkaties dankt hij vooral aan zijn geavanceerde 
elektronische instrumenten voor navigatie, doel- 
opsporing, vuurleiding en elektronische oorlogs
voering. Veel van deze apparatuur wordt ge
maakt door het Amerikaanse bedrijf Magnavoc, 
een maatschappij die in 1974 door — alweer — 
Philips, werd opgekocht. Een co-produktie voor 
de Orion ter waarde van 60 miljoen is in Neder
land al afgesproken. Signaal is één van de gega
digden.
Ook voor dit vliegtuig is de beslissing over een 
nukleaire taak naar voren geschoven. Pas na 
1981, als het vliegtuig in dienst komt, wil Schol
ten een beslissing nemen, daarbij ‘rekening 
houdend met technologische ontwikkelingen en 
de militaire situatie op dat moment’. Wat een 
eventuele nieuwe minister van defensie gaat 
doen, zal zeker niet afwijken van de beleids
lijnen van zijn voorganger. Beide ministers 
blijven aan de leiband van de Navo.

PHILIPS WERELDWIJD

Philips is niet alleen via haar dochteronder
neming Signaal in Hengelo betrokken bij nu
kleaire overbrengingsmiddelen die in Nederland 
worden gebruikt (Nike-, Lance- en Patriot- 
raket, Starfighter, F-16 en straks Orion). Ook via 
vestigingen in het buitenland is zij producent en 
leverancier van elektronische apparatuur voor 
nukleaire wapensystemen. De volledige Philips- 
dochter MBLE in Brussel is, evenals Signaal, 
een belangrijke co-producent van de radar van 
de F-16. In Engeland zijn de Polaris-onderzee-

ers met lange afstandsraketten met instrumenten 
van de Britse Philipsinaatschappij Pye-Unicane 
uitgerust. De Fransen onderbouwen hun aparte 
positie binnen het Westerse militaire systeem 
met een eigen atoommacht. Moderne strate
gische bommenwerpers als de Mirage IV en 
nukleaire aanvalsvliegtuigen als de Mirage 
IIIE, Jaguar en Super Etendard zijn alle uit
gerust met elektronische instrumenten van de 
Franse Philipsmaatschappij TRT en/of haar 
dochter Omera-Segid. Het gaat hierbij vooral om 
de radio-zend-ontvangers en radiohoogtemeters. 
In de Verenigde Staten tenslotte is het door 
Philips opgekochte Magnavox producent van 
vliegtuig-radio-apparatuur. Vrijwel alle voor nu
kleaire taken bedoelde Amerikaanse vliegtuigen 
hebben belangijke Philips-instrumenten aan 
boord.

VAKBEWEGING

ïn de huidige diskussie rond vermindering van de 
Nederlandse atoomtaak zal er allereerst op gelet 
moeten worden of er überhaupt een verminde
ring tot stand zal komen. Zoals hiervoor is aan
getoond, is dat allerminst een uitgemaakte zaak 
bij de vervanging van de Starfighter door de F-16 
en van de Nike-raket door de Patriot. Zelfs 
moet worden gevreesd voor een sluipende uit
breiding van de Nederlandse atoomtaak.
De huidige, steeds breder wordende vredes
beweging, kan een belangrijke rol spelen in het 
mobiliseren van de publieke opinie enerzijds en 
het bewerken van de volksvertegenwoordiging 
anderzijds. Daarnaast moet er echter binnen 
Nederlandse bedrijven die zich direkt of indirekt 
met nukleaire oorlogsindustrie bezig houden een 
diskussie op gang komen. Dit moet vooral ge
beuren in overleg en samenwerking met de vak
organisaties van de werknemers. De federatie 
FNV heeft zich jammer genoeg nog steeds niet 
tegen de kernbewapening uitgesproken. ‘De 
kernwapens de wereld uit, om te beginnen uit 
Nederland’, gaat de FNV voorlopig nog veel te 
ver.

HENNIE KOKKELEN 
BEN TER VOORDE



De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uitZuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Staren mi de ASN

Als u voor 1 juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50t- als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r — . . . . . . . . . . _ 1

I  Naam en voorletter(s):_________________________________ i

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
* a a n kru isen  w at u w enst.



Kurkezak HomopoliNeke teksten
O ngeveer tw e e  w eke n  z ijn  de stakers van h e t 
R S V -b e d r ijf  ‘D e S che lde ’ w e e r aan h e t w e rk * 
H e t enige re s u lta a t van de s ta k in g  is de to e ze g 
ging van een h e rz ie n in g  van h e t k la s s if ik a tie -  
systeem , m e t v o o r lo p ig  f  4 0 ,—  pe r m aan d  m eer 
als v o o rs c h o t. De s tak ingsdagen z ijn  v o o r  re k e 
n in g  van de In d u s tr ie b o n d .

M e t f ie r  geheven h o o fd  en een ro o s  in  de v u is t 
m o c h te n  de s takers  na ru im  tw ee w e ke n  w eer 
aan h e t w e rk* Na te  ba rs ten  te z ijn  g e lope n  o p  
h e t b a s tio n  van m a c h t van w a t z ic h  w erkgevers 
en le id e rs  n o e m t. Tussen de tw e e  b e la n g e n 
g roepen , even g ro fw e g  stakers en n ie t-s ta ke rs , 
za t de In d u s tr ie b o n d  F N V . A ls  k u rk e z a k . V e r 
te g e n w o o rd ig s te r van de s takers, m ede d o o r  een 
a k tie ve  en bew uste  b e d rijfs le d e n g ro e p  d ie p  ge
w o r te ld  in  de laagste ïo o n g ro e p e n * De In d u s tr ie 
b o n d  g a f deze s ta k in g , v a n u it  F N V -le d e n  ‘w i ld ’ 
gesta rt, snel b ijv a l en o n d e rs te u n in g .
G estadig  gegarandeerd , la te r  o ve rg eno m en  en 
nog la te r  b e ë in d ig d .
M e t als to p p e r  de k o m s t van A r ie  G ro e n e ve ld , 
d ie de s ta k in g  t o t  p la a ts e lijk  ve rk la a rd e  en d a a r
mee aanga f d a t ze n ie t paste in  h e t p la n  van de 
b o n d . Ie ts  w aar m en v ia  V r i j  N e d e rla n d  reeds op 
wees; de b o n d  had  geleerd van de ro tte rd a m s e  
havensta k ing .
G roeneve ld  o n d e rs tre e p te  dus w e l de re c h tv a a r
d ig h e id  van de e isen. De h o o fd e is  van de stakers 
was ie d e r u i t  de lo o n g ro e p  4 , 5 en 6 één g roep  
o m h o o g . D aarnaast je u g d ig e n , die v o l w a a rd ig  
een vak v e rr ic h te n  (en d a t z ijn  e r de laa ts te  t i jd  
steeds m eer d o o r  h e t v e r lo o p  van goede v a k 
lieden  in  ve rb a n d  m e t de b e lo n in g ) u i t  h e t je u g d 
lo o n . O o k  s to p p e n  m e t h e t be ta len  van veel 
hogere lo n e n  aan inge leenden . E n , o m d a t de 
d ire k t ie  z e lf  a a n le id in g  g a f to t  de s ta k in g  m id 
dels de lo o n s v e rh o g in g  van enke le  w e rkb a ze n , 
u itb e ta lin g  van gestaakte  dagen.

T o ch  was h e t een u n ie ke  s ta k in g . A lle  stakers 
w aren iedere  dag a c h t u u r  b in n e n  h e t b e d r i j f ,  
k o m p le e t m e t in -  en u itk lo k k e n .  W a a rd o o r h e t 
besef g roe ide  d a t h e t n ie t a lleen  o m  je  e igen 
b ro o d  gaat, m aar d a t h e t je  eigen b e d r i j f  is.
En d a t m o e t b e h o u d e n  b lijv e n . De s ta k in g  was 
on ts taan  d o o r  to o n v e rs c h ille n , d ie  n ie t a lleen  
b ij de Schelde te g ro o t z ijn .  Geen e n k e l k lassi- 
f ik a tie s y s te e m  kan m ensen naar w aarde k la s 
seren* D a t m o e te n  m ensen d o e n , o o k  b in n e n  een 
p ro d u k tie s y s te e m .

A R IE  B IL IU S  
J A A P G O E T H E E R

f i n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )

GEVRAAGD:

EKONOOM (m/vr) voor de 
PSP-werkgroep mikro-elektronika

In lic h t in g e n : G era rd  van O o rd  
0 7 0 -6 1 4 9 1 1  (d i.  na  1 4 .0 0  u u r )  
p o s t: B in n e n h o f la ,  D en Haag

B ij de so c ia lis tisch e  d ru k k e r ij/u itg e v e r ij 
De W o e lra t verscheen on langs ‘H o m o -p o lit ie k e  
te k s te n ’ , een b u n d e l a r tik e le n  u i t  Sek, M ie tje , 
R o o ie  V lin d e r  en H o m o b e v r ijd in g . N e d e rla n d s  
b e ke n d s te  fu l l- t im e  f l ik k e r  L e x  Spaans z o c h t 
de b e la n g rijk s te  te ks te n  u i t  d ie  v a n a f 1978 in  
deze b la d e n  verschenen. A ch te re e n vo lg e n s  
w o rd e n  be ha n d e ld  de ve rvo lg in g e n  van h o m o 
seksuelen in  ve rsch ille n d e  t ijd v a k k e n , de o n tw ik 
k e lin g  van h e t begrip  h o m o s e k s u a lite it in  de 
vo rig e  en deze eeuw , h e t o n ts ta a n  van h o m o b e 
w eg ingen en h e t ve rband  tussen h o m o s tr ijd  en 
de lin kse  p o li t ie k .
U ite ra a rd  is h e t geen s ta n d a a rd w e rk  o ve r f l ik k e r i j  
g e w o rd e n , m a a r veel m eer een b u n d e lin g  van 
analyses v a n u it  ve rsch ille n d e  k a n te n  o ve r diverse 
b e la n g rijk e  o n d e rw e rp e n . H e t b o e k je  is v o o ra l 
g e r ic h t op f l ik k e rs  en w ie  h e t w ille n  w o rd e n , 
m aar h e t is n a tu u r l i jk  o o k  b e la n g r ijk  v o o r  
n o rm a le  m edem ensen o f  lin k s e  ge ïn te resseerden. 
N ie t  zo m a a r een loze  k re e t van de u itg e v e r in  
z ’n in le id in g , w a n t anno 1 9 8 0  is nog  n ie t  alles 
b o te r t je  to t  de b o o m .
V a n a f de eerste h o m o v e rv o lg in g s g o lf in  ons 
la n d  ( d i t  ja a r  precies 2 5 0  ja a r  ge leden) t o t  de 
o p k o m s t van de (p o lit ie k e )  h o m o g ro e p e n  
e in d  ze ve n tig e r ja re n  is er w e l w a t ve ran de rd . 
D a t w il  n ie t zeggen d a t alles n u  w e l b e re ik t  is, 
zoa ls je  v e e lv u ld ig  (van de n o rm a le  m edem ens) 
h o o r t .  W a n t m e t h e t veranderen  van h e t o p -

Onderwijs
N u m m e r 1 van h e t b u lle t in  van de la n d e lijk e  
th e m a g ro e p  o n d e rw ijs  van de PSP is u i t .  H e t is 
de b e d o e lin g  d a t h e t gaat ve rsch ijn e n  w anneer e r 
a a n le id in g  to e  bestaa t: ‘h e t is k o r to m  geen b la d - 
o m -h e t-b la d , m aar een m e d e d e lin g e n - en dis- 
ku ss ie b la d , d a t (PSP-(st)ers goed k u n n e n  ge
b ru ik e n  b ij de a k t iv ite ite n  d ie  ze (w il le n )  o n d e r
n e m e n ’ . A ld u s  h e t v o o rw o o rd .

D it  n u m m e r b e va t in fo rm a tie  over de la n d e lijk e  
ve rga derin g  van de th e m a g ro e p ; een d iskussie- 
ru b r ie k  w a a rin  gereageerd w o rd t  o p  de PB-ver- 
k la r in g  m .b .t .  de sch o o ls ta k in g  van 1 9 -0 6 -8 0 ; 
de in te rn e  o rgan isa tie  van de PSP (o p  w e lke  
n iv o ’s z ic h  o n d e rw ijsza ke n  k u n n e n  a fsp e len ) 
en een T w eede  K a m e rs tu k  van de vaste K o m 
m issie v o o r  O n d e rw ijs  en W etenschappen w a a rin  
F re d  van d e r S pek w o rd t  aangehaald. Tevens 
w o rd e n  de re s u lta te n  van een e n q u ê te , gehouden  
in  a p ril-a u g ., o n d e r P S P -onderw ijsm ensen (1 2 ,5  
p ro c e n t!)  b e ke n d  gem aakt.
In lic h t in g e n  over h e t b u lle t in  en de o n d e rw ijs 
g ro e p  k u n  je  k r ijg e n  b ij:  H e rm a n  van N o o rd e n 
b u rg , P apestraa t 10a, 2 5 1 3  A W  in  D en Haag. 
T e l: 0 7 0 -6 5 9 7 7 6  (m eesta l m a. d i. en d o .-a vo n d ).

Sneek
De PSP a fd e lin g  Sneek o rgan isee rt o p  vri jdag  2 4  
o k t o b e r  een a vo n d  in  sa m e n w e rk in g  m e t de PPR 
m e t als th e m a  g e w e l d l o z e  w e e r b a a r h e id  en s o c ia 
le v e rd e d ig in g .  O p deze avo n d  za l C o r  H o e k  een 
in le id in g  h o u d e n . P laats: h e t B o lw e rk  in  Sneek. 
A anvang  2 0 .0 0  u u r . Toegang g ra tis .

tre d e n  naar b u ite n  to e  van h o m o se ksu e le n , is 
o o k  de aa rd  van de o n d e rd ru k k in g  anders 
g e w o rd e n : geslepener, a ch te rb a kse r, h y p o k r ie te r .  
H o m o se ksu e le n  o p e n lijk  d is k r im in e re n  ka n  n ie t 
n ie t  m e e r, dus k u n  je  ie m a n d  n ie t m eer o n ts la a n  
o m d a t h ij o f  z ij hom oseksuee l is. M aar je  ka n  
a lt i jd  zeggen, d a t h ij o f  z ij ‘n ie t  m eer past in  
de w e rk s fe e r ’ o f  zo ie ts . Je k u n t  a lt i jd  zeggen, 
d a t h o m o se ksu e le n  n ie t m eer g e d is k rim in e e rd  
w o rd e n  en dus geen aanspraak m eer hoeven  te 
m a ke n  o p  een o f  andere  v o o rz ie n in g , u itk e r in g , 
w o n in g to e w ijz in g , e tc . En als h o m o se ksu e le n  op  
h u n  re c h te n  gaan staan, k u n  je  a lt i jd  zeggen d a t 
ze bezig  z ijn  z ic h z e lf  in  een u itz o n d e r in g s 
p o s itie  te p laa tsen  d ie  h u n  g e lijk b e re c h tig in g  
n ie t  te n  goede k o m t.  M aar d u id e li jk  is, d a t 
w anneer h o m o se ksu e le n  z ic h  n ie t  b e w u s t b lijv e n  
van de g e va a rlijke  k ra c h te n  d ie  in  ons v o lk  
schu ilgaan , ze m o rg e n  de roze  d r ie h o e k  w eer 
aangenaaid k r ijg e n , in  p laa ts  van hem  u i t  eigen 
keu ze  te  dragen.
K o r to m , de s tr i jd  is ie ts  w a t iedereen aangaat 
en d ie  deel u i t  zo u  m o e te n  m aken  van iedere 
s o c ia lis t. H e t k a p ita lis m e  is gebaat b ij m ensen 
d ie  al dan n ie t  g e h u w d  sam enw onen  en e lka a r 
ve rzo rg e n . H o m o se ksu e le n  d ie  h u n  eigen weg 
zo e ke n , bed re igen  n ie t  a lleen  bestaande ze ke r
h e d e n , m aar o o k  h e t e ko n o m isch e  svsteem  d a t 7
k a p ita lis m e  hee t. De s tr i jd  v o o r  h e t soc ia lism e 
en tegen h e t k a p ita lis m e  is e c h t n ie t vo ld o e n d e . 
O o k  o n d e rd ru k k e n d e  p a tro n e n  w aaraan v ro u 
w en  en m a n n e n  m o e te n  v o ld o e n , m o e te n  
g e w o o n  v e rd w ijn e n . D a a ro m  kan  een h o m o s tr i jd  
a lleen  slagen, als de p o lit ie k e  s tr i jd  h a n d  in  ha n d  
gaat m e t p e rs o o n lijk e  b e v rijd in g . H e t lezen zeke r 
w a a rd .

P E T E R  D R O S

‘Homo-politieke teksten’ is verkrijgbaar door overmaking 
van f. 11,- (inkl. porto) op postgiro 2738166 t.n.v. 
Drukkerij/uitgeverij De Woelrat. Postbus 141,
2770 AC Boskoop en voorts te koop bij de verkeerde 
boekhandel.

( i n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )



aan de lezer 7- u rendag
E en dezer dagen o n tva n g e n  de le d e n  en s y m p a 
th is a n te n  van de PSP een a c c e p tg iro k a a rt w a a r
m ee een a a n ta l PSP u itg a ve n  b e s te ld  kan  w o r 
den.
D o o r  een n ie t geheel fe il lo z e  p la n n in g  en c o ö rd i
n a tie  z ijn  h ie r  e n ke le  o n d u id e lijk h e d e n :
- een a b o n n e m e n t o p  S o c ia lis tisch  P e rs p e k tie f 

k o s t f  12,- p e r ja a r en n ie t ,  zoals o p  de g iro 
k a a rt s taa t f  10 ,-

Kerk & Vrede
K e rk  en V re d e  o rg a n ise e rt d i t  n a ja a r een d r ie ta l 
v o rm in g s w e e k e n d e n . De o n d e rw e rp e n  s lu ite n
aan b ij w a t d i t  ja a r  in  de V re d e s k ra n t en in  h e t 
V re d e s w e e k p a k k e t aan de o rd e  w e rd  geste ld . De 
th e m a ’s z ijn  E h t i e k  en  p o l i t i e k , B u r g e r l i j k e  o n g e 
h o o r z a a m h e i d  en G e w e l d l o o s  v e r z e t .
De w e e ke in d e n  v in d e n  p laa ts  op 31 o k t /1  n o v ,
7 en 8 n o v . en 2 8  en 2 9  n o v e m b e r.
Ze  d u re n  a lle  van v r ijd a g a v o n d  1 9 .0 0  u u r  t o t  za
te rd a g m id d a g  1 7 .0 0  u u r . K o s te n  f5 2 ,5 0 .
V o o r  m ensen m e t een k le in e  beurs  k a n  K e rk  en 
V re d e  t o t  de h e lf t  van de k o s te n  ove rn e m e n . 
O o k  in  hoge re isko s te n  ka n  w o rd e n  te g e m o e t ge
k o m e n . N a d e r in fo rm a t ie :  K e rk  en V re d e , U - 
tre ch tse w e g  1 5 9 , A m e rs fo o r t ,  te l. 0 3 3 -1 0 4 4 5 .

■ een a b o n n e m e n t op O n(s)G enoegen  (a lleen  
v o o r  PSP le d e n ) k o s t f  15,- p e r ka le n d e rja a r. 
W ie z ich  n u  a b o n n e e rt b e ta a lt v o o r  h e t re s ta n t 
van 1 9 8 0  f  3 ,7 5  en n ie t f 7 , -  zoals o p  de g iro 
k a a rt s taa t.
O o k  m o g e lijk  is f  18 ,75  o v e rm a k e n ; h e t a b o n 
n e m e n tsge ld  o ve r 1981 is dan m eteen  vo ld a a n .

p a r t i jb u ro  PSP

Deze button is te koop bij 
de PSP-afdelingen a f. 1,50

H e t U tre c h ts  K o m ite e  V e rk o r t in g  A rb e id sd a g  
h e e ft sam en m e t h e t Haags K o m ite e  7 -u rendag  
een specia le 7 -u re n d a g k ra n t u itg e b ra c h t. De 
k ra n t  b e va t een u itw e rk in g  van de e isen: 7 -u re n - 
dag, 7 u re n  is n o g  m a a r h e t b e g in , sne lle  in 
v o e rin g , m e t b e h o u d  van lo o n ,  v ijfp lo e g e n 
d ie n s t en a rb e id e rs k o n tro le . D aarnaast analyses 
o ve r w e rk lo o s h e id , v a k b o n d s le le id , p lo e g e n 
d ie n s te n  en verslagen v a n u it  de p r a k t i jk .
Je k u n t  de k ra n t  v o o r  f  0 ,5 0  p lu s  p o r to k o s te n  
b e s te lle n  b ij de P S P -a fde ling  U tre c h t,  S p ringw eg  
1 6 , U tre c h t ;  te l. 0 3 0 -3 1 9 1 6 4 .

Vijandbeeld
B ij h e t s tu d ie c e n tru m  v o o r  V re d e svra a g s tu kke n  
aan de K a th o lie k e  U n iv e rs ite it  van N ijm e g e n  is 
h e t ra p p o r t  V i ja n d b e e l d  in d e  N e d e r la n d s e  p u 
b l i e k e  o p i n i e  verschenen . In  d i t  ra p p o r t  de n e e r
slag van tw e e  o n d e rzo e ke n  naar h e t v ija n d b e e ld  
in  N e d e rla n d , v la k  v o o r  en v la k  na de Russische 
in te rv e n tie  in  A fg h a n is ta n . V e rd e r  w o rd t  e r aan
d a c h t besteed aan een a a n ta l o n d e rz o e k e n  d ie 
w e rd e n  g e h o u d e n  in  de p e rio d e  1945  t o t  1 9 7 9 . 
H e t ra p p o r t  is te  b e s te lle n  b ij h e t S tu d ie c e n tru m  
v o o r  V re d e sv ra a g s tu kke n , B ijle ve ld s in g e l 70 , 
6 5 2 4  A E  N ijm e g e n , K o s te n : f7 ,5 0  (e x c l. v e r
z e n d k o s te n ).

Sprekerslraining Muziek
O p za te rd ag  8 n o v e m b e r 1 9 8 0  o rg a n ise e rt de 
S tic h tin g  S c h o lin g  en V o rm in g  van de PSP een 
sp re k e rs /s p re e k s te rs tra in in g .
Deze tra in in g  is b e d o e ld  v o o r  a l d ie  a k tie v e  PSP- 
ers/s te rs  d ie  n u  in  de to e k o m s t w e l eens v o o r  de 
PSP sp reken  o f  w ille n  gaan sp re ke n .
A fh a n k e li jk  van h e t a a n ta l m e ld in g e n  za l deze 
tra in in g  o p  m eerdere  p laa tsen  te g e lijk  p la a ts v in 
d e n . D e sku n d ig e  b e g e le id in g  za l aanw ezig  z ijn  
o m  aan de h a n d  van p ra k tis c h e  o e fe n in g  a d v ie 
zen te geven.
De SVS h e e ft een b o e k je  m e t s p re e k tip s  sam en
geste ld  d a t to e g e s tu u rd  w o rd t  aan de dee lne- 
m e rs /d e e ln e e m ste rs .

Deze s p re k e rs tra in in g  is de eerste in  een serie van 
d r ie , d ie  m e t h e t oog op de ko m e n d e  k a m e rv e r
k ie z in g e n  gehouden  w o rd e n . De andere tw e e , d ie  
in  1981 w o rd e n  g e h o u d e n , z u lle n  m eer toege
s p its t z ijn  o p  de ve rk ie z in g e n  en o o k  een k le in e 
re d o e lg ro e p  he b b e n  dan de eerste ‘a lgem ene ’ 
s p re k e rs tra in in g .

D iegenen d ie  o p  8 n o ve m b e r aan deze tra in in g  
w ille n  dee lnem en w o rd e n  d rin g e n d  v e rz o c h t z ich  
zo  spoed ig  m o g e lijk  o p  te geven b ij de SV S /P S P , 
P ostbus 7 0 0 , A m s te rd a m , te l:  0 2 0  - 2 6  7 3  74

De s t ic h t in g  V r i je  M u z ie k  o rg a n ise e rt o p  z o n d a g  
2 6  o k t o b e r  een k o n s e rt van ï n t i  I l i m a n i  m e t in  
h e t v o o rp ro g ra m m a  A m a n k a y  in  de M ozes en 
A a ro n k e rk  aan h e t W a te r lo o p le in  in  A m s te rd a m . 
A a n va n g : 1 5 .0 0  u u r . T oegang f1 0 ,- .

( i n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )

PORTUGAL

inform atie en solidariteit

De PSP geeft een tweemaal per maand verschijnend blad uit: BEVRIJDING. Leden van de PSP 
krijgen dit blad automatisch toegestuurd. Maar niet-leden kunnen er een abonnement op nemen.

□  een BEVRIJDING en een aanmeldingsformulier van de PSP, omdat ik lid wil worden

□  een acceptgirokaart voor een proefabonnement van een half jaar voor f. 10,-

□  idem voor een normaal jaarabonnement van f. 30,-

Naam:

Adres:

Postcode:......................  Woonplaats:

uitknippen en opsturen naar: PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam

TULIPA VERMELHA

Majubastraat 4 hs 
Amsterdam Oost 
Tel. 0 2 0 -6 5  68 65

POSTGIRO 2465235

óók voor cursus Portugees, affiches, Ip's, enz.
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3 0  u u r  lang was de k e rn c e n tra le  te D o d e w a a rd  
g e b lo k k e e rd . De b lo k k a d e  was n ie t  w a te rd ic h t,  
w a n t o ve r de Waal k o n d e n  personee l van de 
ce n tra le  en m anschappen van de M o b ie le  E en 
h e id  aangevoerd w o rd e n . T o c h  ka n  gesproken  
w o rd e n  van een geslaagde a k tie . O p zondag  
w aren  2 0 .0 0 0  - 3 0 .0 0 0  m ensen aanw ezig  om  
de s te llin g  ‘ D o d e w a a rd  gaat d ic h t ’ k ra c h t b ij te 
z e tte n . Deze o n iva n g  is een be w ijs  d a t de aan
d rang  van o ve rh e id  en rechtse  m e d ia  o m  to c h  
v o o ra l n ie t m ee te doen  aan deze ‘o n d e m o k ra - 
tis c h e ’ a k tie  n ie t h e t gew enste e f fe k t  h e e ft 
gehad. D u ize n d e n  m ensen lie te n  z ien  een andere 
o p v a tt in g  te hebben  over w a t g e o o r lo o fd  is en 
w a t n ie t,  in  de s tr i jd  tegen een o n d e m o k ra tis c h e  
en d o o r  geheim e ra p p o rte n , v o ld o n g e n  fe ite n  
en ve rs lu ie re n d e  b e ric h tg e v in g  g e k e n m e rk te  
p ro -k e m e n e rg ie p o lit ie k . T o t  d ie  d u ize n d e n  
h o o rd e n  o o k  tw e e  leden  van de M .E ., w a a r
s c h ijn li jk  s lech ts h e t to p je  van de ijsberg .
De b lo k k a d e s  k e n m e rk te n  z ic h  d o o r  een v r ijw e l 
a lgem een o n d e rs te u n d e  g e w e ld lo ze  aanpak. N ie t 
de M .E . was h e t d o e lw it ,  m aar de a to o m lo b b y  
en de s le ch t fu n k tio n e re n d e  p a rle m e n ta ire  
d e m o k ra tie . De m in i-p o lit ie s ta a t D o d e w a a rd  
s to n d  dan o o k  v o o r  sch u t. De h o u d in g  van 
de a k tie v o e rd e rs  v e ro o rz a a k te  een z u c h t van 
v e r lic h t in g  b ij de b e v o lk in g  van D o d e w a a rd .
Z ij w aren  w e ke n la n g  z e n u w a c h tig  en bang ge
m a a k t d o o r  de T e le g ra a f, T ro s , A v ro  en, in  
m in d e re  m a te , d o o r  andere m ed ia . O o k  de 
invasie van p o lit ie ,  leger en jo u rn a lis te n , een 
invasie  d ie  al een w e e k  te vo re n  begon, d roeg  
daaraan b ij.  De m oed ige  en ju is te  p o g in g  van de 
V e re n ig in g  M ilie u d e fe n s ie  o m  in  d ie z e lfd e  w eek 
de D od ew aa rd e rs  een te g e n w ic h t te geven via 
een a k tie  D o d e w a a rd  A n d e rs , o m  een perspek- 
t ie f  te geven van een e n e rg ie v o o rz ie n in g  zo n d e r 
ke rn e n e rg ie , was n ie t v o lle d ig  geslaagd. De 
éch te  o m m e ke e r b ij de b e v o lk in g  vo lg de  to e n  de 
b lo k k a d e  v o rm  kreeg. Z o n d a g a vo n d  en m aandag 
w e rd e n  de a k tie v o e rd e rs  van k o f f ie  en e ten  v o o r 
z ien  en som s b in n e n g e ro e p e n  o m  z ich  te w a r
m en . T o e n  de b lo k k a d e  w e rd  opgeheven was 
ze lfs  te le u rs te llin g  m e rkb a a r b ij een deel van de 
o m w o n e n d e n .
De w eke n  vo o ra fgaa nde  aan de a k tie  w e rde n  ge
k e n m e rk t d o o r  d iskussies in  de m ed ia  over de 
rech tss taa t en de p a rle m e n ta ire  d e m o k ra tie .
De ve rte g e n w o o rd ig e rs  van h e t la n d e lijk  overleg  
van basisgroepen (de pe rsg roep ) d ro e g  daar z e lf  
aan b ij,  d o o r  in  in te rv ie w s  en m e t nam e o o k  in  
h e t openbare  d e ba t m e t m in is te r  van A a rd e n n e  
(15  o k t . )  steeds h e t fa le n  van de p a rle m e n ta ire  
d e m o k ra tie  als vo o rn a a m ste  a rg u m e n t naar 
vo ren  te b rengen . K e rn e n e rg ie  z é lf  als gevaar 
v o o r m ens en m ilie u  en v o o r  de d e m o k ra tie  
en de p e rsp e k tie ve n  v o o r  een b e te r e n e rg ie b e le id  
ra a k te n  w a t o p  de a c h te rg ro n d . Deze aanpak 
g a f de a to o m lo b b y  en haar m edestanders aan
le id in g  te p ro b e re n  de a n ti-k e rn e n e rg ie b e w e g in g  
in  een lin k s  e x tre m e  h o e k  te d ru k k e n  ( ‘ U k ie s t 
v o o re e n  to ta lita ire  o p lo ss in g ’ , ze i V a n  A a rd e n n e ). 
Ze z u lle n  d ie  pog ingen  nog  n ie t  snel opgeven, 
h o e w e l de v o ls tre k t  vreedzam e b lo k k a d e  h e t hen 
n ie t g e m a k k e lijk  m a a k t.
De o rgan isa tie  van de a k tie  is u n ie k  in  N e d e rla n d . 
M a a tsch a p p e lijke  o rgan isa ties  als zo d a n ig  w e rd e n  
b u ite n g e s lo te n , de b e s lu itv o rm in g  v e rlie p  v ia  
basisgroepen. D it  had  als nadeel d a t g e o rg a n i
seerde m ensen d ie  z ic h  o m  w a t v o o r  reden dan 
o o k  n ie t  in te n s ie f m e t de v o o rb e re id in g  bezig  
k o n d e n  h o u d e n , n ie t v e rte g e n w o o rd ig d  w aren . 
D it  is n ie t b e v o rd e r li jk  v o o r  h e t v e rk r ijg e n  van

de p o lit ie k e  d ru k  d ie  n o d ig  is om  de s tr i jd  te 
w in n e n .
M aar de v o o rd e le n  b le ke n  o o k  g ro o t:  De leden 
van de basisgroepen, die de k e rn  v o rm d e n  van 
de b lo k k a d e s  in  D o d e w a a rd , w aren steeds d ire k t  
b e tro k k e n  b ij de b e s lu itv o rm in g  en w aren d a a r
m ee erg g e m o tiv e e rd  de a k tie  d o o r  te  z e tte n , 
o n d a n ks  w in d , regen en k o u . In  een a k tie  d ie  
w a t ve rd e r gaat dan d e m o n s tre re n  o f  in fo rm a tie  
ve rsp re id e n , is h e t o o k  zeer p re tt ig  steeds to t  
een g roep  van 10 -20  m ensen te h o re n  w a a rin  
je  gebeurten issen  kan  d o o rs p re k e n , v o o rs te lle n  
over v o o r tz e tte n  ( o f  n ie t)  van de a k tie  kan  
b e p ra te n , en te n s lo tte , om  de p ra k tis c h e  v o o r 
b e re id in g e n  v o o r  een la n g d u rig e  b lo k k a d e  in  
de s te e n ko u d e  n a c h t te tre ffe n .

De a k tie  h e e ft van te vo re n  veel k r i t ie k  gekregen, 
o o k  van de PSP. B e la n g rijk  d a a rb ij was d a t e r 
lange t i jd  o ve r een d a a d w e rk e lijk e  b e z e ttin g  
van h e t te rre in  ro n d  de ce n tra le  w e rd  gesproken 
en d a t de k w e s tie  van h e t aksep te ren  van gew eld  
o f  n ie t,  a a n v a n k e lijk  to t  veel o n d u id e lijk h e id  
le id d e . O o k  de a rg u m e n ta tie  ( in  7 ja a r s tr ijd  
is e r n ie ts  b e re ik t)  was b e p e rk t. M aar over de 
essentië le p u n te n  is op t i jd  d u id e lijk h e id  ge
k o m e n , w a t reden was v o o r  de PSP z ich  a lsnog 
v o lle d ig  a c h te r de a k tie  te s te llen .
O o k  in  andere  p a rt ije n  is de d iskussie  over a k tie s  
d ie  in  s tr i jd  z ijn  m e t de w e t, goed opge laa id . 
E en b lo k k a d e -a k tie  is in  de h u id ig e  fase van de 
s tr i jd  g e o o r lo o fd  en h o e ft ,  m its  z o rg v u ld ig  
u itg e v o e rd , n ie t to t  m a rg in a lise rin g  te le id e n .
De a k tie  van 18 -20  o k to b e r  h e e ft leerzam e 
e rva rin gen  opge leverd  en de v e rh o u d in g  m e t de 
b e v o lk in g  in  de om geving  ve rb e te rd . V o lg e n d e  
a k tie s  z u lle n  h ie rva n  de v ru c h te n  p lu k k e n . 
D aarnaast m o e te n  we b lijv e n  w e rke n  aan een 
p e rs p e k tie f v o o r een d e m o k ra tis c h  en m il ie u 
v r ie n d e li jk  ene rg iebe le id . A k t ie  a lleen tegen 
ke rn e n e rg ie  is te b e p e rk t, w a n t de s te e n k o le n 
lo b b y  w o rd t  e lke  dag s te rk e r.
V e rd e r za l de m e e rd e rh e id  van de b e v o lk in g  
z ic h  pas é c h t tegen ke rne nerg ie  in z e tte n  als 
d u id e li jk  is d a t er een rea liseerbaar en b e te r 
a lte rn a t ie f  is.
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Van de bewindslieden op het ministerie van Volkshuisvesting die tot taak heb
ben woningbouw te bevorderen en de mensen goed te huisvesten, mag ver
wacht worden dat ze de woningnood ernstig opvatten. Niets is minder waar: 
van de maatregelen van staatssekretaris Brokx wordt door vriend noch vijand 
veel stimulans op de bouwmarkt verwacht. Enerzijds een instortende bouw
markt die schreeuwt om een miljarden omvattende reddingsoperatie, ander
zijds een schreeuwende vraag naar (goede) woningen. De begroting van volks
huisvesting voor 1981 geeft weinig soelaas: nog altijd is op dit ministerie de 
wens de vader van de aan het papier toevertrouwde gedachten.

De b o u w  s to r t  in ,  hoe  ka n  d a t m e t deze w o n in g 
nood?  H o e  d o e t in  eerste in s ta n tie  m issch ie n  aan 
een p ra k tis c h  lesje in  de s im p lis tisch e  e k o n o m ie  
a la K o o t  &  B ie  d e n ke n . M aar h e t m o e t een ander 
duo -Brokx en Beelaerts van Blokland- to c h  w e l 
aanspreken. H o e w e l z ij de in d ru k  w e k k e n , d a t 
we be ide p ro b le m e n  m eer m o e te n  we z ie n  als 
een o m v a n g rijk e  b u i d ie  w e l za l o v e rtre k k e n .
H e t is een illu s ie  d a t w e 35 ja a r na de o o rlo g  h e t 
vraagstuk van h e t w o n in g te k o r t  w e l zo ongeveer 
hebben o p g e lo s t. N u  de N ederlandse  b o u w v a k 
kers b ij t ie n d u iz e n d e n  on ts lagen  w o rd e n  bestaa t 
er een k le in e  kans, d a t de p u b lie k e  o p in ie  in  de 
gaten k r i jg t  w a t e r in  de a fg e lo p e n  35 ja a r  ge
beurd  is m e t h e t w o n e n , m e t de re g le m e n te n  d ie  
N ederlandse p o l i t ic i  d a a rv o o r he b b e n  b e d a c h t, 
en m e t h e t ge ld  d a t e ig e n lijk  aan de w o n in g b o u w  
besteed had  m o e te n  w o rd e n , m aar in  w e rk e l i jk 
he id  is u itgegeven  aan hee l andere d in g e n . De 
b o u w n ijv e rh e id  (w o n in g e n , scho len , z ie k e n h u i
zen, weg- en w a te rw e rk e n  e tc .)  is v o o r  de N e d e r
landse e k o n o m ie  een k ru s ia le  b e d r ijfs ta k . E n 
m e t deze b in n e n la n d se  in d u s tr ie  -een van de 
g ro o ts te - is h e t w e e r eens goed m is.

O O R Z A K E N

De oo rza ken  z ijn  ve le rle i en  in g e w ik k e ld . E k o n o - 
m ische m ala ise , in s to r te n d e  h u iz e n m a rk t,  hoge 
h y p o th e e k re n te s , b e zu in ig in g so p e ra tie s , h e t f i 
nancieringssysteem  en h e t h u u r-  en su b s id ie 
be le id  van de o ve rh e id  spelen een b e la n g rijk e  ro l.  
O ver de w o n in g b o u w  ka n  m in s te n s  ie d e r k w a r
taal w e l een v o lle d ig  o p g e tu ig d  k a m e rd e b a t w o r 
den gehouden , tem eer daar p e r k w a rta a l n ieuw e  
p a k k e tte n  m aatrege len  op d i t  v la k  de d e u r u i t 
gaan b ij h e t d e p a rte m e n t. Im m e rs , in  m e i van d i t  
jaa r ve rk la a rd e  B ro k x  n o g , d a t h ij een a d e kw a a t 
a n tw o o rd  had gevonden  o p  de o n tw ik k e lin g e n .
Zo  a d e kw a a t, d a t h ij n a u w e lijk s  v ie r  m aanden 
la te r o p n ie u w  m aatrege len  m o e st nem en o m  de 
w o n in g b o u w  u i t  h e t s lo p  te  ha len . E r  be s taa t een 
g ro te  vraag naar g o e d ko p e re  h u u rw o n in g e n , zo 
als onlangs de g e m e en te bes tu ren  van een aan ta l 
(g roe i )ge m een ten  teg eno ver de regering  hebben

b e to o g d . De gem eenten w ille n  w e l, m aar h u n  
p la n n e n  o v e rtre ffe n  de m id d e le n  verre . M a a r de
ze re g e rin g  w i l  de m id d e le n  n ie t  v e rru im e n , w a n t 
besparingen  z ijn  geboden en o p v o e rin g  van h e t 
aa n ta l van 3 0 .0 0 0  te b o u w e n  w o n in g w e tw o n in 
gen za l een aanslag op de s c h a tk is t p legen. Van 
Agt w i l  o o k  geen ve rschu iv ing en  aanbrengen in  
h e t w o n in g b o u w p ro g ra m m a  v o o r  vo lg e n d  ja a r,

zo h e e ft  h ij  Den Uyl d u id e li jk  g e m a a k t b ij de 
a lgem ene p o lit ie k e  b e sch o u w in g e n . De P vd A - 
f ra k t ie le id e r  had n l. een m o tie  in g e d ie n d  w a a r
in  w e rd  vo o rg e s te ld  m in s te n s  1 5 .0 0 0  w o n in g 
w e tw o n in g e n  m eer te b o u w e n  dan de gep lande
3 0 .0 0 0  s tu ks , hetgeen ten  ko s te  zou  m o e te n  
gaan van een a a n ta l k o o p w o n in g e n , w a a r vo lgens 
D en U y l to c h  n a u w e lijk s  b e la n g s te llin g  v o o r  is. 
We m o e te n  ü b e rh a u p t nog  m aar a fw a c h te n  o f  de 
v o o r  d i t  ja a r  gep lande  9 6 .0 0 0  gesubsid ieerde 
w o n in g e n  in  a a n b o u w  w o rd e n  gerealiseerd. T e 

re c h t had  de o p p o s itie  g ro te  tw ijfe ls ,  tem eer 
daar in  h e t c i j fe r  van 9 6 .0 0 0  c irca  1 3 .0 0 0  w o o n 
eenheden v o o r  één- en tw e e p e rso o n sh u ish o u d e n s  
m e e te lle n . V ro e g e r gebeurde d a t n o o it .

W E R K L O O S H E ID

D it  k a b in e t h e e ft z ich  overgegeven aan een b e 
le id  van h e ilza m e  v e rw a a rlo z in g ; van e k o n o m is c h  
u itz ie k e n . Minister Alheda (S ocia le  Z a k e n ) z ie t 
o o k  n ie ts  m eer in  n ie u w e  a a n vu llend e  w erkge le -
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4 STEENKOLEN

Salami-poliNek
van Van ▲ ardenne
Met het verschijnen van het derde deel van de Nota Energiebeleid kan wat de 
regering betreft de diskussie over het al dan niet uitbreiden van het aantal 
kerncentrales beginnen. De drie delen van deze nota (1; algemeen, 2;kolen en 
3; brandstof- inzetcentrales) bevatten het standpunt van de regering, een 
standpunt wat moet gaan dienen als inzet van de Brede Maatschappelijke Dis
kussie. Het laat aan duidelijkheid niets te wensen over: Er moet binnen twee 
jaar besloten worden tot de bouw van 3 kerncentrales van elk 1000 MW, en 
tot het jaar 2000 moeten daar nog eens 2 of 3 aan toegevoegd worden. Ge
beurt dat niet, dan zal de elektriciteitsproduktie in 2000 voor ong. 80 per
cent op steenkool gebaseerd zijn.

O m d a t een d e rg e lijk  s ta n d p u n t n ie t zom aar 
o ve rg eno m en  l i j k t  te w o rd e n , h e e ft de rege
r in g  ko s te n  n o c h  m o e ite  gespaard o m  haar ge
l i j k  te b e w ijz e n . B ijn a  1 0 0 0  p a g in a ’s, een 
s to r tv lo e d  van a rg u m e n te n , en s lu ite n d e  re 
ke n so m m e n  m e t hoge en lage energ iever- 
b ru iksp ro g n o se s . De re g e rin g  d o e t m ee m e t de 
m o d e : b e sp a r in g  k r i jg t  a lle  a a n d a c h t, en van 
a a rd o l ie  m o e te n  w e zo  m in  m o g e lijk  a fh a n k e 
l i j k  b lijv e n .

De re d e n e rin g  lu id t  als v o lg t:  de e k o n o m is c h e  
g ro e i w o rd t  o p  2-3 p e rc e n t pe r ja a r  geste ld . 
Z o n d e r besparingsm aatrege len  zou  d a t v o o r  
h e t ja a r 2 0 0 0  een g ro e i van h e t e n e rg ie ve r
b ru ik  t o t  2 0 0 -2 5 0  p e rc e n t van h e t h u id ig e  be
te k e n e n . Een besparingsbe le id  zo u  d a t to t  152  
to t  186 p e rc e n t k u n n e n  te ru g d rin g e n . A a rd o 
lie  is geen zekere  (en ze ke r geen g o e d k o p e ) e- 
e n e rg ie b ro n . (D ie  v e rm a le d ijd e  A ra b ie re n , ze 
voe re n  m aar o o r lo g  en w ille n  m aar g igan tische  
w in s te n  m a k e n .)  M e t aardgas m o e te n  we z u i
n ig  z ijn .  A lte rn a tie v e  b ro n n e n  (w in d -e n e rg ie , 
zonne -en e rg ie , v u ilv e rb ra n d in g  en a a rd w a rm 
te ) zo u d e n  v o o r  m in d e r dan 2 p e rc e n t k u n n e n  
zo rg e n . E n  dus: ke rn e n e rg ie  en k o le n  z ijn  de 
en ige a lte rn a tie v e n . M aar o m d a t s te e n k o o l e n 
ke le  nade len  h e e ft,  zoals a fv a lp ro b le m e n  en 
de b e p e rk te  in te rn a tio n a le  k o le n h a n d e l, is 
n o o d z a k e lijk  d a t e r in  h e t ja a r 2 0 0 0  n ie t  m eer 
dan 27 m iljo e n  to n  k o le n  v e rb ru ik t  w o rd e n , 
w aarvan de h e lf t  v o o r e le k t r ic i te it .  En dus: 
ke rn e n e rg ie  is o n o n t k o o m b a a r .

D O O F  E N  B L IN D

O m d a t de N ederlandse  b e v o lk in g  noga l w e e r
b a rs tig  is de laa ts te  t i jd ,  is ongeveer de h e lf t  
van deze n o ta - in -d r ie -d e le n  aan de m o g e lijk e  
gevaren en verdere  nade len  van ke rn e n e rg ie  
g e w ijd . V e e l, als je  b e d e n k t d a t h e t d o e l is: 4 0  
p e rc e n t van de e le k tr ic ite its p ro d u k t ie ,  w a t w il 
zeggen ong . 7 p e rce n t van h e t to ta le  ene rg ie 
v e rb ru ik  zo u  u it  d ie  ke rn e n e rg ie  m o e te n  k o 
m en . S te lse lm a tig  w o rd e n  a lle  be zw a re n  tegen 
ke rn e n e rg ie  v e rw o rp e n : lage s tra lin g s r is ik o ’s, 
kansen op o n g e lu k k e n , p o lit ie s ta a t: h e t is a lle 
m aal w e l in  o rd e , als we m aar eenm aal 
b o re n  in  de z o u tk o e p e ls  in  h e t n o o rd e n . E n 
w a t de ve rsp re id in g  van a to o m te c h n o lo g ie  en 
g ro n d s to ffe n  v o o r a to o m b o m m e n  b e tre f t :  
ju is t  d o o r  m ee te doen  heb  je  in v lo e d  o p  d ie  
ve rsp re id in g . D a n k  z ij de v e rr ijk in g s fa b r ie k  in  
A lm e lo  w o rd t  naar ons g e lu is te rd  als we p le i
ten  v o o r  h e t te ru g d rin g e n  van  de a to o m b e w a 
p e n in g . A ld u s  nog  steeds de th e o rie ë n  van h e t 
re g e rin g s ra p p o rt.

N ie t  veel m ensen l i jk e n  o n d e r de in d ru k  van 
deze p ra c h tig e  th e o rie ë n . E r is een h a a s t  a lge 
m e n e  a f k e u r i n g  g e ko m e n . A lle e n  de o n d e rn e 
m ersorgan isa ties  V N O , N C W  en V V D  w aren  
te v re d e n . De a rg u m e n te n  z ijn  dan o o k  te 
d o o rz ic h t ig .  De p r a k t i jk  w ijs t  een andere  k a n t 
u i t :  H a rr is b u rg , de p ro b le m e n  m e t de o p w e r- 
k in g  en o p b e rg in g  van h e t a to o m a fv a l, de d re i
gende u ra n iu m sch a a rs te , de pas n u  o p  gang 
k o m e n d e  w e te n s c h a p p e lijk e  d iskuss ie  o ve r de 
gevaren van lage stra lingsdoses. E n  de P a k is ta 

n i o n tw ik k e le n  n u  een k e rn b o m  m e t N e d e r
landse ke n n is  ( ‘g e s to le n ’ d o o r  een Pakistaanse 
stageaires) en N ederlandse  m a te ria le n  (o .a . de 
s tra a lp ijp e n  van V an  D o o rn e  T ransm iss ie  u it  
T ilb u rg ) .

E E N  W A N K E L E  A T O O M L O B B Y

H e t m in is te r ie  van E k o n o m is c h e  Z a ke n  h e e ft 
z ich  m e t deze n o ta  w eer in  d ie n s t geste ld  van 
de a to o m lo b b y . Een lo b b y  d ie  h e t zw aar te 
v e rd u re n  h e e ft. N ie t a lleen de u itb re id in g  van 
h e t aa n ta l ke rn ce n tra le s  w o rd t  d o o r  een g ro o t 
deel van de b e v o lk in g  aangevoch ten , m aar 
ze lfs  ( te re c h t)  h e t doorgaan  m e t Borssele en 
D ode  w aard . De N ederlandse  in d u s tr ie  v e rlie s t 
haar be lang  op de in te rn a tio n a le  n u k le a ire  
m a rk t.  De e igenaren van de bestaande k e rn 
cen tra les  m o e te n  s t r ik t  geheim e k o n tra k te n  
s lu ite n  m e t o p w e rk in g s fa b rie k e n  (L a  H ague, 
W indsca le ), w a a rin  z ij h u n  lo t  ve rb in d e n  aan 
d a t van d ie  o p w e rk in g s fa b rie k e n , De d ru k  van

de E G  is n ie t v reem d aan d i t  ro e ie n  tegen de 
s tro o m  o p . F ra n k r i jk  en W e s t-D u its la n d  w ille n  
o rde rs  v o o r h u n  b e d rijv e n , en V a n  A g t  w il  ze 
graag van d ienste  z ijn . M aar h e t za l n ie t m eer 
lu k k e n . P o lit ie k  is h e t m o e il i jk  (ze lfs  h e t C D A  
w il e ig e n lijk  n ie t  m e e r), m a a ts c h a p p e lijk  l i j k t  
h e t o n m o g e lijk . V o o r  de rege ring  is de Brede 
M a a tsch a p p e lijke  D iskussie  dan o o k  bij  v o o r 
b a a t  m i s l u k t .  A ls  d ie  B rede M a a tsch a p p e lijke  
D iskussie  nog  o o it  van s ta r t gaat. V a n  A rd e n 
ne kan  n ie t eens ie m a n d  v in d e n  v o o r  h e t v o o r 
z itte rs c h a p  van de s tu u rg ro e p , een co llege van 
w ijz e n  d ie  d ie  B rede M a a rsch a p p e lijke  D isku s 
sie m o e t le id e n . K lo o s , d ie  een h a lf  ja a r  ge le
den gevraagd w e rd : ‘ik  k i jk  w e l u i t ’ .

E E N  N IE U W  M A C H T S B L O K : D E  S T E E N 
K O L E N L O B B Y

In  de N o ta  E n e rg ie b e le id  n e e m t o o k  K o le n  
een b e la n g rijk e  p laats in , 27 M iljo e n  to n  
s te e n ko le n  p e r ja a r in  2 0 0 0 , w aarvan de h e lf t
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v o o r e le k tr ic ite its o p w e k k in g . D a t k a n  n o g  to t  
45 m iljo e n  to n  o p lo p e n  als ke rn e n e rg ie  w o rd t  
afgew ezen en de e ko n o m isch e  g ro e i g ro o t 
b l i j f t .  O ve r d i t  to e n e m e n d e  v e rb ru ik  van k o 
len  w o rd t  onze m e n in g  n ie t  gevraagd.

De beslissing is e ig e n lijk  a l in  1 9 7 4  geva llen , 
toen  de g ro te  o lie m a a ts c h a p p ije n  Shell en 
Esso de te ru g k e e r van k o le n  in  de N ederlandse  
e n e rg ie vo o rz ie n in g  g ingen v o o rb e re id e n . D o o r  
de o lie p rijs v e rh o g in g e n  w e rd  s te e n k o o l n a m e 
l i j k  w eer re n d a b e l. S h e ll is n u  de g ro o ts te  in 
te rn a tio n a le  k o le n b o e r  te r  w e re ld * . M a a r o o k  
veel andere  b e d rijv e n  z ijn  in  de race. E en o ve r
leggroep van h e t N ederlandse  b e d rijfs le v e n  
h e e ft al geeist d a t de o ve rh e id  to t  h e t ja a r 
2 0 0 0  25 m ilja rd  g u ld e n  in v e s te e rt in  de h e r in 
vo e rin g  van s te e n k o o l. De k o le n o p tie  v in d t  
o o k  g re tig  a f t re k  b ij de N ederlandse  e le k tr ic i
te its p ro d u c e n te n  (S E P ). D ie  z ijn  sam en m e t 
H oogovens en D S M  in  een k o n s o r t iu m  
genaam d Holland Coal BV , o m  k o le n  in  te  
voeren. H e t N o o rd b ra b a n ts e  e le k tr ic ite its b e 
d r i j f  P N E M  b o u w t  sam en m e t S h e ll en k o le n 
vergassingsinsta lla tie  in  M o e rd ijk .  D e e le k tr ic i
te its b e d rijv e n  zoeken  h e t o p n ie u w  in  g ro o t
schalige p ro je k te n . De te c h n o k ra te n  z ijn  e r

VERVOLG VAN PAG. 3

g e n h e id sp ro g ra m m a ’s, zoals d ie  to t  v o o r  k o r t  
w erden ge ha n te e rd . H e t gevolg  is dan o o k  een 
fo rs  o p lo p e n d e  w e rk lo o s h e id  in  de b o u w . De 
k lu b  van b o u w w e rk g e v e rs , de A V B B , h e e ft de 
overhe id  re c e n te lijk  v o o rg e h o u d e n , d a t e lk  m i l 

ja rd  b e zu in in g e n  o p  de b o u w  m in s te n s  1 5 .0 0 0  
arbe idsp laa tsen  k o s t. D e w e rkg e le g e n h e id  in  de 
b o u w n ijv e rh e id  za l d i t  ja a r  en in  1981 naar v e r
w a ch tin g  m e t (m in s te n s ) 2 8 .0 0 0  m a n ja re n  te ru g 
lo p e n  en z ic h  s ta b ilise re n  ro n d  de 3 8 0 .0 0 0  a r
be idsp laatsen. E r  w e rk e n  m o m e n te e l 4 0 8 .0 0 0  
m ensen in  deze s e k to r, in k lu s ie f  de g ro n d ,-  w eg
en w a te rb o u w . T e r i l lu s tra t ie :  de w e rk lo o s h e id  
in  de b o u w  is in  een ja a r  t ijd s  v e rd u b b e ld  en zal 
gestaag u itd i je n .  N o rm a a l z a k t de w e rk lo o s h e id  
in  de b o u w  gedurende  de z o m e rp e rio d e , m aar 
d it  ja a r was daar geen sprake  van . De a fg e lo p e n  
w in te r  w aren  v o o r  e lk e  v a k a tu re  tw ee b o u w v a k 
kers b e sch ikb a a r, o p  h e t o g e n b lik  staan m in s te n s  
v ie r b o u w v a k k e rs  gereed o m  één v a k a tu re  o p  te 
vu lle n . De w e rk lo o s h e id  en s tagna tie  in  de b o u w  
zu lle n  v e rs te rk t d o o rw e rk e n  naar aan leverende 
b e d rijven  (h e t zgn. u its tra lin g s e ffe k t) ,  zoa ls de 
m e u b e lb e d rijv e n , de te x t ie l en de h a n d e l in  
b o u w m a te ria le n . H e t b l i j f t  een vreem de zaak d a t 
aan zove len  z in v o lle  a rb e id  w o rd t  o n tz e g d , te rw - 
w ijl er in  de sam en lev ing  n o g  zo  d u id e lijk e  te k o r 
ten z ijn , aan w o n in g e n , aan d ie n s tve rle n in g .
D at de o ve rh e id  som s een vreem de ro l spee lt 
hebben de c irca  6 0 0  w e rk n e m e rs  van  h e t in m id 
dels fa i l l ie t  ve rk la a rd e  b o u w b e d r i j f  Vandervliet- 
Wernink g e m e rk t. De d ire k t ie  en de 2 b e w in d 
voerders van d i t  b e d r i j f  z ijn  b ijz o n d e r  te le u rg e 
steld over de w e ig e rin g  van E k o n o m is c h e  Z aken  
en V o lk s h u is v e s tin g  o m  sam en m e t de h u iz e n 
b a n k ie r (A m ro  B a n k ) een b o e d e lk re d ie t te v e r
lenen. H e t b o u w b e d r i j f  h e e ft een b e la n g r ijk  aan
deel in  de socia le  w o n in g b o u w  in  h e t w esten  van 
ons la n d , w aar ongeveer 8 0 0  w o n in g e n  w o rd e n  
gebouw d en m e n  een v e rv o lg o p d ra c h t v o o r  nog  
eens 1000  w o n in g e n  in  p o r te fe u ille  h e e ft.  De 
b o u w  daarvan l ig t  n u  s t il.  D e o v e rh e id , i.c .  de

nog  de baas. E n  daarm ee h o u d e n  z ij de m a c h t 
van de g ro te  o lie m a a tsch a p p ije n  in  s ta n d . 
S te e n k o o l h o e f t  n ie t  a fgew ezen te  w o rd e n  z o 
als ke rn e n e rg ie . W èl m o e t tegen de tendens ge
s tre d e n  w o rd e n  d a t deze s te e n k o o le u fo r ie  een 
o p  schone a lte rn a tie v e n  gebaseerde p o l i t ie k  
nog  la n g e r u its te lt ,  en de p o s it ie  van de o lie - 
m u lt in a t io n a ls  en de te c h n o k ra te n  b ij de o ve r
h e id  v e rs te rk t.

D E  S T R IJ D  V O O R  E E N  A N D E R  E N E R G IE 
B E L E ID

O p  ve le  m a n ie re n  w o rd t  gestreden v o o r  een 
a n d e r e n e rg ie b e le id ; K r i t ie k  en d a a d w e rk e lijk  
v e rz e t tegen ke rn c e n tra le s , m a a r o o k  steeds 
m eer h e t aandragen van k o n k re te  a lte rn a tie 
ven . De m ilie u b e w e g in g  spee lt h ie r in  een be
la n g r ijk e  ro l,  m aar o o k  steeds v a k e r p o lit ie k e  
p a r t i je n . De e n e rg ie vo o rz ie n in g  is n ie t v o o r  
n ie ts  een s le u te ls e k to r v o o r  de e k o n o m ie , en 
daarm ee v o o r  h e t m a a ts c h a p p e lijk  le ve n .
T o t  een g e za m e n lijke  lin k s e  p o l i t ie k  v o o r  een 
a n d e r e n e rg ie b e le id  is h e t e c h te r nog  n ie t  ge
k o m e n . H e t is n a m e lijk  n ie t  v o ld o e n d e  ideeën 
en c ijfe rs  te  p ro d u c e re n  v o o r  andere  energ ie 
b ro n n e n . O n o n tb e e r li jk  is de v e ro v e rin g  van 
de m a c h t o m  een d e rg e lijke  aanpak d o o r  te 
vo e re n . In  de e n e rg ie se k to r b e te k e n t d a t: na-

heer B ro k x ,  z ie t  e c h te r geen m o g e lijk h e d e n  om  
h e t c o n ce rn  te  s te u n e n , o m d a t de rege ling  v o o r  
h u lp  aan in d iv u d u e le  b e d rijv e n  n ie t  van toepas
s ing is v o o r  V a n d e rv lie t.  In  de re g io  w a a r h e t b e 
d t i jd  w e rk t  is de w e rk lo o s h e id  n ie t  h o o g  genoeg 
o m  v o o r  een fin a n c ië le  in je k t ie  in  a a n m e rk in g  te  
k o m e n ! W aarvan a k te . B o ve n d ie n  v in d e n  de v e r
a n tw o o rd e lijk e  b e w in d s lie d e n , d a t e r in  de b o u w  
sprake  is van o v e rk a p a c ite it:  s te u n v e rle n in g  zo u  
dan een d o o rs c h u iv e n  van h e t p ro b le e m  b e te ke 
nen . H u iz e n b a n k ie r  A m ro  B a n k  h a d  a l e e rd e r de 
k re d ie tk ra a n  d ic h tg e d ra a id .

N U K K E N

De g ro te  b a n k e n  spelen anno  1 9 8 0  een be lang 
r ijk e  ro l in  h e t geheel. M en ig  b e d r i j f  is overge le 
v e rd  aan de n u k k e n  en g r ille n  van de g ro te  ban 
k e n . W at d a t b e te k e n t k u n n e n  we z ie n  b ij V a n 
d e rv lie t W e rn in k  o f  b ij  h e t e rn s tig  z ieke  ‘O pvang
c e n tru m  v o o r  G e re fo rm e e rd e  Ex M in is te rs ’ , in  
de v o lk s m o n d  b e te r b e ke n d  als OGEM, w aar een 
g roep  b a n ke n  de d ie n s t u itm a k e n , n a d a t h e t 
c o n ce rn  (b o u w , h a n d e l, te c h n ie k ) fo rs  in  de p ro 
b le m e n  was g e ra a k t. De in  sociaa l o p z ic h t g o u 
den h a n d d ru k  d ie  O G E M -to p m a n  Vdink na z ijn  
g e d w o n g e n  v e r tre k  k reeg  is m a a r v o o r  e n ke le n  
w eggelegd. D oorgaans z ijn  h e t im m e rs  s lech ts de 
b e te r b e ta a ld e  w e rkn e m e rs  w ie r  on ts lag  m e t 
een eenm a lig  lo o d z w a a r lo o n z a k je  d ra a g lijk , z o 
n ie t  a a n tre k k e lijk  w o rd t  ge m a akt. H e t z ijn  o o k  
n ie t  deze m ensen bo ve n  m o d a a l d ie  o o it  een 
w o o n p ro b le e m  h e b b e n  gekend . Jan M o d a a l ka n  
geen w o n in g  van een paar to n  k o p e n : daar m o e t 
dus b e ta a lb a a r v o o r  g e b o u w d  w o rd e n . G o e d 
k o p e r  b o u w e n  ka n  o o k  d o o r  v e rb e te r in g  van de 
o rg a n isa tie , b ijv .  d o o r  h e t b e s tr ijd e n  van h e t 
fe n o m e e n  k o p p e lb a z e n . E n  n ie t  te  ve rge ten  de 
g ro n d p r ijz e n , g ig a n tisch  h o o g  en d a a rd o o r een 
b lo k  aan h e t been . D ie  k o s te n  k u n n e n  om laag 
als er e rn s t w o rd t  g e m a a k t m e t de g ro n d p o li-  
t ie k .  E n  la s t b u t  n o t  lea s t de ro l van de in s t i tu 

t io n a lis a tie  van b ro n n e n  en d is tr ib u t ie ,  o p e n 
b a a rh e id  en d e m o k ra tis e r in g , d e ce n tra lis a tie .

De d iskussie  over deze p o lit ie k e  kw estie s  
m o e t nog  gevoerd  w o rd e n . E en  b e la n g r ijk e  
s ta r t  h ie rv o o r  ka n  h e t b e s lu it van h e t Lande
lijk Energie Komitee w o rd e n  een e is e n p a k k e t- 
in -h o o fd li jn e n  en een a k tie p ro g ra m m a  o p  te 
s te lle n . D i t  b e s lu it w e rd  genom en  op een s tra - 
te g ie w e e ke n d  van d it  K o m ite e , w aar v e rte g e n 
w o o rd ig e rs  aanw ezig  w aren  van PSP, PPR, 
C P N , P v d A , IK B ,  Jo n g -S o c ia lis te n , V e r . M i
lie u d e fe n s ie , A k t ie  S tro h a lm , H e rv o rm d e  
Je u g d ra a d , h e t L a n d e lijk  S a m e n w e rk in g sve r
b a n d  S to p  K e rn e n e rg ie  en de E n e rg ie k o m ite e s  
u i t  Z u id -N e d e r la n d . D i t  p a k k e t ka n  een beg in  
v o rm e n  v o o r  een lin k s e  energ ie  p o l i t ie k ,  w a a r
in  e ko lo g isch e  in p a sb a a rh e id  en een to e n e 
m end e  in v lo e d  van de b e v o lk in g  op h e t p ro -  
d u k tie s y s te e m  (v ia  de s le u te ls e k to r energ ie ) 
ce n tra le  th e m a ’s z ijn .

J O H N  H O N T E L E Z

*  De be ide  g ig a n te n  be g inn en  b in n e n k o r t  aan 
de b o u w  van  s te e n ko le n  opslagp laa tsen en v e r
w e rk in g s in d u s tr ie  in  de R ijn m o n d  te r  w aarde 
van e n ke le  m ilja rd e n  gu ldens.

tio n e le  beleggers. A fg e z ie n  van een e n ke l in i t ia 
t ie f  van deze g ro te  beleggers o m  in  de socia le  
w o n in g b o u w  te  be leggen, h e e ft h e t o ve rg ro te

dee l z ic h  ijl in g s  te ru g g e tro k k e n  u i t  deze m a rk t  
en is u itg e w e k e n  naar h e t b u ite n la n d , w a a r m eer 
(en in  k o r te re  t i jd )  v e rd ie n d  k a n  w o rd e n .
We w a c h te n  o p  h e t v e rd w ijn e n  van de k n e lp u n 
te n  in  de b o u w , is een vee l g e h o o rd  ve rhaa l b ij 
de g ro te  beleggers, d a a rb ij d o e le n d  o p  m e t 
de lo o p t i jd  van v i j f t ig  ja a r vo lgens de d yn a m isch e  
k o s tp r ijs  b e re k e n in g  en de v e rk o o p b e le m m e re n - 
de b e p a lin g e n , zoals d ie  in  ta l van  gem eenten  
w o rd e n  g e h a n te e rd . M e n ig  (be d r i j fs  )pen si o e n - 
fo n d s  w i l  b ijv o o rb e e ld  de m o g e lijk h e id  h o u d e n  
o m  deze h u u rw o n in g e n  la te r  te k u n n e n  v e rk o 
p e n . In  vele gem een ten  is a llengs (g e lu k k ig )  h e t 
g e b ru ik  gegroe id  o m  aan d e rg e lijk e  tra n sa k tie s  
eisen te s te lle n , zoals e ko n o m isch e  g e b o n d e n 
h e id . O p  d i t  m o m e n t over aanpassingen van h e t 
systeem  van de d yn a m isch e  k o s tp r ijz e n b e re k e 
n in g . De h e e r B ro k x  ke n n e n d e  zal h e t n ie m a n d  
verbazen  d a t h i j  z w ic h t  v o o r  h u n  e isen. H e t 
w o rd t  t i jd ,  d a t e r v o o rs te lle n  k o m e n  o m  g ro te  
beleggers te  v e rp lic h te n  (een dee l va n ) h u n  g e l
den in  N e d e rla n d  te  inve s te ren . E r  bestaa t reeds 
een B e legg ingsw et van 1 9 2 8 , d ie  a lleen  van to e 
passing is o p  h e t A B P  (h e t g ro o ts te  p e n s io e n 
fo n d s  in  ons la n d  m e t een ve rm o g e n  van  m aar 
l ie fs t  7 0  m il ja rd )  en h e t fo n d s  ze lfs  v e rb ie d t 
o e v r de grens te beleggen.
H e t o ve rg ro te  deel van de in s t itu t io n e le  be leg
gers s te e k t h u n  ( ! )  ge ld  lie v e r in  k a n to o rk o lo s -  
sen, re k re a tie p a rk e n  en v illa d o rp e n  in  h e t b u i
te n la n d  en n ie t  o f  n a u w e lijk s  in  de socia le  w o 
n in g b o u w  in  eigen la n d , w a a rd o o r tie n d u iz e n d e n  
m ensen k u n n e n  gen ie ten  van de w o n in g n o o d . 
H e t d u o  B ee laerts  van B lo k la n d  en B ro k x  b o u w t 
lie v e r lu c h tk a s te le n  dan h u iz e n .

P E T E R  D R O S
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De rechtsorde is in gevaar roepen Van Agt en Wiegel om beurten in de Kamer 
wijzend op het hun inziens toenemende geweld in Amsterdam. Amsterdams 
eerste burger beaamt dat en doet er nog een schepje bovenop. De heer 
Polak pnt moed uit de omgeving waarin hij verkeert. Hij de opening van de 
metro hield hij een toespraak over de bedreigde rechtsorde, terwijl een 
tiental meters van hem verwijder tl een container politie als het ware stond te 
wachten op zijn woorden.

In on/c  maatschappij heeft iedereen de/elfde 
rechten. Behalve als we tot de grote groep van 
woningzoekenden behoren. Velen van hen 
mogen alles, een woning zoeken tot in het on
eindige. maar ze mogen niet wonen. Dan blijkt 
dat het recht op wonen minder zwaar weegt 
dan het recht op eigendom. De woningzoeken
den vragen geen begrip, maar vragen huizen.
Zij kunnen geen l>egrip meer tonen voor de 
Amsterdamse gemeenteraad die zegt lx*grip te 
hebben, maar die in plaats van huizen traangas 
geeft en in plaats van bouwvakarbeiders politie
agenten stuurt. Belangrijke veranderingen ten 
goede zijn soms niet moge lijk zonder de be
staande rechtsorde te doorbreken, zei I red van 
der Spek bij de Algemene Beschouwingen.
I en rechtsorde, die dan ook zeer veel onrecht
vaardige zaken, zoals onrechtvaardige verdeling 
van macht en bezit omvat, en die ook verdedigt. 
Nooit zijn belangrijke veranderingen opgetreden 
zonder allerlei voorhoede aktiviteiten. Hoe wars 
de regering daarvan is, illustreert zij met de 
onmiskenbare harde waarschuwing in de t roon
rede aan het adres van de aktievoerders. 
Illustratief hiervoor is de houding van de rege
ring t a v. de akties in Dodewaard. Van Agt c.s. 
doen niets aan een aktief de-eskalatiebeleid. 
terwijl de aktievoerders altijd al beklemtoond 
heblxm. dat zij principieel geweldloos willen 
optreden. Pen harde waarschuwing, die harm o
nieert met de trouw aan de internationale 
onderdrukkingsinstrumenten. De afwijzing door 
de PSP van deze repressie, zowel intern als 
extern, anders gezegd: de (kritische) solidariteit 
van de PSP met buitenlandse bewegingen die de 
gevestigde orde bestrijden en binnenlandse 
aktiegroepen die deze a-sociale rechtsorde 
willen doorbreken, geeft aan dat de opvattingen 
van de PSP haaks staan op die van de ploeg 
Van Agt. Wat als recht wordt gepresenteerd 
wordt door velen (terecht) als onrecht ervaren. 
Op woongebied komt dat het meest schrijnend 
tot uitdrukking. Wankelt de Nederlandse rechts-

■te

orde omdat sommige mensen menen dat het 
recht op wonen minstens gelijkwaardig is aan het 
recht om door middel van spekulatie door het 
luxe leven te gaan? hen als een rechterlijk lx*vel 
niet uitvoerbaar blijkt, dan is die zgn. rechtsorde 
plotseling in gevaar. Maar zou dat wel echt waar 
z i jn :
Volgens burgemeester Polak en de Amsterdamse 
PvdA mag de rechtsstaat niet aangetast worden, 
want als rechterlijke uitspraken niet worden 
nagekomen, dan worden ‘de grenzen van het 
toelaatbare volstrekt overschreden' was het 
antwoord van de PvdA op een brief van Roel 
Walraven, fraktieleider van de Amsterdamse 
CPN. De brief was een antwoord op een poging 
van Walraven om met andere politieke partijen 
tot een hernieuwde diskussie te komen over 
leegstand, woningnood en spekulatie. Juist

omdat Polak en zijn partij bij elke gewelddadige 
ontruiming aankomen zetten met de handhaving 
van de rechtsorde heeft de Amsterdamse PSP- 
fraktie de diskussie hierover maar eens geopend. 
Zij schrijven dan ook: Volgens de PSP moet 
een gemeentebestuur dat de spekulatie wil 
bestrijden, niet de elementen uit de 'rechtsorde' 
als uitgangspunt kiezen, die het onrecht van 
spekulatie in stam! houden De eigendoms
verhoudingen en dus ook de 'rechtsorde' zijn 
niet heilig; een links stadsbestuur moet juist 
alles doen om gerechterlijke vonnissen, die in 
het voordeel zijn van spekulanten. te om/eilen'.  
Vooral dit laatste werkte op het Parool als de 
bekende lap op de rode stier. Voor deze krant 
nam de sensatiejournalist Theo Gerritse het PSP- 
raadslid Bob van Schijndel een interview af wat 
op een kruisverhoor leek. Hij reeg een aantal 
uitspraken van Bob aan elkaar, die uit zijn 
betoog werden gelicht en lekker extreem óver
kwamen. I n zo stond er een interview in de 
krant met alles wat de betreffende verslaggever 
graag had willen horen. De dag daarop werd 
de PSP in een hoofdredaktioneel kommentaar 
een 'onthutsend gebrek aan demokratisch besef 
verweten, die de wet aan haar laars lapt en met 
twee zetels teveel in de raad zit'. Interessant 
aan deze felle aanval door deze krant, als spreek
huis van de rechtervleugel van de sociaal-demo- 
kratie, is het waarom van deze aanval. Allereerst 
zij gemeld dat de kraakbeweging, en met hen

l 'o t n  P a u l l ia fn  l in w s k v

sv mpatisorende verslaggevers van Radio Stad 
en soms ook de CPN. op verschillende manieren 
zwart worden gemaakt. De journalist Geert Mak 
noemt dit in het ‘Grocne-Cahier ‘Wie gelooft nog 
in de rechtsstaat '  marginalisering. Wanneer je 
PSP-ers immers als anti-demokratische wets
overtreders afschildert, hoef je hun politieke 
opstelling en inbreng immers niet meer serieus 
te nemen: zij zijn bij voorbaat verdacht. Dat 
maakt het tevens moeilijk om op zo'n aanval 
serieus in te gaan.
Wanneer je ervan uitgaat dat de rechtsorde 
een statisch gegeven is. waatbij het enige doel 
haar handhaving is. dan m o e t je  daarbij je hele 
maatschappelijke visie lx'trekken. Historisch 
moet je aangeven, dat wetgeving door aktie van 
maatschappelijke groepen verandert, bijv. de 
grondrechten die door aktie van de burgers 
ten tijde van de f ranse Revolutie zijn Ix’vochten 
(één van die grondrechten is trouwens het recht 
op privaatbezit) Ook moet je de benadering van 
de werkelijkheid duidelijk maken: een werkelijk 
heid die uitgaat van het lx*staan van maatschap
pelijke klassen en dat de wetgeving die maat
schappelijke verhoudingen weerspiegelt. I r zijn 
wetten die maatschappelijk zwakkeren, arbeiders 
en minderheidsgroepen Ix'schermen. maar er zijn 
nog teveel wetten die de sterkeren, de onder
nemers en huizenspekulanten beschermen. Het is 
de taak van de PSP die groepen binnen en buiten 
het parlement te ondersteunen die de wetgeving 
om willen huigen in dienst van de Ixdangen 
van de maatschappelijk zwakkeren. Pen ham
vraag hierbij is, of je de wet mag en kan veran
deren door hem Ie overtreden bijv. door dienst- 
weigeren op niet erkende gronden, weigeren 
belasting voor defensie te betalen etc.
Ten tweede blijkt, dat wanneer grote groepen 
een Ix'paalde wetgeving niet als rechtvaardig 
beschouwen, haar bewust gaan overtreden, 
zoals bij diverse burgerlijke ongehoorzaamheids 
akties uit het verleden en nu bijv. bij abortus. 
Velen geloven dan ook in wetswijzigingen 
die pas tot stand komen door maatschappelijke 
aktie die dan meestal achteraf door het parle
ment worden gesanktioneerd. Dat is een vrij 
algemeen aanvaard beginsel en valt niet te rijmen 
met onrechtvaardige wetten, die meteen als 
onaantastbaar worden beschouwd.
Pn wat doet de overheid iedere keer? Zij moti
veert haar optreden met een verwijzing naar de 
rechtsorde. Ze zullen niet zeggen: ‘We moesten 
wel optreden, want bij ons gaat het ene recht, 
het recht op eigendom, immers ver hoven 
dat andere, het recht op wonen' Misschien als 
je lang aandringt op een IxMer antwoord dat ze 
zullen zeggen: 'Romeinen 13. vers 4, de overheid 
is het werktuig van god om aan de boosdoener 
de rechtvaardige stref te voltrekken', f  n die 
boosdoeners zijn in dit geval de tienduizenden 
woningzoekenden.

P M  PR DROS

Aan te hevelen literatuur 'Wie gelooft nog in de
b—  K_

rechtsstaat ’* hen uitgave \an de Groene Anisterdamniv 
waarin recente Groeneserie artikelen, interviews en 
diskussiebijdragen over demokratie, recht en geweld 
is gebundeld. Verkrijgbaar door f. 10.- over te maken 
op postgirorekening 72SK() t.n.v. De Groene 
Amsterdammer. Amsterdam onder \ermeldmg van 
'rechtsstaat'
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LINKS EN RECHTS GEWELD
DE VERSCHILLEN EN DE OVEREENKOMSTEN

w o rd e n  g e tro k k e n  m e t de eis om  
g e h o o rd  te w o rd e n  v a n u it  de be
v o lk in g . S te rk e r nog , er m o e t 
re k e n in g  w o rd e n  gehouden  m e t 
m in d e rh e d e n  in  de sam en lev ing  
z o d a t er geen d ik ta tu u r  van de 
m e e rd e rh e id  o n ts ta a t.
E r is w e l ve rsch il tussen l in k s  en 
re ch ts  gew eld m aar h e t ve rsch il 
e rtussen kan  al snel vervagen als 
je  in  een gew e ldsp iraa l v e rv a lt. 
In  een b e w a p e n ig n sw e d lo o p  tu s 
sen o ve rh e id  en b e v o lk in g  m is  je  
snel je  doe l.

H e t is zeke r n ie t  zo  d a t h e t v e r
sch il tussen lin k s  en re ch ts  gew eld 
a lt i jd  even d u id e li jk  is. In  h e t geval 
van h e t b e v rijd e n d  gew eld van  be
v rijd in g sb e w e g in g e n  in  de derde 
w e re ld la n d e n  en h e t o n d e rd ru k 
ke n d  gew eld  van reg im es, ju n ta ’s, 
legers en p riv é  legers u i t  d ie  la n 
d e n , is h e t zeer d u id e li jk .  H e t 
ve rsch il z i t  hem  in : b e v rijd e n d  
v o o r  en d o o r  de b e v o lk in g  en o n 
d e rd ru k k e n d  d o o r  een k le in e  e lite . 
M aar h e t g ro o ts te  ve rsch il tussen 
lin k s  en re ch ts  gew eld is w e l de 
in te n s ie  w aarm ee h e t gew eld 
w o rd t  aangew end.
D e N ederlandse  s itu a tie  is g e lu k 
k ig  nog  n ie t zo  gew e lddad ig . 
E r z ijn  m o g e lijk h e d e n  genoeg om  
k r i t ie k  o p  h e t o ve rh e id sb e le id  
te  geven. H e t re c h t van v r ije  m e 
n in g s u it in g  is ze lfs  in  de g ro n d w e t 
vastgelegd. E r  staan ons vele 
wegen open o m  onze k r i t ie k  
naar b u ite n  te  brengen. D e m o n 
s tra tie s , h a n d te k e n in g e n a k tie s ,

b u rg e lijk e  o n g e h o o rza a m h e id s- 
a k tie s , in sp ra a k  en m edezeggen
schap in  vele b e le id svo rm e n d e  
lic h a m e n  en w e k u n n e n  u ite in d e 
l i j k  n o g  een p roces tegen de s taa t 
aanspannen to t  aan h e t E uropese  
H o f  to e .
K o r to m ,  h e t g e b ru ik  van gew eld 
is v o o r  ons n ie t zo n o o d z a k e lijk . 
D e  o ve rh e id  m o e t veel k r i t ie k  
gedogen, o o k  al is deze s taa ts
g e va a rlijk . Z o d ra  z ij m e t gew eld 
k r i t ie k  gaat o n d e rd ru k k e n , ro e p t 
d a t tegengew eld  op . A a n  de an
dere k a n t m o e t de lin k s e  bew eg ing  
h e t s taa tsgew e ld , d a t a lt i jd  in  
enige m a te  aanw ezig  is, n ie t  m e t 
tegengew e ld  b e a n tw o o rd e n . D i t  
w e rk t  vaak o n d e rd ru k k e n d  v o o r  
de eigen bew eging. R ech tse  o p p o 
n e n te n  in  de sam en lev ing  k r ijg e n  
dan een a rg u m e n t in  ha n d e n  om  
de p o li t ie  te  v o o rz ie n  van ’b e te re ’ 
w apens te r b e s tr ijd in g  van h e t 
‘ te r ro r is m e ’. In  d i t  geval w e rk t 
h e t lin k s  gew eld o n d e rd ru k k e n d

v o o r  de lin k s e  bew eg ing  z e lf. 
Z o u  je  dus k u n n e n  zeggen, d a t 
v o o r  de N ederlandse  s itu a tie  g e ld t, 
d a t ie d e r gew eld , d o o r  w ie  dan 
o o k  aangew end, o n d e rd ru k k e n d  
w e rk t?  D e in te n s ie  ervan ka n  dan 
nog  w e l ve rsch ille n , m aar h e t 
e f fe k t  ervan b l i j f t  h e tz e lfd e .
D a t zo u  w e l een heel o n g e n u a n 
ceerde o p v a tt in g  z ijn . G ew e ld  
is n ie t in  a lle s itu a tie s  te  v o o rk o 
m en . V o o ra l t ijd e n s  e ko n o m isch e  
krises zie  je  d a t gew eld  to e n e e m t, 
o m d a t ju is t  dan de o ve rh e id , 
o n d e r h e t vo o rw e n d se l de e ko n o - 
m ie  o p  te  k r ik k e n , k r i t ie k  m a k k e 
l i jk e r  naast z ic h  neer le g t. A ls  m en  
dan via  ha rdere  a k tie s  a a n d a ch t 
v o o r z ijn  p ro b le m e n  p ro b e e rt te 
k r ijg e n  w o rd t  d a t de k o p  in g e 
d ru k t ,  w a t agressie-versterkend 
w e rk t.  J u is t dan is een ha rd e re  l i jn  
v a n u it  de lin kse  bew eg ing  te 
b e g rijp e n , o o k  al is ie  fo u t .  In  d a t 
geval m o e t h e t o n d e rd ru k k e n d  
staa tsgew eld  n ie t o p  één l i jn

PSPjg k e ih a rd  T E G E N  gew eld

Een politie-inspekteurAtrice moet leiding geven 
aan zijn of haar personeel, moet betrokken zijn 
bij maatschappelijke en sociale ontwikkelingen, 
moet midden in het leven staan.
Er is in Nederland één opleiding waar je dit kunt 
leren: de Nederlandse Politie Academie. Hoe wordt 
dat maatschappelijk bewustzijn gevormd en welke 
mensen met ’n havo-diploma of brigadierserva- 
ring worden toegelaten?

Selektiekriteria

D e heer M .N . S tro o p e r, h o o fd  
o n d e rw ijs  o p  deze academ ie , kreeg 
b ij navraag over de s e le k tie k r ite r ia  
te  h o re n , d a t in  h e t algem een 
n ie t u itg e v is t w o rd t  w e lk e  p o l i
t ie k e  v o o rk e u re n , o f  sexe v o o r
ke u re n  ie m a n d  h e e ft:  ‘ In d ie n
z o ’n  o n d e rw e rp  te r  sprake  k o m t,  
dan w o rd t  er o ve r gesproken , 
m aar to t  n u  to e  is h e t he lem aa l 
geen p ro b le e m , w a n t de lie d e n  d ie  
z ic h  m e ld e n  z it te n  n o o it  in  de 
u ltra - ïin k s e  o f  u ltra -re c h ts e  h o e k . 
W el is e r een B V D -o n d e rz o e k , 
w a a rb ij o.a. gekeken w o rd t  naar 
de gezagsge trouw he id  van  de 
m il ie u ’s o f  in s te llin g e n  w aar m en 
vandaan k o m t,  m aar v o o r  zover 
m e n  w ee t h e e ft d a t o n d e rz o e k  
n o o it  een ander advies gegeven 
dan h e t advies w a t h e t p s y c h o 
log isch  o n d e rz o e k  tijd e n s  de se- 
le k t ie  u itw e e s . H e tz e lfd e  gaat op 
v o o r  d ienstw e ige raa rs  en h o m o - 
s e x u e le n .’ Z o la n g  de u its la g  van 
een B V D -o n d e rz o e k  n ie t  aan de 
o p e n b a a rh e id  w o rd t  p rijsgegeven 
kan  je  a lleen  m aar gissen o f  de 
a fw ijz in g  te  m a ke n  h e e ft m e t 
h e t PSP-lid  m aa tschap , h o m o se xu - 
a l i te it ,  d ie n s tw e ig e re n  o f  ie ts  an
ders ‘b ijz o n d e rs ’ , d a t de gezags-

g e tro u w h e id  in  tw i j fe l  t re k t .  
D a t is nog  een ander verhaa l 
dan w a t de U tre c h ts e  h o o fd k o m - 
m issaris V a n  D o e sb u rg  in  een 
openbare  d iskussie  ze i: L a a t je
dan k o m m u n is te n  toe?  M ensen 
van een k o m m u n is tis c h e  p a rt ij?  
D a n  zeg ik  nu ‘N e e ’. I k  ga geen 
m o o ie  en v ro m e  p ra a tje s  v e rk o p e n  
te r w ij l  ik  ze n ie t w aar ka n  m a ke n . 
D a t kan  ik  n ie t  zo la n g  in  h e t to 
ta le  m a a ts c h a p p le ijk e  beste l leden  
van de k o m m u n is tis c h e  p a r t i j 
n o g  gezien w o rd e n  als m ensen 
d ie  s ta a tsg e va a rlijk  k u n n e n  z i jn . ’

Politie-isolement

D e P o lit ie  A ca d e m ie  s taa t o p  de 
V e lu w e , een aan ta l k ilo m e te rs  
b u ite n  A p e ld o o rn . H oe  v a lt  d ie  
ge iso leerde lig g in g  te  k o m b in e re n  
m e t de u ite in d e li jk e  w e rk s itu a tie  
van  p o lit ie m e n s e n  m id d e n  in  de 
m a a tsch a p p ij?  D e s tu d ie  d u u r t  v ie r 
ja a r en is ve rdee ld  in  d rie  fasen. 
V o o r  th e o re tis c h e  v o o rb e re id in g  
o p  h e t be ro ep  is 2 1 /2  ja a r u itg e 
tro k k e n .  E r k o m e n  ta l van in 
le id e rs  van b u ite n  de o p le id in g  
o ve r u ite e n lo p e n d e  o n d e rw e rp e n  
v e r te lle n : ve rs la a f d e n p ro b le m a -
t ie k ,  m in d e rh e d e n , re la tie  p o lit ie  
en pers, h e t o p e n b a re  orde-be- 
le id  b ij k ra k e n , o m  e r s lechts

enke le  te  n o e m e n . D o o r  h ie ro v e r 
te  d iskussie ren  k o m e n  de s tu 
d e n te n  in  th e o r ie  in  a a n ra k in g  
m e t de m a a tsch a p p ij. G e d u re n d e  
deze 2 1 /2  ja a r z ijn  er v i j f  stages 
d ie  in  to ta a l zeven w eke n  d u re n . 
V ie r  van deze stages spelen z ic h  
e c h te r a f b in n e n  de gem eente 
li jk e -  en r ijk s p o lit ie w e re ld .

A lle e n  de socia le  stage, van tw ee  
w eke n  b ij b ijv . h e t gevangenis
w ezen, k in d e rb e s c h e rm in g  o f  
a lte rn a tie v e  h u lp v e r le n in g s in s te l
lin g , v a lt  d a a rb u ite n .
H e t eerste ja a r van de o p le id in g  
is in te rn . D aa rn a  gaan de s tu d e n 
te n  in  een k o s th u is  in  A p e ld o o rn , 
w a a rv o o r een fin a n c ië le  toe lage 
w o rd t  gegeven. D e jaarstage d ie  
v o lg t na de th e o re tis c h e  v o o rb e re i
d in g  is in  tw e e ë n  ve rd e e ld . D e geo
g ra fische  a fs ta n d  en de g ro o tte  
van h e t k o rp s , d a t bepaald  w o rd t  
d o o r  h e t ty p e  s tad  m o e te n  pe i 
stage v e rs c h ille n .

D e  stag ia ire  in  u n ifo rm  k r i jg t  dan 
w e lisw a a r te  m a ke n  m e t de m a a t
sch a p p ij, m aar w e l o p  een een
z ijd ig e  m a n ie r. Im m e rs , als de s tu 
d e n t rech tss treeks  van h u is  v ia  de 
academ ie de s tra a t o p  w o rd t  ge
s tu u rd  als p o lit ie m e n s , h e e ft h ij  o f  
z ij behalve als s c h o lie r ve rd e r geen 
deel u itg e m a a k t van  d a t deel van

de w e re ld  w aar ‘D e p o li t ie  to t  
ta a k  h e e ft in  o n d e rg e s c h ik th e id  
aan h e t bevoegd gezag en in  o ve r
een s te m m in g  m e t de geldende 
rech ts re ge le n , te zo rgen  v o o r  daad
w e rk e lijk e  h a n d h a v in g  van de 
re c h ts o rd e  en h e t ve rlenen  van 
h u lp  aan hen d ie  deze b e h o e ve n ’ 
(a r t ik e l 2 2 8  van de p o lit ie w e t) .  
D e  e rva rin g  om  b ijv . t ijd e n s  he t 
p la k k e n  van a ffic h e s  o p g e p a k t te 
w o rd e n , om  een x - aan ta l dagen 
en n a ch te n  in  de ba k  te  z it te n  o f  
o m  u i t  n o o d  een w o n in g  te  k ra 
k e n , o n tb re e k t.  De m a te  van ta k t  
en begrip  v o o r  m ensen d ie  h ie r 
w e l m ee te m a ke n  h e b b e n , za l du? 
a fhangen  van h e t eigen in z ic h t  van 
e lk  p o lit ie m e n s  a fz o n d e r lijk .  D a t 
in z ic h t  k r ijg e n  ze n ie t in  grote 
h o e vee lhe id  van de academ ie mee,

Geweldkering

S tro o p e r: ‘Als mensen geweld ge
bruiken en dat gebeurt de laatste 
tijd vaker, moet de politie daar 
geweldkering op doen volgen. 
De politie is verplicht geweld te 
gebruiken als het doel op geen 
enkele andere manier bereikt 
kan worden, anders is het plichts
verzuim:. Tijdens de lessen ge- 
weldsinstruktie wordt bekeken 
welke voorlaatste geweldsmiddel 
men moet toepassen en als aller
laatste middel is er het pistool, 
waarbij overwogen moet worden 
of het middel niet te nadelig is 
om het doel te bereiken. Fouten 
worden er altijd gemaakt, ook bij 
het schieten, dat is onvermijdelijk. 
Misschien wordt er bij deze 
lessen onvoldoende aandacht aan 
besteed, maar je moet nagaan, dat 
schieten is haast niet te leren. ’

M e t andere w o o rd e n : som m igen 
le re n  h e t n o o it .
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87 gebroken ruiten, diverse malen een ravage, twee 
mensen voor behandeling naar het ziekenhuis, 
gesneuveld meublair; de balans van een jaartje 
flikker en potten sociëteit Apollo in Rotterdam.
N u al tw a a lf  ja a r z i t  A p o llo ,  
soos v o o r  jo n g e n /jo n g e n , m e is je / 
m eis je  in  R o tte rd a m . We p ra te n  er 
op een v rijd a g a v o n d  m e t H ans en 
A n ita ,  b e id e n  al een t i jd je  a k t ie f  
daar. ‘H e t was eerst v o o ra l nog  
v o o r s tu d e n te n , m aar d a t is de 
laa ts te  paar ja a r ve ra n d e rd . N u  
lo o p t  er alles d o o r  e lka a r heen. 
‘W el veel m in d e r m e id e n  dan 
jo n g e n s ’ , zeg t A n ita  ‘J a m m e r’ . 
H e t is deze v r ijd a g a v o n d  erg d ru k . 
‘Ja, we z it te n  h ie r  deze m aand 
v o o r h e t la a ts t, dus iedereen k o m t

Zelfverdediging

‘Ja m m e r d a t ju l l ie  h ie r w eg
m o e te n ? ’, vraag ik .
‘A c h , d a t gaat w e l, w e k o m e n  
straks m e t een b u u r tc e n tru m  sa
m en in  een h a rts t ik k e  goed ge
b o u w . E en  b u ite n k a n s je , de m o g e 
lijk h e d e n  z ijn  daar veel g ro te r. 
B o ve n d ie n  h a d d e n  w e h ie r  noga l 
eens m o t o p  de v r ijd a g  m e t de 
jo n g e re n  h ie r u i t  de b u u r t .  D ie  
von den  f l ik k e rs  pesten w e l een 
le u k  sp e lle tje . D a t le id d e  som s 
to t  g o o i-e n -s m ijt w e rk  en w ij 
b leven m o o i m e t de ro tz o o i 
z it te n . I k  heb  h ie r  heel w a t glas 
b ij e lka a r geveegd. 8 7  ru ite n  o ve r 
he t vo rig e  jaa r, ze i de gem eente . 
A l kw a m e n  ze m aar w e in ig , veel 
van de bezoekers w aren  bang en 
sm eerden ’m , z o d a t de paar d ie  
a ch te rb le ven  de k la p p e n  k o n d e n  
opvangen. V o lg e n s  m ij k u n  je  
agressieve jo n g e re n  m e t m o o ie  
w o o rd e n  n ie t o m tu rn e n . E n  d o o r  
weg te lo p e n  la a t je  z ien  d a t je  
z w a k k e r b e n t. E n  z ij la c h te n  
n a tu u r li jk .  O p  d ie  m a n ie r b e zo rg  
je ze n o g  een le u ke  avond o o k . 
Ze k o m e n  o o k  vaak pas o p  h e t 
e ind  van de avo n d  als b ijn a  ie d e r
een w eg is. Z o a ls  een paar m a a n 
den te ru g  to e n  alleen de tw ee  
barm ensen n o g  aan h e t o p ru im e n  
w aren. Ze h ie ld e n  er een m o o i 
spoedbezoek aan h e t z ie k e n h u is  
aan ove r. E n  een he le  t i jd  n ie m a n d  
m eer te k r ijg e n  v o o r  a c h te r de bar. 
Ik  voe l er tro u w e n s  w e in ig  m eer 
v o o r o m  jo n g e re n  d ie  gew oon

w ille n  k n o k k e n  h u n  agressie op  
f l ik k e rs  en p o tte n  te  la te n  u ite n . 
We zo u d e n  m e t z ’n a llen  o p  z e lf
ve rd e d ig in g  m o e te n  gaan. D a n  was 
h e t gezeur m issch ien  snel a fg e lo 
p e n . O f je  k r i jg t  de vo lgende  kee r 
h a lf  R o tte rd a m  o p  je  d a k , d a t kan  
n a tu u r l i jk  o o k . M a a r b ij de n ie u w e  
ru im te  z i t  een s p o rtz a a l, dus w e l
l ic h t  v a lt  er w a t te  o rgan ise ren .

Glad to be gay

D eze avond  b l i jk t  een ka ra te - 
ku rsu s  n ie t zo  n o o d z a k e lijk , h e t

Methodes

G e w e ld lo o s h e id  is ie ts  m eer dan 
je  andere  w ang  to e  ke re n  als je  op  de 
ene geslagen b e n t, h e t ka n  o o k  best 
agressief z ijn  z o n d e r d a a rb ij andere 
m ensen te  kw e tse n . E en v o o rb e e ld  
van  ie ts  w a t agressief o v e rk o m t 
m aar to c h  een zeer ge w e ld loze  
a k t ie h u lp  is, is de ro o k b o m . W e z o u 
den  e ig e n lijk  m o e te n  sp re ke n  van 
een ro o k o n tw ik k e la a r ,  im m e rs , h ij 
o n tp lo f t  n je t m aar p ro d u c e e rt s lechts 
een he le  h o o p  ro o k .

E en  aoder v o o rb e e ld  van  g e w e ld 
lo ze  a k tie  is een m e n s e lijk e  b lo k 
kade , d ie  al vaak suksesvol is toege
pa st d o o r  B A N  (B re e k  de A to o m -  
k e te n  N e d e r la n d ). D e k e rn  van

z ie t er a llem aa l noga l v re d e lie 
vend u it .  E n  a lle  ru ite n  z ijn  heel. 
Een bee tje  ove rd reven  a llem aal?

H ans, de vo lgende  avond  aan de 
te le fo o n : ‘w e w a re n  om  h a lf  v ie r 
nog  m e t z ’n v ie re n  aan h e t s c h o o n 
m aken  to e n  er een g roep je  van 
t ie n  de d o o r  ons in m id d e ls  k e u rig  
gevulde v u iln is z a k k e n  d o o r  de 
z o ju is t gedw eilde  gang sm eten . We 
w aren  al z o ’n u u r  aan h e t ru im e n  
en b ijn a  k la a r. O nze w oede  o ve r
d o n d e rd e  ze k e n n e lijk ,  w a n t ze 
w aren  snel weg. M aar h e t is w e l 
een k a te r  aan h e t e in d  van een 
le u ke  avond . E n  va n m o rg e n  heb ik  
h e t glas van tw e e  ru ite n  o p  k u n 
nen vegen. Ze  hoeven g e lu k k ig  
n ie t  m eer gem aakt, d a t is h e t 
v o o rd e e l van v e rh u iz e n .’
G lad  to  be gay, m aar som s w e l 
las tig .

z o ’n b lo k k a d e  is d a t de m ensen 
d ie  eraan m eedoen o n d e r lin g  een 
h e c h t s o lid a rite its g e v o e l hebben  en 
d a t een ie d e r z ich  g e w e ld lo o s  ge
draagt.
B lo k k a d e s  k u n n e n  o p  vele m a n ie re n  
t o t  s tand  k o m e n : d o o r  een k le in e  
groep m ensen d ie  z ic h  aan de to e 
g a n gsp oorten  va s tke te n e n , o f  ju is t  
d o o r  een g ro te  groep m ensen d ie  
h e t te re in  ro n d  h e t o b je k t  b e ze tte n . 
H e t b e z e tte n  van toegangsw egen 
d o o r  h e t v e ro o rz a k e n  van  file s  op  
de w egen ru Qt  g ro te  a a n ta lle n  a u to ’s 
o f  s im p e lw e g  d o o r  een s it-d o w n - 
a k tie  o p  de weg. K o r to m  ve le  v a r ia n 
te n  z ijn  m o g e lijk .

Giro blauw

E en a k tie m id d e l d a t goed tegen

o ve rh e id s in s ta n tie s  ka n  w o rd e n  ge
b ru ik t ,  is h e t ove rbe las ten  van h e t 
a m b te lijk  apparaa t d o o r  een h e le 
b o e l b rie ve n , in fo rm a tie -a a n v ra g e n  
en b e ta lin g e n  o p  andere  w ijz e  
als gew enst te doen.

E en  v o o rb e e ld  h ie rva n  is een PSPjg 
a k tie  d ie  n o g  steeds gaande is. H ie r 
b ij w o rd e n  b o n n e tje s  u i t  a d ve rte n tie s  
van h e t leger o p g e s tu u rd . D o o r  m id 
de l van h e t o p s tu re n  van de b o n n e 
tjes vraag je  om  m eer in fo rm a tie  
o ve r h e t beroepsleger. D o o rd a t h e t 
in g e vu ld e  adres en de naam  n ie t 
k lo p p e n  k o m t h e t aangevraagde 
in fo rm a tie p a k k e t o n b e s te lb a a r te ru g  
b ij de a fze n d e r. A l  d ie  o n b e zo rg d e  
p a k k e tje s  z ijn  n a tu u r l i jk  erg ve rve 
le n d  en om  d a t te v o o rk o m e n  
z u lle n  ze alle b o n n e tje s  o p  h u n  w a a r
h e id  m o e te n  to e tse n .
M e t de b e d o e lin g  de a d m in is tra tie  
b ij h e t m in is te r ie  van de fensie  te  
o n tre g e le n , h o p e n  we te  b e re ike n  
d a t deze v e rw e rp e lijk e  a d ve rte n tie s  
z u lle n  v e rd w ijn e n .

E en  ander v o o rb e e l is de a k tie  geen 
A to o m s tro o m  v o o r  A m s te rd a m . 
A m s te rd a m  en andere  g ro te  steden 
in  h e t la n d  k r ijg e n  n a m e lijk  s tro o m  
van de k e rn c e n tra le  D o d e  w a a rd . 
D e  gem eente A m s te rd a m  is ze lfs  
v o o r  10 p ro c e n t a a n d e e lh o u d e r in  
h e t p ro je k t .  N u  is er een a k tie  o p 
gezet om  de le ve rin g  van energ ie  u i t  
D o d e w a a rd  aan A m s te rd a m  te  
d e m o n s tre re n . H e t is de b e d o e lin g  
d a t zoveel m o g e lijk  m ensen h u n  
e le k tr ic ite its re k e n in g  v ia  een 
B L A U W E  b e ta a lk a a rt gaan v o ld o e n  
en n ie t v ia  de g e b ru ik e lijk e  a cce p t
g iro k a a rt. H ie rd o o r  zal de a d m in is 
tra t ie  van h e t G E B  dan ig  in  de w a r 
gaan lo p e n .

eorpsballen

H e t ve rs to re n  van lez inge n  van 
m ensen w aar je  h e t n ie t  m ee eens 
b e n t is o o k  een he le  goede gew e ld 
lo z e  m a n ie r van p ro te s t.
In  L e id e n  hebben  tw e e  co rp sb a lle n  
een le z in g  van m in is te r  Pais du s
dan ig  v e rs to o rd , d a t Pais er ve rd e r 
m aar va n a f zag. V a n  te  v o re n  was 
b e ke n d  d a t e r s tille n  in  de zaal 
w a re n , o m d a t m en bang was v o o r  
een a k tie . V e rm o m d  als L e idse  
c o rp s s tu d e n te n  z ijn  een m eis je  en 
een jo n g e n  za ch tje s  ru z ie  m e t e lka a r 
gaan m a ke n . Z a ch tje s , w a n t de le 
z in g  was een n e tte  aangelegenheid. 
L a n g za m e rh a n d  laa ide  h u n  ru z ie  op  
en k o n d e n  ze n ie t  m eer f lu is te re n d  
sche lden . O p h e t m o m e n t d a t de 
jo n g e n  g ing  schreeuw en w e rd  h ij 
d o o r  de s tille n  a fgevoerd  en k o n  
nog  n e t z ’n T -s h ir t  aan h e t p u b lie k  
la te n  z ie n , w a a ro p  s to n d : P .L .O ., 
Pais L a z e r O p !

E én  d in g  is d u id e li jk ,  g e w e ld lo ze  
w e e rb a a rh e id  is erg b e la n g r ijk  te r  
v o o rk o m in g  van een steeds s te rke re  
d ru k  van de M o b ie le  E e n h e id  en een 
steeds b e te re  b e w a p e n in g  van  de 
M o b ie le  E e n h e id  d o o r  de s taa t.

nog even k i jk e n ’ .

Geweldloze aktie
Zoals iedere aktie moet ook een geweldloze aktie 
terdege worden voorbereid. Het hangt er natuurlijk 
van af wat voor soort aktie je wilt gaan voeren, 
hoe je hem moet voorbereiden. Een paar dingen 
kunnen we wel aangeven, waar op gelet moet 
worden.
De plaats, de tijd en wie wat doet moet van te 
voren goed vast liggen. Bovendien is een groot 
solidariteitsgevoel ook van groot belang. Als laatste 
moeten de aktievoerders goed getraind zijn in 
geweldloos verzet en mogen bij intimidatiep o gingen 
geen angst vertonen.



S to r t d e  P SP jg  
z ic h  in  h e t  g e w e ld :
Evert, jongerensekretaris van de PSPjg afdeling 
Rotterdam. Hij heeft de ongeregeldheden op 
30 april meegemaakt, meegewerkt aan de bezetting 
van het muziekcentrum Vredenburg in Utrecht 
en volgt de ontwikkelingen in de kraakbeweging.
I k  ben dus n ie t p r in c ip ie e l tegen 
a lle  gew eld zoals vo lgens m ij de 
m eeste PSPers. H e t gew eld d a t b .v . 
b e vrijd in g sb e w e g in g e n  in  A f r ik a  
en Z u id -A m e r ik a  g e b ru ike n  k e u r 
ik  n ie t a f, o m d a t deze m ensen 
geen m o g e lijk h e d e n  open staan 
to t  gew e ld loze  a k tie . H ie r in  
N e d e rla n d  is de s itu a tie  n a tu u r
l i j k  heel anders, er z ijn  h ie r 
kan a len  om  je  k r i t ie k  te spu ien  
en er is ru im te  v o o r gew e ld loze  
w e e rb a a rh e id . G ew e ld  van g roepe
rin g e n  als de R A F ' k e u r ik  geheel 
af.

Het klimaat in Nederland is een 
stuk gewelddadiger geworden. 
Niet alleen bij ontruimingen van 
kraakpanden, maar ook bij blok
kades tegen kerncentrales en sta- 
kignen onstaat de laatste tijd veel 
geweld. Hoe denk je , dat dat 
komt?

H e t l ig t  aan de t i jd ,  de e k o n o m ie  
in  de W esterse la n d e n  s taa t er 
r o n d u it  s lech t v o o r, d a t gaat 
a lt i jd  gepaard m e t o n ru s t. De M .E . 
w o rd t veel vake r ingeze t b ij a lle r
le i k o n f l ik te n .  H e t gew eld d a t dan 
vaak o n ts ta a t w o rd t  opgeroepen 
d o o r  d ie  M .E . D eze s p rin g t vaak 
zo  o n b e h e e rs t om  m e t gew eld , 
r ijd e n  vaak b lin d  in  o p  m ensen 
m e t paarden  en a u to ’s, d a t ze erg 
veel agressie o p ro e p e n .
H e t aanw ezig  z ijn  van de M .E . 
o p  z ich  ro e p t al veel agressie op , 
d o o r  h u n  p a ra m ilita ire  u it ru s t in g  
(en daarm ee de m o g e lijk h e id  om  
h e t g ro f te gaan a a n p a kke n ) en 
de k r it ie k lo o s h e id  w aarm ee beve
len  w o rd e n  u itg e v o e rd . I k  snap

de w oede van de m ensen en h u n  
v e rta lin g  daarvan in  gew eld .

Ben je het ook eens met dat 
geweld?

D a t n ie t, ik  v in d  d a t je  gew eld 
a lt i jd  m o e t p ro b e re n  te  v o o rk o 
m e n , o o k  al is d a t n ie t a lt i jd  m oge
l i jk .  G e w e ld  is n ie t a lt i jd  te v e r
m ijd e n . A ls  je  b .v. al van te vo ren  
ze g t: ‘ik  ga n ie t naar d ie  o f  d ie  
d e m o n s tra tie  to e , w a n t er kan 
m issch ien  gew eld  k o m e n ’, dan ku n  
je  nergens m eer naar to e  gaan. 
D a t er gew eld  kan  k o m e n  m o e t 
n ie t een reden z ijn  om  er n ie t 
naar to e  te gaan.

We zitten op het moment duide
lijk in een geweldspiraal. Van 
beide kanten wordt er steeds meer 
geweld gebruikt en het is al niet 
meer echt duidelijk wie er begon

nen is. Hoe moeten we hier nu 
uit zien te komen, denk jij?

Je m o e t in d e rda ad  u itk i jk e n  d a t je 
n ie t een s o o rt w a p e n w e d lo o p  
k r i jg t  tussen de staa t en de burge
r i j .  Je m o e t h e t in  fe ite  z o  z ien : 
er is b ij de p o lit ie  een gat tussen 
de w a p e n s to k  en de ko g e l, d ie  te 
ve rg e lijke n  is m e t h e t gat b ij de 
lin k s e  bew eging tussen een gew e ld 
loze  en een gew e lddad ige  a k tie . 
N u  is h e t de taa k  van de PSPjg

en ieder ander om  te zoeken  
naar n ie u w e  a k tie v o rm e n  d ie  daar 
ju is t  tussen in  liggen.
Ik  zie h e t zo , d e m o n s tre re n  is w el 
n u t t ig ,  m aar je  b e re ik t er w e in ig  
mee. H e t d e m o n s tra tie -e ffe k t is a l
lang u itg e w e rk t. We m o e te n  he t 
m eer gaan zoeken  in  a k tie v o rm e n  
d ie  lu d ie k e r  en verassender z ijn , 
zoals som m ige ak tie s  van O n k ru it .  
D ie  g e b ru ike n  o o k  gew e ld , m aar 
dan gew eld tegen m a te rie e l, tegen 
d ie  v o rm  van gew eld ben ik  n ie t.

Verschillen de meningen hierover 
niet binnen de PSP?

T u u r l i jk ,  m aar om  nog  een v o o r
beeld te noem en van een a k tie  
in  d ie  r ic h t in g , d a t is w a t er in  
de k ra a kp a n d e n  aan de P H -kade 
in  A m s te rd a m  gebeurde. H e t hele 
p o lit ie -a p p a ra a t was to t  de tanden  
toe bew apend (ze lfs  m e t k a ra 
b ijn e n )  naar de P H -kade gegaan. 
Ze t ro f fe n  daar één k ra k e r aan in  
een ve rd e r leeg pand . D a t is een 
m o o i vo o rb e e ld  van een stap je 
te ru g  in  de gew e ldsp iraa l op  een 
zeer lu d ie k e  m a n ie r.

□  Informatie over de PSP JG  
(kruis aan wat je wil)
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UITGAVEN

Informatiefolder 0,25

jongerenkranten met thema’s: 
(minderjarigheid) nr. 5 
(popmuziek) nr. 7 
(europa)
(platteland)
(sport)
(huisvesting)
(soc. landen) 
map popmuziek en 
politiek 
affiche psp jg 
slogan-affiche psp jg 
grote psp jg-button 
linksomkeert! (alles 
over dienst weigeren) 3,00
brochure jongeren
huisvesting 4,00

Bij bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn 
zonder portokosten, die worden 
ekstra in rekening gebracht. 
Bestellen kan bij psp jg, postbus 
700, amsterdam, o f per tele
foon: 020-267374.

ALS ’N MEISJE 
NEE ZEGT 
BEDOELT ZE NEE!
VROUWEN TEGEN SEKSUEEL GEWELD

GIRO 3727150 AMSTERDAM

Wie helpt ons ? ?
H e t w o rd t  een beetje  veel, d a t v e r
zenden van al ons PSP JG -m ate - 
riaa l. E r z ijn  zoveel aanvragen, da t 
we h e t n ie t goed k u n n e n  b ijb e n e n . 
E ve n tu e le  re isko s te n  w o rd e n  z o 
veel m o g e lijk  vergoed. W ie w il,  
d ie  b e lt naar de PSP JG , 
te l. :  (0 2 0 )  2 6 7 3 7 4 .

K . 4

Naam: .......................................................................................................
Adres: .......................................................................................................
Postkode:........................W oonplaats:...................................................
Geïnteresseerd in : ......................................................................................

Opsturen aan: PSP-JG Postbus 700 Amsterdam

Kun je nog even kort samenvat
ten wat je gezegd hebt?

Ja, h e t gaat e rom  in  deze s itu a tie  
van to e n e m e n d  gew eld om  de ge
w e ld sp ira a l te d o o rb re k e n  en er 
n ie t aan deel te nem en. Je to o n t  in  
fe ite  pas aan d a t de s taa t g e w e ld 
dad ig  o p tre e d t als je  op gew e ld 
dadige s itu a tie s  z e lf ju is t  n ie t  m e t 
gew eld reageert. G e w e ld  m o e t je  
ten  alle t i jd e  z ien te  v o o rk o m e n , 
o o k  al is d a t n ie t a lt i jd  m o g e lijk .

bastien

Kongrespuistje
O p 25 o k to b e r  o rgan ise ren  de 
PSP jo n g e re n g ro e p e n  w eer een 
kongres, o n d e r h e t m o t to :  ‘van 
k in d e rz ie k te  naar je u g d p u is te n ’ . 
O p  d it  kongres w o rd t  h e t be
s tu u rsb e le id  ve rd e d ig d , en een to e 
k o m s tig  be le id  u itg e s tip p e ld . 
D aarnaast is h e t o o k  w eer n o o d 
zaak d a t de vaka n te  p laatsen 
in  h e t b e s tu u r w o rd e n  o p g e vu ld . 
Z oa ls  gezegd, 2 5  o k to b e r  in  h e t 
g e b o u w  U n ita s  in  W ageningen. 
D e  k o n g re s s tu k k e n  k u n  je  aan
vragen b ij de PSPjg, p o s tb u s  7 0 0 , 
A m s te rd a m . T e l.:  0 2 0  - 2 6 7 3 7 4 .
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In alle Zuideuropese landen is links aktief en sterk op straat, in de bedrijven 
en meestal ook in de gemeentepolitiek. Maar rechts wint steeds met een 
krappe meerderheid de landelijke verkiezingen. De enige uitzondering daar
op was Portugal, na de anjer-revolutie van 25 april 1974. Aangemoedigd door 
de revolutionaire soldaten en een brede beweging voor een socialistische 
radenrepubliek, koos een grote meerderheid voor links. Door de onwil van de 
Soares-socialisten is die meerderheid nooit gebruikt. Hun weigering tot 
samenwerking met de sterke krachten ter linkerzijde leverde alleen maar 
geruzie, rechtse ministers, mislukkingen en voortdurende regeringswisselin
gen op. Veel mensen hebben daardoor hun hoop op verandering verloren. Zij 
geloven nu alleen nog maar in rust en zekerheid. Met de simpele leuze ‘een 
regering voor vier jaar’ heeft verenigd rechts (AD) op 5 oktober 47,1 procent 
behaald. Dat is bijna 5 procent meer dan eind 1979 en bovendien is hun toen 
behaalde krappe kamermeerderheid met 8 zetels versterkt.

R E C H T S  IN  E E N  L IN K S  JA S JE

L in k s  le g t de le tte rs  A D  graag u it  als ‘A n tig u a  
D ita d u ra ’ (o u d e  d ik ta tu u r ) .  V ee l A D -le id e rs  tra 
den tijd e n s  de fasc is tische  d ik ta tu u r  op als be
s tu u rd e r, k o lo n ia le  o n d e rd ru k k e r  o f  s p e k u la n t. 
M aar o ff ic ie e l b e te k e n t A D : ‘ D e m o k ra tis c h  V e r 
b o n d '. D a t v e rb o n d  o n ts to n d  een ja a r ge leden, 
toen  de tw e e  rechtse  r iva le n  Sa C a rn e iro  en F re i-  
tas do A rm a l e lk a a r vo n d e n  en een a n ti-so c ia - 
lis tisch  f r o n t .  In  de nam en van h u n  be ide  p a r t i j 
en (PSD en C D S ) k o m e n  de m is le id e n d e  w o o r
den ‘d e m o k ra tis c h ’ en ‘so c ia a l’ v o o r. Daarm ee 
w ild e n  ze een t i jd  lang b e w ijz e n  d a t ze de d o o r  
de lin k s e  B ew eging  van de S tr ijd k ra c h te n  (M F A )  
ingevoerde  so c ia lis tisch e  g ro n d w e t e e rb ie d ig d e n  
en speku lee rden  ze op k iezers lin k s  van h e t m id 
den.
In m id d e ls  is h e t e v e n w ic h t al zo  ver naar rech ts  
opgeschoven d a t h e t w o o rd  ‘so c ia a l’ n ie t m eer 
v o o rk o m t in  de naam  van h u n  samen m e t de 
k le in e  M o n a rc h is tis c h e  V o lk s p a r t i j (P D M ) opge
rich te  v e rk ie z in g s fro n t. D o o r de ve rd e e ld h e id  
van lin k s  was d a t b lo k  m eteen h e t g ro o ts te , en 
p ro fite e rd e  h e t o o k  h e t m eeste van h e t m e e r
voudige d is tr ik te n k ie s s te ls e l. O n d a n ks  negen 
m aanden re ch ts  e k o n o m is c h  b e le id , scherpe aan
vallen op de len  van de arbe idersklasse en h e t 
o n th u lle n  van schandalen w a a rin  rechtse  m a c h ts 
hebbers z ijn  b e tro k k e n , h e e ft d i t  b lo k  z ijn  p o s i
tie  k u n n e n  ve rs te rke n .
D at h e t zo  zou  gaan u itp a k k e n  v e rw a c h tte  ik  al 
toen ik  in  se p te m b e r te rp laa tse  alle ve rk ie z in g s 
kam panjes vo lg d e . U it  lu id sp re ke rs  op a u to ’s en 
aan g e b o u w e n , d re u n d e n  w e ke n la n g  d o o r  a lle  
do rpen  en s ta d sw ijke n  de m eez inge r van de A D . 
E n thous ias te  jo n g e re n  bem anden  k ra a m p je s  m e t 
A D -s n u is te rije n , zw aa iden  overa l m e t A D -v laggen  
en p la k te n  a lle  m u re n  v o l m e t de p o r tre t te n  van 
de le iders van de d rie  A D -p a r t ije n . O p de T V  
ham erden de A D -m in is te rs  er v o o ra l o p  d a t z ij 
alleen de a rbe ide rs  v o ld o e n d e  bestaanszekerhe id  
kon den  ga randeren , en d a t h e t daarom  u i t  m o e s t 
z ijn  m e t de ja re n la n g  d o o r l in k s  geschapen chaos. 
Ze zw ijg e n  o ve r h u n  w e rk e lijk e  b e d o e lin g e n , z o 
als h e t a fs c h a ffe n  van de so c ia lis tisch e  g ro n d w e t 
w aarin  h e t s treven naar gem eenschapsbezit van 
de p ro d u k tie m id d e le n  is vastgelegd. En o ve r de 
u itv e rk o o p  van ge n a tio n a lise e rd e  b e d rijv e n , o p 

h e ff in g  van de d o o r  la n d a rb e id e rs  ingeste lde  k o l-  
le k tie v e  b o e rd e rije n  en h e t ve rb o d  van a rb e id e rs 
organ isa ties. V ee l jo n g e re n , en e c h t n ie t a lleen 
de b o u rg e o is -je u g d , k iezen  v o o r  rech ts  o m d a t ze 
h e t evenaren van de w e lva a rt van de h o o g s to n t-  
w ik k e ld e  k a p ita lis tis c h e  la n d e n  als h u n  hoogste  
ideaal b e sch o u w e n . Ze h o p e n  d a t de A D  d ie  zal 
k u n n e n  b rengen . N e t als veel jo n g e re n  in  de 
so c ia lis tisch e  la n d e n  van O o s t-E u ro p a  k ijk e n  ze 
ge w e ld ig  op tegen de r ijk e  E E G  en de V S . O o k  
de s tra a ta rm e  bew oners  van de h u tte n d o rp e n  
aan de s tadsranden , v o o r een g ro o t deel z e lf 
g e v lu ch te  k o lo n ia le  u itb u ite rs  d ie  h u n  e llende

H E T  K L E U R L O Z E  M ID D E N

Een k le u r lo o s  m id d e n b lo k  v o rm t de Portugese 
S o c ia lis tisch e  P a rtij (PSP .. . ! )  van Soares. T o e n  
h e t socia lism e in  P o rtu ga l le e k  te w in n e n , h e e ft 
d ie p a r t i j steeds aan de rem  gehangen. V o lgen s  
haar p ro g ra m  en haar p ropaganda  s tre e ft z ij w e l 
naar h e t socia lism e als een m o o i en ver e in d d o e l, 
m aar d a t zou  dan a lleen in  v r ijh e id  k u n n e n  w o r 
den b e re ik t d o o r eerst een h o o g o n tw ik k e ld e  
k a p ita lis tis c h e  w e lva a rs tm a a tsch a p p ij o p  te b o u -

aan lin k s  w ijte n ,  s te m m e n  rech ts , 
w en . D a a ro m  h a n te e rt z ij leuzen als ‘ Socia le 
vrede d o o r  e k o n o m is c h e  v o o ru itg a n g ’ en ‘W ij 
z ijn  in  E u ro p a  b e k e n d ’ , Z ij  h e e ft al tw ee  keer 
een lin k s e  a fs p lits in g  gehad (eers t de FSP en 
daarna de U E D S ), d ie  w e l veel k a d e r m eenam en 
m aar n a u w e lijk s  k ieze rs  k regen . D ie  k ieze rs  l ie 
pen w eg naar re ch ts  en to t  v o o r k o r t  o o k  naar de 
k o m m u n is te n . Deze keer h o o p te  Soares d a t v e r
lies te rug  te w in n e n . De PSP w e rd  in  een n ie u w  
jasje  g e s to ke n , als F R S  (R e p u b lik e is  en S oc ia lis 
tisch  F r o n t ) ,  d a t m e t s teun  van tw ee k le in e  p a r
t i je n  m o e st p ro b e re n  h e t g ro o ts te  b lo k  te v o r 
m e n .
V o l z e lfv e r tro u w e n  h ie ld  Soares overa l to e sp ra 
k e n , w a a rin  h ij e r op ham erde  d a t z ijn  FR S  
ze ke r de m e e rd e rh e id  zou  behalen en v o o r  h e t 
v o rm e n  van een rege ring , dus geen k o m m u n is t i-  
sche s teun  n o d ig  had . De A D  b le e f daarentegen 
e r o p  ham eren  d a t je  d o o r  een stem  o p  de F R S  
te g e lijk  de nog  veel g e v a a rlijk e r k o m m u n is te n  
zou  b in n e n h a le n . De F R S  voerde een zw a kke  
k a m p a n je , v o o rn a m e lijk  d o o r  v a n u it  a u to ’s in  
h e t hele la n d  de s tra te n  v o l te s to rte n  m e t k le in e  
p a m fle tje s  en d o o r sp re e kko re n  d ie  ‘E ffe -E rre - 
Esse’ r ie p e n . V a n  de p a rtn e rs  in  de F R S  s to n d  er 
een aan de re c h te rz ijd e  en een aan de lin k e rz ijd e  
van de PSP. R ech ts  s to n d  de A S D I (o n a fh a n k e 
l i jk e  so c ia a l-d e m o kra tisch e  a k t ie ) ,  een u i t  de 
PSD w egge lopen g roep  d ie  zegt een b ru g fu n k t ie  
tussen lin k s  en rech ts  te w ille n  v e rv u lle n . L in kse  
d e e lne m er was de al genoem de U E D S  (L in k s e  
U n ie  v o o r een S o c ia lis tisch e  D e m o k ra tie ) , d ie  
o n d e r le id in g  van de d e s tijd s  b ij Soares in  onge
nade gevallen la n d b o u w -m in is te r  Lopes C ardoso 
vo rig e  ke e r m e t 0 ,7  p ro c e n t geen zete ls haa lde. 
De U E D S  h o o p te  tevergeefs de PSP te k u n n e n  
m e e tre k k e n  naar een k o a lit ie  m e t de k o m m u n is 
ten (PC P), m aar d a t was al b ij v o o rb a a t tever- 
geefse m o e ite . N u  de U E D S  in  h e t p a rle m e n t z it ,  
zal z ij er w a a rs c h ijn lijk  n ie t aan o n tk o m e n  va ke r 
s o lid a ir  te z ijn  m e t de PCP dan m e t de PSP. De 
F R S  kreeg m e t 28 p ro c e n t een ze te l en 0 ,3  p ro 
ce n t van de s te m m e n  m in d e r van de vo rig e  kee r 
PSP en U E D S  sam en.
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Tulipa vermelha
U kunt iets doen om de strijd van de progressieve krach 
ten in Portugal te steunen. Lid worden van een lokale 
werkgroep Portugal, waarvan de taken kunnen zijn: het 
verspreiden van informatie, het verzamelen van geld en 
goederen, het voeren van akties op lokaal nivo, en zo

mogelijk, meehelpen bij het landelijk sekretariaat in Am 
sterdam.
U kunt ook financieel steunen door donateur/trice te 
worden of abonnee van het tweemaandelijkse Portugal 
Bulletin.
Verder zijn verkrijgbaar brosjures, buttons, affiesjes etc. 
Inlichtingen Majubastraat 4hs, Amsterdam, 
tel.: 020-65  68 65 /9 0  03 20 
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‘Wie hier over revolutie spreekt, is gek. Bij de huidige staatsmacht. In 
Nicaragua, Zimbabwe, dan weet ik niet wat ik gedaan zou hebben, er liggen 
ergens grenzen. Als je daar geweldloos bent, gehoorzaam je de gevestigde 
orde, die gelegaliseerd geweld gebruikt. Hier zul je door bewustwording het 
denken moeten veranderen.’
In ons gesprek met Lo van Veen komt het thema geweldloosheid en de 
relatie tussen pacifisme en socialisme veelvuldig aan de orde. Aan de door 
Zwaantje voortreffelijk georganiseerde lunch is naar aanleiding van Lo’s 
gebed vooraf de doopsgezinde vredesgroep onderwerp van gesprek. Zwaantje 
moet van dat bidden niet veel hebben: ‘onrecht is mensenwerk.’

D IE N  S T W E IG E R E N

O pgevoed in  een van vadersz ijde  so c ia a l-de m o- 
k ra tis c h  gezin  in  B ra b a n t k w a m  L o  in  de A JC , 
de A rb e id e rs  Jeugd C e n tra le  te re c h t. ‘ D aar kreeg 
ik  m ijn  eerste ro t te  e rva rin g . I k  w e ige rde  d ie n s t. 
D a t w is te n  de A JC -ers in  B reda . T o e n  h e e ft 
K o o s  V o r r in k ,  H e rm a n  M o le n d ijk ,  la te r  b u rg e 
m eeste r van A m e rs fo o r t  d a c h t ik ,  in  e lk  geval, 
één van de A JC -le id e rs  w e rd  naar B reda g e s tu u rd  
o m  m e van d a t d ie n s tw e ig e re n  a f  te h o u d e n . 
D ie n s tw e ig e re n , d a t deed je  in  d ie  t i jd  n ie t. 
W aarom  n ie t?  W a n t je  k o n  de w apens o o k  ge
b ru ik e n  tegen heersers. D aar kreeg ik  dus een 
a fk n a p p e r ’ .
B eg in  1 9 2 6  k o m t L o  als d ie n s tw e ig e ra a r te re c h t 
o p  de la n d b o u w h o g e s c h o o l in  W ageningen om  
z ic h  in  een be ro ep  in  de zu iv e l te specia liseren.

G E L O O F  E N  P A C IF IS M E

L o  van V een  le g t u i t  d a t h ij v a n u it  z ijn  soc ia lism e 
en p a c ifism e  b ij de k e rk  is g e ko m e n . H ij is 
d o o p sg e z in d . H ij n o e m t z ic h z e lf  ie m a n d  d ie  op  
tw e e  spo re n  z it ,  o p  d a t van de PSP en d a t van de 
D o o p sg e z in d e n , w a a r h ij nog  a k t ie f  is in  de 
D o o p sg e z in d e  vredesgroep . ‘M ijn  m o tiv a t ie  is 
w a a rs c h ijn li jk  heel anders dan van een h e le b o e l 
andere  PSP-ers. M ijn  m o tiv a t ie  is heel d u id e li jk  
in  de ro e p  van één d ie  aan h e t k ru is  gehangen 
h e e ft o m  te k ie ze n  v o o r  een p a r t i j  w aarvan  je  
v e rw a c h te n  kan  en m ag d a t ze za l staan v o o r  
g e w e ld lo ze  o m v o rm in g  en v o o r  g e re c h tig h e id . 
V a n  d a a ru it gaat m ijn  keu ze  naar de PSP. 
G e re c h tig h e id , n ie t a lsm aar k o m p ro m is s e n  
s lu ite n d . O p k o m e n  v o o r  de z w a k k e n .

P S P -L ID

In  ’6 2  is L o  l id  van de PSP g e w o rd e n . O n d a n ks  
alles. ‘ I k  h e b  m e g ro te lijk s  be laze rd  gevoe ld  in  
’3 9 . (T o e n  g ing  de S D A P  m eeregeren c m , tm b )  
T o e n  heb  ik  m e v o o rg e n o m e n : een p o lit ie k e  
p a r t i j ,  n o o it  m eer. W a n t je  w o rd t  b e la ze rd . 
T o e n  was er z o ’n lange jo n g e n , d ie  z a t in  h e t 
p a r t i jb e s tu u r  van de PSP en w e rk te  o p  h e t 
p o s tk a n to o r  in  M e p p e l. Is z e k e r zes, zeven ke e r 
o p  ’ t  f ïe ts k e  naar N ije ve e n  g e ko m e n  w aar ik  
to e n  w o o n d e . D ie  h ie ld  n ie t o p . T o e n  ben ik  
l id  van de PSP g e w o rd e n ’ .
O ve r de PSP: ‘ De PSP lo o p t  op tw ee p o te n : 
p a r le m e n ta ir  en b u ite n p a r le m e n ta ir .  D a t ka n  
n a tu u r l i jk  hee l best, m aar d a t b e te k e n t v o o r  de 
PSP m e t z ’n w e in ig e  m a n k ra c h t - ze ke r h ie r  in  
D re n te  - d a t h e t b u ite n p a r le m e n ta ir  w e rk : 
B o y c o t O u tsp a n  A k t ie ,  W e re ld w in k e l, Z u id e li jk

A f r ik a  K o m ite e , a lle t i jd  v raag t. M en  is dan nog  
w e l P S P -lid , m aar vee l m eer in  de eerste p laa ts  
a k t ie f  in  d ie  a k tie s . O vera l b i j ,  m aar n ie t als 
PSP-er. D a t k o m t  dan n ie t naar b u ite n . ’
‘ H e t ana rch ism e  van de PSP h e e ft to c h  o o k  
z ’n v o o rd e le n , d e m o k ra tis c h  gezien dan . M en 
ka n  als m ens t o t  z ijn  re c h t k o m e n ... B ij de 
PSP z o u  h e t te n  enem ale o n m o g e lijk  z ijn  d a t 
een V re d e lin g ,d ie  M in is te r  van O o rlo g  is en dan 
ze g t: h e t ko n g re s  k o o p t  geen s traa ljagers ’ . 
O ve r z ic h z e lf :  ‘I k  was a lt i jd  a l een dw a rs ligge r.
I k  had  b e w o n d e rin g  v o o r  h e t S ov je t-sys teem , 
m e t a lle  fo u te n  d ie  ze m a ke n . D aar is h e t b e g in , 
daar p ro b e e r t m e n  de w e re ld  to c h  te  v e ra n d e re n .’ 
‘ I k  z a t a lt i jd  aan de u ite rs te  l in k e rk a n t  van d ie  
s o c ia a l-d e m o k ra tie  v roeger. M e t m eer a n a rch is 
tische  n e ig in g  to c h . N ie t  d ie  a lm a ch tig e  s ta a t, 
w a n t iedere  s ta a t z u l je  m o e te n  w a n tro u w e n . 
O o k  de PSP s ta a t, zeke r als ik  n u  van t i jd  t o t  
t i jd  de p r a k t i jk  in  de PSP z ie , n o u ’ .

L o  van V een  h e e ft een aa n ta l m aanden  gele
den a fsch e id  genom en van h e t b e s tu u r 
van de p a rt ijra a d , w aar h ij v a n a f ’7 4  in z a t. 
De jo n g e re n  m oesten  h e t m aar eens ove r 
n e m e n . V o o r lo p ig  b l i j f t  h ij  w e l l id  van de 
p a rtijra a d  v o o r  h e t gewest D re n te . In  d a t 
gew est is h ij z o ’n tw a a lf  ja a r  v o o rz it te r  ge
w eest. Z e lf  zeg t h ij e rvan : ‘w e hebben  de 
zaak gaande g e h o u d e n ’ . V e rd e r za t h ij in  
h e t p a r t i jb e s tu u r  van de PSP (van 1967  
t o t  1 9 7 0 ) en was v o o r de PSP l id  van de 
P ro v in c ia le  S ta ten  van D re n te  (1 9 6 7  to t  
e in d  1 9 6 9 ).
Z i jn  laa ts te  be ro ep  was d ire k te u r  van de 
k o ö p e ra tie v e  m e lk fa b r ie k  in  N ije ve e n , n a d a t 
h i j  d a a rv o o r o.a. had g e w e rk t in  A lk m a a r, 
Z aandam  en D en Haag.
E n  Z w a a n tje  g ing  iedere  ke e r m e t hem  m ee. 
T o e n  h ij in  A lk m a a r g ing  w e rk e n , was er 
een d ie n s tw o n in g  en ‘m o e s t’ Z w a a n tje  m e t 
h e m  tro u w e n . V a n  v rie n d e n  u i t  de k r in g  van 
C h ris te n e n  v o o r  h e t S oc ia lism e k o n d e n  ze 
f .  5 0 0 ,- lenen  v o o r  de in r ic h t in g  van h e t 
hu is . Sam en he b b e n  ze v ie r  k in d e re n . 
Z w a a n tje  h e e ft h e t al d ie  t i jd  m e t h e m  v o l
g e h o u d e n ; ze v in d t  h e t best d a t L o  a f  en toe  
naar een ve rg a d e rin g  gaat, w a n t h ij is th u is  
‘w e l d r u k ’ . In  B e v r ijd in g  een se le k tie  u i t  ons 
gesprek o ve r de PSP, de m ensen in  de PSP, 
v ro e g e r en n u , p a c ifis m e , g e lo o f en soc ia lism e.

P R O G R E S S IE V E  S A M E N W E R K IN G

V o o r  de C P N  k a n  e r b ij L o  geen goed w o o rd  
a f. H ij n o e m t d i t  de m eest b u rg e r lijk e  p a r t i j ,  
n a da t Z w a a n tje  m e t ons p ro te s t in s te m d e  
tegen een nog m eer a fk e u re n d e  k w a lif ik a t ie .
‘I k  was een u itg e s p ro k e n  teg ensta nde r van h e t 
P A K  (P rog ress ie f A k k o o rd ) .  Ben ik  n o g . De 
sa m e n w e rk in g  van lin k s  ka n  a lleen als h e t in d e r 
daad lin k s  is en to c h  zu l je  o o k  de CPN e rb ij 
m o e te n  h e b b e n .’
O p h e t PSP-kongres in  1 9 7 0  ste lde  L o  z ic h  n ie t 
h e rk ie sb a a r v o o r  h e t p a r t i jb e s tu u r , w aar h ij 
v a n a f n o v e m b e r 1 9 6 6  in z a t. ‘T o e n  ben ik  op  
d a t kongres  naar vo re n  gevlogen en heb  gezegd: 
schrap m e m a a r, ik  doe n ie t m eer m ee, ik  w il 
geen k a n d id a a t m e e r z i jn . ’

P R O V IN C IA L E  S T A T E N  D R E N T E

In  1 9 7 0  h e e ft o o k  D re n te  z o ’n P rogressie f 
A k k o o rd  g e s lo te n . V o o r  de PSP was to e n  D ora  
van A lb a d a  in  de p ro v in c ia le  s ta ten  ve rko ze n  
en d ie  nam  z it t in g  in  de P A K - fra k t ie .  L o  van 
V een  v in d t  d a t ze d a a rin  v o lle d ig  te n  o n d e r is 
gegaan. O ve r progressieve sa m e n w e rk in g  is h ij 
dan o o k  hee l d u id e li jk :  ‘Je z u lt  a lt i jd  v e rs tr ik t  
w o rd e n  in  de a rm e n  van de g ro te  p a r t i j ,  d ie  je  
a lleen m aar g e b ru ik t  als ze je  n o d ig  h e e ft en 
v o o r  de res t n ik s ’ .
O ver z ijn  p e rio d e  in  de p ro v in c ia le  s ta te n  - w aar 
h ij b ij tu sse n tijd se  o p v o lg in g  in  1967  in  k w a m  
en to t  e in d  1 9 6 9 , v la k  v o o r  h e t e in d  van de 
z it itn g s p e r io d e  h e e ft  gezeten - w e e t h i j  in  ie d e r 
geval één sukses te m e ld e n : ‘D a t was to e n  de 
PSP z ic h  v e rz e tte  tegen de p ro c e n tu e le  lo o n s 
v e rh o g in g ’ . De PSP w ild e  v o o r  iedereen een 
ze lfd e  v e rh o g in g  - in  cen ten  - in  p laa ts  van een 
p ro c e n tu e le  ve rh o g in g . ‘ D a t he b b e n  de S ta te n  
to e n  aangenom en , d a n k  z ij de s teun  van de 
V V D . I k  w e e t n o g  goed h e t e in d  van m ijn  speech 
in  de S ta te n : W ie h e e ft zal gegeven w o rd e n .
E n  w ie  n ie t h e e ft,  za l genom en  w o rd e n  hetgeen 
h ij h e e ft. W e ln u , d a t l i j k t  in  N e d e rla n d  o p  te 
gaan’ .

V A K B E W E G IN G

A ls  w e van de so c ia a l-e ko n o m isch e  s itu a tie  in  
h e t jo n g s te  ve rle d e n  in  een d iskussie  te re c h t 
k o m e n  o ve r de h u id ig e  p ro b le m e n , n o e m t L o  
h e t de ta a k  v o o r  een soc ia lis tische  p a r t i j  als 
de PSP om  m e t so c ia lis tisch e  a lte rn a tie v e n  
v o o r een re ch ts  regeringsbe le id  te k o m e n . 
A lte rn a tie v e n , w aarvan ‘h e t beg in  van n a t io 
n a lisa tie s ’ dee l u i t  z u lle n  m o e te n  m a ke n . V a n



REGIONALE
ONDERONTWIKKELING

V e e n : ‘I k  d a c h t d a t je  s o lid a ir  m e t de v a k b e 
w eg ing  m o e s t z ijn ,  v o o r  z o v e r z ij de g e re c h tig 
h e id  d ie n t,  v o o r  zo ve r ze o p k o m t v o o r  de m in s t 
bedee lden . D a t b e te k e n t n ie t  d a t je  b lin d e lin g s  
a c h te r w a t m e n  n o e m t de a rbe ide rsb ew eg ing  
a a n lo o p t. D a t b e te k e n t w e l d a t je  m o e t k ijk e n  
in  h o e ve rre  e r re c h t en g e re c h tig h e id  is ’ .

P A C IF IS M E  K O N G R E S

Op 11 oktober organiseerde de landelijke Sociaal Ekonomische Kommissie 
(SEK) van de PSP een themadag over regionale onderontwikkeling. Een aan
tal regio’s, m.n. Oost-Groningen, Twente en Zuid-Limburg worden nl. al 
jaren gekenmerkt door een éénzijdige produktiestruktuur, lagere inkomens 
en relatief hoge werkloosheid, zowel officieel als verborgen. Bedrijfsslui
tingen zijn er aan de orde van de dag. Kenmerken, oorzaken en watje moet 
doen tegen regionale onderontwikkeling waren de centrale diskussiepunten.

R e c h t en g e re c h tig h e id . De u its p ra a k  van  U lr ik e  
M e in h o f: W aar re c h t o n re c h t w o rd t ,  w o rd t  
ve rze t een p l ic h t ,  k o n  de l i j fs p re u k  van L o  
van V e e n  z ijn . ‘B a a d e r-M e in h o f; bes lis t g e w e ld 
loo s , in  h e t beg in  van h u n  a k tie . Z ij  z ijn  t o t  h e t 
gew eld gedreven d o o r  de h u id ig e  m a a tsch a p p e 
li jk e  k o n s te lla t ie . W aarb ij je  de soc iaa l-dem o- 
k ra te n  o p  h u n  k o n to  k u n t  sch rijve n  d a t z ij 
hebben la te n  lo p e n  w a t v o o rk o m e n  had m o e te n  
w o rd e n . In  p r in c ip e  w ijs  ik  l ic h a m e lijk  g e w e ld , 
la te n  we h e t zo  m aar n o e m e n , a f ’ .

O p h e t ko n g re s  in  Z w o lle  in  1975 h e e ft  L o  
heel serieus o ve rw o g e n  u i t  de PSP te  s ta p p e n . 
Vanw ege h e t p a c ifis m e . O p d a t ko n g re s  w e rd  
een m o tie  aangenom en w a a rin  s to n d  d a t u i t  
p r in c ip ië le  e n /o f  p ra k tis c h e  ove rw eg ingen  ge
s tre e fd  m o e t w o rd e n  naar m in im a lis e r in g  van 
gew e ld . ‘T o e n  d a c h t ik :  en n o u  gaat h e t p a c i
fism e  o v e rb o o rd . I k  z a t b ij de g roep  A p p è l, 
zoals je  w e e t. B ram  van de r L e k  h e e ft m e 
te rug geh oud en .
..... I k  ben in d e r t i jd  l id  van de PSP g e w orden
o m d a t ik  nog  a lt i jd  p a c if is t  was. B en ik  n o g .’

C O R A  M U L D E R  
T I T I A  BO S

F o t o  ’s: T i t ia  B o s

K E N M E R K E N  E N  O O R Z A K E N

L u c  D o n k  (S E K ) noem de  naast de a lgem een ge
h a n te e rd e  w e rk lo o s h e id s c ijfe rs  n o g  andere  k r ite -  
r ia  w aaraan je  de reg iona le  o n d e ro n tw ik k e lin g  
k u n t  a fm e te n : a lle  w e rk lo z e n , in k lu s ie f  W A O -ers 
e .d ., h e t dee lnem ingspercen tage  en de o n tw ik k e 
lin g  van de w e rkg e le g e n h e id  en de in k o m e n s . 
Steeds k o m e n  O o s t-G ro n in g e n , T w e n te  en Z u id -  
L im b u rg  e r h e t s le ch ts t a f. O o k  de é é nz ijd ige  
p ro d u k t ie s tru k tu re n  zoals la n d b o u w , te x t ie l en 
m ijn b o u w  spelen een ro l.  M e t b e h u lp  van fo rse  
overhe idssubs id ies  z ijn  vaak d o c h te rb e d r ijv e n  
van o n d e rn e m in g e n , m e t een laagw aard ige  w e rk - 
ge legendhe id  naar deze re g io ’s gehaa ld ; d i t  z ijn  
ju is t  de b e d r ijv e n  d ie  s lu ite n  als h e t e ko n o m ie s  
w eer s le ch te r gaat (b ijv . P h ilip s  in  G ro n in g e n ). 
A ls  o o rza a k  van h e t a c h te rb lijv e n  van re g io ’s 
t .o .v . de rest van h e t la n d  g a f Jos v /d  W e rf (P ro - 
je k tg ro e p  reg. o n d e ro n tw . van de U n iv e rs ite it  
in  G ro n in g e n ) aan d a t e r geen a lgem ene th e o rie  
over d i t  o n d e rw e rp  bestaa t, m aar d a t je  w e l op  
een a a n ta l o n d e rlig g e n d e  o n tw ik k e lin g e n  in  h e t 
k a p ita lis m e  k u n t  w ijz e n . B e la n g rijk  v o o r  de re 
g io ’s is de in te rn a tio n a le  k o n k u r re n t ie s tr i jd  tu s 
sen o n d e rn e m in g e n  en de d a a ru it v o o rtv lo e ie n d e  
sam envoeg ing  van o n d e rn e m in g e n  en de k o n c e n - 
tra t ie  van k a p ita a l. R eg io -g e b o n d e n  b e d rijv e n  
w o rd e n  zo  ‘o n tre g io n a lis e e rd ’ en h e b b e n  w e in ig  
b in d in g  m eer m e t de th u ish a ve n  zoa ls b ijv .  de 
a a rd a p p e lm e e lin d u s tr ie  in  G ro n in g e n . O o k  ka n  
h e t v o o rk o m e n  d a t ze lfs ta n d ig e  re g io n a le  b e d r i j
ven ju is t  ‘g e filia lis e e rd ’ w o rd e n , o fw e l ove rg eno
m en d o o r  a n d e re n , zoals b ijv .  in  de k a r to n in d u -  
s tr ie , w aar de g ro te  s tro k a r to n b e d r ijv e n  van w e l
eer de k le in e  f il ia a lb e d r ijv e n  z ijn  g e w o rd e n  in  de 
k a r to n -  en p a p ie rm a rk t. E en derde m o g e lijk h e id  
is d a t de in d u s tr ie  geheel v e rd w ijn t  ( b i jv .d e  k o n -  
fe k t ie  en de te x t ie l) .  Deze o n tw ik k e lin g e n  gaan 
v o o ra l te n  ko s te  van de al z w a k k e  re g io ’s. H e t 
reg iona le  o ve rh e id sb e le id  is a lt i jd  a fg es tem d  ge
w eest o p  de R a n d s ta d  .H o e w e l de o ve rh e id  a l ja 
ren  e rk e n t d a t er ie ts  m o e t gebeuren , la a t z ij de 
m aatrege len  d a a rv o o r e c h te r a fhangen  van de 
o n tw ik k e lin g e n  in  de R a n d sta d . In  de ja re n  ’6 0  
o n ts to n d e n  e r ko n g e s tie ve rsch ijn se le n  in  de 
R a n d s ta d  en m en h ie lp  de re g io ’s d o o r  s p re id in g  
R ijd k s d ie n s te n , S IR , e .d .. N u  de k ris is  o o k  in  h e t 
w esten  van h e t la n d  toe s laa t w o rd e n  a lle  p la n n e n  
w e e r te ru g g e d ra a id  en z ijn  we w eer te ru g  b ij a f!

M E E R  G R E E P  O P D E  E K O N O M IE

O m  ie ts  te o n d e rn e m e n  tegen re g io n a le  o n d e r
o n tw ik k e lin g  is m eer greep op de e k o n o m ie

n o o d z a k e lijk .  T e u n  Jan Z anen  van de F N V -  
N o o rd  s te lde  d a t de a rb e id e rsb e w e g in g  en de 
o ve rh e id  n u  te o n m a c h tig  z ijn . Ze k u n n e n  o p  de 
e ko n o m ie se  o n tw ik k e lin g  en de m o b il i te i t  van 
v o o ra l in te rn a tio n a a l g e o rië n te e rd e  b e d rijv e n  
w e in ig  greep k r ijg e n . E ig e n li jk  k u n n e n  a lleen  de 
lo n e n  w a t in  de h a n d  w o rd e n  ge hou den  en dan 
nog  a lleen  d o o r  in  te g r ijp e n  in  de C A O ’s. De W  
W e te n sch a p p e lijke  Raad v o o r  h e t R egeringsbe
le id  s tu u r t  aan o p  een s te rk e r s e k to r-s tru k tu u r-  
b e le id , in  te g e n s te llin g  to t  een reg iona a l s tru k -  
tu u rb e le id . D i t  is e c h te r erg  m o e il i jk  d o o r  h e t 
open k a ra k te r  van de nederlandse  e k o n o m ie . 
Z anen  p le it te  e rv o o r d a t de re g io ’s m eer be
voegdheden  en m id d e le n  m o e te n  k r ijg e n , o m  een 
g e r ic h t re g io n a a l so c ia a l-e ko n o m ie s  b e le id  te  
k u n n e n  vo e re n . R eg ionaa l m o e te n  e r dan p la n - 
n ings- en in ve s te rin g so ve re e n ko m ste n  w o rd e n  a f 
ges lo ten  tussen b e d rijv e n , v a k b o n d e n  en p ro v in 

cies. O p basis daarvan kan  je  dan reg iona le  
A P O ’s a fs lu ite n . V e rd e r m o e te n  de bestaande 
o v e rh e id s in s tru m e n te n  w o rd e n  u itg e b o u w d . V ia  
w e tg e v in g  m o e te n  vo o rw a a rd e n  g e fo rm u le e rd  
w o rd e n  w a a ro n d e r a fb ra a k  van a rbe idsp laa tsen  
m ag g e beu re n . C h ris  Peeters (PSP) wees o p  de 
g ro te  m o e ilijk h e d e n  d ie  e r bestaan als je  w i l t  
overgaan t o t  soc ia lisa ties  en n a tio n a lis a tie s . D a t 
ka n  n l.  a lleen  als je  een u itg e w e rk te  in d u s tr ie -  en 
m a rk tp o l i t ie k  h e b t: w e lk e  b e d rijv e n  m o e t je  n a 
tio n a lise re n ?  H oe k o m e n  de zeggenschapsver
h o u d in g e n  te liggen? W at doe je  m e t de in te rn a 
tio n a le  k o n k u rre n tie ?  W elke  m echan ism en  h a n 
te e r je  b i j  h e t s tu re n  van de inve s te ring en?  H oe  
k u n  je  b e d rijv e n  d w in g e n  bepaa lde zaken  te 
d o e n  o f  na te  la ten?  E r bestaan veel vragen en 
tw ijfe ls  en o o k  de PSP zal daar een a n tw o o rd  op 
m o e te n  o n tw ik k e le n .

T ijd e n s  deze the m a dag  z ijn  de p ro b le m e n  ro n d  
de re g io n a le  o n tw ik k e lin g  eens een ke e r goed op  
de r i j  gezet, he b b e n  we m eer in z ic h t  gekregen in  
de p ro b le m a tie k  en is e r een aanze t gegeven to t  
een o p lo ss in g  e rvan .
V a n  de dag w o r d t  een u itg e b re id  verslag ge
m a a k t. In  d e ce m b e r za l d a t in  de la n d e lijk e  S E K  
b e s p ro k e n  w o rd e n . O ve r enige t i jd  k o m t  een 
re g e rin g sn o ta  u i t  o ve r reg iona a l b e le id . PSP-ers 
u i t  de d rie  p ro b le e m g e b ie d e n  z u lle n  h e t bespre
k e n  en er een g e za m e n lijke  re a k tie  o p  u i t 
b rengen .

H E R B E R T  G O E D IN G S

verslag op te  vragen b ij de S E K -G ro n in g e n , 
C o e h o o m s in g e l 8 7 , G ro n in g e n .



( a d v e r te n  t ie )

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoe). Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Sbamibiide ASN

Doehetnu: u krikt f750premie!
Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f50,-a ls eerste inleg. Bij de 

ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r

L

1
Naam en voorletter(s):

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer 1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrtjfssparen
* a a n k ru ise n  w at u w en st.
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D E  E R F G E N A M E N  V A N  A P R IL  G E ÏS O L E E R D

M e t de leuze  ‘A p r i l  za l o v e rw in n e n ’ en ‘V o o r  een 
d e m o k ra tis c h e  o v e rw in n in g ’ p ro b e e rd e  h e t V e r
b o n d  V e re n ig d  V o k  (A P U ) haar p o s itie  ve rd e r te  
ve rs te rke n . N a  de A D  voe rd e  de A P U  h e t m eest 
a k t ie f  k a m p a n je . In  g ro te  m u u rk ra n te n  s to n d  
te lezen : ‘De A D  gaat ve rlie ze n ! E r is een a lte r 
n a t ie f ’ . E n  vervo lgens w e rd  u ite e n g e ze t w a a ro m  
de v ro u w e n , de jo n g e re n , de a rb e id e rs , de b o e re n  
en de gepens ioneerden  deze regering  g ingen w eg
jagen . E r w e rd  v o o r td u re n d  o p  geham erd  d a t de 
m ensen h e t de laa ts te  m aanden  s le ch te r hadden  
gekregen, d a t de F R S  a lleen  so c ia lis tisch  zo u  
k u n n e n  h a n d e le n  o n d e r d ru k  van een s te rke  
A P U , en d a t m in is te r-p re s id e n t Sa C a rn e iro  des
tijd s  n ie t  o m  p o lit ie k e  redenen  m aar vanw ege 
een fin a n c ie e l schandaa l u i t  de fasc is tische  rege
r in g  was gestap t. De A P U  is h e t sa m e n w e rk in g s
ve rb a n d  van de PCP m e t de u i t  h e t v e rz e t v o o r t 
gekom en  P ortugese D e m o k ra tis c h e  B ew eg ing  
(M D P ), een n ie t  o p  de a rbe ide rs  be rus tende  
m aar w e l p ro -k o m m u n is tis c h e  g ro e p e rin g  d ie  als 
vo o rn a a m ste  leuze  v o e rt:  ‘A n t i-k o m m u n is m e  is 
h e t w apen  van de fa sc is te n ’ . De A P U  b e ro e p t 
z ic h , zoa ls de m eeste m a rx is tis c h e  g ro e p e rin g e n  
in  P o rtu g a l, n ie t  o p  de arbe idersklasse m aar op  
‘h e t v o lk ’ en de ‘geest van a p r i l ’ . E n ke le  ja re n  
geleden h a d d e n  d ie  b e g rip p e n  nog  een p o lit ie k e  
gevoe lsw aarde, m aar d ie  s l i j t  a f. H e t v o lk  is v e r
de e ld , en de A P U  o rg a n ise e rt daarvan a lleen  een 
s tr ijd b a re  so c ia lis tisch e  m in d e rh e id .
A ls  enige g ro te  p a r le m e n ts fra k tie  h a m e rt de 
A P U  n ie t  in  de eerste p laa ts  o p  e k o n o m is c h e  
g ro e i, m aar o p  een e e rlijk e  v e rd e lin g  van h e t 
bestaande n a tio n a a l in k o m e n  en van de m a c h t. 
Z ij  m e n g t b e w o n d e rin g  v o o r  h e t soc ia lism e in  
O o s t-E u ro p a  m e t ideeën o ve r z e lfb e h e e r en 
ra d e n -d e m o k ra tie , is o p m e rk e li jk  to le ra n t v o o r  
de tro ts k is te n  aan haar lin k e rz ijd e  en z o e k t 
f ro n tv o rm in g  m e t de F R S . M aar z ij ze t z ic h  a f 
tegen h e t id o o l van de vele s le ch t georganiseerde 
groepjes (F U P , O U T , M E S ) d ie  a lleen  w ille n  
ve ch te n  v o o r  een ra d e n -re p u b lie k , O te lo  de 
C a rva lh o , d ie  z ij een o n d o e lm a tig e  aa npa k v e r
w ij t .  O te lo  h e e ft n o o it  een serieuze o rgan isa tie  
a ch te r z ic h  k u n n e n  k r ijg e n , m aar za l b ij de 
ko m e n d e  p re s id e n tsve rk ie z in g e n  w e l w eer een 
deel van de A P U -s te m m e n  m ee k r ijg e n .
V a n  de ve le  k le in e  p a rt ije n  aan de u ite rs te  
lin k e rz ijd e  h e e ft a lleen  de D e m o k ra tis c h e  
V o ls k u n ie  (U D P ) o p n ie u w  haar vaste d is tr ik ts -  
ze te l behaa ld . D ie  U D P  is o n ts ta a n  ro n d o m  een 
van o o rs p ro n g  p ro -A lb a n e se  g roep . T e g e n w o o r
d ig  is z ij h e t v e rz a m e lp u n t van ve len  d ie  PCP en 
U E D S  v e rlie te n  o m d a t ze d ie  p a r t i je n  te  to le ra n t 
v o o r Soares v in d e n , en van m ensen d ie  na h e t 
in s to r te n  van z w a k k e  re v o lu t io n a ire  g roepen  een 
n ie u w  p o li t ie k  te h u is  zoe ken . De U D P  v in d t  de 
tw ee g ro te  a rb e id e rs p a rtije n  n ie t  e c h t lin k s , en 
v e rw ijt  ze d a t ze de b u ite n p a r le m e n ta ire  s tr i jd  
a fre m m e n . In  h e t p a r le m e n t k ie s t z ij n ie t  v o o r  
fro n tv o rm in g , m aar a lleen  v o o r  een p r in c ip ie e l 
soc ia lis tisch  g e tu ig e n is . H aar leuze  is : ‘O p n ie u w  
a p ril,  d o o r de k ra c h t van h e t  v o lk ’ . M issch ie n  is 
z o ’n ‘n ie u w  a p r i l ’ (een so lda tenstaa tsg reep  m e t 
steun van lin k s )  w e l de enige u itw e g . De A D  
p ro b e e rt h e t k iesste lse l en de g ro n d w e t zo d a n ig  
te w ijz ig e n  d a t e r ze lfs  v o o r  een ve re n ig d  lin k s  
v o o r lo p ig  geen p a rle m e n ta ire  w eg naar h e t soc ia 
lism e in z it .

E R IK  M E IJ E R

Huren omhoog, beleggers vrijbaan
K o r t  ge leden v e rte ld e  Beelaarts van B lo k la n d  in  
de V o lk s k ra n t  d a t ‘de nederlandse h u u rd e r  d o o r  
de b a n k  genom en te w e in ig  h u u r  b e ta a lt ’ . D o o r 
m aa trege len  als b ijv o o rb e e ld  een hogere  tre n d 
m a tig e  h u u rv e rh o g in g  zou  d a a rin  ve ra n d e rin g  
m o e te n  k o m e n .

B eg in  o k to b e r  h e e ft de tem agroep  V o lk s h u is v e s 
t in g  en P la n o lo g ie  van de PSP, de V o h u p , een 
dag georgan iseerd  over de (o n )b e ta a lb a a rh e id  
van de n ie u w b o u w h u re n . O p deze dag w e rd e n  
o n d e r andere  a k tie s  u i t  b u u rte n  tegen deze hoge
re h u re n  b e sp ro ke n . De h u u ra k t ie  o p  h e t 
B ic k e rs e ila n d  in  A m s te rd a m  is daar een b e ke n d  
v o o rb e e ld  van . D aar he b b e n  de be w o n e rs  de 10 
p ro ce n t-e is  geste ld , d a t w il zeggen, d a t de laagst 
b e ta a ld e n  n ie t  m eer dan 10 p ro c e n t van h u n  in 
k o m e n  aan h u u r  w ille n  b e ta len . Deze h u u r  s laa t 
o p  de to ta le  w o o n la s te n , dus ka le  h u u r ,  gas, 
e le k tra  en se rv ice kosten .
H e t b le e f n ie t  a lleen  b ij w o o rd e n , m aar de b e w o 
ners he b b e n  o o k  d a a d w e rk e lijk  gew eigerd  m eer 
dan d ie  10 p ro c e n t te  b e ta le n . (B ij hogere  in k o 
m ens lo o p t  h e t op t o t  13 p ro c e n t)
D it  g e b e u rt n u  a l m eer dan v ie r  ja a r  w a a rd o o r de 
h u u rs c h u ld e n  b e h o o r li jk  z ijn  o p g e lo p e n . De 
P v d A -w e th o u d e r Jan S chaefer p ro b e e rt de h u u r-

w e ig e rin g sa k tie  k a p o t te  m a ke n  en de w o n in g 
b o u w v e re n ig in g  ‘ L ie ven  de K e u ’ fa i l l ie t  te v e rk la 
re n . D eze w o n in g b o u w v e re n ig in g  is d o o r  de be
w o n e rs  z e lf  o p g e ric h t en s ta a t a c h te r de a k tie . 
V o o r  de PSP is h e t b e la n g r ijk  te b lijv e n  vo lg e n  o f  
en o p  w e lk e  m a n ie r de w eigeraars ve rvo lg d  w o r 
d e n , en b ij p ro b le m e n  s o lid a r ite its a k tie s  te vo e 
re n .
B eelaarts van B lo k la n d  v e r te lt  ve rd e r: ‘In  de ge
geven o m s ta n d ig h e d e n  k u n n e n  w e er a lleen  naar 
s treven  h e t v o o r  beleggers zo a a n tre k k e lijk  te 
m a k e n , d a t ze m eer in  N e d e rla n d  in ve s te re n . 
D o o r  h e t re n d e m e n t te ve rhogen  to n e n  de be leg
gers a l m eer in teresse in  de nederlandse w o n in g 
m a rk t . ’
In  B e v r ijd in g  n r . 19 w e rd  deze a rg u m e n ta tie  al 
u itv o e r ig  be s tre den . Deze o p v a ttin g e n  en h u n  be
langen z ijn  ju is t  s c h a d e lijk  v o o r  h e t re c h t op een 
be taa lba re  w o n in g  v o o r  iedereen. E en soc ia lis ties  
b e le id  p a k t  v ia  ha rde  w e tte li jk e  m aa trege len  de
ze g roe pen  aan en d w in g t ze tegen lage ta rieven  
te in ve s te re n  in  de socia le  w o n in g b o u w .

T O M  P IT S T R A

m a te ria a l van  de tem adag is te v e rk r ijg e n  b ij 
P e p in o  V o o rh o e v e , S p o rts tra a t 5 in  W ageningen.

voorbereiding kongres
O p k o m e n d  ko n g re s , 2 2  en 23 n o ve m b e r, s te lt 
de PSP z ijn  n ie u w e  ve rk ie z in g sp ro g ra m m a  vast. 
V o o r  d a t p ro g ra m m a  p u b lice e rd e  h e t p a r t i jb e 
s tu u r  in  m e i een o n tw e rp . In  n u m m e rs  van 
B e v r ijd in g  w e rd  daar al o p  in  gegaan. K o m e n d e  
w e e k  v e rs c h ijn t de tw eede k o n g re s k ra n t. In  d ie  
k ra n t  staan de w ijz ig in g s v o o rs te lle n  van de a fd e 
lin g e n  o p  de o n tw e rp te k s t en de be le idsverslagen 
van h e t p a r t i jb e s tu u r ,  p a rt ijra a d  en fra k tie s  in  
E erste  en T w eede  K a m e r.
In  to ta a l h e b b e n  de a fd e lin g e n  z o ’n  9 0 0  v o o r 
s te lle n  in g e d ie n d . D ie  z ijn  n a tu u r l i jk  a lle m a a l 
n ie t  even in g r ijp e n d . V e e l v o o rs te lle n  b e tre ffe n  
k le in e  n u a n ce rin g e n  van de o n tw e rp te k s t o f  to e 
voe g ing  van n ie u w e  p u n te n  op d e e lte rre in e n . 
V o o r  de in te rn e  d iskussie  z ijn  v o o ra l de v o o r 
s te lle n  van b e la n g  w a a ru it een andere  p o lit ie k e  
b e n a d e rin g  s p re e k t. De d iskussie  o p  de le d e n ve r
gaderingen en o p  h e t ko n g re s  za l m e t nam e 
o m  d ie  p u n te n  gaan.

E en b e la n g r ijk  d isku ss ie p u n t is hoe  we de v e r
h o u d in g  tussen aan de ene k a n t  k a p ita lis m e  en 
p a tr ia rc h a a t en aan de andere  k a n t socia lism e 
en fe m in is m e  z ien . O p b la d z ijd e  10 van de 
tw eede k o n g re s k ra n t staan h ie ro v e r een aan ta l 
m o g e lijk e  s te llin g n a m e n , d ie  a fg e le id  z ijn  van de 
in g e d ie n d e  v o o rs te lle n  (p rec ies: de s te llin g e n  
A ,  B , C , X  en Y  b ij de v o o rs te lle n  C 2 6  en 
C 37 -C 4 3 ) .
Een va n o u d s  bestaand d is k u s s ie p u n t in  de PSP 
is de v e rh o u d in g  tussen p a rle m e n ta ire  en b u ite n 
p a rle m e n ta ire  m a c h ts v o rm in g , en de s t im u le 
rende  w e rk in g  d ie  h ie rb ij vo lgens so m m ig e n  w e l, 
vo lgens anderen  n a u w e lijk s  o f  n ie t  u i t  k a n  gaan 
van een lin k s e  regering , (v o o rs te lle n  C 6 9  - C 8 8 ) 
M e t deze d iskussie  h o u d t  h e t s tu k  over de rege
r in g s v o rm in g  na de ko m e n d e  ve rk ie z in g e n  
ve rb a n d , d a t als a p a rt a g e n d a p u n t aan de o rde  
k o m t.  De b e la n g rijk s te  d iskussies h ie rb ij z ijn  
o f  w e te vo re n  m o e te n  u its p re k e n  d a t een rege
r in g  zoa ls w ij  d ie  w ille n  de ko m e n d e  p e rio d e

o n m o g e lijk  is (v o o rs te l A l ,  A l 4 , A 1 6 ) .  Een 
b e zw a a r daartegen  is d a t je  je  dan in  de v e rk ie - 
z ingskam pagne  a l b ijn a  in  een v e r lo re n  p o s itie  
p la a ts t, te rw ij l  h e t ju is t  gaat o m  m a c h ts v o rm in g  
v o o r  ons p ro g ra m m a . B ij d i t  a g e n d a p u n t z ijn  
o o k  de v o o rs te lle n  A 3 2  en de vo lgende  van be
la n g , w aar h e t gaat over de grenzen d ie  de PSP 
m o e t s te lle n  aan gedogen van een even tuee l 
l in k s  m in d e rh e id s k a b in e t van , p a k  w eg, P vd A , 
D ’6 6  en PPR.
In  h e t ve rk ie z in g s p ro g ra m m a  k o m t u ite ra a rd  
o o k  de m a a ts c h a p p ij- in r ic h tin g  op langere 
te rm ijn  aan de o rd e . Een in te re ssa n t p u n t  d a a rb ij 
z i t  in  de v o o rs te lle n  C 4 7 , C 5 7 , C 5 8 . De keuze 
gaat h ie rb ij tussen o o k  o p  lange te rm ijn  een 
d u id e li jk e  ro l v o o r  een rech tss treeks  gekozen 
p a rle m e n t, zoals in  h e t o n tw e rp  b e p le it  w o rd t ,  
o f  een fo rm u le r in g  w a a rb ij d ie  in  h e t m id d e n  
w o r d t  ge la ten  dan w e l h e t p a r le m e n t gezien 
w o rd t  als ‘een a a n v u llin g  o p  de b a s is d e m o k ra tie ’ . 
B ij de h o o fd s tu k k e n  over de a fz o n d e r lijk e  
b e le id s te rre in e n  k o m e n  o o k  b e la n g rijk e  zaken 
aan b o d . B ij so c ia a l-e ko n o m isch  b e le id  is e r een 
g ro te  e e n s te m m ig h e id  b ij de keuze  v ó ó r  a rb e id s
t i jd v e rk o r t in g  p e r dag. H è t d is k u s s ie p u n t is w a t 
o p  een te rm ijn  van een ja a r o f  v ie r u i t  te  voe ren  
is: een v ijf-u r ig e  o f  een zeven-u rige  arbe idsdag, 
(v o o rs te lle n  D 71 - D 7 9 ). B ij b u ite n la n d s  b e le id  
z it te n  de b e la n g rijk s te  p u n te n  in  de v o o rs te lle n  
H l 8 ( to e tre d e n  t o t  de g roep  van o n g e b o n d e n  
la n d e n ) en H 5 1  (o p  k o r te  te rm ijn  u it t re d e n  u i t  
de E G ). E en v ra a g s tu k  b ij ‘O o rlo g  en V re d e ’ 
is hoe  vo lgens de PSP de rege ring  z ich  m o e t 
o p s te lle n  teg eno ver to ta a lw e ig e ra a rs . V o lle d ig  
re c h t op to ta a lw e ig e re n  (b e p le it  in  G 1 8  en G 3 5 ) 
le id t  o p  k o r te  te rm ijn  t o t  een v r ijw illig e rs le g e r.
In  de v o o rs te lle n  G 3 6  - G 4 0  w o rd e n  andere  
m o g e lijk h e d e n  aangedragen. In  h e t h o o fd s tu k  
‘ju s t i t ie  en p o l i t ie ’ z i t  de d iskussie  w e l o f  n ie t 
ve rb ie d e n  van fasc is tische  o rgan isa ties (M 4 5 ).

F R A N S  J A N S S E N
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VIETNAM
DRIE TON VOOR LANG SON
H e t M ed isch  C o m ité  N e d e r la n d -V ie t N am  s ta rt 
"een n ie u w e  a k tie : f  3 0 0 .0 0 0 ,-  v o o r  een z ie k e n 
h u is  in  Lang  S on, een s tad  van 3 0 0 .0 0 0  in w o n e rs  
17 k m . van de chinese grens. E en a a n ta l ja re n  ge
leden was h e t M C N V  re e d s 'b e tro k k e n  b ij de 
b o u w  van een z ie k e n h u is  in  d ie  p la a ts , o m d a t 
h e t oude z ie k e n h u is  te k le in  en v e ro u d e rd  was. 
M aar o m d a t de v e rh o u d in g e n  tussen C h in a  en 
V ie t  N a m  ve rs le ch te rd e n , b e s lo te n  de v ie t nam e- 
se a u to r ite ite n  de b o u w  s t il te leggen. D it  was in  
’7 6 . De m ediese goederen  van h e t M C N V  w e rd e n  
g e b ru ik t  in  h e t oude  z ie k e n h u is  en enke le  
p o s te n . In  fe b ru a r i ’7 9  t r o k  een ch inese tro e 
p e n m a c h t V ie t  N am  b in n e n  en b lies m e t d y 
n a m ie t h e t oude  z ie k e n h u is  op .
V ie t  N a m  vroeg  h e t M C N V  een n o o d z ie k e n h u is  
te b o u w e n  v o o r  L a n g  S on en d i t  w e rd  toegezegd. 
N a een ja a r van v o o rb e re id in g e n  is h e t zo ve r: de 
b o u w p la n n e n  z ijn  geheel gereed, de eerste m a te 
ria le n  en m ediese goederen  z ijn  al beste ld  en 
k u n n e n  b in n e n k o r t  naar V ie t  N a m  w o rd e n  v e r
scheept.

( a d v e r t e n t i e )  

zojuist verschenen:

'OPSTELLEN OVER REVISIONISME'
CHRIS BISCHOT

historiese en kritiese opmerkingen over 
Carillo's Eurokom m unism e, 

Sociaal-Dem okratie {SDAP en SDB) 
en Socialism e en Kom m unism e

(SDPen CPN).
Kanttekeningen bij de schets voor een 
nieuw partijprogramma van de CPN.

60 pagina's, prijs f 4,75

Te koop bij de goede boekhandel

H e t b e n o d ig d e  ge ld  w i l  h e t M C N V  b ije e n  b re n 
gen als een ‘e k s tra ’ . De n o rm a le  p ro g ra m m a ’s h e t 
a n t i-m a la r ia p ro je k t en de tb c  b e s tr ijd in g , m o e te n  
g e w o o n  doorgang  k u n n e n  v in d e n .

B O U W  M E E  A A N  E E N  Z IE K E N H U IS : 
D R IE  T O N  V O O R  L A N G  SO N

in fo rm a t ie  o ve r a k tie m a te r ia a l e.d. M C N V , 
W eteringschans 3 2 , 1071 SH , A m s te rd a m , te l: 
0 2 0  - 25 01 4 7 , p o s tg iro : 109  0 4  0 0

Individualisering
O p v rijd a g a v o n d  31 o k to b e r  a.s. w o rd t  in  een 
d e r za len van ‘De G o u d e n  W ie k e n ’ , Scheve- 
n ingsew eg 2 3 7 , D en Haag o n d e r a u sp ic ië n  van de 
S tic h tin g  H o m o -m o n u m e n t een fo ru m  d isk  ussie 
georgan iseerd  ove r: ‘In d iv id u a lis e r in g  van de 
w e tg e v in g ’ . A a n  de d iskussie  nem en ve rte g e n 
w o o rd ig e rs  van 8 p o lit ie k e  p a r t i je n  deel (v n l. 
le d e n  van de T w eede  K a m e r) o n d e r v o o rz it te r 
schap van A n n e lie n  K a p p e yn e  van de C o p p e llo . 
N am ens de PSP n e e m t A n d ré e  van Es deel aan 
de d iskussie .
A anvang  2 0 .0 0  u u r. ‘De G o u d e n  W ie ke n ’ is b e 
re ik b a a r m e t tra m  8 v a n a f s ta tio n  HS en tra m  7 
v a n a f s ta tio n  CS.

PETER-PAUL ZAHL
HET LIJKT WEL

VREDE
In het volledig isolement van de 

gevangenis schreef politiek 
gevangene Zahl zijn verhalen en

gedichten.
P a p erb a ck , 120 b lz., f  16 ,50

ELS NI COL AS,
PAUL VAN TONGEREN e.a.

REPRESSIE 
IN NEDERLAND
Zeer aktuele artikelen over 

repressie met betrekking tot o.a. 
de atoom-energie, de privacy, 
de positie van minderheden en 

een analyse van de sociaal- 
politieke en economische 

achtergronden van repressie. 
P a p erb a ck , 2 6 4  b lz., f 2 9 ,5 0

Actueel én historisch!
NU HERDRUKT!

DE VONDELSTRAAT
Het verslag van Stad Radio 

Amsterdam, begeleid door vele 
foto’s van 30 fotografen. 

P aperback, 2 0 0  blz., f  17,50.

UITGEVERIJ EN BOEKHANDEL
VAN GENNEP 

NES 128 AMSTERDAM 
OUDE BINNENWEG 131B

ROTTERDAM

Vrouw en arbeid
O p 4 n o v e m b e r h o u d t  D rs. M . D e m in in t-D e  Jong 
van de R U  L e id e n  tijd e n s  h e t S tu d iu m  G enera le  
in  G ro n in g e n  een le z in g  over b e r o e p s a r b e i d  en  
d e e l t i jd a r b e id .  O p 11 n o ve m b e r D rs. J .J . Siegers 
van de R U  U tre c h t  over o n g e l i j k h e i d  tu s sen  
m a n n e n  en v r o u w e n  o p  d e  a r b e i d s t n a r k t , en op 
18 n o ve m b e r D r. C .E . C lason van de R U  G ro n in 
gen o ve r t o e g a n k e l i j k h e i d  b e r o e p s a r b e i d s m a r k t  
v o o r  v r o u w e n .
O p 25 n o ve m b e r is een fo ru m : ‘ Is de be roepsa r
b e id s m a rk t e r v o o r  v ro u w e n  o f  z ijn  de v ro u w e n  
er v o o r  de b e ro e p s a rb e id s m a rk t? ’
De fo ru m le d e n  z ijn  A n n e lie s  van O ve rb e e k , eks- 
o m b u d s v ro u w ; M a rja n  van de r A ,  l id  em a n c ip a - 
tie k o m m is s ie  en fra k tie -a ss is te n te  P v d A ; Jean- 
n e tte  Dees, v ro u w e n w e rk  d ie n s te n b o n d e n  F N V  
en C hris  de N e u b o rg , se k re ta ris  U n iv e rs ita ire  
K o m m iss ie  E m a n c ip a tie z a k e n . V a n  6 to t  3 0  n o 
ve m b e r is de te n to o n s te llin g  ‘V ro u w e n  te gast’ 
van B e rtie n  van M anen te z ien  in  de R U G A L E -  
R IE , H a rm o n ie g e b o u w  O ude  K i jk  in  ’ t  J a ts tra a t 
te G ro n in g e n . O p e n in g s tijd e n : w e rkda gen  van 
1 2 .3 0  to t  1 6 .30  en op za te rdag  van 1 3 .0 0  to t  
1 7 .0 0 . De lez inge n  en h e t fo ru m  z ijn  in  de O ffe r -  
hauszaal in  h e t A c a d e m ie g e b o u w  te G ro n in g e n . 
In lic h t in g e n : S tu d iu m  G enera le , 
te l: 0 5 0  - 11 75 75 .

60 M IL J O E N -----
OVERSCHREDEN i

P r o f .  B e n  P o la k :

y  .

'A ls  voorz i t te r  van het  
M e d isc h  C o m i té  ben  ik 

_ .. er tro ts  op ,  dat w e  de
60 m iljo en  gulden
ru im  o versch red en  
hebben .  U m o e t  z ich  
daarbij  eens i n d e n k e n . 
wat da t  b e te k e n t  voor  

landen  als Viet N a m  en C a m b o d i a :

'Medicijnen om de malaria te 
bestrijden, medicijnen om de 
tuberculose aan te pakken. De 
bouw van een kompleet ziekenhuis. 
Rijstzendingen voor Cambodja.
Een fantastisch resultaat.
Wat we hebben kunnen doen. kon 
alleen bereikt worden dankzij de 
steun van vele eenduizenden 
donateurs en een ruime subsidie 
van de overheid '

Ben Polak: ’Hicr past een woord 
van dank aan al diegenen die ons de

4 - ^

afgelopen jaren hebben gesteund.
Al diegenen die deze medische h u lp  
hebben mogelijk gemaakt. Ook al 
ben ik me ervan bewust, dat nog 
veel gedaan moet worden. Dat die 
medische hulp slechts een kleine 
stroom is van wat nodig zou zijn.’ 
Uw persoonlijke hulp is een druppel. 
Maar vele druppels maken een 
krachtige stroom. Geef die 'druppel’. 
Postg iro

10 90400
M C N V , A m ste rdam .

*

MEDISCHE HULP IS NOODZAAK
M edisch C om ité  N e d e rla n d -V ie t N a m  Postbus 5701 1007 A S  A m ste rdam
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De strategiediskussie
gaat verder
A l b ijn a  een ja a r ge leden b e s lo o t h e t PSP- 
ko n g re s  d a t er nog  geen n ie u w  s tu k  o ve r de 
PSP-strategie k o n  w o rd e n  vastgeste ld . De dis- 
kussie over de s tra teg ie  van de PSP m o e s t w o r 
den v o o rtg e z e t. H e t kongres v o n d  d a t e r in  de 
p a r t i j  en m .n . in  de a fd e lin g e n  te w e in ig  ove r 
h e t to e n m a lig e  o n tw e rp -s tu k  was gepraa t. 
H e t ko n g re s  s te lde  to e n  een ko m m iss ie  in , 
in  de w a n d e lin g  de s tra te g ie ko m m iss ie  ge n o e m d , 
d ie  de s tra teg ied iskuss ie  in  de PSP m o e st o rg a n i
seren. S inds a p r il 1 9 8 0  is deze ko m m iss ie  aan 
h e t w e rk  en h e t eerste re s u lta a t is in  d i t  n u m m e r 
van B e v r ijd in g  te  lezen .

'>ƒ■7//'
w /!;/
m  7  . v v  /  •tfihV/.!;,/ /' f f f  h-

H oe gaat de s tra teg ied iskuss ie  n u  ve rlo p e n ?  
D a t l ig t  nog  n ie t he lem aa l vast. B ij h e t m a ke n  
van een p la n n in g  d a a rv o o r k w a m  de s tra te g ie 
ko m m iss ie  to t  de k o n k lu s ie  d a t een s tra teg ie - 
kongres  in  n o ve m b e r 1981 te v roeg  zo u  k o m e n , 
zoals o o rs p ro n k e lijk  de b e d o e lin g  was.
H e t kongres  zo u  dan m ede d o o r  de vele a k t i-  
v ite ite n  v o o r  de va s ts te llin g  van h e t p ro g ra m m a  
v o o r  de ve rk ie z in g e n  n ie t  goed k u n n e n  w o rd e n  
v o o rb e re id . D a a ro m  l ig t  er n u  v o o r  h e t kongres

- / / /*  .y/„* (, ïf / t  f/m i
ts ’ / ,

Deze h o o fd p u n te n  z ijn :
1. De s ta a t: v e rn ie tig e n , ve ro ve re n  o f  ve ra n 

deren (th e m a d a g  in  dec. 1 9 8 0 );
2 . M a c h ts v o rm in g  van o n d e ro p  (th e m a d a g  

fe b . 1 9 8 1 );
3 . S e kse n s trijd  en k la sse n s trijd  (th e m a d a g  

a p r i l 1 9 8 1 );
4 . De PSP en socia le  bew eg ingen  (th e m a d a g  

o k t .  1 9 8 1 );
5 . De PSP en andere p o lit ie k e  p a r t ije n  

(th e m a d a g  dec. 1 9 8 1 );
6 . H e rv o rm in g s s tra te g ie  o f  re v o lu t io n a ire  

s tra teg ie  (th e m a d a g  ja n . 1 9 8 2 ).

V ia  O ns G enoegen w o rd e n  de a fd e lin g e n  ru im  
v o o r  de them adagen  u itg e n o d ig d  o m  d iskussie- 
b ijd ra g e n  en s te llin g e n  in  te le ve re n , z o d a t d ie  
nog  in  h e t d isku ss ie m a te ria a l k u n n e n  w o rd e n  
v e rw e rk t.  M aar o o k  na de d iskussiedagen, 
to t  e in d  ja n u a r i 1 9 8 2  k u n n e n  d iskussie  b ij d ragen 
en s te llin g e n  aan de s tra te g ie ko m m iss ie  w o rd e n  
doorgegeven .
H e t d isku ss ie m a te ria a l za l steeds ongeveer 
6 w e ke n  v o o r  de d iskussiedagen ve rsch ijn e n  
z o d a t de a fd e lin g e n  de d iskussiedagen k u n n e n  
v o o rb e re id e n  (w a n t daar gaat h e t n a tu u r l i jk  o m ). 
V a n  de d iskussiedagen k o m e n  verslagen en in  
fe b ru a r i 1 9 8 2  v e rs c h ijn t een e indvers lag , w a a rin  
a lle s te llin g e n  d ie  z ijn  o n tva n g e n  staan opge
n o m e n  en d a t v o o r  h e t kongres  kan  w o rd e n  
g e b ru ik t.  N a m a a rt ’ 82  b e g in t dan de n o rm a le  
k o n g re s p ro c e d u re  m e t b e s lu itv o rm in g  d o o r  de 
a fd e lin g e n .

M e t deze u itv o e rig e  v o o rb e re id in g  p ro b e e rt de 
s tra te g ie k o m m is s ie  e r alles aan te  d o e n  om  aan 
de d iskussie  zovee l m o g e lijk  PSP(st)ers te la te n  
m eed oen . We h o p e n  dan o o k  d a t vee l a fd e lin g e n  
van h e t aangeboden m a te ria a l g e b ru ik  z u lle n  
m a ke n  en gezien de u its p ra a k  van  h e t kon g res  
in  d e ce m b e r 1 9 7 9  zal d a t o o k  w e l gebeuren .

in  ja n u a r i 1981 een n ie u w  v o o rs te l. D a t h o u d t 
in :  een ko n g re s  over se kse n s trijd  en klassen
s tr i jd  (een o n d e rd e e l van een P S P -stra teg ie), 
in  n o v e m b e r 1982  en een kongres  over de 
PSP-strategie in  a p r il 1 9 8 3 .
De s tra te g ie ko m m iss ie  gaat h e t s tra te g ie ko n g re s  
als v o lg t v o o rb e re id e n :
O p h e t s tra te g ie ko n g re s  z u lle n  de a fd e lin g e n  
k ie ze n  tussen s te llin g e n  m e t de ve rsch ille n d e  
s ta n d p u n te n  d ie  in  de PSP leven.

In  de v o o rb e re id in g s p e rio d e  gaat de s tra te g ie 
ko m m iss ie  d ie  s te llin g e n  ve rzam e len . D a a rto e  
h e e ft de p a rt ijra a d  een a a n ta l h o o fd p u n te n  
vastge legd w a a ro ve r de s te llin g e n  m o e te n  w o r 
den g e m a a k t en w aa ro ve r m o e t w o rd e n  b e s lo te n . 
O ver e lk  van deze p u n te n  v e rz o rg t de s tra te g ie 
ko m m iss ie  een d is k u s s ie k ra n t d ie  in  B e v r ijd in g  
s taa t en een d isku ss iem ap , d ie  kan  w o rd e n  
aangevraagd. O o k  z u lle n  o p  e lk  van deze p u n te n  
d iskussiedagen w o rd e n  v o o rb e re id .

H e t zal o o k  van de b ijd ra g e n  u i t  de p a r t i j  a f
hangen hoe  v ru c h tb a a r de s tra teg ied iskuss ie  gaat 
v e rlo p e n . D e s tra te g ie ko m m isss ie  is n ie t in g e 
s te ld  om  z e lf  s ta n d p u n te n  te gaan in n e m e n .
Z ij v e rz a m e lt s lech ts w a t v a n u it  o.a. de a fd e 
lin g e n  w o rd t  aangeboden. W el p ro b e e rt de 
ko m m iss ie  m e t h e t d isku ss ie m a te ria a l te  s t im u 
le re n  d a t de s tra teg ie  zovee l m o g e lijk  v o o r tk o m t 
u i t  de p ra k t i jk  van de PSP-leden, z o d a t de 
(a k tie v e ) leden  o o k  e c h t ie ts  m e t h e t re s u lta a t 
van de d iskussie  k u n n e n  d o e n . ïn  h e t d iskuss ie 
m a te ria a l w o rd t  in  in te rv ie w s  o o k  a a n d a ch t 
besteed aan w a t je  in  je  w e rk -  en le e fs itu a tie  
v o o r  s tra te g ie p ro b le m e n  k u n t  te g e n ko m e n  b ij 
de s tr i jd  v o o r  h e t soc ia lism e, w aar h e t te n s lo tte  
a llem aa l o m  begonnen  is.
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Welke Reagan ?
Een van de h a rd n e k k ig s te  ve rsch ijnse len  in  de gesch iedenis van h e t k ie s re ch t is h e t n ie t n a ko m e n  
van b e lo fte n  d ie  v ó ó r  de ve rk ie z in g e n  z ijn  gedaan. De p o li t ik u s  d ie  z ich  daaraan sch u ld ig  m a a k t 
w o rd t d a t n ie t in  d a n k  a fg e n o m e n , en d raag t n ie t b ij  t o t  een g ro te r  v e rtro u w e n  in  de p o lit ie k .
M aar v o o r  de n ie u w  gekozen  A m e rika a n se  p re s id e n t l ig t  d a t a llem aa l hee l anders. H e t is 
ve rb ijs te re n d  hoe d o o r  v r ie n d  en v ija n d  m eer o f  m in d e r o p e n lijk  b ij R ona ls Reagan e ro p  w o rd t  
aangedrongen a l z ijn  v e rk ie z in g s b e lo fte n  o n m id d e ll i jk  in  de w in d  te slaan en n ie t m eer te  h e rin n e re n  
aan d o o r  h e m z e lf v e rk o n d ig d e  o p v a ttin g e n .
De m e t Reagan opgezadelde in te rn a tio n a le  gem eenschap sp re e k t z ic h z e lf m oed  in : ‘de soep w o rd t  
to ch  zeke r n ie t zo hee t g e g e te n ...’ ; ‘z ijn  adviseurs h o u d e n  hem  w e l in  to o m ',  enz. H o o p v o l k la m p t 
men z ich  vast aan h e t gegeven d a t Reagan als g o u ve rn e u r van C a lifo rn ië  o o k  a lle r le i b e lo o fd e  zaken 
aan z ijn  laars la p te ; een hele g e ru s ts te llin g .

D at er o p  v e rk ie z in g s to u rn e e  nog zoveel 
re a k tio n a ire  taa l te b e lu is te re n  v ie l, was lang 
n ie t a lt i jd  de b e d o e lin g  van de R e p u b lik e in s e  
ka m p a g n e le id in g . M en w ild e  to t  iedere  p rijs  
v e rm ijd e n  w eer d o o r  rechtse o v e rd r ijv in g  he t 
a f te leggen tegen een gem atigde  D e m o k ra tis c h e  
kam pagne, zoa ls G o ld w a te r  in  1964  o v e rk o m e n  
was, De R e p u b lik e in s e  s tra teg ie  was e r n u  ju is t  
op  g e ric h t de gem atigde  en o n a fh a n k e lijk e  
kiezers ervan te o ve rtu ig e n  d a t Reagan een 
v e ra n tw o o rd  a lte rn a t ie f  was v o o r C a rte r, en 
te g e lijk e r t ijd  de p a r t i j  te  o n td o e n  van z ijn  
e lita ire  im age, d o o r b ijv o o rb e e ld  in  he t 
ve rk ie z in g sp ro g ra m m a  o p  te nem en d a t de 
R e p u b lik e in e n  ‘sch o u d e r aan s c h o u d e r’ m e t de 
n e g e rb e vo lk in g  z u lle n  s tr ijd e n , enz.
D it in  a a n m e rk in g  g e n o m e n , is er a lle  reden 
v o o r de vraag o f  de Reagan zoals d ie  z ic h  tijd e n s  
de kam pagne lie t  k e n n e n , n ie t h e t m a x im u m  
is w a t de m an aan re d e lijk h e id  en ve rs ta n d  kan  
opbrengen!
Een z o rg w e k k e n d e  gedach te . W a n t de m an die 
vana f 20 ja n u a r i 1981 to t  20 ja n u a r i 1985 
de V e re n igd e  S ta ten  zal z ijn  leg t v o o r  a lle rle i 
zaken een vreem de b e la n g s te llin g  aan de dag. 
Reagan w il h e t m in im u m lo o n  a fs c h a ffe n , 
de be lastingen  m e t 3 0  % verlagen , de fensie  m e t 
10 % ve rho gen , de n e u tro n e n b o m  in vo e re n , 
de B - lb o m m e n w e rp e r  b o u w e n , de p ro d u k t ie  van 
de M X  en van de k ru is ra k e tte n  ve rsne llen , 
geen k o n tro le  o p  w a p e n b e z it van p a r t ik u lie re n , 
van Israël n ie t eisen de b e ze tte  geb ieden te 
o n tru im e n ; o m  e n ke le  vo o rb e e ld e n  te noem en . 
Reagan b e s c h o u w t de A m e rika a n se  o o r lo g  
tegen V ie tn a m  nog a lt i jd  als een ' k o l i e k t i c r e  
d a a d  van m o r e le  m o e d \  v e rk o n d ig d e  tijd e n s  de 
Wa te rga te -cris is  als z ijn  m e n in g  d a t ‘s p io n a g e  
in een  p o l i t i e k e  k a m p a g f i e  n i e t  o n e e r l i j k  i s ’ 
en o m s c h r ijf t  de g u e r illa ’s in  d ik ta tu re n  als 
E l S a lvador en G ua tam a la  als 'in d e  S o w j e t - U n i e  
o p g e le id e  te r ro r is te n  ’. K o n  z ich  een ja a r geleden 
de naam van de F ranse  p re s id e n t n ie t  h e rin n e re n  
en verw arde  N o o rd -K o re a  m e t N o o rd -V ie tn a m  
en Indones ië  m e t In d o -C h in a .

N U M B E R  O N E

E r is een th e o rie  d ie  zegt d a t iedere p re s id e n t, 
hoe k n e tte rg e k  o o k , pas in  h e t W itte  H u is  z ijn  
v e ra n tw o o rd e lijk h e d e n  le e rt ke n n e n . T o t  nu toe  
hebben A m e rika a n se  p re s id e n te n  w e in ig  gedaan 
om  d it  te bevestigen, m aar aan de andere  k a n t 
b l i j f t  de vraag hoe veel erger h e t a llem aa l had 
kunnen  z ijn  o f  hoe een a n d e r h e t gedaan zou  
hebben een kw e s tie  van s p e k u la tie .

V o o rtk o m e n d  u it  de ‘m a i n s t r e a m ’ van de 
A m erikaanse p o li t ie k  was er van de m eeste 
A m erikaanse p re s id e n ts k a n d id a te n  w e l ie ts  
bekend w a a rd o o r e r b i j  h u n  v e rk ie z in g  reden  
genoeg was o m  je  h a rt vast te h o u d e n . P res id en t

H a rre  T r u m a n , van de g e lijkn a m ig e  d o k tr in e  d ie  
de k o u d e  o o r lo g  naar haar d ie p te p u n t voe rde  
en v e ra n tw o o rd e lijk  is v o o r  de fa ta le  (en m e t h e t 
oog o p  de Japanse k a p itu la t ie  v o ls tre k t o ve r
b o d ig e ) a to o m a a n v a l op H iro s jim a  en N agasaki, 
had als se n a to r in  1941 to e n  H it le r  R u s la n d  
b in n e n v ie l v e rk la a rd : 'Als wr z i e n  d a t  D u i t s la n d  
d e  o o r lo g  w i n t  m o e t e n  u r R u s l a n d  h e lp e n  en als 
R u s l a n d  w i n t  m o e t e n  u'e D u i t s la n d  h e lp e n ' .
En daaraan to e vo e g t: 'and  in t h a t  w a y  le t  t h e m  
k i l l  as m a n v  as p oss ib le . . .
D aaren tegen  ve rte g e n w o o rd ig d e  J o h n  K e n n e d y  
n ie u w e  h o o p v o lle  idea len  en een je u g d ig  e lan , 
m aar voe rd e  desondanks in  1960 een kam pagne 
d ie  in  veel o p z ic h te n  ve rd o m d  veel le e k  o p  d ie  
van Reagan n u : A m e r ik a  had z ijn  de fensie  v e r
w a a rlo o sd  en daarm ee z ijn  v ija n d e n  ve rle id  
to t  b ru ta le  en agressieve daden . A m e rik a  m o e t 
w eer n u m b e r  o n e  w o rd e n !
En Jo h n so n  was als S en a to r bes lis t n ie t de 
b e ro e rd s te  D e m o k ra a t gew eest, m aar w e rd  d a t 
spoed ig  w el m e t z ijn  alles ve rn ie tig e n d e  
V ie tn a m -p o lit ie k ,  d ie  h ij overigens k o m b in e e rd e  
m e t een re d e lijk  v o o ru its tre v e n d  b in n e n la n d s  
b e le id , evenals T ru m a n  tro u w e n s .

H e t z ijn  deze en andere e rva ringen  d ie  te r  
l in k e rz ijd e  noga l eens to t  de k o n k lu s ie  hebben  
ge le id  d a t h e t a llem aa l lo o d  o m  o u d  ijz e r  is, 
C a rte r o f  R eagan, k n e c h t als z ij be iden  z ijn
van k a p ita a l en M ilita ir - in d u s tr ie e l k o m p le x . 
Z e k e r, o o k  o n d e r C a rte r g ing  de b e w a p e n in g
o n g e s to o rd  d o o r ,  b leek de zogenaam de m ensen- 
re ch te n ka m p a g n e  een s to k  o m  de h o n d  in  
M o s k o u  te slaan en g ing  de s teun  aan ta l van 
s c h a n d e lijke  regiem s vaak o n v e rm in d e rd  v o o r t .  
D esondanks is e r ve rsch il.
Een ve rsch il d a t bepaald w o rd t  d o o r  de stand 
van de b e w a p e n in g  en de d a a rin  opgeslo ten  
m o g e lijk h e id  d a t in d iv id u e n  v a n u it  enke le  
m a ch tsp o s itie s  in  staa t z ijn  de w e re ld  de a fg ro n d  
in  te s le u re n , h e tz ij d o o r  zod an ig  be le id  d a t een 
n u k le a ire  eska la tie  o n v e rm ijd e lijk  w o rd t ,  h e tz ij 
d o o r  d o m w e g  o p  de k n o p  te d ru k k e n . B ij v e r
k ie z in g e n  w a a rb ij een Strauss o f  een Reagan 
m eedoen  gaat h e t n ie t a lleen o m  s te m m e n 
percentages, dee ls ta ten  en k ie sm a n n e n , m aar 
k u n  je  b e te r m eteen je  overlev ingskansen u i t 
reken en . En dan m a a k t h e t w e l d e g e lijk  u it  
w anneer de ene k a n d id a a t ie ts  m eer dan de 
andere ge le id  w o rd t  d o o r  n a tio n a le  tro ts  en eer, 
p a th e tisch e  ‘w a a rd e n ', m a c h t en k r ijg s z u c h tig e  
idea len . N e t ie ts m eer dan de a n d e r gesteund 
d o o r  en ge bon den  is aan rechtse k a p ita a lb e 
z itte rs  d ie  g ro te  belangen hebben  in  h e t v o o r t 
d u re n  van o n g e lijk h e id  en u itb u it in g .  R egiem s 
zoals van Z u id -A fr ik a  en in  L a tijs -A m e rik a  
k u n n e n  z ich  n e t ie ts m eer in  de handen w r ijv e n , 
w a n t als ergens de p r ijs  b e ta a ld  gaat w o rd e n  
dan is h e t d o o r  d ie  v o lk e re n  daar.

H E IM W E E

B ehend ige  dem agogen a c h te r Reagan, gesteund 
d o o r  re ch ts -re lig ie u ze  fa n a tic i,  hebben  kans 
gezien de he le  ve rza m e lin g  ka te rs  van V ie tn a m , 
W aterga te  en Ira n  to t  en m e t w e rk lo o s h e id  
en in f la t ie  d o o r  de g e h a k tm o le n  te ha len  en h e t 
re su lta a t te p resen te ren  als de k ris is  en h e t ve rva l 
w a a rin  de D e m o k ra te n  h e t la n d  g e s to rt hebben  
'door  A m e r i k a  's g r o o t h e i d  te  v e r k w a n t s e l e n ’.
In  d ie  s te m m in g m a k e rij h e e ft h e t Reagan n o o it  
o n tb ro k e n  aan d o e ltre ffe n d e  bee ldsp raak: ‘T h e  
s y m h o l  o f  t h e  U n i t e d  S t a t e s  is p r e t t y  s o o n  
g o i n g  to  b e  t h e  a m b a s s a d o r  w i t h  a j la g  u n d e r  h ts  
a r m  c l i tn b in g  in an e scape  h e l i c o p t e r  ’, is een 
van z ijn  g e lie fd e  d ije n k le tse rs .

Reagan s y m b o lis e e rt v o o r  ve len  de hang naar 
een m in d e r  ve rw a rd e  t i jd ,  w a a rin  degenen d ie  
vraag tekens b ij de A m e rika a n se  sam en lev ing  
z e tte n  nog  g e w o o n  als k o m m u n is t w erden  
v e rk e tte rd . E en ‘h e im w e e -p re s id e n t’ w o rd t  w e l 
gezegd. H e im w e e  naar de ja re n  5 0 , z o ’n beetje  
de p e rio d e  E is e n h o w e r, een ta m e lijk  rustige  
t i jd  w a a rin  de p ro b le m e n  o n v e ra n d e r lijk  v o o ru it  
w e rd e n  ve rschoven , m e t nog de echo van de 
tr io m fe n  van de T w eede  W e re ld o o rlo g , h e t 
A m e rika a n se  le ide rscha p  van de W esterse w e re ld  
nog  o n b e tw is t,  V ie tn a m  ie ts  w a t t .z . t .  gered 
m o e st w o rd e n  v o o r  de d e m o k ra tie , de om vang 
van de a rm o e  b in n e n  de V S  nog  n ie t be re kend  
en de negers nog op h u n  p la a ts , al begon h e t 
in  L i t t le  R o c k  al f l in k  te d o n d e rja g e n .
T h e  last p ic tu re  sho w .

De S o w j e t - U n i e  h e e ft z ic h  d i t  w eekend  o p v a l
le n d  p o s it ie f  tegenover Reagan opgeste ld .
De be jaarde le ide rs  in  h e t K re m lin  z ien in  hem  
b lijk b a a r  in  m eerdere  o p z ic h te n  een t i jd g e n o o t:  
n ie t d a t o n b e re ke n b a re  van een C a rte r, m aar 
ee n tje  d ie  b e re id  is een paar d u id e lijk e  li jn e n  
in  de w e re ld  te  tre k k e n  en d a a rb in n e n  o rd e  en 
tu c h t  te h a n dh aven .
M aar vandaag, 10 n o ve m b e r, h e e ft de Poolse 
o n a fh a n k e lijk e  v a k b o n d  S o lid a rn o sz  o p n ie u w  
een o v e rw in n in g  behaa ld  m e t de u its p ra a k  van 
h e t Poolse h o o g g e re c h ts h o f om  de s ta tu te n  
van de b o n d  o n g e w ijz ig d  goed te  ke u re n .

E n  te rw ij l  in  M a d rid  de v e rv o lg k o n fe re n tie  
v o o r  E uropese  V e ilig h e id  en S a m e n w e rk in g  
n ie t van s ta r t kan o m d a t d ip lo m a te n , o n d e r 
m is b ru ik  van h e t b e g rip  ‘m e n se n re ch te n ’ , 
e lk a a r dw a rs  z it te n ,  g ro e it d a g e lijks  h e t ve rze t 
tegen ke rn b e w a p e n in g , ke rn e n e rg ie , a a n ta s tin g  
van h e t le e fm ilie u  en n e e m t een k r it is c h e  b e z in 
n in g  o p  de N o o rd -Z u id  re la tie  in  steeds bredere 
k r in g  to e .

N ie t a lleen  Reagan en degenen d ie  hem  ko ze n , 
m aar o o k  de m a ch th e b b e rs  in  de S o w je t-U n ie  
en in  W est-E u rop a  z u lle n , in  k o n fro n ta t ie  m e t 
deze v o ls tre k t  andere u itg a n g sp u n te n  van 
p o l i t ie k ,  m o e te n  le ren in z ie n  d a t e r geen weg 
te ru g  m eer is naar de ja re n -5 0  o f  naar een 
p o li t ie k  d ie  z ich  daar nog a lt i jd  op baseert. 
Een paar slagen o n i de a rm  o ve r h e t s ta tio n e re n  
van a to o m ra k e tte n  o f  b a k k e lije n  over een paar 
a to o m ta k e n  m eer o f  m in d e r, is n ie t v o ld o e n d e  
o m  R eagan’s w are  geest in  de fles te h o u d e n .

R U D I B O O N
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In Bevrijding nr. 19 werd de afhankelijkheid van de derde wereldlanden tot 
het IMF en de Wereldbank beschreven en de noodzaak van een nieuwe inter
nationale ekonomische wereldorde nog eens onderstreept. De gekombineerde 
jaarvergadering van beide instellingen is inmiddels achter de rug en afgesloten 
zonder dat de ontwikkelingslanden enig konkreet succes hebben geboekt. De 
vergadering is geëindigd met Vooruitzichten’ en ‘studies’ die mogelijk in de 
toekomst iets aan de rol van IMF en Wereldbank zouden kunnen veranderen.
D a t e r ie ts  m o e t gebeuren  s taa t w e l vast, h o e w e l 
de r i jk e  W esterse la n d e n  lie v e r alles b ij h e t oude  
w ille n  la te n . H e t IM F  s te lt  nog  steeds s tr in g e n te  
v o o rw a a rd e n , d ie  vo lgens de de rde  w e re ld la n d e n  
m issch ien  w e l g e s c h ik t z ijn  om  de e k o n o m ie ë n  
van de in d u s tr ie la n d e n  ge zond  te m a ke n , m aar 
een k a ta s tro fa le  u itw e rk in g  k u n n e n  h e b b e n  als 
ze in  o n tw ik k e lin g s la n d e n  w o rd e n  toegepast. Im 
m ers, de e k o n o m ie ë n  van de o n tw ik k e lin g s la n 
den he b b e n  veel m in d e r v e e rk ra c h t - b e z u in ig in 
gen sn ijd e n  d ire k t  d ie p  in  h e t vlees en t re f fe n  de 
a rm e b e v o lk in g  h a rd  - en b o ve n d ie n  z ijn  de b e ta 
lin g s b a la n s te k o rte n  s tru k tu re e l.  H ie ro p  spee lt 
h e t in te rn a tio n a le , fin a n c ië le  ste lse l n o g  n ie t  in . 
De p ro b le m e n  in  o n tw ik k e lin g s la n d e n  k o m e n  
n ie t  d o o r  een ve rkeerde  e k o n o m is c h e  p o li t ie k ,  
m aar z ijn  v o o ra l een gevolg van in v lo e d e n  van 
b u ite n a f:  de h u lp  m o e t daarom  van zeer lange 
d u u r  z i jn .
De k o m m is s ie  B ra n d t s te lde  d a a ro m  o o k  v o o r  
o m  naast de bestaande in te rn a tio n a le  in s te ll in 
gen een ‘w e re ld o n tw ik k e lin g s fo n d s ’ o p  p o te n  te 
z e tte n  o m  de n o o d z a k e lijk e  b ijs ta n d  d ie  nu  
m o e il i jk  te  k r ijg e n  is, te  geven. In  een re ce n t ra p 
p o r t  van deze k o m m is s ie , d ie  in  1 9 7 7  is in g e s te ld  
o m  aanbeve lingen  te doen  hoe  de s tagna tie  in  de 
N o o rd -Z u id -o n d e rh a n d e lin g e n  zo u  k u n n e n  w o r 
den d o o rb ro k e n , w o rd t  aan energ ie  en aan f in a n 
cië le  p ro b le m e n  een p ro m in e n te  p laa ts  gegeven. 
De d u re  o lie  is o o k  een van de g ro o ts te  p ro b le 
m en v o o r  de derde w e re ld la n d e n . O p h e t ogen
b l ik  b e ta le n  de de rde  w e re ld la n d e n  c irca  f  1 3 0  
m ilja rd  a lleen  a l aan o lie . D i t  bedrag za l in  1985  
z o ’n  f  2 4 0  m ilja rd  bedragen. De a fg e lo p e n  a n d e r
h a lf  ja a r z ijn  de o lie p r ijz e n  m e t 8 0  p ro c e n t geste
gen, w a t v o o r  de o lie - im p o rte re n d e  o n tw ik k e 
lin g s la n d e n  in g r ijp e n d e  gevolgen h e e ft gehad. De 
ja a r lijk s e  g ro e i van h u n  g e m id d e ld e  in k o m e n  zal 
t o t  1985  n ie t  m eer dan 1,8 p ro c e n t bedragen 
verge leken  m e t 2 ,7  p ro c e n t in  de ja re n  ze ve n tig  
en de 3,1 p ro c e n t in  de zestige r ja re n . In  een to e 
n e m e n d  aa n ta l o n tw ik k e lin g s la n d e n  b e te k e n t 
h e t dan o o k  een ve rd e r da len  van h e t k o n s u m p - 
tie n iv e a u : dus h o n g e r, z ie k te , e lle n d e . E n  dan 
n ie t  v o o r  e n ke le n , m aar v o o r  t ie n ta lle n , m is 
sch ien h o n d e rd e n  m iljo e n e n .

D U B B E L E  B E T A L IN G  
O N T W IK K E L IN G S L A N D E N

De v e rh o g in g  van de o lie p r ijz e n  en de d a a rd o o r 
o p lo p e n d e  im p o r tk o s te n  van o lie  v o o r  de o n t 
w ik k e lin g s la n d e n  h e e ft  een nog  veel b red ere  u i t 
w e rk in g  v o o r  de a rm e la n d e n . T e n  eerste b e re k e 
nen de g e ïn d u s tria lise e rd e  la n d e n  de hogere  o lie 
p r ijz e n  d o o r  in  de e in d p ro d u k te n  d ie  z ij naar de 
o n tw ik k e lin g s la n d e n  e x p o rte re n . D a a rd o o r b e ta 
le n  de o n tw ik k e lin g s la n d e n  de o lie p r ijs v e rh o g in g  
als h e t w are  tw e e  kee r. T e n  tw eede  is e r een to e 

n e m e n d  p ro b le e m  b ij h e t te ru g s tro m e n  van de 
tegoeden aan westerse v a lu ta  van de o lie -e x p o r- 
te re n d e  la n d e n . D ie  te ru g s tro o m , o fte w e l re c y 
c lin g , is in  de a fg e lo p e n  ja re n  v o o r  een b e la n g r ijk  
deel to t  s tand  g e kom en  v ia  h e t p a r t ik u lie re  
b a n kw e ze n  van de g e ïn d u s tria lise e rd e  la n d e n .

Deze p a r t ik u lie re  he b b e n  de k o r t t i jd ig e  d e p o s i
t o ’s d ie  z ij van de o lie la n d e n  o p  langere te rm ijn  
d o o rg e le e n d , te n  dele w e e r aan de o lie - im p o r te 
rende  o n tw ik k e lin g s la n d e n . H e t o b lig o  van deze 
b a n ke n  is dusdan ig  o p g e lo p e n , d a t z ij in  a fn e - 
m end e  m ate  b e re id  z ijn  o m  deze ro l te  b lijv e n  
v e rv u lle n . T e n  de rde  ervaren de o n tw ik k e lin g s 
la n d e n  d a t de p r ijz e n  van de p ro d u k te n  d ie  z ij 
u i t  de r i jk e  la n d e n  im p o rte re n  n ie t  a lleen  h o g e r 
w o rd e n  d o o r  de hogere  o lie p r ijz e n , m aar o o k  
d o o r  andere  fa k to re n  van in f la t ie  in  de g e ïn d u 

s tria lise e rd e  la n d e n . O m  h e t cyn isch  te zeggen: 
steeds m eer w o rd t  de o n tw ik k e lin g s h u lp  in  fe ite  
g e b ru ik t  o m  de e x te rn e  gevolgen van de in f la t ie  
van de r i jk e  la n d e n  te f in a n c ie re n .

E N E R G IE  L O K E T

Behalve o ve r h e t o lie v ra a g s tu k  h e e ft h e t IM F -be - 
s tu u r  z ic h  o p  de laa ts te  ja a rve rg a d e rin g  bezigge
h o u d e n  m e t h e t p la n  o m  ren tesubs id ies  te  gaan 
geven aan a rm e la n d e n . V e rd e r w e rd  vo o rg e s te ld  
de k re d ie tg re n z e n  v o o r  la n d e n  m e t g ro te  b e ta 
lin g s b a la n s te k o rte n  te v e rru im e n , zoa ls a l m e t 
T u rk i je  is gebeurd . De W e re ld b a n k  d o e t (o n d e r 
d ru k  van een g ro o t aa n ta l la n d e n ) eveneens 
m o e ite  haar k re d ie t fa c il ite ite n  aan te  passen aan 
de b e h o e fte  van de derde w e re ld la n d e n . H e t nog  
n ie u w e  ‘e n e rg ie lo k e t’ w aar la n d e n  le n in g e n  
k u n n e n  k r ijg e n  om  h u n  e igen e n e rg ie vo o rz ie n in g  
te o n tw ik k e le n , is h e t a fg e lo p e n  ja a r in  om vang  
v e rv ie rv o u d ig d  en za l ze ke r nog  ve rd e r g roe ien .

De n u  u itg e tro k k e n  ge lden  (z o ’n  f  16 m ilja rd )  
z ijn  e c h te r b ij lange na n ie t  genoeg. De o n tw ik 
ke lin g s la n d e n  z u lle n  de ko m e n d e  ja re n  w a a r
s c h ijn li jk  t ie n  a tw in t ig  m ila rd  g u ld e n  aan e x tra  
h u lp  n o d ig  h e b b e n , a ldus ru w e  sch a ttin g e n  u i t  
een re c e n t ra p p o r t  van een ko m m iss ie  van h e t
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G em enebest over de m o n d ia le  e k o n o m is c h e  
kris is .
M aar dan  za l e r w e l eerst aan de r o l  van  h e t IM F  
g e s lue te rld  m o e te n  w o rd e n , w a n t de la a ts te  ja a r
ve rgadering  h e e ft  w a t d a t b e tre f t  n ie ts  opge le 
ve rd . D e v e rd e lin g  van de m a c h t in  de in te rn a t io 
nale b e s lu itv o rm in g  is (zoa ls  v e rw a c h t)  o n g e w ij
z igd  geb leven , w a n t de r i jk e  w esterse la n d e n  (d ie  
in  h e t IM F  en de W e re ld b a n k  de m eeste s te m 
m en h e b b e n ) h e b b e n  een v e ra n d e rin g  in  h e t be
le id  w e te n  te  v o o rk o m e n .

Im m e rs , de la n d e n  d ie  z ic h  aan de v o o rw a a rd e n  
van h e t IM F  m o e te n  o n d e rw e rp e n  z ijn  v e r in  de 
m in d e rh e id . D us  van  in sp ra a k  in  h e t e k o n o 
m ische - en d a a rd o o r p o lit ie k e  - b e le id  is v r i jw e l 
geen sp rake . B l i j f t  o ve r de k e rn  van h e t p ro 
b leem . E r  w o rd t  m a c h t u itg e o e fe n d : e k o n o 
m ische , p o lit ie k e  m a c h t. O p  la n d e n  d ie  in  een 
c ru c ia le  fase van  h u n  o n tw ik k e lin g  z ijn .  W aartoe  
w o rd t d ie  m a c h t b e n u t?  D e fe ite n  zoals we ze 
he b b e n  k u n n e n  w a a rn e m e n  to n e n  aan d a t d ie  
m a c h t een k la ss ie k  e k o n o m is c h  m o d e l p re fe re e rt 
boven  s o c ia a ld e m o k ra tis c h e  e x p e rim e n te n , zoals 
d a t van p re m ie r  M ic h a e l M a n le y  in  Jam aica .

E K O N O M IS C H E  A C H T E R T U IN

M aar o p  3 0  o k to b e r  j.1. is aan h e t e x p e r im e n t 
van M a n le y , d ie  een o n a fh a n k e lijk e  e k o n o m is c h e  
p o li t ie k  v o o rs to n d , een e in d e  g e ko m e n . O p  deze 
d a tu m  w e rd e n  o p  Jam aica  ve rk ie z in g e n  g e h o u 
den en le e d  M a n le ys  N a tio n a le  V o lk s p a r t i j  (P N P ) 
een e n o rm e  nederlaag  en w e rd  de w eg v r ijg e 
m a a k t v o o r  een rege ring , d ie  e k o n o m is c h  h e rs te l 
w il b e re ik e n  v ia  b u ite n la n d s e  (m e t nam e A m e r i
kaanse) in ve s te rin g e n . O n g e tw ijfe ld  za l de u ltra -  
kon se rva tie ve  o p p o s it ie le id e r  E d w a rd  Seaga (d ie  
nu m eer dan 5 0  van de 6 0  ze te ls  in  h e t  p a rle 
m e n t h e e ft v e ro v e rd ) o o k  s teun  zo e ke n  b ij h e t 
IM F . M a n le y  h a d  in  m a a rt j.1. o n d e rh a n d e lin g e n  
m e t h e t IM F  a fg e b ro k e n , o m d a t de le n in g s v o o r
w aarden  een te  g ro te  la s t o p  de schouders  van de 
arm e b e v o lk in g  van  Jam aica zo u  leggen. H i j  v e r
w ie r f  z ic h  h ie rd o o r  vee l g o o d w il l  in  de w e re ld  
d o o r  a lle  b a n d e n  m e t h e t IM F  te  v e rb re k e n  en 
n ie t la n g e r o p  k a p ita lis tis c h e  in s te llin g e n  te  re ke 
nen b ij de o n tw ik k e lin g  van z ijn  la n d . E d w a rd  
Seaga d ra a g t n a u w e lijk s  een w e z e n lijk  a lte rn a t ie f  
aan v o o r  M a n le y ’s p o li t ie k .  H ij  w i l  te ru g  naar a f, 
d o o r  Jam a ica  w e e r t o t  ‘e k o n o m is c h e  a c h te r tu in ’ 
van de V S  te  m a k e n  zoa ls v o o r  1 9 7 2  h e t geval 
was. D e A m e rik a a n s e  re g e rin g  is o o k  ve rheugd  
m e t de o v e rw in n in g  van  Seaga en  h e e ft  toege
zegd d a t Jam a ica  w e e r ka n  re ke n e n  o p  nauw e  
sa m e n w e rk in g .

De p o lit ie k e  en e k o n o m is c h e  keuze  w aar J a m a i
ca nu b ij h e t a a n kn o p e n  van  n a u w e  b a n d e n  m e t 
de VS  en andere  W esterse la n d e n  v o o r  s taa t is e r 
een w aar h e t la n d  o n g e tw ijfe ld  w e in ig  o ve r te 
zeggen za l h e b b e n . D a t g e ld t o o k  v o o r  h e t IM F ,  
de p o lit ie m a n  van  h e t k a p ita lis tis c h e  systeem . 
Im m e rs , deze in s te llin g  z o rg t e rv o o r, d a t de b a n 
ken u ite in d e li jk  w e e r v e r tro u w e n  k r ijg e n  in  een 
bepaald la n d  en d a t kan  a lleen  d o o r  de e k o n o 
m ische en socia le  p o l i t ie k  van z o ’n  la n d  aksepta- 
bel te m a k e n  v o o r  de in te rn a tio n a le  f in a n c ië le  
w e re ld . W at d a t b e tre f t  s ta a t de Jam aicaanse be

v o lk in g  n o g  hee l w a t te  w a c h te n . D eze ‘in te r 
v e n t ie ’ van in te rn a tio n a le  b a n k in s te llin g e n  h e e ft  
z ic h  e e rd e r a fgespeeld  in  b ijv .  P eru , Z a ïre  en C h i
l i .  In  h e t k o r t  gezegd h e b b e n  de b a n ke n  sam en 
m e t h e t IM F  m a c h t o ve r regeringen  en p a rle 
m e n te n . ‘Z o  m o e t h e t, anders gaat de g e ld kra a n  
d ic h t ’ , is n ie t  zo  m aar een lo ze  k re e t, m aar de 
h a rd e  re a lite it .

P E T E R  D R O S

Aan te bevelen literatuur: Geldschieters van de wereld. 
Een uitgave van de Novib, in samenwerking m et uitgeve
rij Kosmos en de V A R A , naar aanleiding van twee door 
de VARA uitgezonden dokumentaires. Verkrijgbaar 
door overmaking van f  17,50 in k l porto op giro 555 
t.n.v. Novib, Den Haag onder vermelding van de titel.

Salvador
‘Onze beste verdediging tegen het Castro-Marxisme is deze eisen (verandering 
van ondervoeding, analfabetisme, kindersterfte, werkloosheid) op een 
vreedzame, demokratische en gematigde wijze te helpen oplossen.’ Dat 
zei Viron Vaky, Amerikaans onderminister, over de situatie van El Salvador 
vlak voor de staatsgreep van oktober een jaar geleden. ‘Maar het verdient 
de voorkeur dit soort aangelegenheden achter gesloten deuren te ventileren 
en niet in het publiek’, vond de ‘Nationale Veiligheidsraad’ van de USA en 
Vaky werd vervangen.
De Amerikaanse politiek is ook niet gewijzigd. De junta, die in september 
nog verder naar rechts opschoof, krijgt dit jaar voor 180 miljoen gulden 
steun. Dagelijks kunnen we over de moordpartijen lezen in de krant.
H e t v e rm o o rd e n  van de aa rtsb isschop  R o m e ro  
m a a k te  de w e re ld  d u id e li jk  w a t e r in  E l S a lvador 
aan de h a n d  is , w e lke  du ive lse  k ra c h te n  aan h e t 
w e rk  z ijn .  ‘S o m m ig e n  d ie  de co u p  in  B o liv ia  
v e ro o rd e le n , s teunen  de v o lk e re n m o o rd  b e d r ij
vende  rege ring  van de fasc is tische  c h ris te n - 
d e m o k ra tis c h e  ju n ta  van  E l S a lva d o r’ , d a t ze i 
F id e l C astro  o ve r de p o l i t ie k  van e n e rz ijd s  zgn. 
s teun  v o o r  de m ense nrech ten  teg eno ver a n d e r
z ijd s  h u lp  aan w re d e  m il i ta ire  d ik ta tu re n  v a n u it  
de U S A  (2 6  ju l i  ’8 0 ). M aar de k ra c h te n  van de 
b e vrijd in g sb e w e g in g e n  g ro e ie n . H e t gaat n ie t  
o m  een b u rg e ro o rlo g , zoals som s be w eerd  w o rd t ,  
h e t is een gew apende v o lk s o p s ta n d .

In  ‘ K la s s e n s tr ijd  in  E l S a lva d o r’ , n u m m e r 6 in  de 
serie A n ti- Im p e r ia lis m e  C ah iers, is een v e r
za m e lin g  a r t ik e le n  en d o k u m e n te n  b ij e lka a r 
g e b ra c h t o ve r de s tr i jd ,  a fgew isse ld  m e t ge
d ic h te n  en (som s s c h rijn e n d e ) f o t o ’s van  K o e n  
W essing. T w e e  zeer leesbare a c h te rg ro n d 
a r t ik e le n  v e rd u id e lijk e n  de s itu a tie , w a a rb ij de 
b ijd ra g e  van  V A R A -k o rre s p o n d e n t Jan S ch m e itz  
de staatsgreep van o k to b e r  1 9 7 9  en de o n tw ik 
k e lin g e n  daarna  ( to t  a p r i l ‘8 0 ) en de o p s te llin g  
van de U S A  b e s c h r ijf t .
H e t tw e e d e  dee l bestaa t u i t  analyses en d o k u 
m e n te n  va n  de V o lk s b e w e g in g . In  h e t re d a k tio -  
neel s c h r i j f t  de re d a k tie  te re c h t d a t ‘h e t ta a l
g e b ru ik  ons N e d e rla n d e rs  m issch ien  w a t b o m 
bastisch , k re te r ig  en ove rd reven  in  de o ren  k a n  
k l in k e n ’ . O o k  is h e t w e l eens m o e il i jk  o m  al de 
o rgan isa ties  van de vo lksb e w e g in g  u i t  e lk a a r te 
h o u d e n . O n th u lle n d  is h e t a r t ik e l ‘W at h e t v o lk  
m o e t w e te n  o ve r O R D E N ’ o ve r de geheim e

fasc is tische  o rgan isa tie  O R D E N  d ie  d o o r  angst 
zaaien de s te u n  v o o r  h e t b e w in d  m o e t o rg a n i
seren. M e t p ro p a g a n d a le u ze n  als ‘h e t soc ia lism e 
n e e m t h e t la n d , de k o e ie n  en de k ip p e n  a f  , . 
‘in  h e t soc ia lism e n e e m t de s ta a t de k in d e re n  
van h u n  ou ders  a f ,  ‘in  h e t soc ia lism e w o rd e n  de 
m ensen d ie  o u d e r z ijn  dan 6 0  ja a r v e rm o o rd  
en w a n n e e r m e n  s te r f t  w o rd t  m e n  n ie t  begraven 
m aar v e rb ra n d ’ , m o e t de k o m e n d e  re v o lu tie  
tegengehouden  w o rd e n .
In  h e t re d a k tio n e e l w o rd t  de o p s te llin g  van  
C la t N e d e rla n d  als een va n  de re d e n e n  ge noe m d 
o m  h e t b o e k je  u i t  te  geven. C la t w o rd t  V erw eten  
n ie t  de ju is te  o rg a n isa tie  te  s teunen  en ten  
o n re c h te  een b e e ld  te  scheppen van een s tr i jd  
tussen lin k s e  en rech tse  e x tre m is te n  w a a rb ij 
‘de ju n ta  en h u n  m ilita ir -c h r is te n d e m o k ra tis c h e  
re g e rin g  dë a rb ite r ro l k r i jg t  to e b e d e e ld ’ , c ite e r t  
de re d a k tie  h e t m a a n d b la d  A le rta .
B in n e n k o r t  gaan w e in  B e v r ijd in g  a a n d a ch t 
geven aan dé sp a n n in g  en o n d u id e li jk h e id  
in  de re la tie  tussen ve rsch ille n d e  Z u id a m é ri-  
kaanse la n d e n o rg a n s ia tie s  en C la t-N e d e rla n d , 
d ie  o .a . d u id e li jk  w o r d t  in  h e t voe re n  van  
v e rs c h ille n d e  g iro n u m m e rs  v o o r  d e ze lfd e  
s o lid a r ite it .

S IE P  V A N  D E R  W E R F

Klassenstrijd in El Salvador (128 pag) . 
Anti-Imperialisme Cahiers no 6 
Te bestellen door f. 7,50 plus 2,50 porto over te maken 
op giro 3998936 ten name van Stichting Imperialisme 
en Onderontwikkeling te Nijmegen (onder vermelding 
Al-Cahiers no 6).
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G R O N D P O LITIE K
Eind oktober werd in de Tweede Kamer de regeling van een voorkeursrecht 
van gemeenten bij verwerving van onroerend goed behandeld, kortom de Wet 
voorkeursrecht van gemeenten.
Het voorkeursrecht vormt met de onteigeningswet en de wet vervreemding 
landbouwgronden samen de grondpolitiek. Het kabinet Den Uyl is erin ’77 
over gestruikeld. Toen wilde het CDA onteigening en aankoop door de 
gemeenten tegen marktwaarde, terwijl de PvdA aan de gebruikswaarde 
vasthield.
De behandeling van het voorkeursrecht had heel wat minder voeten in de 
aarde dan 4 jaar geleden. Deze regering heeft het ontwerp zo uitgekleed, dat 
er nauwelikjs nog iets belangwekkends is overgebleven.

T e n  eerste is de W et v o o rk e u rs re c h t lo s  van de 
w ijz ig in g  van de o n te ig e n in g s w e t b e h a n d e ld , 
w a a rd o o r de d iskussie  o ve r de m a rk t-  en ge
b ru ik s w a a rd e  w e rd  o m z e ild , w a a rb ij overigens 
b ij h e t v o o rk e u rs re c h t w e l is u itgegaan  van de 
m a rk tw a a rd e  o ve re e n ko m s tig  de V V D  en C D A  
w ensen. D aarnaast z ijn  e r a lle r le i o n td u ik in g s 
m o g e lijk h e d e n  o p e n  g e la ten , w aar de p a r t ik u -  
lie re  e igenaren  le u k  van k u n n e n  p ro f ite re n .  D aar 
k o m  ik  zo o p  te ru g .

T IJ D  O M  T E  S P E K U L E R E N

W at h o u d t  h e t w e ts o n tw e rp  in  zoa ls h e t n u  te r  
ta fe l lig t?  De gem eente raad  kan  o p  een geb ied 
een v o o rk e u rs re c h t ves tigen , als d a t geb ied  v a lt 
b in n e n  een s tru k tu u r -  o f  b e s te m m in g sp la n . D aar
b ij m o e t aan d a t geb ied  een n ie t-agra riese  be
s te m m in g  w o rd e n  gegeven en m o e t h e t g e b ru ik  
a fw ijk e n  van d a t p la n . M eesta l b e tre ffe n  h e t 
g ro n d e n  d ie  n o d ig  z ijn  v o o r  s ta d s u itb re id in g .
N u  d u u r t  h e t m eesta l een a a n ta l ja re n  v o o rd a t 
een be s tem m ings- o f  s tru k tu u rp la n  to t  s tand  is 
g e ko m e n . E ers t n e e m t de gem eente raad  een 
v o o rb e re id in g s b e s lu it, w a a rin  een bepaa ld  geb ied 
v o o r  een b e s te m m in g  w o rd t  aangew ezen.
D an  w o rd t  e r een o n tw e rp p la n  g e m a a k t en te n 
s lo tte  w o rd t  een b e s te m m in g s- o f  s tru k tu u rp la n  
g o e d g e ke u rd . S p e k u la n te n  he b b e n  dus ru im 
sch o o ts  de t i jd  o m  a lvast g ro n d e n  te  gaan k o p e n  
en dan a f  te w a ch te n  to t  de gem eente  e r een 
v o o rk e u rs re c h t o p  ve s tig t. De g ro n d e n  w o rd e n  
dan  tegen m a rk tw a a rd e , dus m e t d ik k e  w in s t 
v e rk o c h t.
O m  d i t  te  v o o rk o m e n  h e e ft de PSP een a m en de
m e n t in g e d ie n d , w a a rin  vo o rg e s te ld  w o rd t  
o m  h e t v o o rk e u rs re c h t al in  te la te n  gaan o p  h e t 
m o m e n t d a t de gem eente raad  een v o o rb e re i
d in g s b e s lu it h e e ft ge nom en . S p e k u la tie  kan  zo  
w o rd e n  v o o rk o m e n , w a n t o p  h e t m o m e n t d a t 
b e ke n d  w o rd t  d a t g ro n d e n  v o o r  een b e s te m m in g  
aangew ezen gaan w o rd e n , v a lt  e r een v o o rk e u rs 
re c h t o p . H e t P S P -voors te l lo s t o o k  een ander 
p ro b le e m  o p . In  h e t o n tw e rp  w o rd t  n.1. de 
K ro o n  de m o g e lijk h e id  geboden  op bepaa lde  
g ro n d e n  een v o o rk e u rs re c h t te  ves tigen , v o o rd a t 
d e f in i t ie f  een be s tem m ings- o f  s tru k tu u rp la n  
is vastgeste ld . M aar h e t gaat w e l pas in ,  een w eek 
na a fk o n d ig in g  in  h e t S ta a tsb la d . V o o r  sp e ku 
la n te n  dus nog  t i jd  genoeg o m  g ro n d  te  k o p e n . 
E en  v o o rk e u rs re c h t v a n a f h e t v o o rb e re id in g s 
b e s lu it z o u  o o k  d i t  b e zw a a r w egnem en.

G E M E E N S C H A P S G R O N D

V a n  PSP-zijde is eveneens geste ld , d a t b ij aan

k o o p  d o o r  gem eenten  u itgegaan m o e t w o rd e n  
van de g e b ru iksw a a rd e . De gem eenschaps
ge lden  hoeven n ie t te d ie n e n  o m  p a r t ik u lie re n  
w in s t te bezo rgen  en he lem aa l n ie t  o m  to e  te 
geven aan s p e k u la tie p ra k tijk e n .
O o k  had de PSP be zw aar tegen h e t fe i t  d a t h e t 
v o o rk e u rs re c h t m aar v o o r  bepaalde gebieden 
g e ld t. In  p r in c ip e  m o e t a lle  g ro n d  gem eenschaps- 
g ro n d  w o rd e n . D a a ro m  is v o o rg e s te ld , d a t h e t 
v o o rk e u rs re c h t m o e t ge lden v o o r  a lle  g ro n d  
b in n e n  een gem eente , o n gea ch t de b e s te m m in g  
d ie  h e t had  o f  d ie  eraan w o rd t  gegeven. Pas 
als a lle  g ro n d  in  gem eenschapsbanden is, ka n  de 
gem eente  snel en slagvaardig o p tre d e n  ten  
behoeve van de w o n in g b o u w  en stadsver
n ie u w in g . N u  w o rd t  veel leegstand en v e rk ro t
t in g  v e ro o rz a a k t d o o r  g ro n d s p e k u la tie  en is de 
s ta d sve rn ie u w in g  g ro te n d e e ls  a fh a n k e lijk  van de 
g o o d w il l  van de p a r t ik u lie re  e igenaar.
De W et v o o rk e u rs re c h t b ie d t p a r t ik u lie re n  nog  
m eer m o g e lijk h e d e n  o m  o n d e r h e t re c h t u i t  te  
k o m e n . Z o  s te lt  de w e t d a t h e t v o o rk e u rs re c h t 
n ie t  g e ld t v o o r  openbare  v e rk o p in g e n . V o o r  de

allerlei flikkerij
B ij u itg e v e r ij R o s tru m  te  H a a rle m  is on langs 
de N ederlandse  v e rta lin g  van T h e  jo y  o f  gay 
sex k la a r g e ko m e n . De u itg e v e r h e e ft h e t b o e k  
to c h  lie v e r de t i te l  H o m o s e k s u a lite it b ij m ann en  
m eegegeven, o m d a t h e t n ie t a lleen  p re t is in  
h o m o la n d . E en  b o e k  v o o r m a n n e n , d o o r 
m a n n e n , d ie  van m annen  h o u d e n . O ngeveer 
een k w a r t  van de o o rs p ro n k e lijk e  te k s t is ve ra n 
d e rd  o f  he rsch reven  en geheel aangepast en 
b e w e rk t (d o o r  de a rts  F r its  W a fe lb a k k e r) v o o r  
N ederlan dse  en Belg ische o m sta n d ig h e d e n . 
B o ve n d ie n  h e e ft een deel van de w a t m eer 
p sych o lo g isch e  b e n a d e rin g  in  deze N ederlandse  
u itg a ve  p laa ts  gem aakt v o o r  een w a t genees
k u n d ig e  b e n a d e rin g . De a r t ik e le n  z ijn  a lfa b e tisch  
g e ra n g s c h ik t: van aam be ien  t o t  w o rs te le n  en 
daarm ee fu n g e e rt deze u itg a ve  als een ‘h a n d b o e k ’ 
v o o r  de ho m o seksue le  m a n , z o w e l v o o r  de 
h o m o  d ie  nog  p ro b le m e n  h e e ft als v o o r de 
geëm ancipeerde  f l ik k e r .
A ls  ‘d o o rg e w in te rd e ’ f l ik k e r  heb  ik  m ij k u n n e n  
v e rd ie p e n  in  herpes g e n ita lis , g e v a a rk ro n k e l,

PSP is d a t onaanvaardbaar, w a n t de gem eente  
m o e t o p  een openbare  v e rk o o p  o p b ie d e n  tegen 
sp e ku la n te n  d ie  vaak m eer dan de m a rk tw a a rd e  
b ie d e n  o m  o p  de b o u w  f l in k  te ve rd ie n e n .
E n  een gem eente  h e e ft eerst g o e d k e u rin g  van de 
raad en gedepu tee rde  s ta te n  n o d ig  v o o r  z o ’n 
a a n ko o p  en d a t kan  n o o it  zo snel geregeld 
w o rd e n .

T e n s lo tte  b le e f er b ij de PSP veel o n d u id e li jk 
h e id  bestaan o ve r de f in a n c ie r in g  van a lle  aan
k o p e n . T e n  gevolge van a lle  b e zu in ig in g e n  
zu lle n  veel gem eenten  geen g ro n d  aan k u n n e n  
ko p e n  b ij g e b re k  aan ge ld  o f  ze m o e te n  de g ro n d  
w eer d o o rv e rk o p e n  aan p a r t ik u lie re n . J u is t 
a lle w e z e n lijk e  e le m e n te n  o m  de gem een ten  
een snel en b e taa lb aa r a a n k o o p b e le id  te 
ga randeren , z ijn  u i t  h e t o n tw e rp  gehaald. V o o r  
de PSP is h e t h u id ig e  w e ts o n tw e rp  v o ls tre k t  
in h o u d lo o s .

D o o r  de P vd A  en D ’6 6  is een a m e n d e m e n t 
in g e d ie n d , d a t b e d o e ld  is o m  de v e rk o o p  van 
h u u rw o n in g e n  tegen te gaan. In  h e t a m e n d e m e n t 
w o rd t aan gem eenten  de m o g e lijk h e id  geboden 
o p  een bepaa lde ka te g o rie  van w o n in g e n  een 
v o o rk e u rs re c h t te s te lle n . De regering  is b e re id  
ve rd e r h ie ro v e r te p ra te n . D a t gaat w a a rs c h ijn lijk  
deze w eek gebeuren . V o o r  de PSP is d i t  w e lis 
w aar een v e rb e te r in g , m aar h e t re c h t g e ld t dan 
m aar v o o r  bepaa lde k a te g o rië n  van w o n in g e n  en 
n ie t v o o r  a lle  (h u u r)w o n in g e n  en d a a rb ij is 
nog de f in a n c ie r in g  n ie t geregeld, w aar alles mee 
staat o f  v a lt.
K o r to m , de w e t v o o rk e u rs re c h t re g e lt ie ts , 
m aar h e t is e ig e n lijk  n ie t  d u id e li jk  w a t.

p a a lz itte n  en k ra b s ta n d , o m  m aar enke le  
z ijs tra te n  te n o em en . D aarnaast k o m e n  e r vele 
b e g r ijp e lijk e  (en in te re ssa n te ) o n d e rw e rp e n  aan 
de o rd e  zoa ls b e w u s tz ijn , ro lp a tro n e n , de w e t, 
re la ties  en de v e rh o u d in g  t o t  de m a a tsch a p p ij. 
A ls  geheel is de N ederlandse  b e w e rk in g  u itg e 
gaan van een w a t g ro te re  v a n z e lfs p re k e n d h e id  
ro n d o m  ho m o seksue e l z ijn . H e t he b b e n  van 
hom oseksue le  v o o rk e u re n  h o e f t  n ie t te  w o rd e n  
g e re ch tva a rd ig d  en e r h o e f t  geen v e ro n ts c h u l
d ig in g  v o o r  te w o rd e n  g e zo ch t. De illu s tra tie s  
li jk e n  te k o m e n  u i t  een s o o rt p a ra d ijs  m e t 
w e lg e vo rm d e , m erendee ls a a n tre k k e lijk e  jo n g e  
m a n n e n , w a a r w e  a llem aa l w e l eens van d ro m e n . 
De w e rk e lijk h e id  is w e l w a t anders. B ij de ze lfde  
u itg e ve r v e rs c h ijn t b in n e n k o r t  ‘H o m o s e k s u a lite it 
b ij v ro u w e n ’ , m aar d a a ro ve r leest u b in n e n k o r t  
m eer van m ijn  lesb ische k o n frè re .

P E T E R  D R O S

H om oseksualiteit bij m annen kost f. 34 ,90  en is ver
krijgbaar bij de betere boekhandel.

H E L E E N  B U IJS

BOEK



Dit is het eerste strategiediskussie-krantje, dat aan alle PSP-leden wordt toegezonden.
Op het kongres van 1979 was de meerderheid van het kongres van mening, dat het strategiestuk nog ter weinig in de

afdelingen was doorgepraat.
Daarom is toen een strategiekommissie ingesteld, die ten doel had de diskussie in de partij te stimuleren, resulterend

in een nieuw kongres, dat in 1982 gehouden zal worden.
De strategiekommissie vindt het erg belangrijk om zoveel mogelijk leden bij die diskussie te betrekken. Dan kunnen 

die in hun eigen praktijk ook iets met die diskussie doen. Wat heeft de PSP eraan als door een paar diskussie-enthousiasten 
een strategiestuk wordt doorgepraat en aangenomen waarmee vele PSPers zich nauwelijks hebben beziggehouden, waar 
ze dus in hun eigen praktijk niets mee zullen doen en waarvan ze de konsekwenties voor hun afdeling niet doorhebben! 
Daarom dit krantje. Het gaat over het eerste thema dat we aansnijden in de strategiediskussie: de staat. Wat is dat, wat

moeten we ermee, wat hebben PSPers er in hun dagelijks leven mee te maken.
Als je dit krantje gelezen hebt kun je redelijkerwijs meedoen met de diskussie, waarvan wij hopen dat die in jouw 
afdeling over dit onderwerp gevoerd wordt. Daarbij kunnen de diskussievragen die we hebben toegevoegd, worden 
gebruikt. Als je meer wilt lezen kun je de themamap bestellen die de strategiekommissie over dit onderwerp heeft

samengesteld. Daarin vind je ook een literatuurlijst voor verdere studie.
In de loop van 1981 volgen nog vijf andere krantjes: machtsvorming van onderop, de relatie tussen seksestrijd en 

klassenstrijd, de PSP en sociale bewegingen, de PSP en de andere linkse partijen en konkrete stappen/hervormingsstrategie. 
Alle krantjes worden gevolgd door landelijke themadagen. Daar krijgen sprekers gelegenheid om de problemen die naar

aanleiding van dit thema naar voren zijn gekomen nader toe te lichten.
Want laten we eerlijk zijn; rond alle thema’s liggen nog enorme problemen, die we beslist niet allemaal zullen kunnen

oplossen in deze diskussieronde.
Daarom is het vooral belangrijk om helder te krijgen waar de problemen zijn blijven liggen en waar we dus verder

moeten onderzoeken.

We hopen dat alle mensen die verlangen naar een rechtvaardige, socialistische samenleving samen met ons de moeilijke
diskussie willen aangaan over hoe we daar moeten komen.

DE STRATEGIEKOMMISSIE

D E S T A A T : V E R O V E R E N , V E R N IE T IG E N  
O F V E R A N D E R E N ?

Iedereen h e e ft w e l z o ’n vaag idee w a t ‘de s ta a t’ 
is. In  h e t a lgem een d e n k  je  dan aan de rege ring , 
de a m b te n a re n , de gem eente , e n z o v o o rt.
H et is d u id e li jk  d a t ‘d e ’ s ta a t n ie t bestaa t. O m  
de m idde leeuw se  s taa t in  s tand  te  h o u d e n  
w aren hee l andere  in s te llin g e n  n o d ig  d a n  o m  h e t 
ka p ita lism e  o ve re in d  te h o u d e n .
En o o k  o n d e r h e t k a p ita lis m e  v e ra n d e rt de s taa t 
v o o rtd u re n d . Pas ge leden is e r w eer een d ie n s t 
b ijg e ko m e n  o m  de u itk e r in g e n  van de W et 
In ve s te rin g sR e ke n in g  (W IR ) te k o n tro le re n . 
O o k  tussen de ve rsch ille n d e  k a p ita lis tis c h e  
landen bestaan g ro te  ve rsch ille n . In  I ta l ië  h e e ft 
de staa t m eer dan 4 0  % van de in d u s tr ie  in  
e igendom . D aar z ijn  n a tu u r l i jk  s taa tsappara ten  
vo o r n o d ig . H e t s taa tsapparaa t d a t in  N e d e rla n d  
vo o r de p ro d u k t ie  en d is tr ib u t ie  van e le k t r ic i
te it z o rg t, bestaa t in  de V S  n ie t,  o m d a t daar 
d o o r p a r t ik u lie re n  v o o r  w o rd t  gezorgd.

Je m o e t dus p ra te n  over ‘de N ederlandse s taa t 
in  1 9 8 0 ’ om  precies te z ijn . En ze lfs  dan z ijn  
er nog p ro b le m e n  o ve r w a t b ij de s ta a t h o o r t .  
Een aan ta l zaken  z ijn  d u id e li jk .  H e t p a r le m e n t, 
de regering  en de m in is te r ie s ; leger en p o lit ie ;

de re c h te r li jk e  m a c h t; de N S ; h e t g e m e e n te lijk  
a p pa raa t.
M aar een a a n ta l zaken z ijn  m in d e r d u id e li jk .  
M o e te n  pe rsm ed ia  o o k  b ij de s taa tsappara ten  
gerekend  w o rd e n ?  Ze z ijn  heel b e la n g rijk  om  de 
heersende id e o lo g ie  in  s tand  te h o u d e n ! A n d e re n  
w ille n  de k e rk  b ij de s taa tsappara ten  rekenen  
( in  de m id d e le e u w e n  lag d a t n a tu u r l i jk  heel 
anders dan n u ). H e t gezin spee lt o o k  een be lang
r i jk e  ro l.  M o e t je  d a t e rb ij rekenen? S om m ig en  
v in d e n  d a t je  va kb ew eg ing  en p o lit ie k e  p a rtije n  
e rb ij m o e t re ke n e n . De va kb e w e g in g  n e e m t 
te n s lo tte  deel in  ta l van staa tsorganen (h e t G A B , 
de S E R  e n z) en p a rt ije n  z it te n  in  h e t p a rle m e n t. 
E n  D S M  als N V  w aarvan de aande len in  handen  
van de s taa t z ijn ?

de strategiemap
De voorbereidende map met stellingen en 
achtergrondmateriaal voor de eerste diskussiedag 
van de'strategiediskussie op 20 december is 
verkrijgbaar. Stuur een briefje naar postbus 700, 
Amsterdam, ten aanzien van de strategie- 
komniissic, met vermelding van het aantal 
gewenste exemplaren. U krijgt dat thuisgestuurd 
tegen kostprijs. Een exemplaar van 40 pagina's 
plus porto kost circa f. 2,50. Bij ontvangst van 
het materiaal wordt u verzocht de kostprijs 
zelf te gireren

D iskussievragen : m o e te n  w e k e rk , g ez in , 
k r a n te n , rad io  en  T V  en va kb e w e g in g  o o k  b ij 
d e  s ta a tsa p p a ra ten  r e k e n e n ?
Z ijn  er a n d ere  in s te llin g en  w aarvan m e n se n  
v in d en  d a t ze  b ij de  s ta a tsa p p a ra ten  h o ren ?  
W elke  k r ite r ia  m o e te n  w e  daarvoor g e b ru ik e n ?

W A A R O M  IS H E T  V O O R  S O C IA L IS T E N  
B E L A N G R IJ K  Z IC H  M E T  D IE  S T A A T  B E Z IG  
T E  H O U D E N

A ls  s o c ia lis t v in d  je  d a t de sam en lev ing  anders 
in g e r ic h t m o e t w o rd e n . D aar m o e t je  dan eerst 
de m o g e lijk h e id  v o o r  h e b b e n . D u id e li jk  is d a t de 
g roe pen  d ie  de h u id ig e  sam en lev ing  in  s tand  
w ille n  h o u d e n  de m a c h t d a a rto e  m o e te n  v e r lie 
zen . W aar z i t  d ie  m a ch t?  In  de eerste p laa ts 
n a tu u r l i jk  b ij to p m e n se n  van b e d rijv e n . Z ij 
ne m e n  de beslissingen d ie  e k o n o m is c h  van g ro o t 
be lang  z ijn ,  zoals investe ringsbesliss ingen. M aar: 
so m m ig e n  zeggen d a t d ie  m a c h t al zeer b e p e rk t 
is. Je h e b t h e t m in im u m lo o n , de a rb e id s in - 
s p e k tie , de a rb e id s o m s ta n d ig h e d e n w e t en a lle r le i 
m ilie u w e tte n . Is de m a c h t van de b e d rijv e n  
n ie t  erg b e p e rk t d o o r  o ve rh e id sre g u le rin g e n ?  
De rege ring  h e e ft m a c h t. M aar: so m m ig e n  zeg
gen d a t een rege ring  n ie t m eer is dan een t re k 
p o p  v o o r  de k a p ita lis te n . A n d e re n  v in d e n  w eer 
d a t de rege ring  he lem aa l o n a fh a n k e lijk  is.



We k o m e n  daar in  de vo lg e n d e  p a ra g ra a f op  
te ru g .
In  ie d e r geval n e e m t een re g e rin g  hee l veel 
b e s liss ing en .
O m  d ie  beslissinegen te  k u n n e n  n e m e n  en u i t 
vo e re n  is een g ro o t a m b te n a re n a p p a ra a t n o d ig . 
M a a r: d ie  a m b te n a re n  z it te n  vaak vee l b e te r  in  
een zaak dan een to e v a llig e  m in is te r .  O o k  d ie  
a m b te n a re n  h e b b e n  dus 'm a c h t ’ . K o m m u n ik a t ie -  
m e d ia  h e b b e n  ‘m a c h t ’ . D o o r  zake n  te o n th u lle n .  
O f  ju is t  te z w ijg e n . O f  o p  een bepaa lde  m a n ie r 
te b e lic h te n .

A ls  w e w il le n  d a t e r een s o c ia lis tisch  b e le id  
gevoerd  w o rd t  z u lle n  w e de m a c h t anders 
m o e te n  ve rd e le n  (h o é  anders k o m t  in  een v o l
gende p a ra g ra a f te ru g ). D a t is een h e e l b e la n g r ijk  
p ro b le e m  b ij onze  s tra te g ie  n a a r h e t soc ia lism e . 
D a a ro m  is de vraag naar w a t te d o e n  m e t de 
s ta a tsa p p a ra te n  hee l b e la n g r ijk .  E n  o o k :  w a t 
k o m t  e rv o o r  in  de p la a ts . W a n t m o e te n  e r o o k  
o n d e r h e t so c ia lism e  n ie t  a lle r le i d ie n s te n  z ijn  
o m  a lle r le i ta k e n  u i t  te  vo e re n , hoe  de k o n tro le  
o ve r d ie  d ie n s te n  o o k  is?

H O E  W O R D T  E R  T E G E N  D E  S T A A T  
A A N G E K E K E N ?

E r is een h e le b o e l geschreven en g e d a ch t ove r 
‘de s ta a t’ .
S o m m ig e n  z ie n  de s ta a t te g e n o ve r de in d iv id u e n  
staan. A lle  m ensen z ijn  e g o ïs tis c h , d a a ro m  h e b 
ben  ze een s ta a t n o d ig  o m  h u n  g e z a m e n lijk e  
be langen  te bescherm en .
A n d e re n  z ie n  de s ta a t v o o ra l in  re la tie  to t  in  
de m a a ts c h a p p ij bestaande g ro e p e n . S ociaa l- 
d e m o k ra te n  m e n e n  d a t de s ta a t boven  de 
g ro e p e n  s ta a t en d a a ro m  even m a k k e li jk  
g e b ru ik t  ka n  w o rd e n  v o o r  een lin k s  als v o o r  
een re c h ts  b e le id .
A n d e re n  v in d e n  d a t de s ta a t tussen de g ro e p e n  
in  s ta a t: A ls  b e m id d e la a r en v e rz o e n e r, in  een 
k o rp o ra t is t is c h e  v is ie ; als o n d e rd ru k k in g s in s tru -  
m e n t van de heersende klasse in  de le n in is tis c h e  
v is ie . E en de rde  v is ie  d a a rb in n e n  is d a t de s taa t 
w e lis w a a r s tru k tu re e l een o n d e rd ru k k in g s o rg a a n  
van de heersende klasse is ( te n s lo tte  z it te n  w e in  
h e t k a p ita lis m e ) m a a r d a t de k ra c h ts v e rh o u 
d in g e n  tussen de tw e e  te g e n o ve re lka a rs ta a n d e  
klassen o o k  in v lo e d  had  o p  de o p s te llin g  van 
de s ta a t.
H e t b o ve n s ta a n d e  gaat o ve r w a t v o o r  een s o o rt 
fu n k t ie  de s ta a t v e rv u lt .  M a a r een vo lg e n d e  
vraag is : h o e  w e rk t  da t?
M ills  (een A m e rik a a n s  s o c io lo o g ) k w a m  m e t 
z ’n gedach te  d a t er aan de to p  een k le in  
k r in g e tje  m ensen be staa t d ie  e lk a a r erg  goed 
k e n n e n  en d ie  e lk a a r o ve ra l z ie n . Z o  sp re ke n  ze 
a f  w a t e r m o e t g e beu re n . D a t w o r d t  m a ch ts - 
e lite - th e o r ie  g e n o e m d . E r  w o rd e n  dus n o g  a lle r 
le i l i jn t je s  g e tro k k e n , E x -m in is te rs  van  b u ite n 
landse zake n  en de fens ie  d ie  adv iseurs  w e rd e n  
van m il i ta ire  b e d r ijv e n . M a a r h u n  o u d e  to p 
a m b te n a re n  nog  p r im a  w is te n  te v in d e n . 
D ire k te u re n  van b a n ke n  d ie  o o k  k o m m is s a ris  
z ijn  b ij a lle r le i g ro te  b e d rijv e n  enz.
N K V - to p m a n  M e rte n s  v e rk la a rd e  d a t ‘e r in  
N e d e rla n d  2 0 0  m ensen w a re n  d ie  de d ie n s t 
u itm a a k te n ’ . K r i t ie k  o p  deze th e o r ie  is d a t 
je  in  m o e ili jk h e d e n  k o m t  als e r p a r t i je n  aan de 
m a c h t k w a m e n  d ie  n ie t  u i t  d a t k r in g e tje  
k w a m e n , zoa ls  s o c ia a l-d e m o k ra te n  in  a lle r le i 
la n d e n . O n d a n k s  h e t w eg va lle n  van de ‘ re la tie s ’ 
g in g  a lles g e w o o n  d o o r .  H o e  k o n  da t?  (N a tu u r 
l i j k  h e b b e n  o o k  s o c ia a l-d e m o k ra te n  re la tie s .
Je m o e t m a a r d e n ke n  aan de B ild e rb e rg - 
k o n fe re n t ie s , w a a r o o k  vee l vo o ra a n s ta a n d e  
s o c ia a l-d e m o k ra te n  k o m e n ).
A n d e re n  k w a m e n  o p  ‘s t ru k tu re n ’ : in  de m a a t

s c h a p p ij m o e t een g ro o t  a a n ta l fu n k t ie s  g e w o o n  
v e rv u ld  w o rd e n : h e t ga randeren  van  e ig e n d o m , 
h e t zo rge n  v o o r  in f ra s t ru k tu u r ,  o p e n b a a r 
v e rv o e r, o n d e rw ijs , k o r to m  a l d ie  za ke n  d ie  o o k  
v o o r  h e t k a p ita lis m e  n o o d z a k e lijk  z ijn ,  m a a r 
w a a rin  n ie t  o p  k a p ita lis t is c h  w ijz e  k a n  w o rd e n  
v o o rz ie n , (d a t v e rs c h ilt  dus o o k  p e r  la n d  en p e r 
t i jd v a k )  D ie  d in g e n  m o e te n  gedaan w o rd e n , 
o n g e a ch t o f  e r n u  een lin k s e  o f  een rech tse  
re g e rin g  is.
D eze v is ie  ka n  le id e n  t o t  de gedach te  d a t je  n ie t  
vee l aan h e t s taa tsapp araa t k a n  ve ra n d e re n . 
Z o la n g  h e t k a p ita a l h e e rs t m o e t de s ta a t im m e rs  
d a a rv o o r fu n k t ie s  v e rv u lle n ! D u s : v e rn ie tig  
ee rs t m a a r de m a c h t van h e t k a p ita a l.

A n d e re n  z ie n  w e l s p e e lru im te  in  h e t o p tre d e n  
van de s ta a t.
E en  g ro e p  p ra a t dan o ve r ‘p lu r i fo rm e  m a c h t ’ : 
e r z ijn  a lle r le i g ro e p e n  d ie  d ru k  o p  h e t s taa ts
a p p a ra a t u ito e fe n e n . N ee m  de a u to lo b b y  en de 
m ilie u b e s c h e rm e rs . De k ra c h ts v e rh o u d in g e n  
tussen d ie  g roe pen  bepa len  w e lk e  besliss ing 
e r u it  r o l t .

In  een andere  th e o r ie  gaat h e t n ie t  o m  b ij ie d e r 
p u n t  v e rs c h ille n d e  g ro e p e n , m aar hangen  a l d ie  
te g e n s te llin g e n  sam en m e t één h o o fd te g e n 
s te llin g : de k la sse n te g e n s te llin g . A ls  de m a c h ts 
v e rh o u d in g e n  in  de sa m e n le v in g  b e p a a ld  w o rd e n  
d o o r  de k la s s e n s tr ijd , dan is h e t n a tu u r l i jk  o n z in  
o m  te  d e n k e n  d a t een m a ch tsa p p a ra a t als de 
s ta a t n ie t  d o o r  d ie  k la s s e n s tr ijd  b e ïn v lo e d  w o rd t .  
N a tu u r l i jk  b e te k e n t d a t o o k  te g e li jk e r t i jd  d a t 
je  m o e t in z ie n  d a t zo la n g  w e in  h e t k a p ita lis m e  
le ve n  de k a p ita a lb e z it te rs  de g ro o ts te  in v lo e d  
o p  h e t s ta a tsa p p a ra a t h e b b e n , en d a t d a t o o k  
s tru k tu re e l d ra a it ó m  d ie  k a p ita lis tis c h e  sam en
le v in g  in  s ta n d  te  h o u d e n .
M a a r: een fe lle re  k la s s e n s tr ijd  d r in g t  o o k  d o o r  
in  h e t s taa tsapp araa t. K i jk  n a a r w ijk te a m s

van a m b te n a re n  v o o r  de s ta d s v e rn ie u w in g : 
als gevo lg  van ja re n la n g e  b u u r ts t r i jd  w e rk t  een 
dee l van h e t a p p a ra a t v o o r  de b e w o n e rs ! K i jk  
naar de o p s ta n d  van de D ie n s t H e rh u is v e s tin g  
in  A m s te rd a m  als gevo lg  van  fe lle  p ro te s te n  
tegen de w o n in g n o o d .
E n  n a a rm a te  e r m eer d re ig t te  w o rd e n  g e k o r t 
o p  u itk e r in g e n  v e rz e tte n  o o k  a m b te n a re n  van 
S oc ia le  D ie n s te n  z ic h  steeds fe lle r  tegen deze

p o l i t ie k ,  w a a ru it  b l i j k t  d a t de s t r i jd  z ic h  o o k  
tussen v e rs c h ille n d e  s ta a tsa p p a ra te n  a fs p e e lt.

—  Heeft de regering zelfstandige macht om 
beslissingen te nemen? O f is ze een marionet 
in handen van de kapitalisten

— Als ze macht heeft, is dat dan helemaal van 
alles onafhankelijk, o f  heeft het te maken 
m et hoe sterk de antikapitalistische tegen
krachten zijn.

— Hoeveel speelruimte is er om ‘tegen de 
belangen van het kapitaal’ in te gaan 
Hoe bepaal je zoiets eigenlijk.

— Hoe werkt het: via de ‘publieke opinie’ die 
ambtenaren en regering dwingt een bepaald 
beleid te voeren.'* O f via het aanstellen van
‘bevriende ’ ambtenaren.

— Gaan deze vragen op alle terreinen van de 
strijd even goed op, o f  zijn er sommige 
terreinen waar makkelijker gezwicht wordt 
voor tegenbewegingen en andere waar dat 
moeilijker is. Hoe kom t dat?

W A T  M O E T E N  W E E IG E N L IJ K  
M E T  D E  S T A A T ?

V e ro v e re n , v e rn ie tig e n  o f  ve randeren?
W at m o e te n  w e ons p rec ies v o o rs te lle n  b ij h e t 
ve ro ve re n  van h e t s taa tsapparaa t?
S o m m ig e  m ensen m e n e n  d a t h e t v o ld o e n d e  is 
o m  de m e e rd e rh e id  in  h e t p a r le m e n t te  h a le n . 
W a n t dan k u n  je  im m e rs  de re g e rin g  v o rm e n !
E n  d ie  h e e ft de to u w tje s  van  h e t s ta a tsapp araa t 
im m e rs  in  h a n d e n !
M a a r L e n in  k o n s ta te e rd e  a l d a t h ij de to u w tje s  
w e l in  h a n d e n  h a d , m a a r daarm ee nog  n ie t  de 
a m b te n a re n . W a n t h e t g ro o ts te  dee l van d ie  
a m b te n a re n  was u i t  de oude  tsa ris tisch e  t i jd .
D ie  v o e ld e n  h e le m a a l n ie ts  v o o r  h e t 
b o ls je w is m e . E n  sa b o te e rd e n  e r dus lu s t ig  o p  los. 
E n  A lle n d e  k o n  dan w e l p re s id e n t z ijn  ge
w o rd e n , m a a r daarm ee h a d  h i j  n o g  n ie t  de m a c h t 
o ve r h e t leg e r. E n  in  B o liv ia  sa b o te e rd e  h e t leger 
een als b e d re ig in g  e rva re n  p re s id e n t ze lfs  v o o r  h ij 
een re g e rin g  k o n  v o rm e n .
E en  lin k s e  re g e rin g  b e te k e n t n o g  n ie t  d a t a lle  
o n d e rw ijz e rs  ineens s o c ia lis t z ijn .  E n  veel 
m ensen w o rd e n  n o g  steeds b e hee rs t d o o r  de 
o u d e  id e o lo g ie .
D u id e li jk  is d a t de v e ro v e r in g  van de re g e rin g
— o n d e rd e e l van h e t s ta a tsa p p a ra a t - m a a r een 
o n d e rd e e l is van  een vee l la n g e r d u re n d  p roces. 
R u d i D u ts c h k e  en z ijn  v r ie n d e n  h a d d e n  d a t op  
h e t o o g  to e n  ze in  ’ 6 8  p ra a tte n  o ve r de ‘lange 
m ars  d o o r  de in s t i tu te n ’ . B ijv o o rb e e ld : de s tr i jd  
o p  pedagog ische  a ka d e m ie s  v o o r  een m e e r 
s o c ia lis tis c h  g e r ic h t o n d e rw ijs  is o o k  een o n d e r

dee l van de v e ro v e r in g  van de s ta a ts m a c h t.
D e s ta a t v e rn ie tig e n , w o rd t  vaa k  gezegd, d a t 
m o e t h e t d o e l z i jn .  D e  s ta a t is een o n d e rd ru k 
k e n d  a p p a ra a t. M a a r de o p s o m m in g  e e rd e r in  
h e t k ra n t je  van w a t de s ta a t a lle m a a l is m a a k t 
w e l d u id e l i jk  d a t je  d a a rb ij m o e i l i jk  a lle  s taa ts
a p p a ra te n  o ve r een k a m  k u n t  scheren . De 
re c h te r li jk e  m a c h t v e rn ie tig e n ?  O f  m o e te n  er 
o o k  in  h e t so c ia lism e  regels z ijn  en re ch te rs  
d ie  to e tse n  o f  m ensen d ie  regels h e b b e n  o ve r
tre d e n .
De N e d e rla n d se  S p o o rw e g e n , de p la n ts o e n e n 
d ie n s t, de v u iln is o p h a a ld ie n s t, sch o le n  en u n i-  
v e rs ite ite n  v e rn ie tig e n ?  W a n t d a t z ijn  a lle m a a l 
o n d e rd e le n  van ‘de S ta a t’ . O f  o m z e tte n  in  
p ro d u k tie -c o ö p e ra tie s ?  O f  o n d e r h e t socia lism e 
als g e d e m o k ra tis e e rd e  s ta a tsa p p a ra te n  
handhaven?
D e s ta a t ve ro ve re n  is in  e lk  geval n ie t  genoeg. 
W a n t o n g e tw ijfe ld  z ijn  e r een h e le b o e l o n d e r
d ru k k e n d e  en ve rv re e m d e n d e  k a n te n  aan h e t 
h u id ig e  s ta a tsa p p a ra a t (d a t te n s lo tte  d ie n t  om  
h e t k a p ita lis m e  in  s ta n d  te h o u d e n ).
D an k o m e n  w e dus b ij h e t d e rd e  a lte rn a t ie f :  
h e t s taa tsapp araa t v e ra n d e re n . De k o n tro le  
o ve r de v e rs c h ille n d e  s ta a tsa p p a ra te n  m o e t



d ire k t  b ij de m ensen z e lf  k o m e n  te liggen.
E r m o e t m e e r d ire k te  d e m o k ra tie  k o m e n .

- A ls  w e  o n s  de  dis k u s  si e in de eerste  paragraa f 
h e r in n e re n  o v e r  w a t a llem a a l h ij de s ta a ts 
a p p a ra ten  h o o r t , w a t h o u d t  dan  'h e t  vero 
veren  van h e t  s ta a tsa p p a ra a t' a llem aal i n 7

- W elke  m e th o d e n  k u n n e n  we in de versch il
le n d e  geva llen  g e b r u ik e n ?
Z  ij n er s taa t sap para te n  w aarbij d a t vcrov ere n 
m a k k e l i jk e r  za l gaan dan  bij a n d e r e ?
W elke  s ta a tsa p p a ra ten  z o u  je  w illen  vern ie
tigen?

- M o e t de f u n k t i e  d ie  d ie  a p p a ra ten  nu  ver
vu llen  o o k  in een  so c ia lis tisch e  m a a tsch a p p ij 
v e rv u ld  w o rd e n ?  Op w e lk e  m an ier?

- Is 'h e t s ta a tsa p p a ra a t v e rn ie tig e n ' h e tz e l fd e  
als ‘de  k o n tr o le  o ver  h e t s taa tsapparaa t 
o v e r n e m e n '?

V O R M E N  V A N  D IR E K T E  D E M O K R A T IE

M issch ie n  k u n n e n  we h e t beste beg innen m e t 
te s te lle n  d a t h e t o n z in  is om  een s o o rt s ta n 
d a a rd o p lo ss in g  v o o r  te s te lle n  v o o r  a lle  o m s ta n 
d ig h e d e n . E n  h e t is o o k  ó n m o g e lijk  o m  alle  
s itu a tie s  in  deze d iskussie  te b e tre k k e n . H e t gaat 
er in  d i t  dee l van de s tra teg ied iskuss ie  vo o ra l 
om  een m a n ie r d o o r  te p ra te n  w aarm ee je  al 
d ie  s itu a tie s  k u n t  b e k ijk e n .
D ie  m o e t f le x ib e l z ijn .  O n g e tw ijfe ld  m o e t er 
pe r p la a ts , p e r re g io  en la n d e lijk  een openbaar 
ve rvo e rsn e t k o m e n , g e k o n tro le e rd  d o o r  d ie  
v e rs c h ille n d e  n iv e a u ’s. M aar h e t is m issch ien  best 
m o g e lijk  d a t aan te v u lle n  m e t een w ijk b u s , 
o n d e r k o n tro le  van b u u rto rg a n e n .
W a a rs c h ijn lijk  za l e r een g e m e e n te lijk e  d ie n s t 
s ta d s o n tw ik k e lin g  m o e te n  b lijv e n , m aar h e t is 
goed m o g e lijk  d a t er p e r w ijk  een 'a m b te li jk  
w ijk te a m ' k o m t ,  d a t b e s te m m in g sp la n n e n  v o o r 
d ie  w i jk  u itd e n k t  en andere  ru im te li jk e  o rde - 
n ings k lussen  u itd e n k t ,  o n d e r v e ra n tw o o rd e lijk 
he id  van w ijk o rg a n e n .
U ite ra a rd  k o m t  er p e r fa b r ie k  een personeels- 
raad, m aar is h e t m o g e lijk  om  pe r fa b rie k  
te beslissen w a t en hoe e r g e p ro d u ce e rd  gaat 
w o rd e n  o f  m o e t d a t la n d e lijk  gep land  w o rd e n . 
En hoe  m o e t d a t dan?
A lgem een  g e sp ro ke n : e r k o m t een orgaan 
van d ire k t  b e tro k k e n e n , d ie  zovee l m o g e lijk  
zeggenschap he b b e n  o ve r h u n  eigen s itu a tie , 
en er k o m e n  o rga nen  o p  p la a ts e lijk , reg ionaa l en 
la n d e lijk  n iv e a u , o m  zake n  d ie  h e t n iveau o ve r
s tijg e n , o p  te  lossen.

O m  ons n ie t  te  vergissen o ve r te rm e n : zo  w o rd t 
een s ta a tsa p p a ra a t o p  w ijk n iv e a u  geschapen. 
Im m e rs : een a fd e lin g  B o u w -e n  W o n in g to e z ic h t 
op w ijk n iv e a u , een g ro e p je  v o o r  o n d e rh o u d , 
van p la n ts o e n e n , k o r to m  a l d ie  zaken w aarover 
nu op w ijk n iv e a u  bes lis t gaat w o rd e n , daar 
m o e te n  o o k  m ensen v o o r  z ijn  om  h e t v o o r te 
be re iden  en u i t  te  vo e re n .
Hoe m o e te n  de o rga nen  d ie  o p  h o g e r n iveau 
de s ta a tsa p p a ra te n  k o n tro le re n  e r u i t  zien?
Je k u n t  d e n k e n  aan h e t systeem  van ve rtegen
w o o rd ig e rs  v ia  p o lit ie k e  p a r t i je n ,  o f  v ia  een 
systeem  van g e tra p te  v e rte g e n w o o rd ig in g .
Je k u n t  d a a rb ij vragen s te lle n  o ve r p r io r i te ite n 
a fw e g ing , o ve r te ru g k o p p e lin g  en o ve r tijd s - 
aspekten,

Ue p r io r ite ite n a fw e g in g  is n a tu u r l i jk  een essen
tië le  besliss ing d ie  een h e le b o e l andere beslis
singen v o o ra f  gaat. W ie b e p a a lt b .v . w a t op 
g e m e e n te lijk  n ive au  b e la n g r ijk e r  is, een kreche  
m de ene w i jk  o f  een b u u r tc e n tru m  in  de andere ; 
een e x tra  b u s c h a u ffe u r  v o o r  de be jaarden 
o f een n ie u w e  b ib lio th e c a r is .
In  fe ite  z ijn  b ij z o ’n p r io r ite ite n a fw e g in g  n a tu u r 
l i jk  a lle in w o n e rs  van d ie  gem eente  'b e tro k k e n ’ . 
Gaat d a t s o o rt a fw e g in g e n  n u  v ia  een g e tra p t 
systeem van v e rte g e n w o o rd ig e rs  - w a a rin  m ensen 
zich m issch ien  (m o e te n )  o p s te lle n  als ve rte g e n 
w oord ige rs  van w ijk b e la n g e n  o f  van ouders  d ie

een k re ch e  n o d ig  h e b b e n , en n ie t als afw egers 
van p r io r ite ite n ?  - O p  la n d e lijk  n iveau is da t 
p ro b le e m  n a tu u r l i jk  nog  m o e ilijk e r.
W ant o o k  o n d e r h e t socia lism e, m e t een heel 
andere p r io r ite ite n a fw e g in g , zal er geen ‘la n d  
van m e lk  en h o n in g ' z i jn ,  maar zu lle n  er p r io r i 
te ite n  gesteld m o e te n  w orden . M eer ze lfs , 
om da t dan im m a te rië le  behoe ften  en s o lid a r ite it  
m e t landen w aar w e rk e lijk  arm oede w o rd t 
geleden veel zw aa rd e r wegen.

Kan d a t voor alle s ta a tso rg a n en  ( re c h te r lijk e  
m a c h t d o o r  k r i tn in e le n )?
P robeer de  g ren ze n  van de  k o n tr o le m o g e lijk -  
h e id  aan te geven .

En als we z u in ig  w ille n  z ijn  m et energie en 
g ro n d s to ffe n  b e te k e n t dat ook hele precieze 
be langenafw eg ingen o ve r waar we die schaarse 
energie en g ro n d s to ffe n  voor w ille n  g e b ru ike n . 
O o k  de t i jd  d ie  besch ikbaar is speelt een be lang
r ijk e  ro l.  W orden bestuurders van w ijk ra d e n , 
van personeelsraden e .d . vo lled ig  vrijges te ld  
van h u n  eigen w erk?  D a t w e rk t ve rvreem d ing  
van h u n  a ch te rb a n  in  de hand. M aar een g e tra p t 
systeem  le id t w e l to t  zware be lasting van ve r
teg enw o ord ig e rs . Ze beslissen over zaken op h u n  
eigen n iveau, en p ra te n  mee over zaken op 
hogere n ive a u ’s. B o ve n d ie n  m oet d a a rb ij n a tu u r
l i jk  v o o rtd u re n d  de achterban b e tro k k e n  
w o rd e n . H oe m o e t ie m a n d , die o o k  nog w e rk t, 
d ie  re la ties h e e ft, en hobbies, daar t i jd  v o o r 
v rijm a ke n ?
De p ra k t i jk  van de h u id ig e  w ijko rgam saties  
en o o k  van bedrijfs ledengroepen  en o n d e r
nem ingsraden , vakgroepsraden en o u d e rk o m - 
m issies, is d a t ze lfs  o ve r zaken waar de mensen 
d ire k t  b ij b e tro k k e n  z ijn  het o n tze tte n d  m o e ili jk  
is om  k o n ta k t  te o n d e rh o u d e n  m et de 
a ch te rb a n !

O o k  de m o g e lijk h e d e n  van ‘d ire k t b e tro k k e n e n ' 
m o e te n  n ie t overscha t w orden ; te n s lo tte  z ijn  
m ensen op een h e le b o e l m anieren ergens 
‘b e tro k k e n e n ': ze w e rke n  ergens en z ijn  zo 
b e tro k k e n  b ij de personeelsraad, z ijn  lid  van een 
vakbew eg ing , soms van een p o lit ie k e  p a rt ij,  
ze z ijn  w ijk b e w o n e r, o u d e r - en zo b e tro k k e n  b ij 
sch o o lko m m iss ie s  - , geïnteresseerd in  o n tw ik 
ke lin g sh u lp  en d a a rd o o r a k tie f in  een derde- 
w e re ld -g roe p . D aarnaast hebben ze (m eestal 
m eer als n u !)  t i jd  n o d ig  om  aandacht te besteden 
aan h u n  re la ties , en v r ije  tijd  vo o r hun hobb ies. 
D at kan n a tu u r l i jk  n o o it  a llem aal. Per ‘b e tro k - 
kenhe id sgeb ied ’ zal dus m aar een k le in  deel van 
de b e tro k k e n e n  a k t ie f  m eedoen. Ga b ij je z e lf  
m aar na op w e lke  gebieden je  allem aal b e tro k 
ken b e n t; op  hoeveel van die plaatsen k u n  je  
w e rk e lijk  a k tie ve  b e tro k k e n h e id  opbrengen?
Een van de p ro b le m e n  op Cuba l i jk t  ju is t  te z ijn  
da t veel m ensen z ich  p la tgeperst voe lden onder 

de d rang  op heel veel plaatsen a k t ie f  b e tro k k e n  

te z i jn !

Hoe zou voor de tot dusverre in dit krantje
genoemde staatsorganen de kontrole door
direkt betrokkenen mogelijk gemaakt kunnen
worden?

S te lling . Hij een s\steem van getrajife vertegen
woordiging is kontrole van de basis 
oj> alle niveau'\ hoven het niveau 
waarop ze direkt betrokken zijn een 
feitelijke onmogelijkheid; de belasting 
van de vertegenwoordigers wordt 
daarnaast zo zwaar dat een goede 
terugkoppeling oj> hef laagste niveau 
ook onmogelijk wordt gemaakt

Wat betekent de onmogelijkheid om alle 
betrokkenen hij een prnhleetti te betrekken 
voor de ideeen over direkte demokratie 1

D IR E K T E  EN P A R L E M E N T A IR E  
D E M O K R A T IE

A ls  we zou den  kiezen v o o r een m e e rp a rtije n - 
systeem  op p la a ts e lijk , reg ionaal en la n d e lijk  
n iveau dan zou dat g e ko p p e ld  k u n n e n  z ijn  aan:

een svsteem  van b a s isd e m o kra tie  w aarinw

iedereen zoveel m o g e lijk  te zeggen h e e ft 
over de eigen s itu a tie ;

-  in  een sam enleving  w aa rin  o o k  de ke rn b e s lis 
singen over (le e k o n o m ie  d e m o k ra tis c h  
k u n n e n  w o rd e n  ge n o m e n ;

—  m e t een vo lle d ig e  o p e n h e id  van in fo rm a tie  
en p e rm a n e n te  m o g e lijk h e id  om  in  te spelen 
o p  processen d ie  z ich  op hogere n iveau 's  
a fspe len ;
m et ve rte g e n w o o rd ig e rs  d ie  last en rugge
spraak ve rsch u ld ig d  z ijn  aan de p a rtije n  
w a a ru it ze gekozen z ijn  en d ie  o o k  v o o r t 
d u re n d  d o o r die p a rtije n  ku n n e n  w o rd e n  
te ruggeroepen ,

De bestaande w eerz in  tegen het p a rle m e n ta ire  
systeem  l i j k t  voo ra l w eerstand  tegen de m a n ie r 
w aarop  he t nu w e rk t,  zo n d e r k o n tro le  over de 
p ro d u k t ie  beslissingen, t>eheerst d o o r  k a p ita 
lis te n k n e c h te n , d ie  d o o r hun  h y p o k r ie te  c h r is te 
li jk h e id  nog m eer w eerz in  o p ro e p e n . W aarin 
g e h e im z in n ig h e id , het a c h te rh o u d e n  van in fo r 
m a tie  en he t s te lse lm a tig  negeren van van de 
in  breng van ge in teresseerden (u itg e z o n d e rd  
k a p ita a lb e z itte rs  u ite ra a rd ) regel z ijn . K o r to m , 
een p a rle m e n ta ir  systeem  gebaseerd op een k a p i
ta lis tisch  systeem !



klacht 
van po iiti r .

►

Demokratische kontrole op het funktioneren van een staatsapparaat, hoe 
werkt dat in de praktijk? Als voorbeeld in dit krantje een verslag van een 
gesprek over de gang van zaken bij klachten over het optreden van 
politiemensen.
Wat is de invloed van het publiek, de gemeenteraad en de burgemeester, 
van de politieambtenaren, hun bond en de politieleiding, van de officier van 
justitie en van het ministerie?
Of de kontrole op de politie te vergelijken is met de kontrole op andere 
staatsapparaten als bijvoorbeeld de sociale dienst of een gemeentelijke dienst 
volkshuisvesting, lijkt ons een goed diskussiepunt.

A a n  h e t gesprek na m e n  dee l:
B e r t  R o m b o u ts : k r im in o lo o g ,  v e rb o n d e n  aan h e t 
k la c h te n b u re a u  p o lit ie o p tre d e n  in  T ilb u rg  
A a d  van B e rk e l: h o o fd a g e n t van p o l i t ie  in  E pe 
J o s e f S o rg y : k o ö rd in a to r  van  de A m s te rd a m se  
w e rk g ro e p  b u rg e rs -p o lit ie  
Jan V r o l i jk :  PSP -raadslid  in  E in d h o v e n  
K o e r t  V r i jh o f :  l id  van de s tra te g ie k o m m is s ie  
van de PSP
K o e r t  m a a k te  een verslag van h e t gesprek, 
w aarvan  we d o o r  ru im te g e b re k  s lech ts  een k le in  
dee l k u n n e n  o p n e m e n .

Bert: We hebben  in  d e ce m b e r v o r ig  ja a r  h e t 
k la c h te n b u re a u  o p g e r ic h t m e t o n d e r andere  
h e t a d v o k a te n k o lle k t ie f ,  de re k la sse rin g  en de 
w e ts w in k e l. E r  z ijn  to t  n u  to e  z o ’n ta c h tig  
k la c h te n  b in n e n . De h e lf t  w o r d t  s c h r i f te l i jk  
d o o rg e s tu u rd  naar de b u rg e m e e s te r, de k o rp s 
c h e f o f  de o f f ic ie r  van  ju s t i t ie .
Josef: W at is je  k o n ta k t  m e t h e t k o rp s  ze lf?  
Bert: D aa r is een o n tw ik k e lin g  in  gew eest.
N a een paar m aanden  k w a m  e r een n ie u w e  
k o rp s c h e f d ie  veel p o s it ie v e r ten  o p z ic h te  van 
k la c h te n  s ta a t. We z ijn  snel ke n n is  m e t hem  gaan 
m a k e n . We w a re n  a l in  gesprek m e t de b u rg e 
m eeste r en de p o l i t ie  o f  w ij  a a n w e z ig  m o c h te n  
z ijn  als de k la g e r g e h o o rd  w o rd t .  M e t m e d e w e r
k in g  van de p o lit ie b o n d  is een re g e lin g  g e m a a k t 
d ie  in  deze m o g e lijk h e id  v o o rz ie t.  In  h e t a fge 
lo p e n  ja a r  is een ra a d sko m m iss ie  v o o r  o p e n b a re  
o rd e  en v e ilig h e id  in g e s te ld . D aar h e b b e n  w e nog  
n ie ts  m ee gedaan. We h o u d e n  re g e lm a tig  een 
v e rh a a ltje  o m  de d iskuss ie  o ve r de p o l i t ie  aan te 
w a k k e re n  b ij b u u r th u iz e n  e tc .
In  d e ce m b e r k o m e n  w e m e t een ‘d ie p z in n ig ’ 
ja a rve rs la g . In  h e t la n d e lijk  ove rleg  k la c h te n 
b u re a u ^  ne m e n  w e , m e t G ro n in g e n , een u itz o n 
d e rin g s p o s itie  in  te n  aanz ien  van h e t v o o ro n t 
w e rp  van de w e t k la c h te n k o m m is s ie . D i t  is een 
o n tw e rp -w e t van W iegel d ie  een n ie u w e  
p ro c e d u re  v o o r  de b e h a n d e lin g  van k la c h te n  
o m v a t: e r w o rd t  een k o m m is s ie  in g e s te ld  d ie  
b e k i jk t  naar w ie  de k la c h te n  d o o rv e rw e z e n  
m o e te n  w o rd e n . D a t b ie d t geen e n ke le  g a ra n tie  
v o o r  een b e te re  b e h a n d e lin g . We v in d e n  d a t z o 'n  
z w a a r en o f f ic ie e l lic h a a m  e r n ie t m o e t k o m e n . 
In  te g e n s te llin g  to t  de b u re a u ’s u i t  de g ro te re  
s te d e n , d ie  b li jk b a a r  a n de re  e rva rin g e n  h e b b e n . 
Jan: In  onze  gem e en te  w e rk t  de p o l i t ie  m e t een

re g e lin g , w aarvan  gezegd w o rd t  d a t d ie  u n ie k  
is in  N e d e rla n d , w a t ik  zeer b e tw ijfe l.  E r  z it te n  
v e rs c h ille n d e  k o n tro le s  in  en v e rd e r w o rd t  de 
u itv o e r in g  van een k la c h t n o g  d o o r  een ‘ o n a f
h a n k e li jk e ’ a m b te n a a r g e to e ts t. T w e e  ke e r 
p e r ja a r k o m t  e r een verslag. M a a r je  k r i jg t  de 
b rie v e n  van de k lagers  n ie t te z ie n . O o k  n ie t  
als je  d a a ro m  v ra a g t. O p  b ijv o o rb e e ld  a rre s ta tie s  
b ij s tra fz a k e n  heb  je  he lem aa l geen k o n tro le ,  
w a n t d ie  v a lle n  o n d e r de o f f ic ie r  van ju s t i t ie .  In  
de g e m e e n te ra a d sko m m iss ie  is h e t v o o ro n tw e rp  
van de w e t k la c h te n k o m m is s ie s  b e sp ro ke n  en 
v e rw o rp e n . H e t vo o rn a a m s te  b e zw a a r is d a t de 
k o m m is s ie  d ie  d a a rb ij in g e s te ld  w o rd t  te ve r van  
de bu rgers  a f  s ta a t. H e t is een p r o d u k t  van 
ju s t i t ie e l d e n k e n . A ls  PSP o n d e rs c h r ijv e n  w e 
d ie  k r i t ie k .  W e h e b b e n  e r ze lfs  een b e la n g r ijk  
aandee l in  gehad. V e rd e r  v in d e n  w e d a t in  de 
k la c h te n b u re a u s  m in d e r  d e sku n d ig e n  en m e e r 
m ensen u it  b e la n g e n g ro e p e rin g e n  m o e te n  k o m e n  
z it te n .
Aad: Ik  ka n  n ie t  zeggen d a t ik  m e t k la c h te n  veel 
e rv a r in g  h e b . I k  s igna leer w e l d in g e n  w aarvan  ik  
zeg ‘ka n  d a t z o m a a r? ’ B ijv o o rb e e ld  m in d e r 
ja r ig e n  d ie  een n a c h t in  de ce l m o e te n  b lijv e n  
z o n d e r d a t d a a r en ige a a n le id in g  to e  be s ta a t. 
Een p ro te s t w e rk t  w e l, m en  is to c h  gevoe lig . 
K la c h te n  van b u ite n  b e re ike n  ons n o o it .  We 
leven in  een k le in e  gem eenschap. Je b e n t je  
m eest b e w u s t van je  eigen k w e ts b a a rh e id .
M ijn  e rv a rin g  u i t  m ijn  R o tte rd a m s e  p e rio d e  is 
anders. D a a r na m e n  de k la c h te n  to e  n a a rm a te  
h e t p u b lie k  v e r tro u w d e r  w e rd  m e t de m o g e li jk 
h e id  ze in  te d ie n e n . E r was w e l een b e le id , 
m aar d a t b e s to n d  e ru it  de k la c h te n  zovee l 
m o g e lijk  a f  te  w im p e le n .
Josef: H e t in te rn e  b e le id  in  A m s te rd a m  bestaa t 
e ru it  d a t de b e tro k k e n  p o lit ie m a n  e r n ie ts  
m e e r van h o o r t .

Koert: A ls  ik  d i t  zo h o o r ,  en h e t v o o ro n tw e rp  
lees, k r i jg  ik  de in d ru k  d a t de in d iv id u e le  agent 
een s o o rt v u iln is v a t- fu n k t ie  k r i jg t  to e b e d e e ld . 
K la c h te n  o ve r b e le id sza ke n  k o m e n  n ie t  in  be
h a n d e lin g  en de re c h ts p o s itie  van de in d iv id u e le  
p o lit ie m a n  o f  -v ro u w  is z w a k  gerege ld . De 
m ensen d ie  in  fe ite  h e t b e le id  b e p a le n  b lijv e n  zo  
b u ite n  s c h o t.
Aad: Ja, de in d iv id u e le  p o lit ie m a n  w o rd t  z o w e l 
van  o n d e ro p  als van b o v e n a f be laagd.
Koert: Z ie  je  m o g e lijk h e d e n , ie d e r u i t  z i jn  e igen 
p o s it ie , o m  h e t b e le id  te  w ijz ig e n ?

Bert: I k  z ie  v o o ra l de v e rg ro tin g  van de r u c h t 
b a a rh e id  als m id d e l o m  h e t b e le id  o n d e r d ru k  
te z e tte n .
Josef: In te rn  g e b e u rt o o k  w e l h e t een en ander. 
D e k ra n te n  geven een hee l v e rd ra a id  bee ld  
van de ‘w e rk w e ig e r in g ’ van  de agen ten  van h e t 
b u re a u  L ijn b a a n s g ra c h t. D ie  w e rk w e ig e r in g  
was e e rd e r h e t gevo lg  van o n v re d e  o ve r h e t 
v o lk s h u is v e s tin g s b e le id  dan  van h e t n ie t  v e r
vo lg e n  van  de ‘G ro o te  K e y s e r ’ .
Koert: Jan , z ie  j i j  als ra a d s lid , b ijv o o rb e e ld  
als dee l van een m e e rd e rh e id , kans o m  bepaalde 
b e le id sve ra n d e rin g e n  a f  te d w in g e n ?
Jan: H e t b e le id  v a lt  o n d e r de b u rg e m e e ste r.
Je k u n t  vragen o f  h ij ie ts  w il  d o e n . A ls  h i j  d a t 
w i l ,  dan n e e m t h i j  k o n ta k t  o p  m e t de h o o fd -  
k o m m is s a ris . D e raad ka n  a lle e n  een in te n t ie  
u its p re k e n . Je ka n  ’m  n ie t  s tu re n .
Bert: Je k u n t  to c h  h e t tw e e ja a rlijk s e  verslag 
a a n g rijp e n  o m  d a a r vragen o v e r te s te llen?  
Jan: Je k u n t  o m  m e e r in fo rm a t ie  vragen , m aar 
als de b u rg e m e e s te r o f  de h o o fd k o m m is s a r is  
nee ze g t, dan  b l i j f t  h e t zo . O verigens h e e ft h e t 
P S P -o p tre d e n  in  de raad e r w e l to e  g e le id  d a t de 
he le  k o m m is s ie  o m  m e e r in fo rm a t ie  is gaan 
vragen . M a a r n o g  steeds z ie n  de m eeste  k o m m is - 
s ie le d e n , P vdA -e rs  in k lu is ,  o p  tegen h e t p o l i t ie 
a p p a ra a t.
Koert: H e b b e n  ju l l ie  k o n ta k te n  m e t h e t k o rp s  
ze lf?
Jan: N ee, d ie  h e b b e n  w e n ie t .
Bert: K a n  je  d ie  n ie t  k reè re n?
Jan: I k  d e n k  d a t h e t m o e i l i jk  is o m  ingangen 
te  v in d e n .
Aad: V e rg a d e rt de d ie n s tk o m m is s ie  (een s o o rt 
o n d e rn e m in g s ra a d  K .V . )  w e l eens m e t de raads
ko m m iss ie ?  M ijn  e rv a rin g  is d a t d i t  een goede 
in g a n g  is o m  m e e r van h e t a p p a ra a t te w e te n  
te  k o m e n .
Josef: O f  v ia  de p o lit ie b o n d .
Bert: O ns k o n ta k t  m e t de N e d e rla n d se  P o lit ie  
B o n d  is hee l b e v re d ig e n d .
Josef: M ijn  m e n in g  is d a t de d ire k te u re n  in  
D en  Haag h e t b e le id  b e p a le n . De kom m issarissen 
z ijn  n e t zo m a c h te lo o s  als de lagere p o l i t ie 
m ensen. W il je  w a t ve ra n d e re n  dan  m o e t je  in  
D e n  Haag z ijn .
Aad: D a t is g e d e e lte lijk  w aar. A a n  de andere 
k a n t,  als e r v e ra n d e rin g e n  m o e te n  p la a tsv in d e n  
m o e t d a t aan de basis g e b e u re n , o p  s tra a t.
D ie  m ensen h e b b e n  de m o g e lijk h e d e n  in  z ich . 
Josef: D a a r ben  ik  h e t m ee eens, m a a r je  m o e t 
n ie t  w a c h te n  to t  d a t van  b in n e n u it  k o m t.
Je m o e t een a a n ta l ideeën o n tw ik k e le n ,  om  
p a ts , n a a r ze to e  te gaan. Z o  van  ‘jo n g e n s , ju ll ie  
m o e te n  naar m e lu is te re n , ik  heb  als b u rg e r 
b e la n g  b ij een goed  p o li t ie k o r p s ’ .
Koert: B e r t,  z ijn  ju l l ie  n ie t  o p  be paa lde  bele ids
za ke n  g e s tu it  n a a r a a n le id in g  van k la c h te n ?  
Bert: D e fre k w e n t ie  van de k la c h te n  is nog  n ie t 
zo  h o o g  d a t h e t e r o p  l i j k t  d a t e r ergens 
sch re e u w e n d e  to e s ta n d e n  z ijn .  D aarnaast z ijn  
een h e le b o e l andere  in s te llin g e n  m issch ie n  wel 
k o m p e te n  te r  dan  w ij.  I k  d e n k  b ijv o o rb e e ld  aan 
de ju r id is c h e  E H B O  (o n d e rd e e l van  de w e ts
w in k e l K .V . ) .  W aar w e v o o r  o p  m o e te n  passen 
is een p o la r is a tie  k la c h te n b u re a u -p o lit ie .  W ant 
dan  is h e t v o o r  h e t a p p a ra a t erg  m a k k e lijk  
o m  k la c h te n  a f  te  w ijz e n .
Jan: I k  v in d  d a t je  som s to c h  w e l d u id e li jk  
s te llin g  m o e t n e m e n .
Josef: Z o la n g  je  k la c h t n ie t  n a a r b u ite n  gaat, 
dan heb  je  kans o p  een goede b e h a n d e lin g , 
m aar als je  h e t p u b l ic i ta ir  gaa t m a k e n , dan 
o n ts ta a t een s te rk e  d re ig in g .
Jan: Je m o e t o o k  van b u ite n  a f  h e t apparaat 

b e k r it is e re n  als d a t n o d ig  is.
Aad: I k  d e n k  d a t je  tw e e  d in g e n  m o e t scheiden: 
h e t o p tre d e n  d a t je  b e k r it is e e r t ,  m o e t b e k r it i
seren ze lfs , en  de b e re id h e id  o m  te b lijve n  
p ra te n .



De stellingen rond de defensie-begroting 1981 zijn weer grotendeels door de 
partijen betrokken. De Minister en zijn Staatssecretarissen hebben het waar
om en hoe van 11.500.000.000 gulden aan defensie-uitgaven uiteengezet en 
verdedigd. De politieke partijen in het parlement hebben hun mening over 
dit reusachtige inflatie-project naar voren gebracht. Het wachten is nog op 
hoe over een keur van moties gestemd gaat worden.

T w ee  zake n  staan in  de h u id g e  b e g ro tin g  cen
tra a l. Z a k e n , w a a rin  z ic h  o o k  de PSP b ij m o n d e  
van Fred van der Spek gem engd h e e ft.
D a t is, te n  eers te , de fin a n c ië le  o m b u ig in g  van 
179 m iljo e n  o p  v o o rn a m e lijk  m a te rie e l-u itg a ve n . 
D o o r  o n d e rz e e b o te n , ja c h tb o m m e n w e rp e rs , 
e le k tro n is c h e  a p p a ra tu u r, sp o o rw a g o n s , e n zo 
v o o rts  één o f  tw e e  ja a r  la te r  aan te sch a ffe n , op 
te k n a p p e n  o f  te ve rvangen kan  e r b e zu in ig d  
w o rd e n . D a t b e te k e n t, d a t de ja a r lijk s e  reële 
g roe i van h e t d e fe n s ie -b u d g e t m e t d rie  p ro c e n t 
gehalveerd  w o rd t .  G ez ien  de som bere  e c o n o 
m ische to e k o m s t za l h e t w e l n ie t m eer m o g e lijk  
z ijn  la te r  w e e r van 1,5 o p  3 p ro c e n t te sp ringen . 
Des te b e te r, ka n  m en zeggen.

Te k r it is e re n  is e c h te r, d a t deze 179 m iljo e n  aan 
b e z u in ig in g e n  heel w e in ig  is. E n ke le  leuke  
d ingen v o o r  generaals en a d m ira a ls  z ijn  nu in  de 
k e ld e r opgeslagen en k u n n e n  pas één o f  tw ee 
ja a r la te r  te r  b e s c h ik k in g  k o m e n . M aar van een 
w e rk e lijk e , ge p lan de  o m b u ig in g  is geen sprake. 
De fin a n c ië le  u itg a ve n  w o rd e n  even k o r t  g e h o u 
den, m aar h e t o u d e  b e le id  van bew apenen  en 
nog eens b e w a p e n e n  w o rd t  even k o n s e k w e n t als 
vo o rh e e n  v o o rtg e z e t. V a n  d e r Spek zei dan o o k : 
'W at h ie r  in  de b e g ro tin g  als een zogenaam de 
fin a n c ië le  o m b u ig in g  w o rd t  gep resen tee rd , b e te 
ke n t dus h e le m a a l n ie t  een p o lit ie k e  o m b u ig in g . 
De a lo u d e  N A V O - p o l i t ie k  w o rd t  m e t m in d e r 
m id d e le n , m a a r even d ra s tisch  v o o r tg e z e f .

W E D D E  V E R L A G IN G

Een tw eede  c e n tra le  zaak in  de d e fe n s ie -b e g ro 
tin g  b e tro f  de w e d d e -ve rla g in g  van ro n d  de v i j f 

tie n  p ro c e n t. S taat in  de T roonrede  da t de 
breedste schouders de zwaarste lasten m oeten  
dragen, v e rta a lt m in is te r  De Geus da t in : de 
g ro o ts te  schoenen k r ijg e n  de ko rts te  veters. Z o  
draa ien tie n d u iz e n d e n  d ie n s tp lich tig e n  op v o o r 
85 m iljo e n  gu lden  d ie  de o p p e r-e n  v la g o ffic ie re n  
te k o r t  kw a m e n .
T e l d a a rb ij op : de b r ie f  van de m in is te r van 
defensie van 14 o k to b e r ,  waarin h ij schreef, dat 
de enige k o n s e k w e n tie  u it  het te r diskussie s te l
len  van de k e rn w a p e n ta k e n  van het leger ontslag 
o f  beroep o p  de W et G ew etensbezw aren M il i t ta i-  
re D ienst is. En dan nog  de afgeknepen huisves- 
tings- en voed ingsm aatrege len.
Dan m o e t je  w el to t  de slo tsom  kom en : vo o r de 
regering en de le g e rto p  gedurende hun d ie n s ttijd  
een k o r t  u its te l van de aanschaf van n ie u w  m a te 
riee l, v o o r Jan S o ldaa t w eddeverlaging en m o n d - 
h o u d e n -p o lit ie k  zo lang  z ijn  d ie n s ttijd  d u u r t.  In  
1978 m oest staatssecretaris Van Len t z ijn  plan 
to t  w eddeverlag ing  in tre k k e n  wegens het g ro te  
ve rze t e rtegen. H o p e lijk  kan nu h e tze lfd e  gebeu

ren.

L A U W E R S M E E R

B u ite n  h e t m a te rie e l- en personeelsbeleid spelen 
nog tw ee zaken in  de hu id ige  begro ting  mee. Z a 
ke n , die reeds langere t i jd  groepen mensen in ver 
ve rsch ille n d e  de len van he t land in beweging 

b re n g t.
R o n d  h e t n ieuw e o e fe n te rre in  in  de Lauw ers
m eer zu lle n  spoedig  be langrijke  beslissingen 
genom en w o rd e n . A lle r le i technische o n d e rzo e 
k ing en  van rijksw eg e  z ijn  afgerond. R e c h te rlijk e , 
p ro v in c ia le  en g e m e e n te lijke  ins tan ties  hebben

zich over het o e fe n te rre in  u itg e s p ro k e n . Een 
g ro o t deel van de b e v o lk in g  b l i j f t  er tegen. A k -  
tieg roepen  z ijn  nu via een ing en ieu rsbu reau  m et 
een eigen techn isch  o n d e rzo e k . Ze h o p e n  o p  u i t 
ste l van d e fin it ie v e  m ilita ire  in r ic h t in g  van lie t 
b e tro k k e n  gebied - u its te l kan im m ers  a lt i jd  nog 
to t  a fs te l le iden  - m aar de regering  h ie ld  in  he t 
de fens iedebat haar p o o t s t i j f .  V an  haar m ogen 
de m ilita ire  rups- en w ie lv o e rtu ig e n  spoed ig  de 
ka ze rn e p o o rte n  u itro lle n .

W A P E N  EN M U N IT IE  O P S LA G

T o t s lo t kw am en in  het p a rle m e n t de n iu n il ie -  
en w apenopslagp laatsen v o o r A m erika anse  d iv i
sies in  E m in e n  en Z u id -L im h u rg  te r sprake.
D ie z ijn  sinds m ei 1978 d o o r de N A V O  aange- 
vraagd. O m  de p la a tse lijkc  b e v o lk in g  te paaien 
ste lde de regering arbe idsp laa tsen  in  he t v o o r u it 
z ic h t. T oen  da t n ie t genoeg lee k , kw a m  ze m et 
de lo k k e rtje s  van e x tra  in d u s tr ie te rre in e n  en 
p la a tse lijke  k o n tro le  o p  de aard van de opslag. 
T oen  o o k  da t n ie t he t gewenste resu ltaa t had 
kw am en er d re ig e m e n te n  op ta fe l. De ene staa ts
secretaris be lde de burgem eester van E m m en  om  
hem  te zeggen: als uw  gem eente n ie t w il,  dan 
geen e x tra  a rbe idsp laa tsen . De andere s taa ts
secretaris sch ree f een b r ie f  aan L im b u rg  w aarin  
h ij tie n  m iljo e n  aan p ro v in c ia le  b ijd rage  v o o r de 
opslagplaatsen verlangde. Z o  n ie t, dan o o k  h ie r 
geen e x tra  a rbe idsp laa tsen .
T e re ch t stegen w o lke n  van w oede boven E m m en 
en Z u id -L im b u rg  op .

V o r ig  ja a r reeds d iende de PSP tegen deze o p 
slagplaatsen een m o tie  in . D ie m o tie  lig t er nog 
steeds en is nu o p n ie u w  ing e d ie n d . 'M en  is o o k  
n u , en nu n ie t a lleen in  Z u id -L im b u rg  m aar o o k  
in  E m m e n , bang v o o r m ilita r is e r in g . M en w il 
geen d o e lw it van m ilita ire  aanvallen  w o rd e n . 
M en w il z in v o lle  w erkge legenhe id . O p n ie u w  z ijn  
er w oedende re a k tie s ’ , a ldus Ired van der Spek 
in  de Tw eede K am er. Z ijn  m o tie , d ie  z ich  v ie r
k a n t tegen opslagplaatsen k a n t, h e e ft z ijn  g e ld ig 
heid behouden .

Z W IJG E N
O m  de reden van deze de fens iep lannen  v o o r o p 
slagplaatsen van b u ite n la n d se  tro e p e n  te a c h te r
ha len, s lo o t V an der Spek z ijn  toespraak als 
v o lg t, re to r is c h , a f: 'M o e te n  er né t b in n e n  de 
N ederlandse, Deense en Belgische grenzen o p 
slagplaatsen v o o r c o n v e n tio n e le  wapens k o m e n , 
o m d a t in deze landen het verzet tegen de m o d e r
n ise ring  van de ke rnw apens het g ro o ts t is en o m 
da t de N A V O  o p  deze m an ie r de d ire k te  b e tro k 
ken he id  van deze k le in e  landen b ij de d e fe n s ie 
p lannen  van de g ro te  landen koste  w at he t 
kos t w il handhaven? ’
De regering  zweeg b e te k e n is v o l.

H e t is o o k  n ie t waar, h o o r! De N A V O -w e rk -  
groep Fitdagitigen aan de Moderne Samenleving 
h o u d t z ich  o n le d ig  m e t een s tud ie  naar een 
m ilie u -v r ie n d e lijk e  b e s tr ijd in g  van inse k ten .
Lees de b e g ro tin g  er m aar op na.

C H R IS  H U  IN  D E R



(adverten tie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Als u voort juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1

I  Naam en voorletter(s):__________________________________ I

Adres:

Postcode en woonplaats:

■  Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
|  Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook
■  beHen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij
B het Centraal Station).

|  wenst nadere inlichtingen over:*

■  □  de ASN in het algemeen
I  □  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
■  □  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
-  □  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
•  □  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
|  □  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
■  □  het termijnsparen (met opzegtermijn)
.  □  het depositosparen (met een vaste looptijd)
•  □  het bedrijfssparen
|  * aankruisen wat u wenst.
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Loonmatiging en werkgelegenheid
‘De gevolgen van de huidige recessie dreigen ernstiger te worden dan die van 
de voorgaande. Van 1973 tot 1975 steeg de werkloosheid van 117.000 tot
206.000. Van 1978 tot 1981 stijgt de werkloosheid verder van 206.000 tot
280.000. Een verscherping van de problematiek manifesteert zich ook op 
vele andere terreinen. De reële inkomens dalen, de lastendruk neem toe, de 
produktie stagneert. Een belangrijke vraag is welke rol het sociaal-econo- 
mische beleid speelt en kan spelen onder deze omstandigheden. Naar onze 
opvatting heeft het huidige beleid niet alleen niet geholpen de problemen te 
overwinnen, het heeft deze zelfs verscherpt.’.
Dit schrijven z o ’n tw intigtal ekonom en in de sa
m envatting van hun a lte rna tie f ekonom isch plan. 
O nder hun titel ‘Ekonom isch beleid uit de klem ’ 
recent verschenen bij de Socialistische Uitgeverij 
A m sterdam  (SUA). Een a lte rna tie f dat bepaald 
niet revolutionair en ook n iet zo socialistisch 
genoemd kan w orden, m aar dat voor de korte 
term ijn een doorbreking van de neergaande eko- 
nomische situatie  kan betekenen. En daarmee 
vorm t het n iet alleen een bijdrage to t bestrijding 
van de ekonom ische aspekten van de krisis. In 
tijden van ekonom ische achteruitgang zien rech t
se groeperingen en partijen  kans de gevoelens 
van m achteloosheid , onvrede en onzekerheid bij 
de mensen po litiek  te organiseren. Ook nu zien 
we een verrechtsing o.a. in de vorm van toene
mend racisme en een heroplevende gezinsideolo- 
gie.

Mede om die politieke en ideologische aspekten 
van de krisis te bestrijden , is een ekonom isch 
alternatief da t de m ateriële grondslag van de 
politieke verrechtsing on tneem t, bijzonder 
welkom.
Wat is de inhoud van deze alternatieve oplossing 
van de ekonom ische krisis?

MOORD EN BRAND

Een ekonom ische krisis waarin de werkgevers 
moord en b rand  schreeuw en dat he t Nederlandse 
bedrijfsleven ten opzichte van het buitenland in 
een slechte konkurren tiepositie  verkeert. De Ne
derlandse p roduk ten  zouden te duur zijn wegens 
de te hoge loonkosten . De werkgevers willen dan 
ook dat de vakbeweging zich m atigt in haar 
looneisen. D aarnaast zien ze graag een tegem oet
koming van de overheid in de vorm van lagere 
belastingen, een kleiner werkgeversaandeel in de 
sociale prem ies en a f en toe forse steun voor 
noodlijdende bedrijven.
De vakbeweging lijk t wel wat onder de indruk 
van de argum enten van de werkgevers en stelt 
haar leden voor, h e t volgend jaar zeer geringe 
looneisen te stellen, nauw elijks voldoende om 
de koopkracht te handhaven. Om de werkgele
genheid te bevorderen. D aarvoor is het nodig dat 
de bedrijven (weer) w inst m aken, zodat de on
dernemers eventueel gaan investeren in u itbrei
dingen waarvoor weer personeel nodig is.
Zoals het nu lijk t, w acht de regering nog even af 
voordat eventueel een nieuwe loonm aatregel 
voor het volgend jaar w ordt afgekondigd. Maar 
dat de lonen gem atigd w orden, staat ook voor de 
regering als een paal boven w ater. De regering 
houdt deels een vergelijkbaar verhaal aan dat van 
de werkgevers: bevordering van de ex p o rt. Daar
voor m oeten de lonen re la tief om laag, zodat de 
produktiekosten lager w orden.

Naast een loonmatiging wil de regering op haar 
eigen uitgaven drastisch bezuinigen en niet veel 
meer uitgaven dan er bij de minister Van der 
Stee binnenkom t. De regering wil de inflatie ten 
opzichte van het buitenland uiterst gering hou
den om de werkgelegenheid op langere termijn 
veilig te stellen. Die kleinere inflatie w ordt be
reikt door loonm atiging en - in mindere mate - 
de prijsmatiging. In de keuze tussen werkgele
genheid op korte term ijn en inflatiebestrijding 
kiest de regering voor liet laatste.

BEZWAREN

Dit zijn de standpunten  die in ‘Ekonomisch be
leid uit de klem ’ kritisch worden beschouwd, be
streden of weerlegd. Een paar punten eruit.

De m ythe van de loonmatiging als dé oplossing, 
w ordt overtuigend doorgeprikt. De konkurren
tiepositie van het Nederlandse bedrijfsleven 
wordt zeker niet alleen bepaald door de loonkos
ten op zich. Belangrijker zijn de loonkosten per 
eenheid produkt en dat zou kunnen betekenen 
dat er zwaar geïnvesteerd zou moeten worden 
om met dezelfde loonkosten meer produkten te 
maken.
Het investeringsklimaat is evenwel niet zo guns
tig onder meer door de hoge rentestand zodat 
leningen te duur worden en door de geringe in
flatie die spekulanten ervan weerhoudt in Neder
land te investeren en die de kapitaalsvlucht naar 
andere landen bevordert, zoals naar onroerend 
goedobjekten in de Verenigde Staten.

V oor de export spelen verder ook de eenzijdige 
samenstelling van het pakket aan ex p o rta rtik e 
len een rol.
Het wedden op het paard van de exportbevorde
ring via loonmatiging als oplossing van de krisis 
is op z ’n minst eenzijdig, zo niet onjuist.

LOONMATIGING

Loonmatiging leidt op korte termijn to t minder 
bestedingen door de mensen aan zaken als kle
ding, reizen, bioskoop, boeken, eten in restau
rants, kafébezoek, noem  maar op. Matiging in de 
lonen en sociale uitkeringen betekent op die ma
nier een strop voor de Nederlandse middenstand 
die niet direkt voor de primaire levensbehoeften 
w erkt en de werkgelegenheid in die sektoren 
schaadt. Een strop die volgens de twintig ekono
men bij lange na niet wordt ‘goedgemaakt’ door 
toenam e van de export als gevolg van de loonma- 
tiging.
De export-toenam e zou kleiner zijn dan de ver
mindering van de binnenlandse bestedingen. De 
kritische ekonom en stellen dat het achterblijven

van de groei van de produktie is veroorzaakt 
door achterblijven van de binnenlandse bestedin
gen, niet alleen van partikuliere inkomens, maar 
ook van investeringen door ondernem ers en 
overheidsgeld (voor woningbouw e.d.)

Het overheidsbeleid is in de praktijk meer ge
richt op zo gering mogclijke tekorten op de be
groting en zo laag mogelijke inflatie dan op be
strijding van de werkloosheid op korte term ijn. 
Daarmee is het maar zeer de vraag of het model 
van de regering op langere termijn wel ekono
mische krisis effektief bestrijdt. De kans is niet 
uitgesloten dat dit beleid een neerwaartse spi
raalbeweging l>evordert: m inder binnenlandse 
bestedingen, m inder investeringen, meer w erklo
zen die m inder kunnen besteden en m inder over
heidsinkom sten. Het is de vraag of de investerin
gen voor de export en de daaruit voortvloeiende 
werkgelegenheid voldoende tegenwicht tegen de 
binnenlandse gevolgen van de loonmatiging kun
nen geven.

ALTERNATIEF

De twintig ekonom en, waaronder een m edew er
ker van het wetenschappelijk bureau van de PSP, 
willen voor de korte termijn de hoogste priori
teit geven aan de bevordering van de werkgele
genheid.
Ze vinden een groter financieringstekort van de 
overheid en een grotere inflatie zeer aanvaard-
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baar. Ze willen o.a. uitbreiding van de overheids
bestedingen: de regering geeft bijv. opdracht to t 
het bouwen van woningwetwoningen. Ze willen 
de gemiddelde koopkracht handhaven. Ze mik
ken op een model van enige ekonom ische groei 
ook van de produktie voor de binnenlandse 
m arkt; de kans daarop wordt groter wanneer de 
lonen juist niet gematigd worden. De overheid 
zou een belangrijke rol moeten spelen in het sti
muleren van de binnenlandse vraag, naast ex 
portbevordering.

Wat de i n d u s t r i e p o l i t i e k  betreft, w ordt in ‘Eko
nomisch beleid uit de klem ’ voorgesteld om m in
der een bedrijfstakgewijze benadering te volgen 
dan te kijken naar klusters van bedrijven. De ver
schillen binnen één bedrijfstak zijn vaak te groot 
om een beleid afgestemd op hele bedrijfstakken 
door te voeren.
Ook stellen schrijvers voor eventueel over te 
gaan to t de oprichting van staatsbedrijven, maar 
in ieder geval de huidige steunverlening van de 
overheid aan het bedrijfsleven anders te organise
ren en zeker beter te kontroleren. Een tamelijk 
voorzichtige benadering, die mede daarom voor 
de korte termijn bruikbaar is. Een alternatief dat 
positieve effekten kan hebben voor de bestrij
ding van de krisis.
Het alternatief veronderstelt echter wel enige 
planmatige aanpak door de overheid en enige 
aantasting van de autonom ie van de ondernem in
gen. En dat kan van de huidige regering al te veel
gevraagd zijn.

TITIA BOS



Vierde Russell Tribunaal
In Rotterdam wordt van 23 - 30 november het Vierde Russel Tribunaal 
gehouden. D it tribunaal zal een uitspraak doen over de schending van de 
mensenrechten van de Indianen in Noord- en Zuid-Amerika. Er zullen 
ongeveer twaalf aanklachten behandeld worden, over het onrecht dat de 
Indianen werd en wordt aangedaan. Het bijgaande verhaal is een van de 
aanklachten die behandeld zullen worden.

De Black Hills, Palia Sapa voor Indianen, is een 
bergm assief op de grens van de staten  Zuid-Da- 
kota en Wyoming. De Indianen noem den de ber
gen zw art om dat ze dicht begroeid waren met 
naaldbom en, w aardoor ze van grote afstand 
zw art leken. N adat de L ako ta’s, een Sioux-volk, 
via omzwervingen in de Palia Sapa waren geko
m en, sloten ze jaren later, in 1868, een verdrag 
m et de blanken. In liet verdrag stond dat ze de 
Black Hills nooit hoefden af te staan. Maar nog 
geen tien jaar later trokken de blanken de Paha 
Sapa binnen om daar te gaan zoeken naar goud. 
Na een reeks bloedige oorlogen besloot Washing
ton  grens van het reservaat maar te verleggen, zo
dat de blanken rustig door de Hills konden trek 
ken. De indianen m oesten weg uit een gebied dat 
voor hen heilige grond is. De indianen stapten  
naar de rechter en in juli '80  bepaalde het Hoog
gerech tshof in W ashington dat de Am krikaanse 
regering de Lakota's hondervijf-m iljoen dollar 
m oet betalen.

URANIUM

H et ziet er n iet naar uit dat de Indianen ooit zul
len terugkeren naar hun heilige grond. De Black 
Hills zijn nam elijk rijk aan kolen en uranium . 
Reden voor overheid om het gebied te plaatsen 
op de lijst van "national sacrifice areas’, gebieden 
die m oeten w orden opgeofferd aan de nationale 
behoefte aan grondstoffen en energie. De grote 
m ultinationals staan al klaar, o f zijn al begon
nen, om de Black Hills ‘plat te gooien’.
De m ethoden  die de grote ondernem ingen ge
bruiken om aan de delfstoffen te kom en, veroor
zaken grote schade aan het landschap. Kolen 
w orden gew onnen door m iddel van ‘strip-mi- 
ning’, waarbij het landschap stelselm atig w ordt 
afgegraven. U ranium  w ordt verkregen door m ijn
bouw , waarbij explosieven worden gebruikt. 
H ierdoor w ordt de o 11 me ving bedolven onder ra- 
d io-actief stof. Dit laatste is de reden van het 
hoge percentage m aagkanker bij de L ako ta’s in

het Pine-Ridge-reservaat, dat in de Black Hills 
ligt. A larm erend is verder dat 60 to t 70 %van de 
b ab y ’s, die w orden geboren in het reservaat, lijdt 
aan adem halingsstoornissen. Die on tstaan  door 
onderontw ikkelde longen. De Indianen in Pine- 
Ridge zijn voor hun w atervoorziening aangewe
zen op een ondergrondse rivier. Deze rivier is 
sterk  vervuild m et d iox inepreparaten , een in
secticide dat als ontbladeringsm iddel onder de 
naam Agent Orange door de VS in Vietnam 
werd gebruik t. V erder schijnt in de rivier radon 
te zijn opgelost, een b ijp rodukt van uranium . Dit 
geeft aan het w ater een vier maal zo hoge dosL 
radioactiv iteit als het doo r de gezondheidsautori- 
teiten gehanteerde m axim um .

BLACK HILLS

Zelfs in he t eigen reservaat w orden de Indianen 
bedreigd. In 1975 verkocht een stam hoofd  van 
de L ako ta’s een gedeelte van het reservaat aan de 
Am erikaanse luch tm ach t. Dit gebeurde achter de 
rug van de stam leden om. De L ako ta’s verm oe
den nu dat op dat deel van het reservaat zeer 
hoog rad ioactief efval, on tstaan  door de aan
m aak van atoom w apens, ligt opgeslagen. Het af
val w ordt m et grote helicopters aangevoerd. Het 
terrein is voor iedereen ontoegankelijk . De India
nen lvebben zich nu m et m ilieugroeperingen en 
anti-atoom bom bew egingen verenigd in de Black 
Hills Alliance (BHA). De BHA geeft een eigen 
blad u it (Black Hills Paha Sapa R eport), waarin 
over alles wat zich rond Paha Sapa afspeelt, 
w ordt bericht. De Indianen gaan verder m et hun 
strijd . Inm iddels hebben ze bij he t Hooggerechts
h o f een klacht ingediend. Ze willen geen geld 
voor de Black Hills, ze willen gew oon recht vol
gens het verdrag u it 1868.

TRIBUNAAL

Het vierde Russel T ribunaal w ordt gehouden 
in de feestzaal van G ebouw  De Doelen, 
K ruisplein, R o tterdam , van 23 t/m  30 
novem ber 1980.
V oorlopig program m a:
zondag 23 novem ber 20 .00  uur: openingszitting. 
Vervolgens vinden elke m orgen en middag 
zittingen plaats om 9 .00  uur en om 14.00 uur 
en eventueel om 20.00 uur. ’s Avonds worden er 
ook lezingen gegeven en films vertoond door 
vertegenw oordigers van Indiaanse en andere 
au toch tone  volken. Op woensdag- en zaterdag
m iddag vinden geen zittingen plaats.
Zondag 30 novem ber 14.00 uur: slot zitting.

V oor reserveringen:
W erkgroep Ind ianenpro jek t
p.a. Museum voor Land en V olkenkunde
W illemskade 25, R otterdam
Tel.: 010-1 11055 toestel 21 (tijdens werkuren).
V anaf zondag 23 novem ber: De Doelen,
tel.: 010-142911.

Verdere inform atie:
W erkgroep Indianen Projekt 
B loem gracht 90, A m sterdam  
Tel.: 020-235984 
G iro: 4057800



De PSP afdeling S ittard/G eleen heeft afgelopen 
m aand een voorstel bij de gem eenteraden van 
beide plaatsen ingediend om te komen to t demo- 
kratisering van de plaatselijke gezondheidszorg. 
Op 1 januari a.s. gaan de ziekenhuizen van Sit- 
tard en Geleen, samen m et een aantal verpleegte
huizen in de regio, to t fusie over. Er kom t een 
nieuwe Stichting die het geheel gaat besturen en 
beheren.
Zoals gebruikelijk in de Limburgse situatie is er 
weer een bestuur van notabelen gevormd. In het 
nieuwe stichtingsbestuur hebben o.a. zitting: le
den van de Raad van Bestuur van DSM en Mac
intosh C onfectie, bestuurder van het Liof, be
stuurders vanuit de provincie (GS) en gem eenten 
(o.a. burgem eester).

In het nieuwe stichtingsbestuur is geen enkele 
vertegenwoordiging vanuit het personeel en 
vanuit de patiën ten  opgenom en. En dat in een si
tuatie waarbij het nieuwe bestuur zich to t doel 
stelt: 'he t behartigen van de belangen van de pa
tiën ten  en m edew erkers'. Behartiging van belan
gen zonder dat de betrokkenen zelf ook maar 
enige zeggenschap hebben. Belangenbehartiging 
buiten de d irek t betrokkenen  om!
Een verzoek van de Algemene Vereniging Patiën
tenbelangen (AVP) om een zetel in het bestuur 
nam ens de patiën ten  te krijgen werd to t nu toe 
steeds afgewezen. De heren bestuurders hebben 
geen lastige pottek ijkers nodig.
De plaatselijke PSP afdeling heeft deze zaak bij 
de gem eenteraden in een uitvoerig schrijven aan
hangig gem aakt. Uit ervaring weten we dat als de 
PSP niets doe t de andere partijen er in deze regio 
zeker n iet mee kom en. V andaar dat we in de pen 
geklom m en zijn. In de brief aan de gem eentera-

den staat te lezen:

'De PSP m oet helaas konstateren dat op be
langrijke beslissingen over de gezondheidszorg 
de bevolking, patiënten  en verplegend perso
neel nauwelijks enige greep hebben. En dat 
terwijl de gezondheidszorg er toch ju ist is ten 
dienste van de bevolking. De beslissingsmacht 
in de gezondheidszorg ligt in handen van het 
partikuliere in itiatief, in de vorm van stich tin 
gen, waarin de medische stand en mensen uit 
het bedrijfsleven de touwtjes vaak strak in 
handen hebben. Patiënten komen er bij liet

nem en van beslissingen nauwelijks aan te pas. 
Het verplegend personeel w erkt nog in sterk 
hierarchische verhoudingen en heeft op be
leidsbepalend nivo (zoals in besturen) nauw e
lijks invloed. De PSP hecht grote waarde aan 
dem okratisering van de gezondheidszorg. Wat 
betreft ziekenhuizen acht de PSP het in dit 
verband van belang dat juist patiënten  en ver
plegend personeel (dat dagelijks het m eeste 
kontak t heeft met patiën ten) veel meer direk- 
te zeggenschap verwerven op bestuursnivo.'

In de brief stelt de PSP aan de gem eenteraden 
dan ook voor om hun Kollege van B&W op te 
dragen in overleg te treden met de nieuwe stich
ting en om daarbij aan te dringen op dem okrati- 
sering van het bestuur. Onze gedachten gaan uit 
naar het in het bestuur opnem en van 2 pa tiën 
tenvertegenw oordigers, en 3 vertegenw oordigers 
vanuit liet verplegend personeel, (uit beide zie
kenhuizen één, en één uit aangesloten verpleeg
tehuizen >
Verwezenlijking van dit voorstel kan een stap 
zijn op weg naar dem okratisering van de gezond
heidszorg. Ons voorstel hebben wc ook gezon
den aan de betrokken ondernem ingsraden in de 
hoop dat het verplegend personeel in deze orga
nen hierm ee een handvat krijgt aangcrcikt om 
hun besturen to t dem okratisering te dwingen.
Het heeft in Limburg lang genoeg geduurd dat 
druk doende heren uit het bedrijfsleven en oud- 
KVP bestuurders op nagenoeg alle nivo's de be
slissingsmacht in handen hebben. Wellicht ook 
iets voor andere PSP afdelingen om de gezond
heidszorg in hun regio kritisch onder de loep te 
nem en.

JAN MUYTJENS

Dat de linkse strijd nog steeds m et strijdliederen 
ondersteund en geïnspireerd w ordt, blijkt wel uit 
het pas verschenen Liedboek van de strijd. Dit 
liedboek is door Uitgeverij de U itbuy t samenge
steld u it het Landelijk archief van progressieve 
koren en m uziekgroepen. Er zijn zo ’n 1 20 liede
ren opgenom en, van de 250 die het archief be
vat.
Ook de lijst van 50 koren, die in het boek is op
genomen geeft aan dat de zang nog niet verklon
ken is.
De liederen grijpen voor een deel terug op een 
(rijke) historie. Liederen die we nog van vroeger

kennen (al is het maar van de VARA) blijken 
nog steeds aktueel { I n t e r n a t i o n a l e *  S o l i d a r i t e i t s 
l i e d ), o f hebben geïnspireerd to t nieuwe teksten. 
Zoals het X i e m a n d  o f  n u  a l len  op muziek van 
Bertold Brecht. Veel teksten haken rechtstreeks 
in op konkrete aktie: kernenergie, neu tronen
bom , abortus.

Van alle liederen is niet alleen de kom plete tekst 
opgenom en, maar ook de muziek. En voor diege-
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ncn die de m uzieknotatie niet m achtig zijn, is 
vaak aangegeven op welke (bekende) wijs de 
tekst gezongen kan w orden. F o to 's  van akties o f 
de onderw erpen van de liederen verluchtigen het 
geheel, evenals regelmatig stukjes tekst over de 
aanleiding van een lied.
Het boek is niet alleen een boek om uit te zin
gen, o f mee te neuriën, maar ook een m ooi kijk 
en doorb ladcr boek, waaruit beknopt herinnerin
gen van (recente) akties naar voren kom en. Het
H l o e n i e f i h o v e l i e d , het A a r d ^ a s l i e d  en de K a lk a r -  
l i e d e r e n  zijn daar voorbeelden van. Een lijst met 
titels en eerste zangregels m aakt het geheel zeer 
kom pleet.

Het boek is door z 'n  opzet en vormgeving niet 
alleen geschikt voor koren en groepen, die eens 
wat anders willen zingen dan het geijkte. Ook 
lijkt het me een prima aanleiding nu m aar eens 
echt te beginnen m et die andere aktievorm  waar 
je al zo lang over liep te denken!

Liedboek van de strijd. De U itbuy t, Wageningen, 
1980. 220 pagina's (f l 8,50)

Het boek zal ook bij de boekenstand tijdens het 
kongres in Leeuwarden verkrijgbaar zijn.

X » \

MARKO MAZELAND



Wapens of werk
Studie- en diskussiedag
onder verantw oordelijkheid van SVS;V redes
vraagstukken over vraagstukken van bewapening 
en ekonom ie, de rol van de vakbeweging, de ak- 
tiegroepen en de linkse politiek.

ZATERDAG 13 DECEMBER 
HET W AACTHEATER'

MARKT 11 (A chter het stadhuis)
DELFT

Programma:

O c h t e n d  (10.00 uur):
B e n  D a n k b a a r  (w etcnsch. med. aan de VU Am
sterdam ) over de aktuele linkse politiek-ekono- 
mische diskussies m et betrekking to t het bewa
peningsvraagstuk.
P a u l  R u s m a n  c n  C o  ( ' o l i j n  (m edew erkers van 
Vrij Nederland) over liet vraagstuk van de kom- 
pensatieorders, toegepast op de geschiedenis van 
de F-l 6 produktic .

M i d d a g  (1 3.30 uur):
Jan Prins (Instituu t v. Vredesvraagstukken Nij
megen) over het vraagstuk van de konversie 
(overschakeling op v redesproduk tie) en de groei
ende diskussie in de vakbeweging. 
b'nrunidiskussic, waaraan deel nem en:
D i c k  d e  d r a a f (beleidsm edew erker bij de FNV): 
d i e d  t e n  B e r g e  (PB PSP);
H e n n i e  K o k k e l e r  (W erkgroep Signaal);
Ah K l o o s t e r m a n  (Vredeswerkgroep van Indu- 
stricbondleden in de IJ m ond);
J a n  W i j k s t r a  (OSACI, een stichting die o.m . on
derzoek doet naar investeringen in de bew ape
ning)
en de zaal.
V oorzitter: R u d i  B o o n .

. 1 v o n d  ( 19 .30 uur):
Film ' T h e  R u t n o u r s  o f '  W a r '  over de nieuwste 
ontw ikkelingen in de kernbew apening m et o.a. 
interviews met mensen die persoonlijk b e tro k 
ken zijn bij de produktic van kernwapens. 
V oortzetting  van de d i s k u s s i e ,  nu toegespitst op 
de vraag, wat voor politieke cn praktische konse- 
kw enties de PSP uit deze dag m oet trekken. 
Einde: 22.00 uur.

Degenen die deze dag mee willen m aken kunnen 
vooral een mapje toegestuurd krijgen m et de 
hoofdlijnen van de bijdragen van de inleiders, 
diskussiestellingen enzovoorts. Even schrijven 
naar SVS/PSP, Postbus 700. 1000 AS A m ster
dam , of bellen naar de PSP in A m sterdam : 
020 - 26 73 74.

Verbouwings
weekend
In het weckend van 29 en 30 novem ber is er 
weer een verbouwingsweekend in het nieuwe 
partijgebouw . Inm iddels zijn daar de belang
rijkste klussen wel gedaan, maar er m oet nog 
veel aan de afwerking gebeuren: veel schilder
werk, wat tim m erw erk en enige verbeteringen 
aan elektra en sanitair. In het weekend willen 
we daar met vrij willigt st >ers aan gaan werken. 
Ieders talent is bruikbaar. Wie zin en tijd heeft 
kan zich opgeven bij het partijgebouw : 
tel.: 0 2 0 -2 6 7 3 7 4 .

geef

geen
oorlooonogs
speelgoed

De PSP afdeling Enschede heeft he t bovenstaan
de affiche, naar een ontw erp van H a r r e  D i s b e r g , 
uitgegeven. Het kan besteld worden door over
m aking van het verschuldigde bedrag op postgiro 
3640631 t.n.v. H. Disberg, rekening Z te 
Enschede.
De prijs is f2,- per stuk. V oor één exem plaar t/m  
vier exem plaren bedraagt de verzendkosten 
f2 .90 (voor 1 affiche dus f4 ,90 overm aken, voor 
2 ex. f6 ,90 , enz.)
V anaf 5 ex. bedraagt de verzendkosten f4,- (bij 
bestelling van 5 ex. dus f14,- overm aken, bij 6 
ex. f l 6,-, e n /.) .
Bij bestelling van m eer dan 1 5 stuks graag even 
kon takt opnem en: tel. 053 - 35 90 14.

Kleinschalig onderhouds- en reparatiebedrijf 
zoekt bedrijfsruimte van ca. 25 M2 in 
Utrecht. Liefst lage huur.
InI.: Langestraat 78. 1211 HA Hilversum. 
Tel.: 035 - 233253, vragen naar 
Fons v.d. Braak.

Facfs and Reports
is een twee-wekelijkse publikatie van het Komi- 
tee Zuidelijk Afrika. In deze kran t vindt u in fo r
m atie over Zuidelijk Afrika d.m.v. knipsels uit 
de in ternationale pers. Vele kranten cn periodie
ken uit Europa, de Verenigde Staten en Afrika
gebruikt. Het geeft een beknopt overzicht van de 
recente ontw ikkelingen in Zuidelijk Afrika.
De abonnem entsprijs bedraagt f 75,- per jaar, 
voor instellingen f 100,- per jaar.
Als u zich wilt abonneren o f een proefnum m er 
wilt ontvangen, schrijf dan naar: FACTS AND 
REPORTS. Da C ostastraat 88, A m sterdam .

23
november

in de harmonie
theater aan het water

Op 22 en 23 novem ber h oud t de PSP het 
kongres over het nieuwe verkiezingsprogram m a. 
D itk o n g res is in  Leeuw arden: zaal De Harmonie, 
R uiterskw artier 4 .
Het kongres begint zaterdags om 10.20 uur en 
zondags om 10.00 uur. Mensen die he t kongres 
willen bezoeken worden verzocht d it tevoren te 
melden aan het kongresbureau, bereikbaar via 
Jan Willem D uyvendak, Derde R em brandt- 
dw arsstraat 7, Leeuw arden, tel.: 05100 - 52088.

Verkiezingskampagne
Als je de opiniepeilingen van de laatste tijd ziet 
dan zit er bij de kom ende verkiezingen voor de 
PSP een flinke groei in. Die peilingen beloven de 
PSP steevast drie o f vier zetels. Nu zijn peilingen 
m aar peilingen, alleen de werkelijke uitslag 
telt. Maar die peilingen zijn voldoende be trouw 
baar om aan te geven dat er voor de PSP m oge
lijkheden liggen. Misschien nog wel sterker 
dan uit die peilingen blijkt dat uit het feit 
dat steeds meer mensen op essentiéle punten  
onze standpun ten  overnem en. Denk maar aan 
de brede bewegingen tegen kernenergie en voor 
de verwijdering van kernwapens.
Bij de verkiezingen in 1978 en 1979 ging de 
PSP weer vooruit. Die opgaande lijn m oeten 
we vasthouden. Als we er allemaal aan trekken 
dan zijn vier zetels voor de PSP mogelijk. Maar 
daarvoor m oeten we wel een goede en stevige 
kam pagne voeren. Over twee weken stelt het 
kongres het nieuwe program m a vast. Daarmee 
m oeten we dan aan de slag. V oor hoe we dat

gaan aanpakken heeft de Landelijke Verkiezings- 
kommissie een uitvoerig plan opgesteld. Dat is 
m et de propagandisten van de afdelingen door
gesproken, en daarna vastgesteld in partijbestuur 
en partijraad. Het plan bevat een veelheid aan 
aktiv iteiten  in de verkiezingskam pagne. Voor 
het slagen ervan is ech ter de m edew erking van 
iedereen nodig. Ook financieel, w ant uiteraard 
kosten al die plannen geld. Bij elkaar zo 'n  
250 duizend gulden. Dat mag een groot bedrag 
lijken, maar als iedereen er aan bijdraagt is het 
wel op te brengen: m et gem iddeld per lid 
o f abonnee 25 gulden zijn we er. Het partij
bestuur roep t iedereen op nu al voor een stevige 
basis van onze verkiezignskam pagne te zorgen. 
S to rt uw bijdrage op giro 151600 t.n.v. 
Propaganda- en verkiezingsfonds van de PSP, 
A m sterdam .

FRANS JANSSEN
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Onaanvaardbaar
Het ontwerp Ginjaar en de Ruijter is het zevende ontwerp, dat in de afge
lopen tien jaar in de Tweede Kamer in behandeling is. En in die tien jaar abor 
tusstrijd kunnen de heren het er nog steeds niet over eens worden of de vrou
wen een beetje of helemaal niet over een eventuele abortus mogen beslissen.

Het hier genoem de ontwerp is een kombinatic 
van CDA en VVD concessies en bevat daarvan 
dan ook alle kenmerken. De zedenm eesters laten 
de vrouw èn de arts over een eventuele abortus 
beslissen, maar de arts m oet wel nagaan o f  de 
noodsituatie van de vrouw niet op een andere 
wijze beëindigd kan worden en o f ze haar besluit 
wel in alle vrijheid genom en heeft. Volgens Fred 
van der Spek geen taak voor een medicus en de 
vrouw blijft afhankelijk van de arts. Zij kan best 
voor zichzelf beslissen, dat ze een abortus wil, 
maar de arts beslist o f  ze die ook werkelijk 
krijgt. De verplichte bedenktijd, de fiktieve 13- 
weken grens en de verplichte registratie van de 
bevindingen, die geleid hebben tot de ingreep 
werken in alle gevallen ten nadele van de vrouw. 
De vrouw weet bijna altijd al als ze naar een arts 
gaat, dat ze een abortus wil. De arts kan ook van 
te voren voor zichzelf uitmaken o f hij wel o f  
niet aan een abortus wil m eewerken. De huidige 
klinieken zijn goed in staat om abortussen boven 
de 1 3 weken te verrichten en een registratie zal 
vrouwen kunnen afschrikken om zich te laten 
behandelen o f  hen ertoe brengen onjuiste infor
matie te geven.

Het centralisme door middel van een vergunnin
genstelsel voor de abortusklinieken en nog eens 
een extra vergunning voor de klinieken, waar 
abortussen boven de 13 weken worden verricht 
en de strafbaarstelling van artsen, die de bedenk
tijd niet in acht nemen o f  een te late abortus ver
richten, maken het alleen nog maar erger voor

vrouwen. Het gevaar bestaat dat artsen uit angst 
om strafbare handelingen te verrichten elke m e
dewerking zullen gaan weigeren.
De voorstellen in het ontwerp laten zoveel ruim
te open voor een andere interpretatie (wanneer 
z itje  boven o f  onder de 13 weken grens bijvoor
beeld) dat noch de vrouw, noch de arts zullen 
weten waar ze aan toe zijn.
Voor de PSP is het ontwerp dan ook onaan
vaardbaar, want aan geen van de door de PSP ge
steunde uitgangspunten van Wij Vrouwen Eisen 
wordt recht gedaan n.1. dat de vrouw beslist, dat 
abortus uit het W etboek van Strafrecht m oet en 
dat abortus opgenom en dient te worden in het 
ziekenfondspakket.
De VVD heeft inm iddels roet in het CDA-eten 
gegooid door een aantal am endem enten in te 
dienen, die o.a. de bedenktijd verkorten en die 
aan de vrouw overlaten om te beslissen o f  alter
natieven een oplossing bieden voor de nood
situatie waarin ze verkeert. Marginale verbete
ringen, bedoeld als een gebaar naar de achterban 
Het kabinet is er nog niet over uit, Wiegel kon  
bij het overleg niet aanwezig zijn en zo is het 
antwoord van de regering weer een paar weken  
uitgesteld. Hopenlijk wordt dit uitstel een afstel 
en kan de huidige praktijk die in ieder geval 
beter is dan wat wordt voorgesteld in het on t
werp, gehandhaafd blijven.
En misschien dat er ooit eens een wet kom t die 
regelt dat de vrouw echt mag beslissen. . . .

HELEEN BU1JS
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klassensm jd
Een paar weken voor de behandeling van zijn begroting in de tweede kamer 
(begin november) sprak minister Albeda op een internationale konferentie 
in Parijs de vrees uit, dat er wel eens een nieuwe klassenstrijd voor de deur 
zou kunnen staan. Een strijd tussen jongeren en mensen van middelbare 
leeftijd. Hij doelde in dat verband op een strijd om plaatsen op de arbeids
markt, en zei een dergelijke tegenstelling hoogst gevaarlijk en verwerpelijk te 
vinden. Dat is mooi. Maar wat zien wij nu in zijn eigen begroting? Een heel 
pakket aan voorstellen inzake de jeugdlonen en de daaraan gekoppelde 
sociale uitkeringen, dat aan een dergelijke door hem gevreesde kloof alleen 
maar zal bijdragen.

Het m i n i m u m l o o n  is destijds vastgesteld als het 
minimale bedrag waar iemand van rond kan 
komen. Het m i n i m u m j e u g d l o o n  ligt nóg lager. 
Op zich al raar eigenlijk: alsof een jongere 
minder geld nodig heeft om van te leven o f  
minder presteert in zijn beroep dan iemand die 
ouder is.
Iemand van 18 die zelfstandig w oont kan nu 
niet eens rondkom en van het minimumjeugd
loon. Oe kamerhuren zijn schrikbarend hoog  
en de overige kosten van levensonderhoud  
zijn voor hem o f  haar zeker niet lager dan voor 
iemand die ouder is dan 23. Diezelfde achttien
jarige zou er nu volgens de regeringsvoorstellen 
20% op achteruitgaan. Een zestienjarige zelfs 
40%. Bovendien wordt nog voorgesteld, uit 
louter bezuinigingsdrang, de wachtperiode voor 
RWW voor schoolverlaters en buitenlandse 
jongeren {de periode die je minstens moet 
wachten voordat je in aanmerking komt voor 
een uitkering) te verlengen van drie tot zes 
maanden.
‘Volstrekt onaanvaardbaar' aldus Kred van 
der Spek hierover ‘en bovendien in strijd met 
het ook door de regering voorgestane idee 
dan men vanaf zijn 18e jaar zelfstandig moet 
kunnen funktioneren.

JONGEREN PIKKEN HET NIET

ekonom ische fakultcit van de Universiteit 
van Groningen komt tot deze konklusie.
Een verontrustende tendentie is dat alle 
tekenen erop wijzen, dat het vertrouwen van de 
jongeren in de parlementaire demo krat ie steeds 
verder afneem t. Dat is ook geen wonder, als 
je dit gesol met uitkeringen en jeugdloon ziet. 
Het kan haast niet anders dan dat de jongeren 
hun geloof verliezen in ‘de politiek'. Het korten 
op uitkeringen en salarissen maakt jongeren 
bovendien agressief: ze dreigen in een hoek 
gedrukt te worden zonder toekom st - en wie
4 * - "

zou dat wel pikken?

INSCHIKKELIJKHEID

Het valt het CDA blijkbaar niet zo moeilijk 
de minder sterke groepen in de samenleving aan 
te pakken. Van Agt gaf op het in oktober 
gehouden CDA-fusiekongres te kennen het 
‘volstrekt niet a-sociaal' te vinden om van 
iedereen enige teruggang in koopkracht te vragen 
‘ook dus, zij het in mindere mate, van de mensen 
met lagere inkom ens'. Partijgenoot Lubbers 
maakte het op hetzelfde kongres helemaal bont, 
door te zeggen dat de bereidheid tot matigen 
bij de gewone mensen vaak veel groter is dan bij 
de hogere inkomenstrekkers. En als klap op 
de vuurpcil waagde hij te zeggen dat bij de

herverdeling van inkom ens moet worden 
begonnen bij de jongeren. ‘Zij tonen nog een  
stuk inschikkelijkheid en zitten nog niet vast
gebakken aan de bestaande inkom ens
verhoudingen.'
Dat zijn toch curieuze opvattingen over matigen, 
en door wie, binnen het CDA.
Even curieuze opvattingen gelden in die partij 
waartoe Albeda nu toch echt ook behoort over
de p o s i t i e  van  d e  v rouw ' in  h e t  a r i n ’i d s p r o e e s  
en de vrouwenem ancipatie in het algemeen.
Op hetzelfde Haagse kongres keerde de minister 
president zich tégen de opvatting dat de 
em ancipatie van de vrouw pas geslaagd mag 
heten bij een drastische en snelle opvoering  
van het aandeel van de vrouw in de betaalde 
arbeid. ‘Wat er aan onbetaalde diensten te 
verrichten valt is vaak, gem eten aan de m aatstaf 
van de bevordering van het menselijk geluk, 
veel belangrijkcr. Dat geldt ook voor de toe
wijding aan het eigen gezin'.
Ongeveer terzelfdertijd werden toevalligerwijs 
de resultaten bekend gemaakt van een onder
zoek door de Loontechnische Dienst van het 
ministerie van sociale zaken naar de beloning en 
prom otiekansen van vrouwen die betaald werk 
verrichten. Hieruit bleek overduidelijk dat het 
loon van vrouwen die praktisch hetzelfde  
werk verrichten als mannen, in ons land 
gemiddeld 2 1 2  % achter ligt bij dat van hun 
mannelijke kollega's. Dit betekent, dat er de 
laatste jaren in dit opzicht niets is verbeterd. 
Het onderzoek toont bovendien aan dat 
vrouwen nog steeds erg langzaam doordringen  
tot de hogere inkom ensgroepen en daarin 
volstrekt ondervertegenwoordigd zijn.
Wie nu dacht dat er in de Memorie van 
Toelichting van de begroting van sociale zaken 
wezenlijke maatregelen werden aangekondigd  
om iets aan deze ongelijke situatie te doen, komt 
bedrogen uit: er wordt weliswaar gewezen op 
de noodzaak een beleid te blijven voeren gericht 
op de gelijke behandeling van vrouwen op 
de arbeidsmarkt, waarbij vermeld wordt dat dit 
in tijden van ekonom ische neergang niet 
meevalt, maar er komt niets konkreets uit.
Er wordt bijvoorbeeld geen enkele aanzet 
gegeven tot konkretiscring van het door de 
Nederlandse regering tijdens de VN-konferentie 
te Kopenhagen in ge nomen standpunt, dat er
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Het inmiddels op gang gekom en massale protest 
van de werkende jongeren maakt ons duidelijk 
dat ze het niet pikken. En terecht. Het zijn 
onredelijke voorstellen, slechts gemotiveerd  
vanuit bezuinigingsoverwegingen. Het is een 
beleid dat geen enkel perspektief biedt. Een 
beleid dat er alleen voor zorgt , dat 200 .000  
jeugdloners en 4 0 .0 0 0  dienstplichtige soldaten  
volgend jaar gem iddeld 1 5% minder in handen 
krijgen. De werkgevers worden er miljoenen 
guldens beter van (1 54 mln, volgens het NVV- 
jongerenkontakt) en er is geen enkele zekerheid 
dat daar meer werk tegenover staat, zoals de 
regering ons voorhoudt.
In de woorden van Albeda: ‘Als jongeren voor 
de werkgevers goedkoper worden, dan komen ze 
ook eerder aan werk; dan verlaag je zogezegd  
de drempel naar de arbeidsmarkt'. Maar uit een 
onderzoek van het Nederlands Economisch  
Instituut is inmiddels al gebleken, dat er 
helemaal geen direkte relatie bestaat tussen 
het loon verschil van ouderen en jongeren en de 
sterke groei van de jeugdwerkloosheid. Ook de
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EEN LUSTRUM FEEST V O O R  EEN
De officiële beschrijving van de Surinaamse staatsgreep in februari van dit 
jaar staat in het boek van de Surinaamse journalist Jozef Slagveer: ‘De nacht 
van de revolutie1. Maar hoe revolutionair is die staatsgreep als sinds augustus 
al leiders van de Revolutionaire Volkspartij in de bak zitten?
Voor Nederland lijkt alles weer o.k. De ontwikkelingshulp gaat ‘gewoon1 
door, (nieuwe) ministers en hun vertegenwoordigers vliegen heen en weer. 
Voor de Surinamers wordt de viering van vijf jaar onafhankelijkheid onder 
andere getypeerd door het afsluiten van de weg naar Nederland met strenge 
visumverplichtingen. Hun toekomst in Suriname is er in de afgelopen vijfjaar 
niet beter op geworden. En ondanks al de grootse verwachtingen, de mooie 
plannen en de gigantische bedragen. Maar hetzelfde beleid.

Na de staatsgreep in februari klonk in Nederland 
de vraag o f  de ontwikkelingshulp niet gestopt 
zou m oeten worden totdat de dem okratie weer 
terug zou zijn. De Nederlandse regering verklaar
de dat zij de positie van president Ferrier als een 
garantie voor de dem okratie beschouwde.
De zorg voor de Surinaamse dem okratie na de 
staatsgreep m oet wel met een aardige schep zout 
genom en worden gezien haar karakter voor de 
staatsgreep.

Weldra stond er een nieuwe Surinaamse regering 
klaar, die onder aktief leiderschap van de 
premier Chin A Sen het parlement eerst liet zit
ten, binnen twee jaar verkiezingen beloofde en 
voorzichtig de militairen de kazerne weer in 
werkte. Onder de leden van de Nationale Militai
re Raad groeide langzamerhand de verdeeldheid 
over de ‘revolutionaire' weg. Met dc ‘tweede 
coup' in augustus werd het pleit beslecht. Suri
name kreeg toen haar eerste politieke gevange
nen: drie NMR-lcdcn) écn net terug uit 
Nicaragua) en vier leiders van de Revolutionaire 
Volkspartij, verdacht van een internationaal 
kom plot (Nicaragua en Cuba!) om een coup te

plegen. De regering zit met haar handen in het 
haar hoe ze deze zaak m oet oplossen. Er is geen 
schijn van bewijs, maar zo vrijlaten zou de posi
tie van de legerleiding (die hen oppakte) onge
loofwaardig maken.
Ook Ferrier verdween van liet toneel, de presi
dent werd een te lastige protokolhouder. Boven
dien werden er uitspraken gedaan dat het parle
m ent verdwijnen zou en later werd hier ook nog 
aan toegevoegd, dat de politieke partijen niet 
meer terug zouden komen. In tegenstelling tot 
februari waren nu in Nederland geheel geen ver
ontruste geluiden te horen. Ja, het was jammer 
dat Ferrier weg was, klonk het wat verplicht. 
Maar het feit dat nu wel alle garanties weg leken, 
die indertijd juist de terugkeer van demokratie 
inhielden, gaf geen verontrusting meer. Er zijn 
dan ook verschillende aanwijzingen dat Neder
land - en dc USA en Venezuela - van te voren 
van de augustuscoup op de hoogte waren gesteld  
via hun ambassadeurs. Nederland zal dan wel 
niet zo ongelukkig zijn met het verdwijnen van 
deze ‘ultra-links’ geachte mensen van het politie
ke toneel. De macht van het driemanschap van 
legerbevelhebber Bouterse, president/premier

Chin A Sen en vice-premier/meervoudig minister 
Haakmat is behoorlijk verstevigd. Een poging om  
in Suriname van de alternatieven in Nicaragua en 
Cuba te leren, is onm ogelijk gemaakt.

PRONK, PEPER, PvdA

Toch is Suriname zeer beslist niet te vergelijken 
met een diktatuur in andere Zuid-Amerikaanse 
landen. Het lijkt er eerder op dat de stroming 
van nationalisten en (niet uitgesproken politie
ke) deskundigen het land uit de korruptie en ver
sukkeling willen halen. En ‘ultra-linkse elem en
ten ’ zijn daarbij, volgens Bouterse, ongew enst. 
Iets dergelijks stelde al eerder de nieuwe Surina- 
me-deskundige in de PvdA, Bram Peper ook. 
Peper begreep dat oud-m inister Pronk met boter 
op het hoofd liep, toen deze na de staatsgreep 
vooral de (m islukte) Surinaamse dem okratie be
treurde. Peper beoordeelde het steunen van de 
nieuwe regering Chin A Seng als veel zinvoller. 
Juist om veel radikaler ontwikkelingen te voor
kom en van ‘linkse ideologen en nationalisten van 
allerlei slag’. Binnen de PvdA lijkt Peper de posi
tie van Pronk wat betreft de Suriname-lijn over
genom en te hebben.

Het is triest om het te konstateren, maar wat be
treft Suriname en m et name het ontw ikkelings
beleid verschillen de PvdA en het CDA nauwe
lijks in visie, evenmin trouwens als de VVD. Er is 
erkenning van fouten zoals de spoorweg in West- 
Suriname, onenigheid over wiens schuld dat is, 
maar nauwelijks kritiek op de uitgangspunten  
van het beleid: het kreëren van infra-strukturele 
voorzieningen (dat zijn voorzieningen als wegen, 
bruggen, havens, spoorlijn, maar ook sociaal- 
ekonom isch als onderwijs en volksgezondheid) 
om  buitenlandse investeerders aan te trekken die 
samen met Suriname (staat o f bedrijven) de na
tuurlijke rijkdommen gaan exploiteren.

i'oto ’s Ronald Mav



STRENGER VISUM
Bij de plannen, die vooral verder uitgewerkt wor
den door Nederlandse ingenieursbureaus, wordt 
ten onrechte uitgegaan van een gelijk waardig 
bondgenootschap. De bedrijven komen niet om 
Suriname te ontwikkelen, maar om zelf rijker te 
worden. En dat lukt aardig. De grote vraag bij 
Suriname s ontwikkeling, de wurgende greep van 
het buitenland te verminderen, wordt niet ge- 
gesteld.

WANHOOP EN VLUCHT

In september werd weer ontwikkelingsgeld voor 
Suriname klaargelegd. In goede verstandhouding 
gingen Nederland en Suriname voor een half mil
jard gulden voor 55 projekten akkoord. Bij deze 
projekten zitten verbeteringen aan sociale voor
zieningen (voor bejaarden, voor ziekteverzeke
ring o.a.) die Nederland alleen als start betaalt. 
Volgend jaar moet Suriname het zelf doen. Hoe? 
Dat is onduidelijk. Nederlcnd heeft de regering 
Chili A Seng geld gegeven om de Surinamers aan 
zich te verplichten.
Hoe sympathiek op zich een aantal van de nu 
goedgekeurde projekten ook zijn (overigens een 
vijfde voor het omstreden West-Suriname pro- 
jekt en 65 miljoen voor telekommunikatie - voor 
Philips? - ), ze bieden geen enkel uitzicht op ver
betering van de werkgelegenheid. Voor de gewo
ne Surinamers blijft de onzekere toekomst. Een 
onzekerheid die ook de huidige regering ken
merkt in bijv. de ministerswisselingen. Met het 
vertrek van minister Chehin van financiën en 
ekonomie begin november was het de negende 
kabinetswijziging binnen een half jaar. Voor de 
vakbeweging geldt - net als voor alle andere orga
nisaties - nog steeds een vergaderverbod dat het 
werken onmogelijk maakt. De hoop die er met 
de staatsgreep van februari gegroeid is. hoop om
dat het toch mogelijk bleek de zittende kliek 
weg te krijgen, zal met nieuwe feiten gevoed 
moeten worden. Anders rest de wanhoop en de 
vlucht naar Nederland.

Op de dag dat we dit schrijven, is nog steeds niet 
bekend hoe het nieuwe verdrag dat het perso
nenverkeer tussen Suriname en Nederland regelt, 
er uit komt te zien. (Het oude verdrag loopt tot 
25 november) De onderhandelingen zijn nog be
zig. De verwachtingen zijn voor de Surinamers 
somber: Nederland viert het lustrum van Suri- 
name’s onafhankelijkheid met nog strengere 
visunwerplichringen. Mevrouw Haars, staats- 
sekretaris justitie, waarschuwde al eerder dat er 
geen soepel beleid zal komen. Alsof iemand dat 
zou verwachten, (zie Bevrijding 19).
Inmiddels zijn er in Nederland al een aantal Suri
namers die tal van problemen hebben om te vol
doen aan de huidige eisen voor verblijf. De 
‘nieuwe illegalen’ worden ze al genoemd.

In Suriname is, vanaf het moment dat het geko
lonialiseerd is, een politiek gevoerd, waarbij met 
goedkope arbeidskrachten geproduceerd werd 
voor de Europese (en later de Amerikaanse) 
markt, wat goed geld opleverde voor de kolonis

ten en hun geldschieters. Na de slavernij werden 
elders mensen geronseld: Chinezen, Madeirezcn, 
Hindostanen, Javanen. Er was een bewuste poli
tiek waarbij met een overaanbod van arbeids
krachten (werkloosheid) de arbeidskosten laag 
bleven. Nog steeds is de Surinaamse ekonomie 
bepaald door deze politiek: een grote werkloos
heid naast tienduizenden gastarbeiders, voorna
melijk uit Guyana.
Het kapitaal was welkom in Suriname en ging 
ook ongehinderd stevig vermeerderd liet land 
weer uit. De makers van de winst, de arbeiders, 
bleven ver achter en verpauperden. Wanneer zij 
het geld nareizen gaat de grens dicht. Zolang er 
geen wijzigingen in de Surinaamse sociaal-ekono- 
mische omstandigheden komen zullen de Suri

namers blijven komen. Een sluip-migratie, visum
plicht al dan niet. In Nederland komen de Suri
namers ook in de problemen met de werkloos
heid en de woningnood en daarbij nu ook nog de 
ilre i een de illcealiteit. Toch verwachten zij in Ne- 
derland als rijk land een beter toekomst, dan in 
een derde wereldland als Suriname.

Voor Nederland blijft de historische verantwoor
delijkheid voor een verpauperd land. waar het 
‘rode goud', de bauxiet, naar de USA en Neder
land (Delfzijl) verdwijnt. Ook alle mooi klinken
de ontwikkelingsplannen bieden weinig perspek- 
ticf voor het belangrijkste van Suriname: het 
Surinaamse volk!

SIEF VAN DER WERF

De foto's bij dit artikel maken deel uit van de fototentoonstelling 'Suriname Aktueel’, van de 
So/idariteits Beweging Suriname. De fototentoonstelling is voor een bescheiden bedrag te huur bij 
de SBS, Oudegracht 237, Utrecht. tel.: 030 - 32 Sb 6 7.
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wettelijke regelingen dienen te worden getroffen 
om de belemmeringen voor vrouwen om deel te 
nemen aan betaalde arbeid, op te heffen. Hoe zit 
dat met het ouderschapsverlof? verlof bij zieke 
kinderen? een kortere arbeidsdag? De 
bevordering van deeltijdarbeid (die wel in de 
Memorie van Toelichting genoemd wordt) 
als geisoleerde maatregel is geen oplossing. 
Integendeel.
Een échte stap in de goede richting zou zijn: 
streven naar een kortere arbeidsdag voor 
iedereen, uitbreiding van voorzieningen 
betreffende kinderopvang, openbreken van zo
genaamde specifieke ‘mannen-' en ‘vrouwen
beroepen’, projekten voor vrouwen die willen 
terugkeren op de arbeidsmarkt etc. Alleen van 
dit laatste is een spoor terug te vinden in de 
begroting, en dan nog beperkt tot traditionele 
beroepen (bejaardenzorg, verpleging, confectie) 
en slecht verdeeld over het land.

In dit kader zou men kunnen denken aan een 
veel aktiever en stimulerender beleid van de 
arbeidsbureau's, maar alles wijst erop dat dat 
beleid juist een ander kant op gaat. Meer en 
meer blijkt, dat de GAB’s zich voornamelijk 
)f bijna uitsluitend gaan richten op de vraag

van het bedrijfsleven. Het gewestelijk arbeids
bureau in Arnhem bijvoorbeeld heeft blijkens 
een bericht in de Arnhemse Courant (29-10) 
‘het roer omgegooid’: voortaan is in de eerste 
plaats de vraag van het bedrijfsleven bepalend 
voor de aktiviteiten van het GAB. Gevolg: 
de dienstverlening zal vooral gericht zijn op 
het vervullen van vakatures bij het bedrijfsleven. 
Ook bijvoorbeeld bij het GAB in Amsterdam 
is deze tendentie waar te nemen. Dienstverlening 
naar de werkzoekende toe bestaat zo onderde- 
hand niet meer.
Ook in deze richting gaat de mededeling van 
Albeda dat er nu haast gemaakt gaat worden 
met de toepassing van de regels omtrent het 
begrip ‘passende arbeid'. Het is niet de eerste 
keer dat hij dit stokpaard van stal haalt om er 
knelpunten op de arbeidsmarkt mee op te 
lossen - begin dit jaar kwam hij er op aandrang 
van werkgeverszijde ook al mee. Het betekent 
gewoon, datje als werkzoekende steeds minder 
mogelijkheid hebt een aangeboden baan te 
weigeren, ook al past hij helemaal niet op je 
opleiding of ervaring en moet je er per dag 
uren voor reizen. Het vreemde is, dat Albeda 
zelf zegt niet te kunnen overzien waartoe 
de verscherping van het begrip ‘passende arbeid'

leidt en in welke mate het zal bijdragen tot 
vermindering van de werkloosheid.

VOLUMEBELEID EN LOONMAATREGEL

Fred van der Spek kon er natuurlijk niet omheen 
net als bij de Algemene Beschouwingen nog 
eens uitvoerig stil te staan bij het onder het 
motto ‘volumebeleid' gepresenteerde pakket 
besnoeiingen in de sociale zekerheid, dat zo’n 
820 miljoen moet opleveren. ‘Het is voor mijn 
partij onaanvaardbaar, dat een aantal ingrijpende 
wijzigingen in ons sociale verzekeringsstelsel 
wordt doorgevoerd met als enig reëel motief: 
geld in het laatje brengen’, zo voegde hij de 
minister toe.
Ook het arbeidsvoorwaardenoverleg kwam 
uiteraard ter sprake, zij het kort, want aldus 
Fred van der Spek ‘alles wat we hier nu over 
zeggen komt in feite na het overleg tussen de 
minister en de sociale partners weer op losse 
schroeven te staan'.
Dat overleg was diezelfde middag. Het 
resulteerde uiteindelijk weer in een soort loon
maatregel. En daarover is het laatste woord nog 
niet gezegd.

TONNY SCHUITEMA

MILIEU
Minister Ginjaar van Volksgezondheid en Milieuhygiëne maakt een degelijke, 
goedwillende, hardwerkende, deskundige indruk.
Zonder nu te willen beweren dat dit alles slechts schijn is, valt toch niet te 
ontkennen dat de konkrete resultaten van al dit positiefs nauwelijks aan te 
geven zijn.
Met deze konstatering begon Fred van der Spek zijn vier minuten lange 
speech in het kader van de begroting voor milieuhygiëne, die eind oktober 
in de Tweede Kamer behandeld werd. Een konsta tering overigens die vorig 
jaar óók in zijn begrotingsverhaal voorkwam - wat niet zozeer wijst op een 
gebrek aan creativiteit van PSP-zijde, als wel op de treurige omstandigheid 
dat het resultaatloze beleid niet van vandaag of gisteren dateert.

Het is vervelend maar waar.
Uit de in memorie van toelichting bij de begro
ting gegeven stand van de wetgeving blijkt, 
dat er in het afgelopen jaar zo goed als niets 
bijgekomen is. Zelfs de Wet op de Bodem
bescherming, waarnaar al zo lang reikhalzend 
wordt uitgezien, omdat daarmee onder andere 
een beter optreden mogelijk is tegen stortingen 
van gif en ander gevaarlijk afval, is nog niet bij 
de Kamer ingediend. Er wordt naar gestreefd, 
aldus de memorie van toelichting, dat in ieder 
geval nog dit parlementair jaar te doen - maar 
dat stond er vorig jaar precies eender in.
Een groot probleem bij de milieuwetgeving is, 
dat het voornamelijk zogenaamde kaderwetten 
zijn, raamwetten die door algemene maatre
gelen van bestuur etc. ingevuld worden. Op deze 
zogenaamde uitvoeringsbesluiten heeft het parle
ment nauwelijks kontrolc, wat tot gevolg heeft, 
dat de echt belangrijke zaken vaak in een onder
onsje tussen minister en bedrijfsleven geregeld 
worden. Als er dan al wetten tot stand komen 
laat bovendien de uitvoering, en met name het 
tempo daarvan, vaak te wensen over. De Wet 
Chemische Afvalstoffen bijvoorbeeld, die in 
1973 bij de Tweede Kamer is ingediend en met 
voorrang behandeld, is pas in 1979 in werking 
getreden - en dan nog uiterst traag en mondjes
maat. Een échte oplossing voor het chemische 
afval in Nederland zou toch een veel snellere

en strengere aanpak vereisen. Ook bijvoorbeeld 
de uitvoering van de Afvalstoffenwet geeft 
weinig reden tot optimisme.

GROTE MISSER

De grote misser van het afgelopen jaar was 
natuurlijk het beleid ten aanzien van het 
dumpen van radio-aktief afval in zee. Er is 
gelukkig nogal wat beroering ontstaan toen 
begin dit jaar vanuit IJniuiden weer een radio- 
aktieve lading richting Atlantische Oceaan 
getransporteerd werd. De naar aanleiding hiervan 
door Ginjaar beloofde onderzoekscommissie, 
die dezer dagen eindelijk van start kon gaan, 
heeft als taak over een jaar of drie met een 
advies over het afvalprobleem te komen. Het 
voor de hand liggende alternatief voor deze 
vage en trage commissie, namelijk het nu al 
uitvaardigen van een absoluut verbod op de 
dumping (zéker van het industriële afval) 
komt blijkbaar niet bij de bewindsman op.

MILIEU EN INDUSTRIE

Fred van der Spek maakte ook een aantal op
merkingen over de relatie Milieu-Industrie: 
de niilieutoeslag en de innovatie.
De gerichte premies in het kader van de Wet 
op de Investeringsrekening (WIR) aan bedrijven

die milieuvriendelijk willen investeren, kunnen 
op zich positief gewaardeerd worden. Het 
bezwaar is echter dat het meeste geld uit de pot 
bij de grote bedrijven terechtkomt en dat zijn 
niet altijd de meest hulpbehoevende.
De innovatie, een beladen begrip, zou zich 
volgens Fred van der Spek vooral moeten richten 
op het veranderen van produktieprocessen die 
nu veel schadelijk afval leveren. Hiervan is in de 
Memorie van Toelichting bij de Milieubegroting 
niet veel terug te vinden.

Van der Spek suggereerde de minister nog, 
de extra aardgasbaten aan te wenden voor de 
ontwikkeling van industriële aktiviteiten in het 
Eems-Dollargebied, met dien verstande dat daar 
energiebesparende technieken, zuiveringsap- 
paratuur, installaties voor hergebruik, installaties 
voor ontzilting van zeewater en andere milieu
technische produkties zullen worden opgezet.

DE HANDEN UIT DE MOUWEN

In internationaal verband zou Nederland het 
komend jaar een goede mogelijkheid hebben 
allerlei zaken aan de orde te stellen. Nederland 
bekleedt dan namelijk het voorzitterschap 
van de Europese Milieuraad van de E.G.
Hoewel we als PSP niet veel ophebben met 
al die Europese instellingen en organisaties, 
ligt hier een mooie kans voor Ginjaar er eens 
flink tegenaan te gaan. Te denken valt aan 
problemen zoals dumping van afvalstoffen 
(ook radio-aktieve) in zee en aan de grens
overschrijdende vervuiling.

Of deze degelijke, goedwillende etc. etc. minister 
in Europees verband wél doortastende initia
tieven zal ontplooien, is mede gezien zijn 
politieke kleur en die van zijn kabinet met het 
open oog en oor voor de belangen van de 
industrie, maar zeer de vraag.

TONNY SCHUITEMA
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VOORLOPIGE KONGRESAGENDA 1
2

Op zaterdag 31 januari 1981 houdt de PSP haar volgend kongres. 3
Dit kongres zal plaatsvinden in de Hertogzaal van de Brabanthallen 4
te Den Bosch. 5

6
Op voorstel van het partijbestuur heeft de partijraad op 25 oktober 7 
de voorlopige agenda van het kongres als volgt vastgesteld: 8

9
1 . opening 10
2 . benoeming resolutiekommissie 11
3. verkiezing landelijk deel van de lijst voor de komende Tweede 1 2

Kamerverkiezingen 1 3
4. benoeming bestuur Henk Lankhorst Stichting 14
5. stichtingsstatuten 15
6 . kongresplanning 16
7. knelpunten programmatische brochures 17
8 . resoluties 18
9. sluiting 19

20
Voor de agendapunten 3, 5, 6 en 7 staan in deze krant voorstellen 21 
van het partijbestuur. Hierop kunnen de afdelingen to t en met 22 
3 december amendementen indienen. Deze amendementen komen in 23 
de tweede kongreskrant. Daarin komt ook een overzicht van de 24 
mensen die kandidaat staan voor de Kamerlijst. Deze tweede kongres- 25 
krant zal half januari verschijnen. 26

27

29
Agendapunt 3 30

31
Naast het vaststellen van het landelijk deel van de kamerlijst komt 3 2  

bij agendapunt 3 ook de standpuntbepaling over lijstverbinding 3 3  

aan de orde. Het partijbestuur stelt het kongres het volgende voor: 3 4

35
Voorstel lijstverbinding: 36
1. Bij de Tweede Kamerverkiezingen streeft de PSP naar een lijst- 3 7  

verbinding van de lijsten van alle deelnemende linkse partijen. 3 3

2. Als een lijstverbinding als bedoeld onder punt 1. nog niet mogelijk 3 9

is, kiest de PSP voor een zo breed mogelijke lijstverbinding. 4 0

41
Toelichting: 42
Tot nu toe heeft de PSP steeds gekozen voor een opstelling zoals 4 3  

spreekt uit de voorstellen 1. en 2. Ook het novemberkongres heeft 4 4  

deze opstelling vastgesteld voor de statenverkiezingen van 1982 4 5  

(Hoewel het kongres bij het schrijven van dit stuk nog moest plaats 4 g 
vinden, mogen we hier vanuit gaan daar er geen voorstellen in een 4 7  

andere richting lagen). 48
Tot nu toe deden zich geen echte keuzemogelijkheden voor, daar de 4 9  

CPN to t nu toe lijstverbinding afwees. De opstelling van de ver 5 0  

schillende partijen op d it moment is als volgt. D ' 6 6  wenst geen lijst- 51 

verbinding aan te gaan met welke partij dan ook. De PvdA wil een lijst- 5 2  

verbinding met PPR en PSP, maar niet met de CPN. Het PSP-kongres 5 3  

sprak uit dat men een lijstverbinding met de PvdA wou, aangevuld 5 4  

met zoveel mogelijk andere linkse partijen. De CPN pleit voor een 5 5

lijstverbinding met PPR en PSP (wat de PPR dus niet w il). Onduidelijk 
is of de CPN to t een lijstverbinding met alleen de PSP bereid is. 
Als we ervan uitgaan dat d it wel het geval is dan kan de PSP kiezen 
tussen een verbinding PvdA-PPR-PSP en een verbinding CPN-PSP. 
Voor de PSP was lijstverbinding to t nu toe een technische zaak om 
zoveel mogelijk (rest)zetels voor links binnen te halen. Zo hield de 
lijstverbinding met PPR en PvdA in '77 geen politieke voorkeur 
voor deze partijen boven bijvoorbeeld de CPN in.
Nogal wat rekenwerk leidt to t de volgende konklusies: de kans op 
restzetels voor links is bij beide keuzes (PvdA-PPR-PSP dan wel 
CPN-PSP) bij benadering even groot. Wat dat betreft maakt het dus 
niet uit. De kans op PSP-zetels is bij de twee mogelijkheden echter 
niet gelijk. Die is groter bij de kombinatie PvdA-PPR-PSP. Bij deze 
kombinatie is de volgende PSP-zetel bij 0,1 7 % minder van de stemmen 
zeker gesteld dan bij de kombinatie met de CPN.
Het partijbestuur b lijft erbij dat een lijstverbinding een technische 
zaak is en niet het uitspreken van politieke voorkeuren binnen links. 
Gezien de grotere kans op PSP zetels kiest het partijbestuur voor de 
brede kombinatie.

Agendapunt 5 
Stichtings-statuten

Toelichting: (niet amendeerbaar)
Tijdens de vergadering van de partijraad op 28 april 1979 werd 
gesproken over het opnieuw gaan funktioneren van het Wetenschappe 
lijk Bureau van de PSP. Een van de diskussiepunten was daarbij 
de verkiezing en het afleggen van verantwoording van het bestuur van 
de Stichting Wetenschappelijk Bureau. Bij die gelegenheid is vanuit 
het partijbestuur voorgesteld om een kommissie te benoemen die een 
kongresvoorstel zou maken betreffende de bestuursstruktuur van alle 
landelijke stichtingen, zodat de partij op d it punt to t een duidelijk 
beleid zou komen. De partijraad nam deze suggestie over en benoemde 
op dezelfde vergadering de kommissie (PR besluit 79.20).
De kommissie bracht op 24 juni 1979 verslag uit aan het partijbestuur. 
Als gevolg van drukke werkzaamheden bleek het niet mogelijk om 
voor het najaarskongres van 1979 een kongresvoorstel te maken en 
een en ander werd uitgesteld to t het januarikongres 1981.
Het onderstaande voorstel bevat de hoofdlijnen van het beleid dat de 
partij voortaan zal moeten voeren wanneer het gaat om stichtingen 
met een landelijke funktie. De bestaande stichtingsstatuten zullen 
zonodig op bepaalde punten aan d it beleid moeten worden aangepast. 
Dit zal moeten gebeuren onder verantwoordelijkheid van het partij 
bestuur waarbij de partijraad een kontrolerende funktie heeft.

Voorstel (amendeerbaar)
Het kongres van de PSP, in vergadering bijeen te 's Hertogenbosch, 
op zaterdag 31 januari 1981,

spreekt de volgende overwegingen uit:

1. Er dient onderscheid te worden gemaakt tussen stichtingen met 
een beheersfunktie en stichtingen met een politiek inhoudelijke 
funktie.
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Tot de eerste kategorie behoren:
—  Stichting Partijgebouw (SPGI
— Stichting Drukkerij Bevrijding (SDB)
— Stichting Kamerfraktie Assistentie (SKA)

Tot de tweede kategorie behoren:
— Stichting Vorming en Scholing (SVS)
— Stichting Wetenschappelijk Bureau (SWB)
— Henk Lankhorst Stichting (HLS)

De beheersstichtingen zullen bestuurlijk worden opgehangen 
aan het verantwoordelijk politiek orgaan (voor SPG en SDB 
het partijbestuur, voor SKA de Tweede Kamerfraktie). Deze 
zijn op hun beurt weer verantwoording verschuldigd aan het 
kongres.
De stichtingen met een politiek inhoudelijke funktie worden 
direkt aan het kongres opgehangen. SVS en HLS voldoen al aan 
d it model, SWB nog niet.
Het orgaan dat verantwoordelijk is voor het beleid van het 
stichtingsbestuur is tevens het orgaan dat bestuursleden benoemt 
en ontslaat, tenzij er sprake is van medebeheer (zoals bij Drukkerij 
Bevrijding).
Wanneer er tussentijds een stichting wordt opgericht stelt het 
partijbestuur aan de partijraad voor to t welke kategorie de 
stichting behoort. De partijraad beslist hierover; het kongres kan 
d it besluit herroepen.

2. Het aantal bestuursleden hangt af van het takenpakket en van het 
vertegenwoordigende karakter van het stichtingsbestuur (b.v. 
in het geval van medebeheer) en wordt van geval to t geval bekeken.

3. De samenstelling van het stichtingsbestuur en/of de verantwoorde
lijkheid van de bestuursleden zal zodanig moeten zijn dat het 
verantwoordelijke partijorgaan de vereiste zeggenschap kan 
uitoefenen. Dit kan b.v. betekenen dat men zelf de meerderheid 
in het bestuur heeft of dat er sprake is van een vetorecht.

4. Het benoemend orgaan moet altijd in staat zijn om de door haar 
benoemde bestuursleden te ontslaan. Wanneer het kongres het 
benoemend orgaan is moet de partijraad die bevoegdheid tussen
tijds krijgen. Dit moet ook gelden wanneer de bestuursleden 
geen lid zijn van de PSP.

5. De bestuursperiode bedraagt twee jaar.

6 . De penningmeester van de stichting hoeft niet dezelfde te zijn 
als de penningmeester of diens plaatsvervanger van het 
benoemende orgaan. Wel moet worden vastgelegd dat het 
financiële beleid in overleg met het benoemende orgaan wordt 
gevoerd en dat er per kwartaal een financieel overzicht wordt 
overlegd.

7. De stichtingen stellen, in overleg met het partijbestuur, jaarlijks 
een werkplan op dat ter goedkeuring wordt voorgelegd aan de 
partijraad. Het partijbestuur is verantwoordelijk voor de koör- 
dinatie van deze werkplannen, zowel onderling als tussen deze 
werkplannen en die van het partijbestuur. Dit betreft ook het 
publikatiebeleid.

8 . Voor statutenwijziging is goedkeuring door het benoemende 
orgaan nodig. Over de oprichting beslist het benoemende orgaan. 
Over opheffing beslist altijd het kongres, met 2/3 meerderheid.

9. De dagelijkse leiding van de stichtingen met een politiek inhoude
lijke funktie berust bij de PVV of een ander, daartoe statutair 
aangewezen lid van het partijbestuur, die als voorzitter van het 
stichtingsbestuur optreedt.

draagt het partijbestuur op, de statuten van de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau PSP in overeenstemming te brengen met de 
bovengenoemde uitgangspunten, vergelijkbaar met die van de SVS.

Agendapunt 6
Kongresplanning 

Toelichting (niet amendeerbaar)
In de tweede kongreskrant voor het novemberkongres staat al vermeld 
dat het partijbestuur op verzoek van de strategiekommissie zal 
voorstellen langer de tijd  te nemen voor de strategiediskussie dan op 
het Maastrichtse kongres afgesproken. De strategiekommissie kwam

to t haar verzoek omdat bleek dat de toegemeten tijd  te kort was voor 
diepgaande en brede diskussie in de partij.
Ook wil het partijbestuur een uitspraak van het kongres over de af
ronding van de strategiediskussie. Vorig jaar werd besloten to t twee 
kongressen over de strategie: het eerste eind '82 om aan de hand van 
stellingen op hoofdpunten een keuze te doen, het tweede eind '83 om 
een kompleet strategiestuk vast te stellen dat aan de hand van de 
aangenomen stellingen opgesteld zou worden. De keuze voor afhan
deling via twee kongressen is toen niet bediskussieerd, omdat het 
slechts een detail vormde van een totaal procedurevoorstel. Hieronder 
geeft het partijbestuur drie mogelijkheden aan, waaruit het kongres 
een keuze moet maken (zie voorstel A,B en C plus bijbehorende 
toelichting).

Ook staat in de tweede kongreskrant van het novemberkongres een 
voorstel (V01, blz 72) om in 1982 een kongres te houden over seksen- 
strijd en klassenstrijd. Een preciezere uitwerking van het tijdstip 
en de procedure volgen in onderstaande voorstellen, (Voor het gemak 
zijn we ervan uitgegaan dat het novemberkongres voorstel V01 heeft 
aangenomen. Gebeurt dat niet dan vervallen deze voorstellen auto
matisch)

Door voor de strategiediskussie langer de tijd  te nemen kom t een grooi 
deel van het kongres eind 1981 vrij. Het zou voor de hand liggen op 
d it kongres de seksen- en klassenstrijd te agenderen. Dat is echter niet 
mogelijk, daar een goede voorbereiding van d it kongres langer tijd  
vergt. Met veel optimisme zou te denken zijn aan een afronding 
van deze diskussie op een kongres in voorjaar '82. Maar d it wordt 
toch al een erg drukke periode: manifestatie ter gelegenheid van 
het 25-jarig bestaan, provinciale en gemeentelijke verkiezingen. In 
die periode ook nog een kongres organiseren zou de aandacht van de 
partij zeer versnipperen, waardoor waarschijnlijk alle aktiviteiten 
niet goed u it de verf zouden komen. Daarom denkt het partijbestuur 
aan het volgende schema:
31 oktober '81 eendaags kongres
begin maart '82 manifestatie 25 jaar PSP
eind maart '82 provinciale verkiezingen
zaterdag 1 mei 1 mei vieringen
eind mei '82 gemeentelijke verkiezingen
27 en 28 november '82 kongres over seksen- en klassenstrijd
april '83 kongres over strategie

Voorstellen (amendeerbaar)
1. Zaterdag 31 oktober 1981 vindt er een eendaags kongres plaats, 

met onder andere de verkiezing van een nieuw partijbestuur op 
de agenda.
om de resultaten van d it kongres mee te kunnen nemen bij de 
strategiediskussie moet d it kongres vóór het strategiekongres 
gehouden worden.

2. De strategiediskussie wordt ruim een jaar verlengd om een brede 
diskussie in de partij over strategie mogelijk te maken.
Voorjaar 1983 wordt er een extra kongres gehouden om aan de 
hand van stellingen over de strategie uitspraken te doen.

3. A  De stellingen zoals vast te stellen in het voorjaar van '83 zijn het 
eindresultaat van de strategiediskussie. Verdere uitwerking 
geschiedt alleen op deelterreinen via de programmatische bro
chures.

B  De stellingen zoals vast te stellen in het voorjaar van '83 worden 
gebruikt als basis voor een uitvoerig strategiestuk te behandelen 
op een kongres in de loop van '84.
C  Het partijbestuur heeft to t taak om na de beslissing over onze 
strategie op hoofdpunten in het voorjaar van '83 bij deze stellingen 
toelichtende teksten u it te werken in overleg met de strategie
kommissie. Deze teksten worden ter geodkeuring aan de partij
raad voorgelegd.

Toelichting bij 3
P ro ce d u re e l: Het kongres moet een eerste keuze doen tussen wel of 
geen nadere uitwerking van de stellingen. Dit kan via aanname of 
verwerping van voorstel 3A. Wordt A verworpen dan moet er een 
procedure komen voor de uitwerking. Dat betekent een keuze tussen 
B en C.
In h o u d e lijk : Door in het voorjaar van '83 te werken met stellingen 
kan de diskussie gericht worden op strategische hoofdpunten. Deze 
procedure heeft in '75 bij het kongres over 'De PSP en het vraagstuk 
van het geweld' goed gewerkt. Voorkomen moet worden dat het
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kongres ondersneeuwt in een eindeloze reeks stemmingen over detail- 
zaken. De stellingen over 'De PSP en het vraagstuk van geweld' zijn 
nooit nader uitgewerkt. V rij korte stellingen op hoofdpunten zullen 
veel mensen die minder ingevoerd zijn in politieke exegese niet zoveel 
zeggen. Een toelichtende tekst met voorbeelden en uitwerkingen 
kan verduidelijkend werken. Zo'n toelichtende tekst kan zowel via 
procedure B als C to t stand komen. Een voor de hand liggend nadeel 
van B is dat zo'n tweede kongres in feite een herhaling van het eerste 
wordt, alleen niet aan de hand van stellingen, maar van komplete 
teksten. Immers afdelingen die in meerderheid een nuancering aan
hangen die voorjaar '83 afgewezen door het kongres wordt zullen 
op dat tweede kongres proberen via amendering hun visie alsnog 
aangenomen te krijgen.
Krijgt de partijraad de taak over toelichtende teksten te beslissen 
dan is dat gevaar minder aanwezig, daar de partijraad niet bevoegd is 
kongresbesluiten bij te stellen.

4. Begin maart 1982 organiseert de PSP een grote manifestatie ter 
gelegenheid van het 25-jarig bestaan van de PSP.

5. Op 27 en 28 november 1982 vindt er een kongres plaats, waar 
seksen- en klassenstrijd op de agenda staat.

6 . Voor de verdere toekomst is de kongresplanning: 
november '83 beknopt EG-programma '84 - '89 
november '84 verkiezingsprogramma '85 - '89

7. Voor de voorbereiding van het kongres van november '82 is het 
partijbestuur verantwoordelijk. Het partijbestuur benoemt hier
voor een kommissie van tien leden, van wie vijf te benoemen op 
bindende voordracht van de PSP-vrouwengroepen. Deze kommissie 
legt op basis van onder meer de brochure van de PSP-vrouwen en 
de diskussiedag van april '81 een voorstel voor stellingen (met 
eventueel op onderdelen tegenstellingen) aan het partijbestuur 
voor. U iterlijk mei '82 verschijnt de eerste kongreskrant. Genoem
de kommissie heeft verdert to t taak de diskussie in de afdelingen 
te stimuleren.

9. Na het kongres van november '82 wordt de voorlopige brochure 
van de PSP-vrouwen aan de hand van de resultaten van het kongres 
bijgesteld. De partijraad zal toetsen of d it korrekt gebeurd is. Daar
na zal de brochure als PSP-brochure verschijnen.

Agendapunt 7
KNELPUNTEN PROGRAMMATISCHE BROCHURES 

TOELICHTING
In de diskussie over de opzet van het verkiezingsprogramma '81 - '85 is 
het plan ontstaan om de visie van de PSP op de afzonderlijke beleids
terreinen beter u it te werken in een serie van brochures. Over elk 
hoofdstuk in het programma één, dus in totaal ruim twintig. Het 
spreekt dat die niet allemaal in één jaar geschreven kunnen worden. 
Dit jaar zijn ontwerpteksten geschreven voor programmatische brochu
res over: sociaal-ekonomisch beleid, volkshuisvesting, oorlog en vrede, 
energie en onderwijs.
Op het afgelopen kongres van 22 en 23 november heeft de partij over 
de meeste programmatische punten een uitspraak gedaan door het aan
nemen en verwerpen van amendementen. Bij het schrijven van een pro
grammatische brochure wordt uiteraard uitvoeriger op zaken ingegaan. 
Hierbij kunnen nieuwe punten naar voren komen, waarover het kon
gres nog geen uitspraak deed. De bedoeling bij de hele reeks brochures 
is dat deze nieuwe punten apart aan het kongres worden voorgelegd.
Bij de brochures over volkshuisvesting, oorlog en vrede en onderwijs 
zijn geen nieuwe punten naar voren gekomen. Bij de brochure over 
sociaal-ekonomisch beleid wel. Die punten zijn hieronder te vinden in 
de vorm van twee stellingen. De afdelingen kunnen deze stellingen 
amenderen. De strekking van de door het kongres aanvaarde stellingen 
zullen in de brochure verwerkt worden. Bij de verdere afwerking van 
de brochures is het de taak van het partijbestuur erop toe te zien dat 
de teksten binnen eerder gedane kongresuitspraken blijven.

1. Stelling over individuele koopkracht en kollektieve bestedingen

De belangrijkste tekorten aan goederen en diensten bevinden zich op 
het ogenblik in de kollektieve sfeer en niet in die van de individuele 
konsumptie. Opheffing van tekorten aan woningen, aan voorzieningen 
die huishoudelijke arbeid vervangen, onderwijs, enzovoort hebben 
prioriteit.
Daarom legt de PSP de nadruk op behoud en uitbreiding van de ko l
lektieve voorzieningen, die de bevolking ten goede komen. Voor u it
breiding van die kollektieve voorzieningen staan als eerste middelen

ten dienste: belastingverhoging, vergroting van financieringstekort, be
perking van de kapitaalexport, afroming van de winsten, afbraak van 
de defensielasten. Zonodig kan ook matiging van (de groei van) de 
individuele inkomens in aanmerking komen om middelen vrij te ma
ken voor wenselijke kollektieve voorzieningen. Een dergelijke matiging 
moet echter de inkomens to t modaal niet treffen en dus gepaard gaan 
met inkomens nivellering.

2. Stelling over verdeling van arbeid

Een drastische herverdeling van de beschikbare betaalde arbeid (b ij
voorbeeld door verkorting van de werkdag to t v ijf uur) onder de bevol
king (vrouwen en mannen) moet, voorzover die niet kan worden be
taald uit de verhoging van de arbeidsproduktiviteit, gepaard gaan met 
een herverdeling van inkomens.
Bij vermeerdering van het aantal inkomenstrekkenden is het aanvaard
baar dat d it leidt to t een verlaging van het gemiddeld inkomen uit 
arbeid van de individuele inkomenstrekkende.
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Foto’s NCB in de Rooie Rai
Van 19 november tot 19 december 1980 is 
in boekhandel De Rooie Rat de foto-tentoon- 
stelling te zien van het Nederlands Centrum voor 
Buitenlanders.
De tentoonstelling probeert een beeld te geven 
van de positie van de buitenlandse werknemers 
en hun gezinnen in Nederland. Aan verschillende 
aspekten van hun situatie wordt aandacht 
besteed, bijvoorbeeld aan de gezondheidszorg, 
de huisvesting, het onderwijs en de werk
gelegenheid.

Naast de foto's is er ook een diaserie over deze 
problematiek te bekijken.
De tentoonstelling is o.a. samengesteld door de 
fotografen Robert de Hartog, Bertien van Manen, 
F ons M anders. Coen YVessing en Bert N ie n huis.

Boekhandel De Rooie Rat, adres: Oude Gracht 65 
te Utrecht. Openingstijden: 
maandag I 3.00 - 1 8.00 uur, dinsdag t/m vrijdag
9.00 - 18.00 uur, zaterdag 9.00 - 17.00 uur, 
donderdagavond 19.00 - 21.00 uur.

Fascisme
Zondag 20 november a.s. organiseert het open 
werkende jongeren centrum De Metro een mani
festatie tegen het opkomende fascisme in Neder
land (Nederlandse Volks Unie, Grijze Wolven, 
Amicales etc.).
Om 14.00 uur 's middags beginnen we met een 
aantal films over deze problematiek. Dit zijn: 10 
December, dag der mensenrechten welke film 
een vergelijking maakt tussen Mussert en Glim
merveen; Dcmokratie op z'n Turks over het anti
fa seist ie s en links verzet in Turkije; Attica, de 
speelfilm over de bloedig onderdrukte gevange
nisopstand in Amerika en een film over de be
handeling van politieke gevangen in Zuid Ameri
ka welke gruwelijke beelden toont van marte
lingen.
Doorlopend is er een J</totentoonstleling van het 
Verenigd Verzet.
Om 20.00 uur 's avonds gaat het programma ver
tier met aan het begin de speelfilm Dag der Men
senrechten, een forum waaraan deelnemen i rvd
vul. S/u k van de PSP, het I 'erenigil I 'erzet. en 
fw'i’i' buitenlandse organisaties van Turken en 
Marokkanen. Hierna vindt er een diskitssie 
plaats. Tussendoor en op het eind van de avond 
zal Jaap vul. Merwe optreden.

Plaats; De Metro, Smalle Haven I, Eindhoven. 
Tijd: 30 november 1980 om 14.00 - 23.00. 
Entree: F t  5,-.

t w e e d e

K E R S T D A G

Organisatie W A A K S  (W erkgroep 
A n ti A too m ko p pe n  S teenw ijk)
waarin c ieewerken l . K . V  , 
P v f l A . J S  P P Ft . P S.P.

In lich tingen te l: 05210 15313
05210 14156

Bijdragen: g ironum m er 3520934 
t.n.v W A A K S  Steenw ijk

Programma:
11.15 uur O chtendprogram m a, C

Spreker Jan ter Laak (pastor) i
In form atiestands *
Sprekershoek

*
Lf-

Plaats: Meenthe, tegenover sta tion N S S teenw ijk ï
S teenw ijk  is per in te rc ity  ie  bereiken O

1 4 00 uur V ertrek  naar de N A V O  basis te Havelterberg 
15 00 uur M anifestatie  b ij de N A V O  basis

Na a flo o p  gelegenheid to t napraten en het 
gebruiken van een consum ptie in rie Meenthe to t IB .0 0 uur

Geweldloze
weerbaarheid
Aan de Volkshogeschool vOvercinge' te Havelte 
wordt van 27 december tot 31 december een 
kursus geweldloze weerbaarheid gegeven. De 
kursus is bedoeld voor gevorderden, d.w.z. 
voor mensen die al eens een kursus hebben 
gevolgd of door zelfstudie er al van op de hoogte 
zijn. Inlichtingen en opgave (voor 1 dec.) bij: 
Harcourt Klinefeltcr, 05212 - 1696 of 
05214 - 1541.

Tanzania
In Morogoro (Tanzania) is op dit moment de 
bouw van het eerste ziekenhuis van de Zuid- 
afrikaanse bevrijdingsbeweging ANC, African 
National Congress, in volle gang. Het totale 
bedrag dat voor de bouw nodig was is de 
afgelopen jaren door de Nederlandse bevolking 
bijeen gebracht. Deze steun is hard nodig! 
Want steeds harder grijpt het racisme naar de 
wapens om het verzet van de bevolking de kop 
in te drukken. Het ANC bundelt het verzet van 
de bevolking, zowel van zwart als van blank, 
waardoor de vrijheidsstrijd de afgelopen jaren 
zoveel vorderingen heeft kunnen maken. Maar 
de weg naar de vrijheid is nog lang en zal vele 
slachtoffers vergen. Daarom is de bouw' van het 
ANC-Nederland Solidariteitsziekenluiis zo 
belangrijk. De bouwkosten bedroegen 
vierhonderduizend gulden. Voor de totale uit
rusting is de komende jaren nog eens hetzelfde 
bedrag nodig. BOUW EEN ZIEKENHUIS 
EN RICHT HET IN! Het Medisch Komitee 
Angola doet een beroep op u het ziekenhuis 
financieel te steunen. Het gironummer is: 
2338300.

Paleslijnse dag
Op zaterdag 29 november 1980, van 12-23 uur 
organiseert de Palestijnse vereniging een mani
festatie ter gelegenheid van de internationale 
solidariteitsdag met het Palestijnse volk.

Programma:
- de officiële folklore- en dansgroep van de PLO 

(45 mensen)
- de progressieve Marokkaanse muziekgroep 

Nas el Ghawan
- een Nederlandse rockgroep
- tentoonstelling van Palestijnse kinderteke

ningen
- tentoonstelling van foto's, affiches en teke

ningen van Palestijnse kunstenaars
- tentoonstelling van traditioneel Palestijns bor

duurwerk en klederdracht
- tentoonstelling van boeken (in arabisch en 

andere talen).
- tentoonstelling van werk van arabische 

kunstenaars die in Nederland wonen

Op deze manifestatie spreken ook vertegenwoor
digers van de PLO, de Palestijnse vakbond, 
vrouwenunie, studentenunie en de schrijvers
bond op zaterdag 29 november 1980 van 12 - 23 
uur.

Plaats:
Veemarkthallen, Sartreweg 1 - 3, Utrecht.



Dit is het motto van het kort geleden verschenen 
‘Windwerkboek’, geschreven door Chris Westra 
en Herman Tossijn, uitgegeven door de 
Ekologische Uitgeverij. Het boek heeft een twee
ledig doel: aantonen wat wel en niet mogelijk 
is met windenergie in Nederland èn zelfbouwers 
in spé een handleiding geven om een optimaal 
werkende molen te kunnen bouwen.

HET BOUWEN VAN EEN MOLEN

Allereerst over het laatste. Het boek legt de lezer 
niet vast op één bepaald molenontwerp. Het wil 
juist ieder de voor zijn of haar situatie geschikte 
molen mogelijk maken. Het materiaal daarvoor 
is verdeeld in drie hoofdstukken: het maken van 
een plan (7), het ontwerpen van een molen (8) 
en het bouwen daarvan (9). Uit hoofdstuk 9 
wordt duidelijk dat een molen in het westen 
en noorden van het land nu al (flink) geld 
oplevert door goedkope elektriciteit. Welke ver
gunningen nodig zijn is onduidelijk: de molen 
moet aan de eisen van het bestemmingsplan 
voldoen, als dat er is, maar voor een niet te gek 
grote molen is geen hinderwetvergunning nodig. 
Het valt te verwachten dat de eisen die aan 
een molen gesteld worden in de nabije toekomst 
wel geformuleerd zullen worden. Wie het plan 
heeft een molen te bouwen wordt wel aange
raden dat met de buren te bespreken.
In hoofdstuk 8 blijkt dat er heel wat komt 
kijken voor een molen: je moet je elektriciteits
verbruik vaststellen en de windgegevens voor de 
plek van de molen zien te krijgen. Dan kan be
paald worden hoe groot de molen moet worden. 
Van de verschillende onderdelen - hun werking, 
de materiaalsoort, de ontwerpkeuzes die er zijn - 
komen achtereenvolgens aan bod: de dynamo, 
de rotor, de koppeling hiertussen, de opslag, 
krachten op de molen, vertikale molens. - Deze 
zaken en meer komen in hoofdstuk 9 allemaal 
weer terug maar dan gaat het om hoe je in 
de praktijk er aan kan komen (zelf maken, 
van de sloop) en hoe je de boel moet monteren. 
Hoofdstuk 10 kompleteert de zaak door 17 
zelfbouwmolens te laten zien. Allerlei oplos
singen van zelfbouwers voor konstruktiepro- 
blemen komen daarbij naar voren.
- Daarmee is de koek voor de zelfbouwer nog 
niet op, want in een aantal bijlagen zijn naast 
formule-afleidingen ook bouwbeschrijvingen te 
vinden voor windmeters, schakelschema’s voor 
bewaking van accuspanning en laadstroom en 
koppeling aan het net, èn - heel belangrijk - 
computertabellen waarmee de wiekprofielen 
van een zestal kleine rotoren voor allerlei wind- 
situaties kunnen worden bepaald. Dit is voor de 
zelfbouwer vaak een van de moeilijkst op te 
lossen problemen en deze tabellen bieden met 
de handleiding hoe ze zelf te gebruiken dan ook 
een uitkomst.

- Deze tabellen zijn typerend voor veel dingen 
die in het boek staan: het zijn gegevens die 
(vrijwel) nergens anders te krijgen zijn, ook niet 
in de literatuur uit het buitenland. Dit maakt 
het windhoek een uniek dokument.

ONDERZOEK

Maar ook voor het toekomstige energiebeleid 
in Nederland is het van betekenis. Het geeft een 
overzicht van de stand van zaken op onderzoeks
gebied, waaruit blijkt dat het oprichten van een 
nationaal windonderzoeksinstituut Nederland op 
het gebied van windenergie aan een aantrek
kelijke technologie kan helpen. Niet dat er nu 
niets gebeurt. In Petten (Energie-Onderzoeks 
Centrum Nederland) wordt aan een grote wind
turbine gewerkt, ten behoeve van de elektrici
teitsbedrijven. Veelbelovend is het tipvaanonder- 
zoek dat aan de TH Delft wordt verricht. Tip- 
vanen aan de vleugels van de molen kunnen het 
rendement twee tot zes keer zo groot maken. 
(In een zeer recent artikel in Intermediair
- 26-9-80 - doen de Delfste onderzoekers verslag)

Ekonomisch biedt windenergie voor elektrici
teit precies alles wat de overheed altijd zegt 
te willen. Het is een bijzonder betrouwbare 
energiebron die niet opraakt, is milieuvriendelijk 
en kan goed zijn voor een nieuwe nationale 
industrie. Vijftien procent windenergie kan 
volgens de schrijvers 10 procent brandstof voor 
elektriciteitscentrales besparen. De tien procent 
levert dan een importbesparing op van 
f. 400 miljoen en een netto voordeel van 
f. 90 miljoen per jaar! Het is jammer dat in dit 
boek niet wordt aangegeven of dit cijfer van I 5 
procent het maximale is, of dat wc nog verder 
kunnen gaan.

Windenergie voor elektriciteit is overigens 
niet nieuw. Ook in vroeger tijden was er veel 
belangstelling. Voor de Tweede Wereldoorlog

werd windenergie gebruikt voor elektriciteit 
in Nederland, vooral op het platteland. In 
Rusland, waar de enorme afstanden olie en 
steenkool relatief duur maken, is al sinds 1920 
aan grote molens gewerkt, die elektriciteit aan 
het net leveren. Ook Denemarken is heel wat 
verder dan Nederland.

IN DE STEDEN!

Chris en Herman rekenen uit dat er zoveel 
energie in de wind zit dat de Amsterdamse 
tuinsteden binnen hun eigen grondgebied 
al hun huishoudens van elektriciteit kunnen 
voorzien met windmolens. Deze moeten zo 
groot zijn dat ze vrij staan en geen last van wer
velingen hebben die door bebouwing worden 
veroorzaakt. Dat betekent voor wijken met 
flats tamelijk grote molens, die - dat staat 
er tegenover - dan weer minder dicht op elkaar 
hoeven te staan. Deze molens kunnen prima op 
het bestaande elektriciteitsnet worden aange
sloten en zonder bezwaar ingepast in de 
bestaande bebouwing. De schrijvers vinden dit 
een principiële keuze. Zij vinden dat je er de 
natuurgebieden niet mee moet verpesten. 
Molens horen daar waar de elektriciteit ervan 
gebruikt wordt.

WINDENERGIE EN HET HUIDIGE 
ENERGIEBELEID

In het windwerkboek is tevens een hoofstuk 
gewijd aan andere energiebronnen, zoals olie, 
gas en kolen. Uitgelegd wordt dat al deze bron
nen uit oogpunt van veiligheid, gezondheid 
en milieuhygiëne lager scoren dan wind- en 
zonne-energie.
Bovendien worden de voorraden van al die 
brandstoffen besproken en er wordt gekonklu- 
deerd dat er in ieder geval genoeg is om kern
energie te vermijden. In die tijd kunnen en 
moeten we zonne-en windenergie ontwikkelen. 
Echter, dat is niet het hele verhaal. ‘Zonne- 
energie en windenergie lijken geen reëel alterna
tief omdat we zoveel energie verbruiken en 
verspillen’. Doelmatig energieverbruik, in 
woningen, kantoren en industrie is een 
voorwaarde.

Het windwerkboek kan zowel naar het beleid 
als naar het zelf scheppen van een alternatief 
door partikulicren een bijdrage zijn. Aan de 
energiebeweging de taak de politieke druk uit 
te oefenen om de voorstellen van de schrijvers 
te verwezenlijken.

JOHN HONTELEZ

Titel: Wind Werk Boek, wat mugelijk is met windenergie, 
hkologisehe Uitgeverij Amsterdam. Prijs f.



H u w e l i j k  en  g e z i n  z i jn  van b i j z o n d e r e  b e t e k e n i s , aldus het ontwerp-programma 
van het CDA, maar andere duurzame samenlevingsvormen kunnen 
vergelijkbare rechten verkrijgen. Probeer je met zo'n tekst maar eens staande 
te houden! Voor die opgave stond mevrouw Korte-Van Hemel, Tweede 
Kamerlid van het CDA, op een forum in Den Haag, georganiseerd door de 
stichting Homo-monument. Parlementariërs van bijna alle partijen waren 
verschenen om hun standpunten over w e t g e v i n g  en  in d iv id u  te verklaren; 
alleen D'66 moest het laten afweten omdat ze het te druk hadden met de 
diskussie over de kernwapens (de PSP voerde die diskussie trouwens ai meer 
dan 23 jaar geleden).

Mevrouw Korte klaagde erover, dat er altijd 
zo verwijtend naar het CDA gekeken wordt, 
terwijl ze juist zo hard bezig zijn om hun achter
stand in opvattingen', zoals zij het noemde, 
in te halen. Maar uit de rest van het verhaal 
kwam naar voren, dat zij eigenlijk niet begreep 
waar het om ging. en wat de zaal met indivi
dualisering bedoelde.
Op dit moment is de hele wetgeving afgestemd 
op het vormen van een eeuwige (tot de dood 
ons scheidt) relatie tussen man en vrouw.
Het huwelijk als hoeksteen van de samenleving 
is meer dan een kreet: het is de basis voor de 
rechtspraak, het huisvestingspa troon, de 
arbeidsverhoudingen, het konsumptiegedrag, 
rekreatie enzovoort. Fr is een man die de kost 
verdient en een vrouw die het huishouden 
verzorgt en de kinderen opvoedt, met vader als 
dreiging op de achtergrond. Weliswaar is enkele 
jaren geleden het begrip 'hoofd van het gezin' 
afgeschaft (dat was per definitie de man), maar 
bij konflikten tussen de beide echtelieden 
is de wetgeving nog steeds geneigd de man 
de doorslaggevende stem te geven.

De belastingen gaan uit van de gehuwde man als 
kostwinner voor een gezin: alleenstaanden en 
gehuwde vrouwen zitten in de strafklasse'. 
Recht op A.O.W. heeft een echtpaar pas als 
de man 65 wordt: de man is immers kostwinner, 
en behoort volgens de gewoonte ook iets ouder 
dan zijn vrouw te zijn. Over een zelfstandig 
recht van de vrouw op A.O.W en pensioen 
is veel gesproken maar nog niets bereikt. 
Huisvesting: alleenstaanden en tweepersoons
huishoudens staan nog steeds achter aan de rij; 
vrouwen, homo-paren en woongroepen kunnen 
soms niet eens hij de gemeente worden inge- 
si breven, laat staan dat ze een huis krijgen 
toegewezen. Alleenstaanden willen aktie gaan 
voeren om wat gezelliger plaatsen in restau
rants te bemachtigen. In veel bars en dancings, 
toch een poel van zonde en verderf, heerst 
niettemin voor homo's een onvervalst CDA- 
voorschrift: je mag het wel .:////. maar het niet 
zo laten nierken. We zullen het maar niet hebben 
over de arbeidsverhoudingen waar, officieel 
en niet-officieel, de niet-gehuwden worden 
achtergesteld, over de prijzen van een half 
brood (die écht niet de helft van een heel 
brood bedragen), over de bij na-on moge lijk heid 
om kinderen te adopteren als je geen echtpaar

bent, of over de gezinskaart van Pa en Ma 
Spoor.

Als je dan nog bepleit dat huwelijk en gezin 
van bijzondere betekenis zijn en tegelijk denkt 
dat je alle diskriminatie kunt opheffen, heb je 
er geen idee van wat die diskriminatie allemaal 
inhoudt. Voor zover ze al niet iedereen verplicht 
het huwelijk in willen sturen, moeten ze bij het 
CDA behoorlijk wereldvreemd zijn.

Joop Vogt, die als Eerste Kamerlid de PSP in 
het forum vertegenwoordigde, zei het zo:
De wetgeving moet niet alleen verdedigend en 
beschermend zijn (strafbaarstelling van dis
kriminatie) maar ook aanvallend en emanci
perend, om achterstanden in te lopen. Verder 
wees hij op het verband tussen ekonomische

tegenspoed en het dienen van minderheden 
als zondebok daarvoor, en pleitte voor zelf
organisatie om gezamenlijk sterker te staan.
‘In Nederland wordt wel getolereerd maar niet
geaccepteerd', was zijn stelling. Een voorbeeld 
daarvan gaf hij later, toen hij vertelde hoe hij als
gemeenteraadslid in Wageningen de woonruimte- 
verordening had kunnen verruimen. Behalve 
gezinnen, gehuwde paren en alleenstaanden 
zouden ook, op zijn voorstel, groepen van twee 
of meer personen voor huisvesting in aanmerking 
kunnen komen. Het CDA werd overtuigd met 
een roerend verhaal over twee broers die voor 
hun oude moeder moesten zorgen, en volgens 
het oorspronkelijke voorstel buiten de normen 
zouden vallen. De week daarop konden de eerste 
twee flikkers samen in Wageningen een huis
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betrekken omdat ook zij binnen de normen 
van het ‘amendement Vogt' vielen, zonder dat 
het CDA daar nog iets tegen kon doen.

W’rgelijkbare rechten vormen de troostprijs 
voor andere relaties. Of die daarmee gelukkig 
moeten zijn, is nog maar de vraag. ‘De tragiek 
van vele minderheidsgroepen is dat ze dan 
de normen moeten overnemen van de heersende 
groepen', zei PPR-kamerlid Henk Waltmans.

Andere relatievormen willen helemaal niet 
vergeleken worden met het gezin. Toch gaan de 
stapjes vooruit wel in die richting. Bij de belas
tingen heet dat rolverwisseling: als de vrouw 
meer verdient dan de man, worden de tarieven



voor man en vrouw geruild. Rolverwisseling, 
want rollen moeten gespeeld blijven: de vrouw is 
nu het mannetje en de man het vrouwtje.

Het begrip 'kostwinner' is ook zo’n uitvinding 
als je er met 'echtgenoot’ niet meer uitkomt: 
één verdient er de kost, en onderhoudt zijn of 
haar partner. Liefst moet die partner wel offi
cieel zijn aangemeld bij gemeente of werkgever, 
en dan niet meer dan één tegelijk. De notarissen 
zouden er nog goed geld aan kunnen verdienen. 
Andere delen van het overheidsapparaat hebben 
zo’n officiële melding helemaal niet nodig: 
die gaan zelf op onderzoek uit. Menig man die 
een kamer huurde bij een eerzame weduwe, 
zag zich plotseling gekonfronteerd met een 
onderhoudsplicht jegens haar. Als zo’n vrouw 
een bijstandsuitkering had, kon die worden in
getrokken omdat ze met haar huurder wel 
een relatie zou hebben, en dus door hem 
verzorgd kon worden. Speurtochten naar twee
persoonsbedden en beslapen .kussens komen niet 
alleen voor in de fantasie van cartoontekenaars.

En in het kader van de emancipatie zijn ook 
homo’s niet meer veilig: wat vroeger 'onbestaan
baar’ werd geacht, blijkt nu toch een goede 
mogelijkheid om op de uitkeringen te bezui
nigen. De overheid kan heel progressief uit de 
bus komen wanneer dat haar geld oplevert!

Het forum was trouwens een brave aangelegen
heid. len van den Heuvel (PvdA) bleek tégen het 
punt uit het ontwerp-programma van haar 
partij te zijn, waarbij aan uitkeringen een 
maximum per gezin gesteld wordt, maar verde
digde de kortingskaart van de N.S., ‘omdat 
veel mensen nu eenmaal in zo’n afhankelijk
heidsrelatie leven’. Annelien Kappeyne van de 
Coppello (VVD) legde uit dat ze een dualistische 
verhouding met het kabinet had, en daarom 
vóór strafbaarstelling van diskriminatie op grond 
van sexualiteit kon zijn. Ruud Nijhof (DS’70) 
kiest voor de mens als eenheid, en Cees IJmkers 
(CPN) steunt alle akties.
Dit was dan Haagsche Kringen, goedenavond. 
Nu Staphorts nog!

PETER ZWART

Eind september zag een diskussienota van de ABOP het licht. 'Een nota 
vol gedachtengoed van de PSP’, had een ABOP-funktionaris ons al verklapt. 
Toch werden we uit een bespreking in de Volkskrant nog niet veel wijzer. 
Goed, daarin werd gesignaleerd dat een ABOP-kommissie vond dat vredes
vraagstukken in de FN V  in alle openheid besproken zouden moeten worden. 
Er zou een adviesraad op dit gebied moeten komen. De FN V  zou zich 
tenslotte uit de Adviesraad Militaire Produktie moeten terugtrekken.
Daarmee was het voor de Volkskrant wel op.

Toch eerst zelf maar eens lezen. Het blijkt dan al 
gauw om een heel wat pittiger en uitdagender 
stuk te gaan, met
- een scherpe, historisch goed belegde kritiek op 

het afschrikkingssysteem;
- een uitvoerige analyse van het netwerk aan 

relaties tussen overheid en regerende politieke 
partijen, het militaire apparaat en de wapen
industrie in het Westen;

- een ongezouten kritiek op de traditionele 
trendvolgers van de bewapening in Oost-Europa

- een aanval op de Nederlandse buitenlandse po
litiek, die in haar trouw aan de NAVO ‘Room
ser wil zijn dan de Paus’;

-grote skepsis t.a.v. de ontwapeningsbesprekin- 
gen tussen Oost en West; ‘ze legitimeren het ge
wenste of bereikte nivo van bewapening en sti
muleren vaak zelfs deze bewapeningswedloop’;

- een zeer negatieve beoordeling van de ekono- 
mische effekten van de bewapeningswedloop; 
‘Arbeidsplaatsen, produktievermogen, research- 
kapaciteit en openbare middelen gaan verloren 
in een ekonomie die zich in toenemende mate 
richt op wapenproduktie - zo'n ekonomie 
ondermijnt zichzelf’.

ALTERNATIEF BELEID

Het meest verrassende is het derde hoofdstuk, 
waarin een pleidooi wordt gedaan voor een ‘au
tonoom Nederlands beleid’, waarin een viertal 
facetten centraal zouden moeten staan:
‘1 .Nederland neemt eenzijdige stappen tot ont

wapening door verwijdering van alle atoom
wapens en door vermindering van de konven- 
tionele bewapening. Ons land treedt uit de
NATO.

2. Er wordt gestreefd naar een kollektief veilig
heidssysteem in Europa. In eerste instantie 
wordt daartoe aansluiting gezocht met andere 
niet-gebonden landen.

3. Nederland laat de konceptie van de verdedi
ging van het territorium bij een eventuele 
aanval los ten gunste van de konceptie van 
maatschappelijk verzet tegen de overweldigers

4. Er vindt een omschakeling plaats van oorlogs
industrie naar vredesindustrie.

‘De kommissie beschouwt de buitenparlemen
taire, niet partijgebonden aktie als motor van de 
beweging voor een alternatief veiligheidsbeleid 
en gaat ervan uit dat machtsvorming van mensen 
die ontwapening tot stand willen brengen een 
halt kan toeroepen aan mensen die hun macht 
gebruiken om de bewapeningswedloop voort te 
zetten. Deze buitenparlementaire machtsvor
ming dient zich voort te zetten in liet parlement. 
(...) De kommissie pleit voor een durende druk 
op politieke partijen ten einde te komen tot een 
parlementaire meerderheid voor een alternatief 
beleid’.

Er is tenslotte een speciaal hoofdstuk met voor
stellen op het terrein van onderwijs en opvoe
ding. De samenstellers realiseren zich heel goed 
dat de keuze die gedaan wordt voor een radikale 
‘demokratisering’ van het veiligheidsbeleid, staat 
of valt met het bewustzijn van de mensen. ‘Vre- 
desonderwijs is een bijdrage van het onderwijs 
daaraan', zeggen ze. 'Gepaard gaande met de 
ontwikkeling van de vredesaktie tot een echte 
volksbeweging is in het onderwijs de belangstel
ling voor vredesopvoeding sterk toegenomen. 
Daarop voortbouwend dient het vredesonderwijs 
algemeen ingevoerd te worde», niet in de vorm 
van een nieuw vak, maar doo en projektmatige 
aanpak'.

In bijlagen wordt verhelderende informatie ver
schaft over de SALT-onderhandelingen, de Hel- 
sinki-akkoorden, de MBFR-besprekingen, de 
groei van de defensie-uitgaven en de gewapende 
konflikten van 1945 tot 1979.

STEVIGE START

De ABOP is hiermee de eerste FNV-bond die 
met de al lang schemerende vakbondsdiskussie 
over vrede en veiligheid begint. Een stevige start, 
die niet door iedereen in die bond en in de rest 
van de FNV met evenveel entoesiasme zal zijn 
begroet. Op 10 en 11 december zal de Algemene 
Vergadering van de ABOP over de nota diskussi - 
eren en in het bijzonder over een resolutie waar
in opgeroepen wordt tot steun aan de campagne 
van het IKV. Voor een positief verloop van deze 
ABOP-AV zal in de bond nog hard geknokt wor
den. De uitslag van de diskussie is niet alleen be
langrijk voor de ABOP zelf, maar zal zeker beïn
vloedend werken op de verdere ontwikkeling van 
FNV-standpunten op het gebied van vrede en 
veiligheid. Een ‘ontwikkeling’ waar met name 
de heren Kok, Dutman en Groenevelt hun han
den nog niet voor op elkaar lijken te kunnen 
krijgen.
De PSP zegt in haar verkiezingsprogramma, dat 
ze de vakbondsdiskussie graag wil helpen bevor
deren. Ze is er trouwens al mee bezig. Op zater
dag 13 december vindt er een speciale SVS-stu- 
diedag plaats over vraagstukken van bewapening 
en ekonomie, de rol van de vakbeweging en de 
linkse politiek.
Plaats: ‘Het Waagtheater’, Markt 1 1 (achter het 
stadhuis), Delft. Aanvang: 10.00 uur.

GIED TEN BERGE

'M e t  h e t  n o g  o p  o n z e  v e i l i g h e i d ’, r a p p o r t  van  d e  A U O T -  
k o n t m i s s i e  ‘V red e ,  V e i l ig h e id  e n  d e f e n s i e ' .  I n ;  'H e t  
S c h o o l b l a d ' ,  n o . 33.1,3.5 s e p t e m b e r  ’S(J. I .o s  n u m m e r :  
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(Advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Sparen mide ASN
isshami via twêrwekmmg.

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r ----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------1

I  Naam en voorletter(s):_______________________ I

Adres:

Postcode en woonplaats:

■  Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor
|  Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook
m bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
*  het Centraal Station).

■  wenst nadere inlichtingen over:*

® □  de ASN in het algemeen
I  U de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
■  n  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
-  □  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
■  LJ de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
|  [Tl het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
■  □  het termijnsparen (met opzegtermijn)
-  □  het depositosparen (met een vaste looptijd)
® □  het bedrijfssparen
|  * aankruisen wat u wenst.
l . - - - - - - - - - - - - - - - - - - - . - - . . - j



SPANT BEERPUT
hi liet begin van de 50-er jaren startte de Neder
landse Televisie Stichting niet het uitzenden van
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bewegende beelden via de ether vanuit Bussum. 
Sinds die tijd is de TV in Bussum en in toe
nemende mate ook in Hilversum een belangrijke 
faktor. Zowel voor wat betreft werkgelegenheid
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als het ruimtelijk gebruik. Dit laatste heeft er 
o.a. toe geleid dat in de loop van de 60-er jaren 
het Bussumse schouwburgje Concordia verloren 
ging voor het plaatselijk cultuurleven. Het werd 
opgekocht door de NOS.
Omdat Bussum niet zonder theater kon, kwam 
daar in 1968 theater ’t Spant voor in de plaats. 
Maar ook dit theater kon zich in een stijgende 
belangstelling van de NOS verheugen.
In 1978 besloot de gemeenteraad van Bussum, 
met alleen de PSP tegen, om dit Spant te ver
bouwen tot een theatcr/congresgcbouwkomplcx. 
Met allerlei voorzieningen, die aan de eisen van 
de NOS en van allerlei commerciële theaterpro- 
dukties, tegemoet kwamen.

Sinds die beslissing is gevallen is de gang van za
ken rondom 't Spant voortdurend het middel
punt van belangstelling geweest van de Bussumse 
gemeentepolitiek. Met uitstraling naar de provin
cie, de 2de kamer en de landelijke media toe. 
Want 't Spant werd niet verbouwd, maar ge
sloopt en opnieuw opgebouwd. Wat enkele mil
joenen guldens meer kostte, in plaats van de be
loofde besparingen op te leveren. Architecten 
werden ontslagen, de WIR premie werd geprosti
tueerd, de gemeenteraad werd bij voortduring 
voor voldongen feiten geplaatst, al dan niet via 
geheime rapporten, hn als klap op de vuurpijl 
opende bezuiniger nr. 1 Van Agt in september jl. 
dit geldverslindende theater.

De PSP heeft in deze hele kwestie, als enige par
tij, een bijzondere rol gespeeld. Het gehele reper
toire van binnen-en buitenparlementaire aktie- 
middelen is afgedraaid. Moties van wantrouwen. 
2de kamervragen, schending van geheimhouding 
van de PSP fraktie. onthullingen, een geslaagde 
demonstratie bij de opening, huis-aan-huis fol
ders enz.
Deze keer helaas niet met het gewenste resul
taat: vanuit 't Spant komen de quizzen, kinder
programma's en met-de-muziek-mee-shows weer 
in een vloedgolf de Nederlandse huiskamers bin
nengespoeld.
De kern van de PSP kritiek is steeds geweest dat 
de Bussumse bevolking alleen gediend is met een 
theater/sociaal-cLilturccl centrum, waarin Bus- 
sumers en bussumse verenigingen aan hun trek
ken kunnen komen. Nii draagt de gemeente Bus- 
sum ieder jaar zo'n 2 miljoen in het exploitatie
tekort bij van een theater, dat alleen bedoeld is 
voor de NOS en de, overigens vrij brede, Bus
sumse Bovenlaag.

Over de hele Spant kwestie heeft de PSP Bussum 
een dossier uitgebracht: l i e t  S p a n t  D o ss ie r ,  </c 
t u m u l t u e u z e  g a n g  van b e e r p u t  t o t  b o u w p u t .  In 
dit 60 pag. dikke dossier passeert alles beknopt 
en begrijpelijk nog eens de revu. Onderhoudend 
en leerzaam voor een ieder die de onverbrekelij
ke band tussen binnen- en buitenparlementaire 
strijd om het eigen hart draagt!

Het Spant Dossier is verkrijgbaar door storting 
van f 4,90 op giro 1577902 t.n.v. de PSP te 
Naarden, onder vermelding van Spant Dossier.

LLOPLATVOIT

( I n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )

DRIE TON VOOR
LANGSON

l)i. Hi ninij [)mh ( au, lhoia\ 
ehnur̂  c\\ \ k’c-nimistoi, heelt 
lier Medisch ( onme een nood 
ziekenhuis umi de stad I ane 
Soneeuaand. Het MCN\ uaat
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dat ziekenhuis bonueii.

I anti Som, een xtad van .100.(HM) 
inwoners op P km \au de 
(’lnnese tirens, zit zonder 
ziekenhuis, [iii de C hinese inval 
van februari 1 is het 
bestaande ziekenhuis volledig 
verwoest l)e stad beschikt alleen 
noe over enkele medische 
posten.

Deze aktie wordt ondersteund door:
P v.d.A . P S P . . P.P.R., E.P.V , C.P N
Evert Vermeer Stichting. Landelijke Vereniging van Wereldwinkels. 
Basisbeweging van krit ische groepen en gemeenten in Nederland
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Hei nteu*\e ziekenhuis, geheel 
mcenchi vont 200 flattenten,

! 200. OOO t k itsien 
i nkeie pn/zen:
een nmskterenm*/ knsf f 12.20. 
een deken f 24, 
een hed f 122, 
een \ienli\aite upfKinua 
/ *22, ,
een uperufielamp f I OOO, 
een nf^eraUeiate! f !iï 0(H),

DAT ZIKKKNHUIS 
MOKT KR KOMKN!
W at betekent nu tu lcfnaaf één 
hele gulden per inwoner voor 
medische hulp? Bouw dal 
ziekenhuis,

GIRO 
1090400
Medisch Com ité Nederland -Viel 
Nam, Postbus 5701, 1007 A s  
Amsterdam.

IN Ml MOK1AM JOU W  11. k K t  I JSHAAR

Op 11 november  19,M) overleed te Zwolle 
ouzo part i jgenoot  Johun 11. k m  ijskaar op 
ruim W- j j nge  leeftijd. Hij was al enige 
tijd ziek. maar  het einde kwam toch non

*  t

\ rij plotseling.

Ik ken kmi js l i aar  en het gezin kmi js l i aar  
al / o ' n  \' 'eertin jaar.

K *

Hij en zijn vrouw - die al geruime lijd in een 
\erpleeghuis  is opgenomen - waren vele 
laren akt iel ’ in de socialistische heweeinu.

L  L

Zij \ o rnu len  een idealistisch cc/ in,  waarin
*  s.  ^

dienst aan het beginsel en aan de medemens  
geen holle woorden  waren.
Ondanks  het feil, dat de kmi js l iaars  een 
groot gezin hadden,  kon haast altijd alles. 
Je deed eigenlijk nooit  vergeefs een beroep 
op h e n .
Joep kmi js l i aar  had in de oorlog a ‘ii konl ro-  
lerende tunkt ie bij de voedselvoorziening.  
Til eigen ervaring weel ik. (.lat de illegaliteit 
noe wel eens een eoed eehmik kon maken

h -  A l

van de diensten van kmijsl iaar .  die bereid 
was risiko’s te nemen.
I tl ondanks  de moei l i jkheden,  die mist een 
groot gezin ti jdens de ooiJogsiaren had.  
konden mensen die vervoted werden toch

i

ook nog dikwijls bij het echtpaar  kmi | s l i aar  
t e r ech t .
Direkt na de oorlog t roffen we elkaar m de 
links-soeia ltstisclie Vlamgroep:  bij de
kmijsl iaars  konden we altijd thuis 
v e r caderen .
I atcr  was Joep be t rokken Dij een aantal  
pogingen tot vernieuw mg v un de socialist ischc 
bew eaiiiLt.

4 .  V .

Vanat  de o priel) tuig van de PSP w as 
kmi js l iaar  er lid van en hel deed hem altijd 
zichtbaar  plezier,  dat zijn zoon Henk er zo'n 
belangrijke rol in spee l t .

De laatste jaren,  toen de heide kmijsl iaars  
niet meer  aktiet '  konden zijn. kwam er wel 
een zekere vereenzaming. zeker als men de 
bruisende aktiviteil  van vroeeer als maat s taf

i

neemt .  Dal is wat traeisch.  maai zo mat  het
4  4

vaak.

Met Johan kmi j s l i aar  is er weer een van de 
idealistische mensen uit de socialistische 
beweging heengegaan.  Dat betekent  een 
stuk verarming en uit die konslaterimz

*  h

spreekt  dc waardering die hem t oekoml .

WIM Ml 1.11 K



DeUrtbuyt

Het Liedboek van de S trijd  staat boor
devol liederen en liedjes over verschillen
de onderwerpen: werk en werkgelegen
heid, tegen het fascisme, tegen kernener
gie en -bewapening, over Chili, over 
Zuid-A frika , u it de vrouwenbeweging en 
nog veel meer. Ook vind je er de nodige 
klassiekers zoals de Internationale, O lio- 
liola, en het Solidariteitslied. Van alle 
liederen de tekst, van de meeste ook de 
noten en gitaarakkoorden. Voorts is het 
boek schitterend vormgegeven, waarbij 
gebruik is gemaakt van veel mooie fo to ’s. 
Toch voor maar f 18,50 verkrijgbaar bij 
de boekhandel. Je kunt f 23,00 (dus 
inkl. porto) storten op giro nr. 3021756  
t.n.v. Uitgeverij De U itb u y t Wageningen 
en dan krijg je het boek thuis gestuurd.

MEIDENOPROEP
Wist je dat er bij de PSP-jongeren heel weinig 
meiden aktief zijn? Wist je dat daardoor meiden 
zaken niet aan bod komen?
Daarom willen wij - Jannyke, Myra en Esther - 
proberen een meidengroep van de grond te 
krijgen.
Als je niet ouder bent dan 25 jaar en je vindt 
het ook belangrijk om bezig te gaan met zaken 
die onszelf aangaan, bel dan even met de PSP- 
jongeren (020 - 267374).
Je kan ook komen op de eerste bijeenkomst die 
gehouden wordt op zaterdag 29 november 
om 13.00 op het partijbureau, Nieuwe 
Looierstraat 45^t7 in Amsterdam. Bel dan wel 
even van te voren. Als je iemand van de meiden
groep wilt treffen kun je het beste bellen op 
maandag, dinsdag en woensdag.

LIMBURG
Het gewestelijk bestuur van de PSP Zuid- 
Limburg nodigt alle Zuidlimburgse PSP-leden 
uit voor een gewestelijke ledenvergadering op: 
Vrijdagavond 12 december
20.00 uur Markt 22
Hotel de Limbourgh SITTARD

Op de agenda prijken o.a.: verkiezingen nieuw 
gewestelijk bestuur, werkplan 1981, evaluatie 
akties in de vredesweek, toekomstige opzet 
Zuidlimburgs gewestblad van de PSP.
Nadere informatie en opvragen vergaderstukken 
bij het gewestelijk sekretariaat: 04494 - 47789.

’T HARDE
De demonstratie in 't Harde heeft veel geld 
gekost. Het werkkomitee doet een laatste beroep 
op mensen financiële steun te geven. Dit kan 
door geld over te maken op giro 3203579, 
t.a.v. Penningmeester Anti-Atoombom-Mars te 
Heerde.

Wapens of werk
Studie- en diskussiedag
onder verantwoordelijkheid van SVS/Vredes- 
vraagstukken over vraagstukken van bewapening 
en ekonomie, de rol van de vakbeweging, de ak- 
tiegroepen en de linkse politiek.

ZATERDAG 13 DECEMBER 
‘HET WAAGTHEATER'
MARKT 11 (Achter het stadhuis)
DELFT

Programma:

Ochtend (10.00 uur):
Ben Dankbaar (wetensch. med. aan de VU Am
sterdam) over de aktuele linkse politiek-ekono- 
mische diskussies met betrekking tot het bewa
peningsvraagstuk.
Paul Rusman en Co Colijn (medewerkers van 
Vrij Nederland) over het vraagstuk van de kom- 
pensatieorders, toegepast op de geschiedenis van 
de F-16 produktie.

Middag (13.30 uur):
Jan Prins (Instituut v. Vredesvraagstukken Nij
megen) over het vraagstuk van de konversie 
(overschakeling op vredesproduktie) en de groei
ende diskussie in de vakbeweging. 
Forumdiskussie, waaraan deel nemen:
Dick de Graaf(beleidsmedewerker bij de FNV); 
Gied ten Berge (PB PSP);
Hennie Kokkeler (Werkgroep Signaal);
Ab Kloosterman (Vredeswerkgroep van Indu- 
striebondleden in de IJ mond);
Jan Wijkstra (OSACI, een stichting die o.m. on
derzoek doet naar investeringen in de bewape
ning)
en de zaal.
Voorzitter: Rudi Boon.

Avond (19.30 uur):
Film 1The Rumours o f War' over de nieuwste 
ontwikkelingen in de kernbewapening met o.a. 
interviews met mensen die persoonlijk betrok
ken zijn bij de produktie van kernwapens. 
Voortzetting van de diskussie, nu toegespitst op 
de vraag, wat voor politieke en praktische konse- 
kwenties de PSP uit deze dag moet trekken. 
Einde: 22.00 uur.

Degenen die deze dag mee willen maken kunnen 
vooraf een mapje toegestuurd krijgen met de 
hoofdlijnen van de bijdragen van de inleiders, 
diskussiestellingen enzovoorts. Even schrijven 
naar SVS/PSP, Postbus 700, 1000 AS Amster
dam, of bellen naar de PSP in Amsterdam: 
020- 26 73 74.

Deze button is te koop bij 
de PSP-afdelingen a f. 1,50

Sfop Dodewaard
De kerncentrale in Dodewaard is in handen van 
de Gemeenschappelijke Kerncentrale Nederland, 
waarin de provinciale elektriciteitsbedrijven aan
delen hebben. Zij financieren dus Dodewaard. 
Om te laten merken datje het hier niet mee eens 
bent kun je, i.p.v. de gebruikelijke akseptgiroos 
een eigen giro schrijven. Eén met een bedrag van 
f 1,-, de andere met de rest van het bedrag. Je

Het ANJV (Algemeen Nederlands Jeugd Ver
bond) bestaat 35 jaar en viert dit met een solida- 
riteitskampagne voor het ANC, de bevrijdingsbe
weging van Zuid-Afrika.

Ze willen een ton - honderd duizend gulden - bij 
elkaar brengen. Het konkrete doel is het ANC- 
blad MAYIBUYE; ‘geef Afrika terug'.
Juist nu het verzet verder groeit, is het vaker en 
in grotere oplage verschijnen van MAYIBUYE 
voor het ANC van enorme betekenis. De mensen

vermeldt naast je verbruikersnummers en de be
treffende periode. STOP STEUN DODE
WAARD. Hierdoor saboteer je de geautomati
seerde verwerking en oefen je druk uit op de 
centrales hun steun op te zeggen.

informatie: Aktie Strohalm, Oude Gracht 42 in 
Utrecht, tel.: 030 - 314 314

in Zuid-Afrika worden geïnformeerd en gemobi
liseerd voor de strijd tegen apartheid.

Het ondergrondse drukken en uitgeven van het 
blad hoort bij die strijd. Het inmiddels gevormde 
komitee van aanbeveling, waarin leden van het 
Komitee Zuidelijk Afrika, het MCNV, De Chili 
Beweging Nederland, PPR, PSP, doet een beroep 
op u met gulle hand te geven, 
giro: 434 41 14 t.n.v. ANJV Amsterdam, 
o.v.v. MAYIBUYE.

GEEF AFRIKA TERUG
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De PSP in hef Cafshuis ?
Een grondbeginsel van de journalistiek is: oud nieuws is geen nieuws.
Hoewel. . . soms haalt ook oud nieuws de krant. Op de manifestatie ‘Twintig 
jaar PSP’, in 1977, was een tentoonstelling ingericht met artikelen over de 
PSP. Toen viel me een aantal koppen op met een strekking als ‘PSP verlaat 
pacifisme’. In alle gevallen ging het om onze solidariteit met bevrijdingsbewe
gingen. Een oud standpunt van onze partij, dat in de loop der jaren herhaal
delijk is bevestigd.
Daaraan moest ik terugdenken, toen ik las wat 
over liet afgelopen kongres is geschreven. Want 
het ging niet om nieuwe PSP-standpunten. Maar 
wel om een bevestiging van een eerder standpunt 
van de PSP, dat afwijkt van het stereotype beeld 
dat veel buitenstaanders van onze partij hebben. 
Dat beeld is vaak een karikatuur van onze werke
lijke standpunten. Niet alleen bij het vraagstuk 
van het geweld, maar ook bij onze houding ten 
opzichte van het regeren.

Dat beeld houdt in dat de PSP principieel tegen 
regeringsdeelneming zou zijn. Maar zo ligt het 
niet. Het kongres van 1975 in Tilburg heeft dui
delijk uitgesproken dat de keus tussen meerege
ren of oppositie voeren voor ons geen principië
le, maar een praktische kwestie is. Namelijk de 
vraag hoe we het beste kunnen bijdragen aan de 
verwerkelijking van onze doeleinden.
Vanuit ons - ook al niet nieuwe - streven naar 
een linkse meerderheidsregering die het perspek- 
tief voorop stelt van de overneming van de poli
tieke en ekonomische macht door de meerder
heid van de bevolking.

Want daar gaat het ons tenslotte om. Een rege
ringsprogramma dat niet op dat perspektief be
rust, zullen we als PSP niet onderschrijven. Zo’n 
programma zal dus konkrete stappen moeten 
doen op punten die betrekking hebben op die 
machtsvraag. Demokratische zeggenschap over 
investeringen. Socialisatie van de voornaamste 
produktiemiddelen. Demokratisering van de 
maatschappij op alle nivo’s. En, natuurlijk, ont
wapening en een anti-imperialistische politiek, 
die onder meer tot uiting komt in het uittreden 
uit de NAVO.

STAPPEN

Met zulke stappen wordt het socialisme nog niet 
bereikt. Maar het zijn wel belangrijke stappen in 
de goede richting. En dat we stappen in die rich
ting moeten zetten, daar zijn wc het over eens.

Zo’n programma is heel goed uitvoerbaar. De 
materiële voorwaarden daarvoor zijn al aanwe
zig. Maar daarnaast is er een andere voorwaarde. 
De veranderingen die wij willen, zullen op verzet 
stuiten. Verzet van grote, en kleinere, machtheb
bers. Alleen door de aktieve inzet en strijd van 
de bevolking, door machtsvorming van onderop, 
kunnen de noodzakelijke veranderingen worden 
afgedwongen.

Als andere partijen zich willen verenigen op een 
programma van struktuurhervormingen in socia
listische zin, dan valt er met de PSP te praten.
Dan moet de bereidheid duidelijk zijn dat pro
gramma in een gezamenlijke strijd met de bevol
king af te dwingen.

ONHAALBAAR

Wat de PSP wil is onhaalbaar, zo wordt ons vaak,

ook door ‘linkse broeders’ (en zusters?) tegenge
worpen. Maar wij vinden het een taak van socia
listische partijen zulke veranderingen tot inzet 
van de strijd te maken. Als je daarentegen maar 
steeds blijft roepen dat het niet haalbaar is, dan 
wordt het onhaalbaar. Dan rem je de strijd voor 
veranderingen af. Dan kom je tot absurde rede
neringen, zoals dat de kernwapens moeten wor
den teruggedrongen door het handhaven van Ne
derlandse kerntaken.

Het programma waarmee wij de verkiezingen in
gaan, is uitvoerbaar. Het bevat konkrete stap
pen die een linkse regering kan zetten. Dat zul
len we in de verkiezingsstrijd duidelijk moeten 
maken. Sommige afdelingen hadden in de kon- 
gresuitspraak willen opnemen dat gezien de poli
tieke opstelling van D’66 en de PvdA, een werke
lijk linkse regering vooralsnog onmogelijk lijkt. 
Het kongres heeft dit niet overgenomen. Natuur
lijk klopt het, dat de opstelling van de naar het 
CDA lonkende PvdA ons niet tot optimisme 
stemt. Om over D’66 nog maar te zwijgen. Maar 
met zo’n uitspraak zouden we ons bezondigen 
aan wat we de PvdA juist verwijten. Dan zouden 
we zelf zeggen: wat we willen is wel mooi, maar 
het is nog niet haalbaar. We kunnen het beter 
aan de PvdA overlaten uit te leggen waarom dat
gene wat wij voorstellen niet moet of kan.

GEDOGEN

Waarom was een kongresuitspraak nodig, als het 
om oude punten ging? Wel, in de kongresuit
spraak staat ook een nieuw punt: als een rege
ring als wij willen niet mogelijk is, zullen we 
toch ons ervoor inzetten CDA en VVD uit de re
gering te houden. Daarom zijn we bereid een re
gering van PvdA, D’66 en PPR te steunen op on
derdelen van het beleid die in linkse richting 
gaan, tegen rechtse pogingen de regering ten val 
te brengen. Eigenlijk iets wat nogal vanzelf 
spreekt. Daarover willen we zonodig afspraken 
maken. Want de steun aan zo’n regering kan 
nooit onvoorwaardelijk zijn. Als zo’n regering 
voortgaat met de huidige bewapeningspolitiek, 
en niet met de NAVO-politiek wil breken, dan 
kan ze rekenen op onze felle oppositie. En dat 
geldt ook voor punten als aantasting van sociale 
en kollektieve voorzieningen, looningrepen, ver
der gesjacher met de abortuswetgeving, of verde
re uitvoering van het kernenergieprogramma.

Dat laatste heeft niet iedereen goed begrepen. 
Politiek is soms moeilijk, ook voor parlementaire 
redakties. Maar geen regeerakkoord, en ook geen 
gedoogafspraken, kunnen de PSP verhinderen in 
en buiten het parlement te blijven opkomen 
voor verdergaande doeleinden.

LAMBERT MEERTENS
voorzitter PSP
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Het Kongres van de PSP op 22 en 23 november in Leeuwarden heeft zich de 
kans laten ontgaan een citaat van Karl Marx te wijzigen.
Alhoewel er door een afdeling een wijzigingsvoorstel op het openingscitaat 
van het verkiezingsprogramma was ingediend kwam het niet in stemming. Er 
werd dus het citaat van Marx ‘het gaat erom alle omstandigheden te niet te 
doen waarin een mens een vernederd, een geknecht, een verlaten en veracht 
wezen is’ ongewijzigd gehandhaafd.
De eindredakteur van de Marx- en Engels Werken te Berlijn verklaarde, des
gevraagd, met veel belangstelling van het verloop van de diskussie kennis te 
hebben genomen.
Maar serieus: zondag 23 november rond één uur ’s middags werd, na ander
halve dag van noeste arbeid, het verkiezingsprogramma van de PSP voor de 
jaren 1981 tot ’85 definitief vastgesteld. Daarvoor was het ontwerp al gedu
rende een halfjaar in de afdelingen door de leden bestudeerd en besproken. 
Een hele bevalling.

Eén van tic eerste aanzetten tot een verkiezings
programma (of aktieprogramma, zo je wilt, ten
slotte is de PSP niet alleen een verkiezingspartij). 
Het partijbestuur publiceerde in mei van dit jaar 
een ontwerpprogramma. Na diskussie konden de 
afdelingen hierop wijzigingsvoorstellen (amende
menten) indienen. Nadat het partijbestuur hij 
deze amendementen een zogenaamd pré-advies 
(een advies om de wijziging aan te nemen of te 
verwerpen) had geschreven werden deze voor
stellen weer aan alle leden van de partij toege
zonden. Omdat het totaal aantal amendementen 
meer dan duizend bedroeg was het natuurlijk on
mogelijk die allemaal tijdens het tweedaagse 
kongres te behandelen. Daarom werd er maar 
een beperkt aantal wijzigingsvoorstellen op het 
kongres besproken en in stemming gebracht.

Van de behandelde onderwerpen geven wij de 
belangrijkste diskussiepunten weer.

In zijn openingsrede stelde de algemeen voorzit
ter van de PSP. kamhert Meertens, dat de rechts
orde de PSP niet heilig is, maar dat er toch rede
nen zijn om ernstig bezorgd te zijn over een toe
nemende aantasting van diezelfde rechtsorde. 
Juist diegenen die in onze maatschappij belast 
zijn met het handhaven van die orde lappen de 
wettelijk vastgelegde rechten van de burgers aan 
hun laars. Op veel gebieden is een verharding 
zichtbaar in de Nederlandse samenleving, Eén 
van de oorzaken van die verharding zetelt in Den 
Haag: het kabinet Van Agt-Wiegel. Gelukkig, zij 
het nog aarzelend, komt binnen politiekringen 
en politievakbonden het besef naar voren dat 
een demokratische politie geen willig instrument 
in handen van machthebbers mag zijn. Meertens: 
in  toenemende mate worden vragen gezet bij 
het handhaven van rechtsorde, als dat blijkt te 
betekenen: het handhaven van een onrechtvaar
dige orde’.

DWARSLIGGER

Voor het huidige regeringsbeleid had Meertens 
natuurlijk geen goed woord over. Het beleid is 
slecht voor de werkgelegenheid en goed voor de 
winsten. Maar wat doet de PvdA? Meertens: 'De 
partijraad van de PvdA heeft niet alleen een lijst
trekker, maar ook een dwarsligger gekozen. 
Dwars, om de deur naar het CDA open te hou
den. Als je maar vaak genoeg zegt dat iets niet 
haalbaar is, dan komt dat uit; dan wordt het niet 
haalbaar. Door haar verkiezingsstrategie af te 
stemmen op verkiezingsonderzoeken, in plaats 
van op bet mobiliseren voor een ander beleid, 
werkt zij remmend in plaats van stuwend', 'Het 
perspektief van de mogelijkheid rechts uit de re
gering te houden is er eerder ondanks dan dank
zij de PvdA gekomen. Het nieuw realisme dat de 
PvdA teistert, heeft meer weg van het balts
gedrag van een verliefde korhaan die een mooi 
nestje wil bouwen, dan serieuze politieke keu
zen’, aldus Lambert Meertens.
Alhoewel het zo schijnt te zijn dat korhanen

geen nestjes bouwen en de prachtige vergelijking 
daardoor enigszins in het water valt, toch ligt er 
voldoende stof voor een pittige verkiezingskam- 
pagne. Niet alleen om er als PSP zelf meer uit te 
slepen, niet alleen om de stemmenwinst, maar 
vooral om in die kampagne duidelijk te maken, 
met meer kracht van argumenten en aan meer 
mensen, dat een radikaal ander beleid nodig is en 
dat het ook mogclijk is. Een beleid voor soeialis- 
me en ontwapening.

DE YNTERN ASJON ALE

Kom op ferskopten dy't u t  hinne 
dv't wrott' <>p kit! o f  op 7 fehrvk.
MV dy't allinne neut hegjinne 
meitsje meiinnar de rekken lyk. 
fierste min noch hawwe wv te sizzen 
en as w \ ’t al ha i n oarmans taal 
kerdom it langer krom te lizzen 
foar dat verrekte kapitaal

Al fernimt men 't mar kwalik 
hjoed o f  moarn is 7 sa fier 
dat troeh d ’Ynternasjonale 
wy minsk wêze kin ' hjier op ierd'

DEELTIJDARBEID

Deeltijdarbeid is de laatste tijd, ook binnen de 
PSP, ter diskussie gesteld. Het lijkt positief: kor
ter werken, meer tijd voor andere dingen, maar 
heeft ook negatieve kanten. Bevordering van 
deeltijdarbeid zou een rem kunnen zijn op weg 
naar algehele arbeidstijdverkorting, naar een 
zeven- of een vijfurendag. Met name in de lagere 
funk tics is de rechtspositie van de deeltijdarbcid- 
(st)ers slecht en de beloning erg laag. Het kon
gres besloot dan ook 'bevordering van deeltijd
arbeid' te veranderen in 'bij deeltijdarbeid de
zelfde rechten als bij een volledige werkweek'. 
In de ontwerptekst werd opgekomen voor een 
algehele werktijdverkorting tot zeven uur per 
dag met behoud van de gemiddelde koopkracht. 
Een voorstel om van die zeven uur vijf uur te 
maken, haalde het niet. De uitgangspunten in de 
diskussie over dit punt waren aan de ene kant de 
haalbaarheid van de vijf-urige werkdag op korte 
termijn en aan de andere kant de mogelijkheid 
die deze vorm van arbeidstijdverkorting biedt tot 
een werkelijke herverdeling van de arbeid bin- 
nens- en buitenshuis. Uiteindelijk wcrtl in het ak
tieprogramma toegevoegd: 'Als eerste stap op 
weg naar een 5-urige werkdag'. In het hoofdstuk 
'Vrouwenbevrijding' staat hierover: 'Mannen 
moeten verantwoordelijkheid nemen voor het 
huishouden en de kinderen. Dat kan alleen als de 
betaalde arbeidsdag drastisch wordt verkort tot 
5 uur*.

GEDWONGEN HETERO

Een bijzonder interessant diskussiepunt leverde 
het hoofdstuk Homobevrijding op. Een aantal 
mensen willen het kongres laten erkennen dat 
niet alleen homoseksuelen worden onderdrukt, 
maar dat eigenlijk de homoseksualiteit in elke 
mens (en daaruit voortvloeiende homoseksuele 
mannen en vrouwen) wordt onderdrukt. Dit, 
omdat tijdens de opvoeding de gevoelens en de 
mogelijkheden om je te uiten naar je eigen sekse



belastingweigeraars de deur kan openzetten 
voor principiële weigeraars van belasting voor 
zaken die ons wel aan het hart liggen.

Al lang wordt binnen de PSP de diskussie 
gevoerd over het al dan niet verbieden van 
fascistische organisaties als Amicales. de 
Volksunie, de Grijze Wolven en dergelijke. 
Probleem bij een dergelijk verbod is dat de 
organisaties, als zodanig, verboden worden, 
maar dat zij hun aktivit ei ten gewoon (onder een 
andere naam bijvoorbeeld) kunnen voortzetten. 
Ook speelt mee dat er een precedent geschapen 
wordt voor het verbieden van organisaties

O

van andere politieke kleur. In liet verleden is 
het maar al te vaak gebeurd dat wetten tegen 
rechts vervolgens tegen links werden gebruikt. 
Het kongres vond het daarom niet zinvol 
dergclijke organisaties te verbieden. Wel werd in 
het programma opgenomen een verbod voor 
repressieve buitenlandse organisaties om in 
Nederland aktiet'te zijn.

BESTUUR

toe worden onderdrukt. Als dat erkend wordt 
komt het hetero-zijn tot stand door een bepaald 
socialisatie- (aanpassings-)proces. Iin dan is dat 
alleen te veranderen door het ter diskussie stel
len van je eigen seksualiteit.

De meerderheid van het (hetero-? )kongres wilde 
er echter niet aan dat zij haar eigen seksualiteit 
onderdrukt. Bovendien zou de persoonlijke op
stelling van mensen ten aanzien hiervan niet be
palend hoeven tc zijn voor de onderdrukking van 
de homoseksuelen, zo vond liet kongres in meer
derheid: het wijzigingsvoorstel werd niet aange
nomen.

KLASSENSTRIJD-SEKSENSTRIJD

"De vrouwenbeweging benadert de maatschappij 
op een wezenlijk andere manier dan de socialis
tische beweging dat heeft gedaan. Binnen links 
heeft men, bijvoorbeeld, te lang gedacht dat 
huishoudelijk werk op den duur wel zou ver- 
maatschappelijken, waarmee de positie van het 
gezin en de ideolgie daaromheen, in feite ont
kend werd. Wij vinden dat de linkse beweging
veel kan leren van de vrouwenbeweging. Links 
moet niet alleen de eisen van de vrouwenbewe
ging overnemen, maar moet ook doen wat zij al
tijd heeft verwaarloosd: machtsverhoudingen in 
de privé-sfeer, het zogenaamde persoonlijke, in 
haar analvse en strategie betrekken. Alleen zo

m'

kan zij strijden tegen alle vormen van uitbuiting 
en onderdrukking', aldus een afgevaardigde die 
pleitte voor het aannemen van een voorstel, 
waarin werd uitgesproken dat de PSP een spe
ciaal kongres moet gaan wijden aan de verhou
ding tussen seksenstrijd en klassenstrijd. De mo
tie werd met overweldigende meerderheid aange
nomen. Wanneer het kongres wordt gehouden is

i 'oto Herrit van (linke!
nog onbekend, een voorstel daartoe zal worden 
voorgelegd aan het volgende kongres: op 31 ja
nuari a.s.

TOTAALWEIGFREN

I en voorstel tot erkenning van totaal weigeraars,
W  K - *

als eerste stap op weg naar de afschaffing van het 
leger, werd afgewezen. Ook de eis om de totaal- 
weigeraars niet langer tc vervolgen werd niet 
overgenomen. Het kongres was liet dus eens met 
de argumenten van het partijbestuur: "Als wc 
ervan uitgaan dat het leger ook de komende 
tijd zal blijven voortbestaan, betekent het 
vastleggen van het wettelijk recht op totaal- 
weigering, dat de staat voortaan iedereen vrij 
laat gevolg tc geven aan de oproep om dienst te 
nemen. Stel dat een regering daartoe zou over
gaan, dan betekent dat feitelijk dat zij oproepen 
gaat verspreiden voor "vrijwilligers’. Elders in 
dit programma wordt nu juist die ontwikkeling 
ten sterkste afgekcurd. Door wettelijk "recht op' 
en "erkenning van’ totaalweigeraars te verlangen 
eis je in feite onmiddellijke afschaffing van de 
dienstplicht’. Het kiezen tegen de erkenning 
van de totaalweigeraars moet dus worden uit
gelegd als een keuze tegen het vrijwilligersleger. 
Het kongres vroeg het partijbestuur overigens 
ook een ondersteunende brief tc sturen aan 
de politieke dienstweigeraars die nu gevangen 
zitten.

Een te vergelijken uitspraak werd gedaan over 
het weigeren van "defensiebelasting’.
Natuurlijk vindt de PSP dat er geen belasting
geld naar defensie toe moet. De svmbolische 
aktie ‘(leen eent voor nieuwe kernwapen.v’ 
heeft als aktievorm een funktie. Maar men moet 
zich natuurlijk wel realiseren dat erkenning van

Tussen de bedrijven door werden een aantal 
gaten, die het afgelopen jaar in het zittende 
partijbestuur waren gevallen, opgevuld. Bram 
van der Lek, ruim twee jaar geleden afgetreden 
als kamerlid voor de PSP, werd - in plaats van 
Wim C'ombrink - gekozen tot politiek vice- 
voorzitter. Wini Combrink werd gekozen tot 
politiek sekretaris Sociaal Ekonomisch. Ter 
verlichting van de zware taken van de algemeen 
sekretaris en de algemeen penningmeester 
werd een derde sekretaris/penningmeester 
benoemd: Iltiup Dassen uit Utrecht, hef van 
den Berg uit Eindhoven wordt één van de 
nieuwe politiek sekretarissen. Van den Berg 
gaat Welzijn doen, Totn Bits tra uit Groningen 
doet Volkshuisvesting en Planologie, Hein 
Raat uit Amsterdam Gezondheidszorg. Tot 
jongerensekretaris werd Benjamin van (kevel, 
eveneens uit Amsterdam, benoemd. Tenslotte 
kondigde (lab Tohy (voorzitter Radio en 
Televisie Commissie) aan dat hij bij gebrek 
aan kandidaten bereid is, voorlopig, nog te 
willen aanblijven.

Het 35e Kongres van de PSP werd in Leeuwarden 
gehouden. Het was de eerste maal dat de PSP 
in Friesland vergaderde. Het eerste Leeuwarder 
kongres van de SDAP (pasen 1899) verliep in 
een vriendelijke sfeer en staat te boek als een 
"landelijke idylle’. Het zou enigszins bezijden de 
waarheid zijn dit etiket ook op dit PSP-kongres 
te plakken, al was het alleen maar vanwege het 
gure, regenachtige weer tijdens de twee dagen. 
Niettemin werd aan de oproep, om aan het einde 
van de tweede kongresdag, een poging te doen 
de Internationale in het Fries te zingen - door 
velen onwennig - gevolg gegeven. Om voor het 
volgende kongres in Friesland al vast wat te 
oefenen drukken wij de Friese versie hierbij af.

CORA MULDER 
ROEL SANDVOORT
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Geen wanbeleid, maar woonbeleid
Met de bestrijding van volksvijand nummer één, de woningnood, is het al die 
regeringen, het parlement, de provincies en de gemeenten nooit ernst 
geweest. Dat zij een slecht geweten hebben, blijkt uit de uitvluchten waar
mee het beleid verdedigd wordt: de woningnood is niet verminderd doordat 
de strenge winter de bouw vertraagde, het aantal echtscheidingen toeneemt, 
jongeren eerder zelfstandig gaan wonen, de gemeenten niet tijdig plannen 
indienen en de investeerders het laten afweten. Allemaal waar, maar de juiste
maatregelen blijven achterwege.

Telkens wordt getracht de woningnood weg te 
werken en de aandacht te richten op de diskus- 
sies over de rechtsstaat, de funktie van de 
(semi)overheid en/. Aan de lopende band wordt 
verklaard, dat de woningnood in ons land glo
baal is opgelost. Die bedrieglijke uitspraken zijn 
gebaseerd op de theorie dat er in Nederland 
genoeg ruimte is om iedereen te huisvesten. 
Eenzelfde redenering als je beweert dat er op de 
wereld geen honger is, omdat wij meer te eten 
hebben dan goed voor ons is. Het is dan ook 
geen wonder, dat woningzoekenden zelf het heft

in handen nemen. De Nederlandse kraak
beweging, buurt- en bewonersorganisaties pak
ken de spekulanten nu zelf aan, want zowel de 
landelijke als de gemeentelijke overheden zullen 
niet uit zichzelf tot anti-spekulatie maatregelen 
overgaan. Zij zijn op liet moment nogal speku- 
lant-vriendelijk. Het eigen woningbczit wordt 
bevorderd, noodzakelijke uitbreiding van wo- 
ningwetbouw en van ‘Van Dam-cenheden' vindt 
niet plaats, de omzetting van huur- in koop
woningen wordt gestimuleerd en gemeenten, die 
dit willen tegengaan worden door staats-

V  f c—

sekretaris Brok\ gedreigd met tegenmaatregelen. 
Verder wordt de horizontale verkoop geen stro
breed in de weg gelegd en de aankoop van parti- 
kuliere huurwoningen door gemeenten en wo- 
ningkorporaties wordt afgehouden doordat de 
subsidiemogelijkheden hiervoor volstrekt ontoe
reikend zijn. En last hut not least dreigt er een 
Leegstaudswet te worden aangenomen die leeg-
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stand nauwelijks tegengaat maar wel kraken 
strafbaar stelt. Ter illustratie: in Amsterdam is 
liet aantal ‘splitsingsvergunningen' in de maan
den september en oktober fors gestegen, hetgeen 
te wijten is aan het nietig verklaren van artikel 6 
uit de Amsterdamse w oonruimteverordeiiing 
door de regering. Daardoor werd het splitsen van 
panden in etages weer mogelijk en worden steeds 
meer goedkope huurwoningen in Amsterdam 
verkocht aan partikulieren en verdwijnen daar
door uit het bestand van de Dienst Herhuis
vesting.

Amsterdam neemt in de strijd tegen de woning
nood vaak een voortrekkersfunktic in. Ook hier 
is de woningnood sterk onderschat. Men bouwde 
‘mooie' tuinsteden, maar met aanzienlijk minder 
woningen dan aanvankelijk gepland was. Er werd 
uitsluitend voor gezinnen gebouwd: alleenstaan
den werden pas rond 1970 als woningzoekenden 
erkend. Voor jonge alleenstaanden wilde de 
toenmalige wethouder De ( loc ook in 1977 nog 
nauwelijks bouwen. Immers, de stad zou meer 
profijt hebben van gezinnen met een modaal of 
hoger inkomen. Half Amsterdam is inmiddels in 
handen van spekulanten die kontinu hun poker- 
spel spelen met als slachtoffer de konsument. 
Met de aankoop van de Groote Keyser door de 
gemeente Amsterdam probeert zij volgens mij de 
konfrontatie met haar woonbeleid te ontlopen. 
De Groote Keyser. een komplex panden dat nog 
niet zo lang geleden onderwerp was van weerzin
wekkende spekulatiepraktijken, heeft inmiddels 
plaats gemaakt voor de Groote Wetering, een 
serie panden tegenover het Rijksmuseum. De 
krakers van de Groote Wetering hebben deze 
(reeds jarenlange leegstaande) panden op 25 
februari 1978 gekraakt, opgeknapt en behouden 
voor de sloop. Althans een boven hun hoofd 
dreigende sloop weten uit te stellen, want eige
naar spekulant Gerard Bakker zet alles op alles
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om deze voor de buurt karalteristieke panden 
met de grond gelijk te maken en er een stel dure 
flats en een parkeergarage neer te zetten. Inmid
dels is de termijn, waarop de Groote Wetering 
ontruimd had moeten worden (25 november j.1.) 
verstreken. Volgens de Amsterdams PSP-fraktie 
moeten nu voorbereidingen worden getroffen
voor het intrekken van de bouwvergunning op 
grond van artikel 30, lid 1 van de Bouwverorde
ning, dat als volgt luidt: ‘Burgemeester en Wet
houders kunnen een bouwvergunning bij een 
met reden omkleed besluit intrekken, indien 
binnen 6 maanden na dagtekening van de bouw
vergunning (25 mei j i ) ,  geen begin met de werk
zaamheden is gemaakt o f de werkzaamheden 
zich in dat tijdvak hebben beperkt tot slopings- 
of grondwerken o f tot werkzaamheden van 
voorbereidende aard'. Het is immers duidelijk, 
dat Bakker gezien zijn opdracht aan de deur
waarder om vóór 25 november te ontruimen 
niet beoogt, voor die datum daadwerkelijk met 
de uitvoering van zijn bouwplan te beginnen.
De situatie rond de Groote Wetering doet mis
schien denken aan de Groote Keyser; er zijn ech
ter duidelijke verschillen. Geen politieke kraak 
of een nauwelijks meer bewoond fort, maar een 
al ruim 2 1 /2 jaar bewoond kraakpand, zoals er 
veel in Amsterdam en de rest van Nederland zijn. 
Spekulant Bakker (i.c. juridisch eigenaar Bak- 
kerswaal BV) heeft een bouwvergunning, een 
bankgarantie van de Friesch-Groningse Hypo
theekbank en is gerechtigd na ontruiming te be
ginnen met slopen. De rol van de Amsterdamse 
PvdA-fraktie is in deze zaak nogal bedenkelijk: 
enerzijds een PvdA die in Amsterdam de oorlog 
tegen de krakers aanvoert, terwijl die in Rotter
dam met krakers vrijwel geen problemen heeft. 
De PvdA-fraktie is de hoofdverantwoordelijke 
voor het ontbreken van een bestemmingsplan 
voor deze buurt, waardoor het mogelijk was 
geweest cityvorming te voorkomen en dezelfde 
partij heeft ingestemd met het verlenen van de 
bouwvergunning. Samen met de bewoners moet 
het gemeentebestuur de woningnood aanpakken 
Een huilerig beroep op de spekulant Bakker en 
zijn financiers, zoals de PvdA-fraktie doet, 
getuigt van een volledig gebrek aan inzicht in de 
maatschappelijke verhoudingen. De PvdA kon
digde op 19 november j.I. aan zich bij een ont
ruiming van de Groote Wetering neer te leggen. 
‘Wij kunnen en willen niet van de burgemeester 
vragen zijn wettelijke plichten te verzaken’, al
dus de PvdA-fraktie in haar brief, of zoals part
ijgenoot en wethouder Jan Schaefer het uit
drukt: ‘Alsje kraakt moetje niet kinderachtig 
doen, je kent het risico'. Waarvan akte.
De aloude praktijk, dat er verdiend wordt aan 
gaten in de stad dreigt ook hier weer, terwijl de 
meeste mensen geen geld en geen interesse heb
ben voor luxe appartementen, kantoorkolossen 
en parkeergarages. Het Amsterdamse college van 
B. en W. had zich dienstbaarder gemaakt door 
ieder middel aan te grijpen dat haar ten dienste 
staat om Bakkers plannen tegen te gaan, in 
plaats van zich passief op te stellen uit angst 
voor gezichtsverlies.

PETER DROS

Clat-Nederland, de Nederlandse solidarïteits- 
organisatie met de Central Latinamericana 
de Trabajadores, staat onder zware kritiek. 
In een vorige Bevrijding (nr. 22) schreven 
we in dit verband nog over 'het voeren 
van verschillende gironummers voor dezelfde 
solidariteit'. Toen Clat-Nederland in 1969 
startte, was er een goede samenwerking 
tussen al de organisaties die aktief waren 
met betrekking to t Zuid-Amerika. Nu, een 
dikke tien jaar later, is de verhouding 
grondig verstoord.
In de Groene Amsterdammer verschenen 
de laatste jaren artikelen (van Hans de Wit 
en Jan van der Putten) over kritiek op en 
binnen Clat-Nederland ('De klad in de 
Clat'). 'R iooljournalistiek' was een reaktie 
hierop vanachter de bestuurstafel op een 
Clat-ledenvergadering. Tot een zinnige 
diskussie is het toen niet gekomen, een 
aantal aktieve Clat-mensen liep weg.
Toen rond de gebeurtenissen in Bolivia 
weer twee gironummers in de krant 
verschenen om de strijd te steunen, was het 
ook voor Bevrijding langzamerhand hoog 
tijd  op te pogen de kritiek op Clat-Nederland 
duidelijk te krijgen. De redaktie had een 
gesprek met Clat-Nederland om een reaktie 
op de kritiek te horen en om te proberen 
de achtergronden naar voren te halen.

Leek 10 jaar geleden de revolutie in Latijns- 
Amerika nabij, nu zijn de verwachtingen 
op korte termijn heel wat voorzichtiger 
gesteld. Het uitgangspunt 'solidair met de 
onderdrukten' roept bij de praktische 
vertaling wie of wat er gesteund moet 
worden, ogenblikkelijk politieke keuzes op. 
Clat-Nederland kiest vanuit haar solidariteit 
onvoorwaardelijk voor de vakbonden die 
aangesloten zijn bij de Centrale in Caracas 
(het hoofdkantoor, de zetel van het inter
nationaal hoofdbestuur van Clat, gekozen 
door de nationale Clat-bonden).
Daarnaast zijn er de landenorganisaties 
van Zuid-Amerika, zoals het Brazilië- 
komitee, Chili-komitee, Nicaragua-komitee, 
die vooral samenwerken in Alerta, het 
informatieblad over Latijns-Amerika. Deze 
komitees zijn niet verbonden met één 
bepaalde organisatie in een betreffend land, 
al ligt de sympathie voor linkse organisaties 
voor de hand. Soms zijn er zeer ingewikkelde 
konstrukties nodig om de steunverlening 
aan een samenwerkingsverband van 
oppositie-organisaties to t ieders tevredenheid 
te steunen.
Eerst werkten Clat-Nederland en de andere 
organisaties samen, langzamerhand 
scheidden de wegen zich. De laatste jaren 
kom t de kritiek openlijk naar buiten. 
Onlangs schreef Jan Rutgers, sekretaris 
van de Landelijke Vereniging van Wereld
winkels en oud-bestuurslid van Clat- 
Nederland, een open brief in het Wereld- 
winkelbullettn waarin hij zijn lidmaatschap 
opzei. 'Ik  kan niet wijdbeens door aktie- 
voerend Nederland lopen', waarmee Rutgers 
aangeeft dat Clat-Nederland naar de marges 
van de derdewereld-beweging is geschoven. 
Clat steunt niet de juiste organisaties (bijv. 
in Nicaragua) en heeft te nauwe relaties met 
het CNV ('een rechtse vakcentrale').
'Op één been kan je niet lopen', reageert 
Clat-Nederland in een uitgebreid schrijven.

ADVERTENTIETJES

Clat-Nederland voert een aktieve 
advertentiekampagne om steun te krijgen. 
De tekst 'Steun de demokratische vak
beweging' roept kritiek op. Alsof alleen de 
Clat-bónden demokratisch zouden zijn. 
Bovendien wordt de suggestie gewekt dat 
er nauwelijks andere bonden zouden zijn, 
terwijl in verschillende landen van het 
Zuidamerikaanse kontinent de Clat-bond 
een ondergeschikte plaats in het geheel 
inneemt. In de berichtgeving van Clat- 
Nederland - zoals in haar blad Latijns- 
Amerika - krijgen de andere vakbonden 
weinig aandacht.
Het kernpunt in de kritiek op Clat is de 
politieke lijn. In de strijd in Chili, Nicaragua, 
Venezuela, El Salvador is de rol van de 
Clat-bonden omstreden. De samenwerking 
met andere organisaties gaat moeizaam of 
niet. Terwijl in advertenties inhakend op 
de strijd aldaar een veel aktievere rol 
gesuggereerd wordt.
Rond de steunverlening aan Bolivia vinden 
we een voorbeeld hoe de verwarring over de 
rol van Clat speelt. Clat-Nederland beschrijft 
de band met de vakcentrale COB. Uit andere 
informatie w ordt pas duidelijk dat deze 
band met het COB er één is die Clat deelt 
met anderen.
De wortels van Clat zijn enerzijds terug te 
vinden in het syndikalisme en anderzijds 
in het christen-sociale denken.
'En dat is wel iets anders dan christen- 
demokratisch', waarschuwt de Clat- 
voorzitter ons in het interview. In Zuid- 
Amerika staan de Clat-bonden naast de 
bonden van de O RIT, zeer afhankelijk van 
de USA en naast de kommunistische 
bonden. De 'Linia independiente', die de 
Clat-bonden hanteren, houdt de onafhanke
lijkheid van partijen, organisaties, kerk in. 
Dat betekent dat de bundeling van het 
verzet erg moeizaam kan gaan, dat samen
werking met (kommunistische) bonden 
moeilijk ligt. Het hangt allemaal weer af 
van de specifieke, historisch gegroeide 
situatie in het betreffende land. De leiding 
van Clat in Caracas, met name de sekretaris- 
generaal Maspero, wordt wel vaak genoemd 
als strenge bewaker van de partijpolitieke 
onafhankelijkheid.
In Venezuela wordt de Clat-bond ervan 
beschuldigd de regering (en met name de 
christen-demokraten erin) te steunen tegen 
de belangen van het volk in. In d it verband 
is de financiële steun aan de Clat-centrale 
door de Adenauer-Stiftung van de CDU uit 
Duitsland een veelgehoord kritiekpunt. 
Omdat de steunverlening aan de Clat-bonden 
via Caracas verloopt, kan het nationaal 
afwijken van de door de Clat-bonden vast
gestelde lijn ook financieel worden 
gesanktioneerd.
In Nederland wordt Clat dan ook verweten 
van twee walletjes te eten. Aan de ene kant 
steun zoeken met een links image. Maar aan 
de andere kant ook betrouwbaar zijn voor 
het politieke midden. De relatie met het 
CNV èn de FNV (via NKV) is hiervoor een 
aanwijzing.

SIEP VAN DER WERF
PETER DROS



‘Er is een romantisering van de revolutie. Het is 
iets afgrijselijks.

Wij zijn altijd in de marge van de derde-wereld- 
beweging geweest. Er is daar een ondergrondse 
anti-vakbeweging opstelling. De vakbeweging 
wordt gezien als een instrument, niet als een au
tonome kracht. De derde-wereldbeweging is te 
veel een intellektuelenklup geworden. Zo staan 
we aan de rand van de derde-wereldbeweging. 
Wij gaan uit van de massa-organisatie, van de 
leden van de vakbonden’. Aldus Wouter van 
Dam, voorzitter van Clat-Nederland. Bevrijding 
had met hem en Kees van Kortenhof, koördina- 
tor, een uitgebreid gesprek waarin we uitvoerig 
op de kritiek op Clat-Nederland ingingen.

Van Dam is een paar weken eerder naar Bolivia 
geweest in een delegatie van het IV171, het 
Wereldverbond van de Arbeid, waarbij Clat aan
gesloten is. (In Nederland is het CNV daarbij 
aangesloten). De ambassades hadden de reis afge
raden, maar de mensen van de Boliviaanse vak
centrale, COB, zelf drongen er op aan toch te 
komen. Eerder was een IVVV (Internationaal 
Verbond van Vrije Vakverenigingen, waarvan uit 
Nederland het NVV lid is)-delegatie niet verder 
gekomen dan het vliegveld van La Paz en werd al 
het meegebrachte geld in beslag genomen. Ook 
de WVA-delegatie (met een humanitaire missie: 
opkomen voor de gevangen genomen vakbonds
mensen) werd meteen opgepakt maar werd na 
een halve dag vrijgelaten en mocht blijven. Ze 
werd wel gekontroleerd en mocht de hoofdstad 
niet uit.

(Bevrijding) Hoe vindt u het dat er nu twee giro
nummers voor akties in Bolivia zijn? Heeft dat te 
maken met de relaties tussen ( lat-Nederland en 
andere organisaties in de derde-wereldbeweging7

‘Het is historisch gegroeid. Het heeft te maken 
met veronderstellingen in de derde-wereld
beweging en onze beweging. We hebben een soli- 
dariteitsmodel van met z'n allen in één klup. Een 
relatie van verbondenheid binnen één organisa
tie, de Clat. Daarnaast was er de lijn van ‘Linia 
autonomia (independiente)’: de vakorganisatie is 
een massa-beweging van de mensen zelf, niet af
hankelijk van een organisatie, partij of ideologie. 
De vakbeweging is in Zuid-Amerika al zo vaak 
door (burgerlijke) politieke partijen misbruikt. 
De mensen worden bijv. in Mexico misbruikt als 
stemvee. Dat komt door de relatie tussen vak
bond en partij van al 40 jaar'.

De samenwerking met de kommunistisehe vak
bonden geeft voor Clat nogal wat problemen?

‘Nee, integendeel. Eenheid in de strijd met er
kenning van de tendenties is het streven. Er is 
een neiging tot samenwerking. Er is samen
werking in Colombia, Peru, Ecuador, Panama. 
Maar in zuidelijker landen ligt het moeilijker, 
dat heeft met de geopolitieke situatie te maken.

De internationale betrekkingen van Zuidameri- 
kaanse landen met de Soyjet-Unie en China sa
mengaand met een anti-amerikanisme, strijd om 
de beheersing van het Zuidpoolgebied en de ru
zie om het Beaglekanaal (tussen Argentinië en 
Chili) spelen een rol. In Argentinië is er een sa
menwerking van oppositiebewegingen, maar de 
kommunistisehe partij en vakbond doen niet 
mee vanwege de goede relaties tussen de regering 
en Moskou. In Bolivia was het een ontzettende 
klap dat de Sovjet-Unie het bewind na de laatste 
staatsgreep erkende. In het blad van de Cubaanse 
kommunistisehe partij wordt nauwelijks aan
dacht gegeven aan de ontwikkelingen in Bolivia’.

Maar wordt er vanuit Ciat-Caraeas niet druk uit
geoefend tegen samenwerking met kommunis- 
tisehe bonden?

‘Dat is helemaal niet waar. Het verbazingwek
kende is dat de diktaturen in het zuiden ver
scherpt zijn. Wij moeten alsmaar meer uitleggen 
dat het verzet ertegen geminimaliseerd is. dat al
lerlei bewegingen zoals de Tupamaros opgerold 
zijn. Maar het verzet van sommige linkse groepen 
kan gewoon niet vanwege die geopolitieke rede
nen, de verhouding van het land met Rusland 
bijv. En dat komt er niet uit'.

IKV (Interkerkelijk Vredesberaad) - medewerker 
Bert Stuurwold schrijft in zijn boekje 'Kiezen u r 
echt voor de armen?' dat een plaatselijke Chit- 
vakbondsleider in Guatemala zich beklaagt over 
de terughoudendheid van de Clat-mensen en de 
druk die in die richting - tegen samenwerking 
met andere bonden - op hem uitgeoefend wordt.

‘Het zou niet onmogelijk wezen, maar laat ik 
even de situatie schilderen zoals die is. Clat is 
niet een centrale waarbij vanuit Caracas direk- 
tieven gaan. Clat is het samengaan van vakcen
trales waarbij op kongressen zeer nauwkeurig de 
besluitvorming volgens de regels plaatsvindt. 
Daar vindt de vaststelling van de lijn plaats bij 
meerderheid van stemmen'.

Worden er eisen gesteld om als vakbond bij Clat 
te kunnen aansluiten 7 Kan een hond geroyeerd 
worden ?

‘Ja dat kan zeker. Eén van de eisen is dat de 
bond of de leiders van de bond geen gelden 
mogen ontvangen uit de Verenigde Staten, met 
name van bepaalde fondsen'.

Is de wortel van alle kritiek op Clat-Nederland 
niet jullie opzet als solidariteitsorganisatie om 
alles te steunen van (jat ook al heb je zelf wel 
kritiek. Zolang een bond Clat-hond is, laaf je 
(naar buiten toe) geen kritiek horen ?

‘Ik heb er geen moeite mee. Ik ben ook lid van 
een FNV-bond, daar heb ik veel kritiek op maar 
naar buiten zal ik het toch verdedigen. Wij zijn 
een solidariteitsbeweging van vakbondsleden hier

en daar. Je moet er met een zekere soepelheid 
mee omgaan. De leden van de vakbonden, dat 
zijn massaorganisaties, zijn niet altijd de meest 
progressieve bevolkingsdelen'.

De situatie in Xicaragua, hoe kijken jullie daar 
tegenaan?

‘Op dit moment worden de vakbonden onder 
kontrolc gesteld. De Sandinisten hebben hun 
eigen vakbonden nu opgericht. De ( 7 . \ , de Clat- 
bond, volgt de autonome lijn, maar krijgt het er 
moeilijk mee. Maar zij hebben ook meegevoch
ten in de omverwerping van de Somoza-dikta- 
tuur. Ze willen nu meewerken, maar onafhanke
lijk blijven'.

Kerst waren jullie toch niet zo op het Sandinis- 
tiseh front'?

‘Ja, dat moeten we nu vaak horen naar aanlei
ding van één zin die Herrit Pruim (vroegere Clat- 
medewerker) eens geschreven heeft. Je moet niet 
vergeten dat de vakbonden gekonfronteerd wor
den met de nakomelingen van de bourgeoisie, 
die geradikaliseerd zijn en snelle omwentelingen 
willen. Als die revoluties waarin de vakbonden 
worden meegesleurd, zouden mislukken, betalen 
de vakbonden later de prijs van die experimen
ten. Er is een weerstand, een argwaan tegen in- 
tellektuelen. Je moet ook kijken naar het tijdstip 
van Pruims analyse. Er is een tijd geweest dat de 
Sandinisten een klein groepje waren’.

Jullie opstelling bij KI Salvador wordt ook bekri
tiseerd. De Clat-bond neemt teveel afstand van 
de strijd. Het is een strijd tussen extreem links 
en extreem rechts, stelt die bond. Maar een vak
bond kan daar toch geen middenpositie in
nemen '?

‘Maar door wie wordt je er in geplaatst? Hoe kijk 
je tegen de ontwikkeling in Latijns-Amcrika aan. 
Teleurstelling over de geringe mate van verande
ring in Europa wordt geprojekteerd op Latijns- 
Amerika. De werkelijkheid is veel tegengestelder. 
Revolutie schijnt voor de hand te liggen. Maar de 
werkelijkheid leent er zich niet altijd voor. Het 
volk zit niet te wachten op burgeroorlog. Bij ons 
is er een romantisering van de revolutie, maar 
het is iets afgrijselijks, die angst om gedood te 
worden, de gewelddagdige situatie. De samen- 
werkendc vakbonden (Clat- en IVVV-bonden) 
willen dat er eerst een einde aan het geweld 
komt. De regering moet praten met dc linkse 
groepen.’

Is een dialoog dan nog mngclijk ' Ken vakbond 
kan toch alleen maar de linkerkant kiezen? Of 
een staatsgreep lukt of niet, hangt toch ook juist 
af van het al dan niet nieedoen door de vakbon
den 7
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Latijns-Amerika politiek
Bij uitgeverij Van Gennep verscheen onlangs 
‘Latijns-Amerika politiek'. In dit bock beschrijft 
Jan van der Putten, de latijns-amerikaansc kor- 
respondent voor verschillende Nederlandse en 
Belgische media, wat zich in de 25 staten van 
Zuid- en Midden Amerika heeft afgespeeld in de 
afgelopen tien jaar: een periode waarin tal van 
dramatische gebeurtenissen de politieke situatie 
in de meeste van die staten grondig hebben ver
anderd. Hel leven is meer dan politiek, ook in 
Latijns-Amerika. In dit boek (195 pagina's) 
komt dus maar een deel van de Latijnsameri- 
kaanse realiteit aan bod. Maar wel een belangrijk 
deel, want in dit gepolariseerde kontinent 
grijpen politieke veranderingen vaak diep in 
ieders dagelijks leven in. De politieke wervel
stormen van het voorbije decennium hebben dat 
meer dan ooit bewezen.

De staatsgreephausse van de zeventiger jaren is 
veel meer dan de reaktie van de konservatieve 
krachten op veranderingsprocessen die hun uit 
de hand dreigde te lopen. Via legers kwam niet 
de oude bourgeoisie weer aan de macht, maar al
leen dat deel dat rechtsstreeks voor de nieuwe 
internationale arbeidsverdeling bruikbaar was: 
de transnationale bourgeoisie. In dit ontwikke- 
lingsprojekt is voor de industrie zeker een grote 
plaats ingeruimd, maar dan wel op één voorwaar
de: het moet een vooral op de export georiën
teerde industrie zijn. Het recept kennen we: 
goedkope arbeidskrachten en een met geweld af
gedwongen sociale rust moeten ervoor zorgen 
dat deze bedrijven met grote winsten kunnen

werken. De binnenlandse markt is vanwege de 
lage lonen - een vicieuze cirkel - weinig interes
sant.

De opzet van deze uitgave is het zo beknopt mo
gelijk bieden van feiten, achtergronden en ana
lyses voor wie in Latijns-Amerika wel geïnteres
seerd, maar niet gespecialiseerd is. Wie het afge

lopen jaar niet meer heeft kunnen bijbenen, is 
met dit boek weer volledig op de hoogte.

PETER DROS

Latijns-Amerika politiek, ontwikkelingen en gebeurtenis
sen in 25 landen, is een uitgave van Van C en nep en kost 
(18,90

\

SOEPELHEID MAAR MET MATE
vervolg van pag. 7

Ta, het lijkt misschien utopisch. Er werd gezegd: 
Nicaragua vandaag. El Salvador morgen. Maar 
het is niet te vergelijken'.

. . . Maar dat zeiden jullie eerst ook voor Xiea- 
ragua, dat hel zo'n vaart niet liep , , .

Ta, het is ons ook veel waard als de revolutie 
zou slagen. De allergrootste meerderheid wil af 
van de rechtse . . . Maar tegen welke prijs? Vak
bonden zijn niet de pushende groep voor geweld
dadige oplossingen. Vakbewegingen zijn andere 
types strijdorganisatie dan politieke organisaties1

Maar is er dan niet samen te werken.>

Tn de beginperiode was er samenwerking in de 
FDR (Frente Democratie» Revolucionaria de 
Masas) maar onze boeren konden de diskussie 
niet volgen, het was veel te moeilijk. Eikaars 
strijd werd niet begrepen. De leiding van de FDR 
bestond uit afgestudeerde jongens, ideologisch 
goed geschoolde guerilla's. Van hieruit is het 
makkelijk om iedereen maar te laten samenwer
ken. Ik weet niet hoe we zelf in een revolutio
naire situatie zouden reageren. De mensen daar 
zeggen: zij jagen ons de barrikades op. Als er 
een rechtse diktatuur komt dan moeten wij als 
slachtoffer verder leven . , .'

Maar er is toch een reehtse diktatuur *

Het kan nog veel scherper. Bij een doorgaan van

de burgeroorlog bestaat het gevaar van een recht
se diktatuur zoals in Chili en Argentinië.

Maar in hoeverre kan je in de situatie van ld Sal
vador aan de kant blijven staan?

Ta, dat stellen wij hier in Nederland . Wij van 
Clat staan achter de massa-organisatie. Wij gaan 
niet op de stoel zitten om van buitenaf hun voor 
te schrijven wat te doen. Wij hebben dat als Ne
derlanders al zo vaak gedaan1.

Hoe is jullie reaktie op de open brief van Jan 
Rut ges?

‘Het gaat om de relatie met de derde-wereld- 
bewegingen. Daar is een ondergrondse anti-vak- 
bewegingsopstelling. De vakbeweging is in hun 
opstelling een instrument, niet autonoom. De 
mensen worden niet au serieux genomen. Er is 
teveel verwijdering. De derde-wereldbeweging is 
te veel een intellektuelenklup geworden. Er is 
een tegenstelling tussen hun filosofie over ‘de 
basis1 en hun totalitaire opvatting, waar anderen 
zich maar bij moeten aansluiten. Bij de X-Y- 
beweging zie je ook die steun aan kleine groepen 
die totalitaire oplossingen nastreven'.

Totalitair’*

‘Eigenlijk marxistisch-leninistische oplossingen. 
De elite die even laat zien hoe het moet. Tota
litair, dat is ook de zeer ervaren praktijk in La
tijns-Amerika. Dat is onze opvatting beslist niet. 
De derde-wereldbeweging, dat zijn landen-

komité’s. Wij zijn een vereniging met alle kwets
bare demokratische trekken, wij worden gekon- 
troleerd door de leden. De landenkomité’s roe
pen maar op tot eenheid. Zij hebben geen hinder 
van hun struktuur, je kunt ze alleen maar onder
steunen. Daar hebben wij onze sterke vraag
tekens bij. Maar we zijn altijd bereid tot samen
werken1.

Hoe staan jullie tegenover de steun voor Clat van 
de Adenauer-Stiftung?

‘Heel vervelend. Tja. . . We moeten er wel bij 
zeggen dat ze geen andere voorwaarden stellen 
dan een nette boekhouding, geen ideologische 
voorwaarden. Daarom is het een goede strategie 
binnen Clat om uit een groot aantal bronnen 
geld te betrekken. De omvang van de bijdrage 
van de Adenauer Stiftung moet belangrijk terug
gebracht worden door andere bronnen te zoe
ken. Overigens zit daat ook Duits overheidsgeld 
bij (net als in Nederland ontwikkelingshulp). Er 
gaat indirekt natuurlijk wel een beïnvloeding van 
uit'.

Wat vinden jullie van de reakties op de adverten- • 
tic te kst 'Steun demokratische vakbeweging in 
Latijns-Amerika: steun Clat'?

Ta, misschien moeten we dat toch anders formu
leren als er mensen zijn die daar zo op reageren. 
Dat is niet onze bedoeling1.

SIEP VAN DER WERF
TITIA BOS



‘Ontwikkelingshulp is geen zaak van recht, maar van macht. Er is de voort
durende druk en praktijk van ondernemers om ontwikkelingshulp in dienst 
te stellen van het kapitalistisch systeem en de bestaande machtsverhoudingen.’ 
Aldus Fred van der Spek tijdens de behandeling van de begroting voor 
ontwikkelingssamenwerking op 17 november in de Tweede Kamer.
Een mooi voorbeeld van die druk en praktijk 
vinden we in de bijeenkomst voor de Jaarbeurs 
van het Oosten, die in september in Zutphen 
gehouden werd. Daar verweet minister de 
Koning het bedrijfsleven, dat het te lauw en te 
laks was bij het profiteren van de Nederlandse 
ontwikkelings-ontspanning. Hij riep het bedrijfs
leven op zich veel meer voor ontwikkelingshulp 
te interesseren. Vele boze brieven en reacties 
waren het gevolg. Ontwikkelingshulp heeft wel 
degelijk onze belangstelling, liet het weten, 
maar we worden veel te weinig geholpen, we 
zijn onvoldoende op de hoogte van plannen 
en procedures en we worden te laat ingeschakeld. 
Met andere woorden, de p.aktijk van een innige 
samenwerking tussen bedrijfsleven en overheid 
was wat verpieterd en verdiende snel verbetering. 
Want dat die innige samenwerking bij het 
ontwikkelingsbeleid van de overheid wel en nog 
steeds bestaat, illustreert een van de Koning's 
topambtenaren, die op de Nationale Exportdag 
in Den Haag, enkele dagen na de Zutphense 
beurs, zei: "Het bedrijfsleven komt zelf vaak 
te laat met ideeën en die zijn dan nog rommelig 
gepresenteerd. Bovendien valt het best mee, zo’n 
80 % van de ongebonden financiële hulp, die 
Nederland geeft, komt via orders aan het 
bedrijfsleven weer in Nederland terug.’ We 
hebben het dan niet eens over de gebonden 
hulp!
Dat de innige samenwerking in het slop is 
gekomen is wel te begrijpen. De laatste 5, 6 
jaar is er een toenemende tendens, bij VN- 
organisaties en bij de laatste twee ministers 
voor ontwikkelingssamenwerking (Pronk en de 
Koning), om een lange-termijn-strategie voor 
ontwikkelingshulp vorm te geven. Ideetjes, 
plannen en winsten op korte termijn van het 
bedrijfsleven moeten dan wel eens wijken.
De lange-termijn-strategie betekent, dat men 
streeft naar een planmatige herstrukturering 
van de internationale produktie- en handels
verhoudingen. De kapitalistische wereld is als 
de dood zo bang voor alllerlei destabiliserende 
ontwikkelingen als gevolg van de verdergaande 
eisen van de ontwikkelingslanden. Die landen 
merken, dat hun armoe en sociale ellende maar 
verdomd weinig en vaak in ’t geheel niet 
vermindert. Dat ze na de twee Ontwikkelings- 
decennia van de VN nog net zo slecht of slechter 
er aan toe zijn als twintig jaar geleden. Ondanks 
al het geld, alle goederen, die ze in dank van de 
ontwikkelde landen hebben mogen ontvangen. 
800 miljoen mensen leven nog steeds onder de 
absolute armoedegrens. Het financieringstekort 
van de ontwikkelingslanden is van 1976 tot 
1980 tot 70 miljard dollar verdubbeld.

Enerzijds bestaat dan ook het plan vanuit de 
ontwikkelingslanden om tot een Nieuwe

Internationale Economische Orde (NIEO) te 
komen. In die nieuwe internationale verhou
dingen moeten de produktie-, handels-, 
financiële- en technologische verhoudingen 
zodanig gewijzigd zijn, dat de ontwikkelings
landen een gelijkwaardige positie hebben aan de 
ontwikkelde landen.
Men kan hierbij denken aan het IMF en de 
Wereldbank, waarin de club van 10 rijke 
westerse landen de dikste vinger in de financiële 
wereldpap hebben.
Maar anderzijds zijn er ontwikkelingslanden, 
die vooral een zelfstandige sociaal-ekonomische 
ontwikkeling benadrukken. Die vooral van de 
kapitalistische afhankelijkheid af willen en zich 
alleen of in samenwerking met andere 
ontwikkelingslanden willen ontwikkelen. Deze
landen weten zich gesteund door de geschiedenis, 
die leert, dat juist in een tijd, waarin de 
ge i ndustrialiseerde landen door oorlogen en 
ekonomische crises niet in staat zijn om veel 
in de ontwikkelingslanden te investeren en naar 
die landen uit te voeren, dat dan de ontwikke
lingslanden een goede kans hebben zich uit 
hun poel van armoe, onderontwikkeling en 
afhankelijkheid uit te werken.
Zo vond er tijdens de Tweede Wereldoorlog 
en enkele jaren daarna een grote opbloei van de 
binnenlandse investeringen in Latijnsanierikaanse

landen plaats, omdat de buitenlandse inves
teringen weggevallen waren. De binnenlandse 
investeringen droegen bij tot een versnelling 
van de industrialisatie van die landen, omdat 
ze produkten gingen maken, die vroeger uit liet 
Westen ingevoerd werden. Deze investeringen 
en industrialisatie, en de daarmee gepaard 
gaande politieke machtstoename van de 
arbeidersbevolking leidden op hun beurt tot 
een verbetering in het sociale bestaan van 
grote delen van de Latijsamerikaanse bevolking. 
In de jaren '50 loopt, andere voorbeeld, de 
handel tussen de Latijnsanierikaanse landen 
terug van 12 % van de totale exporten in *53 
tot 6 % in '61. De import vanuit nict-Latijns- 
amerikaanse lalden neemt van '55 tot '61 met 
20 % toe, terwijl de handel tussen de Latijns
anierikaanse landen in die jaren met 25 % daalt. 
De zelfstandige ontwikkeling van de ontwikke
lingslanden werd vanaf de jaren '50 in toe
nemende mate ondermijnd door de nieuwe 
internationale ekonomische en politieke 
verhoudingen, die vastgelegd werden in o.a. 
het IMF, de Wereldbank en het GATT (met 
zijn clausule van de meest bevoorrechte natie). 
De ekonomische filosofie en praktijk van de 
ontwikkelde landen, met de VS voorop, 
domineerden. Het streven naar een zelfstandig 
ekonomische ontwikkeling wordt vooral 
belichaamd door socialistische ontwikkelings
landen. hoewel die één front willen blijven 
vormen met andere ontwikkelingslanden (groep 
van '77, Beweging van Ongebonden Landen).

Het is dan ook vanuit deze achtergrond dat 
Ered van der Spek tijdens de behandeling 
van de begroting van ontwikkelingssamen
werking in de Kamer twee moties indiende.
De motie riep de regering op de gehele of 
gedeeltelijke binding van ontwikkelingshulp te 
veranderen in ongebonden hulp en in de inter
nationale organen ontbinding van de ontwikke
lingshulp als principieel relevant uitgangspunt 
voor een ontwikkelingsbeleid naar voren te 
brengen. Door de hulp te binden n.L, moeten de 
ontwikkelingslanden de gekregen gelden in het 
donorland besteden. De vraag lijkt dan gewettigd 
wat het verschil is tussen ontwikkelingsbeleid 
en exportbevordering naar ekonomisch zwakke 
landen.
Door de regering is reeds hulp aan de meest 
arme landen ontbonden, maar dat is on
voldoende. Zweden en West-Duitsland hebben 
hun hulp al helemaal ontbonden. Zoals gebrui
kelijk is het standpunt van de regering, dat er 
eerst een internationale regeling moet komen 
of dat andere donorlanden ook moeten 
ontbinden, voordat Nederland een stapje verder 
gaat. Nederland is vaak al klein door op handen 
en voeten over de aardbol te kruipen. Een goede 
manier om het nemen van grote stappen te 
vermijden!
Een tweede motie betrof de hulp aan Guinee- 
Bissao en Kaap-Verdië. Deze twee landen
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in mij heb mogen ontvangen. En dat iemand 
die dat leest dat zo tegen iemand anders kan 
vertellen. Alleen krijg je natuurlijk de vraag 
wat dat voor een jongen was en waarom ik 
daar lag. Lag ik daar te vrijen en hoe voelde 
ik me. Is het wel waar gebeurd?

Het was waar gebeurd. En ik voelde me nog
al typisch. Half melancholisch, half hevig 
verlangend. Ik meen dat ik een brief op de 
bus wilde doen. En het sneeuwde matig. Ge
luiden klonken dof. De wereld was één straat 
lang. Het was een brief naar een tante in A- 
merika. Maar ik had niet de hoop dat hij ooit 
aan zou komen. Mijn passen waren snel maar 
onregelmatig, mijn blik was naar binnen ge
richt. Ik had schoenen aan met hoge hakken 
en bewaarde met moeite mijn evenwicht. 
Flink voelde ik me wel omdat ik door ieder
een volledig in de steek was gelaten. Door de 
zorg voor mijn poes rekte ik mijn leven van 
dag to t dag. Elke dag dacht ik me nog iets 
beroerder te voelen dan de dag daarvoor. 
Een auto slipte en reed zich kapot tegen een 
boom. Ik sjokte door. Dat kon ik er ook niet 
nog 's bij hebben. Op welke manier kon ik 
mijn leven nu toch meer inhoud geven? Had 
ik wel genoeg van d it of dat gelezen. De 
sneeuw zakte nu met grote vlokken op mij 
neer. Na vijftien minuten moeizaam voortbe
wegen bereikte ik de brievenbus. Er lag een 
dik pak sneeuw op. Ik wilde mijn brief in de 
gleuf doen, maar die zat dicht. Wat een 
rampspoed overkwam mij toch. Waarom was 
die brievenbus dichtgevroren juist nu ik hem 
nodig had. Was het allemaal al niet erg ge 
noeg. Die lange tocht, die huilende eenzaam
heid, die sombere toekomst. Ik probeerde 
driftig  met mijn asem zijn gleuf open te wal
men. Maar het lukte niet. Het begon to t mij 
door te dringen dat hij op een mechanische 
manier dichtzat. Hij was niet dichtgevroren 
maar afgesloten.

De volgende brievenbus was 20 kilometer 
verder. Zou ik door blijven lopen en de hoop 
niet opgeven? Twintig kilometer heen en 
tw intig kilometer terug. Het vroor 15 gra
den. Was de kans niet groot dat ik zou strui
kelen en vallen. En misschien niet op zou 
kunnen staan doordat de vorst mij aan het 
tro tto ir vast zou plakken. Wat moest ik 
doen? Wie wees mij de weg? Wat had je toch 
een zwaar leven als je enkelt op je eigen ge
weten af kon gaan en niet, zoals gristenen, 
op dat van god. Wat moest ik doen? Twintig 
kilometer door die Siberische koude, was het 
die brief wel waard? Wat had ik eigenlijk aan 
tante geschreven? Had ik haar niet gevraagd 
of ze nog steeds pannelapjes haakte? Maar 
was de inhoud van die brief eigenlijk wel zo 
belangrijk. Was die brief niet meer het sym
bool van iets veel belangrijkers. Het symbool 
van moed en doorzetting. Van wanhoop en 
beschaving.
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Ik besloot door te lopen. Moreel was er voor 
mij geen keus. Maar wat nu? Mijn benen wa
ren aan het tro tto ir vastgevroren. Ik wrikte 
en trok maar kreeg er geen beweging in. 
Langzaam zou ik nu, naast de brievenbus, 
dood moeten vriezen. De brief vast in m'n 
hand en m'n voeten vast aan de grond. Mijn 
leven zou zich in luttele tijd gaan beëindigen. 
Ik begon de balans op te maken. Had ik er 
wel alles aan gedaan om het dynamisch te 
maken. Was ik wel altijd de verstandigste ge
weest. Had ik niet vaak, aankomend bij een 
tweesprong, de verkeerde weg gekozen. Of in 
de winkel iemand afgesnauwd. Mijn hartslag 
werd zwakker. Alle hoogtepunten u it m'n le
ven begonnen zich aan mij voorbij te trek
ken. De eerste dansles, glimlachende over
buurman, tweede jeugd enz. enz. enz. Ik was 
voor een groot gedeelte al bevroren en had 
me bij het noodlot, zonder te schreeuwen of 
drukke gebaren te maken, neergelegd.

Eerst dacht ik dat ik al dood was en een leu
ke jongeman me van deze aarde af zou ko
men halen. Maar door de paniek die er bij 
die jongeman ontstond toen hij zag dat ik 
aan de grond bevroren bij de brievenbus 
stond begreep ik dat ik nog levend was. Met 
zijn soldatenschoenen schopte hij zo krach 
tig mogelijk tegen mijn schenen. Om het ijs 
te doen breken. En laat het hem nou lukken 
ook! Ik wist gewoon niet wat me overkwam. 
In een mum van tijd  maakte hij me geheel 
en al los en wierp me op de grond. Ik begon 
al warm te worden. Maar kon het tempo 
waarin alles zich nu voltrok nauwelijks b ij
houden. Hij liet z'n broek zakken. Waarom 
toch. Trok m'n rok omhoog, m'n slipje naar 
beneden en stootte met grote kracht zijn 
warme geluk in mij. Ik moest en zou on t
dooien. In een geweldig tempo smolt het ijs 
van mij af en kon ik weer zicht krijgen op de 
toekomst. Wat kon een mens toch snel van 
stemming veranderen.

i< i
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De jongeman draaide mij op m'n buik en 
duwde zijn herstel in mijn bevroren retekind 
je. Je voelde de warmte als het ware naar 
binnen trekken. Ik dacht, terwijl ik met mijn 
hoofd in de sneeuw bonkte, de liefde, als die 
er toch niet was, wat zouden er dan toch 
veel mensen dood zijn. Nadat hij twee keer 
gereed was en ik me weer vrij normaal kon 
bewegen vroeg ik hem naar zijn naam. Fred 
je, antwoordde hij, terwijl hij m'n neus kus
te. Ik stelde voor om bij mij thuis een kop 
warme chocolade te drinken en dan wellicht 
over onze toekomst te beginnen. Dat leek 
hem een goed idee. Onderweg vertelde hij 
me dat hij altijd al van een vrouw als ik ge
droomd had. Waar de wijsheid in haar ogen 
te lezen was. Ik bedankte hem voor het com
pliment en zei dat hij de beschikking had 
over een fijne smaak. Fredje bedankte mij 
weer voor dat compliment. Thuis gekomen 
ontstond er in luttele tijd een sfeer van rust 
en vertrouwen.
Fredje was niet zomaar de eerste de beste. 
Zijn vader had nog gevochten in de Eerste 
Wereldbrand en die ook gewonnen! Zijn 
moeder was van lager wal onhooggeklom 
men. En hij, Fredje, moet eerst heel verlegen 
geweest zijn en later pas zichzelf hebben ge
vonden. Mijn oren toeterden en al gauw be
sloten we ons leven te delen. Samen de we
reld rond te trekken en samen bij de weder
zijdse kennisjes op bezoek te gaan. Het geluk 
kon niet op. Fredje was voor die week mijn 
adonis. Had hij immers niet mijn leven ge
red?

Na een week vond ik hem saai en ordinair. 
Hardhandig en onprofessioneel. Dan maar 
weer liever alleen.

Ik hoop dat u deze beschouwing de moeite 
waard hebt gevonden.

MARGARETHA ESTHER DOLMAN



Een naargeestige vesting van glas en veel beton met dito politie ervoor, a b o r t u s  
Het gebouw van het Europees parlement in Straatsburg. De veiligheids
maatregelen waren die dag wat ‘overdreven’, zoals één van de vriendelijke 
dames achter één van de vele balies in de hal naderhand uitlegt. Ach ja, dat 
kwam van die Europese ministers van Buitenlandse Zaken die voor een 
vergadering van de Raad voor Europa - de politieke zusterfirma van de 
Europese Gemeenschap - op hetzelfde adres moesten zijn. Veiligheids
maatregelen die inhielden dat mijn bagage werd doorzocht bij de voor 
bezoek bestemde zijdeur. Na de uitstalling van spijkerbroek, t-shirtje, 
tandenborstel, handdoek en maandverband wilde de bewaker bespaard 
blijven voor de rest van de inhoud en kon ik doorlopen.

Een groot gedeelte v;m de (kantoorruimtes 
in het immense gebouw wordt alleen gebruikt 
bij één der zittingen van het parlement in 
Straatsburg, zo'n 7 per jaar. De andere zittingen, 
ongeveer 4, vinden in Luxemburg plaats. Een 
zitting duurt gewoonlijk een week.
De konkurrentieslag tussen Luxemburg en 
Straatsburg om de uiteindelijke vaste vergader
plaats te mogen worden, kent nauwelijks 
grenzen. De Franse regering verleent financiële 
steun voor de aanleg van een vliegveld bij 
Straatsburg voor aan- en afvoer van ambtenaren 
en parlementariërs. De vliegende parlements
leden komen nu nog via Frankfurt en kunnen 
van daaruit een taxi nemen naar Straatsburg. 
Het administratief apparaat van het parlement 
is overigens voornamelijk in Luxemburg 
gevestigd, terwijl de Europese Kommissie in 
Brussel haar werk doet.
In de novemberzitting van het parlement is een 
resolutie aangenomen met de eis aan de 
Ministerraad om vóór de zomer van '81 tot een 
besluit te komen over de vestigingsplaats van het 
parlement.

KOMMUN1STISC HE FRAKTIE

Bodil Boserup zit voor de Deense zusterpartij 
van de PSP, de SF, in het Europees parlement. 
Ze heeft zich daar aangesloten bij de ‘Fraktie 
van kommunisten en geestverwanten' en heeft 
met de Franse en Italiaanse kommunisten 
goed kontakt over bijv. problemen als 
bewapening. De beide kommunistische partijen 
verschillen overigens onderling nogal in op
stelling. De Franse kommunisten zien het

Europees Parlement als platform voor de Franse 
problemen. Wat goed is voor de Franse arbeiders 
is goed. De Italiaanse kommunistische partij 
geeft zich moeite geaksepteerd te worden 
als (potentiële) regeringspartij in Italië, wat 
haar standpunten beïnvloedt. Bovendien willen 
ze de korruptie in Italië tegengaan via Europese 
invloed. De EG wordt door de Italiaanse 
kommunisten in Straatsburg dan ook niet 
afgewezen als een kapitalistisch bolwerk dat 
tegen de belangen van onderdrukte groepen 
ingaat, In hun relatieve aanvaarding van de EG 
willen de Italianen soms erg ver gaan in het 
overnemen van mystifikaties over de rol die 
Europa te spelen zou hebben in bijvoorbeeld 
derde wereldlanden.

In de fraktie kan Bodil Boserup een onafhanke
lijke positie innemen wanneer ze een afwijkend 
standpunt heeft, kan ze in het parlement een 
minderheidsstandpunt vertolken.
Verschillen met een meerderheid van de Zuid- 
europese geestverwanten heeft ze gemerkt 
op het punt van vrouwenemancipatie. Al te 
gemakkelijk wordt opheffing van de onder
drukking van vrouwen gezien als een onder
geschoven kind van de klassenstrijd. Toen voor 
de konferentie van de Verenigde Naties in 
Kopenhagen de afgelopen zomer een ad-hoc 
kommissie vrouwenemancipatie van het 
Europees Parlement aan de slag ging, vond Bodil 
Boserup niet dat zij daarin moest gaan zitten 
namens haar fraktie. De Franse en Italiaanse 
mannelijke fraktiegenoten hadden het veel meer 
nodig. Die konden er nog iets leren, terwijl zij 
het gevoel heeft dat alles wat op Europees 
niveau over vrouwenemancipatie wordt 
besproken, zo'n 40 jaar achter loopt bij de 
Noordeuropese ontwikkelingen.

Een initiatief waarover informeel wordt 
gesproken betreft een mogelijke harmonisatie, 
gelijkschakeling van de abortuswetgeving van 
de EG-landen. Volgens Bodil Boserup komt het 
idee uit de hoek van de Italiaanse linkse 
onafhankelijken, maar in de notulen van Wij 
Vrouwen Eisen van 13 oktober j.1. lees ik dat 
de Franse socialisten die twijfelachtige eer 
schijnt toe te komen.
Bodil Boserup ziet weinig in dat plan, ondanks 
de instemming van haar Italiaanse fraktie
genoten met een dergelijke harmonisatie. Er zou 
bij gelijkschakeling op Europees niveau een 
‘gemiddelde' wet en zeker geen legalisering 
uitkomen. In vergelijking met de huidige, 
goede Deense wetgeving betekent dat een 
achteruitgang voor de Deense vrouwen. En het 
recht dat Deense vrouwen hebben, zou aan alle 
vrouwen moeten toekomen. Maar al zou je met 
zo'n ‘gemiddelde' wet een zekere verruiming 
van de formele abortusmogelijkheden in 
sommige landen kunnen afdwingen, dan zou 
zo’n verruiming niet werken omdat wordt 
voorbijgegaan aan de andere kulturele voor
waarden in die landen. In de meer zuidelijke 
landen zal het medisch personeel een eventueel 
door Noord-Europa opgelegde verruiming van 
abortus saboteren zodat een dergelijke wet 
niet geëffectueerd kan worden. Abortus acht 
zij geen punt voor gemeenschappelijke wetgeving.

DENEMARKEN EN DE EG

Andere ‘Europese’ onderwerpen waar zij, noch 
één van de andere Denen over meevergaderen, 
zijn kuituur en onderwijs. Die punten zijn n.1. 
buiten het referendum gehouden, waarmee 
Denemarken zich in meerderheid uitsprak 
vóór toetreding tot de EG. Zij denkt trouwens 
dat de kans niet uitgesloten is, dat Denemarken 
nog weer eens uit de EG stapt. Binnen de 
sociaal-demokratie die door hun EG-standpunt 
erg veel aanhang verloor, zijn de ontwikkelingen 
in die richting positief. Een argument tegen de 
EG is o.a. dat Denemarken in feite een 
Skandinavisch land is, terwijl de andere 
Skandinavische landen, Noorwegen en Zweden, 
buiten de EG zijn gebleven.
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ANTI-EG-LIJS1

Ondanks het sukses van de Deense anti-EG-lijst 
bij de Europese verkiezingen, is Bodil Boserup 
blij een "politiek program' te hebben. I)c anti- 
EG-lijst aangevoerd door Else Hammerich 
had zich n.1. verbonden op het anti-Europa 
standpunt, zonder verder een uitgewerkt politiek 
program te bieden. De vier gekozen afge
vaardigden zijn gebonden aan hun beloften 
"niet aan politiek* te zullen doen. Bij 
stemmingen gaan ze dan ook wel eens weg. 
Soms blijven ze, bijvoorbeeld bij de stemming 
over een richtlijn over de toegelaten vervuiling; 
dat onderwerp wordt dan tot 'niet-politiek' en 
in het belang van de kiezers verklaard.

BEROEPSVERBODEN

De anti-EG-vertegenwoordigers uit Denemarken 
kunnen op grond van die belofte dan ook niet 
deelnemen aan diskussies en aktiviteiten van een 
informele groep parlementsleden uit de sociaal- 
demokratische, kommunistische en andere linkse 
kleinere frakties over demokratische rechten. 
Het beruchte (Westduitse) beroepsverbod komt 
daar aan de orde. De bedoeling van deze groep, 
waarvan o.a. Bodil Boserup, Maria Macciocchi 
en Johan van Minnen deel uitmaken, is om zich 
de eerste tijd voornamelijk te informeren.
In de fase daarna moeten de meer naar buiten 
gerichte aktiviteiten plaatsvinden door het aan 
de kaak stellen van deze vormen van repressie.

is pijnlijk duidelijk in zaken als de vaststelling\/ 
van de landbouwprijzen, waarop de 'groene 
lobby', de op Europees niveau verenigde land- i 
bouworganisaties, een aanzienlijke invloed heeft 
Het Europees parlement ziet dan het door 
haar te besteden begrotingsbedrag tot zeer 
geringe ontvang beperkt. Het inkomen van de 
EG staat ongeveer vast. want het is voornamelijk 
afkomstig uit de BTW ( 1 % van de nationale 
inkomsten uit de BTW is voor de EG).
Verder kan het parlement over alle mogelijke 
onderwerpen, waar ook ter wereld, resoluties 
aannemen. Met enige goede wil is er altijd wel 
een relatie aan te geven met 'Europa*.
Bodil Boserup vergelijkt het parlement met een 
soort Verenigde Naties waar het aantal moties, 
resoluties e.d. omgekeerd evenredig is met de 
feitelijke macht om de ontwikkelingen te 
beinvloeden. Het lijkt meer op parlemcntje 
spelen.

Toch is het niet in alle opzichten een onschuldig 
spelletje, wat er in het parlement gebeurt, 
ondanks de geringe formele bevoegdheden. 
Het verloop en de uitkomst van de debatten 
kunnen enerzijds een ondersteuning of een 
hinderlijke tegenwerking betekenen van de 
o.a. via de Ministerraad overeengekomen vormen 
van Europese integratie. Anderzijds kan het 
Europees parlement door het aan de orde stellen 
van een onderwerp de indruk wekken alsof 
er werkelijk demokratisch over beslist zou 
worden.

van de lidstaten van dc EG een doeltreffende 
koördinatic in dc strijd tegen het terrorisme, 
terwijl bijzondere aandacht van de autoriteiten 
wordt geëist voor het opnieuw opkomend 
fascisme, racisme, vreemdelingenhaat en anti
semitisme. Deze resolutie naar aanleiding van 
aanslagen van ultra-rechtse zijde wordt door de 
rechtse partijen in het parlement aangegrepen 
om de nadruk te leggen op alle vormen van 
terrorisme of wat daarvoor doorgaat. Dominee 
Paislev uit Noord-lerland ziet kans uitgebreid

* *  W

het terrorisme in Noord-lerland aan te vallen, 
zoals dat door de IRA wordt gepleegd, volgens 
hem. Een ook de bestrijding van dat terrorisme 
zou een gekoördineerde inzet van alle EG- 
landen vereisen.

KERNENERGIE

BEVOEGDHEDEN
TERRORISME

Het Europees parlement heeft zeer geringe 
formele beslissingsbevoegdheid. Afgezien van 
besluitvorming over een vrij te besteden deel van 
de begroting, houdt het parlement zicli vooral 
bezig met advisering. Adviezen aan de Europese 
Commissie, het dagelijks bestuur van de EG 
en aan de Ministerraad, het uiteindelijk besluit
vormend beraad van de betreffende ministers 
van de EG-landen.
De feitelijke machteloosheid van het parlement

De bestrijding van terrorisme is zo'n punt 
waarover het parlement formeel niets te zeggen 
heeft. In Europees verband zijn er (via de Raad 
van Europa) afspraken gemaakt om intensief 
samen te werken bij de bestrijding van 
terrorisme. In liet Europees parlement wordt 
wel over terrorisme gesproken. Als ik vanaf de 
publieke tribune de debatten ga volgen, val ik 
middenin een diskussie over een terrorisme- 
resolutie, ingediend door de grote frakties: 
de christen-demokraten, soeiaal-demokraten. 
Europese demokraten, liberalen en conser
vatieven.
Het parlement spreekt daarin haar afschuw uit 
over de gepleegde aanslagen in Antwerpen, 
Bologna, München en Parijs. De resolutie vraagt

Ook de ontwikkeling van kernenergie gaat 
buiten het parlement om. Dc gigantische 
bedragen die aan onderzoek en toepassing 
ervan uit de Europese portemonnaie worden 
betaald, zijn buiten de budgettaire bevoegd
heden van het Parlement gehouden; de Ministers 
regelen die uitgaven. Het parlement kan natuur
lijk gerust een resolutie aannemen dat bij de bouw 
van kerncentrales in grensgebieden de andere 
regering(en) en de plaatsclijke bevolking gehoord 
moet worden, zoals in de november-zitting 
door het parlement is uitgesproken.
Evengoed gaat de Europese stimulering van 
de kernenergie door. Het parlement krijgt 
in zo'n situatie dan het aanzien van het 'sociale
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KOOP DEZE MAAND

PAUL VAN TONGEREN e.a.
REPRESSIE 

IN NEDERLAND
Zeer aktuele artikelen over 

repressie met betrekking tot o.a. 
de atoom-energie, de privacy, 
de positie van minderheden en 

een analyse van de sociaal- 
politieke en economische 

achtergronden van repressie. 
Paperback, 264 blz., f29,50

PETER SCHUMACHER
DE MINDERHEDEN

600.000 vreemdelingen in 
Nederland! Een uitstekend 

gedocumenteerd beeld van de 
problemen van etnische minder

heidsgroepen in onze samenleving 
(o.a. taal- en onderwijsmoeilijk- 

heden, slechte huisvesting, 
discriminatie en aanpassing). 
Paperback, 224 blz., f 19,50

W. VAN RAAMSDONK e.a.
BIOLOGIE 

EN KERNENERGIE
Over de effecten van de 
kernenergie op milieu, 
leven en gezondheid. 

Paperback, 192 blz., f 14,50

ANTON OSKAMP
MAN EN MACHT
11 gesprekken met mannen 

(jazeker) over seksualiteit en
relaties.

176 blz., f19,50

JAN VAN DER PUTTEN

LATIJNS-AMERIKA
POLITIEK

Ontwikkelingen en gebeurtenissen 
in 25 landen door de best 

geïnformeerde Nederlandse 
correspondent op dat continent.

200 blz., f 18,90

RUDOLF BAHRO

HET
ALTERNATIEF

De geruchtmakende kritiek van 
het reéel bestaande socialisme.

Nu in Nederlandse vertaling. 
ERNEST MANDEL: Een van de 

belangrijkste bijdragen in de 
discussie over het socialisme

sinds de oorlog’. 
Paperback, 440 blz., f42,50

PARLEMENTJE SPELEN OP HOOG NIVEAU
vervo lg  van pag. I J

gezicht’ met veel verbaal dienstbestoon aan 
vrede en veiligheid. Vrede en veiligheid die door 
de konkrete handels-en industriepolitiek van de 
EG bepaald niet worden gediend. Vrede en 
veiligheid die ook door de in het parlement 
voorgestelde interventies zeker niet gepraktiseerd 
zullen worden, als het aan bepaalde partijen in 
het parlement ligt.

EUROPESE DEFENSIE

In 1978 is de Westduitse christen-demokraat 
Klepsch met een rapport gekomen waarin hij 
met zijn kommissie voorstelde om de wapen
industrie op te nemen in de EG-industrie- 
politiek. Dat werd toen door het parlement 
afgewezen. Maar wat er nu gebeurt, is dat er 
gezamenlijk programma’s worden ontwikkeld 
op het gebied van telekommunikatie (satel
lieten, intervisie, chips) en de staalindustrie. 
Deze twee onderwerpen staan ook genoemd 
in het rapport Klepsch als een bijdrage tot de 
realisering van zijn plannen.
Via deze stap-voor-stap, ofwel salami-taktiek 
wordt langs een achterdeur alsnog een gemeen
schappelijke wapenindustrie binnengehaald. De 
EG-industriepolitiek is erop gericht om zelf 
alles te kunnen maken in Europa; een behoefte 
aan autarkie die is ingegeven door militaire 
overwegingen.

De laatste tijd gaan ook steeds meer stemmen 
op dat de EG een eigen militaire macht moet 
hebben om met name de scheepvaartroutes 
zoals de Golf van Biskaje te beschermen. Het is 
een poging van West-Duitsland om een door haar 
beheerste marine te krijgen, aldus Bodil Boserup.

De ideologische onderbouwing van dit bot 
militarisme legt de nadruk op de ‘eigen rol’ 
die Europa te spelen heeft en niet toelaten dat 
Europese belangen worden aangetast. Onder het 
mom van Europese belangenbehartiging en een 
eigen geluid van Europa wordt vergaande mili
taire samenwerking voorgebakken. Een illustratie 
van deze door Bodil Boserup gesignaleerde 
ontwikkeling kreeg ik de volgende dag. Bij de 
behandeling van een resolutie in het parlement 
over het konflikt tussen Iran en Irak dringt 
een liberale afgevaardigde aan op behartiging 
van de Europese belangen. Daarvoor zou 
Europa haar afschrikkingsmaeht moeten 
aanwenden. Frankrijk is met haar marine in het 
gebied aanwezig en de rest van Europa zou 
moeten meedoen. Een goede gelegenheid om 
eensgezind op treden, volgens deze meneer 
(Beyerde Ryke).
Zover is het niet gekomen, die dag.

TITIA BOS

UITGEVERIJ EN BOEKHANDEL
VAN GENNEP 

NES 128 AMSTERDAM 
OUDE BINNENWEG 131B 

ROTTERDAM

NEDERLANDSE ONTWIKKELINGSHULP
vervo lg  va n  pag .

zijn 6 jaar onafhankelijk en voeren een 
socialistische politiek. De regeringen ervan 
voeren een zeer konsekwente en aloni geprezen 
ontwikkelingspolitiek, dat de bevolking direkt 
ten goede komt. Veelal worden kleinschalige 
projekten opgezet, is er een deskundige 
begeleiding, wordt de plaatselijke bevolking 
aktief bij de projekten betrokken, heeft men 
oog voor de slechtere positie van vrouwen, 
voor wie men speciale programma's heeft, 
en zorgt de regering ervoor, dat de bevolking 
zelf in staat wordt gesteld zich met de opgedane 
kennis en ervaringen zelfstandig verder te 
ontwikkelen. Kortom een ontwikkelingsbeleid 
om je vingers bij af te likken.
De Nederlandse regering wil echter de hulp aan 
deze twee landen afbreken en in 1983 geheel 
stopzetten, omdat ... wel, ja ... omdat de gegeven 
hulp nu eenmaal wederopbouwhulp was. En 
wederopbouwhulp is nu eenmaal geen 
strukturele hulp, is naar zijn aard kortstondig 
en beperkt.
Een uiterst zwak argument als men weet, dat een 
groot deel van de gegeven hulp wel struktureel 
is en niet alleen maar het herstel van tijdens de 
bevrijdingsoorlog tegen Portugal kapot gegane 
scholen en bruggen betrof. De bestaande hulp- 
projekten lopen goed en zijn juist in een fase, 
waarin ze zouden moeten worden uitgebreid. En 
men moet dan ook nog weten, dat het bruto 
Nationaal Product (BNP) per hoofd van de 
bevolking 160 S per jaar is, terwijl die voor 
landen, die formeel wel strukturele hulp van 
Nederland krijgen (concentratielanden), vaak 
hoger ligt: Tanzania 210 $, Kenya 320 S, 
Zambia 480 $ (wat niet wil zeggen, dat die 
landen geen hulp moeten krijgen).

Fred van der Spek vroeg dan ook in een motie 
om voortzetting van de hulp in overleg met de 
regeringen van Guinee-Bissao en Kaap-Verdië, 
waarbij de wensen en de behoeften van de 
betrokken bevolkingen uitgangspunt zijn en 
waarbij de hulp voortgezet wordt totdat het 
overleg tot resultaat heeft geleid.

De minister raadde beide moties, waarover nog 
gestemd moet worden, af. Er waren al zoveel 
landen, die strukturele hulp van Nederland 
kregen, zei De Koning. Guinee-Bissao en Kaap- 
Verdië erbij zou te veel worden.
Regeren betekent prioriteiten hebben. Blijkbaar 
ligt zo'n prioriteit voor deze regering bij het 
generaalsbewind van Indonesië, dat behoorlijk 
wat ontwikkelingsgelden krijgt toegestopt. Daar 
dat land voor Nederland ekonomisch en politiek 
nogal van belang is besteedt de regering de 
ontwikkelingshulp, al of niet gebonden, aan dat 
land. Met de politieke moraal moet zij dan wel 
een loopje nemen, ook al staan mensenrechten 
en demokratie bij haar hoog in het vaandel 
van de propaganda. Ten aanzien van meerdere 
concentratielanden wordt in de Memorie van 
Toelichting in enigerlei verband gewag gemaakt 
van demokratie en demokratisering. Over 
Indonesië wordt slechts geschreven: ‘De 
algemene politieke situatie is stabiel te noemen.’ 
En wat de mensenrechten aldaar betreft: ‘De 
regering blijft attent op de situatie van de 
mensenrechten.' O ja?
Ontwikkelingshulp is geen zaak van recht, 
maar van macht.

CHRIS HUINDER



RUSSELL TRIBUNAAL

DE VIERDE WERELD
Van 24 tot en met 30 november is het 4e
Russell Tribunaal gehouden. Ditmaal handelde
dat over de rechten van Indianen in Noord-.
Midden- en Zuid-Anierika. Daarnaast kwamen
er nog een aantal andere volkeren aan bod
zoals de Koerden in het Midden-Oosten en de
Papoea's. Het Tribunaal handelde dus over
wat wij de Vierde wereld7 zijn gaan noemen;
over volkeren die van deze aardbodem dreigen1̂- '

te verdwijnen, wier kuituur en land worden 
opgeofferd aan de westerse 'beschaving'. De 
term 'vierde wereld' doet vermoeden dat deze 
volkeren op een andere wereld naast die van ons 
leven. Ten suggestie die nog versterkt wordt 
door de diepe kloof die bestaat tussen kuituur, 
de geschiedenis en de levenswijze van deze 
volkeren en die van ons. Eén van de belangrijkste 
dingen die tijdens het Tribunaal duidelijk zijn 
geworden, is dat deze volkeren op dezelfde 
aarde leven, deel uitmaken van hetzelfde 
ecologisch systeem van hetzelfde universum 
als het onze. Zij hebben recht op hetzelfde 
respekt. op dezelfde rechten die wij onszelf 
gunnen. Zij maken onverbrekelijk deel uit van 
de wereldbevolking en wij hebben elkaar nodig 
om te overleven. Of zoals de Hopi-Indianen 
uit Noord-Amerika het vertellen; 'Wanneer 
ons volk van de aarde verdwijnt omdat het 
wordt uitgeroeid zal deze aarde niet verder 
kunnen bestaan'. In feite geldt dat voor alle 
volkeren. Ieder volk, iedere kuituur die wordt 
opgeofferd aan de belangen van onze 
kapitalistische ekonomie betekent een verarming 
en een stap dichterbij de totale vernietiging.

‘Wij zijn het grote water overgestoken om hier 
de moeders en vaders te komen vertellen over 
hun dochters en zonen die sinds 400 jaar in 
ons land zijn komen wonen. Want het gaat niet 
goed. Er zijn problemen gerezen'. Met dit soort 
understatements vertelde Oren Lvons, een van

w

de leiders van de Haudenosaunes in het oosten 
van N-Amerika, wat hen overkómen was sinds 
de eerste kolonisten in de Amerika's waren 
geland. Een geschiedenis die alleen met under
statements beschreven kon worden want het

betreft niet minder dan rassen moord, volkeren
moord, massa-executies, ontvoeringen, 
martelingen, verkrachtingen, verbanning etc. 
De meest gruwelijke gebeurtenissen uitgevoerd 
door regeringen van kolonialisten en veelal 
‘gelegaliseerd' door wetten. Ook tic missie van 
met name de katholieken en protestanten 
werd van deze misdaden beschuldigd.

Het was dan ook niet verwonderlijk dat de jury 
tot een harde veroordeling kwam van de 
betrokken regeringen, de multinationals en de 
religieuze organisaties. Ook Nederland heeft als 
een van de grote kolonisatoren natuurlijk geen 
schone handen. Wij waren één van de eersten 
die de Hudson rivier opvoeren en het eiland 
Manhattan bezetten. Oren Lvons had de 
Wampun meegenomen, de Indiaanse versie van 
het vredesverdrag. Een geweven kleedje met 
2 blauwe banden op een witte achtergrond, 
symboliserende een rivier waarop een kano en 
een boot gezamenlijk varen zonder elkaar 
te hinderen en in vrede en vriendschap met 
elkaar optrekken zolang het gras groeit, zolang 
de zon schijnt en zolang het water stroomt. 
Nadat hij de betekenis had uitgelegd keek hij 
naar buiten en konstateerde dat de zon nog

steeds scheen, het gras nog steeds groen was en 
als hij goed was ingelicht is er nogal wat water 
in Nederland.
Er is geen instantie ter wereld tl ie de veroorde
ling van het Russell Tribunaal kan sanktioneren. 
Het hangt van de politieke wil af die met name 
de westerse wereld op kan brengen de zaken 
cens ten goede te laten keren. In feite waren de 
inheemse volken op het tribunaal de rechters 
en zaten wij met z’n allen in de beklaagdenbank. 
Ook binnen de PSP konstateer ik helaas dat 
er soms wat schimpscheuterig wordt gedaan over 
de kuituur van Inheemse Volkeren, liet wordt 
afgedaan als bijgeloof en in het gunstigste geval 
als interessante folklore.
De voorzitter van de jury konstateerde in zijn 
slot praatje dat hij in de loop van de week 
iets veranderd was. dat hij anders tegen de 
dingen is gaan aankijken dan daarvoor. De 
meeste bezoekers zullen dat idee hebben en ik 
hoop dat het vierde Russell Tribunaal het begin 
is geweest van een proces waarin de westerse 
wereld leert begrijpen hoeveel waardevols er 
buiten onze eigen samenleving bestaat.
Hopelijk nog voordat het te laat is.

JOS IJ1TENBO(iAARl)

( I n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )

landvoor SI) 1.1 DA lil l)A I) $
wie het bewerkt

Zonder grond 
onder je voeten 
heb je geen been 
om op te staan 
drijfzand wordt 
jouw vaste bodem 
losgeslagen van je land 
dat leven gaf.
Houd voet bij stuk 
geef het niet over 
je land niet 
je planten niet 
je vee niet 
je oogst met
land is geen handelswaar

c

'Solidaridad steunt
latijnsamerikaanse boerenorganisaties 
in hun strijd om grond

Grond is er om voedsel mee te 
produceren.
Grond is er niet om mee te handelen 
en te spekuleren 
Dat vinden boeren in Brazilië. 
Nicaragua en Nederland 
En wat vindt u?
Stuur een steunkaart naar boeren 
die zich organiseren in Brazilië en 
Nicaragua. Ondervraag Nederlandse 
ondernemingen met investeringen in 
de Braziliaanse landbouw Vraag het 
Nederlandse parlement om meer 
invloed van de gemeenschap op het 
gebruik van de grond

Vraag informatie!
Gratis kaarten met teksten, adressen 
en informatie verkrijgbaar bij 
Solidaridad. — ------ -— i

Solidandad, een aktie die niet alleen 
om geld vraagt maar ook om 
ondersteuning van de eisen van 
kleine boeren en landarbeiders

Laan van Meerdervoort 148. 2517 BE Den Haag. 070 65520/

Den Haag Gironummer: 1804444 Gironummer: 1804444



16 BOEKEN

Je ben! jong en je wiiï waf
In 1977 publiceerde het NISSO (Nederlands In
stituut voor Sociaal Sexuologisch Onderzoek) 
een rapport met als titel ‘Toenaderingsgedrag 
van jongens en meisjes'.
Dit rapport was het resultaat van een onderzoek 
in opdracht van de ministeries van Volksgezond
heid en CRM. Er zijn herhaaldelijk onderzoekin
gen gedaan naar de sexuele beleving, met name 
van jongeren. Als resultaat daarvan werd vaak 
ontdekt dat niet het gebrek aan kennis een posi
tievere beleving in de weg stond, maar de proble
men met het leggen van kontakten en het op
bouwen van relaties. Natuurlijk is het bekend 
dat mensen vaak problemen hebben met dit 
soort zaken, maar het is kennelijk zo alledaags 
dat het juist daardoor over het hoofd wordt 
gezien.
Dit jaar verscheen van de hand van Ce es S tra ver, 
één van de samenstellers van het bovengenoemde 
rapport, een boek ondEr de titel Jong zijn en 
contact zoeken.
Het boek geeft in leesbare en begrijpelijke vorm 
de resultaten van het onderzoek van het NISSO 
weer. Zoals de schrijver zelf in zijn voorwoord

stelt is het enerzijds een samenvatting en ander
zijds een nadere uitwerking van de onderzoeks
gegevens.
Straver stelt in zijn boek dat de problemen vaak 
verborgen blijven door opmerkingen van oude
ren in de trant van ‘het is de leeftijd, het gaat 
vanzelf wel over' als zij het onhandige en stunte
lige gedrag van jongeren onderling ziet.
Het leerproces van jongeren bij het maken van 
kontakten tal of niet met de bedoeling van het 
opdoen van sexuele ervaringen) een moeilijk pro
ces is, waarbij niets vanzelf gaat.
Straver geeft in zijn boek niet alleen de onder
zoeksresultaten van '77 weer, hij ga at ook ver
der. Wat hij probeert - jongeren èn volwassenen -
inzicht te geven in situaties die kunnen ontstaan 
en die kunnen worden herkend. Veel problemen 
hebben nu eenmaal te maken met de situatie 
waarin de toenadering tussen mensen moet 
plaatsvinden. Het zal altijd pijn en moeite kosten 
voor de ervaring is eigen gemaakt om de situatie 
en de omstandigheden te beheersen. De afweging 
van hoe ver kan ik gaan, kan ik nog terug zonder 
(al te veel) gezichtsverlies? Hiermee heeft de

angst om te falen alles te maken.
Het maatschappelijk bepaalde rollenpatroon tus
sen jongens en meisjes heeft hier ook alles mee 
te maken. De ondernemende jongens en de af
wachtende meisjes. Straver noemt het ergens in 
zijn boek de versteende regelen der kunst, regels 
die tot allerlei misverstanden aanleiding kunnen 
geven. Denk bijvoorbeeld aan de slogan ‘als een 
meisje nee zegt, bedoelt zij ook nee'.
Het misverstand dat ‘nee' ook wel eens ‘ja' kan 
betekenen is te herleiden tot bepaalde sociale 
codes, als: jongen brengt meisje naar huis, hij 
mag nog even wat komen drinken, krijgt hij kof
fie, dan moet hij weer gaan, krijgt hij wijn te 
drinken dan mag hij blijven.
Het boek van Straver geeft een goed en helder 
inzicht in deze problematiek, die ons allen aan
gaat.

ROEL SANDVOORT

Cces Straver: ‘Jong zijn en contact zoeken’ 
Uitgeverij Van Loghum Slatcrus/Deventer 
Prijs f 19.50

M an en  o n m a ch t
Het boekje van Anton Oskamp 'Man en Macht' 
waarin elf gesprekken met mannen over seksuali
teit en relaties, wordt door de uitgever (Van 
Gennep) in de advertentie met een uitroepteken 
aangekondigd. Je krijgt het gevoel alsof Anja 
Meulenbelts bestseller ‘De schaamte voorbij’ in 
de gedachten was. Maar het boek lijkt er niet op. 
Het zijn gesprekken vooral over sex en minder 
over relaties.
Waarom precies weet ik niet, maar het valt me 
tegen. Ik vindt het goed dat het met zo'n boek 
wat meer bespreekbaar wordt. Mannen praten er 
niet over. (Vrouwen wel?) Maar misschien is het 
terrein toch te beperkt, te geïsoleerd om je een 
beetje te kunnen identificeren met de mannen 
uit de gesprekken.
Het is moeilijk om er een lijn uit te halen, het 
lijkt zo al snel op een opsomming. Zo wordt bij
voorbeeld met de vermelde beroepen (geen 
werkloze) niets gedaan. De interviews hebben 
voor een deel al eerder in Sextant gestaan. De 
mannen werden geselekteerd in de vriendenkring 
en via een advertentie in VN geworven. De selek- 
tie ligt er dan ook duidelijk in. Anton is geen ge
middelde Nederlander met zijn reizen naar de 
derde wereld (waar hij overigens uitstekende bij
dragen over schreef) en al zoveel jaren vrijgezel. 
Zijn gespreksgenoten zijn ook geen gelukkig- 
getrouwde mannen.
Het is af en toe wat hinderlijk Antons eigen me
ning er zo duidelijk doorheen te krijgen. Ik kreeg 
de neiging soms te zoggen ‘laat die man nou eens 
uitpraten'. Wat ik echt jammer vind, is dat de ti
tel niet waargemaakt wordt. En dat doet Rubin 
{'Pijn en moeite') in haar boek in het hoofdstuk 
'liet echtelijk bed' wel.

SIEP VAN DER WERF

Anton Oskamp 
Man en Macht 
170 pagina's 
Van Gennep

Onlangs verscheen een boekje over een aktie 
die dit jaar, zeven maanden lang, werd gevoerd 
voor de asielverlening aan illegale buitenlandse 
arbeiders in de IJ mond. Terwijl in de Mozes en 
Aaronkerk in Amsterdam enige honderden 
‘illegalen', die het slachtoffer waren van de 
zogenaamde 1-november-wet, een veilig heen
komen zochten, was de Hoogovens bezig 
vijfhonderd Joegoslaven naar Nederland te 
halen. Het steunkomitee buitenlandse arbeiders 
was van mening dat er onder de, op dat moment 
in Nederland veblijvende illegalen zeker 
vijfhonderd mensen te vinden waren die aan de 
kriteria van Hoogovens konden voldoen. Op 
grond daarvan werd een kort geding aan
gespannen tegen Hoogovens en de Staat met de 
eis de gebruikelijke sollicitatie-procedure toe 
te passen.
Tegelijkertijd werd, om de strijd van de illegalen 
te verbreden, de politieke keus gemaakt om 
voor de 84 illegalen in de IJ mond asiel te eisen. 
De Kritische Gemeente IJ mond (KGY), die 
grotendeels de aktie opzette, maakte hierdoor 
duidelijk dat de asielverlening aan de 84 een 
teken van solidariteit met de slachtoffers van de 
1-november-wet was.

In het nu verschenen boekje wordt een overzicht 
gegeven van deze aktie. Deze akties varieerden 
van brieven aan de Tweede Kamer, via moties 
in de gemeenteraden van de drie IJmond- 
gemeenten, een demonstratie en manifestatie 
tot en met een handtekeningenaktie en een 
advertentie-kampagne.

Wat duidelijk wordt gemaakt is dat de eis van 
asielverlening geen doel is maar een poltiek 
middel. Een middel om in een stad of regio 
het probleem van de illegalen konkreter te 
maken, waardoor meer mensen en groepen 
gedwongen werden stelling te nemen. Taak 
van linkse mensen is te wijzen op de tegestelling 
tussen recht en onrecht, de uitbuiter en de 
uitgebuitenen en het blootleggen van de 
maatschappelijke struktuur waardoor deze 
onrechtvaardige situatie wordt bestendigd. Maar 
ook de lijnen doortrekken naar de ogenschijnlijk 
betere positie van de Nederlandse arbeiders, 
die maar schijn is, totdat anders zal blijken.
In een asielverleningsaktie met deze omvang, 
waar politieke aktie, emoties, medelijden, 
konkrete hulp en veel werk door elkaar heen 
lopen ontbreekt een goede diskussie tussen de 
verschillende vrijwilligers. In een evaluatie 
van de aktie bleek dit punt zeer wenselijk, 
maar in de praktijk moeilijk haalbaar.
Het boekje bevat ook copieën van de 
verschillende brieven en een overzicht van 
krante-artikelen. Niet alleen voor de nauw- 
betrokkenen bij deze aktie is dit dokument 
zeer waardevol, maar ook voor mensen die met 
de problemen van het asiel-zoeken te maken 
(kunnen) krijgen. En wie is dat niet bij de PSP?

Irene Hvers cn Fieke Postina: ‘Verslag van asielverlening 
aan illegale gastarbeiders'.
Uitgave KGY, prijs f. (>,-
Te bestellen bij: Aktiehuis Velsen, Uranusstraat 16, 
IJmuiden, tel.: 02550 - 30840.



DE IDEOLOGIE VAN HET WESTEN
De Algemene Beschouwingen in de Eerste Kamer. Daarbij probeerde Joop 
Vogt, lid van deze Kamer voor de PSP, in zijn betoog een aantal min of meer 
verhulde uitgangspunten van het huidige kabinet boven water te krijgen. 
Het vertrouwen in de parlementaire organen neemt af. Deze ontwikkeling is 
bedenkelijk, zelfs gevaarlijk, maar dit kabinet doet niet veel om deze 
ontwikkeling af te breken.

De regering Van Agt-Wiegcl noemde zelf als 
uitgangspunten van hun beleid het financierings
tekort dat omlaag moet, de werkgelegenheid die 
zoveel mogelijk op peil gehouden moet worden 
en verder loonmatiging en lastenverlichting voor 
het bedrijfsleven. Joop Vogt voegde daar, in 
zijn betoog bij de Algemene Beschouwingen, 
nog vijf uitgangspunten bij. Punten die het 
kabinet niet met zoveel woorden aangeeft, 
maar die volgens Vogt niet verzwegen mogen 
worden. Uit alles blijkt dat dit kabinet vindt dat 
wat het Vrije Westen doet welgedaan is en wat 
socialistische landen doen is in ieder geval 
verwerpelijk, maar waarschijnlijk zelfs misdadig. 
Voorts: de ondernemingsgewijze produktie. 
gericht op winst, is het begin en het einde van 
onze ekonomie. Verder is elk middel ter 
verdediging van het kapitalistisch systeem 
geoorloofd, ook al is het genocide gericht 
op anderen of op onszelf. Mensenrechten 
worden in de Sowjet-Unie voortdurend 
geschonden, maar in de NAVO-bondgenoot 
Turkije wordt, samen met ons, de demokratic 
verdedigd en is er geen sprake van het schenden 
van de mensenrechten. En als vijfde punt: 
behandel de rijken met zachtheid en spaar de 
ondernemers.

Als we ervan uitgaan dat de hierboven beschreven 
punten inderdaad de grote leidraad vormen van 
deze regeringsploeg dan zijn vrijwel alle door de 
minister-president Van Agt genoemde uitgangs
punten begrijpelijk. Joop Vogt: ‘Laten we 
het zo stellen: tegenover de ideologie van het 
kommunisme heeft het Westen haar eigen 
ideologie. Even vast verankerd als bij de meest 
dogmatische marxist. Maar in tegenstelling tot 
de ideologie van het Oosten wordt de westerse 
niet zo genoemd, er wordt zelfs maar zelden 
over gesproken. Ik heb een bescheiden poging 
gedaan om de ideologische basis onder dit 
kabinet een beetje te belichten. Het lijkt mij 
duidelijk dat vele beleidsvoornemens van dit 
kabinet kunnen worden begrepen als we er het 
licht van mijn vijf punten op laten schijnen'. 
Voorts noemde Vogt achtereenvolgens de 
verhoging van het lage BTW-tarief (van vier naar 
vierenhalf procent), de opvatting dat de 
progressie in de loon-‘en inkomstenbelasting 
al groot genoeg is en het feit dat de indirekte 
belasting wel en de direkte belasting niet wordt 
verhoogd in overeenstemming met de door hem 
geformuleerde vijf uitgangspunten van het
kabinetsbeleid.
Aan de hand van de door de regering gepubli
ceerde ‘Hoofdpunten van het regeringsbeleid 
1981' ging Joop Vogt daarna nog op een aantal 
punten in. Hij hekelde daarbij het standpunt 
van de regering ten aanzien van de bewapening. 
Hij stelde daarbij de volgende retorische vragen: 
'Waarom zegt de regering eigenlijk, dat de 
NAVO er is om, onder andere de vrijheid van 
ons land te waarborgen? Wat is in dit geval dan 
precies die vrijheid? En is werkelijk de vrijheid.

en het welzijn, van alle burgers essentieel voor 
dit kabinet? Waarom maken we dan totaal- 
weigeraars van de militaire dienst tot politieke 
gevangenen? Komt de regering echt tot de 
konklusie, dat de uitbreiding van de militaire 
macht van het Warschau Pact de defensie 
behoeften te boven gaat? Die van de NAVO 
niet? Wat zijn, in de visie van de regering, dan 
nog ‘defensieve behoeften’? Dc mogelijkheid 
om een stukje grond te behouden, waar. in 
enkele schuilkelders, een aantal geprivilegeerde 
personen, zoals komissarissen van de Koningin, 
burgemeesters, ministers en ons staatshoofd 
en haar familie, verblijf houden? Daarmee is

Het scholingstijdschrift van de Stichting Vor
ming en Scholing van de PSP, 'Socialistisch Per- 
spe klief’ gaat de 3de jaargang in met een lijvig 
nummer.
Het 56 pagina's dikke negende nummer opent 
met een artikel van Luuk Wijmans: 7let grote di
lemma. over socialisten binnen soeiaai-demokra- 
tie in XederlandIn zijn bijdrage gaat de schrij
ver in op de 2 valkuilen die elke strategiediskus- 
sie ter linkerzijde bedreigen: de beginselvastheid 
en de machtspolitiek. Hij gebruikt daarvoor als 
kapstok de geschiedenis van de linkse stfoming 
in de Nederlandse sociaal-demokratie. Hoe suk- 
sesvól opereerde deze stroming binnen de so- 
ciaal-demokratie? Is vanuit historisch oogpunt 
gezien een vruchtbare positie voor socialisten 
binnen de sociaal-demokratie wel mogelijk?

noch het volk en zelfs niet het kapitalisme 
gered!'
Ten aanzien van landbouw merkt Joop Vogt 
op dat hij goede nota had genomen van het feit 
dat de agrarische producenten een toenemend 
deel van de financiële last zelf moeten dragen. 
Hij vroeg de regering hoe ver we moeten denken 
bij dat ‘toenemend deel'.
Tenslotte ging Vogt nog in op de wijziging 
van de wet rechtsbijstand, die deze regering 
heeft aangekondigd. Joop Vogt ging ervan uit 
dat wijziging van deze wet inhoudt dat mensen 
met weinig geld nog grotere drempels zullen 
moeten nemen als zij processen willen voeren. 
Vogt vroeg hierover: ‘ls de sterke toename 
van de uitgaven hier vooral het gevolg van het 
feit dat dc mensen tot een groter rechtsbewust
zijn zijn gekomen, en zo ja. betekent dat, dat 
de regering dat grotere rechtsbewustzijn 
be treurt?'
Het antwoord van de regering is nog niet binnen.

JOS VERGOUWEN

Wijmans laat het artikel uitmonden in een aantal 
konklusies die als stellingen zijn geformuleerd en
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zich uitstekend voor diskussie lenen. Zoals bij
voorbeeld de stelling:
'Het is een traditie van de behoudende vleugel 
(in de sociaal-demokratie - red.) om te benadruk
ken, dat het ekonomi\ehe niet centraal mag 
staan Het hoogtepunt hiervan ligt in de fieriode, 
dat het so( ialistisi h denken volledig gemarginah- 
scerd werd. Het geeft te deuken, dat een deel 
van de vnmweidyeweging thans ook dit primaat 
van het denken in kiasse-termen aanvalt ’.

Het volgende artikel in deze, opnieuw uitsteken
de, aflevering van Soi ialistiseh Perspektie./ han
delt over een ander veelbediskussieerd onder
werp: Christendom en politiek. Otto Kroesen 
beschrijft de achtergrond van de konfiikten in 
het ('DA: het ARP denken, de sociale samenstel
ling van de ARP aanhang en de strijd tussen dc 
konservatieve en progressieve delen van de ARP. 
Het artikel wordt beëindigd met een theolo
gische verhandeling, waarvan de kern is dat een 
christelijke ideologie of levensbeschouwing niet 
l>estaat.

In het derde en laatste artikel wordt door Theo 
de Klaver en Bonnc Wisman aangetoond dat de 
alom gehoorde roep om loonmatiging berust op 
een foute aanname van de arbeidsinkomens
quote. Zij geven aan dat deze quote anders bere
kend dient te worden, waardoor de valse sugges
tie wordt weggenomen dat ondernemers geen 
winst meer maken, omdat alles opgaat aan de lo
nen. Ken eerste reaktic op hun zienswijze is al in 
dit nummer opgenomen, van de hand van ('asper 
van Ewijk.

Dit negende nummer van Socialistisi h Perspek- 
tief is verkrijgbaar door storting van 15,40 op 
giro 348 19 95 t.n.v, SVS/PSP te Amsterdam 
o.v.v. nr. 9. Abonneren is uiteraard ook niogc- 
lijk: stort dan f 1 2,- o.v.v. jrg. 3 en u ontvangt de 
nrs. 9 t/m I 2 (3de jaargang).



^advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

SbarenlmdeJSN

Als u voort juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r................
Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

Z de ASN in het algemeen
Z de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□ wenst tevens een formulierom een postrekening te openen
□ het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□ de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar) 
C het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
[I het termijnsparen (met opzegtermijn)
□ het depositosparen (met een vaste looptijd)
Z het bedrijfssparen
* aankruisen wat u wenst.



Ontslagen
Geheel in de lijn van de politiek van Van Kemenade hebben we in Groningen 
onze eigen contourennota, de nota ‘Zicht op Onderwijs’. Deze nota, welke 
sinds 1974 het uitgangspunt van het onderwijsbeleid in Groningen is, stelt 
prioriteiten voor het onderwijs van arbeiderskinderen (in oude wijken), 
van meisjes, meer horizontaal onderwijs: de integratie van kleuter- en lagere 
school in de nieuwe basisschool, e.d.
In de rest van het land schijnt Groningen t.a.v. onderwijsbeleid een goede 
naam te hebben. Maar door de Haagse bezuinigingsgolf toont de PvdA haar 
ware progressieve gezicht. Onderwijskundig slecht onderbouwd, elke echte 
diskussie mijdend, het onderwijsveld tartend moet het vakleerkrachten
systeem handvaardigheid zijn afgebouwd per 1 augustus 1981.

Wat bracht het kollege van Groningen nu tot 
deze ‘keuze’: Allereerst moet de extreme groei 
van de onderwijsbegroting stoppen, ofwel 
onderwijs heeft niet meer de grote prioriteit 
die het had. Toch moet er van het kollege- 
program en de nota ‘Zicht op Onderwijs’ zoveel 
mogelijk worden gered. Dus moet Wallage, 
de onderwijswethouder, zijn eigen straatje 
schoonvegen. En als je iets moet vinden, dan 
vind je blijkbaar iets: een groep vrouwen die via 
avondkursussen de akten U en/of K (beide 
textiel) haalden, die toch niet echt bij het 
schoolteam horen en alleen maar hand
vaardigheid kunnen geven op bepaalde uren. 
Dat is een groep die je kunt pakken, vooral als 
je eerst helemaal geen en later een valse voor
lichting geeft.
Vakkenintegratie moet en kan alleen maar 
via de eigen groepsleerkracht tot stand worden 
gebracht en blijkbaar moet die leerkracht in 
ieder geval de handvaardigheid daar allereerst 
bij betrekken. Het blijft onduidelijk wie de 
leerlingen eerst de technische vaardigheden 
leert. Ook al hebben sommige gewone leer
krachten wel een aantekening handwerken 
of handenarbeid, ze beheersen die vaardigheden 
vaak onvoldoende. De wethouder heeft hieraan 
natuurlijk wel gedacht en derhalve moet er 
één konsulent komen, welke behalve het 
organiseren van her-, na- en bijscholing , ook 
alle leerkrachten met raad en daad t.a.v. de 
schoolspecifieke situatie moet bijstaan. Een 
schaap met vijf poten dus.

Maar dat pakte anders uit. Met in het voorste 
gelid de ABOP, hebben alle onderwijsvak
organisaties zich unaniem achter de vakleer
krachten geschaard. Binnen de gemeenteraad 
waren de konfessionele partijen, de CPN en de 
PSP, weliswaar vanuit heel verschillende uit
gangspunten tegen de voorstellen van B&W. 
De VVD vond vooral de termijn te kort en wil 
1 jaar uitstel. PPR en D’66 volgden het finan
cieel verhaal van de wethouder: Er is niet 
voldoende geld en dus ....... De PvdA stelde
zich eerst zowel achter het financiële als achter

het (slechte) inhoudelijke verhaal van haar eigen 
wethouder op.
Uiteindelijk hebben PPR, PvdA en D'66 het 
voorstel van de wethouder gewijzigd. In plaats 
van één konsulent komen er vier taakleer- 
krachten waarvan iedere school een aantal uren 
krijgt toebedeeld. Dit voorstel is met de voor
stemmen van de indieners (en VVD) 
aangenomen.
Het PSP-raadslid, Sander Docvc, zei o.a. in zijn 
afsluiting in de raadscommissie hctvolgende: 
‘We kunnen het niet nalaten ook nog op een 
vergelijking met Pais in te gaan. Op 1 oktober 
(de massale stakingsdag) vond de wethouder 
ook dat onzekere nieuwe banen niet door 
leerkrachten moeten worden 1)etaald. Hij vraagt 
nu zelf om minstens 10 banen netto (is: 66 
vakleerkrachten, waarvan 37 part-timers in het 
openbaar onderwijs, minus een aantal gecreëerde > 
op te offeren ten gunste van beleidsnota’s 
waarin we nog onvoldoende ‘zicht op onderwijs' 
hebben. De wethouder heeft zich ook al eerder 
achter het arbeidsplaatsenplan van de ABOP 
gesteld. Als je daar dan voor bent, weet je hoe 
nodig het is om het onderwijs aan de basis
te versterken ......  De regering mag op geen
enkele wyze het idee krijgen dat er kennelijk 
nog wat ruimte zat in onze begroting. Het 
onderwijs is alweer te lang de gebeten hond.

Pas maar op: straks bijt ie je nog terug!....'
Juist in deze vergelijking met Pais zit de grote 
angel. Niet alleen de minister zal belangstellend 
deze bezuinigingsronde in Groningen volgen. 
Vele grote gemeenten in ons land richten de 
ogen op Groningen. Vele wethouders leren hier 
hun lesje voor het koekje dat zij willen bakken 
t.a.v. de vakleerkrachten. Schept Groningen een 
precedent? PvdA, D’66 en PPR hebben dit
beslist. De onderwijsorganisaties vechten samen 
met de (vakleerkrachten door. Ze'overwegen 
een kort geding aan te spannen tegen het kollege 
en kunnen daarbij op de steun van de PSP 
rekenen.

JAN BOTER

S preke rsfra in ing
Op zaterdag 24 januari 10SI organiseert de 
Stichting Vorming en Scholing opnieuw een 
spreeksters/spre kerst raming. Deze training heeft 
hetzelfde karakter als die van 8 nov. j.1. en is 
bedoeld voor allen die toen niet konden komen. 
De training is bedoeld voor alle PSP-crs/sters die 
nu en in de toekomst wel cens voor de PSP spre
ken of willen gaan spreken. Deskundige leiding 
zal aanwezig zijn om aan de hand van praktiese 
oefening adviezen te geven.
De SVS heeft een boekje met sprekerstips sa
mengesteld dat toegestuurd wordt aan' de deel- 
nemers/sters.

De andere 2 trainingen die in Maart/April wor
den gehouden, zullen meer toegespitst zijn op de 
verkiezingen en ook een kleinere doelgroep heb
ben dan deze eerste ‘algemene’ trainingsronde. 
Diegenen die op 24 Januari willen meedoen wor
den dringend verzocht zich zo spoedig mogelijk 
op te geven bij SVS/PSP. POSTBUS 700 
AMSTERDAM, tel.: 020 - 26 73 74

P a rtijg e b o u w
De verbouwing van het partijgebouw is met het 
laatste verbouwingsweckeiul een Hink stuk 
opgeschoten. Maar nog steeds is er veel werk 
te doen.
Daarom willen we tussen kerst en nieuwjaar 
op maandag 29 en dinsdag 30 december 
opnieuw met vrijwilligst >ers aan de slag gaan. 
Het gaat om veel schilderwerk, enig timmerwerk 
en enig werk aan elektra en sanitair.
MV zoeken dringend mensen die kunnen helpen 
hij de aanleg van een aan lal washakken 
Wie zin en tijd heeft kan zich opgeven bij het 
partijbureau, tel: (020) 267374.

In nummer 22 van Bevrijding kondigden wij 
al de eerste strategiediskussiedag aan. Daarbij 
was nog niet de plaats vernield. Deze dag zal 
worden gehouden in de Atnershnf, Snouckaert- 
laan 1 I in Amersfoort. De Anicrshof ligt op 
ongeveer 400 meter van liet NS-station van 
Amersfoort, vanuit het station naar links. De 
dag wordt gehouden op zaterdag 20 deeemher, 
aanvang 10.30 uur.

Voor deze diskussiedag is een voorliereidende 
map uitgegeven. Deze map kan worden af
gehaald op het partijbureau in Amsterdam.
De prijs bedraagt dan f. 2,-. U kunt bet ook 
telefonisch (020 - 267374) of schriftelijk 
(Postbus 700, Amsterdam) bestellen, de map 
wordt u dan toegezonden. De prijs bedraagt dan 
f. 3,90 (incl. portokosten).



W alle r R o d n e y b o e k h a n d e l
voor informatie over het Caraïbisch gebied

Op 24 november is in Amsterdam de Walter 
Rodncyboekhandel geopend, gespecialiseerd in 
het Caraibisch gebied. Vooral informatie over 
Guyana, Jamaica, de Nederlandse Antillen. Gua- 
deloupe en Martinitjue (Franse Antillen), Surina
me en niet alleen wetenschappelijke boeken, 
maar romans, poëzie, kookboeken. Bovendien is 
het standaardwerk over de derde wereld aan
wezig.
Walter Rodney is de naam van de in juni omge
komen Guyanese politicus die slachtoffer werd 
van een bomaanslag. De Working People Alliance 
werd hier mee van haar leider beroofd. Guyana

heeft een regiem (Burnham) dat veel socialistisch 
jargon in haar propaganda doet. Maar niet alles is 
socialisme wat zo genoemd wordt en hier gaat 
het gewoon om diktatuur.
Walter Rodney schreef het boek ‘How Europe 
underdeveloped Africa' over de relatie tussen de 
ontwikkeling van Europa en de onderontwik
keling van Afrika. De zeer aktieve organisatie 
achter de Walter Rodney boekhandel, het CMC, 
Cullural Media Collective, wil dit boek in het 
Nederlands vertalen.

Walter Rodney boekhandel 
Eerste Laurierdwarsstraat 13 (bij de Rozen
gracht), Amsterdam, tel. 020 - 23 54 44

VREDESMARS 
IN BRUNSSUM
Op initiatief van de Zuid-Limburgse PSP wordt
op u oensdag 24 december (Kerstavond) voor de I 
zesde maal een demonstratieve vredesmars geor
ganiseerd in Limburgs militaire bolwerk:
lirunssum.
Dit jaar werken aan de vredestocht aktief mee: 
het groeiende IKV, de werkgroep voor de vrede, 
CPN, SP, wereldwinkel, Komité Stop Wapen
depots en de Vereniging Dienstweigeraars. Waar
schijnlijk doen ook Duitsers en Belgen dit jaar 
mee! Het thema van de tocht is "Limburg voor 
de Vrede' waarbij aandacht voor de verdere mili
tarisering van de Oostclijke Mijnstreek en de 
kwalijke rol van de Navo.
Dit jaar start de demonstratieve tocht naar Navo- 
hoofdkwartier AECENT om 16.00 uur vanaf 
Kauterveld in Brunssum.
Na de demonstratieve tocht is er een manifes
tatie met sprekers, film, kabaret en informatie
markt.
Omstreeks 10.00 uur zal een en ander afgesloten I 
worden. Voor verdere informatie: Ger Wijts. 
tel.: 04400 - 21632

SURINAME
In Bevrijding 23 stond in het verhaal over Suri
name beschreven dat 7 politieke gevangenen 
zonder proces of aanklacht vanaf 13 augustus 
vast zitten. Binnenkort zullen de zeven dan ein
delijk voor de Krijgsraad geleid worden. Op zich 
nogal vreemd dat ook burgers voor de Krijgsraad 
gedaagd worden.
In de aanklacht komen termen voor als "pogin
gen tot omverwerping van het wettig gezag'.
In Nederland beijverde het ‘Comité vrijlating 
progressieve politieke gevangenen' zich voor het 
opzetten van akties om de vrijlating te bevorde
ren en daarnaast voor ‘behoud van de progressie
ve verworvenheden van 25 februari' (de Suri
naamse staatsgreep) en voor opheffing van de 
noodtoestand, de perscensuur en herstel van de 
vakbondsrechten.
Voor het werk van het Comité. liet organiseren 
van bijeenkomsten, vervaardigen van materiaal 
kan het Comité uw gift best gebruiken: 
girorekening 432 54 60 t.n.v. penningmeester 
Comité Vrijlating Progressieve Gevangenen te 
Groningen.

strijd geweldloos 
stop kernbewapening 
stop kernenergie

eon wxrvvpcjeëui 
1Q«I

ALTERNATIEVE NIEUWJAARSKAART

Stort het bedrag van het aantal gewenste nieuw
jaarskaarten op giro 223 81 42 t.n.v. SVAG, 
postbus 137 in Zwolle o.v.v. het aantal kaarten. 
Stort voor 10 kaarten f 2,50, voor 25 kaarten 
f 5,-, voor 50 kaarten f 8,75 en voor 100 kaarten 
f 15,-.

Komitee K.N.V.B niet naar Uruguay

Deze ansichtkaart kan men sturen naar de 
KNVB om te protesteren tegen de deelname van 
Nederland aan de tniniwereldkampioenschappen 
voetbal in Uruguay. Te bestellen bij: Federatie 
van Uruguay-komitécs, Zwette 28. Zwolle, tel.: 
05200-4 1*7 64.

mttpe
KCRSTMG

Organisatie W A A K S  (Werkgroep 
A n ti A toom koppen  S teenw ijk)
waar in  m eew erken  | ,K v

P.v.ü A , J.S . P P.P . P.S P.

In lich tingen  te l: 05210  15313
05210 14156

Bijdragen: g ironum m er 3520934 
t.n .v. W A A K S  Steenw ijk

Programma:
11 15 uur: O chtendprogram m a,

■ y

Spreker: Jan ter Laak (pastor) %
In form atiestands c

S pre kershoek
fl
Hp

Plaats: Meen the r tegenover sta tion N.S, S teenw ijk; t
Steenw ijk is per in te rc ity  te bereiken

14.00 uur: V ertrek  naar de NAVO -basi* te Havelterberg
15.00 uur: M anifestatie  b»j de N A V O  basis

Na a floop  gelegenheid to t napraten en het

z

gebruiken van een consum ptie  in de Meenthe to t  1ö,00 uur

VREDESAGENDA
Bockhandel en uitgeverij Housmans in Londen is 
klaar met de 28ste uitgave van haar wereldvre- 
desagenda.
Het interessante eraan zijn de 64 bladzijden in
formatie over groepen en uitgaven in landen over 
de hele wereld die op een of andere manier ge
richt zijn op een geweldloze samenleving (31 
adressen in Nederland, 24 in België). Formaat 
7 x 1 2 cm, dus ge makkelijk in iedere tas of zak 
te stoppen. Twee uitvoeringen: 1 per dag per 
bladzijde en 7 dagen op 2 bladzijden. Prijs resp. 
15,- en 10,-. Verspreiding in Nederland en 
België: Bas Moreel, Nobel weg 108, NL-Wage- 
ningen, maar ook te verkrijgen in de bekende po
litieke en andere goede boekhandels.

LEGERBONNETJE
De PSP jongeren en de Vereniging Dienstweige
raars hebben een gezamenlijke persverklaring uit
gegeven. Het uitgangspunt van deze persverkla
ring is dat de jeugdwerkloosheid schrikbarend 
toeneemt en dat de regering hier vrijwel niets 
aan doet. Het enige wat jongeren voorgeschoteld 
wordt is een ‘zekere toekomst in een gezond 
bedrijf’ het leger. Door bonnetjes in kranten en 
tijdschriften probeert de regering jongeren te 
ronselen voor het leger.
Een beroepsleger komt hierdoor akelig dichtbij. 
Vandaar dat de PSPjongeren en de vereniging 
dienstweigeraars in hun persverklaring iedereen 
oproepen om de wervingsbonnetjes in te sturen 
met een valse naam en een vals adres zodat de 
hele administratie bij het ministerie van defensie 
in de soep loopt, zo worden ze daar misschien 
gedwongen om te stoppen met deze ronselarij.

PAUL VAN DUN
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